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Wenende vrouw (Picasso 1937)

Kunst en Revolutie China
Het is niet dat de moderne kunst, 

de schoonheid niet kan maken, 
neen, zij wil het niet, kan het niet in 
diepgeestelijke zin. Dat zegt prof. 
dr. Rookmaaker in zijn tweede arti
kel over cultuur en revolutie: „Wij 
leven in 1787”. Hij heeft het niet 
alleen over kunst maar ook over de 
ondergrondse pers, het anarchisme 
en de dreigende wereldwijde revo
lutie. Dat alles houdt verband met 
elkaar. Zie pagina 6 en 7.

Rekenen
Op pagina 4 kunt u berekenen 

hoe er in uw Kamercentrale wordt 
gewerkt aan de actie „Een op vier”. 
Misschien een reden om er nog 
eens extra aandacht aan te schen
ken.

Volksgezondheid
„God vraagt van ons dat wij 

mensen het leven, door de Heer 
geschonken, en dus ook het lichaam 
en de geest verzorgen met alle ten 
dienste staande middelen”. Dat zei 
mej. J. van Leeuwen tijdens het

Op de foto de Chinese muur, die 
vele eeuwen zorgde dat de barbaren 
buiten het Hemelse Rijk bleven. De 
manier waarop het westen, in de

begrotingsdebat over de volksge
zondheid. Een verslag vindt u op 
pagina 4.

vorige eeuw, de isolering van China 
verbrak heeft veel te maken met de 
huidige houding van de bewoners 
van dit immense land. Lees het 
artikel van D. Kooiman op pagina 5.

Verder
Op pagina 8 kunt u iets lezen 

over de landbouw in de Sowjet- 
Unie. Op pagina 10 vindt u de Oude 
en nieuwe citaten. Op pagina 11 
tenslotte vertelt mr. T. J. den Hartog 
iets over de meest wenselijke struc
tuur van de verzekeringen tegen 
kosten van geneeskundige verzor
ging.

PERSPECTIEF VOOR 

DE WERKGELEGENHEID

IN DRENTE? door J. Oosterhuis

O E T  vraagstuk van de werkge- 
legenheid is in Drenthe al ja- 

ren achtereen het zorgenpro- 
bleem geweest, dat niet alleen de 
intensieve aandacht heeft van de 
vakbeweging, maar ook van het 
Provinciaal Bestuur van Drenthe 
en niet minder van de politieke 
partijen.
Hoe belangrijk het ook is dat voor 
de werkwillige, die geen arbeid 
heeft, een inkomen wordt gewaar
borgd, het hebben van bevredi
gend werk tegen een aanvaard
bare beloning is wel belangrijker. 
Het is gelukkig niet meer zo, dat 
men onbeschermd is in deze maat
schappij, maar we weten ook dat 
degenen die getroffen worden 
door werkloosheid meestal niet 
behoren tot de meest draagkrach- 
tigen orrze samenleving. En 
vaak zullen er in de getroffen ge
zinnen ook nog wel financiële 
moeilijkheden ontstaan, vooral 
wanneer de duur van de werkloos
heid zich niet beperkt tot één of 
twee weken. Het allerbelangrijk
ste is echter dat men de zegen, die 
God ons geeft in de arbeid onzer 
handen, moet missen. Daarom 
mogen we niets nalaten wat ook 
maar enigszins dienstbaar kan 
zijn om aan de ellende in onze 
maatschappij een einde te maken. 
Dat geldt met name ook voor ons 
als Christus belijdende volkspar
tij, die naar het bijbelse evangelie, 
haar bijdrage tracht te geven aan 
een ontwikkeling ten goede, in het 
besef dat Gods kracht in mense
lijke zwakheid wordt volbracht.

Landbouw teruggedrongen

Drenthe is vanouds een agrarische pro
vincie geweest. Na de tweede wereld
oorlog hebben er grote veranderingen 
plaats gehad, ook in de beroepsbevol
king. In 1947 werkte nog ruim 43“/o van 
de beroepsbevolking in de landbouw, 
26'*/o in de industrie en 22'’/o in de dien
stensector. In 1960 zijn de rollen omge
keerd, dan werken er nog ruim 27“/o 
in de landbouw en ruim 38"/o in de in
dustrie, terwijl de diensten sector tot 
bijna 30‘’/« gestegen is. Na 1960 is deze 
ontwikkeling doorgegaan en waarschijn
lijk versneld. We kunnen rustig aanne
men, dat het percentage dat in de land
bouw werkt met name de laatste jaren 
sterk terug gegaan is. Door de mechani
satie is de werkgelegenheid in de land
bouw en de veenderij steeds verder te
ruggedrongen. Eerst zijn uit deze be
drijfstak een groot aantal werknemers 
verdwenen, daarna zijn de boerenzoons 
gevolgd en sedert enkele jaren zien we 
ook een duidelijk teruggang in het aan
tal bedrijven, wat dus inhoudt, dat de 
bedrijfshoofden of wel de ondernemers 
ook gaan verminderen. Dit laatste wordt 
mede beïnvloed door de werking van 
het saneringsfonds voor de landbouw. 
Door de industrialisatie die de laatste 
jaren heeft plaats gevonden zijn velen 
uit de sector landbouw en veenderij

door omschakeling toch blijvend in het 
produktieproces gebleven. De werk
loosheid die we doorlopend hebben ge
had in onze provincie, en die altijd ver 
boven het landelijk gemiddelde per
centage lag, kwam meest voor onder de 
categorie oudere werknemers, die zich 
moeilijk konden aanpassen in het in
dustriële klimaat.
Wanneer de vestiging van nieuwe in
dustrieën en uitbreiding van bestaande 
zich had doorgezet in voldoende mate, 
zou het vraagstuk van de werkloosheid 
zichzelf na enige jaren hebben opgelost. 
In de periode okt. 1959 t/m sept. 1960 
kwam een toeneming van het aantal 
arbeidsplaatsen in de industrie van to
taal 1925. In dezelfde periode in de 
daaropvolgende jaren waren deze aan
tallen voor 1961 - 2975; 1962 - 1974; 
1963 - 728; 1964 - 1408; 1965 - 518; 
1966 - 209.
Uit deze cijfers blijkt, dat de stagnatie 
in 1965 zeer sterk tot uiting komt. Dit is 
eensdeels een gevolg van het uitblij
ven van nieuwe industriële vestigingen, 
anderzijds door de automatisering in de 
bestaande bedrijven. Een proces dat nog 
volop aan de gang is, en dat tot gevolg 
heeft dat men vaak minder personeel 
nodig heeft. Hierdoor verkeren we sinds 
een paar jaren in de vervelende situatie, 
dat de werkloosheid zich niet alleen 
tot een voor onze moderne begrippen 
onaanvaardbaar percentage is opgelo
pen, maar dat het percentage jeugdigen 
wat hierbij betrokken is zo bijzonder 
groot is. Vooral dit laatste is een bij
zonder ernstige aangelegenheid.

J eugd werkloosheid
Uit een onderzoek, dat begin mei 1967 
plaats vond en waarbij behalve de be
neden 19-jarigen ook de 19-23 jarigen 
werden betrokken bleek, dat per ultimo 
april 1967 niet minder dan 1007 jonge
ren beneden 23 jaar in Drenthe werk
loos waren. Het totaal aantal werklo
zen bedroeg in dezelfde maand een aan
tal van 5541. We zien hier dus uit dat 
bijna een vijfde gedeelte van dit trieste 
aantal bestond uit jonge mensen, die na 
hun vakopleiding in Drenthe of in de 
naaste omgeving geen emplooi konden 
vinden. Gevolg hiervan is ook nog dat 
een aantal jeugdigen door gebrek aan 
mogelijkheden de kans mist, na het 
volgen van een vakopleiding een leer- 
lingovereenkomst te sluiten of dat, wan
neer ze langer dan 3 maanden werkloos 
zijn ’t leercontract verloren gaat. Dit zijn

• Vervolg op pag. 9
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W I D E K  O V E R

►

►

MENSEN EN A.R. PARTIJ
Waarom in deze tijd dat geschrijf over partij-organisatie? Omdat het 
in feite gaat over de (altijd weer) actuele zaak: hoe doet men —  met 
elkaar —  aan politiek in het algemeen en hoe doet men aan de politiek 
van deze —  A.R. partij? Wat doet ook de mening van één lid er toe, 
en wat is zijn invloed?
De invloed van één mens is als regel nooit zo erg groot in het leven; ner
gens. Er zijn natuurlijk enkele uitzonderingen: ’n groot politicus, die de 
mensen „toespreekt” ; een geïnspireerd dichter; een bekwaam schilder; 
een groot jazz-trompettist; een pakkende schrijver. Zij oefenen invloed 
uit in brede kring, krijgen grote bekendheid en dragen hun visie, hun 
gevoelens over op anderen.

dat alle leden van de groep zoveel mo
gelijk gelegenheid krijgen tot ook-pra- 
ten en ook-beslissen.
Zoveel mogelijk. Daar zit het punt van 
het iets meer of iets minder.
Er is een gelegenheid; in elke partij. 
Daar moet je altijd mee bezig zijn; aan 
die „gelegenheid” moet je steeds dok
teren.
De bestaande gelegenheid (dat is ook iets 
van „de-nu-eenmaal-béstaande orde” !) 
zal sommigen niet bevallen.
Die sommigen kunnen hunnerzijds dan

Groep
Als normale doorsnee-mensen' verkeren 
wij in onze eigen, kleine kring. Daar 
wordt wel naar ons geluisterd en soms 
zelfs onze mening gevraagd. Maar die 
mening oefent —' tenzij wij eens een 
heel goed idee hebben gekregen — geen 
directe invloed uit in brede kring, in het 
openbare leven. Dan moet in _het alge
meen die mening van ons eerst worden 
erkend als waardevol en overgenomen 
worden door iemand, die meer op de 
voorgrond treedt. Of die mening moet 
worden overgenomen door „een groep”.

Nuchter
Zo is het ook in de politiek. En dit ver
haal meenden wij maar eens in alle 
nuchterheid te moeten neerschi’ijven; 
wat men er ook van vinden mag. Dat 
horen wij dan eventueel gaarne.
Ook in de politiek werken alleen in
vloeden van op de voorgrond tredende 
c.q. op de voorgrond geplaatste, indivi
duele, meer bijzondere personen, aparte 
enkelingen, óf invloeden van groepen.

Steun
Wanneer wij iets willen bewerkstelli
gen in de politiek, wanneer wij onze 
mening als nuttig en goed voor anderen 
klem willen bijzetten, moeten wij een
voudig trachten steun bij (vele) anderen 
te vinden.
Er zijn wel eens mensen boos, omdat 
zij een mening naar voren brengen, die 
dan niet gedeeld wordt door bijvoor
beeld een bestuur van weet ik wat, zeg 
maar: het bestuur van de A.R.P., het 
Centraal Comité. Maar dan moet men 
onder andere zich realiseren, dat op de
zelfde dag waarop iemand-zijn mening 
lanceert twee, drie anderen over een 
zelfde zaak hun mening ce berde bren
gen. Eenvoudig gezegd: waar de één 
voor is, is de ander tegen. En dan moet 
bijvoorbeeld een — gekozei — bestuurs
orgaan als het Centraal Comité zfjn 
eigen weg gaan tot de eerstkomende ge
legenheid, waarbij een grote groep de
finitief kan beslissen.
Dat is dan voor onze partij met name 
een orgaan als het Partij Convent, ter
wijl verder op de Deputatenvergadering 
gewezen kan worden.

Dichtbij

voor. (Waarschijnlijk zegt iemand hu: 
lijn, dat-ie begrip heeft, maar wat koop 
ik daarvoor.').

Via
In dit op een na laatste verhaal in deze 
serie hebben wij duidelijk willei onder
strepen, dat meningen van honderddui
zenden partijleden en miljoenen kiezers 
alleen maar als meninger van groepen 
via, via, via vertegenwoordigers tot gel
ding kunnen konen, daa’- waar uitein
delijk de politieke beslissingen worden 
genomen: de regering, de Tweede Ka
mer en Eerste Kamer der Staten-Gene- 
raal, de Provinciale Staten en de ge
meenteraden.
Niet ieder kan daar meedoen. Wel kan 
ieder in zijn paren meedoen. (Daar zijn 
partijen dan ook voor). Maar ook in zijn 
partij kan niet ieder op elke plaats mee
doen. Dan zoi' je eei. een-mans-partij 
moeten beginnen. Ook binne een partij 
werkt een g r o e p  als geheel via ver
tegenwoordigers in de diverse partij- 
organen. Dat is onontkoombaar.

Gelegenheid
Wel zal het in elke partij zo moeten zijn. Wat doet de mening van één lid er toe ?

VRAGEN VAN KAMERLEDEN
De heren Tilanus en Schuring vroegen 
waarom de minister aan de P.S.P., ten 
einde een deel of een samenvatting van 
het door deze politieke partij gehouden 
congres uit te zenden, extra zendtijd is 
verleend.

Is het juist, dat krachtens artikel 
13, lid 1, van het Radiobesluit 1965 in 
de middag van zaterdag 16 december 
1967 een uur extra radiozendtijd is 
verleend?
En zij koppelden daaraan de vraag of 
de minister bereid is ook aan andere 
politieke partijen een uur extra radió- 
zendtijd te verlenen op dagen, dat zij 
grote openbare partijcongressen houden?

De heren Boertien en Schakel vroegen 
of de staatssecretaris van Verkeer de 
Kamer — gelet op niet altijd even dui

delijke berichten in de pers “  
tijdig wil. inlichten over het z.g. 
Plan-Leber; een Italiaans plan tot het 
opnieuw op gang helpen van een be
spreking binnen de Raad van Ministers 
over de te voeren Europese vervoers- 
politiek; bilaterale en communautaire 
contingenten voor Nederlandse vracht
wagens op Duitse wegen.

De heren Zijlstra en Kikkert vroegen 
aan de minister van landbouw of de da
ling van de eenden-export naar Duits
land niet z’n oorzaak vindt in de sterk 
vergrote invoer in Duitsland door de 
oostblokstaten, waardoor de moeielijk- 
heden in de (Nederlandse) eendenhou- 
derij vergroot worden.
Zij vroegen in dat verband om in EEG- 
overleg die handel tussen Duitsland en 
het Oostblok te contigenteren.

Als je wat bereiken wilt, als je je eigen 
mening als goed en nuttig ook voor an
deren wilt doorzetten, moet je dat sa
men met anderen doen.
In ons eerste verhaal (d.d. 25 november 
1967) in deze serie over de opbouw van 
de partij (waarbij zaken spelen als de 
invloed van het partijlid, de interne par
tij-democratie en het contact tussen le
den en „top”) hebben wij in het kort de 
gang van zaken in onze partij de revue 
laten passeren.
Wij hebben laten zien, dat iedereen dicht 
bij huis, in zijn eigen — plaatselijke —. 
kiesvereniging zijn mening kwijt kan. 
Vertegenwoordigers van die kiesvereni
ging dienen meningen van leden verder 
te brengen naar Statenccntrale en Ka
mercentrale; vertegenwoordigers van 
Statencentrales en Kamercentrales zijn 
aanwezig in het Partij Convent; van de 
Kamercentrales in het Centraal Comité, 
van de kiesverenigingen op de Deputa
tenvergadering. Leden vai het Centraal 
Comité en Kamerleden spreken op alle 
mogelijke plaatsen in het land en zijn ' 
daar in rechtstreeks contact met partij
leden en andere kiezers, want al onze 
vergaderingen zijn als regel openbaar.

Toch
En toch, toch is men .iet altijd tevre
den. Soms wel, maar niet altijd En wij 
hehhen daar op zichzelf ook wel hegrip

CENTRALE VERGADERINGEN
WIJ KOMEN BIJEEN . . .

Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in dé 
verschillende delen van het land worden 
gehouden. Ditmaal de volgende:
Op donderdag 18 januari houdt de Sta
tencentrale Heerenveen haar jaarverga
dering.

De plaats van samenkomst is het Voor- 
iiuis, Brouwerswal te Gorredijk. 
Aanvang der vergadering te 20.00 uur. 
Na behandeling der huishoudelijke stuk
ken zal er een discussie plaats vinden 
over diverse provinciale vraagstukken 
door de Statenleden D. Hellinga te Nij 
Beets en R. R. Kok te Drachten.

it- Op dinsdag 9 januari belegt de 
Hulpcentrale Zuid-Oost Utrecht een
vergadering.
De plaats van samenkomst is Hotel De 
Korenbeurs te Veenendaal.
Aanvang der vergadering te 20.00 uur. 
De discussies over de aard en het werk 
van de politieke partijen zullen worden 
ingeleid door de heer G. A. Kieft, lid

van de Tweede Kamer der Staten-Gene- 
raal.
it Op zaterdag 13 januari komt de 
provinciale vergadering van A.R. kies
verenigingen in Groningen bijeen.
De plaats van samenkomst is Het Te
huis, Lutkenieuwstraat 13 te Groningen.
Aanvang der vergadering te 14.15 uur. 
Mej. J. van Leeuwen, lid van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal, zal spreken 
over „Christelijke partij formatie en par
tij vernieuwing”.

PRINS N V - DOKKUM
(METAALVERWERKENDE
INDUSTRIE)

Fabrikant van:
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN
Telefoon OS1QO - 2043

drie dingen doen: de bestaande gelegen
heid toch gebruiken of er de brui aan 
geven of zelf andere gelegenheden pro
beren te scheppen.
Er de brui aan geven is niet verstan
dig; dat lost geen enkel probleem op. 
Dus dan de bestaande partij-organisatie 
maar gebruiken, zouden wij zeggen. Er 
zit ruimte genoeg in om er toch iets van 
te maken en toch wat te bereiken.
De partij kan harerzijds als geheel in 
haar beslissende organen ook een an
dere gelegenheid, een andere gang van 
zaken opzetten. Zjj zou dat zelfs kun
nen doen ook wanneer die andere geie- 
genheid in haar ogen geen of nauwe
lijks een betere is dan de bestaande. 
Gewoon, omdat men nu eenmaai iets 
anders wil.

Suggestie
Tegen de achtergrond van het vooraf
gaande willen wij volgende i 'eek in een 
voorlopig laatste artikel in deze serie 
onzerzijds een aantal concrete' sugges
ties doen, waarvan wij overigens zelf 
vinden dat zij een slechts 'beperkte 
waarde hebben. Het zal o.a. de volgende 
punten betreffen: grotere activiteit van 
de besturen van kiesverenigingen. Sta
tencentrales en Kamercentrales, — niet 
alleen partij-organisatorisch en partij- 
propagandistisch, maar ook politlek- 
meningvormend; de functionering van 
het Partij Convent, het houden van hea
rings, het beleggen van spreekuren, het 
organiseren van teach-ins, het instellen 
van werkgroepen of commissies, de wij
ze van kandidaatstelling van leden van 
het Centraal Comité.

Reactie
Daarna stoppen wij deze serie. Tenzij 
er reacties op onze verhalen binnenko
men. Daar zullen wij uiteraard op in
gaan.
De mogelijkheid tot direct contact met 
de redactie is concreet aanwezig. (Dat 
geldt overigens voor alle partij-instan
ties.) Wij horen graag welke suggesties 
dé lezers hebben om de partij en haar 
organen beter te laten functioneren.

* ★  * P ro f ic ia t

Het gevaar was levensgroot aanwezig 
dat het Nederlandse (internationale) 
wegvervoer een bijzonder grote veer 
zou moeten laten. De Duitse minister 
van verkeer wilde ten behoeve van de 
sanering der spoorwegen een groot aan
tal aan Nederlandse vervoerders afge
geven vergunningen intrekken. Staats
secretaris Keijzer heeft zich daar scherp 
tegenover opgesteld. Terecht niet alleen 
uit overwegingen van nationale aard — 
al heeft dat heel duidelijk meegespeeld. 
Oók de noodzaak om in E.E.G. verband 
te komen tot een Europese vervoers- 
politiek heeft daarbij een grote rol ge
speeld.
De staatssecretarfe heeft het spel bij
zonder goed gespeeld.
De weg is opengebleven voor een Euro
pees vervoersbeleid: nationale wegen 
zijn Europese wegen.
De ernstige bedreiging voor het Neder- 
lanse vrachtvervoer -op het buitenland 
is afgewend. Als er eens geen E.E.G. 
zou zijn geweest — wat dan?

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Mr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, ’s-Gravenhage„^, 
tel. (070)-183960, giro 89673.

Adres voor advertenties:
Botenmakersstraat 45, Zaandam, 
telefoon (02980) 63224.

Abonnementsprijs:
f  6,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te ’s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
ƒ 6,- per jr. Losse verkoop f  0,25.
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S c l ia c le l i |k c

sck ib b o lc tlis

De heer Aarden diende een motie in, 
om de begroting van Defensie met 38 
miljoen te verlagen, ten einde dat be
drag toe te voegen aan hetgeen voor 
ontwikkelingshulp wordt besteed. 
Moties zijn vaak goedkoop.
En hoe méér moties een begrotingsbe
handeling oplevert, hoe meer ze devalu
eren.
Het budgetrecht van de Staten-Generaal 
is met name voor de Tweede Kamer 
een belangrijke zaak. Het is de kracht 
van de volksvertegenwoordiging.

De regering kan elke motie naast zich 
neerleggen. Maar als de Tweede Kamer 
posten van de begroting schrapt of ver
mindert, dan wordt daardoor dat bud
getrecht op concrete wijze gerealiseerd. 
Dan heeft de regering te kiezen of te 
delen. Daarom is het een zwakke zaak, 
als de heer Aarden c.s. geen enkele post 
op de begroting aanwijzen, die lager 
kan, doch volstaan met te zeggen: het 
moet 38 miljoen zijn en de minister 
zoekt het maar verder uit.

En het is een omkering van de zaak, 
wanneer een commentator er dan aan 
toevoegt: ach hoe zwak, dat de minister 
op een zó hoog bedrag, als deze begro
ting als totaalcijfer noemt, niet eens 38 
miljoen weet te schrappen. Bovendien 
wordt dan het feit genegeerd, dat op 
alle begrotingen door de ministers zelf 
al op ingrijpende wijze is bezuinigd. 
Toen bet kabinet-Cals met zijn begro
ting voor 1967 kwam, heeft de A.R. frac
tie, in tegenstelling tot andere fracties, 
gezegd: wij weten en wij zien het trou
wens, dat de regering zelf het mes er al 
heeft itigezet.
Onze ongerustheid betreft niet het uit- 
gavenpeil, maar de onvoldoende dek
king.

Wij vonden toen als A.R., alle ver
halen, dat er op de diverse begrotingen 
van toen nóg maar meer moest worden 
bezuinigd, niet meer relevant. En wij 
hebben de „bezuinigers” toen voorge
houden: kom voor de draad, en wijs de 
posten aan, die te hoog zijn. Want wij 
hebben telkens volgehouden, dat moties, 
die vragen om verlagitag van de begro
ting, zónder dat ook maar een begin 
gemaakt wordt met een poging, om te 
zeggen, hoe en waar die bezuinigingen 
moeten worden aangebracht, een slag 
in de lucht zijn.
Men kan daar anders over denken, en 
b.v. betogen, dat het te moeilijk is voor 
de Kamer om concreet te worden; dat 
men dan ook tegen een deskundige 
minister te kwetsbaar wordt.
Ieder Kamerlid draagt hier zijn eigen 
verantwoordelijkheid.

Maar het is dwaasheid te zeggen: als 
je nu voor de motie-Van Aarden stemt, 
dan heb je getóónd, dat je christelijk- 
radicaal bent, en daar ernst mee maakt. 
Een motie mag niet tot zulk een schib- 
boleth worden gemaakt. En vooral zo’n 
motie zonder concrete argumentatie 
niet.
Daar een schibboleth van maken, dat 
is te goedkoop.
Het christelijk-radi'calisme is er te ern
stig voor, om bet op die manier aan 
moties op te hangen.

DE OPKOMSTPLICHT
Minister Verdam heeft inder

tijd een commissie inge
steld, om de regering te adviseren 
over de vraag, of de opkomst- 
plicht bij de stembus nog langer 
gehandhaafd moet worden.

De commissie onder voorzitter
schap van de burgemeester van 
Groningen de heer J. J. A. Berger, 
heeft deze vraag ontkennend be
antwoord. Zij meent, dat de op- 
komstplicht moet verdwijnen. Al
leen het liberale lid van de com
missie, de heer Korthals Altes, is 
tegen afschaffing en de liberale 
N.R.C. heeft zich in een artikel 
zonder enige argumentatie, maar 
alleen met de verzekering, dat 
men op zijn liberale ivoren toren 
geen behoefte heeft aan afschaf
fing van de dwang, waaraan men 
gewend was, bij het standpunt 
van het liberale lid aangesloten. 
Liberalen zijn in sommige zaken 
altijd op dwang gesteld, dat leert 
de geschiedenis —  in_ Nederland. 
Het C.H. lid van de commissie is 
wel te vinden voor een proefne
ming met afschaffing.

Het is bekend, dat de Christelijk Histo- 
rischen van overlang van deze opkomst- 
dwang een beginsel hadden gemaakt. In 
hun jongste program van actie hebben 
zij dan ook nadrukkelijk gesteld, dat 
deze dwang gehandhaafd moet blijven. 
Het is een vreemde zaak, van deze 
stemdwang een beginsel te maken. De 
motivering wordt in het rapport weer
gegeven: „Centraal staat het belang van 
de staat. Het staatsbelang eist, dat de 
onderdanen hun kiesrecht uitoefenen, 
Het kiesrecht is derhalve een publieke 
functie, welke aan de onderdanen wordt 
opgedragen*). In deze gedachtengang 
kan geen sprake zijn-van een al of niet 
gebruik maken van dit publieke recht; 
het gaat hier om een plicht; publiek 
recht is publieke plicht.
Er wordt ook nog een andere recht
vaardiging gegeven van deze opkomst- 
dwang, maar die is geheel vreemd, 
dunkt ons, aan CH beginselen. De rede
nering is dus, dat de staat, of wil men 
overheid, aan de burgers opdraagt te 
stemmen.

WIJ hebben die redenering altijd ver
worpen. Wij achten het denkbaar 

en hebben het in onderscheidene ge
vallen meegemaakt, dat de A.R. Partij 
haar leden met nadruk aanbeval, om 
niet aan de stemming deel te nemen. 
Dat was tijdens het districtenstelsel 
regel, als het bij een herstemming ging 
tussen een socialist en een liberaal. En 
het is van belang, dit niet te vergeten, 
vooral nu sommigen ons parlementaire 
bestel willen cureren, door het stelsel 
van de Evenredige Vertegenwoordiging 
af te schaffen of te corrumperen, door 
weer een districtenstelsel in te voeren. 
Wij zijn van mening, dat de Overheid 
niet het recht heeft, de burgers op te 
dragen om te stemmen. En dat zij daar
om het recht zou hebben, tot strafver

volging over te gaan, als een kiezer niet 
belieft te stemmen.

ll/fAAR nu komt het merkwaardige.
De overheid heeft reeds -lang er

kend, dat zij niemand verplichten kan 
' om te stemmen. Want bij wijziging 

van de kieswet is de oude bepaling, 
dat de kiezer zich moest melden ter uit
oefening van het kiesrecht, vervallen 
Men moet zich wel bij het stembureau 
melden, maar behoeft niet aan de ver
kiezing deel te nemen. Men kan vol
staan, met zijn oproepingskaart te over
handigen met de mededeling, dat men 
geen stembiljet behoeft. Daarmee is aan 
de wettelijke verplichting voldaan. De 
wet legt dus niemand de verplichting 
op, om te stemmen. En wij zien niet in, 
hoe men deze dwang, om te kómen, met 
de uitdrukkelijke toevoeging, dat dit 
géén verplichting betekent, om van zijn 
stemrecht gebruik te maken, nog met 
boven geciteerde principiële verdedi
ging van de stemplicht kan proberen te 
dekken.

Terecht heeft de overheid begrepen, dat 
zij niemand kan opdragen om te stem
men.
Want de wet bevat strikte waarborgen, 
dat de stemming geheim dient te zijn. 
En als iemand dus in het stembureau 
een stembiljet in ontvangst neemt, is er 
geen enkele zekerheid dat hij in het 
stemhokje ook werkelijk kiest. Hij kan 
zijn stembiljet versieren met allerlei 
aardige glossen en citaten, en het zo van 
onwaarde maken.
Soms horen de leden van het stem
bureau uit het stemhokje een geluid, 
dat moeilijk anders kan worden ver
klaard, dar, als het aanbrengen van 
felle krassen op het biljet om in dé 
stilte demonstratief te doen blijken, dat 
de kiezer het vertikt om te stemmen. 
Daarom is het in wezen een onwaar
dige zaak, wanneer de kiezers desniet
temin worden gedwongen, onder, be- 
idrelging van straf door de kantonrech
ter, zich aan het stembureau te melden. 
Een dergelijke "handeling opleggen en 
het niet nakomen, van die verplichting,

• zich te melden, met straf te bedreigen, 
is het eisen van een formaliteit.

I^U weten wij wel, dat er soms een 
-*■'motief in het geding is, dat nooit 
openlijk wordt gezegd, maar dat beslist 
wel een rol heeft gespeeld. Wanneer een 
partij van zich zelf overtuigd is, dat 
zij voordeel heeft van de opkomst van 
een onverschillige middengroep, omdat 
leden van die groep niet stemmen op 
een meer radicale partij maar, als het 
in vredesnaam toch schijnt te moeten, 
maar stemmen op een partij, die zich 
graag als een „centrumpartij” presen
teert, dan kan dit een niet uitgesproken 
overweging zijn om te trachten, die op- 
komstdwang te handhaven. Maar dit 
kunnen wij verder laten rusten, omdat 
wij tenslotte in de openbare discussie 
alleen te maken hebben met de moti
veringen die wèl worden uitgesproken.

TAE A.R.P. heeft zich altijd tegen deze 
^  opkomstdwang verklaard. Zij heeft 
dat zelfs in haar program van begin
selen opgenomen. Maar ook al zou dat

niet het geval zijn, dan schijnt het ons 
toe, dat de door de commissie-Berger 
aangevoerde motieven, om die dwang 
af te schaffen, overtuigend zijn.
De overheid gebiedt de burgers, naar 
het stembureau te komen en zich te 
melden. Komen ze niet, dan zijn ze 
strafbaar en dienen te worden vervolgd. 
Maar daar komt vrijwel niets van te
recht. En hoe langer hoe meer weten 
de kiezers dat. De commissie-Berger 
heeft een overzicht gegeven van het 
aantal verzuimen en van het aantal 
van de verzuimers, die naar de kanton
rechter werden verwezen. Het is maar 
een klein percentage. En hoeveel van 
hen ten slotte werden veroordeeld, 
blijkt niet.
Nu hebben sommigen ,vooral liberalen, 
wel eens betoogd, dat dit wel anders 
kan. De heer Oud heeft er indertijd 
zelfs een voorstel van gemaakt. De na
men van alle wegblijvers worden dan 
doorgegeven naar de inspecteur van de 
directe belastingen en die zet een be
dragje extra op de aanslag. Gelukkig 
heeft de commissie-Bakker ingezien, dat 
dergelijke dingen alleen In een politie
staat thuishoren. De commissie, stelt 
uitdrukkelijk vast, dat een strafvervol
ging alleen moet kunnen plaats hebben 
op grond van een proces-verbaal, waar
in de feiten zijn vastgelegd, en waaruit 
blijkt, dat de verdachte is gehoord. 
Sommige burgemeesters hebben het 
toen anders geprobeerd. Zij pikten er 
een paar uit, en lieten tegen hen proces
verbaal opmaken, om voor al de ande
ren een voorbeeld te stellen. Maar de 
kantonrechter is onafhankelijk en men 
kan er op rekenen, dat hij, zodra hij 
zoiets merkt, niet meewerkt, en dus de 
verdachten twee kwartjes boete oplegt 
en daarbij duidelijk laat merken, dat 
hij van des burgemeesters praktijken 
niet is gediend.
T\E commissie-Berger zou er dan ook

■ goed aan hebben gedaan, haar gege
vens nog iets gedetailleerder te geven, 
zodat wij ook zouden kunnen zien, hoe
veel er zijn weggebleven in elk van de 
grote steden en welk percentage daar 
voor de kadi is gesleept. Dan zouden 
de cijfers nog duidelijker spreken.
En bij dit alles moet niet worden ver
geten, dat de heer Toxopeus, toen hij 
minister was, gedragen door zijn libe-

■ rale ijver voor de opkomstdwang, de 
burgemeesters per circulaire heelt ver
maand, om nalatige kiezers, die niet in 
het stembureau waren geweest, met 
meer ijver te doen verbaliseren, opdat 
er méér strafvervolgingen zouden ko
men.
TAOOR deze gehele gang van zaken is 
^  de opkomstdwang zedelijk veroor
deeld.
Hi.i is alleen nog te handhaven met be
hulp v.an drogredenen. Daarom zijn wij 
blij met dit rapport, niet alleen omdat 
de A.R.P. hier volledig gelijk krijgt, 
maar vooral omdat waarschijnlijk nu 
een eerste stap is gezet op de weg, die 
moet leiden tot de liquidatie van een 
regeling, die tot een farce dreigt te 
worden, en dus het aanzien van het 
overheidsgezag hoe langer hoe meer 
ernstig schaadt. A.
*) Wij beklemtonen.

WEL een heel grote paraplu!
Wanneer we het beroeps

onderwijs uitsluiten zou onder 
dit kopje iets moeten worden ge
zegd over lavo, havo, mavo, v.w.o.,
l.e.a.o., m.e.a.o., h.e.a.o. en mis
schien nog wel het een en ander. 
Geplaatst voor de keuze tussen 
vervelende volledigheid en onvol
ledige selectie doen we een enkele 
greep.

Het mavo, het vroegere ULO, is uit het 
diensthuis van het l.o., uitgeleid en op
genomen in de uitverkoren groep van 
het middelbaar onderwijs. De toekomst 
zal uitwijzen, of het deze promotie niet 
te duur heeft betaald. In ieder geval 
komen er voor de nieuwe eerste klas 
per 1 augustus 1968 enkele verbeterin
gen en wordt er — wat was dat hard 
nodig — iets gedaan aan meer hulp 
voor de schoolleiding. Het tot mavo-

ONDERWIJSVARIA IV

ALGEMEEN
VOORTGEZET
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directeur bevorderde ULO-hoofd komt 
iets dichter te staan bij zijn gebenedijde 
en soms benijde collega bij het v.w.o. 
Ja, het havo! Wat zal er van dit kin
deken worden? In ieder geval is de 
drang naar dit nieuwe schooltype — 
althans bij de gemeente- en schoolbe
sturen — zo verheugend (of ontstellend) 
groot, dat de aanvragen om in de 
nieuwe bedeling met een havoschool of 
afdeling te mogen beginnen, een behoor
lijke stapel schijnen te vormen. Voor
zover ons bekend is, moet nog worden 
afgewacht, wie tot de gelukkigen be

horen. Geen benijdenswaardige taak 
voor minister en staatssecretaris. In 
ieder geval kan de school, die thans 
een m.m.s. heeft, gerust zijn. De oude 
middelbare meisjesschool wordt immers 
onder de nieuwe situatie een havoschool. 
De eindexamenkandidaten zullen na vijf 
jaar een meesterproef kunnen afleggen 
in zes vakken, voor het merendeel vak
ken van eigen keuze.
Datzelfde geldt overigens voor het athe- 
naeum, de vroegere h.b.s. Alleen zal de 
cursus hier zes jaar duren en omvat 
het eindexamenpakket hier zeven vak
ken. Het lyceum blijft bestaan en heeft 
dus een athenaeum- en een gymnasium
afdeling. Uiteraard kan — naar wij aan
nemen — vooral in grotere plaatsen het 
gymnasium-sec zijn zelfstandig leven 
voortzetten. En we praten dan nog 
maar niet over een scholengemeenschap, 
om het verhaal niet te technisch te 
maken.

Wat wèl belangrijk is: Hoe zullen de 
leraren Inspelen op de nieuwe situatie. 
Zullen zij con amore kunnen en willen

medewerken aan de nieuwe aanpak, die 
van hen wordt gevraagd? Naar mijn 
stellige overtuiging is dit zeker het ge
val. Maar er is een kreet, die tegenwoor
dig nogal opgeld doet. „De Mammoetwet 
mag niet worden ingevoerd over de rug
gen van de leraren”. Men bedoelt n.1., 
dat de leraren in hun salaris de ge
volgen zullen ondervinden van de hoge 
kosten die de invoering van de Mam
moetwet meebrengt. Zo gezegd is deze 
bewering stellig onjuist. De bewindslie
den hebben meermalen verzekerd, dat 
bestaande rechten niet zullen worden 
aangetast.
Maar in het Georganiseerd Over
leg schijnen enige moeilijkheden te zqn 
gerezen. Natuurlijk weten we niet — en 
behoren we niet te weten — wat zich 
achter deze gesloten deuren afspeelt. 
Maar we mogen wel de hoop uitspreken, 
dat binnenkort een zodanig resultaat zal 
worden bereikt, dat de rust in de wat 
ontstelde gelederen terugkeert.

J. A. van B.
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2e KAMER EN VOLKSGEZONDHEID
door G. A. Kieft

De geneeskunde wordt duur — voor de 
televisie hebben wij de Afrikaanse hart
operatie uitgewerkt gezien. In Leiden 
is via een computer een niertransplan
tatie toegewezen. In een reageerbuis is 
een virus gemaakt, waarschijnlijk — 
zoals het genoemd wordt — het eerste 
teken van levende stof.
Al deze dingen betekenen dat de ge
neeskunde nog duurder zal worden. 
Eii dat betekent hogere premies, be
zwaren van de sociale verzekering, fi
nanciële en economische bezwaren.

Dit beeld gaf dokter Lamberts (PvdA)
de gelegenheid de uitverkochte studie: 
de gezondheidszorg, van zijn partijstich- 
ting (de Wiardi Beckmanstichting) uit
voerig aan de orde te stellen.
De grondgedachten waren tweeërlei: elk 
mens moet toegang hebben tot het ge
heel van alle vo.orzieningen die door 
wetenschap en techniek zijn verwezen
lijkt. Met daarnaast de regel dat elke 
inwoner gelijke rechten moet hebben, 
zodat Het verschil tussen de particuliere 
patiënt en de ziekenfondspatiënt moet 
verdwijnen.
Toch zou er volgens deze dokter geen 
sprake zijn van een nationalisatie of so
cialisatie. Het doel zou worden een to
tale vermaatschappelijking van de ge
zondheidszorg.
Daarbij was een ziekenhuiswet nodig 
waarbij de overheid vei'strekkende be
voegdheden moet hebben en een zieken-

NIEUW E abonnees blijven ook 
in het pas begonnen jaar 

binnenkomen. Onze landelijke ac
tie gaat voort, want het gestelde 
doel is nóg niet oereikt en daar
naar blijven wij streven.
W ij hopen, dat nu ook de kies
verenigingen, welke de actie lie
ver in het begin van het nieuwe 
jaar wensten te starten, thans op 
korte termijn hun activiteiten 
zullen ontplooien. Het werven 
van een paar nieuwe abonnees 
per kiesvereniging moet in korte 
tijd mogelijk zijn. Dus niet verder 
uitstellen wat nu «an gebeuren. 
Er zijn genoeg daadwerkelijk be
langstellenden; waar men de actie 
even grondig aanpakt is het ge
wenste plaatselijke resultaat snel 
bereikt.

Cijfers spreken
Wij hebben al enkele keren een over

zicht van de abonnee-winst per Kamer
centrale gegeven. Wij bieden hierbij 
een overzicht van cijfers, dat tot nu toe 
nog niet is gepubliceerd. Dit overzicht 
laat de stand van zaken in een ander 
licht zien. Het aardige is, dat je met 
verschillende groeperingen van cijfers 
diverse facetten van een actie als deze 
aan het licht kan laten komen.
In de eerste kolom zijn de achttien Ka
mercentrales geplaatst in de volgorde 
van de leden-aantallen per 1 juni 1967. 
In de tweede kolom staan de abonnee- 
aantallen per 1 juni 1967 (abonnees, die 
tevens Ud zijn; er zijn .lamelijk daar
naast ook nog heel wat abonnees, die 
niet tevens lid van de partij zijn). 
Daarachter volgt een kolom van de 
percentages leden, die abonnee zijn, 
volgens de stand van 1 juni 1967. In 
de dan volgende kolom staan de aantal
len nieuw gewonnen abonnees per 27 
december 1967. Vervolgens treft u een 
kolom aan van het totaal "antal abon
nees, wanneer men de abonnee-stand 
per 1 juni 1967 vermeerdert met de 
nieuwe abonnees. Daarachter dan weer 
een kolom percentages van de leden 
per Kamercentrale, die tevens abonnee 
zijn. Tenslotte de winst-percentages bij 
vergelijking van het percentage d.d. 27- 
12-1967 mei dat van 1-6-1967.
Tussen haakjes is achter de belde per- 
centage-kolommen met de cijfers van 
1 t/m 18 aangegeven de rangorde van 
de Kamercentrales.

Friesland onderaan
Wanneer men nu let op die percentages, 
dan blijkt, dat de Kamercentrale Leeu- 
.warden de laagste plaats inneemt:

huisbouwwet. En, zo constateerde de 
heer Lamberts, bij hoog gekwalificeer
de ziekenhuizen neemt de neiging af bij 
de patiënt, zich levensbeschouwelijk op 
te stellen.

Een rede van de oppositie zonder te 
sneren is tegenwoordig blijkbaar niet 
mogelijk, zelfs niet bij de beminnelijke 
P.v.d.A.-dokter: „dit kabinet - zo ouder
wets christen-democratis'ch plus wat li
berale inslag, zal wel geen meer midde
len vinden om de gezondheidszorg te 
activeren” .

Om de gezondheid

Een andere dokter - de heer Tilanus 
(CHU) - vond dat zijn „rode” collega 
de volksgezondheid te negatief bena
derde. Volksgezondheid is niet alleen 
nodig als er ziekte is, of om ziekte te 
voorkomen. Er is meer: het bevorderen 
van gezondheid. Het gaat om het totaal 
menselijke, het „zich welbevinden” .
De patiënt is geen object meer. Daarom 
vond hi' dat de gedachtengang van de 
socialisten te beperkt was. Het gaat 
uit van: ziektebestrijding; waar wij naar 
toegroeien is een gezondheidszorg, 
waarbij allen die iets bijdragen aan de 
vorming, de informatie en de voorlich
ting van de mens een functie kunnen 
vervullen.
Daarbij móet de sfeer van de culturele

VIERDE OVERZICHT PER 
KAMERCENTRALE

STEEDS
MEER
NIEUWE
ABONNEES
10,28“/o per 1-6-1967; 10,94»/o per 17-12- 
1967. Slechts een verbetering van het 
percentage dus met 0,66 Vo, hoewel met 
83 nieuwe abonnees de Kamercentrale 
Leeuwarden getalsmatig een vierde 
plaats inneemt.
De Kamercentrale ’s-Gravenhage neemt 
gelet op de weergegeven percentages 
de eerste plaats in, zowel volgens de 
stand per l-6-’67: 21,44"/o, als volgens 
die per 27-12-’67: 23,17%. Een redelijke 
verbetering van l,77®/o. Met 23,17% heeft 
de Kamercentrale ’s-Gravenhage bijna 
de 25% bereikt. Daar zal men in Den 
Haag nu ook zeker wel naar streven.

Wij noemen nog een Kamercentrale, 
en wel ’s-Hertogenbosch. Deze centrale 
is met een verbetering van haar per

en maatschappelijke opbouw van de 
samenleving een duidelijke rol spelen. 
De heer Tilanus vond bovendien een 
bezwaar dat de socialisten hadden nage
laten een welzijnsbeleid op te bouwen 
vanuit hun eigen beginsel. In hun rap
port was daar maar weinig van terug 
te vinden.

Particulier initiatief
Mej. Van Leeuwen (A.R.) haakte op de 
heer Tilanus in. Zij poneerde de stel
ling —en terecht — dat het bij de 
volksgezondheid niet alleen maar gaat 
om technische, medische of verpleeg
kundige hulp. Het gaat om de totale 
mens die ook door lichamelijk lijden 
vaak in geestelijke nood verkeert.
Het woord van Salomo; een vrolijk hart 
bevordert de genezing maar een ver
slagen geest doet het gebeente verdor
ren, kan als samenvatting worden ge
zien van het A.R. uitgangspunt m.b.t. 
de gezondheidszorg.
Zij ontkende dat de levensbeschouwing, 
het levensbeschouwelijk zelf doen, het 
particuliere initiatief in kruisvereni
gingswerk, ziekenhuiswerk enz., de ge
zondheidszorg extra duur zou maken. 
Maar - ook al zou dat zo zijn •— dan 
nog wilde zij de principiële aanpak, 
zoals vele christenen dit zien, niet laten 
vallen.
Natuurlijk: als samenwerking noodza-

per l-6 -’67: 14,58%, gestegen naar de 
vierde plaats per 27-12-’67: 18,23%.
En verder heeft bijvoorbeeld de Ka
mercentrale Tilburg zich op de derde 
plaats weten te handhaven, evenals de 
Kamercentrale Middelburg de tweede 
plaats wist te behouden.

En verder kunt u het thans geboden 
cijfermateriaal zelf wel bekijken en 
beoordelen. U kunt ook nagaan, welke 
Kamercentrales respectievelijk onder 
en boven het landelijke percentage blij
ven.

Er zien te komen
Wij zijn ons er overigens van bewust, 
dat met nog meer cijfers nog weer an
dere verhalen te schrijven zouden zijn. 
Dat doen wij dan ook nog wel eens. 
Men zou bijvoorbeeld kunnen opmer
ken, dat het nog „reëler” zou zijn om nu 
ook nog de aantallen A.R. kiezers per 
Kamercentrale erbij te betrekken. Dat 
kan inisschien betekenen, dat sommige 
Kamercentrales een wat betere of een 
wat minder goede indruk maken dan 
met dé nu gegevens cijfers het geval is. 
Maar iaat nu geen Kamercentrale die 
mogelijkheid gaan berekenen. Dat doen 
wij nog wel eens voor u.

Voorlonig is voor elke Kamercentrale, 
voor elke kiesvereniging, tevens ook 
voor elke Statencentrale het parool: wij 
zijn er nog niet en wij moeten er toch 
echt zien te komen.
Het gaat gewoon om meer abonnees. 
Helpt u mee? Dat zou prettig en nuttig

centage van 3,65 van een negende plaats zijn!
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Leeuwarden 12.421 1.277 10,28 (18) 83 1.360 10,94 (18) 0,66
Dordrecht 9.911 1.681 16,96 (4) 106 1.787 18,03 ( 5) 1,07
Groningen 8.067 1.098 13,61 (15) 71 1.169 14,49 (15) 0,88
Zwolle 7.848 1.107 14,10 (13) 71 1.178 15,01 (13) 0,91
Leiden 6.762 1.027 15,18 ( 7) 99 1.126 16,65 ( 7) 1,47
Arnhem 6.515 933 14,32 (11) 99 1.032 15,84 (10) 1,52
Utrecht 5.667 825 14,55 (10) 76 901 15,89 ( 9) 1,34
Assen 5.478 888 16,21 ( 5) 70 958 17,48 ( 6) 1,27
Haarlem 5.128 768 14,95 ( 8) 53 821 16,01 ( 8) 1,06
Rotterdam 3.922 528 13,46 (16) 38 566 14,43 (16) 0,97
Middelburg 3.686 702 19,04 ( 2) 46 748 20,29 ( 2) 1,25
Den Helder 3.391 480 , 14,15 (12) 29 509 15,01 (12) 0,86
Nijmegen 2.931 446 15,21 { 6) 15 461 15,72 (11) 0,51
Amsterdam 2.665 336 12,60 (17) 47 383 14,37 (17) 1,77
’s-Gravenhage 2.425 520 21,44 ( 1) 42 562 23,17 ( 1) 1,73
’s-Hertogenbosch 1.179 172 14,58 ( 9) 43 215 18,23 ( 4) 3,65
Tilburg 779 133 17,07 ( 3) 19 152 19,51 ( 3) 2,44
Maastricht 331 46 13,89 (14) 3 49 14,80 (14) 0,91

Totaal 89.106 12.967 14,55 1010 13.977 15,68 1,13

kelijk is — van harte akkoord. Daar 
moet zelfs naar gestreefd worden — 
vanzelfsprekend. Ook de overheid 
spéélt daarin mee. In goed overleg tus
sen overheid en het particulier initiatief 
moeten beide de moed hebben een ef
ficiënte spreiding te bewerkstelligen.

De kosten
De kosten van de gezondheidszorg zijn 
een benauwende zaak. Maar van een 
onevenredige kostenstijging is nog geen 
sprake. Zeker, ook de AR fractie staat 
positief tegenover een kostenstijging: er 
kan méér gebeuren, mee dank zij de 
wetenschap en de techniek. Maar er 
behoort wel grote waakzaamheid te 
zijn. In dat verband, met name ook op 
grond van sociale motieven zal het in 
de nabije toekomst nodig zijn dat de 
burger een gedeeltelijk eigen risico zal 
moeten gaan dragen. Zij drong bij de 
bewindslieden aan om niet te zeer ach
ter de feiten aan te lopen en de kosten
problematiek als een urgente zaak te 
beschouwen.

Sex
De sexuele voorlichting van de NV 
SH is nadrukkelijk aan de orde 
geweest. Mej. Van Leeuwen waar
schuwde tegen de ontwikkeling die 
pleit voor een sexueel volkomen 
vrije maatschappij. Sex mag niet 
worden losgemaakt van het mens 
zijn, ook niet van de ethische normen. 
Zij stelde hierbij twee zaken duidelijk: 
enerzijds moet de overheid in haar be
leid iedere bevolkingsgroep gelijke 
rechten geven. Maar tevens moet de 
overheid er wel degelijk op toe zien 
dat de besteding van subsidies niet 
schadelijk is voor de lichamelijke en 
geestelijke volksgezondheid. De NVSH 
is overigens met haar voorlichting in 
een sfeer terecht gekomen die onnodig 
kwetst. Van de NVSH-kant bezien mis
schien begrijpelijk, maar niet aanvaard
baar. Alles begrijpen is niet alles 
accepteren.

Op dit punt was de houding van de 
heer Jongeling (GPV), en ook Van Dis 
(SGP), een andere. Hij ging uit van de 
stelling dat wie subsidieert óók kiest. 
Als de overheid subsidieert doet ze dat 
omdat zij dit waardevol vindt. Hij wilde 
niet een verbod van de activiteiten van 
de NVSH. Dat is eventueel een zaak van 
de rechter; als de grenzen der wet zijn 
overschreden!
Maar de overheid, die kiest als zij sub
sidieert, mag, gelet op de activiteiten 
van deze vereniging — die schopt tegen 
de wetten die de overheid het volk 
heeft opgelegd — niet tot subsidiever
lening overgaan.

De minister (Roolvink) kon met deze 
gedachtengang niet akkoord gaan, even
als mej. Van Leeuwen dit niet had ge
daan. Als er een subsidie-aanvraag ligt 
in het -ader van het algemeen belang, 
dan moet de overheid die aanvraag se- 
sieus bezien. In die zin dat er geen 
sprake is van tweeërlei rechtsbedeling. 
De publieke rechtvaardigheid moet 
worden gediend, waarbij overigens de 
overheid niet normloos te werk mag 
gaan.
In die situatie deed de minister een 
dringend beroep op de NVSH zich in 
de voorlichting zó uit te drukken dat 
een groot deel van ons volk zich daar
aan niet behoeft te stoten. Uiteraard 
mag men daarbij niet uitsluitend op 
één T.y.-uitzending ifgaan.

In het kader van de geestelijke vrijheid 
moet de overheid er zich voor hoeden 
om te gauw met de stok achter de deur 
te staan (via een verbod).
De minister heeft wel een duidelijke 
waarschuwing gegeven. Evenals zijn 
collega ' an Cultuur. De overheid ziet 
wel degelijk toe: er is vrijheid, er is 
publieke rechtvaardigheid, maar met de 
overtuiging en de gevoelens van ande
ren zal rekening gehouden moeten wor
den.
Staatssecetaris Kruïzinga (CH) — ook 
arts — legde er nog eens de nadruk op 
dat in deze tijd in de ziekenhuizen de 
sterk toenemende belangstelling voor 
de betekenis van de zielszorg zeer es
sentieel moet zijn. En juist dat punt is 
de ratio van het bestaan van het zie
kenhuis, uit particulier initiatief gebo
ren.

Ook bij deze begroting werd een mo
tie van D’66 ingediend èn ingetrokken. 
Oververmoeid of te weinig aan goede 
voorbereiding gedacht?
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Het Chinese rijk is door de jaren heen 
in de landen van het westen wel op 
zeer uitéénlopende wijze beoordeeld. 
Werd het aanvankelijk gezien als groots 
en indrukwekkend, als een sprookjes
land met een waas van geheimzinnig
heid waarover slechts een reisverhaal 
als dat van Marco Polo inlichtte, na de 
komst van het westen werd deze beto
vering doorbroken om plaats te maken 
voor de gedachte dat China zwak was, 
heidens, ongevoelig voor vooruitgang en 
hoogstens geschikt als een winstbelo- 
vende handelspartner.

Vandaag de dag vormt de Chinese 
volksrepubliek voor velen het schrik
beeld van een communistische dicta
tuur, welke zich indien niet krachtdadig 
gestuit als een gele vloedgolf over de 
hele wereld dreigt uit te breiden, terwijl 
het voor anderen de vleesgeworden 
hoop is op een betere wereld door mid
del van diep ingrijpende maatschappe
lijke revolutie. Geen wonder, dat China 
veelvuldig wordt misbruikt als toets
steen voor de beoordeling van iemands 
progressiviteit. Er is echter behoefte 
aan een beoordeling, welke in de eerste 
plaats met China zelf rekening houdt.

Hemelse Rijk

De geschiedenis van het oude Chinese 
keizerrijk gaat- terug tot vele eeuwen 
voor het begin van de christelijke jaar
telling. Verschillende wedijverende sta
ten werden door het optreden van een 
krachtige dynastie tot een eenheidsrijk 
aaneengesmeed en sedertdien was de 
eenheid van het Hemelse Rijk het 
ideaal, waarnaar steeds opnieuw werd 
gestreefd, wanneer China onder invloed 
van oorlogen of politiek verval in brok
stukken uitéén dreigde te vallen. De 
leer van meester Confucius verleende 
de staat een wijsgerige basis voor deze 
eenheid en wees aan een ieder, van kei
zer tot boer, zijn rechtmatige plaats. 
Gedragen door een rijke beschaving die 
het uitsluitend aan zichzelf ontleende 
en verstoken van contacten met gelijk
waardige beschavingen elders in de we
reld ontwikkelde zich een trotse tradi
tie, welke China beschouwde als het 
centrum van de wereld en „Het Al on
der de Hemel” . Cultuur en niet natio
naliteit vormde het samenbindende ele
ment in dit Chinese rijk, waarbuiten 
slechts „barbaren” woonden. Deze be
schaving heeft schitterend gebloeid en 
wist zich duizenden jaren staande te 
houden, ook toen de bronnen wakruit 
zij werd gevoed waren verdroogd en een 
levende inspiratie was verstard in ui
terlijk vertoon en formalisme. Oolr de' 
geografische ligging droeg bij tot een 
geslotenheid van China: omgeven door 
woestijnen en bergketens, waaraan de 
bouw van een lange stenen muur werd 
toegevoegd om de aanvallen van bar
baren te weerstaan, bleek alleen de lan
ge zeekust een onzekere sluitsteen en 
het is langs deze weg dat eerst het wes
ten en later Japan China binnendron
gen om uiteindelijk aan het Chinese 
rijk een geheel ander aanzien te geven. 
Belangrijker evenwel dan de plaats van 
binnenkomst bleek het karakter van de 
binnendringers. De Mongolen,-die China 
in de 13e eeuw over land politiek en 
militair overwonnen, leden een neder
laag tegen de Chinese cultuur en wer
den „gesinificeerd” (Chinees gemaakt) — 
de dynastie die zij vestigden betekende 
geen breuk met de historische lijn. De 
westerlingen evenwel, die zich in de 19e 
eeuw over zee met geweld toegang tot 
China verschaften, waren niet belust op 
een verovering van China of omverwer
ping van de dynastie, maar de cultuur 
die zij meevoerden bracht de fundamen
ten van dit reusachtige eeuwenoude rijk 
aan het wankelen.

De poort open

Met de z.g. Opium-oorlog van 1839 stiet 
Engeland de poorten tot China open. 
De keizer, die geen uitbreiding van de 
handelsbetrekkingen met de Engelsen 
wenste en zelfs geweigerd had om met 
de blanke barbaren op voet van ^elijk-

door D. Kooiman

Een poort in de beroemde Chinese muur, die het „Hemelse rijk’’ moest beveiligen 
tegen de barbaren.

heid te onderhandelen, wordt bjj de 
zeer vernederende vrede van Nanking 
gedwongen de Engelse eisen ih te willi
gen. Hiermee wordt een periode inge
luid, waarin China speelbal is van wes
terse imperialistische belangen, waar
in het afstand moet doen van haven
steden en eilanden en de zeggenschap 
verliest over eigen handelstarieven en 
een deel van de rechtsspraak, Deze 
langdurige knechting heeft het trotse 
zelfbewustzijn van de Chinezen mate
loos gekrenkt en kon niet zonder ge
volgen bljjven. Men bedenke, dat de 
anti-imperialistische leuzen die men 
vandaag in Peking beluisteren kan 
méér zjjn dan louter communistische 
kreten . . .

De aanraking met het westen had dus 
een ondermijnende invloed op de Chi
nese verbanden en Instellingen, die me
rendeels zelf reeds symptomen van 
aderverkalking vertoonden. Uitwendige 
en inwendige oorzaken vallen in de on
dergang van het Chinese keizerrijk sa
men. Op de uitdaging, die de kennisma
king met westerse waarden en vindin
gen inhield, heeft China op drieërlei 
wijze trachten te antwoorden: eerst
zocht men in een herleving van de ei
gen cultuur het middel om de westerse 
invloed te keren en China’s grootheid 
te herstellen. Vervolgens kwam men tot 
de slotsom, dat overgegaan moest wor
den tot hervormingen in westerse stijl, 
teneinde het Chinese rijk nieuwe kracht 
en luister te verlenen. Overname van 
westerse kennis en technieken achtte 
men mogelijk zonder de Chinese basis 
aan te tasten. Tenslotte koos men voor 
de oplossing van het revolutionaire 
nationalisme, dat met behulp van wes
terse kennis de hele maatschappij in een 
proces van verandering -wil betrekken. 
Om de nationale smaad uit te wissen 
ging men het westen bestrijden met 
diens eigen wapenen.

Zwakke stoot
De nationalistische revolutie van 1911 
was een zwakke stoot, die slechts kon 
slagen, omdat het rijk reeds ernstig 
was verzwakt. Maar de nationalistische 
partij van Sun Yat-sen was zelf onvol
groeid en niet sterk genoeg om een 
nieuwe orde op te bouwen. Het experi
ment met een parlementair-democrati- 
sche regering mislukt en burgeroorlog 
en chaos zijn het gevolg. China dreigt 
weer uitéén te vallen in staatjes van 
elkaar bestrijdende krijgsheren en sto
kebranden. Maar nu moderne idealen 
en instellingen zo moeilijk in te passen 
blijken in een zich snel veranderend 
traditioneel patroon is men in zijn te
leurstelling geneigd naar meer radicale 
middelen te grijpen; een strijdvaardig 
communisme ging in de leemte voor
zien, nam de leiding van de falende na
tionalisten over en gaf antwoord op de 
behoeften, die mede onder invloed van 
het westen reeds vóór de val van de

dynastie waren ontstaan: krachtig
staatsgezag, economische ontwikkeling, 
anti-kolonialisme, nationale eenheid 
etc.

Mao en het Chinese 
communisme
Vooraanstaand leider van de Chinese 
communistische beweging is Mao Tse- 
tung. Geboren in 1893 in de provincie 
Hunan als boerenzoon, was hij vanaf 
de oprichting in 1921 bij het werk van 
de Chinese communistische partij (CCP) 
betrokken. Al heeft hij niet altijd die 
glansrol vertiuld eh van die begenadig
de visie getuigd, welke men hem he
den ten dage in Peking met zoveel 
graagte toeschrijft ,onmiskenbaar is de 
grote invloed, die hij heeft gehad op de 
ontwikkelingen in het China van deze 
eeuw en op de triomf van de CCP, die 
zijn stempel draagt. Twee dingen val
len in het bijzonder op.
Waar de Marxistische orthodoxie de 
hoofdrol in een communistische revolu
tie heeft toebedacht aan een ellendig en 
uitgebuit fabrieksproletariaat, heeft 
Mao voor wat betreft China met zijn 
hoofdzakelijk boerenbevolking gewe
zen op het revolutionaire potentieel, dat 
hoog lag opgetast in de naamloze boe
renmassa’s op het platteland.
Dit revolutionaire vuur smeulde in het 
verborgene, doch laaide in tijden van 
droogte of hongersnood hoog op in een 
eindeloze cyclus van boerenopstanden. 
Omdat zij door geen andere ideologie 
werden gedragen dan die welke in de 
keizerlijke hoofdstad Peking werden 
beleden — het Confucianisme — had
den deze opstanden ook in geval van 
succes geen rampzalige uitwerking op 
het rijksverband. Alleen de T’ai P’ing 
opstand (±  1850) liet zich daarom
zo dreigend aanzien, omdat zij ge
ïnspireerd was door leerstukken van 
de christelijke zending en een andere 
keizeridee predikte. Mao heeft deze 
boerenmassa de taak van een commu
nistische revolutie toebedeeld; hij 
schoolde hen in de communistische 
ideologie, vormde uit hen zijn befaamde 
Rode Leger en liet hen delen in de de
mocratische dictatuur van het proleta
riaat. Aan deze aldus toegeruste boe
renopstand van Mao bleek geen macht 
het hoofd te kunnen bieden.

Een ander aspect, dat in de ontwikke
ling van dit Chinese communisme op
valt is de sterke gerichtheid op Azië, 
sterker nog: op China. In de oude Mar
xistische school werd de heilbrengende 
communistische revolutie verwacht in 
het industrieel voldragen Europa, waar
na zij zich zou uitbreiden over de Iqd- 
zaam afwachtende imperialistische 
wingewesten elders in de wereld. Deze 
opvatting kon het jonge ongeduld van 
de Aziatische revolutionairen niet be
vredigen. Zij stelden, dat het kapita
listische bolwerk juist in zijn koloniën

moest worden aangevallen en dat een 
anti-imperialistische revolutie in Azië 
noodzakelijke voorwaarde was voor een 
omwenteling in het westen. Mao heeft 
deze opvatting tot de zijne gemaakt en 
met gebruikmaking van de ervaringen 
in China is zij in de leer van het Chine
se communisme verder doordacht; de 
revolutie moet vanuit het wereldplatte- 
land (Azië, Afrika etc.) via omsinge
ling overgebracht worden naar de we
reldsteden (Europa, Amerika etc.). In 
deze strategie van de revolutie neemt 
China dus een zeer eervolle frontpositie 
in. Maar wij willen er dan ook met na
druk op wijzen, dat naast het bewer
ken van een communistische wereld
revolutie het herstel van China’s macht 
en geschonden waardigheid Mao’s hoog
ste doel en diepste streven is. China is 
communistisch, maar dat communisme 
is Chinees.

Machtig land
Met het uitroepen van de Chinese 
volksrepubliek in 1949 komt aan een 
langdurige periode van zwakheid een 
einde. Jhina is met zijn enorme opper
vlak, zijn miljoenen bevolking en zijn 
grote natuurlijke hulpbronnen in aan
leg een machtig land en groeit onder de 
krachtige leiding van de communisti
sche regering uit tot een wereldmacht 
van betekenis. In de lijn van de grote 
dynastieën heeft de regering in Peking 
de pendelbeweging eehheid-ontbinding- 
eenheid voortgezet door het voeren van 
een herenigingspolitiek om door het 
vestigen van een sterk centraal gezag 
plaatselijke facties te voorkomen. Maar 
men is er (nog) niet in geslaagd alle 
middelpuntvliedende krachten te over
winnen. In het zuiden bijv. vormen 
Hong Kong en Macao pijnlijke herinne
ringen aan een koloniaal verleden. Een 
hereniging met deze steden echter 
hoewel militair niet onmogelijk, zou 
economisch een verliesrekening zijn, 
omdat het China zou beroven van zijn 
belangrijkste in- en uitvoer-kanaal, 
waarlangs o.a. talrijke Chinese produk- 
ten voorzien van het stempel „ma'de in 
Hong Kong” hun weg vinden naar het 
westen. Bovendien zou een terugname 
van deze steden door communistisch 
China in de wereld veel minder begrip 
ontmoeten („communistische agressie”) 
dan de politiek van Nehru, die enige 
jaren geleden Goa aan de Portugese 
volksplanters ontnam en weer bij In
dia voegde.
Ook ten aanzien van Taiwan (Formosa) 
is de eenmaking van China niet vol
tooid. Naar dit eiland zijn na hun ne
derlaag op het vasteland de nationalis
tische troepen uitgeweken. In de ogen 
van Peking is hun leider, generaal 
Chiang Kai-shek, niet meer dan één 
van de vroegere krijgsheren, die slechts 
door buitenlandse hulp in het zadel 
wordt gehouden. Maar de enorme mili
taire macht, die daar ligt opgestapeld 
— goeddeels Amerikaans — verbonden 
met de strijdlustige verklaringen van 
de oude generaal, die de hoop op een 
terugkeer nog steeds niet heeft opgege
ven, vormt een reële bedreiging voor 
de Chinese volksrepubliek en houdt 
vele eenheden van het volksbestrij- 
dlngsleger in de tegenoverliggende 
kustprovincie Fukien gebonden. Zowel 
Mao als zijn grote tegenspeler Chiang 
zijn van mening, dat Taiwan deel uit
maakt van een één en ondeelbaar Chi
na, maar daar houdt de eenstemmig
heid op. Zij verschillen ten diepste over 
de vraag, waar dat ene China wordt 
vertegenwoordigd; in Peking of in Tai- 
peh (de hopfdstad van Formosa). Deze 
nasleep van de machtsovername van 
1949 —ook in de 17e eeuw wisten de
laatste verdedigers van de omvergewor- 
pen dynastie (de Ming) zich nog enige 
tijd op Formosa staande te houden — 
is daarom zo gewichtig, omdat de brede 
diplomatieke erkenning, die Formosa 
heeft gevonden als de vertegenwoordi
ger van de 750 miljoen Chinezen op het 
vasteland de deelname van communis
tisch China in het internationale poli
tieke verkeer op ernstige wijze heeft 
belemmerd: een lidmaatschap van de 
Verenigde Naties, waarop het gezien 
zijn plaats en betekenis in deze wereld 
ten volste recht zou hebben, is dit jaar 
opnieuw geweigerd. De vriendschap 
met Rusland en het Europese oostblok 
is reeds enige tijd bekoeld.

Geïsoleerd
Nadat het in de vorige eeuw op hard
handige wijze werd gedwongen zijn po
sitie van afzondering op te geven, waar
op een woelige eeuw volgde, staat Chi
na nu opnieuw vrijwel zonder vrienden 
in de wereld. Het argument,. dat China 
dit nieuwe isolement wellicht zelf wenst 
of althans onvermijdelijk maakt snijdt 
geen hout, zolang er van onze kant niet 
al het mogelijk is gedaan om China in 
het internationale overleg en de daartoe 
dienende organisaties te betrekken. Het 
zal geen betoog behoeven, dat met een 
hernieuwd isolement van China nie
mand is gebaat. Wij hopen op China’s 
buitenlandse politiek later nog terug te 
komen.
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CULTUUR EN REVOLUTIE (II)

WIJ LEVEN IN J787"
WIJ MOETEN STRIJDEN TEGEN ALLE 
ONTMENSELIJKING, ALLE TECHNO
CRATIE, DIE DE MENS OPOFFERT 
ALS AAN MOLOCH
^T'OEN Groen van Prinsterer zijn diep inzicht bewees door zijn 

boek „Ongeloof en revolutie” , te noemen, bedoelde hij ermee 
dat de revolutie sinds de Verlichting meer is dan een hevige 
uitbarsting van onderdrukten tegen harde heersers. De revolutie is 
een geestesgesteldheid, waarin de werkelijkheid gerevolutioneerd 
wordt, uit zijn voegen gelicht, kapot geslagen.
Die geest hangt direct samen met ongeloof —  de mens wenst God 
niet meer te eren, wil zelf het heft in handen nemen en naar eigen 
inzicht orde op zaken stellen. De revolutie begon in de 18de eeuw 
ook niet direct met geweld, maar veel eerder in het denken en in de 
discussies van de geleerden. De tijd van de Verlichting moge uit het 
oogpunt van de geschiedenis der wijsbegeerte heel moeihjk’ maar 
ook uiterst boeiend zijn, het ware zicht erop zijn we kwijt als we 
niet zien dat daar toen, in die vreedzame hoofden, het ongeloof 
groeide en daarmee de revolutie geboren werd. Nu, na ruim twee 
eeuwen, is de wereld omgezet naar hun patroon en zijn hun 
grondstellingen gemeengoed geworden.

Hun eerste droom van de mens die de 
wereld beheerst, werd werkelijkheid: zij 
kreeg gestalte in de technocratie, door 
Ginsburg als Moloch getypeerd (1).
De droom bleek eerder een nachtmerrie 
te zijn. Hun tweede droom — ten diepste 
in strijd met de eerste, en toch daar direct 
mee verbonden — was die van de mensè- 
lijke vrijheid. Hoe meer de verwezenlij
king daarvan gefrustreerd werd, doordat 
de eerste werkelijkheid werd, des te harder 
droomde de mens ervan. Dat was wel te 
begrijpen. De mens wil toch ergens mens 
in blijven, meer dan machine, meer dan 
dier. Hij zocht het in deze (humanistische) 
vrijheid.

Moderne kunst en de revolutie
De kunst kreeg reeds direct, met de ro
mantiek, de taak toegewezen uiting te ge
ven aan die vrijheid, aan het typisch men
selijke, aan die elementen die aan de na
tuurwetenschappen ontgingen. Toch zien 
we, wat later in de 19e eeuw een natura
listische kunst ontstaan, in de geest ver
want aan het positivisme, die geestesrich
ting waarin aan de natuurwetenschappe
lijke instelling de voorrang werd gegeven. 
Daartegenover vinden we echter een an
dere kunst die, via realisme, impressionis
me en neo-impressionisme, steeds feller 
zich verzette tegen die heersende stroming. 
Met name in het begin van deze eeuw 
maakte men zich in deze richting op om 
die technocratie met zijn ontrnenselijking 
en vermachinering van mens en maatschap
pij in zijn demonische dodelijkheid te ont
maskeren. Op haar manier wilde zij de weg 
wijzen naar menselijke vrijheid en naar 
diepere werkelijkheidslagen. Die vrijheid 
en boven-werkelijkheid lager uit de aard 
der zaak buiten het gebied van de ratio
nalistische natuur- en sociale wetenschap
pen: de kunst benadrukte daarom het ir
rationele, onuitzegbare, en was fel anti- 
naturalistisch. Zo ontstond de moderne 
kunst. (2).
De moderne kunst (3) mag soms vreemd 
lijken, en ook zijn, ze mag soms schier 
schoonheid en artisticiteit moedwillig 
vertrappen, men mag haar nooit verwijten 
dat zij zich niet gepassioneerd met onze 
tijd bezighoudt (4). Het is niet dat zij de 
schoonheid niet kan maken, neen, zij wil 
het niet, kan het niet in diep-geestelijke 
zin, daar, zo schreeuwt zij ons toe:

In deze tijd heeft wat men altijd noemde 
Schoonheid, schoonheid haar gezicht ver
brand.
Zij troost niet meer de mensen
Zjj troost de larven, de reptielen, de ratten.
Maar de mens verschrikt zij
En treft hem met het besef
Een broodkruimel te zijn op de rok van
het universum (5).
De moderne kunst heeft soms getracht 
boven deze wereld uit een geestelijk-ab- 
stracte burcht van transcendentale schoon
heid te bouwen (Mondriaan), ze heeft soms 
diép in de poel der ellende en angst èn zelfs 
misdadigheid der menselijke ziel gekeken 
(surrealisme), zij heeft soms gepoogd de 
mens zijn menselijkheid terug te geven 
door hem in vrije creativiteit te laten gaan

door prof. dr. H. R. Rookmaaker

(abstract-expressionisme, Appel). Hoe dan 
ook, zij heeft steeds getuigd van het ab
surde, verwordene, zinloze en beangstigen
de van onze technocratische wereld, pro
testerende en vloekende. In de Dada-be- 
weging werd dit alles tot een anarchistisch 
programma, W''aarin kunstenaars bereid 
waren alle kunst op te offeren in dienst 
van een nieuwe, „vrije” wereld. Uiteinde
lijk ging het deze mensen erom de wereld 
terug te winnen, de zuiverheid te herstel
len, het verloren paradijs terug te verove
ren.
Eén ding heeft m.i. de moderne kunst niet 
verstaan: dat zijzelf door en met haar werk 
geen oplossing bood, en dat zij veeleer bij- 
droeg tot het onleefbare en onschone en 
huiveringwekkende van deze tijd.
Door haar soms haarscherpe analyse van 
de wereld waarin wij leven, maar veel 
meer nog door haar alles overstemmend 
protest en de daaraan inhaerente oproep 
„er wat aan te gaan doen”, heeft ze de re
volutie gepredikt. En die stem is gehoord. 
En verstaan. Het is geen tosval, dat de pro
vobeweging in datzelfde Amsterdam ont
stond, waar een van de beste musea van 
moderne kunst ter wereld stond en staat, 
en de hippie-beweging in San Fransisco, 
waar sinds de vijftiger jaren de dichters 
ran de „beat-generation” zich vestigden en 
uitermate actief waren.

Anarchisme

Maar genoeg hierover. Want we wilden 
laten zien, dat we ons niet moeten verba
zen, niet alleen dat er een sterk anarchis
tische beweging is vandaag, maar evenmin 
dat bij deze groepen allerlei vormen van 
moderne kunst steeds een grote rol spelen: 
we denken aan de protestzangers, aan de 
beat-muziek —, we citeerden reeds enkele 
malen'iets van de Beatles om dat duidelijk 
te maken —, de happenings (ontstaan in 
het artisten-milieu van New York), de mo
derne jazz, de moderne „klassieke” muziek, 
litteratuur en poëzie, de moderne beelden
de kunst en last but not least de moderne 
film.
Wat er in de laatste paar jaar veranderd

De moderne kunst mag soms vreemd lijken, en ook zijn, ze mag soms schier schoonheid 
en artisticiteit moedwillig vertrappen, men mag haar nooit verwijten dat zij zich niet 
gepassioneerd met onze tijd bezig houdt.

Picasso. De vrouw met de hond (1953)

is, is wel het feit dat het anarchistische 
hu openlijk gezegd en expliciet getoond 
wordt. In wezen was het al lang zo, maar 
nu moet men wel zijn oren en ogen dicht 
houden, wil men het niet opmerken. Als 
een voorbeeld uit vele willen we hier uit 
de catalogus van een recente tentoonstel
ling in het Stedelijk Museum te Amster
dam citeren:
„Ze vieren feest (de geëxposeerde beelden, 
H.R.). Je kunt alleen maar goed fees
ten ten koste van een ander. En het is ten 
koste van ons, mijne heren, dat dit gebeurt. 
Ze trappen op onze buik, ons leger, onze 
moraal; ze bespringen onze filosofie, ze ma
ken grand écart op ons vaderland. Ver
raadsters!” (6).
Zo kunnen wij, samenvattend, zeggen dat 
de revolutionaire situatie vandaag ten dele 
opgeroepen is, en voor een ander deel be
vorderd wordt door deze zeer creatieve en 
actieve moderne kunststromingen, en voorts 
ook — we gingen daarop in in ons eerste 
artikel — door de propaganda voor de ver
dovende middelen en de verkondiging van 
de Oosterse yoga: Dit alles hangt samen 
met het gemis aan een werkelijk geloofde, 
beleden en doorleefde basis voor waarden 
en normen, en met de werkelijkheid van 
de wereld waarin wij leven, resultaat van 
meer dan tWee eeuwen revolutionaire ac
tie. Men komt in opstand tegen deze we
reld, omdat men de onleefbaarheid ervan 
inziet. Maar men denkt met een anarchis
tische revolutie alles weer goed te kunnen 
krijgen — alsof revolutie door revolutie te 
keren was. Men waant soms, dat, als men 
de maatschappelijke orde verandert/ de 
mensen beter zullen worden — bijv. in het 
Niéuw-Babylonische paradijs van utopist 
Constant.
Deze tendenties worden versterkt, of ook 
in de kaart gespeeld door de werkelijke 
dreiging van een nucleaire ooriog, maar 
nog veel meer door de moderne commu
nicatiemiddelen en de cultuurpolitiek, De 
moderne communicatiemiddelen zijn als 
zodanig niet slecht of „geïnfecteerd”, maar 
door ons steeds weer met de neus „op de 
feiten” te drukken, politieke en andere lei
ders van al te dichtbij te tonen, versterken 
zij de afkeer van de situatie. Daarbij komt 
dat radio, T.V. en pers bediend worden door 
journalisten die er steeds op uit zijn het 
nieuwste te tonen - ze moeten immers 
„creatief” zijn en „bij de tijd” - waardoor ze 
versnellend werken, de beweging „naar de 
geest dezer eeuw” ongewild — soms ook 
gewild — propageren en steunen.
En de cultuurpolitiek? Men ziet wel dat 
er een crisis io in het culturele leven, maar 
meent een bijdrage tot oplossing te geven 
door de creatieve krachten te helpen al
leen al omdat ze iets nieuws brengen: juist 
omdat men zich niet wil mengen in hét ge
beuren, noch ook wil beoordelen — „kunst 
valt immers niet te beoordelen met morele 
maatstaven” —, bevordert men ongewild 
de revolutionaire krachten die juist hun 
centrum vinden in de kringen die artistiek 
creatief zijn. (Ter voorkoming van misver
stand: wij menen niet dat in alle tijden 
kunst in het centrum stond, noch ook dat 
alle creativiteit zijn oorsprong vond of 
vindt in de revolutie).

Deze revolutie, anarchistisch van karak
ter, wordt gedragen door jónge mensen, 
studenten vaak, de komende intelligentia, 
voortkomend uit alle lagen der samenle
ving. Ze hebben de sympatie van vele 
ouderen — mensen die zich misschien ge
conformeerd hebben aan het burgerlijke, 
maar in hun hart die schreeuwende jon
geren gelijk geven. Opvallend was bv. hoe 
positief en sympathiek reportages over de 
hippie-beweging, bv. in Time, gesteld wa
ren 7). Zij hebben geen leiders, hoewel 
dichters, kunstenaars, cultuurfilosofen, 
utopisten, hun wel de weg wijzen 8). Poli
tieke agitatoren kunnen gemakkelijk, als 
het te pas komt, de leidende posities gaan 
innemen, zoals ook reeds gebeurde bij de 
rassenonlusten in Amerika deze zomer. 
Straks daarover meer.

,Ondergrondse pers’

Het is geen georganiseerde beweging, maar 
men organiseert heel veel: een „onder
grondse pers” (San Fransisco Oracle, In
ternational Times (Londen), OZ (Londen), 
Witte Krant (Amsterdam), enz. en vele 
sympathiserende bladen van Playboy tot 
Hitweek); men speelt het klaar in maart in 
San Francisco te zeggen dat het fijn zou 
zijn als in de zomer overal in Europa Love- 
in’s gehouden zouden worden, en ze dan 
ook te doen houden, terwijl via de popu
laire platen een geweldige propaganda 
wordt gevoerd. Het is dan ook juist wat 
opgemerkt wordt in de International Times 
dat „de nieuwe beweging . . . instinctief een 
goed begrip 'heeft voor de theorie der me
dia van Mc Luhan, en die dan ook met 
groot voordeel uitbuit” 9). En zij weet ook 
welbewust het gebrek aan weerstand bij 
de „Establishment” (de maatschappij met de
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daarin heersende groepen) te misbruiken 
door haar eigen anarchistische grondstel
ling aan hen voor te houden: „permissi- 
veness” 9), alles maar goedvinden en nooit 
iets verbieden, en ingaan tegen paternali- 
seren — een term die uit deze gedachten
wereld komt —.
Wij willen nu pogen dit alles nog concre
ter te maken door een aantal citaten uit 
deze ondergrondse pers en haar satellieten 
te geven. Waarbij het erom gaat duidelijk 
te maken dat zij over revolutie denken, 
zich bewust zijn van hun revolutionaire 
activiteit.

Om het met hun woorden samen te vatten, 
dat „de nieuwe beweging langzaam, zorge
loos een andere maatschappij opbouwt, in
ternationaal, zonder rassenscheiding, gelij
ke réchten voor alle sexen, met rust. Zij 
werkt met een ander begrip van tjjd en 
ruimte. De wereld van de toekomst heeft 
wellicht geen klokken” 9).

In een artikel in Hitweek getiteld „Anar
chisme als dagtaak” lezen we:
„Er vindt een stille anarchistische revolu
tie plaats, die zich o.a. manifesteert in de 
vraag naar de plaats van het gezag. Je ziet 
die stille anarchistische revolutie ook in de 
Roomse kerk” 10). Onder de titel „When 
the mode of the music changes the walls 
of the city shake” schrijft een Amerikaans 
student in de Loncense International Ti
mes over de revolutie, waaruit we reeds 
eerder citeerden 11). In OZ lezen we: „Niet
tegenstaande de verontrustende tendentie 
tot „quietism”, hebben alle hippies ipso 
facto (curs. van OZ) een politieke houding 
— een van onverzettelijke oppositie tegen 
de „Establishment” die hen misdadigers 
blijft noemen omdat ze LSD en Marihuana 
nemen, en die hen haat, hoe dan ook, om
dat ze er van houden met z’n negenen in 
een kamer drie in een bed te slapen, vrije 
sex schijnen te hebben en een geest vrij 
van geweten, en menen gezonde kinderen 
in vuile kleren op te kunnen voeden” 12). 
In het speciale nummer van de Witte 
Krant (Amsterdam) no. 5 onder de grote 
kop Revolutie, staat een artikel onder de 
titel: „Revolutie dat is mensen die dansen 
op straat”, waarin ons wordt verteld dat 
de mensen dat, bij de Franse revolutie de
den . . . 13). In de Village Voice (New York) 
lezen we: . . Jongens uit de midden-

ook, tot een uitbarsting komen. Tot een 
echte revolutie, wereldwijd, allereerst in 
de centra. Natuurlijk zijn de hippies e.d. 
maar een kleine groep. Maar er zijn vele 
sypathisanten. Zelfs in christelijke kring. 
18). Alle revoluties zijn het werk geweest 
van een kleine stoottroep.
Stel dat ze het lukt: „leve de anarchie, vrij
heid, gelijkheid en broederschap!” . We 
kunnen in het in het begin geciteerde boek 
van Groen van Prinsterer lezen' hoe het 
dan binnen korte tijd tot een dictatuur ge
komen zal zijn.

Eén kenmerk ervan is zeker: zij zal lel 
anti-christelijk zijn. Of, de revolutie mis
lukt, en de burgerlijke krachten krijgen de 
touwtjes in handen. Dan krijgen we een 
andere min of. meer fascistische dictatuur 
— zoals die nu reeds te vinden is in Grie
kenland, Argentinië, en, het scheelde wei
nig, in de Verenigde Staten (Goldwater). 
Wat staat ons te doen? Drie dingen.

Leugen doorzien

stand verenig je tegen het systeem. Neem 
de wapens der rebellen op. Een baard, en 
de folksong, het gedicht en de lawaaierige 
kamer en de vervreemding . . .  en de in- 
dentiteitscrisis.
Neem op de inwendige woede die niet ge
stild kan worden, de genoegdoeningen die 
niet genoten kunnen worden, en het ple
zier waarover niet gesproken kan wor
den . . .  Je hebt niets te verliezen . . . ” 14).

In een artikel onder de titel „Boeddhisme 
en de komende revolutie” schrjjft Gary 
Snyder (een van de leiders der hippies in 
San Fransisco) in de International Times: 

. . handelen in de richting van de ware 
gemeenschap (sanha) van ,,a’ het zijnde”, 
betekent voor mjj het ondersteunen van 
iedere culturele en economische revolutie 
die zich richt naar een vrije, internationa
le, klasseloze wereld. Het betekent het ge
bruik van middelen als ongehoorzaamheid, 
hevige kritiek, protest, pacifisme, vrijwilli
ge armoede, en zelfs wat geweld als het 
erop aankomt wat onverdraagzame rood- 
nekken in toom te houden. Het betekent 
het ondersteunen van iedere vorm van niet
schadelijk individueel gedrag — het ver
dedigen van het recht van het individu ver
dovende middelen te gebruiken, kannibaal 
te zijn, polygaam, polyandrisch, of homo- 
sexueel. Werelden van gedrag en gewoonte 
die sinds lang verdreven zijn uit het Joods- 
Kapitalistische-Christelijke-Marxistische 
Westen . . .” 15).

Er is deze ^omer een congres in Londen ge
weest, onder de naam „Dialectics in Libe
ration” waar revolutionairen samenkwa
men ■— Carmichael, Laing, Ginsburg, Good
man, Gerassi, e.d. . . .  Hierover kunt u o.m. 
lezen in het bovengenoemde nummer van 
de Witte Krant, waaruit we een regel ci
teren: „Over de noodzaak van (contra) ge
weld en haat als revolutionair uitgangs
punt van de guerilla’s leken de congres
leden het in principe wel eenj” 16). Indei'- 
daad is het opvallend hoe zelfs in Hitweek 
(evenals in OZ) Black Power en Flower 
Power als nauw verwant gezien worden 17).

Uitbarsting

Wat kunnen we verwachten? De atmosfeer 
is geladen. Het kan, om welke reden dan

Ten eerste zullen we de leugen van al 
die geschriften vanuit de hoek der hippies 
of hoe ze ook genoemd mogen worden, moe
ten doorzien. Theoretisch is hun standpunt 
wel aanvechtbaar — en vol tegenstrijdig
heden maar in vele opzichten lijkt het 
toch wel sympathiek. Zeker omdat ze zaken 
willen bestrijden die inderdaad op vele 
punten onverdedigbaar zijn.
Alleen, hun antwoord op de situatie deugt 
niet, en hun spreken is leugen. Leugen om
dat verzwegen wordt de ellende van de 
venerische ziekte, die in hun centra als een 
vlek zich uitbreidt. Leugen omdat verzwe
gen wordt dat er vele gevallen bekend zijn 
waarbij mensen onder invloed van LSD 
of andere verdovende middelen mooi'den of 
zelfmoord gepleegd hebben 19).
Een tragisch geval werd enige weken gele
den in Time vermeld. Verdovende midde
len en al wat ermee samerihangt behoor
den tot voor kort tot de onderwereld, tot 
de ellende van misdaad, corruptie, tot de 
wereld van menselijke ellende en geeste
lijke ondergang 20). Nu zouden diezelfde 
middelen ineens de wereld verbeteren. Wij 
moeten denken aan Petrus 2 :18: „Vrijheid 
spiegelen zij hun voor, hoewel ze zelf sla
ven van het verderf zijn”. Leugen, omdat 
er zovele jonge levens grondig geknakt 
zijn. „Drop out”, het klinkt goed, en is te 
begrijpen. Maar het resultaat is een groep 
losgeslagen vagebonden, verslaafd aan sex, 
aan „drugs”. Ongestraft kan men niet zo 
leven. Reeds aan het einde van deze zomer 
was er het probleem deze jongeren weer in 
het gareel te krijgen. Maar ook al zal dat 
schijnbaar lukken, over een tiental Jaren 
zitten ze in groten getale bij de psychiater. 
En hun kinderen? Het zal jaren duren, wel
licht een halve eeuw, voor de laatste spo
ren van de ellende veroorzaakt door het 
hippie-leven van één zomer (als het daarbij 
bleef), in Amerika zowel als in Europa, uit
gewist zijn.
Voorts lezen we haast nergens dat „drop 
out” alleen mogelijk is als de rest van de 
wereld doorwerkt. In een „panel” in San 
Francisco, waaraan Leary, Ginsburg, Sny
der en Watts deelnamen, kwam dit wel 
even aan de orde, maar men liet de zaak 
onopgelost liggen. Dat wil zeggen dat men 
in feite uiteindelijk ervan uitging dat een 
grote meerderheid „gewoon” zou blijven, 
met het hippie-leven als mogelijkheid er
naast, in een stamverband 21).
Ten tweede moeten we deze dingen gees
telijk verstaan. We moeten onderkennen 
dat in deze dingen woorden van de profe
ten vervuld worden. Paulus gaf een scher
pe tekening van de mens der laatste tijden, 
en sprak over de mens der wetteloosheid 
— in 2 Thess. 2 en 2 Tim. 3 —. Laten we de 
tekenen der tijden onderkennen en opmer

ken dat vandaag de wetteloosheid gepreekt 
wordt: „Weet je,dat ALLES kan, en ALLES 
mag? Niemand houdt je tegen” 22).

Strijden tegen ontmensebjking
Ten derde moeten we ons er diep reken
schap van geven dat we in al deze dingen 
hebben te strijden met geestelijke booshe
den, met de ^eesten dezer eeuw (Ef. 6 : 12) 
en ons realiseren dat ook ons politieke han
delen daardoor gericht dient te worden. 
„Verbieden of het gezag handhaven” heipt 
hier weinig — het zal als fascistisch en 
burgerlijk gebrandmerkt worden, en slechts 
olie in het vuur gieten.
We zullen moeten strijden tegen alle ont
menselijking, alle technocratie, die econo
mische waarden bovenaan zet en de mens 
opoffert als aan Moloch. We zullen waar
lijk Anti-Revolutionair moeten zijn, strij
den tegen de geest der revolutie in het 
voetspoor van Groen van Prinsterer. En we 
mogen tenslotte wel veel' bidden dat God 
reformatie, een waarlijké geestelijke ver
nieuwing mag geven. Wederkeer tot de 
Heer. Bidden dat Hij ons zal willen en kun
nen gebruiken om nog velen de weg terug 
tot Hem te wijzen. Wie meent, dat dit een 
vroom woordje achteraan is, heeft weinig 
van de culturele situatie verstaan.

Op 13 januari a.s. spreekt prof. 
Rookmaaker voor de radio over deze 
problemen: van 15.00—15.40: Kunst 
en Protest, een klankbeeld (N.R.U.).

NOTEN BIJ „CULTUUR EN REVOLUTIE” II,
„WIJ LEVEN IN ’17S7’ ”

1) Zie noot 3 bij het eerste artikel.
2) De hier ontwikkelde gedachten zijn aller

minst uitzonderlijk of origineel. Als een voor
beeld uit vele verwijzen we hier naar de pa
ragrafen onder de titel: De kunst en de wes
terse revolutie, in H. Redeker, De dagen der 
artistieke vertwijfeling, Amsterdam 1950.

3) Wij gebruiken de term moderne kunst voor 
de zeer sterke avant-garde beweging, van Pi- 
casso tot Appel, Vasarely en Rauschenberg. 
In onderscheid tot eigentijdse kunst in geheel 
andere geest geschapen, bijv. van Rouault of 
Jan Sluyters, affichekunst etc., die we sa
menvattend 20e-eeuwse kunst zouden kunnen 
noemen.

4) Vanuit een ander gezichtspunt heeft de au
teur van dit artikel daarover geschreven in 
zijn inaugurele rede: De kunstenaar een pro
feet?, Kok, Kampen 1965.

5) Lucebert in 1952.
6) Inlei'Diig catalogus Niki de Saint Phalle, Ca

talogus no. 419, Stedelijk Museum Amster- 
dam> augustus-oktober 1967. Men zie ook Mu
seumjournaal, série 12 no. 7, 1967, waarin 
over de gebeurtenissen van deze zomer wordt 
gesproken.

7) Time, July 7, 1967, p. 12 ff; nog uitvoeriger, 
en uit de aard der zaak sympathiserend. 
Playboy, The New Wave Makers, p. 130 ff. 
Over Provo in Nederland ook speciaal num
mer van Lucerna, VI, juni 1967, p. 239 ff.
En het speciale Provo-nummer van Delta, 
X 3, Herfst 1967.

8) Zie bijv. het nummer van Randstad, 11-12,
1966, dat een uitvoerig overzicht geeft van de 
artistieke activiteiten en hun achtergrond.

9) Tom McGrath, Hallucinations?, International 
Times March 13, 26, 1967, p. 4. Zie ook noot 8 
van ons eerste artikel.

10) Interview met Rudolf de Jong, in Hitweek, 
27 april 1967, p. 5.

11) Zie noot 12 van ons eerste artikel.
12) Warren Hinkles, What makes Hippies happen 

on the psychedelic bus, OZ 3, April 1967, p. 5.
13) H. van Oortmerssen, Gesprek met Paul Good

man, Witte Krant, augustus 1967.
14) Uit het in noot 1 van ons eerste artikel ge

citeerde stuk.
15) Gary Snyder, Buddhism and the coming re- 

volution, International Times, Feb. 13/26, 1967, 
p. 9.

16) Redactioneel artikel in Witte Krant, aug.
1967, onder de titel 'Revolutie’ . Ook Hitweek 
schreef erover. 4 augustus 1967.

17) Hitweek van 4 augustus 1967, p. 2; OZ 7, ok
tober 1967: Michael X and the Flower Child- 
ren.

18) Zie Christianity Today XII, nov. 24, 1967, p. 
192/3, reportages van vergaderingen van de 
National Council of Churches, Detroit, in ok
tober j.1.

19) Ook in het speciale LSD-nummer van Maat
staf 10/11, jan./feb. 1967 lezen we hier weinig 
of niets van.

20) David Wilkerson, Twelve Angels frqm Heil, 
Westwood, N.J., 1965, vertelt ons onverbloemd 
van deze wereld. In het licht van de mogelij
ke verlossing.

21) San Francisco Oracle I, 7, 1967 (maart), p. 14 
passim.

22) Simon Vinkenoog, Loveletter, in Hitweek, 18 
augustus 1967, p. 7. Zie ook zijn Vogelvrij, 
Amsterdam 1967, b.v. p. 91: ,,Je bent geen 
slaaf! Er bestaat geen autoriteit. . . ”
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E LANDBOUW 
DE SOWJET-UNi

door drs. J. W . v.d. Molen

IN de jaren 1963-1964 heeft de 
Sowjet-Unie voor een bedrag 

van 7 miljard gulden in buiten
landse valuta 10 miljoen ton graan 
moeten invoeren en dan te beden
ken dat Rusland voor de revolutie 
van 1917 bekend stond als de 
graanschuur van Europa. Hoe 
komt het nu dat hierin zo’n dras
tische verandering is gekomen? 
Hoe is het te verklaren dat een 
eens zo groot graanproducerend 
land in de dertiger jaren hongers
noden had?
In het navolgende zullen we pro
beren hiervoor enige oorzaken aan 
te wijzen.

Direct na de revolutie begon men op 
grootscheepse wijze de boeren te ver
plichten graan aan de staat af te leve
ren. Dit ten behoeve van het militaire 
apparaat en van de stedelijke bevolking. 
De produktie was toen reeds laag door 
de grote onrust die er al zeer geruime 
tijd heerste op het platteland. Het gevolg 
van de opgelegde verplichtingen was 
dat de boeren nog minder gingen pro
duceren. Door een verandering in de 
door Lenin gevoerde politiek waarbij 
de boeren een belasting in natura werd 
opgelegd, terwijl het overblijvende deel 
door de boeren vrij mocht worden ver
kocht werd de landbouwproduktie weer 
opgevoerd.
Hoewel het streven officieel gericht 
bleef op collectivisatie van de landbouw, 
d.w.z. het laten verdwijnen van de zelf
standige boeren, kregen deze een grotere 
vrijheid. De grote klap voor deze groep 
kwam in 1929 toen een proces van ge
forceerde collectivisatie op gang werd 
gebracht. In juni 1931 was reeds ruim 
52“/o van alle boeren in collectieven on
dergebracht, dit percentage was vlak 
voor de tweede wereldoorlog opgelopen 
tot 96,4.
Zonder twijfel was men door het sa
menvoegen van boerderijen tot collectie
ven beter in staat aan de steeds groei
ende vraag naar landbouwprodukten te 
voldoen door een grote invloed van de 
overheid die gemakkelijker in staat was 
de 52.000 bedrijven van na de collecti
visatie te overzien dan de ruim 25 mil
joen bedrijven van 1928.

Hongersnood
Niettemin waren de eerste gevolgen van 
de collectivisatie slecht. De boeren die 
werden gedwongen hun bedrijf in te 
brengen in een grotere eenheid gingen

Chroesjtsjow: kolchozen met sowcho- 
zen gelijk stellen.

Gezamenlijk grond bewerken op een kolchoz.

er toe over hun vee te slachten, met 
inbegrip van de paarden. Het gevolg 
hiervan was dat de veeteelt sterk achter
uit ging en dat het land niet goed meer 
bewerkt kon worden omdat het verlies 
aan paarden niet werd goedgemaakt 
door een vergroting van de hoeveelheid 
tractoren. Dit alles leidde tot hongers
noden in de jaren 1931 en 1932 als gevolg 
waarvan ongeveer vijf miljoen mensen 
omkwamen.
Stalin besloot enkele concessies te doen 
waarvan één inhield dat de gecollecti
viseerde boeren werd toegestaan een 
klein stukje grond voor zich zelf te be
werken en enig klein vee le houden.
De produktie ging omhoog. De eisen van 
de autoriteiten /oor wat betreft de ver
plichte afleveringen stonden echter niet 
in verband met de resultaten van de in 
een bepaald jaar behaalde produktie. 
De ijver die de boeren ten toon spreid
den als het ging om de bewerking van 
hun eigen stukje grond stond en staat 
in scherpe tegenstelling tot de laksheid 
als het gaat om de bewerking van de 
gemeenschappelijke grond.
De gevoelens van de boeren ten opzichte 
van de staat werden er niet beter op 
toen in 1940 werd besloten de verplicht 
af te leveren hoeveelheden niet meer 
te baseren op het beoouwde maar op 
het bebouwbare landbouwareaal.
Een effectief controleorgaan vormden 
de machine-tractors-stations.
Deze MTS’en stelden personeel en ma
chines ter beschikking van de kolcho
zen. Hiervoor moest worden betaald in 
natura tegen bijzonder lage prijzen. In 
1958 heeft Chroesjtsjow de MTS-en op
geheven en de machines verkocht aan 
de kolchozen.

Kolchozen en sowchozen
In de Sowjet-Unie zijn drie types on
dernemingen te onderscheiden in de 
landbouw; kolchozen, sowchozen, de 
„eigen” stukjes grond.
De kolchozen zijn coöperaties waar de 
zelfstandige boeren hun land en hun vee 
hebben ingebracht. Officieel berust de 
leiding bij de vergadering van alle op de 
kolchoz werkzame mensen. In de prak
tijk echter wordt de kolchoz geleid door 
een door de partij aangestelde voorzit
ter met een ~taf van specialisten. De 
leden worden betaald in natura en in 
geld voorzover dat er tenminste is. Aan 
het eind van het jaar vindt er namelijk 
een verdeling plaats van het geld dat er 
is overgebleven nadat aan alle verplich
tingen is voldaan. Deze verdeling ge

beurt op basis van de door een kolchoz- 
lid Jn het afgelopen jaar verrichte werk
zaamheden. In 1964 bedroeg het gemid
delde maandloon op een kolchoz slechts 
31 roebel, terwijl een sowchozarbeider 
70,6 roebel verdiende en het gemiddel
de loon van alle arbeiders in de Sowjet- 
Unie toen ruim 90 roebel bedroeg. 
Onder Chroesjtsjow is er lange tijd een 
actie gevoerd voor omzetting van kol
chozen in door de overheid meer in 
overeenstemming met de marxietisch- 
leninistische leer geachte sowchozen.
De sowchozen zijn volkomen het eigen
dom van de staat. Ze zijn helemaal gelijk
gesteld aan industriële bedrijven .Even
tuele verliezen worden gesubsidieerd. 
De sowchozarbeiders krijgen een gega
randeerd minimum inkomen per maand, 
dit dus in tegenstelling met de kolchoz- 
leden voor wie het inkomen van maand 
tot maand en per jaar door het hier
vóór beschreven systeem wisselt. 
Machines en gereedschappen werden 
gratis in gebruik gegeven aan de sow
chozen.
Sinds Chroesjtsjow streeft men er 
naar om beide typen aan elkaar gelijk 
te stellen. Dit gebeurt onder andere 
door ook kolchozleden een gegarandeerd 
loon te geven. De laatste ontwikkeling 
is dat ook deze categorie pensioen krijgt 
vanaf 60 jaar (voor mannén) of vanaf 
55 jaar (voor vrouwen). Dij geldt reeds 
voor alle andere bevolkingsgroepen. 
Voor 1964 was er weer, zoals al vaker 
voordien was gebeurd, een streven om 
de kolchozboeren hun kleine stukjes 
grond af te nemen. Hieraan is nadien 
een eind gekomen.
De ijver waarmee deze stukjes worden 
bewerkt blijkt wel uit het aandeel in de 
totale landbouwproduktie, namelijk 25“/« 
en dit terwijl de oppervlakte slechts 3% 
vormt van de totale landbouwgrond. 
Deze intensieve bewerking is ook wel 
pure noodzaak door de lage inkomsten 
uit de kolchozen.

Te lage prijzen
Brezjnjew heeft als één van de oorzaken 
voor de slechte gang van zaken in de 
landbouw genoemd dat de prijzen die 
door de overheid worden betaald voor 
de verplichte afleveringen te laag zijn 
waardoor vele bedrijven verliesgevend 
zijn. Naarmate een bedrijf meer produ
ceert van deze verliesgevende produkten 
is het verlies dus groter.
Hij noemde ook de willekeurige prijs
bepaling voor de produkten. Dit geldt 
trouwens niet alleen voor de landbouw.

maar ook voorde industrie. Het vormt 
één van de grootste problemen van de 
sowjet-economie, doordat de prijzen zeer 
willekeurig worden vastgesteld, waarbij 
de prijs van een produkt ook nog weer 
verschillend is naar gelang het bestemd 
is voor een al of niet belangrijk geachte 
branche.^ De kolchozenboeren hebben 
bijvoorbeeld altijd hogere prijzen voor 
hun goederen moeten betalen dan ande
re groepen van de bevolking. - 
We zullen nu enkele van de factoren die 
mede bepalend zijn voor de slechte toe
stand van de landbouw kortheidshalve 
puntsgewijs noemen.
1 Slechte beloning
2 Te lage aankoopprijzen van de staat
3 Te veel Ingrijpen van bovenaf
4 Er is voortdurend te weinig geïnves

teerd
5 Te grote bedrijven
De gemiddelde grootte van kolchozen is
12.000 ha waarvan 2900 is ingezaaid. 
Voor de sowchozen zijn deze cijfers res
pectievelijk 56.000 en 8700 ha.
6 Er is een permanent tekort aan 
kunsmest.

Conclusie
De landbouw is duidelijk ver achter ge
bleven bij de industrie. De laatste jaren 
wordt er veel aandacht geschonken aan 
deze tak van de economie. Dit is onder 
andere het gevolg van een steeds toe
nemende vraag naar consumptiegoede
ren door de verhoging van de levens
standaard.
De landbouw heeft nog grote groeimoge
lijkheden als er maar meer machines 
ter beschikking komen en vooral als de 
boeren grotere hoeveelheden kunstmest 
kunnen gaan gebruiken.
Een betere ontwikkeling van de land
bouw zal ongetwijfeld een stjjging van 
de welvaart voor de bevolking ten ge
volge hebben. Hierover kunnen we ons, 
naar mijn mening, alleen maar verheu
gen.

Warenhuizenhoutv
N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Voskamp en Vrijland
Telefoon 01748-3921» - Postbus 30 
’s-GRAVENZANDE______________

N. GRIFFIOEN & ZN.
BAAMBRUGGE

Thermoshell Huisbrandolie ï  
Dé brandstof voor uw 
centrale verwarming

Bel direct 02949 - 263 (2 lijnen)

Holwerda - Zonen
Ookkiim Drachten Rotterdam 
05190 - 2292: 05120 - 2157; 010 - 259299

Alle transporten
B I NNE N-  EN B U I T E N L A N D

SPECIAAL VERHUIZINGEN  
Meubeltransporten

SCHUDDEN? ...........................  GOED
GOED SCHUDDEN? .......................  BETER
H3EAAL SCHUDDEN? .......................  EUREKA

N.V ,,Eureka" Landbouwmachinefabriek
voorheen Fa. I. v. d. Woude & Zn.
DRACHTEN Gebruik Uw spaarbankboekje tevens ais (rentegevende) girorekening. 

Giroboekjes gratie verkrijgbaar.



6 januari 1968 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 9

PERSPECTIEF VOOR 

DE WERKGELEGENHEID 

IN DRENTE? door J. Oosterhuis

• Vervolg van pag. 1 Veel van deze Drenthse boerderijen morden gekocht voor recreatie.

bijzonder ernstige zaken, waar we ons 
niet genoeg mee bezig kunnen houden. 
Het zijn naast de jeugdigen, die van de 
technische scholen komen, de mensen uit 
andere bedrijfstakken die een plaats 
vinden in het industriële arbeidsproces 
of in de dienstensector. We moeten eer
lijk bekennen, dat we er niet in ge
slaagd zijn.
Soms krijgen we in het noorden wel 
eens het gevoel dat we er een beetje 
aan gewend geraakt zijn, dat hier en 
met name in Drenthe, een chronische 
werkloosheid heerst.
Wanneer er ergens in Limburg of in 
Deventer plotseling een acute werk
loosheid ontstaat staat niet alleen de 
pers er vol van, maar iedereen die zich 
er ook maar enigszins bij betrokken 
voelt, politiek of economisch, vliegt er 
op af, — en het is goed dat het gebeurt, 
want er zijn mensen bij betrokken, die 
in een noodsituatie verkeren. Bovendien 
kan men waarschijnlijk bij dit soort 
explosies eerder een oplossing tot stand 
brengen, althans aan de hand doen, dan 
in de noordelijke provincies.
Als remedie kun je natuurlijk weer de 
stelling gaan verkondiger dat wanneer 
hier onvoldoende werkgelegenheid te 
vinden is, men dan maar naar die plaat
sen moet gaan waar het wel te vinden 
is. Deze stelregel heeft jarenlang ge
golden, misschien wel uit noodzaak, 
maar de gevolgen voor de noordelijke 
provincies zijn dan ook niet uitgebleven. 
Tot 1962 hebben we in Drenthe een ne
gatief migratie saldo gehad, d.w.z. dat 
er meer mensen uit de provincie vertrok
ken, dan er binnengekomen zijn. In 1962 
hebben we voor het eerst een positief 
migratie saldo gehad van 541 personen. 
In de volgende jaren is het migratie 
overschot iets groter geworden tot en 
met 1965. Daarna loopt het weer iets te
rug. In het jaar 1967 steeg het werk
loosheidspercentage tot boven de ll*/« 
van de beroepsbevolking in de winter
maanden. Gelukkig was het percentage 
op het eind van het jaar iets lager, n.1. 
eind november 7,7*/o. Maar het is dui
delijk dat de uitbreiding van de werk
gelegenheid achterbleef bü de aanwas 
van de beroepsbevolking. Dat geldt zo
wel voor de industriële bedrijven als ook 
in de bouwnijverheid.

Drenthe en het noorden
Wanneer we dus niet weer terug willen 
naar de periode, dat de werkzoekende 
bevolking en met name de jeugdigen 
zich een bestaan moeten opbouwen bui
ten het noorden, zullen er meer en 
andere maatregelen getroffen moeten 
worden dan tot nog toe if gebeurd. We 
stellen niet dat de Rijksoverheid geen 
rekening heeft gehouden met de moei
lijkheden waarin wij verkeren, niet al
leen in Drenthe maar in het gehele 
noorden des lands.
Ter bestrijding van de werkloosheid in 
Drenthe zijn in de loop van het jaar 
1967 voor extra werkgelegenheidspro
gramma’s en aanvullende werken bud
gettaire bijdragen beschikbaar gesteld 
tot een bedrag van bijna 65 mln. gulden. 
Bovendien nog 34 mln. aan financie
ringsmiddelen. Zonder deze bijdragen

Verplaatsbare 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE. EN
w i ^ i  »»OttT80UW
ETC.

HAHBO
H A P D I N X V E L D

TEL. GIESSENDAM-HARDINXVELD

ZOU de werkloosheid nu zeker weer het 
percentage hebben bereikt van begin 
1967. Maar wij moeten eens bekijken 
wat voor taakstelling het noorden krijgt 
toegewezen in de Tweede Nota Ruimte
lijke Ordening in Nederland. Drenthe 
kunnen we n.1. niet bekijken los van het 
noorden. Het behoort tot het noorden, is 
er een integraal onderdeel van.
Welnu, het noorden in zijn geheel is ach
tergebleven in de ontwikkeling, vergele
ken bij die van andere landsdelen. Dit 
wordt ook gesteld in de nota „Het noor
den op weg naar het jaar 2000”, welke 
nota is opgesteld in opdracht van de 
provinciale besturen van Groningen, 
Friesland en Drenthe. Anderzijds wordt 
in deze nota gesteld, zijn de potenties 
van het noorden van dien aard, dat dit 
gebied bij toepassing van een sluitend 
geheel van stimuleringsmaatregelen, een 
gelijkwaardige plaats in de nationale 
samenleving kan gaan innemen. Het 
noorden zal aldus een bijdrage kunnen 
leveren tot een harmonische nationale 
ontwikkeling.

Bevolkingsgroei
De noordelijke nota die door alle drie 
provinciale besturen is aanvaard, sluit 
nauw aan bij de toekomstvisie, welke 
in de Tweede Nota Ruimtelijke Orde
ning in Nederland tot uiting korrit. Hier
in gaat men uit van de stelling dat het 
noorden de taak toegewezen krijgt, wel
ke een bevolkingsgroei van thans 1,3 
mln. inwoners naar 3 mln. inwoners in 
het jaar 2000 inhoudt. Deze bevolkings- 
toeneming kan, zo wordt in de rege
ringsnota gesteld, een belangrijke bij
drage leveren om de steeds groeiende 
ruimtenood in het westen te helpen 
verlichten. Het belangrijkste motief voor 
een dergelijke versterkte bevolkings
groei in het noorden is echter, de ge
wenste ontwikkeling voor dit gebied 
zelf. Het is geen kleinigheid om in ruim 
30 jaar tijds een bevolkingstoename in 
het noorden te krijgen van 1,7 mln. in
woners. Prognose kan men gemakkelijk 
op papier zetten. Maar het zal beteke
nen dat wanneer de normale bevol
kingsgroei doorgaat, men in het noorden 
omstreeks het jaar 2000 kan rekenen op 
een 2V< mln. inwoners. Dat houdt dus in 
dat men proberen moet om 750.000 men
sen van elders aan te trekken om op 
3 mln. te komen. Dat is over 30 jaar ge
rekend gemiddeld per jaar 25.000 men
sen, ofwel 6000 gezinnen. Dat betekent 
dus 100 gezinnen per week. Laten we 
aannemen, dat de prognose iets aan de 
hoge kant is, maar wanneer het zou 
gaan om een jaarlijkse immigratie van
20.000 personen, dan klinkt ons dat nog 
vreemd in de oren, omdat we zien dat 
we vandaag de huidige eigen bevolking 
niet voldoende werk kunnen geven. In 
elk geval gaat men er van uit dat in het 
jaar 2000 het noorden dan ongeveer 15“/o 
van de totale Nederlandse bevolking zal 
herbergen. De verwachting van de be
roepsbevolking is, dat er dan nog ±  5'/9 
in de landbouw zal werken, 45 “/o in de 
industrie, en 50“/o in de diensten sector. 
Deze percentages kan tnen n.1. in twij
fel trekken, maar wanneer we de ont
wikkeling van de laatste jaren bekijken 
moeten w'e bekennen, dat het inderdaad 
deze richting hoe langer hoe meer uit
gaat. We moeten constateren, dat er een 
ombuiging der ontwikkelingslijnen 
plaatsvindt en we zien nu al duidelijk 
dat er een krachtige kwantitatieve en 
kw'alitatieve groei van de ŵ erkgelegen- 
heifi op korte termijn zal moeten komen.

ter gelegenheid van de Noordelijke dag 
voor het bedrijfsleven op 5 oktober 1957 
te Hoogeveen hier een aantal waarde- 
volle opmerkingen over gemaakt. Na te 
hebben betoogd, dat de industriële werk
gelegenheid gedurende de laatste 20 jaar 
in behoorlijke mate gestegen is n.1. met
70.000 personen in het noorden kwam 
hij tot de conclusie, dat deze ontwikke
ling niet voldoende compensatie heeft 
geboden voor de afnemende werkgele
genheid in de agrarische sector, temeer 
daar de werkgelegenheid in de diensten
sector vergeleken bij de rest van Neder
land een opvallend hoge ontwikkeling 
toonde. Per saldo is in de noordelijke 
provincies de werkgelegenheid in de 
laatste 20 jaar met slecht 5.500 man toe
genomen ofwel met iets meer dan iVo. 
Dit percentage steekt wel zeer schriel 
af bij de 20"/o stijging voor geheel Ne
derland. En dat ondanks de ervaring, 
die men heeft opgedaan bij de vestigin
gen in het noorden, die zonder voorbe
houd gunstig te noemen zijn. Wat onze 
ervaring, alweer volgens ir. Tromp, met 
de betrokken werknemers betreft zijn 
we met name ingenomen met de uit
stekende ijver en taakopvatting. Geble
ken is, dat veel lokaal talent aanwezig 
is, hetgeen — mits gezorgd wordt voor 
een goede opleiding — belangrijke mo
gelijkheden voor de toekomst inhoudt. 
Dit helpt ons bij het gewenste harmo
nische ontwikkeling van zo’n vestigings
plaats.
Bij onze ervaringen in het noorden moet 
nog een factor worden vermeld. Bij het- 
overbrengen van de noodzakelijke stal 
bij nieuwe vestigingen is ons gebleken 
dat de betrokken stafleden veelal een 
woning hebben kunnen betrekken, die 
de vergelijking met wat men elders had, 
met glans kan doorstaan, ook al omdat 
in de noordelijke provincies de nadelen 
van de overbevolking nog zo goed als 
onbekend zijn. Dit betekent dan tevens 
dat men hier ten behoeve van de open
luchtrecreatie over voldoende ruimte 
beschikte, hetgeen zeker voor de toe
komst van het noorden een attractieve 
factor is.
Ir. Tromp wijst tenslotte op een aantal 
zwakke plekken in het noorden, dat niet 
bevorderlijk is voor de industrialisatie, 
die ook eerder reeds door de bestuurs
commissie Noorden des Lands gesteld 
zijn. We gaan daarom het rapport over 
„het noorden op weg naar het jaar 2000” 
maar weer volgen. Hierin gaat men er 
van uit, dat er meer middelen beschik
baar gesteld moeten worden voor sti- 
mulerings maatregelen voor gevestigde 
en nieuwe bedrijven. Voor de infrastruc
tuur geldt, dat hiervoor een hoge prio
riteit toegekend moet worden, zal het 
noorden niet buiten de economische 
zwaartezones komen te liggen. Dat geldt 
zowel voor belangrijke wegverbindingen

als ook voor b.v. het Eemshavenproject 
dat voor de ontwikkeling van het gehe
le noorden van uitzonderlijk belang is. 
Het geldt evenzeer voor goede kanaal- 
rail- en luchtverbindingen en ook voor 
maatregelen die beogen de verontreini
ging van water en lucht tegen te gaan. 
Bovendien wordt in de nota aandacht 
gevraagd voor de begeieiding die nodig 
is voor het scheppen van een goed so
ciaal- en cultureel klimaat, omdat dit 
voorwaarde is voor het slagen van het 
ontwikkelingsproces.
Het is noodzakelijk dat we in het noor
den een leefklimaat bereiken dat op 
éénzelfde peil staat en vergelijkbaar is 
met andere landsgebieden. Dit laatste is 
niet alleen een zaak voor het noorden 
maar tevens een nationaal belang.
De bevolking van Drenthe is altijd sterk 
gebonden geweest aan de agrarische be
drijvigheid, die jarenlang de belang
rijkste bron van inkomsten is geweest. 
Het zou niet juist zijn te beweren dat 
Drenthe als agrarisch gebied heeft af
gedaan, want de landbouw zal naar wij 
mogen aannemen een interessante bron 
van inkomsten blijven. Maar als bron 
van werkgelegenheid biedt de agrari
sche sector geen perspectieven, integen
deel, de werkgelegenheid in deze sec
tor is door de veranderde bedrijfsvoe
ring snel gedaald en zal door de verbe
teringen die aangebracht worden door 
ruilverkavelings- en ontwateringswerk- 
zaamheden nog verder ineenschrompe
len. Voor de bevordering van de indu
strialisatie is een aantal maatregelen 
nodig op korte termijn ter stimulering 
van bestaande en nieuwe industrieën, 
die veel geld kosten, — en op langere 
termijn, die meer liggen in het vlak van 
de infrastructuur, die inhouden moeten 
een verkorting van de afstand tussen het 
westen en het noorden en die beogen 
het klimaat te verbeteren zowel sociaal 
als cultureel, waardoor de ontwikke
lingskansen vergroot worden, maatrege
len die meer geld gaan kosten, maar 
wanneer we onze taak verstaan, heb
ben we geen andere keuze.

Recreatie
Naast de werkgelegenheid heeft Drenthe 
als provincie een aantal aantrekkelijke 
kanten, die niet te versmaden zijn. 
Daarbij denken we inzonderheid aan de 
recreatie. De ’ r̂ovinciale Staten hebben 
in 1966 het facet streekplan voor de re
creatie vastgesteld. Een mooi plan, vast
gesteld om de recreatie in goede banen 
te kunnen leiden.
Het aantal bezoekers wordt elk jaar 
groter, niet alleen diegenen die hier de 
week-ends doorbrengen, maar ook die 
in de zomermaanden hier van hun va
kantie willen genieten, temidden van de 
schone natuur en het afwisselende land- 
schap.

W  erkgelegeiiheicl
Ir. Th. P. Tromp vice-president van de 
N.V. Philips heeft in een rede, gehouden Inwonertal in de deelgebieden van het noorden des lands, 1963 - 1980 - 2000.
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ÜIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

V E R O L M E

UN ITED

S H I P Y A R D S
ROTTERDAM-HOLLAND TEL. 1 6 2 5 0 0

Scheepsbouwwerven

A. VUYK EN ZONEN
CAPELLE AAN DE IJSSEL

Nieuwbouw en reparatie
Telefoon Rotterdam U3S33 (010)

Scheepswerf A. v. d. W e rff
Onderhoud en reparatie  
van schepen
DOESBURG — TELEFOON 08334 - 2275

Sleepdienst ^^Broedertrouw" n.v.
; v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN

CORR. ADRES MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

A lle  tra n s p o rte n  te water

N.V. Scheepswerf G. Bijisma en Zoon
W A R r E N A 
Nieuwbouw
van zee- rivier- en binnenvaartschepen
Telefoor, 05105 - 271

Scheepswerf en Gashouder bniiu;
v.h. Jonker 8t Stans N.V.

HENDRIK IDO AMBACHT
Werf voor de bouw en reparatie van alle 
typen schepen.

Telefoon Hendrik Ido Ambacht (01858) 2841

FTRMA DE RF.K EN HORSMAN

Fabriek van scheepslieren
Dorpsstraat 102 - Telefoon 01894 - 218 

O U D E R K E R K  A A N DE I JSSEL

Nieiiw'e lieren, stoom en elektrisch. Nieuw ijzer, zoals 
platen, hoek- en balkijzer. Rijplaten in diverse maten.

STO LK^S
HandeisonderiiemiBigeu n.v.

Kantoor; Veersedijk 233 - Hendrik Ido Ambacht. 
Telefoon (01850) 28000 - 28886_________________________

F A  J  A  V IS S C H Ê R  & Z N
SLUISSTRAAT 41 - TELEFOON 05208 - 1259 - 1546

Zwartsluis

Directieboten-Sleepvletten-Dekschuiten 

N  V  S c h e e p s b o u w w e r f  v .h .

F IR M A  A. L A N SE R
S l ie d r e c h t  - H o lla n d

N.V. Gereedschapfabriek

Zwolseweg 480 - APELDOORN . Telefoon 06762 - 241

Gereedschappen voor de metaalindustne.

ADVERTEER M
Nederlandse Gedachten

Het beeld 
der vaderen

VOET BIJ STUK
Wij laten het verhaal over de kandidaatstelling in 
1918 een moment rusten, omdat hier eerst een andere 
geschiedenis niet onvermeld mag blijven.
Even een herinnering:
Dr. Kuyper als voorzitter van het C.C. achtte het 
nodig, dat in verband met de invoering van de 
evenredige vertegenwoordiging alle kamercentrales, 
ook die welke uit een provincie bestonden en van 
overlang een provinciaal comité hadden, een nieuw 
statuut kregen. Dat eiste de wet, schreef hij zonder 
blikken of blozen in De Standaard.
Voorts achtte hij het nodig, dat de statuten van alle 
centrales woordelijk gelijk waren: ze werden dan 
ook vanuit Den Haag naar alle kieskringen verzonden. 
Toen Noord-Holland protesteerde en voorstelde, 
dat de kamercentrales zelf hun statuut zouden maken 
en het ter goedkeuring zouden voorleggen aan 
het C.C., dreigde Dr. Kuyper met onmiddellijk 
aftreden. „Hij zou zich dan genoodzaakt zien, zich 
voortaan aan andere studiën te wijden.”
Vlak voor de Kerstdagen van 1917 werd toen 
plotseling een Partij Convent uitgeschreven op 
zaterdagmiddag in Den Haag, waar de Friese 
afgevaardigden, die eveneens bezwaar hadden tegen 
dit opleggen van het statuut, en die daarom in bittere 
koude in onverwarmde treinen een reis van zeven 
uren hadden gemaakt, de gelegenheid haden om ge
durende een kwartier hun bezwaren tegen dit op
leggen van een statuut uiteen te zetten. Toen moesten 
zij op een holletje naar de rein, om de laatste 
verbinding met het noorden te halen

I3
o u d e S o ita ite n

Geheim
De Amerikaan Marshall Mc. Luhan heeft reeds veel 
opmerkelijke uitspraken gedaan; o.a. deze:
„Mensen leven graag in het verleden. De Amerikaan 
leeft in Bonanza-land: dat is veel zekerder!”

Het verleden wordt vaak romantisch voorgcsteld. 
Maar ook van de tijd, waarin we zelf leven probeert 
men soms iets romantisch te maken. Vlucht uit de 
werkelijkheid?
De uitspraak van Otto Weiss: „Alleen in de werke
lijkheid te leven — wie van ons hield dat op den duur 
uit?” zal velen aanspreken.
Een landgenoot van ons — J. J. van der Leeuw — 
heeft over het geheim van het leven eens gezegd; „Het 
is niet een probleem dat opgelost moet worden, maar 
een werkelijkheid, die moet worden ondergaan”.
Dat gold voor 1967, maar dat geldt ook voor 1968.

Over twintig jaar
De maatschappij verandert voortdurend. Om die ver
anderingen te kunnen verwerken is een andere men
taliteit nodig.
In dit verband twee markante uitlatingen, die van 
belang zijn. Prof. dr. F. Polajc;
„Over een jaar of twintig zal onze huidige maatschap
pij zijn veranderd in een maatschappij van rente
niers’.

C. Egas:
„Tot nu toe hebben de bejaarden alleen maar geleerd 
om te werken', terwijl het hoe langer hoe minder es
sentieel wordt, of wij in de toekomst 10 of 20 uur per 
week werken, maar het steeds duidelijker wordt, dat 
het op de algemene vorming en ontwikkeling van de 
mensen aankomt.”

Een Frans schrijver moet in de 18e eeuw gezegd heb
ben: „De mens brengt zijn leven door met praten over 
het verleden, zich beklagen over het heden en beven 
voor de toekomst”.
Zou dit er misschien mede de oorzaak van zijn: dat 
wij zo weinig geneigd zijn verder te kijken dan onze 
neus lang is? Vaak valt alles, wat iets verder van ons 
verwijderd schijnt, geheel buiten ons gezichtsveld. 
Met „wie dan leeft, wie dan zorgt” komen we er niet.

Taken van de Mammon ! ?
Een verslaggever van „Trouw” vroeg onlangs, aan 
drs. J. Boersma wat hij verwachtte van de sociaal- 
economische ontwikkeling in 1968.
Hij zei o.a.:
„Voor het komende jaar verwacht ik, ondanks de

Het nieuwe statuut was intussen aan alle 
provinciale comite’s toegezonden onder mededeling, 
dat dit voortaan het geldende statuut was en dat 
daarmee de bestaande statuten waren vervallen.
Zo was de stand van zaken, die we even hebben 
herhaald ten gerieve van onze honderden nieuwe 
abonnees.
Nu het vervolg.
De Friezen besloten tegen deze gang van zaken te 
rebelleren.
Alle gemeentelijke kiesverenigingen kregen van het 
provinciaal comité een brief met bijlagen.
Hierbij gelieve u aan te treffen ter kennisneming 
een ons door het Centraal Comité toegezonden 
„statuut” van een kamerkieskringcentrale; 
ter behandeling een voorstel van een door uw 
provinciaal comité voorgesteld ontwerp voor een 
nieuw statuut van ons provinciaal comité.
De vergadering van het breed provinciaal comité, 
waarbij dus alle gemeentelijke kiesverenigingen stem
gerechtigd vertegenwoordigd dienen te zijn, wordt 
bij dezen geconvoceerd.
De vergadering kwam.
Opening op de gebruikelijke wijze. Notulen gelezen 
en gearresteerd.
Ingekomen stukken; alleen een brief van het C.C. 
met een statuut voor het provinciaal comité. De 
voorzitter: ik stel voor, dit ingekomen stuk voor 
kennisgeving aan te nemen. Alleen meester Jan Derks 
de Vries uit Bergum protesteert. Daarna wordt 
het voorstel van de voorzitter met 38 tegen 2 
stemmen aangenomen.
Vervolgens wordt het ontwerp-statuut, zoals het 
moderamen van het Provinciaal Comité het heeft 
opgesteld, behandeld en na op verschillende punten 
geamendeerd te zijn, met algemene stemmen 
aangenomen. Overeenkomstig artikel 17 van het 
partijstatuut moet het nu naar het C.C. worden 
gestuurd ter goedkeuring. Dat zal gebeuren. 
Nadrukkelijk wordt vastgesteld, dat zolang die 
goedkeuring er niet is, het oude, bestaande statuut 
rechtskracht-zal hebben. Het statuut van het C.C. is 
en blijft voor kennisgeving aangenomen.
De goedkeuring vanwege het C.C. is 'daarna onder
hands verleend, door een korte mondelinge mede
deling. Zo voorkomt men gezichtsverlies.

redelijk goede oogsten, voor meer dan de helft van de 
totale wereldbevolking evenveel ellende als in het 
afgelopen jaar. En dat is onvoorstelbaar veel . . .  
Desondanks blijft onze eigen westerse economie 
hoofdzakelijk in het teken staan van de Manman en 
de economische groei zal ook in 1968 zijn allerhoogste 
profeet zijn” .

Na het noemen van enkele moeilijkheden waaraan 
het hoofd moest worden geboden  ̂ merkt hij nog op: 
„Zo gezien, zijn er eigenlijk maar een paar vuiltjes 
aan onze economische lucht. De christelijke bescha
ving blijft pal staan en dus de economie van de over
vloed veilig gesteld, keurig geschoeid op kapitalisti
sche- egoïstische leest” .

Mee eens of niet mee eens?
In beide gevallen woorden die overdenking en be
spreking waard zijn.
„De maatschappij bestaat uit twee grote klassen: zij 
die meer eten dan honger hebben, en zij die meer 
honger dan eten hebben”.
Dit oude citaat is nog steeds hoogst actueel. Het is 
een uitspraak van de Fransman Ni'colas Chamfort, die 
van 1741 tot 1794 leefde.

Kennis
Van dr. A. Hoogewerf, wetenschappelijk medewerker 
aan de V.U. werd op een persconferentie deze uit
spraak genoteerd;
„Er is een samenhang tussen kennis en politiek actief 
zijn. Als de burger de iveg kent, is de kans groter dat 
hij die weg eens zal gebruiken” .

Daar zit veel in. Laten we dit bedenken: „Een wéinig 
kennis is een gevaarlijk iets, maar een weinig 
gebrek aan kennis is ook een gevaarlijk iets.
Een Fransman — alweer één — heeft er eens op ge
wezen, dat bezit van kennis twee voordelen geeft: 
men oordeelt minder en men oordeelt beter. Alle da
mes en heren politici voegen er wellicht nog een der
de voordeel aan toe: men veroordeelt minder. Om 
het evenwicht te bewaren citeren we ook Jacob Cats: 
„Wie maar één boekje heeft gelezen, dat pleegt een 
neuswijs mens te wezen”.

Vrouwen in de politiek
Enkele weken geleden zijn er enige resultaten gepu
bliceerd van een onderzoek in twaalf landen over de 
praktijk van het stemrecht van de /rouw. Daarbij 
kwam o.a. het volgende naar voren;
„Wel bestaat er vaak een verregaand vooroordeel 
tegen vrouwen in de politiek. In alle twaalf landen 
raas men van mening, dat zolang het algemeen ver
trouwen in de bekwaamheden van de vrouwen niet 
groter wordt bij de mannen, die de kandidaten „voor
selecteren’! zij wel zullen doorgaan met te denken, dat 
vrouwen niet geschikt, zijn voor de politiek” .

Napoleon moet eens gezegd hebben; „Ik houd hele
maal niet van vrouwen die zich met de politiek bezig
houden”.
Hij zei dit tegen een vrouw, die oppositionele elemen
ten rond zich had verzameld. De vrouw antwoordde: 
„ü hebt gelijk generaal. Maar in een land waar vrou
wen het hoofd wordt afgeslagen, spreekt het toch 
vanzelf dat ze willen weten waarom...”
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Meest wenselijke structuur 
verzekeringen tegen kosten 
geneeskundige verzorging

door mr. T . J. den Hartog

De  titel van dit artikel is niet 
origineel. Ze is overgenomen 

uit de adviesaanvrage van de mi
nister van Sociale Zaken en Volks
gezondheid over programmering 
sociale verzekering, gericht aan 
de S.E.R. en gedateerd 20 novem
ber 1967. Hij kondigt daarin aan 
voornemens te zijn een afzonder
lijk advies over bedoelde materie 
te vragen.

De kosten van de geneeskundige ver
zorging zijn voor deze toekomstige stu
die secundair, zoals dat ook zijn alle 
vragen rond de structuur van de ge
neeskundige verzorging. Kostenbewa
king is een woord, dat vooral de laatste 
tijd veel over de tong gaat en terecht. 
De prijs, die voor de geneeskundige ver
zorging van ons volk blijkt te moeten 
worden betaald, neemt van jaar tot 
jaar toe. Straks bij de invoering van de 
Algemene Wet bijzondere Ziektekosten 
zullen ook vragen over efficiency, het 
bestrijden van overbodige uitgaven, het 
juist aanwenden van de beschikbare 
middelen volcp accent krijgen en ac
tueel zijn en blijven.
Ze vallen buiten het bestel van dit ar
tikel hoewel ze er toch wel een belang
rijke rol in spelen. De structuur in haar 
meest gewenste vorm wordt te meer 
nastreven waard naarmate de kosten 
hoger zijn. Passiviteit, het spelen op wat 
komen zal kome, zal plaats moeten gaan 
maken voor een actievere politiek.

Kostenbewaking
Tot enige geruststelling moge bijdi’agen 
de wetenschap, dat de kostenbewaking 
wórdt betracht en vOlop de vraag be
zien wordt hoe die meer effectief ge
maakt kan worden. Die studie wordt 
door verschillende organen verricht: de 
centrale Raad van de Volksgezondheid, 
door de Ziekenfondsraad, door de So- 
ciaal-Economische Raad en zijn com
missies, de commissie Vos en met enige 
fantasie is ook de arbeid van oud-mi
nister Veldkamp en zijn staf onder deze 
noemer te brengen. Voeg daaraan nog 
het werk toe van het Centraal Orgaan 
Ziekenhuistarieven en we kunnen wel 
tot de conclusie komen, dat het vraag
stuk van de stijgende kosten zelf zeker 
niet aan de aandacht ontsnapt en dat 
het toch al zeer teleurstellend moet ver
lopen willen er uit al deze arbeid niet 
enige goede suggesties voortkomen. 
Voor ons artikel is de vraag interessant, 
beter gezegd, het antwoord op de 
vraag, of de huidige structuur van de 
verzekeringen tegen dt (stijgende) kos-

De ziekenfondswet kent een verplichte 
een vrijwillige en een bejaardenverzeke
ring.

ten -van de geneeskundige verzorging 
nog wel voldoet. Of ze niet aan een re- 
visiebeurt toe is. Om da. allemaal te 
kunnen gaan beoordelen zullen we eerst 
moeten proberen inzicht te geven in de 
huidige structuur.

Ziekenfondswet
Zo ongeveer 70”/o van onze bevolking 
heeft te maken met de Ziekenfondswet, 
die bedoelt de verzekerden een afdoen- 
dt geneeskundige verzorging te verze
keren. Ze kent drie verzekeringsvormen: 
een verplichte verzekering, een vrijwil
lige verzekering en een bejaardenver
zekering. De ziekenfondsen, waar we 
er een honderd van rijk zijn, bieden 
voorts de mogelijkheid een aanvullende 
verzekering te sluiten on. de hiaten in 
de wet op te vullen. Hier wordt niet de 
wet uitgevoerd maar worden eigen ac
tiviteiten ontplooid, die niet zelden la
ter in de wettelijke regelingen werden 
opgenomen.

Verplicht verzekert zijn — als we een 
hoofdregel mogen hanteren — alle werk
nemers wier vast loon beneden een 
jaarlijks vastgesteld bedrag (thans 
ƒ 12.400,-) blijft met uitzondering van 
de ambtenaren en semi-ambtenaren. 
De echtgenote en gezinsleden beneden 
16 jaar zijn automatisch mee verzekerd. 
Blijft langer recht op kinderbijslag be
staan, dan loopt ook de medeverzeke
ring door.
Vrijwillig verzekerd kunnen zijn allen, 
die redelijkerwijs mogen verwachten in

net eerstkomende jaar het eerderge
noemde jaarlijks'vast te stellen bedrag 
met vrij inkomen te zullen genieten. 
Hun rechten zijn volgens de wet gelijk 
aan die van de verplicht verzekerden. 
Voor de bejaardenverzekering komen 
in aanmerking personen beneden een 
bepaald bedrag aan inkomen (thans 
ƒ6476,— ’s jaars) en die 65 jaar zijn.
Dc bejaarden kunnen zich als zelfstan
dig verzekerde bij een ziekenfonds mel
den, dat verplicht is de mar. of de vrouw 
of beiden in te schrijven. Afhankelijk 
van het inkomen wordt een verlaa.gd 
premie-tarief in rekening gebracht. Drie 
inkomensgroepen worden onderschei
den, die respectievelijk 'h. Va of van 
de kostprijspremie moeten betalen. De 
verstrekkingen zijn weer precies gelijk 
als die van de andere groepen, dus de 
verplichte en de vrijwillig verzekerden. 
Behalve de bevolkingsgroepen, die door 
de Ziekenfondswet worden geholpen, 
kennen we de aparte regelingen voor de 
ambtenaren — al dan niet op een wet 
steunend.
Het grote restant tenslotte wordt ge
vormd door allen, die een inkomen heb
ben boven de „welstands”-grens en die 
of het risico zelf geheel of gedeeltelijk 
dragen of de risico’s hebben onderge
bracht bij een particuliere ziekteko.sten- 
verzekeringsmaatschappij.
Tot dusver schreven we over de ver
schillende verzekeringsvormen. Een ta
melijk ingewikkeld patroon. Een even 
ingewikkeld verhaal is te geven over 
wat de wet aan verstrekkingen biedt, 
wat de aanvullende verzekeringen bij 
de verschillende ziekenfondsen aan hun 
„klanten” in voorkomende gevallen ge
ven en de inhoud van de verzekerings
polissen variërend van alleen een vast 
bedrag per ligdag in een ziekenhuis tot 
een inhoud, die praktisch gelijk is aan 
het verstrekkingenpakket van de Zie
kenfondswet.

Gecompliceerd
Een derde hoofdstuk zou te schrijven 
zijn over het gecompliceerde organisa
tiepatroon: een honderdtal ziekenfond
sen verdeeld over zes ziekenfondsorga
nisaties alle beheerst door eigen statu
ten en reglementen, die toch weer één 
ontmoetingspunt in het gemeenscliap- 
pelijk overleg ziekenfondsen vihden. 
Ook de particuliere ziektekostenverze
kerden hebben hun saambundelende or
ganen in eigen verband maar er bestaan 
ook weer contacten met de ziekenfond
sen.
Tot dusver zwegen we over de kosten. 
In deze inleiding mag een beschouwing 
daarover toch niet ontbreken. De 'ver
plicht verzekerde betaalt nu — onge
acht zijn gezinssamenstelling 3,4 "/n "ah 
zijn loon. de wov-kgever betaalt 'og 
eens 3.4 ”/o bij. De vrijwillig verzekerde 
is voor zijn vrouw en zichzelf gemiddeld 
— het exacte bedrag verschilt van fonds 
tot fonds — f 52.— per maand kwijt. 
De bejaardenverzekering kent maar 
premies van ƒ11,82, f23,64 en ƒ35,46. De 
kosten nodig om deze tarieven aan te 
vullen tot de kostprijs worden gezamen
lijk door overheid en vernlichte ver
zekering gedra.een
Het beeld werd nog eenzijdig belicht. 
De medewerkers — een ziekenfonds
team voor de medici en para-medici — 
die de uitvoering van de verzekeringen 
mogeiijk maken maar uiteraard bun 
honorarium eisen stellen fungeren dus 
tevens on een bepaald gebied als tegen
spelers. Ook deze hebben hun organisa
tievormen en ontmoetingspunten.
Het is duidelijk, dat vereenvoudiging 
van de geschilderde structuur een goede 
zaak kan zijn. Daarvoor zijn inmiddels 
al meerdere su.ggesties gedaan.
Een volgende keer hopen wij die te me
moreren. van commentaar te voorzien 
om tot een aanbeveling te komen

DE WEEK ROND
25 december: Oost-Duitsland weigerde ook dit jaar een hartewens te vervullen

van de bewoners van Berlijn dat door de communisten wordt be
stuurd. Zij mochten geen kerstfeest vieren bij hxm familieleden in 
West-Berlijn. De politiek heeft de voorrang gehad vóór de mense
lijkheid.

26 december: Sommige kalkoenen brengen het héé] ver...
27 december: „Kontakt’l - u weet wel het weekblad voor Schraard, Exmorra, Al-

lingawier, Skerzum en Pidam, heeft een steeds hoger aantal abon
nees. En - aldus vermeldt de belangrijkste krant van het noorden 
des lands - er is ook al een professor bij. Toch geen statusaanbidders 
geworden daar in Friesland?

28 december: De koning van Griekenland had in Rome een rede gehouden. Beter
gezegd; een verklaring afgelegd. De Griekse pers eh natuurlijk ook de 
staatsradio zwegen dit dood, een aantal dagen.
Daarna was kennelijk de toelichting van de kolonelsregering klaar. 
Toen mocht die verklaring plus toelichting worden opgenomen. Zo 
gaat dat daar. Democratie - ho maar!

29 december: Jammer - voor de boerderij heeft het paard afgedaan. Hoezeer on
derzoekingen aantonen dat voor een bedrijf met minder dan 20 H.A. 
een paard economisch meer verantwoord is dan een tractor.
De boeren prefereren de starter boven het tonggeklap en de garage- 
rekéning boven de fouragerekening. Maar wat wil je, als er perso
neels- en tijdsgebrek is!

30 december: Eén dag nadat minister Klornpé bekend maakte dat zij geen aanwij
zingen heeft omtrent een toegenomen gebruik van doping in de sport; 
de schaatsbond wordt op de hoogte gesteld van het feit dat een van 
haar rijders doping heeft gebruikt.
Onverbiddelijke toeneming mevrouw de minister!

UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN 
SCHEEPVAART W ERELD

Schildersbedrijf
F. J. K loet &  Zoon

VLAARDINGEN
SPIJKENISSE

TELEFOON 010- 343276 
TELEFOON 01880 - 2192

A. BAARS Azn.

Exploitatie van baggermaterieel n.v.
VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) 3154

Scheepswerf A. BAARS Azn. N .V .
SLIEDRECHT 
Telefoon (01840) - 3154 
lOEUWBOUW EN REPARATIE.

Fa. C. Amels & Zn.
„W ELGELEGEN”  Makkum 

Scheepswerf en Machinefabriek

Firma Blaak
Boot- en sloepenbouwerij, jachtbouw

H O O G E Z A N D

W. Vim & Zn. N.V.
Scheepswerf - motorenherstelplaats

Ankerpad 2 —  Telefoon 02230 - 2887 
DEN HELDER

N IEU W BO U W  EN REPARATIE

' p a t e n t  o c e a n
■ W.ER R l'D  W jJ P ;IT 'o:.E.B E P A ST:E  ;

A P P E N D A G E S
, B L- 0 W E R S: , S.tï H R 0 ERéV ÉR □ ,l;C H T E R S . 
1 N L : & V Ë R K : 0 C Ë A N N.V. - V E L P ('G ) P. B. 5 5

Constructiewerkpiöats en rn^chinefabr.

BAILEY
Nieuw Lekkerland - Telefoon 436

* Staalconstructies voor gebouwen e.d.
• Alle soorten kranen.

Abonneert u op Nederlandse Gedachten
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WIJ ONTVINGEN
Het is de redactie niet mogelijk aan alle 
binnengekomen uitgaven een bespreking 
te wijden. Wel wil zij u in deze rubriek 
bp diverse uitgaven attenderen, omdat 
wellicht diverse lezers in deze uitgaven 
geïnteresseerd zijn.

„COMMUNISTISCH CHINA”, speciaal- 
nummer van het maandblad Oost-West, 
dat deze zomer gewijd was aan recente 
ontwikkelingen in China. Het nummer 
bevat een aantal interessante artikelen. 
Administratie: Van Stolkweg 10, Den 
Haag. Speciale nummers kosten ƒ 4,50. 
De abonnementsprijs per jaar van dit 

' maandblad bedraagt ƒ 17,50.

„DE NIEUWE OMZETBELASTING”,
‘ door mr. K. Millenaar. Een uitgave van 
Kluwer In Deventer. De schrijver gaat 

■ in op het stelsel van heffing over de 
toegevoegde waarde (B.T.W.). Zoals be

kend is thans een ontwerp van wet in 
verband met deze materie verschenen. 
Het boekje — 140 blz. — geeft op bon
dige en gerangschikte wijze een eerste 
informatie over de belangrijkste punten 
uit het ontwerp van wet en de toelich
ting daarop. Het opgenomen register 
vergemakkelijkt het gebruik.
De prijs van deze uitgave bedraagt 
ƒ 6,50.
„SFEER, MENTALITEIT, DEMOCRA
TIE BINNEN DE KRIJGSMACHT”, uit
gave van de Stichting Nederlandse Po
litieke Jongeren Contact Raad (secreta
riaat Charlotte de Bourbonstraat 120A, 
Den Haag).
Een studie-commissie uit de Stichting 
stelde een rapport samen omtrent de 
confrontatie tussen de krijgsmacht en 
haar normen en de snel veranderende 
maatschappij.
In de 36 blz. tellende brochure worden 
diverse facetten van de krijgsmacht be
licht.
De prijs bedraagt ƒ 0,50 per exemplaar.

„GEZONDHEIDSZORG” grondslagen 
voor een program, rapport van de Wlar- 
di Beckmanstichting. De prijs bedraagt 
ƒ4,—.

In dit rapport van 93 blz. komt een 
groot aantal zaken aan de orde, zoals 
de' bestaande gezondheidstoestand, de 
geneeskundige zorg, ziekenhuizen en 
verpleegtehuizen, ziektebestrijding, op
leiding van artsen, geneesmiddelen, ge
zondheidsbescherming en niet te verge
ten de financiering van de gezondheids
zorg.

Aan verschillende aspecten van gezond
heidszorg zal in de komende maanden in 
ons blad aandacht worden geschonken.

„PROBLEMEN ROND DE ONTWIKKE
LING VAN DE TOEKOMSTIGE OPEN
BARE DRINK- EN INDUSTRIEWA
TERVOORZIENING IN NEDERLAND”,
geschreven door ir. G. Wijnstra, secre

taris van de Vereniging van Exploitan
ten van Waterleidingbedrijven in Ne
derland (Sir Winston Churchill-laan 
273, Rijswijk Z.H.). De brochure is de 
uitwerking van een voordracht op 24 
juni 1967 gehouden voor de Zuidhol- 
landse Vereniging van A.R. Gemeente
en Provinciebestuurders; De 26 blz. tel
lende brochure bevat veel interessante 
gegevens.

„VERSLAGEN 1964-1966 VAN DE
P.V.D.A.”, (Tesselschadestraat 31, Am
sterdam-West). De P.v.d.A. brengt niet 
jaarlijks een verslag uit, maar per twee 
jaar ter gelegenheid van het partij-con- 
gres.

In het boekje van 158 blz. zijn de be
langrijkste gegevens betreffende de or
ganisatorische en politieke activiteiten 
van de P.v.d.A. over het tijdperk van 
1 oktober 1964, 30 september 1966 bij
eengebracht. De prijs van deze uitgave 
bedraagt ƒ 4,75.

H A A R U IT V A L
i R O O S  o f  a n d e r e  
I h a a r z o r g e n ?
^  Belangrijke intensieve onderzoe-

kingen leidden na jaren tot de op- 
^  zienbarende ontdekking van het weten- 
i| schappelijk haartonicum TIOSIN. 
i:| Men Is er nu In geslaagd een

haartonicum samen te stellen, dat wer- 
 ̂ . c kelijk afdoende helpt.

\  TIOSIN heeft reeds ontelbaar vele
mannen en vrouwen hun haar en daar
mede hun Jeudig en verzorgd uiterlijk 

J  teruggegeven.
Twijfel dus niet langer, doe eens een kuur met het on

schatbare- haartonicum TIOSIN en ook U zult enthousiast zijn.
Verpakking voldoende 

voor i >/2 maand. f. 15,70.
Duidelijke gebruiks

aanwijzing Ingesloten.
Betaling bij ontvangst 

of bij vooruitbetaling op giro 
341224.
Alle bestellingen te richten aan:
Laboratorium ROTAL afd. Cosmetica, Postbus 200, LeidenT 
S.v.p. bij bestelling naam van dit blad vermelden.
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ÏN DIVERSE UITVOERINGEN 
Aanduidingen speciaal voor 
kantoorgebouwen, ziekenhui
zen enz.
Zelfklevende transfers, o.a. 
voor autoportieren, gevellet- 
ters. graveerwerken.
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Advertentie-acquisiteur
gevraagd voor Nederlandse Gedachten
Voor iemand die met het vak bekend is zeer geschikt om 
mee te nemen naast andere oladen.

ADV. ADM. NEDERLANDSE GEDACHTEN, Botenmakersstraat 
45, ZAANDAM. Telefoon 02980 - 63224 ook ’s avonds te bereiken.
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dat doet u door het lezen van

NEDERLANDSE GEDACHTEN
Via de actie „Een op vier” willen wij graag 
dat meer mensen ons blad gaan lezen.
U kunt daaraan meehelpen door abonnees 
te werven. Voor uw medewerking krijgt u 
een aardige attentie.

1 ABONNEE
leoeltje. sleutelring o l brochure 
„De samenleving vernieuwen”

2 ABONNEES
6 cocktailprikkers in etui ot
3 lepeltles

3 ABONNEES 
slerdoos ot 6 lepeltles

^  l'
I 
I

BON
NIEUWE ABONNEE

Naam..........................................................................

Volledig adres......................................... ............. ..................

Woonplaats..........................................................................

OPGEGEVEN DOOR
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Volledig adres..... ....................................................................

Woonplaats.................................................................... .

Wenst als geschenk;

Abonnementsprijs f  6,— per half jaar.

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3 
Den Haag.
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Lauwerszee
De Lauwerszee is waarschijnlijk zo’n duizend jaar geleden ontstaan als 
gevolg van stormvloeden. In de 12e eeuw begon men al met het terug
winnen van het verloren terrein, zij het met stukjes en beetjes. Plannen om 
de Lauwerszee aan de mond af te sluiten ontstonden pas in het midden 
van de vorige eeuw. Honderd jaar later, in juni 1960, besloot de minister 
van Verkeer en Waterstaat dat de Lauwerszee zou worden afgesloten door 
een 13 km. lange dijk tussen Groningen en Friesland.
Als de inpoldering een feit is zal er 9100 ha. grond zijn gewonnen. Wat de 
mogelijkheden zijn van dit nieuwe land vertelt mr. D. J. Krajenbrink op 
pagina 6 en 7.

Pagina 2

Mensen die graag iets willen zeg
gen en doen in de politiek moeten 
naar de kiesvereniging gaan. Daar 
begint de activiteit, leder is daar als 
lid welkom. Ook voor bestuurs
functies, zijn veel stoelen vrij. 
De A.R.P. moet een levende, actieve 
partij zijn. Suggesties daarvoor doet 
Widek op pagina 2. Direct lezen.

Lege stoeien

A ltijd  te  vinden
Het is merkwaardig dat er altijd 
mensen in onze kring zijn te vinden 
die zich voor het karretje van 
enkele „notabelen”, die in hun 
clubfauteuils de oude regenten
traditie proberen voort te zetten, 
laten spannen om een compromis
school te stichten. Zie pagina 5, 
„Altijd te vinden”.

Achtkarspelen
In deze Friese plaats bleek bij een 
onderzoek dat mensen die relatief 
veel raadsleden bij naam kennen, 
ook veel namen kennen van 
Kamerleden, Gedeputeerden en 
ministers. Over dit onderzoek schrijft 
drs. S. Faber op pagina 5. .De ge
meente als schakel in onze demo
cratie.

Lees dit blad
Per week gaan honderden proef
nummers van „Nederlandse Ge
dachten” de deur uit. Waarom? Lees 
pagina 9.

Verder

Op pagina 8, De problematiek rond 
de E.E.G., verslag van de Arjos- 
conferentie. Ook op pagina 8 noti
ties van een raadslid. Op pagina 9 
vraagt G. A. Kieft zich af of er 
verkiezingen in Groot-Groningen 
nodig zijn.
Op pagina 10 vindt u de Oude en 
nieuwe citaten en Het beeld der 
vaderen. Op pagina 11, Lezers 
schrijven ons en De week rond.

Radio
Luister woensdag 17 januari van 
18.20— 18.30 uur naar de radio- 
uitzending van de A.R.P. op Hilv. II, 
298 m.

MEEST
WENSELIJKE
STRUCTUUR-

VERZEKERINGEN
TEGEN

KOSTEN
GENEESKNDIGE

VERZORGING
Jn het vorige artikel probeerden 

we een indruk te geven van de 
ingewikkeldheid, die één zijde ken
merken van de in ons land be
staande verzekeringen tegen de 
kosten van geneeskundige behan
delingen. Ingewikkeldheid op het 
gebied van de organisatie op het 
terrein van de premies, alle te ver
klaren op historische gronden maar 
toch wel erg ondoorzichtig voor 
ieder die nie< tot de echte insiders 
kan worden gerekend.

Kostenvraagstuk
We maakten ook summier melding van 
allerhande suggesties, die gedaan zijn 
om de overzichtelijkheid te bevorde
ren, om de toenemende moeilijkheden 
de baas te blijven en zo mogelijk tot 
een regeling te komen, die meer be
vrediging zal bieden. Dat streven naar 
vereenvoudiging, we memoreerden 
het — vindt voorlopig vorm in een 
aantal colleges, die de minister van 
Sociale Zaken en Volkgezondheid des
gewenst zullen adviseren. Waar we nu 
in de eerste plaats aandacht voor wil
len vragen is het kostenvraagstuk in 
de gezondheidszorg. Een vraagstuk 
waar de meeste andere moeilijkheden 
van de ziekenfondsen en de particulie
ren zich omheen groeperen; dat bo
vendien de onaangename karaktertrek 
heeft nog in omvang te zullen toene- 
nemen. We moeten dat aan de ene kant 
zelfs hopen. De techniek doet nieuwe 
vindingen, de wetenschap vordert, ons 
medisch kunnen, neemt toe.
Wie zou niet blij zijn, dat kunstnieren 
hun intrede hebben gedaan, dat instru
menten en apparaten genezing mogelijk 
maken waar het tot voor kort onmo
gelijk was. Denk eens even aan de 
harttransplantaties en men komt onder 
de indruk van de medische vooruitgang. 
De ziekenhuizen, de andere verpleging 
en verzorgingsinrichtingen zijn nooit 
modern genoeg. Levens, mensenlevens 
moeten worden verlengd, of althans 
lijden moet worden verzacht. Terecht 
wordt daar alles op gezet.
Het heeft allemaal ook een koud za
kelijke kant. Het kost veel geld. Hon
derden miljoenen zijn er mee gemoeid. 
Die worden uitgegeven, besteed dus, die

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (1100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

Al 66 jaar drukkers
voor bedrijven en organisaties
in Benelux.

moeten ook ergens vandaan komen, op
gebracht worden.
Voor een deel geven die stijgende kos
ten dus aan. dat de mogelijkheden toe
nemen. Er is ook een andere kant aan 
de medaille. De kosten nemen ook maar 
toe waar van vooruitgang helemaal 
geen snrake is. U zult daar de factoren 
al wel eens van ongesomd gezien heb
ben. Geneesmiddelen worden vermorst, 
onnodig wordt doktershulp ingeroenen, 
het aantal ligdagen in de ziekenhuGen 
wordt kunstmatig hooggehouden, de 
honoraria \an artsen en specialisten, 
van apothekers en tandartsen zün 
schandalig hoog enz. De verhalen er
over ziin boeiender dan de prakt Hk 
zelf Niet ieder verhaal kan volledig 
worden gelogenstraft.

Beangstigende bedragen
Ook de uitvoeringsorganen, die zieken
fondsen kosten geld. Vanzelfsprekend. 
De ziektekostenverzekeraars hebben 
hun lasten. De patiënten en kandiHnat- 
patiënten moeten de kosten dragen. De 
overheid — zeker indirect — doet meer 
dan een duit in het zakje.
Sinds 1 januari van dit jaar betaalt 
iedere vernlicht verzekerde 3,6 % van 
zijn loon in het kader van de zieken
fondswet. De werkgever doet er nog 
eens 3.6 % bij. Van iaar op jaar zijn de 
premies gestegen. De vrijwiliige ver
zekerde betaalt in doorsnee zo’n ƒ 7,— 
per week voor zichzelf en nog eens 
f 7.— voor zün vrouw. Dat betaalt ook 
de kleine zeifstandige, ook de gepensi
oneerde die boven zijn .A.O.W. uitke
ring nog een pensioentje van een paar 
duizend heeft. Het worden bedragen 
die vooral voor de vrijwillig verzeker
den beangstigend zijn daar met de

door mr. T. J. den Hartog

draagkracht geen rekening wordt ge
houden. Er van afzien wordt als onso
ciaal aangemerkt. De Algemene Bij
standswet is niet overai goed voor.

Draagkracht
Een tweede probleem, even oud als 
het ziekenfondswezen zelf, is het draag- 
krachtprincipe. De ziekenfondswet ver
plicht tot toetreding tot een zieken
fonds of opent de mogelijkheid daartoe 
voor een deel van de bevolking. Ruw
weg gesteld 70“/o daarvan. Behoort men 
tot die 70 % dan is daarmee tevens uit
gesproken, dat het loon subsidiair het 
inkomen beneden de ƒ 13.200 ’s jaars 
blijft. Zo, gemakkelijk komen dan ge
dachten aan discriminatie naar boven. 
Men is slechts ziekenfondsklant. Heb 
je zo’n gedachte eenmaal, dan zie je 
er allerwege ook echte of vermeende 
bewijzen voor: de dokter is minder ge
ïnteresseerd, de apotheker biedt minder 
service, de zuster doet wat kalmer aan, 
de wachttijden in de wachtkamers 
groeien tot uren uit enz. Op enkele 
procenten van de bevolking na — de 
ambtenaren en semi-ambtenaren bui
ten beschouwing gelaten — hebben ook 
de burgers boven de z.g. welstands- 
grens zich financieel veilig gesteld waar 
dat maar mogelijk is. Voor loontrek- 
kenden, vooral in de grotere bedrijven 
—is er wel een collectieve verzekering 
in enigerlei vorm, waaraan dat bedrijf 
meebetaalt. De overigen zijn individu
eel aangewezen op de ziektekostenver
zekeringsmaatschappijen, die een nieu
we keuzemogelijkheid plegen te bieden 
in de mate waarin men verzekerd 
wenst te zijn, uiteraard tegen (forse) 
tarieven. Er worden stemmen gehoord, 
ook uit politieke kringen, die het een 
onding achten, dat verzekeringsmaat
schappijen met winstoogmerken verdie
nen aan de gezondheid, het leven van 
anderen. Het komt me erg eenzijdig

• yervolg op pag. 4
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W I D E K  O V E R

EEN LEVENDE A.R. PARTIJ
ONZE partij is altijd een levende 

club geweest en dat moet zij 
blijven. „Waarom wij levend zijn 
en blijven” , zou —  met een zin
speling ook de titel van een mooi 
verhaal kunnen zijn. Levend, 
levendig, zelfs rumoerig soms. 
Met een zeer sterke, diepere, on
derlinge band, waardoor wij el
kaar als het eens nodig was —  
toch goed vasthielden. Zo moet 
het ook zijn en blijven bij chris
telijke politiek, in welk verband 
dan ook. W ij hebben samen een 
opdracht en die moeten wij zo 
goed mogelijk samen uitvoeren. 
W ij praten nu over de organisa
torische mogelijkheden en over 
de vraag of op een aantal punten 
verbeteringèn mogelijk zijn.

Suggesties
Concrete suggesties hebben wij voor dit 
verhaal toegezegd, tegen de achtergrond 
van ons artikel van vorige week. Kort 
omschreven volgen die hier nu, in dit 
onzerzijds voorlopig laatste onderdeel 
van deze serie.

Actiever
Gewenst, noodzakelijk is een grotere ac
tiviteit van de besturen van kiesvereni
gingen, Statencentrales en Kamercen
trales, — niet alleen partij-organisato- 
risch en partij-propagandistisch, maar 
ook politiek-meningvormend.

Er zijn tegenwoordig — vroeger zal 
het ook wel zo geweest zijn — mensen, 
die iets willen zeggen en iets willen doen 
in de politiek. Laar ze naar de kiesver
enigingen gaan! Er zijn zoveel kiesver
enigingen waar men heel graag nieuwe 
mensen ziet komen en waar nieuwe 
mensen spoedig, zelfs onmiddellijk een 
bestuursfunctie aangeboden krijgen.
Via die bestuursfunctie komt degene die 
iets wil (zeggen en doen) heel snel als 
vertegenwoordiger in de Statencentrale 

' en Kamercentrale. Dan kan men vanaf 
dat niveau zijn invloed uitoefenen. (Het 
ligt hier of daar ook wel eens moeilijk. 
Het gaat niet overal snel. Dat is ook 
niet altijd goed.)
Nieuwe mensen bevorderen activiteit. 
Dat is niet alleen goed voor de leden
werving, het winnen van abonnees en 
het zorgen voor een gezonde financiële 
positie van de kiesvereniging. Het is ook 
van belang voor de politieke menings
vorming.

Gespreksgroepen
Op dat gebied kan nog veel verbeterd 
worden. Alle kiesverenigingen (nu nog 
maar een-derde van het totaal aantal) 
zouden gespreksgroepen moeten instel
len voor de onderwerpen, welke jaar
lijks door het Centraal Comité aan de 
orde worden gesteld.
Daarnaast zoudep de kiesverenigingen, 
de Statencentrales er. de Kamercentra
les gespreksgroepen moeten vormen met 
betrekking tot actuele plaatselijke, re
gionale en provinciale vraagstukken. 
Wij denken bijvoorbeeld aan onderwer
pen als recreatie, en gemeentelijke her
indeling (tussen haak.,es: verkiezingen 
in Groningen zijn o.i. gewenst).
Bij al die gespreksgroepen moet men 
betrekken alle leden. Deskundigen uit 
eigen kring de onderwerpen laten voor
bereiden en inleiden. Belangstellenden 
moeten eveneens aar zulk gespreks- 
groepenwerk kunnen deelnemen. Ons 
politieke werk is openbaar. (Al onze 
bijeenkomsten moeten trouwens — ook 
feitelijk — meer echt openbaar zijn).
Bij het gespreksgroepenwerk moeten 
uiteraard ook de Statenleden en ge
meenteraadsleden (Rijnmondraadsleden) 
worden betrokken. Met hen moet trou
wens in het algemeen meer contact zijn.

Partij Convent

Levend, levendig, rumoerig soms.

volgd voor besluitvorming. Eindelijk zal 
eens (betere) uitvoering moeten worden 
gegeven aan artikel 33 lid 7 van het 
partijstatuut:

i,Het Partij Convent is bevoegd tot het 
aannemen van resoluties en het doen 
van uitspraken ook over de vraagstuk
ken van politiek beleid, mits deze niet 
te kort doen aan de eigen verantwoor
delijkheid van de Kamerfracties. Een 
resolutie of uitspraak moet schrifte
lijk worden ingediend”.

In een interne nota over de functione
ring van het Partij Convent'is naast 
minder tijd voor redevoeringen van 
sprekers tevens gepleit voor een beper
king van de spreektijd van iedere deel
nemer aan de discu.ssie tot twee minu
ten. Bij de C.H.U. heeft men op de laat
ste algemene vergadering gewerkt met 
drie minuten per discussiedeelnemer. 
Ook goed; laten wij soepel zijn. De 
K.V.P. kent naar wij menen een der
gelijke regeling. Zo niet, dan is het toch 
logisch, dat de K.V.P. de A.R.P. en 
C.H.U. volgt in het kader van de „18” ! 
Terzake: bij discussie moet voor elke 
discussiant als regel drie minuten ruim 
voldoende zijn. Wij moeten in-dit ver
band af van de toespraken.
Wanneer het politieke beleid op het Par
tij Convent aan de orde komt moeten 
wij iets beters krijgen dan het gebrui
kelijke vraag- en antwoordspel. Dat be
vordert geen echte gedachtenwisseling. 
Een schriftelijk verslag var de Kamer
fractie zou van te voren moeten worden 
toegezonden. Dan kunnen de leden zich 
vai. te voren voorbereiden. Een korte 
toelichting is ter vergadering voldoen
de als inleiding voor een vruchtbare 
toetsing der meningen.

onderwerp, dat je niet zo maar in een 
paar regels kunt afdoen.

Wij zouden ditmaal alleen willen op
merken, dat het voor politici wel eens 
aangenaam zou kunnen zijn aan deze 
methode van contact aandacht te schen
ken, gelet op zo vaak zo overvloedige 
en soms zo onbillijke kritiek op hen.

Spreekuren
Aan spreekuren moet men in Neder
land — in de politiek — nog wennen. 
Op spreekuren is gelegenheid voor per
soonlijk contact tussen kiezer en geko
zene (volksvertegenwoordigers, maar 
ook bestuursleden) onder vier ogen. 
Men moet elkaar eens kunnen spreken. 
Daarom op een bepaalde dag — ’s mor
gens, ’s middags of ’s avonds — een 
paar uurtjes daarvoor reserveren.
Als het in het begin niet lukt, dan toch 
doorzetten. Het moet wennen! Enige tijd 
geleden belegde een Statencentrale een 
spreekuur voor een Kamerlid. Het Ka
merlid was er. Er kwamen slechts twee 
personen. Dan,kun je ophouden; dan 
kun je ook doorgaan.

Werkgroepen

Hearings

Op de vergaderingen van het Partij 
Convent zou minder tijd voor redevoe
ringen en meer tijd voor discussie moe
ten worden ingeruimd. Discussie ge-

Hearings zijn geen doodgewone verga
deringen. Bij een hearing heeft een be
stuur of een fractie — op gemeentelijk, 
provinciaal, landelijk niveau — contact 
met een aantal men. en, die nauw be
trokken zijn bij een bepaald onderwerp 
en daarover een (deskundige) mening 
hebben, er althans iets over weten.

Tijdens hearings worden geen beslis
singen genomen. Maar hoorders (en ge- 
hoorden) kunnen er in hun oordeel al
leen maar beter van worden.
Hearings kunnen daarnaast een aanzet 
of een stimulans geven voor het werk 
v̂ an een (in te stellen of reeds bestaan
de) commissie, welke zich nader met dit 
onderwerp bezig houdt. Hearings kun- 
aen ook publikatie van artikelen bevor
deren (wat ons betreft met name res
pectievelijk in Nederlandse Gedachten 
en A.R. Staatkunde).

Teach-ins
Ook bij teach-ins gaat het om de be
sprekingen van een bepaald onderwerp. 
Hier worden echter niet alleen „deskun
digen” verwacht, maar is iedereen, die 
over dit onderwerp iets wenst te zeg
gen welkom.

Bepaalde onderwerpen lenen zich be
ter voor een hearing, andere voor een 
teach-in. Men kan in sommige geval
len na een hearing over een bepaald 
onderwerp een teach-in over dezelfde 
zaak beleggen. Of omgekeerd.
Een teach-in is als regel oppervlakki
ger. Maar men kan er het gevoelen van 
velen leren kennen, of dat gevoelen nu 
juist is of niet.
Men heeft er een ruimer contact met de 
kiezer dan tijdens een hearing, en ook 
dan tijdens een openbare'vergadering 
(omdat die openbaarheid vaak feitelijfc 
niet functioneert, hoewel men daar ook 
eens iets aan moet proberen te doen).
Op een teach-in kan iedereen zijn (on-, 
wel-)Iust gevoelens uiten. Anderzqds 
kan je soms mensen met een bepaalde 
materie en je eigen visie daarop con
fronteren, die je anders niet bereikt.

Wens-ins
De P.v.d.A. heeft naar wij menen op 
nieuwjaarsdag in Amsterdam een wens- 
in georganiseerd. Daar konden de aan
wezigen over allerlei zaken vragen en 
opmerkingen kwijt.
Ook dit is een methode van contact, 
welke men best eens kan beproeven. 
Het kan natuurlijk wel eens een rom
meltje worden, maar in - de praktijk 
staat ook niet elke normale kiesvereni- 
gingsvergadering op een denderend 
hoog peil.

Love-ins
Dit lijkt ons meer een punt voor een 
aparte beschouwing. Het betreft een

Er zouden in allerlei partij-organen 
meer werkgroepen of commissies kun
nen worden ingesteld, die zich met een 
bepaald onderwerp gaan bezighouden 
en daarvan rapport uitbrengen aan de 
betreffende partij-organen.
Het in de partij verscholen talent moet 
opgespoord en gebruikt worden. Bij 
denken aan grote talenten moet men op
houden de kleinere talenten te vergeten. 
Dat zijn ook talenten. Ieder moet naar 
zijn eigen aard en aanleg mee kunnen 
praten en doen, ook al bezit hij niet de 
grootste deskundigheid. Bovendien zijn 
de superfiguren toch al veel te druk 
bezet.
Wij moeten er vanaf, dat door het feit 
dat superfiguren het te druk hebben 
om in een werkgroep of commissie zit
ting te nemen, het instellen van een 
studiegroep dan maar domweg achter
wege blijft.
En een studiegroep moet overigens ge
woon begrijpen, dat als zij een rapport 
heeft ingediend, daarmede nog niet elk 
punt afgestudeerd is en nog niet eik 
punt rijp is voor directe realisering.

Afronding
Wij moeten nu afronden, anders wordt 
dit verhaal al te lang.
Er moet volgens sommigen meer in
vloed mogelijk zijn op de kandidaatstel
ling voor het Centraal Comité. Men zie 
art. 20 lid 3 van het partijstatuut. Er 
valt over dit punt overigens nog meer 
te zeggen.
Kiesverenigingen moeten voorstellen 
kunnen indienen. Akkoord. Men zie ar
tikel 11, lid 4 en 5 van het partijstatuut. 
Allerlei dingen zijn denkbaar.
Allerlei dingen staan al in het parüj- 
statuut.
Allerlei dingen worden niet toegepast, 
luist.
Allerlei mensen zouden gewoon actie
ver kunnen zijn in de partij.

BETALING N E D E R L A N D S E

ABONNEMENTSGELD G E D A C H T E N

Zoals wij reeds eerder hebben be
richt, zijn ook wij evenals vele dag-

WEEKBLAD VAN DE A.R.P.
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

en weekbladen genoodzaakt als gevolg onder redactie van H. Algra
van prijsstijgingen en diverse kosten- (voorzitter), G. J. H. Griffioen, G.
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MODERNE GESCHIEDBRONNEN
IN elk handboek over de geschiedenisweten

schap wordt grote aandacht gewijd aan 
de bronnen der historie, haar waarde en 
betrouwbaarheid.
Een speciale waarde hebben brieven en 
dagboeken. De correspondentie van Groen 
van Prinsterer is een geschiedbron van de 
eerste rang en zij is gepubliceerd in de 
„grote serie” van ’s Rijks Geschiedkundige 
Publicaties. Bijzonder belangrijk zijn daarbij 
het schriftelijk overleg tussen Groen en  
Kuyper, tussen Groen en Da Costa en ook 
tussen Groen en Koenen.

Het schriftelijk overleg . . .
Het bestaat in onze tijd nauwelijks meer. De telefoon 
heeft er een einde aan gemaakt. Zelfs een kabinets
formatie komt grotendeels tot stand via de telefoon.
Er staat nauwelijks iets „zwart op wit”.
Alleen de archieven van de departementen en van . 
andere officiële staatsorganen groeien elk jaar 
sneller a n. Maar zij geven maar een onvolledig en 
zelfs eenzijdig beeld van wat er in werkelijkheid 
en naar de diepere bedoelingen gebeurt.

He t  is daarom wel duidelijk, dat dagboeken en 
brieven een grote historische betekenis hebben. 

Dagboeken natuurlijk hét meest, als de schrijver 
niet in zijn achterhoofd de' gedachte heeft, dat het 
dagboek bedoeld is om later te worden gepubliceerd. 
Dan is het gevaar levensgroot, dat de mooiste

broodjes voor de ramen komen.
Een „klassiek” voorbeeld van een onbevangen 
dagboeic is dat van Samuël Pepys, eenmaal secretaris 
van de Britse admiraliteit. Hij leefde van 1633 tot 
1703 en heeft een dagboek geschreven in geheim
schrift. Eerst veel .later is het ontcijferd.
Het geeft de intiemste zaken en gedachten onbevangen 
weer en weerspiegelt de Engelse geschiedenis 
van na de Restauratie op heel bijzondere wijze.

M
INDER betrouwbaar dan de dagboeken zijn de 
memoires. De term is algemeen gebruikelijk 

geworden onder invloed van Schiller. Hier hebben we 
te maken met een begin van geschiedschrijving.
De auteur schrijft, vaak veel later, uit het geheugen, 
maar ook uit bewaarde brieven en andere papieren, 
zijn verhaal. Zijn verhaal.
Dat moeten we niet uit het oog verliezen. Maar dat 
verhaal kan heel belangwekkend en verhelderend 
zijn, als hij uit eigen ervaring schrijft, wat er is 
gebeurd. We hadden nooit precies de geschiedenis van 
de totstandkoming van de Emser Depêche geweten, 
die leidde tot de Frans-Duitse oorlog, als Bismarck 
zijn verhaal niet had gedaan in zijn Gedanken und 
Erinnerungen.

Het is jammer, dat zo weinig Nederlanders met 
grote politieke ervaring hun memoires zijn gaan 
schrijven. In een'ander verband hebben wij eens een 
voorbeeld genoemd: wijlen rhinister J. J. C. van Dijk 
heeft onze defensie zo goed rriogelijk in stand 
proberen te houden in een moeilijke tijd. Hij heeft 
daarbij de allerkrachtigste steun gehad van

Koningin Wilhelmina. Hij kreeg de kans, nadat hij 
op verzoek van de heer Ruys de Beerenbrouck aan 
Nolens zijn plannen had ontvouwd, die na die 
uiteenzettingen verklaarde; u hebt mijn fiat.
Het zou van grote historische waarde zijn, wanneer 
mannen met zulke ervaringen hun „gedenkschriften" 
zouden schrijven, ook met de bedoeling, dat ze later 
zouden worden gepubliceerd.

V AN heel bijzondere betekenis zijn dagboeken, 
bij gehouden tijdens de tweede wereldoorlog. 

Toen waren de meeste kranten gelijkgeschakeld en in 
officiële stukken werd de werkelijkheid verborgen. 
Het dagboek uit die tijd is een onmisbare bron voor 
de geschiedschrijving voor de periode der bezetting.

Daarom verheugen wij ons er bijzonder over, dat 
de thans afgetreden burgemeester van Hilversum, 
tijdens de bezetting burgemeester van de gemeente 
Wlsch in de Gelderse Achterhoek, bereid werd 
gevonden, na Ingewonnen advies van Prof. De Jong, 
om zijn dagboek uit te geven:
Burgemeester in Bezettingstijd.
Er is over en naar aanleiding van dit dagboek heel 
wat te zeggen.
Maar ditmaal beperken wij ons tot deze algemene 
opmerking. Tot het uitspreken van onze dankbaarheid, 
dat het dagboek is verschenen.
Er zal hopelijk later nog gelegenheid zijn, om op 
verschillende punten terug te komen.
Dat is wel de moeite waard.

A.

*  * * Geen stuurlui 
aan de wal

In de KVP schijnen nieuwe moeilijkhe
den te zijn ontstaan bij de voorbereiding 
van de bestuursveikiezing.
\Vij hopen van harte, dat deze moei
lijkheden in goed overleg tot een op
lossing zullen komen.
Maar wij klimmen niet op een toren, opj 
door trompetsignalen kenbaar te ma
ken, langs welke weg dat moet.
Wij willen nog minder een bepaalde 
groep aanvuren tot het volgen van een 
harde lijn. Daar zorgen anderen wel 
voor, in het bijzonder zij, die zich over 
een breuk in de KVP zouden verheu
gen.
Wij onthouden ons in deze kwestie, 
waarbij het blijkbaar niet alleen om 
getalsverhoudingen, maar ook om per
sonen gaat, van commentaar en gaan 
niet doen als de stuurlui aan de wal.

N og niet geslaagd
De Tweede Kamer heeft de begrotings
hoofdstukken dit jaar via de openbare 
commissievergaderingen voor het eerst 
volledig verwerkt.
Deze methode is nog geen succes ge
bleken. Voor de Kamer niet omdat zij 
in elk geval een stuk minder dan voor
heen aan haar trekken kwam voor wat 
de feitelijke informaties betreft. Boven
dien is er praktisch geen sprake ge
weest van een debat op niveau over 
het beleid of over een aantal beleids
punten.
De openbare (gewone) begrotlngszittin- 
gen van de Kamer hebben deze man
kementen — op een heel enkele uitzon
dering na — niet opgevangen.
Voor de meelevende burgers evenmin 
omdat de kranten, de radio en de TV 
eenvoudig niet in staat waren de beide 
begrotingen in twee op één dag verga
derende openbare commissies te ver
slaan.
Dit in tegenstelling tot de algemene en 
financiële beschouwingen. Dat debat 
wordt hoe langer hoe meer een belang
rijke aangelegenheid — waarbij tevens 
sprake is van een reële invloed op het 
algemene beleid van een kabinet.
Zou de wijze waarop dit laatste debat 
wordt voorbereid — een debat, voorbe
reid door een aantal schriftelijk gestelde 
vragen en antwoorden — niet één van 
de oorzaken zijn waarom dit veel beter 
slaagt?
Zou voorts de sfeer en de omgeving 
waarin de openbare commissievergade
ringen worden gehouden niet eveneens 
van invloed zijn?
Onze ervaring was dat de openbare 
commissievergaderingen in de „Hande
lingen Kamer” veel beter tot haar recht 
kwamen dan die in de vergaderzaal van 
de Kamer zelf.

. m n n ü i ï i ü S l l i S S i '
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ALTIJD TE VINDEN
Ook het christelijk voortgezet onder
wijs in Nederland kan er van spreken, 
dat meer ruimte is geschonken. En het 
is zaak, om bij de invoering van de 
„mammoetwet” goéd uit te kijken, dat 
we de positie van het christelijk onder
wijs pp geordende en wettige wijze de 
plaats geven, waar het recht op heeft. 
Daarbij gaat het om de School met de 
Bijbel.
En het is iedereen in Nederland duide
lijk, wat daarmee wordt bedoeld.

De positie van het christelijk onderwijs 
kan worden verzwakt, wanneer er ge
poogd wordt, de stichting of de bloei 
van een christelijke school te verhinde
ren door plannen te opperen, om te ko
men tot een compromisschool.

Ook al heeft men er een andere naam 
voor bedacht, omdat de naam compro
misschool zo langzamerhand in al zijn 
armoede voor iedereen duidelijk is.
Er zijn in Nederland ouders, die het 
als een voorrecht en als een zegen be
schouwen, dat zij hun kinderen kunnen 
sturen naar een school met de bijbel. 
Zulk een school komt overal op uit het 
volksinitiatief. Er zijn ook ouders, die 
principieel tegenstanders zijn van een 
school met de bijbel. Zij hebben zich 
hecht georganiseerd in een strijdorgani
satie. Maar zij behoeven nauwelijks het 
initiatief te nemen tot stichting van 
scholen van de door hen begeerde rich
ting. Daar zorgt de overheid voor. Alle 
scholen ,die de overheid sticht, dragen 
bij uitsluiting de naam openbare scho
len en zijn van de richting die de orga
nisatie Volksonderwijs, onder nadruk
kelijke verwerping van de school met 
de bijbel, als juist en begerenswaard 
aanvaardt en propageert. „Ongedeeld 
naar de openbare schooL?-*)
Het is ondenkbaar, een school te stich
ten, die een compromis tot grondslag

heeft, waarin het beginsel van de open
bare school en dat van de school met de 
bijbel beide tot hun recht komen. In de 
praktijk wordt het altijd een neutrale 
school, met een paar „voorstanders” van 
de school met de bijbel in het bestuur. 
Daarom worden er voor die zgn. com
promisschool tegenwoordig nieuwe na
men bedacht. Maar de zaak blijft de
zelfde.
En er is ook een nieuw motief bij, nl. 
het lokaal-pattriottisme. Al is er vijf 
kilometer verder een bloeiende chris
telijke school voor voortgezet onderwijs, 
dan zijn er nèg mensen, die menen, dat 
in hün stadje een aparte compromis
school moet komen, omdat hün stadje 
anders niet aan zijn trekken komt onder 
de mammoetwet. Terwijl overal schaal
vergroting optreedt, streeft men dan 
een schaalverkleining na, waarbij het 
lokaal-patriottisme zegeviert en de

christelijke school het loodje moet leg
gen.
En het merkwaardige is, dat zulke ac
ties altijd schijnen om te gaan buiten 
de besturen der bestaande christelijke 
scholen om. Het zijn initiatieven van 
losse personen, meestal „notabelen”, die 
in hun clubfauteuils de oude regenten
traditie proberen voort te zetten.
En het merkwaardige is, dat er in ónze 
kring altijd mensen zijn te vinden, die 
zich voor zulke karretjes laten spannen.

*) De „Mammoetwet” draagt in elke 
provincie aan Gedeputeerde Staten op, 
elke drie jaar na te gaan, of er in de 
provincie wel vmldoende openbaar on
derwijs is. Blijkt dat niet het gev̂ al, dan 
moeten G.S. de nodige stappen onder
nemen. Let er op: niet vmldoende neu
traal onderwijs, maar openbaar onder
wijs.

* ★  * M otie  Den Uyl

De P.v.d.A. had in oktober j.1. een motie 
ingediend om 500 miljoen gulden méér 
uit te trekken teneinde de werkgelegen
heid te verbeteren. Een en ander te 
financieren met inflatoire middelen. 
Toen het kabinet een aantal extra maat
regelen bekend maakte — ter impuls- 
waarde van 300 miljoen gulden — werd 
het bedrag in de P.v.d.A.-motie ge
noemd, in december verlaagd tot 300 
miljoen. In feite wenste zij dus 600 
miljoen gulden extra. De A.R. fractie 
heeft naar het ons voorkomt, terecht 
niet voorgestemd. Zij was wel van me
ning dat de achterliggende gedaehte van 
deze motie — men mag niet zonder meer 
genoegen nemen met een werkloosheids
cijfer van 90.000 — volkomen juist is. 
Maar er waren bezwaren tegen het min

of meer willekeurig genoemde bedrag. 
Ook de wijze van financiering (inflatoir) 
brengt duidelijke gevaren met zich mee 
juist voor de toekomstige werkgelegen- 
heidspolitiek.

Bovendien w'aren er twee concrete toe
zeggingen van het kabinet. De eerste 
hield in dat als er een minder gunstige 
ontw'ikkeling bespeurd wordt, het kabi
net niet zal aarzelen, direct, nieuwe en 
extra w'erkgelegenheidsprogramma’s tot 
uitvoering te brengen.

De tweede belofte was dat met betrek
king tot het noorden des lands er bin
nenkort een aantal concrete beleidsbe
slissingen zullen w'orden genomen.
Het tot nu toe gevoerde beleid geeft 
geen aanleiding te twijfelen aan de 
realisatie van deze toezeggingen.
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MEEST WENSELIJKE STRUCTUUR 
VERZEKERINGEN TEGEN KOSTEN 

GENEESKUNDIGE VERZORGING

• Vervolg van pag.
voor, zo’n kreet. Ze is aan te heffen 
over bijna iedere particuliere'verzeke- 
ringsactiviteit of het brand betreft, een 
vei’regende vakantie of verloren baga
ge. Andez'zijds maken wij het mogelijk 
het risico over zo velen te spreiden dat 
het individu de premie kan opbrengen. 
Dit slechts terzijde. Ook voor deze ca
tegorie zien we een stijgende premie
last. Uiteraard ook voor hen werken 
alle kostenstijgende factoren door. Bij
na ondraaglijk zijn de lasten voor hen, 
die even bóven de welstandsgrens zit
ten, die te maken hebben met extra 
risico’s (de selectie) en premies ge- 
presenteert krijgen waarin die extra 
risico’s verdisconteerd zijn.
Een derde probleem was en is het feit, 
dat er nog zoyele en verzekerbare risi
co’s zijn. Hierbij valt te denken aan de 
medische verzorging van jongsaf van 
gehandicapten, aan de verzorging in 
verpleegtehuizen, inrichtingen voor 
geestelijk gestoorden enz. De A.W.Z. 
zal op dit terrein goed werk gaan doen 
en is dankzij haar open karakter ge
schikt haar verstrekkingspakket al
lengs uit te breiden.
De geschetste moeilijkheden zijn van
zelfsprekend al herhaaldelijk gesigna
leerd. Daar zij de neiging hebben in 
omvang toe te nemen, in tal en last te 
groeien wordt de oplossing ervan — 
een oplossing er voor is waarschijnlijk 
beter uitgedrukt — urgenter. Kosten
bewaking is een veel gehanteerd begrip 
tegenwoordig. Terecht.

Iedere verspilling moet worden verme
den. Het. maakt zelfs niet veel uit 
waaraan de verspilling te wijten is. 
Zelfs over het respect voor het histo
risch gegroeide moet men durven 
heenstappen. Met eisen, van efficiency 
de onhoudbaarheid ervan duidelijk ma
ken. Doelmatigheid moge dan het laat
ste woord niet spreken het moet zeker 
een gewichtige rol spelen.

Nationale gezondheidszorg
Het moge ons vrijstaan, eens een paar 
suggsties door te geven. Een studie
commissie van een der Ziekenfonds
organisaties doet dezer dagen een rap
port in de openbaarheid komen ge
titeld „Ter overweging”. Dat ik deel 
uitmaakte van die commissie zij slechts 
terloops vermeld. Hét rapport stelt, dat 
de ziekenhuisverplegingsbehandeling 
ongeveer de helft van de totale zieken
fondsuitgaven vergt. Ook de niet zie
kenfondsverzekerden worden met de 
gevolgen van deze steeds stijgende 
ziekenhuiskosten geconfronteerd. De 
financiering van deze kosten vormt, 
naar de mening van de commissie een 
nationaal probleem. Dan is ook een na
tionale oplossing vereist in die zin, dat 
de kosten van de ziekenhuisverpleging 
een’ behandeling vanaf de eerste dag 
van de opneming (en dus niet pas na 
365 dagen) worden ondergebracht in 
de A.W.Z. Voor wat de overige, lichtere 
risico’s betreft zou de huidige verplich
te, vrijwillige en bejaardenverzekering 
kunnen worden gehandhaafd als wel 
een beperkte volksverzekering (be
perkt in de zin van voor ieder tot een 
te bepalen welstandsgrens) tot stand 
kunnen worden gebracht. Als alterna
tieve mogelijkheid, van voldoende be
lang in de discussie te worden betrok
ken, noemt de commissie het tot stand 
brengen van één soort ziekenfondsver
zekering zonder toelatingsgrens en met 
een uniforme premie. Werknemers 
met een loon tot de toelatingsgrens 
zouden verplicht kunnen worden toe 
te treden, alle anderen ongeacht hun 
loon of inkomen zouden zich aan moe
ten kunnen sluiten. De aanbèveling 
wordt voorts gedaan een objectieve 
studie te doen opzetten naar dé moge
lijkheden van een Nationale Gezond
heidsdienst van de Nederlandse bevol
king!
In zijn inaugurele rede geeft prof. Man- 
noury er blijk van de aanbevolen 
studie al te zijn begonnen. Hij levert 
een pleidooi voor een nationale ge
zondheidsdienst naar Engels model. Hij

hecht er zeer groot gewicht aan 
medische hulp voor de patiënt koste
loos te doen plaatsvinden. De relatie 
consumptie en betaling bestaat dan 
niet langer. Argurnenten tegen dit stre
ven, al klinken ze vol overtuiging, 
kunnen hem niet overtuigen. Drie 
worden er gesuggereerd; a. Het bewus
te betalen van een geleverde dienst 
doet de waarde van die dienst in de 
ogen van hem, die het financiële offer 
brengt stijgen; b. het kostenbesef slijt 
er door af en de gezondheidszorg in 
het algemeen zou aan populariteit in
boeten; c. overbodige medische con
sumptie zou er door in de hand worden 
gewerkt. Het kan immers toch allemaal 
niet!
Als groot voordeel ziet hij, dat de na
tionale gezondheidsdienst alle vereiste 
medische hulp aan alle lagen der be
volking overeenkomstig de stand der 
medische wetenschap . ter beschikking 
stelt.
Kortgeleden verscheen er een boek
werk van de Wiardi-Beckman Stich
ting: Grondslagen van een programma 
voor gezondheidszorg. Ook in dit werk 
wordt gepleit voor een nationale ge
zondheidsdienst maar vooral passend 
in Nederlandse verhoudingen. Twee 
grondgedachten liggen aan dit rapport 
ten grondslag.
Ieder mens moet toegang hebben tot 
het geheel van voorzieningen welke 
door wetenschap en techniek zijn ver
wezenlijkt. Het recht op gezondheids
zorg moet jegens iedere inwmner ge
lijkelijk worden erkend. Voor wat de 
organisatorische kant betreft (voor 
wat ons artikel betreft het meest in
teressante deel) pleit het rapport voor 
uitbreiding van de ziekenfondsver
zekering tot het gehele volk. Het ver
strekkingspakket van de A.W.Z. zou 
moeten worden uitgebreid tot de ge
hele ziekenhuisverpleging, dus ook het 
eerste jaar. Zolang de ziekenfondsver
zekering niet wordt uitgebreid tot een 
volledige volksverzekering, verdient 
het aanbeveling de bestaande verplich
te, vrijwillige en bejaardenverzekering 
samen te voegen tot een beperkte 
volksverzekering.

Sociaal aanvaardbare premies
We zijn het eens met een zeer groot 
deel van het commentaar, dat. oud- 
minister Veldkamp onlangs gaf op dit 
drietal-suggesties. Vooral als hij 
schrijft:
„Waar het echter in de sociale verzeke
ring om gaat, is of het risico tegen een 
uit sociaal oogpunt betaalbare premie
verzekerd kan worden. En iedereen, 
die op dit terrein thuis is weet, dat de 
vrijwillig verzekerden en de bejaarde 
verzekerden in menig opzicht premies 
betalen die uit sociaal oogpunt de toets 
der vergelijking niet kunnen door
staan met de premies der sociale ver
zekering, daargelaten dat zelfs die pre
mies nog problemen oproepen.
Bij meer dan één gelegenheid heb ik in 
het verleden duidelijk gemaakt, dat de 
weg van de nationale gezondheids
dienst door ons in Nederland niet be
gaan hoeft te worden, mits aan twee 
voory/aarden wordt voldaan. In de 
eerste plaats dat de premies voor, 
iedereen (werknemers en niet-werk- 
nemers) sociaal aanvaardbaar zijn voor

Mr. Den Hartog

Dure ligdagen in het ziekenhuis

een pakket gezondheidszorg, dat ade
quaat is aan de behoeften. En in de 
tweede plaats, dat de kostenontwikke
ling binnen redelijke grenzen wordt 
gehouden. Dat kan ook bij pluriformi
teit van ons gezondheidsbestel al zullen 
grotere samenwerking en hier en daar 
nadere wettelijke voorschriften daar
voor ontbeerlijk zijn”.
Mijn grote bezwaar tegen een nationale 
gezondheidsdienst is, dat het aan het 
euvel der kostenstijgingen, zonder dat 
daar verbeteringen mee gepaard gaan 
niets doet. Misschien wordt het euvel 
er wel door vergroot. Tegen een verder 
gaande bestudering zouden we ons niet 
graag verzetten want diverse andere 
moeilijkheden worden er wel door op
gelost. Het odium, dat ontegenzeggelijk 
op de ziekenfondsvei'zekerden drukt, 
wordt weggenomen. Ieder streven om 
de ziekenfondsverzekering toegankelijk 
te maken ook voor beter bezoldigden 
doet dat ook. En met onze volle instem
ming!
Ook het bijna onóverkomenlijke be
zwaar, dat de vrijwillig verzekerden en 
de bejaarden tegen de niet op draag
kracht afgestemde premie uiten, zóu 
in een volksverzekering al dan niet be
perkt verdwijnen. Allemaal redenen te 
over een diepgaande studie op te zet
ten.
Beter dan het besteden van zoveel 
tijd aan het onderzoeken van mogelijk
heden tot het invoeren van een eigen

CENTRALE

VERGADERINGEN

WIJ KOMEN BIJEEN___

Gaarne vermelden wij in deze rubziek 
de centrale'vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land wor
den gehouden.

Ditmaal de volgenden:

fr Op zaterdag 13 januari konit de 
provinciale vergadering van A.R. kies
verenigingen in Groningen bijeen.
De plaats van samenkomst is Het Te
huis, Lutkenieuwstraat 13 te Gronin
gen.
Aan vang der vergadering te 14.15 uur. 
Mej. J. van Leeuwen, lid van de Twee
de Kamer der Staten-Generaal, zal 
spreken over „Christelijke partijforma- 
tie en partijvernieuwing”.

*  Op donderdag 18 januari houdt de 
Statencentrale Heerenveen haar jaar
vergadering.
De plaats van samenkomst is het Voor
huis, Brouwerswal te Gorredijk. 
Aanvang der vergadering te 20.00 uur. 
Na behandeling der huishoudelijke 
stukken zal er een discussie plaatsvin
den over diverse provinciale vraagstuk
ken door de Statenleden D. Hellinga te 
Nij Beets en K. K. Kok te Drachten.

risico, dat niet zal besparen en de ver
zekerden, vooral zij, die met ziekte te 
kampen hebben, alleen maar het geld 
uit de zak zal kloppen.

Beperkte volksverzekering
Ons staat op korte termijn een oplos
sing voor ogen van een beperkte volks
verzekering met een verplicht karakter 
voor een ieder met een inkomen bene
den een vast te stellen grens en op 
vrijwillige basis tegen het maximale 
tarief, (het percentage dus correspon
derend met de verplichte toelatings
grens) toegankelijk voor ieder die dit 
wenst. We zijn er ons van bewust, dat 
de ziekenfondsen de concurrenten gaan 
worden van de particuliere zlekenkos- 
tenverzekering en dat eerstgenoemde 
dan zeer in het nadeel zijn doordat zij 
geen keuze-menu kunnen bieden. Het 
geheel lijkt ons heilzaam te kunnen zijn 
voor een verdere gezonde ontwikke
ling op weg naar de beste manier om 
een verzekering op te zetten tegen de 
stijgende kosten van de medische ver
zorging in ons land.
Wij hebben met opzet de vraag buiten 
beschouwing gelaten of er niet alle 
reden voor was-aan te dringen op een 
veel grotere overheidsbijdrage op het 
terrein van de gezondheidszorg. Het 
artikel zou te lang geworden zijn en 
daardoor teveel lezers hebben afge
schrikt.

H. Struik en Zn. N.V.
fabriek dekkleden, 
fenten

Imp. Groothandel scheeps- en 
aannemers benodigheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden.

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 - 13970

• BRILLEN
• BOORTOESTELLEN
• CONTACTLENZEN

EIKENDAL
onbetwist DE specialist

BERGSTRAAT 12. WAGENINGEN 
TEL. 08370 - 2038.

Verkouden? G riep?
Dat is vervelend. Maar gelukkig is 

er NISYLEN, hét middel ter be
strijding van verkoudheid en griep.

NISYLEN
een plantaardig preparaat van dr. 
Willmar Schwabe N.V. Zaandam. 

Uw apotheker of drogist heeft het.
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GEMEENTE ALS SCHAKEL IN DEMOCRATIE
De  afgelopen maanden hebben 

we in een aantal artikelen 
aandacht geschonken aan het ge
meentelijk bestuur. Daarbij kwam 
voortdurend het probleem van de 
verhoudingen tussen bestuur en 
bestuurden naar voren.

Dit is terecht een veel besproken 
kwestie. Het is in een democratisch 
bestel ontoelaatbaar, dat burgerij 
en bestuur van elkaar vervreem
den

Maar is de situatie werkelijk zo 
somber, zoals velen suggereren ? 
Kan er inderdaad gesproken wor
den over een te grote afstand tus
sen bestuurde en bestuur ?

Het antwoord hierop is natuurlijk sterk 
afhankelijk van de eisen die men stelt. 
Bovendien is het wenselijk een onder
scheid aan te brengen tussen de be
stuurlijke niveaus. Het kan een groot 
verschil betekenen, als men doelt op 
de relatie tussen de burger en het 
nationaal, het provinciaal of het plaat
selijk bestuur.
Het gaat niet aan, de drie bestuurs
lagen hier over één kam te scheren. 
In het onderstaande willen wij dat met 
een paar onderzoek-gegevens illustre
ren.
De betreffende cijfers zijn ontleend aan 
een bestuurssociologisch onderzoek, dat 
de Fryske Akademy te Leeuwarden 
verrichtte in de uitgestrekte platte
landsgemeente Achtkarspelen (ruim 
20.000 inwoners). Het eindverslag wordt 
binnenkort gepubliceerd.

Burgerschap
Het is ogenschijnlijk wat vreemd ge
steld met de belangstelling van de 
burger voor het gemeentelijk bestuur
lijk gebeuren.
In normale situaties is die belangstel- 

- ling misschien wel gering te noemen. 
Men denke in dit verband maar aan 
de bezetting van de publieke tribune 
bij raadsvergaderingen.
Soms komt hierin echter een merk
bare verandering. Bijvoorbeeld als er 
ergens in de gemeente een zwembad 
geprojecteerd moet worden of als de 
opheffing can de gemeente aanhangig 
gemaakt is.
Hieruit kan men afleiden, dat men wat 
verder moet kijken dan de „normale” 
situatie. Als het er immers op „aan
komt”, geeft de burger vaak wel blijk 
van belangsteliing voor de bestuurlijke 
gang van zaken.
Dan kan er duidelijk een verbonden
heid met de eigen gemeente geconsta
teerd worden. Het is wel verklaarbaar, 
dat die gehechtheid aan de gemeente 
lang niet altijd tot uiting komt in een 
actief meeleven met het gemeentelijk 
bestuur.
Er zijn zoveel instituten en verenigin- 

'* gen, die een beroep doen op de burger, 
dat de plaatselijke democratie slechts 
één van de vele aspecten van de natio
nale gemeenschap is. „Een burger met 
democratische gezindheid moet kiezen 
hoe hij zijn beperkte tijd verdeelt over 
een aantal rollen” (prof. dr. H. A. Brasz 
in deel twee van de bundel „Problemen 
der democratie”, Oost-West Instituut, 
Den Haag).

Bij de beoordeling van het probleem 
van de verhouding tussen bestuur en 
bestuurden zal men hier rekening mee 
moeten houden. Als men alleen let op 
de belangstelling van de burger voor 
het gemeentelijk bestuur tijdens „nor
male” situaties, krijgt men -wellicht een 
te somber gekleurd beeld.
In het vervolg zullen wij de waarneem
bare belangstelling van de burger voor 
het bestuur burgerschap noemen.

Redelijke belangstelling

Natuurlijk is deze belangstelling, dit 
burgerschap, niet in al zijn facetten te 
meten. Wij moeten ons beperken tot 
een paar concrete uitingen. Wat de 
gemeente betreft, behoort daartoe in elk 
geval het al dan niet lezen van het 
raadsverslag in de plaatselijke pers. Dit 
is eigenlijk de basis, waarop het ge
meentelijk burgerschap rust. De inten
siteit waarmee men de plaatselijke ge
beurtenissen volgt blijkt verder uit het

Als in de gemeente een zwembad moet komen.

feit of men ongeveer weet hoe de poli
tieke samenstelling van de raad is en 
het aantal namen van raadsleden- dat 
men kent.
Ook het tijdens visites spreken over de 
gang van zaken bij de gemeente en de 
voorkeur voor een bepaald raadslid 
kunnen een aanwijzing vormen, hoe het 
gesteld is met het gemeentelijk burger
schap.
In onderstaande tabel wordt een over
zicht gegeven van de resultaten van het 
Achtkarspelen-onderzoek. De cijfers zijn 
gebaseerd op 520 gesprekken met bur
gers boven de 20 jaar.

1. Tijdens visites spreken over de 
gang van zaken bij de gemeente:
vaak .........................................  G*/«
soms ...........................................  32®/«
nooit ...........................................  62“/«

2. Lezen van het raadsverslag:
(vrijwel) altijd .......................... 41®/a
soms ..........................................   32V«
nooit ...........................................  27*/t

3. Weten welke partij het groot
ste aantal zetels heeft in de 
raad ...........................................  STVs

l^aiineer* wij willen filosoferen 
op een niet te dure manier, 

dan zeggen we b.v.: als twee het
zelfde zeggen, is het nog niet het
zelfde. W e kunnen ook zeggen: 
als twee hetzelfde doen, is het nog 
niet hetzelfde. W ij hebben een ka- 
binet-Cals gehad en we lopen wei
nig kans, het te vergeten. W e wor
den er immers geregeld in politie
ke verklaringen aan herinnerd.

Het kabinet-Cals. Ja juist, toen werd 
onze schatkist beheerd door ir. Vonde
ling en Verkeer en Waterstaat waren 
toevertrouwd aan nu wijlen minister 
Suurhoff. Allebei socialisten van groot 
formaat. Nu geschiedde het in de dagen 
van het bekende kabinet-Cals, dat de 
ministers van Financiën en van Water
staat het er over eens waren, dat de 
gebruikers van de veren over de Wes- 
ter-Schelde maar eens wat meer moes
ten betalen. Sedert 1958 waren de tarie
ven gelijk gebleven, de kosten waren 
voortdurend gestegen, zodat het aandeel 
van het Rijk, ook in procenten uitge
drukt, van jaar tot jaar steeg.
In een brief aan Gedeputeerde Staten 
heeft de toenmalige minister van Ver
keer en Waterstaat gemeld, dat z.i. de 
tarieven dienden te worden Verhoogd. 
Als eerste maatregel werd toen door 
de heren Suurhoff en Vondeling ge
dacht aan een verhoging van 30 ”/o, zo 
spoedig mogelijk in te voeren in 1967. 
Een tweede verhoging zou dan moeten 
plaats vinden in het voorjaar van 1968. 
Die twee verhogingen samen zouden 
75 “/o moeten bedragen.

Minister Bakker, die de zaak via mi
nister De Quay van minister Suurhoff 
uit het kabinet-Cals heeft overgekregen, 
heeft er van gemaakt een éérste ver
hoging van 30 “/o in maart 1968, dus op 
het tijdstip, dat de heren uit het kabi
net-Cals al een tweede verhoging wil-

4. De gemiddelde kennis van het 
aantal namen van raadsleden 2,48

5. Sterke voorkeur voor een be
paald raadslid ........................ 15*/i

De meeste burgers in Achtkarspelen 
lezen dus tenminste af en toe het meest
al uitvoerige raadsverslag in de plaat
selijke pers; de meerderheid heeft enige 
notie van de politieke samenstelling van 
de raad, terwijl men ook een paar na
men van raadsleden kent.
Kan en mag men meer verwachten van 
een gemeente-burger ?
Onze persoonlijke mening is, dat deze 
belangstelling voor het plaatselijk be
stuur niet tegenvalt. Vooral niet, als 
men bedenkt dat er de laatste tijd in 
Achtkarspelen geen kwesties aan de 
orde waren die sterk de belangstelling 
trokken, waardoor de resultaten een 
onwerkelijk positief beeld hadden kun
nen opleveren.

Voorkeur

Bedoeld onderzoek was er vooral op 
gericht enig inzicht te krijgen in de 
verhoudingen tussen burger en gemeen-

ALS

TWEE

HETZELFDE

DOEN
den doen ingaan. Tegen deze eerste 
verhoging in maart 1968 hebben de 
socialisten in de Tweede Kamer zich 
met kracht verzet. Minister Bakker 
heeft hun uitgelegd, dat het Rijk in 
1959 reeds 59 Vo van de kosten van de 
veren betaalde en de gebruikers 41 “/o 
en dat dit nu zonder de voorgestelde 
verhoging zou worden resp. 71.5‘'/o en 
28.5 »/o.
De socialisten namen het minister Bak
ker hoogst kwalijk, dat hij de geschie
denis ophaalde en vertelde, wat de 
voornemens waren geweest van de he
ren Suurhoff en Vondeling. Uit het ka
binet-Cals. Zij wonden zich zo op, dat 
zij de minister nauwelijks de gelegen
heid gaven, uit te praten. Wat de heren 
Vondeling en Suurhoff van plan waren, 
was niet relevant. De heer Den Uyl, 
die ook in het kabinet-Cals had gezeten, 
zei het op de toon van ’n schoolmeester, 
die een les geeft. Deze minister was 
verantwoordelijk, want hij stelde het 
nü voor. Maar dat had minister Bakker 
allang zelf gezegd. Dat was helemaal 
niet in discussie. Maar van de socialisten 
mocht het niet, dat aan de voornemens 
van de heren Vondeling en Suurhoff

telijk bestuur. Daarnaast is echter ook 
enige aandacht geschonken aan het pro
vinciaal en het nationaal burgerschap. 
Er is bijvoorbeeld ook geïnformeerd 
naar de namenkennis van leden van 
Gedeputeerde Staten, van Tweede Ka
merleden en van ministers.
Zonder uitzondering blijkt, dat perso
nen met een relatief grote kennis van 
namen van raadsleden ook een relatief 
grote kennis van namen van Gedepu
teerden, Tweede Kamerleden en minis
ters hebben.

Hieruit zou men kunnen afleiden, dat 
er een relatie bestaat tussen enerzijds 
gemeentelijk burgerschap en anderzijds 
provinciaal en nationaal burgerschap. 
Hierbij moet echter wel aangetekend 
worden, dat verreweg de meeste bur
gers de voorkeur geven aan het raads
verslag boven het verslag van een ver
gadering van Provinciale Staten of 
Tweede Kamer.
Niet minder dan 60“/o prefereerde het 
raadsverslag terwijl 10“/o en 3"/o respec
tievelijk aan het Kamerverslag en het 
Statenverslag de voorkeur gaven. De 
resterende 27% had geen mening.

Conclusie

Het onderzoek in Achtkarspelen kan 
natuurlijk niet als maatgevend voor 
geheel Nederland worden beschouwd. 
Het is aan de andere kant ook geen 
onbelangrijk gegeven, dat blijkt dat in 
een dergelijke grote plattelandsge
meente de belangstelling van de burger 
zich vooral richt op het plaatselijk be
stuur. Vooral in sterk verstedelijkte 
gebieden ligt dit echter misschien wat 
anders.

Toch dringt zich de gedachte op, dat de 
gemeente een belangrijke schakel is in 
ons democratisch bestel.
Nader onderzoek zal deze veronderstel
ling verder moeten toetsen.
Met het oog op de bestuurlijke inde
ling van ons land Iqkt dit een zaak die 
de moeite waard is.

werd herinnerd. Uit het kabinet-Cals. 
De motie van de socialisten en hun 
helpers — het was weer een motie —! 
werd met 69 tegen 51 stemmen verwor
pen. De A.R. fractie — met uitzondering 
van de heer Van Bennekom — stemde 
tegen.
De heer Aantjes wees er op, dat het 
bedrijfsleven ook na de verhoging reëel 
gezien minder betaalt dan in 1958, want 
één gulden van 1958 is in feite meer dan 
ƒ 1.30 van nu.

Maar wil men de stemming in de Twee
de Kamer niet te veel bederven, dan 
moet er niet te vaak worden herinnerd 
aan het beleid van het kabinet-Cals.

Voorts is het voor de Zeeuwen aardig 
om te weten, dat het Rijk ook een 
veerdienst onderhoudt van Holwerd 
naar Ameland, hemelsbreed niet zo veel 
verder als van de Perkpolder naar de 
overzijde. Met een Sima 1300 kost het 
heen tien gulden en terug ook tien 
gulden en een daalder voor elke passa
gier, met de bepaling er bij, dat schade 
tijdens het vervoer aan de auto toe
gebracht, nooit verhaalbaar is, ook al is 
het bewezen,  dat de schade te wij
ten is aan schuld of nalatigheid van 
het vervoerspersoneel. Aldus de regeling 
voor déze Rijksveerdienst.

„MIEDEMA” landbouwwagens 
„MIETRA” transporteurs enz.

Vraagt vrijblijvend telefonisch, 
schriftelijk of persoonlijk inlich
tingen of brengt een bezoek aan 
ons bedrijf.

L  S. M IE D E M A
LANDBOUWWERKTUIGEN N.V.
WINSUM - FRIESLAND 
TELEFOON 05173 - 241
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MOGELIJKHEDEN
VAN DE
LAUWERSZE
Na  de watersnood in 1953 is men 

met name in het rampgebied 
begonnen met maatregelen te ne

men, die een herhaling van de ca- 
tastrophe moesten voorkomen. Uit 
de twee mogelijkheden, dijkverster
king van de eilanden en afdamming 
van de zeegaten, heeft men in het 
zuiden voor de laatste gekozen, uit
gezonderd dan de Westerschelde.
Bij het voordeel van de besparing 
van de kosten van vele kilometérs 
dijk komt de winst van verbindings
mogelijkheden over de dammen en 
piet te vergeten de vorming van 
zoetwaterbassins.
Het noorden van het land is in 1953 niet 
getroffen door het water. Wel is men tot 
de conclusie gekomen, dat op de bestaande 
dijken niet in alle omstandigheden gere
kend kan vorden, vandaar dat dijkverster
king en afdamming ook hier ter sprake zijn 
gekomen. Dit gesprek is zowel in Gronin
gen als in Friesland aan de gang. In plaats 
van dijkversterking wordt in Friesland ge
sproken over een dam naar Ameland, ter
wijl in Groningen uitvoerige discussies zijn 
gevoerd over een nieuwe dijk 3 kilometer 
ten noorden van de bestaande.
Beide provincies hopen recreatiemogelijk
heden te kunnen scheppen door een ge
deelte van het wad in te polderen.
Tussen beide provincies en tussen zoëven 
genoemde discussiepunten ligt de Lauwers- 
zee. Hier is gekozen voor afsluiting van het 
zeegat, een restant van een binnenzee, 
die vroeger diep het land binnendrong. 
In de eerste plaats is de afsluiting gericht 
op een betere beveiliging tegen het water, 
maar een belangrijke overweging was ook 
de verbetering van de waterbeheersing. 
Wanneer de afsluiting voltooid is, komt bo
vendien een gebied van ruim 9000 ha. 
beschikbaar. Het betreft hier een onder
deel van de wadden, een strook van zand
platen tussen de eilanden en het vaste 
land, doorsneden door geulen. Bij hoog 
water komen de zandplaten onder water, 
bij laag water liggen ze droog. In de Lau- 
werszee vinden we deze platen in de oos
telijke helft en langs de zuidkant. Wanneer 
nu de afsluiting een feit is en door de 
sluizen een waterpeil van -80 tot -90 
N.A.P. wordt aangehouden, vallen de zand
platen droog. Dit betekent dat in het in
gedijkte gebied 7000 ha nieuw land be
schikbaar komt en een meer van 2000 ha.

Bestemming
Na 1950, toen een indijking steeds meer 
realiteit ging worden, kwamen de plannen 
voor de inrichting op tafel. Aanvankelijk 
werd er slechts gesproken over landwinst 
ten behoeve van het agrarische bedrijfsle
ven. Ten aanzien van de zavel- en klei
gronden ook vrij begrijpelijk. Later kwam 
de gedachte naar voren slechts de hoog
waardige gronden in cultuurtoestand te 
brengen en de rest van het gebied aan de 
natuur over te laten, De natuurbescher
ming was hiervan uiteraard een warm 
voorstander. Het Waddengebied immers is 
een zeer interessant natuurgebied van in
ternationale vermaardheid. Bij hoog water 
lopen de zandplaten onder. Door het water 
wordt veel voedsel o.a. plankton meege
voerd dat, wanneer de snelle stroom af
neemt, zinkt en terecht komt op de ondie
pe zandplaten. En waar voedsel is ontstaat 
een levende gemeenschap. Beroemd is de 
Waddenzee dan ook om zijn rijke fauna, 
waar met name genoemd moeten worden 
de grote vogelkoloniën van scholeksters, 
kanoeten, eidereenden, de zeldzame brand- 
ganzen en vele andere soorten.
Het Lauwerszeegebied zal na de afsluiting 
voor deze vogels geen aantrekkingskracht 
meer hebben, maar als natuurgebied met 
nieuwe mogelijkheden zeer interessant 
kunnen worden.
Van de kant van de provincie en de ge
meenten werd een recreatieplan ontwor
pen, waarin naast enkele natuurgebieden

een groot deel van de nieuwe polder voor 
recreatie was bestemd.
Tenslotte eiste het Ministerie van De
fensie de Lauwerszee op als oefenterrein. 
Nu alle gegadigden, landbouw, natuurbe
scherming^ recreatie en defensie, hun kaar
ten in letterlijke en figuurlijke zin op ta
fel hadden gelegd, moest het gesprek be
ginnen. Dit is tenslotte uitgelopen op een 
voorlopig streekplan, ontworpen door de 
beide provincies, waarin met diverse be
langen is rekening gehouden. Dit plan is 
door de regèring goedgekeurd en in de 
Tweede Nota over de Ruimtelijke Orde
ning gepubliceerd.
Het plan gaat uit van een zoetwatermeer 
van ruim 200C ha. De waterstand van dit 
meer zal zekere schommelingen vertonen, 
daar alleen tijdens laag water kan worden 
geloosd. De hogere gronden in het oosten 
en zuiden zullen droogvallen en tegen mo
gelijke hoge waterstanden worden bevei
ligd door een kade. Een gedeelte van de 
hogere gronden echter zal buiten de kade 
blijven liggen en tengevolge van de wis
selende waterstanden, vooral in de winter, 
afwisselend droog of nat zijn. Juist deze 
gebieden komen in aanmerking voor een 
functie als natuurreservaat.

Visserij
Welke mogelijkheden zal een dergelijk ge
bied nu kunnen bieden? Evenals vroeger 
is het nu nog vaar- en visgebied voor de 
garnalenvissers uit Zoutkamp en Oostma- 
horn. Daar aan de nieuwe afsluitdijk een 
grote haven wordt ingericht, zullen deze 
beroepsvissers uit de Lauwerszee verdwij
nen. Naast de voordelen van een moderne 
grote haven met de nodige accomodatie 
blijven voor de vissers toch schaduwkan
ten aan de afsluiting kleven. De reactie 
van de garnaal, die zijn broedplaatsen in 
de Lauwerszee verliest en door de ver
schuiving van de zoetwatergrens naar het 
noorden van de Waddenzee wordt gedron
gen, is niet bekend. Ook de afstand tussen 
haven 'en woonplaats, voor de Zoutkamper 
vissers meer dan 12 km, is bijzonder las
tig.
Dat de haven ten opzichte van de visgron
den ten noorden van Nederland bijzonder 
gunstig ligt en door zijn grootte en moder
ne inrichting voor veel andere vissers aan
trekkelijk wordt, mag echter niet vergeten 
worden.
Wel zal het nieuwe meer voor de sport- 
visserij goede kansen bieden. Hetzelfde 
gebeurt reeds in het IJsselmeer waar de 
belangen van beroeps- en sportvissers 
botsen. De sportvisserij heeft echter de 
laatste jaren steeds meer steun gekregen 
en zal ock hier voorzover mogelijk een 
kans moeten krijgen.

Landbouw
Al is vergeleken bij enige jaren terug de 
roep om nieuwe agrarische gronden prak
tisch niet meer hoorbaar, althans niet meer 
overtuigend, toch zal nog ongeveer 1500 
ha bestemd worden voor landbouw en 
veeteelt.
Het gaat hier hoofdzakelijk om de gronden 
langs de kusten van het oude iand. Naar
mate men de kust nadert neemt het aantal 
kleideeltjes in de bodem toe. Het sterkst 
is dit in het zuiden, waar dan ook de mees
te zavel- en kleigronden voorkomen. Langs 
de oostelijke kust is de kleistrook veel 
smaller. De eigenaren van boerderijen 
grenzende aan de kust hebben, door de 
jarenlange landaanwinningswerken, die zij 
in de Lauwerszee in aansluiting op hun 
bedrijven hebben uitgevoerd, zekere rech
ten op deze gronden verworven.
De inpoldering betekent voor hen dan ook 
bedrij fs vergroting.
Behalve langs de kusten, waar de hoog
waardige landbouwgronden liggen, zullen 
midden op de noordoostelijke zandplaten 
ook bedrijven gesticht worden. Het gaat 
hier niet om particuliere bedrijven, maar 
om staatsboerderijen, die zullen gaan expe
rimenteren met en op de zandplaten van 
dit gedeelte van het waddengebied. Dit is 
van belang voor het onderzoek, dat wordt

door mr. D. J. Krajenbrink

ingesteld haar aanleiding van de min of 
meer grote plannen, het hele waddenge
bied in te polderen. Verwacht mag daarom 
ook worden dat dit agrarische gebruik van 
tijdelijke duur zal zijn.
Van de oorspronkelijke opzet de nieuw 
gewonnen grond in zijn geheel te gebrui
ken voor landbouwdoeleinden is niet veel 
meer overgebleven. Gezien de huidige si
tuatie op landbouwgebied zouv, het van 
weinig werkelijkheidszin getuigen hiervoor 
nog te pleiten, hetgeen dan ook door 
het agrarische bedrijfsleven wordt nage
laten.

N atuur gebieden
Wel is en wordt de trom geroerd voor de 
belangen van de natuurbescherming. Er 
is reeds gewezen op het belang van het 
Waddengebied als natuurreservaat. De 
mensen van de natuurbescherming verzet
ten zich hevig tegen elke aanslag op het 
Waddengebied. Op het ogenblik wordt hef
tig geopponeerd tegen de plannen van het 
Friese provinciale bestuur eerst één dam 
naar Ameland te leggen en later mogelijk 
een tweede. Eveneens is men gekant tegen 
een minder ingrijpend voorstel, dat uit 
bepaalde Groninger kringen naar voren 
komt, namelijk een nieuwe dijk op een 
afstand van 3 km. van de oude, langs de 
gehele Groningse kust. Uiteraard kan een 
plan om de hele Waddenzee in te polderen 
helemaal geen genade vinden in hun ogen. 
Dit betekent niet, dat zij de enigen zijn, die 
bezwaar maken tegen genoemde inpolde- 
ringsplannen. Zoals ook uit uitlatingen van 
de minister is gebleken, is dit een mate
rie die nog wel enige jaren studie zal ver
gen, voordat een juiste afweging van de 
belangen van visserij, natuurbescherming 
en recreatie mogelijk is.
Het pleit om de Lauwerszee als Wadden
gebied te handhaven is beslecht. Ook de 
gedachte vrijwel de gehele ingedijkte Lau
werszee tot natuurgebied te bestemmen 
heeft niet voldoende weerklank gevonden. 
Toch behoeven de natuurbeschermers niet 
met lege handen te staan. Na afsluiting is 
dit ingepolderde stuk Wad, welke bestem
ming het ook krijgt, interessant. Boven
dien zullen grote gebieden, in het bijzon
der die welke afwisselend droog liggen en 
onder water staan, een functie kunnen 
krijgen als natuurreservaat of broedgebied 
voor bijvoorbeeld lepelaars, aalscholvers 
en blauwe reigers.
Hier komt een prachtig arbeidsterrein 
voor de amateur en de wetenschapsman, 
een winstpunt van de afsluiting, dat niet 
uit het oog mag worden verloren. Welke 
ontwikkelingen zich hier zullen voordoen 
is een zaak van deskundigen. Voor de le
ken zal dit gebied een soort „Biesbos-ach- 
tig” karakter krijgen. Overigens is het 
duidelyk, dat steeds met grote voorzich
tigheid opgetreden moet worden, wanneer 
de in ons land schaars aanwezige natuur
gebieden in het geding zijn.

Militaire oefenterreinen
Door een kade zullen ongeveer 5000 ha. 
van de Lauwerszee tegen hoge waterstan
den in het gebied, dus binnendijks, wor
den beschermd. De natuurbescherming en 
de landbouw hebben reeds het hun toege
wezen gebied gekregen. Van de gegadigden 
resteren nu nog defensie en recreatie. 
Staatsbosbeheer is bezig voor dit gebied 
een landschapsplan te maken. Het is moei
lijk zich nu reeds voor te stellen hoe het 
land er uit zal zien, als over een jaar of 
tien de begroeiing op gang is. Enkele grote 
wegen voor de verbinding met het oude 
land, ontsluitingswegen en bospaadjes voor 
lokaal gebruik zullen het gebied doorsnij
den. Honderden hectaren bos, afgewisseld 
met zandvlakten, stuifduinen en andere 
woeste gronden, zullen het landschap be
palen. De grillige vorm van de oever van 
het meer en de diep in het land lopende 
geulen zullen zowel vanaf het land als 
vanaf het water een bijzondere bekoring 
hebben.
Het is duidelijk dat een dergelijk gebied

veel aantrekkelijke verblijfsmogelijkheden 
te bieden heeft. Het Ministerie van De
fensie is deze mening ook toegedaan. In 
ons land bestaat volgens deskundigen drin
gend behoefte aan , oefenterreinen, waar 
op compagniesniveau kan worden ge
oefend.
Nu naast de cavalerie de infanterie en 
wellicht ook de artillerie volledig gemo
toriseerd of gemechaniseerd worden, moe
ten meer uitgestrekte terreinen beschik
baar komen, waar de beweeglijkheid van 
het moderne apparaat beproefd kan wor
den. Zolang een leger noodzakelijk blijft, 
zal men het ergens de nodige ruimte moe
ten geven. Die ruimte is in naburige lan
den overvloediger aanwezig dan in ons 
land. Voor het gebruik daarvan moeten 
dermate grote sommen op tafel worden 
gelegd, dat het zelfs voor het wat geld 
uitgeven betreft onverschrokken Ministe
rie van Defensie te bar wordt.
Of bij deze militaire invasie in de Lau
werszee een juiste afweging van belangen 
heeft plaats gehad, kan ik niet beoordelen. 
Wel ben ik van mening, dat het tempo 
van de werkzaamheden bij de inpoldering 
door deze bestemming niet ongunstig 
wordt beïnvloed, integendeel.
In het midden van de oostelijke polder ko
men de terreinen voor de gemechaniseerde 
onderdelen, terwijl in het noordoosten van 
dit gebied schietterreinen zijn geprojec
teerd voor zware infanteriewapens.
In de polder langs de zuidkunst is even
eens een oefenterrein met schietbanen 
ontworpen.
Overigens betekent het militaire gebruik 
van de aan Defensie toegewezen gronden 
niet dat een ander gebruik is uitgesloten. 
In het bijzonder die oefenterreinen waar 
geen schietoefeningen gehouden worden, 
zullen met zekere beperkingen voor het 
publiek toegankelijk kunnen blijven.
Naast de schaduwkanten van de aanwe
zigheid van militairen in de Lauwerszee 
mag niet vergeten worden, dat het verblijf 
van legeronderdelen in een bepaalde streek 
voor de werkgelegenheid van belang kan 
zijn. Het onderhoud van mensen, kampe
menten en terreinen zal allicht mede een 
stimulans kunnen zijn voor een gezonde 
ontwikkeling in een streek, waar betrek- 
kelfjk weinig industrie voorkomt en waar 
het agrarische bedrijfsleven steeds minder 
werknemers vraagt.

Recr eatiemo gelij kheden
Het platteland en in het bijzonder de fraaie 
streken hebben nu reeds waarde als re
creatiegebied, alleen al door de omstan
digheid dat er geen of weinig bebouwing 
voorkomt. Dit geldt uiteraard voor de hele 
Lauwerszee.
Na aftrek van de agrarische, de militaire 
en de natuurgebieden blijven er toch nog 
grote gebieden over, die een meer directe 
recreatieve functie kunnen krijgen. Gelet 
op de betrekkelijk geringe bevolkingsdicht
heid van het noorden zou men zich terecht 
kunnen afvragen of het van belang is veel 
geld te besteden aan recreatieve voorzie
ningen in dit gedeelte van Nederland. 
Weliswaar heeft de provincie Groningen 
weinig recreatief belangwekkende steun
punten, maar het merengebied van Fries
land, de toeristische mogelijkheden in 
Drenthe en niet te vergeten de Wadden
eilanden geven de rondspeurende recreant 
een redelijke keuze-mogelijkheid uit re
creatieve voorzieningen van formaat, al
thans wanneer slechts voorzien behoeft te 
worden in de regionale vraag op dit ogen
blik.

De bouw van het dijkvak aan de Groninger ku
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Daar echter nu uit andere delen van het 
land en vanuit Duitsland steeds meer be
langstelling blijkt te komen voor deze 
streken, moet bovengenoemde vraag in po
sitieve zin beantwoord worden.
Geld besteden ten behoeve van recreatie 
is in deze tijd zeker geen verspilling. Im
mers wij staan wat het vraagstuk van de 
vrijetijdsbesteding betreft, nog maar aan 
het begin van een nieuwe periode. We 
spreken nog over recreatie, een uitdruk-, 
king die duidt op noodzakelijk herstel 
van krachten, geestelijk en lichamelijk, op
dat de mens weer gesterkt zijn dagelijks 
werk kan verrichten. Voor velen gaat dit 
nog op. Duidelijk is echter, dat hoe meer 
vrije tijd beschikbaar komt, des te minder 
recreatie in de letterlijke zin van het 
woord nodig zal zyn.

Het herscheppen van krachten zal voor 
een groot deel van de werkende bevol
king overbodig zijn louter en alleen omdat 
men nog krachten over heeft. Deze, veelal 
lichamelijke energie, zal ergens en op be
paalde wijze besteed worden. Tiaarom faalt 
een beleid, zowel economisch als sociaal, 
wanneer slechts werkgelegenheid wordt 
geschapen, terwijl het woonklimaat slecht 
is en de plaatselijke en regionale recreatie
mogelijkheden ontbreken.
Wanneer dan voor de ontwikkeling van 
het noorden, als onderdeel van het ruim
telijk beleid in Nederland, een grote be
volkingstoename voorwaarde is, zal er niet 
alleen werkgelegenheid aanwezig moeten 
zijn. De mogelijkheden tot vrijetijdsbeste
ding zijn voor een gezond woon- en werk- 
kiimaat nu, maar in nog veel sterkere ma
te in de komende decennia volstrekt on
misbaar.
Dit is voor ons land naast de zware taken 
ten aanzien van de werkgelegenheid, het 
verlreer, de luchtverontreiniging e.d. een 
zware post. Toch zit men niet stil. Een 
betere ontsluiting van de kust, ontwikke
ling van nieuwe recreatiesteunpunten in 
het Deltagebied, Zuid en Oost-Flevoland 
en diverse plannen ter verbetering en ver
groting van bestaande objecten zijn daar 
het bewijs van. Ook de Lauwerszee hoort' 
hierbij. Uit deze voorbeelden blijkt, dat 
het in het bijzonder de provinciale ■ bestu
ren zijn, die hier een belangrijke rol kun
nen en moeten spelen. Zij hebben bij uit
stek, behoren dit althans te hebben, dat 
regionale overzicht, dat vereist is voor de 
juiste plaatsbepaling en de ' omvang van 
recreatieprojecten in een bepaalde streek. 
Uit een onderzoek van het sociologisch in
stituut van de Rijksuniversiteit te Gronin
gen is gebleken, dat vooral behoefte 
bestaat en zal bestaan aan uitgestrekte 
recreatiegebieden met gevarieerde voorzie
ningen.
Aan een dergelijke eis kan de Lauwerszee 
voldoen. De watersportgebieden, de Wad
deneilanden, Drenthe en de Veluwe, het 
strand en de heuvels van Limburg hebben 
allen een zekere eenzijdigheid.
Dat er in één gebied meerdere keuzemoge
lijkheden moeten zijn lijkt voor de hand 
te liggen, hoewel het gedrag van de re
creant nog niet in alle opzichten duidelijk 
is. Verschillende onderzoeken hebben veel 
statistische gegevens aangedragen, maar 
nog niet bekend is of de recreatie-zoekende 
zich meestal als een kuddedier gedraagt, 
of zo sociaal is, dat hij het liefst daar is, 
waar veel mensen zijn of dat het alleen 
maar vol is omdat er zo weinig mogelijk
heden zijn. Een feit is, dat sr nog veel lege 
strandgedeelten zijn op een warme dag 
en dat rustige bossen en stille duinen geen 
uitzondering zijn.

kust
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Misschien is het wel zo, dat wij als re
creanten nog in onze kinderschoenen staan, 
die met onze mogelijkheden nog geen raad 
weten ,in elk geval nog niet doorkneed 
zijn in het besteden van onze vrije tijd. 
Ook dit is een reden semeer om in één 
gebied variatie aan te brengen, hetgeen 
in de Lauwerszee mogelijk is.

Watersport
In de eerste plaats wil ik wijzen op het 
grote meer (2000 ha) dat na de afsluiting 
ontstaat en ook door zijn grillige vorm en 
fraaie entourage een aantrekkelijk vaar- 
gebied kan worden. De verbinding middels 
vaarwegen met het Friese rherengebied 
en de stad Groningen waarborgen een goe
de ontsluiting per boot, terwijl een viertal 
jachthavens rond het meer en diverse aan
legsteigers voor de nodige accommodatie 
kunnen zorgen.
De laatste jaren maakt de watersport een 
stormachtige ontwikkeling door. Vooral het 
aantal motorboten is zeer sterk in aantal 
gestegen. Toch staan we blijkbaar nog 
maar aan het begin, als we kijken naar 
landen als Zweden en de Verenigde Staten 
van Amerika. Komt in ons waterrijke land 
op elke 200 inwoners één plezierboot voor, 
in de Verenigde Staten en Zweden is dit 
respectievelijk 1 boot op 25 en 20 inwo
ners.
Als wij deze beide landen, ons in wel
vaart vooruit, op dit gebied' zouden navol
gen en waarom zouden wij dit niet, dient 
er op watersportgebied het een en ander 
te gebeuren. In de Lauwerszee, met zijn 
vele kreken en inhammen, kan de water
sport in de vorm van zeil- en motorboten, 
waterskiën e.d. zich schitterend ontplooien.

Oeverrecreatié
De meeste recreanten en vooral de kinde
ren geven op een mooie dag in de zomer 
de voorkeur aan het grensgebied van land 
en water. Overvolle stranden, met zand 
omzoomde plassen en zwembaden spreken 
hier duidelijke taal. Het is van groot be
lang, dat in deze behoefte aan oeverrecre- 
atie snel wordt voorzien. Het noorden heeft 
namelijk op dit punt weinig te bieden. 
Gelukkig komen in het Lauwerszeegebied 
meerdere terreinen hiervoor beschikbaar. 
Wanneer gezorgd wordt voor een goede 
ontsluiting en parkeergelegenheid zullen 
langs de westkant en langs de west-oost 
liggende geulen in het oostelijk gebied 
stranden beschikbaar komen, die, voorzien 
van begroeiing, bijzonder geschikt zijn 
voor het beoogde doel.

Lancli’ecreatie
Tenslotte zal het vaste land, uiteraard met 
meer of minder beperkingen op de militaire 
en agrarische gronden, gelegenheid bieden 
tot toeristische genoegens op en langs de 
wegen, in de bossen en op de zandvlakten. 
Op verschillende plaatsen in het gebied 
zullen terreinen beschikbaar komen voor 
verblijfsrecreatie in tenten en caravans. 
Vooral de caravan is met de toenemende

motorisering duidelijk in opmars, hetgeen 
in ons klimaat ook niet verwonderlijk is. 
Ook zal, zij het in beperkte mate, toege
staan worden, dat op enkele plaatsen zo
merhuisjes verschijnen. We naderen hier 
een vraagstuk, dat in ons land steeds meer 
van betekenis wordt, de tweede woning. 
Op grote schaal zal de Lauwerszee hier 
zeker geen ruimte geven, maar de kleine 
dorpen rondom dit gebied zoals Anjum, 
Dokkumernieuwzijlen, Zoutkamp en Vier
huizen zouden wel eens een belangrijke • 
functie kunnen krijgen in de nabije toe
komst.
Het is van groot belang, dat deze verschil
lende facetten van de recreatie in één ge
bied verenigd zijn, zodat er gekozen kan 
worden naar behoefte en naar weersom
standigheden, want tot de zwakke punten 
van veel recreatiegebieden behoort naast 
de eenzijdigheid in recreatie de geringe 
mogelijkheden bij minder goed weer.
Het Lauwerszeegebied voorziet hierin 
met zijn vele mogehjkheden reeds ten 
dele. Niet geschroomd zal moeten worden 
dit zonodig aan te vullen met centra, die 
in geval van slecht weer tijdelijk een ge
deelte van het publiek goed kunnen op
vangen.
Bij al de voorzieningen in de vorm van 
gebouwen, zomerhuisjes, kampeercentra 
e.d. mag niet uit het oog worden verloren, 
dat wij het gebied zelf als fraai.landschap 
zo weinig mogelijk moeten aantasten.
Twee vragen rijzen nu met betrekking tot 
de realisering van dit alles.

Financiën
Het inrichten van een dergelijk gebied kost 
veel geld. Voor de agrarische en militaire 
terreinen is dit uiteraard een zaak van het 
Rijk of van particulieren. Ook geen vraag- 

,,gunt kan, meen ik, zijn, wie de kosten van 
de natuurgebieden voor zijn rekening 
neemt. ’
Een meer regionaal karakter, maar dan 
wel voor heel Noord-Nederland,. krijgen 
die gebieden, die voor recreatie van be
lang zijn. De aanleg van jachthavens, aan
legsteigers, strand, kampeerplaatsen, ont- 
sluitingswegen en bossen benevens het on
derhoud zijn projekten, die niet zonder een 
zeer forse deelname van het Rijk in de 
kosten van de grond kunnen komen. De 
overtuiging bestaat dat de Rijksoverheid 
dit zeer, wel inziet en ook overtuigd is van 
het grote belang van deze zaak voor het 
op gang brengen van de ontwikkeling van 
een gewichtig onderdeel van de infrastruc
tuur, het zorgenkind van diegenen, die zich 
inzetten voor de achtergebleven gebieden. 
Een andere kwestie is, hoe de ontwikke
ling op gang moet komen en hoe zoiets 
moet worden georganiseerd.

Bestuur en beheer
Diverse belangen spelen in dit gebied door 
elkaar, militaire, agrarische, recreatieve, 
vissersbelangen en niet te vergeten die van 
de waterstaat. Het Rijk, de provincies en 
de gemeenten hebben elk hun publiekrech
telijke bevoegdheden. Civielrechtelijk is

het Rijk van praktisch geheel de Lauwers
zee eigenaar, in elk geval van de droog
vallende gronden. Wanneer nu deze in
stanties afzonderlijk de hun toekomende 
bevoegdheden gaan uitoefenen dreigt het 
gevaar, dat van een juiste coördinatie niet 
veel terecht komt.
In andere streken van ons land zit men 
met soortgelijke problemen. Speciaal ook 
met betrekking tot recreatieve objecten. 
Dikwijls ligt dit in één of meer gemeenten, 
maar heeft een functie voor een veel groter 
gebied, ja is zelfs soms van nationale of 
internationale betekenis. Moeten er dan 
kostbare voorzieningen aangelegd of ge
bouwd worden, waarvan het rendement 
meestal negatief is, dan schieten de betref
fende gemeenten tekort. De enige oplossing 
is samenwerking met andere gemeenten 
of provincie, ook wanneer het Rijk subsi
die geeft.
Verschillende mogelijkheden lenen zich 
hiertoe. Soms wordt een privaatrechtelijke 
stichting gekozen, waarin een aantal ge
meenten samenwerken om een bepaald 
object tot ontwikkeling te brengen. Vaker 
grijpt men naar de publiekrechtelijke sa
menwerkingsvorm op grond van de wet 
Gemeenschappelijke regelingen.
Gemeenten soms met provincies komen een 
regeling overeen met betreklring tot een 
bepaalde materie, waarbij zij een gedeelte 
van hun bevoegdheden en/of een zeker on
derwerp ter regeling overdragen. 
Aanvankelijk werd voor de recreatie in de 
Lauwerszee ook gedacht aan een derge
lijke regeling in de vorm van een recre
atieschap.
Niet alleen zou het dan gaan om een sa
menwerking van 2 provincies en 4 ge
meenten, maar ook werd voorgesteld het 
Rijk in dit schap te betrekken. Bij de 
bespreking van deze gemeenschappelijke 
regeling kwam evenwel steeds duidelijker 
naar voren, dat gelet op de bijzondere po
sitie van heel het Lauwerszeegebied te
midden van de omgeving, op de vermen
ging van de functies natuur-, recreatie-, 
militair en agrarisch gebied, een minder 
begrensde taakstelling voor het samenwer
kingsverband moest worden gekozen. Ge
dacht en gestudeerd wordt nu over een 
openbaar lichaam, dat zekere publiekrech
telijke en beheersbevoegdheden zal krijgen 
over het gehele gebied. In dit lichaam zul
len de verschillende belangen besproken 
en afgebakend kunnen worden, zodat in 
harmonie en wederzijds begrip de belang
hebbenden zo goed mogelijk kunnen profi
teren van de Lauwerszee. Daartoe moeten 
het Rijk, de provincies Friesland en Gro
ningen en de gemeenten Oostdongeradeel, 
Kollumerland, Oldenhove en Ulrum be
voegdheden afstaan om dit openbaar 
lichaam, dat door hun vertegenwoordigers 
wordt gevormd, te laten functioneren.
Daarbij zullen provinciale en gemeentelijke 
grenzen moeten vervagen of beter nog ver
dwijnen om een slagvaardig en modern 
beleid mogelijk te naken.
En dan wordt het tot ontwikkeling bren
gen van de Lauwerszee een spel met mo
gelijkheden.
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DE PROBLEMATIEK 

ROND DE E.E.G.
rvrr was het thema van de jaarlijkse 
^  conferentie van de buitenlandse 
commissie van de Arjos, welke dit jaar 
gehouden werd op zaterdag 6 januari' 
1968 in het Jaarbeürsrestaurant te 
Utrecht. De vergadering stond onder 
leiding van Aart Platteel, voorzitter van 
deze commissie. Ais referent trad op de 
heer Sj. Jonker, vice-chef van het kabi
net van de heer S. Mansholt. één van 
de topfunctionarissen der EEG. Drs.
J. Boersma, lid van de A.R,-Tweede 
Kamerfractie en lid van het Europese 
Parlement, zou eveneens als referent 
optreden, maar was helaas door ziekte 
verhinderd.
In de ochtendvergadering werd het 
woord gevoerd door de heer Jonker. Hij 
besprak vooral de rol van de EEG in 
het kader van de Europese eenwording 
en de ontspanning tussen Oost en West, 
en de hiermee samenhangende proble
men.
„In Europese zaken moeten we steeds 
zien de spanning tussen ideaal en rea
liteit. Europese politiek is geen buiten
landse doch Europese binnenlandse poli
tiek. Het ideaal is: de wereld waarin .je 
stil en gerust kunt leven; en de wer- 
werkelijkheid; de spanningen.
Europa wordt gefrustreerd door het op
treden van de Franse regering” , aldus 
de heer Jonker. De drang naar een 
Europese integratie is indertijd niet 
ontstaan als reactie op de druk van 
de Sowjet-Unie uit het Oosten, ofschoon 
dit wel een stimulans is geweest, doch 
uit de bittere noodzaak en wil de eigen 
problemen te willen oplossen: reeds in 
de oorlog werd hierover gedacht en 
spoedig na 1945 kregen de eerste ge
dachten gestalte in acties vooral van 
particuliere zijde. Van alle Europese 
gemeenschappen is de EEG het grootste 
succes geworden. De spreker refereerde 
aan het feit, dat per 1 juli 1968 de 
douane-unie binnen de zes een feit is. 
Echter, nog niet geheel voltooid zijn de 
belastingwetgeving, gezondhei dswetge- 
ving en de warenwetgeving.

E.E.G. realiteit
„De Europese Gemeenschap is een rea
liteit en wordt niet in gevaar gebracht 
ook al bestaat zij uit vijf lidstaten en 
één partner. De EEG is terrein geweest 
in de ontspanning tussen Oost en West. 
Ook is de EEG een stabiliserende factor 
in Afrika, waar 16 landen geassocieerd 
zijn met de. gemeenschap” aldus de 
heer Jonker.
Hoe schatten de Sowjet-Unie en Ameri
ka de Europese eenwording? Vanaf 1945 
gaf de USA direct steun aan de Euro
pese integratie. De EFTA werd door de 
USA steeds kritisch bekeken ómdat zij 
uitsluitend handelspolitieke betekenis 
had. De EEG kreeg echter de volle 
steun omdat de EEG-partners streven 
naar Europese politieke integratie. 
Vraag: Wij Europeanen hebben ons niet 
geëngageerd niet de VS-politiek en heb
ben ze in de kou laten staan. Is het 
terecht dat de USA van Europa alleen 
maar kritiek krijgt.
Rusland bekeek de EEG veel genuan
ceerder en zag haar als een kapitalis
tische instelling, als bron voor de derde 
wereldoorlog, als voedingsbodem voor 
het fascime en wat niet al. In 1962 
kwam hierin verandering en ging men 
mede onder druk van de Franse en Ita
liaanse communisten de EEG meer zien 
als mogelijkheid die kan leiden tot wel
vaart voor de bevolking.

Duitse vraagstuk
Frankrijk is echter de motor van de 
huidige moeilijkheden in de EEG. Object 
van verontrusting vond de spreker ech
ter meer het Duitse vraagstuk, de her
eniging tussen Oost- en West-Duitsiand, 
De heer Jonker zag de Duitse eenwor
ding alleen mogelijk worden via de 
Europese integratie. Dit is gemakkeiijker 
dan het herenigen van twee seperate 
landen. Toch is de crisis in de EEG 
levensgroot. Vooral door de Franse hou
ding. Frankrijk wil naar het Europa der 
soevereine vaderlanden: de vijf naar de 
Verenigde Staten van Europa. De laatste

Franse weigering om met Engeland te 
onderhandelen was in strijd met het 
verdrag van Rome; en dan te weten 
dat Frankrijk er in 1958 net zo slecht 
aan toe was als Engeland nu.
Op een ’ vraag, in de vlotte, spontane 
discussie na afloop van het betoog van 
de heer Jonker, of de Duitse bescher- 

' mende maatregelen ten aanzien van de 
Deutsche Bundesbahn wel passen in het 
kader der EEG, antwoordde de heer 
Jonker dit te zien als een Interne Duitse 
aangelegenheid om binnenlandse proble
men op te lossen. Hoewel Brussel hier 
wel wat laat in gekend werd. Een an
dere vraag: Waarom om de erkenning 
van de DDR heenlopen? Antwoord van 
de heer Jonker: Moet gevestigd onrecht 
in een rekening geaccepteerd^ gelegali
seerd worden?
In de middagvergadering werd aller
eerst het woord gevoerd door mr. P. 3. 
Idenburg, die beklemtoonde, dat de Eu
ropese integratie niet mocht ophouden 
bij West-Europa. Hij stelde dat Oost- 
Europa op de duur noodgedwongen naar 
West-Europa toe moest groeien (zie de 
recente ontwikkelingen in Tsjecho-Slo- 
wakije). „Alleen is het nog niet zo erg 
duidelijk waar het dan heen gaat”, zo 
zei de spreker. Voorts vond hij dat de

’sn

S. Jonker

huidige situatie (lees EEG) niet belem
merend mag werken op de verdere ont
wikkeling.

N .A .T .0 .
Ten derde stelde diij, dat we voorzichtig 
moeten zijn met hetgeen bereikt is. 
Hierop volgde een zeer levendige discus
sie, waarbij de NATO het knelpunt 
bleek tussen de heer Jonker en de heer 
Idenburg.

NOTITIES VAN EEN RAADSLID

GELIJKE
GROND
PRIJS
VOOR
DE
WONING
BOUW
Minister Schut heeft de gemeentebe
sturen per circulaire verzocht in het 
vervolg bij de uitgifte van grond de 
grondprijs af te stemmen op de waarde 
van de op die grond te bouwen 
objecten. Dat betekent dat voor 
duurdere bouwwerken een hogere 
grondprijs kan worden berekend dan 
voor goedkopere bouwwerken. Men kan 
het ook zo lezen dat voor gelijkwaardige 
bouw gelijke grondprijzen moeten 
worden berekend. Dat laatste is met 
name de bedoeling van de minister.
Hjj wil nl. voor woningwetbouw en 
voor de gesubsidieerde particuliere 
bouw (premiebouw) dezelfde grond
prijs berekenen. Om redenen dat die 
woningen als gelijkwaardig moeten 
worden aangemerkt.
In het verleden (tot 1 januari jl.) was 
dat niet zo. Men kon wel van 
geljjkwaardig spreken wat de kwaliteit 
van de woningen betreft maar niet 
wat de prjjs aangaat. Premiewoningen 
waren belangrijk duurder. Het feit 
dat de woningwetwoni'ng werd ge
financierd met rijksvoorschotten tegen 
vier procent en de premiebouw moest 
worden gefinancierd tegen marktrente, 
was oorzaak dat de premiewoning 
rond tien gulden per week hoger in 
huur lag dan de gelijkwaardige woning
wetwoning. Vele gemeenten vroegen

daarom vóór premiewonfngen een 
hogere grondprijs dan voor woning
wetwoningen.
Maar per 1 januari zijn er nieuwe 
subsidieregelingen afgekondigd die de 
woningwetwoningen en premiewoningen 
nagenoeg gelijk in prijs maken en. 
dus ook vrijwel geljjk ib huur. Men 
kan dus nu echt van gelijkwaardige 
W'oningen spreken.
Vandaar dat de minister die de 
particuliere bouw via deze subsidie
regelingen wil bevorderen nu ook een 
gelijke behandeling vraagt inzake de 
grondprijs. Voorzover de premie- 
wonibgen gebouwd worden op grond die 
bestemd was voor woningbouw 
is er geen enkel bezwaar tegen het 
ministeriële verzoek. Gemeenten 
die in hun explotatie voor de „premie- 
gronden” een hogere grondprijs hadden 
berekend zullen echter tekortkomen 
indien ze de grondprijs verlagen 
tot die van de woningwetwoning. De 
exploitatie sluit niet meer en zou 
dus niet meer voldoen aan de els die 
Gedeputeerde Staten stellen voor 
de goedkeuring van uitbreldings- 
of bestemmingsplannen. De meeste 
gemeenten zullen bovendien een 
exploitatietekort op hnn bouwwijken 
niet kunnen dragen. De oplossing zal 
wel hierin gevonden moeten worden 
dat door de minister voor de woning
wetbouw een grondprijs wordt aan
vaard die tussen de huidige woning
wet- en premiewoningprijs inligt. Dan 
is er over heel de linie een gelijke, 
behandeli'ng die de lasten van de 
gemeenten niet verzwaart.

* * * Risico's

Helaas is gebleken dat er van de giro
kaarten misbruik is gemaakt. 
Meerderen hebben met ingevulde giro
kaarten hun schuld „afhetaald” terwijl 
er geen dekking was in de vorm van 
een positief saldo op hun girorekening. 
De winkeliers hebben tot nu toe de 
strop moeten dragen.
Wij vinden dat onjuist.
Wie gevaren schept behoort het risico 
daarvan te dragen.
De banken doen dat dan ook. Maar de 
girodienst legt het risico bij de ontvan
ger. De girodienst zal öf het betalings
systeem sluitend moeten maken of het 
risico moeten dragen.

De laatste zag de morele rechtvaardi
ging van de NATO vooral 10 a 20 jaar 
geleden, terwijl de heer Jonker de 
NATO nu nog volstrekt onmisbaar vond 
uit oogpunt van machtsevenwicht en 
ontspanning (de NATO heeft meer ont
spannend gewerkt dan spanningen ver
oorzaakt). Europa heeft volgens hem 
ook geen bestaan zonder de USA, want 
waar blijven anders veiligheidsgaran
ties? De heer Idenburg was daarentegen 
van mening, dat hierdoor juist de kloof 
tussen arme en rijke landen (met name 
het vrije Westen) groter worden zou.

Vanuit de zaal werd bjj de heer Jonker 
een tendens geconstateerd om Europa 
dichter bij de USA te brengen dan bjj 
Oost-Europa. De heer Jonker zag min
der perspectief in Oost-Europa. De heer 
Idenburg nam hiertegen stelling: ont
spanning moet bewerkt worden door 
minder strakke banden met de USA, 
De heer Jonker: „Wij ontspannen niet: 
het overkomt ons.”
De boeiende conferentie werd door ruim 
dertig Arjossers bijgewoond; ondanks 
minder goede weersomstandigheden en 
enkele ziekmeldingen.

T. A. TH. SPOELSTRA

* * * O. en S.-fonds

De bestaande regeling met betrekking 
tot het ontwikkelings- en sanerings- 
fonds is thans herzien. Mede omdat er 
sprake was van een subjectieve beoor
deling van grensgevallen. Bij een groot 
aantal kleine bedryven was het vaak 
moeilijk te beoordelen of er al dan niet 
sprake was van een reëel land- of 
tuinbouwbedrijf.
In een aantal gevallen is aan personen 
een uitkering verstrekt die in de streek 
zelf niet als boer of tuinder werden 
beschouwd!
In de nieuwe regeling zijn nu objectieve 
normen gesteld voor de beantwoording 
van de vraag of een bedrijf al dan niet 
onder de regeling valt.
Op zichzelf is dat een goede zaak.
Maar tevens heeft deze regeling een 
lagere uitkering vastgesteld voor oude
re ondernemers mei een minimale be
drijfsomvang.
Naar onze overtuiging was het een daad 
van eenvoudige sociale rechtvaardig
heid geweest, indien voor deze oudere 
gesaneerde ondernemers tenminste een 
uitkering was verkregen op het AOW- 
niveau, ' ij 65 jarige leeitjjd.
Het bestuur van het ontwikkelings- en 
saneringsfonds heeft op dit punt naar 
onze opvatting, wezenlijk gefaald.

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN
De heer Van Bennekom vroeg aan de 
minster van Onderwijs:

Vindt u het — met de deskundigen —‘ 
niet billijk, dat kandidaten voor het 
examen, voor volledig bevoegd onder
wijzer, die voor het onderdeel didactiek 
een „zes” halen (inplaats van de ver
eiste „zeven”) een volledige en blijvende 
vrijstelling voor dit vak krijgen? Zo ja, 
begint u er dan in 1968 mee?
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ZINGEN 
GROOT-GRONIN
door G. A . Kieft

PLOTSELING komt extra in de 
belangstelling de vraag of de 

vergroting van de grenzen van de 
stad Groningen niet gepaard moet 
gaan met nieuwe gemeenteraads
verkiezingen. Nietwaar: waarom
b.v. in Helmond en in ZwoUe en 
zoveel andere plaatsen wel? Waar
om ook heeft de Tweede Kamer 
bij de toenmalige behandeling van 
het wetsontwerp er blijkbaar geen 
aandacht aan besteed? Zijn de 
Eerste Kamerleden, die vrij dui
delijk hebben laten blijken dat zij 
het wetsontwerp niet willen be
handelen als ei* geen tussentijdse 
verkiezingen gehouden wórden, 
als de ganzen, die eens het Kapi- 
tool in Rome hebben gered?

Er zijn vragen door de heer Jongeling 
(G.P.V.) gesteld en door de heer Voogd 
(P.v.d.A.), terwijl er intussen een initia
tief ontwerp van mejuffrouw Goudsmit 
is binnengekomen.
Mosterd na de maaltijd! Reageren na 
de aanvaarding van het bewuste wets
ontwerp. Siert het boetekleed de Sta- 
ten-Generaal?
Het is gewenst hierofntrent nadere in
formatie te verstrekken om een eerlijk 
oordeel te kunnen vellen.

Waarom niet

De gemeente Hoogkerk verliest aan 
Groningen ruim 6.500 inwoners. De ge- 
rneente Noorddijk ruim 3.300 terwijl 
ook Adorp, Bedum en Haren inwoners 
moeten afstaan.
Bij de behandeling in de Tweede Ka
mer is er door niemand één woord ge
zegd over de tussentijdse verkiezingen. 
Het is daarom zonder meer logisch dat 
minister Beernink, die deze zaak in het 
wetsontwerp ook niet had aangeroerd, 
reden had in openbare zitting dit — 
overigens belangrijke punt niet aan te 
snijden. Elk verwijt in die richting is 
onheus en onjuist!
Er is meer. De Kiesraad heeft een drie
tal jaren geleden een weloverwogen 
advies uitgebracht over de vraag in 
welke omstandigheden bij grenswijzi
gingen tussentijdse verkiezingen zouden 
moeten worden gehouden. Dat was een 
openbaar advies — regering, Staten-Ge- 
neraal, gemeenten en burgers kennen 
dit advies. In de strijd om de vergroting 
van Groningen en de opheffing van 
Hoogkerk is dit punt nergens in dis
cussie gebracht. Men ging kennelijk uit 
van de richtlijnen van het advies van 
de kiesraad en men heeft zich daar dan 
kennelijk mee geconformeerd.
Deze richtlijnen van de Kiesraad hou- 
men in grote trekken hierop neer;
— geen tussentijdse verkiezingen als 
niet langer dan twee jaar moet worden 
gewacht op komende gemeenteraadsver
kiezingen;
— met deze uitzondering: als het poli
tieke beeld van de raad vrij sterk zich 
zou wijzigen in geval van de wijziging 
der grenzen, dan wel verkiezingen.
De eerste richtlijn paste bij het a.s. 
Groot-Groningen; in 1968 (maart?) de 
vergroting der gemeente te realiseren 
en voorjaar 1970 weer de gewone raads
verkiezing.
De uitzondering op de richtlijn was ook 
niet aanwezig. De raadsbezetthag is in 
alle betrokken gemeenten by zonder ge
tijkvormig.
Zo op het eerste gezicht was alles heet 
normaal.

Kettingreactie

De gemeenteraad van Noorddijk (een 
der betrokken gemeenten) nam op 24 
oktober een motie aan voor nieuwe 
raadsverkiezingen. Kende het hoofd van 
de gemeente het advies van de kiesraad?

10.000 mensen meer aan de voet van de Martinitoren

Dat is nog niet duidelijk géwordén. 
De heer Jongeling — oud-Groninger — 
nam dit idee over en vroeg 26 oktober 
aan de minister of hij alsnog bereid was

PER
WEEK
ENKELE
HONDERDEN
PROEF
NUMMERS
IEDERE week gaan er enkele 

honderden proefnummers van 
„Nederlandse Gedachten” het 
land in. Dat varieert zo van drie
honderd tot zeshonderd exempla
ren. Deze proefnummers worden 
hoofdzakelijk op verzoek van al- 
lei’lei kiesverenigingen in de di
verse delen van het land recht
streeks vanaf het partijbureau 
toegezonden aan opgegeven adres
sen.

Het werken met proefnummers is 
een goed systeem. De mensen kunnen 
dan eerst gedurende een paar weken 
een indruk krijgen van het blad, alvo
rens zij van de zijde van de kiesver
enigingen benaderd worden met de

hieraan te voldoen. De minister zei niet 
ja en niet nee: de senaat moest het 
wetsontwerp immers nog behandelen. 
D’66 zag hierin brood; tussentijdse ver-

vraag of zij zich een abonnement op 
het partijblad willen aanschaffen.

Aanbevolen
Wij bevelen deze werfmethode van 

harte aan, ook aan kiesverenigingen 
welke met hun actie nog van start moe
ten gaan.
Daarnaast komen er ook van afzonder
lijke leden, die zelf reeds abonnee zijn, 
verzoeken binnen om aan een bepaalde 
persoon gedurende enige weken „Ne
derlandse Gedachten” op proef te stu
ren, waarna zij bereid zijn zelf de be
trokkene te benaderen en hem te wer
ven als abonnee. Wij juichen deze me
dewerking uiteraard bijzonder toe. Wij 
zouden het op prijs stellen wanneer 
steeds meer leden op deze manier hun 
steentje zouden willen bijdragen tijdens 
onze gemeenschappelijke actie voor het 
weekblad.
U behoeft slechts naam en adres van 
een door u te werven abonnee op te 
geven; wij zorgen via de post voor toe
zending van het blad gedurende drie 
weken. Wanneer u de betreffende per
soon daarna persoonlijk benadert, zal 
dat zeker een goed effect hebben. Wij 
zenden u voor elk door u geworven 
abonnee gaarne een attentie. De afbeel
dingen ervan treft u elders in dit num
mer aan, naast de aanmeldingsbon.

Beter oordeel
Het politieke gebeuren — of het nu 

leuk is of niet — trekt sterk te aan
dacht. Sr wordt voel over politiek ge
praat. Bevordert u ook van uw kant, 
dat weer iemand meer zijn/haar oordeel 
beter kan vormen. Door het regelmatig 
lezen van een informerend en voorlich
tend politiek weekblad kan de conclusie 
welke men trekt juister zijn dan zon
der die extra opinievorming naast het
geen het dagblad aan nieuws en com
mentaar verstrekt.

kiezingen brengen meer of minder dan 
verwacht wordt, D’66-raadsleden op het 
kussen. Al hadden zij zich óók bij de 
behandeling van het wetsontwerp zich 
niet hierover uitgesproken, mejuffrouw 
Goudsmit diende nu een wetsontwerp 
in om hierin te voorzien. Met een niet 
onaansprekelijk argument overigens, dat 
er in twee jaar heel wat kan gebeuren, 
vooral als het gaat om het vastleggen 
van uitbreidingsplannen. Daarin mogen 
de „nieuwe Groningers” toch ook mee
spreken!
Daarna kwamen de heren Voogd en Van 
Thijn met,hun vraag aan de minister 
hoe het ter wereld voor de minister 
mogelijk was te constateren dat de 
meerderheid van de Kamer aan raads
verkiezingen geen behoefte had. (Zoals 
hij ten antwoord had gegeven op andere 
vragen).

Geen principiële zaak
Het is naar onze mening geen princi
piële kwestie. Zo denkt dc minister er 
kennelijk ook over.
De Eerste Kamer heeft zich nu naar alle 
waarschijnlijkheid geplaatst achter de 
i'dee van de Raad van Noorddijk; zonder 
verkiezingen geen vergroot Groningen. 

■ Een vergroot Groningen is ons overigens 
méér waard dan het geharrewar over 

. de vraag of in deze concrete situatie al 
dan niet verkiezingen moeten worden 
gehouden.

Het zal wel interessant worden, als er 
verkiezingen komen. Met name voor het 
N.I.P.O. en andere onderzoekers van de 
publi'eke opinie. Misschien is een stem
busakkoord ook eens te proberen.
Wie weet!

Wie in deze dagen welbewust en gedo
cumenteerd wil meepraten en meeden
ken, doet er verstandig aan te zorgen, 
dat zich bij zijn regelmatige lectuur ook 
een politiek geschrift bevindt.

Geeft ook u dit door?
Abonnees, werft abonnees.

MR. AANTJES IN DE STOEL

19 december heeft voor het eerst 
sinds jaren één der A.R. Kamer
leden een openbare Kamerver
gadering gepresideerd.
Mr. Aantjes, lid van het presi
dium, heeft bij ontstentenis van 
de heer Van Thiel, de vergadering 
waarin de begroting van Sociale 
Zaken werd behandeld, op voor
treffelijke wijze voorgezeten. 
Interrupties werden van harte 
geaccepteerd, maar zodra deze 
gingen uitmonden in „tegenbe
togen” verwees de voorzitter de 
interruptant naar de replieken. 
Terecht!
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F. V I N K  & Z O O N
Aannemersbedrijf

Telefoon 01827 - 2261 
KERKLAAN 9 - MOORDRECHT

JAN LINGEN'S 
BETONINDUSTRIE N V.

Veerdam 29 - Telefoon 01850 - 3128 - 1123 
PAPENDRECHT

Voor betere beton

N.V. SCHOKBETON
Fabrieken te Zwi.lndrecht, Kampen. E]- 
burg en Vianen. Bouwbedrijf te Zeist.

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

Aannemers van

HEIWERKEN
Telefoon 03474 - 269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien 
met stoomblokken van 2000 
tot 8000 kg.

MnSB
I SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN NV

□ .BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 
POSTBUS 52 /  TEL 05400-16461

Oosterhof s Aannemersbedrijf
GRIJPSKERK — LEEUWARDEN

W EGEN-,
GROND- EN W ATERW ERKEN

Makelaarskantoor J. Fokkens Siddeburen
in roerende
en onroerende goederen 
verzekeringen en hypotheken

TELEFOOil 05983 - 360.

FIRMA KOOS-GRONINGEN
Te koop Dekkleden Te huur 
LAGE DER A 5 - TELEFOON 23929-34727

ZWITSERSE HORLOGES 
VERLOVINGSRINGEN 
GOUD EN ZILVER
TAFELZILVER
AVONDMAALSERVIEZEN

G R O N I N G E N

B. DE HOOP
Makelaar in assurantiën, hypotheken en 
onroerende goederen

A lle  verzekeringen  
M akelaard ij - Financieringen

EMMEN Postbus 30, Telefoon 1291-3704 
s t a d s k a n a a l  (bijkantoor). Tel. 2353

Bouwbedrijf VAN  ESS
UITVOERING VAN ALLE  

VOORKOM ENDE BO U W W ER K EN
EMMEN .  Kapelstraat 20 ■ Telefoon 2671

GRONDBOORBEDRIJF
W ESSEMIUS N.V.

GRONDBORINGEN - BRONBEMALINGEN  
NORTONPUTTEN - WATERVOORZIENINGEN

Het beeld 
der

vaderen
DE DEFINITIEVE LIJST
De ARP zou dus bij de invoering van de Evenredi
ge Vertegenwoordiging in 1918 met drie lijsten 
komen. Dr. Kuyper stelde voor de lijsten definitief 
te laten vaststellen door een college van vijf ge
machtigden met hem als voorzitter. Toen Noord-Hol- 
land hiertegen protesteerde dreigde dr. Kuyper met 
aftreden.
Maar toen hij merkte, dat pok elders, en zelfs bij zijn 
ijverigste partijgangers, verzet rees, kwam hij met 
het „Versterkt Centraal Comité”, d.w.z. het gewone 
Centraal Comité, met daarbij uit elke kieskring een 
adviseur.
En toen werd het zo:
1. Het ,,Versterkt Centraal Comité” stelt de lijsten 
vast, met voor zich cle lijsten, zoals de kieskringen, 
die met één lijst zouden uitkomen, voorlopig hadden 
opgesteld.
2. Blijken dan nog wijzigingen nodig, dan kan het 
College van Gemachtigden onder voorzitterschap van 
dr. Kuyper die wijzigingen aanbrengen.
3. Zijn er dan op het laatste moment nóg weer wij
zigingen nodig, dan is dr. Kuyper als voorzitter van 
het C.C. bevoegd, er de laatste hand aan te leggen. 
De vier noordelijke kieskringen: Groningen, Leeuwar
den, Assen en Zwolle kwamen met één lijst. 
Onderling werden zij het eens en wat het resultaat 
was, hebben wij al meegedeeld:
1. Scheurer
2. Duymaer van Twist
3. van der Voort van Zijp
4. A. Zijlstra, Groningen
5. P. Wielenga, Assen

Burgem eester
In het novembeWdecember-nummer van „De Magi
stratuur” kwam het verhaal voor van iemand, die 
sinds kort burgemeester van een middelgrote stad was 
en die op weg naar het stadhuis werd aangesproken 
door een jongetje van ongeveer tien jaar, dat vroeg: 
„Meneer, bent u de nieuwe burgemeester? Op het 
bevestigende antwoord repliceerde hij: „Ja, maar 
dat kon ik echt niet iveten” .
„Natuurlijk kon je dat niet weten”, zei de brgemeester. 
„Neen" zei het jongetje, „ik kon toch niet weten 
dat een burgemeester zomaar gewoon over straat 
loopt” .
Op deze ambtsdrager was — gelukkig — niet van 
toepassing de uitspraak „sommige mensen houden 
hun hoofd zo hoog in de wolken van hun ambt, 
dat ze niemand meer zien die ze tegenkomen” Zulke 
ambtsdragers — zo ze er nog zijn — zijn niet 
meer bij de tijd.

W elke m inisters
Het N.I.P.O, heeft ruim een maand geleden aan een 
aantal mensen de vraag voorgelegd: Welke ministers 
van de huidige Nederlandse regering kunt u mij 
noemen?
Het Parool gaf er o.a. dit van weer:
„Acht procent wist geen enkele naam te noemen. 
En één procent was van mening dat Van Mierlo, 
Suurhof, Vondeling en Zijlstra in de regering zaten. 
Om nog even te blijven bij figuren waarvan een 
deel der Nederlandse bevolking denkt dat ze ministers 
zijn: Sclimelzer, Biesheuvel, Den Uyl, Toxopeus, 
Cals, Bogaers en Koekoek (jawel, vier procent, een 
vijfentwintigste deel van alle Nederlanders, ziet 
boer Koekoek als excellentie).
Aan de kop van de ranglijst prijken Luns (89 pro
cent), np flinke afstand gevolgd door minister
president De Jong (66 procent), en Roolvink en Marga 
Klompê (beiden 51 procent). Hopeloos aan de staart 
bungelen de heren Veringa en De Black met 4 pro
cent, maar ze hebben de troost dat ook hun collega’s 
Lardinois, Den Toom, XJdink, Schut, Polak onder 
de tien procent bleven!” .
Nederlanders onthouden slecht en ze vergeten snel. 
Wie zou nog in staat zijn onze na-oorlogse ministers 
te noemen? Of onze na-oorlogse minister-presiden- 
ten. Aardig is de volgende anecdote. Toen prof. dr.
J. de Quay was afgetreden als minister-president 
ontmoette hij op een keer collega-en-premicr dr.
W. Drees.
„Als ik tcrugzie op .nijn ambtsperiode” zei prof. De

6. G. Hofstede, Blokzijl 
7.. Smeenk
8. Gerbrandy, Sneek
9. ds. Petersen, Veendam 

10. Mr. Sybrandy, Almelo
De vier Kamercentrales hadden de zittende leden voor 
districten uit hun gebied bovenaan gezet, en de overi
ge zeven zetels over hun provincies verdeeld. Zij heb
ben daarom nog al op hun kop gehad: het provin
cialisme „stak de kop op!”
Dr. Kuyper had hen, en met name de Groningers, er 
publiek in De Standaard van langs gegeven, omdat 
Wirtz, de „oude heros” niet op de lijst stond, maar 
onbekende mannen wel; men zocht blijkbaar „postjes 
voor geïnteresseerden.”
Op vrijdagmiddag 10 mei vergaderde het versterkt 
C.C. ten huize van dr. Kuyper en maakte er van: 
1. Scheurer; 2. Duymaer van Twist; 3. A. Colijn; 4. 
Zijlstra; 5. Wielenga; 6. Hofstede; 7. Gerbrandy; 8: 
Petersen; 9. Smeenk; 10. Goedbloed.
Het noorden stelde er prijs op, dat de voorzitter van 
Patrimonium op zijn lijst stond, maar hij behoefde 
niet op een kansbiedende plaats, omdat bekend was, 
dat hij zulk een plaats op een andere lijst zou krij
gen. De belangrijkste verandering was, dat het ver
sterkt C.C. er de heer A. Colijn op zette. Hij was 
kort te voren,bij een tussentijdse verkiezing in Enk- 
huizen gekozen, hoewel Kuyper gemeend had, dat 
daar Smeenk kandidaat moest worden gesteld. Hij 
was een boer, en de vestelijke groep (Noord-Holland 
met Den Haag en Rotterdam) voelde er niets voor, 
hem een kansbiedende plaats te geven.
Daarom werd er geruild.'
De fractievoorzitter in de Tweede Kamer, ds. 'Van 
der Voort van Zijp, kwam in een andere groep op 
de tweede plaats, na Idenbur.g, en A. Colijn kreeg 
zijn eveneens kansbiedende plaats op de noordelijke 
lijst en was daarmee „onder de pannen”.
Zo was de stand op vrijdagmiddag, 10 mei.
Maar de volgende dag kwam het College van Ge
machtigden, door dr. Kuyper te zijnen huize bijeen 
geroepen, bijeen, en gooide het gehele kaartenhuis 
weer door elkaar. ,
Voor het noorden betekende dat niet zoveel. Die lijst 
bleef gelijk, behalve dat Smeenk werd afgevoerd, en 
daarvoor in de plaats kwam K. Kruithof, een man van 
het C.N.V. Hij stond, dus op de noordelijke lijst op 
nummer 9.

Quay, dan vraag ik me wei eens af wat of de ge- , 
schiedenisboekjes na 40 jaar van mijn premierschap 
zullen zeggen”.
Dr. Drees antwoordde daarop glimlachend: „Maak 
je daarover geen zorgen; het zal weinig of niets 
zijn”.

KVP- en PvdA-hoofd
In „Opinie” - het veertiendaags blad van de P.v.d.A., 
dat nog niet „ontkoppeld” is - stond een foto-repor- 
tage van de heer Dolf Toussaint. Genoemde heer 
zou betiteld kunnen worden als de „P.v.d.A.- 
fotograaf”, aangezien hij een jaar lang de P.v.d.A. 
met zijn foto-apparatuur is gevolgd om hetgeen 
interessant geacht mocht worden vast te leggen 
Een van zijn uitspraken:
„Het interne gebeuren in politieke partijen weer
spiegelt zich op de gezichten der partijgangers. Een 
KVP-hoofd bijvoorbeeld is een zeer algemeen hoofd 
- het hoofd van iemand die zich niet wil onderschei
den van het gemiddelde, van iemand die in dit 
stadium bovenal een betrouwbare indruk wil maken. 
Een moeilijk hoofd voor een fotograaf. Vandaar 
dat ik zoveel bewondering heb voor Posthuma de 
Boer, die prachtige platen maakt van het K.V.P.- 
congres. Een P.v.d.A.-hoofd is tegenwoordig meer 
particulier, meer individualistisch. Het boeit mij 
zeer. Vaak grijpen de debatten me zó aan, dat ik 
vergeet te fotograferen. Dat is dan weer het nadeel 
van dit soort fotografie.”
Hoe is het tegenwoordige A.R.-hoofd? Toch eens 
vragen aan onze fotograaf op het e.v. Partij Convent. 
Schrijver dezes heeft de indruk, mede gezien het 
laatste Partij Convent, dat het meer een hoofd is 
met gemeenschapszin. Of moet hier gelden dat het 
de schijn is die bedriegt?
De beide grote partijen met respectievelijk hun 
K.V.P.- en P.v.d.A.-hoofd hebben misschien ervaren, 
dat het Servische spreekwoord waarheid bevat, dat 
zegt: „hoe groter het hoofd, hoe erger de hoofdpijn”.

Moties
„Vrijheid en Democratie”, het weekblad van de V.V.D., 
kent, een rubriek „Prikkels” . In het nummer van 
vorige week o.a. deze „Prikkel” :
„Uit de Tweede Kamer: De Kamer begint langza
merhand genoeg te krijgen van de overvloedige 
stroom moties, die de fractie van D’66 meent te 
moeten produceren. Van verschillende zijden is daar 
al het een en ander ov>er gezegd. Op de laatste dag 
vóór het kerstreces zei de communist Marcus Bakker, 
die wel eens geestig uit de hoek kan komen, ten 
slotte: „Mijnheer de voorzitter, ik zou u willen vragen 
of het presidium van de Kamer, in het kader van de 
bevordering van de efficiency, niet een onderzoek 
kan instellen naar de tijd, die verloren is gegaan 
door het indienen, bespreken, veranderen en intrekken 
van moties van D’66.”
De wal keert soms 'iet schip. Zo zoü het niet D’66 
ook wc] eens kunnen gaan. Variatie op een bestaande 
uitdrukking: wie efficiënt wil werken en vernieu
wing wil brengen, doet dat nog niet door het te 
willen doen.
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Christen-radicalen of 
radicale christenen ?

Politiek Nederland is sinds enige maan
den in een stroom geraakt, die mij on
willekeurig doet denken aan de machti
ge rivieren van het land Suriname, dat 
mijn geboorteland is. *
Deze rivieren vertonen bij de oorsprong 
in het diepe binnenland het beeld van 
een vrolijk kabbelende beek vol koel 
zwart water, waarin het heerlijk zwem
men is. Naarmate zij echter het heuvel
land in het midden des lands naderen, 
worden zij breder en gevaarlijker. Zij 
schijnen dan te ontaarden in woeste 
monsters, die alles op hun weg naar de 
monding, de zee, willen verslinden. Met 
donderend geraas gaat het eerst schijn
baar onschuldige water de barrières op 
zijn weg, enorme rotsblokken midden in 
de rivier, te lijf en het is werkelijk fas
cinerend om naar de stroomversnellin
gen te kijken en naar hun geluid te 
luisteren. En enkele kilometers verder 
wordt het water rustiger. De kalmte 
van de oorsprong is evenwel verdwe
nen, want nu doet de zee zijn invloed 
gelden. Alleen geoefende zwemmers 
zijn in staat deze invloed te trotseren. 
Als ik nu merk welk een opgang het 
christen-radicalisme in korte tijd heeft 
veroorzaakt en terugdenk aan de tijd 
toen deze mentaliteitsverandering zich 
in onze A.R.P. begon te manifesteren, 
dan moet ik zeggen dat het christen-ra
dicalisme zoals mijn rivieren is veran
derd in een stroomversnelling. Wie aan 
de hoge, veilige oever zit, die raakt hij 
niet, ook al laat hij hem niet onberoerd, 
maar wie zich in de stroom waagt, zal 
zich óf als rotsblok moeten gedragen 
of moeten meegaan. En dan ligt de 
snelheid van het meegaan aan het ge
wicht dat verplaatst moet worden.
Dit betekent dat de christen-radicalen 
met hun activiteiten een zeer zware 
verantwoordelijkheid op zich hebben 
geladen. Zij hebben de kans gehad een 
beek te worden en te blijven, doch zij 
hebben verkozen rivier te zijn. Zij zul
len daarom ook moeten blijven stro
men. Zij zullen — in het vaste geloof 
dat wat zij beogen goed is — immers 
weeT moeten strijden tegen onwrikbare 
rotsen op hun weg, totdat die zijn ver
sleten, terwijl zij tegelijk de stille kij
kers aan de veilige politieke oevers zul
len moeten blijven boeien. Zoals de ri
vier, ondanks stuwdammen, zijn weg 
constant vervolgt, zo zullen de chris
ten-radicalen ook hun weg moeten ver
volgen. Een weg terug is niet mogelijk! 
Ik moet zeggen dat ik volgaarne meedoe 
met de christen-radicalen, omdat het 
mijn politieke credo is dat christenen, 
die zich als zodanig in de politiek be
geven, zich voortdurend moeten bezig 
houden met het doorvorsen van hun 
maatschappij en de wereld waarin zij 
leven te veranderen, totdat het ideale 
zal zijn bereikt.
In mijn politieke conceptie betekent het 
dat een door het evangelie geïnspireer
de politiek visionair moet zijn, natio
naal en internationaal, theoretisch en 
pragmatisch.
In het kort komt het erop neer dat een 
evangelische, politiek altijd radicaal 
moet zijn en moet streven naar een uto
pie. Evangelische politiek kan niet stil
staan bij het bestaande. Zij moet bezig 
zijn totdat Hij komt.
Toch kan ik mij moeilijk een christen- 
radicaal noemen. Voor mij is christen- 
zijn altijd een kwestie van radicalisme. 
Ik ben dus radicaal, omdat ik christen 
ben.
Christenen en christen-pplitici hebben 
zich echter in de loop der eeuwen dus
danig met de uitbuiters van mens en 
bodem vereenzelvigd — voorzover zij 
niet tot die categorie behoorden — dat 
men wel eens mocht gaan twijfelen aan 
veel dat zij leerden. Zij hebben zich te
veel „jenseitig” opgesteld in plaats van 
„diesseitig” en konden ons daarom le
ren, „daarboven is een heerlijk 
oord, o zo schoon”. Het was daarom 
niet erg op aarde te lijden, want straks, 
ja dan kwam een eind aan al dat lijden 
en dan zou er blijdschap en vrede zijn! 
Wanneer er nu christen-politici opstaan 
die zich „diesseitig” opstellen, dan meen 
ik dat een ieder die oprecht is bewogen 
door het evangelie, geen keus heeft,

dan zich ook zo op te stellen, opdat wij 
tenminste kunnen pogen tekenen van 
het komende Rijk op aarde op te rich
ten.
Voor mij kan de A.R.P. dan ook niets 
anders zijn dan een radicale partij en 
wel evangelisch radicaal. Op grond 
daarvan kan zij mijns inziens geen 
„consequent vooruitstrevende” politiek 
voeren. Immers ligt in een „radicale 
vooruitstrevende” politiek het conse
quente opgesloten. Anders is de radi
caal vooruitstrevende politiek willekeu
rig en willekeur dient altijd verworpen 
te worden.
Omdat de A.R.P. niet in staat is om al
leen datgene te verrichten, dat zij als 
juist acht, is het logisch dat de A.R.P. 
voor de verwezenlijking van haar pro
gramma zal moeten samenwerken met 
andere partijen. De keuze van de part- 
ner(s) is echter geen kwestie van lood 
om oud ijzer, maar een zeer serieuze 
aangelegenheid.
Op de vraag of de samenwerking vóór 
de verkiezingen moet zijn vastgelegd is 
naar mijn mening geen expliciet ant
woord te geven. Een principiële afwij
zing van het stembus-accoord is naar 
mijn oordeel dan ook prematuur. Vol
gens mij behoeft een stembus-accoord 
niet noodzakelijk als gevolg te hebben 
dat daaruit een regeringsafspraak moet 
volgen. Het kan ook alleen maar be
doeld zijn om stemmenverlies te voor
komen.
Ik heb ervaren dat er op het stuk van 
samenwerking met andere partijen 
nogal enige terughoudendheid tot zelfs 
oppositie bij velen bestaat.
Deze houding vindt men ook bij 
velen ten opzichte van de christen- 
radicalen. Men is bevreesd dat de 
A.R.P. zal overhellen naar links of naar 
rechts.

Op grond van het voorgaande meen ik 
te mogen stellen dat de A.R.P. noch links 
noch rechts kan gaan, omdat voor haar 
maar één weg is uitgestippeld: recht op 
het doel af.
Amsterdam, Henry E. Cameron

Christelijke H.T.S.

Mijne heren,
In een artikel getiteld „Beroepsonder
wijs” , opgenomen in N.G. van 9 'decem
ber j.1. stelde de heer J. A. van Blenne- 
kom) de vraag waar onze eerste prot. 
chr. HTS zal worden geopend Van de 
op verschillende plaatsen bestaande 
plannen om tot zulk een school te ko
men zijn die voor Rotterdam en Hilver
sum nu zo ver. dat de bouwtekeningen 
worden uiteewerij-t Als ik mü niet ver
gis is van deze twee het onhverp voor 
de Chr. HTS te Hilversum thans h°t 
dichtst bii ziin voltooiing: voo'-iaar IPtlR 
zal het ontwern zo ver ziin uitgewerkt 
dat aan de mi»̂ i<3ter de goedr-onring kan 
worden gevraa”'d de school te mogen 
aanbe.steden. Hier zou de opening 
(voorlopig alleen met de ^mkvichtingen 
Werktuigbouwkunde en Elektrotech
niek! dus in 19vn kunnen plaats vinden. 
Bliift de mogplükheid dat hét bestuur 
van de Chr. HTS te Rotterdam voorlo
pig in een hes+aande school eerder zou 
starten waarvan mii e\mnwrel niets be
kend is.

mr. G. H. Hoek, secr. 
Hilversum, Chr. HTS-Hilversum i.o.

Om de grondw et 
van het K oninkrijk
Ik weet niet, of we nu wel zo blii moe
ten • zijn met het christen radicalen
congres en de daar getrokken conclu
sies.
Het heeft er de schijn van of men, 
evenals de „spijtstemmers” , het kost 
wat het kost met de P.v.d.A, in zee 
wi] gaan en dan nog wel op basis van 
een stembusakkoord.
Stromingen in de P.v.d.A. willen we], 
als de christelijke partijen zich dan 
maar eerst ontdoen van confessionele 
bindingen. Daarmee zouden, naar mijn 
gevoelen, de christelijke partijen hun 
karakter prijs geven, zodat er niets over
blijft dan een slap humanisme.
Is er geen andere oplossing?
Waarom gaan de voorzitters der drie

DE WEEK ROND
1 januari: Alle loketambtenaren van tante Pos krijgen een naambordje. Iedereen

weet dan met vde hij te maken heeft. Of hij met de P, de T of de T 
zaken doet.
Zou het geen aanbeveling verdienen het bordje als volgt in te kleden: 
„Mejuffrouw A. van Diepen. Na diensttijd (nader te informeren) 
Annie”. Wie weet wat dat zal opleveren!

2 januari: Kent u al het nieuwe middel tegen rode handen in de wintertijd?
Laat u geen oren aannaaien! Al die dure spullen helpen toch niet! 
Hét beproefde middel is: eerst uw handen enkele minuten in lauw 
zout water en daarna enkele minuten in lauw suikerwater (4 klontjes 
per waskom). U zult versteld staan. Doet u mee?

3 januari: De Amerikaanse diplomaat Tresize is in Stockholm met eieren en
sneeuwballen bekogeld door meer dan 50 volwassen mensen. 
Heerlijk, nietwaar, je op zo’n manier te kunnen uitleven, omdat je 
anti-Amerikaans bent.
Ethische normen doen er niet meer toe.

4 januari: Aardgas is ook niet alles. Limburg, de brandstoffenhandelaren en de
gemeentelijke elektrische bedrijven (toch kurken waarop een stuk 
gemeentebeleid drijft) hebben het te kwaad gekregen.
Thans vallen er andere slachtoffers: er worden minder wollen dekens 
gebruikt. Welke bedrijven volgen?
Spreekwoorden veranderen hierdoor ook al. Nu moet je zeggen: de 
een z’n brood is de ander z’n dood.

5 januari: Nu P.T.T. de giro-enveloppes gratis verstrekt — de concurrentie met
de banken zal dit wel afgedwongen hebben — krijg je hooguit 20—25 
enveloppes per persoon.
Klantenbinding? (Je moet dus vaker bij P.T.T. winkelen?) Welnee, 
zuinigheid - baart huizen als kastelen.
Bij een zó grote winst bij dit overheidsbedrijf is dat hard nodig!

6 januari: Voor dames die in de avond en nacht alleen in een auto (moeten) rijden
en wat bang zijn uitgevallen is er uitkomst gekomen. Koop een 
opblaasbare man — 5 dollar per stuk — en zet die naast je neer.
Niet gek, maar wat moeten de mannen die het griezehg vinden alleen 
te rijden?

grote christelijke partijen niet samen 
met vertegenwoordigers van de christen 
radicalen en de 18 rond de tafel zitten, 
met als eenvoudige en voor ieder aan
vaardbare basis van bespreking de 
grondwet van het Koninkrijk Gods: 
„God liefhebben bovenal en de naaste 
als uzelf.”
Voor een christen en dus voor een chris
telijke partij, moet de liefde tot God 
ook in de politiek tot uitdrukking kun
nen komen.
„Uw Koninkrijk kome, Uw Naam worde 
geheiligd en Uw wil geschiede” moet 
aan christelijke politiek visie geven. 
Maakt men het tweede gebod los van 
het eerste en grote gebod, dan is slechts 
humanisme het resultaat en staat de 
weg tot samenwerking met P.v.d.A. 
en D’66 volkomen open, maar laat 
men dan ô  maar radicaal zijn en het 
begrip christelijk laten vallen.
In samenhang met het eerste en grote 
gebod biedt het tweede de grondslagen, 
voor echt christelijk sociale politiek. ’ 
Omdat we God liefhebben en daarom 
de naaste is er de eis voor sociale ge(- 
rechtigheid enz. enz. ,!
Wordt uit de samenspreking op. dezë 
basis een gezamenlijke beginselverkla'r 
ring geboren, dan kan die aan alle drie 
de partijen worden aangeboden als basié 
voor fusie of nauwe samenwerking. 
Vanuit deze gezamenlijke beginselver
klaring kunnen richtlijnen worden ge
trokken voor een waarachtig christelijk 
sociaal regeringsbeleid, waarin we ons 
bidden en belijden waar willen maken. 
Er kornt dan een program dat klinkt 
als een klok aan de uitvoering waarvan 
iedere partij die daarmee instemming 
betuigt, kan meewerken.
Om Gods wil en om der wille van de 
naaste moeten de christelijke partijen de 
toon aangeven met een program waarin 
de liefde tot God, zowel als de liefde 
tot de naaste tot hun recht komen. 
Graag wil ik de A in A.R. ruilen /oor 
de C van Christelijk Radicaal, maar 
dan alleen op deze basis.
Deze overwegingen zou ik graag in 
Ned. Ged. in disucssie willen geven. 
Utrecht. Jan Sch. Wolf.

N V Rederijen 
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WIJ
ONTVINGEN

Het is de redactie niet mogelijk aan 
alle binnengekomen uitgaven een be
spreking te wijden. Wel wil zij u in 
'deze rubriek op diverse uitgaven at
tenderen, omdat wellicht diverse le
zers in deze uitgaven geïnteresseerd 
zijn.

„SPREIDING VAN RIJKSDIENSTEN, 
PERSONEELSASPECTEN” is een uit
gave van de Katholieke Bond van Over
heidspersoneel. In deze nota van 24 blz. 
geeft de Kabo, Mesdagstraat 118 te Den 
Haag. haar zienswijze op deze materie.

‘„WERKNEMERS TE GAST” , rapport 
van de Wiardi Beckmanstichting (Tes- 
selschadestraat 31, Amsterdam-W, giro 
■30603) over de „gastarbeiders”. In 78 
blz. wordt nader ingegaan op proble
men rond de werving, tewerkstelling, 
huisvesting, maatschappelijke begelei
ding en het ontslag van buitenlandse 
Werknemers in Nederland. De prijs be
draagt ƒ 3,50.

ijSOEKARNO. . .  TABEH”, een docu
mentaire door Otto Kuijk en Bart van 
Veen. Een uitgave van uitgeverij Becht 
'in samenwerking met Van Dishoeck en 
Van Holkema en Warendorf. Geïllus
treerd met tal van foto’s wordt het leven 
van Soekarno geschilderd. Het boek telt 
191 blz. De prijs bedraagt ƒ 7,90.

„ADRES INZAKE HET WETSONT
WERP ZIEKTEKOSTENVOORZIE
NING AMBTENAREN”. Het adres telt 
39 pagina’s. Door de Kontaktkommissie 
Landelijke Organisaties van Ziektekos
tenverzekeraars is het aangeboden aan 
de leden der Staten-Generaal.

„JAARVERSLAG 1966” van het Natio
naal protestants centrum voor de gees
telijke volksgezondheid (Duinweg 23, 
Den Haag). De belangrijkste ontwikke
lingen treft men in het boekje (25 blz.) 
aan en enige achtergrondinformatie.

„POLITIE EN OPENBARE ORDE”, uit
gave van de Wiardi Beckmanstichting. 
De positie van de burgemeester bij de 
handhaving van de openbare orde en 
de verantwoordingsplicht van de burge
meester voor het politiebeleid; de speel- 
iuimte van de politie bij de handhaving 
van de openbare orde; openbare orde 
en demonstratievrijheid; onderzoek van 
klachten tegen de politie, worden in dit

28 blz. tellende commissie-rapport be
handeld. Prijs ƒ 1,50.
„VOORRANG VOOR VREDE”, uitgave 
van de internationale katholieke vredes
beweging Pax Christi (Celebesstraat 60 
Den Haag). De prijs bedraagt ƒ 1,—. Het 
boekje telt 24 blz. en het bevat een om
schrijving van taak en programma van 
Pax Christi.

„VIETNAM EN HET WESTEN”, door 
G. van Benthem van de Bergh. Ver
schenen als vlugschrift van De Gids nr. 
6 (adm.: Beulingstraat 2, Amsterdam). 
De prijs bedraagt ƒ 3,50. Het boekje telt 
59 blz. De schrijver woont in de Ver
enigde Staten en geeft in het werkje 
zijn zienswijze op „de ideologie van 
Amerika”.

„DE WESTELIJKE RANDMEREN VAN 
DE IJSSELMEERPOLDERS”, uitgave 
van de Stichting voor Natuur- en Land- 
schapsbescherming (Herengracht 540, 
Amsterdam, giro 210481). De uitgave is 
van illustraties voorzien en bevat en
kele kaarten. De omvang is 26 blz. In 
de brochure wordt er voor gepleit Mar
ken niet in de nieuwe polder Marker
waard op te nemen, maar dit laatste 
Zuiderzee-eiland als cultuurhistorisch 
monument en toeristische attractie van 
de eerste orde te behouden. De prijs be
draagt f  2,75 per exemplaar.

„NAAR NIEUWE POLITIEKE VER
HOUDINGEN”, uitgave van het Demo
cratisch Centrum Nederland (de Cou- 
wenberg-groep). Uitgever H. Nelissen, 
Bilthoven. Omvang 160 blz. In het eer-  ̂
ste deel van het boek wordt een visie 
gegeven op het vraagstuk van de partij
vorming. In het tweede deel komt een 
programmatische visie naar voren.

„WONINGBOUW-RAPPORT 1967” , sa
mengesteld door de Bouwcommissie der 
C.H.U. (Wassenaarseweg 7, Den Haag). 
Het is een uitgave van de Jhr. Mr; A. 
F. de Savornin Lohman Stichting en 
het telt 20 blz. Na een bespreking van 
het na-oorlogse bouwbeleid worden en
kele conclusies met toelichting getrok- 

' ken.

„CHROESTJTSJOW” door Edward 
Crankshaw. Een uitgave van A. W. Sijt- 
hoff te Leiden. Het boek — 342 blz. — 
draagt als ondertitel „Van Wereldrevo
lutie tot coëxistentie”. Deze uitgave be
vat de levensbeschrijving van 
Chroestjtsjow en geeft tevens een 
boeiend overzicht van het ontstaan en 
de ontwikkeling van Rusland. En pas
sant leest ü o.a. over Lenin, Trotzki, 
Stalin, Molótow, Beria, Malinkow, Ka- 
ganowitsj, Mikojan, Soeslow en Boel- 
ganin. Een personenindex vergemakke
lijkt het gebruik. Een interessant boek.

ZOÉtERMEEROOÉM
dé fijnste margarine 

GEBR. VAN DER SPEK N.V.

Telefoon
Brusse l-Den Haag
Minister Luns (Brussel): Zeg
Pierre, het is bepaaldelijk ge
wenst dat je direct naar Brussel 
komt. De politieke ontwikkeling 
dwingt nü tot deze dringende 
vraagstelling.
Minister Lardinois (Den Haag): 
Op welke manier moet ik je dan 
helpen Joseph?
Minister Luns: Dat zal ik je over
tuigend mededelen als je hier 
bent, Pierre. Ik reken op je. Ne
derland moet bepaaldelijk tot een 
concrete actie overgaan.
Minister Lardinois: Ik kom.
Eén dag later — of ujos het de
zelfde dag nog? — vraagt minister 
Lardinois schorsing van de bij
eenkomst van de EEG landbouw
ministers. Zo gezegd, de harde 
lijn gerealiseerd.

U 't  o n z e  bouw- en 
a a n n e m e r  s w e r e  ld

Aannemersbedrijf 
GEBR HAKKERS

•  BandeJ in rijsmatenalen. net en teen

•  Rletmattenlabrlels

•  Hoepelmakerjjen

WERKENDAM — TELEFOON 514 

TIMMERFABRIEK VERMEULEN N.V.
MILL (N.-B.), TEL 08859 - 1024 *

Fabriek van geprefabriceerde houten 
gebouwen, houten woningen, directle- 
keten, barakken, garages, vakantie
huisjes. Speciaal voor de landbouw; 
kippenhokken, veldsohuren, loodsen. 

Export; België, Duitsland, etc.

G. VOGLER & co.
(FIRMANT W. A. FIBBE>

Mauritsweg 49 - Rotterdam 
Tel. 010 13-78-78 /  12-96-58

TOESLAGSTOFFEN voor lichtbeton GRONDSTOFFEN voor de steen- en keramische industrie 
WEGENBOÜWMATERIALEN

BETONFABRIEK

DEN BOER
Nieuw-Lekkerland - Zuid Holland

OPGERICHT 1883

U Ï T  O I \ Z E  
B O U W -  E N  A A N -  

A f Ë M E B S W E R U L D

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Giesendam 

AANNEMERS VAN 
OEVERVERBINDINGSWERKEN 
GRIENDHOÜTHANDEL

TELEFOON 0 1 8 4 6 - 2 1 5  6 -  2484  
Hardinxveld - Giessendam

D R O O G  H O U T
Specialiteit; gewaterd iepen, verder beuken, essen, linden, kersen, eiken en peren.
Incomplete bollen en plaathouL 
Contant 1 %.

N.V. HARD- EN ZACHTHOUT 
IMPORT MIJ.

Loenen (Veluwe) . Telefoon 05765-212 

FIRMA C. VERMEER EN ZOON’S
fabrieken voor gebogen hout 
Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DE IJSSEL

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen regels 
voor stoelen en fauteuils. Armleggers 
Kappen - Regels - Stillen, enz. enz.

H O U T H A N D E L  EN  
K I S T E N F A B R I E K

MEILINK N.V.
Borcnlo - Hofstraat 10 - Tel. 05457- 561 
Zutphen - Marsweg 19 Tel. 05750-3748

HOUTZAGERIJ .  HOUTHANDEL 
KISTENFABRIEK

( y  KOGELLAGERS

V A N  DER SPEK
Wolphaertsbocht 214

R O T T E R D A M
Telefoon 27 97 55

V A / V  L E E U W E N  B U IZ E N  
Z W U N D R E C H T

B IJ
B L I J V E N ...

dat doet u door het lezen van

NEDERLANDSE GEDACHTEN
Via de actie ..Een op vier” willen wij graag 
dal meet mensen ons blad gaan lezen 
U kunt daaraan meehelpen door abonnees 
te werven Voor uw medewerking krijgt u 
een aardige attentie.

t ABONNEE
lepeltle. sleutelring ot brochure 
„De samenleving vernieuwen"

2 ABONNEES
6 cocktailprikkers In etui ot
3 lepelties

3 ABONNEES 
Blerdoos of 6 lepelties

BON
NIEUWE ABONNEE

Naam..........................................................................

Volledig adres..........................................................................

Woonplaats.......... ...............................................................

OPGEGEVEN DOOR

Naam..........................................................................

Volledig adres..........................................................................

Woonplaats..........................................................................

Wenst als geschenk:

Abonnementsprijs f  6,— per half jaar.

Giro 89673 tn.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3 
Den Haag
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NEDERLANDSE
GEDACHTEN
24e jaargang no. 3 20 januari 1968

weekblad van de antirevolutionaire partij

EEN EIGEN WEEKBLAD
Mr, B.W. Biesheuvel 
Overste den Oudenlaan 8 
Aerdenhout Aerdenhout, 16 januari I968

"Eén op vier" is volop aan de gang. Het is een aktie, die 
mijn volle sympathie heeft. Ik zou veel verder willen gaan: 
Eigenlijk dient ieder lid van de partij een abonnement op 
ons weekblad te hebben. Ik hoop van harte,,dat het in de 
loop van de tijd inderdaad zover komt. Daartoe is deze aktie 
een belangrijke aanzet. —  ■

In de politiek zijn heel belangrijke zaken aan de orde en 
heel nieuwe ontwikkelingen aan de gang. Ik kom nogal eens 
mensen tegen - vaak trouwe leden van onze partij - die niet 
of onvoldoende op de hoogte zijn van hetgeen onze Tweede 
Kamerfractie doet en van de standpunten die wij innemen.

Een weekblad als het onze kan heel doeltreffend de band 
tussen kiezers en gekozenen versterken. Over ons werk, over 
heel veel problemen wo^dt immers elke week goede voorlichting 
gegeven.

Hoe groter het aantal lezers, hoe belangrijker plaats 
Nederlandse Gedachten kan gaan Innemen in de boeiende 
politieke discussies van onze tijd.

Een eigen dagblad hebben wij niet. Laten wij dankbaar zijn, 
dat wij een eigen weekblad hebben. Laten wij hiervan dan ook 
gebruik maken! Reeds vaker heb ik een beroep op U mogen doen. 
De laatste keer - in de verkiezingstijd - hebt U positief, 
enthousiast gereageerd. Doet U het ook nu.

Met vriendelijke groeten en hoogachting.

(Mr. B.W. Biesheuvel)

'Y^OORLICHTING over actuele vraagstukken en over problemen, die in de 
’  toekomst — naar het zich laat aanzien —  een veel grotere rol zullen gaan 

spelen, is hard nodig.
De leden van een politieke partij dienen op de hoogte te zijn of te worden 
gebracht van de zaken, die van beiang zijn.
Ons eigen weekblad vormt daartoe een belangrijke bijdrage. Helaas gaat het 
hiermee als met veel andere dingen; als je iets niet hebt, voel je er behoefte 
aan; als je iets hebt, interesseert het je niet.
Daarom zeggen wij met mr. Biesheuvel; „Laten wij dankbaar zijn, dat wij een 
eigen weekblad hebben. Laten wij hiervan dan ook gebruik maken”.
De niet-abonnees vragen wij; neem een abonnement op Nederlandse 
Gedachten. Als u nog aarzelt, probeer het dan eerst eens een jaar. De redactie 
hoopt, dat u daarna het blad niet meer wilt missen. De abonnees doen wij 
deze suggestie; geef uw blad door aan een ander en doe een goed woord 
voor u w blad.
Naast de voorlichting is de informatie van belang. Niet alleen de informatie 
van de redactie aan de lezers. Evenzeer de informatie van de lezers aan 
de redactie. Als u vindt, dat de krant niet beantwoordt aan datgene wat het 
moet zijn, bedenk dan, dat een krant niet wordt gemaakt door haar redacteuren, 
maar door haar abonnees.
In het laatste nummer van ons blad, dat in 1967 verscheen, heeft de redactie 
een aantal mededelingen gedaan omtrent enkele plannen voor 1968.
Inmiddels werd met de aangekondigde serie artikelen over de ontwikkelingen 
in en rond China begonnen.
Artikelen over onze toekomstige drinkwatervoorziening en over de inkomens
verdeling in Nederland verschijnen binnenkort.
U kunt in de komende weken o.a. ook artikelen tegemoet zien over;

—  de Zuid-Flevopolder *
—  het werkgelegenheidsbeleid )
—  de ontwikkeling van de vakbeweging
—  criminaliteit in Nederland
—  leerplicht voor schipperskinderen
—  ontwikkelingen in diverse delen van ons land
—  het ziekenhuiswezen
—  welvaartsvaste pensioenen?

Afwisseling in de onderwerpen, die aan de orde komen. Maar daarnaast ook 
afwisseling in de verdere vormgeving van het blad.
Commentaren op het werk van de volksvertegenwoordiging; aandacht voor 
belangrijke rapporten; iets in de sfeer van humor en ironie (niet het sterkste 
punt van antirevolutionairen overigens).
Een eigen weekblad biedt mogelijkheden.
Misschien zegt u; het kan nog beter.
Akkoord, maar het is al gezegd — een krant is: wat de abonnees er van maken. 
Met meer abonnees zal het beter gaan.

HOOFDPIJN POEDERS 

KIESPIJN POEDERS 

HOEST POEDERS werken 
GRIEP POEDERS verrassend

K. Bouhujjs en K. A. Deurloo

Taalwegen en dwaalwegen
Dit is de tweede uitgave in de serie tv- 
uitzendingen (IKOR-CVK) „Dichterbij”. 
Dit boek behandelt bijbelse kernwoor
den. Geïllustreerd. 
Carillon-speciaalpocket ƒ G.90. 
Verkrijgbaar in de boekhandel.

Uitgave W. TEN HAVE N.V.

BIJ K A P T IN O
KEUZE UIT MEER DAN 2 0 00

schrijfmachines
ook TEL- en REKENMACHINES 
BRANDKASTEN grote sortering. 

De Clerqstr. 77, Tel. 123711, Amsterdam 
Zfjlweg 53, Tel. 20018. Haarlem.

Klepel
Bij blijven in de politiek heeft u in eigen 
hand. Velen hebben de klok horen lui
den, soms onbewust, maar waar de 
klepel hangt, weet men niet. En dat 
laatste is juist het belangrijkste.
Lees daarom pagina 7. Bij blijven in 
eigen hand.

alleen Murox heeft

MUURVERfINOUSTRiC . HOOCEVEEN

Drempelvrees
De Algemene Bijstandswet is er voor 
iedereen. Maar nog steeds bestaat er, 
met name bij de oudere generatie en 
in versterkte mate op het platteland 
„drempelvrees". Op pagina 4 schrijft 
mej. J. van Leeuwen uitvoerig over de 
haken en ogen van de bijstandswet die

beslist geen armenwet is. De figuurlijke 
drempel moet weg, zoals in nieuwe 
gebouwen de letterlijke drempel ver
dwenen is.
Op pagina 6 antwoordt mej. Van Leeu
wen op de brtef van een lezer.

Europa

Op pagina 5 vraagt dr. C. Boertien uw 
aandacht voor Europese zaken.

A rjo s

Op pagina 3 staat de verklaring die de 
Arjos uitgaf n.a.v. de moeilijkheden in 
de K.V.P.
Op pagina 7 wordt de nieuwe organi
satievorm van de Arjos uit de doeken 
gedaan.
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PU ll^ met anti-revolutionair Den Haag
De inhoud van de wisselpagina’s is voor 
verantwoordelijkheid van de besturen 
van de betrokken Kamercentrales

NIEUWE MOGELIJKHEDEN 
VOOR LEDEN VAN DE 
KIESVERENIGING

BEHOEFTE AAN  MEER INSPRAAK

Van tijd tot tijd vraagt men zich af, 
waarom men lid is van de kiesvereni
ging. Driemaal in de vier jaar wordt 
men bijeengeroepen om mee te helpen 
aan de vaststelling van de kandidaten
lijsten. Een enkele maal kan men mee
werken aan de totstandkoming van een 
verkiezingsprogramma. Omdat de partij 
heel groot is, vragen sommigen zich af, 
of dergelijke activiteiten wel zin heb
ben. Welke invloed heeft het individue
le lid?

Voor het overige heeft men, zo menen 
steeds meer partijleden, de kiesvereni
gingen niet meer nodig. Politieke infor
matie ontvangt men ruimschoots via de 
kranten, de radio en vooral de televisie. 
Verkiezingspropaganda via de televisie 
bereikt in één klap honderdduizenden en 
is indringender dan de traditionele fol
der.
Maar men vergist zich, als men denkt, 
dat hiermee de taken voor kiesvereni
gingen en partijleden zijn uitgeput en 
hun betekenis hebben verloren. Inte
gendeel, juist in deze tijd openen zich 
nieuwe mogelijkheden, nieuwe behoef
ten zelfs, die de inspanning van de 
partijleden uitermate aantrekkelijk en 
nuttig maken.
Elders op deze pagina wordt melding ge
maakt van een besluit van de Kamer
centrale om te streven naar de instelling 
van werkgroepen. Dit besluit is niet zo
maar genomen, bijvoorbeeld alleen om 
slapende kiesverenigingen wakker te 
maken. Dit besluit is genomen, omdat

daaraan behoefte bestaat. Met name de 
raadsleden hebben er behoefte aan, te 
weten, wat onder de kiezers leeft.

W. Verburg
„Er zijn overal problemen, die wij niet 
kennen”, zegt het gemeenteraadslid de 
heer W. Verburg, die tevens penning
meester van de Kamercentrale is. „Dit 
komt door de grote omvang van de ge
meente. Het zou een goed ding zijn, dat 
dergelijke problemen met de geïnteres
seerden worden besproken, dat de bur
gerij die dingen meldt en erover met 
een raadaiid of met het bestuur van de 
Kamercentrale tot meedenken wil ko
men”.
De heer Verburg noemt een voorbeeld, 
hoe nuttig dit meedenken kan zijn. Een 
lezer van het artikel van ons raadslid 
dr. M. A. J. Visser, in een van de vorige 
numrrers van dit blad, heeft studie ge
maakt van het gemeentelijke verkeers
circulatieplan en zijn bevindingen op 
papier gezet. „Het was een belangrijke 
inbreng”.

Onderwerpen
Over welke onderwerpen kunnen de kie
zers met de meeste vrucht meedenken? 
De heer Verburg somt op: „De volks
huisvesting in alle geledingen, waaron
der ook de sanering. Verder de ver
keersproblemen, onderwijszaken, de ha
venproblemen en de vraagstukken van 
Scheveningen in het algemeen, sportza
ken, enz. Misschien ook de energievoor
ziening en de volksgezondheid”.
Ter illustratie noemt de heer Verburg

een vraagstuk, waarvan het bijvoor
beeld van belang is, de mening van de 
betrokkenen te kennen: het opofferen 
van groen in de Moerwijk voor ’t aan
leggen van parkeerplaatsen. Een ander 
voorbeeld is de sanering. „Hoe belang
rijk zou het niet zijn, als de mensen 
mee zouden denken”.
En hij vervolgt: „Soms kom je ergens 
op een avond en er wordt over bepaal
de zaken gesproken, en dan denk je wel 
eens: hadden ze er maar eerder over ge
praat. Laat men gerust de gemeente
raadsleden opbellen, of, als men erover 
wil praten, dit kenbaar maken. Dan 
kunnen we .misschien beginnen met het 
instellen Van een sectie over verkeers
zaken' of volkshuisvesting”.

Inspraak
Tot zover de heer Verburg. Zijn stand
punt is duidelijk: aan meedenken be
staat behoefte. In feite is de werkelijk
heid dat wij onze raadsfractie maar 
laten werken zonder intensieve belang
stelling te tonen. Een gemeenteprogram- 
ma van onze partij voor Den Haag be
staat niet. Voor zoiets zou je zeker moe
ten zorgen als je bij de verkiezingen 
pretendeert, het beste met de stad voor 
te hebben. Het staat er triest met een 
partij voor als ze dan niet tegelijk kan 
zeggen, wat precies volgens haar het 
beste voor Den Haag is.

Daarbij komt nog, dat dit meedenken 
een unieke kans is in deze tijd, waarin 
allerwegen wordt geklaagd over een ge
breid aan invloed van de burger. Het is 
niet zo, dat de raadsleden onderling 
willen bedisselen, wat met Den Haag 
moet gebeuren. Zij stellen het op prijs, 
de standpunten van de Hagenaars te 
kennen en zijn als goede bestuurders 
bereid, met die standpunten rekening te 
houden. Daarvoor zijn zfl immers geko
zen, nl. om de belangen van de Hage
naars te behartigen. -  
Daarom, nieuwe mogelijkheden voor de 
kiezers, de partijleden, de kiesverenigin
gen, die waard zijn, ten volle benut te 
worden. vp.

MEEDENKEN 
MAAR HOE?

Hieronder volgen enkele raadge
vingen voor hen, die willen mee
denken over het stadsbestuur. Zij 
die willen deelnemen aan een 
werkgroep bijvoorbeeld verkeer, 
volkshuisvesting, sanering, enz. 
kunnen zich het beste in verbin
ding stellen met de secretaris van 
de Kamercentrale, de heer H. C. 
Schipper, Het Zicht 35, tel. 664612. 
Zij die over één bepaald onder
werp van gedachten wensen te 
wisselen met leden van de pro- 
testants-christelijke raadsfractie 
doen er goed aan, rechtstreeks 
contact met het betrokken raads
lid op te nemen.
De Wethouders Bol (economische 
zaken) en Van der Weide (huis- 
vestingszaken en openbaar ver
voer) houden spreekuur op het 
stadhuis. De namen en adressen 
van de overige raadsleden zijn: 
Den Duik, Scheveningen, tel.11111 
(gemeentebedrijven, waaronder 
energiebedrijven, waterleiding, 
markt- en havenwezen);
Mr. G. L  de Lint, Van Alkemade- 
laan 106, tel. 242603 (volksgezond
heid, kunstzaken);
Mr. F. H. Piket, Wildhoeflaan 22, 
tel. 339694 (financiën);
Mr. J. H. Prins, Huychrocklaan 
46, tel. 243796 (onderwijs);
W. Verburg, Norenburg 97, tel. 
856338 (volkshuisvesting en ver
keer);
Dr. M. A. J. Visser, Burnie^straat 
29, tel. 113086 (sportzaken' alge
mene bijstandswet, personeels
aangelegenheden).

Deze pagina wordt u aangeboden 
door de Kamercentrale Den Haag 
van de A.R. Partij.

CONTACTEN

MET

RAADSFRACTIE

Met het bestuur van de Kamerkring 
van de CHU is overleg gaande om te 
komen tot een regelmatig contact tus
sen de gemeenteraadsfractie en de be
sturen van de kiesverenigingen. Momen
teel is van een dergelijke regelmaat geen 
sprake. Gestreefd wordt naar een twee
tal ontmoetingen per jaar. De eerste 
bijeenkomst van raadsfractie met be
sturen zou wellicht plaats kunnen heb
ben in februari en maart.

VAKATURES

(dagelijks bestuur) van de Kamercen
trale de functies van voorzitter en se
cretaris vacant zullen komen. Het is de 
bedoeling, op een bestuursvergadering 
van de Kamercentrale in februari on
der meer over de voorziening in deze 
vacatures van gedachten te wisselen.

Reeds nu delen wij mee, dat aan het 
eind van dit seizoen in het moderamen.

WERKGROEPEN

Het dagelijks bestuur van de antirevo
lutionaire Kamercentrale speelt voorts 
met de gedachte, te komen tot de op
richting van werkgroepen voor bepaal
de onderwerpen. Deze werkgroepen 
zouden belangrijke onderwerpen in stu
die kunnen nemen en daarover een me
morandum aanbieden aan de raadsfrac
tie, de provinciale-statenfractie of de 
kamerfractie(s). Een en ander zou kun
nen gebeuren aan de hand van begro

tingen, de behandeling van bepaalde 
onderwerpen in de vertegenwoordigende 
organen, enz. De bedoeling is, dat op 
deze wijze geïnteresseerde leden en kie
zers meer worden betrokken bij deze 
zaken in het algemeen en de menings- 
en besluitvorming in het bijzonder. Ook 
wordt op deze wijze het contact met 
de fracties versterkt.

Men wordt verzocht, reacties door te 
geven aan de secretaris van de Kamer
centrale, de heer H. C. Schipper, Het 
Zicht 35, tel. 664612.

JAARVERSLAGEN

Willen de secretarissen van de kiesver
enigingen reeds nu denken aan de ge
gevens voor de jaarverslagen? Binnen
kort zullen de in te vullen formulieren 
worden toegestuurd.

Mr. HOOGENDIJK

Mr. W. C. D. Hoogendijk spreekt op 
28 februari op een bijeenkomst van de 
kiesverenigingen Morgenstond, Val
kenbos en Bouwlust over zijn brochure 
De Samenleving vernieuwen. De bij
eenkomst wordt gehouden in de Oude- 
kerk, Maartensdijklaan.

DE LIER ..N AALDW IJK  ‘ DELFT,.. DEN  H AAG  VO O RBU RG
- : Narkf49 i Beekfaarr 366 -.HepenstPi 107-109

LAK- EN VERFINDUSTRIE
v/h P WBRRE & Co.

Alles op verfgebied
Veenkade 49-50 DEN HAAG - Tel. 633923 (3 lijnen)

Sigarenhandel M ATADO R
L. K o  R P E L - DEN HAAG
Mauritskade 71. Tel. 180234, b.g.g. 607673 
Postrekening 37 70 73

levert a lle  rokersartike len
waarheen u maar wenst.
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STEMBUS 1967
Da t  was 15 februari van het vorig jaar;

verkiezingen voor de Tweede Kamer. En 
het Centraal Bureau voor de Statistiek heeft 
alle gegevens nu centraal in kaarten, grafieken 
en statistieken verwerkt, zodat we een heel 
scherp en duidelijk beeld krijgen van het 
g e h e l e  land.
De zeer actieve leden der kiesverenigingen 
zijn gewend, ’s avonds, als de stemhusuitslagen 
worden bekend gemaakt, bijeen te komen, 
om de hinnenstromende gegevens te beoor
delen. Je staat er verwonderd over, met 
hoeveel kennis van zakeii er onmiddellijk 
wordt gereageerd. Als de cijfers van de 
Waddeneilanden sterk afwijken van de vorige 
Kamerverkiezingen, dan komt meteen de 
verklaring: op 15 februari zijn er nog geen 
badgasten, die gebruik maken van de moge
lijkheid, om voor de Tweede Kamer in een 
andere gemeente te stemmen.
Maar het geheel scherp overzien, dat kunnen 
we alleen met behulp van dit boekwerk 
van het C.B.S.

^OALS wel bekend is, waren de cijfers voor de 
^  grote en middelgrote partijen aldus:

1963 1967
A.R.P. 8,7»/o 9,9“/o
C.H.U. 8,6»/o 8,l»/o
V.V.D. 10,3»/o 10,7»/o
P.v.d.A. 28 »/o 23,5»/o
K.V.P. 31,9»/o 26,5«/o
De uitslag was geen verrassing. De K.V.P. ging de 
strijd in met de weinig aanmoedigende gedachte: 
wij zullen verliezen, maar hoe'gróót zal het verlies 
zijn?
De P.v.d.A. had een enorme campagne gevoerd tegen 
het kabinet-Zijlstra, en hoopte op een daverend succes. 
De A.R.P. en de C.H.U. hadden het een en ander 
te maken met opiniepeilingen op kosten van de 
N.C.R.V., die er allemaal op wezen, dat de C.H.U. 
nu voor het eerst de A.R.P. duidelijk voorbij zou 
streven.
Het kwam allemaal wat anders, dan voorspeld werd. 
De K.V.P. en de P.v.d.A. verloren beide belangrijk, 
de A.R.P. ging omhoog over de gehele linie.

■^U heeft het C.B.S. in het nu gepubliceerde boek- 
’  werk vijf kaarten opgenomen, voor elk van de 

zeer grote of middelgrote partijen één.
Daarop staan in verschillende kleuren aangegeven de 
winsten of verliezen per Statencentrale over het 
gehele land. Nu zijn er in het gehele land 73 Staten
centrales, en zo komt dus een vrij gedetailleerd 
beeld op de kaart.
Eerst de kaart van de K.V.P.
Vrijwel overal verlies. In slechts drie van de 73 
Statencentrales is de toestand gelijk gebleven 
nl. in Dokkum, Heerenveen en Ridderkerk.
In Amsterdam en Bergen op Zoom is het verlies meer

dan 25“/o. Vooral Noordbrabant geeft een somber 
beeld. In Bergen op Zoom een verlies van meer dan 
25"/o, en in Breda, Tilburg, Den Bosch en Einhoven 
een verlies van meer dan 20“/o.
En in het gehele land in geen enkele Statencentrale 
winst.
Nu de kaart van de P.v.d.A.
Die heeft een treffende overeenkomst met die van de 
K.V.P. Ook over vrijwel het gehele land verlies, het 
zwaarst in Rotterdam en Tilburg: meer dan 25"/o. 
Slechts in twee Statencentrales gelijk gebleven 
nl in Gulpen en Weert en in één winst, nl. in Horst, 
maar veel stelt het niet voor, want het percentage 
bleef ondanks de behaalde winst nog beneden 
de 5"/o.
De kaart van de V.V.D. geeft een zeer afwisselend 
beeld. In 23 centrales verlies en in 49 winst; alleen 
Enschede is gelijk gebleven.
In alle centrales met een overwegend R.K. bevolking 
en in het zuiden ging de V.V.D. met meer dan 25"/« 
omhoog.
Dit betreft o.a. geheel Noord-Holland en geheel 
Limburg. De Statencentrale Heusden met een_meer 
gemengde bevolking dus ook.
De A.R. kaart laat in 71 van de 73 centrales winst 
zien, in één (nl. Hoogeveen) verlies en in één, nl. 
Appingedam, zijn we gelijk gebleven.
Op de Statencentrale Heusden na was in geheel 
Noordbrabant en Limburg de winst per centrale 
meer dan 25®/o.
Hetzelfde geldt in de Betuwe, en voor de Staten
centrales Doetinchem, Deventer, Hengelo en Alkmaar. 
Tenslotte de C.H.U.
In vijf centrales gelijk gebleven (Middelburg,
Den Haag, Zaandam en Hoogeveen), in 20 centrales 
winst en in 48 verlies. En in geen» enkele van die 
48 centrales komt het verlies boven de 10“/o.
De winst van de C.H.U. zit in hoofdzaak in Brabant 
en Limburg, daar ging zij in 14 van de 17 centrales 
vooruit en in 6 centrales was de winst meer dan 25"/o. 
Daarom zijn deze kaarten zo merkwaardig: zij laten 
zien, dat voor iedere partij in het gehele land 
eenzelfde tendens, aanwezig bleek.
Het gehele land is door het stelsel van de Evenredige 
Vertegenwoordiging één kiesdistrict en door dat 
ganse district lopen dezelfde .verschuivingen.
Dat is de algemene conclusie.
Een bijzondere conclusie is, dat de K.V.P. overal 
verliezen leed, maar in het zuiden het meest.
En — die verliezen zijn niet ten goede gekomen aan 
de P.v.d.A.; haar verliezen waren in het zuiden 
bijna net zo algemeen als die van de K.V.P.
Wel zijn de verliezen van de K.V.P. ten goede 
gekomen aan de A.R.P., de V.V.D., en — in mindere 
mate — aan de C.H.U.

lAE rijkdom aan statistisch materiaal laat nog veel 
-*^meer zien. B.v. dit: er waren ingeschreven 7.452.776 
kiezers. Daarvan verschenenen 6.878.030 wel,
574.746 niet ter stembus. Van hen, die wel hun 
oproepingskaart inleverden, hebben 108.696 blanco 
gestemd en 89.602 hun stem met opzet of zonder opzet 
ongeldig gemaakt.

De opkomstdwang is immers een farce; men kan de 
mensen wel dwingen hun kaart in te leveren, maar 
ze dwingen om hun stem werkelijk op een geldige 
manier in te vullen, dat kan niemand, zolang het 
geheim van de stemming geëerbiedigd blijft.
Daarom heeft de A.R.P. zich altijd verzet tegen deze 
opkomstdwang en de commissie-Berger heeft nu 
minister Beernink geadviseerd, deze dwang af te 
schaffen.
Bij het begin van deze eeuw was ons land in 100 
enkelvoudige Kamerdistricten verdeeld, die ieder 
een afgevaardigde kozen. De goede parlementaire toon 

• eiste toen, dat men in het debat b.v. mr. P. J. Troelstra 
aanduidde als „de geachte afgevaardigde van 
Tietjerksteradeel”.
Niet uit Tietjerksteradeel natuurlijk, want Troelstra 
heeft nooit in dat district gewoond.
Hij woonde in Den Haag. En dat deden de meeste 
leden van de Tweede Kamer, voorzover zij van verre 
kwamen. ■
Mr. Sam. van Houten b.v. was een Groningse liberaal, 
maar toen hij tot lid van de Tweede Kamer was 
gekozen, vestigde hij zich als advocaat in Den Haag. 
Er is toen een tijd geweest, dat aan de oostelijke 
kant van de IJssellinie geen enkel Kamerlid woonde 
Na de verkiezingen van 1967 was het zo:
Van de 150 leden van de Tweede Kamer woonden 
erin:
Groningen 2 
Friesland 7 
Drente 4 
-Overijssel 3 
Gelderland 9 
Utrecht 20 
Noord-Holland 34 
Zuid-Holland 46 
Zeeland 5
Noordbrabant 13 ,
Limburg 7
Er wonen dus 100 Kamerleden in de Randstad, als 
we daartoe de provincies Noord- en Zuid-Holland 
rekenen, 50 buiten de Randstad in de 8 overige 
provincies.
Van de 15 A.R. leden woonden er 12 in de „Randstad” 
en 3 daarbuiten, nl. één in Friesland, één in Zeeland 
en één in Noordbrabant.

JN 1848, na de grote grondwetsherziening, telde 
de Tweede Kamer aanvankelijk maar 64 leden, op 

elke 45.000 zielen één.
In de periode van 1848 tot 1879 gebeurde het 70 keer, 
dat een nieuw gekozen lid advocaat bleek te zijn en 
nog vaker rechter of notaris. Thans hebben de 
advocaten niet meer de overhand. Er zijn er nog 10, 
tegen 13 leden, die onderwijzer of leraar waren, 
voor zij het Binnenhof betraden en 14 leden, 
afkomstig uit de journalistiek (waarvan er 5 behoren 
tot de P.v.d.A.).
Tweeëntwintig Kamerleden zijn of waren werkzaam 
in het bedrijfsleven en 23 waren of zijn bestuurders 
van werkgevers- of werknemersorganisaties.

Tenslotte, wie de geschiedenis van ons parlement 
kent, herinnert zich vele theologen in de Kamer, 
vaak mannen met groot gezag: Kuyper, Schaepman, 
Talma, Lieftinck (niet de financier!), Schokking, 
Ankerman, Lingbeek, Van der Voort van Zijp,
De Visser, Hugo Visscher, Zandt, Kersten, Slotemaker 
de Bruyne, Melchers, Donner, enz.
Er is nog één dominee overgebleven, nl. ds. Abma 
van de S.G.P. A.
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ARJÖS DOET BEROEP OP K.V.P.
JJet hoofdbestuur van de Nationale An

tirevolutionaire jongerenorganisatie 
heeft zich uitvoerig bezig gehouden met 
de door de Anti-Revolutionairen te le
veren inbreng in het gesprek van de 
18 en de visie op het program van de 
Werkgroep Christen-Radicalen.

Het hoofdbestuur is van oordeel dat het 
gesprek van de 18, dat zij positief wenst 
te waarderen, ernstig wordt belemmerd 
door de moeilijkheden welke zich in de 
afgelopen dagen in de K.V.P. voordeden
m.b.t. de bestuurssamenstelling.
Zij is bezorgd over de voortdurend naar 
buiten tredende meningsverschillen tus
sen als de christen-democraten en chris- 
ten-radicalen aangeduide groepen bin
nen de K.V.P. Een samenwerking in 
het kader van de 18 zonder de inbreng 
van radicalen komt haar niet zinvol 
voor. _

De A.R. jongeren immers vinden in het 
program van de christen-radicalen veel 
terug wat hen aanspreekt en wat de 
richting aangeeft waarin het program 
van de toekomstige christelijke partij 
zich zal moeten ontwikkelen.
Duidelijk wordt dat een gezamenlijk 
uitgangspunt en een gezamenlijk pro

gram tevens gedragen zal moeten wor
den door hen die de gezindheid hebben 
de noodzakelijke vernieuwingen door te 
voeren.

Het hoofdbestuur doet een beroep op 
alle betrokkenen binnen de K.V.P. zich 
hun verantwoordelijkheid voor elkaar 
en voor de christelijke politiek in zijn 
geheel meer bewust te zijn.

Tenslotte acht het hoofdbestuur het 
noodzakelijk dat de A.R.P. binnen af
zienbare tijd een openbaar congres be
legt, waar met betrekking tot de te vol
gen koers duidelijke uitspraken zullen 
worden gedaan.

waarborgmerk van wetenschappelijk verant
woorde genees- en verzorgmgsmiddelen voor 

kleine en grote
HUISDIEREN

VEERLAAN 17 - 23 - ROTTERDAM
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Centraal Comité
van Anti-Revoiutionaire Kiesverenigingen

DR. KUYPERSTRAAT 3 - DEN HAAG
Voor het P A R T  IJ S E C R E T A R I A A T  wordt gevraagd 
zo spoedig mogelijk

EEN JONGE MEDEWERKSTER
bij voorkeur Mulo-diploma. Kennis van typen, accuratesse en 
gevoel voor administratie is gewenst.
Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te groot 
kantoor, waarop in goede teamgeest wordt gewerkt.
Salaris overeenkomstig Rijksregeling en leeftijd.

SOLLICITATIES WORDEN GAARNE INGEWACHT OP BOVENSTAAND 
ADRES (EVENTUEEL TELEFONISCH 070-18.39.60).
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He t  was op 1 januari 1968 drie 
jaar geleden, dat de Algemene 

Bijstands Wet in werking is getre
den. Een wet, die wel in zeer bij
zondere zin een sluitstuk op het 
terrein van al die financiële noden, 
die nu net niet of onvoldoende in 
het kader van de sociale verzeke
ringswetten (werknemers- zowel 
als volks-) konden worden opge
vangen.
In deze drie jaar heeft de Algeme
ne Bijstands Wet voor vele duizen
den mensen metterdaad uitkomst 
gebracht.
Helaas, voor vele andere duizen
den nóg niet . . (uiteraard heb ik 
hierbij alleen die mensen op het 
oog, die terecht vanuit hun feite
lijke situatie voor hulpverlening in 
aanmerking hadden kvinnen ko
men).

Valt hieraan nu iets te doen? Want dit 
moet natuurlijk anders, beter! Het is 
een klemmende vraag, die we samen in 
dit artikel nader onder ogen willen zien 
aan de hand van de verschillende oorza
ken, die naar mijn overtuiging in het al
gemeen als knelpunten voor een goede 
uitvoering van de Algemene Bijstands 
V/et kunnen worden aangegeven.
Welnu, als de belangrijkste knelpunten 
(er zijn er nog wel méér!) zie ik dan:

1. een nog steeds bestaande „drempel
vrees”, met name bij de oudere ge
neratie en in versterkte mate op het 
platteland;

2. te weinig kennis en inzieht bij de ge
middelde Nederlander omtrent de 
mogelijkheden — rechten én plich
ten — van de Algemene Bijstands 
Wet;

3. een té ondoorzichtig beleid van de 
gemeentebesturen bij de uitvoering 
van de A.B.W.;

4. té grote verschillen bij de diverse 
uitkeringen, ook bij overeenkomstige 
gevallen, door het hanteren van sterk 
verschillende gemeentelijke richtlij
nen (in feite is hier dus sprake van 
rechtsongelijkheid).

Drempelvrees ?
Ja, zeer zeker, ook vandaag nog! Met 
name velen uit de oudere generatie blij
ven nog steeds de A.B.W. vergelijken 
met de vroegere Armenwet, zoals deze 
in het verleden door de Nederlandse be
volking werd ervaren en ook in de 
praktijk werd uitgevoerd.
Een praktijk, die er inderdaad vaak 
aanleiding toe heeft gegeven, dat deze 
wet in een kwade reuk stond. De Alge
mene Bijstands Wet onderscheidt zich 
— behoort dit althans te doen — op de

meest essentiële punten zeer duidelijk
van de vroegere Armenwet.
Op het platteland, vooral in de kleinere 
dorpen, werd en wordt deze drempel- 

- vrees echter vaak nog versterkt door 
een ander bezwaar, namelijk, dat ieder
een iedereen kent. Ook de gemeente
ambtenaar kent vaak de inwoners van 
haver tot gort . . .  Zo heb ik het zelf in 
de afgelopen tijd nog meegemaakt dat 
iemand — hoewel de termijn van vier 
weken reeds lang was verstreken — nog 
steeds geen antwoord had ontvangen op 
haar aanvrage om bijstand. Toen ik bij 
de betreffende gemeente informeerde, 
kreeg ik — volkomen onjuist! — ten 
antwoord: „het heeft niet zo’n haast, 
deze vrouw staat ndg een erfenis te 
wachten . . . !”
Een drempelvrees, die echter in vele ge
vallen ook kan worden teruggebracht 
tot het ontbreken van voldoende kennis 
en inzicht over en in de rechten en 
plichten, die iedere Nederlander in het 
kader van de A.B.W. heeft.
Maar ook onder degenen, die geen drem
pelvrees hebben, bestaat nog steeds een 
groot tekort aan feitelijke kennis op 
dit terrein, waardoor rnen maar te te 
vaak wordt teleurgesteld in zijn ver
wachtingen.
Daarom lijkt het goed eerst nog even 
precies aan te geven waar het bij de 
Algemene Bijstands Wet in feite om 
gaat.

Ander uitgangspunt
De Algemene Bijstands Wet huldigt im
mers een totaal ander uitgangspunt dan 
de Armenwet.

KNELPUNTEN ROND 

UITVOERING VAN DE 

ALGEMENE 

BIJSTANDS WET

Nog steeds leven velen, zonder dat de 
buitenwereld het weet, in moeilijke om
standigheden. De bijstandswet kan hulp

De A.B.W. gaat namelijk uit van de 
plicht van de overheid tot hulpverle
ning aan elke Nederlander, die in nood 
verkeert”.
Reeds in de grondwet van 1814 werd 
„het armbestuur” in de aanhoudende 
zorg van de Regering aanbevolen. Eerst 
in 1854 werd dit armbestuur bij de wet 
geregeld, een wet, die in 1912 is ver
vangen door de Armenwet, die tot 1 
januari 1965 van kracht is geweest. 
Maar deze Armenwet was gebaseerd op 
het beginsel der subsidiariteit. Dat be
tekende, dat de wetgever zich op het 
standpunt stelde, dat de plicht tot hulp 
aan de armen (de term, die vroeger 
voor een hulpbehoevende op financieel 
gebied werd gebruikt en nu gelukkig is 
vervangen en vrijwel niet meer wordt 
gebruikt) in de eerste plaats thuis hoor
de, na de familie, bij partikullere of 
kerkelijke instellingen. Kon de hulpbe
hoevende daar niet worden geholpen, 
eerst dan had de overheid een taak (sub
sidiair: eventueel in de plaats tredend 
van de eerdergenoemden). 
Vanzelfsprekend kon dus onder de Ar
menwet aan deze subsidiaire taak van 
de overheid géén recht op ondersteuning 
worden ontleend. In de A.B.W. nu is dit 
subsidiariteitsbeginsel losgelaten.
Anders gezegd, er wordt niet meer ge
steld, dat voor financiële hulpverlening 
eerst een beroep moet worden gedaan 
op kerkelijke of particuliere instellin
gen.
In deze wet wordt de eigen, zelfstandige 
taak van de overheid t.a.v. de financiële 
hulpverlening dus erkend.
In artikel 1 van de Algemene Bijstands 
Wet staat dit als volgt te lezen: „Aan 
iedere Nederlander, die hier te lande in 
zodanige omstandigheden verkeert of 
dreigt te geraken, dat hij niet over de 
middelen beschikt om in de noodzake
lijke kosten van het bestaan te voor

brengen maar drempelvrees en gebrek 
aan kennis van de mogelijkheden zijn 
nog dikwijls een rem.

zien wordt bijstand verleend door bur
gemeester en wethouders”.

Juiste ontwikkeling
Los van het feit, dat in de praktijk in 
de loop der jaren t.a.v. vele gevallen — 
ook onder de Armenwet — reeds was 
afgeweken van het subsidiariteitsbegin
sel, mede omdat voor de verschillende 
kerken de financiële hulpverlening te 
zwaar was geworden, is hier sprake van 
een goede en juiste ontwikkeling.
De overheid heeft ook op dit terrein een 
eigen taak en roeping evenals andere 
samenlevingsverbanden.
Immers, het behoort zonder meer tot de 
eigen taak van de overheid bijv. de 
armoede te bestrijden, wanneer deze 
armoede een gevolg is van storingen in 
de economische orde en de daarmede 
samenhangende maatschappelijke ver
houdingen. De overheid zal dit onder 
meer doen door een doelmatig industria
lisatiebeleid, een juiste werkgelegen- 
heidspolitiek.
De overheid heeft in een wijder kader 
ook verplichtingen aan het bedrijfsle
ven opgelegd om bepaalde voorzienin
gen te treffen t.b.v. zijn werknemers.
De overheid vervulde in dit alles haar 
publieke rechtsplicht. Deze rechtsplicht 
wordt nu ook consequent doorgetrok
ken naar en in de Algemene Bijstands 
Wet, waarbij het dan vooral gaat om 
financiële hulpverlening (bijstand).

Geen gunst, maar recht
In het verleden hebben vele Nederland
se onderdanen het verkrijgen van een 
uitkering van de overheid — toen dus 
ingevolge de Armenwet — maar al te 
vaak als het bedelen om een gunst moe
ten ervaren. Terwijl dit dan ook vaak 
nog gepaard ging met het aanspreken 
via de overheid van de kinderen (het

toepassen van verhaal als gevolg van 
de wettelijke onderhoudsplicht; dit ver
haal is nu zeer nadrukkelijk beperkt tot 
ouders en minderjarige kinderen, die 
naar draagkracht kunnen worden aan
gesproken).
Deze smadelijke gang van zaken behoort 
nu definitief tot het verleden. Een uitke
ring op grond van de A.B.W. is géén 
gunst meer, die naar willekeur kan 
worden verleend, maar een recht.
Een recht van iedere Nederlander, dat 
hij kan laten gelden, wanneer zijn in
komsten niet meer voldoende zijn voor 
een „rèdelijk bestaan”. Het kan echter 
zijn, dat de gemeentelijke overheid (met 
de uitvoering van de wet belast) dit 
niet met hem eens is en zijn verzoek 
om financiële bijstand afwijst. Gebeurt 
dit, dan kan hij in beroep gaan. Door 
het indienen van een bezwaarschrift bij 
burgemeester en wethouders van de ge
meente, waar de bijstand is aange
vraagd, vervolgens eventueel nog bij 
Gedeputee/de Staten en tenslotte is er 
nog beroep op de Kroon mogelijk.

Alles is dus zo geregeld, dat er geen 
sprake kan zijn van een weigering, die 
niet met duidelijke redenen Is omkleed. 
Door deze mogelijkheid van beroep, is 
er nu sprake van een wettelijk be
schermd recht op bijstand.

V  anzelf sprekende 
voorwaarden
Het gevaar, dat deze wet zorgeloze 
mensen zou kweken — ik krijg daar 
nog steeds veel brieven over — is in 
beginsel bepaald niet aanwezig. Immers 
„zorgeloos” zijn, zou hier betekenen: 
eigen verantwoordelijkheid niet bele
ven. En hiervan gaat de wet ook — en 
zeer terecht — uit.
Iedere Nederlander, tenzij hij hiervoor 
van God niet de vermogens heeft ont
vangen, moet beginnen met alle moge
lijkheden, die er zijn om zelf in eigen 
levensonderhoud te voorzien, te benut
ten.
De toenmalige minister van Maatschap
pelijk Werk, mevr. J. F. Schouwenaar- 
Franssen heeft dit in haar radiotoe
spraak op 30 december 1964 als volgt 
benadrukt: „De vrijheid en het zelfres- 
pekt waarvan de wet uitgaat, houden 
tegelijkertijd in, dat men in de eerste 
plaats zelf alles in het werk stelt om in 
eigen onderhoud te voorzien. Slaagt men 
daarin echter niet tijdig, dan wordt bij
stand of aanvullende bijstand ver
strekt”.
„Het spreekt vanzelf” , zo gaat de minis
ter verder, „dat daarbij ook voorwaar
den worden gesteld. Hij, bijvoorbeeld, 
voor wie passende arbeid beschikbaar 
is, zal die arbeid ook dienen te aanvaar
den. Het doel van de bijstand is name
lijk de aanvrager zoveel mogelijk in 
staat te stellen weer zelfstandig in zijn 
bestaan te voorzien”.
Deze bepaling is in het belang van de 
mensen zelf (hun' vrijheid en zelfres
pect) opgenomen. Naast inschakeling in 
het arbeidsproces, wordt — voorzover 
mogelijk — uiteraard ook gedacht aan 
eventuele omscholing of revalidatie.
De voorwaarden van de overheid die
nen ook te wórden nagekomen. Anders 
kan de bijstand worden verminderd of 
zelfs beëindigd.
Deze voorwaarden zullen ongetwijfeld 
aanslaan bij het rechtsgevoel van iedere 
weldenkende Nederlander.

Noodzakelijke kosten 
van bestaan
De Algemene Bijstands Wet gaat uit van 
de „noodzakelijke kosten van bestaan”. 
In vrezen dus een sociaal minimum, 
maar toch een belangrijke uitbreiding in 
vergelijking tot het vroeger toegepaste 
begrip van „noodzakelijk levensonder
houd”.
Bovendien kan dit minimum volgens ar
tikel 2 worden afgestemd op de omstan
digheden en mogelijkheden van persoon 
en gezin.
Hiermede wordt dus zeer duidelijk ge
kozen voor éen op de individuele per
soon of het individuele gezin afgestem
de hulpverlening, afhankelijk van de 
omstandigheden, waaronder de persoon 
of het gezin verkeert.

Wat kunt u verwachten?
Bij een afstemmen op de individuele 
behoeften, zoals hierboven aangl;geven, 
die uiteraard van gezin tot gezin en van 
persoon tot persoon sterk kunnen ver
schillen, valt deze vraag slechts op één 
bepaald punt duidelijk te beantwoorden.

Vervolg op pag. 5
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EUROPEES NIEUWS

VOORTGAANDE CRISIS
zijn en dat wat de taktiek betreft de 
regering de nodige speelruimte moet 
worden gelaten.

Eensgezind

He t  was een geweldige drukte 
in de gangen van het Brussel

se Congressenpaleis op 19 decem
ber. Honderden journalisten van 
allerlei nationaliteit hingen er rond 
en dronken frisdranken of bier in 
afwachting van de uitslag van de 
vergadering van de Raad van Mi
nisters die moest beslissen over de 
aanvragen tot toetreding van En
geland, Ierland, Denemarken en 
Noorwegen.

Zo nu een dan ging er een golf van be
weging door de aanwezigen, als een van 
de woordvoerders uit de zaal kwam om 
de journalisten op de hoogte te stellen 
van de stand van de besprekingen. Theo
retisch zijn de vergaderingen van de 
Raad van Ministers besloten. Maar één 
middag in de wandelgangen van het 
Congressenpaleis leert je, dat de wer
kelijkheid volledig in strijd is met die 
theorie. Van stap tot stap worden de 
journalisten op de hoogte gehouden van 
het verloop.
Soms leek het er op, dat er spanning 
aanwezig was. De schijn bedriegt echter. 

Teder wist, dat de uitslag van de ver
gadering praktisch vast stond. Ook dit 
keer zou de aanvrage van de derde lan
den afstuiten op de onwil van Frankrijk. 
Dat is niets bijzonders. Dat past in de 
houding die Frankrijk onder De Gaulle 
nu al jaren inneemt. De terminologie 
verschilt, maar de houding is dezelfde. 
De journalisten doodden hun tijd met 
allerlei onderlinge gesprekken. Er ging

De generaal heeft altijd gelijk

, het verhaal dat in Frankrijk een nieuwe 
grondwet is ontworpen, bestaande uit 
slechts twee paragrafen. De eerste luidt: 
„De Generaal heeft altijd gelijk” , de 
tweede paragraaf heeft als inhoud: „In
dien onverhoopt de Generaal geen ge
lijk heeft, is paragraaf 1 van overeen
komstige toepassing”. - ^
’s Avonds iaat is de uitslag van de be
sprekingen bekend. Vijf landen zijn vóór 
het openen van onderhandelingen en 
blijken het dus eens te zijn met de con
clusie van de Europese Commissie, een 
zesde land (niet met name genoemd, 
maar ieder weet welk land bedoeld is) 
is tegen het openen van onderhandelin
gen, omdat het vindt „dat het sanerings
proces van de Britse economie moet 
worden voltooid, alvorens het verzoek 
van Groot-Brittannië opnieuw in over
weging kan worden genomen”.

• Vervolg van pag. 4

KNELPUNTEN UITVOERING BIJSTANDSWET

Namelijk waar het er om gaat wat ieder 
minimaal (de noodzakelijke kosten van 
bestaan) moet ontvangen onder gelijke 
omstandigheden, er moeten dus basis
bedragen (richtlijnen, normen) bekend 
zijn voor een uitkering aan één persoon, 
een echtpaar, een gezin met 1, 2, 3 kin
deren enz.
En nu komen we bij de door mij onder 
de punten 3 en 4 genoemde knelpunten! 
Niet alleen zijn deze basisbedragen, deze 
richtlijnen in sommige gemeenten nog 
steeds „geheim”, d.w.z. niet openbaar, 
maar er zijn onder gelijkblijvende om
standigheden, dus bij een nog niet af
gestemd zijn op de individuele omstan
digheden, niet te aanvaarden verschillen 
tussen de basisbedragen van de ver
schillende gemeenten.

Zo mag ik dit toch echt wel noemen, 
wanneer in bepaalde gemeenten de 
richtlijnen voor de bijstandverlening 
nog steeds niet openbaar zijn. Ook al 
hebben de gemeentelijke richtlijnen for
meel niet het karakter van een veror
dening, waarop de betrokenen zich met
terdaad kunnen beroepen.
Formeel zijn het slechts Interne richt
lijnen voor de overheidsadministratie. 
Dit neemt niet weg, dat het een te ver
oordelen beleid is, omdat het het rechts- 
karakter van de bijstand ondermijnt. Al
lerwegen wordt geklaagd over een piet 
meer functioneren van de democratie, 
onder meer omdat in deze gecompli
ceerde samenleving het overheidsbeleid 
haast niet meer te controleren valt. En 
het is ook vaak maar moeilijk te veran
deren.
Terzake echter van een zo simpele zaak 
als waar het hier omgaat, wordt deze 
openheid echter eveneens niet betracht. 
En daarvoor bestaat geen enkele ver
ontschuldiging!
In de toelichting op de begroting 1968 
van C.R.M. blijkt dat ondanks het ver
zoek van de toenmalige staatssecretaris 
aan de gemeentebesturen tot openbaar
making van de richtlijnen dit steeds nog 
niet over de gehele linie een feit is ge
worden.
Zo blijkt uit bijlage XII bij deze begro
ting, dat van ruim 10“/o van de gemeen
ten de gemeentelijke richtlijnen voor 
basisbedragen, bijv. voor een echtpaar, 
niet bekend zijn. Zij het dan, dat dit 
vermoedelijk veelal kleinere of kleine 
gemeenten zijn, daar het in totaal slechts

om 2,1 “/o van het aantal inwoners van 
Nederland gaat.
Maar hoe dit overigens ook zij, het is 
een droeve zaak!

Te veroordelen beleid
Niet-gerechtvaardigde en ongemotiveer
de verschillen in gemeentelijke richtlij
nen.
Aanvankelijk is het standpunt wel ge
huldigd, dat de mate en wijze van bij
standverlening toch wel enige samen
hang zou moeten vertonen met het so
ciaal economisch niveau en met de 
maatschappelijke situatie in de samen
leving. Hierdoor zouden ook terzake van 
de bijstandverlening wel regionale ver
schillen en onderlinge verschillen tus
sen gemeenten kunnen ontstaan. Zelfs 
wanneer hiermede rekening zou worden 
gehouden, dan nog is er echter sprake 
van een grote ongelijkheid bij de toe
passing van die richtlijnen. Ook de mi
nister constateert dit in de Memorie van 
Toelichting met deze woorden:
„Uit de tabel van de basisbedragen voor 
een echtpaar blijkt, dat — de basisbe
dragen van minder dan ƒ 67,50 en meer 
dan ƒ 82,50 buiten beschouwing gelaten 
— discrepanties van ƒ 15,— per week 
(een verschil van 24“/o) geen zeldzaam
heid zijn. Ook in de gezinsledentoesla
gen zijn opmerkelijke verschillen te con
stateren, welke evenmin als die ten 
aanzien van de basisbedragen voor 
echtparen kunnen worden verklaard uit 
de sociaal-economische situatie ter plaat
se. Zij komen kennelijk voort uit de 
zeer uiteenlopende benaderingswijze van 
de gemeenten bij de vaststelling van de 
richtlijnen, waarmede in feite de rechts
gelijkheid niet is gediend”.
Dergelijke grote verschillen kunnen
m.i. niet alleen worden toegeschreven 
aan het toepassen van verschillende be
rekeningsmethoden bij het vaststellen 
van de noodzakelijke kosten van be
staan, maar hebben véél meer te maken 
met een verschil in visie op het karak
ter van de bijstand.
De oplossing voor de zaak? Veel wil ik 
hierover nu niet zeggen, aangezien ik 
mijn kruit droog wil houden tot de 
commissie-vergadering van C.R.M., waar 
dit gedeelte van de begroting van C.R.M. 
(de bijstandverlening) nog moet worden 
besproken.
De Memorie van Toelichting geeft wel

door dr. C, Boertien
Dat was het dan. De vergadering heeft 
blijkbaar zo lang moeten duren om de 
formulering van het communiqué rond 
te krijgen.

Europa in de Kamer
Twee dagen later in de Tweede Kamer. 
De Kamer heeft ditmaal de gelegenheid 
snel te reageren op hetgeen Brussel „op
leverde”. De behandeling van de begro
ting van Verkeer en Waterstaat wordt 
naar het nieuwe jaar geschoven om een 
debat over Europa mogelijk te maken. 
Minister Luns opent de bespreking met 
het afleggen van een verklaring, die al
lerwegen in de Kamer met belangstel
ling en instemming wordt begroet. De 
Kamer heeft wel eens een verschil van 
mening met minister Luns, maar over 
deze aangelegenheid bestaat vergaande 
overeenstemming tussen regering en 
parlement. (Uitgezonderd enkele kleine 
fracties die het niet erg op de E.E.G. 
begrepen hebben.)

Het is uit de berichten die wij over het 
werk in het parlement hebben gelezen 
de laatste tijd wel bekend geworden 
dat er tussen de partijen enige nuan
ceverschillen zijn over de vraag, hoe wij 
de houding van Frankrijk moeten bena
deren. Ruwweg zou men kunnen spre
ken van een harde en van een zachte . 
lijn. Als je die verschillen gaat aan
scherpen, is het een koud kunstje er een 
geweldig vinnig debat aan te wijden. 
Verstandiger is echter, er van uit te 
gaan dat allen het over de strategie eens

een opening, namelijk waar wordt uit
gesproken: „Dit verleent eens te meer 
klem aan de ook in de voorgaande me
morie van toelichting reeds opgewor
pen vraag of het niet noodzakelijk is ge
worden om vanuit een centraal punt aan 
de harmonisatie der gemeentelijke richt
lijnen meer systematisch richting en 
tempo te geven. Daarbij zal met name 
de vraag onder ogen moeten worden 
gezien of en zo ja, in welke mate, er 
inderdaad nog, door het plaatselijk of 
regionaal sociaal-economische patroon 
bepaalde, verschillen moeten worden 
erkend in de kosten, die voor de alge
meen geldende bestaansbehoeften door 
een ieder moeten worden gemaakt”.
In artikel 1, lid 3 van de A.B.W. staat, 
dat de Rijksoverheid bij algemene maat
regel van bestuur bepaalt, tot welk be
drag tenminste moet zijn voorzien in 
bepaalde noodzakelijke kosten van be
staan.
Er is in die richting reeds iets gedaan, 
maar ik zou hier willen aankoersen op 
méér uitgebreide, duidelijk omschreven 
miiiimum-normen.

In dit-verband wil ik er ook nog op wij
zen, dat het mij noodzakelijk voorkomt, 
dat er meer , eenheid komt bij het han
teren van het draagkrachtcriterium. Ook 
hier zou een landelijke norm wel op 
z’n plaats zijn, daar de richtlijnen van 
de vereniging DIVOSA in dit opzicht te 
vrijblijvend zijn. Verschillende gemeen
ten wijken er zeer duidelijk van af.

Nog méér haken en ogen
Met de behandeling van de vier door 
mij genoemde knelpunten is lang nog 
niet alles gezegd. Zo wil ik in een vol
gend artikel nog wel eens nader ingaan 
op de jurisprudentie, zoals deze zich in 
de afgelopen drie jaren heeft ontwik
keld, alsmede over alle kwesties rond 
het in beroep gaan, de beroepsprocedu
re, de verschillende groepsregelingen, 
enz. enz.
Voor ditmaal wil ik het hierbij laten in 
de verwachting, dat de lezers en de le
zeressen, die in de praktijk van de uit
voering van de Aigemene Bijstands Wet 
op misstanden zijn gestuit deze ook/zul- 
len doorgeven, opdat we er zo samen 
aan kunnen werken de Algemene Bij
stands Wet steeds meer en beter aan 
haar doel te doen beantwoorden.

Tot mijn genoegen is dat gebeurd tijdens 
dit debat. Mr. Biesheuvel noemde aan 
het begin van zijn rede de eensgezind
heid van de. Kamer terwijl iedereen toch 
weet dat er nuances bestaan met be
trekking tot de beoordeling van wat de 
regering te doen staan.
Het is plezierig dat er een zo grote eens
gezindheid was, dat zes partijen geza
menlijk tot de formulering van één mo
tie kwamen, waarin twee dingen van de 
regering werden gevraagd:
a. in nauwe samenwerking met Enge
land en de andere kandidaten voor het 
lidmaatschap van de E.E.G. voorberei
dende werkzaamheden te verrichten met 
het doel de toetreding van Engeland en 
de andere betrokken landen te verge
makkelijken en te versnellen;
b. op korte termijn besprekingen op 
gang te helpen brengen met die landen 
over bepaalde samenwerkingsvormen, 
zoals ee.n Europese Technologische Ge
meenschap, open voor alle landen, die 
daaraan willen deelnemen en uitgaande 
van de grondslagen, zoals neergelegd in 
de verdragen van Rome.
Intussen is er reeds allerlei activiteit 
ontwikkeld tussen de vijf en Enge
land, en vonden al weer bezoeken plaats 
van Engelse vertegenwoordigers aan de 
regeringen van de vijf E.E.G.-landen, 
terwijl ook nainister Brand van West- 
Duitsland al weer, naar de pers mee
deelt, met plannen rondloopt om toch 
het gesprek tussen de zes over de toe
treding van Engeland, zij het dan in fa
sen, weer op gang te helpen.
Over die eensgezindheid van de vijf kan 
men verschillend oordelen. Ook in het 
Kamerdebat bleek dat. Die eensgezind
heid is lang niet altijd zó hecht als wel 
gewenst zou zijn, om het zacht te zeg
gen. Het is duidelijk dat veel van wat 
in de toekomst met Europa gaat ge
beuren afhangt van de mate van eens
gezindheid die de vijf kunnen opbren
gen. Vallen ze uit elkaar dan zal Frank
rijk niet aarzelen daar diplomatiek en 
politiek gebruik van te maken. In elk 
geval is het onjuist op eigen houtje, zon
der consultatie van de andere vier 
E.E.G.-landen, tot acties over te gaan, 
die, bij gebrek aan eensgezindheid, toch 
tot niets zullen leiden.

Nuchter
Mr. Biesheuvel benaderde het tweede 
veto van Frankrijk in dit verband met 
grote nuchterheid. Men moet niet doen 
alsof er met de houding van Frankrijk 
iets nieuws aan de hand is. Er is spra
ke van een sinds 1958 latent aanwezige 
crisis, omdat er een fundamenteel ver
schil van inzicht bestaat tussen de vijf . 
en Frankrijk op twee punten: de open
heid tegenover de buitenwereld alsmede 
de versterking van de Europese orga
nen. Dat verschil van inzicht komt zo 
nu en dan duidelijk naar voren. Het is 
als een Europese ijsberg, waarvan de 
toppen telkens boven de oppervlakte 
uitkomen. Bij zo’n situatie past een 
nuchtere benadering. Men zal moeten 
blijven trachten, zoals de Nederlandse 
regering het uitdrukt, het beleid er op 
te blijven richten, dat de Europese Ge
meenschappen, ondanks beperkingen en 
onvolkomendheden en de thans toege
brachte zware terugslag, het fundament 
vormen waarop de eenheid van Europa 
eenmaal zal worden gegrondvest.
Het is een zware slag, een on-Europese 
daad van Frankrijk, maar geen dode
lijke slag. Het politieke conflict met 
Frankrijk zullen wij moeten trachten 
uit te vechten met dat land op het po
litieke niveau. Dat intussen ole regering 
er aan zal gaan meewerken, dat con
crete contacten worden gelegd met En
geland en de andere kandidaten voor 
het lidmaatschap, heeft de volledige in
stemming van de fractie.

Of deze besprekingen tot een resultaat 
zouden kunnen leiden? Er wordt ver
schillend over geoordeeld. Tóch geloof 
ik, dat men zulke besprekingen een rui
me kans moet geven. Er zullen wegen 
gevonden moeten worden die de kloof 
tussen de E.E.G. en Engeland niet nog 
breder maken dan ze dreigt te worden 
en als er in die besprekingen een moge
lijkheid tpt eoncrete samenwerking zou 
zitten zou dat toe te juichen zijn. Zeker 
op het gebied van de technologie, waar 
Engeland, dat overigens met zulke gro
te moeilijkheden kampt, zo’n duidelijke 
voorsprong op vele Europese landen 
heeft.
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DE HEER VAN DE LINDEN SCHRIJFT:

HET HEMD IS NADER 

DAN DE ROK
Mr. W. de Kwaadsteniet, partijsecreta
ris, zei iii zijn radiotoespraak op 17 ja
nuari jd. over de bijstandswet onder 
meer dit;
„De richtlijnen die de gemeenten han
teren zijn echter vaak niet gelijk. Dit 
komt, omdat de wet het opstellen van 
die richtlijnen aan elke gemeente afzon
derlijk overlaat. Gevolg is, dat de richt
lijnen van gemeente tot gemeente nogal 
eens uiteenlopen, met name ook omdat 
de gemeenten de bijstand verschillend 
bekijken. Daardoor komen er weer ver
schillende berekeningswijzen tot stand. 
De uitkeringen kunnen dan soms aan 
de lage kant zijn. Wij menen, dat deze 
verschillen in richtlijnen niet juist zijn. 
Vanuit een oogpunt van rechtsgelijkheid 
zijn de gevolgen daarvan voor de bur
ger onaanvaardbaar. Ik vraag mij af of 
de rijksoverheid op dit punt niet een 
nadere regeling moet treffen, meer een
heid moet bevorderen in die richtlij nn. 
Maar dan moet er wel voor opgepast 
worden, als de rijksoverheid zulke richt
lijnen geeft, dat die in elke gemeente 
als maximum gaan werken. Dat kan 
een rem zijn op een gezonde ontwikke
ling van het bij standsrecht. De dyna
miek moet erin blijven.”
De hele tekst van deze toespraak is 
verkrijgbaar op het partijsecretariaat, 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.
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TIV Wed. Gedachten van 18-ll-’67 vinden we opmerkingen van een landarbei- 
-*■ dersvrouw onder het opschrift „Tellen wij niet mee?” Ons Kamerlid mej. 
Van Leeuwen geeft er commentaar op, maar laat genoemde vrouw in de 
mist staan, mijns inziens.
Het is' de stem van het platteland, die heef goed weet dat enige maanden 
geleden in Ned. Gedachten bij het vraag- en antwoordgesprek, gezegd is: 
De A.R. Partij is geworden de partij vain boeren en intellectuelen. Men heeft 
niet bedoeld te zeggen de .kleine luiden mogen geen lid zijn, maar de ge
trouwen in den lande hebben gezegd: Ze kunnen ons wel gebruiken, maar we 
tellen niet meer mee. Dat blijkt al, uit de juiste weergave der inkomsten ge
noemd door de landarbeidersvrouw. Lonen van ƒ 90,— en ƒ lOO,— per week 
netto zijn geen zeldzaamheden onder vaste arbeiders. Trouwens, de' 100.000 
werklozen hebben gemiddeld f  85,— per week netto inkomen, en als ze 
uitgetrokken zijn, en verwezen worden naar de Bijstandswet, dan zegt men 
veelal bij de plattelandsgemeentebesturen: We zullen je helpen bij voorschot. 
Maar als de man in kwestie weer gaat verdienen zijn ze er als de kippen bij 
om het voorschot terug te laten betalen. Men mag dan zeggen dat is in 
strijd met de wet, maar het is praktijk.
Natuurlijk moet de sociale wetgeving betaald worden. Daar zijn miljoenen 
voor nodig, maar het gewone volk zegt: de K.B. voor het eerste kind is in 
gesprek, nu dat gaat er straks af, niemand van de gewone burgers begrijpt 
dit, omdat het karakter van de K.B. heden is: aanvulling, uitgesteld loon, wat 
aanvulling per kwartaal voor het lage loon. De toekomst zal wel laten zien 
dat, als het geld er op deze manier moet komen, dit weer een klap is voor de 
mensen met de lage loohinkomsten. Wel begrijpelijk, er zijn immers een 
3‘k miljoen loontrekkenden in ons land. Niemand begrijpt meer de redene
ring wie een jaarinkomen heeft van ƒ 7.000,— moet elf procent betalen voor 
de toekomstige ziektekosten (Algemene Wet Ziektekosten). Voor ƒ 10.000,—* 
inkomen nog geen l l “/o, voor ƒ 15.000,— bijna lÔ fo, ƒ 16.000,—̂ ruim 9"/o, 
voor ƒ 20.000,— bijna 7“/o en 2̂ la voor een inkomen van ƒ 50.000,—. Hoe meer 
verdiensten hoe minder premie.
Er wordt dan gezegd: je kunt moeilijk de hoge inkomens premie laten be
talen voor het schijntje dat hij later er voor terugkrijgt. Als dat nu „Draagt 
elkanders lasten is”, weet'ik het niet, het ziet er niet naar uit. Weet je waar 
de klein man zich vandaag aan ergert, aan dat praten over welvaart. Daar 
heeft hij alleen een stukje welstand van gehad. Welvaart gold alleen voor 
inkomens boven de ƒ 10.000,— en meer maar niet voor arbeiders met een 
inkomen van ƒ 7.000,— per jaar en niet voor de kleine middenstand, die het 
nog slechter heeft.

Als straks onze Kamerleden ƒ 40.000,— per jaar gaan verdienen, ik zeg 
niet dat ze daar niet hard voor sjouwen moeten, dat is f  780,— per week, 
dacht je dat deze mensen nog begrip kunnen opbrengen voor gezinsinkomsten 
van ƒ 90,— en f  100,— per week. Kom nu. Laat men dat ook eens bedenken 
als men maar praat over miljoenen voor minder ontwikkelde landen. Geen 
bezwaar, maar het hemd is nader dan de rok.
Utrecht M. v. d. Linden

MEI. VAN LEEUWEN ANTWOORDT:

ER ZIJN INDERDAAD 

NOG MISSTANDEN
D e  heer v.d. Linden zet zich in 

zijn brief af tegen een aantal 
misstanden in onze samenleving, 
die er inderdaad —  ook ik heb dit 
erkend —  nog zijn. Om te begin
nen, wil ik nog een enkele kantte
kening maken bij het vraagstuk 
van de eventuele afschaffing van 
de kinderbijslag voor het eerste 
kind. Blijkbaar is mijn standpunt 
hierover in het antwoord aan één 
van onze lezeressen niet al te best 
overgekomen. Laat ik het dan kort 
en krachtig nog eens aldus herha
len: ik ben tégen deze afschaffing 
zonder compensatie voor degenen, 
die in de laagste inkomensgroepen 
vallen. In mijn televisiepraatje heb 
ik nadrukkelijk gesteld, dat déze 
gezinnen de kinderbijslag bitter 
hard nodig hebben.

N.V. Staalsteiger
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Inderdaad, er is bepaald geen sprake 
van welvaart in déze gezinnen. Ik heb 
diep respect voor de duizenden moe
ders, die nog dagelijks de eindjes aan 
elkaar weten te knopen; die er voor 
zorgen, dat man en kinderen Joch nog 
behoorlijk gevoed en gekleed worden, 
die het huisraad op peil houden, enz. 
enz. Ik ben het echter volledig met de 
heer Van de Linden oneens, dat de 
A.R.P. hiervoor geen oog heeft en de 
partij van boeren en intellectuelen is 
geworden. Men moet echter duidelijk 
onderscheiden waar en hoe de be
voegdheden liggen, zowel van de poli
tieke partijen als van bijv. de-maat
schappelijke organisaties.
Een voorbeeld zal duidelijk kunnen 
maken wat ik bedoel. Sedert jaren 
kennen we een systeem van procen
tuele loonronden, dat naar mijn over
tuiging — om het ook maar weer dui
delijk te stellen — de rijken steeds

rijker en de armen steeds armer heeft 
gemaakt. De verantwoordelijkheid 
hiervoor ligt echter in eerste instantie 
bij de overheid. De A.R. fractie heeft 
echter de overheid wel gewezen op de 
gevaren van dit systeem en bij monde 
van het toenmalige kamerlid, de heer 
Roolvink in december 1966 gepleit voor 
een vloer en een plafond in de lonen. 
De heer Van de Linden maakt verder 
enige opmerkingen over de premie
druk in de sociale verzekeringen. Het 
gehele stelsel is gebaseerd op de ge
dachte van de solidariteit. Samen de 
lasten dragen, die door ieder afzonder
lijk moeilijk of niet kunnen worden ge
dragen.

In dit systeem past, dat de één meer 
premie betaalt dan de ander. Echter 
niet onbeperkt, want, zo wordt ge
steld, er komt ook een grens aan déze 
solidariteit, vandaar dat er boven een 
bepaald inkomen geen. premie behoeft 
te worden betaald.

Persoonlijk sta ik op het standpunt, 
dat het gesprek over dit punt op z’n 
minst moet worden geopend, evenals 
het gesprek over het vraagstuk of 
iedereen nu op dezelfde wijze z’n rech
ten in het kader van de sociale ver
zekeringen moet kunnen laten gelden, 
bijv. ook kinderbijslag voor degenen 
met inkomens boven de ƒ 25000.
De opmerking over de Algemene Bij
stands Wet is zonder nadere concreti
sering moeilijk te beantwoorden. De 
interpretatie, die door bepaalde ge
meenten aan de uitvoering wordt ge- 
gegeven, lijkt mij op het eerste gezicht 
onjuist. Ik kan dit echter alleen contro
leren aan de hand van concrete ge
vallen en hiei'voor wil ik — bij gecon
stateerde onjuiste uitvoering — dan 
ook graag aan de bel trekken.

Tenslotte: de vergoeding aan de Ka
merleden. Het zou goedkoop zijn te 
schrijven, dat het voor mij niet hoeft. 
Goedkoop, .maar ook onjuist, omdat in 
de huidige gegroeide maatschappelijke 
verhoudingen bij vergelijking met ver
gelijkbare functies, zowel bij de over
heid en het bedrijfsleven als met an
dere politieke functies — bijv. Gedepu
teerden, wethouders van grote gemeen
ten — een dergelijke vergoeding als 
voorgesteld — op z’n plaats is, mits 
hierbij wordt uitgegaan van een volle
dige werkkring en een eventuele rede
lijke aftrek van de inkomsten uit ne
venfuncties.

Overigens geldt voor deze hogere in
komens, hetgeen ik reeds eerder heb 
gezegd t.a.v. het loonheleid en de nood
zaak van het inhouwen van een pla
fond.

J. van Leeuwen

(assette
alles voor Baby's huidje 

S T O ^  '  A F G E S L O T E M



20 januari 1968 Pagina 7

BIJ blijven in de politiek heeft 
men in eigen hand. En dan be

doelen wij: écht bij blijven.
Want natuurlijk is het zo, dat zeer 
velen wel ergens de klok hebben 
horen luiden. Maar niet eens altijd 
bewust, laat staan dat men weet 
waar de klepel hangt. En gelet op 
de teneur van deze uitdrukking is 
dat nu juist het belangrijkste: te 
weten waar de klepel hangt. 
Wanneer men dat in het algemeen 
wat beter wist, dan zou veel onbe
grip en misverstand voorkomen 
kunnen worden en zou tevens veel 
kunnen worden bijgedragen tot een 
juistere, een betere meningsvor
ming in de politiek.

Van grote betekenis
Dat is in verband met het actuele ge
beuren van deze maanden van, grote 
betekenis. Natuurlijk heeft men de 
nieuwsvoorziening en het commentaar 
van zijn dagblad. Daarnaast hoort een 
politiek weekblad, welk dan ook. Wij 
bevelen uiteraard ons weekblad „Ne
derlandse Gedachten” aan.

Neem toch een proef
Dat zo’n politiek weekblad nodig is, 
weten de abonnees; zij ervaren het. Het 
zou goed zijn wanneer de niet-abonnees 
onder de lezers — die dit thans ook 
lezen in het zo nu en dan gratis ver
schijnende ledencontactorgaan „A.R. 
Post” — het ook zouden willen ervaren. 
Waarom zou u, die nog geen abonnee 
bent, dit niet eens zelf nagaan? Voor 
ƒ 6,- per half jaar kunt u toch tenminste 
de proef nemen. Wij zijn ervan over
tuigd, dat u de betekenis van het regel
matig lezen van een politiek weekblad 
zeer duidelijk zult ervaren.
En wanneer u zelfs voor die proef nog 
mocht terugschrikken, dan kunt u gra
tis en zonder verplichtingen aan het 
partijsecretariaat (Dr. Kuyperstraat 3, 
Den Haag) verzoeken om u gedurendè 
drie weken proefnummers van „Neder
landse Gedachten” toe te zenden. Aan 
dat verzoek zal gaarne worden voldaan.

Aanbevolen
Met plezier wijzen wij u ook op hetgeen 
de heer Biesheuvel op de voorpagina

P l H * O l ^ i < e n g l
■in de huid gezondheid en zuiverheid

,,AN IM O " ~

KOFFIEZETAPPARATUUR
voor inrichtingen, horecabedrijven, 
kantines, vergaderzalen, enz.
In elke gewenste capaciteit en 
uitvoering.

APPARATENFABRIEK t .  SCHEEPSTRA N.V. 
Amersfoort - Telefoon 03490 - 19148 (2 lijnen) 
Assen - Telefoon 0592Ö - 2743.

Z A K K E N
Voor ALLE VERPAKKINGSDOELEINDEN
T. SPAAN
Van Berckenrodestraat 15, Rotterdam-W. 

Tel. 010-6 91 95 Telegr.: TESPA
N .V . G. H A A K
Van Berckenrodestraat 15, Rotterdam-W. 

Tel. 010-6 9195 Telegr.: HABAG
Postbus 6043

t M P O R X - E X  P O R T

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS 

alle soorten groot en klein 
komen uit de IJssel- en Lekstreek fijn

A. VAN HOUWELINGEN 
MOORDRECHT

Telefoon 305 (01827) .  Weteringstraat 4

BIJ

BLIJVEN

IN EIGEN HAND
van dit blad heeft geschreven. Tevens 
op hetgeen van de zijde van de com
missie van redactie wordt verteld over 
de inhoud van de komende nummers 
van dit blad. Dat spreekt allemaal voor 
zichzelf.
Bovendien krijgt u:
— een fris blad,
— een nauwere band met christelijke 

politiek; met de A.R. Partij,
— informatie over de betekenis van de 

bijbel voor de politiek,
— voorlichting, inzake partijen, pro

grams en ontwikkelingen,
— informatie over het parlement en 

wat daar speelt,
— commentaar betreffende internatio

nale politiek,
— een beeld van de discussies over 

partijformatie en partijvernieuwing 
en de taak van een evangelische 
volkspartij.

En dan:
— u hebt een politiek weekblad nodig 

naast een dagblad,
— u hebt natuurlijk altijd tijd om ken

nis te nemen van artikelen over on-
ifKlerwerpen, welke u bepaald interes

seren,

SOCIALE NOTITIES 
VOOR 1968
1. De kosten voor de sociale verzeke
ring zullen ongeveer 11 miljard gulden 
bedragen — in 1967 10,4 miljard.
De premie wordt weer hoger: van 34,3 
tot 35,6.
Ter vergelijking: de rijksuitgaven be
dragen ruim 23 miljard, de belasting
druk stijgt van 30,5 naar 31,4.

2. De algemene wet bijzondere ziekte
kosten (A.W.Z.) komt uit de startblok
ken. Globaal bekeken zullen de ouders 
van 14.000 zwakzinnigen en 2.500 licha
melijk gebrekkige kinderen ervan profi
teren.
Per 1 april a.s. wordt de A.W.Z, uit
gebreid tot de verpleging en medische 
behandeling in ziekenhuizen, psychia
trische inrichtingen, sanatoria — na een

Volksverzekeringen
Alg. Ouderdomswet (AOW) . . . . . .
Alg. Wed. en Wezenwet (AWW) . . . .
Alg. Kinderbijslagwet (A K W )..................
Alg. Wet bijzondere Ziektekosten (AWZ)

verpleegduur van één jaar! — en tot 
de erkende verpleegtehuizen. Op die 
datum komen er rond 44.000 mensen bij 
wier ziektekosten gedekt zullen zijn.
In totaal ruim 60.000 mensen 'van wie 
een grote last wordt afgenomen.
3. De A.O.W. zal een bedrag vergen — 
ten behoeve van 1 miljoen A.O.W. ge
rechtigden — van bijna 3,6 miljard gul
den.
De A.W.W. zal aan weduwen (± 145.000) 
een pensioen verzekeren van rond 500 
miljoen gulden.
De A.K.W., de algemene kinderbijslag, 
vergt voor rond 3,5 miljoen kinderen een 
bedrag van 1,7 miljard gulden.
4. En aldus worden de kosten uitge
smeerd:

Voor rekening van:
werknemers 

(in */o)
9
1,4

werkgevers 
(in Vo)

2.3
0,4

maximaal
premieloon

ƒ 15.350
15.350
15.350
15.350

Werknemersverzekeringen

Kinderbijslagwet Loontrekkenden (KWL)
Z ieken fondsw et................................... ....
Werkloosheidswet (WW) . . . . . . .
Ziektewet (ZW) ........................................
Wet Arbeidsongeschiktheidsverz. (WAO)

Totaal

3,1 15.350
3,6 3,6 11.180
0,5 0,5 20.000
1,25 5,75 20.000
0,75 3,45 20.000

16,5 19,1

n

5#H
-ANNO 1918

Aardelektroden 
Bliksemafleider-instaliaties 
Kathodische corrosie- 
bestrijdings-installaties 
24 uur service

Fa. Si van. der Heide & Zn. 
Kollum (Fr)
Telefoon 05 114  44 1*

Filiaal Schaesberg 
’ H. J W . Smeets 

Haesenstraat 18 
Telefoon 04 443-3461

NIEUWE

ORGANISATIEVORM

ARJOS

NIEUWE
MOGELIJKHEDEN

— u behoeft het blad niet van a tot z 
te lezen; dat doet u trouwens met uw 
dagblad ook niet,

— u wilt bij blijven,
— u wilt in gesprekken met anderen 

tenminste zo goed op de hoogte 
(gedocumenteerd) zijn als zij.

En dat alles voor „een kwartje” per 
week.

Vandaag
Wij menen nu bepaald niet meer te 
moeten schrijven. Anders kunt u nau
welijks meer geloven, dat dit allemaal 
voor die prijs kan.
Geef nu u zelf op als abonnee.
Ruim duizend nieuwe abonnees schre
ven wij dé laatste maanden reeds in. 
Dat feit alleen reeds zegt al meer dan 
dit verhaal.
U kunt gebruik maken van de aan
meldingsbon, welke elders in dit blad 
is opgenomen.
Stel het niet uit. Abonneer u vandaag 
nog.

'^oa\s u misschien al bekend is, heeft 
de Arjos een nieuwe organisatie

vorm aangenomen.
In plaats van de klubs, die tot voor
heen de leden van de Nationale Orga
nisatie vormden, kan nu iedereen 
rechtstreeks lid worden bij de Natio
nale Organisatie.
Hieronder vindt u puntsgewijs aange
geven hoe de Arjos deze overgang wil 
maken:

1. De klubs werden verzocht zoveel 
mogelijk klubleden te winnen voor

\ het lidmaatschap van de Nationale 
Organisatie. Hiervoor ontvingen zij 
lijsten. Zij krijgen tot uiterlijk . 1 
maart de gelegenheid de leden met 
kracht van overtuiging aan te spo
ren zich als lid van de Nationale 
Arjos aan te melden,

2. Op deze lijsten moeten ds namen 
en adressen van deze leden worden 
vermeid en hun geboortedata. Daar
bij moet worden opgegeven of zij 
wel of niet op Op Wiek zijn ge
abonneerd,

3. Volgens de nieuwe statuten moeten 
adspirant-leden eerst hun betaling 
hebben verricht voordat zij offi
cieel worden ingeschreven.
Daarom het verzoek aan de klubs: 
in het kontributiebedrag ad ƒ6,— 
van'de leden die zich rechtstreeks 
aansluiten, en maak dit bedrag over 
op girorekening 127164 ten name 
van Stichting Arjos met vermelding 
van „kontributie leden klub .. 
Meteen na betaling is hun verzocht 
de lijst met de nieuwe leden op te 
sturen.

4. Voor leden uit één gezin, wonend 
op hetzelfde adres, geldt een gere
duceerd kontributiebedrag van 
ƒ 4 ,- .

5. Ook belangstellende jongeren, be
neden de 30 jaar, buiten de Arjos- 
klub, kunnen door het bedrag ad 
ƒ 6,— te storten op bovengenoemd 
gironummer, lid worden van de Na
tionale Organisatie.

6. Het lidmaatschap gaat in per 1 april 
1968. Dit in verband met het dan 
aflopen van de jaargang van Op

Bronchiletten
Hoestdrank in tabletvorm 95 cent

Wiek. Het lidmaatschap is geldig tot 
31 december 1968.

7. Enige tijd na betaling van het lid
maatschap ontvangen de aspirant- 
leden een lidmaatschapskaart die 
hen recht geeft om te stemmen op 
alle provinciale en landelijke bij
eenkomsten.

8, Per 1 april ontvangt het lid gratis 
ons maandblad Op Wiek, waarvan 
de kosten zijn begrepen in de korv 
tributie..,Zij die nu op Op Wiek zijn 
geabonneerd behoeven geen abon
nementsgeld aan de firma Van den 
Brink te betalen.

De steun en de inzet van de klubbe- 
sturen is nu nodig. De klubs hebben 
na een lange periode van overleg en 
beraad de nieuwe organisatievorm 
goedgekeurd. Het hoofdbestuur rekent 
op de medewerking van alle klubs om 
zoveel mogelijk leden te winnen voor 
de Nationale Organisatie. Daarnaast 
kunnen buiten de klubs om, besturen 
van kiesverenigingen, jongeren in hun 
plaats wijzen op de mogelijkheid zich 
als rechtstreeks lid aan te melden bij 
de Arjos.

P. van I .
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„ F R I K L A ’ schilderwerken

.ERDENHOUT  
lEEMSTEDE 
AARLEM

F. Klaassen - Reitzstraat 93 - Haarlem - Telefoon 023 - 57145

^ u J b ik u m - Ü a n J b o d j

W a i t/ (^c

w & ccU  k U ?

E chte Schw arzw alder

B A £ C ^ E T E R _
•tiet meteorologische ijking!
Sierlijk rond model van no- 
tehout met gepolijst glas; 
schaalverdeling in cm en 
minibaren met ned. tekst 
geeft van te voren aan of 
’ n weersverandering lang of 
•kort zal aanhouden!
Bijna o n b ep erk te  levensduur! Tijdelijk nog a f  1 9 .9 8  
(bet. a. postbode) met garantiebewijs, mits U coupon binnen 
10  dagen opzendt. in ieder huis! C O U P O N :

N a a m :............................................................ P laats:......................................

Adres ; ............... ........................................................ - ......................................

Zendt mij: ...................... echte Schwarzwalder barometer(s)

& fl9 .9 8 (b e ta li  ng aan postbode).......

GRAND COMPTOIR UNIVERSEL d’HORLOGERIE
H o m eru slaa n  83 - Postbus 4 4 -  U T R E C H T

Technische borstels'

VOOR ELK DOEL 

UIT DRAAD, NYLON, HAAR 

RONDE-, WALSEN- EN 

SPIRAALBORSTELS 

IN ELKE UITVOERING 

ALLE SOORTEN 

WISSERS

ALMELOSE BORSTELINDUSTRIE ALMELO
G, H;' Slettenhaar 8c Zonen Tel. <05490-3021

ECHTE
KERKORGELS

ook voor 
kleine kerken

ORGELBOUW

Ernst
Leeflang

Apeldoorn
Telefoon 05760-17582

ADVERTEER IN  
Nederlandse Gedachten

Speciaalzaken in
betere damesconfectie en bruidskleding

•MEPPEL ASSEN HOOGEVEEN ' ■ APELDOORN

H o te l-p e n s io n  „ D re y e r o o rd "
Telefoon 3169 - OOSTERBEEK

Teiecommunicatie Industrie 
R A D IO  BECKER N V
Experts op tiet gebied van scheeps- 
elektronica.

• scheepsradïotelefoons
• Echoloden
• Radar
• Marifoons
• Automatische Piloten
• Alarm Svstemen

Dijnselburgerlaan l. Zeist. Postbus 75. 
Telefoon 03404 1.3511

wanneer de kwaliteit 
moet
beslissen...
vraag dan

K ®
koffie
in het 
luchtdichte 
goudmetaal 
folie pak

KANIS &GUNNINK.KAMPEN

AANNEMINGSBEDRIJF 
HARM ROKKENS NAARDEN N.V

wajang*
® plantenmargarine

ongezouten

^ a n g -

P L A N T E N M 4 R G A R IN E

«  . .
met zorg uit speciale oliën bereid

B I J
B L I J V E N . . .

dat doet u door het lezen van

N E D E R L A N D S E  G E D A C H T É N
Via de actie ..Een op v ie r’’ w illen wij graag  
dat m eet m ensen ons olao gaan lezen  
U kunt daaraan m eehelpen door abonnees  
te w erven Voor uw m edew erking krijgt u 
een aard ige attentie

I ABONNEE
lepeltie, sleutelring of brochure 
..De samenleving vernieuwen"

3  2 ABONNEES
6 cocktailprikkers In etui of 
3 lepeltjes

3 ABONNEES 
slerdoos of 6 lepeltjes

I B O N
I NIEUWE ABONNEE

I Naam.................................................................................

’ Volledig adres........................................................ ................... .

I Woonplaats.............................................................................. .

I OPGEGEVEN DOOR

Naam ............................................ ..................................

I Volledig adres..............................................................................

I Woonplaats...............................................................................

Wenst als geschenk:

 ̂ Abonnementsprijs f  6,—  per half jaar.

I Giro 89673 t.n.v A.R. Partijstichting. Dr. Kuyperstraat 3 
Oen Haag.
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CHINA, WERELDMACHT VAN VANDAAG (II)

IJsselm eerpolders B rie f

„Het is met de ruimte in Nederland 
slecht gesteld daarom zal het zaak 
zijn met de Zuiderzeepolders op te 
schieten”. Dat schrijft ir. F. L. van 
der Bom op pagina 6 en 7. In een 
artikel De Zuiderzeepolders en de 
Nederlandse ruimte, geeft hij een 
overzicht van de tot standkoming 
van de Zuiderzeewerken. Tevens 
geeft hij een inzicht in de indeling 
van de ruimte in de nieuwe polders.

Landbouw-
communes

Hiernaast en op pagina 8 schrijft de 
heer D. Kooiman over de landbouw- 
communes in China, in een serie 
artikelen, China wereldmacht van 
vandaag. In 1958 breken voor de 
Chinese landbouw de „duistere ja- 
ren" aan. Wegens plaatsgebrek 
wordt het slot van dit tweede artikel 
in de reeks volgende week ge
plaatst. Daarin vertelt de heer Kooi
man of de communes werkelijk ver
beteringen hebben gebracht.

Geld

De partij kan alleen draaien als er 
voldoende geld is. Widek schrijft 
hierover op pagina 2.

Radio

Luister woensdag 31 januari van 
18.20— 18.30 uur naar de radio op 
Hilversum II. De A.R. is dan in de 
lucht.

De actie „Een op vier” gaat gestaag 
door. Zie Een brief om te lezen, 
op pagina 4.

Am sterdam

Het is al weer anderhalf jaar gele
den dat er troebelen in Amsterdam 
waren, op 13 en 14 juni '66. Het rap
port dat de Commissie Onderzoek 
Amsterdam heeft uitgebracht wordt 
besproken door de heer M. W. 
Schakel op pagina 5. Op de foto 
de heren Van Hall (r.) en Van der 
Molen (I.) die in het rapport een 
grote rol spelen.

Jeugd

Die jeugd van tegenwoordig, is de 
titel van het pleidooi dat de heer 
L. J. Meiresonne houdt voor de 
jeugd. De liefde moet van twee 
kanten komen vindt hij.

Verder

Op pagina 3 hoofdartikel en drie
starren, op pagina 11 de rubriek 
Lezers schrijven ons en De week 
rond; op pagina 12 tenslotte een 
overzicht van de inhoud van A.R. 
Staatkunde.

LANDBOUW
COMMUNES
DOOR D. KOOIMAN

T~NE boerenbevolking van Cbina,
zo zagen wij in bet voorgaan

de artikel, heeft een belangrijke 
rol gespeeld in de opkomst van het 
Chinese communisme en in de uit- 
eindeliike overwinning van de 
CCP. Op gelijke wijze vormt de 
landbouw vandaag de dag één van 
de belangrijkste steunpilaren in de 
economische opkomst van de Chi
nese volksrepubliek en zal het in 
de eerste plKa:s van een drastische 
verhoging van de voedselproduk- 
tie afhangen, of ook de strijd om 
een communistische welvaartsstaat 
in een overwinning zal worden om
gezet. Een snelle stijging van de 
landbouwproduktie is n.1 noodza
kelijk. zowel om de snelgroeiende 
bevolking van de benodigde le
vensmiddelen te voorzien, als ook 
om die inkomensoverschotten te 
kweken, die de ontwikkeling van 
een modern industrieel apparaat 
mogelijk maken. Vandaar de gi
gantische inspanning om de hele 
plattelandsbevolking te organise
ren in coöperaties en communes 
ten einde te komen tot die gewen
ste grote sprong vooruit in de land
bouwsector.

Men kan deze politiek bezien als een 
dienstbetoon aan marxistische dogma
tiek en als onderdeel van een commu
nistische maatschappij-inrichting. Feit 
is echter, dat China evenals de andere 
Aziatische landen voor de dwingende 
noodzaak is gesteld zijn landbouwpro
duktie snel en ingrijpend te verhogen. 
In Peking heeft men deze taak geest
driftig aangevat, doch uiteraard met de 
middelen en technieken die door de 
geldende ideologie werden aangereikt. 
Wij zullen daarom vanuit een verstaan 
van deze Chinese agrarische proble
matiek moeten trachten te komen tot 
een eerlijke waardering van dit com- 
mune-experiment en van de bruik
baarheid van dit Chinese ontwikkelings
model. Hoe moeilijk een dergelijke 
waardering is zal spoedig blijken.
De belangrijkste mijlpalen aan de weg 
naar de volkscommune mogen in dit 
toch al te beknopte overzicht niet on
vermeld blijven. In de zomer van 1950 
dient Liu Shao-chi zijn grote wet op de 
agrarische hervormingen in. Dat wil 
niet zeggen, dat de communistische 
landbouwpolitiek hier zijn startpunt 
vindt. Reeds op het vijfde partij-con
gres van de CCP in 1927 was een nieu
we agrarische politiek voorgesteld, die 
alle grond wilde onteigenen en herver
delen op basis van het gelijkheidsbe
ginsel. Sedertdien is dit draconische 
landbouwprogramma gewijzigd en tij
dens het front met de nationalistische

Kuomintang zelfs aanmerkelijk aange
past. Vergeleken met deze vroege agra
rische wetgeving is de wet van Liu 
Shao-chi niet alleen de meest volledi
ge, maar ook de meest gematigde. Het 
beginsel van gelijke verdeling is los
gelaten. De plattelandsbevolking wordt 
naar bezit en arbeidsprestatie inge
deeld in grootgrondbezitters, rijke boe
ren, midden-boeren, arme boeren en 
landelijk proletariaat. De aanval wordt 
geopend op de top van deze sociale 
pyramide, de grootgrondbezitters, die 
niet fysiek, maar als klasse moeten 
worden uitgeroeid om het land onder 
de arme boeren te kunnen herverdelen. 
Met deze wet van 1950 is een groot
scheepse politiek van landhervormin
gen ingeluid.

Coöperaties
In besluiten van het Centrale Comité 
van de CCP van 1951 en 1953 is sprake 
van wederzijdse hulpgroepen en semi- 
socialistische landbouwcoöperaties. De 
wederzijdse hulpgroepen zijn een ver
eniging van ten hoogste tien gezinnen 
die onderling samenwerken op basis 
van het gemeenschappelijk belang. Een 
ieder behoudt zijn eigen materiaal, 
land en trekdieren, maar de arbeid 
wordt gebundeld; aanvankelijk alleen 
in het drukke seizoen, later duurzaam 
van vorm. Deze wederzijdse hulp is een 
traditie in de Chinese landbouw, die 
nu tot systeem gemaakt wordt. Maar 
een ieder blijft geneigd zijn eigen land 
de voorrang te geven, terwijl gemeen
schappelijke arbeid met behoud van 
eigen bezit ongetwijfeld een tegenstrij
digheid in zich draagt. In de semi-soci- 
alistische coöperatie wordt deze tegen
stelling opgelost: grond en werktuigen 
blijven persoonlijk eigendom, maar het 
beheer daarover wordt toevertrouwd 
aan de coöperatie waartoe de boer be
hoort. Terwijl men in de hulpgroep zijn 
inkomsten betrok van de eigen grond, 
wordt men nu betaald naar het aantal 
werkdagen. Deze beweging verloopt 
echter zeer traag en in de zomer van 
1955 is niet meer dan 15 % van de boe
renfamilies in coöperaties georgani
seerd. Een resolutie van het Centrale 
Comité geeft daarom het bevel de be
weging niet behoed^am, maar krach
tig door te voeren. De volgende stap 
wordt dan gevormd door de volledige 
socialistische coöperaties, waarin grond 
en produktiemiddelen gemeenschap
pelijk bezit zijn. De leden van de 
coöperatie behouden slechts hun huis, 
een kleine veestapel en een stukje 
grond voor eigen gebruik. In 1957 zijn 
er 740.000 socialistische coöperaties, 
waarin gemiddeld 150 huishoudingen 
zijn verenigd. Het jaar daarop wordt 
de grote stap gedaan naar de volks
commune.

• Vervolg op pag. 8
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W I D E K  O V E R

ACTUELE INTERNE ZAKEN
I
h geldzaken houdt alle gemoede

delijkheid op. Zo onderwees ons 
onze agenda op 24 januari 1968. 
Wij hehhen het moeilijk gehad met 
die uitspraak. Die klinkt zo hard! 
Maar wij hebben nagedacht. Ja 
zeker; ook wij denken .(Onze 
agenda: Denken is zijn; goed den
ken is wel-zijn; slecht denken is 
ongelukkig zijn). En onze conclu
sie was: „geen gemoedelijkheid” 
bij geldzaken is nog niet „onvrien
delijkheid”, maar kan gewoon zijn: 
„nuchterheid” bij geldzaken.
Dus in alle nuchterheid nu op 
vriendelijke (en duidelijke) wijze 
iets over geld voor de partij.

Belangrijk
Geld is belangrijk voor een parij. On
ontbeerlijk zelfs. Géén geld; geen par
tij. Dat is duidelijk, niet gemoedelijk, 
wel nuchter (en vriendelijk).
Er is een partijbureau nodig met de 
daarbij behorende secretariaats-mede- 
werk(st)ers. Dat is nodig voor de lan
delijke leden- en abonnees-administra- 
tie, de omvangrijke correspondentie, de 
centrale activiteiten. Daarvoor zijn fi
nanciën nodig. Daar zijn de televisie
uitzendingen die geld vergen; de kos
ten van het ledencontactorgaan „A.R. 
Post”, het buitenlands werk gaat niet 
voor niets; de ARJOS verdient finan
ciële steun ;het College van Advies 
vraagt een beduidend bedrag.
Voor al dit landelijk werk dragen de 
kiesverènigingen per lid per jaar aan 
het Centraal Comité af een bedrag 
(voor 1968) van ƒ 6,05, waarbij inbe
grepen is een bijdrage van ƒ0,55 voor 
het wetenschappelijk centrum van de 
partij, de Doctor Abraham Kuyper- 
stichting.
Voor de partij zelf blijft dus per lid 
een bedrag van ƒ 5,50 over. tl begrijpt 
wel, dat dit voor een landelijke organi
satie, welke actief , en bij de tijd wil 
zijn, een minimaal bedrag is.

Plus . . .
Landelijk is per lid dus ƒ 6,05 nodig. 
Maar ook regionaal en plaatselijk is 
geld nodig voor de Kamercentrales, de 
Statencentrales en kiesverenigingen 
zelf. De kiesverenigingen dragen even
als aan het Centraal Comité per lid per 
jaar een bedrag af aan die Kamercen
trale en aan die Statencentrale waar
onder zij ressorteren. Tenslotte moet 
het de kiesvereniging zelf ter plaatse 
ook financieel mogelijk zijn iets te 
doen. En tenslotte dienen ook de ver
kiezingscampagnes voor de gemeente
raad, voor de Provinciale Staten en 
voor de Tweede Kamer betaald té 
worden.
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Tenminste
Daarom moet de contributie, welke elk 
lid betaalt aan die éne inningsinstan- 
tie voor al het partijwerk, in totaal 
tenminste ƒ12 per jaar bedragen; in 
bepaalde delen van het land zelfs reeds 
ƒ 15 per jaar. En dan draalt de zaak 
nog maar heel gewoon.

Gemiddeld
Tenminste ƒ 12 (ƒ 15) per lid per jaar. 
Daarover willen wij nog heel duide
lijk iets opmerken. Wij zijn een volks
partij. Dat betekent, dat wij samen 
moeten zorgen met elkaar de nodige 
middelen op te brengen. Dus moeten 
wij die ƒ 12 (of ƒ 15) zien als een ge
middelde. Normaal moeten wij alle
maal die ƒ 12 opbrengen. Maar er zijn 
sommigen, voor wie ƒ 12 toch teveel is; 
die dit bedrag wel zouden willen beta
len, maar het echt niet kunnen. Ook 
zij moeten lid van de partij kunnen 
zijn; dus voor een lager bedrag. Daar
tegenover moeten anderen dan bereid 
zijn meer dan het gemiddelde mini
mumbedrag van ƒ 12 bij te dragen; dus 

-ƒ 15, ƒ 18, ƒ25 of meer. En nu nog een 
(nuchtere) opmerking: wie niet bereid 
is het gemiddelde noodzakelijke be
drag van ƒ 12 te betalen, terwijl zij dat 
(vel zouden kunnen, die zullen — he
laas — in aanmerking moeten komen 
om als lid geschrapt te worden.

Penningmeester
De zorg voor het binnenkomen van de 
contributie berust bij de ruim duizend 
penningmeesters (-essen) van al onze 
plaatselijke kiesverenigingen .*). Door 
onze penningmeesters wordt veel werk 
verzet. Het voeren van de financiële 
administratie en het tijdig innen van 
de contributie is een zware opgave, 
welke veel energie vergt. Wij dienen 
hen dan ook zeer erkentelijk te zijn. 
Wij moeten hen bij het vervullen van 
hun taak zoveel mogelijk tegemoet ko
men. Dus voldoende betalen, dit op tijd 
doen en zo mogelijk per giro.
De taak van de penningmeesters wordt 
natuurlijk vooral moeilijk en onplezie
rig als zij nauwelijks rondkomen of zelfs 
met tekorten moeten werken. Het komt 
ons voor, dat deze taak vaak moei- 
lijker wordt gemaakt dan nodig zou 
zijn. Wij denken dan aan het niet tijdig 
optrekken van de contributie. Men 
moet van te voren bezien wat nodig is 
en daarop — mede in overleg met de 
leden — de hoogte van de contributie 
afstellen.

Elders
Zoals wij al eerder in ons blad hebben 
vermeld hebben leden van andere po
litieke partijen als regel een (bedui
dend) hogere contributie dan de leden 
van de A.R.P. Wij hebben de cijfers al 
sens gepubliceerd. Wij volstaan erme
de nog eens te wijzen op de contribu- 
tieregeling van de P.v.d.A.: inkomen 
tot ƒ 13.500: ƒ2 per maand; dat is ƒ24 
per jaar. Boven ƒ13,500: ƒ4 per
maand of ƒ48 per jaar. Ouden van da- 
gen/studenten: ƒ 0,75 per maand óf ƒ 9. 
per jaar. ’ - - ■

en Kamercentrales. Aan deze partij- 
organen is gevraagd namen en adressen 
van de vrouwen in hun besturen op te 
geven aan het partijsecretariaat. Nog 
lang niet alle organen hebben gerea
geerd door terugzending van het daar
toe bestemde formulier. Is dat zo moei
lijk?

Inmiddels is gebleken, dat nog vele 
kiesverenigingen geen vrouwen in het 
bestuur hebben. Wij dringen er bij die 
kiesverenigingen op aan daarin zo 
mogelijk wijziging te brengen. Dit is 
een van de punten, vermeld in de brief
d.d. 15 januari 1968 aan de voorzitters, 
de secretarissen en penningmeesters 
van alle partijorganen.

Gespreksgroepen

Viouwen
Er wordt een overzicht voorbereid van 
het aantal vrouwelijke bestuursleden 
van kiesverenigingen, Statencentrales

Een groot aantal kiesverenigingen 
heeft het landelijk gespreksgroepen- 
onderwerp van dit seizoen „De functio
nering van de democratie” behandeld 
en de vragenlijst ingevuld aan het par
tijbureau toegezonden. Een aantal se
cretarissen deed dit nog niet, hoewel 
het onderwerp wel op de kiesvereni
ging werd besproken. Gaarne ziet het 
partijsecretariaat het desbetreffende 
formulier spoedig tegemoet en wel 
vóór 1 februari a.s. Dan wordt begon-

VRAGEN VAN 

KAMERLEDEN
Het A.R. Eerste Kamerlid de heer G. 
Elfferich heeft naar aanleiding van de 
explosie bij de Shelraffinaderij in Per- 
nis, op 20 januari, vragen gesteld aan 
de ministers Schut (Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening), De Block (Econ. 
Zaken), Roolvink (Sociale Zaken) en 
Lardinois (Landbouw en Visserij).
De explosie heeft niet alleen directe ge
volgen aldus de heer Elfferich maar ook 
indirecte. In dit verband wijst hij de 
ministers op de woongebieden in het 
Waterweggebied en op de kassengebie- 
den in het Westland. Directe schade 
ontstond bij het bedrijf zelf en aan der
den. De indirecte gevolgen kunnen zijn 
luchtverontreiniging en vergiftiging van 
gewassen,
De heer Elfferich vraagt de ministers 
om een diepgaand onderzoek in te stel
len, per departement en gezamenlijk, 
naar de oorzaak en de directe en indi
recte gevolgen van de explosie, en hij 
vraagt het resultaat zo spoedig mogelijk 
aan de Staten-Generaal bekend te ma
ken.
De heer Elfferich wil verder weten of 
er aanleiding is de aanpak van de ruim
telijke ordening in het betrokken gebied 
te wijzigen. Hij vraagt ook of de vei
ligheidsmaatregelen en de naleving 
daarvan zo goed zijn als menselijker
wijs mogelijk is. Tenslotte vraagt het 
Kamerlid of er maatregelen nodig zijn 
voor het regelen van schade bij derge
lijke calamiteiten als die op 20 januari.

MINISTERS

ANTWOORDEN
De minister van Verkeer en Waterstaat 
antwoordde op vragen van de heren 
Walburg en Schakel: In overweging is 
de uitgifte van een bijzondere postze
gel te wijden aan ons volkslied, het 
Wilhelmus, dat volgens de huidige 
stand van het historisch onderzoek is 
ontstaan in de periode eind 1568— be
gin 1669. Naar de mening van de on
dergetekende zal door de uitgifte van 
vorenbedoelde zegel mede de vrij- 
hidsstrijd op adequate wijze worden 
herdacht.

nen met het verwerken van de gege
vens in een centraal rapport.

Gratis
U kunt aan het partijbureau personen 
opgeven, aan wie dan gratis gedurende 
drie weken ter kennismaking proef
nummers van ons weekblad „Neder
landse Gedachten” k’jinnen worden toé- 
gezonden. Wanneer de betrokkenen 
daarna door u benaderd worden zullen 
velen van hen zich gaarne als abonnee 
opgeven. Bij een goede aanpak zult u 
zeker resultaten boeken, evenals de 
tientallen kiesverenigingen die reeds 
goede successen boekten.

Meer
Er zijn meer interne partijzaken actueel. 
Daar komen wij een volgende keer 
wel op terug. Een van de punten, 
welke dan extra aandacht zal krijgen 
is dat van de adreswijzigingen van 
leden. Nu echter vragen wij reeds: 
geef mutaties tijdig door aan het par
tijsecretariaat.
Bij al deze zaken rekenen wij gaarne 
op de medewerking van u allen.

*) Het financiële beleid is overigens 
natuurlijk een zaak van het gehele be
stuur.

CORRECTIE

In Nederlandse Gedachten van 
20 januari stond een storende 
fout in het antwoord, dat mej. J. 
van Leeuwen gaf aan de heer v. 
d. Linden, op pagina 6, vierde ko
lom, 2e en 3e regel van boven. 
Deze zin moet luiden; „ De ver
antwoordelijkheid hiervoor ligt 
echter in eerste instantie niet bij 
de overheid. Dat woordje niet 
bleek bij het zetten van het arti
kel vergeten. Onze excuses daar
voor.

CENTRALE
VER
GADERINGEN
WIJ k o m e n  b ije e n  . . .

Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in 
de verschillende delen van het land 
worden gehouden.
Ditmaal de volgende:
Op zaterdag 3 februari belegt het Pro
vinciaal Comité Zeeland een vergade
ring.
De plaats van samenkomst is de 
„Prins van Oranje”, Nieuwstraat te 
Goes.
Aanvang der vergadering te 10.00 uur, 
Mr. W. C. D. Hoogendijk te ’s-Graven- 
hage, adjunct-directeur van de dr. A, 
Kuyperstichting, zal spreken over het 
oorlogsvraagstuk.
Op zaterdag 3 februari belegt het Pro
vinciaal Comité Gelderland een verga
dering.
De plaats van samenkomst is „Royal”, 
Willemsplein te Arnhem.
Aanvang der vergadering te 14.15 uur. 
Na de behandeling van de huishoude
lijke aangelegenheden, zal de heer H, 
de Mooy Azn., lid van de Tweede Ka
mer der Staten Generaal, spreken over 
„Politieke vraagstukken van nu”.
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Liberaal
Op het V.V.D.-feest zijn dingen gezegd waarvoor wij 
niet ondankbaar kunnen zijn. Met name senator Van 
Riel heeft zich bloot gegeven.
Hij heeft bijv. in alle duidelijkheid gesignaleerd dat 
met name de regionale (dagblad-)pers zeer bijzon
dere aandacht schenkt aan datgene wat liberale 
sprekers in de Kamers te berde brengen. Hij was 
daar, van zijn standpunt uit, extra erkentelijk voor. 
Wij kunnen dat ook wel begrijpen.
Maar deze pluim op de hoed van de regionale dag
bladpers onthult tevens dat de anderen tekort ko
men in die kranten. Het adagium als zou deze pers 
objectieve voorlichting geven is daarmee niet meer 
geloofwaardig op het stuk van de politieke voor
lichting. Een gewaarschuwd mens telt in dit opzicht 
zeker voor twee.

Een vraag
Tegen de oneervol ontslagen burgemeester van 
Yinkeveen zal de officier van justitie geen straf
vervolging instellen.
Dit ontslag is een dusdanige straf dat er bijzondere 
redenen moeten zijn voor een verdere justitiële ver
volging.
Nu gebleken is dat deze bijzondere omstandigheden 
er niet zijn, hebben wij vrede met deze beslissing. 
Maar er is toch één zaak die ons niet loslaat. Er zijn 
strafbare feiten gepleegd. Administratief en juri
disch schijnt alleen de burgemeester daarvoor aan
sprakelijk te zijn.- Maar moreel en politiek gezien 
menen wij dat daarmee de kous niet af is. Burge
meester én wethouders vormen het dagelijks bestuur 
der gemeente.
Tenzij de burgemeester de delicten (valsheid in ge
schriften en gemeentestukken) buiten elk mede
weten van zijn wethouders heelt gepleegd, zijn ook 
zij niet schoon. Maar dit is tot nu toe niet officieel 
gebleken. Geen beste beurt voor de democratie.

Ambtenarensalarissen
Een deel van de Nederlanders meent dat de over
heidsdienaren (de ambtenaren) zó in de watten zijn 
gelegd vergeleken bij andere werknemers, dat er 
best eens wat bijgeschaafd mag worden. En hoe dat 
gebeurt interesseert de grote massa verder niet zo 
veel.
Zó komt men er niet uit bij de beoordeling van de 
kabinetsplannen om een stukje reeds langer bestaan
de rechtspositie af te kalven!
Omdat door deze benadering van het vraagstuk de 
rechtvaardigheid (volledig) in de mist blijft. Het 
gaat tenslotte om een bedrag van rond 100 miljoen 
gulden, te verhalen op bepaalde groepen van ambte
naren (die met kinderen, de sparenden en zij die 
wonen in een andere plaats dan hun werkgemeente). 
Als er wat moet gebeuren — en dat is op zichzelf 
niet onmogelijk noch onredelijk — dan zal tevoren 
de rechtspositie van de ambtenaar in zijn volle om
vang moeten worden vergeleken met die van de 
overige werknemers naar het ons voorkomt. Waarbij 
in gedachte moet worden gehouden wat er zal ge
beuren met de kinderbijslag voor het eerste kind 
waarover een SER-advies is gevraagd door het ka
binet, waarbij de ambtenarenorganisaties tijdig in 
het overleg behoren te worden betrokken.

M erkw aard ige  man
Op heden, de 22ste januari 1968, hebben wij een 
man ontmoet, die ons verzekerde, dat hij in de nu 
grotendeels verstreken maand geen enkele nieuw
jaarsrede had gehouden en ook niet verplicht was 
geweest, een nieuwjaarsrede aan te horen. Het is 
een betrouwbaar man, zodat wij niet aan zijn me
dedeling twijfelen .
Natuurlijk is het een van de zeldzame mensen, die 
ook kunnen verklaren, dat „zij nergens in zitten”. 
Wij hebben beloofd, de naam van de man niet te 
vermelden, om te voorkomen, dat hij dezer dagen 
wordt geïnterviewd.

De lust vergaan
Bondskanselier Kiesinger van West-Duitsland wil een 
districtenstelsel net als in Engeland. De kleinere par
tijen, ook de vroegere bondgenoten van de C.D.U., de 
liberalen, zullen dan worden uitgerangeerd. En ook 
de rechtse extremisten, die op verontrustende wijze 
aan stemmen winnen, krpgen geen kans.
De socialisten dachten eerst in de richting van Kie
singer, maar bij hen is nu de lust vergaan. Geleerde 
statistici hebben uitgerekend, dat het Engelse dis
trictenstelsel, in Duitsland opgesteld, de C.D.U. opper
machtig zou maken. Twee partijen in de Bundestag, 
de C.D.U. met 334 zetels en de Socialisten met 166 
zetels.
De S.P.D. is er van geschrokken, en voelt er nu niets 
meer voor..
In ons land pleiten sommigen voor een „gematigd” 
districtenstelsel. Maar zij hebben uitgerekend, dat 
daarbij de macht van de K.V.P. en van de P.v.d.A. 
aanmerkelijk zou toenemen. Elk zo’n tien a twaalf 
zetels extra boven wat zij „naar evenredigheid” zou
den behoren te ontvangen. Daarom is bij ons de lust 
nog niet vergaan.

BLIJVEN OF HEENGAAN
De publikatie van het dagboek van burgemeester 

Boot, „Burgemeester in bezettingstijd” is niet 
alleen een belangrijk historisch, maar ook een 
gewichtig politiek document. Toen ons land door de 
vijand werd bezet, moesten de burgemeesters op 
hun post blijven. De bezetter was verplicht, het 
binnenlands bestuur zoveel mogelijk in tact te laten. 
Het was de taak van de burgemeesters, de be
volking van hun gemeente te helpen en te adviseren, 
hun belangen en rechten te beschermen en zo een 
schild te zijn tegen maatregelen van de vijand, 
die ons land militair had bezet, maar géén wettige 
regering in ons land was geworden.
Maar deze vijand ging in alle opzichten zijn boekje 
te buiten. Hij vestigde een landelijk bestuur onder 
leiding van een man, die zijn vaderland, Oostenrijk 
had verraden. De -vijand wilde, dat de burge
meesters en andere gezagsdragers, zouden mee
helpen aan een gelijkschakelingspolitiek, waardoor 
Nederland werd geschikt gemaakt voor een fas
cistisch regime en aan een uitbuitingspolitiek, waar
door ons land werd leeggestolen ten behoeve van 
de Duitse oorlogsvoering. Dat bracht de burge
meesters in moeilijkheden. Moesten zij meewerken, 
eventueel onder protest, of de medewerking wei
geren en hun ambt neerleggen?

rpR waren géén aanwijzigingen van de Nederlandse 
regering. Er waren wél (tegenstrijdige) partij- 

adviezen. Sommigen stonden op het standpunt: 
leg het ambt neer, want wat de vijand wil, is 
principieel onaanvaardbaar. Anderen zeiden: blijf 
voorlopig'aan en kijk wat ge praktisch kunt doen.
Is het mogelijk, de plannen van de vijand met 
succes te dwarsbomen of op de lange baan te schuiven, 
dan wordt er in elk geval tijd gewonnen. En — als 
gij weggaat, komt er een NSB-er en die gaat con

amore met de vijand samenwerken en dan zijn we 
opeens veel verder van huis. Dat is wel waar, 
zeiden anderen, maar daar staat tegenover dat 
dan de situatie duidelijk wordt.
We weten dan voluit, dat de vijand op het gemeente
huis zit en nemen onze maatregelen; Een „goede” 
burgemeester kan het verzet in de weg staan.

TTET heeft weinig zin, in dit kader te zeggen wie 
* *  gelijk had.
Want — mannen als burgmeester Boot waren niet 
van plan,tegen elke prijs te blijven. Zij wisten het 
zeker: er kan een moment komen, en vrij zeker 
zal het komen, dat we genoodzaakt zijn te ver
dwijnen.
Burgemeester Boot is dan ook weggegaan, toen zijn 
geweten hem verbood de vijand die hulp te leveren 
die werd gevraagd.

■j^AAR bij de historische en politieke beoordeling 
van dit vraagstuk van blijven of heengaan 

moeten nog twee elementen betrokken worden:
1. in hoeverre kan de burgemeester rekenen op de 

steun van de bevolking;
2. onderkende hij het gevaar van af glijden, zodat 

geleidelijk méér werd toegegeven, véél meer, dan 
eerst in de bedoeling lag?

Vooral dat tweede element is belangrijk. Wij hebben 
burgemeesters gekend en andere gezagsdragers, 
zelfs commissarissen der Koningin, die geleidelijk 
werden ingesponnen. Die afzakten en tenslotte 
alle houvast kwijt raakten, zodat het bijna „lood 
om oud ijzer” was, of zij aanbleven of door een 
N.S.B.-er werden vervangen.
De heer Boot wist, dat het moment kón komen, 
dat hij nee moest zeggen en zijn post verlaten. En 
toen dat, naar zijn overtuiging, er was, deed hij, 
wat hij zijn plicht moest achten. A.

MR. VAN RIEL 
EN DE 
MACHT
Op het jubileumcongres van 

de V.V.D. heeft mr. Van 
Riel, voorzitter van de libe

rale fractie in de Eerste Kamer, 
bemoedigende woorden tot de li
beralen gericht.
Want er is een nationaal ontwa
ken tegen de geest van de linkse 
brutaliteiten, vooral op het ge
bied van de nubliciteitsmedia.
En —  een b u n d e l i n g  v a n  
k r a c h t e n .

In dat verband sprak de heer Van Riel zijn vol
doening uit over de technische samenwerking tus
sen de N.R.C., het Algemeen Handelsblad, het Al
gemeen Dagblad, Het Vaderland en de Telegraaf. 
Hoe ze ook onderling verschillen, deze bladen, ze 
willen allemaal nationaal zijn.
En even groot is de verheugenis van mr. Van Riel 
over de samenwerking van de Avro en de RTN (zo
als bekend, speelden -in de RTN, en dus nu in de 
Avro, een belangrijke rol de heren Van den Bergh 
en Matzer, beiden lid van de Eerste Kamer, de heer 
Van den Bergh voor de VVD en de heer Matzer — 
zijn welsprekendheid is op het Arnhemse Congres 
van zijn partij nog eens duidelijk gebleken — voor 
de KVP).
De heer Van Riel liet doorschemeren, dat hij hoop
te dat de Tros ook tot deze combinatie zou toetre
den dan wordt de Avro met deze twee nieuwe vleu
gels een grote nationale macht.
Het is merkwaardig, dat tot deze parade van kran
ten en ox’ganisaties, die door de staf van de VVD 
met welgevallen werd geïnspecteerd, zowel bladen

behoren, die liberaal zijn en daar voor uitkomen (de 
NRC altijd op het laatste nippertje, de dag voor de 
verkiezingen, als na veel in- en uitpraten de door 
iedereen verwachte conclusie komt, dat zowel de 
P.v.d.A., als de confessionele partijen moeten wor
den verworpen, en de W D , ondanks enige bezwa
ren van de heer hoofdredacteur van de NRC, toch 
de voorkeur verdient), min of meer officiële liberale 
bladen dus als ook in hetzelfde carré bladen als de 
Telegraaf en het Algemeen Dagblad. Allemaal na
tionaal, en dus tot genoegen van de VVD.

Wat hier in misschien wat gekunstelde constructies 
van de heer Van Riel is opgesteld, staat volstrekt 
niet buiten de werkelijkheid, maar klopt met de 
feiten. De heer Van Riel is zelfs, althans als wij op 
de krantenverslagen mogen afgaan, nog onvolledig 
geweest. Hij had ook kunnen wijzen op het samen
gaan van twee werkgeversverbonden, die samen 
70 % van de grote werkgevers omvatten, en waarin 
de liberale geest duidelijk gestalte heeft gekregen. 
Ti'puwens, de oud-voorzitter van het Verbond van 
Nederlandse Werkgevers is een gezaghebbend lid 
van de liberale fractie in de Tweede Kamer. Een 
minder bezadigd spreker dan de heer Van Riel had 
misschien ook nog stil gestaan bij de concentraties 
in het bankwezen, waardoor zonder twijfel vooral de 
ontmoeting van liberale prominenten aan frequentie 
heeft gewonnen.

En — we wisten het al héél lang, als de liberalen 
niet hun eigen visitekaartje uitreiken, hebben zij 
altijd een ander kaartje achter de hand, waarop het 
woord nationaal in een bijzonder lettertype is af
gedrukt. Mediaeval èn mediaan, oud-hollands èn 
middelsoort.

/cCie ^
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EEN BRIEF 
TE LEZE

£ E N  paar dagen geleden ontving het partijsecretariaat een brief van de volgen
de inhoud:

M.H.
Hierbij doe ik u vier bonnen toekomen voor nieuwe abonnees van Nederlandse 
Gedachten. Vriéndelijk verzoek ik u de verschenen edities vanaf 1 januari 1968 hen 
alsnog te zenden.
Aangezien ik secretaresse van de A.R. kiesvereniging. .. ben, viel het me niet 
moeilijk m’n medebestuursleden er op te wijzen, dat het voor hen een noodzaak 
is Nederlandse Gedachten grondig te lezen.
Hoogachtend. . . ”

Secretaresse
Wij laten de plaats van deze kiesver
eniging nu maar ongenoemd. Dat is 
ook niet zo belangrijk. Belangrijk is 
wel, dat deze, kiesvereniging-secreta- 
resse schrijft, dat het haar niet'moei
lijk viel haar medebestuursleden te 
abonneren op ons partij weekblad. 
Natuurlijk niet. Als je enige politieke 
belangstelling hebt — en dat heb je 
zeker als je een bestuursfunctie en de 
daarbij behorende verantwooi'delijk- 
heid aanvaardt — dan zou het bepaald 
niet verstandig zijn het zonder een po
litiek weekblad +e stellen. Maar blijk
baar realiseren zich vele bestuursleden 
nog niet het bestaan althans niet het 
nut van een wekelijks partijblad.

Maar één
Uit een brief als deze blijkt, dat nog 
lang niet 'alle bestuursleden Neder
landse Gedachten lezen.
Uit een brief als deze blijkt tevens, dat 
als er maar één bestuurslid is, dat hier
op let, aan deze toestand onmiddellijk 
een eind kan komen. De secretaresse 
van deze kiesvereniging heeft dit goed 
gezien. Zij heeft gewoon haar medebe
stuursleden gevraagd; lezen jullie ook 
Nederlandse Gedachten? Door bepaal
de omstandigheden was dat in die 
kiesvereniging blijkbaar niet het ge
val. En zij kon nu zonder meer haar 
vier collega’s opgeven als nieuwe 
abonnees.

Plezier
Die brief van deze secretaresse kan nu

in heel Wat bestuursvergaderingen van 
kiesverenigingen aan de orde komen. 
Vele bestuursleden zullen hun colle
ga’s dankbaar zijn, dat zij hen op het 
bestaan van het belang van ons week
blad Nederlandse Gedachten hebben 
gewezen. Zij zullen van dit blad nu in 
het vervolg ook plezier hebben.
De brief van de secretaresse onder
streept het belang-, de noodzaak van 
zo’n landelijke abonneewerfcampagne 
als onze actie „Eén op vier”. Zonder die 
landelijke stimulans — èn de plaatse
lijke medewerking van dit kader van 
allerlei mensen — blijven tal van 
mensen van voorlichting en informatie 
verstoken zonder dat dit nodig is.
De brief van deze secretaresse bewijst 
ook nog eens van onverwachte en on
verdachte zijde, dat ons streefgetal van 
vijfduizend nieuwe abonnees erbij in 
het kader van deze actie, bepaald reëel 
is.

Niet één
Er zijn dan ook via ongeveer driehon
derd kiesverenigingen inmiddels ruim 
duizend nieuwe abonnees ingeschre
ven. Wanneer deze kiesverenigingen 
de actie voortzetten èn wanneer de 
overige zevenhonderd kiesverenigin
gen — die nog niet één abonnee heb
ben aangemeld — in de komende we
ken alsnog zich voor deze actie gaan 
inzetten, dan is het streefgetal gemak
kelijk haalbaar.
Laten wij met elkaar deze actie tot 
een succes maken. Hoe meer bestuurs
leden en hoe meer (gewone) leden 
Nederlandse Gedachten wekelijks le-

Hoe meer brieven, van het soort als in dit artikel, hoe heter voor ons blad.

zen, hoe beter voor de partij in het algemeen. Lever een aandeel in de
bijzonder en hoe beter voor de politie- landelijke abonneewerfactie van de
ke meningsvorming in ons land in het A.R.P.

ACHTTIEN
DISTRICTEN?

He t  aantal leden van de A.R.P.
in de Tweede Kamer was in 

1956, 1959, 1963 en 1967 achtereen- 
volgens:

15-14-13-15
Voor de C.H.U. wordt het de reeks: 

13-12-13A2 
Maar voor de P.v.d.A.:

50-48-43-37
Daarom is het een opmerkelijke 
zaak, dat na de verkiezingen van 
1967 van socialistische zijde opeens 
wordt aangedrongen op een ander 
kiesstelsel. Ir. Vos heeft het bijv. 
in de Eerste Kamer verdedigd.

De 18 kieskringen moeten dan zelf
standige districten worden, die volgens 
het stelsel der Evenredige Vertegen
woordiging een aantal leden kiezen. De 
150 zetels moeten dan over die 18 kies
kringen worden verdeeld, en doet men 
dat naar het aantal kiezers, dart zou 
Friesland 6 afgevaardigden moeten kie
zen, Groningen ook 6, Drente 4, Zee
land 4f Amsterdam 12, Zwolle 10 enz. 
Wij hebben de heer Vos reeds in de 
Eerste Kamer gezegd, dat gelet op de 
jongste uitslagen, de P.v.d-A. de enige' 
partij is die in alle 18 districten een 
kans zou hebben.

Nu hebben wij een berekening gemaakt, 
hoe de uitslag in 1967 zou zijn geweest, 
als dezelfde partijen in elk van de 18

districten dezelfde aantallen stemmen 
kregen als nu het eval was.
In Groningen kreeg de K.V.P. 5.5 %, de 
P.v.d.A. 33.2, de V.V.D. 12.0, de A.R. 16.7, 
de C.H.U. 9.7%.
De zes zetels zouden dan worden ver
deeld als volgt: P.v.d.A. 3, V.V.D. 1, 
A.R.P. 1 en C.H.U. 1.
In Friesland zou het worden: P.v.d.A. 3, 
A.R.P. 2 en C.H.U. 1. In Drente: 
P.v.d.A. 2, V.V.D. 1 en A.R.P. 1. In 
Overijssel: K.V.P. 4, P.v.d.A. 3, V.V.D. 
1, A.R.P. 1 en C.H.U. 1.
In de vier Noordelijke provincies: 
K.V.P. 4, P.v.d.A. 11, A.R.P. 5, C.H.U. 
3 en V.V.D. 3.

En, een groot aantal kiezers zou tot de 
ontdekking komen, dat de stem geen 
enkel effect had gehad. Nu heeft een 
van de P.v.d.A.-ers in de Eerste Kamer 
ronduit gezegd, dat dit plan moest hel
pen, om ons te brengen naar het twee- 
partijen-stelsel, net als in Engeland. 
Maar ons volk heeft duidelijk bewezen, 
dat het zulks niet wil. Ook tijdens het 
districtenstelsel kwamen er telkens 
nieuwe partijen op en ze hadden soms 
succes.
Wij vinden het een onredelijk bedrijf 
wanneer men een aanstelling van de 
Tweede Kamer wil bereiken, meer naar 
eigen smaak, en daaraan het kiesstelsel 
dienstbaar wil maken.
Want dat leidt tot berekeningen: hoe 
kunnen we, gezien de kaart van het

land, een kiesstelsel bedenken, dat een 
redelijke zekerheid geeft, dat we de 
gewenste stembusuitslag krijgen.
In Duitsland hebben we gezien, hoe ver 
men daar durft gaan. Bondskanselier 
Kiesinger wilde het kiesstelsel zo ver
anderen, dat de aanhangers van de 
„rechtse” Thadden geen kans zouden 
krijgen. Dat de liberalen, tot voor kort 
nog de bondgenoten van de C.D.U. er 
dan ook uitgewerkt zouden worden, was 
wel sneu, maar er was niets aan te doen. 
Het gaat voorlopig niet door.

Maar de C.D.U. en de S.P.D., die nu sa
men het heft in handen hebben, hou
den hun plannen gereed. Die plannen 
bedoelen, om te komen, via een distric
tenstelsel, tot een twee-partijensysteem; 

. alléén de C.D.U. en de S.P.D.
Het is wel niet in overeenstemming met 
de politieke gevoelens van een deel van 
het Duitse volk, maar een Duitse poli
ticoloog heeft verklaard, dat men een 
kiesstelsel niet moet beoordelen op zijn 
rechtvaardigheid maar op zijn doelma
tigheid.

WIJ
ONTVINGEN

James P. Leynse: JE KUNT NIET 
KLAPPEN MET ééN HAND. Roman uit 
rood-China. Uitg.; Kok, Kampen.

Journalisten kunnen van alles en nog 
wat schrijven over een volk of een 
land, maar de schrijver, de kunstenaar 
toont de mensen van binnenuit. Daar
om kan een roman „echter” zijn dan een 
waarheidsgetrouw verslag. Neem nu dit 

■ boek dat zich afspeelt in het hedendaag
se China van Mao Tse Toeng en dat als 
gegeven heeft het conflict tussen per
soonlijke vrijheid en totalitair systeem: 
Het zet de mens voor ons die Aziaat is, 
maar die evenals wij zijn gevoelens 
niet altijd weet te verbergen; die van 
zijn land houdt, maar die het dictato
riale bewind verfoeit. Zo geeft deze ro
man een beeld van de mens en de men
selijke verhoudingen in China. Het is 
goed, deze roman te lezen; ze geeft ons 
een goede inbreng aangaande het mys
terieuze land en zijn bewoners.

De schrijver leefde als Amerikaans pre
dikant lange tijd in China. O.

„Philadelphia” (contactblad 30) 
van de landelijke Protestants 
Christelijke ’’ ’ereniging van ou
ders en vrienden van het afwij
kende kind”.
Tegelijk met het blad is een me
dedeling toegezonden, dat ter fi
nanciering van de aankoop en 
inrichting van verschillende te
huizen en ter voorziening in de 
kapitaalbehoefte van met „Phila
delphia” samenwerkende stich
tingen, het hoofdbestuur besloot 
m.i.v. 1 januari 1968 een zgn. 
schuldregister te openen. Met be
dragen vanaf ƒ 100 of een veel
voud daarvan kan een ieder zich 
onder enkele voorwaarden in het 
„Philadelphia” -register laten in
schrijven. Het bedrag staat ten
minste voor 1 jaar vast, terwijl 
men een rente van 6 % per jaar 
ontvangt.
Het adres van de vereniging 
luidt: Dillenburgstraat 33, Utrecht, 
tel. 030 - 17641 of 17642.
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T^ADAT de Commissie van On- 
derzoek Amsterdam in een 

eerste rapport haar bevindingen 
neergelegd had over de bloedige 
botsingen op 13 en 14 juni 1966 
heeft ze in een tweede en derde 
rapport de resultaten van het ver
dere onderzoek neergelegd.
Het is nu aan de Tweede Kamer 
om  deze rapporten eerst in open
bare commissievergaderingen en 
daarna in plenaire zitting te be
handelen.

COMMISSIE 
VAN ONDERZOEK

AMSTERDAM
Amsterdam in de Kamer betekende in 
de zomer van 1966: het conflict Van 
Hall-v. d. Molen, en het ontslag van 
laatstgenoemde, het optreden van mi
nister Smallenbroek, die het kabinets
beleid verdedigen moest.
In deel 2 worden de beide Amsterdam
mers ook door insiders geschetst.
Van Van Hall heet het: emotioneel zeer 
gebonden aan Amsterdam — stroef en 
moeilijk in de omgang — niet gemak
kelijk adviseerbaar.
Van der Molen wordt als volgt geschetst: 
loyaal — trouwhartig — moedig — ̂
uiterst correct — vrij gesloten en stug — ̂
te weinig inspirerend — geen improvi
satievermogen — geen gesprekspartner, 
maar een klankbord.
Men ziet, altezeer, de kortsluiting tus
sen de beide mannen zich voltrekken. 
Wij vermoeden, dat menig Nederlander, 
die op deze wijze een kijkje achter de 
schermen kan nemen, emotioneel wat 
minder moeite met het verleende ont
slag zal hebben dan „in die lange, hete 
zomer” vap 1966 het geval was.
Minister Smallenbroek, de man die toen 
in de branding stond, komt er in dit 
onderzoek niet bespaald slecht uit. Hij 
heeft direct de teugels in handen geno
men en zeker geen lichtvaardig ontslag
beleid gevoerd.

1 ^ '
» f V " v  .

Hele beslissing
Wij citeren uit het getuigenverhoor van 
dr. A. H. Günther, de secretaris-gene- 
faal van Binnenlandse Zaken:
„Op uio vraag of er ter oplossing van de 
problemen tussen de heren Van Hall en 
Van der Molen nog andere mogelijkhe
den zijn overwogen dan het ontslag van 
de laatste, bv. het ontslag van de heer 
Van Hall, kan ik u zeggen dat het stand
punt van de minister, waarmee ik het 
geheel eens ben, was, dat wanneer er 
geen mogelijkheid tot samenwerking be
staat tussen twee personen, het voor de. 
hand ligt dat de laagste verdwijnt, ten
zij er sprake is van duidelijke fouten 
aan de zijde van de hoogst geplaatste. 
Overwogen is dan ook of door één van 
beide partijen fouten waren gemaakt. 
Bij de beoordeling van eventuele fou
ten zou mede in aanmerking moeten 
zijn genomen dat het politiebeleid voor

de hoofdcommissaris hoofdtaak is, doch 
voor de burgemeester slechts een ge
deelte van zijn taak uitmaakt. De con
clusie is heel duidelijk dat niet Van Hall 
moest gaan maar Van der Molen en dan 
niet op grond van gemaakte fouten, 
maar in verband met het bestaande in- 
comptabilité d’humeur tussen hem en 
de burgemeester. Het ontslag van de 
hoofdcommissaris was een kabinets
zaak:'het is voor de heer Smallenbroek 
een hele beslissing geweest dit ontslag 
aan de ministerraad voor te stellen.”
Het is de verdienste van de commissie 
dat zij de exclusieve aandacht van deze 
controverse weet af te trekken, die weet 
te verplaatsen naar het totaal van fei
ten, gebeurtenissen, omstandigheden.
We worden geconfronteerd met Amster
dam: stad, waar culturele en sociale 
stromingen aan de oppervlakte komen 
— internationaal publiciteitscentrum 
waar dag- en weekbladen gemaakt wor
den, waar radio en televisie er met de 
neus bovenop zitten — stad van een 
zekere woeligheid, nogal radicaal, nogal 
links van inslag —■ stad waarvan een 
wethouder verklaart: „de volksbuurt

Centraal Comité
van Anti-Revolutionaire Kiesverenigingen

DR. KUYPERSTRAAT 3 - DEN HAAG
Voor het P A R T  IJ S E C R E T A R I A A T  wordt gevraagd 
zo spoedig mogelijk

EEN JONGE MEDEWERKSTER
bij voorkeur Mulo-diploma. Kennis van typen, accuratesse en 
gevoel voor administratie is gewenst.
Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te groot 
kantoor, waarop in goede teamgeest wordt gewerkt.
Salaris overeenkomstig Rijksregeling en leeftijd.

SOLLICITATIES WORDEN GAARNE INGEWACHT OP BOVENSTAAND 
ADRES (EVENTUEEL TELEFONISCH 070- 18.39.60).

koesterde zijn kinderen, de nieuwe wijk 
niet meer”.

Politieman
Wij maken nader kennis met de politie
man en zijn beroep: een beroep dat een 
stempel op de man drukt, een bepaald 
mensensoort vormt (dr. Hogewind, di
recteur Rijks Psychologische Dienst 
bezocht de politie van New York en 
waande 'zich af en toe in het Rotter
damse corps) — de contactarme politie
agent, die een zekere vereenzaming on
dergaat —• de man, die achter de fraaie 
vóórgeveltjes van zo menig leven kijkt 
en daarvan wat cynisch wordt (alleen 
aan zedendelicten met kinderen en on
gevallen met dodelijke afloop wennen 
ze nooit) — de man, die vroeger zijn 
rondje in „zijn” wijk liep, maar nu „in
geblikt” in een auto van de ene narig
heid naar de andere racet; het telefoon
nummer voor allerlei verscheurde zaken 
— de „voorhoede van het gezag”, die het 
optreden in colonne-verband maar 
moeilijk verwerken kan, zich beter thuis 
voelt in zijn rol van het opvangen van 
mensen uit de brede zoom van a-socia- 
len — de ambtenaar, die de toon moet 
vinden, die zijn tegenstander de minste 
vat op hem geeft — de man, die in een 
wereldje van door sterren en strepen 
gemarkeerde rangverschillen leeft — de 
mens, waarvan betuigd wordt, dat hij 
van zijn vele bevoegdheden een „uiterst 
respectabel” gebruik maakt. (Wie ver
wondert er zich nu nog over, dat slechts 
5 a 6‘’/o van de sollicitanten geschikt 
bevonden wordt).

g Amsterdam
De commissie hield zich bezig met gro
te ambtelijke apparaten, (in het bijzon
der politie-apparaten) in het algemeen 
en in Amsterdam in het bijzonder. 
Berekend op een normale continue taak
vervulling op een bepaalde wijze en vol
gens vaste, formele regels. Wordt zulk 
een apparaat geplaatst voor uitzonder
lijke situaties die de inwendige soepel-

DOOR M. W. SCHAKEL

heid op de proef stellen dan zijn d e . 
grenzen vaak spoedig bereikt.
Sprekende over Amsterdam concludeert 
de commissie op de laatste bladzijde van 
haar verslag: „Er is geen reden om te 
veronderstellen, dat dat overheidsappa
raat veel gebrekkiger is dan in andere 
steden in ons land. Het uitzonderlijke 
heeft in Amsterdam gelegen in de aard 
en de kwaliteit .van de uitdaging waar
voor dat overheidsapparaat gesteld werd 
en waarop het geen bevredigend ant
woord „wist”.
Door die uitdaging worden wij omstan
dig ingelicht: het provoceren als een 
nieuwe sociale techniek — het met zo 
onschuldig mogelijke middelen gesarde 
en getergde politiecorps tot onevenredi
ge vergeldingsmaatregelen pressen en 
de verschillende rapporten van politie
mannen van allerlei rang komen die 
nieuwe technieken uitvoerig aan de 
orde. J. A. A. van Doom levert een 
hoogst interessante bijdrage over Ra- 
dicalisatie en provocatie. Boeiende struc
tuur. De plaats gevonden hebbende rel
len van enige importantie worden in 
hun verloop geschetst, vaak door twee 
of meer' betrokkenen.
De P.S.P. senator Boetes komt in dit 
milieu wel in een merkwaardig licht te 
staan(!) .

Pers
Uitvoerig aandacht is besteed aan de rol 
van de pers. Zij komt er niet slecht af. 
Er is geen bewijs voor de uitspraak — 
ze is meermalen gehoord — dat de pers 
de politie „weggeschreven” zou hebben. 
Natuurlijk waren er onder de verslag
gevers jonge journalisten, uiterlijk wei
nig te onderscheiden van provo’s, die 
onvoldoende distantie in acht namen. 
Er is nieuwe publiciteit gegeven aan 
de provobeweging. Ze zochten die ook. 
Ze stelden de pers van te voren op de 
hoogte van „happenings” e.d. (via het 
goed willende deel van de pers was de 
politie dan meestal ook nog tijdig ge
waarschuwd).
Wellicht heeft een deel van de pers zich 
wat verkeken op „provo”, er meer diep
gang achter vermoed dan uiteindelijk 
met de realiteit klopte.
Amsterdam is en blijft een internatio
naal perscentrum met nogal wat non- 
conformistische journalisten en fotogra
fen in haar midden, maar nadrukkelijk 
stelt de commissie in het voetspoor van 
prof. Rooy: de pers heeft in het alge
meen haar dubbele taak — normhand- 
havend instituut; kritische begeleiding 
van de maatsehappelijke ontwikkeling 
goed volbracht.
En toen het op 13 en 14 juni 1966 bit
tere ernst werd, heeft vrijwel de gehele 
pers een hoge mate van objectiviteit in 
de verslaggeving weten op te brengen.

BETALING

ABONNEi\^ENTSGELD
Zoals wij reeds eerder hebben bericht, 
zijn ook wij evenals vele dag- en week
bladen genoodzaakt als gevolg van 
prijsstijgingen en diverse kostenfacto
ren de abonnementsprijs te verhogen.

Met ingang van I januari 1968 is de 
abonnementsprijs gesteld op f  6,— per 
half jaar.

De prijs voor studentenabonnementen 
bedraagt f 3 ,— per halt jaar.
W ij verzoeken de abonnees het bedrag 
van f  6,— over te schrijven op post
girorekening nr. 89.673 van de A.R. 
Partij-Stichting, Dr. Kuyperstraat 3, 
’s-Gravenhage. Bij voorbaat hiervoor 
dank.

De abonnees, die ons een giromachti- 
gingskaart deden toekomen, vinden het 
desbetreffende bedrag nog in de loop 
van deze maand van hun girorekening 
afgeschreven.
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De  landaanwinning is een oud- 
Nederlands bedrijf dat al eeuwen 

lang met graagte in ons land is 
beoefend.
Er is sedert de vroege middeleeuwen 
tot de zestiende eeuw beel wat land, 
zo ongeveer een half miljoen hecta
ren, verloren gegaan.
Wij hebben op dit ogenblik vermoe
delijk een zelfde oppervlakte aange
wonnen. Slechts voor een deel ligt 
het aangewonnen land op de plaats 
van het verlorene en ook de aard van 
het ene is anders dan die van het 
andere. Er zijn gebieden verloren, die 
bewoond waren en in cultuur waren 
gebracht —  denk aan de omgeving 
van Dordrecht, die bij de Elisabeths- 
yloed van 1421 werd overstroomd — , 
maar grote delen van de verloren ge
bieden waren niet of nauwelijks in 
gebruik. Belangrijke oppervlakten 
waren niet meer dan ontoegankelijke 
moerassen.

Omdat het winnen van land een kostbare 
onderneming was en nog altijd is, werd 
het alleen ter hand genomen als men dacht 
een redelijk rendement te verkrijgen. Dat 
betekende dus dat men het nieuwe land 
van het begin af intensief ging gebruiken. 
Dat konden alleen de boeren doen; de bur
gers die zich met handel en nering bezig 
hielden, vonden elders nog ruimte genoeg. 
Vestigen van steden en dorpen in gewon
nen land kwam maar bij uitzondering en 
dan over kleine oppervlakten voor.
Het doel van de landaanwinning was dus 
het verkrijgen van landbouwgrond.
Toch had een landaanwinning soms nog 
wel een neven-effect. De droogmgking van 
de Hollandse meren, in het bijzonder die 
van de Haarlemmermeer in het midden 
van de vorige eeuw, is tevens gemotiveerd 
door de verbetering van de veiligheid van 
het omliggende land.

Flevomeer-Zuiderzee-Flevoland
De voormalige Zuiderzee is zulk een ver
loren gebied, dat wij bezig zijn terug te 
winnen, maar ook hier komt de oude geo
grafische vorm niet terug. Waar wij nu 
Flevoland maken, lag in de Romeinse tijd 
al het meer Flevo; het gebied tussen Enk- 
huizen en Stavoren, dat in de middel
eeuwen land was, laten wij water blijven. 
De droogmaking van de Zuiderzee is, meer 
dan de vorige landaanwinningen, een on
derneming met een veelzijdige doelstelling. 
Het is wel zeker dat Stevin, op wiens naam 
de oudste uitspraak — midden zeventiende 
eeuw — staat, die de mogelijkheid van de 
droogmaking van de Zuiderzee aanduidt, de 
veelzijdige betekenis van dat werk al in
zag. Die betekenis wordt uitvoerig bespro
ken door Lely in zijn nota’s die tussen 
1887 en 1891 zijn verschenen. Hij beschreef 
daarin het eerste volledig uitgewerkte Zui- 
derzeeplan, een plan, dat gekenmerkt is 
door het maken van een afsluitdijk, het 
daardoor vormen van een groot zoetwater- 
bekken, het IJsselmeer en het bedijken 
binnen dat meer van grote oppervlakten 
nieuw land. Dit plan wordt in beginsel nog 
steeds gevolgd.
Lely vermeldt zes aspecten. Dit zijn:
1. de veiligheid van de gebieden om de Zui

derzee; deze werden voor een groot deel 
beschermd door ten dele niet al te beste 
dijken, die het in de loop der eeuwen 
nogal eens hebben begeven; de taak van 
deze dijken, samen ongeveer 300 km lang, 
zou worden overgenomen door een nieu
we waterkering, bestaande uit de solide 
uitgevoerde Afsluitdijk en verbeterde 
dijken op Wieringen, samen nog geen 50 
km lang;

2. de bescherming tegen overstroming van 
gebieden, die tijdens hoge zeewaterstan- 
den op de Zuiderzee werden over
stroomd;

3. de verbetering van de afwatering van 
gebieden, waar die tijdens hoge zeewa-
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Het Zuiderzeeplan dat thans wordt uitgevoerd.

terstanden moeilijkheden ondervond;
4. de voorziening met zoet water van de 

boezems van Noord-Holland en Friesland 
uit het IJsselmeer, dat bij de afsluiting 
zou worden gevormd;

5. de verbetering van de verkeersverbin
dingen tussen westelijk en noordelijk 
Nederland, waarbij Lely dacht aan een 
spoorweg op de Afsluitdijk; een rijweg 
achtte hij niet nodig;

6. de winning van landbouwgronden.

agrarische sector een steeds toenemend 
aanbod van arbeidskrachten geconstateerd, 
zodat het rapport kon uitlopen op een 
krachtig pleidooi om de landaanwinning 
voort te zetten.

30 jaar na Lely

Toen in 1920 met de Zuiderzee-onderne- 
ming een begin was gemaakt, zijn de doel
stellingen opnieuw — ̂dat was dus ruim 30 
jaar na Lely’s nota’s — onder het oog ge
zien door een commissie, genoemd naar de 
voorzitter Lovink, waarvan in 1922 het rap
port verscheen.
De visie van Lely werd bevestigd, maar 
deze commissie ging dieper in op de bete
kenis van de Zuiderzeewerken voor de 
landbouw. Zij bekeek daarom zowel het 
aspect van de watervoorziening aan de 
landbouwstreken in Noord-Holland en 
Friesland als het aspect van de winning 
van nieuw land.
Wat hét laatste betreft, werd erop gewezen, 
dat, hoewel in de eeuw van 1820 tot 1920
100.000 ha nieuw land was gewonnen en 
bovendien 300.000 ha woeste grond was 
ontgonnen, de grond een schaars artikel 
was geworden. Bovendien werd er in de

Men dacht toen de Zuiderzeewerken in 30 
a 40 jaar te voltooien. Nu spreken wij over 
voltooiing in het jaar 2000, dat fs dus 80 
jaar na het begin van de uitvoering. Nog 
een paar cijfers: Lely dacht in 1890, dat 
het gehele project 200 miljoen gulden zou 
moeten kosten. Tot en met 1966 zal rond 
1500 miljoen gulden zijn uitgegeven; voor 
een deel zijn dit vóór-oorlogse, verder na
oorlogse guldens van verschillende inhoud. 
De voltooiing zal nog wel 2 miljard gulden 
vorderen.

De door Lely geformuleerde doelstellingen 
zijn nu reeds voor een belangrijk deel ge
realiseerd. Er is terecht gezegd, dat de Af
sluitdijk, die 140 miljoen voor-oorlogse 
guldens heeft gekost, in de nacht van 31 
januari 1953 ruimschoots is terug verdiend, 
aangezien — zonder die dijk — in die 
stormnacht zeker ernstige overstroipingen 
zouden zijn voorgekomen. De verbetering 
van de afwatering is tot stand gekomen, 
al is bijvoorbeeld in de winter 1965/1966 
gebleken dat die nog niet volmaakt is; een 
volmaakte toestand is evenwel noch door 
Lely noch door zijn opvolgers toegezegd. 
Wat de waterhuishouding betreft, zijn de 
accenten wel iets anders komen te liggen. 
De betekenis van het IJsselmeer voor de

bestrijding van de verzilting die voor west- 
Nederland een steeds ernstiger bedreiging 
vormt, heeft veel meer aandacht gekregen 
dan bij Lely het geval was. De omvang van 
het gebied, waar het IJselmeer een gun
stige invloed op de waterhuishouding zou 
kunnen hebben, kan veel groter zijn dan 
vroeger werd verondersteld, terwijl de be
tekenis van het meer voor de drinkwater
voorziening groter nadruk kreeg.
De betekenis voor het verkeer, zoals die nu 
wordt gezien, gaat ver uit boven die van 
de door Lely ontworpen spoorweg Holland- 
Friesland, die nooit werd aangelegd. Naast 
een weg op de Afsluitdijk kunnen door de 
polders belangrijke wegverbindingen wor
den gerealiseerd, waaraan Lely nog niet 
kón denken.
Met de landaanwinning in het IJsselmeer 
zijn we juist over de helft.

Structuur landbouw gewijzigd
De inrichting van de eerste polders, Wie- 
ringermeer en Noordoostpolder, is afge
stemd op de visie van de Commissie-Lo- 
vink. Er is gestreefd naar een situatie die 
uit cultuurtechnisch oogpunt zo gunstig 
mogelijk is; daarnaast werd rekening ge
houden met het sociale motief, dat heeft 
geleid, tot het stichten van, wel levens
krachtige, maar niet te grote bedrijven. 
Intussen is de structuur van de landbouw 
fundamenteel gewijzigd: het is nu zo, dat 
naast de factor grond ook de factor arbeid 
schaars is geworden. Dit betekent wel dat . 
het pleidooi van dé Commissie-Lovink niet 
meer ten volle op de acute situatie past, 
maar niet, dat de landaanwnining in de 
Zuiderzeepolders met agrarisch doel zin
loos zou zijn geworden. De nieuwe ontwik
keling betekent zeker niet dat de produktie 
kan worden gestaakt; wel dienen wij die 
tegen de laagst mogelijke kosten te ver
krijgen. Derhalve behoudt de. landbouw in 
Nederland zijn mogelijkheid: ons land kent 
uitgestrekte gebieden met een vruchtbare 
en vlakke bodem, het klimaat is gunstig 
en een geschoolde agrarische bevolking is 
beschikbaar. Dit geldt a fortiori voor de 
Zuiderzeepolders die, wat de landinrichting 
en de waterhuishouding betreft, aan de top 
staan. Als er nog ergens in Nederland 
landbouw zal worden gepleegd, dan in de 
Zuiderzeepolders! De economische basis is 
dus aanwezig.
Wat de sociaal-culturele inrichting van

Overzicht van de inpolderingen in Nederland
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nieuwe landbouwgebieden betreft, dient te 
worden bedacht dat de agrarische bevol
kingsgroep emancipeert naar „stedelijk ni
veau” of liever, naar een algemeen niveau 
dat voor boeren en burgers gelijk ligt.
In de nieuwe polders, voor zover deze voor 
de landbouw zullen worden gebruikt, zul
len de consequenties van deze stand van 
zaken moeten worden aanvaard; dit houdt 
in :
1. de bedrijven kunnen groter worden, om

dat niet meer op een maximaal-grote 
agrarische bevolking behoeft te worden 
gerekend;

2. de eis van een zo doelmatig mogelijke 
cultuurtechnische inrichting, waaronder 
die van de waterhuishouding, blijft on
verminderd van kracht;

3. de dorpsstructuur moet worden aange
past aan de toekomst,

Wat dit laatste punt betreft, kan worden 
opgemerkt, dat het algemene sociaal-cultu- 
rele verzorgingsniveau waarover hiervoor 
is gesproken, niet in kleine dorpen kan 
worden bereikt. Er is dus voor de opeen
volgende polders een tendentie in de rich
ting van grotere dorpen, hetgeen meebrengt 
grotere verzorgingsgebieden met grotere 
afstanden tot de kern.

Ruimte voor wonen en werken
Hoewel het onder de huidige omstandig
heden nog wel zinvol is land aan te winnen 
voor agrarische doeleinden, is het rende
ment van de daarin te besteden investerin
gen, ook als dit in ruime zin wordt opge
vat, weinig indrukwekkend. Wanneer men 
de prioriteiten van mogelijke investeringen 
gaat afwegen, zou de financieel-economi- 
sche basis van de Zuiderzee-inpoldering 
als zuiver agrarisch project wellicht wel 
wat smal uitvallen. Het is evenwel geble
ken dat de ruimte die door de landaanwin
ning ontstaat, nog andere mogelijkheden 
geeft dan, het agrarisch gebruik. Behalve 
voor de landbouw is er in Nederland ruim
te nodig voor wonen en werken, waarbij 
dan wordt gedacht aan werken in de niet- 
agrarische sectoren van onze maatschappij; 
ruimte voor de recreatie en in veel preg
nanter zin dan voor enkele decennia kon 
worden gedacht, ruimte voor het verkeer. 
Het grote belang van het verschaffen van 
ruimte voor deze doeleinden vloeit voort 
uit de demografische situatie in ons land, 
die gekenmerkt is door de verwachting, 
dat in 2000, dus over 35 jaar, onze bevol
king 6 a 8 miljoen groter zal zijn dan van
daag. Al die mensen, met de 12 miljoen 
die er nu al zijn, hebben ruimte nodig om 
te wonen, ruimte om te werken, ruimte 
om zich te recreëren en ruimte voor we
gen om zich te verplaatsen.
Daarnaast zou het prettig zijn als er ook 
nog wat ruimte overbleef waar hun voed
sel kon groeien, of voedsel voor buiten
landers, waartegen wij iets ruilen kunnen, 
dat wij nodig hebben. Gemiddeld beschikt 
elke Nederlander nu over een vierkantje 
van 50 bij. 50 meter; aan ’t eind van de 
eeuw zal dat een veldje van 40 bij 40 
meter zijn, waarop hij dus alles moet doen: 
wonen, werken, voetballen, autorijden, in 
de zon liggen, zijn koe melken en zijn 
aardappels en tomaten verbouwen. En al 
levert de droogmaking van de Zuiderzee
polder ieder nog een extraatje van 10 bij

■ü sinds de dertiende eeuw.

Het inrichtingsplan van Oostelijk en Zuidelijk Flevoland, gebaseerd op het enkele jaren geleden gepubliceerde Structuurplan voor 
de Zuidelijke IJsselmeerpolders, kan gemakkelijk worden ingepast in de visie zoals deze is ontwikkeld in de recente Tweede Nota 
over de ruimtelijke ordening in Nederland.

10 meter op, plus nog een plasje zoet 
water, het blijft maar een benauwde zaak. 
Willen wij ons land leefbaar houden, zoals 
dat dan heet, dan moeten wij de beperkte 
ruimte ordelijk verdelen; het begrip 
„ruimtelijke ordening” is daarmee gege
ven.
Het is bekend dat deze ruimtelijke orde
ning een zaak van regeringsbeleid is en 
dat de inzichten daaromtrent zijn neer
gelegd in de onlangs verschenen „Tweede 
nota over de ruimtelijke ordening in Ne
derland”. Daarin valt te lezen hoe dat 
zou rnoeten in de komende 30 of 40 jaren. 
Degenen die zich met het Zuiderzee- 
project bezig hielden, hebben zich al ge
ruime tijd geleden gerealiseerd, dat de 
Zuiderzee-ruimte als een deel van de Ne
derlandse ruimte moet worden beschouwd. 
De Zuiderzee-polders kunnen niet het do
mein zijn van een uitverkoren volk, dat 
zich mag vestigen en de ruimte voor zich 
houden. Daarom is voor enige jaren een 
structuurplan voor de Zuidelijke IJssel-, 
meerpolders opgesteld, waarin bestem
mingen zijn aangegeven, die rekening hou
den met het algemene ruimtelijke beleid. 
Dat structuurplan kon zonder moeite wor
den ingebouwd in de visie die de Tweede 
Nota oproept.
De bevolking en in relatie daarmee de 
werkgelegenheid zijn niet gehjkmatig over 
de Nederlandse ruimte verdeeld. Er is in 
het westen en daarbinnen in het bijzonder 
in de Randstad Holland, een concentratie 
die in de loop der tijden is ontstaan op 
de basis van geografische factoren. Die 
blijven van belang, al wordt er gestreefd 
naar een versterkte groei van de activi
teit en daarmee van de bevolking in ove
rig Nederland. Zij brengen mee, dat er, 
naast zones met grote concentraties, ge
bieden worden aangegeven, die groen 
kunnen blijven en die — ook weer orde
lijk ingericht — ruimten van formaat bie
den aan de landbouw en aan de recreatie.
Wat nu de IJsselmeerpolders betreft, ver
meldt de Tweede Nota dat aldaar tot 2000 
enige honderdduizenden mensen zullen 
wonen, welk getal bij aanname van een 
versterkte deconcentratie zou kunnen 
stijgen tot een half miljoen. Als „indica
tie” geeft ze aan, dat deze bevolking zal 
worden geconcentreerd in een groot Lely
stad en in een nog grotere stedelijke con
centratie in het zuidwesten van Zuidelijk 
Flevoland, aan IJmeer en Gooimeer ge
legen. Daarnaast wordt nog een kleinere 
woonkern in het zuidoosten van deze pol
der aangegeven.
Respectievelijk in 1931, 1941 en 1957 wer
den de Wieringermeer, de Noordoostpolder 
en Oostelijk Flevoland drooggemalen. 
Telkens werd een verkavelingsplan of in
richtingsplan voor de aan de beurt zijnde 
polder gemaakt. Nu vermoedelijk in 1968 
Zuidelijk Flevoland zal droogvallen, ligt 
er voor deze polder ook weer een verka
velingsplan op tafel, dat voor dit onder
deel een uitwerking betekent van het hier
voor genoemde structuurplan. In dit laat

ste wordt immers het gehele poldergebied 
in hoofdzaken beschouwd, ook in zijn sa
menhang met het oude land.
Zuidelijk Flevoland meet ongeveer 42.000 
hectare; van het oude land is het ge
scheiden door een gordel van randmeren, 
van oost naar west: Veluwemeer (zuide
lijk gedeelte), Eemmeer, Gooimeer en 
IJmeer; tegen Oostelijk Flevoland sluit 
het zonder onderbreking aan; Lelystad 
ligt wel tegen Zuidelijk Flevoland aan, 
maar nog wel, althans voorlopig, geheel 
in Oostelijk Flevoland; van de nog te ma
ken Markerwaard zal Zuidelijk Flevoland 
door het Oostvaardersdiep, een paar hon
derd meter breed, worden gescheiden.

Recreatie

In het verkavelingsplan vindt men na
tuurlijk de in het structuurplan en in de 
Nota Ruimtelijke Ordening aangeduide 
elementen terug. Dat is dus een stedelijk 
gebied in het westen, waarvoor ongeveer
9.000 ha. is uitgetrokken. Vervolgens de 
genoemde kleinere woonkern in het zuid
oosten. Deze urbane gebieden zijn zo ruim 
bemeten, dat daarbinnen voldoende werk
ruimten beschikbaar zijn. Langs de zui
delijke randmeren is tussen de beide ste
delijke gebieden een brede strook aange
geven die door de vormgeving van het 
landschap, vooral door een bebossing die 
rekening houdt met recreatief gebruik, 
geschikt zal worden voor verpozing en ont
spanning van de dicht gepakte bevolking 
van een groot deel van west- en midden- 
Nederland. Deze strook hangt dus samen 
met de randmeren. Het is in Oostelijk 
Flevoland overtuigend gebleken, hoewel 
het landschap daar nog in een vrij pri
mitief stadium van ontwikkeling verkeert, 
dat een dergelijke combinatie van water, 
oever en bos een bijzonder grote aantrek
kingskracht heelt voor de recreant. Ge
bieden waar deze combinatie mogelijk is, 
moeten dus als bijzonder waardevol wor
den beschouwd. De bos- en natuurgebied- 
den krijgen daarom een aanzienlijke op
pervlakte; inclusief enkele kleinere be
bossingen elders in de polder is 7.000 ha 
daarvoor bestemd.
Aanvankelijk blijft er dan nog een opper
vlakte van omstreeks 24.000 ha voor de 
landbouw beschikbaar; dit gebied zal wat 
waterhuishouding en cultuurtechnische in
richting betreft aan de hoogste eisen vol
doen.
Dorpen zijn in dat gebied niet ontworpen. 
In de sociaal-culturele verzorging van het 
landbouwgebied, waarin — dank zij de 
rationalisatie van het bedrijf — slechts 
een kleine bevolking werk zal kunnen vin
den, voorzien de urbane nederzettingen 
die er omheen liggen, dus Lelystad als
mede de zuidwestelijke en de zuidooste
lijke kern. Het blijkt niet goed mogelijk 
binnen de driehoek waarvan deze drie 
kernen de hoekpunten vormen, nog een 
dorp te plaatsen, dat voldoende groot is om 
het noodzakelijke verzorgingsniveau te

kunnen bieden, waarover hiervoor is ge
sproken.

Open plan
Hiermede zijn de bestemmingen van de 
polderruimte voor de eerstkomende de
cennia wel aangegeven.
Daarna kunnen wij nog veel kanten uit; 
het verkavelingsplan is immers een „open 
plan”.
Voor een brede strook langs het Oostvaar
dersdiep kan dat inhouden de onwikke- 
ling van een industriegebied, onderbroken 
door groenzones; wellicht zullen hier ook 
nog bewoonde kernen kunnen ontstaan. 
Voor het zuiden, dus het gebied tuusen 
Gooi en Veluwe, is een intensivering van 
het recreatieve gebruik waarschijnlijk. In 
een later stadium zal daaraan wellicht nog 
agrarisch terrein worden opgeofferd, ter
wijl naar behoefte binnen dit gebied nog 
wel woonbestemmingen zullen worden 
aangewezen.
Wij zijn dan de grens van het jaar 2000 
gepasseerd. Aan welke woonvormen wij 
dan zullen moeten denken, is nog moeilijk 
te zeggen. Ook in dit opzicht is de ont
wikkeling van allerlei denkbeelden in vol
le gang, denkbeelden die thans nog sterk 
van elkaar afwijken.
Wellicht zal er, tegen de tijd dat de be
woning in deze gebieden zal moeten wor
den uitgebreid, een mening zijn uitgekris
talliseerd, op grond waarvan een verant
woorde vormgeving mogelijk zal zijn.
In de ruimte die in de Zuiderzeepolders 
ontstaat, moeten dus eerst de verschillen
de bestemmingen worden geordend, waar
toe de beschreven plannen die met de 
ontwikkeling zullen meegroeien, moeten 
dienen. Daarna moeten de nodige wer
ken worden uitgevoerd. Het doel wordt 
eerst bereikt wanneer de bewoners zich 
in de polders gaan vestigen en de werkge
legenheid in ter plaatse gevestigde be
drijven en instellingen wordt geboden.
Een en ander hangt dus geheel af van de 
vrije wil van deze bewoners en de even 
eens vrije keuze van de bedrijven die zich 
vestigen. Of de keuze op de polder zal val
len wordt bepaald door de mate, waarin 
men op een bepaald tijdstip de polder als 
„leefbaar” zal beschouwen, met andere 
woorden, in hoeverre men een aantrekke
lijker milieu aanwezig acht, dan wel het 
milieu aantrekkelijker acht dan elders.
Het scheppen van dat milieu vordert, be
halve zekere investeringen, ook een aan
merkelijke tijd. Om maar iets te noemen: 
niemand zal in een kaal land willen wo
nen; eer een beplanting kan worden uit
gevoerd, moeten tijdrovende werkzaamhe
den aan de bodem, die na het droogval
len een slap moeras is, worden verricht; en 
eer daarna die beplanting zover zal zijn 
opgegeroeid, dat ze enige beschutting kan 
geven, moeten opnieuw enige jaren voor
bij gaan.
Het is met de ruimte in Nederland slecht 
gesteld; het zal daarom zaak zijn met de 
Zuiderzeepolders op te schieten!
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DE
LANDBOUWCOMMUNES

Het iaar 1958 wordt gekenmerkt door 
koortsachtige bedrijvigheid. In een al
omvattende beweging wordt politiek 
en economisch op een hogere versnel
ling overgeschakeld. De algemene 
partijlijn wil dat grotere en snellere 
vooruitgang wordt geboekt in de op
bouw van het socialisme. De verwach
tingen zijn hooggespannen.

V  olkscommunes
Op het gebied van de landbouw be
tekent dit dat het idee wordt gepro
pageerd om de verschillende coöpera
ties in grotere verbanden te verenigen. 
De praktische omstandigheid, dat wa
terbouwkundige werken zoals kanalen 
en bevloeiingsinstallaties vaak het ge
bied van meerdere coöperaties beslaan 
werkt deze fusiegedachte krachtig in 
de hand en maakt grotere onderlinge 
samenwerking geboden. Een commune 
als combinatie van verschillende co
öperatieve eenheden werd tevens ge
zien als een logisch voortvloeisel van 
een collectivisatiebeweging, die met de 
opzet van, wederzijdse hulpgroepen 
was begonnen. De eerste zin van de 
Peitaiho-resolutie van' augustus 1958, 
waarin de geboorte van de commune 
officieel wordt aangekondigd, luidt 
dan ook; „De voUtscommune is een 
logisch resultaat van de loop der ge
beurtenissen” . In verbluffend snel- 
tempo worden dan eind 1958 duizen
den coöperaties omgezet in communes, 
waarvan het uiteindelijke aantal on
geveer 75.000 bedraagt. Vrijwel de 
gehele plattelandsbevolking nam aan 
deze beweging deel.
In het reglement van „de Spoetnik” , 
één der eerste volkscommunes en ge
legen in de provincie Honan, treffen 
wij een bijzonder nuttige en hanteer
bare omschrijving aan, die wij voor 
het navolgende als leidraad willen ge
bruiken:
de commune is de basiseenheid van de 
samenleving, waarin het volk zich uit 
vrije wil verenigt, onder leiding van 
partij en regering, gewijd aan produk- 
tie, handel en cultuur met als direct 
doel de consolidatie van het socialisme 
en het scheppen van de voorwaarden 
voor overgang naar het communisme.

Waarin onderscheidt de volkscommune 
zich van haar coöperatieve voorgang
ster? Behalve dat de commune natuur
lijk aanzienlijk groter van omvang is 
strekt ook het gemeenschapsbezit zich 
hier verder uit. De genoemde resolutie 
van Peitaiho maakt weliswaar geen 
haast om ook de laatste stukjes grond 
die persoonlijk eigendom zijn in het 
commune-areaal te doen opgaan, njaar 
uitgesproken wordt dat met de ont
wikkeling van de produktie deze stuk
jes automatisch gemeenschappelijk be
zit zullen worden. Op de meeste plaat
sen is deze laatste consequentie van 
het communestelsel ook wérkelijk ge
trokken en hier en daar wordt een 
begin gemaakt met de communistische 
formule „van een ieder naar vermo
gen, aan een ieder naar behoefte” . Het 
belangrijkste verschil met de coöpera
tie is evenwel dat de commune als 
basis-eenheid van de samenleving niet 
alleen een agrarische taak heeft, hoe
wel centraal, maar daarnaast ook poli
tieke, sociale en militaire functies ver
vult. De volkscommune nam de ver
antwoordelijkheden van de plaatselij
ke dorpscomités over en werd daar
mee tot basiseenheid van het landelijk 
bestuur. De algemene vergadering van 
de commune kiest zich een leidingge
vend comité, voorgezeten door een 
president. Hem staan verschillende 
departementen ter zijde die belast zijn 
met financiën, landbouw, wetenschap, 
cultuur enz. De commune verenigt dus

Bewerking van terras-akkers in de Chipu volkscommune in de provincie Kiangsi

alle diensten in zich van een kleine 
zelfstandige staat. De CCP oefent op 
alle niveaus controle uit en alleen haar 
eigen afdelingen zoals propaganda, 
jeugdorganisaties etc. zijn niet volledig 
in de communestructuur ingekapseld. 
Dit stemt dus geheel overeen met de 
omschrijving uit het Spoetnik-regle- 
ment, hierboven aangehaald, volgens 
welke de commune onder leiding staat 
van partij en regering. Over de vrije 
wil van het volk, waarvan eveneens 
gewag werd gemaakt, komen wij aan
stonds nog te spreken.

Wel gezinsleven
De sociale functies van de commune 
zijn — naast de garanties van voedsel, 
kleding, onderwijs voor de jongeren 
en een begrafenis voor de ouden — er 
zoveel mogelijk op gericht handen vrij 
te maken voor het landbouwfront. De 
tijd en energie die vroeger verloren 
gingen doordat men op eigen gelegen
heid en op verschillende tijden zijn 
maaltijden gebruikte worden nu uit
gespaard door de eetzalen waar spe
ciale ploegen het voedsel bereiden, dat 
op vastgestelde tijden gezamenlijk 
wordt genuttigd. In drukke tijden 
brengen de keukendiensten de wer
kers hun maaltijd zelfs op het land. 
Evenzo moeten kinderbewaarplaatsen, 
waar oude vrouwen hun tijd ten nutte 
kunnen maken, de vrouwenarbeid vrij 
maken voor de landbouw om de ge
stelde doelen van de grote sprong te 
overtreffen. Er bestaat een uitgebreid 
stelsel van sociale zekerheid, dat tevens 
de bedoeling heeft het patriarchale 
familie-systeem — de sociale kern van 
het oude China — te ontwrichten, on
dermeer door de opzet van rusthuizen 
voor ouden van dagen en de bepaling, 
dat uitbetaling niet langer geschiedt 
aan het familie-hoofd, maar aan de 
commune-leden persoonlijk. De com
mune heeft haar eigen scholen, dik
wijls gevestigd in oude tempels waar
van de muren nu zijn gesierd met af
beeldingen van tractoren en landbouw
machines. De militaire functie van de 
commune tenslotte bestaat uit de lich
ting en training van een eigen verde- 
digingskorps en de zorg voor eigen vei
ligheid.

Het is wellicht goed er op te wijzen, 
dat nimmer is besloten tot een volle
dige collectivisering van het gezin door 
een gedwongen vestiging in barakken. 
Huisvesting in gemeenschappelijke 
woonvertrekken en slaapzalen vond 
alleen plaats wanneer de afstand tus
sen het dorp en de plaats van arbeid 
dit tijdelijk noodzakelijk maakte. De 
vele fantastische berichten in de wes
terse pers over het samenleven in de 
commune verdienen lang niet alle ge
loof. Het gezinsleven wordt beschermd 
en bevorderd, het traditionele familie
systeem echter teruggedrongen. Dit 
laatste is al te zeer verweven met het 
feodale verleden, het gezin echter is 
de vorm die beantwoordt aan de eisen 
van het nieuwe China. Dezelfde ont
wikkeling, zij het minder dwangmatig, 
heeft zich in het westen voltrokken.

Grotere staatsmacht
Het Spoetnikreglement stelt dat het 
volk zich uit vrije wil in de commune 
verenigt. En de officiële lezing wil, dat 
de commune niet ontstond als gevolg 
van een bevel uit Peking, maar min of 
meer organisch is gegroeid uit de bij
zondere behoeften van de landbouw en 
spontane wil van de boerenmassa. Dit 
laatste doet echter twijfel rijzen, aange
zien de commune-organisatie juist in 
scherp conflict staat met het econo
misch individualisme /an de Chinese 
boer en de sociale samenhang van de 
groot-familie. Er schijnt een duidelijke 
breuk te zijn in plaats van een harmo
nieuze ontwikkeling.
De Chinese boer van vroeger tijden 
placht te zeggen „De hemel is hoog en 
Peking is ver” , hetgeen beduidde, dat 
wat in Peking werd besloten zijn dage
lijks werk niet raakte. Maar men mag 
aannemen, dat de staatsmacht vandaag 
de dag een groter gezag en wijder be
reik heeft dan tijdens de dynastieën. 
Daarorn is het enerzijds onvoorstelbaar 
dat de regering zulke ingrijpende 
maatregelen als een landbouwcollecti- 
visatie aan een bevolking van 700 mil
joen mensen heeft kunnen opleggen, 
zonder dat er in brede lagen van die 
bevolking bijval is betuigd en mede
werking geboden. Anderzijds wordt

het verzet tegen de communebeweging 
te gemakkelijk toegedicht aan enkele 
„ideologische blindgangers” en voor
malige grondbezittters die hopen op 
een terugkeer van Chiang-Kai-shek. 
De indoctrinatie-campagnes, die iedere 
nieuwe hervorming vergezellen, spre
ken een eigen veelzeggende taal. An
dere aanwijzigingen waaruit men ver
zet bij een belangrijk deel van de boe
ren kan afleiden zijn de massale onge
controleerde verhuizingen van het 
platteland naar de stad, het slachten 
van de eigen veestapels en de omstan
digheid, dat de leiding uitsluitend bij 
partijleden berust.
De motieven, die tot de collectivisatie 
en communevorming hebben bewogen 
zijn zowel leerstellig als politiek-eco- 
nomisch van aard. Leerstelling in- 
zoverre een keuze is gedaan tussen de 
kapitalistische en de socialistische 
weg. En er is sprake van consolidatie 
van het socialisme (Spoetnikregle
ment) wanneer wij woordvoerders van 
Peking horen verklaren, dat zonder 
voortgaande collectivisatie de boeren 
zouden terugvallen in een verderfelijk 
kapitalisme. Maar belangrijker zijn de 
pólitiek-economische overwegingen; de 
collectivisatie van het platteland heeft 
de bestuurstaken en de belastinginning 
vergemakkelijkt en vereenvoudigd. En 
vooral: het bedrijf van talloze kleine 
boeren op versnipperde grond was 
economisch onvoordelig. Om de stil
stand in de landbouw te doorbreken en 
de produktie revolutionair te verhogen 
is een groot landbouwbedrijf nodig, 
waar tijd, produktiemiddelen en mense
lijke arbeid rationeel en zo doeltref
fend mogelijk worden gebruikt.

„Duistere jaren’

W ij l e v e r B n  k w a l i t e i i s f i n e r e n !  
L A N D W E E R ^ S O M E R  nv
S T A D S K A N A A L  Tel. 0 5 9 5 0 - 2 0 0 4

Het jaar 1958 is in een geladen atmos
feer verlopen. Onder de nieuwe ar
beidsverhoudingen getroostten de Chi
nese boeren zich bovenmenselijke in
spanningen. Zij hebben gespit en ge
zaaid, woest land ontgonnen en kana
len gegraven. Werkte men vroeger on
der het individuele landbouwstelsel 
120 a 130 dagen per jaar, in de commu
ne werd het hele jaar doorgewerkt. 
Maar de oogst was bij gunstig klimaat 
slechts een weinig hoger dan het ge
middelde en stond dus in geen verhou
ding tot de enorme en uitputtende 
werkzaamheden. De regering in Pe
king maakte wel melding van haast 
ongelooflijke overwinningen, maar de 
veerkracht was gebroken. Voor de vol
gende jaren worden geen produktiecij- 
fers meer gepubliceerd. De „duistere 
jaren” breken aan en daarmee de spe
culaties.
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DIE JEUGD
TEGENWOORD

DOOR L. J. MEIRESONNE

'M '
eer dan de helft van de te

genwoordige jeugd is paci
fistisch georiënteerd. De vrede is 
„in” en zaken als de NAVO vindt 

„waardeloos”.
Deze en andere uitspraken waren 
te beluisteren uit de mond van de 
defensiedeskundige uit de Tweede 
Kamer, voor de VVD, tijdens een 
discussieavond over „De Westelijke 
democratieën en de NAVO, nu en 
in de toekomst”.
Spreker waarschuwde de aanwezi
gen ernstig voor „het communis
tische gevaar” van de Sowjet Unie, 
die haar militaire kracht nog 
„voortdurend uitbreidt”. Hij uitte 
felle kritiek op diegenen die deze 
dreiging niet willen zien, zoals het 
grootste deel van de hedendaagse 
jeugd.
In feite is het niet helemaal fair om een 
groep van. onze bevolking te kritiseren 
terwijl zij zich niet kan verdedigen. 
Deze bijeenkomst werd namelijk uit
sluitend door ouderen bezocht. Achteraf 
kan ik me levendig voorstellen dat er 
geen jeugd aanwezig was.
Om deze wat ongenuanceerde uitlatin
gen wat te neutraliseren en ook een an
dere kant van de houding van de jeugd 
te belichten, ben ik dit artikel begon
nen.

Zo vader, zo zoon
Als een kind uit onze omgeving een 
klein misdrijf heeft begaan, hoort men 
niet zelden de opmerking: je moet ook 
niet vragen uit wat voor gezin dat 
joch komt. Hiermee bedoelt men dat 
het doen en laten van de ouders een 
grote invloed doet gelden op het gedrag 
van de kinderen.
Maar als het«over onze eigen familie 
gaat dan zijn de van „pa” overgenomen 
eigenschappen meestal veel gunstiger: 
net zo’n doorzetter als zijn vader, of die 
ruime interesse heeft hij van zijn moe
der.
Veel ouders vergeten echter dat hun 
kinderen niet alleen hun goede voor
beeld kunnen volgen, maar ook hun 
slechte voorbeeld.

Het voorbeeld
Het voorbeeld dat door ouders kan 
worden gegeven kan dus goed of slecht 
zijn. Dat slechte voorbeeld kan actief 
zijn of passief. In het eerste geval is 
sprake van slecht voorleven en in 'het 
tweede geval hebben we te maken met 
het niet geven van een voorbeeld. In 
beide gevallen echter zal dit voorbeeld 
navolging vinden.
Veel volwassenen lijden tegenwoordig 
aan een chronische „televisitis” , het 
onderuitgezakt hangen in een leunstoel 
voor de televisie. Zij laten alles als een 
douche over zich heen komen en zo 
gaan ze ongemerkt meepraten met de 
(vaak vrij negatieve) geluiden die zich 
als het ware aan hen opdringen. Het 
zijn de mensen die niet meer de deur 
uit te krijgen zijn voor politieke, kerke
lijke of maatschappelijke activiteiten. 
Daar zijn wel anderen voor. Als ik de 
hele dag hard(?) heb gewerkt mag ik 
’s avonds er mijn gemak toch wel van 
nemen?
Natuurlijk, meneer, het is u van 
harte gegund. Maar u moet zich dan 
niet verbaasd afvragen hoe het komt 
dat uw kinderen en „die jeugd van te
genwoordig” toch zo weinig interesse 
tonen voor de dingen om hen heen en 
waarom zij zo negatief staan opgesteld 
tegen de problemen van deze tijd.
De appel valt niet ver van de boom. U 
begrijpt dat dit het passieve voorbeeld 
is dat zijn invloed op de jeugd niet zal 
missen. „Als het vader niet kan sche
len, waar zouden wij ons dan druk om 
maken”.
Het andere slechte voorbeeld slaat op 
die volwassenen, die zich zo slecht heb

Hoe staat het met de jeugd: Is zij negatief en ongeïnteresseerd?

ben georiënteerd 'op de veranderende 
omstandigheden en meningen dat ze 
niet los kunnen komen van het stand
punt van hun jeugdjaren. Zij benade
ren de zaken van vandaag met clichés 
die voor de oorlog al op het punt van 
verouderen stonden. Zulke clichés wer
den gebezigd op de avond waarover in 
het begin van dit betoog werd gespro
ken. Het denken is in feite ergens blij
ven haken en zij laten niet af te ha
meren op het aambeeld van het ,„vast- 
houden wat we hebben” of „het was 
toen goed, waarom zou het dan nu niet 
goed zijn” .
Op deze houding kan de jeugd op drie 
manieren reageren: zij neemt dit 
woordgebruik en deze zienswijze over, 
waardoor het voor kan komen dat 
iemand van twintig jaar volkomen an
tiek aandoet. Een andere reactie is een 
fel verzet tegen deze conservatieve ge
dachten, dat kan ontaarden in een to
tale onverschilligheid ten aanzien van 
de wereld rondom. De derde mogelijk
heid is een rustig analiserend aanzien 
van de gang van zaken en dan een wel
overwogen standpunt kiezen dat ge
nuanceerd genoemd kan worden.
Deze laatste houding is in de praktijk 
niet van de jeugd te verwachten, om
dat zij daarvoor te dynamisch is. Als 
deze houding bij sommigen voorkomt, 
wordt gesproken over „opa’s” en 
„opoes”.

Actie is reactie
Hoe feller de aloude, reeds lang over
leefde standpunten worden verkondigd, 
hoe feller in het algemeen de reactie 
van de jeugd is. En dat vinden de oude
ren dan gek en dat vinden parlementa
riërs gek. Ook tijdens de eerdergenoem
de discussie werd zo’n felle reactie uit
gelokt. Alleen er waren geen jongeren 
om te reageren. Daarom doe ik het hier 
omdat ook veel ouderen in onze krin
gen met verouderde gedachtenpatronen 
rondlopen. Vooropgesteld zij, dat de 
NAVO een verre van ideale organisa
tie is. We dienen haar dan ook niet te 
idealiseren maar gewoon te zien als 
een noodoplossing, als een noodzakelijk 
kwaad en gaat u maar door. Verder is 
het volkomen waar dat de strijdkrach
ten van de Sovjet Unie met de dag ver
beterd worden. Maar het is ten enen
male fout de NAVO slechts te bezien 
vanuit militair standpunt. En dat ge
beurde op deze avond. De spreker ach- 
te zich niet competent — als Tweede 
Kamerlid!!! — de politieke zijde van de 
NAVO te belichten en daarom zou hij 
de zaak militair benaderen. En dat ge
beurde dan ook.
Van de feiten en cijfers die hij noem

de was er geen één onjuist of over
dreven, maar het was een dusdanige 
eenzijdige benadering van het probleem 
NAVO, dat het politieke wereldbeeld 
en de bestaande machtsverhoudingen 
op geen enkele manier ter sprake kwa
men. Noch de taak van de NAVO ter 
bevordering van de vrede en ter ver
mindering van de spanning in de we
reld, voor zover de NAVO hierop een 
positieve invloed kan hebben zonder 
haar elementaire taak nl. het zo goed 
mogelijk verzekeren van de veiligheid 
van de westerse wereld te veronaclit-

Wat zegt de jeugd

deze dan ook een beetje remmend 
en een beetje corrigerend moeten op
treden. Niet te veel. Anders worden de 
initiatieven gedoofd, waarna onver
schilligheid en negativisme een kans 
krijgen.

De jeugd is er en wil daarom gewoon- 
. meegeteld worden. De jeugd is niet 
slechter dan vroeger, maar wel anders. 
De jeugd vraagt begrip. De jeugd 
vraagt naar het waarom van de dingen. 
De jeugd verfoeit clichés. Dat is alles.

Een reactie in de richting van een 
uiterste vraagt om een reactie naar het 
andere uiterste. Dit betoog is daar be
wust een voorbeeld van. Tegen een 
ongenuanceerde aanval op de jeugd 
volgt een even felle verdediging van 
de jeugd.
Maar als we zover komen dat niet al
leen de ouderen begrip opbrengen voor 
de jongeren, maar aan de andere kant 
ook de jongeren begrip opbrengen voor 
de ouderen, dan naderen die twee 
uitersten elkaar zo dicht dat van een 
harmonisch samengaan kan worden 
gesproken.
De liefde kan dus niet van één kant 
komen.

Tegen de achtergrond van wat hierbo
ven werd geschreven is het niet ver
wonderlijk dat er ’n aanval moest volgen 
op de mentaliteit van de jeugd. Want 
iemand die 25 jaar achter zijn tijd aan
leeft kan geen enkel begrip opbrengen 
voor de reactie van de jeugd anno 
1967/68.
Hoe staat het nu in werkelijkheid met de 
jeugd? Is zij negatief? Is zij ongeïnte
resseerd? Zijn zij per definitie tegen 
hetgeen de ouderen zeggen?
Ik dacht van niet. En deze mening is 
gebase^d op een inmiddels reeds 
maanden lang bestaand nauw contact 
met een zeer kritisch ingesteld gedeelte 
van de jeugd te weten de hoogste-klas- 
sers van onze middelbare scholen. Voor 
deze groep was ik in de gelegenheid 
lezingen te geven en discussies te lei
den over één van de meest besproken 
onderwerpen van dit jaar: de NAVO. 
Geen populair-onderwerp waar men 
direct de sympathie van het publiek 
mee wint.
Uit deze gedachtenwisselingen heb ik 
het volgende beeld van de jeugd over
gehouden:
De jeugd heeft een eigen, aparte kijk 
op de zaken. Als men de jeugd voor 
een onderwerp wil interesseren, moet 
de benadering ervan veelzijdig zijn en 
niet eenzijdig. De jeugd wil zich zelf 
een oordeel vormen en wenst in het 
algemeen geen mening opgedrongen te 
krijgen.. Kan de jeugd zelf oordelen? 
Ja, als men haar maar alle aspecten 
van een probleem geeft, zodat ze feite
lijk is ingelicht over de verschillende 
kanten van iedere zaak. De jeugd wil 
actief bij de problemen van deze tijd 
betrokken worden. Zij bekijkt de zaak 
weer anders. Zou hun inbreng mis
schien geen nieuwe geluiden naar vo
ren brengen waar we ons voordeel 
mee kunnen doen?
Natuurlijk loopt de jeugd wél eens 
hard van stapel, maar dat is gezond 
en begrijpelijk en de ouderen zullen in
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A R. BURGE 
MEESTERS 
ZIJN ER?

Men ziet grote verschillen tussen de provincies, niet 
alleen wat aantallen betreft maar ook wat de percen
tages aangaat. Gelderland nog geen vijf procent, Zuid- 
Holland 28 procent. Nu zeggen die percentages ook 
niet alles, want bij een beoordeling moet men ook 
rekening houden met de grootte van de gemeenten. 
Ook daarin geeft het genoemde artikel een inzicht via 
het volgende staatje

aantal gemeente
grootte gemeenten a.r. burgemi
boven 250.000 inw. 4 0
100.000 - 250.000 11 1
50.000 - 100.000 23 1
20.000 - 50.000 73 13
10.000- 20.000 148 15
5.000 - 10.000 219 26

beneden 5.000 463 59

Van de 41 gemeenten boven de 50.000 inwoners heb
ben slechts twee gemeenten nl. Hilversum en Ede een
a.r. burgemeester. Van de overige 39 gemeenten in 
deze groep kunnen 14 burgemeesters gerekend worden 
te behoren tot de K.V.P., eveneens 14 tot de P.v.d.A., 
vijf tot de C.H.U., vier tot de V.V.D. en twee burge
meesters zijn niet bij een politieke partij aangesloten. 
In de vijftien steden boven 100.000 inwoners woont 
ruim 29"/o van de Nederlandse bevolking en in slechts 
een van die gemeenten is een a.r. burgemeester. Het 
aantal burgemeesters mag dan kloppen op de sterkte 
van de a.r. bevolkingsgroep, aan de spreiding over de 
gemeenten naar grootte ontbreekt toch wel iets. Al 
dient er bij gezegd dat men natuurlijk niet alles met 
een schaartje knippen kan. De politieke samenstel
ling van de gemeente spreekt vanzelfsprekend ook 
een rol. Maar enige verbetering in de spreiding lijkt 
wel mogelijk.

NOTITIES VAN EEN RAADSLID

fn „De Magistratuur” (het maandblad van het ver- 
band van verenigingen van a.r. gemeente- en pro

vinciebestuurders) van december stond een artikel ge
titeld „Spreiding van a.r. burgemeesters”.
Aan de hand van de ledenlijsten was getracht een 
inventaris op te maken van het aantal a.r. burgemees
ters in Nederland. Helemaal precies is zo’n lijst na
tuurlijk nooit, er zijn ook burgemeesters die misschien 
wel a.r. zijn maar die niet zijn aangesloten bjj het 
verband of bij de partij. Maar goed na enige correctie 
krijgt men dan het volgende beeld dat wel niet veel 
van de werkelijkheid zal verschillen. Er zijn dan 117 
van de 941 gemeenten in Nederland die een a.r. bur
gemeester hebben. Dat wil echter niet zeggen dat er 
117 a.r. burgemeesters zijn. Sommige burgemeesters 
zijn nl. burgemeester in meer dan één gemeente. 
Vooral in de provincie Zuid-Holland vindt men deze 
combinaties van veelal kleine gemeenten.
Verdeeld over de provincies krijgt men het volgende 
beeld-

aantal
gemeenten a.r.

met a.r. burge-
burgemeester meesters..

14 14
10 10

2 2
9 9
5 5

12 8
8 8

4.H 30
5 5
9 8

Groningen
Friesland
Drente
Overijsel
Gelderland
Utrecht
Nrd.-Holland
Zd.-Holiand
Zeeland
Nrd.-Brabant
Limburg

aantal
gemeenten

55
44
34
54

105
51

116
153
78

141
110

941

Het beeld 
der vaderen

VRIJDAGMIDDAG EN 
ZATERDAGMORGEN

117 99

ONS verhaal over de kandidaatstelling voor de 
verkiezingen in 1918 gaat verder en blijft even 

verrassend als het tot nu toe was.
Maar we kijken nu naar de lijst voor groep III: 
Gelderland, Noord-Brabant, Limburg, Zeeland, 
Utrecht en de kieskringen Dordrecht en Leiden.
Op vrijdagmiddag 10 mei 1918 werd door het ver
sterkt C.C., vergaderende ten huize van dr. Kuyper, 
de lijst voor deze groep aldus vastgesteld:

1. Idenburg.
2. Van der Voort van Zijp.
3. Rutgers.
4. Van der Molen.
5. Beumer.
6. De Monté verLoren.
7. J. ,A. de Wilde.
8. Mr. A. A. de Veer.
9. A. Colijn.

10. K. Kruithof.
De volgende morgen vergaderde ten huize van dr. 
Kuyper het College van Gemachtigden en werd de 
lijst:

1. Idenburg.
2. Van der Voort van Zijp.
3. Rutgers.
4. Van der Molen.
5. Beumer.
6. De Veer.
7. J. A. de Wilde.
8. J. F. Heemskerk.
9. Duymaer van Twist.

10. Schouten.
De Monté verLoren, een zittend lid was dus van de 
lijst afgevoerd. Kruithof was op deze lijst vervangen 
door Schouten. Hij stond onderaan. Door het ver
sterkt C.C. was hij op de westelijke lijst op no. 5 
geplaatst, maar het College van Gemachtigden had 
hem daar geschrapt op die zaterdagmorgen en hem 
onderaan geplaatst op de bovenbedoelde lijst. De defi
nitieve lijst, zoals het héétte. Maar dr, Kuyper. was 
gemachtigd, indien het op het laatste moment nodig 
was, de zaak nog' weer te veranderen, en vijf dagen 
later zond hij een telegram aan de betrokken kies
kringen, dat hij de lijst aldus had vastgesteld:
1. Idenburg,
2. Van der Voort van Zijp.
3. Van der Molen,
4. De Monté verLoren.
5. Beumer.
6. ' Rutgers.
7. J, A. de Wilde.
8. De Veer.
9. Duymaer van Twist.

10. Schouten.
De Monté verLoren was door het versterkt C.C. op 
no. 6 gezet, door het College van Gemachtigden 
afgevoerd en hij werd door Kuyper er weer op gezet, 
en nu op no. 4 een veilige plaats.
Zo ging dat toen en zo werd de lijst definitief.

Vaste grond
Het liberale weekblad kent ook een rubriek „V.V. 
vrouwen D”. In een stukje, ondertekend door
J.H.S. en getiteld „Naar de toekomst” stond o.a. te 
lezen:
„Iedereen wil zijn haan fconing laten kraaien en 
windt zich er danig over op. Maar is opwinding vaak 
niet een teken van innerlijke onzekerheid? Rustig 
te midden van de woelige baren kan men zijn, als 
men vaste grond onder de voeten voelt.
Die vaste grond is voor ons het liberalisme, geboren 
uit eeuwenlange christelijke en humanistische 
gedachten. Het is goed ons af en toe op die vaste 
grond te bezinnen, zander ons af te loten leiden door 
bijzonderheden, door detailvragen, praktische toe
passingen. Die zijn het, die meningsverschillen, 
verdeeldheid brengen. Maar ze zijn slechts tijdelijk, 
wisselend naar de tijd en naar de personen” .
Het is duidelijk, dat hier een goed advocaat voor 
het liberalisme aan het woord is. Lincoln moet 
overigens van een advocaat eens gezegd hebben; „Ik 
heb nooit iemand ontmoet, die zulke kleine gedachten 
in zulke grote woorden kan uitdrukken”.

Man en vrouw
Mevrouw M. M. Smit-Kroes is de eerste Nederlandse 
vrouw, die lid is geworden van één van de Kamers 
van Koophandel en Fabrieken, en wel in Rotterdam. 
In de Volkskrant stond onlangs een vraaggesprek met 
haar:

„Of mannen flirterig zijn? Dat ligt aan je zelf. Mijn 
devies is gewoon doen, laten merken dat je je net als 
zij interesseert voor die problemen. En als rasechte 
Rotterdamse, met een vader die zelf in de vervoers
wereld zit, is het niet zo moeilijk om belangstelling 
voor de haven en het transport te hebben, nietwaar?”

in die Rotterdamse Kamer van Koophandel moet het 
nu wel veel spitser toegaan, als we de schrijver Anton 
Tsjechow mogen geloven: „Vrouwen zonder 
mannengezclschap verleppen, en mannen zonder 
vrouwengezelschap versuffen”.
Laten we — dit is tenslotte een a.r. weekblad — niet 
vergeten, dat er verschillen zfjn tussen man en vrouw. 
Eric van der Steen bracht dat als volgt onder 
woorden; „Het verschil tussen de man en de vrouw is, 
dat de vrouw met oude kranten de kachel aanmaakt. 
De man herleest ze”.

Nederlander
Nog niet zo lang geleden werd de heer P. Lieftinck (in 
de periode van 1945-1950 minister van financiën) voor 
de K.R.O.-televisie geïnterviewd. Eén van zijn 
uitspraken:
„De, in vergelijking met de jaren 1945-1950, veel 
grotere welvaart heeft in Nederland een aantal nieuwe 
problemen doen ontstaan. Dat komt ook omdat de 
Nederlander op het ogenblik de indruk heeft dat 
„alles kan” en dat wat men doet of laat niet meer zo 
nauwkeurig hoeft af te wegen” .

Een man raadpleegt een dure specialist (een specialist 
is overigens per definitie duur), maar vertelt terwijl 
hij weg zal gaan dat hij het honorarium niet kan 
betalen, omdat hjj geen geld heeft. „Waarom gaat u 
dan naar een specialist?”, aldus de vraag van de arts. 
„Ach dokter”, zegt de man, „mijn gezondheid kan me 
nooit teveel kosten”. De instelling van de gemiddelde 
Nederlander?

Benelux
Op een bijeenkomst van vertegenwoordigers uit onze 
zuidelijke provincies en België’s noordelijke 
provincies, heeft het hoofd van de provinciale 
planologische dienst in Noord-Brabant, ir. J. Margry 
opgemerkt, dat bij de betrokken regeringen de 
Benelux-gedachte zich in een stadium van een 
communicerend vat bevindt:
„Gaat het goed met de EEG dan daalt de belangstel
ling voor de Benelux, gaat het minder goed met de 
EEG dan wordt de Benelux weer van stal gehaald en 
voor het karretje gespannen” !

„De gedachte is onsterfelijk. Mits zij steeds opnieuw 
geboren wordt”, aldus de Pool Lee.
Wij zouden willen zeggen: Dat geldt ook voor de 
Benelux-gedachte. Volhouden maar!

Lincoln moet eens gezegd hebben: „Men krijgt eerder 
een kip door het ei uit te broeden dan 'door het kapot 
te slaan”.

Ook met Pasen ?
In de rubriek „sociale snippers” van het C.N.V.-blad 
„De Gids” werd iets geschreven over de reclame
campagne rond de Kerst in Duitsland:
„Natuurlijk ontkomt ook de boezem niet aan de 
schoonheidschirurgie. Vrouwen, die niet met de 
bestaande toestand tevreden zijn, kunnen voor 2090 
mark bij de dokter terecht. Dat was al bekend, maar 
blijkbaar hollen de Duitse dames nog niet hard genoeg 
naar de snijtafel. De vleesboetseerders zijn daarom 
een reclamecampagne begonnen. Onder de leus: 
„Verras uw man met Kerstmis met nieuwe oren, een 
nieuwe neus of een nieuwe boezem” .

In ons land dit soort reclame wellicht rond de Pasen?

Bril
Reclame kan verleidelijk zijn.
Meneer T. Stork doet ongetwijfeld in brillen:
„Er is niets dat de mens zoveel persoonlijkheid geeft 
als een bril. Daar kan de duurste nertsmantel niet 
tegen op. Met een bril kun je argumenten kracht bij 
zetten, je kunt er op bijten, mee in je handen draaien, 
spanningen af reageren” .

Hel vervelende is alleen, dat je op dit soort brillen 
niet kunt gaan zitten.

Woningnood
Het „Limburgs Dagblad” citeert een uitspraak van 
mevr. E. Kuiper:
„Men moet eindelijk eens meer aan de wensen van de 
ongehuwden tegemoet komen op woninggebied. Een 
echte woningnood bestaat niet meer. Men kan alleen 
van een woningbehoefte spreken, gelet op de vele en 
hoge eisen die aan een eigen home worden gesteld” .

Hoe klein zou de woonplaats van mevrouw Kuiper 
zijn, dat daar niet is doorgedrongen, dat er met name 
in het westen van ons land plaatsen zjjn waar men 
jaren ingeschreven moet staan bjj de afdeling 
volkshuisvesting om voor een huis in aanmerking te 
komen?
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DE HEER V . d. M ERW E SCHRIJFT ONS:

IS ONTWIKKELINGSHULP 
EEN KREET?
V OORDAT ik enkele bedenkingen op

per tegen bepaalde kreten om meer 
ontwikkelingshulp, wil ik er uitdrukke
lijk op wijzen dat het ook naar mijn me
ning de plicht van de rijken is om de 
armen te helpen.
In onze tijd gebeuren de dingen in het 
economische en maatschappelijke leven 
op een sterk vergrote schaal. Dat zal ook 
met de hulp aan ontwikkelingslanden 
het geval moeten zjjn. Het is eenvoudig 
een aanpassing van het christelijk be
ginsel aan de gigantische ontwikkelin
gen van deze tijd. Daarom mogen alle 
bedenkingen tegen kreten er niet toe 
leiden dat van de ontwikkelingshulp zelf 
wordt afgezien.

W il men een offer ?

Als wij er op aan dringen een deel van 
het nationale inkomen voor ontwikke
lingshulp te bestemmen, dienen we er 
wel aan te denken, dat onze goede gul
den in het buitenland alleen waarde 
heeft, zolang Nederland in staat en be
reid is daarvoor goederen, diensten of 
goud te leveren.

Nu is goud alleen een overbruggings- 
middel, dat zijn v/aarde ontleent aan het 
feit dat er overal ter wereld goederen 
voor te koop zijn. Als we er aan begin
nen zouden het goudbezit van de Ne
derlandse Bank voor ontwikkelingshulp 
te bestemmen, dan zou de hulp binnen 
afzienbarende tijd ten einde lopen.
Geen solide basis dus!
Hiermee wil niet gezegd zijn, dat het in 
dit geval ook niet als tijdelijk middel 
gebruikt mag worden.
Blijft over goederen en diensten. Hier
van kan een land echter niet meer be
schikbaar stellen dan het zelf produ
ceert.
Daar Nederland in het algemeen geen 
overproduktie heeft, betekent dit dat de 
produktie ter wille van de hulp moet 
worden opgevoerd, of de binnenlandse 
consumptie moet worden beperkt. Het 
opvoeren van de produktie betekent 
harder werken. Langer werken helpt 
minder, omdat dan het extra ontvangen 
loon gebruikt wordt om een deel van de 
extra produktie te consumeren. 
Beperking van de binnenlandse con
sumptie wordt bereikt door een belas
tingheffing, die de consumptie belast en

dus niet progressief mag zijn.
Natuurlijk zijn er combinaties mogelijk 
en zijn er gunstige en minder gunstige 
middelen denkbaar. Ook is het wel iets 
ingewikkelder dan ik het hier voorstel. 
Waar het echter om gaat is dit: „Zijn 
wij tot het offer bereid?” Niet alleen 
dat naastenliefde zonder offer geen mo
rele waarde heeft, maar op wereldschaal 
is hulp zonder offer zelfs niet te ver
wezenlijken.

Geen armenzorg,• f

Vele kreten om ontwikkelingshulp ma
ken op mij de indruk dat men denkt 
klaar te zijn met het zenden van voed
sel naar hongerlanden. Laten we echter 
bedenken dat zulk een gift voor het 
ontvangende land even vernederend is 
als de diaconale gift aan de werkloze 
arbeider van de vorige eeuw. De werk
loze had geen behoefte aan een gift maar 
hij zat te springen om werk en sociale 
zekerheid. De ontwikkelingslanden heb
ben evenmin behoefte aan voedsel maar 
des te meer aan de mogelijkheid om zelf 
voor dit voedsel te zorgen en aan de

zekerheid dat hetgeen zij voor export 
produceren door de wereldhandel be
hoorlijk zal worden betaald.
Toen de Ver. Touwfabrieken bekend 
maakten dat zij de sisalspinnerijen wil
den overplaatsen naar d«̂ landen waar 
de sisal wordt verbouwd, werd hierte
gen in sommige bladen geageerd wegens 
vermindering van onze werkgelegen
heid. In andere kolommen pleitte men 
voor ontwikkelingshulp.
? ? ? Dat offer toch! Juist dit soort hulp 
is het waar de ontwikkelingslanden het 
meeste behoefte aan hebben.
Zo zijn er heel wat mogen ikheden. Om 
er een paar te noemen: De produktie 
van goedkope katoenen stoffen in lan
den die daarvan grote afnemers zijn, 
bijvoorbeeld in Afrika.
Jutespinnerijen en weverijen in landen 
waar jute verbouwd wordt, o.a. India. 
Aluminiumfabricage in landen waar 
bauxiet en waterkracht te vinden zijn. 
Suriname zal wel niet het enige land 
zijn waar dit het geval is.
In een ander vlak, een kunstmestfabriek 
in India. Immers kunstmest van een fa
briek in eigen land wordt veel eer door 
de boeren geaccepteerd dan die vreemde 
fratsen uit westerse landen.
Economisch zijn zulke projecten soms 
wel, maar veelal niet te verwezenlijken. 
Als de ontwikkelingshulp nu eens be
steed werd aan garanties en premies om 
zulke ondernemingen te doen slagen? 
Het schept problemen voor onze werk
gelegenheid, maar die zijn bepaald wel 
oplosbaar. Ik dacht dat' we de conse
quenties moesten aanvaarden en dit of
fer accepteren, om van de ontwikke
lingshulp een realiteit te maken.

A. P. C. V . d. Merwe.

LEZERS SCHRIJVEN ON

Fantasie?

Bij alle publiciteit die het hedendaagse 
(partij)politieke leven in ons land weet 
te verwerven, schijnt het zogenoemde 
stembusakkoord wel bijzonder de aan
dacht op zich te vestigen.
Men stelt deze kwestie graag voor als 
een kiezen van de drie grote confessio
nele partijen voor de P.v.d.A. (en even
tueel D’66) enerzijds of de V.V.D. ander
zijds als partner voor een regerings
coalitie na de verkiezingen, op basis 
van een gezamenlijk kabinetsprogram, 
zo mogelijk met bekendmaking vooraf 
van de samenstelling van het kabinet. 
Gemakshalve gaat men voorbij aan het 
feit dat er eerst zoiets als een akkoord 
tussen de drie confessionele partners zal 
moeten bestaan. Men bouwt aldus op 
een vooronderstelling die nog lang niet 
verwerkelijkt is; daarvoor is men bin
nen deze partijen nog te zeer verdeeld. 
Laten we ons echter voorlopig bij een 
„verbond” van K.V.P., A.R.P. en
C.H.U. bepalen en daarop eens verder 
borduren, wilt u: dromen- Deze drie 
partijen zullen, als het goed is, elkaar 
toch moeten weten te vinden: voor par
tijen die eenzelfde uiteindelijk doel wil
len nastreven (en dat mogen we toch 
wel stellen bij christelijke partijen?!), 
kan dat geen onoverkomelijke bezwaren 
opleveren als ze ernst met hun doel
stelling maken. Niet dat ik de K.V.P.,
A.R.P. en C.H.U. reeds als één partij 
de eerstkomende verkiezingen zie in- 
gaan. Maar juist omdat ik dat (nog?) 
niet zie gebeuren, wil ik met temeer 
klem pleiten voor dit, m.i. meest voor 
de hand liggende stembusakkoord: een 
gezamenlijk program van deze drie par
tijen en een lijst van kandidaat-minis- 
ters voor het door hen gedrieën (ja, u 
leest het goed) te vormen kabinet na 
de verkiezingen. Meer niet. Ook niet 
minder, want over het samen aan één 
regering deelnemen van deze drie par
tijen zijn de meningen lang niet zo 
verdeeld als over het alternatief: deze 
groep plus P.v.d.A. of V.V-D. 
Inderdaad een stoute droom. Op grond 
van de uitslag van voorbije verkiezin
gen zal men immers tegenwerpen dat 
dit „nooit haalbaar” is. Dat is dan nog 
zacht uitgedrukt. Om die reden heb 
ik dan ook over „droom” gesproken en 
dit artikel de titel „Fantasie” meege
geven. Op grond van voor ons land 
bijzonder grote verschuivingen in de 
laatste stembusuitkomsten en de resul

taten van sociologische onderzoekingen 
— welke toch op een groep „zwevende 
kiezers” van ongeveer een kwart wij
zen — heb ik er echter een vraagteken 
achter geplaatst. De eerstvolgende ver
kiezingsuitslag zal de door mij opge
worpen mogelijkheid wel definitief naar 
het rijk der fantasie verwijzen. Of kan 
er toch een (kleine) meerderheid voor 
bedoeld verbond uit de (stem)bus ko
men? Laten we eerst de meest reële 
uitkomst (met dus een minderheid voor 
„de drie”) van een kanttekening voor
zien en daarna mijn droom afmaken. 
Blijkt de uitslag ongeveer eenzelfde, 
of zelfs een ongunstiger beeld voor de 
drie grote confessionele partijen te ver
tonen als in februari 1967, wel, dan zijn 
we toch een stap verder, want deze 
partijen hebben reeds een gezamenlijk 
program en leg dat van andere serieuze 
gegadigden er nu maar naast. Als het 
program-der-drie behoorlijk de christe
lijke doelstellingen behelst, zal die keus 
minder moeite opleveren dan de ge
schiedenis ons wil doen geloven. Al
thans: naar mijn bescheiden mening. 
Misschien zit er voor de daaropvol
gende verkiezingen dan wel een stem
busakkoord in van vier partijen! 
Gaan we verder met onze droom en 
is de uitslag van dien aard dat het 
onmogelijke (een regering-der-drie) mo
gelijk blijkt, dan. zal dat de K.V.P.,
A.R.P- en C.H.U. wellicht dichter tot 
elkaar brengen dan de huidige pogin
gen, daartoe ondernomen, zullen uit
werken. Verder krijgen we een dermate 
tegenstrijdige oppositie, dat deze zelden 
één front tegen de regering zal (willen) 
vormen. Misschien alleen om het kabi
net ten val te brengen.
Tenslotte: een droom berust nog niet 
altijd op fantasie!
P.S. De droom ontstond vóór het ru
moer dat nu uit de K.V.P. opklinkt. 
Maarssen. Jac. Romkes

Klap in gezicht

Als we de persberichten mogen geloven 
dan zijn de Arjos en ook partijvoorzit
ter dr. Berghuis nogal ingenomen met 
de KVP-radicalen. Mijn sympathie voor 
hen is net het tegenovergestelde, name
lijk nihil.
Het is begonnen met de val van het ka
binet Cals. Die val hebben Cals, in min
dere mate, en Bogaers in meerdere mate 
niet kunnen verteren.

Voor hen opkomen betekent in wezen 
dan ook een klap in het gezicht van het 
kabinet-De Jong.
Ook moet ik niets hebben van de A.R.- 
radicalen. Hun oorsprong ligt bij de
A.R. spijtstemmers, die liever hadden 
gezien, dat de A.R.P. met de P.v.d.A. in 
zee was gegaan in plaats van met de
V.V.D.
Dat de P.v.d.A. zichzelf al had uitge
schakeld willen zij niet zien. Zouden 
wij hier te maken hebben met „ziende

blind zijn”. Hen volgen in de politiek is 
ook een klap in het gezicht van het ka- 
binet-De Jong en in het gezicht van de 
ministers Roolvink, Bakker en Schut. 
De zich noemende christen-radicalen 
verbergen volgens mij achter nietszeg
gende woorden hun ware bedoelingen. 
De bedding waar hun radicalisme zich 
in uitstrekt is dan ook wel zeer smal, 
als er tenminste van een bedding sprake 
is.
Hetzelfde geldt voor het sprookje van 
„door de bocht” zijn. Ik denk, dat on
dergetekende wel nooit door de bocht 
zal komen, want in die bocht lag ook 
de Nieuw-Guineakwestie, welke volgens 
mij door de A.R. politici zwak werd ge
speeld, zoals nu nl. met de kwestie 
Vietnam gebeurt.
Leeuwarden. J. Bruining

DE WEEK ROND
15 januari In de liberale tijd was er de slagzin: „bouw meer scholen, dan kunnen

de gevangenissen worden gesloten.” Nu wéét je dat deze kreet niet waar 
bleek. Laat nu toch een belangrijke krant concluderen: „meer scholing 
kweekt meer belangstelling” . Afwachten maar weer — zo als zo vaak.

16 januari De uitwisseling van Egyptische en Israëlische krijgsgevangenen was
even stopgezet. Het weer werd te slecht. Na 5 dagen kon dit echter 

voortgang vinden. „De operatie nadert zijn voltooiing aldus een bericht 
uit het midden-oosten.
Navrant, dit woord „operatie” hier te gebruiken. Of is dit ook te con
servatief gedacht in deze poptijd?

17 januari Senator Ir. H. Vos gaat naar de Raad van State — als lid. Het is wel
jammer. Zijn vaak felle kritiek op kabinetten waarin de P.v.d.A. niet 
was opgenomen, horen we'nu niet meer. U begrijpt toch dat de heer Vos 
lid van de P.v.d.A. is? Akkoord!

18 januari Een aantal kopstukken van-de Koninklijke Marine zal een forumdis
cussie organiseren voor belangstellenden in Utrecht. Vragen staat vrij —̂ 
maar antwoorden daarbij! „Wij zijn nog steeds niet bang”, zullen de he
ren terecht gedacht hebben. Waarom ook? De Karei Doorman is er toch 
nog?

19 januari De A.R. wethouder van financiën in Utrecht heeft fel van zich afgebeten
toen een minderheid uit de K.V.P.-fractie een stuk vertrouwen in het 
college meende te moeten opzeggen — overigens ten onrechte. „U hebt 
bij uw intrede in de raad de eed afgelegd de gemeentebelangen te be
hartigen; maar niet om ze te ondermijnen”.
En dan zeggen er nog dat A. R. doetjes zijn. De K.V.P.-fractie zal ove
rigens dit incident wel als een scheiding der geesten ondervinden.

20 januari Het is dan zo ver — Trouw heeft het uit.de doeken gedaan. Aan de ene
kant van harte proficiat met de eervolle benoeming in Hilversum. Maar 
anderzijds: Wiert, Wiert, wie vangt ons door de bocht nu op?
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A.R.
STAATKUNDE
TN de zomer van 1966 vond in Ge- 

nève een conferentie plaats on
der het thema „Kerk en samenle
ving”, die gezien kan worden als 
een voorbereiding voor de dit jaar 
te houden bijeenkomst van de W e
reldraad van Kerken in het Zweed
se Uppsala. Daar zal o.a. uitvoerig 
worden gesproken over de vragen 
inzake kerk en maatschappij. In 
verband met die copferentie in Ge- 
nève, met theologen en deskundi
gen uit alle werelddelen, verscheen 
er een viertal boeken —  in het En
gels —  met een aantal studies.
De redaktie van A.R. Staatkunde 
heeft vier schrijvers verzocht in 
een zelfstandige bijdrage ieder 
vanuit eigen gezichtshoek een van 
die vier boeken te bespreken.

In een voetnoot bij het eerste artikel — 
geplaatst in het december-nummer — 
wordt o.a. opgemerkt: „De conferentie 
van Genève heeft in tal van kringen 
binnen en buiten de bij de Wereldraad 
aangesloten kerken de gedachtenwisse
ling losgemaakt. Wat gezegd en geschre
ven is, is kennelijk geen laatste woord, 
doch als fase in de meningsvoiming voor 
de ontwikkeling van christelijke poli
tiek naar het oordeel van de redaktie 
zo belangrijk, dat wij daaraan niet voor
bij mogen gaan”.

Het eerste boek draagt tot titel „Chris
telijke sociale ethiek in een veranderen
de wereld” en het wordt besproken door 
prof. dr. A. Troost.
Jn deze bundel zijn twintig studies bij
eengebracht. Prof. Troost schenkt in 
zijn artikel aan elf artikelen —■ min of 
meer — aandacht.

Het is niet mpgelijk u hier een uittrek- 
se- van het artikel te geven. Als totaal
indruk van de gehele bundel ziet prof. 
Troost — wij citeren —: „dat sociale 
ethiek heen en weer geslingerd wordt 
tussen secularisme en gematigd cleri- 
calisme, tussen idealisme en naturalis
me, tussen revolutie en conservatisme, 
tussen genade en natuur. De accenten 
en het primaat worden verschillend ge
legd, maar de dialectiek, d.w.z. de inner
lijke tegenstrijdigheid blijft, al is de ene 
evenwichts-constructie heel wat sym
pathieker dan de andere. Een werkelijk 
evangelisch-radicale, christelijk-revolu- 
tionaire doorbreking van deze eeuwen
oude status quo van het sociaal-ethisch 
denken hebben we echter nergens be
speurd.”
Hiermee is maar weinig gezegd over het 
artikel en over het besproken boek. 
Maar het is ook de bedoeling, dat u — 
als u geïnteresseerd bent — het artikel 
zelf gaat lezen. Op die manier raakt u 
er enigszins mee op de hoogte hoe on
der een aantal christenen over christe
lijke sociale ethiek wordt gedacht en dat 
is des te zinvoller nu het gaat over een 
publicatie, die in het Engels is versche
nen.
Wat het artikel verder betreft: het is 
prettig te lezen, al wordt bij de lezer

nogal enige theologische en filosofische 
kennis verondersteld.
In de komende nummers zult u — naar 
wij aannemen — besprekingen aantref
fen van de boeken „Verantwoordelijk 
bestuur in een revolutionair tijdperk”, 
„Economische groei in wereldperspec- 
tief” en „Mensheid in gemeenschap”.
De rest van het december-nummer van 
A.R. Staatkunde wordt in beslag geno
men door een andere boekbespreking. 
Prof. mr. I .. A. Diepenhorst bespreekt 
op de hem eigen wijze — en de lezers 
weten wat dit inhoudt — de paperback 
„Christen-radicaal”, samengesteld door 
Bas de Gaay Fortman en Wim in ’t Veld 
(213 blz., prijs ƒ 8,90).

Bijna aan het eind van de bespreking 
schrijft prof. Diepenhorst:

„Ten besluite en om ieder misverstand 
te voorkomen, wil ik verklaren dat een 
op sommige punten gebrekkige uitwer
king ten spijt het streven naar ver
nieuwing van de christen-radicalen be
zonnen steun verdient.”

Het volgende citaat uit het artikel licht 
u in over de vraag hoe het boek wordt 
besproken:

„Het is een bewijs van de ernst, waar
mee dit geschrift dezerzijds wordt ge
nomen, als' onder vooropstelling van 
de lof voor vaart, idealisme, kennis, 
scherpzinnigheid, volharding, durf, die 
onophoudelijk naar voren treden, een 
kritiek volgt„ die naar sommiger oordeel 
misschien gevoelig treft ( )”.

Een voorbeeld van de professorale kri
tiek mag dan ook niet ontbreken:

„Lichtvaardig doet aan het snel genoe
gen nemen met korte omschrijvingen 
van eigen makelij, de vrijwel kritiekloze 
tevredenheid rnet wat men er zelf van 
vindt, hetgeen schril afsteekt tegen het 
voortdurend over de hekel halen van 
anderer opvattingen. Met de vergelij-

Prof. mr. I. A. Diepenhorst

king tussen de nieuwe Fiat 25 en de 
anti-revolutionaire partij, welke beide 
het element „beweging” zouden gemeen 
hebben, kan ik niet dadelijk uit de 
voeten (blz. 58 - van het besproken 
boek - red.) en wanneer de term „sou- 
vereiniteit in eigen kring” geen genade 
vindt, heb ik slechts geen bezwaar zo
lang ik maar tegelijk verklaren. mag 
dat de in deze bundel telkens gebruikte 
aanduidingen: inspiratie, radicaal en 
progressief, zich nu ook niet door be- 
lijndheid onderscheiden.”

Als u de paperback zelf nog niet hebt 
gelezen, zoudt u het nu kunnen gaan 
doen. U hebt bovendien een commen
taar bij de hand.

A.R. Staatkunde wordt uitgegeven bij
J. H. Kok N.V. te Kampen. De abonne
mentsprijs ■—■ voor elf nummers per jaar 
— bedraagt 8,75, terwijl een studenten
abonnement ƒ 6,25 kost. Ook losse num
mers zijn verkrijgbaar en wel voor de 
prijs van ƒ1,— per stuk.
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D rin k w a te r
voorziening
Alle water is geen drinkwater en 
zelfs het drinkwater is soms niet te 
drinken, Rotterdammers kunnen 
daarover meepraten. De drinkwater
voorziening in ons land is een zaak 
die de volle aandacht verdient. In 
1947 leverden de drinkwaterbedrij
ven 300 miljoen kubieke meter drink
water en in 1966 was dit getal al 
meer dan verdubbeld. In het jaar 
2000 schat men het verbruik op 
4 miljard M3 per jaar.
De problemen rond de drinkwater
voorziening nu en in de toekomst 
worden uit de doeken gedaan door 
ir. J. V. d. Vlis op pagina 6 en 7. Daar 
komen dingen aan de orde als 
afvalwater van chemische indus
trieën, de kwaliteit en de hoeveel
heid van Rijn- en Maaswater en de 
verzilting van de bodem.

W al en schip

Leden van kiesverenigingen die 
gaan verhuizen dreigen administra
tief nogal eens tussen wal en schip 
te raken. Hoe dit te voorkomen 
vertelt Widek op pagina 2.

Drenthe
In Drente gaat men de ledenwerf
campagne voor Nederlandse Ge
dachten groot aanpakken. Men 
hoopt een flink aantal abonnees 
voor ons blad te werven. Een voor
beeld ter navolging. Zie pagina 4.

China
Op pagina 4 staat het slot van het 
artikel over de Landbouwcommunes, 
van de heer D. Kooiman, dat wij 
vorige week plaatsten. Heeft de 
revolutie op het Chinese platteland 
werkelijk een verhoging van da 
landbouwproduktie gebracht?

D istrictenstelsel
Als ons parlement op het ogenblik 
zou worden gekozen via een dis
trictenstelsel zou dat voor de kleine 
partijen niet best zijn. Maar ook de 
middeigrote zoais de A.R.P. zouden 
een veer moeten laten. Wat zijn de 
consequenties van zo’n stelsel? Zie 
het verhaai van drs. J. van Putten op 
pagina 5.

Inkom ensverdeling
De inkomensverschiilen in Neder
land zijn te groot. In 1963 verdiende 
33%  van de bevolking 10%  van 
het gezamenlijk inkomen terwijl aan 
de top 6 %  van de Nederlanders 
bijna 27 %  van de inkomens op
streek. Op pagina 9 gaat drs. G. H. 
Terpstra in op de mogelijkheden die 
er zijn om die verschillen te ver
kleinen.

Herinneringen
op pagina 10 publiceren wij het 

‘ eerste artikei van een serie „Parie- 
mentaire herinneringen” van de heer 
J. Tjaima, oud-lid van de Eerste 
Kamer voor de A.R.P.

C I G A R S

DE
BELEIDS
VORMING 
VOOR DE 
NEDER
LANDSE 
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MARKT
WERKGELEGENHEID- en ar

beidsmarktbeleid zijn sinds een 
jaar in het centrum van de belang
stelling komen te staan. De onver
wachte werkloosheid — nu reeds 
opgelopen tot een jaargemiddelde 
van bijna 100.000 man —  heeft de 
nodige beroering gewekt. Dit niet 
zozeer om het persoonlijk leed, dat 
het voor de getroffenen met zich 
mee zou brengen. De huidige 
werkloosheidsuitkeringen, de be
trekkelijk korte tijd die men door
gaans werkloos is, maken dat het 
werkloos zijn in het algemeen in 
het persoonlijke vlak meer als 
pijnlijk en ergerlijk wordt aange
voeld, dan als een moeilijk te dra
gen lot. Nee, het is meer het feit 
dat er werkloosheid als zodanig in 
onze maatschappij kan voorko
men, dat ons heeft opgeschrikt.

De jarenlange volledige werkgelegen
heid had de mogelijkheid van werkloos
heid van enige omvang in het vergeet
boek doen geraken.
Eén der vijf hoofddoelstellingen van 
het sociaal-economisch beleid van onze 
regering — die door alle kabinetten 
zijn aanvaard — is volledige werkge
legenheid. Dit doel wordt afgewogen 
tegen de andere doelstellingen (optima
le economische groei, evenwichtige be
talingsbalans, stabiel prijspeil en recht
vaardige inkomensverdeling), en vooral 
nagestreefd door bevordering van in
dustrialisatie (belastingvoordelen voor 
nieuwe bedrijven, aanleg van wegen), 
waardoor nieuwe arbeidsplaatsen wer
den geschapen.
Binnen dit raam van het algemene 
werkgelegenheidsbeleid, wordt getracht 
vraag en aanbod van arbeidskrachten, 
gezien naar beroep, functie, opleiding, 
leeftijd, streek, zo goed mogelijk met 
elkaar in overeenstemming te brengen. 
Dit laatste noemt men het arbeids- 

• marktbeleid. De middelen waarvan het 
arbeidsmarktbeleid zich bedient zijn o.a. 
beroepenvoorlichting en beroepskeuze
voorlichting, opleidings- en scholings- 
mogelijkheden, arbeidsbemiddeling, be
vordering van verhuizing. Het werk
gelegenheidsbeleid is er dus op gericht 
arbeidsplaatsen te scheppen, het ar
beidsmarktbeleid tracht de juiste man 
op de juiste plaats te brengen. Alleen 
— wat is de juiste man, wat de juiste 
plaats ? Want „man” en „plaats” zijn 
geen vaste, on veranderlijke gegevens. 
Het werkgelegenheidsbeleid kan wel

arbeidsplaatsen scheppen maar er gaan 
ook arbeidsplaatsen verloren. Terug
gang van de economische bedrijvigheid 
kan bedrijven dwingen te sluiten, fusies 
aan te gaan, in te krimpen. Nieuwe pro- 
dukten kunnen oude' overbodig maken. 
Verbeterde werkwijzen (reorganisatie, 
verhoogde efficiency) of nieuwe appa
ratuur (mechanisering, automatisering) 
kunnen de behoefte aan werkkrachten 
naar aantal en soort wijzigen. Nieuwe 
produktiemethoden of machines vragen 
soms niet minder mensen, maar wel 
andere mensen. Bestaande opleiding en 
ervaring worden overbodig, nieuwe 
worden gevraagd. Wie vandaag nog de 
juiste man op de juiste plaats is, kan 
morgen geheel verkeerd zitten.

Geen „vast werk” meer
In een tijd, zoals wij nu beleven, waar
in vele van deze ontwikkelingen zich 
tegelijkertijd voordoen in vrijwel het 
gehele maatschappelijke leven, kan het 
bijna niet anders dan dat er regelmatig 
werkloosheid voorkomt. Een werkloos
heid echter die sterk gespreid zal zijn 
naar beroep, functie, leeftijd, opleiding, 
streek, bedrijfstak en waarbij sommige 
groepen vrij snel en eenvoudig weer in 
het arbeidsproces kunnen worden inge-

DO O RM R. J. HOLLANDER

schakeld, terwijl voor andere een lang
durige en ingewikkelde proceduce nodig 
zal zijn (her-, om. of bijscholing; sterk 
gespecialiseerde beroepen). Terwijl men 
in het algemeen nog geestelijk ingesteld 
is op „vast werk”, een „verzekerde 
baan” , een „goede toekomst”, zal men 
moeten gaan wennen aan de mogelijk
heid of zelfs waarschijnlijkheid dat men 
gedurende zijn leven een of twee maal, 
of misschien nog vaker van beroep, 
functie of werkkring moet veranderen. 
Kortere of langere werkloosheid, die be
nut moet worden om een andere werk
kring te zoeken of zich om te scholen 
voor een ander beroep of functie, zal 
wellicht nogmaal gaan worden. Arbeids
tijdverkorting (kortere werkdag of kor
tere werkweek, maar mogelijk ook ver
hoging van de leerplichtige leeftijd en 
verlaging van de pensioeneringsleeftijd) 
is één van de denkbare middelen om 
omvangrijke werkloosheid in het alge
meen te voorkomen. Sommigen voor
spellen zelfs dat wij naar een „vrijetijds- 
maatschappij” groeien waarin nog maar 
betrekkelijk weinigen korte tijd behoe
ven te werken in de goederenproduktie 
en het merendeel der mensen zijn bezig
heden meesttijds elders zal moeten zoe
ken. Maar ook dan zal zeer waarschijn
lijk werkloosheid zoals hierboven be
schreven blijven voorkomen.
Het is duidelijk dat werkgelegenheids- 
en arbeidsmarktbeleid in deze ontwik
kelingen een belangrijke zaak wordt. 
Daarmee moeten immers de middelen 
en wegen worden aangegeven om de 
werkloosheid naar omvang en tijdsduur 
zo gering mogelijk te doen zijn. Zijn de 
bestaande instellingen als de arbeids
bureaus, de beroepen- en beroepskeuze
voorlichting, de opleidings- en omscho- 
lingsmogelijkheden .n aantal en omvang 
voldoende, en kunnen deze het hoofd 
bieden aan dit nieuwe soort werkloos
heid — een werkloosheid die naar tijd, 
plaats, omvang en soorten werknemers 
die het betreft sterk verschillend — 
naar het zich laat aanzien veelvuldig 
zal blijven voorkomen?

Vaak zal grote besluitvaardigheid en 
slagvaardigheid noodzakelijk zjjn. Zo 
heeft de regering in het kader van het 
werkgelegenheidsbeleid in de achter 
ons liggende maanden enkele malen vrü 
snel achtereen 100 miljoen gulden moe
ten uittrekken om (aanvullende) werk
gelegenheid te scheppen. Wat betreft 
het arbeidsmarktbeleid moesten som
mige arbeidsbureaus soms tydelijk bg-

Vervolg op pag, 8
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W I D E K  O V E R  .. .

DE WAL EN HET SCHIP

ONZE ruim duizend plaatselijke 
kiesverenigingen tellen samen 

in totaal ongeveer 93.000 leden. 
Dat is dus gemiddeld negentig tot 
honderd per kiesvereniging. Elke 
kiesvereniging heeft haar eigen le
denlijst of kaartsysteem.
Maar al die 93.000 staan ook geno
teerd op het partijbureau in Den 
Haag. Op het partijbureau heeft 
elk lid een eigen kaart met volle
dige naam en volledig adres. De le
den, die tevens abonnee zijn op het 
weekblad 'Nederlandse Gedachten’ 
staan op een blauwe kaart; de le
den, die geen abonnee zijn en al
leen, zo nu en dan, het ledencon
tactorgaan „A.K. Post” ontvangen, 
staan op een gele kaart.

De leden zijn in de tientallen kaarten
bakken op het partijbureau gegroe
peerd onder de kiesvereniging waartoe 
zij behoren.

95.000
Dat is dus een hele-administratie. Maar 
daarnaast is er dan nog een admini
stratie. Bij de drukker van ons week
blad „Nederlandse Gedachten” en van 
het contactorgaan „A.R. Post” staan 
ook alle 95.000 leden genoteerd op 
adresplaatjes, welke afgeslagen^ wor
de op de adresbandjes die om het blad 
heen gaan voor de toezending per post.

Op rolletjes
Wanneer u lid wordt, dan moet er dus 
op het partijbureau een kaart inet uw 
naam en adres woi-den klaargemaakt 
eh gevoegd worden in het kaartsystéeni 
onder de kiesvereniging waartoe u be
hoort.
Tévens wordt uw naam en adres door- 
gègéven naar de bedoelde drukker. Die 
zorgt ervoor, dat er voor u een adres
plaatje wordt gemaakt, dat daarna in 
Hët plaatjes-systeem wordt opgeno
men. Als dit allemaal goed gebeurd is, 
loopt alles op rolletjes. Wanneer u te
vens abonnee bent, ontvangt u weke
lijks „Nederlandse Gedachten” thuis; 
wanneer u geen abonnee bent, ont
vangt u automatisch, zo nu en dan, 
„A.R. Post” .

Vlot
Wanneer u lid bent en op een goed 
ogenblik ook abonnee wordt op „Ne
derlandse Gedachten” dan gebeurt het 
volgende. Uw gele kaart, waaruit 
blijkt dat u lid bent en „A.R. Post”
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moet ontvangen, wordt uit het kaartsy
steem gelicht en vervangen door een 
blauwe kaart, waaruit blijkt dat u lid 
bent en tevens abonnee op „Neder
landse Gedachten” . Deze wijziging moet 
vervolgens door . het partijbureau ook 
schriftelijk worden doorgegeven aan 
de drukker en in plaats van een plaat
je in de afdeling „A.R. Post” moet er 
een plaatje in de afdeling „Nederland
se Gedachten” worden gevoegd.
U begrijpt dus wel, dat daarmede een 
paar dagen heen gaan voordat alles 
voor elkaar is en alles weer vlot ver
loopt.

Daaraaiï vooraf
En nu is alleen nog rnaar geschetst wat 
ef öp het partijbureau en bij, de druk
ker plaatsvindt. Daaraan gaat nog het 
een en ander vooraf. ,
Wanneer u lid wordt gebeurt dat mees
tal door aanmelding bij een plaatselij
ke kiesvereniging, nauwkeuriger nog 
bij eén (bestuurs) lid van die kiesver
eniging. De secretaris en de penning
meester schrijven u dan in, ieder in zijn 
systeem. De secretaris geeft dan uw 
naam en adres door aan het partij
bureau, waar de hierboven reeds weer
gegeven handelingen plaatsvinden. 
Sommigen melden zich echter — bij
voorbeeld omdat het plaatselijk adres 
van de kiesvereniging niet bekend is 
— rechtstreeks aan op het partijse- 
cretariaat. Daar worden dan weer de 
eerder genoemde handelingen verricht, 
maar daarnaast wordt nu tevens aan 
de secretaris van de kiesvereniging in 
de woonplaats van het nieuwe lid door
gegeven dat zijn kiesvereniging een 
nieuw lid heeft gekregen eri wordt aan 
die secretaris gevraagd hét nieuwe lid 
een welkomstbezoek te (doen) bren
gen om hem op de hoogte te stellen 
van hetgeen van belang is te weten 
over (de activiteiten van) de plaatse
lijke kiesvereniging.

Verhuizen
Een heel belangrijke zaak in verband 
met een goede ledenadministratie in 
de partij is het verhuizen van een lid 
naar een andere gemeente of het ver
huizen naar een ander gedeelte van 
eenzelfde (grote) gemeente, dat in het 
werkgebied van een andere kiesver
eniging behoort. Met name in geval 
van verhuizing is er nog steeds ge
vaar van een tussen wal en schip ra
ken van het verhuisde lid.

. Immers het verhuisde lid vertrekt uit 
het gebied van de kiesvereniging waar
toe hij tot dusver behoorde ( de oude 
kiesvereniging) naar het gebied van de 
kiesvereniging in het werkgebied 
waarvan hij nu komt te wonen (de 
nieuwe kiesvereniging).

Hoe ?
Als het goed is gaat dat als volgt. Het 
verhuisde lid deelt de secretaris van 
zijn oude kiesvereniging mede, dat hij
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gaat verhuizen en g'eeft de secretaris 
zijn toekomstig adres op.
De secretaris van de oude kiesvereni
ging schrapt het lid uit zijn eigen le
densysteem en geeft tevens aan het 
partijbureau door, dat het lid is ver
huisd naar het opgegeven toekomstig 
adres. Het partijbureau kijkt na tot 
welke kiesvereniging het lid nu gaat 
behoren, voegt in het kaartsysteem het 
lid onder de nieuwe kiesvereniging en 
geeft aan de secretaris van de nieuwe 
kiesvereniging naam en adres van het 
lid door, met de mededeling, dat het 
lid is genoteerd als behorende bij zijn 
kiesvereniging en met het verzoek het 
lid een welkomstbezoek te brengen, zo
dat het direct contact heeft met zijn 
nieuwe kiesvereniging. Het verhuisde 
lid krijgt bovendien vaii het partijbu
reau bericht wat het adres is van de 
kiesvereniging in zijn nieuwe woon
plaats.

Goed

Als het zo gaat, gaat alles goed.
Maar u begrijpt wel, dal het niet goed 
gaat als een lid dat verhuist dit niet 
doorgeeft aan de secretaris van zijn 
kiesvereniging. Die secretaris komt er 
natuurlijk een poosje later wel achter, 
dat het lid is verhuisd (bijv, via de 
penningmeester omdat deze geen con
tributie meer van dit lid blijkt te kunnen 
innen, of omdat een uitnodiging voor 
een vergadering onbestelbaar terugont
vangen wordt), maar nu weet hij niet 
het adres waarnaartoe het lid verhuisd 
is. Misschien kan hij er nog achter ko
men via bekenden of bepaalde instan
ties, maar dat kost soms heel wat tijd.

VRAGEN
VAN
KAMER
LEDEN
Drs. Goudzwaard (A.R.) vroeg aan de 
minister van Economische Zaken of
het nu wel juist is — als het gaat om 
de keuze van de plaats voor een nieu
we kernenergiecentrale — dat alléén 
de samenwez'kende elektriciteitsbedrij
ven dit mogen beslissen. Er zijn toch 
uiteraard andere, zo niet grotere be
langen betroklren bij een komende 
vestigingsplaats van een dergelijke be
langrijke centrale? (Bijv. belangen die

En soms komt hij alleen achter de 
naam van de nieuwe woonplaats. Dan 
moet hij die in ieder geval doorge
ven aan het partijbureau, dat dan aan 
de secretaris van de kiesvereniging in 
de betreffende gemeente vraagt bij 
daartoe geschikte instanties na te gaan 
wat het juiste adres is.

Vergeten
Daarnaast gaat het ook niet goed wan
neer de secretaris vergeet om aan bet 
partljbirreau door te geven dat een 
lid is verhuisd. Dat wordt inderdaad 
nog wel eens vergeten en ook dan 
dreigt er een lid tussen wal en schip 
te geraken. Tenzij natuurlijk dat lid 
zelf ijverig in zijn nieuwe woonplaats 
nagaat wat het adres van zijn nieuwe 
kiesvereniging is. Ach, en hoe gaat het 
dan soms ? Je ' stelt het even uit, en 
nog even, enz.

Het was misschien een beetje ingewik
keld verhaal, maar het is wel nuttig, 
In het kort samengevat komt het hier
op neer: geef tijdig de nodige gegevens 
door aan de betreffende personen en 
instanties.

Nauwkeurig
En graag ook heel wat nauwkeurige 
opgaven. Ook dat voorkomt allerlei 
misverstanden. Dus ook precieze voor
letters. Dus niet B(ert) Janssen als de 
betrokkene A(lbert) Jansen heet.
Want ook al is het adres hetzelfde, dan 
nog vraagt het partijbureau zich af öf 
het ook inderdaad dezelfde man is. Eh’ 
graag ook bijvoorbeeld een precieze 
adresaanduiding, bijvoorbeeld Spoor- 
singel 51-b én niét alleéh SpÖbrsingel 
51 of Busken Huetsfraat 16III én niet 
alleen 16.

Service
Voor het doorgeven van wijzigingen 
stelt het partijbureau aan de secreta
rissen van de kiesverenigingen gratis, 
ingedeelde mutatielijsten en mutatie- 
kaarten ter beschikking, waarop nieu
we leden kunnen worden vermeld, le
den die voor het lidmaatschap bedankt 
hebben, overleden of verhuisd zijn. 
Wij vragen die lijsten of kaarten te 
gebruiken, de volledige gegevens in te 
vullen en ze snel aan het partijbureau 
toe te zenden. Dus niet wachten tot 
een lijst vol is.
Wij moeten elkaar service verlenen.

verband houden met de structurele 
werkgelegenheid).
Mr. Boot en drs. Westerterp (K.V.P.) 
vragen aandacht van de minister van 
Financiën voor de situatie waarin ■ de 
AOW- en AWW-gereehtigden komen 
te verkeren als er voortaan loonbelas
ting van deze uitkeringen wordt inge
houden. Met name bij hen die geen 
ander inkomen hebben dan deze uit
keringen.
Het wordt dringend nodig de belas
tingvrije voet te verhogen. Die voet is 
straks lager dan de AOW (AWW) — 
welke toch gebaseerd zijn op de nood
zakelijke kosten van levensonderhoud.

Merkwaardig overigens; de heer Schol- 
ten (C.H.U.) had tevoren om inhou
ding van loonbelasting gevraagd, om 
andere (nadelige) fiscale gevolgen 
voor de AOW- en AWW-genietende 
te voorkomen!
Zó ingewikkeld blijkt een en ander te 
zijn.
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★  ★ O ntw ikkelingshulp

Wij hebben grote waardering voor het programma 
dat de vorige week voor de TV is uitgezonden over 
de ontwikkelingshulp. De ontwikkelingshulp is een 
belangrijke politieke aangelegenheid. Niet alleen 
voor de „gevende” landen. Maar ook — zo niet in
tenser nog — voor de ontvangende landen.
Wij moeten ervoor oppassen dat onze hulp niet een
zijdig wordt in deze zin dat „wij het wel weten — 
hoe het moet”.
Dat bleek duidelijk uit de reactie van een aantal 
Intellectuelen uit de ontwikkelingslanden. Het was 
treffend te constateren dat men nogal kritisch bleek 
te staan tegenover de motieven die de rijke landen 
bewegen tot hulpverlening. Zeker — de ontwikke
lingshulp heeft twee kanten. Maar het is van wezen
lijk belang dat de ontvangende partner als een 
partner gezien èn geaccepteei’d wordt. Dat was de 
boodschap die doorklonk uit de monden van de zelf
standig en zelfbewust'denkende hitellectuelen uit de 
hulpontvangende landen. Dit gesprek gaf stof voor 
een goede opinievorming.
De televisie heeft haar goede zijde evenzeer!

★  ★ Krotwoningen

In opdracht van het ministerie van Cultuur, Re
creatie en Maatschappelijk Werk heeft een (bewo
gen) deskundige op dit terrein een rapport uitge
bracht aan de Tweede Kamer over opruiming en 
sanering van krotwoningen.
Gebleken is dat in een groot aantal gemeenten veel 
woningen op korte termijn moeten worden vervan
gen. Temeer omdat deze krotwoningen door een 
categorie mensen met lage inkomens worden be
woond. Zeker — hier en daar v̂ ordt eraan gewerkt. 
Maar uit het rapport blijkt dat er nog zoveel inci
dentele opruiming plaats heeft op grond van instor
tingsgevaar of verkeersplanning. Een dergelijke 
opruiming heeft meer met lijfsbehoud of rampen
dienst te maken dan met sociale sanering.
Nu de woningnood tot wat geringere proporties is 
teruggebracht zal de rijksoverheid met de gemeente
lijke overheden zich spoedig ernstig moeten beraden 
om de opruiming van krotten in ons land uit de 
„kinderschoenen” te halen.
De begrotingsvoorbereiding 1969 is 'reeds aan de 
gang. Als wij de heer Toxopeus mogen geloven zal 
deze begroting niet op een gemakkelijke wijs te 
componeren zijn. Reden te meer om aan het facet 
ernstig aandacht te schenken.
En niet bij voorbaat uitgaan van een grote belasting
verlaging over de gehele linie — al erkennen wij 
gaarne dat de knelpunten bij de huidige fiscale druk 
niet mogen worden vergeten.
Wat het zwaarst is moet het zwaarst wegen.

Pueblo

Wij kunnen (nog) niet beoordelen of het kapen door 
de Noord-Koreanen van het Amerikaanse spionage- 
schip Pueblo een r.ioedwillige en agressieve daad kan 
worden genoemd. Maar de berichten over de gevol
gen hiervan verminderen onze vrees niet. Van beide 
kanten legt men zich toe op verscherping. Zowel in 
geschrift, redevoeringen als ook met de daad.
Naar ons oordeel is dit incident het ernstigste sinds 
de Koreaanse oorlog van 1950. Immers staan te vo
ren reeds twee partijen met hun machten tegenover 
elkaar. Rusland, dat gebonden is aan een verdrag 
met Korea waarin alle mogelijke hulp wordt beloofd 
als Noord-Korea zou worden bedreigd.
Amerika met zijn 16 bondgenoten (waaronder Ne
derland) die zich sterk maakten voor Zuid-Korea 
als vanuit het noorden de dreiging zou toenemen. 
Wij zijn, mede daarom, verheugd dat dit conflict 
door Amerika aan de Veiligheidsraad is voorgelegd. 
Het brengt de morele verplichting met zich mee 
zich van elke escalatie te onthouden.

Schoolvakanties
JAE vakanties worden voor elke school gere

geld door het bevoegd gezag. Bij een bij
zondere school is dat het schoolbestuur, en bij 
het openbaar onderwijs het rijk of de gemeen
te.

In één gemeente zijn dus verschillende autoriteiten, 
die telkens voor een andere school de vakanties vast
stellen. En er zijn gezinnen met kinderen op twee of 
meer scholen. Of méér mag er wel nadrukkelijk bij. 
Wij kennen zelfs een gezin met zes kinderen, die elk 
naar een verschillende school gaan. Voor het middag
eten brengt dat al zijn problemen mee. Nooit kan het 
hele gezin op werkdagen ’s middags aan tafel gaan. 
Maar nog erger wordt het, al.s de vakanties ook niet 
samenvallen, en het ene kind weer naar school 
moet, als het andere vakantie krijgt.
Het is nodig, dat men plaatselijk tot eenheid van be
leid komt. Blijkt dat niet mogelijk, of ontbreekt daar-

1 ^ og eenmaal komen wij terug op het dagboek 
van (oud-) burgemeester Boot.

Want ook uit dit dagboek wordt duidelijk, wel
ke crisis we na de bevrijding hebben doorge
maakt.
We noemen twee dingen.
Er zijn toen een aantal mensen verwijderd van 
hun posten, commissarissen der Koningin, bur
gemeesters, ambtenaren. Ook Kamerleden. En 
nu bevat het dagboek een bijlage, die geschre
ven is door het socialistisch lid van de Eerste 
Kamer, de heer A. B. de Zeeuw.
Een speciale, door de overheid in het leven 
geroepen commissie maakte uit, welke Kamer
leden hun recht op hun zetel hadden verbeurd. 
En zij werden uitgeworpen.

Een van de toen voor de commissie geciteerde Kamer
leden heeft geweigerd te komen, omdat hij haar op
treden in strijd achtte met de Grondwet. Hij is niet 
uitgeworpen. De heer De Zeeuw wel. Of hij het van
wege zijn houding tijdens de bezetting heeft verdiend, 
kunnen wij niet beoordelen. Wij hebben geen enkel 
stuk daarover. Maar de heer De Zeeuw verklaart in 
een protestbrief aan de minister, dat hij via de radio 
heeft gehoord, dat hij uitgeworpen is. Waarom, dat 
is hem niet bekend gemaakt. De commissie heeft hem 
gehoord, en hem niet gezegd, dat er enige klacht te
gen hem was, hem geen acte van beschuldiging voor
gelezen, alleen enkele informaties gevraagd. Wij ne
men aan, dat dit juist is. De heer De Zeeuw weet ook 
wel, blijkens zijn brief, wat de grief tegen hem is ge
weest. Hij heeft een nieuw benoemde NSB burge
meester in zijn kwaliteit als oudste wethouder ge'in- 
stalleerd. Er zijn meer wethouders om deze reden 
„gestaakt”.

■persoonlijk vinden wij inderdaad, dat een installatie- 
* rede ter verwelkoming van eer. NSB-burgemeester 
de grens van het geoorloofde overschrijdt, ook als in 
die rede een aantal democratische beginselen worderi 
beleden. Een rechtstreèks of indirect door de vijand 
gezonden vijand van onze volksvrijheden, die in oor
logstijd heult met de vijand, moet men op geen enkele 
manier verwelkomen. Men zou hem de ambtsketen 
in zijn gezicht moeten slaan, inplaats van hem die 
om te hangen. Dat sommigen dat niet zagen, kwam 
vaak voor een déél voort uit de gedachte, dat door de 
capitulatie van generaal Winkelman de oorlog was 
afgelopen. Zij beseften niet, dat de oorlog dóórging, 
en dat we in oorlog waren met een vijand, die in 
wreedheid en goddeloosheid alles overtrof, wat tot 
nu toe was gepresteerd. Wij verdedigen dus niet de 
heer De Zeeuw. Maar wij laken de manier, waarop 
de zuivering werd toegepast, omdat daar aandacht 
werd geschonken aan beschuldigingen, waarvan de 
beschuldigde niet of nauwelijks wist, wat ze inhielden, 
laat staan van wie ze kwamen. 'Van echte rechtsple
ging was geen sprake.
Bij de perszuivering was dat anders. Daar gebeurde 
alles in openbare zittingen, mochten de belangheb
benden een advocaat meebrengen, die zijn pleidooi 
hield, en was de basis van alles de stukken, nl. de 
artikelen in de krant en het dossier, dat daarop be
trekking had. Het is jammer, dat in vele gevallen er 
geen recht is gedaan op de manier, waarop het in 
Nederland behoort te gebeuren.

■pn nu een heel andere zaak, die ook kan dienen, om 
duidelijk te maken, welk een crisis we toen door

maakten, na de bevrijding.
En weer gaat het over een stuk, dat als bijlage is op
genomen. Ditmaal een stuk, waarmee de heer Boot 
blijkbaar erg was ingenomen toen hij er in zijn dag
boek over schreef.
Het is een circulaire van een aantal Ned. hervormde

toe de wil, dan schiet er maar één mogelijkheid over; 
dat de ouders zelf de vakanties van hun kinderen vast
stellen, doordat zij ''en keus doen, zich richten naar 
één school en aan de leiding van de andere scholen 
meedelen, dat hun kinderen die dagen niet zullen 
komen. Maar dan krijg je nog eens de poppen aan 
het dansen! Dan zal mijnheer zeggen; Ordnung musz 
sein. Inderdaad, Ordnung.

En als men niet in staat of bereid is, plaatselijk tot een 
verstandige regeling te komen, dan lokt men zelf een 
ongewenste machtsuitbreiding uit van de staat, die 
dan wel zal dicteren, wanneer het vakantie is en wan
neer niet.

kerkeraden uit de Achterhoek, en de heer Boot was zó 
blij, dat hij jubelde; het blijkt, hoezeer de prominen
ten uit de Ned. hervormde kerk met kracht, durf en 
fantasie de kerk uit haar starheid, indifferentisme, 
ingezonkenheid en traditionalisme willen verlossen. 
■Wel ja, zo zei men dat toen. En we zouden er niet op 
mgaan, als het enthousiasme van de heer Boot toen 
niet de geestdrift van velen was geweest.
En dat is te opmerkelijker, omdat het gehele stuk 
maar één tendens heeft de doorbraak en daarom de 
afbraak, de liquidatie van de christelijke organisaties. 
De kerk zal voortaan in de wereld profetisch en pries
terlijk optreden en de christelijke organisaties hebben 
hun tijd gehad en zijn gevaarlijk geworden.
Nu is — dat even voorop — het merkwaardige, dat 
de kerk tijdens de bezetting helemaal geen tekort aan 
kracht en durf had getoond. Integendeel. Zij was een 
van de sterkste bolwerken, waarop de bezetter stuitte.

I^aar tijdens de bezetting is, niet in de gemeenten, 
maar bij een aantal kerkelijke leiders de gedachte 

gegroeid, dat de christelijke organisaties moesten ver
dwijnen. Voorzover er uit het evangelie wat over de 
politiek of over de maatschappelijke verhoudingen te 
zeggen valt, zou de kerk dat wel doen, en de christe
nen moesten maar hun „separatisme” opgeven. Zij 
hoorden niet in christelijke organisaties. "Want dat 
is een gevaar voor ons volk. En al willen deze kerke
raden in de Achterhoek niet zeggen, dat meteen alle 
christelijke organisaties moeten worden opgeheven, 
in elk geval krijgen zij een pluim, die hun christe
lijke organisaties verlaten en lid worden van de neu
trale of de moderne bond, om daarbinnen hun christe
lijk getuigenis te laten horen; het moet hun worden 
aangerekend als een daad van moedig roepingsbesef.

Deae doorbraa'xcirculaire maakt het wel bijzonder 
bar, wanneer zij aan dat „separatisme” de schuld 
geeft, dat een groot deel van de jeugd zonder bijbel
kennis is opgegroeid.
Kracht, durf en fantasie, prees de heer Boot.
Jawel, maar vooral fantasie.

Wanneer de schrijvers van zulke circulaires het 
volkspetionnement van 1878 hadden gelezen, zou

den zij geweten hebben, dat het smeekschrift vroeg 
om ruimte voor scholen met de bijbel, omdat die 
ruimte êr in Nederland niet was. De overheid had bij
na het monopolie op schoolgebied, en eiste op haar 
scholen neutraal onderwijs, waar geen plaats was voor 
de bijbel. En nadat de overheid, dus al het mogelijke 
had gedaan om te bevorderen, dat de jeugd zonder 
bijbelkennis zou opgroeien, hebben ouders hun plicht 
gedaan en onder het brengen van grote offers en te
gen veel verzet in, scholen met de bijbel gesticht, 
waar elk kind welkom was, waarvoor de ouders on
derwijs uit de bijbel begeerden. Een aantal ouders 
wilde bewust zulk een school niet, en, bleef hechten 
aan de staatsschool zonder de bijbel. En dan komt een 
kerkelijke groep en heeft zoveel durf, en kracht en 
fantasie om die ouders die een school met de bijbel 
plaatsen in ons volksleven, een trap achterna te ge
ven en te zeggen, dat het aan hen te wijten is, dat 
een deel van onze jeugd is opgegroeid zonder bijbel
kennis. En dat we daar in de kwade vruchten van 
het seperatisme zien, zoals zich dat in de christelijke 
organisaties openbaart.

Nu weten wij, dat de heer Boot een nuchter man is, 
die principieel weet te onderscheiden. Maar dat 

zélfs hij in de turbulente tijden na de bevrijding in 
extase raakt over zulk een geschrift, is een bewijs, 
hoe gevaarlijk die tijd is geweest. En des te meer is 
er reden om dankbaar te zijn dat er toen ook veel 
mensen waren, vaak eenvoudige mensen, die het toe
vertrouwde pand wisten te bewaren. Toen vele theo
logen de doorbraak n de afbraak propageerden, wer
den in het generaal genomen, de gemeenten daardoor 
niet uit de koers gebracht.

A Is de heer Boot nu zijn dagboek zou aanvullen, zou 
^  hij naar onze overtuiging hetzelfde zeggen.
Zijn dagboek is als historisch document van zo grote 
waarde, omdat het onveranderd en onverkort is uit
gegeven, vijfentwintig jaar, nadat het werd geschre
ven.
Zo komen de fouten en vergissingen er ook onver
bloemd in voor, waarvan de hier door ons gesigna
leerde de ernstigste is. Dat zo’n vergissing voorkomt, 
is het bewijs, dat niets is geschrapt! Maar het was wel 
een crisistijd, de tijd na de bevrijding. , A.
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DRENTHE
PAKT
GRONDIG AAN
De z e  week, op 1 februari, is in de provincie Drenthe een bijzondere 

actie van start gegaan. Het is een eigen actie in dit altijd weer 
werkzame gewest om abonnees te werven op ons weekblad „Neder
landse Gedachten”. Dat is een buitengewoon belangrijke zaak, welke 
wij allemaal van harte moeten toejuichen. Men bundelt thans in 
Drenthe de krachten en men hoopt nu door een gezamenlijke en 
stimulerende aanpak een flink aantal nieuwe lezers en lezeressen 
van ons politieke weekblad in te schrijven.

Alle partij-organen

Wij achten deze actie van zeer groot 
belang. Het is in deze provincie nu dui
delijk, dat ook het gewestelijk bestuur, 
het Provinciaal Comité, de landelijke 
abonneewerfcampagne met enthousias
me en voortvarendheid gaat bevorderen. 
En dat is nodig, wil een algemene actie 
als deze werkelijk het resultaat opleve
ren dat wordt beoogd.
Immers ook in het gebied van de Ka
mercentrale Assen, de provincie Dren
the, hadden de diverse kiesverenigingen 
zich voor de landelijke campagne inge
zet, evenals tientallen kiesverenigingen 
in andere Kamercentrales, maar de gro
te stoot— dat leert de praktijk — ̂komt 
pas als alle betreffende partij-organen 
zich daadwerkelijk met de zaak gaan 
bezig houden. Dat betekent dus, dat 
naast de plaatselijke kiesverenigingen, 
ook de Provinciale Comité’s, de Kamer

Verdubbelihg

In Drenthe wordt er nu aan getrokken.

centrales en Statencentrales hun actieve 
medewerking moeten verlenen.

Dit was tot dusverre nog onvoldoende 
het geval. Wij hopen, dat alle partij-or
ganen thans — evenals Drenthe — met 
meer ijver nog dan tot nu toe gaan 
meewerken om onze landelijke abon- 
leewerfcampagne gezamenlijk tot een 
goed succes te maken. Het aantal aan
meldingen, dat tot nu per dag op, het 
partljsecretariaat in Den Haag binnen
komt, moet zeker verdubbeld worden 
om deze actie op tijd — dus voor de a.s. 
zomer — af te sluiten. Het werven van 
abonnees moet natuurlijk altijd door
gaan; daar wordt op gerekend en dat 
gebeurt ook wel. Maar een grote lande
lijke actie als deze moet op een gege
ven moment worden afgerond. Dat moet 
voor de zorrier gebeuren en dus moet

dan het gestelde doel zijn bereikt. Der
halve begint de tijd te dringen.'

Niet één
Wij zijn blij met het Drentse initiatief. 
Het is een concreet voorbeeld voor alle 
andere regionale organen van ónze par
tij. Zij dienen, ieder in eigen ressort, er 
voor te zorgen, dat de kiesverenigingen 
in hun gebied een bijdrage in het geheel 
leveren. De ene kiesvereniging zal een 
groter aantal kunnen leveren dan de 
andere. Dat is duidelijk. Even duidelijk 
is, dat bij een gezamenlijk ondernemen 
het ondenkbaar is, dat er zijn, die geen 
enkel aandeel zouden leveren.

Van onze duizend plaatselijke kiesver
enigingen zijn er op dit moment nog 
enkele honderden, welke niet één abon
nee bij het partijsecretariaat hebben 
aangemeld. Er is natuurlijk niemand, die 
gelooft dat die kiesverenigingen er al 
iets aan hebben gedaan. Welnu, alsnog 
de handen uit de mouwen.

Snel doorgeven

wanneer zij met de actie ter plaatse 
klaar zijn, om zo alle nieuw gewonnen 
abonnees tegelijk door te geven. Wij 
zouden willen vragen dit toch niet te 
doen. Immers, zo’n actie duurt al gauw 
een paar weken. En de abonnees, die 
het eerst gewonnen zijn, moeten dan 
een paar weken wachten tot zij het 
weekblad ontvangen. Dat is een onvol
doende service en ook niet elegant te
genover de nieuwe lezers.
Op het partijsecretariaat wordt wel bij- 
gehouden hoeveel abonnees door iedere 
kiesvereniging wordt geworven in de 
loop van de tijd. Dus dringen wij ér op 
aan, dat zodra een abonnee is geworven, 
zijn/haar naam en adres worden door
gegeven naar Den Haag.

Ervaringen

Wij hebben begrepen, dat sommige kies
verenigingen de nieuw gewonnen abon
nees pas opgeven aan het partijbureau

Volgende week hopen wij weer enige 
cijfers over de actie te publiceren. Wij 
zullen dan ook vermelden de namen 
van de kiesverenigingen, welke inmid
dels vijf of meer abonnees hebben doen 
inschrijven.
Gaarne vernemen wjj ook de ervarin
gen, welke de wervers opdoen bij deze 
actie. Er zjjn nu ervaringen genoeg, 
want er zjjn al ruim duizend nieuwe 
abonnees ingeschreven.

Heeft deze revolutie op het platte
land de zo gewenste verhoging van de 
landbouwproduktie gebracht? Van 
1951 tot 1957 is de produktie van voed- 
selgranen — aardappelen in begrepen — 
geleidelijk gestegen tot 185 miljoen ton 
per jaar. Voor het jaar 1958 heeft Pe
king een oogst van 250 miljoen ton ge
meld, doch dit gegeven wordt zonder 
uitzondering door de experts aange
vochten. Dat geldt ook voor de oogst 
van 1959, waarvoor Peking 270 miljoen 
ton opeist. Sedertdien zijn door de Chi
nese regering geen cijfers meer ver
strekt, hetgeen minder hinderlijk is 
dan men wellicht zou vermoeden. Uit 
détailgegevens, afgeleide informatie en 
schattingen hebben verschillende des
kundigen de oogsten van de jaren na 
.1958 globaal kunnen vaststellen. De 
cijfers lopen uitéén doch vertonen een 
gemeenschappelijk verloop: de produk
tie ondervindt na 1958 een tijdelijke 
inzinking om na 1962 haar stijgende 
lijn voorzichtig te hervatten. Het jaar
lijkse rapport van de Voedsel- en Land
bouworganisatie van de Verenigde Na
ties (FAO), dat de voor China nog 
meest gunstige cijfers geeft, stelt de 
oogst voor 196;- op 181 miljoen ton, 
welke in 1966 tot 206 miljoen ton zou 
zijn gestegen. (Ter vergelijking: India 
met een bevolking van rond de 500 
miljoen oogstte in 1966 72 miljoen ton 
voedselgranen).
Ontstonden de moeilijkheden, met de 
voedselvoorziening in deze duistere ja
ren ,,dank zij” de commune of ondanks 
de commune? Peking zelf heeft altijd 
de klimatologische omstandigheden 
breed uitgemeten: hagelbuien, over
stromingen enz., terwijl veel schuld is 
geworpen op partij-vijanden en sabo
teurs.. Veel westerse waarnemers daar
entegen zijn geneigc de daling der 
oogsten aan de commune zelf te wijten; 
de overorganisatie en het ideologisch 
dogmatisme, waarmee haar invoering 
gepaard ging, zouden een economische 
chaos ten gevolge hebben gehad die 
China op de rand van de afgrond 
bracht. Russische economen grepen de 
gelegenheid aar om China er op te

CHINA, WERELDMACHT VAN VANDAAG (II)

DE LANDBOUWCOMMUNES
DOOR D. KOOIMAN

wijzen, dat het de rekening gepresen
teerd kreeg voor het feit, dat het zich 
in zijn ontwikkeling van de andere so
cialistische mogendheden had verwij
derd.
De veelheid der meningen laat zich 
gemakkelijk uitbreiden.

Mijlpaal
Wij willen graag op het volgende wij
zen. De commune als sociale organisa
tie met gemeenschappelijk bezit van de 
produktiemiddelen vormt ook zelf een 
mijlpaal aan de weg naar een commu
nisme, waar alle produktiemiddelen 
het bezit zullen zijn van het hele volk. 
De commune is in zekere zin een com
munistische maatschappij in een note- 
dop, welke uit moet groeien tot zij de 
hele volksrepubliek omvat. Maar deze 
weg heeft men niet verder afgelegd. 
Reeds de Lushan-resolutie van 1959 
brengt de basiseenheid van het nivau 
van de commune weer terug op dat 
van de brigade (ongeveer de vroegere 
coöperatie) en in 1962 wordt op de 
meeste plaatsen een nieuwe stap te
ruggedaan door het nog kleinere 
„werk-team” met de voornaamste ver
antwoordelijkheid voor de arbeidsin- 
deling en produktie te belasten. Aan 
het begin van de jaren zestig worden 
de „kleine vrijheden” binnen de com
mune hersteld, zoals het recht op een 
kleine veestapel en een zekere mate 
van handel, en worden de stukjes ei
gen grond teruggegeven, hetgeen een 
welkome aanvulling en variatie van 
het dagelijks menu betekende, temeer

daar de dwang om van de eetzalen ge
bruik te maken werd opgeheven.
Deze en andere maatregelen, die met 
een geleidelijk produktieherstel ge
paard zijn gegaan, vormen nog geen 
bewijs dat de commune als zodanig 
heeft gefaald, maar duiden er wel op, 
dat zij wijziging en correctie behoefde, 
vooral in de zin van meer deeentralisa- 
He en een grotere mate van persoon
lijke vrijheid. De communes, die in 
aangepaste vorm zijn blijven bestaan, 
leren niet het vruchteloze van een so
cialistisch ontwikkelingsmodel, maar 
wel dat een collectivisatie van de pro
duktiemiddelen bepaalde grenzen 
heeft, waarbuiten zij economisch niet 
langer doelmatig is. Op deze grens zou 
China in 1958 kunnen zijn gestoten. Een 
verhoging van het ideologisch besef en 
vooral een snelle ontwikkeling van het 
technisch kunnen zullen in de toekomst 
moeten leren of het mogelijk is deze 
grenzen verder uit te zetten.
Naast negatieve punten als over-cen- 
tralisatie, bureaucratie en verspilling 
van materiaal in niet winstgevende 
communefabriekjes, dient de ernstige 
fout gezocht te worden in de indu
striële sector, die geïnspireerd door het 
stalinistische voorbeeld zich heeft toe
gelegd op de zware industrie en ver
zuimde om de voor de landbouw nood
zakelijke chemische kunstmest te pro
duceren. Over het geheel betekent dit 
een disharmonie in de Chinese staats
huishouding. De tegenslagen van de 
jaren na 1958 waren nodig om de lei
ders in Peking er toe te bewegen alle

aandacht in de eerste plaats te richten 
op de landbouw. Als positieve punten 
kunnen de commune de modernisering 
van de grondbewerking en hoge ih- 
vesteringsvoet worden aangerekend. 
Maar bovenal het feit dat zij het grote 
arbeidsoverschot produktief heeft ge
maakt door de mensen het hele jaar te 
laten werken in de commune of aan de 
verbetering van de infrasti'uctuur (we
gen, kanalen). Vergeleken met dé 
werkloosheid en seizoenarbeid van 
vroeger betekent dit een enorme ver
betering van de arbeidsorganisatie.

Geen democratie zonder rijst
Wanneer wij de hier aangeroerde pro
blematiek nog eenmaal bezien springt 
de tegenstelling met een land als India 
sterk in het oog. Al is het te vroeg om 
een waardering te geven van de zo 
verschillende weg die de „twee Azia
tische reuzen” voor de ophouw van 
hun natie hebben gekozen, toch willen 
wij voorzichtig stellen dat de resulta
ten, die China zonder enige buiten
landse hulp heeft behaald beslist niet 
geringer zijn dan wat in India met veel 
buitenlands kapitaal moeizaam is be
reikt. De niet van ethiek gespeende 
maakt terecht bedenkingen wanneer 
hij ziet dat China onder leiding van 
Mao er niet voor terugdeinst door de 
hel te gaan teneinde een hemel op 
aarde te vestigen. Maar een verwijzing 
naar de in India bestaande vrijheid en 
eerbiediging van de menselijke indi
vidu vermag weinig indruk te wekken, 
zolang deze vrijheid een schrijnende 
economische ongelijkheid inhoudt, die 
de arme laat sterven aan de poort van 
de rijke. Geen democratie zonder rijst! 
In geval van voedselschaarste wordt al
thans in China het gebrek over ieder
een gelijkelijk verdeeld. Het is daarom, 
dat de Chinese experimenten op het 
gebied van de landbouw, ondanks het 
steeds dreigende gevaar van ideolo
gische verblinding, ruimschoots onze 
belangstelling en op zijn minst onze 
sympathie verdienen.
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DISTRIQENSTELSEL
INGRIJPENDE DOOR DRS. J. VAN PUTTEN

Wijziging van het kiesstelsel zal 
voor het voortbestaan van 

onze partij ingrijpende gevolgen 
kunnen hebben. Invoering van een 
districtenstelsel betekent in het al
gemeen een verhoging van de 
drempel, die een partij moet pas
seren, wil zij zetels bemachtigen 
in het parlement. Voor kleine par
tijen kan deze drempel funest zijn. 
Het voortbestaan van middelgrote 
partijen kan er ook door in gevaar 
worden gebracht.
Slechts de grootste partijen kun
nen onbekommerd hun gang gaan; 
een districtenstelsel betekent voor 
hen in het algemeen winst.

In beginsel zijn tal van mogelijkheden 
voor een districtenstelsel te bedenken. 
In het algemeen geldt daarbij, dat hoe 
groter het aantal districten zal zijn, des 
te kleiner de overlevingskansen voor 
kleine en middelgrote partijen. Nu zou 
op zichzelf bezien invoering van een 
districtenstelsel voor onze Nederlandse 
parlementaire democratie geen ramp 
zijn: de versphntering is groot. Tal van 
kleine partijtjes hebben zetels weten te 
bemachtigen. Daarbij komt, dat de dui
delijkheid van de grotere partijen wel 
eens te wensen overlaat. Als het moge
lijk is, de versplintering wat terug te 
dringen en de grotere partijen tot meer 
duidelijkheid te dwingen, behoeft in- 

, voering van een districtenstelsel op zich
zelf niet bij voorbaat te worden afge
wezen.

Welke gevolgen
Nu is het wel van groot belang, te we
ten tot welke politieke gevolgen invoe
ring van een districtenstelsel zal of kan 
leiden. Welke partijen zullen verdwij
nen, welke zullen overblijven en hoe 
sterk zullen zij dan zijn?
Zoals bekend gaat de staatscommissie 
die wijziging van de grondwet en de 
kieswet voorbereidt na, op welke wijze, 
binnen de bepalingen van de grondwet, 
óns kiesstelsel kan worden gewijzigd. 
Indien de commissie zou vinden, dat 
zulk een wijziging binnen het kader 
van onze grondwet mogelijk is, zal zij 
waarschijnlijk uitgaan van de achttien 
kieskringen, waarin de kieswet ons land 
momenteel — orh louter administratieve

BETALING

ABONNEMENTSGELD
Betaling abonnementsgeld 
De eerste maand van het nieuwe 
jaar is .reeds verstreken. Vele 
abonnees maakten het abonne
mentsgeld voor het eerste half-' 
jaar reeds over of betaalden het 
abonnement geheel.
Wij verzoeken de abonnees, die 
dit nog niet deden een bedrag 
van f6 ,—  over te schrijven op 
postgirorekening 89673 van de 
A.R. Partij-Stichting, Dr. Kuyper- 
straat 3 te ’s-Gravenhage,
De prijs voor studentenabonne
menten bedraagt ƒ3,—  per-half 
jaar.
Wij rekenen gaarne op uw mede
werking, waarvoor wij u bij voor
baat danken.
De abonnees, die ons een giro- 
machtigingskaart deden toeko
men, vinden het betreffende be
drag voor zover dit niet reeds is 
gebeurd, nog in de loop van deze 
maand van hun girorekening af
geschreven.

POLITIEKE GEVOLGEN

Hoe reageert de kiezer op een ander kiesstelsel?

redenen — indeelt. Zij zal dan samen
voeging van een aantal van deze acht
tien kieskringen kunnen bepleiten, en 
zo kunnen komen tot een bepaald aan
tal districten, lijstverbinding tussen 
deze districten zou verboden kunnen 
worden, verbinding van de lijsten van 
verschillende partijen binnen een dis
trict zou kunnen worden toegestaan.
Deze wijzigingen, vermeerderd met de 
afschaffing van de opkomstplicht, zijn 
op tamelijk eenvoudige wijze aan te 
brengen. Een bekwaam ambtenaar op 
het ministerie van binnenlandse zaken 
zal er weinig moeite mee hebben, een 
wetsontwerp van deze strekking te con
cipiëren.

zouden iets achteruitgaan en de grootste 
partijen, de KVP en de PvdA zouden 
met een forse winst gaan strijken. In 
zo’n situatie zouden, om het bestaan te 
rekken, verschillende partijen nagaan, 
of lijstverbindingen met andere partijen 
profijtelijk is. Hij berekende met het 
oog daarop onder meer de gevolgen van 
een verbinding van de lijsten van de 
KVP, de ARP en de CHU.

E.V.metlS
districten en

middelgrote partijen beter. Maar hoe 
men het ook wendt of keert, een on
evenredige vooruitgang voor de KVP en 
de PvdA zit er altijd in. Volgens de 
berekening van Verboom zouden de 
christendemocratische partijen, als zij 
hun lijsten hadden verbonden, 87 zetels 
in de Tweede Kamer kunnen behalen, 
een stevige meerderheid dus. Bij een 
kleiner aantal districten wordt die kans 
op een meerderheid kleiner, maar moet 
niet geheel uitgesloten worden geacht.

Enkele gevolgen van een districtenstel
sel tekenen zich thans af:

kans op een christendemocratische 
meerderheid, verzwakking van de 
VVD, en een „eeuwigdurende” oppo
sitie van de PvdA, uitsluitend gezien 
de getalsmatige verhoudingen.

-k een geweldige getalsmatige bevoor
deling van de KVP, die door lijstver
binding van de christendemocrati
sche partijen nog kan worden ver
strekt. Bij zo’n lijstverbinding zal 
het getalsmatige overwicht van de 
KVP overweldigend zijn.

De politieke verhoudingen in Nederland 
zullen worden beheerst door de tegen
stelling tussen de grootste twee groepen, 
de christelijke combinatie en de Partij 
van de Arbeid.

Willen wij dit ?

Verhoudingen
Tevoren is nooit duidelijk te zeggen, hoe 
de kiezers bij een gewijzigd kiesstelsel 
zullen reageren. De enige zekerheid, 
waarover men kan beschikken, is de 
uitslag van de afgelopen verkiezingen. 
Aan de hand van die uitslag kan men 
gissenderwijs nagaan, hoe bij een dis
trictenstelsel de Kamerzetels zouden zijn 
verdeeld.

: R. - Verboom, verbonden aan de Vrije 
Universiteit, heeft in het laatstversche
nen nummer van het tijdschrift voor 
politicologie „Acta Politica” zulk een 
berekening gemaakt. Hij ging daarbij uit 
van een opdeling van ons land over 
achttien zelfstandige districten (de hui
dige achttien kieskringen), waarbin
nen dan evenredige vertegenwoordiging 
geldt. Restzetels verdeelde hij volgens 
het huidige stelsel van het grootste ge
middelde. De thans geldende eis, dat een 
partij om voor toelating in aanmerking 
te komen minstens eenmaal de kiesde
ler behoort te behalen, liet hij vallen. 
Verboom kwam tot de volgende uitslag.

KVP

Huidige
Stelsel

42

lijstver
KVP-ARP

57
PvdA 37 45
ARP 15 14
CHU 12 16
VVD 17 14
CPN 5 2
SGP 3 —

GPV 1 —

BP 7 —

D’66 7 1
PSP 4 1

totaal 150 150

Uit dit overzicht blijkt, dat een derge- , 
lijke lijstverbinding voor onze partij 
niet profijtelijk zou zijn, wel voor de 
KVP en de CHU. De overige partijen, 
groot en klein, zouden er alleen maar 
door worden . benadeeld.

Meerderheid
Nu is het niet waarschijnlijk, dat ons 
land met achttien districten zal worden 
begiftigd. Het zullen er wel minder wor
den. En als het aantal districten kleiner 
is dan achttien, zijn de kansen voor de

De vraag is nu: willen wij dit? Een 
meerderheid van christelijke partijen 
maakt .de vorming van een „christelijk” 
kabinet mogelijk. De niet-christelijke 
partijen kunnen dan naar de oppositie 
worden verwezen. Maar wordt op deze 
wijze de christelijke zaak gediend? Hoe 
zouden de kerken denken over herle
ving van deze antithese? Is een derge
lijke herleving noodzakelijk en/of ge
wenst? Is het rechtvaardig, de VVD en 
de kleine partijen op een dergelijke wij
ze naar het leven te staan? Is het juist, 
dat de Partij van de Arbeid tot in leng
te van dagen oppositiepartij is? Is het 
in ’s lands belang, mede te werken aan 
een onevenredig overwicht van een par
tij, de KVP, wie het nu al, zo is her
haaldelijk gebleken, de grootste moeite 

' kost,. capabele ministers en Kamerleden 
te leveren?
Deze vragen dienen  ̂te worden beant
woord, voordat een beslissing wordt ge
nomen over een herziening van het 
kiesstelsel. Toen tot instelling van de 
staatscommissie werd besloten, waren 
deze vragen nog nauwelijks geformu
leerd, laat staan doordacht. Nu de gé- 
dachtenvorming voortgang maakt ko
men ook deze aspecten binnen de ge
zichtskring. Het is van groot belang, 
dat de hele partij meedenkt over de 
vragen, die herziening van het kiesstel
sel oproept. Dit korte artikel kan hier
toe wellicht een bijdrage zijn.

Tweede Kamer Tweede Kamer =
thans volgens e.v. 

met 18
districten

KVP 42 55
PvdA 37 47
ARP 15 14
CHU 12 12
VVD 17 15
CPN 5 2
SGP 3 1
GPV 1 __
BP 7 2
D’66 7 1
PSP 4 1

— —
Totaal 150 150

In de splinterpartijen zou duchtig zijn 
huisgehouden, de middelgrote partijen

Ceitraal Comité
van Anti-Revolutionaire Kiesverenigingen

DR. KUYPERSTRAAT 3 - DEN HAAG
Voor het P A R T  IJ S E C R E T A R I A A T  wordt gevraagd 

"> zo spoedig mogelijk

EEN JONÜE MEDEWERKSTER
bij voorkeur Mulo-diploma. Kennis van typen, accuratesse en 
gevoel voor administratie is gewenst.
Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te groot 
kantoor, waarop in goede teamgeest wordt gewerkt.
Salaris overeenkomstig Rijksregeling en leeftijd.

SOLLICITATIES WORDEN GAARNE INGEWACHT OP BOVENSTAAND 
ADRES (EVENTUEEL TELEFONISCH 070- 18.39.60).
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DE TOEKOMSTIGE 
DRINKWATER
VOORZIENING 
VAN ONS LAND
'WT'IE in januari 1963 met de trein 

van Den Haag naar Rotterdam 
reisde, kon zien dat een aantal rnede- 
passagiers waren voorzien van jerry
cans, waterzakken of dergelijke. Deze 
kaïhpeerartikelen waren gevuld met 
Haags drinkwater, om het Rotter
damse kopje koffie of thee drinkbaar 
te maken.
In die periode was nl. het Rotterdam
se drinkwater van een dusdanige 
kwaliteit, dat men genoeglijk de eer
ste lettergreep wel kon schrappen.

Het lijkt enigszins paradoxaal, dat in ons 
regenrijke, waterrijke vaderland, waar 
zulke omvangrijke werken worden uitge
voerd in de strijd tegen het water, ook 
een forse veldslag geleverd moet wor
den om het water. De Rotterdamse drink- 
waterperikelen zijn daarvan een (on)- 
aardige illustratie. In de komende decen
nia zal de drinkwatervoorziening de no
dige kosten en moeite vergen om te kun
nen blijven voldoen aan wat in artikel 4 
van de Waterleidingwet staat: „ . . .  zorg te 
dragen, dat de levering van deugdelijk 
drinkwater aan de verbruikers. . .  gewaar
borgd is in zodanige hoeveelheid. . .  als 
het belang der Volksgezondheid eist” . Met 
name spitst de strijd zich toe op de be
schikbare hoeveelheid en de kwaliteit van 
het drinkwater.

De drinkwaterbehoefte, 
nu en in de toekomst

Om zich een beeld te kunnen vormen van 
de hoeveelheden drinkwater, die in de na
bije toekomst voor bevolking en industrie 
nodig zullen zijn, is het van belang de 
ontwikkeling en de huidige stand van za
ken van de centrale drinkwatervoorzie
ning in ons land nader te bezien.
De eerste drinkwaterdistributie door mid
del van een waterleiding in ons land is 
nog maar ruim een eeuw oud; op 12 de
cember 1853 werd in Amsterdam de eerste 
fontein in werking gesteld.
Het duurt dan nog zo’n dertig jaar voor
dat er schot in de zaak komt; enerzijds 
werd dit gestimuleerd door de optredende 
cholera-epidemieën en anderzijds door het 
feit, dat de waterleidingbedrijven een lu
cratieve geldbelegging bleken te zijn.
Tot na de 2e wereldoorlog nam het drink- 
watergebruik regelmatig toe en in 1947 
leverden de gezamenlijke waterleidingbe
drijven tegen de 300 miljoen m  ̂ per jaar. 
Nog geen twintig jaar later (1966) is dit 
getal toegenoinen tot rond 700 miljoen ni3, 
meer dan een verdubbeling dus.
In deze periode steeg het drinkwaterge- 
bruik met ongeveer 5V2 “/o per jaar, voor
namelijk door de toeneming van het per
centage op de drinkwaterleiding aangeslo
ten woningen (van phn. 80 “/o tot ruim 
98 %), de explosieve groei van de bevol
king en de verdere stijging van het hoof
delijk drinkwaterverbruik. De betere sa
nitaire voorzieningen in de woningen, 
waar een w.c., wastafel, douche of bad 
niet meer weg te denken zijn, de toene
ming van het aantal auto’s (die allemaal 
gewassen worden) zijn hier onder meer 
debet aan.

Uiteraard speelt hierij de snel groeiende 
industrialisering van ons land een niet te 
onderschatten rol, al moet hierbij worden 
aangetekend, dat slechts 20 % van de

drinkwaterbehoefte van de Industrie door 
de waterleidingbedrijven wordt verzorgd, 
de overige industrieën hebben een eigen 
watervoorziening.
Enkele jaren geleden (1962) was het ver
bruik door de bevolking rond 400 miljoen 
m3/jaar en was het industriële verbruik 
nagenoeg het dubbele (800 miljoen mS, 
exclusief .koelwater), waarvan 160 miljeen 
m3 door de waterleidingbedrijven werd 
geleverd.

Prognose

Met o.m. deze gegevens als basis, is door 
de Centrale Commissie voor Drinkwater
voorziening een prognose opgesteld met 
betrekking tot de toekomstige drinkwa
tervoorziening van ons land. Hierbij is 
niet alleen de waterbehoefte van de be
volking, maar ook die van de industrie 
betrokken.
Dit is noodzakelijk, omdat niet alleen de 
waterleidingbedrijven, zoals gezegd, aan 
de industrie water leveren, maar ook om
dat de industrieën die zelf in hun drink- 
waterbehoeften voorzien, uit een oogpunt 
van waterkwaliteit op dezelfde water
bronnen zijn aangewezen als de waterlei
dingbedrijven.

De opgestelde ramingen strekken zich uit 
tot het magische jaar 2000. Geschat is, 
dat de bevolking van ons land dan zal 
zijn toegenomen tot 18 a 19 miljoen in
woners, terwijl het dagverbruik zal zijn 
gestegen van plm. 90 liter per hoofd tot 
circa 150 liter. Er is gerekend dat het aan- 
sluitingspercentage op de waterleiding
netten 100 % zal bedragen.
Wat betreft de industriële waterbehoefte 
is .aangenomen, dat de toeneming, in over
eenstemming met de achter ons liggende 
periode, rechtstreeks verband houdt met 
de stijging van de produktie.
Er bestaat echter bij de industrie een ver
schil tussen waterbehoefte en waterver
bruik, doordat eenmaal onttrokken water 
meerdere malen kan worden gebruikt. De 
industrie zal, min of meer noodgedwon
gen, deze hergebruiksfactor in de toe
komst moeten verhogen, waardoor niet

alleen de waterwinning maar ook de 
(vuil-) waterlozing zal worden beperkt. 
Hiermee rekening houdend, komt de Com
missie tot een raming van het drinkwater
verbruik in het jaar 2000 van rond 4 mil
jard m3/jaar, waarvan ruim 1 miljard 
ms bestemd is voor de bevolking. Het is 
goed, zich te realiseren, dat de genoemde 
cijfers schattingen zijn, gebaseerd op ver
onderstellingen. In dit verband kan wor
den gewezen op een rapport van 1939, 
waarvan de „Commissie Westen des 
Lands” (op overigens destijds zeer aanne
melijke hypothesen) er van uitging dat in 
het jaar 2000 de Nederlandse bevolking 
zou zijn toegenomen tot 12 miljoen!

De genoemde drinkwaterbehoefte van 
4 miljard m3/jaar zal derhalve met even- 
véel recht al in 1992 als ca. 10 tot 15 jaar 
na de eeuwwisseling kunnen optreden. 
Zoals de verwachtigen echter nu liggen 
is het aannemelijk, dat eerder vóór dan 
na het jaar 2000 de geraamde behoefte 
aanwezig zal zijn, al met al een afzien
bare periode van nauwelijks 30 jaar.

Mogelijkheden van waterwinning

Tot voor kort was van de door drinkwa
terleidingen geleverde hoeveelheden plm. 
2/3 zuiver grond- of duinwater en werd 
voor het overige oppervlaktewater (uit 
rivieren, meren enz.) gebruikt.
In het Westen van or..:: land ligt de situa
tie anders, daar is plm. 60 % van het ver
bruik oppervlaktewater.
Het grondwater, dat in het algemeen van 
zeer goede kwaliteit is, wordt gevoed door 
de neerslag; niet alle neerslag komt even

wel aan het grondwater ten goede (ver
damping etc.) en bovendien valt een ge
deelte in gebieden, waar het grondwater 
dusdanig is verzilt, dat het niet voor 
drinkwaterwinning geschikt moet worden 
geacht.

Volgens een recente schatting bedraagt 
de nuttige neerslag plm. 200 mm/jaar, 
wat neerkomt op ca. 4,5 miljard mS per 
jaar in die gebieden, waar het grondwater 
zoet is. Ongeveer tweederde deel hiervan 
kan uit landbouwkundig, waterstaatkun
dig of technisch oogpunt (o.a. ontoelaat
bare verlaging van de grondwaterstand, 
droogvallen van beken, onrendabele ex
ploitatie) niet voor de drinkwatervoorzie
ning worden gebruikt. De resterende IV2 
miljard ms zou hie.rvoor wel in aanmer
king kunnen komen, wat zou betekenen, 
dat de huidige capaci'eit van de grondwa- 
terwinning (phn. 750 miljoen mS per jaar) 
zou moeten worden verdubbeld. Een der
gelijke uitbreiding van bestaande en 
stichting van nieuwe grondwaterbedrijven, 
zal met vele moeiten gepaard gaan, aange
zien gebleken is, dat het vinden van aan
vaardbare waterwinplaatsen steeds moei- 
lijker wordt.

Uit bovenstaande blijkt, dat bij een be
nodigde drinkwaterhoeveelheid van jaar
lijks 4 miljard m3 tenminste 2,5 miljard 
m3 aan de oppervlaktewateren zal moeten 
worden ontleend,
De belangrijkste bronnen hiervoor zijn de 
grote rivieren: de Rijn en de Maas. Met 
een gemiddelde jaarlijkse afvoer van res
pectievelijk 70 miljard en 8 miljard m3 
lijkt het alsof men zich nauwelijks druk 
moet gaan maken over „slechts” 2,5 mil
jard m3. Zo ooit schijn bedriegt, dan is het 
wel met deze cijfers.

Rijn en Maas
In de eerste plaats is een aanzienlijke wa- 
terhoeveelheid nodig om de steeds ver
der opdringende verzilting van de bene
denrivieren tegen te gaan; bovendien 
stellen de scheepvaart (minimum diep
gang) en de landbouw hoge eisen.
Uit een oogpunt van. drinkwatervoorzie
ning, die ononderbroken moet kunnen 
plaats vinden, worden de belangrijkste 
moeilijkheden gelevérd door het feit, dat 
zowel Rijn als Maas geen. constante af
voer hebben. ,i
Alhoewel de Rijn een regen- en sneeuw- 
rivier is, waardoor de schommelingen in de 
afvoer minder groot zijn, wisselen de af
voeren nog zodanig, dat in droge perioden 
rekening moet worden gehóuden met af
voeren kleiner dan 700 ms/s (de gemid
delde afvoer van de Rijn is rond 2000 
m3/s).
Vooral in tijden van kleinere af voer is de 
ernstig toegenomen vervuiling van de 
Rijn er de oorzaak van, dat de kwaliteit 
van het Rijnwater jaarlijks tenminste en
kele maanden voor drinlwvaterbereiding 
ontoelaatbaar is.
De sterk gestegen chloride-afvoeren, die 
een markante weergave vormen van het 
Duitse „Wirtschaftswunder” zijn hierbij 
van groot belang. Vooral de lozing van af
valzouten van de kali-mijnert in de Elzas 
speelt hierbij een belangrijke rol. De hier
boven’ al genoemde „zout-invasie” bij de 
Rotterdamse drinkwaterleiding spreekt in 
dit verband voor zichzelf.

In 1963 was in Rotterdam van drinkwater nauwelijks sprake. Hier st aat men in de rij bij een wasserij waar „goed” water verkrijgbaar is.

1
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De kwaliteit van het Maaswater is over 
het algemeen (nog) redelijk. Een verdere 
uitbreiding van de Belgische industrie 
bijv. in de omgeving van Luik, zal in de 
toekomst ook de kwaliteit van het Maas
water kunnen bedreigen, tenzij men tijdig 
doeltreffende maatregelen neemt. 
Voorshand vormt de Maas echter allee.n

in kwantitatief opzicht een probleem, daar 
de afvoer van deze regenrivier, die ge
middeld 200 m3/s bedraagt, in droge perio
den kan terugvallen tot omstreeks 30 
m3/s; er zijn zelfs enkele maanden voor
gekomen, dat de afvoer tot nul was gere
duceerd.

Ontoereikend
Uit bovenstaande mag worden geconclu
deerd, dat jaarlijks gedurende perioden, 
die kunnen variëren van 0 tot 6 maanden 
het Rijnwater uit kwalitatief en het Maas
water uit kwantitatief oogpunt voor berei
ding van drinkwater voor bevolking en 
industrie ontoereikend is.
Om ondanks de zojuist geschetste moei
lijkheden, aan de steeds stijgende behoef
te aan oppervlaktewater te kunnen vol
doen, bestaan een aantal verschillende 
mogelijkheden, die thans reeds op grotere 
of kleinere schaal worden toegepast. 
Allereerst is er de mogelijkheid tot kunst
matige aanvulling van het grondwater, 
een methode die al in 1940 door de Leid- 
se Duinwaterleiding werd toegepast voor 
het 'duinwater.

Afval van o,a. Duitse industrie langs de Rijn maakt kwaliteit drinkwater minder.

Sedert de jaren 1956 en 1957 wordt echter 
op grote schaal rivierwater (Lek-water) 
in de duinen geïnfiltreerd (Den Haag, 
Amsterdam). De genoemde waterleiding
bedrijven werden hier min of meer toe ge
dwongen, aangezien de winning van duin
water dermate was toegenomen, dat de 
zoetwatervoorraad in de duinen ontoelaat
baar was geslonken en een verdere- verzil- 
ting dreigde.
Door kunstmatige infiltratie kan men niet 
alleen een tijdelijke buffervoorraad schep
pen, maar bovendien wordt de kwaliteit 
van het rivierwater door de reinigende 
werking in het grondpakket en de men
ging met het oorspronkelijk (duin)water 
aanzienlijk verbeterd. Kortgeleden nog 
werd de tweede transportleiding, waarmee 
het water van de Lek naar de duinen bij 
Vogelenzang wordt getransporteerd, offi
cieel in gebruik gesteld.
Een tweede methode, waarbij ook de 
kwaliteit van het water vooruit gaat, is 
het ondergonds onttrekken van rivierwa
ter in de nabijheid van de rivieroever 
(oeverinfiltratie).
Door menging van rivierwater, dat al lan
ger in de bodem is geïnfiltreerd met wa
ter met een kortere infiltratietijd, en door 
de reeds genoemde' reinigende werking in 
de bodem treedt kwaliteitsverbetering op. 
Als derde methode moet worden genoemd 
de tussenschakeling van al of niet kunst
matige reservoirs (spaarbekkens) bij ont
trekking van water aan een rivier. Vooral 
wanneer men de inhoud van dergelijke 
bekkens maar ruim genoeg kiest, zal men 
water van een zo redelijk mogelijke kwa
liteit kunnen inlaten en tijdens perioden 
met sterke vervuiling van de rivier bijv. 
bij lage afvoeren kunnen teren op de ge
schapen voorraad.
Bovendien zal het water tijdens het ver
blijf in het spaarbekken tengevolge van 
de zelfreinigende werking tot een aan
merkelijke verbetering van de kwaliteit 
leiden. Een dergelijke methode van wa
terwinning vindt o.a. plaats bij Dordrecht 
en Rotterdam, (drinkwaterbedrijf op de 
Berenplaat).

Ontzouting

In de laatste tijd is een vierde mogelijk
heid ook in Ons land in de belangstelling 
gekomen, n.1. de ontzouting van zeewater 
of bi'ak water.
De technische mogelijkheden zijn in dit 
opzicht zo aanmerkelijk verbeterd, dat 
deze methode niet langer als een uit eco
nomisch oogpunt'onaanvaardbaar alterna
tief kan worden beschouwd.
Voorlopig zal ontzouting slechts ter sprake 
kunnen komen in die gebieden waar nau
welijks zoet water aanwezig is en plaatse
lijke factoren kunnen meespelen (bijv. 
beschikbaarheid van goedkope energie). 
Met name wordt hierbij gedacht aan de 
combinatie elektriciteitscentrale-zoetwa- 
terfabriek in Zeeuws-Vlaanderen.
Tegen de achtergrond van de waterstaat
kundige plannen, die worden of zullen 
worden gerealiseerd zoals' de Zuiderzee
werken, (IJsselmeer), . Deltawerken,

(Zeeuwse Meer) en de Rijnkanalisatie 
worden in het al eerder genoemde rap
port van de Centrale Commissie voor 
Drinkwatervoorziening een aantal concre
te mogelijkheden geschetst, waarbij van 
de eerste drie methoden gebruik kan wor
den gemaakt.

Naast een volledige uitnutting van . de 
winningsmogelijkheden van grondwater, 
zal toepassing van oeverinfiltratie langs 
de grote rivieren zoals Rijn, Maas, Waal 
en IJssel voor een belangrijk deel de wa
terbehoefte kunnen dekken. Een verdere 
uitbreiding van de duininfiltratie in het 
Westen van ons land, en het scheppen van 
reservoirs en spaarbekkens zijn enkele 
van,de mogelijkheden voor de toekomstige 
drinkwatervoorziening van ons land.
Zo zal bijv. in de Randstad (Noord- en 
Zuid-Holland en Utrecht) de toekomstige 
drinkwatervoorziening van 1200 miljoen 
ms per jaar in het jaar 2000, voor ca. de 
helft kunnen worden bestreden met 
grondwater, oevergrondwater of geïnfil
treerd grondwater. Daarnaast wordt een 
belangrijke plaats ingeruimd voor het 
IJsselmeer, dat, indien daarin bijv. een 
kunstmatig spaarbekken wordt aangelegd 
met een oppervlak van plm. 200 km2, on
geveer 1 miljard m3 jaarlijks zal kunnen 
leveren.

Wanneer men daarbij voegt dat directe 
onttrekking aan de rivieren met tussen
schakeling van spaarbekkens (bijv. Bies- 
bosch) een ruime voorzieningsmogelijk- 
heid vormt, blijkt dat hier in de behoefte 
ruimschoots zal kunnen worden voorzien. 
Uit deze opsomming valt wel af te leiden 
dat aan de veiligstelling van onze drink
watervoorziening grote kosten zijn ver
bonden. Maar niet alleen de kosten zullen

aanzienlijk zijn, ook grote bestuurlijke, 
problemen zullen moeten worden over
wonnen. Sinds enkele jaren is het Rijks
instituut voor Drinkwatervoorziening be
zig met het opstellen van basisplannen.
De overheid zal de (wettelijke) middelen 
moeten scheppen om deze basisplannen 
te kunnen verwezenlijken.
De belangen van landbouw en scheep
vaart, recreatie en ruimtelijke ordening 
(om er enkele te noemen) zijn nauw ver
weven met die van de drinkwatervoorzie
ning.

Coördineren
De overheid zal coördinerend moeten op
treden en zonodig moeten ingrijpen om 
het algemeen belang te kunnen stellen bo
ven stads- of streekbelangen. De water
leidingwet is te beperkt van doelstelling 
in dit opzicht.
Het is bovendien urgent, dat de Wet op 
de Waterverontreiniging, waaraan al zo 
lang wordt gedokterd, binnenkort het 
Staatsblad bereikt, om aan de toenemende 
vervuiling van onze openbare wateren 
paal en perk te stellen.
Het is enigszins wrang om in dit opzicht 
onze oosterburen als voorbeeld te stellen, 
waar de veelomvattende Wasserhaushalt- 
gesetz van 1 maart 1960 zowel waterwin
ning als waterverontreiniging regelt.

Een regeling tussen de Rijnoeversta- 
ten betreffende de vervuiling van de 
Rijn is verre van overbodig en t.a.v. 
de Maas geldt, dat voorkomen altijd 
beter is dan genezen.
De mogelijke moeilijkheden en de 
(soms moeilijke) mogelijkheden van 

, de drinkwatervoorziening van ons 
land in de naaste toekomst zijn van 
dien aard, dat het aanbeveling ver
dient eens na te denken over een uit
spraak van Goethe:
„Het is niet voldoende om te weten, 
men moet ook toepassen; 
het is niet genoeg om te willen, men 
moet ook h a n d e l e n . ”

Water genoeg, maar niet alles is drinkwater.
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zondere diensten in het leven roepen 
om onverwachte massale ontslagen het 
hoofd te kunnen hieden.

Moeilijkheden

Besluitvaardigheid en slagvaardigheid, 
worden dikwijls echter bemoeilijkt om
dat er zoveel kanten aan deze werkloos
heid kunnen zitten en zoveel instellin
gen zich ermee moeten bemoeien. Wil 
men werkloosheid in de wegenbouw be
strijden door bijvoorbeeld een weg wat- 
eerder te laten aanleggen dan aanvan
kelijk was voorzien, dan moet behalve 
het Ministerie van Sociale Zaken daar 
ook zeker het Ministerie van Verkeer en 
Waterstaat, mogelijk de provincie en 
een aantal gemeente' in worden gekend. 
Beschikken deze instellingen niet over 
voldoende geldmiddelen voor deze „ex
tra” weg dan zullen Economische Za
ken en Financiën te hulp moeten wor
den geroepen, die echter het geld dat 
zij aan deze weg willen besteden, ergens 
anders moeten „weghalen” .
Zijn in dit voorbeeld wel véél instanties 
nodig, zij kunnen echter alle in vrij 
korte tijd een beslissing nemen en de 
gevolgen daarvan zullen binnen afzien
bare termijn merkbaar kunnen zijn. An
ders is het weer wanneer de werkloos
heid een gevolg is van een tekort aan 
onderwijs- of opleidingsmogelijkheden, 
doordat bestaande verouderd zijn of on
voldoende capaciteit hebben of geheel 
nieuwe in het leven moeten worden ge
roepen. Hoewel ook hier snelheid ge
wenst kan zijn en de betrokken instan
ties misschien minder talrijk zijn, kan 
het toch vrij lang duren voordat er een 
zoveel tijd, geld en mankracht vergen
de taak als het scheppen van een nieuw 
soort onderwijs, — dat dan ook nog 
weer in de andere bestaande vormen 
van onderwijs moet worden ingepast — 
verwezenlijkt is.
Uit deze voorbeelden blijkt wel dat 
werkgelegenheid een belangrijk aspect 
van onze maatschappij is, maar niet het 
enige. Men kan werkgelegenheids- noch 
arbeidsmarktbeleid voeren zonder daar
in vrijwel alle andere aspecten van het 
maatschappelijk leven te betrekken. Om 
er een paar te noemen: onderwijs, op
leiding, sociale verzekeringen, pensioen- 
regeliïigen, volksgezondheid, (EE.G.- 
regelingen, buitenlandse arbeiders), de
fensie, (omvang van de strijdkrachten), 
huisvesting, ruimtelijke ordening.
Toch vragen velen zich af, of het niet 
gewenst zou zijn, voor het werkgelegen
heid- en arbeidsmarktbeleid een afzon
derlijk orgaan in het leven te roepen, 
dal voortdurend, bijzondere aandacht 
aan dit belangrijke vraagstuk kan be
steden en dat er zorg voor kan dragen 
dat bij het vaststellen van het beleid 
op andere gebieden de gevolgen voor 
de ai'beidsmarkt mede in de overwegin
gen wordt betrokken*). De ad hoe Com
missie „Arbeidsmarktpolitiek” van de 
Soc. Ec. Raad, die naar wordt verwacht 
in de eerste helft van 1968 haar rapport 
zal uitbrengen, zal vermoedelijk ook 
hierover adviseren.

Plan van vakcentrales
Inmiddels heeft het Overlegorgaan van 
de drie Vakcentrales (N.V V., N.K.V. en
C.N.V.) najaar 1967 zijn inzichten over 
deze „institutionele opzet van het ar
beidsmarktbeleid” gepubliceerd.
Het wil komen tot de instelling van een 
Raad voor de Arbeidsmarkt waarin de 
belanghebbende pardjen — werkgevers, 
werknemers en de ministers — zijn ver
tegenwoordigd. Deze Raad voor de Ar
beidsmarkt zou dan tot taak kunnen 
krijgen:
^  voorstellen te doen ter coördinatie

van hetgeen bestaande nationale, re
gionale, of plaatselijke instellingen, 
dan wel bedr'jfsvakorganisaties met 
betrekking tot de arbeidsmarkt doen; 

t— adviezen gevraagd of ongevraagd, 
uit te brengen aan regering, parle
ment en bedrijfsleven over het te 
voeren arbeidsmarktbeleid;

4— het aangeven van prioriteiten in ver
band met de ontwikkelingen op de 
arbeidsmarkt;

t— het verstrekken van inlichtingen over 
de verhoudingen op de arbeids
markt;

4— dienst te doen als beroepsinstantie 
voor de uitvoering van het arbeids
marktbeleid door de betrokken orga
nen;

f— zelf, met nog te scheppen fondsen, 
het beleid te bepalen voor delen van 
het algemene arbeidsmarktbeleid 
bijv. mobiliteitsbevordering, aanvul- 

- lend onderwijs.

DE BELEIDSVORMING VOOR DE 
NEDERLANDSE ARBEIDSMARKT

Scheiding tussen overheid en onderdanen, tussen bestuurders en bestuurden wordt
steeds minder.

Voor zijn werkzaamheden zou de Raad 
moeten kunnen beschikken over ge
gevens van het Centraal Plan Bureau, 
Centraal Bureau voor de Statistiek en 
andere organen, ook op regionaal of 
plaatselijk niveau.
De Raad voor de Arbeidsmarkt zelf zou 
ook regionale organen kennen, die dan 
in samenwerking met de Raad, op een 
meer op de streek toegespitste wijze, 
soortgelijke taken als de Raad zouden 
moeten vervullen.
De Raad voor de Arbeidsmarkt zou, naar 
het oordeel van de vakorganisaties, als 

, een zelfstandig lichaam, bij de Sociaal- 
Economische Raad moeten worden on
dergebracht.
Overigens maken zij duidelijk dat de 
door hen voorgestelde Raad slechts een 
orgaan van overleg en advies is. De vast
stelling en uitvoering van het Arbeids
marktbeleid moet in hun gedachtengang 
blijven, waar dat ook nu gebeurt, nl. bij 
de overheid. Dat verhindert de vakcen
trales niet duidelijk kritiek te hebben 
op de wijze waarop de overheid dit 
thans doet; „er ontbreekt een effectie
ve, alomvattende coördinatie van de 
overheidsfuncties met betrekking tot de 
arbeidsmarkt” . Zij onderschrijven een 
soortgelijke kritiek, die eind 1966 van 
dc zijde van de O.E.S.O. op de Neder
landse overheid werd u tgebracht: er is 
t.a.v. het arbeidsmarktbeleid te weinig 
coördinatie tussen de verschillende de
partementen, er bestaat geen afzonder
lijk bestuursapparaat voor de arbeids
marktpolitiek als geheel en de moge
lijkheden om samenhang te bewerken 
tussen het- overheidsbeleid en de gang 
van zaken in het bedrijfsleven zijn te 
gering. De vakcentrales spreken daarom 
uit dat: „een aanmerkelijke bevorde
ring van de coördinatie is te verwach
ten van de aanstelling van een „rege
ringscommissaris voor de arbeidsmarkt
politiek”.

Wat van deze opzet te zegden
In de eerste plaats sunnen we ons af
vragen of een afzonderlijke instelling 
voor de arbeidsmarkt wenselijk is. Wij 
hebben onze bedenkingen.
In een dynamische maatschappij, waar 
snelle en vaak onverwachte ontwikke
lingen op economisch, technisch, sociaal 
en politiek gebied voortdurend plaats
vinden, zal werkloosheid, oj de dreiging 
daarvan voorlopig vermoedelijk een re
gelmatig verschijnsel blijven. Een or
gaan dat voortdurend van advies dient 
om deze werkloosheid zo dicht mogelijk 
bij het nulpunt te brengen en te houden

kan zijn nut hebben. Maar om de Raad 
voor de Arbeidsmarkt met behoud van 
een zelfstandige positie binnen het raam 
van de S.E.R. onder te brengen, lijkt 
ons het doel voorbij te schieten. De
S.E.R. immers dient reeds de regering 
van advies over vijf eerder genoemde 
doelstellingen van het sociaal-econo- 
misch beleid in ons land. Volledige 
werkgelegenheid is één van deze doel
stellingen en, waar arbeidsmarktpolitiek 
tenslotte in het werkgelegenheidsbeleid 
moet worden ingepast, zou het logischer 
zijn, te volstaan met de instelling van 
een normale commissie van de S.E.R. 
De door de vakcentrales voorgesteldé 
zelfstandige Raad voor de Arbeids
markt, met zijn taak en bevoegdheden 
die vrijwel alle aspecten van het so
ciaal - economisch beleid raken en die 
dan slechts gemakshalve bij de S.E.R. 
wordt „ondergebracht”, zou zich gemak
kelijk tot een „S.E.R.-in-de-S.E.R.” kun
nen ontwikkelen. Al zou het misschien 
de coördinatie op de arbeidsmarkt be
vorderen, de samenhang met de werk- 
gelegenheidspolitiek en met de andere 
doelstellingen van het sociaal-econo- 
misch beleid zou er waarschijnlijk door 
worden verzwakt.
Een gewone vaste commissie „Arbeids
marktpolitiek” van de S.E.R. dus — 
maar dan rijst de vraag of de S.E.R. 
niet meer zou moeten kunnen doen, dan 
alleen niaar de overheid adviseren. Ad
viezen immers kan een regering naast 
zich neerleggen of zij kunnen in het 
pfarlement, waar vaak geheel andere 
overwegingen, dan economisch-sociale 
de doorslag geven, wijzigingen onder
gaan.
De vrijblijvendheid van de huidige
S.E.R.-adviezen stemt de vakcentrales 
blijkbaar ook tot nadenken, maar net 
brengt hen slechts tot de gedachte: „het 
karakter van de adviezen (van de voor
gestelde Raad voor de Arbeidsmarkt) 
dient zodanig te zijn, dat de overheid ze 
niet kan negeren, doch dat anderzijds 
het parlement zijn controlefunctie ên 
volle kan uitoefenen. Op het bedrijfsle
ven leggen de adviezen een morele ver
plichting”. Een wat wensdromerige ver
woording van de opvatting, dat men de 
zaak maar moet laten zoals zij is.
Dh nu achten wy, gezien de huidige 
gang van zaken niet juist. Immers de 
regeringen in ons land — zelfs als ze 
hun vier jaar zouden uitzitten — wis
selen te vaak en het beleid is te veel 
afhankelijk van de politieke samenstel
ling. Dit is moeilijk in overeenstemming 
te brengen met een voortschrijdende 
meerjarenplanning en programmering.

die in ons land steeds dringender nodig 
wordt.
Juist dit ontwerpen van meerjaren
plannen en het vaststellen van meer
jarige programma’s op sociaal eh eco
nomisch terrein is bij uitstek een zaak 
waarbij werkgevers en werknemers 
groot belang hebben. Zij immers zullen 
bij deze planning hun inbreng moeten 
leveren en de programma’s moeten hel
pen verwerkelijken. Het lijkt ons dan 
ook van groot belang dat zij — door 
middel van de S.E.R. — grote invloed op 
de opstelling er van krijgen.
Naar ons voorkomt zou overwogen moe
ten worden de S.E.R. waarin op lande
lijk niveau werkgevers en werknemers, 
versterkt door ter zake kundige kroon- 
leden, bijeengebracht zijn, als toporgaan 
van het bedrijfsleven medezeggenschap 
te geven in de vaststelling van het so- 
ciaal-economisch overheidsbeleid. Dit 
zou dan moeten betekenen dat de rege
ring in overleg met de S.E.R. dit beleid 
vaststelt. (Niet; na overleg zoals in het
S.E.R.-advies van 1967 „inzake opzet en 
strekking van meerjarige programma’s” 
wordt voorgesteld.)
De regering blijft voor dit beleid in deze 
gedachtengang dan wel verantwoorde
lijk jegens het parlement, maar haar 
standpunt zal, nu het in overleg met 
het bedrijfsleven is opgesteld, hechter 
onderboüwd zijn. Voor het bedrijfsleven 
betekent het een grote en voortdurende 
invloed op de opstelling van het so- 
ciaal-economisch beleid, waardoor het 
gemakkelijker aan de uitvoering daar
van kan mee werken. Zijn bijdrage kan 
tevens een goede ondersterming van 
de continuiteit van dat beleid beteke
nen.
In een dergelijk stelsel zal er ook nin- 
der behoefte zijn aan een „regerings
commissaris” voor het arbeidsmarktbe
leid; een dergelijke coördinator, die een 
beleid zou moeten opstellen en uitvoe
ren in de huidige situatie, d.w.z. door of 
over een aantal onafhankelijke en niet 
zelden afgunstige ministers en hun de
partementen heen, zal vermoedelijk 
maar weinig kunnen uitrichten. Zou 
daarentegen de regering in overleg met 
de S.E.R. het beleid kunnen opstellen, 
dan zullen de ministers die het aan
gaat vanzelfsprekend in dit overleg be
trokken worden; dan is coördinatie 
reeds bij de planning en programmering 
van het beleid verzekerd, en zal het 
moeilijk zijn dit ongecoördineerd uit te 
voeren.

Vervlechting
Uiteraard zijn er wel andere oplossingen 
denkbaar dan de hiergenoemde om tot 
een ; doorlopende, gecoördineerde plan
ning, programmering en uitvoering van 
het sociaal-economisch beleid te komen. 
Belangrijk lijkt ons echter dat de over
heid dit beleid gezamenlyk met de werk
gevers en werknemers vaststelt.
In deze tijd toch boet de scheiding 
tussen overheid en onderdanen, tussen 
staat en maatschappij, tussen zij die be
sturen en zij die bestuurd worden, steeds 
meer aan betekenis in.
Er vindt een vervlechting plaats van 
de taak en functie van de „leiders” 
en van de „geleiden” al zijn die 
taken en functies wel te onderschei
den en blijft ieder daarom zijn verant
woordelijkheid behouden. Maar de ont
wikkelingen wijzen in een richting 
waarin zij die straks het beleid moeten 
uitvoeren of '.a.v. wie dit beleid gevol
gen heeft ook op de vaststelling van dit 
beleid een bepalende invloed willen uit
oefenen.
Deze uitbouw en verdieping van de de
mocratie door het hedrijfsleven me
deverantwoordelijkheid te doen dragen, 
niet alleen voor de uitvoering, maar ook 
voor de voorbereiding en vaststelling 
van het beleid, zal kunnen voeren tot 
een zo goed mogelij'* afgewogen beleid, 
dat begrepen en gedragen zal worden 
door alle betrokkenen.

Mr. J. Hollander.,

*) Zie mijn artikel in A.R. Staatkunde, 
juli 1967: „Enige opmerkingen over de 
organisatie van het werkgelegenheids- 
en arbeidsmarktbeleid” .
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N a  het stellen van deze vraag 
ontstaat dikwijls een uitge

breide discussie, die bijna nooit tot 
een eenstemmig antwoord leidt. De 
reden daarvan is o.m. dat bij dit 
onderwerp persoonlijke omstan
digheden en politieke meningen 
een grote rol spelen. De meest 
rechtvaardige inkomensverdeling 
is zelfs nog niet op papier uitge
vonden, laat staan in de praktijk 
gebracht. Deze inleiding dient er
toe aan te geven dat het volgende 
een louter persoonlijke mening is 
die inwisselbaar is voor een betere. 
Dat persoonlijke omstandigheden 
een grote rol spelen blijkt onder
meer uit het verschijnsel dat voor
standers van nivellering, goms met 
dit laatste willen beginnen vanaf 
een zeker percentage boven het 
eigen inkomen.

Eerlijkheidshalve moet worden opge
merkt dat bijna iedereen bewust of 
onbewust het gevaar loopt in deze fout 
te vervallen.
Inkomensverschillen komen voor tus
sen bepaalde streken, bedrijfstakken of 
personen. In dit artikel zal alleen wor
den ingegaan op de persoonlijke inko
mensverdeling. Het Centraal Bureau 
voor de Statistiek publiceert hierover 
periodiek gegevens waaraan het vol
gende is ontleend. In 1963 vei'dienden 
33 % der Nederlanders bijna 10 Vo van 
het gezamenlijk inkomen, terwijl aan 
de top iets meer dan 6 Vo der Neder
landers bijna 27 % van het inkomen 
genoten. De inkomensverschillen die 
hiermee zijn geïllustreerd vinden wij 
te groot.

Economische orde
Voordat wordt ingegaan op de moge
lijkheden deze verschillen te verklei
nen, moet eerst iets worden gezegd 
over de economische orde, waarbinnen 
deze maatregelen resultaat moeten op
leveren.
Alhoewel de invloed van de overheid 
in het sociaal-economisch leven sinds 
de vorige eeuw aanmerkelijk is ver
groot, kan onze economische orde nog 
het best worden gekarakteriseerd met 
de term vrije economie. Hieronder ver
staan we een orde, gebaseerd op zelf
standige ondernemingen, waarin het 
marktmechanisme een grote rol speelt 
bij de onderlinge afstemming van de 
verschillende individuele economische 
beslissingen.
Het overheidsingrijpen heeft bijna 
nooit de vrijheid der individuen opge
heven. Meestal wordt de vrijheid van 
de economisch sterkeren iets beperkt 
ten gunste van de zwakkeren. Dit is 
bijv. het geval met de gehele sociale 
verzekering en met de progressieve be
lastingheffing. Deze beide elementen 
vormen samen met de loon-, en prijs- 
en mededingingspolitiek het gehele in
strumentarium van de overheid op het 
gebied der inkomensverdeling.

De prijspolitiek is binnen onze econo
mische orde met vrije zelfstandige on
dernemingen een zeer zwak instru
ment. De overheid streeft er enerzijds 
naar dat ongerechtvaardigde prijsstij
gingen worden tegengegaan en dat an
derzijds duidelijk aanwijsbare kosten
dalingen (bijv. door de devaluatie van 
het Engelse pond of door dalingen van 
de grondstoffenprijzen) in de eindprij- 
zen worden doorgegeven. Alleen al door 
de controle is dit een zeer moeiiijke 
zaak.
Hetzelfde kan ook worden gezegd van 
de mededingingspolitiek.

Loonpolitiek mislukt

De loonpolitiek is feitelijk mislukt, 
doordat alléén de lonen en niet de 
winsten kunnen worden beheerst. Een 
sterke groei van de winsten leidt mees
tal tot uitgebreide investeringen, waar
door er schaarste op de arbeidsmarkt 
kan ontstaan. In een dergelijke situa
tie is het onmogelijk de lonen te be
heersen. De functie van de overheid in 
de vanaf 1 januari 1968 te voeren vrije 
loonpolitiek is mede daardoor beperkt 
tot het regelen van het minimum-inko- 
men en tot het ingrijpen in de loon
ontwikkeling, indien er een ernstige 
verstoring van het economisch even
wicht dreigt.
Gesteld kan worden dat de functie van 
de overheid op het gebied der inko-

IS DE HUIDIGE

INKOMENSVERDELING

AANVAARDBAAR?

DOOR Drs. G. H. TERPSTRA

mensverdeling feitelijk is beperkt tot 
het garanderen van een minimum-in- 
komen via de sociale verzekeringen, 
de sociale voorzieningen en het wette
lijk „minimum-inkomen” voor loon- 
trekkenden.
De hoogte van dit laatste inkomen 
wordt beperkt door het feit, dat de 
overheid voor deze groepen geen werk 
kan garanderen. Of met andere woor
den: het minimum-inkomen mag niet 
zo hoog worden, dat deze inkomensca
tegorie geen werk meer kan krijgen in 
het particuliere bedrijfsleven.

De resultaten van de progresieve belas
tingheffing, die mede ten doel behoort 
te hebben de bruto-inkomens te nivel
leren — worden duidelijk begrensd 
door het feit dat de overheid geen di
recte invloed heeft op de vaststelling 
der bruto-inkomens. Veel groepen der 
bevolking o.a. zelfstandigen en hogere 
functionarissen in het bedrijfsleven 
kunnen de belasting gedeeltelijk af
wentelen op anderen, o.a. via prijzen 
en tarieven.

Concluderend kan worden opgemerkt, 
dat de overheid in onze economische 
orde geen directe invloed heeft op de 
tot standkoming van de bruto-inko
mens.
Dit leidt ertoe dat zij zich noodgedwon
gen, moet beperken tot de garantie van 
een zeker minimum-inkomen en dat 
zij slechts in beperkte mate in staat is 
de inkomensverdeling achteraf te cor
rigeren. Deze correctie achteraf kan 
namelijk gedeeltelijk vooral in de bru
to-inkomens worden verwerkt.

Economische orde herzien ?

De vraag moet nu worden gesteld of 
meer maatregelen kunnen worden ge
nomen binnen onze economische orde 
of dat de economische orde moet wor
den herzien, teneinde een betere in
komensverdeling te bereiken.
Wanneer in Nederland de overheid in
vloed zou krijgen op alle bruto-inko
mens is het mogelijk de inkomensver
schillen te verkleinen. Hiermee is niet 
gezegd dat dit zou gebeuren, alleen dat 
het mogelijk is. Afgezién van de vraag 
of deze nieuwe orde economisch wen
selijk is, kan worden opgemerkt dat zij 
voorlopig (?) in Nederland politiek 
niet haalbaar is.
Zelfs ' als bijna alle Nederlanders er 
voor zouden zijn is de haalbaarheid

nog niet zeker, omdat het betwijfeld 
moet worden of wij van „het Westen” 
wel datgene mogen doen, wat de Viet- 
namezen niet mogen.

Het is dan ook realistisch bij het aan
geven van enkele maatregelen uit te 
gaan van de huidige economische orde.

Een extra moeilijkheid is hierbij 
echter dat onze maatschappij behalve op 
zelfstandige ondernemingen tevens is 
gebaseerd op particulier eigendom. 
Ten onrechte wordt in veel discussies 
het begrip vrije economie vereenzel
vigd met de particuliere, eigendommen. 
De inkomensverdeling wordt namelijk 
ongunstig beïnvloed door de huidige 
vermogensverdeling. Zoals blijkt uit
C.B.S. publikaties is de vermogensver
deling in Nederland zeer ongelijk. On
geveer 2.5 Vo der bevolking is in de ver- 
mogensstatistiek opgenomen, {d.w.z. 
heeft een vermogen van ƒ 50.000 of 
meer).
Van deze vermogensbezitters bezat in 
1963 1.6 “/o samen 20.7 % van het totale 
vermogen. De vermogens-ongelijkheid 
is hiermee voor ons onderwerp vol
doende geïllustreerd. Uit de gegevens 
blijkt dat hoge inkomens en grote ver
mogens hand in hand gaan.

Op het gebied der inkomensverdeling 
zouden maatregelen moeten worden ge
nomen die de inkomensverschillen klei
ner maken. Hierbij moet in de eerste 
plaats worden uitgegaan van de oor
zaken der inkomensverschillen.
De inkomensverschillen wórden ver
oorzaakt door verschil in beloning van 
de diverse arbeidsprestaties en door de 
vermogensverschillen.

Inkomen en vermogen
De beloning van arbeidsprestaties is in 
belangrijke mate afhankelijk van de 
machtspositie op de markt. Hiermee 
kan men bijv. het te grote belonings- 
verschil van artsen en ongeschoolde 
arbeiders verklaren. De overheid kon 
deze verschillen in machtspositie op 
lange termijn in gunstige zin wijzigen 
door een meer uitgebreid en gedemo
cratiseerd onderwijs. Hierbij zal een 
systeem van planning op middellange 
termijn een grote rol moeten spelen.

Binnen de onderneming kan de inko
mensverdeling hoogstwaarschijnlijk 
worden verbeterd door de invoering

van systemen van winstdaling voor het 
gehele personeel. Een grotere open
heid op financieel-economisch gebied 
zal eveneens de inkomensverdeling ten 
goede kunnen komen, doordat te grote 
salarisen minder gemakkelijk zullen 
worden toegekend, mede onder invloed 
van de publieke opinie.

Veel maatregelen kunnen nog worden 
genomen teneinde de vermogensonge
lijkheid en daarmee de inkomensonge
lijkheid te verkleinen. Hierbij kan o.a. 
worden gedacht aan verhoging van de 
nog steeds vrij lage vermogensbelas
ting. De vermogensverschillen ontstaan 
voornamelijk doordat grond, wonin
gen en aandelen — de objecten van 
grote spaarders — in tegenstelling tot 
kleine spaarders die in guldens beleg
gen —- op lange termijn sterk in waar
de stijgen. Deze waardestijgingen wor
den veroorzaakt door de grondschaar- 
ste, de woningnood en de onjuiste ver
deling der vermogensgroei in de onder
nemingen. Deze oorzaken zijn op zich
zelf al voldoende reden maatregelen 
te nemen.

Gemeeiischapseigendom

Voor grond lijkt gemeenschapseigen- 
dom de beste oplossing. De gemeenten 
moeten via bestemmingsplannen auto
matisch eigenaar kunnen worden van 
de bouwgrond op een snelle en goedko
pe wijze (bijv. tegen de oorspronkelij
ke waarde, dus de waarde vóór het be
stemmingsplan). Voor recreatiegrond 
kan worden gedacht aan gemeentelijk, 
provinciaal of rijkseigendom.
Ook voor woningen kan aan gemeen- 
schapseigendom worden gedacht bijv. 
woningbouwcorporaties, verenigingen 
van eigenaren of gemeenten. Ook kan 
het wenselijk zijn de handel te beper
ken of de prijzen te'beheersen.
De verdeling ier vermogensgroei in de 
onderneming kan worden bevorderd 
door uitbreiding der collectieve eigen
dom. Een andere oplossing, waarbij de 
particuliere eigendom wordt gehand
haafd, is de invoering van vermogens- 
aanwasdeling of investeringsloon. De 
werknemers kunnen langs deze weg 
mede-eigenaar worden van de mede 
door hun arbeid gegroeide ondernemin
gen. Tot nu toe wordt de gehele vermo
gensgroei in de ondernemingen ten on
rechte toegekend aan de kapitaalver
schaffers. De werknemers worden via 
het systeem van interne financiering 
gedwongen te sparen voor de aandeel
houders c.q. eigenaars der onderne
mingen. Het wordt de hoogste tijd dat 
een eerlijke oplossing wordt gevonden 
voor de vraag, wie eigenaar is van het 
in de onderneming gevormde vermo
gen.

In het voorgaande zijn enkele maatre
gelen opgesomd die op lange termijn 
de inkomensverdeling kunnen verbete
ren. Uiteraard verdient de sociale ver
zekering en het minimum-inkomen in 
de toekomst alle aandacht teneinde de 
benedengrens in de inkomensverdeling 
op peil te houden. Een maximum-inko- 
men is in onze economische orde niet 
mogelijk, zolang degenen die meer dan 
dit maximum verdienen niet bereid 
zijn mee te werken. Deze kans achten 
wij niet erg groot.

Gevolgen

Naast de oorzaken van de inkomens
verdeling moet ook worden gelet op de 
gevolgen. Deze kunnen door verschil
lende maatregelen worden verzacht. 
Hierbij kan ondermeer worden gedacht 
aan het studiebeurzenbeleid, aan gra
tis geneeskundige verzorging, aan uit
breiding der sociale verzekeringen en 
aan een huur- en subsidiebeleid, dat 
het voor alle inkomenscategorieën mo
gelijk maakt redelijke huren te beta
len. Ook de subsidiepolitiek op het ge
bied der cultuur zal in dit licht moeten 
w'orden bezien.

In het bovenstaande is getracht enkele 
maatregelen aan te geven, die zouden 
kunnen leiden tot een betere inko
mensverdeling. De oogst is o.i. vrij 
schraal, voornamelijk omdat onze eco
nomische orde op dit punt zo weinig 
riemen geeft om mee te roeien.
Veel blijft derhalve geheel afhanke
lijk van de goede wil van de Neder
landse burgers. Jammer genoeg is dit 
tot nu toe geen sterke basis geweest 
voor het scheppen van rechtvaardiger 
verhoudingen.
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UIT OKZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

^  Gereedschapfabriek

Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762-241 

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

A. B A A R S  A  .zn

Exploitatie van baggermaterieel n.v.
VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) - 3154

Scheepswerf A. Baars A .zn  N.V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

Constructiewerkplaats ^  ■■
en machinefabriek |

Nieuw Lekkerland - Telefoon 436
• STAALCONSTRUCTIES VOOR GEBOUWEN e.d.
• ALLE SOORTEN KRANEN.

V E R O L M E

UN ITED

S H I P Y A R D S
ROTTERDAM-HOLLAND TEL 1 6 2 5 0 0

Scheepsbouwwerven

A. VUYK EN ZONEN
CAPELUE AAN DE I.ISSEU

Nieuwbouw en reparatie
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

Scheepswerf A. v. d. Werff
Onderhoud en reparatie  
van schepen

D O E S B U R G  - TELEFOON 0 8 3 3 4 - 2 2 7 5

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN 

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

A iie  transporten te  w ater  

N.V. Scheepswerf G. Bijlsma en Zoon

NIEUWBOUW W  A R T E N A

van zee ,̂ rivier- en binnenvaartschepen
TELEFOON 05105 - 271

Scheepsiverf en Gashouderbouiv

v.h. Jonker &  Stans N.V.
HENDRIK IDO AMBACHT 

Werf voor de bouw en reparatie van alle typen schepen 
TELEFOON Hendrik Ido Ambacht (01858) 2841

F IR M A  DE REK  EN  H O R S M A N

Fabriek van scheepslieren
DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE IJSSEL

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balküzcr.

RIJPLATEN in diverse maten.
STO LK ’S
Handelsoildernemingen n.v.

Kantoor: Veersedijk 233 _ HENDRIK IDO AMBACHT 
Telefoon (01850) 28000 - 28886

J.TJALMA, PARLEMENTAIRE HERINNERINGEN I

DUIDELIJKHEID
PERSOONLIJKE HERINNERINGEN
Toen de heer Tialma afscheid nam van zijn 
fractie in de Eerste Kamer, heeft hij in een 
gezellig samenzijn een aantal herinneringen 
opgehaald. Zij, die van dat verhaal hadden 
genoten, vroegen aan de redactie, of die het 
passend vond, deze herinneringen te plaatsen 
in Nederlandse Gedachten. Dat kón, vonden 
we, als de heer Tjalma bereid was, zijn verhaal 
op schrift te stellen. Dal heeft hij gedaan en 
ditmaal plaatsen wij het eerste stuk.

IfO O R A L  in de laatste tijd komt het herhaal- 
'  delijk voor, dat men er de regering of een 

minister er een verwijt van maakt, wanneer 
zij een motie, die de Tweede Kamer aanneemt, 
niet uitvoeren.

In vroegere jaren werd —  terecht —  meer 
geoordeeld, dat mgevolge ons dualistisch 
staatsbestel een bewindsman een motie naast 
zich kan neerleggen. „De regering is niet de 
typist van de Kamer” is ééns gezegd.
Hoe dit voorheen lag kan worden aangetoond door 
de houding, die minister De Geer aannam ten aanzien 
van een motie, die hem niet welgevallig was. Bij zijn 
bestrijding daarvan gaf hij tevoren duidelijk te ken
nen, dat hij haar bij eventuele aanneming niet zou 
uitvoeren door te verklaren: De afloop van de stem
ming interesseert mij niet. De regering heeft een 
eigen verantwoordelijkheid en kan zich niet iets laten 
dicteren.
Hier was inderdaad duidelijkheid in de politiek.

De W ilde
Een ander voorbeeld van duidelijkheid trof men bij 
minister De Wilde aan. in de jaren ’30 trad voor de 
Varamicrofoon elke week „Teun de Klepperman” 
op met een programma, dat geleek op hetgeen „Zo is 
het” enige tijd geleden op de televisie bracht, al liet 
Teun de Klepperman zich echter niet, zoals „Zo is 
het” op minderwaardige wijze over het koninklijk 
huis uit.
De verontwaardiging over zijn optreden werd zo groot 
dat minister De Wilde, onder wie o.a. de radio ressor
teerde, in de Tweede Kamer zei: Als dit zo doorgaat, 
sluit ik de gehele Vara. Het resultaat van deze kor
date verklaring was afdoende, want Teun de Klep
perman bond in.
Hiermede vergeleken is „Zo is het” met fluwelen 
handschoenen behandeld.

Doortastend
Ook uit een ander voorbeeld blijkt, dat minister De 
Wilde doortastend optrad. Voor hij in 1933 minister 
van Binnenlandse Zaken werd, had Rotterdam steeds 
geweigerd bezuinigingsmaatregelen uit te voeren, die 
de regering met het oog op de benarde financiële 
toestand noodzakelijk vond. Wanneer zij echter Rot-

Het beeld 
der vaderen

EN NU HET WESTEN

Hét westen, dat waren dus de grote steden plus de 
re.st van Noord-Holland. Het was te verwachten, dat 
Jan Schouten daarop een goede plaats zou krijgen. 
Hij was de man van Rotterdam en hij had in een van 
de Rotterdamse districten het enkele maanden te 
voren op het nippertje verloren tegen De Zeeuw, in 
een district, dat als overwegend links werd beschouwd. 
De gezamenlijke Kamercentrales hadden in onderling 
overleg er dit van gemaakt:
1. Heemskerk.
2. Rutgers.
3- Smeenk.
4. De Vlugt.
5. De Wilde.
6. Schouten.
7. Briët.
8. A. Colijn.
9. J. C. Wirtz.

10. D. L. Harms.
Maar het versterkt Centraal Comité verplaatste Rut
gers naar groep III, waarover de vorige keer werd 
geschreven en maakte er op vrijdagmiddag van:

De heer Tjalma bij het gebouw van de Raad van 
Europa in Straatsburg.

terdam dreigde verdere financiële steun te zullen 
onthouden, antwoordde het gemeentebestuur: Dan 
kunnen wij onze ambtenaren en werklozen niet be
talen en daarop zwichtte het kabinet telkens, totdat 
het kabinet Colijn in 1933 optrad, waarin o.a. De Wil
de en Oud (Financiën) zitting hadden.
Toen Rotterdam weer hetzelfde spelletje probeerde 
voort te zetten als onder het vorige kabinet, ant
woordden De Wilde en Oud: Dan wordt er niet meer 
betaald!
Die verantwoordelijkheid durfde het gemeentebe
stuur niet op zich e hemen en het ging door de 
knieën.

Steun in de rug
Herhaaldelijk kwamen er schriftelijkc vragen van Ka
merleden, die bezwaar hadden, dat dan deze en dan 
die burgemeester krachtig optrad tegen „gezagson
dermijnende daden”. De minister, die vóór 1933 de 
portefeuille van Binnenlandse Zaken beheerde, be
antwoordde dergclgkc vragen gewoonlijk met de 
stereotype slotzin: „zodat er voor de ondergetekende 
geen reden is voor tussenkomst”.
Dat werd anders, toen De Wilde Binnenlandse Zaken 
kreeg. Hij ging achter de burgemeesters staan en 
eindigde de beantwoording van dergelijke vrag'̂ n 
met: „Het optreden van de burgemeester heeft de 
instemming van de ondergetekende”.
Dat was een stevige steun in de rug.

1. Heemskerk.
2. Smeenk-
3. De Wilde.
4. De Vlugt.
5. Schouten.
6. Briët.
7. A. Colijn.
8. J. C. Wirtz.
9. D. L. Harrhs.

10- P. J. Dam.

Zoals werd verhaald, kwam dr. Kuyper de volgende 
morgen met het College van Gemachtigden bijeen, 
en dat maakte er van:

1. Heemskerk.
2. Smeenk-
3. De Wilde.
4. De Vlugt.
5. Wirtz.
6. J. F. Heemskerk.
7. A. Colijn.
8. P. J. Dam.
9. D. L. Harms.

10. A. Gravenstein.
Schouten was verhuisd naar nummer laatst van de 
middengroep, en Rutgers ging eveneens naar die 
lijst, op nummer drie.
Maar — zoals de vorige keer al werd meegedeeld, 
die lijst van groep 3 heeft dr. Kuyper daarna per
soonlijk nog eens grondig veranderd, en daardoor 
kwam Rutgers op nummer 6 van groep 3.
Maar het verhaal is nog lang niet uit......
Al waren nu de lijsten, na de telegrafische verande
ring door Kuyper van de lijst van groep 3, dan 
eindelijk wél definitief-
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WIJ ONTVINGEN
In deze rubriek wordt de aandacht ge
vestigd op diverse uitgaven, waarvoor 
een deel van de lezers wellicht bélang- 
stêlling zal hebben. De uitgaven z^n 
de moeite waard, maar het is de re
dactie niet mogelijk aan alle uitgaven 
dite waarde hebhen uitvoerige aandacht 
te schenken.
Lev TrotskiJ en Maksim Gorklj: HER
INNERINGEN AAN LENIN. Uitg.: 
N.y. De Arbeidspers, Amsterdam. Prijs 
ƒ 4.90.
De grote omwenteling die in Rusland 
plaatsvond en bekend staat ais de rode 
revolutie, is voor ons eigenlijk niet 
rrieer dan een brok historie. De men
selijke aspecten worden meestal te veel 
verwaarloosd. Maksim Gorkij en Lev 
Trotskij hebben in dit boek echter Le- 
nin als de grote man van de revolutie 
nabij gebracht. Ofschoon het geen bio
grafie i:i de eigenlijke betekenis van 
het woord genoemd kan worden, zetten 
zij Lenin voor ons als de ongekend 
grote leider van een miljoenen volk, een 
rrian met weerzinwekkende gebreken, 
naaar tevens met voortreffelijke hoe
danigheden. Een mens in zijn oprechte 
strijd en in zijn zichzelf strelende glorie. 
De twee auteurs stellen zich anders op 
ten aanzien van hét communisme dan 
wij; liaaar zeker isi dat Lenin uit dit 
werk naar voren komt als de gewel
dige sleutelfiguur die vijftig jaar gele
den Rusland tot een .lieuw tijdperk 
bracht. Juist gezien vanuit de mense
lijke verhoudingen kan men uit dit 
boek heel veel opsteken over de Russi
sche revolutie en de feitelijke drijfve
ren tot de ommekeer in dat land. Het 
is een goed verzorgd boek dat goedkoop 
is. O.

Konstantin Paustovskij: Begin van een 
onbekend tijdperk. HERINNERINGEN 
AAN DE RUSSISCHE REVOLUTIE. 
N.V. De Arbeiderspers, Amsterdam.
De grote sociale en politieke omwente
lingen die vijftig jaar geleden in Rus
land hebben plaatsgegrepen, hebben nog 
kortgeleden in het centrum van de we- 
reldbelangstelling gestaan. Hoe hebben 
de mensen in Rusland die revolutie be
leefd op hun privé-domein? Daar heeft 
dit boek een antwoord op willen ge
ven. Geschreven door een journalist 
pur-sang, die lange tijd soldaat geweest 
is in het Russische leger, heeft hij het 
fascinerende verslag gegeven van revo
lutie, contra-revolutie en burgeroorlog. 
Daar tussendoor geeft hij wezensechte 
portretten van revolutionairen die be
roemd geworden zijn. De Russische tra
gedie — want dat is de revolutie ten
slotte — heeft de schrijver grandioos 
weten te beschrijven en een mensbeeld 
gegeven dat onvergetelijk is. Hij heeft 
de strijd, de honger, de hoop en de illu
sies weten te verbeelden van het volk, 
dat in wezen gelovig, melancholiek en 
goedaardig is. Een goed boek over de 
rode revolutie, deze paper-back. O.

„Openbare uitgaven”
De Dienst der Rijksbegroting stelde 
deze brochure van 27 blz. samen, waar
in enige grondbeginselen bij de beoorde
ling van openbare uitgaven worden 
uiteen gezet.
Aan de hand van vakliteratuur worden 
enkele uiteenzettingen gegeven over de 
wetenschappelijke ontwikkeling op het 
gebied van de openbare financiën, m.n. 
op het deel, dat „uitgavenleer” wordt 
genoemd. Interessant voor ter zake des

kundigen en voor hen,-die zich voor het 
vraagstuk interesseren. De prijs be
draagt ƒ 1,40.

„Oude wijn en oude zakken”, werd ge
schreven door 'Rob Vermaas en Rob 
van Dijk. Het is een uitgave van Sem- 
per Agendo te Apeldoorn. Deze pocket 
telt 80 blz. en kost ƒ4,50.
De schrijvers willen „een bijdrage leve
ren tot meer bekendheid van de Unie, 
waarbij ze op eigen manier de CHU se
rieus nemen”.
Het boekje mocht op de Algemene Ver
gadering van de CHU op 16 december 
j.1. niet te koop worden aangeboden 
aan de aanwezigen.
De schrijvers hebben gepoogd satire en 
ernst te combineren. Beide aspecten 
leden daar in dit geval onder.

„Herlevend nationalisme” is geschre
ven door dr. S. W. Couwenberg, die de 
lezer in een achttal hoofdstukken brengt 
tot een „confrontatie mei een oude uit
daging” . Het boekje — 79 blz. — werd 
uitgegeven door Uitg. H. Nelissen, Bilt- 
hoven.
Na een historische terugblik, vertelt de 
schrijver iets over het nationalisme in 
de nieuwe staten en in de oude staten. 
Vervolgens komen nationaliteit en su- 
pranationaliteit in Oost en West aan de 
orde en de houding van Nederland t.a.v. 
dit vraagstuk. Het voorlaatste hoofd
stuk handelt over „bestaan en bestaans
reden der nationale cultuur” . In het 
laatste hoofdstuk stelt de auteur „de 
weerbarstigheid der historische reali
teit” aan de orde.

„Verknoeid talent”, geschreven door 
drs. C. W. Schemmer, heeft tot onderti
tel „de neurose van universiteit en ho
geschool”.

Het boekje — 64 blz. — is uitgegeven 
door Scheltema en Holkema. De schrij
ver pleit o.a. voor een reorganisatie van 
universiteiten en hogescholen.

„Na het eindexamen? Studeren?” Deze 
publikatie van het ministerie van On
derwijs en Wetenschappen is uitgege
ven door de Staatsuitgeverij. De prijs 
van dez; 195 blz. tellende uitgave be
draagt ƒ 3,50.
In deze uitgave wordt veel informatie 
gegeven over universitaire opleidingen 
en alles wat daar bij komt kijken, maar 
ook over niet-universitaire opleidingen, 
die men kan gaan volgen wanneer men 
met goed gevolg mulo-examen heeft 
gedaan of een ander diploma — vooral 
van een middelbare school — heeft be
haald.

„World Press Fhoto ’67” werd door uit
geverij W. ten Hoeve gepubliceerd. 
Ruim 100 foto’s zijn in deze uitgave, die 
126 blz. telt, bijeengebracht. De foto’s 
zijn gekozen uit de 3200 foto’s, die voor 
de tentoonstelling World Press Photo 
’67 werden ingezonden.

De Nederlandse tekst is van J. M. Gal- 
jaard. Bij de foto’s staan ook onder- 
schi'iften in Frans, Duits en Engels. 
Terecht wordt in de inleiding gesproken 
van een alles doorlichtend röhtgenbeeld 
van onze wereld.

TURKSTRA beschuit
Eerlijk . . Overheerlijk ! Niet alleen 
voeding . . . doch ook een lekkernij

RIVEL Fabriek van rijwielen 
en autopeds
SURHUISTERVEEN 
Teletoon 05124 - 269

Firma Gebr. Slump Brandstoffenhandel
LEMMER NAGELE - Telefoon 05276 - 2460
LEMMER Straatweg 44 - Telefoon 05146 - 564

b.g.g. 307
Annex HAARDEN, KACHELS en KOOKAPPARATEN 
voor KOLEN, OLIE en GASVERWARMING
Deskundige voorlichting - Vakkundige aansluiting

HOTEL ..DE KROON "
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor recepties en partijen.

TIMMERFABRIEK „HET NOORDEN”

J. W . S T A P

OUDEBILDTDIJK - TEL. OS180 - 363 - 8T. ANNA FAHOCHI*

N.V. BOUWMATERIALENHANDEL

v/h Fa. J. Haitsma
Kanaalweg 14 - HARLINGEN - Tel. 05178 - 2644 . 2645

AANNEMERSBEDRIJF

BETONFABRIEK

BOUW M ATERIALENHANDEL

drukwerken in boekdruk
boekdrukrotatie
offset
van de meest
uiteenlopende aard

n.v. drukkerij de .motor'
gedempte pol 8-14 . sneek - tel. 05150 - 2821 - 5112

GRONINGEN

Makelaarskantoor J. Fokkens Siddeburen
in roerende
en onroerende goederen 
verzekeringen en hypotheken

TELEFOON 05983 - 360.

Alle textielgoederen, 
bedden, dekens, 
matrassen, complete 
woninginrichting

Grootzand 14 - 38, SNEEK - Mldstraat 114, JOURE

D O U M A 'S  IJZER H A N D EL  n.v.
Grootzand 66 - Postbus 30 - SNEEK 
Telefoon 05150 - 4444

Staaf-, band- en plaatijzer - T-en U- balken - Betonijzer
GEREEDSCHAPPEN EN MACHINES 
VOOR METAALBEWERKING

OFFSETDRUKKERIJ 
FLACH N.V. affiches

showcards
verpakkingen

L E E'U W A R D E R W E G 31- 35 — S N E E K

FIRMA KOOS-GRONINGEN
Te koop Dekkleden Te huur

LAGE DER A 5 - TELEFOON 23929-34727

DRENTE

B. DE H O O P
MAKELAAR in assurantiën, hypotheken 
en onroerende goederen

A lle  verzekeringen
Makelaardij — Financieringen

EMMEN Postbus 30. Telefoon 1291 - 3704 
STADSKANAAL (bijkantoor). Telef. 23’.I

BOUWBEDRIJF V A N  ESS
uitvoering van alle 
voorkom ende bouwwerken

EMMEN - KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671

Speciaalzaken in
betere damesconfectie en bruidskleding

^ H o t i e U M 4 i ó ^ l i U i U t c l
MEPPEL. ASSEN HOOGEVEEN APELDOORN
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DE WEEK ROND
22 januari: Zo schijnt het te worden in 1968: .totaal aantal dagen

weekends 104 dagen
chr. feestdagen 7 dagen
Koninginnedag 1 dag
vakantiedagen 14 dagen

werkdagen over

366

126

240

Dat betekent in gewone termen: 8 maanden werken — 4 maanden vrij. 
Wie weet of de komende c.a.o.’s er niet nog meer aan toevoegen.
Vraag es aan uw vader of grootvader hoe het in hun tijd was. En dan 
nog zeggen: er is geen welvaartstijd.

23 januari: Mr. van Riel heeft van zijn partij steun gekregen. De V.V.D.-partijse
cretaris vindt dat de feestrede beslist niet onliberaal is.
Dat vinden wij ook niet.
Het is het V.V.D.-liberalisme ten voeten uit!
Bedankt voor de tip, geachte partijsecretaris.

24 januari: De Boerenpartij in Amsterdam liet door een van zijn gemeenteraads
leden weten dat geld voor de inrichting van een beatkelder „parels 
voor de zwijnen werpen” was.
De beatkelderminnaars wierpen daarna door een raam van het huis 
van dit raadslid een.flesje met een briefje: „de paarlen zijn wij —- gij 
zijt de zwijnen” .
Wie kaatst moet de bal verwachten — maar of dat nu zó moet?

25 januari: India’s nationale bank zit met 1200 kg goud, waarvan de eigenaar niet
bekend is.
Overigens: het is goüd in beslaggenomen op het vliegveld van de In
diase hoofdstad.
Wedden dat er een luchtje aan zit?
Ruim 4 miljoen gulden is toch geen k.d.?

26 januari: De mode is uit. Met — als je de commentaren mag geloven — zwierige
elegantie, geraffineerde lentepakjes, en onnavolgbaar chic. De rok gaat 
verder omhoog en omlaag.
Trouw toonde een tekening van één van de modellen, waarom ook 
niet ? Als mevrouw De Gaulle tevreden is, waarom zullen wij ons in 
Europa dan nog druk maken !

27 januari: De commissie van vier, die de mogelijk dreigende scheuring in de
K.V.P. moet voorkomen, heeft om meer tijd voor beraad gevraagd. 
Toch niet om een bemiddelaar aan te trekken die een breuk in die 
commissie moet lijmen?

Albrachl S.\. - l'lreclil
BOEKBINDERIJ EN FABRIEK 
VAN PLASTIC-ARTIKELEN

Wilt u een catalogus uitgeven, 
een praktisch en mooi losbladig sys
teem opzetten
een {raai monsterboek in plasticbano 
brengen?
Laat ons dan onze vele mogelijkheden 
tonen en bel (030) - 24345. of schrijf 
postbus 26, resp Bolstraat 20, Utrecht 
Onze vertegenwoordigers staan tot uw 
dienst.

Verkouden? G riep?
Dat is vervelend. Maar gelukkig is 

er NISYLEN, hét middel ter be
strijding van verkoudheid en griep.

NISYLEN
een plantaardig preparaat van dr. 
Willmar Schwabe N.V. Zaandam. 

Dw apotheker of drogist heeft het.

CENTRALE

VERGADERINGEN

WIJ KOMEN BIJEEN...
Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in 
de verschillende delen van het land 
worden gehouden.
Ditmaal de volgende:
• Op zaterdag 3 februari belegt het 
Provinciaal Comité Zeeland een verga
dering.
De plaats van samenkomst is de „Prins 
van Oranje”, Nieuwstraat te Goes. 
Aanvang der vergadering te 10.00 uur. 
Mr. W. C. D. Hoogendijk te ’s-Graven- 
hage, adjunct-directeur van de dr. A. 
Kuyperstichting, zal spreken over het 
oorlogsvraagstuk.
• Op zaterdag 3 februari belegt het 
Provinciaal Comité Gelderland een ver
gadering.
De plaats van samenkomst is „Royal”, 
Willemsplein te Arnhem.
Aanvang der vergadering te 14.15 uur. 
Na de behandeling van de huishoude
lijke aangelegenheden, zal de heer H. 
de Mooy Azn., lid van de Tweede Ka
mer der Staten Generaal, spreken over 
„Politieke vraagstukken van nu” .
• Op donderdag 15 februari organi
seert de Arjos, district Sneek een ver
gadering.
De plaats van samenkomst is „Aere 
Perenius”, Kleinzand te Sneek. 
Aanvang der vergadering 19.45 uur.
De heer M. W. Schakel, lid van de Twee
de Kamer, zal spreken over: „A.R. en 
de politieke stroomversnelling”. Ieder
een is van harte welkom.
• Op zaterdag 3 februari belegt de 
Statencentrale Appingedam een ver
gadering.
De plaats van samenkomst is gebouw 
„De Nieuwe Doelen” te Appingedam. 
Aanvang der vergadering 14.30 uur.
Er worden huishoudelijke zaken behan
deld. De heer A. P. Veenkamp, voorzit
ter van de Statenfractie zal een kort 
resumé geven van de belangrijkste za
ken die in de laatste Statenvergadering 
zijn behandeld.
Als spreker treedt op dr. A. Veerman, 
lid van de Tweede Kamer.

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R  - T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

N.V. Rederijen 
Haringhandel

IMPORT - EXPORT

N. ParlevHet Jr.
KATWIJK AAN ZEE

Postbus 15 - Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantooruren 2092 - 2283

Teiecommunicatie industrie 
RADIO BECKER NV
Experts op het gebied van scheeps- 
elektronica.

• scheepsradiotelefoons
• Echoloden
• Radar
• Marifoons
• Automatische Piloten
• Alarm Systemen

Dijnselburgerlaan l, Zeist, Postbus 75. 
Telefoon 03404 - 13511

ZAKKEN
Voor ALLE VERPAKKINGSDOELEINOEN
T. SPAAN
Van Berckenrodestraat 15, Rotterdam-W 

Tel. 010 - 6 91 95 Telegr.: TESPA
N.V. G. H AAK
Van Berckenrodestraat 15, Rotterdam-W 

Tel. 010 - 6 91 95 Telegr.: HABAG
Postbus 6043

I M P O R T - e X P O R T

PRINS N.V. - DOKKUM
(Metaalverwerkende industrie)

F a b r i k a n t  v a n :
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN

T e l e f o o n  0 5 1 9 0 - 2 0 4 3

R l l # V  

VAN DER SPEK
W O L P H A E R T S B O C H T  214

ROTTERDAM  - Tel. 27 97 55 

Hotel-pension „Dreyeroord”
Telefoon 3169 - OOSTERBEEK

B I J
B L I J V E N . . .

dat doet u door het lezen van

N E D E R L A N D S E  G E D A C H T E N
Via de actie „Een op vier" willen wij graag 
dat meer mensen ons blad gaan lezen.
U kunt daaraan m eehelpen door abonnees  
te  w erven  Voor uw m edew erking krijgt u 
een aard ige attentie.

1 ABONNEE
lepeltje sleutelring ot brochure 
..De samenleving vernieuwen"

2 ABONNEES
6 cocktailprikkers In etui ot
3 lepeltjes

3 ABONNEES 
slerdoos of 6 lepeltjes

BON
NIEUWE ABONNEE

Naam.................................... .....................................

Volledig adres......................................... ................................

Woonplaats......................... .................................. .............

OPGEGEVEN DOOR

Naam.........................................................................

Volledig adres.................................................. ......................

Woonplaats................... ................................................... .

Wenst als geschenk:

Abonnementsprijs f  6.— per half jaar.

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Or. Kuyperstraat 3 
Den Haag.
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weekbSad van de anti-revolutionaire partij

DR. BERGHUIS 
TREEDT AF
Met ontroering hebben wg kennis ge
nomen van het bericht, dat dr. Berg
huis om gezondheidsredenen genood
zaakt is geweest, zgn voorzitterschap 
van de ARP neer te leggen en tegelijk 
de minister van Binnenlandse Zaken 
te verzoeken, hem niet in aanmerking 
te doen komen voor het burgemeester
schap van Hilversum. Wij wisten, dat 
die laatste benoeming vrijwel zeker was, 
en dat dr. Berghuis dan, met het oog 
op de zware taak, zulk een gemeente 
te leiden, zijn voorzitterschap van de 
partij zou neerleggen. Maar nu heeft 
hij meegeeld, Hilversum niet te kunnen 
aanvaarden en tegelijk het voorzitter
schap van de partij te moeten beëin
digen. Zgn oververmoeidheid, die hij 
maar niet te boven kon komen. Het 
hem blijkbaar geen keus meer. Hg ver
trekt nu dezer dagen naar het buiten
land, om in volstrekte rust te trachten 
over deze diepe en langdurige depressie 
heen te komen. Wij wensen hem van 
harte toe, dat de rust mag leiden tot 
volledig herstel en dat hg ook in deze 
moeilijke dagen en weken zgn weg mag 
gaan met de blgdschap van het geloof. 
Het werk is voor dr. Berghuis te zwaar 
gebleken. Hij heeft zich zelf niet ge
spaard. Hij heeft hi binnen- en buiten
land en in alle mogelijke vergaderingen 
en conferenties zich helemaal gegeven. 
Hoeveel „manuren” op die manier in 
het voorzitterschap van de partg zijn 
gaan zitten, is niet bg benadering vast 
te stellen. En bij dit alles heeft hij, 
ook wanneer de spanning voelbaar was.

en ook tegenover hen. die het op be
paalde punten niet met hem eens waren, 
altijd de pcrsoonlgke verhoudingen zui
ver weten te houden. Nu hij de hamer 
neerlegt, is er niemand in de partij 
die hem niet hartelijk en van harte in 
gedachten de hand drukt, omdat alten 
overtuigd zijn van zijn ijver, zgn inte
griteit en zijn goede trouw. Zgn beleid 
is voor de partij tot zegen geweest- 
Maar wij nemen de vrgheid, hi'er nog 
iets aan toe te voegen, reeds nu, en in 
alle duidelijkheid.
Het scheen in de ARP usance, dat 
iemand, die eenmaal voorzitter was, dat 
moest blijven, tot hij niet meer kon. 
Totdat de kaars was verteerd. En in 
wezen is dat ontoelaatbaar. Voor zulk 
een zware en verantwoordelijke taak, 
die niet gehonoreerd wordt, en waarbg 
dus het eigcnlgke beroep of ambt on
verkort moet blgven beoefend of be
kleed, dient men naar onze mening in 
de partij een termijn te stellen. Het 
gaat niet aan, straks weer een nieuwe 
voorzitter te kiezen en er van uit te 
gaan, dat van hem verwacht w-ordt, dat 
hij voorzitter zal blijven, tot hg er bij 
wgze van spreken bg neervait.
Wij hebben nu leergeld betaald.
Wji hebben wel het recht, een voorzit
ter te kiezen, maar niet het recht hem 
te verbruiken.
Dit is een ernstige zaak, die naar wg 
menen te weten de volle aandacht heeft 
van hen, die omtrent de opvolging van 
dr. Berghuis de ook in dezen mondige 
partij zullen voorlichten. A.

PERSBERICHT VAN 5 FEBRUARI 1968

Zoals b ek en d  is dr. W . P. B ergh u is vorige w e e k  ter  o b serva tie  o p g e 
n om en  in h et ziek en hu is te E m m e lo o r d .
In  verba nd  m e t zijn g ezon d h eid stoesta n d  h eeft de h eer  B ergh u is d9  
m in ister  van B inn en la nd se Z aken  v erzo ch t h em  niet v o o r  een  b e n o ^  
m in g to t b u rg em eester  van H ilversu m  in a anm erking te d oen  k o m e n  
T even s h eeft de h eer  B ergh u is m ed eg ed eeld , dat hij h et v o o rz itter  
sch a p  van h et Centraal C o m ité  van d e A .R .P . zal n eerleggen .
D e h eer  B ergh u is zal v o o r  v erd er  h erstel b in n en k ort naar h et b u iten  
land vertrek k en .

G E U R T ’ S
CONSERVENFABRIEK C.V. 

DODEWAARD
De fijnste fruitprodukten uit de 

Betuwse boomgaarden 
Vraagt uw winkelier ons merk JAMS, 
APPELMOES, VRUCHTEN OP SAP, etc.

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (1100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

Al 66 jaar drukkers
voor bedrijven en organisaties
in Benelux.

Perscom m entaar
Op pagina 11 kunt u lezen hoe de pers 

reageerde op het aftreden van dr. Berghuis.

Joego-Slavië
Het land van Tito is ongetwijfeld commu

nistisch. Maar er is een groot verschil met 

de andere Oostbloklanden. Drs. I. W. v. d. 

Molen schrijft hierover op pagina 9.

Verder

Buitenlandse
arbeiders
Ondanks een forse werkloosheid zijn er 
toch veel buitenlandse arbeiders in ons 
land. Hoe is dat te rijmen. Deze vraag, die 
leeft bij veel mensen, tracht de heer P. 
Tjeerdsma op pagina 6 en 7 te beant
woorden.

Complexen ?
Op pagina 5 gaat drs. B. Goudzwaard in 

op de vraag of het kabinet bij de bestrij

ding van de werkloosheid last heeft van 

complexen.

Op pagina 2 schrijft Widek over het op

treden van de partij naar buiten. Op 

pagina 8 vindt u de herinneringen van de 

heer TJalma en het actieverhaal. Op pagina 

10 kunt u lezen wat u moet doen om 

burgemeester te worden. Op pagina 12 

staat De week rond.

Radio

Woensdag 14 februari kunt u op Hilver

sum II (298 m.J, van 18.20— 18.30 uur, 

luisteren naar een radiouitzending van de 

A.R.P.

M iddenstand

op woensdag 31 januari j.l. sprak mr. W. 

de Kwaadsteniet voor de radio over de 

middenstand. Deze toespraak kunt u krij

gen op het partijsecretariaat, dr. Kuyper- 

straat 3, Den Haag.
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W I D E K  O V E R

OPTREDEN NAAR BUITEN

in die diverse sectoren uiteindelijk naar 
precies hetzelfde doel, dan nog zal ieder 
dat moeten doen vanuit zijn positie, zich 
bewust zijn van zijn taak. Die taken 
zijn niet gelijk- De bewindsman, het 
Kamerlid, de partijbestuurder hebben 
ieder hun eigen typische taak.

Billijkheid

Ho e  treedt een partij naar bui
ten; hoe komt zij voor het voet

licht; Dat is een van de belangrijk
ste vragen met betrekking tot een 
politieke organisatie. Welk stempel 
drukt men op een partii? Betrouw
baar of eerlijk of naief of slim of 
nuchter of visionair of met open 
oog voor wat vandaag in de samen
leving aan de orde is. Of „duide
lijk”
Waarvoor te kiezen?
Is „duidelijk” beter dan „be
trouwbaar” of „nuchter” ? In 
ieder geval krijgt de duidelijkheid 
in de politiek op dit ogenblik gro
tere aandacht. Op zichzelf terecht; 
duidelijkheid is erg belangrijk. Als 
wij dan inmiddels maar niet verge
ten, dat er meer dingen belangrijk 
zijn. En met duidelijkheid alleen 
hebben wij nog geen goede partij.

Duidelijkheid
Wij gaan nog even nader op de duide
lijkheid in- Het NIPO heeft aan het 
begin van dit jaar een landelijke steek
proef genomen bij ongeveer vijfhonderd 
stemgerechtigde mannen en vrouwen. 
De vraag, welke beantwoord moest wor
den was deze; „Er wordt veel gespro
ken over vergroting van de duidelijk
heid in de Nederlandse politiek. Is, 
volgens u, die duidelijkheid de laatste 
maanden toegenomen of afgenomen?” 
Van alle ondervraagden is 45 "/o van 
mening, dat er inzake de duidelijkheid 
in de laatste maanden weinig of niets 
is veranderd. Dat is dus triest na het 
vele gepraat over die duidelijkheid. 
Maar de volgende cijfers — laten wij 
het eens zo mogen zeggen ;— zijn zelfs 
komisch. 13 °/o meent, dat de duidelijk
heid is toégenomen; 19 “/o vindt, dat de 
duidelijkheid is afgenomen. Zo zie je 
maar weer; je kunt nooit iedereen te
vreden stellen. Dat hebben wij hier al 
eens eerder gezegd; overigens was dat 
toen ook niets nieuws.
Voor alle duidelijkheid, althans voor 
alle volledigheid, laten wij hier het vol
ledige resultaat van het bewuste (in de 
zin van: bedoelde) NIPO-onderzoek
volgen:

B c S
« BBcis

1so
>

Vo «/o Vo
toegenomen duidelijkheid 13 14 12
afgenomen duidelijkheid 19 23 15
weinig of niets veranderd 45 49 40
geen oordeel 23 14 33

100 100 100
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Betrekkelijkheid

Moeilijklieid

(nog) niet (direct) uitvoerbaar is bijvoor
beeld vanwege gebrek aan voldoende 
financiële middelen, óf omdat anderen 
er wat anders over denken en men dus 
tot een compromis moet komen. Dat 
betekent in beide gevallen, dat in de 
praktijk met minder genoegen genomen 
wordt dan in de theorie — i.c. in het 
partijprogram — als visie en verlangen 
van de partij wordt geuit.
Ook dit draagt niet bij tot de nage
streefde duidelijkheid. De doorsnee-bur- 
ger constateert; men zei zus, maar men 
doet zo. Ja, zo is het leven. Wat men 
wil kan niet altijd (helemaal). Dan moet 
met iets minder genoegen worden ge- 
fiomen, voorlopig. Dat betekent niet, dat 
het einddoel daarmede los gelaten 
wordt.. Men moet er alleen wat meer 
tijd voor uittrekken en men moet wat 
meer geduld hebben.

Ongelijkheid

Optreden naar buiten ook via de radio.

Zo kan iedereen nog wat verder spelen 
met deze cijfers. Zoals je met vele 
cijfers kunt goochelen. Wij zijn daar zelf 
ook niet onbedreven in, als wij dat 
tenminste zo zelf eens mogen zeggen. 
Waaruit blijkt, dat wij ons de betrek
kelijkheid der dingen bewust, ja, in
derdaad bewust zijn.

Het valt ook voor de doorsnee burger 
die niet direct in de politiek zit niet 
mee om een duidelijk beeld te krijgen 
van een politieke partij; welke dan ook. 
Let u daarbij vooral eens op het vol
gende met betrekking tot onze partij. 
Hetzelfde geldt op ongeveer gelijke 
wijze voor de andere partijen.

Onze partij treedt onder andere naar 
buiten op door;
— bevvindslieden
— Kamerleden
— partijbestuursleden
— Staten- en Raadsleden
— radio-uitzendingen
— telcvisie-uitzendingen
— weekblad „Nederlandse Gedachten”
— „A.R. Post”
— „A.R. Staatkunde”
— vergaderingen, waarbjj te denken 

aan:
— discussies op kiesverenigingen
— behandeiing gespreksgroepen- 

onderwerpen
— partijconferenti’es
— discussies op het Partij Conveiit-

Veelheid
Er is dus een veelheid van mensen en 
een flinke variatie in de uitingsmidde- 
len. En dus ligt hier al een grote moei
lijkheid ten aanzien van de zo zeer be
geerde duidelijkheid.
Daar komt dan nog iets bij. Dit name
lijk, dat het meest gewenste niet steeds 
haalbaar is, óf omdat het in de praktijk

Deze dingen moeten wij ons gewoon 
bewust zijn. De mensen met verschil
lende taken in verschillende posities, 
moeten beoordeeld worden naar hun 
woorden en daden, gezien tegen die 
achtergrond en gelet op de algemene 
omstandigheden waarin wij met elkaar 
op een gegeven ogenblik verkeren.
Dit sluit kritiek dus zeer bepaald niet 
uit. Dit wil alleen maar zeggen, dat men 
bij zijn kritiek wel met een aantal fac
toren rekening moet houden. Men zal 
in zijn oordeel billijk dienen te zijn. 
Het is niet overbodig dat te zeggen. 
Niet voor niets wordt juist ook in dit 
opzicht ' de politiek 'een hard bedrijf 
genoemd. Er wordt geen medelijden 
gevraagd. Het gaat om eerlijkheid. Dit 
mag duidelijk geacht worden.

Feitelijkheid

Dan is er nog iets. Ieder mens, ook al 
is men lid van dezelfde partij, moet 
spreken en handelen in de positie waar
in hij verkeert.
Een partijbestuurder neemt een andere 
positie in dan een Kamerlid en deze 
laatste verkeert weer in andere omstan- 
dighedèn dan een bewindsman.
Ook al streeft men als partijgenoten

CENTRALE
VERGADERINGEN
WIJ KOMEN BIJEEN...
Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in 
de verschillende delen van het land 
worden gehouden.
Ditmaal de volgende:

Op maandag 12 februari houdt de 
Statencentrale Tiel haar jaarverga

dering. Ook de Statencentrale Wychen
neemt aan deze vergadering deel.
De plaats van samenkomst is de foyer 
van Hotel „De Gouden Leeuw”, Rijks
straatweg 7-9 te Geldermalsen.
Aanvang der vergadering te 20.00 uur. 
Na behandeling der huishoudelijke za
ken, zal ir. J. Achterstraat te Arnhem, 
lid van de Provinciale Staten van 
Gelderland, de bespreking inleiden van 
het onderwerp „Radicalen, democraten, 
partij vernieuwing” .

Op donderdag 15 februari organi
seert de ARJOS, district Sneek

een vergadering.
De plaats van samenkomst is „Aere 
Perenius”, Kleinzand te Sneek. 
Aanvang der vergadering te 19.45 uur. 
De heer M. W. Schakel, lid van de 
Tweede Kamer, zal spreken over: „A.R. 
en de politieke stroomversnelling” . 
Iedereen is van harte welkom.

^  Op zaterdag 17 februari organi
seert de ARJOS Groningen een

vergadering.
De plaats van sanienkomst is het ge
bouw „Concordia” te Bedum. Aanvang 
der veragderirig te 14.00 uur.
Tijdens deze bijeenkomst zal het vraag
stuk van hét Midden-Oosten worden 
belicht door de heren Piemental (voor
zitter Ned. Zionistenbond), Rabani 
(honorair consul van de ambassade van 
Koeweit) en Boertien (A.R. Tweede- 
Kanierlid). Entree ƒ 2,25, consumpties 
inbegrepen.

^  Op zaterdag 17 februari belegt het 
Provinciaal Comité Overijssel zijn 

voorjaars-partij vergadering.
De plaats van samenkomst is Hotel Van 
Gijtenbeek te Zwolle (tegenover het 
station). Aanvang der morgenvergade- 
ring te 10.00 uur. Behandeling huishou
delijke zaken.
Aanvang der , rpiddagvergadering te
14.00 uur. . .... ............

Het is ook duidelijk, dat over het voor
gaande nog breed uitgeweid kan wor
den. Dat was nu de bedoeling niet. Het 
ging er om de hier liggende feiteüjke 
problematiek nog eens aan te duiden. 
Dan kunnen wij overigens over bepaal
de onderdelen nog wel een keer nader 
schrijven. Hoewel dat vrjj moeilijk is, 
omdat al de genoemde punten zo nauw 
op elkaar betrokken zijn, dat je nau
welijks een scheiding ertussen kunt 
maken, zonder in eenzijdigheid te ver
vallen. En eenzijdigheid gaat voorbij 
aan de feitelijkheid en daarmede aan 
de duidelijkheid.
En dat mag onze bedoeling niet zijn.

Mej. J. van Leeuwen te Zoetermeer, 
lid van de Tweede Kamer der Staten- 
Generaal, zal spreken over „De A.R. 
Partij in 1968” .
jH" Op maandag 19 februari wordt èeh 

' grote poütièké Vergadéririg belegd, 
uitgaande'van'dé chr; dem. groepering 
■van Sniallingerland.' ' ■ *
De plaats van samenkomst is ’ dé 
„Lawei” té Drachten. Aanvang der 
vergadering: tèH9.30 uur.
Sprekers éijn dé' drie fractievoofzittëfs; 
drs. W. K. N. Schrheizer, J. T. Méllem4 
en mr. B. W. isiéshéüvel. Onderwerpen*; 
„De samenwérkihg tussen de drié 
grote christelijke partijen” en „De ont
wikkeling van het Noorden” .
if  Op donderdag 22 februari beleggen 

de Haarlemse districtskiesvereni- 
gingen „Dr. H. Bavinek” , „Dr. H. Co- 
lijn” en „Dr. A. Kuyper” en „Ds. A. S. 
Talma” een gezamenlijke vergadering. 
De plaats van samenkomst is de Ko- 
ningskerk, aan de Kloppersingel te 
Haarlem. Aanvang der vergadering te
20.00 uur.
De heer H. A. de Boer, voorzitter van 
de ARJOS, zal spreken over „Vietnam, 
toetssteen voor vernieuwing”

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN
Het katholiek vakverbond heeft in zijn 
weekblad een klacht, een verwijt opge
nomen tot het kabinet gericht.
De regering heeft een aantal jaren gele^ 
den een extra bedrag „verdiend” ter 
gelegenheid van de nieuwe vorm w'aarin 
de „Koninklijke Hoogovens” zijn gego
ten. De grief was: er is beloofd mét deze 
„miljoenen” dé bezitsvorming te bevor
deren, maar daar is nog niets van te
rechtgekomen.
Vandaar de vraag aan minister Rool- 
vink, door mej. Van Leeuwen (A.R-) en 
de heren Kikkert (C.H.Ü.) en Maenen 
(K.V.P.):
Hoe zit dat nu precies, met deze bes.chol,- 
diging, wjlt u pu wel of , geen iniji^tieT 
ven ontwikkelen op dit punt? ,, , ,
De heren Van . Bennekom en Schakej 
vroegen’ aan de ministers Schut 
en Beernink waarom in Markelo door 
het college; van ^Gedeputeerde Staten 
voor 1968 10 in plaats van 14 (zoals voor 
1967) woningwetwoningen zijn- toegewe
zen. De woningnood is in Markelo zei- 
ker niet opgelost.
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★  ★ Trouw
Vorige week heeft Trouw gejubileerd en het 25-jarig 
bestaan herdacht. Velen uit onze kring hebben inten
sief te maken gehad met het ontstaan en de begin
periode van het blad in oorlogstijd.
Het illegale Trouw heeft veel mensen bemoedigd in 
een tijd, dat het moeilijk was de goede weg te vinden 
en te houden. De steun, die daardoor geboden werd, 
is van veel betekenis geweest en heeft voor de be
trokkenen nog waarde. Trouw heeft er in belangrijke 
mate aan meegewerkt, dat de geestkracht van het 
protestants-christelijke volksdeel werd versterkt en 
ook dat er reeds vroegtijdig een begin van bezinning 
in breder kring plaatsvond over allerlei zaken, die aan 
de orde zouden komen. Het is van belang dit punt 
ook in ons blad te memoreren. Juist omdat zovelen 
uit onze kring hierbij betrokken waren.
Na de oorlog heeft Trouw zich een plaats verworven 
onder de Nederlandse dagbladen en ook dat is een 
reden tot dankbaarheid.
De christelijke school en het christelijk dagblad zijn 
belangrijke instrumenten voor de bewustwording van 
het protestants-christelijk volksdeel. Mede daardoor 
is het mogelijk geworden een betekenisvolle bijdrage 
te geven aan de vormgeving van de samenleving van
uit het evangelie.
Voor de begeleiding van de maatschappelijke en poli
tieke verschijnselen en veranderingen is het van grote 
betekenis, dat er een levensvatbare christelijke pers 
blijft bestaan. Juist ook om mede te helpen zoeken 
naar een juiste houding van de christen in de samen
leving.
Trouw is daar op zijn eigen wijze mee bezig. Wij 
hopen, dat dit zo zal blijven en dat Trouw een zeer 
belangrijke plaats zal blijven innemen in het geheel 
van de Nederlandse dagbladpers.

De P.v.d.A .
De partij van de arbeid wil een volkspartij zijn. Zij 
heelt ook afstand gedaan van socialisatie als doel
stelling. Tezamen betekent dit dat de partij plaats 
zal moeten inruimen voor de ondernemer en het on
dernemerschap in het democratisch socialistisch maat
schappijbeeld. De P.v.d.A. is er echter niet in geslaagd 
haar inzichten op dit punt duidelijk te formuleren. 
Noch naar binnen en naar buiten ingang te doen 
vinden.
De voornaamste oorzaak is dat de betekenis van het 
ondernemerschap niet voldoende in het socialistisch 
denken is geïntegreerd. Daarmee heelt de party zich 
— haars ondanks — het stempel opgedrukt een arbei
derspartij te zijn in de enge zin van het woord, in
plaats van duidelijk het karakter te dragen van de 
socialistische volksparty die zij zijn wil. Het is deze 
disharmonie die de party en haar optreden naar bui
ten hindert waardoor vele duizenden zich afkeren en 
het korps zwevende kiezers wordt vergroot.
Het is een van de belangrijkste oorzaken van de poli
tieke malaise.
Dat is het oordeel van de voorzitter van het Neder
lands verbond van Middenstandsverenigingen — een 
socialistisch denkende middenstander.
Wat zullen wy daaraan nog toevoegen?
Hoogstens de opmerkingen van de heer Scheps, oud- 
Tweede Kamerlid van de P.v.d.A., dat de radicale 
jeugd teruggrypt naar het „oersocialisme”.
Hij als oud S.D.A.P.-er is daar biy om, in tegenstel
ling tot zyn collega die voor alle progressieven open 
moc  ̂staan.
Meen niet dat alleen de K.V.P. het moeilijk heeft!

C ultuurbelasting
De Kamers moeten in de loop van dit jaar de beslis
sing nemen over een nieuwe wet op de omzetbelas
ting, de zogenoemde belasting op de toegevoegde 
waarde.
Deze wet is een gevolg van de beslissing van de Raad 
van Ministers in EEG-verband, waar niet zo heel veel 
ten principale meer in te veranderen is.
Maar de mogelijkheid is opengelaten voor elk land 
om rekening te houden met sociale, medische en so
ciaal culturele belangen waardoor de belastingdruk 
in deze sector minder zwaar kan komen te liggen. 
Naar ons oordeel heeft de Nederlandse wetgever ech
ter bijzonder weinig rekening gehouden met de gehele 
culturele en recreatieve sector. Dat is te betreuren. 
De toenemende mechanisatie en de automatisering 
maakten de laatste jaren uitgebreide maatregelen 
noodzakelijk die de cultuurwaarden in stand moeten 
houden.
Het zou ook daarom eén goede zaak zijn om, evenals 
het in de sociale sector het geval is, met de cultuur 
behoedzaam om te gaan als het gaat om belastingver
hoging.
De nieuwe omzetbelasting echter brengt met zich ipee 
een aanzienlijke pry'sverhoglng in de culturele en 
recreatieve sectoren. Kunstvoorwerpen, muziekinstru
menten, uitvoeringen — alles wordt duurder.
Het̂  gevaar bestaat bovendien dat tengevolge van de
ze wet er sprake is van een bevordering van de uit- 
yoer van voor Nederland belangrijke culturele goede
ren.
Wij vinden dat een trieste zaak, die bovendien ten 
gevolge zal hebben dat de aandrang om meer subsidie 
nog sterker zal worden.

Minister Klompé — Iet op uw zaak!

★  * A ctie f arbeidsbeleicl
Prof. dr. Albeda — A.R. senator — heeft onlangs een 
overtuigend pleidooi gevoerd voor een actief arbeids
marktbeleid.

ANTITHESE
He t  is al heel lang zo in de politiek, dat een 

beroep op de bijbel door sommigen wordt 
verworpen. Bederf met uw bijbelteksten onze 
beproefde staatkunde niet, is een oud en be
kend gezegde.
En we weten van overlang, dat het liberalisme 
zich keerde tegen elke christelijke partijforma- 
tie. Het noemde de christelijke partijen bij 
voorkeur c 1 e r i c a 1 e partijen. In Duitsland 
noemden de liberalen dan ook steevast de 
Zentrumpartei: die klerikale Partei. En de be
doeling was, te suggereren, dat die partij geleid 
werd door de roomse geestelijkheid en gepro
pageerd door de pastoors, die wisten, dat deze 
partij er allereerst was om de macht van de 
r.k. kerk te bevorderen. Soms sprak men ook 
van ultramontanisme, van wat van de andere 
zijde van de bergen, de Alpen komt, uit Rome. 
En daarbij kon men geschikt appeleren aan het 
anti-papisme. Het kwam niet zelden voor, dat 
dit anti-papisme ook een rol speelde bij de be
strijding van de A.R. partij. De coalitie tussen
R.K. Staatspartij en A.R.P. en C.H.U. zou er 
toe strekken, „Rome aan de macht te helpen”.

ir\ie anti-clericale verhalen hebben hun tijd gehad, 
^  maar dit betekent niet, dat de Christelijke partij 
niet meer wordt verworpen.
De P.v.d.A. heeft in 1959 haar program herschreven 
en daarin de verwerping van de christelijke partij 
gehandhaafd. Daarbij gaat het niet om een of ander 
verkiezingsmanifest, noch om de particuliere uit
spraak, zoals van oud-minister Vondeling, dat de 
christelijke partij gevaarlijk is voor de parlementaire 
democratie. Nee, het gaat om het beginselprogram 
van de P.v.d.A., het program waarin die partij haar 
standpunt principieel heeft bepaald.
En daarin staat:

Zij acht partijvorming op grondslag van een gods
dienstige belijdenis — waartoe de vrijheid uiteraard 
gewaarborgd dient te zijn — als beginsel verwerpe
lijk en in de huidige Nederlandse verhoudingen 
schadelijk (Wij beklemtonen).

Het lijdt geen twijfel, dat de liberale partij er net zo 
over denkt — het is één pot nat, om met de heer 
Biesheuvel te spreken, — maar zij had er blijkbaar 
geen behoefte aan, het zo duidelijk in haar beginsel
program te zetten. Zij stelt zich minder antithetisch 
op. Zij verklaart, dat zij gemeenschappelijk inzicht 
omtrent staatkundige beginselen voldoende acht voor 
een vruchtdragend samengaan in dezelfde staatkun
dige organisatie.
Maar de P.v.d.A. wijst de christelijke party princi
pieel af.
En zij acht haar bestaan vandaag schadelijk.

lAaarbij is het volkomen overbodig en hinderlijk, 
^  erbij te vertellen, dat de vrijheid tot christelijke 
partijvorming uiteraard gewaarborgd moet zijn. Want 
de vrijheid, om in een democratisch bestel zulk een 
partij te stichten spreekt vanzelf, en behoeft op geen 
enkele wijze meer of anders gewaarborgd te worden 
dan de vorming van de Boerenpartij, D’66 of de 
P.v.d.A.
En al is de term clericaal vervallen, de term confes
sionele partij wordt ten onrechte gehandhaafd. Een 
confessie is een kerkelijke belijdenis, en de christelijke 
protestantse partijen hebben als regel niet een ker
kelijke belijdenis tot basis. De A.R.P. in elk geval niet. 
Zij heeft geen andere grondslag dan in haar beginsel
program is geformuleerd en dat program verwijst ner
gens naar enige confessie, maar alleen naar de Heilige 
Schrift.

Meer en meer is men gaan inzien dat voor de econo
mische groei méér nodig is dan investeringen en 
kapitaaigoederen. Gebleken is dat een van de be
langrijkste bronnen van gestegen produktiviteit de 
verbetering is van de kwaliteit van de beroepsbevol
king. Maar daarnaast vormt de aanpassing van de 
beroepsbevolking aan de eisen van een moderne eco
nomie een der voorwaarden voor die groei. Dat laat
ste betekent dat er ook een beleid nodig is voor het 
verhogen van de mobiliteit van de gehele arbeids
markt. Tn dat verband wordt het noódzakeiyk spoe
dig over te gaan tot een analyse van vraag en aanbod 
op de arbeidsmarkt—  regionaal gedifferentieerd — 
voordat men kan overgaan tot planning. Met het 
laatste is men bezig — het eerste staat nog in de kin
derschoenen in ons land. By een actief arbeidsmarkt
beleid is niet alleen de overheid betrokken. Ook de 
werkgevers en de werknemers zyn op hetzelfde ni
veau daarbij betrokken. Alle partners in het econo
mische leven hebben een gezamenlijke taak in dit op
zicht.

Dit heeft tot gevolg dat het noodzakeiyk wordt een 
aantal problemen die op dat vraagstuk betrekking 
hebben te coördineren. Onderwys, openbare werken, 
rijksgebouwendienst, vergunningsbeleid bouwnyver- 
heid, algemene- en conjuncturele politiek, regiohaal- 
en woningbouwbeleid zyn slechts enkele onderdelen ' 
die betrokken zijn by de arbeidsmarktpolitiek. De

Al wordt dan in het beginselprogram van de P.v.d.A. 
gesproken van confessionele partijen, het is duidelijk 
en het wordt door niemand ontkend, dat in het door 
ons geciteerde gedeelte ook de A.R.P. wordt verwor
pen. Het is volgens de P.v.d.A. principieel verkeerd, 
dat zij bestaat en haar bestaan is in de huidige Neder
landse verhoudingen schadelijk.

I^atuurlijk is dit een duidelijke en verstrekkende ver- 
-*■ ’  klaring. Wanneer een overtuigd lid van de P.v.d.A: 
een kadercursus geeft of colleges over ons politiek 
bestel, aan een Universiteit o f  elders, dan zal hij, in 
trouw aan het beginsel van zijn partij, en uit de har
telijke begeerte, om van dat beginsel getuigenis te 
geven, de christelijke partijen bestrijden, principieel 
bestrijden, en de schadelijkheid van haar bestaan in 
de tegenwoordige omstandigheden trachten aan te 
tonen.
Als hij dat doet, is hij geheel en legaal in de lijn 
van zijn partij, waarvoor hij om principiële redenen 
heeft gekozen.
Natuurlijk heeft hij in onze democratie volledige vrij
heid, om dit te doen. Wij zeggen niet, dat die „uiter
aard gewaarborgd moet zijn”. Want die vrijheid be
staat onverkort.

ÜK is wel iets, waartoe hij zedelijk het recht mist.
. ̂  Namelijk om te doen, alsof we 'hier te maken 
hebben met een probleem, waarover verschil van me
ning mogelijk is en blijkbaar ook bestaat.
Want dat verschil van mening behoeft niet weten
schappelijk te worden geconstateerd; dat het bestaat, 
weet iedere mondige kiezer wel. Neen, wat naar rech
te van hem, die principieel voor de P.v.d.A. kiest, be
hóórt te worden verwacht, is, dat hij deze uitspraak 
van zijn partij uitdraagt, verdedigt en tracht te fun
deren. Als hij een overzicht geeft van de politieke si
tuatie in Nederland, dan mag van hem worden ver
wacht, dat hij éérst aan de orde stelt het vreemde, 
schadelijke en principieel verwerpelijke verschijnsel, 
dat partijen als de A.R.P. überhaupt nog bestaan. En 
verwacht mag worden, dat hij zijn leerlingen, studen
ten of anderen, leert, dat het een zegen voor ons volk 
zou zijn, wanneer niemand meer trouw bleef aan de 
A.R.P. of aan een andere christelijke partij.
En het zou niet alleen nuttig, maar bovenal eerlijk 
zijn, wanneer bij politieke debatten dit telkens dui
delijk aan de orde kwam, zonder dat iemand doet, 
alsof zijn neus bloedt.

17 R kan een moment zijn, dat de P.v.d.A. tamelijk 
.-1-'vriendelijk praat over de A.R.P., om tegelijk on
aardig te kunnen zijn tegen de C.H.U. of vijandig te
gen de K.V.P., maar dat zijn tijdelijke en secundaire 
verschijnselen. Zij stellen principieel niets voor. 
Principieel is, dat de P.v.d.A. zegt in haar beginsel
program: principieel verwerpelijk en bovendien scha
delijk. Het zou een slecht lid van de P.v.d.A. zijn, een 
meeloper of een dissident, die hier anders zou spreken 
dan zijn partij, die hier zo duidelijk en zo principieel 
heeft gekozen.

WANNEER wij een gesprek begi nnen met een 
andere christelijke partij, dan is het begin er al 

voor het gesprek. Namelijk dat we het eens zijn over 
de beslissende betekenis van de Goddelijke openba
ring voor het gehele leven.
Wanneer wij een gesprek over partijverhoudingen en 
eventuele samenwerking trachten te beginnen met de 
P.v.d.A., dan vordert de eerlijkheid, dat de P.v.d.A. 
vooraf zegt: het is u toch bekend, dat wij uw bestaan, 
afgedacht van elke vraag over meer of minder pro
gressiviteit, principeel verwerpelijk achten en van
daag schadelijk voor de politieke situatie en ontwik
keling?
Een prealabele kwestie pleegt men dat te noemen.

A.

overheid en de stichting van de arbeid zouden naar 
onze mening bijzonder goed werk verrichten — wel
licht de SER (al dan niet op verzoek van de regering) 
— het vraagstuk op Korte termijn te doen bestuderen. 
De voortduur en de voortgang van de huidige werk
loosheid dwingt er toe de koe bij de horens te vatten. 
De arbeid is ons kostbaarste produktiemiddel.

Bijbelse dagboeken
VIJF MINUTEN, 12e druk, geb. ƒ8,50 
EEN OGENBLIK, 3e druk, geb. ƒ 9„50 
ALLE ZEVEN DAGEN, gebonden ƒ 9,90 

Drie fijne bijbelse dagboeken 
van Ds. H. Giesen.

Komen en gaan
dagboek voor Nederlanders in het
buitenland. Gebonden .............  ƒ 11.90

Verkrijgbaar in de boekhandel.

BOEKENCENTRUM N.V. 
's-GRAVENHAGE



Pagina 4 NEDERLANDSE GEDACHTEN 10 februari 1968

OOK BIJ „FINANCIËN 

EEN SOCIAAL BELEID 

NOODZAKELIJK

t l

Di n s d a g  de SOe januari werd in 
de Kamer de begroting van 

Financiën besproken. Maar de toe
schouwers op de publieke en gere
serveerde tribune zullen zich af 
en toe eerder bij een debat over 

'Sociale Zaken en over Landbouw 
hebben gewaand. Want in de dis
cussies kwamen alras twee vragen 
centraal te staan:

1. Is het wel juist, dat in de nabije toe
komst zelfs over uitkeringen volgens 
de AOW en AWW belasting zal wor
den geheven?

2. Is het wel juist, dat de regering over
gaat tot de verkoop van bepaalde — 
ook kleine landbouwgronden in de 
IJsselmeer- en Wieringermeerpolder?

A .O .W ., A .W .W . en 
belastingvrije voet
Het eerste van deze beidé punten was 
wel van het meeste belang, en de AR 
woordvoerder, de heer Kieft, stak zijn 
mening hierover niet onder stoelen of 
banken. Wat is immers het geval? Al 
sinds verschillende jaren is, ondanks 
alle kosten- en prijsstijgingen, de zoge
naamde „belastingvrije voet” in de In
komsten- en Loonbelasting onveranderd 
gebleven. De AOW- en de AWW-uitke- 
ringen zijn echter aan deze kosten- en

prijsstijgingen wel regelmatig aangepast.

Maar daardoor zal nu weldra de situatie 
gaan intreden (en voor de AWW is dat 
al het geval), dat zelfs de mensen, die 
alleen van deze AOW/AWW-uitkering 
moeten leven, toch al in de (loon)belas- 
ting worden aangeslagen. Dit is een 
scheve situatie, die — zo stelde de heer 
Kieft nadrukkeiijk — herziening be
hoeft. Want wanneer men die toestand 
zo laat, betekent dat, dat men stilzwij
gend een vermindering van het netto- 
inkomen van deze zwakke bevolkings
groep aanvaardt: zoals de heer Kieft ook 
letterlijk opmerkte: „Fiscaal” kan en 
mag men nooit zover gaan dat „sociaal” 
tot een aanfluiting wordt!

In dit verband lanceerde de heer Kieft 
een eigen voorstel, dat aan de hier aan
wezige problemen op bevredigende wij
ze het hoofd biedt.
Waarom, zo stelde hij, zou het ministe
rie van Financiën er niet toe over kun
nen gaan de laagste bedragen van de 
huidige Belastingtabellen tot niet-invor- 
derbaar te verklaren? Dan blijven de 
financiële gevolgen voor de schatkist be
perkt, terwijl toch aan de sociaal-zwak- 
sten in ons volk een reëel soulaas wordt 
geboden.

Aanvankelijk volstond de staatssecreta
ris van Financiën met het ontwikkelen 
van bezwaren tegen dit voorstel, maar 
in een tweede ronde verklaarde hij zich.

mede onder druk van de Kamer, bereid 
ook dit interessante voorstel van de heer 
Kieft nader in overweging te nemen.
Verder onderschreef hij het uitgangs
punt, dat zo spoedig mogelijk aan deze 
dreigende wantoestand — eventueel in 
het Kader van de komende herziening 
van de omzetbelasting — het nodige 
dient te worden gedaan. Hiermede kon 
de Kamer vooralsnog genoegen nemen; 
maar het kabinet kan er van verzekerd 
zijn, dat met name ook de A.R. fractie 
deze zaak voortdurend in het oog zal 
houden.

Verkoop van gronden

Ook over de door de regering voorge
nomen verkoop van enkele bedrijven in 
de Wieringermeer- en ■ IJsselmeerpol- 
ders, waren de sociaal-politieke over
wegingen in het debat van het meeste 
belang. Met name door de heer Egas 
(P.v.d.A.) werd benadrukt, dat bij ver
koop van kleine bedrijven het gevaar 
dreigt dat innerlijk niet-gezonde agra
rische produktie-eenheden kunstmatig 
in het leven worden gehouden. Daarbij 
viel op dat de P.v.d.A.-woordvoerder 
afstand nam van de opvatting, dat ver
koop van deze staatsbedrijven in prin
cipe en over de hele linie moet worden 
afgewezen; zijn betoog spitste zich al
leen op kleinere bedrijfjes toe.
De A.R. fractie sprak zich in dit ver-

G.. A. Kieft
. . .  „fiscaal" mag niet zóver gaan, dat 
„sociaal" tot een aanfluiting wordt. ..

band uit voor een nader overleg met de 
minister in de Vaste Commissie van 

. Financiën, om wegen te vinden tot voor
koming van déze en mogelijk andere 
nadelige gevolgen op sociaal, economisch 
en ruimtelijk gebied.

Vanwege dit reeds toegezegde overleg 
onthield zij haar stem aan de motie van 
de heer Egas, waarin op een „opnieuw 
in overweging” nemen van de verkopen 
bij de regering W'erd aangedrongen.

B.G.

1\EZE week publiceren wij —- zo- 
”  als werd toegezegd —  weer en
kele cijfers over onze landeiyke 
abonneewerfactie „Eén op vier”. 
Ditmaal willen wij de resultaten 
van de kiesverenigingen iets nader 
bekijken.

Uit op het partijbureau gemaak
te overzichten blijkt thans, dat er 
reeds 67 kiesverenigingen zijn, 
welke tenminste vijf nieuwe abon
nees op ons weekblad „Nederland
se Gedachten” erbij hebben gewor
ven. Onder die 67 kiesverenigingen 
zijn er 16, welke tenminste tien 
nieuwe abonnees op hun credit 
hebben staan.

Duidelijke taal
Dat zijn cijfers, welke duidelijke taal 
spreken. Waar men zich voor onze ge
zamenlijke campagne met enige energie 
inzet worden successen geboekt. Vijf 
abonnees of meer erbij, dat is de moeite 
waard.
Overigens mag hiermede niets gezegd 
zijn ten nadele van sommige, kiesvereni
gingen, welke er pas twee of drie abon
nees bij gewonnen hebben, althans niet 
zonder meer. Want in de eerste plaats 
moet er op gelet worden, dat sommige 
kiesverenigingen reeds lang een in ver
houding flink aantal abonnees onder 
hun leden tellen, omdat daar vroeger 
en regelmatig aandacht aan is geschon
ken. En in de tweede plaats heeft een 
kiesvereniging met bijvoorbeeld dertig 
leden en twee nieuw gewonnen abon
nees een in verhouding beter resultaat 
bereikt dan een kiesvereniging met drie
honderd leden en tien nieuw gewonnen 
abonnees.

Niet overdreven
Anderzijds mag geen kiesvereniging zich 
hierachter verschuilen. Wij moeten er 
met elkaar voor zorgen, dat er 
voldoende abonnees zijn. Dat is van 
het grootste belang voor de politieke in
formatie en meningsvorming in deze 
tijd. Eén abonnee op vier leden is dan 
bepaald geen overdreven doelstelling. 
Daar moeten wij met elkaar naar toe. 
Het partijsecretariaat beschikt over alle

67
MET
5
OF
MEER
cijfers. Daarom kan t.z.t., na afloop van 
de actie, ook gepubliceerd worden, wel
ke kiesverenigingen inderdaad het doel 
van de actie „Eén op vier” hebben be
reikt.

Per regio
Maar nu eerst de kiesverenigingen, wel
ke tot nu toe voor vijf of meer nieuwe 
abonnees erbij gezorgd hebben. Dat zijn 
er in het gebied van de Kamercentrale 
Groningen vijf, in dat van de Kamer
centrale Leeuwarden eveneens vijf, in 
de Kamercentrale Assen vier. Kamer
centrale Zwolle drie. Kamercentrale 
Arnhem zes, . Kamercentrale Nijmegen 
géén. Kamercentrale Utrecht zes. Ka
mercentrale Amsterdam vier. Kamer
centrale Haarlem vier. Kamercentrale 
Den Helder twee, Kamercentrale Lei
den zeven. Kamercentrale ’s-Gravenha"- 
ge drie. Kamercentrale Rotterdam twee, 
Kamercentrale Dordrecht zeven. Kamer
centrale Middelburg vier. Kamercentra
le ’s-Hertogenbosch vier. Kamercentra
le Tilburg één, Kamercentrale Maas
tricht géén.
Hier volgen de 67. Topscorer is nog 
steeds;
Groningen-stad met
dan volgen: 
Vlaardingen-Ambacht 
Assen

26

16
15

Breda
Arnhem
Hoogeveen-zui'd
Apeldoorn-zuid
Warnsveld
Goes
Andel N. Br.
Ermelo
Amersfoort
Maartensdijk-Groenekan
’s-Gravenhage-Hanenburg

14
13
12
12
12
12
12
11
11
11
11

’s-Gravenhage-Beresteyn-Bouwlust 11 
Diever 10
Leiderdorp 9
Woerden 9
Waddinxveen 9
Vlisslngen 9
Voorthuizen 8
Amsterdara-Talma 8
Katwijk a/d Rijn 8
Rijswijk III 8
Delfzijl 7
Sellingen 7
Gorredijk 7
Kampen 7
Amsterdam-Bilderdijk- 
Overtoomkwartier 7
Amstelveen 7
Voorburg-centrum-west ^
Naaldwijk 7
Zaamsiag 7

Allemaal 6 nieuwe abonnees: Oldekerk, 
Sint Anna Parochie, Leeuwarden-cen- 
trum-noord, Leeuwarden-west, Hooge-

veen-centrum. Zwartsluis, Haarlem-Dr. 
Kuyper, Aalsmeer, Rijnsburg, Voorscho
ten, ’s-Gravenhage-west III, ’s-Graven- 
zande, Dordrecht II, Eindhoven-Strijp- 
Woensel.
Allemaal 5 nieuwe abonnees: Onstwed- 
de, Dra^'-tén, Staphorst, Ede, Ameron- 
gen, Baarn, Zeist, Utrecht-noord-öost, 
Amsterdam-Slotervaart, Amsterdam- 
Stadionkwartier, Diemer, Noord, Schar- 
woude, Zaandam-oost, Rotterdam I, 
Rotterdam IV, Maasland, Rijswijk I, 
Middelburg-zuid, Giessen N.Br., Wijk en 
Aalburg.

Wie volgt
Dat er 67 kiesverenigingen zijn met nu 
reeds vijf of meer nieuwe abonnees is 
mooi. Wij hopen evenwel en wij ver
trouwen er op. dat over een paar we
ken deze lijst een paar maal langer zal 
zijn. Er zijn thans heel wat kiesvereni
gingen, welke inmiddels drie of vier 
abonnees hebben geworven. Alle kies
verenigingen — ook die er pas twee of 
een of nog geen erbij geworven hebben 
— een paar weken in actie en allemaal 
nog enkele abonnees er bü, dan berei
ken wij snel ons gestelde doel.
Wij rekenen er ook op, dat velen van u 
die reeds abonnee zijn een bijdrage le
veren aan onze gezamenlijke landelijke 
abonneewervingscampagne.

Centraal Comité
van Anti-Revoltttionaire Kiesvereniî ingen

DR. KUTPERSTRAAT 3 - DEN HAAG
Voor het P A R T  IJ S E C R E T A R I A A T  wordt, in ver
band met uitbreiding werkzaamheden, gevraagd zo spoedig 
mogelijk

EEN JONGE MEDEWERKSTER
bij voorkeur Mulo-diploma. Kennis van typen, accuratesse en 
gevoel voor administratie is gewenst.
Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te groot 
kantoor, waarop in goede teamgeest wordt gewerkt.
Salaris overeenkomstig Rijksregeling en leeftijd.

SOLLICITATIES WORDEN GAARNE INGEWACHT OP BOVENSTAAND 
ADRES (EVENTUEEL TELEFONISCH 070- 18.39.60).
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OP het kort geleden gehouden 
regionale werkgelegenheidscon- 

gres van het N.K.V. en het N.V.V. 
heeft de heer Mertens, de huidige 
N.K.V. voorzitter zich in vrij forse 
faal uitgelaten over het werkgele
genheidsbeleid van het huidige ka
binet. „Het lijkt wel”, zo stelde hij, 
„of het huidige kabinet last heeft 
van een hetalingsbalanscomplex. 
Want op de zorg voor de betalings
balans stranden telkens weer de 
plannen om aan de werkloosheid 
iets meer te doen”.

Ik geloof te mogen zeggen, dat de heer 
Mertens met deze opmerking een me
ning heeft vertolkt, die bij bijzonder 
veel mensen leeft. De meesten van hen 
willen heus wel erkennen, dat het ka
binet in het afgelopen jaar op het ge
bied van de werkloosheidsbestrijding 
niet stil heeft gezeten: er zijn enkele 
niet onbelangrijke werkgelegenheidspro
gramma’s in uitvoering gebracht, aan
merkelijk meer dan ten tijde van de 
- nog zwaardere - werkloosheidsgolf in 
de jaren vijftig. Maar aan de andere 
kant duurt de werkloosheid nog steeds 
voort; en volgens de voorspellingen van 
van het Centraal Planbureau, zal ze in 
1968 gemiddeld 90.000 man bedragen. 
Wanneer in zulke omstandigheden en 
bij zulke vooruitzichten het kabinet niet 
komt met verdergaande, desnoods infla
toir gefinancierde werkgelegenheidspro
gramma’s, en dat op grond van het ar
gument dat „de betalingsbalans dat niet 
toelaat”, is dat dan inderdaad niet een 
vreemd staaltje van redeneren? Wat is 
nu belangrijker: een teruglopen van de 
werkloosheid in ons land, of een terug
lopen van het betalingsbalanssaldo?
De opvattingen staan dus zo te zien hier 
finaal tegenover elkaar. De vakbonden 
voeren uitdrukkelijk het pleit voor méér 
werkgelegenheidsprogramma’s, waarbij 
de betalingsbalanspositie geen sta-in-de 
weg mag vormen; aan de andere kant 
is er een kabinet, dat juist vanwege de 
betalingsbalanspositie voor verdergaan
de werkgelegenheidsprogramma’s open
lijk terug deinst, en alleen poogt, door 
verschuivingen binnen de begroting nog 
extra bijdragen tot de werkloosheidsbe
strijding te leveren. Wie heeft er gelijk? 
Of hebben ze in bepaalde opzichten bei
de gelijk?

Betalingsbalans: een super- 
boeman?
Voor het bepalen van een verantwoord 
standpunt ten aanzien van dit belang
rijke meningsverschil schieten we uiter
aard met bagatelliseren niets op. Men 
levert geen enkele bijdrage tot de dis
cussie door de vakbonden van „doelbe
wuste roekeloosheid” te beschuldigen. 
Maar evenmin helpt men de menings
vorming vooruit door de „betalingsba
lans” voor te stellen als een soort pa
pieren afgod, waarvoor dit kabinet re
gelmatig pleegt enkele duizenden werk
lozen te offeren. Met verdachtmakingen 
is nog nooit een goede oplossing dich
terbij gekomen.
Dat neemt intussen niet weg, dat rond 
die term „betalingsbalans” voor velen 
wel een heel schimmige waas hangt. 
Waarom tilt het kabinet daar zo zwaar 
aan?

Uiteraard is met die betalingsbalans 
meer in het geding dan alleen een be
paald financieel staatje, en het saldo 
dat daarop prijkt. Voor het kabinet gaat 
het eigenlpk niet om dat saldo op zich
zelf, maar om de krachten die tot dat 
saldo aanleiding geven. De betalings
balans is eigenlpk niets meer dan een 
soort thermometer, waarop men de wer
king van die krachten kan aflezen.
Maar wat zjjn die krachten dan? Kort 
gezegd zjjn het er twee: de ontwikkeling 
van onze nationale produktie van goe
deren en diensten aan de ene kant, de 
ontwikkeling van onze nationale beste
dingen (zowel consumptie-aankopen als 
investeringsaankopen) aan de andere 
kant. Als onze produktie groter is dan 
onze bestedingen, ontstaat er een over
schot op de betalingsbalans; als daaren
tegen onze bestedingen groter zjjn dan 
onze produktie is, ontstaat er een tekort 
op de betalingsbalans,

Bij enig nadenken is dat ook wel te 
begrijpen. Wanneer b.v. onze produktie 
groter is dan wat wij zelf er van opma
ken (dus besteden), kan dat stukje niet- 
bestede produktie aan het buitenland 
worden verkocht. Dat buitenland moet 
daarvoor betalen; en daarom ontstaat op 
de betalingsbalans, onze betalingsreke-

DOOR

DRS. B. GOUDZWAARD

Betalingsbalans: een superboeman

HEEFT KABINET BIJ 

WERKLOOSHEIDS

BESTRIJDING LAST 

VAN COMPLEXEN?
ning met het buitenland, in zo’n situatie 
een overschot. In het afgelopen jaar be
vonden we ons juist in de omgekeerde 
situatie: toen lagen onze gezamenlijke 
bestedingen hoger dan onze produktie; 
die extra-bestedingen moesten dus wel 
door ons in het buitenland worden ver
richt: vandaar, dat onze betalingen aan 
het buitenland gingen oplopen en een 
tekort op de betalingsbalans ontstond.

vraag naar onze nationale produkten in 
binnen- en buitenland blijkt onvoldoen
de te zijn om iedereen aan het werk te 
houden; maar tegelijkertijd is de totale 
vraag, de totale bestedingsdrang in onze 
economie al zo sterk opgelopen, dat ze 
zich meer dan voorheen ook tot pro
dukten van buitenlandse oorsprong uit
strekt, en zo onze schuld aan het bui
tenland doet toenemen.

Onze economie „kerngezond?”  Tweesprong voor beleid
Maar wat heeft dat alles nu te maken 
met onze huidige werkloosheid en de 
bestrijding ervan? Wel, meer dan ons 
eigenlijk lief is. Ook dat spreekt bij enig 
nadenken voor zichzelf. Volledige werk
loosheid is aanwezig, als iedereen in 
staat is aan de produktie deel te nemen, 
eri wel zó, dat de mensen genegen zijn 
hun geld aan die produktie te besteden. 
Werkloosheid ontstaat daarentegen, 
wanneer men in ons land minder wil 
besteden dan onze produktie groot is. 
Dan kan een deel van onze produktie 
niet lonend worden verkocht, en moeten 
bedrijven sluiten, en vallen er ontsla
gen. De betalingsbalans, die de thermo
meter is van de produktie- en beste- 
dings„krachten” in onze volkshuishou
ding, heeft dus ook rechtstreeks met de 
stand van onze werkgelegenheid te ma
ken.
Wanneer we met dit in gedachten letten 
op de huidige stand van de betalings
balans en die van de werkloosheid, ko
men we echter voor een moeilijkheid te 
staan.
En dat is een moeilijkheid, die ons tege
lijkertijd naar de kern brengt van de 
economische situatie, waarin we ons be
vinden.
Aan de ene kant hebben we te maken 
met een stuk echte werkloosheid, ook 
een stuk echte conjunctuur-werkloos- 
heid. Dat wijst dus op een tekort aan 
bestedingen; de bestedingen zijn lager 
dan nodig is om iedereen in ons volk 
aan het werk te houden. Maar aan de 
andere kans is de betalingsbalans nog 
steeds niet volledig in evenwicht; en
kele maanden geleden hadden we zelfs 
nog een flink tekort. En zo’n tekort be
tekent juist dat onze bestedingen hoger 
liggen dan onze nationale produktie; 
het wijst op het bestaan van extra-be
stedingen, die door ons in het buitenland 
worden gedaan!
Zo’n wonderlijke situatie, die innerlijk 
tegenstrijdig lijkt, ontstaat alleen in een 
economie die niet kerngezond is. De

En dit houdt nu onmiddelljjk tevens in, 
dat men bij z’n politiek tot bestrijding 
van de werkloosheid op een tweesprong 
komt te staan; dezelfde tweesprong, die 
ook bij het begin van dit artikel ten 
tonele is gevoerd. Bij beide wegen gaat 
het er om, door opvoering van de be
stedingen de werkloosheid te laten ver
dwijnen; maar de wegen verschillen ten 
aanzien van de soort bestedingen, die 
men wil opvoeren.

In de eerste plaats — en dit is de weg, 
waarop de vakbonden het hoofdaccent 
leggen — kan men de methode volgen 
van het opvoeren van de binnenlandse 
bestedingen. Door b.v. aanvullende pro
gramma’s van inflatoir gefinancier
de openbare werken uit te voeren, jaagt 
men extra koopkracht, extra-beste- 
dingsdrang in onze economie; daardoor 
ontstaat een grotere vraag naar onze 
produkten in het binnenland; de bedrij
ven kunnen weer af zetten; de werkloos
heid daalt. Dit is een weg, die op vrij 
korte termijn inderdaad de werkloos
heid vrij sterk doet af nemen; daar staat 
tegenover, dat door die koopkrachtin- 
spuiting niet alleen de vraag naar bin
nenlandse goederen een stijging onder
gaat. Met andere woorden: onze beste
dingen in het buitenland nemen daar
door nog sterker toe — en het betalings
balanstekort loopt op.
Men kan echter ook een andere weg 
kiezen — en daarop legt het kabinet het 
hoofdaccent. Dat is de weg van de sti
mulering van de buitenlandse bestedin
gen, dus de vraag vanuit het buiten
land naar ons nationale produkt. Om 
die weg te kunnen bewandelen, moeten 
onze produktiekosten minder snel stij
gen dan de produktiekosten in het bui
tenland; want dan kunnen onze bedrij
ven beter op buitenlandse markten con
curreren en daar een afzet veroveren. 
Deze weg is moeizamer; zij vereist zeer 
beperkte loonstijgingen, en krachtige 
prijspolitiek en een grote terughoudend

heid van de overheid bij het aangaan 
van leningen (want door meer te lenen 
stijgt de interestvoet, en nemen dus de 
kapitaalkosten van bedrijven toe). Daar 
staat echter tegenover, dat door het be
wandelen van deze weg onze betalings
balans geen verslechtering, maar een 
geleidelijke verbetering ondergaat. Want 
wanneer het buitenland meer bij ons 
besteedt, moet het buitenland ook meer 
aan ons betalen.
Dat het hier inderdaad om een twee
sprong gaat, en men niet beide wegen 
tegelijkertijd tot het eind toe kan be
wandelen, blijkt al onmiddellijk hieruit, 
dat elke geforceerde toeneming van de 
binnenlandse bestedingen ook de lonen 
en prijzen onder een opwaartse druk 
zet. Kiest mei, de weg van forse geldin- 
spuitingen in het binnenland, dan kan 
men de hoop op een stimulering van de 
buitenlandse vraag wel op geven.

Welke weg?
Het bovenstaande verhaal maakt één 
ding al zonder meer duidelijk, nameljjk 
dat het eenvoudig een mistekening is 
wanneer men aan het huidige kabinet 
meer aandacht voor de betalingsbalans 
dan voor de werkloosheid verwijt. Want 
een verbetering van de betalingsbalans 
door bet opvoeren van de buitenlandse 
vraag naar ons produkt, is op langere 
termijn gezien een van de meest effek- 
tieve en radikalc middelen om de kon- 
junkturele werkloosheid in ons land te 
bestrijden.

De schaduwzijde van deze weg blijkt 
natuurlijk daarbij, dat het geen snel 
werkend recept is. Maar zoals we zagen, 
heeft het snel werkende recept — koop- 
krachtinspultingen — ook nadelen. Het 
belangrijkste nadeel is wel, dat men de 
mogelijkheid tot stimulering van de bui
tenlandse vraag niet alleen wegneemt, 
maar via de verslechtering van de be
talingsbalans extra gevaren voor onze 
werkgelegenheid op langere termijn 
creëert. Want als onze betalingen aan 
het buitenland groter worden dan onze 
vorderingen op het buitenland, vloeit er 
geld uit onze economie weg, en is er ook 
minder geld beschikbaar om onze in
vesteringen op te voeren: en de daar
door stijgende rente bedreigt met name 
weer de werkgelegenheid in de bouw
nijverheid, die voor stijgende rente 
uitermate gevoelig is.

Moeizaam maar veiliger
Persoonlijk neig ik dan ook tot het 
standpunt — zoals door mij ook namens 
de fraktie bij de begrotingsbehandeling 
van Economische Zaken verdedigd is — 
om het hoofdaccent te leggen op de 
meer moeizame, maar voor de werkge
legenheid veiliger weg van de stimule
ring van de buitenlandse vraag naar ons 
produkt. Deze weg komt des te meer in 
aanmerking, omdat het kiezen van deze 
weg nog niet inhoudt, dat elk binnen
lands program tot vermindering van de 
werkloosheid daarmee vruchteloos 
wordt gemaakt. Integendeel: ook bij het 
leggen van het accent op het stimuleren 
van buitenlandse bestedingen zijn bin
nenlandse werkgelegenheidsprogram
ma’s mogelijk, mits men die dan echter 
niet door middel van inflatoire finan
ciering, maar bijvoorbeeld uit extra be
lastingmiddelen financiert. Want wan
neer men dat doet, jaagt men de bin
nenlandse bestedingen niet extra op, 
maar verplaatst men ze alleen van de 
individuele burgers naar de (openbare 
werken uitvoerende) overheidsinstan
ties.
Tegelijkertijd blijft bij het inslaan van 
deze weg natuurlijk altijd de mogelijk
heid bestaan om, wanneer de ontwikke
ling van de betalingsbalans meevalt en 
naar een duidelijk overschot neigt, aan
vullende werkgelegenheidsprogramma’s, 
althans gedeeltelijk te financieren door 
middel van geldinspuiting. Want in dat 
geval kan de betalingsbalans tegen een 
stootje, en slaat ze niet in een tekort 
om; dan behoeft dus ook niet voor een 
beschadiging van onze werkgelegenheid 
op langere termijn te worden gevreesd.

Concreet gezegd: wanneer de trend van 
werkloosheid in ons land in dit eerste 
kwartaal van het nieuwe jaar niet onder 
de 90.000 daalt, is de AB fractie voor
stander van nieuwe werkgelegenheids- 
verruimende maatregelen: maar dan 
met dien verstande, dat — wanneer de 
betalingsbalans niet duidelijk verbetert 
— deze maatregelen in principe óf wel 
uit extra belastingmiddelen moeten 
worden gedekt ófwel uit verschuivingen 
binnen de begroting dienen te worden 
gevonden.
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/ ^ O K  vele lezers van N.G. zullen 
^ ^ z ic h  ongetwijfeld deze vraag 
soms stellen en we willen trachten 
aan de hand van vaststaande feiten en 
in gang gekomen ontwikkelingen een 
antwoord op deze vraag geven.
Dan allereerst de „werkloosheidscij
fers” van eind januari 1968: De gere
gistreerde arbeidsreserve bedroeg 
114.200 mannen en 8.884 vrouwen. 
Een maand daarvoor — eind 1967 —  
waren deze cijfers 104.550 mannen en 
9.014 vrouwen, een stijging in aantal 
van 9.650 mannen en een daling van 
130 vrouwen. Om inzicht in de ont
wikkeling te krijgen moet men de 
seizoensinvloeden uitschakelen om al
dus een soort gemiddelde te krijgen, 
waardoor vergelijking met voorgaan
de cijfers en perioden mogelijk is.

Hoeveel buitenlanders?

We signaleren nu deze problemen alleen 
maar om een juist inzicht in de arbeids- 
marktsituatie in ons land te krijgen; bij 
beschouwing over het vraagstuk van de 
buitenlandse arbeiders hebben wij dit no
dig.
Want hoeveel buitenlandse arbeiders 
werken er nu in ons land en waar komen 
ze vandaan?
De telling op 15 december 1967 wijst uit 
dat er in totaal 63.098 mannen en 9.043 
vrouwen (samen 72.141) als buitenlander 
in ons land werkzaam waren. Een jaar 
daarvoor waren deze cijfers resp. 69.043 
mannen en 8.090 vrouwen; dat is samen 
.77.133. Maar hierin is dan ook iedere 
buitenlander begrepen, van Zweed tot

Marokkaan en van Chinees tot Ameri
kaan, uitgezonderd de schepelingen en de 
Belgische grensarbeiders.
Gaan we het cijfer van 63.098 mannen op 
15-12-1967 nader bekijken dan blijken 
hieronder te zitten: 7.765 Italianen; 1.337 
Grieken; 1.628 ’^ortugezen; 10.588 Span
jaarden; 9.962 Turken en 11.404 Marok
kanen, totaal dus, 42.684 vanuit het Mid- 
dellandsezeegebied, nog geen IV2 % van 
onze afhankelijke beroepsbevolking. In 
onze buurlanden is dit percentage aan
zienlijk hoger. De meeste van hen werken 
in de metaalnijverheid, daarna volgen de 
levens- en genotmiddelenindustrie, de 
textielindustrie en de bouwnijverheid.

Behalve Italië

Welnu, deze berekeningsmethode door 
het ministerie van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid toegepast, toont aan, dat 
na seizoenuitschakeling voor mannen het 
gecorrigeerde cijfer eind januari 1968 is: 
70.300. Eind december was dit 71.500 en 
eind november 1967: 88.200. Ook de vraag
zijde steeg iets, zodat Irieruit geconclu
deerd zou kunnen worden, dat we over 
het dieptepunt heen zijn en de conjunc
tuur begin aan te trekken.
Dit neëmt echter niet weg dat er thans 
ruim 100.000 mannen (±  10.000 zijn werk
zaam op A.W. of sociale werkvoorzienings- 
objecten) zonder werk zijn en dit is meer 
dan 3V2 “/o van de afhankelijke beroeps
bevolking.
Nu zou het voor de hand liggen dat bij 
analyse van deze 100.000 de meesten blij
ken te behoren tot de oudere leeftijds
groepen, maar het beangstigende is dat dit 
juist niet het geval is; eind 1967 was het 
aantal mannelijke werklozen onder de 25 
jaar 28.800. Eind januari 1968 steeg dit 
aantal tot 30.404, oftewel ruim 4 %. Zou
den wij er niet in slagen deze groep jon
geren weer in het arbeidsproces, op te 
nemen, dan blijven zij tot aan hun „pen
sioengerechtigde” leeftijd paraderen op de 
werkloosheidsstaten. Aigezien van het 
economisch nadeel is de ellende in het 
■menselijk vlak voor betrokkenen nog veel 
•groter.
■Onder genoemde 100.000 zitten relatief 
ook veel ouderen, zo boven de leeftijd van 
45—50 jaar. Ook voor hen zal het moei
lijk zijn een nieuwe arbeidsplaats te vin- 
•den o.a. als gevolg van het feit dat de 
werkloosheid zo onevenredig over ons 
-land gespreid is. Wij zullen er evenmin 
in mogen berusten dat deze ouderen, die 
de beste jaren van hun leven hebben 
gegeven, nu definitief buiten spel komen 
te staan.

Behalve met Italië is met al deze landen 
door onze regering een wervingsovereen- 
komst gesloten, zodat werving langs offi
ciële kanalen kon plaatsvinden. Uitgangs
punt daarbij is dat zij dezelfde rechten en 
plichten krijgen als de Nederlandse ar
beider. Niettegenstaande deze officiële 
■werving is in het verleden de zogenaamde 
spontane toeloop vrr aanzienlijk geweest, 
maar deze zijn ten gevolge van werk
loosheid óók onder de buitenlanders — 
zij moesten zich immers melden om in het 
genot van een uitkering te komen — vrij
wel allen boven water gekomen. Reden 
temeer om in de toekomst de spontane 
toeloop tot het minimum te beperken.

Onder de buitenlandse arbeiders waren 
er op 17-1-1968 maar 1.176 mannen werk
loos, waarvan er 844 een uitkering ont
vingen. Dat dit aantal nog niet veel groter 
is, is te danken aan enerzijds de grote 
mobiliteit van de buitenlandse arbeiders 
en anderzijds aan de grote bemiddelings
activiteit van de Directie-Arbeids-voorzie- 
ning van het ministerie van Sociale Zaken 
en Volksgezondheid met hun G.A.B.’s. 
Gedurende 1967 werden 40.000 man meer 
bemiddeld dan in 1966' Een enorm stuk 
werk. Het gevolg van een en ander is dat 
de buitenlandse arbeiders thans daar 
werkzaam is waar hij .— ook in de nabije 
toekomst •— nodig is.
Het is niet te verwachten dat industrieën 
elders, die in de hoogconjunctuur het bui
ten deze arbeiders konden stellen, nu 
plotseling wel belangstelling zullen tonen. 
Er is al gezegd dat deze buitenlandse' ar
beiders onder dezehde voorwaarden zul
len vallen als die velke gelden voor hun 
Nederlandse collega’s. Geen enkele dis
criminatie dus. Maar voor de werkgever 
komen daar extra kosten (wervings
kosten, reiskosten heen en terug, pension
kosten) bij.
Geschat wordt dat in doorsnee een bui
tenlandse arbeider het bedrijf een extra 
bedrag van ƒ 2000 a ƒ 3000 per jaar kost. 
Een buitenlandse arbeider is voor 'het 
bedrijf dus altijd duurder dan een Neder
landse arbeider en uit dien hoofde al zal 
het bedrijf trachten Nederlandse arbei
ders te werven.

Gereformeerde synode
Over de opvang van de buitenlandse ar
beider zijn vele publikaties verschenen. 
Daarom wordt volstaan met nu de vele 
instellingen te releveren die zich — en 
we mogen zeggen met redelijk succes — 
met de opvang bezighouden. Gelukkig 
doen vele denominaties hieraan mee en 
het verhoogt ons dat de kerken hierbij 
zeker niet achter blijven. Zelfs heeft de 
Generale Synode der Gereformeerde 
kerken thans een rapport over de bui
tenlandse arbeiders op haar agenda staan.

WERKLOOSHEID
EN TOCH
BUITENLANDSE AF
DOOR P. TJEERDSMA ING.

secretaris van het 

Christelijk Nationaal 

Vakverbond

leen serieus willen doen maar ons ook 
verantwoordelijk weten voor hen ■— de 
vreemdeling — die we hier naar toe 
halen. Dat is ook christenplicht.
Het zal de lezer opgevallen zijn dat in het 
voorgaande gezwegen is over de Italianen. 
Dat is juist want deze vallen onder de 
E.E.G.-bepalingen, nu nog onder verorde
ning 38/1964, maar het ligt in het voor
nemen om het vrije verkeer van werk
nemers binnen de E.E.G. tegelijk met de 
voltooiing van de douane-unie, op 1 juli 
1968 een feit te laten zijn. Of dit alles op 
genoemde datum lukt is nog te bezien, 
maar laten wij ons daar maar op instel
len.

E.E.G.-arbeider-
Nu is deze vrijmaking voor de Italianen 
in ons laiid al heel vergevorderd. Zo we
ten we dat er 7.765 van hen hier werken, 
maar van 5.996 is onbekend in welke be

drijfstak. De meeste van hen werken hier 
langer dan 2 jaar en dan wordt hun ver- 
blijfs- en werkvergunning voor elk ge
bied en voor elk beroep zonder meer ver
lengd. Na 1 juli 1968 is een E.E.G. onder
daan vrij in te gaan op elke vraag in het 
gehele E.E.G. gebied en de werkgever is 
vrij bij de aanname van personeel.
De E.E.G.-arbeider heeft dan wel een 
paspoort nodig, blijft hij langer dan drie 
maanden — bij korter verblijf wordt hij 
aangemerkt als toerist — dan heeft hij 
een verblijfsvergunning nodig, welke 
hem alleen geweigerd kan worden om 
redenen van openbare oi'de, openbare vei
ligheid of volksgezondheid, dus nimmer 
op grond van economische motieven. De 
discussies zijn er nog over gaande of dan 
óók nog een arbeids- of werkvergunning 
nodig is. Te dien aanzien merken wij op 
dat, wil men het verkeer van personen 
werkelijk vrij maken, het een zekere dis
criminatie zou zijn, als dan de E.E.G.-

B uiten la n dse a rbeid ers in h un  w erk  .

Uit de hiervoor geschetste aanpak mag 
geconcludeerd worden dat we het niet al-
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IBEIDERS?
onderdaan wél en de eigen werknemer 
niet een arbeidsvergunning nodig heeft. 
Wij erkennen dat hiermede de statistie
ken over buitenlandse arbeiders binnen 
de E.É.G. in de huidige vorm komen te 
vervallen, maar wil men een inzicht in de 
arbeidsmarktsituatie hebben dan zal dit 
met inbegrip van de eigen werknemers en 
via de organen van de afzonderlijke Lid
staten tot stand moeten komen, uiteinde
lijk dus een overzicht van de arbeids
markt binnen de E.E.G.

Nu hoor ik u al zeggen: en hoe dan met 
de gezinshereniging? Ook nu reeds mag 
een E.E.G.-onderdaan z’n gezin over laten 
komen, mits hij de beschikking heeft 
oVer een redelijke woning en om deze 
woning te bekomen gelden voor hem de
zelfde bepalingen als voor de eigen 
werknemer, dus ook geen discriminatie. 
Omdat wij voorstander zijn van een zo 
snel mogelijke gezinshereniging verdient 
het pimt van de huisvesting onze voort
durende aandacht.

Feiten

Nu zou ik terug kunnen keren tot de 
oorspronkelijk vraag, maar ik wil het 
eerst nog wat moeilijker maken door 
enkele feiten te noemen:
Er is toestemming verleend om nog 161 
Turken, en 678 Spanjaarden aan te trek
ken omdat in dit geval, geen Nederlandse 
arbeiders beschikbaar waren. Dit is voor
dien nauwkeurig onderzocht door het 
G.A.B.; het advies van de werkgevers- 
en van de werknemersorganisaties is in
gewonnen en voor zover mogelijk is de 
betrokken ondernemingsraad gehoord. In 
het Drechtstedengebied vroeg een bedrijf 
25 man; er werden via het G.A.B. 45 per
sonen opgeröepen en het resultaat was

dat 1 man geschikt was, maar hij moest 
nog medisch onderzocht worden. Een tex
tielbedrijf in Twente vroeg 100 man (3 
ploegenstelsel). Men kon echter niemand 
krijgen en men begint nu met het dreige
ment naar België uit te wijken. Het wes
ten vraagt adminstratief personeel; dit 
wordt in een ander deel van het land 
aangeboden, maar omdat geen woningen 
beschikbaar zijn, gaat dit niet door. 
Tezelfdertijd wordt gepoogd rijksdiensten 
vanuit het westen te spreiden over ons 
land, waarbij dan met name de streekge
bondenheid een rol speelt.
In Drente met z’n werkloosheid van 10 % 
vraagt men buitenlandse vrouwelijke ar
beidskrachten, omdat ze daar niet te krij
gen zijn. Ter bestrijding van de werk
loosheid, voor creatie van meer werkge
legenheid is aantrekking van nieuwe 
hoogwaardige industrieën in stimulerings
gebieden nodig, maar gaat dit door dan 
moet het bedrijf zijn eigen hooggeschoold 
personeel meebrengen, omdat de jaren 
door dit stimuleringsgebied alleen maar 
expulsiegebied is geweest en de best op
geleide werknemers vertrokken zijn.

Wij hebben het gevoel dat er zich thans 
een saneringsproces in de industriële 
bedrijvigheid aan het voltrekken is, 
waarbij de minst produktieve c.q. minst 
bekwame uitgesloten worden — ze krij
gen immers toch een redelijke uitkering 
— en de rekening wordt ons straks gèpre 
senteerd in de vorm van blijvend 75.000 
werklozen te hebben en een grote groep 
jongeren en ouderen, die niet meer aan 
de slag komen.
Er zijn nog meer feiten te noemen, maar 
de ingewikkeldheid van deze problema
tiek is o.i. zo al compleet genoeg.

We willen nu trachten aan de hand van 
het bovenstaande enkele conclusies te 
trekken:

Geen op zichzelf staande zaak
1. Het vraagstuk van de buitenlandse 
arbeider is niet een op zich zelf staande 
zaak maar is onderdeel van het gehele 
arbeidsmarktbeleid, zowel in ons eigen 
land als binnen de E.E.G.
2. Voorzover Nederland buitenlandse 
arbeiders heeft aangetrokken is een voor
zichtig beleid gevoerd. In vergelijking 
met de ons omringende landen is het per
centage buitenlandse arbeiders hier laag.
3. Ons land heeft met redelijk succes 
(samenwerking tussen overheid, bedrijfs
leven en particulieren) voor een redelijke 
opvang gezorgd, ervan uitgaande dat de 
buitenlandse arbeiders op dezelfde wijze 
als zijn Nederlandse collega’s worden be
handeld.

4. In verband met de dalende werkge
legenheid is het laatste jaar eerder sprake 
van een afnemende dan van een stimu
lerende activiteit om buitenlandse arbei
ders aan te trekken.
5. Ten aanzien van de niet E.E.G.-onder- 
danen dient het beleid erop gericht te zijn 
eerst gebruik te maken van het Neder
landse aanbod. Pas wanneer dit verstek 
Iaat gaan is een beroep óp buitenlandse 
arbeiders gerechtvaardigd.
6. Werving langs officiële kanalen ver
dient voorkeur boven de zogenaamde 
spontane toeloop- Dit zou het beste kun
nen geschieden door per periode een quo
tum vast te stellen. Het geheel dient on
deel te zijn van het nationale arbeids
marktbeleid.

Afspraken dienen tot stand te komen na 
raadpleging van ondernemingsraad en 
het georganiseerde bedrijfsleven.

Aanvaarden
7. Mede in verband met de voortgaande 
ontwikkeling binnen de E.E.G. dienen 
wij ons — ook mentaal — in te stellen op 
de aanvaarding van „dé vreemdeling” van 
welke kleur, ras of geloof hij/zij ook 
moge zijn.
Wij zullen deze aanvaarding waar moe
ten maken in kerkelijk, politiek, maat
schappelijk en sociaal-economisch opzicht 
en het ook als normaal moeten gaan be
leven.
8. Momenteel wordt het vraagstuk van 
buitenlandse arbeider overschaduwd door 
dat van de werkgelegenheid, toegespitst 
op de vraag of ei straks voor a l l e n  — 
ouderen en ook jongeren, valide- en niet 
meer valide mensen — wel gelegenheid is 
om, overeenkomstig aard, bekwaamheid 
en validiteit, te kunnen arbeiden.
9. Het feit dat de aanbodzijde niet klopt 
op die van de vraagkant — met alle ge
volgen van dien — moet ons allen — ook 
de overheid — aansporen om een arbeids
marktbeleid tot stand te brengen, waar
bij optimale werkgelegenheid en optimale 
economische groëi als doelstelling geldt.
10. Zouden wij nalaten een actief beleid 
te voeren, dan is de keerzijde van de me
daille een vertraagde economische groei 
en een blijvend groot aantal werklozen. 
Wij menen dat een organisatie, welke 
ernst wil maken met de beleving van het 
evangelie, juist op het vlak van „het 
dagelijks brood”, alles ir. het werk dient 
te stellen om van ons wereldje een leef
bare zaak te maken.

en  in h un  vrije  tijd.
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MR. J. A. de Wilde was een boeiend spreker 
en een slagvaardig debaier. Hij hield van 

het debat en de N.R.C. schreef dan ook eens: 
Colijn en Oud zijn uitstekende sprekers, maar 
zij maken niet de indruk, dat zij, zoals De Wilde 
debatteren om het debat.
Een staaltje van zyn stijl volgt hier. De Wilde 
sprak in Zwolle nadat Colijn als minister van 
financiën orde op zaken had gesteld en vroeg: 
Hoe was de toestand voor Colijn optrad?

U moet zich dit zo voorstellen: De trein van Amers
foort'nadert met volle snelheid de spoorbrug over de 
IJssel. Ofschoon er geen onveilig sein te zien is, ont
dekt de machinist dat de brug openstaat. Hij remt uit 
alle macht en één meter voor de afgrond stopt de 
trein. Wie was de machinist? Dat was Colijn. En 
waar waren wij? Wij zaten allen in de trein. 
Ofschoon hij met vragen, die gesteld werden, wel weg 
wist, zei hij toch eens op een vergadering in Almkerk 
in 1922; Je kunt soms gemakkelijker met een tegen
stander debatteren dan vragen van partijgenoten be
antwoorden.
Vooral achter het prikkeldraad was De Wilde een 
optimist. Toen wij in juni 1941 met een aantal anti
revolutionairen ’s nachts half één in het kamp te 
Schoorl aankwamen, hield De Wilde, die al eerder op 
de dag was binnengebracht, een speechje, waarin hij 
ons welkom heette en tot ons zei: Wees blij dat jullie 
hier zijn, want nu zijn jullie van de moeilijkheden 
buiten het kamp verlost!
Aan het communistisch Kamerlid Lou de Visser, die 
ook in het kamp zat, vroeg De Wilde: „Als Rusland 
de oorlog wint, krijgen wij in Nederland natuurlijk 
een kabinet De Visser, maar hoe wordt het dan met 
ons?”
„Dat komt in orde”, antwoordde De Visser, „solidair 
tot op de barricade” !

Colijn
Op dezelfde dag, waarop bovenvermelde anti-revolu- 
tionairen waren gevangen genomen, werd ook aan 
Colijn de vrijheid ontzegd. Hij werd voorlopig naar 
Valkenburg gebracht.
Colijn was na een loopbaan in het toenmalige Oost- 
Indië, die tot de verbeelding van het Nederlandse volk

Mr. J. A. DE WILDE 
EN dr. H. COLIJN
ƒ. TJALMA, PARLEMENTAIRE HERINNERINGEN 2

COUJNS BRUILOFT MET „OORLOG".
tijd op 3 jaar, Duitsland breidt zijn leger uit tot 12 
miljoen man, Engeland werkt aan zijn vloot zo hard 
het kan, en hier zit men te sabbelen op twee dagen 
herhalingsoefeningen.

Wapenspreuk

Joh. BraaJicnsicki
Lohjn. een brave boerenzoon, 
fic l ptiif:je van de dcrpcUngen,
Ahcidzaomj tvèlgcmaaki en schoon,
Dorst naar Bclhna's hand tc dingen.

(De Crocnct SA-'lI.}

sprak, op aanbeveling van Kuyper, in 1909 Kamerlid 
voor het district Sneek geworden. Reeds twee jaar 
later werd hij minister van oorlog, nadat twee voor
gangers van hem het veld hadden moeten ruimen.

Een niet-a.r. schreef: „Daar kwam op een morgen in 
februari 1911 de heer Colijn het departementsgebouw 
op het Plein binnenstappen. De geest van het departe
ment veranderde van hoog tot laag”.
Als minister van oorlog woonde Colijn de gehele 
nacht te paard de manoeuvres bij. Van het veld reed 
hij rechtstreeks naar het departement, gaf voor de 
ingang het paard aan zijn oppasser over en ging direct 
aan zijn bureau aan het werk.
De bekende Braakensiek maakte voor de Groene Am
sterdammer geen karikatuur, maar een waarderende 
tekening met het onderschrift:
Colijn een brave boerenzoon, 
het puikje van de dorpelingen enz.
Drie maanden na zijn optreden had Coljjn het ont
werp voor een nieuwe Mililiewet, zoals de naam luid
de, gereed.

Bij de verdediging daarvan in de Tweede Kamer 
bleef hij, zoals gewoonlijk, kalm, maar toen de socia
listen de herhalingsoefeningen van 15 op 13 dagen 
wilden terugbrengen, maakte hij zich kwaad. Hij 
sloeg met de vuist op de ministerstafel, zodat de inkt 
in het rond spatte en zei: Frankrijk brengt de dienst

Troelstra gaf aan Colijn eens bij de algemene be
schouwingen in overweging om tot wapenspreuk aan 
te nemen: Tam Marti quam Mercurio (zowel aan 
Mars, de oorlogsgod als aan Mercurius, de God van 
de handel gewijd; dit laatste doelde op Colijns vroe
gere directoraat van de koninklijke oliemaatschappij).

Coljjn, die de kunst verstond om een rede op te bou
wen, bewaarde de beantwoording van deze opmerking 
voor zjjn peroratie: De heer Troelstra heeft mjj als 
wapenspreuk aanbevolen tam Marti quam Mercurio. 
Meneer de voorzitter, ik heb Mars en Mercurius beide 
gediend en met ere mag ik zeggen, maar wanneer ik 
een wapenspreuk zal aannemen, zal het niet die'zjjn, 
welke de heer Troelstra mij heeft aanbevolen, maar 
een andere spreuk, die van ouds in mijn geslacht 
gegolden heeft: Christus mea petra, Christus, de rots 
waarop ik bouw.
Ik heb gezegd.

Uit de verwerping van de Vlootwet in 1923, waarbij 
een smaldeel van 10 rooms-katholieke Kamerleden 
met de oppositie meeging, vloeide voort dat het kabi
net Ruys de Beerenbrouck, waarin Colijn de porte
feuille van financiën beheerde, zijn ontslag aanbood. 
Er ontstonden scherpe penpolemieken en felle discus
sies vooral tussen a.r. en s.d.a.p. Tal van kiesvereni
gingen kwamen in vergadering bijeen en veelal lieten 
de voorzitters Ps. 75 ; 4 zingen:

Geen geval, geen zorg, geen list, 
oost noch west noch zandwoestijn 
doet ons meer of minder zijn.
God is rechter, die ’t beslist, 
die als aller oppervoogd 
deez’ vernedert, dien verhoogt.

Na een langdurige crisis, waarin allerlei pogingen tot 
oplossing mislukten, weigerde de koningin de ontslag
aanvrage van het kabinet Ruys, zodat Colqn terug
kwam.

BETALING

ABONNEMENTSGELD

Hebt u het abonnement voor het 
eerste halfjaar 1968 al betaald? 
Zo ja, dan hartelijk dank daar
voor!
indien u het nog niet hebt vol
daan, wilt u dan met spoed ƒ 6,—  
overschrijven op postgiroreke
ning 89673 van de A.R, Partij- 
Stichting, Dr. Kuyperstraat 3 te 
’s-Gravenhage?
Momenteel worden óp ons bu
reau namelijk de voorbereidin
gen getroffen voor het doen in
nen van de kwitanties door de 
incassodienst van de P.T.T.
Dat betekent administratief veel 
werk, terwijl u bovendien voor 
incassokosten f 0,75 in rekening 
wordt gebracht.
Wilt u er allen aan medewerken 
om het aantal kwitanties zo laag 
mogelijk te houden? Bij voorbaat 
danken wij u voor uw medewer
king.

De prijs voor studentenabonne
menten bedraagt ƒ3,— per half
jaar.

De abonnees, die ons een giro- 
machtigingskaart deden toeko
men, vinden het betreffende be
drag, voorzover dit niet reeds is 
gebeurd, nog in de loop van deze 
maand van hun girorekening af
geschreven.

AANWIJZINGEN VOOR 

BURGEMEESTERS
ÏN  liet dagboek van oud-burge- 

meester Boot komt op blz. 53 de 
volgende waarschuwing voor on
der het hoofd j u l i  1940:

„Inmiddels heb ik kennis ge
nomen van de zgn. „aanwijzin
gen” die we moeten toepassen, 
indien Nederland bezet zou zijn. 
In een geheim vakje heeft de 
gemeentesecretaris een exem
plaar gevonden. Ik heb er, bij 
mijn weten, nooit van gehoord. 
We hebben de inhoud van het 
boekje, daterend van 1937, nim
mer in een burgemeesterskring 
besproken. Het is een interes
sant overzicht. Zie bijlage III.”

De bijlage bevat inderdaad de tekst 
van de aanwijzingen.
Een oud-burgemeester schrijft ons:

„Ik heb mij de ogen uitgewreven, 
toen ik dit las. Bij kabinetsschrijven 
van 3 mei 1938 van de minister van 
Binnenlandse Zaken (minister van 
Boeyen) is aan alle burgemeesters 
een exemplaar van deze richtlijnen 
toegezonden.
Deze richtlijnen zijn vastgesteld in 
overeenstemming met de Raad van 
Ministers, volgens het onderschrift. 
Ik herinner mij nog heel goed, dat 
ik als burgemeester dit stuk ont
ving. Na het gelezen te hebben, heb 
ik het „kabinet” opgeborgen en had 
het dus bij de hand toen de oorlog 
uitbrak. Het is mij een raadsel, dat

een burgemeester, een paar jaar 
nadat dit stuk hem namens de 
Raad van Ministers was toegezon
den. van dat bestaan niets meer 
bleek te weten, zodat het een paar 
maanden na de bezetting door de 
gemeentesecretaris in een geheim 
vakje kon worden „ontdekt” . De 
heer Boot heeft het zonder twijfel 
als burgemeester van 'Wisch in mei 
1938 ontvangen met een kabinets
schrijven van de minister van Bin
nenlandse Zaken.”

■Wij vestigen er de aandacht op, dat 
deze aanwijzingen duidelijk en correct 
zijn en geheel aansluiten bij het zoge
noemde Landoorlogreglement, een inter
nationaal vastgestelde regeling, waarbij 
de rechten en vrijheden van de burgers 
in bezet gebied werden geregeld.
De Regering is dus niet in gebreke ge
weest; het kabinet-CoHjn heeft alle 
burgemeesters precies meegedeeld, en 
tijdig, wat van hen in bezettingstijd 
werd verwacht.
Dat burgemeester Boot bij het uitbre
ken van de oorlog en bij de bezetting

van de gemeente blijkbaar niet wist, 
dat op zijn gemeentehuis de Aanwij
zingen waren van de regering, is dus 
wel een vreemde zaak.
Maar nog veel vreemder is het, dat wij 
zeker weten, dat er méér burgemees
ters waren, aan wie deze circulaire 
blijkbaar geheel was ontgaan. Het zou 
van belang zijn als de betrokkenen 
hieromtrent nadere inlichtingen zou
den kunnen geven.

H. Struik en Zoon N.V.
Fabriek van dekkleden 
en tenten

Imp, Groothandel scheeps- en 
aanemersbenodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden. 

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 -13970

S
VooF goed versorgd draUtverk
DRUKKERIJ J. B. VAN DEN BRINK & Co 
Beukerstraat 77 Zutphen Tel. (5750) 4213

'i/ t-^ c C L e  T ja fi '
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D i t  land wijkt in vrijwel alles 
af van het normale patroon 

van de andere Oosteuropese lan
den. Het is in vele opzichten veel 
vrijer dan welk ander communis
tisch land ook. Niettemin is het 
communistisch en dat houdt' in dat 
er slechts één politieke partij be
staat: de liga van communisten. 
Toch is ook wat dat betreft hier 
iets opmerkelijks te constateren: 
men streeft naar een volledige 
scheiding tussen partij en staat. De 
partij moet de ideologische regula
tor worden en niet meer de instan
tie zijn die de bevelen geeft. De 
partij zal de pretentie op moeten 
geven op alle terreinen des levens 
het laatste woord te hebben. De 
weg moet worden vrijgemaakt voor 
werkelijk open discussies. Er 
moet vrijheid van handelen zijn. 
Dit zijn zo enige van de na te stre
ven doeleinden. Hieronder zullen 
we proberen iets te zeggen over de 
in Joego-Slavië aan de gang zijnde 
ontwikkelingen.

Reeds lange tijd voert het land een 
eigen politiek, onafhankelijk van de 
Sowjet-Unie. Dit leidde reeds in 1948 
tot; een breuk met Stalin.' Chroesjtsjow 
heeft weer toenadering gezocht, in 1958 
kwam er. echter een verslechtering in 
de verhouding door het nieuwe Joe
goslavische partijprogramma. Nu zijn 
er weer vriendschappelijke contacten, 
maar desondanks blijkt de eigen koers 
van de communistenbond duidelijk uit 
het feit dat zeer sterk is gekant te
gen de in februari in Boedapest te 
houden conferentie van communisti
sche partijen, waarvan de CPSU zo’n 
groot voorstander is.
De houding van Joego-Slavië in de loop 
der jaren is ongetwijfeld van grote in
vloed geweest bij het zich onafhanke
lijker van Moskou opstellen door ande
re Oo.steuropese landen.
Zoals we hierboven reeds hebben op
gemerkt gaat de partij zich steeds meer 
terugtrekken van een rechtstreekse be- 
invloeding en leiding. In het algemeen 
is de bevolking niet tegen de partij 
gekant en is men tevreden met een 
éénpartijstelsel. Pogingen van Mihaj- 
lov in de richting van een oppositie
partij moeten worden gekwalificeerd, 
in de huidige fase als. uitingen van een 
min of meer op eigen eer gerichte fi
guur die alleen maar sympathie heeft 
weten te verwerven door de manier 
waarop Tito gemeend heeft te moeten 
handelen.
Het grote gevaar van een meerpartijen 
systeem in de nu bestaande situatie zit 
hierin, dat een dergelijk systeem waar
schijnlijk al zeer snel zou leiden tot 
hevige twisten tussen de in de Joego
slavische federatie verenigde nationa
liteiten.
Nu reeds is de verhouding tussen 
de verschillende deelstaten niet bepaald 
best, laat staan wat er zou gebeuren als 
ze eik over een politieke partij zouden 
kunnen beschikken. Dit is ongetwij
feld één van de redenen geweest 
waarom Tito zowel tegen Djilas, die 
ook voor een meerpartijensysteem was, 
als tegen Mihajlov is opgetreden.
"Volgt nu uit de veranderende houding 
van de partij een afzweren van de 
marxistische leer? Voorzover deze leer 
een hindernis is op de weg naar een 
gezonde economische ontwikkeling

DOOR drs. J. W. VAN DER MOLEN

kan alleen maar bevestigend worden 
geantwoord. Men noemt dit dan niet 
afzweren- maar het aanpassen van de 
marxistische leer aan de veranderde 
omstandigheden.
Hoe het echter zal gaan worden in z’n 
totaliteit valt vooralsnog niet te zeg
gen. Daarvoor is de richting nog te on
duidelijk, daarvoor is het ook de lei
ders nog niet genoeg duidelijk waar 
men terecht zal komen.

Reali.stisch
Niettemin, de partij geeft er duidelijk 
blijk van de zaken realisti.sch te zien 
en er is grote mate van vriiheid.
Een voorbeeld daarvan is dat alle gro
te westerse kranten verkrijgbaar zijn 
en veel belangrijker nog: bij de in april 
vorig jaar gehouden verkiezingen is 
men op voorzichtige wijze begonnen 
meer electorale vrijheid toe te staan. 
Van de 60 kiesdistricten voor de fede
rale assemblee experimenteerden 15 
met een systeem waarbij men de keu
ze had tussen meerdere kandidaten. 
10 van deze 15 districten gaven een 
keus uit twee, vier districten kwamen 
er met drie en één met vijf kandidaten. 
(Victor Zorza in „The Guardian 14-4- 
1967).
Onlangs meldden de wester-se kranten 
dat Tito een zuivering heeft doorge
voerd onder de partijleden. Vele hon
derden zijn uit de partij gezet. Een der
gelijke zuivering heeft ook plaatsgehad 
in 1966 en was diepingrijpend. Onder 
andere heeft toen de vice-president en 
tevens hoofd van de geheime dienst, 
Rankovic, ontslag genomen. Het 
woord ontslagnemen kunnen we zon- 

- der meer v'ervangen door wegzuive
ren. Rankovic werd algemeen be
schouwd als de opvolger van Tito. Te
gen de geheime dienst zijn door Tito 
zeer ernstige beschuldigingen geuit. 
Zoals wel vaker valt waar te nemen 
was deze dienst achtergebleven bij de 
ontwikkeling van de partij naar meer 
vrijheid. In de veiligheidsdienst zaten 
de dogmatici die niets moesten hebben 
van de nieuwe koers en die in staat 
geacht moesten worden een tegenof
fensief te lanceren. Ze zijn door het 
uitrangeren van Rankovic en andere 
hoge figuren van de dienst nu volle
dig uitgeschakeld. Ook in verband 
hiermee kan weer op een vooruitgang 
worden gewezen. De weggezuiverde 
figuren kwamen niet voor een 
vuurpeloton .e staan zoals dat nog niet 
zo lang geleden ongetwijfeld het geval 
zou zijn geweest. Rankovic woont 
nu in een comfortabele villa, hoewel 
misschien wel voorzien van de afluis
terapparatuur die de UDBA (veilig
heidsdienst) eerst in de huizen van 
Tito had geplaatst. Zeer oprnerkelijk 
voor een communistisch land is de 
grote invloed die het parlement heeft. 
Deze is zelfs zo sterk dat eind 1966 in 
Slowenië de regering aftrad omdat de 
kamer voor oociale zaken en gezond
heidszorg een bepaald voorstel af- 
stemde.

Economie
Na de toetreding van Joego-Slavië tot 
de club van communistische landen 
volgde aanvankelijk ook dit land het
zelfde programma ten aanzien van de 
economie als de Sowjet-Unie indertijd 
had gevólgd. Nac'.ruk op de zware in
dustrie, volkomen geplande economie, 
vestiging van fabrieken in een bepaald 
gebied zonder rekening te houden met 
het al of niet aanwezig zijn van grond
stoffen en ge.schikte arbeidskrachten. 
In 1950 begon men in zekere zin een

Staat en partij zijn in behuizing volledig gescheiden. Links het gebouw van de 
communistische liga, rechts regeringsgebouwen.

andere richting in te slaan. In dat jaar 
werden nl. de nu zeer bekende ar
beidsraden ingesteld. Deze raden heb
ben het beheer over de ondernemingen. 
Ze worden gekozen uit de arbeiders. 
De dagelijkse leiding ligt bij een be
stuursraad. waarvan de grootte ver
schillend is. De directeur van het be
drijf is verantwoording verschuldigd 
aan de arbeidersraad. Hij is niet zozeer 
de leider als wel dc coördinator van de 
hele gang van zaken. Hij wordt geko
zen door de raad en kan ook ontslagen 
worden door deze zelfde raad.
In de loop der jaren kregen de arbei
dersraden steeds meer bevoegdheden. 
Het gevolg van de democratisering van 
de economie was de hiervoor reeds 
genoemde democratisering van de 
partij. Beide ontwikkelingen moeten 
samen worden bekeken, waarbij opge
merkt dient te worden dat de partij de 
ontwikkeling in de economie volgde en 
niet het omgekeerde.
We kunnen in de economische ontwik
keling verschillende hervormingen 
aanwijzen.

Hervormingen
De eerste vond plaats in 1950 toen de 
arbeidersraden werden ingesteld. Hoe
wel deze hervorming op zichzelf vrij 
ingrijpend was door de delegatie van 
bevoegdheden aan lagere organen, 
bleef toch de beslissing.smacht voor 
wat de belangrijkste problemen betreft 
bij de topleiding van de partij. In 1961 
vond de tweede economische hervor
ming plaats. De arbeidersraden kregen 
nog meer invloed, de dinar werd ge
devalueerd. Er kwam een grotere 
speelruimte voor de wet van vraag en 
aanbod Deze hervormingen ondervon
den veel tegenstand en kwamen dan 
ook nauwelijks van de grond.
In 1965 kwam de derde hervorming. 
Ook nu weer werd de dinar gedevalu
eerd. Dit was een gevolg van de voort
durende inflatie waaraan het land 
blootstond. In 194*̂  waren 50 dinars 
nog 1 dollar waard, in 1965 moest men 
125 j dinars betalen voor 1 dollar.
De hervorming v'an 1965 was noodza- 
keiijk omdat men aansluiting bij de 
wereldmarkt zoekt.
Gedurende vele jaren had men veel 
geïnvesteerd in de achtergebleven ge
bieden van het land. Op zichzelf is dit 
natuurlijk een uiterst nuttige zaak, het 
ging echter ten koste van de reeds 
goed ontwikkelde gebieden, In 1965 
werd hieraan zoveel mogelijk een eind 
gemaakt doordat men ernaar ging 
streven oneconomische investeringen

sterk te beperken.
Er werd tevens vrijwel totaal een ein
de gemaakt aan de subsidies van de 
overheid aan verliesgevende bedrijven, 
De wet van vraag en aanbod kwam in 
het middelpunt te staan. Dit had ge
volgen op de arbeidsmarkt: veel ar
beiders werden werkloos. Dit versterk
te de stroom van arbeiders die al jaren 
lang vloeit naar het buitenland. Mo
menteel werken er daar ongeveer
300.000 Joegoslaven. Verder is er in 
het land zelf nog een bijna net 20 
grote hoeveelheid mensen werkloos. 
Diverse malen is Joego-Slavië gesteund 
met grote leningen van Amerika en 
het Internationale Monetaire Fonds. 
Het streven k erop gericht om in 197# 
een vrij converteerbare valuta te heb
ben.
Veel nadruk wordt in de maatregelen 
van 1965 gelegd op het zelfbestuur van 
de afzonderlijke afdelingen binnen een 
onderneming. De verdeling van de ge
maakte winst tussen de staat en het 
bedrijf werd ten gunste van de bedrij
ven veranderd. De bedrijven-krijgen 
nu 71 "/o in plaats van 51 "/o. Het geld 
voor investeringen zal voor het groot
ste gedeelte van de banken komen, 
zonder ingrijpen van de overheid.
De kredietmogelijkheden voor particu
liere bedrijven zijn verruimd. Het aan
deel van het particuliere initiatief is 
vooral in de dienstenverlenende en d« 
ambachtlijke sectoren groot. Een par
ticulier bedrijf mag officieel maximaal 
5 arbeiders in dienst hebben, in de 
praktijk wordt daar nogal eens de 
hand mee gelicht. Van de landbouw is 
ongeveer 70 % particulier. De maxi
mum grootte per bedrijf is vastgesteld 
op 10 hectare.
Samenwerking van Joegoslavische be
drijven met buitenlandse wordt ge
steund. De Fiat wordt bijvoorbeeld in 
licentie gebouwd.
Vooral West-Duitsland tracht op grote 
schaal van samenwerking te profiteren 
Nederland lijkt hier, zoals dat trou
wens met de hele handel met het oos
ten door ons land het geval is, achter 
te blijven. Het zou zeker aanbeveling 
verdienen als meer middelgrote be
drijven contact gingen zoeken met de 
bevoegde instanties zoals bijvoorbeeld 
de Economisch Voorliclitings Dienst of 
voor wat de handel met de Sowjet- 
Unie betreft met het Nederland/USSR 
instituut in Den Haag. De grote bedrij
ven liebben de weg al wel gevonden 
getuige de levering van o.a. complete 
chemische fabrieken.

• Vervolg op pag. 10
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D. M EIJER-AAN NEM ER
VAN NIEUWBOUW-, VERBOUW- EN 
REPARATIEWERKEN
Handel in hout, teerprodukten en andere 
materialen

Telefoon 7690
SASSENHEIM - Werkplaats: Zuilhofstraat 2 - Telefoon 7952

Grondboringen Bodemonderzoek
Nortonputten voor drinkwatervoorziening 
Pompinstallaties Beregeningsinstallaties

Meer dan 40 jaar ervaring

FIRMA JAN DE NOOIJ - BENNEKOM
Telefoon 08379 - 2227

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

Aannemers van

HEIWERKEN
Telefoon 03474-269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien 
met stoomblokken van 2000 
tot 8000 kg.

In de Noordoostpolder en 
Oostelijk Flevoland
bouwden wij reeds vele
KERKEN, SCHOLEN en BOERDERIJEN

N.V. GEBR. SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

*T HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

Voor betere beton

N.V. SCHOKBETON
Fabrieken te Zwijndrecht, Kampen, El- 
burg en Vianen. Bouwbedrijf te Zeist.

L e v e r a n c i e r s  v a n
STEIGERPALEN - KORTELINGEN -  BETON- 
STEMPELS .  PERKOENPALEN - HEIPALEN - 
BOOMPALÈN -  AFRASTERINGSPALEN - PI
KETTEN - OOK GECREOSOTEERDE PALEN.

Rondhouthandeï
AA. J. Wilbrink & Zoon

Dorpsstraat 193, BEEKBERGEN, tel. 05766 - 397

PATENT OCEAN
WERELDWIJD TOEGEPASTE

AP P E N DAG E S
BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETG. VAN DE 
g r o o t s t e : EUROPESE SPEGIAALFABRIEK

„AERZEN”
I NL. & V E R K O O P  O C EAN N.V. - V E L  P (G.) 
TEL. .0 8 3 Ó;2 - 6 2 41'  ̂.. T E L E X "4:5 2.7-7 - P.B':-. 5 5.

TIM M ERFABRIEK VERM EULEN N .V .
MILL (N.-B.) - TELEFOON 08859 - 1024*

Fabriek van geprefabriceerde houten gebouwen, 
houten woningen, directieketen, barakken, gara
ges, vakantiehuisjes enz. Speciaal voor de land
bouw: kippenhokken, veldschuren, loodsen, etc.

EXPORT: BELGIE - DUITSLAND - ETC._____________

GRONDBOORBEORIJF
EMMEN ^
Teleloon 05910 - 2493 W ESSEMIUS N.V.
GRONDBORINGEN - BRONBEMALINGEN 
NORTONPUTTEN - WATERVOORZIENINGEN

Aannemersbedrijf
GEBR. H A K K E R S

• Handel in hijsmaterialen, riet en teen
• Rietmattenfatariek
• Hoepelmakerijen
WERKENDAM — TELEFOON 514

^  VERBOUW ~ ~  ~
*  NIEUWBOUW 
^  ONDERHOUDSWERKEN

Firma E. D. Schutten & Zoon
AANNEMERSBEDRIJF ENSCHEDE 
LaaressingelTo; — Telefoon 3021 
Hyacinthstraat 40 - Telefoon 11638

Het beeld 
der vaderen

STEMMEN OP NUMMER EEN

De lijsten waren nu wel definitief voor de stembus
strijd in 1918, maar het verhaal is nog niet uit.
Het was de eerste keer, dat er gestemd werd volgens 
het stelsel van Evenredige 'Vertegenwoordiging. En 
de wet is duidelijk. Wat is een geldige stem? Dat is 
een stem, uitgebracht op één der op het stembiljet 
voorkomende namen, door het witte puntje in het 
hokje vóór de naam van de kandidaat zwart te ma
ken (Het rode potlood is later uitgevonden)

De wet vraagt dus helemaal niet, om op nummer één 
van de lijst te stemmen. Daarin is elke kiezer vrij. 
En zijn stem gaat niet verloren, wanneer hij een 
ander nummer dan nummer één kiest. Beslissend is 
het aantal stemmen op de lijst in totaal uitgebracht, 
niet het aantal op nummer één van die lijst. En men 
mag toch aannemen, dat geen enkele partij namen 
op haar lijst zet van personen, die zij ongeschikt acht 
voor het Kamerlidschap. Je stemt altijd een geschikte 
kandidaat. Een van de liberale partijen heeft dan 
ook bij de verkiezingen van 1918 het parool uitge
geven: stemt één van de kandidaten van onze lijst; 
ze zijn allemaal eerste klas.

Toen de lijsten definitief waren vastgesteld, rees in 
A.R. kringen de vraag: zijh' wij zedelijk verplicht 
op nummer één van de lijst te stemmen?

Daarbij speelde een factor een rol, die psychologisch 
heel belangrijk was. Neem bijvoorbeeld Groningen

NOTITIES VAN EEN RAADSLID

HOE

WORDT

MEN

BURGEMEESTER?

J Jet antwoord op die vraag is op zichzelf heel simpel.
In Nederland wordt een burgemeester door de 

Koningin benoemd op voordracht van de minister van 
Binnenlandse Zaken. Bij provinciale hoofdsteden en 
gemeenten boven 100.000 inwoners komt een 
burgemeestersbenoeming in de ministerraad. Maar 
vanzelfsprekend is aan de benoeming wel het een en 
ander voorafgegaan. Typerend voor Nederlandse 
burgemeesters is dat ze benoemd zijn. Dat is nl. in 
andere landen niet hét geval. Met uitzondering van 
Spanje kent men in Europa slechts gekozen 
burgemeesters. Nederland neemt dus wel een 
uitzonderingspositie in. Dat is trouwens ook 
begrijpelijk omdat onze burgemeesters een heel 
andere positie hebben dan burgemeesters in andere 
landen. Toch klinkt in ons land hier en daar o.a. bjj 
D’66 de roep om een gekozen burgemeester door. Ook 
aan deze vraag nl. die van de gekozen of benoemde 
burgemeester heeft De Magistratuur (het blad waar 
wij het in onze vorige notitie over hadden) in het 
oktober- en in het novembernummer van het vorige 
jaar ruime aandacht geschonken. Een aantal 
burgemeesters, raadsleden en anderen hebben hun 
mening gegeven over de gekozen dan wel benoemde 
burgemeester, prof. mr. P. J. Verdam heeft er op de 
rayonvergaderingen van het Verband over gerefereerd 
en een verslag van die rede vindt men eveneens in 
het novembernummer. De mening van het Verband 
van a.r. gemeentebestuurders is dat de benoemde 
burgemeester de voorkeur verdient, althans indien 
men de positie van de huidige burgemeester 
ongewijzigd wl laten.

Wjj willen in deze en volgende notities het voor en 
tegen van de benoemde en van de gekozen 
burgemeester nader bespreken. Wy beginnen dan met

en Drenthe. Tot nu toe zaten voor de districten in die 
provincies liberalen of vrijzinnig-democraten in de 
Tweede Kamer. Een uitzondering vormde ’Veendam, 
dat in 1899 een schildersknecht had gekozen, 
Schaper. Het was weer, zoals zo vaak, een her
stemming tussen een liberaal en een socialist. En de 
A.R. kiesverenigingen gaven dan het parool uit: het 
is lood om oud ijzer, dus wij blijven thuis. (Was er 
een enkele keer een herstemming tussen een A.R. 
en een liberaal of een socialist, dan ging de A.R. 
toch bij de herstemming down, omdat liberalen en 
socialisten elkaar bij de herstemming altijd steunden) 
Maar nu was Schaper in herstemming met een libe
raal en dus zouden de A.R. weer thuisblijven.
Toen was er evenwel een man op een A.R. vergade
ring, die het gevleugelde woord sprak: er zitten zo
veel kwasten in de Kamer, waarom zullen wij er 
niet eens één keer een verver in stemmen? Schaper 
won het van de liberaal. . .

Groningen en Drenthe, dat was samen acht distric
ten, allemaal links. Nu telden alle stemmen mee en 
de Groningers vroegen zich af; zullen wij voor alle 
zekerheid maar niet op Zijlstra stemrhen, no. 4 van 
de lijst? En de Drenthen hadden dezelfde overleg
gingen des harten, maar dan ten opzichte van num
mer 5 van de lijst, de heer P. Wielenga van Assen. 
Toen schreef De Rotterdammer: Het A.R. parool is; 
stemmen op nummer één van de lijst. Dat parool is 
duidelijk uitgegeven ten huize van dr. Kuyper, toen 
het versterkt Centraal Comité bijeen was.

Niets mee te maken, zeiden sommigen, de wet laat 
ruimte voor voorkeurstemmen en met wat ten huize 
van dr. Kuyper besproken is, daar hebben wij niets 
mee te maken. De Deputatenvergadering is de enige 
bevoegde instantie, en die heeft niets beslist.

Het gaf veel aanleiding tot discussie maar de mees
ten werden het er toch over eens, dat het organisa
torisch béter was, allemaal op nummer één te stem
men. De Drenthen waren in dit opzicht wel bijzon
der correct. In de gehele Kamerkieskring Drenthe 
kreeg de heer Wielenga maar 61 voorkeurstemmen. 
Maar . . .  het verhaal is nóg niet uit.

de benoemingsprocedure zoals die tbans geldt.
Voor burgemeester kan men solliciteren. Dc oproepen 
voor burgemeesters van vacante plaatsen staan in de 
Staatscourant. Heel kort: de minister van 
Binnenlandse Zaken brengt ter kennis dat het ambt 
van burgemeester in de gemeente X met ingang van 
die en die datum vacant is. De sollicitatietermfjn 
sluit op de zoveelste. Er worden geen eisen genoemd, 
geen diploma’s gevraagd. Niets. Iedere Nederlander 
kan solliciteren. Die sollicitaties komen bjj de 
commissaris van de Koningin van de provincie waarin 
de vacante gemeente ligt.- Daar worden de sollicitanten 
geselecteerd. Personen van 58 jaar of ouder komen als 
regel voor een benoeming tot burgemeester niet in 
aanmerking. Al worden geen diploma’s gevraagd, 
natuurlijk wordt wel nagegaan welke opleiding men 
heeft genoten en welke ervaring men heeft t.a.v. het 
bestuur van een gemeente. En vanzelfsprekend wordt 
ook gelet op dc politieke en/of godsdienstige 
gezindheid. Het is duidelijk dat men bij voorkeur een 
burgemeester zoekt die wat dat betreft in de 
gemeentelijke samenleving past. Daarom vindt men in 
Limburg bijvoorbeeld geen protestantse burgemees
ters. De commissarissen der Koningin roepen na 
deze selectie als regel een aantal sollicitanten op ter 
nadere kennismaking nadat zoveel mogelijk inlichtin
gen zijn ingewonnen. Tenslotte maakt hij een 
voordracht op van drie personen die naar dc minister 
van Binnenlandse Zaken gaat. Deze roept dit drietal ter 
nadere kennismaking op en draagt een daarvan, als 
regel nummer een, ter benoeming voor. De minister 
kan echter als hij het met de voordracht niet eens is 
de commissaris verzoeken met een gewijzigde 
voordracht te komen. Hij is ook vrij anderen dan die 
op de voordracht staan tot een onderhoud uit te 
nodigen.

In deze procedure wordt de gemeente zelf nergens 
genoemd. Noch de burgerjj noch de gemeenteraad 
heeft inspraak. Dat bevredigt sommigen niet en 
daarom o.m. pleiten zjj voor een gekozen 
burgemeester. In Zuid-Holland heeft de commissaris 
der Koningin de gewoonte het oordeel van de 
gemeenteraad in te winnen niet over een bepaalde 
persoon of kandidaat, maar wel over het beeld dat de 
raad heeft van de te benoemen burgemeester. Met 
name gaat het daarbq over de gewenste politieke ot 
levensbeschouwelijke belangstelling, de leeftjjd, de 
ervaring en de belangstelling voor bepaalde facetten 
van het gemeentelijke bestuur. Deze gedragslijn begint . 
ook in andere provincies gevolgd te worden. Dit valt 
toe te juichen omdat daardoor wat meer met het 
eigene van de plaatselijke gemeenschap rekening kan 
worden gehouden.
In een volgende notitie gaan wij in op de bezwaren die 
men tegen de benoemde burgemeester inbrengt.



10 februari 1968 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 11'

DE PERS OVER :

HET AFTREDEN VAN DR. BERGHUIS
Het besluit van dr. W. P. Berghuis om 
het voorzitterschap van het Centraal 
Comité van de A.R.P. neer te leggen 
en zijn verzoek aan de minister van 
Binnenlandse Zaken om hem niet voor 
een benoeming tot burgemeester van 
Hilversum in aanmerking te doen ko
men gaven aanleiding tot diverse pers
commentaren over het werk van dr. 
Berghuis.
Hieronder laten wij enkele reacties vol
gen.

„Trouw” schreef op 6 februari 1968
o.a.:

Berghuis gaat heen op een ogenblik, 
waarin dat, naar de mens gesproken, 
eigenlijk niet gaat. We zitten midden 
in een belangrijke ontwikkeling van 
onze partijverhoudingen, waarin hij 
zelf door zijn functie en zijn uitgèspro- 
ken standpunt intens betrokken was. 
Dat betekent voor die ontwikkeling een 
ernstige tegenslag en zeer in het bij
zonder is dat een slag voor de Anti- 
Révolutionaire Partij. Het zal zeer 
moeilijk zijn, voor de heer Berghuis 
een vervanger te vinden, die hem eve
naart. Niet alleen in allure en bekwaam
heid, maar ook in de richting van zijn 
politiek denken. Voor deze zijn kwa
liteiten hebben wij het grootste res
pect. Wij kunnen slechts hopen, dat de 
rust, waartoe hij nu gedwongen wordt, 
genezing zal brengen. Opdat hij — iets 
meer verwijderd van het centrum van 
politiek en partij — daarna toch zijn 
bijdrage aan de ontwikkeling van de 
politiek in Nederland zal kunnen blij
ven schenken.

Het  ̂„Friesch Dagblad” op 6 februari 
19è8p.a.:
Het afscheid van dr. Berghuis bevat 
epn, echt tragisch element,Het scheen 
vast te staan, dat elke dag zijn benoe
ming kon worden verwacht tot burge
meester van Hilversum. In yerband met 
de grote taak die hém dan wachtte 
zou hij, zo was afgèè'prokéh, aftreden 
als voorzitter van dé'A.R.P. Nu moest 
hij voor dat voorzitterschap bedanken 
en tegelijk verzoeken niet voor Hil
versum in aanmerking te komen. Wij 
Kopen, dat hij deze grote teleurstelling 
in Gods vertrouwen mag dragen, en 
dat de rust hem algeheel herstel mag 
geven.
Hij heeft zich aan het presidium van de 
partij gegeven met volle inzet van zijn 
persoonlijkheid en met opoffering van 
veel tijd en moeite, waarbij wind en 
getij niet altijd gunstig waren voor een 
rustige vaart.

„De Rotterdammer” op 6 februari 1968
o.a.:
De politiek is, altijd al en zeker in deze 
tijd, een hard bedrijf dat van de beoefe
naars veel vergt. Wie het nog niet we
ten mocht kan het opmaken uit het ge
tal dargenen die, vrijwillig of gedwon
gen, van verdere beoefening ervan 
hebben afgezien.
Soms vraagt men zich af, of dat zo 
moet. Is hier niet een verhevigingsfac- 
tor gaande die eigenlijk behoorde te 
worden ontmaskerd eh doorbroken? 
Voorlopig is dit laatste een vrome 
wens, al moet men blijven hopen. 
Want, kunnen wij mensen het elkaar in 
deze wereld soms al te moeilijk ma

ken, zeker geldt dit in het veld van de 
politiek.
De verheviging ligt dan uiteraard hier
in, dat alleen diegenen dreigen over te 
blijven die het spel ook aan kunnen. 
Maar de vraag laat zich stellen, of die
zelfde verheviging niet tegelijk tot toe
nemende vervreemding tussen de poli
tiek en het mensenleven bijdraagt.

Berghuis voegt zich nu bij die anderen 
die zich al hadden teruggetrokken. Mo
gelijk houdt hij nog een deel van zijn 
politieke functies aan, maar het wezen
lijke — het voorzitterschap van zijn 
partij — zal er niet meer bij zijn.
Wij hebben geen moeite om ook hierin 
weer een brok tragiek te zien. Berghuis 
heeft in een moeilijke en tegelijk be
langrijke periode van zijn partij de 
voorzittersstoel bezet. Er is reden het 
zo te stellen. De A.R.P. is altijd een 
ieiderspartij geweest, een partij met 
leiders: Kuyper, Colijn, Schouten. Daar 
kwam als regel niet-zo bijster veel par
tijdemocratie aan te pas. Maar Berg
huis is voorzitter geweest in een perio
de van — ook voor de A.R.P. — sterk 
toegenomen partijdemocratisering. En 
zoiets moet minder vanachter de lei- 
derskatheder dan vanuit de voorzitters- 
stoei worden verwezenlijkt, De A.R.I®. 
heeft in dit opzicht heel wat aan Berg
huis te danken. ■

Moeilijkheden die daarbij optraden 
sproten rechtstreeks voort uit de om
standigheid dat de A.R.P. nu eenmaal

Vervolg van pag. 9

JOEGO-SLAVIË
Conclusie
De ontwikkeling van partij, staat en 
economie nu overziende, komen we tot 
de conclusie dat er zêer veel in goede 
zin is veranderd. De vrijheid van het 
individu is ongekend groot voor een 
communistisch land. Men kan vrij 
naar het buitenland (ook het westen) ' 
reizen, zoals ook al aangetoond wordt 
door de vele Joegoslavische arbeiders 
in het westen. Het geld dat deze men
sen naar huis sturen vormt een be
langrijke bron van harde valuta voor 
de regering evenals dat het geval is 
met de inkomsten uit het ieder jaar 
groter wordende toeristenbezoek. 
Joego-Slavië is nog steeds te rangschik
ken onder de groep van landen met 
een dictatoriaal regeringssysteem en 
zal dat voorlopig ook wei blijven, 
maar in de huidige vorm is dit nauwe
lijks een probleem te noemen, gezien 
de uitgebreide discussies die in aller
lei kringen plaatsvinden over de meest 
uiteenlopende belangrijke problemen.

Mocht het gelukken definitief een ein
de te maken aan het nationaliteiten
vraagstuk, waar de federale regering 
hard aan werkt, dan is ér nog weinig 
dat een tweepartijenstelsel in de weg 
staat, althans zo denken sommige jonge 
intellectuele partijleden erover. Het is 
in ieder geval ih discussie, maar ook 
hier geldt weer de aloude Ftanse zegs
wijze: C’est Ie ton qui fait la musique 
en het was juist de toon die in het ge
val Mihajlov onzuiver was.

een partij pleegt te zijn met uitgespro
ken lieden die ook geen behoefte ge
voelen het de anderen bijzonder ge
makkelijk te maken,

In dit geheel is Berghuis, zoals het een 
voorzitter betaamt in een zich democra
tiserende partij, een saambindend man 
geweest, al had hij, als goed antirevo
lutionair, zijn duidelijke voorkeuren, té 
duidelijk misschien voo.' de voorzitter 
van een hu eenmaal geschakeerde par
tij. Wat hiei en daar wel tot kritiek aan
leiding neeft gegeven. Mogelijk krijgen 
onder zijn opvolger andere schakerin
gen binnen de A.R.P. op hun beurt weer 
wat meer accent.

Wij eindigen waarmee wij zijn begon
nen. De politiek is een hard bedrijf. 
Wanneer ze ons tot afscheid van rfien- 
sen als Berghuis noopt, blijven wij dat 
een zaak, vinden die moeilijk te .verte
ren is. En soms vraagt men zich dan af, . 
of politiek nu werkelijk zo moet. zijn 
zoals ze is.

„De Volkskrant” op 7 februari 1968
o.a.:

Als de Anti-Revolutionaire Partij tot nu 
toe niet de moeilijkheden kent waarmee 
de Katholieke Volkspartij worstelt, is 
dat ongetwijfeld voor een belangrijk 
deel te danken aan de persoon van 
voorzitter dr. Berghuis. Hij kon in de 
Ar een botsing tussen de verschillen
de stromingen voorkomen omdat hij, 
hoewel zelf een man van de linkervleu
gel, ook bij het meer behoudende deel 
van de: Rdrtij groot vertrouwen genoot. 
Dr Berghuis mag op die manier de 
eenheid in de AR nebben kunnen be- 
vvaren, -van een partijleider, die een 
dergelijkë rol moet vervullen, wordt 
veel gevraagd. Hoeveel wordt waar
schijnlijk pas goed duidelijk nu dr. 
Berghuis-zich, wegens gezondheidsre
denen, genoodzaakt heeft gezien om 
èn zpn kandidatuur voor het burge- 
méésterschap van Hilversum èn het 
VporZittéfèohap van de AR neer të 
léggen.: ,.

f J I T
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M E M E U S W E H E I v P

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Gies.sendam

AANNEMERS VAN h
OEVERVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOÜTHANDEL

Telefoon 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam

V A N  L E E U W E N  B  U i  Z E N  
Z W U N D R E C H T

OOSTERHOF'S
aannemersbedrijf
GRIJPSKERK - LEEUWARDEN

W EGEN-, GROND. EN 

W A TER W ER K EN

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
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DIRECTIE- EN 
SCHAFT-WAGENS HOUTBOUW 
ETC.

HAHBO
HAP DIN X  V E L D

TEL. GIESSENDAM-HAEDINXVELD 2141

Wmremhuïxënhoutv
N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Voskamp eo Vrjjiaild
Telefoon 01748-3921* - Postbus 30 
’s-GRAVENZ,ANDE_____________

J A N  Ü N G E N  S
B e t o n in d u s t r ie  N .y .

Veerdam 29 - Tel. 01850-2123 - 1123 
PAPENDRECHT

N V. STAALSTEiGER

/ /
f f

;;NIJMEGEN, '
Roggevyeg 13 - Postbus 126 - Tej. 53198

COMPLETE ROESTVRIJE 
STEIGER WERKEN 

Specialiteit: met vaste.wiggen!!

FIRMA C. VERMEER EN ZOONS
fabrieken voor gebogen hout
Telefoon 01894 - 230
OUDERKERK AAN DE IJSSEL

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen regels 
voor stoelen en fauteuils. Armleggers.
Kappen - Regels - Stijlen - enz. enz.

BETONFABRIEK

DEN BOER
Nieuw-Lekkerland - Zuid-Holland

OPGERICHT 1883

H O U T H A N D E L  E N  
K I S T E N F A B R I E K

MEILINKN.V.
Borciiló - Hofstraat TO - Tel. 05457 - 561 
Zutphen - Marsweg 19 - Tel. 05750 - 3748

HOUTZAGERIJ .  HÓUTHANDEL 
KISTENFABRIEK

Utiliteitswerken

Aannemingsbedrijf

N.V. Nieuw Vennep 

02526-541
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EIKËNDAL
® CONTACTLENZEN
• BRILLEN
• HOORTOESTELLEN
onbetwist DE specialist

BERGSTRAAT 12, WAGENINGEN 
TEL. 08370 - 2038

Een prettig stel vaklui willen U graag

VEILIG VERHUIZEN
waar u ook woont of naar toe gaat !

U betaalt geen leeg-gereden kilometers

BONGERS
WAGENINGEN

RIJNHAVEN - TEL. 2725 (b.g.g. 3100)

Holwerda - Zonen
Dokkum Drachten Rotterdam 
05190 - 2292; 05120 - 2157; 010 - 259299

Alle transporten
B I NNEN-  EN B U I T E N L A N D

SPECIAAL VERHUIZINGEN
Meubeltransporten

DE WEEK ROND
29 januari; Natuurbeschermers zijn druk in de weer voor het behoud van bos,

strand, heide en plas.
Gelukkig, want hét is nodig.
Eerste Kamerleden hebben dat beseft.
Eén van de P.v.d.A. senatoren heeft haar landgoed „het Bennekomse 
Bos” geschonken aan de Vereniging tot Behoud van Natuurmonumen
ten. Wie van de A.R. gegoeden volgt?

30 januari: Het toneelgezelschap „Centrum” heeft in Amsterdam opgevoerd:
„Wanneer heb je mijn moeder het laatst gezien?” Velen lopen tijdens 
de voorstelling weg — gekwetst — geschokt. In Engeland heeft men in 
dit toneelstuk dik 40 onderdelen geschrapt vóór de uitvoering. In de 
Nederlandse vertaling zijn ze weer opgenomen.
„Nederland is het land waar niets kan, maar alles mogelijk is”. Zo is 
het maar net!

31 januari: De president van de Nederlandse Bank, prof. Zijlstra, en de vice-minis-
ter-president drs. Bakker hebben het geweten. Zij zijn tijdens hun 
vakantie in het isolement geraakt. Lawines hebben ook hun terugreis 
wat vertraagd. Als de gulden nou maar niet keldert!

1 februari: Meneer van der Kwast — de jaarbeursdirecteur liegt er niet om. „Ik
ben een energiek voorstander van een eenhoofdige leiding”, aldus zijn 
commentaar toen zijn mededirecteur vervroegd verdween.
Hitler zei dat ook, als wij onze herinnering raadplegen. Zou dit ook de 
reden zijn waarom de jaarbeurs op zondag open moet; „ik maak het 
wel uit”.

2 februari; Mertens, de voorzitter van het Nederlands Katholiek Vakverbond, is
ook niet mis: „het lijkt wel alsof het kabinet last heeft van een beta
lingsbalanscomplex — want daarop stranden alle plannen om wat 
meer aan de werkloosheid te doen” . Is de heer Mertens de Engelse 
ziekte nu al vergeten?

3 februari; Alweer een carnavalsonderscheiding voor een minister: „een orde van
de zachte „G” . In dit geval uitgereikt aan dr. Marga Klompé, door 
Arnhem. Wat een vondst! '  ,
Wie krijgt nu van Groningen de „ingeslikte N” ?

- S n e lle  persen  en ;
L vakkund ig  personeel -
A  ' slaan klaar öjn uw drukwerk ■

uV vlot ; eri .goed gereed ■ te ‘ f̂ iaken .

M  : peiiodieken
M  boeken en
M  handeisdr^

DRUKKERIJ IIBERTAS N.V.
: d r ilt  1 3  / lel. 0 3 0  - 1 9 4 4 6

GETRON HANDELS- EN 
TRANSPORTONDERNEMING
Vierambachtenkade 6 - SPIJKENISSE 

Telefoon 01880 - 2929 - 2876 
BINNENLANDSE EN 
INTERNATIONALE TRANSPORTEN 

PARTIJGOEDEREN, ZWAAR 
TRANSPORT VERHUIZINGEN

G. VOGLER & co.
(FIRMANT W. A. FIBBE)

Mauritsweg 49 - ROTTERDAM 
Telefoon 010 13-78-78 / 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN
voor lichtbeton

GRONDSTOFFEN
voor de steen_ en keramische industrie
WEGENBOUWMATERIALEN

Landbouwwerktuigenfabriek

V IC O N  N .V .
N IE U W -V E N N E P  
te l.  0 2 5 2 6 - 8 5 5

E E N  V E I L I G E  B O X

EEN BOX

„MIETRA” transporteurs enz. 
„MIETRA” tranpsroteurs enz.

Vraagt vrijblijvend telefonisch, schriftelijk of 
persoonlijk inlichtingen of brengt een bezoek 
aan ons bedrijf

L  S. M IEDEM A
LANDBOUWWERKTUIGEN N.V.
WINSUM - FRIESLAND - TELEFOON 05173 - 241

i - ECHTE
KERKORGELS

OOK VOOR 
MODERNE KERKEN

ORGELBOUW

Ernst
Leeflang
APELDOORN

TELEFOON 05760-17582

PROMPTE LEVERINGEN
voor binnen- en buitenland

HEUTINK’s BOEKHANDEL
Grötestraat 173 r Telefoon 2 6 8 6  - Almelo

LOONBEDRIJF 
MARIS N.V.

HOGE SLUISWAL 39

M ARKN ESSE
Telefoon 05273 - 1541 (4 lijnen)

50 jaar de meest gevraagde
WONINGINRICHTING

J. Voerman & Zonen
Assendorperstraat 73-81 - Tel, 16507 - Zwolle

S C H U I L I N G  G I E T E R I J B E N O D I G D H E D E N  N V

□
B I N N E N H A V E N S T R A A T  20  / H E N G E L O - O .  

P O S T B U S  5 2 / T E L  0 5 4 0 0 -1 6 4 6 1

B I J
B L I J V E N . . .

dat doet u door het lezen van

NEDERLANDSE GEDACHTEN
Via de actie „Een op vier” willen wij graag 
dat meer mensen ons blad gaan lezen.
U kunt daaraan meehelpen door abonnees 
te werven. Voor uw medewerking krijgt u 
een aardige attentie.

1 ABONNEE
lepeltje, sleutelring of brochure 
„D e samenleving vernieuwen”

2 ABONNEES
6 cocktailprikkers in etui of
3 lepeltjes

3 ABONNEES 
sierdoos of 6 lepeltjes

r BON
NIEUWE ABONNEE

Naam 

Volledig adres 

Woonplaats

I

Naam , 

Volledig adres . 

Woonplaats .

OPGEGEVEN DOOR

Wenst als geschenk:

Abonnementsprijs ƒ 6.— per half jaar.

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3 
Den Haag
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weekbiad van de anti-revoSutsonaire party

Mammoet
Over een half jaar wordt de mam
moet het onderwijs binnengeieid.
In de Zaanstreek heeft het protes- 
tantse onderwijs zich op zijn komst 
voorbereid, want men gelooft daar 
met dat het beest een geconser-

H G de Jong

Nieuw soort 
kamperen

Aan het meer van G-alilea, waar 
het water ooh in de winter 
zwemwater is. Of aan de uitgre- 
strekte stranden van de Middel- 
landse Zee. In de huurt van de 
kibhoetsiem, kamelen, Bedoei- 
nen. Aan de voet van de Berg 
Carmel, tnssen Kruisvaarders- 
kastelen en olijfboomgaarden, 
tnssen de sinaasappelvelden en 
Romeinse theaters. In Israel 
kamperen is een nieuw soort 
kamperen. In een land vol zon, 
vol van onentaalse sfeer, vol 
natnur, vol avontuur. Yol van 
het adembenemende oude en 
brmsende meuwe. Als u van 
kamperen houdt moet n toch 
eens alles weten over kamperen 
in Israel. Vraagt u om folders 
by het Israelisch Nationaal 
Verkeersbureau, Job. Vermeer- 
straat 26, Amsterdam, telefoon 
(020) 799608.
Sehiphol-Tel Aviv met EL AL 
in minder dan 3 uur.

HANNS LILJE

Portret van Luther 
in de iijst van zijn tijd

Vertaald en bewerkt door prof dr W J 
Kooiman
In deze uitgave zijn opgenomen 160 gravu
res, tekeningen en schildenngen, alle van 
Luthers tij dgenoten

Pnjs gebonden f 29 50 
Verknjgbaar in de boekhandel 

Uitgave van W TEN HAVE N V

Pisrol h®uddlhuid—smetteloos zuiver

, ■ sn problemen met:
> MUURVERFINDUSTRIE

HOOGEVEEN ^

veerd fossiel is en evenmin dat het 
een goeie lobbes is.
Op pagina 6 en 7 vraagt de heer H. 
G. de Jong zich af hoe het zal gaan 
met de mammoet in de Zaanstreek. 
in dit nummer geeft hij een over- 
zicht van de consequenties van de 
mammoetwet Volgende week gaat 
hij vertellen hoe men de zaken in 
de Zaanstreek heeft aangepakt Dat 
volgende artikel moet leder die het 
onderwijs ter harte gaat dan ook 
beslist lezen, Maar eerst dit num
mer lezen

LaBidbouw

Op pagina 2 staat een verslag over 
het iandbouwdebat in de Tweede 
Kamer

Friesland
Bij de actie „Een op vier” spreken 
de cijfers. Zie pagina 4, waar ge- 
vraagd wordt waar de Friezen blij- 
ven De vlag kan in Friesland nog 
niet in top.

Leber
Eveneens op pagina 4 Europees 
nieuws en wei over het plan Leber, 
de man die bij het wegvervoer geen 
beste naam heeft.

Wereldbevolkeng en 
voedsel
Op pagina 5 kunt u het eerste van 
een aantal artikelen lezen over het 
wereldvoedselvraagstuk van de 
hand van drs A. C. Mendel. Het 
wereldvoedselvraagstuk hangt nauw 
samen met het bevolkmgsvraagstuk.

Volksleger
Op pagina 8 vertelt de heer D. Kooi
man over de rol die het Chinese 
volksleger speell in de Volksrepu- 
bhek China.

Inkomensverdeling
Er zijn nogal wat reacties op het 
artikel van drs. Terpslra over „ls de 
huidige inkomensverdeling in ons 
land aanvaardbaar?” Zie pagina 11.

T.V.
Woensdag 21 februari is de A.R.P. 
voor de televisie. Kijk dus van 
20.20-20.30 uur naar Nederland i.

Debat over Vietnam

A.R. VOORSTEL 
VOOR
yREr'rS!N!TIA'!EF
DOOR
LUNS
0VERGEN0MEN
DOOR DR. C B0EII1EN

OP dinsdag 6 februari vond in de Tweede Kamer opnieuw een debat 
plaats over Vietnam. Van verschillende zijden werd nog weer eens 

uitvoerig op de verschillende aspecten van dit tragische conflict inge- 
gaan.
Onze woordvoerder, dr. N. G. Geelkerken, constateerde, ziende op 
de ontwikkelingen van de strijd in de laatste dagen, dat het leven in 
Vietnam tot een hel moet zijn geworden. Steeds meer wordt het stand- 
punt hewaarheid dat in het verleden herhaaldelijk door onze fractie is 
ingenomen, dat niet door militaire kracht, maar alleen door een politick 
overleg de impasse kan worden doorhroken.

Sprekend over de verschillende 
vredespogingen, die even zovele ma- 
len zijn mislukt, was het duidelijk dat 
onze woordvoerder ook zijn aandacht 
dnende te geven aan de smds de jaar- 
wissehng ontstane situatie Immers, 
omstreeks de jaarwisselmg kwam er 
van de zijde van Hanoi het zogenaam- 
de vredesoffensief De mhoud van het 
aanbod van Hanoi is, dat men tot on- 
derhandelingen bereid is, als Amerika 
de bombardementen op Noord-Viet
nam alsmede andere vij andelijkheden 
tegen dit land staakt 
Terwijl de A R fractie ook in het ver
leden weimg waardenng kon opbren- 
gen voor het standpunt van Hanoi, 
moet nu toch worden gezegd dat 
Amerika toch wel wat langzaam rea- 
geert op dit voorstel

Vredesoffensief duidelijk
„Er is wel beweerd dat het vredes
offensief van Noord-Vietnam met se- 
neus zou zijn geweest, er is wel be
weerd, dat dit offensief mets anders 
was dan een dekmantel voor het mili
taire offensief dat men kort daarna 
lanceerde Ik moet u bekennen”, aldus 
dr Geelkerken „dat ik met precies 
weet, wat de motieven van Noord- 
Vietnam zijn geweest, wel weten we 
dat het vredesoffensief voldoende dm- 
delijk moet zijn geweest Dit volgt na
mely k uit het feit dat onze eigen rege- 
rmg op 5 januari aanlelding vond, naar 
aanleidmg van dit vredesoffensief, op- 
meuw de zaak te overwegen en een 
bepaalde demarche te nemen Wat pre
cies de inlichtmgen zijn geweest, waar- 
over onze regenng destxjds beschikle, 
is mij met bekend
Het is een feit dat op 5 januan aan 
onze regenng gegevens ter beschik- 
kmg stonden, betreffende het vredes
offensief van Noord-Vietnam die door

de regenng werden gemterpreteerd als 
„zeer seneus” Nu is het m hoge mate 
te betreuren dat de V S , door met aan- 
stonds in te gaan op dat vredesoffen
sief, een reele kans hebben gemist met 
alle funeste gevolgen van dien”
In het verloop van zijn toespraak her- 
mnerde de heer Geelkerken ook aan 
de op 25 augustus door de Kamer aan- 
genomen motie Schuyt Herhaaldelijk 
is van de zijde van onze fractie (bij 
de algemene beschouwmgen in okto- 
ber door de heer Biesheuvel, alsmede 
in de openbare commissievergadering 
van Buitenlandse Zaken in november 
door de beer Boertien) naar het stand
punt inzake deze motie gevraagd Nog- 
maals werd hermnerd aan de mede- 
delmg van de minister-president in 
oktober dat de regenng een beroep 
op Amerika zou doen tot het beem- 
digen van de bombardementen „zodra 
zy de overtuigmg heeft dat de stop- 
zettmg ook werkelijk ertoe zal leiden, 
dat Hanoi enigerlei bereidheid zal to- 
nen aan de conferentietafel te komen’*. 
Nu blijkt uit een persmededelmg van 
6 januan, dat een woordvoerder van 
het mirustene van Buitenlandse Za
ken heeft meegedeeld, dat de Neder- 
landse regenng door tussenkomst van 
de Amenkaanse ambassadeur een 
boodschap aan de regenng van de 
V S heeft gezonden, waarbij een be
roep op de Amenkaanse regenng werd 
gedaan zo positief mogelijk op de 
vredespogingen van Noord-Vietnam te 
reageren
De heer Geelkerken leidde uit de 
Woorden „zo positief mogelijk reage
ren” in samenhang met het hierboven 
weergegeven standpunt van de minis
ter-president af, dat de boodschap 
eigenlijk met anders kan betekenen 
dan dat de motie-Schuijt praktisch tot

• Vervolg op pag. 9
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DE TWEEDE KAMER 
EN DE LANDBOUWPOLITIEK
BIJ de behandeling van de begro- 

ting van Landbouvt in de 
Tweede Kamer werden door de 

A.R. fractie de volgende punten 
aan de orde gesteld. De vruchten 
van bet moderniseringsproces in de 
land- en tuinbouw; overproduktie 
in een wereld die hongert; omscha- 
keling op aardgas in de tuinbouw 
dringend gewenst; financierings- 
problemen.

Drs. R. Zijlstra voerde namens 
de A.R. fractie bet woord, hij zei 
tijdens bet debat o.a. bet volgende:

„Overheid en bedrrjfsleven leggen de 
laatste jaren terecht het hoofdaccent 
van de te voeren landbouwpolitiek op 
de structuurverbeterende maatregelen 
Wij streven ernaar ondernemers m 
land- en tuinbouw behulpzaam te zijn 
bi] het mnchten en opzetten van mo- 
deme bednjven, omdat immers slechts 
op deze wijze de basis voor een goed 
bestaan kan worden gevonden

Deze politiek is gelukkig met zonder 
succes gebleven Een produktiviteitsstp- 
ging van 60% in 10 ]aar is voorwaar met 
germg
Hier hoort echter nog een ander cpfer 
bi] en dat is het cpfer van de produktie- 
stijging, die volgens berekemngen van 
het LEI eveneens over een periode van 
10 jaar 15 */* heeft bedragen 
Dit cijfer knjgt nog wat meer relief, 
wanneer ik dit splits naar de dne hoofd- 
takken van bedrijf, nl de akkerbouw, 
veehouderi] en tuinbouw 
Wij zien dan dat de akkerbouwproduk- 
tte in deze periode gedaald is met 15%. 
De veehouderyproduktie steeg met ruim 
20% en de tuinbouw met ruim 50.

Welke conclusie valt nu uit deze ont- 
wikkeling te trekker Deze, dat de mo- 
demisering van onze agrarische be- 
drljfstak in de afgelopen 10 jaar gepaard 
Is gegaan met een vrij forse produktie- 
uitbreiding, zeker voor wat we dan de 
veredelingsiandbouw plegen te noemen 
en in dit onderdeel wordt veruit het be- 
langrijkste deel van het landbouwinko- 
men gevormd.”
Het kan nog korter gezegd worden: pro-
ctaktiviteitsstijgmg gaat gepaard met 
produktiestij gin sr

Zorg
Hierover ontstaat nu en dan nog wel 
eens emge zorg. Die zorg is ook te vm- 
den m het sombere rapport, dat de 
Europese Commissie onlangs over de 
zuivelproblematiek heeft aangeboden en 
dat met de wat optimistisch getmte uit- 
spraak van de mmister op biz 19 van 
de memone van toelichting rechtvaar- 
digt, waar gezegd wordt- „met de op- 
bouw van de vnje markt is bet perspec-

tief stelbg gunstiger geworden” De beer 
Zijlstra wilde met ontkennen dat wij in 
onze zuivelsector vruchten hebben ge- 
plukt tijdens de opbouw van de vnje 
markt, maar het gunstige per spectief, 
waar hiervan gesproken wordt zag hij 
helaas met
De beer Zijlstra zag de overproduktie 
m onze westerse wereld als de onont- 
koombare prijs voor het moderniserings
proces in land- en tuinbouw, dat wij al
ien, zozeer nastreven.
Als dit niet onderkend wordt dreigen 
wij in een landbouwpolitieke impasse te 
komen, die het merkwaardige beeld te 
zien zal geven van een landbouwpoli
tiek, die met de structuurpolitleke hand 
geeft en met de prijspohtieke hand 
neemt; met de ene soort activeert en 
met de andere corrigeert 
Maar de oplossmg van het vraagstuk 
hoe wij van land- en tuinbouw als ge- 
heel een welvarende bednjfstak kunnen 
maken, valt met alleen te beantwoorden 
vanuit het Westeuropese perspectief, hoe 
belangrijk de markt van dit gebied ook 
is

Ontwikkelingslanden
Het mternationaal verkeer in agrarische 
produkten strekt zicb verder uit en het 
is bekend dat de wereld als geheel nog 
heel wat meer voedselproduktie zou 
kunnen gebruiken
Het standpunt van de minister, dat ook 
onze voedselhulp prim air erop gencht 
moet zijn de landbouw in de ontwikke
lingslanden zelf tot ontplooung te bren- 
gen, werd door de beer Zijlstra gedeeld 
Ook deze ontplooung zal echter de no- 
dige tijd vragen en mtussen zijn een 
dnetal ontwikkelmgen van groot belang. 
In de eerste plaats de besprekmgen op 
de UNCTAD-conferentie van New Delhi, 
waaraan ook door Landbouw wordt 
deelgenomen De hoop werd uitgespro- 
ken dat deze tot een goed resultaat zul- 
len voeren, zodat ook de Internationale 
handel een bevredigender bijdrage tot 
de ontplooung in de ontwikkelmgslan- 
den zal kunnen bieden dan thans het 
geval is
Het bgt voor de hand dat hierbij de 
landbouwprodukten een belangnjke rol 
spelen
In de tweede plaats, en nauw verband 
houdend met het voorgaande is het 
afsluiten van wereld wijde goederen- 
overeenkomsten, een zaak die een bete- 
re ordemng van de wereldmarkt zou 
kunnen betekenen

In de derde plaats vraagt de voedsel
hulp, als zodamg belangnjk instrument 
van directe hulp, onze aandacht

Aardgas voor tuinbouw
Vervolgens keerde de beer Zijlstra te- 
rug naar de problematiek binnen de

lands grenzen Allereerst kwam de tum- 
bouw, die minder flonssant wordt, aan 
de orde
Bij het zoeken naar mogebjkheden om 
ook in deze sector, die met recht de 
groentetum van Europa wordt genoemd, 
de structuur te versterken, is de vraag 
besproken of overschakelmg op aardgas 
een stap in de goede richtmg zou kun
nen zijn De minister staat bier positief 
tegenover en heeft meegedeeld, dat dit 
probleem aan een mterdepartementale 
studie is onderworpen Binnen met al te 
lange tijd zou een pakket op tafel ge- 
legd kunnen worden 
Namens de fractie werd een sterk plei- 
dooi gevoerd voor een oplossing in deze 
richting, temeer omdat hiermee twee 
vliegen in een klap geslagen kunnen 
worden, namelijk de oplossing van het 
probleem van de luchtverontreiniging 
en een efficientere bedrijfsvoering 
In dit verband werd dan ook gevraagd 
wanneer de voorstellen hieromtrent 
kunnen worden verwacht. Bij de om- 
schakeiing, die tenslotte altijd nog zo’n 
/ 10 000,— per bedrijf kost, zag de 
beer Zijlstra hierin een zeer passend 
object voor het ontwikkelingsfonds. 
Uiteraard zal ook het bedrijfsleven hier
bij actief raoeten optreden en mee moe- 
ten werken aan de opsteiling van een 
plan om deze omschakeling op grote 
schaal te doen plaatsvinden.

F inancieringsproblemen
Met de beer Egas constateerde de beer 

Zijlstra dat de fmancienngsvraagstuk- 
ken in toenemende mate struikelblok- 
ken gaan vormen Do minister kondxgt 
aan in een volgende begroting hierop 
afzonderbjk te zullen mgaan „Ik acht 
dit verheugend en zou daarbij in over- 
wegmg willen geven alle factoren die 
deze financiering bepalen, eens aan een 
beschouwmg te onderwerpen 
Een prognose van de behoefte, de wijze 
van financiering en de mogebjkheden 
om de financiering te vergemakkebjken 
zouden in deze beschouwmg zeer wel 
passen Uiteraard speelt hierbij bet in- 
stituut van de pacht een zeer belang
njke rol Van de totale kapitaalsgoede- 
renvoorraad in de agrarische sector, die 
begm 1963 meer dan 23 miljard gulden 
bedroeg, werd immers 6V2 miljard ge- 
fmancierd door middel van pacht”, al- 
dus de beer Zijlstra 
In dit verband vroeg de beer Zijlstra 
ook naar het oordeel van de minister 
over de opvatting van dr. De Hoogh, 
uiteengezet op de conferentie Grond- en 
Pachtzaken van de Ned. C.B.T.B. Deze 
visie houdt in, dat door een verlaging 
van het rendement de belangstelling 
voor de pacht afneem* en dr. De Hoogh 
pleit daarom voor een zeer forse pacht- 
verhoging. Persoonlijk voelde de beer 
Zijlstra hier zeer weinig voor.

CENTRALE VERGADERINGENNEDERLANDSE
GEDACHTEN
WEEKBLAD VAN DE A R P 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

Ionder redactie van H Algra 
(voorzitter), G J H Gnffioen. G 
A Kieft, Mr W de Kwaadsteniet 
i W Ooms, mevr C M Ton-
kens-Kaaian
Adres van redactie 
en administratie
Dr Kuyperstr 3, s-Gravenhage, 
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it Op zaterdag 17 februari organi- 
seert de AEJC Groningen een 

vergadering
De plaats van samenkomst is het ge- 
bouw „Concordia” te Bedum Aanvang 
der vergadering te 14 00 uur 
Tijdens deze bijeenkomst zal het vraag
stuk van het Midden-Oosten worden 
bebcht door de heren Piemental (vooi- 
zitter Ned Ziomstenbond), Eabanl 
(honorair consul van de ambassade van 
Koeweit) en Boertien (A R Tweede- 
Kamerbd) Entree f 2,25, consumpties 
mbegrepen

ic Op zaterdag 17 februari belegt het 
Provinciaal Comite Ovenjssel zijn 

voorjaars-partij vergadering 
De plaats van samenkomst is Hotel Van 
Gijtenbeek te Zwolle (tegenover het 
station) Aanvang der morgenvergade - 
ring te 10.00 uur Behandeling huishou- 
debjke zaken
Aanvang der middagvergadermg te 
14 00 uur
Mej J van Leeuwen te Zoetermeer, 
lid van de Tweede Kamer der Staten-

Generaal, zal spreken over „De A R 
Party in 1968”

Op maandag 19 februari wordt een 
grote pobtieke vergadering belegd, 

uitgaande van de chr dem groepermg 
van Smailingerland.
De plaats van samenkomst is de 
„Lawei” te Drachten Aanvang der 
vergadering te 19 30 uur 
Sprekeis zijn de dne tractievoorzitters, 
drs W K N. Sehmelzer, J T. Mellema 
en mr B. W. Blesheuvel. Onderwerpen 
,De samenwerkmg tussen de dne 
grote chnstelijke partijen” en „De ont- 
wikkebng van het Noorden ”

if Op donderdag 22 februari beleggen 
de Haarlemse districtskiesvereni- 

gmgen „Dr H Bavmck”, „Dr H Co- 
bjn” en „Dr A Kuyper” en „Dr A S 
Talma” een gezamenbjke vergadering 
De plaats van samenkomst is de Ko- 
ningskerk, aan de Kloppersingel te 
Haarlem Aanvang der vergadering te 
20.00 uur
De beer H. A de Boer, voorzitter van 
de ARJOS, zal spreken over ..Vietnam,

PARTIJ 
IN DE 
ETHER

Op woensdag 14 februari j 1 sprak 
de secretans van de ARP. mr W. 
de Kwaadsteniet voor de radio 
In deze uitzending maakte de beer 
De Kwaadsteniet enkele kantteke- 
ningen bij ons kiesstelsel, een zaak 
die politiek Nederland op het ogen- 
blik nogal bezig houdt De com
plete tekst kunt u knjgen by het 
par tij secretanaat, Dr Kuyper- 
straat 3, Den Haag, Hieronder vol- 
gen enkele citaten uit de toespraak.
„Aangezten de Tweede Kamer op dit 
moment 150 leden telt komt het er op 
neer, dat men 2/3°/o van het aantal gel- 
dige stemmen nodig heeft om vooi een 
zetel in aanmerking te komen Dat be- 
tekent circa 46 00C stemmen 
Toen de Tweede Kamer nog uit 100 le
den bestond moest men 1% van het aan
tal geldige stemmen halen Bij een Ka
mer van 200 leden zou dan slechts een 
half procent nodig zijn Wat dat betreft 
zou er op zichzelf best lets te zeggen 
zijn voor een vast minimum-pei centage 
van bijvoorbeeld 1 a 2% ”
In dit verband zyr meer oplossmgen 
mogebjk, een ander voorbeeld van de 
beer De Kwaadsteniet.
„Om verbetenng ac.i te brengen kan 
bijvoorbeeld gedacht worden aan een 
combmatie van evenredige vertegen- 
woordiging met een vorm van distnc- 
ten Gedacht kan worden aan een op- 
dehng van het land in 12 of 18 distnc- 
ten In teder district zouden daarbij 
hjsten verbonden kunnen worden Hier- 
door wordt bevorderd, dat partijen gaan 
samenwerken Al te grote ver splintering 
kan zo worden voorkomen ”
En verder;
„Varming van een zekeie combmatie 
tussen verschillende partijen met pro
grams die in hoofdhjnen overeenstem- 
men, hjkt mij aanbevehng te verdie- 
nen Men zou bijvoorbeeld kunnen den- 
ken aan een combmatie van KVP, 
C HU en ARP Een combmatie zou 
voor verkiezmgen ook kunnen aange- 
ven wie zij eventueel zal voordi agen 
als minister-president en wte als mi
nisters! wanneer deze combmatie de 
meerderheid van de kiezers achter zich 
knjgt. De kiezer weet dan wat duide- 
hjker waar hij aan toe is. De vanning 
van een kabmet kan dan mogehjk lets 
sneller to', stand komen. Verder zouden 
alle stukken, die betrekkmg hebben op 
de vormmg van een kabmet, gepubh- 
ceerd moeten inorde-n.”
Over de gekozen premier;
„In een rechtstreeks gekozen minister- 
president — vaak genoemd als „het 
geneesmiddel voor de parlementaire 
kwalen — zie ik geen heil.
Het „volk” zou dan — zegt men — 
bepalen door wie het geregeerd wordt 
Maar ons volk is amdeloos gevaneei d 
Het bestaat uit 7 miljoen kiezeis Het 
volk kiest met als eenheid 
Afgezien hiervan is er echter een ander 
bezwaar De kiezers kiezen een volks- 
vertegenwoordiging Zouden zij daar- 
naast ook nog een ministerpresident 
kiezen, dan zouden beiden — gekozen 
volksvertegenwoordigmg en gekozen 
minister-president — zich in bepaalde 
gevallen op „het volk” kunnen beroe- 
pen
Beide kunnen dan in een concun entie- 
positie komen door te stellen, dat „het 
volk” hen met gezag heeft bekleed Bei
de zijn gekozen, wie moet voor de an- 
dei wijken9
Ik ben van menmg, dat er alleen maar 
schade aan de democratic berokkend 
kan woiden door deze weg op te gaan.”

toetssteen voor vermeuwmg”.
if Op donderdag 29 februari belegt de 

Kamercentrale Tilburg een verga
dering.
De plaats van samenkomst is het Oranje 
Hotel, Stationsplein te Breda Aanvang 
der vergadering 19.30 uur.
Spreker mr. J. H. Frins, directeur van 
de Dr A Kuyperstichtmg.



HET RIJK DAT JiOM
* * * Echtscheiding en 

alimentatie
Hel aantal echtscheidmgen in ons land blijft de laatste 
jaren vnjwel constant Pei iaai worden ongeveer 6000 
echtscheidingen uitgesproken en 1000 scheidingen van 
tafel en bed. Hierbij zijn ruim 10.000 kinderen be- 
trokken.
Hoc groot daarnaast bet aantal huwelijken is waar- 
van man en vrouw niet neer samen wonen is niet 
bekend. Maar een veelvoud van 1000 is dat wel. 
Wij willen thans voor een facet van dit leed aandacht 
vragen. Het is ons namelljk gebleken dat de finan- 
clele omstandigheden waarin de oudere gescheiden 
vrouw met kinderen verkeert in veel gevallen zeei 
slecht te noemen is.
Dat is, een onzedelijke zaak zeker in die gevallen 
waarin de echtgenote geen schuld treft.
Als er gesproken moet worden over de vraag of, en 
zo ja — op welke wljze — het echtscheidingsrecht 
herzien moet worden, zal eerst de huidige onder- 
houdspllcht moeten worden herz’en.
Ook in dit opzicht geldt dat de overheid er op toe 
moet zien dat de zwakkeren — en dat zijn in felte de 
oudere gescheiden vrouw en de gescheiden vrouw met 
kinderen — een bescherming niet ontberen.
Een bescherming die met name gevonden zal moeten 
worden in een verantwoorde alimentatie, die mee is 
afgestemd op de maatschappelijke en sociale positie 
die de betrokkenen voordien innamen. Daarbij zal te- 
vens moeten worden voorzien in de wijze waarop 
rechtsplichten na de scheiding worden nagekomen. 
Een verruiming van de echtscheidingsmogelijkheden 
zonder een sterk verbeterd recht op levensonderhoud 
voor de niet-schuldige is niet aanvaardbaar.

* * * Belastingvrife voet
Het debat in de Kamer over de komende inhouding 
van loonbelasting op de A O.W -uitkering heeft heel 
duidelijk aangetoond hoe noodzakelijk het is de zo- 
genaamde belastingvrije voet te verhogen.
Dat geldt niet alleen voor hen die alleen van hun 
A O.W. moeten rondkomen — /oorzover daarvan nog 
sprake kan zijn. Hetzelfde geldt ook voor hem die 
naast zijn A O.W een Mem, vast pensioen geniet 
Diens totale inkomen blijft achter bij de stijging van 
de kosten van levensonderhoud, omdat slechts de 
A.O.W. waai devast is. Maar van jaar tot jaar moet 
van dit totale inkomen een hoger percentage belasting 
worden afgedragen omdat de A O W tengevolge van 
de waardevastheid groeit
De fiscale heffing is in die inkomensgroepen niet 
meer sociaal gerechtvaardigd. Minister Witteveen en 
zijn staatssecretaris zullen er goed aan doen met 
spoed lot een, desnoods tijdelyke, opiossmg te komen

* * * Overstag
Verschillende malen hebben anti-revolutionairen in 
en buiten de Kamer er op aangedrongen dat de 
methode van de algemene procentuele verhogingen 
van lonen en salarissen ernstige bezwaren opriep

F|E gemeente bidt. Uw Konmkrijk kome. En de 
Heidelberger Catechismus geeft in zondag 47 

dadrvan een verklaring, die vele elementen be- 
vat: allereerst de gehoorzaamheid aan Gods ge- 
boden, maar ook de bewaring en vermeerdering 
van de kerk en de verstormg van de werken des 
satans, en dan loopt dit alles uit op: totdat de 
volkomenheid Uws Rijks kome, waarin Gij alles 
zult zijn in alien Dit laatste slaat terug op 
1 Cor. 15 en de toekomst van het Rijk wordt 
daar gezien als liggende in het verlengde van 
de opstanding van Christus.

VTU is het blykbaar mogelijk, dat uit dit alles een 
’ verkeerde conclusie wordt getrokken Dan wordt 

de voorstelhng aldus geleidehjk, misschien soms ook 
bii schokken, wordt m deze aardse bedeling het rijk 
van de satan verbroken, de macht der zonde wordt 
kleiner en minder omvattend, de kerk breidt zich uit, 
de kinderen Gods worden vunger van geest en zijn 
ijvenger in het volbrengen van Gods geboden, en zo 
komen we, door de eeuwen been, al dichter bi] het 
Rijk Het Godsnjk, het Rijk van Christus, dat bezig ;s 
te komen De grote zomer komt steeds dichter bij En 
zoals in het voorjaar er dagen zijn, die schijnen te zeg- 
gen, dat de zomer nooit komt, zo zijn er m de wereld- 
geschiedems ook tijden, dat het Konmkrijk verder 
af schijnt te zijn dan ooit Maar God gaat door met 
Zijn werk, en het Rijk komt En wij hebben daarbij 
Gods medearbeiders te zijn

Wanneer we in onze sinjd en arbeid en in gebed zou- 
den denken, dat het zo is en zo komt, dan is er in 
dat proces geen plaats voor de wederkomst van Chris
tus, zoals Hij zelf ons die heeft voorzegd in Mattheus 
25 Dan kunnen we ons zijn wederkomst hoogstens

Zelfs rekening houdende met de hogere belastingdruk 
was het praktisch zo dat zij die het meest verdiendeu 
ook de grootste stijging ontvingen. Tot op zekere 
hoogte is dit niet onrechtvaardig. TenziJ de salaris- 
verscbillen tussen laag- midden- en hoog te ver uit 
elfcaar dreigen te groeien
De overheid had er tot voor kort geen oren naar hier- 
voor een aangeboden oplossing te bezigen: een meer 
gedifterentieerde loonvorming In vakjargon: procen- 
ten en centen.
Als de tekenen niet bedriegen is dit kabinet thans be- 
reid deze oplossing over de gehele linie te overwegen. 
Zh is namelljk bereid in dit jaar het gesprek met de 
Stichting van de Arbeid over deze materie te openen 
Wij zijn erkentelijk voor dit voornemen. Het is een 
stukje sociaal beleid dat in deze tijd bijzonder goed 
past

* * * Betaliiigsbalans 
vait tegen

Het Centraal Planbureau heeft meegedeeld, dat in 
plaats van een overschot van 200 miljoen over 1967 
moet worden gerekend op een tekort van 200 miljoen.

voorstellen als het komen om de slotzitting te leiden, 
waarin officieel wordt vastgelegd, dat de grote zomer 
nu defmitief gekomen is

TMTAAR de toekomstverwachtmg van de gemeente 
■L”* van Christus, die uit zijn Woord wil leven, is 
anders Zij staat in aangnjpende woorden in het 
laatste artikel van de Nederlandse Geloofsbelij denis 
Hij zal komen als Rechter en Hij zal deze oude wereld 
in vlam stellen om haar te zuiveren 
Er is geen evolutie, waaruit het Rijk wordt geboren. 
er is ook geen reformatie, die de wereld kan redden 
De macht der zonde wordt uitemdehjk gebroken, het 
Rijk van de antichrist wordt verstoord, doordat Chris
tus komt, geiijk ze hem hebben zien henenvaren. 
Doordat Hij komt, onverwacht, als het mslaan van de 
bhksem

TAAT mag de christen met maken tot een quietist, 
” hier bedoeld in de zm van lemand, die m vrome 
gelatenheid maar afwachten wil, totdat het Rijk 
komt Een vroom man uit Wurtemberg heeft in het 
begin van de vonge eeuw geschreven- als wij hopen. 
dat Christus morgen vroeg zal komen, zullen wij van- 
daag nog ons best doen op de akker 
En wij voegen daaraan toe, dat wij geloven, dat de 
Here ons gebrekkig werk in dienst van zijn Komnk- 
njk wil gebruiken, dat hij daarvan een lijn wil door- 
trekken naar het Rijk, dat in zijn volkomenheid. 
dwars door het geweld van de wereld been, door Hem 
zal worden geeticht op de jongste dag

Een Christelijke toekomstverwachtmg reikt altvjd 
naar die dag van Zijn wederkomst.
En ook in de politick moeten wij ons hoeden voor 
een spreken over het komende Kijk, waarin die jong
ste dag eigenlljk geen beslissende plaats meer heeft.

A

Een verschil dus van 400 miljoen op de betahngsba- 
lans
Als oorzaak van deze tegenvaller moet waarschijnlijk 
worden gedacht aan een toeneming van de invoei 
tengevolge van een grotere voorraadvorming van 
het bedrijfsleven. Op grond van deze ontwikkeling is 
het twijfelachtig of in 1988 wel het geschatte over
schot van 5.0 miljoen zal worden gehaald. 
Voorspellingen blijven moeilijk. De vraag is of na 
deze extra toeneming van de voorraadvorming niet 
weer een periode van matiging zal intreden. Ook het 
effect van de beginnende uitvoer van aardgas en de 
mindere invoer van olie zal misschien gunstiger kun
nen werken dan men aanvankehjk dacht. Maar ook 
de onzekerheid inzake de omvang van de gevolgen 
van de devaluatie van het Engelse pond noopt tot 
voorzichtigheid.
In ieder geval is het zo, dat op grond van de nu 
bekend geworden gegevens de noodzaak van een voor- 
zichtig opereren op sociaal-economisch terrein wordt 
onderstreept.
Regering, werkgevers en werknemers hebben daarbij 
ieder hun eigen verantwoordelijkheid. Het is van be- 
lang dat het besef van deze verantwoordelijkheid de 
betrokken partijen brengt tot een wijs en gematigd 
optreden

| Centraal Comite |
| van Anti-Revolutionaire !(iesverensgingen |
| DR KUYPERSTRAAT 3 - DEN HAAG S
t Voor het PABTIJSECRETARIAAT wordt, in ver- |
= band met uitbreidmg werkzaamheden, gevraagd zo spoedig ^
E mogelijk g

..///:7' IS MAAR EEN SCHIPPERSKIND”

nii|i

EEN JOKE MEDEWERKSTER j
bij voorkeur Mulo-diploma Kenms van typen, accuratesse en i;
gevoel voor administrate is gewenst (
Een prettige werkkring wordt geboden op een met te groot I 
kantoor, waarop in goede teamgeest wordt gewerkt 1
Salaris overeenkomstig Rijksregehng en leeftijd. B

SOLLICITATIES WORDEN GAARNE INGEWACHT OP BOVENSTAAND |
ADRES (EVENTUEEL TELEFONISCH 070- 18 39 60). |

,,Alles in de wind, alles in de wind, ’t is 
maar een schipperskmd” Een straat- 
Iiedje, waarvan we ons de melodie uit 
onze kinderjaren hermneren Maar er- 
gens had het een bittere kern van 
waarheid met betrekkmg tot het con
sequent toepassen van de leerplicht 
voor hun kinderen, hebben onze schip- 
pers zich jaren iang — terecht — 
achtergesteld gevoeld. Daarom is deze 
week een belangnjke week voor onze 
schippers van de binnenvaart. We moe
ten staatssecretaiis Grosheide er dank- 
baar voor zijn, dat hij gehoor heeft 
willen geven aan het aanhoudend 
verzoek van onze schippers een emde 
te willen maken aan de achtersteiimg 
van het schipperskind by het walkind. 
Het moet ook voor de heer Roosjen. 
die zoveie jaren op de bres heeft 
geslaan voor deze bevolkirsgsgroep,

een goede week zijn geweest 
We hebben hier te maken met een 
nieuwe leerplicht, niet met een wijzi- 
gmg van de wet van 1900. Het ging 
voora! om dne punten, die uitvoerig 
door onze woordvoerder, de heer Van 
Bennekom aan de orde werden ge- 
steld de invoering van de negenjarige 
leerplicht, de nieuwe methode voor het 
vervolgen van ongeoorloofd school- 
verzuim en het onderwijs aan schip- 
perskmderen Vooral de laatste zaak 
kreeg het voile accent en het werd we! 
duidelijk, dat —- al was op een voor- 
naarn punt aan hun wensen voldaan — 
er nog wei enkele veriangens zijn over- 
gebleven. In ons nummer van volgende 
week wanneer de behandeling achtei 
de rug is, komen wij uitvoeriger op 
deze materie terug.

L A. ¥. B-
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Wanneer komen de Fnezen over de brug?

¥\AT is een duidelijke vraag. En 
als wij iets van de Friezen be- 

grepen hebben, dan zal er stellig 
een duidelijk antwoord op deze 
vraag komen.
De vraag wordt op dit ogenblik 
uaar onze mening terecht gesteld, 
omdat de cijfers daartoe dwingen. 
In de komende weken zal ongetwij- 
feld de reactie van de Friezen niet 
uitblijven.
Dat de cijfers, welke hieronder 
volgen, de gestelde vraag oproe- 
pen, zal niet ontkend kunnen wor- 
den. IT ziet hieronder in de eerste 
kolom de namen van de achttien 
Kamercentrales, de regionale ver- 
banden van onze partij

In de tweede kolom zijn opgenomen de 
aantallen kiesveremgmgen in het werk- 
gebied van elke Kamercentrale In de 
derde kolom volgen de aantallen kies- 
veremgmgen, welke tot dusver „iets” 
gedaan hebben tijdens onze landelyke 
abonneewervmgscampagne voor „Ne- 
derlandse Gedachten” Tenslotte in de 
vierde kolom het bpbehorende percen
tage De Kamercentrale ’s-Gravenhage 
etaat wat deze cijfers betreft bovenaan, 
de Kamercentrale Leeuwarden staat ge- 
heel onderaan

n deze rubriek heb ik al sens een 
paar mededelingen gedaan over 

de in Duitsland geboren planneu 
blj minister Leber, om door een 
samenstel van maatregelen de 
Deutsche Bundesbahn te saneren 
en de Duitse wegen te ontlasten. 
O.a. Meld zijn plan in een vervoer- 
verbod over iange afstand voor een 
hele reeks goederen, alsmede be- 
paalde belastingen voor het goe- 
derenvervoer over de weg, terwijl, 
om nog een punt nit het veelom- 
vattende plan te noemen, de mi
nister ook daclit aan vaste tarieven 
voor het Duitse traject van de 
Rijn
Over het plan is ailerwegen veel te 
doen geweest, onder andere ook in het 
Europese parlement Daar vond name
ly k in de januanzittmg een kort de
bat plaats over de Europese vervoers- 
politiek en hoewel slechts een enkele 
spreker met zoveel woorden de plan- 
nen van Leber noemde, was het dm- 
dehjk, dat de sprekers alien de pian- 
nen van Leber in gedachten hielden 
Immers, ailerwegen was er de over- 
tmgmg, dat delen van het plan Leber 
in stnjd zijn met de tot stand te bren- 
gen Europese vervoerpohtiek In een 
resolutie sprak het parlement zich dan 
ook uit voor een snel tot standkomen 
van zo’n pohtiek en sprak het de hoop 
lilt, dat mtussen de hdstaten mets 
zullen doen om het totstandbrengen 
van zo’n pohtiek in gevaar te brengen 
(ik geef nu de tekst met eigen woor
den weer)

Inmiddels had de Duitse Bondsrege- 
nng zich gewend tot de Europese

WAAR
BLIJVEN
DE
FRIEZEN?
Overzicht k.v.’s

met 1 of 
totaal meer 
aantal nieuwe

Kamercentrale k.v.’s ab. %
1. ’s-Gravenhage 18 13 72,22
2. Rotterdam 28 20 71,43
3. ’s-Hertogenbosch 24 16 66,66
4. Maastricht 6 4 66,66
5. Amsterdam 26 17 65,38
6. Arnhem 49 31 63,26
7. Haarlem 50 27 54,00
8. Leiden 63 33 52,38
9. Den Helder 34 17 50,00

10. Utrecht 56 27 48,21
11. Tilburg 13 6 40,15
12. Dordrecht 96 41 42,71
13. Assen 61 22 36,06

Commissie met een viertal wetsont- 
werpen die de plannen van minister 
Leber (mtussen de plannen van het 
Duitse kabmet) bevatten Over deze 
plannen werd de Europese Commissie 
geconsulteerd

Goed werk van de commissie
Het zag er even naar uit dat de Euro
pese Commissie met haar mening over 
de Duitse plannen pas zou komen, na 
de eerste lezing van de wetsontwerpen 
in de Duitse Bondsdag C februari) 
Intussen heeft de Europese Commis
sie kans gezien, haar mening wat snel- 
ler te formuleren, zodat op 31 januari 
de commissie met haar mening over 
de plannen kon verschijnen terwijl zij 
tevens een aantal aantaevehngen doet 
Het resultaat van de studie van de 
Europese commissie bevat een vnj 
groot aantal pagina’s Binnen enkele 
dagen zal de volledige tekst bekend 
zijn Intussen meen ik dat de zaak zo 
actueel is (op het moment dat „Neder- 
landse Gedachten” mtkomt, zal de 
pers ons meedelen wat de eerste le
zing in de Duitse Bondsdag heett op- 
geleverd), dat het nuttig is, reeds 
thans een aantal mededelingen te doen 
over het resultaat van de studie van de 
commissie Ik ontleen deze gegevens 
aan een door de Europese Commissie 
opgesteld persbericht, waarin in grote 
hjnen het standpunt van de commissie 
Is samengevat.

14. Zwolle 89 29 32,58
15. Groningen 99 32 32,32
16 Middelburg 57 18 31,57
17 Nijmegen 43 12 27,90
18 Leeuwarden 181 49 27,07

993 414 41,69
Ook dit overzicht is mteressant 
U merkt, dat vele, vele cijfers een rol 
kunnen spelen bij een gezamenhjke gro
te actie U behoeft het ditmaal geboden 
beeld maar te leggen naast de in de af- 
gelopen weken geproduceerde cijfers, 
om tot die conclusie te komen

Yelen niets
Landehjk telt de party op dit ogenblik 
welgeteld 993 plaatselyke kiesveremgm- 
gen 414 kiesveremgmgen (41,69°/o) heb
ben een of meer nieuwe abonnees ge- 
worven
Daarentegen hebben 579 kiesveremgm- 
gen (58,31%) nog met een meuw gewor- 
ven abonnee aan het partybureau door- 
gegeven.
Het is duidelijk, dat wy er met onze 
actie „Een op vier” nog met zyn, zolang 
er met een drastische verandenng in de 
cijfers plaats vmdt Daaraan moet in de 
komende weken dus het nodige gedaan 
worden
Een dnngend beroep op de besturen 
van de Kamercentrales is derhalve nu 
op zyn plaats Zij kunnen een belang- 
ryke versnelhng van de actie tot stand

In het algemeen kan men constateren 
dat de Europese Commissie goed werk 
heeft gedaan met het formuleren van 
haar Europese mening over dit natio- 
nale plan De commissie begmt met te 
verklaren, dat zy met de Bondsrege- 
rmg van mening is, dat de ernstige si
tuate in de Duitse vervoerssector snel- 
le maatregelen vereist

Geen genade
Maar een deel van die maatregelen 
kan m de ogen van de commissie geen 
genade vmden Zo oordeelt byvoor- 
beeld de Europese Commissie het plan 
tot het afkondigen van een vervoers- 
verbod voor bepaalde goederen over 
de lange afstand onverenigbaar met de 
doelstellmgen van de gemeenschappe- 
lyke markt Het zou de produktmteit 
van zov/el de Duitse als buitenlandse 
vervoerondernemingen doen dalen en 
zou ernstige gevolgen hebben voor de 
expansie van enkele bedryfstakken 
Wat tie voorgenomen vervoerbelasting 
betreft merkt de commissie op, dat 
deze nit een oogpimt van concurrentie 
niet nentraal zou zijn De beoogde on- 
gelijke behandeling van eigen vervoer 
en beroepsvervoer zou in ieder geval, 
op grond van een harmonisatiebe- 
schikking van de Raad van Ministers 
van 1965, met ingang van 1970 moetem 
worden opgeheven.
Ook besteedt de commissie aandacht 
aan het voornemen van de Bondsrege-

brengen door thans op korte termyn 
de (besturen van de) kiesveremgmgen 
bmnen hun ressort te stimuleren de 
hand aan de ploeg te slaan Zy kunnen 
bevorderen, dat de kiesveremgmgen er 
allemaal voor zorgen een paar nieuwe 
abonnees te werven Wat vierhonderd 
kiesveremgmgen kunnen, kunnen alle 
duizend

Allen iets
Ovengens zullen ook nog heel wat van 
de vierhonderd kiesveremgmgen, welke 
al „iets” gedaan hebben, tevens nog iets 
„meer” kunnen doen Immers, van die 
414 kiesveremgmgen hebben er nu 71 
ieder vyf of meer abonnees geworven, 
32 ieder vier en 53 ieder 3 Dat bete- 
kent dus, dat er 258 kiesveremgmgen 
zyn, welke ieder nog slechts twee of 
maar een nieuwe abonnee hebben ge- 
boekt En hier mag toch echt nog wel 
op een verdubbelmg of verdnevoudi- 
gmg gerekend worden

Al met al leren deze cijfers ons deze 
week derhalve, dat er voor ons allemaal, 
ieder persoonlijk, nog „iets te doen is”. 
Laten wij het dan nu maar direct doen. 
Niet ultstellen. Er zijn tijdens deze actie 
honderden nieuwe abonnees ingeschre- 
ven. Er is dus kennelijk belangstelling 
voor „Nederlandse Gedachten”. Wat wij 
alleen te doen hebben is het blad bij de 
mensen te brengen.
Nog eens: niet uitstellen!

ring, voor het Duitse traject van de 
Ryn vaste tarieven vast te stellen Zo’n 
regelmg, aldus de commissie, zal in 
stnjd komen met de beginselen mzake 
de pryspohtiek zoals de Raad van Mi
nisters die in de zomer van 1965 (als re
sultaat van een toen gesloten compro- 
mis) vaststelde Volgens het oordeel 
van de commissie is het aangewezen 
middel om prysbederf in de bmnen- 
vaart te voorkomen, een capaciteitsre- 
geling waarvoor de commissie in no- 
vember j 1 de Raad van Ministers een 
voorstel zond, waarover het Europese 
Parlement nog zyn advies moet ge- 
ven
Tot zover in het kort een paar reac
hes van de Europese Commissie op de 
plannen van de Duitse Bondsregermg. 
Het is plezieng te lezen, hoe de com
missie tracht vanmt Europees gezichts- 
punt de plannen van Duitsland te be- 
kyken

Spoed
Ik ben benieuwd, hoe de Bondsdag 
op de plannen zal reageren, nu het 
weet hoe de Europese Commissie over 
de voorstellen denkt.
Ongetwijfeld zullen ook ter sprake ko
men de „tegen-plamien” van de Chris- 
ten-Democratische Muller-Hermann, 
die, naar persberichten melden, een 
aantal amendementen op het plan-Le- 
ber heeft, waardoor de maatregelen 
die Duitsland moet nemen minder in 
strijd komen met de Europese plannen.

Intussen is deze geschiedenis voor de 
Europese organen een aansporing te 
meer, om spoed te betrachten met het 
tot standbrengen van een Europese 
vervoerpolitiek. Gelukkig zijn er en
kele tekenen die er op wijzen dat we 
op dat punt wellicht over het diepte- 
punt been zijn.

EUROPEES NIEUWS
LEBERPLAN DOOR EUROPESE COMMISSIE 
GEWOGEN DOOR Dr. C. BOERTIEN



HET WERELDVOEDSELVRAAGSTUK
MEE IN SAMENHANG MET
HET BEVOLKINGSVRAAGSTUK door drs. A. c. mendel

NIET slechts in deze tijd wordt 
gesproken over het voedsel- 

vraa^jstuk. Het verschil met vroe- 
ger is dat men dit probleem door de 
betere verbindingen en massacom- 
municatiemiddelen, mondiaal is 
gaan zien. Vanaf de oudste tijden 
zijn er oorlogen en geruchten van 
oorlogen geweest, en als gevolg 
daarvan, of ook wel als aanleiding 
daartoe, hongersnoden, die echter 
tot betrekkelijk kleine gebieden 
beperkt bleven. Voordat de mens 
de natuur meer leerde beheersen, 
zijn met uitzonderlijke klimatolo- 
gische omstandigheden, als over- 
stromingen en abnormale droogte, 
hongersnoden onverbrekelijk ver- 
bonden geweest. In 1967 hebben 
wij dit nog vernomen nit Bihar 
(India); in 1943, 25 jaar geleden 
stierven tijdens de beruchte Ben- 
gaalse hongersnood alleen al in 
Bengalen (voormalig Brits Indie) 
3.000.000 mensen.

De heer Mendel was lot 1956 in 
de tropen werkzaam als planter. 
Thans is hij free lance econoom. 
In 1967 maakte hij een studiereis 
naar Afnka in opdracht van het 
Economisch Instituut te Rotter
dam. Zijn mteresse vob'r het ont- 
wikkelingswerk komt mede door 
zijn vroegere werk.

In de belangstellmg van de weten- 
schap is het voedselvraagstuk, dat 
nauw samenhangt met het bevolkmgs- 
vraagstuk, gekomen smds de predi- 
kant-econoom Malthus (1766-1834). 
De vraag naar het verband tussen de 
omvang van de bevolkmg en de wel- 
vaart van een land is met het eerst 
door Malthus gesteld. Verschillende 
schnjvers wezen reeds voordien op het 
gevaar van overbevolkmg, de beperkt- 
heid van de bestaansmiddelen en de 
sterkte van het sexuele instinct De 
bevolkingstheone van Malthus heeft 
een ongunstige mvloed gehad op de 
pogmgen tot sociale vooruitgang, en 
werkte berustmg met de bestaande 
toestanden in de hand Sociale mis- 
standen hebben hierdoor longer be- 
staan dan nodig was.
Dit alles mogen wij met vergeten, als 
wi] denken aan de zuidelrjke wereld 
Niet alleen met chnstehjke bewogen- 
heid zal daar een oplossmg gevonden 
kunnen worden, er zal veel gedacht en 
geregeld moeten worden, maar de be- 
wogenheid met de medemens kan 
daarbij zeker met gemist worden 
De pesimistische visie van Malthus ten 
aanzien van de toenemmg van de be- 
volkmg enerzijds, en die van de be- 
staansbronnen voor deze bevolkmg 
anderzijds, heeft onder andere ook het
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gedachtenpatroon van Marx en zijn 
leer bemvloed

Bevolkingstheorie Malthus
Deze is opgenomen in zijn boek „An 
Essay on the Principle of Population 
as it effects the Future Improvement 
of Society” (een opstel over de mvloed 
van de bevolkmg op de toekomstige 
verbetering van de samenlevmg) 
De eerste druk hiervan verscheen in 
1798, een meer uitgebreide uitgave 
(met de mtroductie van de „moral 
restraint”, morele beperkmg) in 1803 
Zeer in het kort samengevat is de m- 
houd als volgt weer te geven 
Het geboortecijfer is hoger dan het 
sterftecijfer Worden deze cijfers ge
steld op respectievelijk 30 en 20 %, dan 
is er een jaarhjkse bevolkmgstoene- 
ming volgens de meetkundige reeks 
100 - 101 - 102 01, enz Volgens Malthus 
is er de potentiele mogelijkheid dat de 
bevolkmg zich m 25 ]aren verdubbelt 
(wordt een generatie gesteld op 30 
Daren, dan is dit echter zelfs m deze 
tijd nog hoog gegrepen; de bevolkmgs- 
toenemmg zou daartoe jaarlijks 214 % 
moeten zijn, een uitzonderlijk cijfer) 
Daartegenover kunnen de bestaans
middelen om de bevolkmg in leven te 
houden met m dezelfde mate toene- 
men, door de afnemende meerop- 
brengst van de reeds in cultuur zijnde 
gronden en de afnemende vruchtbaar- 
heid van de alsnog in gebruik te nemen 
gronden

T egenwerkende factoren
Dit moet spaak lopen, want wanneer 
er geen tegenwerkende factoren wa- 
ren, de voedselvoorraad onbeperkt zou 
zijn, zou, als gezegd, de bevolkmg zich 
elke 25 ]aar kunnen verdubbelen, dus 
toenemen in de meetkundige reeks 
1, 2, 4, 8, enz Hiertegenover is een 
gunstige veronderstelhng dat de pro- 
duktie per 25 ]aar met een gelijke hoe- 
veelheid toeneemt, dus de hoeveelheid 
bestaansmiddelen volgens de reken- 
kundige reeks 1, 2, 3, 4, enz 
De potentiele toeneming van de bevol- 
king kan hierdoor geen werkehjkheid 
worden. Er zijn tegenweikende facto
ren, die de uitbreidiag van de bevol- 
king beletten, te onderscheiden in; 
preventieve remmen, die een ongun
stige invloed hebben op het aantal 
geboorten, en repressieve remmen, die 
de sterfte doen toenemen.
Van de drie opgesomde beperkingen 
in de b evolking saanwas zijn de beide 
eerste; 1, ellende, een onvermijdelijk 
gevolg van de natuurwetten (hongers
nood, epidemieen, enz); 2, misdaad, de 
ongelukken die de mens zelf over zich 
brengt (slechte verzorging van de 
kinderen, oorlog, enz.).
Daarnaast moet de mensheid zelf zich 
echter van de gevaren bewus+ zijn. ©h 
behoort te gescMeien door He clerdt 
beperking in de bevolkingstoe^aio e.

moral restraint, het zich opleggen van 
beperkingen, speciaal voor de arme 
bevolking. Dit houdt bij Malthus in: 
de sexuele onthouding voor het hnwe- 
lijk, gevolgd door een laat trouwen, 
een eerst trouwen als de economische 
positie van de man dit toelaat.
Voor een belangnjk deel van de men
sen in onze samenlevmg is voorziemng 
in de levensbehoeften bepalend voor 
de snelheid waarmede hun aantal toe
neemt, door stijgmg van het geboorte- 
en dalmg van het sterftecijfer Door de 
snelle toeneming is deze bevolking zelf 
de oorzaak van eigen lage mkomens 
Een beperking van de toeneming zal 
de levensstandaard verhogen 
De systemen die ten doel hebben de 
mensen in leven te houden (ondersteu- 
mng, Armenwet) zijn een tweesnij- 
dend zwaard, ze werken tegen het 
systeem van de natuur in

Als eerste opmerkmg, en veiduidelij- 
kmg van zijn theone, kan gezegd 
worden dat Malthus de toestanden in 
zijn eigen land, Engeland, op het oog 
heeft, ten tijde van de eerste industnele 
revolutie Deze toestanden waren be- 
nauwend, maar de latere ontwikkehng
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heeft zijn al te pessimistische voorspel- 
hngen gelogenstraft 
Door de betere medische verzorging 
nafn de sterfte (in het bijzonder de 
kmdersterfte) af, maar dit gaf geen 
uitbreiding van het kmdertal, evenmm 
trouwens als de gunstiger wordende 
economische toestand (de voorziemng 
m de levensbehoeften in de voorgaan- 
de korte mhoudsweergave), het tegen- 
overgestelde was veel eerder het geval 
Dit verschijnsel is bekend genoeg en 
hierop zal met nader behoeven te wor
den mgegaan
Malthus gmg verder uit van een steeds 
afnemende vruchtbaarheid van de 
grond In zijn tijd ward de produktie 
op de gronden van mmdere kwahteit 
bepaald door de hoeveelheid aanwezige 
dierhjke mest (en/of huisvuil), het 
gebruik van kunstmest in de landbouw 
was nog onbekend
Na Malthus gaat, in leder geval in de 
westehjke wereld en in het oostelijk 
blok (beter zou het zijn te spreken van 
het njke noorden in tegenstellmg tot 
het arme zuiden van onze wereld), het 
sneller toenemen van de bevolking dan 
van de voedselproduktie met meer op 
Het omgekeerde is het geval, in leder 
geval bestaat de potentie daartoe

Tegenwoordige zienswijze
In het kort weergegeven is, volgens de 
tegenwoordige opvattingen overbe-

volking met slechts aanwezig mdien 
het bestaansmimmum met meer ge- 
waarborgd is Er is reeds overbevolkmg 
als het reele mkomen per hoofd van de 
bevolking daalt door een verdere toe
neming van de bevolkmg, en zelfs 
wanneer dit reele mkomen meer zou 
zijn gestegen bij een germgere bevol- 
kmgsaanwas (wat m de meeste ont- 
wikkelmgslanden het geval is)

Er bestaat een bevolkingsoptimum, dit 
wil zeggen de best denkbare bevol- 
kingsdichtheid, met daarnaast de mo- 
gelijkheden van zowel over- als onder. 
bevolking. Wordt als doel gesteld het 
bereiken van een zo groot mogelijke 
welvaart, uitgedrukt in een zo hoog 
mogelijk reeel inkomen per hoofd van 
de bevolking, dan wordt het be vol
kingsoptimum bepaald door de invloed 
die de bevolkingsomvang, bij een ge- 
geven stand van de natuurlijke hulp- 
bronnen en van de techniek, heeft op 
de levensstandaard van die bevolking. 
Dit alles is echter niet zo gemakkelijk 
te bepalen, en hangt, naast de econo
mische benadering, af van politieke, 
godsdienstige en culturele standpnnten, 
Wel is het zo, dat in de ontwikkelings- 
landen de aanhoudende stijging van 
het bevolkingscijfer een bedreiging 
voor het welvaartspeil vormt. Al is er 
dan vooruitgang, de kloof in de toe
neming van het reele inkomen per 
hoofd van de bevolking tussen de arme 
en de rijke landen wordt nog steeds 
groter.

BETALING
A60NNEMENTSGELD
Hebt u het abonnement voor het 
eerste halfjaar 1968 al betaaid?
Zo ja, dan hartelijk dank daar- 
voor*
Indian u het nog niet hebt vol- 
daan, wilt u dan moet spoed f 6- 
overschnjven op postgiroreke- 
mng 89673 van de A.R. Parlij- 
Stichting. Dr. Kuyperstraat 3 te 
’s-Gravenhage’
Momenteel worden op ons bu
reau namehjk de voorbereidin- 
gen getroffen voor het doen in- 
nen van de kwitanties door de 
incassodienst van de P.T.T.
Dat betekent administratief veel 
werk, terwijl u bovendien voor 
incassokosten f 0,75 in rekening 
wordt gebracht.
Wilt u er alien aan medewerken 
om het aantal kwitanties zo laag 
mogelijk te houden’ Bij voorbaat 
danken wij u voor uw medewer-
kmg.

De prijs voor studentenabonne- 
menten bedraagt f 3,- per half
jaar

De abonnees, die ons een giro- 
machtrgrngskaart deden toelco- 
men, vinden het betreffende be- 
drag, voorzover dit niet reeds is 
gebeurd, nog in de loop van deze 
maand van hun girorekening af- 
geschreven.

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS 

alle soorten groot en klem 
komen uit de IJssel- en Lekstreek fijn

A. VAN HOUWELSNGEN
100RDRECHT

Telefoon 305 (01827) - Weteringstraat 4

PflfipObreett
de kracht van een verkoudheld
■rm; bij Vader. Moederen Kind. nn.r.
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ZAL DAT GOED GAAN?
DOOR H. G. DE JONG

Over een half jaar stoat binnen de Nederlandse grenzen lets unieks 
te gebeuren. In ons landje, waar elke ontwikkeling de doem van 
obligate geleidelijkheid met zich mee schijnt te moeten dragen, wordt 
abrupt de mammoet in het onderwijs binnengeleid.
In de Zaanstreek heeft het protestantse onderwijs zich duchtig op 
zijn komst voorbereid. Men beseft daar, dat het beest geen gecon- 
serveerd fossiel is. Een goeie lobbes lijkt het evenmin te zijn.

Voor we de wapenschouw van de Zaanse 
schoolbesturen en hun docenten teams 
zullen gadeslaan — wij beloven u, dat het 
een leerzame uiting van paraatheid en 
eensgezmdheid zal blijken te zijn — is 
het wellicht gewenst aandacht te vragen 
voor onstaan en mhoud van de mam
moet wet

Een beetje geschiedenis
Nadat al verscheidene pogingen waren 
ondernomen dan wel voorbereid om het 
Nederlandse onderwijssysteem te herzien, 
was het tenslotte mr Cals, die zijn plan- 
nen in een wet wist te realiseren Deze 
verdienste mag zeker voor het grootste 
deel op rekenmg worden geschreven van 
een aantal voortrelfelijke eigenschappen 
van deze minister van O, K en W ken- 
ms van zaken, visie river, doorzettmgs- 
vermogen en — met in de laatste plaats 
— een giote bedrevenheid als politicus 
De Tweede Kamer nam op 12 juh 1962 na 
een uitvoenge behandelmg van 18 da- 
gen de „Wet op het voortgezet onderwijs” 
aan met 100 stemmen voor en 44 tegen 
Van de 14 A R kamerleden gaven slechts 
5 hun stem aan de wet 
In de Senaat was op 12 febr 1963 stem- 
menverhouding 49 - 16 (A R 5-3) Bij 
de spoedig daarop volgende kabinetszit- 
tang werd mr Grosheide als staatssecre- 
taris belast met de uitvoenng van de 
nammoetwet Hij zou het reuzedier, dat 
zijn naam dankt aan mr Roosjen, moe
ten dresser en Bmnenkort treedt hij er 
mee voor het voetlicht 1 augustus 1968 
treedt de wet op het voortgezet onderwijs 
in working

Wat verandert in augustus a.s. ?
De offciele naam geeft al aan, dat de 
reorgamsatie van het voortgezet onder
wijs aan de orde is Onder voortgezet 
onderwijs verstaat de wet elke opleidmgs- 
vorm tussen de lagere school en de um- 
versiteit
leder kent wel de schooltypen, zoals die 
nu voorkomen. v g 1 o , mjverheidsscholen 
voor meisjes, technische scholen, ulo, 
mms , h b s gymnasium e a Het is ook 
bekend dat al deze takken aan de Neder
landse onderwxjsstam een mm of meer 
zelfstandig leven leiden Zo is het bijv

voor een begaafde ulo-leerlmg een hele 
toer om over te stappen naar de h b s 
Beide leerprogramma’s zijn zo slecht op 
elkaar afgestemd, dat nergens aansluiting 
bestaat Het wisselen van school gaat de 
leerling meer tijd en moeite kosten dan —■ 
gezien zijn mtelligentie — redelijk is 
De mammoetwet nu schept in dit opzicht 
betere mogelijkheden Minister Cals heeft 
een zodanig onderwijsstelsel ontworpen, 
dat een leerling gedurende zijn hele stu- 
dietijd vrij eenvoudig die opleiding kan 
gaan volgen, waarvoor hij of zij de meeste 
aanleg bezit
In de huidige situatie blijkt helaas met 
steeds de aanleg van het kind te bepa- 
len, welke school het bezoekt Er zitten 
op onze scholen nog veel te veel leer
ling en mt de z g lagere milieus, die ge- 
baat zouden zijn met een vormmg op ho- 
ger niveau
Het omgekeerde komt misschien nog meer 
voor Te veel ouders laten hun kind maar 
doorploeteren op de h b s , ook al is leder 
ander — het kind zelf vaak mbegrepen — 
ervan overtuigd, dat het op de ulo geluk- 
kiger zou zijn
leder weldenkend 'mens zal wel de me- 
nmg toegedaan zijn, dat de vormmg van 
een kind met m de eerste plaats bepaald 
zal moeten worden door de sociale posi- 
tie ot de wensdromen van zijn ouders

Hoe bepaleu we dan wel 
voor welke school het kind 
geschikt is ?
Natuurhjk spreekt het hoofd van de lage
re school in dit opzicht een ferm woordje 
mee Hij zal de ouders naar beste weten 
adviseren en ook de school van keuze in- 
formeren over de leerling die zich aan- 
meldt
Hij is een onmisbare schakel tussen de 
ouders en het voortgezet onderwijs Hij 
en zijn team hebben het kind kunnen 
waarnemen in een jarenlange leersituatie 
Veel schoolhoofden kennen hun pappen- 
heimers zo goed, dat hun adviezen met 
straffeloos in de wind geslagen kunnen 
worden Toch hebben ook zij nog hun 
twijfelgevallen Het is daarom een voor- 
uitgang vergeleken bij een nabij verle- 
den, dat de ouders tegenwoordig hun 
kind kunnen laten testen door academisch
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gevormde psychologen van de mstituten 
voor school- en beroepskeuze 
Met behulp van de mgewonnen adviezen 
nemen de ouders een voorlopig besluit. 
De school van keuze moet n 1 de leer
ling nog accepteren

Welke scholen kent de 
mammoetwet ?
Elk kind, dat de lagere school verlaat, 
valt nog onder de leerplichtwet Voor 
voortgezette studie staan dne hoofdwegen 
open het voorbereidend wetenschappe- 
lijk onderwijs (v.wo), het algemeen 
voortgezet onderwijs (a v o ) en het lager 
beroepsonderwijs (l.b o.)
Er zijn dne schooltypen voor vwo het 
gymnasium, het atheneum en het lyceum 
— een combmatie van de eerste twee 
Het avo wordt onderverdeeld in hoger, 
middelbaar en lager voortgezet onderwijs 
Het mavo komt m de plaats van het ulo, 
terwijl het v g 1 o vervangen wordt door 
het lavo
L b o wordt onderwezen aan lagere tech
nische scholen, huishoud- en mjverheids- 
scholen, lagere landbouwscholen, lagere 
detailhandelsscholen e a Middelbaar en 
hoger beroepsonderwijs is pas te volgen 
na een Ibo, mavo- of havo-studie 
De h b s komt in het meuwe stelsel met 
meer voor Daarvoor in de plaats komen 
twee meuwe schooltypen 
Voorzover de h b s opleidt voor verdere 
studie aan umversiteiten en hoge-scholen, 
blijft ze voortleven als atheneum 
Voor velen is de hbs echter de voorbe- 
reiding op het hoger beroepsonderwijs of 
een hogere functie in het bednjfsleven 
Die rol wordt in de toekomst vervuld 
door het havo
De havo-school blijft vijfjang, maar het 
atheneum krijgt dezelfde duur als het 
gymnasium 6 jaar
Met betrekkmg tot de aan de einddiplo- 
ma’s verbonden studierechten zal er bijna 
volledige samenwerkmg zijn tussen 
gymnasium en atheneum In tegenstellmg 
lot de oude toestand zal het atheneum- 
diploma toegang geven tot de theologische 
en juridische faculteiten Omdat Latijn 
wel als facultatief vak op de atheneum zal 
worden mgevoerd, zal het voortentamen 
Latijn geen hmderpaal vormen In veel 
gevallen zal het mogelijk zijn, dat de leer
ling in zijn emdexamen-pakket zowel La
tijn als Gneks opneemt 
Laten we eens terugkeren naar het kind 
dat dit jaar de lagere school verlaat Moe
ten de ouders nu defimtief beshssen over 
de toekomst van hun kmd? Als het hoofd 
van de lageie school duidelijk is geweest 
in zijn advies, is het zeker aan te raden 
die goede en goedbedoelde raad maar op 
te volgen Als de school waarop de keus 
is gevallen, een gymnasium, atheneum of 
havo-school is, moet naast het oordeel 
van het schoolhoofd nog een andere uit- 
spraak komen Dit kan zijn de mtslag van 
het eerder genoemde psychologisch on- 
derzoek
Het van ouds bekende en beruchte toe- 
latingsexamen ns op een aantal scholen 
vervangen door een onderzoek in een 
proefklas De zesdeklassertjes gaan voor 
korte tijd naar de school van hun keuze 
en krijgen van de leraren van die school 
een aantal lessen — minstens 16. Ze wor
den door die docenten nog eens beoor-
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er niet, als die onvermijdelijke daad 
nog onherroepelijk is. 
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4teten warden Hetzelfde geldt voor de

overige soholen. in het brugjaar van het 
lager beroepeanderwijs wordt het pro- 
gramma van het eerste lavo-leerjaar af- 
gewerkt
Waterstiaatkundigen zal het misschien met 
meteen aannemelijk m de oren klinken, 
maar de brngklas bevordert in hoge mate 
de doorstroming
Als tijdens het brug]aar blijkt — in no- 
vember bijv — dat een leerling uit de 
mavo-brugklas toch geschikt is voor het 
havo, valt er geen enkele barnere te ne- 
men Dank zy het gemeenschappelijk pro- 
gramma kan hij angehmderd naar de 
brngklas van het hogere niveau over- 
stappen, als er tenminste afspraken tussen 
de scholen bestaan Het omgekeerde zal 
in de praktijk wel lets moeilijker Iiggen 
Niet in de eerste plaats, omdat omschake- 
ling voor de leerling onplezieng zou zijn 
— op de meuwe school zal hij juist beter 
tot zijn recht komen ■—■ maar de ouders 
zullen vermoedelijk met ter zake doende 
sociale en culturele argumenten aanvoe- 
ren om de overgang tegen te houden of 
te vertragen En de school mag in zo’n 
geval alleen maar adviseren, zij het dan 
ook zeer dnngend
Om te voorkomen dat het idee van de 
brngklas afgewezen zou warden, heeft 
mr Cals moeten toestaan, dat in het poli- 
tieke steekspel deze conceptie op een vi- 
taal punt werd aangeslagen (1) Het gym
nasium kan nl in de brngklas als extra 
vak Latijn toevoegen Het is velen met 
duidelijk, waarom de doorstroming athe- 
neum - gymnasium in gevaar is gebracht 
of zelfs praktisch onmogelpk is gemaakt 
De bedoeling van de brugklas is evenwel 
duidelijk het is een krachtig hulpmiddel 
in de school om de leerlingen te determi- 
neren, ze op het juiste spoor te zetten 
Dit ramgeren van de kmderen over de 
verschillende schooltypen wordt mee mo- 
gelijk gemaakt door een ander meuw ele
ment
In het brugklasprogramma komen een 
aantal verpliehte studie-uren voor. Dat 
zijn de uren, waarin de leerling geleerd 
wordt, hoe hij moet studeren en hoe hij 
zijn huiswerk moet verdelen. In kleine 
groepjes kan een bepaalde moeilijkheid 
dan nog eens worden doorgenomen. Ook 
kan tijdens de studie-uren met begaafde 
leerlingen in z.g. takengroepen een aantal 
onderwerpen buiten de leerstof behan- 
deld worden.
Hoewel aanvankelyk ledereen in het on
derwijs zich had mgesteld op vier studie- 
lessen per week, heeft de staatssecretaxis 
ohlangs besloten dit aantal te halveren. 
De leraren krijgen door de studiebege- 
lendmg een byzondere kans zieh op de 
hoogte te stellen van het totale studie- 
gedrag van de leerlingen Ze krijgen de 
tijd en de gelegenheid te onderzoeken, ol 
slechte prestatxes te wijten zijn aan aan- 
passmigsimoeilijkheden of aan het ontbre- 
ken van eigenschappen, die voor de be- 
trokken studie onmisbaar zijn Eventueel 
in samenwerkmg met een school psycho- 
loag kan de klasseleraar of de leider van 
de brugklas sen adviseren tot verandenng 
van onderwijsmstellmg of -type 
De mogelxjkheid tot determmatie zal door 
de mvoenng van de mammoetwet daar
om bepaald veenumd worden Al te over- 
dreven voorstellmgen moet men er zich 
nu ook met van maken Zo valt er Mj- 
voorbeeld op een een-baansspoor niet zo 
veel te rangeren.

Kleinere scholen bedreigd
Niet alleen met betrekking tot de brug
klas njzen er vragen Op papier biedt de 
mammoetwet in deze proefpenode alle 
mogelijkheden tot voorsorteren Maar. 
bet brugjaar is tevens het eerste leerjaar 
van de school, waaraan het verbonden is. 
Dat houdt m, dat aan het emde van het 
cursusjaar die leerstof verwerkt moet 
zijn, die aansluiting geeft op het program
nia van de tweede klas Afhankelyk van 
de mate, waarin een leerling aan die eis 
heeft voldaan ,zal hij toegelaten worden 
in de tweede klas van een hoger of lager 
niveau Een leerling uit de havo-vwo- 
brugklas zal bijv. bevorderd worden naar 
2havo, omdat hij met voldoende capaci- 
teiten bleek te bezxtten voor verdere stu
die aan het atheneum.
Maar nu doet zich het ernstige feit voor, 
dat in veel gevallen zo’n leerling de 
school moet verlaten 
Niet elke h.b.s. wordt n 1. een combinatie 
van atheneum en havo. Alleen wanneer 
de school de laatste drie jaar een bezet- 
ting van minstens 400 leerlingen heeft ge- 
had — waarvan weer minstens 100 In de 
eerste klassen — mogen beide afdelin- 
gen gevormd worden, tenzij de staatsse- 
cretaris anders beschikt,
Voor een lyceum zijn de getalsnormen 
resp. 600 en 140. Als aan een h.b s. ol 
een lyceum een middelbare school voor 
measjes is verbonden — wat ook bij klei-

Over het Reformatonsch College „Blaise Pascal’’ volgende week mee-i

nere lyoea nog wel eens het geval is — 
wordt deze volgens de wet wel omgezet 
in een havo
Het zijn dus vooral de klemere zelfstan- 
dige hb s -en, die door de mammoetwet 
ernstig benadeeld dreigen te worden De 
meeste besturen zullen om statutaire en 
personele motieven wel voor omvormmg 
in een atheneum gekozen hebben Na- 
tuurlijk hebben ze daarbij de hoop gekoes- 
terd, dat de staatssecretans gunstig zal 
beschikken op hun o-ngetwijfeld mgedien- 
de verzoek om toewijzing van havo- 
school, enige zekerheid wordt hun met 
geboden
Een hb s, die met op zeer korte termijn 
de toezeggmg knjgt van een havo-school 
naast het te vormen atheneum, zal daar 
over een half jaar al de gevolgen van 
ondervinden Het atheneum biedt limners 
met alle mogelijkheden van de hb s , het 
wordt een school, die speciaal opleidt 
voor latere studie aan umversiteit of 
hogeschool.
De meeste leerlingen van de hb s heb
ben evenwel geen aspirataes en capacitei-
ten m die nchting. Soms zijn ze al te- 
vreden met een diploma dme-jange h b s.; 
in elk geval gaan ze Iiever mar het hoger

beroepsonderwijs (h t s , kweekschool e a ) 
of rechtstreeks de maatschappij in Een 
atheneum-opleidmg heeft voor zulke leer
lingen geen zm Waarschijnlijk kunnen ze 
die ook met voltooien Juist voor hen is 
het havo in het leven geroepen Een h b s , 
die nu 300 leerlingen heeft, loopt daarom. 
gevaar — na omvormmg in een atheneum 
zonder havo — haar bevolkmg te zien te- 
ruglopen tot minder dan de helft In een 
jaar of vijt kan het vomus zich voltrok- 
ken hebben
Het is wel begnjpelijk dat het departe- 
ment in veel gevallen de toestand nog 
even wil aanzien, want men heeft zeker 
geen behoefte aan een betrekkelijk groot 
aantal athenea en havo-scholen, die nau- 
welijks levensvatbaar zijn Maar dan njzen 
toch wel twee vragen
Wat komt er nog terecht van de fraaie 
opzet van de mamoetweti onderwijs voor
iedereen naar zijn of haar aanleg?
Hoe denken onderwijsjuristen over het 
gedeeltelijk weer intrekken van een eer- 
der gegeven vergunning tot het oprichten 
en exploiteren van een school voor voor- 
bereidend hoger en middelhaar onder
wijs, terwijl niet gehandeld is in strijd 
met de toen gestelde vcorwaarden?
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CHINA, WERELDMACHT VAN VANDAAG III

HET
MILITAIRE
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POLITIEKE macht groeit uit de 
loop van een geweer”. Deze 

veel aangehaalde zinsnede, welke 
Mao Tse-tung in 1938 neerschreef, 
heeft sterk bijgedragen a an de ge- 
dachte van een strijdlustig Chinees 
tnilitarisme. In de oorsronkelijke 
tekst echter wordt deze uitspraak 
anmiddellijk gevolgd door de woor- 
den „Ons beginsel is dat de partij 
bet geweer commandeer! en dat 
bet geweer nooit zal worden toe- 
gestaan de partij te commanderen.'5 
Daarmee blijkt de zaak dus minder 
eenvoudig dan aanvankelijk kon 
vermoed. Opvallend is, dat in bet 
kleine rode boekje, bet maoistische 
zakbijbeltje, deze uitspraken ^e- 
scheiden zijn opgenome

De politieke en militaire organen zijn 
in China onderling zeer nauw verwe- 
ven, maar met dien verstande dat 
steeds de politiek de boventoon voert 
Zonder de beiding van een juiste poli- 
tieke lijn, schreef de Peking Review 
vong jaar, is een juiste militaire 
lijn onmogelijk, maar evenzo is zonder 
een juiste militair- lijn de uitvoermg 
van die politieke lijn onmogelijk Deze 
juiste politieke en militaire lijnen ko- 
men met spontaan op, maar ontwikke- 
len zich in de loop van een stnjd En 
in stnjd is de Coirees-communistische 
legermacht geboren als het door Mao 
uit boeren geformeerde Rode Leger 
wist het zich staande te houden tegen 
een overstelpende overmacht van 
Kuommtang-groepen, als de „Eight- 
route Army” tijdens het veremgd front 
met de Kuommtang bracht het de Ja- 
panners zware tegenslagen toe en als 
het V olksbevrij dmgsleger veroverde 
het heel China Het leger heeft in 1949 
de Chinese volksrepubliek gevestigd en 
met andersom Maar aan het hoofd van 
dit leger stond en staat steeds een poli- 
tiek leidmggevend comite, dat de ge- 
weerloop zijn richting wijst

Leger is produktiekorp
Naar de opvattmg van voorzitter Mao 
heeft het leger met alleen militaire ta
ken, maar ook politieke functies — 
agitatie en orgamsatie van de massa — 
en economische functies — het leger is 
een produktiekorps dat zorg draagt 
voor wegenaanleg en voedselproduktie 
en jaarlijks bijv duizenden varkens 
levert voor de staats export Deze 
merkwaardige verbmdmg van de poli- 
tiek studerende landbouwer in de ka- 
zerne is het maoistische ideaalbeeld 
van de umversele mens, die op alle 
fronten kan worden mgezet Tevens 
wordt hiermt duidelijk, hoe wemig ook 
de burgerlijke en militaire sferen zijn 
gescheiden Het leger is sterk betrok- 
ken bij het openbare leven, maar an- 
derzijds kan men stellen dat de hele 
samenlevmg is gemilitarseerd Geen 
wonder dan ook dat het Chinese volks- 
bevrijdmgsleger het grootste ter we- 
reld is Het totale bestand aan man-, 
schappen bedraagt 2,7 miljoen en zal 
na de in 1965 besloten diensttijdver- 
lenging tot 4 a 6 jaar de 3 miljoen gaan 
overtreffen Achter deze hele stnjd- 
macht staan nog de gewapende afde- 
lingen van de volksmilitia, wier kracht 
door de buitenlandse deskundigen op 
10 miljoen man wordt geschat, maar 
die volgens Chinese opgave 200 miljoen 
leden telt Tegenover deze ontzagwek- 
kende getallen me akt de Chinese de- 
fensiebegrotmg, welke evenals die van 
Engeland rond de 20 miljard gulden 
per jaar beloopt, een povere mdruk

Organisatie
Hoe is het met de interne orgamsatie 
van dit enorme leger gesteld? Hierover 
zn wij vnj goed mgelicht, met m het 
mmst dank zij de ,Werkbulletms van 
het Volksbevnjdingsleger” van 1960— 
1961, waann talnjke gegevens en rap- 
p or ten met betrekking tot het Chinese 
leger zijn opgenomen Het Amenkaan- 
se ministene van buitenlandse zaken 
heeft dit geheime matenaal weten te 
bemachtigen en in 1963 openbaar ge- 
maakt, tot ongetwijfeld met gennge 
ergems der Chinezen wordt de Engelse 
vertalmg in de Amenkaanse boekhan- 
del te koop aangeboden Over de milx- 
taire strategic wordt in deze documen- 
taire wemig medegedeeld, maar wel 
kan men lezen over de politieke con- 
trole in het leger, de talnjke inspectie- 
tochten die worden verncht en de vaak 
slechte verhoudmg tussen officieren en 
manschappen
Laten wij kort bezien, welke gewa
pende vuist het Chinese volksleger kan 
maken De luchtmacht ■—• om van bo-

lichamelijke geschiktheid als naar poh- 
tieke overtuigmg

Defensief
De landlegers zijn voornamelijk ge- 
centreerd in het gebied rond Peking en 
in Mandsjoenje, dwz. tegenover Ko
rea en Sibene Een andere grote troe- 
penmacht is samengetrokken tegenover 
Formosa, waar ook het grootste deel 
van de vloot opereert Voorzover be- 
kend hebben zich geen grote troepen- 
verplaatsmgen voorgedaan m de rich- 
ting van Zuid China, al staat het mees- 
te moderne luchtafweergeschut wel op- 
gesteld langs de Vietnamese grens

Zowel de ligglng der legers als him
uitrusting wettigen de gevolgtrekking, 
dat de instelling defensief is Een lan- 
gere conventionele oorlog buiten eigen 
grenzen kan China niet voeren — de 
middelen om achterwaartse verbindin- 
gen te verzorgen of landingen uit te 
voeren uit de zee of uit de lucht out
broken ten enenmale Evenmin is de 
bewapeningsindustrie in staat in de 
behoeften van een langdurige oorlog 
te voorzien. Maar de overmoedige die 
China binnendringt zal de vernietigen- 
de kracht ervaren die dit guerillaleger 
op eigen terrein kan ontwikkelen en 
als Napoleon aan de Yangtze-kiang 
zijn Berezina vinden. China’s beste 
aanval is een de tegenstander uitput- 
tende verdediging.

Mao’s geschnften vormen nog steeds 
— en vandaag meer dan ooit — de 
strategische basis waar op het volksbe- 
vnj dmgsleger opereert Maar deze 
strategische ideeen, welke gevormd 
zijn tijdens de Chinese burgeroorlog en 
de stnjd tegen Japan, zijn geheel en al 
bestemd voor intern Chinees gebruik 
Men kan daarom met reden de vraag 
stellen of de regermg in Peking, die 
een volksbevnj dingsoorlog naar Chi
nees model aan de jonge naties voor- 
houdt als het emg zaligmakende mid-

venaf te begmnen — bezit ongeveer 
2600 toestellen, merendeels verouder- 
de Migs Het gennge aantal moderne 
Migs-19 en Migs-21, nagemaakt van 
Russische proto-types, vermag de slag- 
kracht van het luchtwapen met belang- 
njk te verhogen De marine bezit een 
groot aantal torpedoboten voor de 
kustbeveihgmg, emge torpedojagers 
en enkele escorteschepen Het kleine 
aantal onderzeeboten (W-klasse) is 
alleen belangnjk, omdat zij met raket- 
ten kunnen worden uitgerust, waar- 
voor China de laatste jaren een grote 
belangstelling aan de dag legt Het 
landleger — verreweg het belangnjk- 
ste — bestaat ui, meer dan honderd m- 
fantenedivisies, aangevuld met emge 
artillene-, cavallene- en pantserdivi- 
sies, alsmede dne eenheden luchtlan- 
dmgstroepen Als zwakheden dienen te 
worden aangemerkt het gebrek aan 
communicatie-middelen en moderne 
wapens, vooral zware artillene, en de 
gennge strategische mobiliteit De 
kracht van de Chinese strijdmacht ligt 
in het enorme uithoudmgsvermogen 
der manschappen, het samenspel met 
de bevolking en de grote bedrevenheid 
in mfanteriegevechten Het mensen- 
reservoir is onbeperkt en het grote 
aanbod van dienstplichtigen maakt een 
scherpe keuring mogelijk, zowel naar

del tot politieke emancipatie, voldoen- 
de beseft dat de grote mate van situa- 
tie-gebondenheid van dit model af- 
breuk kan doen aan de toepasbaarheid 
ervan elders in de wereld In leder ge- 
val moet in de praktijk de export van 
de volksbevnjdmgsoorlog bijvoorbeeld 
naar de landen van Afnka door dit 
sterke Chinese stempel wel ernstig 
worden bemoeilijkt De befaamde rede- 
voermg van minister Lin Piao over de 
volksoorlog (1965), waann sprake is 
van een omsmgelmg der wereldsteden 
door het wereldplatteland, mag wor
den gezien als het knjgsplan voor een 
veldtocht die de hele wereld ten doel 
heeft Maar een echo van Stalins the- 
ma, dat de revolutie met exporteerbaar 
is, mag de scherpe luisteraar met ont- 
gaan Naast de van onverzoenlijkheid 
getuigende oproepen tot meedogenloze 
stnjd tegen het kapitalisme en impe- 
nalisme wordt de volken van Azie, 
Afnka en Latijns-Amerika dan ook ge- 
wezen op de noodzaak van het op zich 
zelf vertrouwen en op zich zelf leunen 
Een overwmmng is met mogelijk 
dankzij buitenlandse (Chinese) hulp, 
maar alleen door de ontwikkelmg van 
eigen revolutionaire kracht Vietnam 
wordt een overtuigend voorbeeld ge- 
noemd van het onoverwmnelijke ka- 
rakter van deze volksoorlog

Het militaire denken van Mao wordt 
met in het mmst gekenmerkt door een 
grote nadruk op de menselijke wil 
Wapens zijn _en belangnjke factor in 
de oorlog, maar met de beslissende fac
tor, het zijn de mensen en met de din- 
gen die beslissend zijn De ideologische 
Grote Sprong, die China momenteel in 
de z g culturele revolutie maakt wordt 
onmiskenbaar gevoed door dit guenlla- 
geloof in het pnmaat van de menselij- 
ke wil niets zal het streven van het 
Chinese commumsme kunnen weer- 
staan, mdien de revolutionaire wil der 
massa tot onstuimig leven is gewekt

Botsing
Tenslotte zij nog op het volgende ge- 
wezen De ervarmgen der Korea-oorlog 
leerden de Chinezen dat het volksbe- 
vnj dmgsleger belangnjke verandenn- 
gen behoefde Maa ■ de noodzaak om 
het leger met behulp van Russische 
wapenuitrustmg en adviseurs om te 
bouwen tot een modern defensie-appa- 
raat met het bijkomende specialisme 
en professionalisme botste op de wens 
om het oorspronkelijke revolutionaire 
karakter van het guenlla-leger te be- 
houden Gevoegd bij een groeiend ver- 
schil van mening over de strategic 
leidde dit in 1959 tot het ontslag van 
de minister van defensie Peng Teh- 
huai, die sterk voorstander was van 
een modermsering der knjgsmacht en 
verbonden daarmee een militaire sa- 
menwerking met de Sowj et-Ume 
wenste

De kritiek op Peng Teh-huai, die voor- 
ai tijdens de culturele revolutie op 
luidruchtige wijze is geuit, kan daarom 
worden aangemerkt als een stuk ro- 
mantiscb verzet tegen de eisen van 
moderne organisatievprmen die in 
steeds sterkere mate worden beheerst 
door de technologische ontwikkeling.

Daarmee lopen wij eigenlijk al vooruit 
op de culturele revolutie. Eerst willen 
wij echter in een volgend artikel aan- 
dacht vragen voor de betekenis van de 
Chinese atoommacht.
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DEBAT OVER
AJt VOORSTEL VOOR 
VREDESINITIA TIEF DOOR 
LENS OVERGENOMEN

• Vervolg van pag. 1
uitvoenng is gebracht 
Hij vroeg daarom aan de minister van 

enlandse Zaken „instanteli]k”, of 
de motie-Schuyt al dan met is uitge- 
voerd Uitvoering van de motie zal 
om twee redenen gelukkig zijn In de 
eerste plaats zou naar de stellige over- 
tmgmg van de fractie daardoor aan de 
V S de beste dxenst zijn bewezen die 
wij als klein land kunnen bewijzen, 
omdat wxj als goede bondgemoten heb- 
ben te wijzen op wegen die ons voor 
ogen staan als leidend uit de impasse 
en in de tweede plaats omdat elk ver- 
schil dat er nog was tussen regermg 
en Kamermeerderheid zou zijn ver- 
dwenen
Wat de recente ontwikkelingen in 
Vietnam betreft, moet men constateren 
dat de volledige pacifxcatie in Zuid- 
Vietnam allermmst tot stand is geko- 
men en tevens dat de bevolking ook in 
steden als Saigon zich met verzet te- 
gen de acties van de Vietcong, die ge- 
durende een zeer geruime tijd moeten 
zijn voorbereid Ox de bevolking on- 
dersteunt die acties, of zij is volledig 
apatisch Duidelyker dan ooit blijkt 
dat met militaire middelen geen op- 
lossmg is te bereiken

Nieuwe wegen
Nu de Vietnam-tragedie in een grote 
impasse is gekomen, heeft de A R - 
fractie zich beraden over de vraag of 
men met nieuwe wegen moet mslaan 
om tot een politiek akkoord te komen 
De fractie gelooft dat het mderdaad 
mogelijk is de zaak langs politieke weg 
opnieuw te benaderen 
In verband met de grote aandacht die 
het voorstel van de heer Geelkerken 
kreeg, volgt thans letterlijk hetgeen hij 
hierover heeft opgemerkt 
„Mijn fractie is van oordeel — en ik

VRAGEN
VAN
KAMERLEDEN
De heer Walburg (A B P.) vroeg aan de
ministers van Justitie en van Defensie:
1 Is het de ministers bekend, dat in 
het ambtsgebied van de arrondisse- 
mentskri] gsraad te ’s-Gravenhage een 
zo genng aantal militairen is gelegerd, 
dat daaruit weimg justitiabelen te ver- 
wachten zyn’
2 Is het de ministers bekend, dat des- 
wege vanmt de andere arrondissemen- 
ten enkele plaatsen zijn aangewezen, 
waaruit deze kri] gsraad zyn justitiabe- 
len put7
3 Zijn de ministers met van mening 
— met het oog op de moeilijke positie 
van ’s lands financien — dat het onge- 
wenst is een volledige geencadreerde 
kri] gsraad in stand te houden, die in 
zijn eigen gebied weimg justitiabelen 
kan verwachten7
4 Zo ja, zijn de Ministers bereid te 
overwegen op welke wijze aan deze on- 
gewenste toestand een einde kan wor-
den gemaakt zodat een met onbelang- 
njke bezumigmg kan worden verkre- 
gen?
5 Zijn de ministers bereid inzicht te 
geven in de bespanng die de maatregel 
als onder 4 bedoeld kan geven?

WKM

Dr Deelkerken

... vredesinitiatief...

zou graag de mening van de regering 
hierover horen — dat de regering te- 
zamen met andere landen en hierbij 
denk ik in de eerst plaats aan de Be- 
nelux-landen, maar ook landen van 
de Westeuropese Unie, waarbij Frank- 
rijk een waardevol element kan zijn 
en ook aan communistische landen en 
aan niet-verbonden landen, een diplo- 
matiek vredesinitiatief dient te nemen, 
ter verkrijgSng van een politieke op- 
lossing, die gebaseerd zou behoren te 
zijn op de Akkoorden van Geneve van 
1954 en die zou voorzien in de neutra- 
lisatie van het land, het vertrek van 
alle buitenlandse troepen en zelfbe- 
schikking onder internationaal toe- 
zicht. Ik sluit hierbij uitdrukkelijk in 
een gezamenlijk optreden met commu
nistische landen en doe dat met name 
omdat dankzij de activiteit van de 
minister van Buitenlandse Zaken er 
de laatste tijd goede contacten zijn ge- 
legd met allerlei Oosteuropese landen: 
Polen, Roemenie, Tsjecho-Slowakije. 
Uit de perscommuni'ques die destijds 
zijn verstrekt, blijkt dat bij de bespre- 
kingen, die bij die bezoeken zijn ge- 
voerd, ook Vietnam aan de orde is ge- 
weest en dat men tot op grote hoogte 
tot overeenstemming bleek te kunnen 
komen”.
Tenslotte deed dr Geelkerken een be- 
roep op de minister, gehoor te geven aan 
het dnngend beroep van de regermg in 
Saigon om buitenlandse hulp in verband 
met de noodtoestand in die stad 
Het is onmogelyk uit het zeer uitvoe- 
rige Vietnamdebat ook maar emgszms 
recht te doen aan hetgeen door ande
re fracties te berde werd gebracht 
Vermeld zij hier dat met name de toe- 
spraak van mr Van der Stoel namens 
de P v d A fractie een uiterst even- 
wichtige benadermg van het vraagstuk 
bevatte Voorts bleek mt de toespra- 
ken van dr Schuijt (KVP) en mr Bos 
(CHU) dat er een grote mate van 
overeenstemming is in de benadermg 
van dit probleem tussen de doe „chns- 
ten-democratische” fracties

van de moties de regermg opnieuw uit 
bij de regermg van de V S op het on- 
middellijk, onvoorwaardelijk en defim- 
tief staken van de bombardementen op 
Vietnam aan te drmgen (variant Vis- 
ser op iVoord-Vietnam) Gezien het 
feit dat minister Luns in een gedetail- 
leerd betoog, waarm hij aangaf welke 
verschillende stappen de regermg had 
gedaan en waarm hij ook verwees naar 
met in de publiciteit gekomen stappen 
bij het staatshoofd van de VS, 
by ons het vertrouwen heeft gewekt, 
dat de motie-Schuyt impliciet is uitge- 
voerd, is het duidelyk dat de fractie 
met opnieuw in deze gewyzigde si- 
tuatie een beroep op de VS wilde 
doen
Dit leek ook in eerste aanleg de opvat- 
tmg van de P v d A te zyn Immers in 
de motie-v d Stoel werd wel gecon- 
stateerd dat het parlement overtuigd 
is van de noodzaak de bombardemen
ten op Noord-Vietnam te beemdigen, 
maar uitdrukkelijk doet de motie met 
nog eens een beroep op de regering van 
de V S Ondanks deze formulermg die 
naar onze opvattmg aansloot aan het
geen de Nederlandse regering mmiddels 
had gedaan, begon in het laatste sta
dium van de discussie de P v d A toch 
nog weer te vragen om een publieke 
mtspraak van de minister omtrent het 
beemdigen van de bombardementen 
De heer Den Uyl (P v d A ) merkte op 
dat de minister aan de wens van de 
Kamermeerderheid nog steeds geen 
uitvoenng heeft gegeven

Partijpolitiek
Terwyl het debat tot op dit moment 
een rustig verloop had, zonder dat het 
leidde tot een bmnenlandse partypoh- 
tieke rel dreigde het debat door dit op
treden van de P v d A toch weer te 
ontaarden in politieke touwtrekkery 
Het was voor de heer Biesheuvel aan- 
leidmg, om naar de katheder te komen 
en op te merken dat de minister heel 
duidelyk is geweest, met betrekking 
tot de motie-Schuyt Minister Luns 
heeft uitvoerig uiteengezet welke stap
pen, waaronder niet-publieke, hy heeft 
gedaan Impliciet heeft hy daarmee, 
naar de mening van de A R -fractie 
gezegd dat hy de motie-Schuyt heeft 
uitgevoerd Tenslotte is dat een kwes- 
tie van vertrouwen De P v d A tracht 
de minister er nu toe te brengen open- 
baar te maken wat hy vertrouwelyk 
met president Johnson heeft bespro- 
ken, maar dat zou schendmg zyn van 
het vertrouwely ke karakter van dit 
contact met de president

Terwijl mr Biesheuvel grote waar- 
dering had voor het betoog van mr.

fVlotie Van der Stoel
Hierondei volgt de motie die mr. 
Van tier Stoel (P v.d.A.) indiende 
en waar de A R -fractie voor 
stemde
De Kamer,
geschokt door het lyden van de 
bevolking van Vietnam, diep ver- 
ontrust door het thans meer dan 
ooit aanwezige gevaar van esca- 
latie,
overtuigd van de noodzaak om 
door een onvoorwaardelijke be- 
emdigmg van de bombardemen
ten op Moord-Vietnam de weg te 
helpen openen lot het beemdigen 
van de stnjd,
doet een beroep op de regering 
om er bij alle betrokken partijen 
op aan te drmgen de vijandelijk- 
heden onverwyld te staken en 
door onderhandelmgen het ver
trek van alle buitenlandse troepen 
en zelfbeschikkmg onder interna
tionaal toezicht, als voorzien in 
de akkoorden van Geneve 1954, 
te bereiken,
en gaat over tot de orde van de 
dag

v. d Stoel die de zaak met zijn motie 
boven het partijpolitiek gewoel had uit- 
getild, begon het erop te lijken, aldus 
mr Biesheuvel, dat de P.v.d.A. spijt 
had van de indiening van deze motie. 
De A.R -fractie betreurt het dat op die 
wijze de P.v d.A de eenstemmigheid 
in de Kamer dreigt te verknoeien en 
aan dit spel wil de A.R.-fractie niet 
meedoen.
Op deze opmerking van de heer Bies- 
heuvel heeft de P v d A. niet meer 
gereageerd

Luns neemt A.R. voorstellen 
over
Tenslotte kan mt het debat nog ver
meld worden dat minister Luns inge- 
nomen bleek met de voorstellen van 
dr Geelkerken De inhoud van de 
motie-v d Stoel, tezamen met de voor
stellen van dr Geelkerken, noemde hij 
„een gelukkige combmatie” Hy heeft 
toegezegd op zo kort mogelyke termyn 
aan deze voorstellen mtwerkmg te 
geven

Tenslotte is van alle moties er slechts 
een nangenomei! namelijk die van de 
heer Van der Stoel.
Alle leden van de A.R.-fractie hebben 
voor deze motie gestemd, hoewel een 
tweetal leden met de derde alinea van 
deze motie omtient de heeindigmg van 
de bombardementen — wat moeite 
heeft. Zij vonden echter daarin geen 
aanleiding om tegen de motie te stem- 
men. Dr C Boertien

Moties
Een stroom van moties daalde daarna 
over de Kamer neer In de loop van het 
debat kwamen er m het geheel 5 mt 
de bus twee van de heer Van der Spek 
van de PSP,
een van de heer Visser van D’66 (een 
vanat op een PSP motie), 
een van de heer Hoekstra, commu
nist,
een van mr v d S'oel en de heer Vis- 
seer (P v d A en D’66).
Deze laatste motie is op deze pagma in 
zyn geheel afgedrukt 
Een aantal moties was voor onze frac- 
Ue met aanvaardbaar; zo nodigde een

Minister Luns 
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VERKIEZINGEN EN 
KABINETSFORMATIES
A AN bet optreden van bet kabmet Colijn in 1933 
“ was een energieke propaganda van de Anti-Revo- 

lutionairc Partij vooratgegaan met een beknopt 
manifest dat nog altijd als een vo« rbeeld voor een 
samengevat stembasprogram mag gelden. Het luid- 
de-

Manifest

Aan het Nederlandse volk,
De leidmg der Anti-Revolutionaxre Party roept het 
Nederlandse volk in deze gewichtige dagen op tot 
krachtige inspanning ter verknjgmg van een zoda- 
nige samenstellmg der Tweede Kamer der Staten- 
Generaal, dat het in samenwerkmg met een krach- 
tig bewind mogelijk zp
1 De gezagsondermijnendt mvloeden, die een rus- 
tig en ordehik volksleven bedreigen, met beslistheid 
te weerstaan
2 onze ontredderde publieke fmancien te herstel- 
len, allereerst langs de weg van bezuimgmg op de 
uitgaven,
3 ons economised leven zoveel mogelijk uit zijn 
verval op te heffen,
4 de bestnjding van de ramp der werkloosheid 
met kracht ter hand te nemen

In de martiale styl van dit manifest was dmdelijk de 
hand van Colijn te herkennen Zoals zijn gewoonte 
was zowel by het beheer van een departement als 
wanneer hy een rede hield, had hy zich ook by dit 
manifest tot de hoofdzaken beperkt „Als ik over 
details spreek, is dit voor my een mislukte speech”, 
zei hy tegen my m 1929

InterpeSiatie
Het vooropstellen van de gezagshandhaving m het 
hiervoor vermelde manifest had zyn redenen 
In 1929 was onder aanvoermg van Urbina een ben- 
de van Venezuela naar Curacao overgestoken en 
had daar de Nederlandse gouverneur van de Antil- 
len Fruyter, gevangen genomen en hem van het 
eiland ontvoerd zonder dat hy of het garmzoen emg 
verzet hadden geboden
De regermg had geen enkel oorlogsschip in de An-

tillen gestahoneerd Colijn, die op dat moment lid 
van de Eerste Kamer was, vroeg een interpellate 
aan en zei, toen de minister van Kolomen, Konmgs- 
berger de bonding van de gouverneur en van het 
gaimzoen vergoelykte, o a , Ik weet uit ervanng 
dat, wanneer een kleme afdelmg, waarvan de luite- 
nant, de onderofficieren en versehillende soldaten 
gevallen waren, een eenvoudig Javaans soldaat zei 
„het commando gaat op mij over”, terwyl men stand 
hield als eiken geworteld in de aarde”
Terwyl Colyn met de vmst op het spreekgestoelte 
sloeg, voegde hy minister Komngsberger toe, dal 
deze defaitisme kweekte
Het resultaat is geweest, dat in de Antillen voort- 
aan altyd tenminste een setup van de Konmklyke 
Marine gestationeerd is en dat het garmzoen ver- 
sterkt werd
Nog meer mvloed op de eerst zm van het genoemde 
verkiezmgsmanifest gmg uit van de muitery aan 
boord van Hr Ms „De Zeven Provmcien” in het 
toenmalige Oost-Indie, een opzienbarende gebeur- 
tems, die korte tyd voor de verkiezmgen van 1933 
plaats had
Terwyl dit schip in handen van de muiters door de 
Indische archipel voer had Colyn, die op dat mo
ment geen minister was, gezegd dat het desnoods 
met een torpedo naar de kelder moest worden ge- 
bracht.

Bevel
Het pakkende a r verkiezmgsmanifest en het op
treden van Colyn alom in het land had tot gevolg, 
dat het aantal a r Kamerleden van 12 op 14 kwam 
Wat algemeen verwacht werd gebeurde de Komngin 
benoemde Colyn tot kabinetsformateur en deze werd 
minister-president
De gesprekken, die Hare Majesteit betreffende ka- 
bmetsformaties voert, onttrekken zich terecht aan 
de openbaarheid
Wei is gepubhceerd, dat Komngin Wilhelmma in 
1918 aan Colyn liet weten ,,Ik draag u op en vei- 
lang van u als militair, goed vaderlander en chris
ten ”
By een andere kabmetsformatie heeft Colyn eens 
gezegd „Ik ben soldaat geweest en heb leren gehoor- 
zamen, als de Komngin my lets vraagt, is dat voor 
my een bevel”

*

citjclii idtaten 
enC

D’66 heeft een maandblad, dat de naam „Democraat ’ 
draagt In het j anuan-nummer vertelt een A R — 
de eerste letters van de voornaam van de schiyver — 
v d Burg lets over het werk van de fractie 
De volgende passage lichten wy uit het artikel 
,In ons parlement is het langzamerhand traditie 
geworden dat in open'oai e zittmgen regermgspai tijen 
en oppositie zich altijd tegenover elkaai opsiellen 
Doet de ene partij een voorstel, dan wordt dit dooi 
de andeie paitij veiwoipen, ongeacht de mentes van 
het voorstel D’66 mil zich uitdrukkehjk losmaken 
van deze methode van „wei ken” ledei vooistel wordt 
geheel op zichzelf bekeken, ongeacht van welke zijde 
het komt Dit heeft een mei kwaardig gevolg 
Stemt D’66 tegen een voorstel van de legermg oj 
van een i egenngspartij, dan wordt haar voor de 
voeten gegooid dat ze achtei de P v d A aanloopt 
Stemt de fractie voor een voorstel van regenngszijde, 
dan verwiji de oppositie haar dat ze haai rol van 
oppositiepartij met goed speelt”
Wat heeft zo’n fractie het moeilijk Tjonge. tjonge.
En de moeilijkheden worden nog groter als men de 
zaken erg versimpelt. Onze indruk is voorlopig, 
dat de P.v.d.A en D’66 beurtelings achter elkaar 
aanlopen. Als D’66 verier de eigen voorstellen 
vergeleek met hetgeen van de kant van de regermg 
werd gezegd, dan zouden veel moties achterwege 
kunnen blijven.
Met Goethe zouden wij tot D’66 willen zeggeiv „Wic 
altijd zoekend voorwaarts streeft, mag op verlossing 
hopen”

fepiiaSfi1 v

In „Opime'. het orgaan van de P v d A , schryft 
drs E van Tin in ecu ai ukel over , Parlmverk 
bmnenste buiten .

Enkele citaten
„On2e 01 gamsatiestiuctuiu dieigt in de knel te komen, 
omdat steeds minder mensen hereid zijn him tv)d 
te offeren voor hmshoudehjke werkzaamheden 
contnbutie-inning, verspreidwerk, hmsbezoek, enz 
Dat betekent dat steeds minder mensen meer tijd 
en eneigie moeten steken in met-pohtieke actim- 
teiten.’’

En verder
„De afdehngen veihezen hun functie als luisterposi 
Dai betekent dat onze volksvei tegenwooidigers —• 
die ambtshalve al bijzonder vatbaar zijn voor be- 
dnjfsbhndheid — zich tn toenemende mate op 
dnjfzand bevinden, onvoldoende worden btjgestuin d 
vanuit de partijorgamsatie zelf, waai binnen zij de 
meeste van hun „viije ’ men doorbrengen’’

Partij, fractie en i edactie, „lel op uw saeck ’ 
Bovenstaande opmerkingen zouden ook door ene 
Widek gemaakt kunnen zijn in het blad ..Nederlandse 
Gedachten”.
In ieder geval kan de uitspraak van O v i d i u s niet 
gebiuikt worden, waarin hij zei „Het graan op de 
akker van een ander staat altijd weliger en het vee 
van de buurman heeft altijd grotere uiers”.
Om toch maar positief te eindigen blijven wij nog even 
bij een van de klassieken. Marcus Aurelius 
moet eens gezegd hebben:
„Laat uw gedachten niet zozeer gaan over datgene 
wat u ontbreekt als over datgene wat gij al hebl”

Voedlng
Prof dr C den Hartog heeft onlangs een uitspraak 
gedaan over de mamer van voeden in ons land

„De situatie in ons land is verontrustend De mamer 
waarop de Nedei lander zich voedt deugt met. De 
twee hoosdoenei s die een te grote rol spelen in ons 
dagehjks voedsel, zijn vet en suikei’

Wij hopen, dat op u niet van toepassing is de uitspraak 
van de Fransman De Boison; „Iedereen vult zyn 
bulk, doch slechts weinigen vullen hun geest”.
De Amerikaanse schrijver Howe heeft in het begin 
van de eeuw al eens gezegd „De meeste mensen 
eten, alsof ze zich aan het vetmesten zijn voor dt 
markf”.
Tenslotte nog een Surinaams spreekwoordi ,,Een 
verzadigde bulk weet niet hoe het een hongerige ie 
moede is”.



¥N Nederlandse Gedachten van 3 
februari j.l. werd een artikel op- 

genomen van de hand van drs. 
G. H. Terpstra onder de titel „Is 
de hnidige inkomensverdeling 
aanvaar dbaar” ?
Dit artikel heeft — goals te ver- 
wachten was — nogal wat pennen 
in beweging gebracht. De redactie 
heeft nog enkele personen ge- 
vraagd om bun visie te geven op 
de problematiek die de beer Terp
stra in zijn artikel a an de orde 
stelde. Binnen afzienbare tijd kunt 
u derhalve hierover meerdere in- 
formatie tegemoet zien.
Uit de binnengekomen readies 
hebben wij een aantal kritische op- 
merkingen, kanttekeningen en 
vragen gelicht.
Hieronder treft u deze aan:

1 Gaat de A R party akkoord met de 
denkbeelden, die de heer Terpstra ont- 
wikkelt in zijn artikel7
2 Kan het stelsel van maatregelen, 
dat de heer Terpstra schetst, anders 
dan onder dictatuur worden verwezen- 
lijkt7
3 Is het juist te stellen, dat vermo- 
gensverschillen voornamelijk ontstaan 
doordat de grote spaarders hun geld- 
middelen beleggen in grond, huizen 
en aandelen in tegenstelhng tot de 
kleine spaarders7
4 De kleme zelfstandigen (detaillis- 
ten, boeren en tuinders) circa 1/3 van 
de workers in Nederland, hebben hun 
bezit — als ze nog lets bezitten — 
verworven door heel hard en lang te 
werken en door zuimg te zijn.
Is het onaanvaarbaar, dat deze groep 
emg bezit heeft7
5 Het percentage mensen, dat een 
eigen huis bewoont is in ons land ge- 
rmger dan in de omnngende landen 
De overheid is bezig het bezit van een 
eigen woning te bevorderen
Is de heer Terpstra, gezien hetgeen hij 
in kolom 4 van zijn artikel schryft over 
,, gemeenschapsbezit” daar op tegen en 
wil hij dat de wonmgen zoveel moge- 
lijk eigendom zijn van „de gemeen- 
schap”?
6 De sociahsten spreken nogal eens 
over „gemeenschapsbezit” en bedoelen 
daarmee „staatseigendom”. Bedoelt de 
schrijver van het artikel hetzelfde, 
wanneer hij de term „gemeenschaps- 
bezit” hanteert7
7. Hoe moeten wij denken over even- 
tuele gevaren van een sterk overwe- 
gend „gemeenschapsbezit” van bij- 
voorbeeld wonmgen (als dus de staat 
vrijwel de emge huisbaas is) als de 
staatsmacht in handen valt van extre-

misten? (Denk bijvoorbeeld aan de 
Oosteuropese landen).
8 De schrijver stelt in zijn artikel; 
„Een sterke groei van de wxnsten 
leidt meestal tot uitgebreide investe- 
nngen, waardoor er schaarste op de 
arbeidsmarkt kan ontstaan” (2e zin 
van de voorlaatste almea in de le 
kolom).
Zou het in deze tijd van werkloos- 
heid m enkele branches buiten de 
randstad geen aanbevehng verdienen 
er de aandacht op te vestigen, dat m- 
vestermgen de werkgelegenheid be
vorderen7
Deze andere zijde van de medaille had 
met buiten beschouwmg mogen bhj- 
ven
9 In het artikel komt de opmerking 
voor, dat veel groepen van de bevol- 
kmg o a zelfstandigen en hogere func- 
tionarissen in het bednjfsleven de be- 
lastmg gedeeltelijk kunnen afwente- 
len op anderen o a via prijzen en ta- 
neven Nu vallen onder de zelfstandi
gen ook de kleme wmkeliers'. Kunnen 
zi] werkelijk de prijzen verhogen en 
dan concurreren tegen de grote wm- 
kelbednjven?
10. De vermogensbezitters, o a de 
grondeigenaren, worden in kolom 3 en 
4 van het artikel onder de loep ge- 
nomen. In de eerste almea van kolom 
4 worden zij over een kam geschoren, 
terwijl wordt gepleit voor verhoging 
van de vermogensbelastmg 
Wie hiervoor pleit moet onderscheid 
maken tussen gronden, die bouwter- 
reinwaarde hebben of dit in de toe- 
komst zullen krijgen (verwachtmgs- 
waarde) en landbouwgronden (mclu- 
sief bossen), die een zeer klem rende- 
ment hebben
Ter illustratie het volgende praktijk 
geval een eigenaar van weidegrond 
ontvangt een pacht van f 120 per hec
tare De eigenaar moet hiervan het 
volgende betalen polderlasten f 75 per 
ha, grondbelasting f 9, straatbelastmg 
f 6, totaal f 90 Van de f 30 per ha die 
resteert moet dan nog inkomstenbe- 
lasting worden betaald (en eventueel 
vermogensbelastmg)
11 In het artikel wordt vermeld 
welk percentage Nederlanders een 
hoog mkomen heeft Het zou mteres- 
stant zijn daarnaast te vermelden welk 
percentage belastmg zij betalen en hoe 
groot hun aandeel is in de totale be- 
lastingopbrengst in verhoudmg met de 
andere Nederlanders Daardoor ont- 
staat er een zuiverder beeld.
12 Wat is het standpunt van de re
dactie ten aanzien van de inkomens
verdeling in ons land7
Aan de heer Terpstra komt de ver- 
dienste toe, dat hij een aantal vragen 
heeft opgeroepen, die in het vervolg

m de discussie een rol kunnen gaan 
spelen. Xal van de weergegeven vragen 
zijn rechtstreeks aan de heer Terpstra 
gericht. Het spreekt vanzelf, dat de 
redactie hem gaarne in de gelegenheid 
stelt op die vragen in te gaan om zijn 
opvattingen nader toe te lichten. 
Overigens moet er op woiden gewe- 
zen — de critici mogen ook dat be- 
denken —■ dat de heer Terpstra er niet 
naar gestreefd heeft het onderwerp 
uitputtend te behandelen. Nadrukke- 
lijk werd door hem gesteld, dat hij 
zijn persoonlijke opvattingen gaf en 
dat men ook een andere visie op het

vraagstuk kan hebben.
In ieder geval is deze zaak in discussie 
gekomen. De redactie heeft er op dit 
moment geen behoefte aan om haar 
opvattingen te geven. Voorlopig vol- 
staat zij er mee u over deze materie 
nog enkele artikelen in het vooruit- 
zicht te stellen. Daarna ziet zij even- 
tuele reacties gaarne tegemoet.
Het lijkt ons nuttig enkele passages uit 
ons Program van Actie 1967—1971 on
der uw aandacht te brengen, die mede 
betrekking hebben op de inkomens
verdeling in ons land U treft die hier
onder aan

REACTIES 
OP HET ARTIKEL
IS DE HUIDIGE 
INKOMENS VERDELING 
AANVAARDBAAR ? PROGRAM VAN A CTIE

in de mleidmg op het Program van Actie komt het punt met ter sprake 
Wei wordt als een van de hoofdlijnen van een pohtiek, welke eigen land 
en ook de gehele wereld dient, onder punt g het volgende genoemd 
de bevordenng van de ontwikkelmg van meuwe maatschappijvormen, waar
door een concentratie van macht in handen van wemigen op economisch 
gebied wordt tegengegaan en waardoor de verantwoordelykheid van alien, 
die by economische activiteiten betrokken zijn, ook in de orgamsatievormen 
daarvan, tot haar recht komt
De paragraaf sociale polmek begmt met deze almea De sociale pohtiek 
dient gericht te zijn op de bevoikmg als geheel Zy zal gekenmerkt moeten 
zijn door het streven naar een sociaal-rechtvaardige positie voor een ieder, 
onder meer overeenkomstig de aard en de mate van de werkzaamheden, 
welke in het arbeidsproces worden verncht Voorts dient het sociale 
beleid in het byzonder aandacht te hebben voor de groepen van ons volk, 
welke als gevolg van ontwikkelmgen of verandenngen in het economische 
leven in de verdrukkmg geraken of zich in fmancieel opzicht met voldoende 
kunnen handhaven
Onder de punten, waar de sociale pohtiek zich met name mee bezig dient 
te houden, hebben er enkele betrekking op de inkomensverdeling 
d de zorg, voorzover de Overheid daartoe gerechtigd is, dat het nationaal 
mkomen op rechtvaardige wyze aan de onderscheidene bevolkmgsgroepen 
ten goede komt, onder meer door het by een toenemende welvaart op- 
trekken van de mimmum-mkomens, zowel van loontrekkenden als van 
anderen Voorts dient de vraag onder ogen te worden gezien, of de huidige 
automatische toepassing van het systeem van procentuele loonsverhogm- 
gen m de toekomst wyzigmg behoeft,
g de bevordenng van de totstandkommg door het bednjfsleven van 
regelmgen, welke tot strekkmg hebben aan alien, die in de onderneming 
werkzaam zijn, een aandeel in de wmst toe te kennen, 
i in het algemeen mkomensbeleid het mogelyk maken — voorzover de 
Overheid daaraan lets kan doen — van een zodamge mkomenspositie voor 
zelfstandigen en beoefenaren van vrye beroepen, dat daaruit voorzienmgen 
kunnen worden getroffen voor de oude dag boven de A O W -uitkermgen, 
j de voortgaande bevordenng van mdividuele bezitsvorming als middel 
ter verstevigmg van de sociale positie van brede lagen van het volk

DE WEEK ROND
5 februari „Ane Kleywegt van de VPRO is helemaal geen strive chnstelyke

mtellectueel, maar een verdomd leuke kerel die zich uitstekend west 
te bewegen Mijn broer gelooft wel dat er voor hem plaats is in de 
zakenwereld”
Dat zegt Mies Bouman van de VARA — de stoelendame Proeft u de 
sneer7

6 februari Wij kunnen, aldus het ARJOS orgaan, m de rechtse hoek, ons moeihjk
voorstellen dat de AR fractie met een lastenverzwarmg — die het 
gevolg is van Witteveen’s geplande loonbelasting op de A O W —- 
akkoord zou kunnen gaan
Mannen — jumores — gij zi]t op uw wenken bediend door de fractie. 
A1 eerder dan „Op wiek” was mtgevlogen Radicaal genoeg 7

7 februari Ergens in het land is een transformatorhuisje ontploft Een aantal
bouwwerken kwamen stil te liggen geen stroom 
Oorzaak7
Een haas had onder het huisje een hoi gegraven en aan de kabels ge- 
knaagd
Maar de haas bleef eelbaar Zoiets kan ook in de pohtiek

8 februari Die Duitsers toch'
Retoui luchtreis Hamburg-Munchen 298 mark Retour Hamburg-Ber- 
lijn-Munchen 240 mark Het is goedkoper vhegen wanneer een omweg 
over Berlijn wordt gemaakt 
Wat subsidie al met kan bewerkstelhgen

9 februari De rede van de Duitse minister van buitenlandse zaken — waarover
nogal wat te doen is geweest, met name m Frankryk, was op de band 
opgenomen
Maar op het moment dat die band ter controle nodig was, was die 
band met beschikbaar
Toen zei de Franse radio „als straks die band er is zal er mets te horen 
zijn dat blaam verdient Ander zouden de techmci hun vak met ver- 
staan”
Trieste zaak — een bandje is ook al met meer betrouwbaar Rechters 
brandt uw vmgers met1

10 februari Normaal was hogere prijzen — beter goed
De huisartsen krijgen nu 12 procent meer honorarium 
Durft u de conclusie aan7
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Het beeld 
der vaderen j

En dit is nu het defirutieve slot van deze sene over 
de verkiezmgen in 1918 die nu een halve eeuw ge- 
leden al in voile voorbereidmg waren 
Schouten was van de host van de westelrjke gioep, 
waartoa ook Rotterdam behoorde, afgevoerd Krmt- 
hol stond in het noorden op nummer 9 Beiden had- 
den geen schijn van kans Alleen Smeenk, de voor- 
zitter van Patnmonmm was zeker van een plaats 
Toen kwam het CNV in actie, Smeenk, Schouten en 
Kruithof, dat zijn onze mannen De mannen van de 
chnsteliik sociale beweging Twee van hen zijn zo 
laag geplaatst, dat zij geen schijn van kans h^bben 
Dat nemen wxj met Wij wekken onze vnenden op, 
in groep 3 te stemmen op Schouten en in groep 1 op 
Kruithot
Geen van die twee werd gekozen, maar zp kregen 
wel een Dehoorlijk aantai voorkeurstemmen, Kruit
hof alleen in Kampen ongeveer 400 De A R parti] 
behaalde 13 zetels in de Kamer van honderd Ge
kozen werden Idenburg Heemskerk Schreurer,

SCHUDDEN ■> GOED
GOED SCHUDDEN ’ BETER
IDEAALSCHUDDEN? EUREKA

N.V. „Eureb" Landboowmachmelabriek
voorheen Fa J v d Woude & Zn 
DRACHTEN

Beumer, A Colpn, Duymaer Van Twist, Van der 
Molen, De Monte verLoren, Van der Voort-Van Zijp, 
De Wilde, Smeenk, Zplstra en Rutgers 
Maar laenburg en Heemskerk werden minister en 
als meuwc leden werden aangewezen J F Heems
kerk en Schouten De laatste had voldoende voor
keurstemmen om als eerste plaatsvervanger op de 
lijst van groep 3 in aanmerkmg te komen *) Daarbij 
moe+ worden aangetekend, dat ]e toen met voor
keurstemmen eerder een kans had dan later, na 
wpzigmg van de Kieswet Die technische kwestie 
later we rusten Maar op deze mamer is Schouten 
toch m de Kamer gekomen en — hij werd een groot 
parlementaner *■*)
Hiermee emdigt het verhaal over de verkiezmgen 
die een halve eeuw geleden in voorbereidmg waren. 
De lezer, aic de goedheid had het verhaal te volgen, 
zal wel heoben begrepen, dat het toen met de orga- 
msatoriscbe democratie in de parti] in het algemeen 
een treunge zaak was

C. van der Kooij en Zoon
Emmasti aat 143-157, Vlaardingen, tel 010-343561-246061 
1MPORTEURS van GEDROOGDE ZUIDVRUCHTEN 

Vruchtenconserven Consumptiegrondnoten 
HANDELAARS IN

Amerikaanse tarwebloem en bakkerij grondstoffen

OZEN
Er waren kiesknngen, die gemakkelijk de voile 
kiesdeler haalden en die gingen denken aan de mo- 
gelijkheid, dat zij bij een handhaven van het toen 
gevolgde systeem er toch naast zouden kunnen grij- 
pen, als de „Haagse concentratie” zulk een beslis- 
sende bevoegdheid had Zi] wisten door te zetten, 
dat m het partystatuut een bepalmg werd opgeno- 
men Kamercentrales, die meer dan de voile kies
deler kunnen halen, hebben recht op een kans- 
biedende plaats voor de kandidaat hunner keuze. 
Nog later is die bepalmg toch weer geschrapt

’-) Schouten kreeg de volgende aantallen voor- 
keurstemmen: Leiden 249, Dordrecht 359; Middel- 
burg 97, Utrecht 382; Den Bosch 13, Tilburg 77, Arn
hem 126, Nijmegen 101, Maastricht 4
“*) Als Schouten met door voorkeurstemmen de 
eerste plaatsvervanger was geworden, dan was met 
hij, maar de heer A A de Veer, de Zeeuwse kandi
daat, gekozen

Firma A. van Roon
Speciaal adres voor 
watersport- en kampeerartikelen

WESTHAVENKADE 61 - VLAARDINGEN 
Telefoon 010 - 343492 en 343046

HOTEL-PENSION „DREYER00RD"
TELEFOON 3169 - OOSTERBEEK

IHAARUITVAL
ROOS of andere
liaarzorgen,?

Belangnjke Intensieve onderzoe- 
kingen leidden na jaren tot de op* 
zienbarende ontdekking van het we ten* 
schappelijk haartonicum TIOSIN

Men is er nu in gesiaagd een 
haartonicum samen te stellen, dat wer- 
keiijk afdoende” heJpt

TIOSIN heeft reeds ontelbaar vele 
mannen en vrouwen hun haar en daar- 
mede hun jeudig en verzorgd uiterlijk 
teruggegeven

Twijfel dus met langer. doe eens een kuur met het on* 
schatbare haartonicum TIOSIN en ook U suit enthousiast zijn.

Verpakking vo!doer,de 
voor V/2 maand f 15,70 

Duidelijke gebruiks 
aanwijzmg mgesloten

Betalmg bij ontvangst 
of bij vooruitbetaimg op giro 
341224
Al!e bestellmgente nchtenaan 
Laboratonum ROTAL afd Cosmetica, Postbus 2DQ,
S v p bij bestelhng naam van dit blad vermelden

6ei-e/fn r ^e'
r°os nu1)}-. - ^ ^ee/- A j

NAAM- EN 
NUMMERPLATEN
IN DIVERSE UITVOERINGEN
Aandmdmgen speciaal voor 
Kantoorgebouwen,, ziekenhui- 
zen enz
Zelfklevende transfers, o a 
voor autoportieren, gevellet- 
ters graveerwerken 
ZUID NED NAAMPLATEN 

ONDERNEMING G TER VEEN 
GELEEN

Graaf Huynlaan hoek Markt 
Tel 04494 - 5888=!

MITGLIED DER

(m
c ¥JSJ
O lEil S
& A Z
CD

£
S GRaveu

AANNEMENGSBEDRIJF

HARM FOKKENS 
NAARDEN N.V.

N.V. D. BROERSMA & ZONEN
INTERNATIONALE TRANSP0RT0NDERNE1ING

STR00B0S
tel 441 (5 lijnen) 

telex 46018

BODEGRAVEN
telef 0 1726 - 2643

’k Regelmatige groepagediensten naar en van geheel West- 
Dmtsland, o a ook Bodensee, Allgau, Munchen

★ Gelegenheid voor opslag in douaneloods aan de grens
★ Behandelmg douane-formaliteiten

INLICHTINGEN Verdelmg en doorzending goederen door geheel Nederland
omtrent de vele mogelijkheden tot snel- en rechtstreeks vervoer

VRAAGTEENS 
VRIJBLIJVEND

BIJ
BLIJVEN...

dat doet u door het lezen van

NEDERLANDSE GEDACHTEJN
Via de actie „Een op vier” widen wij graag 
dat meer mensen ons blad gaan lezen.
U kunt daaraan meehelpen door abonnees 
te werven Voor uw medewerkmg knjgt u 
een aardige attentie

1 ABONNEE
lepeltje, sleutelring of brochure
„De samenleving veimeuwen”

2 ABONNEES
6 cocktailpnkkers in etui of
3 lepeltjes

3 ABONNEES 
sierdoos of 6 lepeltjes

r BON
NIEUWE ABONNEE

Naam 
Volledig adres 

Woonplaats
I

Naam

Volledig adres 
Woonplaats

OPGEGEVEN DOOR

Wenst als geschenk • 

Abonnementspnjs f 6,- per half jaar

Giro 89673 l.n.v. A R. Partijstichting, Dr. Kuyperslraal 3 
Den Haaa
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weekblad van de anti-revoSutionaire partij

V N gebouw m New York

Vredespolitiek
Met is onbevredigend dat communis- 
tisch China nog steeds geen lid is 
van de Verenigde Naties. Ook de 
beide Duitslanden, Noord- en Zuid- 
Korea en Noord- en Zuid-Vietnam 
zijn geen lid van de V.N. Als al deze 
landen toegang hebben tot de V.N. 
kan de vrede daarmee alleen maar 
gebaat zijn. In deze geest sprak dr. 
N. G. Geelkerken namens de fractie 
in de Tweede Kamer bij de begro- 
tmg van Buitenlandse Zaken. Op 
pagina 2 geeft dr. C. Boertien hier- 
van een verslag. De beer Geelker
ken zei over de taak van Nederland 
bij het bevorderen van de vrede 
zeer behartenswaardige dingen.

Voorhoede-partij
Een christelijke politieke partij is 
een voorhoede-partij zei mr. Bies- 
heuvel. Zie pagina 3.

Naam
„Rondom partijen en namen”, een 
beschouwing over de naam van een 
partij, met name van de A.R.P. Zie 
pagina 4.

VoedseEvraagstuk
Op pagina 5 staat het 2e artikel van 
drs A. C. Mandel over het wereld- 
voedselvraagstuk: ,,Het vermogen 
van de wereld om zich te voeden en 
te kleden”.

Mammoet
Hoe reageert het protestants-chns- 
tehjk voortgezet onderwijs in de 
Zaanstreek op de mammoetwet. Op 
pag. 6 en 7 vertelt de heer H. G de

Jong hierover in zijn 2e artikel 
„Mammoel in de Zaanstreek”. Op 
het Pascal College ging de viag uit 
omdat men een havo-afdeling kreeg 
De unieke Zaanse samenwerking zal 
daar met vreemd aan zijn.

Reactie op readies
Is de inkomensverdeling aanvaard- 
baar of niet? Drs. G. H. Terpstra 
vindt van niet Op pagina 9 reageert 
hij op readies van lezers van zijn 
artikel van 3 februari. Die reaciies 
plaatsten wij vonge week.

Tweede Kamer
Op pagina 10 en 11 verslagen van 
de debatten over verkeer en water- 
staat en ontwikkeimgshulp.

Leerpllcht
Het vonge week beloofde verslag 
over de leerplichtwet, waarbij ook 
het onderwijs aan schipperskinderen 
ter sprake komt, koml pas volgende 
week. Het regenngsanlwoord kwam 
te laat om nog opgenomen te wor- 
den in dit nummer

Noorden
Woensdag 28 februari spreekt drs. 
B Goudswaard, A.R. Tweede Ka- 
merlid, over- „de problematiek van 
het noorden des lands”, in onze 
radiouitzendmg op Hilversum II (298 
m.) van 18.20-18.30 uur. De fractie 
gaat ook naar het noorden, zie de 
driestar op pagina 10.

¥ eelbelovende 
vakantie folder

Over de zon, de Berg Carmel, 
Bedoemen en kamelen, syna- 
gogen en kastelen. Over Jeru- 
zalem en Nazareth, Beer Sheba 
en de kibboetsiem. Over het 
Meer van Galilea en de Middel- 
landse Zee. Over natunr en 
avontnur en een cultnnr van 50 
eeuwen. Over campings, jeugd- 
herbergen en mtstekende hotels 
in het oude Land van de Bptael, 
in het jonge Israel (Schiphol- 
Tel Aviv met EL AL in minder 
dan 5 uur). Vraagt u om folders 
bij het Israelisch Nationaal Ver- 
keersbureau, Joh. Vermeer- 
straat 26, Amsterdam, telefoon 
(020) 799608.

Stuurt u my informatie over 
Israel N G. 1
Naam:
Adres:
Plaats:

WAAROM 
RECLASSERING?

DOOR PROF. MR. I. A. DIEPENHORST

1T\E reclassering heeft, zoals dit 
ook vaker in het verleden 

het geval was, heden weer met eni- 
ge tegenslag te kampen.
Er worden van tijd tot tijd men- 
sen vermoord en dit soms op af- 
schuwelijke manier. Af en toe ont- 
staan er raadselachtige branden en 
het vermoeden rijst, dat ze zijn 
aangestoken. Geregeld slaan op- 
lichters him slag. Het lijkt er in 
enkele gevallen op alsof iemand als 
dief dan wel als diefjesmaat ge- 
horen is Een moeilijk nader te om- 
schrijven maar uitwendig vrij ge- 
makkelijk te herkennen soort jon- 
gelui doet van zich spreken. In be- 
paalde kringen neemt het gebruik 
van opwekkende — men mag ook 
zeggen verslavende — middelen 
ruimere afmetingen aan.

Onjuist beeld
Misdaad is mei. aantrekkelijk maar 
trekt wel de aandacht Het valt met 
moeilijk om voor criminahteit plaats- 
ruinate in de pers, zendtxjd bij radio of 
televisie te verkrijgen Kamerleden, die 
tevens begaafde ochtendbladlezers zijn, 
stellen vragen aan de regenng, wan- 
neer er lets opzienbarends voorviel: 
„Is het de minister bekend’” Bejaarde 
Nederlanders wagen zich aan een mge- 
zonden stuk Zakenlieden op weg naar 
hun kantoor pleiten voor herinvoering 
van de doodstraf Met name moeten zij 
het ontgelden die als geestehjk afwij- 
kende typen ter beschikkmg van de 
regenng werden gesteld, dit zouden 
dan de schrandere boffers zijn, die op 
’s njks kosten verpleegd een brum le-

ventje leiden, en dat in innchtmgen 
die misschien heel modern, maar onge- 
twijfeld zo lek als een mandje zijn 
Ik wil met de grootste nadruk verkla- 
ren, dat het hier geschetste bij memg- 
een aangetroffen beeld onjuist is Door 
mij wordt met de ernst van bepaalde 
strafbare feiten betwist Integendeel 
Het is vreselijk m eigen omgevmg een 
slachtoffer te kunnen aanwijzen van 
het door een ander gepleegd geweld 
Er zijn gezmnen voorgoed ongelukkig 
geworden daa ■ een moordenaarshand 
toesloeg Hoe erg moet het wezen om 
levenslang mvalide te blijven, omdat 
de mishandelmg zo driest en wreed 
was Wat handelaren in opium, heroi
ne, LSD voor hun rekening durven 
nemen is ongehoord- om de begeerde 
„rode ruggen” te verdienen, wordt oud 
en vooral jong, er aan gewaagd

Echter feiten zijn doorslaggevend, met 
de mdruk die van een wat sensatio- 
nele benchtgevmg blyft hangen en 
evenmin 'de publieke opime die resul- 
taat is van eindeloos gekeuvel Ik noem 
een enkel cijfer
Er vmden in Nederland geen 12 en tot 
dusver zelfs geen 10 moorden per jaar 
plaats Daarentegen vraagt het verkeer 
r-nm 200 slachtoffers per maand, het-

iSJ KAPT1NO
KEUZE UIT MEER DAN 2 0 0 0

schrijfmachines
OOK TEL- EN REKENMACHINES 
BRANDKASTEN GROTE SORTER1NG

De Clerqstraat 77, tel 020-123711, Amsterdam 
Zijlweg 53, telefoon 023-20018, Haarlem 
Laan van Nreuw Oost-Indie 12, Den Haag

geen betekent een dodental van 6 of 7 
op een dag, jaarlyks beloopt het getal 
ernstig gewonden door een ongeluk op 
de weg 43 000 mannen, vrouwen en 
kmderen Wanneer algemene ongerust- 
heid reden van bestaan heeft, is het dan 
vooral vanwege laat ons zeggen een 
psychopaat die op onvoorzienbare wy- 
ze zich aan het leven van een ander 
vergreep — men kan nu eenmaal met 
voorspellen dat een onevenwichtig op- 
lichter aanvallend, dat hij agressief en 
dus heel gevaarlijk wordt — of bestaat 
er meer grond tot bezorgdheid over re- 
ceptiegangers die na het derde glaasje 
achter het stuur plaats nemen, over 
bankdirecteuren die bmnen het uur —■ 
en dan nog wel op het spitsuur — een 
nt willen maken, welke onder normale 
om&tandigheden 70 minuten vraagt en 
die daarom hun chaufeur tot het mter- 
ste aanzetten’

Niet verslappexxd
Men kan nie. volhouden dal de mis
daad in Nederland ontstellende vor- 
men heeft aangenomen Nog veel min
der is juist de stelling dat de reclas
sering met haar hulp verslappend zou 
werken, dat zij voor ongeregeldheid en 
onveiligheid, waar men deze te onzent 
opmerkt, verantwoordelijk zou wezen. 
Velen spreken hoofdschuddend over 
het rosse leven In de grote steden, over 
jeugdbaldadigheid, over een algemene 
ondermijning van de nationale samen- 
levmg. Sommige verontmstende om- 
standigheden ontken ik niet. Nogmaals 
feit enzijn feiten. Maar is het de re
classering, die ze bewerkte?

• Vervolg op pag. 8



Pagina 2 NEDERLANDSE GEDACHTEN 24 februari 1968

BUITENLANDSE
POLITIEK
IS
VREDESPOLITIEK

HIT HET PARLEMENT

DOOR Dr. C. BOERTIEN

Vrede is met alleen maar afwezigheid van oorlog

AANGEZIEN vorige week in Ne- 
derlandse Gedachten uitvoerig 

aandacht is besteed aan bet defeat 
over de kwestie Vietnam, was er 
toen geen ruimte meer over om 
aan het algemeen debat over de 
Nederlandse buitenlandse politick 
aandacht te besteden.
Het is thans niet meer opportuun 
een uitvoerig verslag van de zeer 
uitvoerige discussies te geven, Toch 
iijkt het nuttig nog een enkel punt 
uit het debat aan te stippen.

In zijn rede merkte dr Geelkerken, 
onze woordvoerder, op dat het doel 
van de buitenlandse politick in deze 
tijd, naar de memng van de fractie is, 
het bevorderen van de vrede Vrede is 
met alleen maar een afwezigheid van 
oorlog, maar zij is veeleer te zien als 
een harmomsche samenleving waarin 
geen onrust is, waarin geen gebrek is, 
waarin met wordt gediscrimineerd en 
waarin alles alwezig is, dat vroeg of 
laat zou kunnen leiden tot strijd.

Vrede
De buitenlandse pohtiek die zich in 
dienst van de vrede zal. stellen, ziet 
zich met eindeloos veel moeihjkheden 
geconfronteerd, die vaak onoplosbaar 
schijnen.
Een dergehjke pohtiek moet een onbe- 
grensd geduld opbrengen, zij moet 
ploeteren en zwoegen, ook daar waar 
men voorshands geen uitzicht ziet. Zij 
moet zich nooit laten ontmoedigen 
door impassen, waarin vraagstukken 
kunnen raken
Loopt een dergehjke pohtiek vast dan 
moet zij toch zoeken naar meuwe we- 
gen en zij moet kntisch staan tegen- 
over zowel thans gangbare opvattmgen 
als ook eigen houdmg in het verleden 
Een dergelpke vredespohtiek houdt in 
bereidheid tot het leggen van contac- 
ten, het overleggen met gehjkgestem- 
den, maar evenzeer met vermeende te- 
genstanders Zij tracht de diepste be- 
weegredenen van anderen te ontdek- 
ken en zij luistert ook naar hetgeen 
zich in het eigen volk manifesteert

Van de gehele wereldbevolking is 
slechts een op de 300 een Nederlander.

NEDERLANDSE
GEDACHTEN
WEEKBLAD VAN DE A R P 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ
onder redactie van H Algra 
(voorzitter), G J H Gnffioen, G. 
A Kieft, Mr W de Kwaadstemet, 
J W Ooms, mevr C M Ton- 
kens-Kaajan.
Adres van redactie 
en administratie:
Dr Kuyperstr 3, 's-Gravenhage, 
tel (070) - 183960, giro 89673
Adres voor advertenties:
Botenmakersstraat 45, Zaandam, 
telefoon (02980) 63224
Abonnementspnjs:
f 6,— per half jaar
Giro 89673 ten name van de A R
Party Stichting te 's-Gravenhage
Studentenabonnement: 
f 6,- per jr Losse verkoop f 0,30

Naar aantal is onze invloed dus uiterst 
gering, maar die invloed kan groot zijn 
als wij haar in dienst van de vrede 
stellen. Ons volk leeft niet tevergeefs 
als Nederland via zijn buitenlandse 
politick de vrede hier en daar naderblj 
brengt. Daartoe is Nederland in staat 
en daarom moet het streven van onze 
buitenlandse politick daar op bij voort- 
during gericht zijn.

Instrumenten
Bij het dienen van de vrede staan aan 
de Nederlandse pohtiek verschillende 
instrumenten ten dienste waaraan de 
heer Geelkerken in de loop van zijn 
toespraak uitvoerig aandacht besteed- 
de
Enkele van zijn opmerkingen worden 
hier aangestipt Opmeuw bracht de 
fractie onder de aandacht van de rege- 
rmg het onbevredigende feit dat com- 
munistisch China geen lid is van de 
YN
Voorts wees hij op het feit dat de beide 
Duitslanden, Noord- en Zmd-Korea en

WIJ KOMEN BIJEEN ...

Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land worden 
gehouden.
Ditmaal de volgende:

4r Op vrijdag 23 februari 1968 wordt 
een bijeenkomst belegd voor de A R. 

Kiesverenigingen in het district Noord- 
west-Overijssel, .n gebouw’t Nut, Groe- 
nestraat te Blokzql. Aanvang der ver- 
gadermg te 20.00 uur Mej. J van Leeu- 
wen, lid van de Tweede Kamer, zal 
spreken over „Actuele pohtiek” Na de 
pauze gelegenheid tot vragen stellen

Leden en belangstellenden hartelijk 
welkom

A- Op maandag 26 februari vergadert
de Kamercentrale Middelburg in het

Noord- en Zuid-Vietnam geen lid zijn 
van de V N De vrede kan er alleen 
maar mee gebaat zijn, wanneer al deze 
landen toegang hebben tot de V N en 
deel kunnen hebben aan de gedachten- 
wissehng Het komt de fractie voor, dat 
eigenhjk reeds een de facto bestaan 
van een staat rechtsgrond zou moeten 
geven voor het deelnemen aan de dis
cussies in de V N, zonder dat een er- 
kenning de jure daardoor zou worden 
geimphceerd In zijn antwoord noem- 
de minster Luns alleen de mogelijkheid 
dat dergehjke landen in gevallen dat 
zij bij een bepaalde zaak betiokken 
zijn door de VN. worden gehoord, van 
een hdmaatschap wilde hij met weten

Navo
Voor wat de Navo betreft, bepleitte de 
heer Geelkerken een mtbouw van deze 
instelhng in die zm dat ook pohtieke, 
sociale, economische en culturele be- 
langen der deelnemers worden be- 
hartigd In dit verband noemde hij ook 
de wens dat de Assemblee van de

Nederlands Koffiehuis, Markt te Mid
delburg. De vergadermg begmt om 19.30 
uur. Spreker drs. R Zijlstra, lid van de 
Tweede Kamer

★ Op donderdag 29 februari belegt de 
Kamercentrale Tilburg een verga- 

dermg
De plaats van saxnenkomst is het Oranje 
Hotel, Stationsplein te Breda. Aanvang 
der vergadermg 19.30 uur 
Spreker mr J. H Prins, directeur van 
de Dr A Kuyperstichtmg

-A Op vrijdag 1 maart, belegt de A R.
Hulpcentrale Hoeksewaard een ver

gadermg

De plaats van samenkomst is de con- 
sistorie van de Ned. Herv. kerk te 
Klaaswaal.

De vergadermg begmt om 20 00 uur.
Drs. R. Zijlstra, lid van de Tweede Ka-

Navo uitgroeit tot een echt parlement. 
Wat betreft de contacten met de Oost- 
europese landen merkt de woordvoer
der nog op dat onze fractie de met de 
Oosteuropese landen gelegde contacten 
toejuicht
Het gesprek met deze landen, ook op 
ander dan mimsteneel niveau, zal 
kunnen bij dr a gen tot een bevordenng 
van de vrede om dat men elkaar beter 
leert kennen en achtergronden beter 
kan begnjpen.
De heer Geelkerken prees namens de 
fractie het imtiatief van de ministers 
van buitenlandse zaken van de Bene- 
luxlanden terzake van de EEG De 6 
punten van de Benelux werden geka- 
rakteriseerd als een „rustige, genuan- 
ceerde verklarmg die geen deuien 
dichthoudt m een zo zeer kritieke fase 
van de Europese samenwerkmg ”
Wat de Benelux betreft verwees de 
heer Geelkerken naar een vergadermg 
van de Beneluxmimsters van buiten
landse zaken op 28 januan Het drong 
met name aan op het sneller vnj wor
den van het grensverkeer, op het uit- 
breiden van de gebieden van samen- 
werkmg in Beneluxverband en op een 
uxtbreidmg van de bevoegdheden van 
de raadgevende interparlementaire Be- 
neluxraad.

Wapenhandel
In de Openbare Commissievergadering 
had dr. Geelkerken gepleit voor een 
meldingssysteem op het gebied van de 
Internationale wapenhandel. De mi
nister van Buitenlandse Zaken zag 
toen geen mogelijkheden in die rich- 
ting. Het is merkwaardig dat de assem
blee van de WEU (West Europese 
Unie) een aanbeveling deed, bekend 
onder nr. 160, waarin precies hetzelfde 
wordt aanbevolen als destijds in de 
Openbare Commissievergadering is 
gesuggereerd.
Tenslotte zij nog vermeld dat de heer 
Geelkerken terzake van Nieuw Guinea 
herinnerde aan de overeenkomst die 
voorziet in een volksstenuning aldaar 
in 1969.
Is het niet zo, dat op grond van die 
overeenkomst dit jaar al het een en 
ander zal moeten gebeuren, bijvoor- 
beeld het zenden van waamemers door 
de V.N.? Wordt daarvan al iets gecon- 
cretiseerd? Mr. Bos (CHU) sloot zich 
bij deze vraag van de heer Geelkerken 
aan.

mer, zal spreken over pohtieke actuah- 
teiten.

Verder afscheid van de voorzitter i v m. 
zijn benoemmg tot burgemeester van 
Ouderkerk a/d IJssel.

-A Op zaterdag 2 en zondag 3 maart 
orgamseert het Provinciaal Verband 

Arjos Noord-Holland haar jaarvergade-
rmg, studieconferentiC en weekend in 
Enkhuizen Zaterdagmorgen om 10.30 
uur begmt de jaarvergadermg in het
Oranje Hotel, Kaasmarkt 4.

Zaterdagmiddag om 15.00 uur begmt de 
studieconferentie in het studentencen- 
trum „De Dromedaris”. Spreker Ds E. 
H. Ruitenberg (P.v.d A.) over „Kerk en 
Samenleving” De zatei dagavond en zon
dag worden ook in „De Dromedaris” 
doorgebracht Kosten voor het hele 
weekend: f 17,50 per persoon Aanmel- 
dmg' i per omgaande bij het Provin
ciaal secretariaat, mej. S. A. van Koge- 
lenberg, Koningslaan 5, Amstelveen.

CENTRALE VERGADERINGEN



Mr. B. W. Biesheuvel:

CHRISTEUKE 
POLITIEKE PARTIJ 
IS
VOORHOEDE-PARTIi

l^E t.v.-uitzending van de K.V.P. op 14 febr.
j.I. heeft nogal de aandacht getrokken. Dit 

werd veroorzaakt door de aandacht, die de uit- 
spraken van de fractie-voorzitters van K.V.P., 
C H.U. en A.R.P. getrokken hebben. Zij hid
den een pleidooi voor een nauwe samenwer- 
king tussen de christen-democratische partijen 
in Nederland.
Onder de christen-radicalen, met name in 
A.R.P. en K.V.P., ontstond daardoor deining. 
De K.V.P -radicalen zijn van mening, dat de 
beer Schmelzer in strijd handelde met hetgeen 
in Arnhem was overeengekomen.
De A.R -radicalen menen, dat de beer Biesheu
vel voorbarig handelde. De aandacht werd 
extra op deze uitzending gericht, doordat in 
bet dagblad „Trouw” een weergave werd ge- 
geven van enkele stukken, die in de „18” — 
bet overleg tussen delegaties uit K.V.P., C.H U. 
en A.R.P. — worden samengesteld.

Maandag 31 hebben de dne fractie-voorzitters op een 
bpeenkomst te Drachten een nadere toelichtmg gege- 
ven op hetgeen zi] bedoeld hebben te zeggen Het is 
ons met mogelijk een uitvoenge weergave te geven 
van de betogen die in Drachten werden gehouden 
Bovendien is in de dagbladen vnj veel aandacht aan 
deze zaak besteed
Wij volstaan ermee — en dat is voor de A R Party 
00k van het meeste belang — enkele uitspraken van 
de heer Biesheuvel weer te geven 
De heer Biesheuvel wees er op, dat hy sedert 1960 
voor een stembusakkoord van K V P , C H U en 
ARP pleit
In de verkiezmgscampagne van vong .jaar was dat 
00k aan de orde, toen gesproken werd over een „na- 
tuurlyke verwantschap” tussen deze dne partijen In 
de t v -uitzending van de K V P is die verwantschap 
tot uitmg gekomen De heer Schmelzer vroeg in die 
uitzending of het met wensehjk zou zijn dat K V P, 
ARP en C H U voor volgende verkiezmgen zodamg 
als een eenheid opereren, dat zij of met zijn drieen 
buiten het kabinet bhjven of met zijn drieen aan het 
kabmet zullen deelnemen, 00k al zou er dan nog 
met een meuwe chnstelijk gemspireerde volkspartij 
tot stand zijn gekomen
De heer Biesheuvel antwoordde hierop, dat de dne 
partijen in het verleden te vaak een eigen weg kozen 
en te vaak gescheiden optrokken,
„Dat heeft verwarrmg gesticht Wij zijn ons leven nu 
aan het beteren Er is een hechte samenwerkmg aan 
het groeien met een program, dat zich 00k begint af te 
tekenen Het is een programma, dat duidelijk is, con- 
creet en 00k vooruitstrevend en tmslotte gemspireerd 
op onze gezamenlijke chnstelijke levensovertuigmg 
Dat is een goede zaak Wanneer een program er zo 
uit ziet, dan zal dit als een magneet werken op al die 
mensen, die bi) ons horen. Met de eenheid van de 
christen-democratische partijen zijn wij op de goede 
weg”.

In Drachten betoogde de heer Biesheuvel, dat in de 
bewuste t v -uitzending duidelijk en wat opvallend tot 
uitmg is gebracht, dat 00k in de toekomst de christe- 
lijke party forma tie gehandhaafd moet blyven

Spreker vond het een misverstand te menen, dat hij 
zich met de uitspraak in de bewuste uitzending tegen 
de heer Bogaers en tegen de A.R.-radicalen had ge- 
keerd. De heer Biesheuvel wilde hepaald geen cen- 
trumpartij. Een christelijk geinspireerde party is niet 
een „vlees-noch-vis-partij”.
Zij zal per definitie een voorhoede-partij moeten zijn 
Spreker waarschuwde er tegen om ons lets op te 
laten dringen door de heren Den Uyl en Van Mierlo

De heer Biesheuvel onderstreepte met nadruk, dat een 
duidelijk concreet en vooruitstrevend program nodig 
is, maar wees deconfessionalisenng af 
Het gesprek tussen delegaties uit K V P , C H U en 
ARP is nog aan de gang

SAMEN UIT
ATADAT in 1918 de Evenredige Vertegenwoor- 
-L ’ diging werd ingevoerd, hebben wij in Ne
derland geen kabinet meer gehad, of de Rooms 
Katholieke Staatspartij, later Katholieke Volks
partij, speelde daarin een belangrijke, zo niet 
een beslissende rol
Na de bevrijding in 1945 kregen wij aanvanke- 
lijk het zogenoemde ,,nieuwe bestand”. een 
rooms-rood kabinet. Daarbij waren zowel de 
A.R.P als de C.H.U. in de „oppositie”.

Maar in 1948 kregen wij het ministerie Drees- 
Van Schaik, met een vier-partijen-grondslag. 
Die vier partijen waren- de P.v.d.A., de V.V.D., 
de K.V P. en de C.H.U. Het is de moeite waard, 
deze combinatie nog eens aan te kijken.

De ARP was tegen dit kabinet in de oppositie Het 
heeft het moeilyk gehad, doordat de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer het vertrouwen opzegde en 
formee] kwam het kabinet m 1951 ten val en werd 
opgevolgd door het kabmet-Drees, maar daarin za- 
ten acht ministers van het voorgaande kabmet Het 
bleef praktisch een vierpartyenkabmet

TN 1952 komt er na de bevrydmg voor het eerst een 
-*■ kabinet, waann de dne chnstelijke partijen alle 
dne zittmg hadden En dat is zo gebleven, totdat 
het kabinet Cals optrad Toen zaten de KVP en de 
ARP er in en de CHIT was in de oppositie Maar dit 
kabinet-Cals bleef met Ians Er> m het kehinet Dp 
Jong zitten weer de dne chnstelijke partyen Dit- 
maal samen met de liberalen
Kort samengevat na de bevrydmg was de KVP al- 
tyd regeringsparty, de CHU was 414 jaar in de op
positie en de ARP 7 jaar

VUANNEER de dne chnstelijke partijen tegenover 
” elkaar staan, de ene als ,,regeringsparty”, de 

andere in de ,,oppositie” dan is dat een vreemde en 
ongewenste zaak
Immers, de chnstelijke partijen staan, wat de die- 
pere begmselen en motieven betrett, veel dichter by 
elkaar dan welke andere partyen 00k Zy zyn het 
samen eens m die zm, dat zy samen mtgaan van de 
chnstelijke begmselen en samen aanvaarden, dat 
Gods gebod hoger is dan alle menselyke geboden 
en het gehele leven, 00k het politieke leven om- 
spant
Wanneer zy dan toch tegenover elkaar komen te 
staan, dan heett dat altyd een tydelyk en mcidenteel 
karakter en wordt met bepaald door de diepere be- 
gmselen, die blyven gelden en bmden, 00k in de 
zm van samenbmden
En daarorn is het volkomen terecht, wanneer deze 
dne chnstelijke partyen tot elkaar en tot de kiezers 
zeggen wy zullen ons best doen, om samen m de 
politiek onze weg te gaan
En om dat beter te kunnen, willen wy met onze 
chnstelijke grondbegmselen verzaken, integendeel, 
wy willen samen nagaan hoe onze chnstelijk poli
tick op de toekomst gericht moet zyn naar uitwy- 
zen van het Heilig Evangelie Daartoe dient het be- 
raad van de achttien, en van dat beraad ontvangen 
wy goede benchten

CTEL nu, dat in de nabye of verder verwyderde 
^ toekomst de dne chnstelijke partyen samen de 
meerderheid zouden verwerven in de Tweede Ka
mer, een duidelyke meerderheid, die basis kan zyn 
voor een kabmet, dan ligt het voor de hand, dat zy 
samen een coalitiekabinet vormen Want zy hebben 
samen een uitgangspunt, en zy hebben samen vast- 
gesteld, wat de pnncipiele lyn zal zyn van de te vol- 
gen politiek Zo hebben zy het 00k aan de kiezers

Spreker zei een voorschot te hebben genomen op de 
goede afloop van dat gesprek, en 00k op de goede af- 
loop van de moeilykheden, die m de KVP zyn 
gerezen Spreker zei beshst geen positie te hebben 
gekozen voor Schmelzer en tegen Bogaers Wei gmg 
spreker er vanuit, dat de problemen binnen de K V P 
tot een oplossmg worden gebracht In leders huis 
moet eerst orde komen De KVP is dit trouwens 
tegenover onze samenwerkmg 00k verplicht

In tegenstelling tot de K.V.P.-radicaal Aarden was de 
heer Biesheuvel van mening, dat de samenwerkmg 
00k de C H U zou moeten omvatten.
Hij had alle vertrouwen in de C.H.U. en in de fractie- 
voorzitter van de C.H.U. De opvatting van de heer 
Aarden getuigde zijns inziens van een wantrouwen 
waar geen reden voor is.

By de beantwoordmg van de vragen merkte de heer 
Biesheuvel o a nog op, dat hxj evenals de heer Jur-

gepresenteerd Het is onze lezers bekend, dat ik per- 
soonlyk mets moet hebben van een wyzigmg van 
ons kiesstelsel, waardoor het o a mogelijk zou kun
nen worden, dat deze dne partyen samen de meer
derheid zouden verwerven in de Tweede Kamei, 
terwy] slechts een minderheid van de kiezers ach- 
ter hen stond Maar dat slechts m het voorbygaan

TTET zou een vreemde zaak zyn, wanneer de dne 
partyen, samen een duidelyke meerderheid heb- 

bende, zouden zeggen wy moesten de socialisten 
00k nog maar opnemen m de combinatie Dat kan 
alleen by wyze van noodmaatregel Waarom dat 
zo is, hebben wy reeds eerder mteengezet De so
cialisten verwerpen namely k pnncipieel de chnste- 
lyke partijen
Zy zouden het heerlyk vmden, als die chnstelijke 
partyen voorgoed verdwenen Zy vmden boven
dien deze chnstelijke partyen schadelyk voor de 
Nederlandse politick Pnncipieel verwerpelyk en in 
de praktyk schadelyk, dat is hun oordeel 
Nog de vonge week schieef Het Vrye Volk over „alle 
fouten van de chnstelyke partyen, hun vage mid- 
denpositie, hun been en weer zwalken tussen een 
beetje vooruitstrevend en een beetle meer conserva- 
tief en hun dode gewicht in de politiek”
Het is dan 00k geen wonder, dat de socialisten, na- 
dat zy tweemaal in successie by de Kamerverkie- 
zmgen een zware nederlaag leden, hebben gepleit 
voor een linkse concentratie Zy dachten daarbij 
aan de PvdA als kern en als planeten om die rode 
zon aan de PSP, aan D’66 en soms 00k wel aan 
chnstelyk-radicale groepen, die de linkse concen
tratie rondom de PvdA zouden versterken Maar 
het is nu wel dmdelyk, dat er van die linkse concen
tratie voorlopig mets komt

A LS de PvdA weer regeringsparty zal worden, 
* *■ dan kan dat praktisch alleen, wanneer zn dooi 
de KVP als zodamg wordt gevraagd -De KVP is m 
de huidige situatie zeker van een plaats in het ka
bmet, zy doet al vyftig jaar onafgebroken mee m 
voor- en tegenspoed Soms als bondgenote van de 
PvdA, in de dagen van Drees, Van Schaik en Beel 
Soms zonder de PvdA als in de dagen van De 
Quay
Daarom is de PvdA als de dood zo bang voor een 
nauwere samenwerkmg tussen de dne chnstelyke 
partyen en stookt zy de radicalen voortdurend op, 
om het overleg tussen de dne chnstelyke partyen 
te doen mislukken En Het Vrye Volk heeft zelf 
openlyk gesehreven, waarom zy zo bang is voor een 
entente cordiale tussen de dne chnstelyke partyen 
Dan kiin zy met meer meedoen, dan kan zy geen 
regeringsparty meer worden tenzy als gevangene 
van de chnstelyke combinatie” Zy vreest de eens- 
gezindheid en de samenwerkmg van de chnstelyke 
partyen en nu er van de linkse concentratie mets 
komt, moet zy het hebben van de verdeeldheid van 
de chnstelyke partyen Vandaar haar dagelyks ge- 
stook

OVER een nauwe samenwerkmg tussen de drie 
christelljke partijen zullen wij ons hartelijk ver- 

heugen.
Dr. Berghuis heeft fli'" herhaaldelijk beplor 
Maar het was altijd zijn bedoehng, dat men bij ds® 
samenwerking duidelijk zou weten, wat men aan 
elkaar heeft Daarom is het beraad van de achttien 
eisrenlijk zijn initiatiet
Wie die nauwere samenwerking als een gevaar ziet, 
moet wensen, dat het beraad van de achttien mis- 
lukt. Maar dat zou naar onze mening grote schade 
betekenen voor de christelijke politiek in Nedeiland.

A.

gens op dat ogenblik geen antwoord kon geven op de 
vraag wat er zou gebeuren mdien de radicalen uit 
de KVP zouden treden De vraag met wie de ARP. 
zou samenwerken, als het tot een breuk in de KVP 
kwam — met de radicalen of met de anderen — 
gond de heer Biesheuvel academisch van aard „Wvj 
feennen de feiten met, wy kennen 00k de motieven 
met”,
In ieder geval zal er dan, aldus spreker 00k wel nieuw 
beraad nodig zijn voor A.R P. en C H U. Spreker zou 
het betreuren, wanneer de K.V P -radicalen uit zouden 
treden. Degenen onder hen die christelijke partijfor- 
matie voorstaan horen thuis Wi de K.V P. en in een 
breder samenwerkingsverband van christelijke par
tijen.
Ten aanzien van de A.R -radicalen merkte spreker 
op, dat zij binnen de A.R.P. behoren te blijven Spre
ker zag overigens geen teken, dat zij dit niet zouden 
doen.
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RONDOM 
PARTIJEN 
EN

„WHAT
IS
IN
A

NAME?”
EEN veel gehoorde klacht van antf- 

revolutionairen, die contacten in de 
ontwikbelingslanden hebben, is, dat het 
daar maar vaak moeilijk aanvaardbaar 
is te maken dat een partij met een der- 
gelijke naam de ontwikkeling van deze 
landen welgezind zou kunnen zijn en in 
zijn verkiezingsprogramma zelfs een 
„aanzienlijke stijging van de uitgaven 
voor hulp aan ontwikkelingslanden” be- 
pleit. .,Anti-revolutionair” zal worden 
begrepen als tegen datgene waar vele 
naties bun bestaan aan te danken heb
ben en riekt dan ook sterk naar „kolo- 
nialisme”; „reactionair”.
Nu vindt dat weliswaar zijn oorzaak 
voor een deel in het geladen, positief 
gewaardeerde begrip revolutie in vele 
jonge landen, maar dat niet alleen.
Ook in Nederland zou lemand, die de 
opdracht kreeg de diverse groepenngen 
van een passende naam te voorzien, met 
onmiddelhjk op het idee komen ge- 
noemde parti] met nu juist deze naam 
te sieren En „er zal in ons land niet 
licht lemand gevonden kunnen worden, 
die met zijn uitroep overtuigd AR te 
zijn” bedoelt te zeggen dat het er thans 
om gaat de geest van de Franse revo
lutie te bestnjden De man zal waar- 
schijnlyk eerder warm lopen wanneer 
het gaat om het bestnjden van de geest 
van de Vijfde Repubhek

„Nomen est omen”
Natuurhjk is het risico dat zo'n naam 
zijn oorspronkehjk wel degehjk veelzeg- 
gende betekenis verhest des te groter 
naar mate de parti] ouder is, Daar komt 
bi] dat een minder pregnante naam ook 
minder tpdgebonden is De aanduidin- 
gen K V.P en CHU. bv. geven, hoewel 
met name de laatste groepenng ook 
met „van gisteren” is, ook nu nog wel 
een kloppende typering van deze parti]- 
en Ook het beeld van de parti], die zich 
„van de Arbeid” noemt (vgl. Labour) 
wekt geen suggestie die hevig in stnjd 
komt met met de werkehjkheid Hoewel 
het niet waarschijnlpk is dat deze par
ti], nu opgencht, dezelfde naam zou kie- 
zen De naam draagt de dmdehjke spo- 
ren van de penode waann hi] is ont- 
etaan- de penode direct na de tweede 
wereldoorlog van „wederopbouw en 
herstel”.
In het algemeen zal de naam willen 
aangeven, hoe de parti] zich in de maat- 
schappi] wil onenteren communistisch, 
sociahstisch, hberaal of daarmee asso- 
cierende kernwoorden arbeid, vnjheid 
Ook een parti] als de A R zal van ti]d 
tot ti]d de behoefte voelen haar opstel- 
Img duidehjker in haar naam tot uit- 
drukking te brengen In dit geval hgt 
het echter niet gemakkelqk Het pro- 
bleem, dat hier hgt is vong jaar nog 
eens duidehjk naar voren gebracht m 
een sympathiek geschreven artikel van

ik meen ds Groenenberg in „Hervormd 
Utrecht” Schrijvend over de hoge pre- 
tentie van een zodamge naam en wi]- 
zend op wat er zoal in de loop der tijden 
aan particuhere ti]d- en eituatiegebon- 
den memngen onder de naam „chnste- 
h]k” — en dus met een directe verwi]- 
zmg naar de naam van Chnstus, s ] h — 
zijn verkondigd, pleit hi] voor een gro- 
tere behoedzaamheid m dezen en mt hi] 
de cn de coeur de naam van het evan
gelic voor devaluatie door een te ge- 
makkelyk gebruik te bewaren Een zelf- 
de bezwaar klonk door in de woorden 
van Prof de Gaay Fortman toen hi] in 
de openmgsrede van hun congres de 
chnsten-radicalen voorhield, dat hun 
naam bi] hem wat verbazmg had ge- 
wekt- „Ik dacht, dat we geleerd hadden 
wat voorzichtiger en wat nedenger met 
de aanduidmg „christeh]k” om te sprm- 
gen, zeker ten aanzien van het gebruik 
daarvan als onderscheidend taijvoeghjk 
naamwoord”

„Een naam om mee te werken”
Spreker voegde daar overigens aan toe 
„Daartegenover staat, dat u zo u uw be- 
doelmgen duidelpk hebt weergegeven” 
In de hier aangehaalde zmnen hgt 
eigenhjk de hele moeihjkheid opgeslo- 
ten Deze en dergelpke bezwaren tegen 
een veelvuldig gebruik in pohticis en ook 
daarbuiten van de woorden „christeh]k” 
en „evangehe” laten zich natuurhjk met 
wegwuiven met de opmerking „dat men 
zich het evangehe met behoeft te scha- 
men”, zoals wel gedaan is Het gaat hier 
immers met om schaamte maar om res
pect en om lets dat met een prachtig 
Nederlands woord „ootmoed” heet 
Deze bezwaren zullen dan ook ernstig 
moeten worden genomen. Overigens,

wanneer men bij de naamgeving duide- 
lijkheid en zorgvuldigheid zou willen 
betrachten wordt het praktisch heel 
moeilijk; er zou een naam uit de bus 
komen die er ongeveer zo uit zou zien: 
„Party, die zich bij zijn visie op de 
maatschappij wil laten leiden door de 
lynen, die het evangelic aangeeft — zo
als zij die ziet”. Want dat laatste moet 
er dan wel bij. Met een dergelijke uit- 
gebalanceerde naam knn je echter md^i- 
lijk or pad en dat Is nu eenmaal ih de 
wereld van de pnblieke opinie waarin 
de politieke partij opereert, van groot 
belang. Voor „De Vereniging tot Bevor- 
dering van de Vakopleiding in het 
Boekdrukkers- en Rasterdiepdruk en 
Chemiegrafisch Bedrijf” Is hek ongetwij- 
feld nuttig dat er op het etiket duidelijk 
staat, wat er allemaal in de ties zit, een 
politieke party kan met dit streven naar 
volledigheid in haar naam niet werken. 
De politieke partij zal deze nuancering 
beter in zijn statuten kunnen opnemen 
en een „werknaam” kiezen.

In de pohtiek kan het soms voorkomen 
dat men het etiket met teveel wil laten 
zeggen om te voorkomen dat de fles te 
snel wordt bijgezet m het rek met fles- 
sen met soortgelyke opschriften 
Zo heeft bijvoorbeeld de toenmahge 
groepenng-Gruyters — waarvan men 
wel mag aannemen dat zi] overwogen 
heeft aan de verkiezmgen deel te ne- 
men onder de naam „radicalen” — op 
advies van een reclamedeskundige ge- 
kozen voor de naam „D ’66”, een naam 
waar etikettenplakkers en vergehjkers 
weimg vat op hadden zodat deze wel ge- 
dwongen waren deze groep eens wat 
uitvoenger te monsteren 
Deze naam hood deze (inmiddels) parti] 
bovendien net grote voordeel, dat hi] 
zijn betekenis zou kunnen ontlenen aan 
de later te ontstane contouren van de 
parti] Er zat op dat moment ook weimg 
anders op Men kan wel zeggen dat deze 
opzet voor de korte penode, dat deze 
parti] optreedt, voortreffehjk is ge- 
slaagd de argeloze letter- en cijfer- 
combmatie is een pohtiek begnp ge- 
worden

Amateurs
Men ziet hieraan geillustreerd dat het 
veeleer de mhoud r, die bepaalt hoe het 
opschnft wordt opgevat, dan andersom. 
Een bekwaam televisietechmcus is met 
beledigd wanneer* wi] hem mdelen bi] 
de Vereniging van Arbeiders Radio 
Amateurs De naam gaat aan de hand 
van het beeld, dat ir de pubheke opime 
bestaat een geheel eigen leven leiden, 
waarbi] soms ver wordt afgedwaald van 
de oorspronkehjke betekenis, getuige 
een kloeke advertentie m de Nederland-

se ochtendbladen van 9 September (de 
A R. hield die dag een Partij Convent) 
waarin in centimetershoge letters de 
meuwe Fiat werd aangekondigd als de 
„Anti-Revolutionaire” Revolutionair 
De verklanng van deze betitehng moet, 
bhjkens de verdere tekst van de adver
tentie worden gezocht in „de totale 
conceptie” en de degehjke techmek van 
dit voertuig (En dus met in de geruis- 
loze wijze waarop de bocht wordt geno
men, want dit wisten eerst de avond- 
edities te vermelden) Vast staat in elk 
geval dat de reclameman met verwacht- 
te dat dit opschnft bij de lezers aseocia- 
ties zou opwekken met traagheid en 
slechte hggmg of onbetrouwbaarheid.
Een moeilijk meetbaar, maar even moei- 
hjk te overschatten element is de ge- 
voelswaarde van de eenmaal bestaande 
naam Deze is vanzelfsprekend het 
grootst bi] de trouwe aanhanger voor 
hem is aan de naam een wereld van ge~ 
voelens en ervarmgen verbonden 
Bekend is het verhaal van de kiesver- 
emgmg in een dorpje, die toen de parti] 
door een samenwerkmg bi] de gemeen- 
teraadsverkiezingen een hoger hjstnum- 
mer kreeg dan gebruikelyk, daar maar 
weimg voor voelde men vond de „1” 
zo’n ,;rooms” cijfer Een verstokt anti- 
revolutionair zal de letters A en R 
prachtletters vmden, die zich met emge 
kracht laten mtspreken Ook is het geen 
toeval dat destijds de V V D de, bi] de 
kiezers waar zi] op miktc, vertrouwde 
lettercombinatie van de vooroorlogse 
V D in dezelfde volgorde in haar naam 
opnam Juist met het oog op de eigen 
groep zal daarom niet hcht tot naams- 
verandermg worden besloten, hier komt 
nog bi] dat het juist de meest hechte 
kern van deze groep is — het actieve 
kader van een partij — die dat besluit 
zou moeten nemen Voor deze zou het 
nemen van een dergehjk besluit neer- 
komen op het mnemen van een aanzien- 
h]ke stad.
Anderzijds zit in deze aantrekkelijkheid 
van de oude naam ook het nadeel: die —■ 
positieve — gevoelswaarde bestaat voor 
anderen niet en onder die anderen zijn 
er velen waarin de politieke partij die 
er per definitie op uit is meet aanhang 
te verwerven, geinteresseerd is. En wan
neer een partij de indruk heeft dat men- 
sen, die tot ^aar aanhangers zouden 
kunnen behoren — gezien de gemeen- 
schappelijk gekoesterde idealen — geen 
interesse tonen, dan zal dat zo’n partij 
een punt van aanhoudende zorg zijn. De 
kans bestaat, dat deze mensen eenvou- 
dig niet op het idee komen eens goede 
nota van deze party te nemen omdat, 
hen een verouderd, hen niet aanspre- 
kend beeld voor ogen staat. In dat beeld 
speelt de naam een belangrijke rol. Het 
is nu eenmaal erg vervelend als lemand 
lets tegen je heeft op grond van een 
eigenschap die je niet (meer) bezit. 
Vooral als hjj deze van je gezicht meenl 
at te kunnen lezen. Het kan een over- 
weging zijn om van uiterlijk te veran- 
deren

Mouieut
Een grote rol speelt ook de aanwezig- 
heid van de voorwaarden die naamsver- 
andenng mogehjk maken: het khmaat 
moet er zijn voor het maken van een 
meuwe start en er moet levens een 
duidelijk moment zijn Na de bevnjdmg 
was er zo’n moment* De Commumsti- 
sche Parti] Holland werd C P Neder
land, een voor Fnezer en Limburgers 
acceptabeler naam, ongetwijfeld, De 
Kathoheken ruilden Staatsparti] voor 
Volksparti] Naamsverandermgen wa
ren mogehjk omdat er meer veranderd 
was* aan dit „meer” wilde de Parti] van 
de Arbeid gestalte geven, de discussie 
over de vraag of dit wel of met gelukt 
is, duurt hier en daar nog voort 
De naamgeving was overigens interes- 
sant Men stond voor de taak het meu
we tot uitdrukkmg te brengen en te- 
vens de oude — grote — groep ver- 
trouwehjk te blijven aanspreken. hier 
werden mensen veremgd wie het 
woord „sociahsme” weimg respectieve- 
hjk alles zei Het werd niet „socxaheti- 
sche” parti], het werd „van de arbeid”. 
Om een soortgelijke reden is het niet 
waarschijnlijk, dat wanneer het In Ne
derland op enig tijdstip tot enigerlei ver- 
band van confessionele partij en zou ko
men, hlervoor de naam C.D.U gekozen 
zou worden, omdat deze naam voor ten- 
minste een van de partners een politick 
beeld oproept, dat niet haar ideaal is. 
Dit nog afgezien van het feit dat er in 
ons land een groepering van „gedoop- 
te liberalen” — de uitdrukking is van 
prof. Diepenhorst — van deze naam 
bestaat waarmee op grond van het mer- 
kenrecht moeilijkheden zouden ont- 
staan.

| Centraal Comite |
I van Anti-Revoiutionaire Kiesverenigingen |
H, DR. KUYPERSTRAAT 3 - DEN HAAG |
| Voor het PARTIJSECRETARIAAT wordt, in ver- |
5| band met mtbreiding werkzaamheden, gevraagd zo spoedig g
W mogehjk J

1 EEN JONGE MEDEWERKSTER f
a hi] voorkeur Mulo-dxploma Kenms van typen, accuratesse en a
S gevoel voor admmistratie is gewenst S

2 Een prettge werkkring wordt geboden op een met te groot 3
2 kantoor, waarop in goede teamgeest wordt gewerkt g
p Salans overeenkomstig Rijksregelmg en leeftyd J
i SOLLICITATIES WORDEN GAARNE INGEWACHT OP BOVENSTAAND j 
p ADRES (EVENTUEEL TELEFONISCH 070 - 18 39 60) p
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HEX WERELDVOEDSELVRAAGSTUK

Snelle agransche ontwikkehng in Zuid-Amenka heeft met plaatsgevonden

i'AM thans te komen tot de we- 
reldvoedselvoorziening, zal 

allereerst aandacht worden lie- 
steed aan het geschrift „The 
world’s capacity to feed and clothe 
itself” (Het vermogen van de we- 
reld om zich te voeden en te kle- 
den), van Colin Clark, een econo
metrist en een van de meest voor- 
aanstaande landbouweconomen ter 
wereld.
Het artikel, reeds daterend van 
1947, is gedeeltelijk door de fei- 
telijke ontwikkelingen achterhaald, 
maar er blijft nog genoeg interes- 
sants over. Vele van de door Clark 
gegeven suggesties hebben ook nu 
nog zin; zouden deze gevolgd wor
den dan zou in de oplossing van 
het wereldvoedselvraagstuk een 
grote stap vooruit gezet zijn. Een 
samenvatting van het artikel, met 
commentaren daarop, volgt hier- 
onder.
Techmekverbetei xngen in landbouw en 
veeteelt kunnen onder gunstige omstan- 
digheden, de produktie per man met 
iVaVo per ]aar doen stngen Dat wil 
zeggen voldoende om gelpk op te gaan 
met de toenemmg van de wereldbe- 
volkmg (± l°/o per jaar), met daarnaast 
nog een marge voor een verhoogd con-- 
sumptiepeil en een verbeterd consump- 
tiepakket Dit veronderstelt echter, dat 
het agransch arbexdsaanbod zal worden 
gehandhaafd, maar in feite is er in bpna 
ieder land in de afgelopen Daren een 
vlucht van het land geweest, die nog 
schijnt te zullen toenemen Deze land- 
vlucht is het grootst in de economisch 
verst gevorderde landen (respectieve- 
lijk delen van die landen), met andere 
economische alternatieven (in de zm 
van meer lonende bestaansbronnen) 
Daartegenover neemt in meerdere 
Aziatische landen de landbouwbevol- 
king nog toe.
De landvlucht is bevorderd door bete- 
re verbindmgen, onderwijs, en tal van 
andere sociale factoren die de platte- 
lander dichter bij de stad hebben ge- 
bracht

Tekort aan arbeid
Clark stelt dan;
niet de wet van de afnemende meer- 
opbrengsten, noch het gebrek aan land- 
bouwgronden, heeft het wereldvoed- 
seltekort veroorzaakt, maar wel het te
kort aan arbeid. De wereld is gevoed 
geweest door de onderbetaalde arbeid 
van boeren en landarbeiders over de 
gehele wereld De nieuwe generatie 
neemt dit met meer, en hienn ligt dan 
mede een verklaring voor de vlucht 
van het land.
Ter verduidehjking van de wet van de 
afnemende meeropbrengsten, deze houdt 
in, dat.
bij 2 gehjkwaardige stukken land het 
dichter bevolkte per hoofd minder pro- 
duceert dan het dunner bevolkte, dwz . 
dat de arbeidsproduktiviteit er dus klei- 
ner is Deze wet is echter slechts toe- 
passehjk als het land een bepaalde agra
nsche bevolkmgsdichtheid heeft be- 
reikt Zuid-Amenka en Austrahe (met 
gedeelten van Noord-Amenka en Afn- 
ka) zijn zo dun bevolkt, dat de bevol- 
kmg sterk zou kunnen toenemen voor- 
dat deze wet van de afnemende meer
opbrengsten zou gaan werken 
Clark illustreert de werkmg van deze 
wet aan de ontwikkehng in de U S S.R 
in de jaren 1928 en 1938. Het aantal 
mannen in de landbouw werkzaam is in 
die jaren met 28°/o teruggelopen (van 
36 700 000 tot 26 300 000), maar de pro
duktie per man is met 37°/o toegeno- 
men, waardoor de totale opbrengst met 
slechts 2% is verminderd 
Om dichter bi] huis te blijven, de ont- 
wikkelmg in Nederland in de jaren 
na de 2e Wereldoorlog zal waarschijn- 
lijk genoegzaam bekend zijn. In 20 ja
ren is met alleen het percentage van de
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agransche beroepsbevolking in de to
tale beroepsbevolking vrywel gehal- 
veerd, maar is ook in absolute cyfers 
de agransche beroepsbevolking sterk 
verminderd Dit alles by een vnj sterk 
toegenomen agransche produktie, wat 
wijst op een zeer sterk toegenomen ar
beidsproduktiviteit

De landbouw in Nederland slaat wat dit
betreft ten opzichte van de Industrie, 
in zijn geheel genomen, wel een bijzon- 
der goed figuur: een sterkere toeneming 
van de arbeidsproduktiviteit.
Of wij wat in Nederland is bereikt ook 
mogen toepassen op de mogelijkheden 
elders in de wereld is een andere kwes- 
tie. Hierop vordt n-derhand nog terug- 
gekomen. Een aanwijzing kan het in 
ieder geval wel zijn de zaken niet al te 
somber te zien.

Vlucht van het land
Om terug te komen op de vlucht van 
het land, Clark acht een verhoging van

de prpzen van landbouwprodukten, ten 
opzichte van die van industneproduk- 
ten, over de gehele wereld nodig, 
om het verhes aan arbeidskrachten te- 
gen te houden
Echter, hoe groot de prysstuging van 
landbouwprodukten ook zal zijn, het 
economisch evenwicht zal een minder 
ongelyke verdelmg van de agransche 
wereldbevolking, m verhouding tot de 
beschikbare grond, vragen Dit moet 
betekenen een vermindering van de 
agransche bevolkmg in Oost-Europa, en 
zou nog meer het geval moeien zyn in 
India en China (met een hoge bevol- 
kmgsdichtheid en een dienovereen- 
komstig lage produktie per man); dit 
zou moeten geschieden door mdustna- 
hsatie
Clark verwachtte, in verband met de 
grote oppervlakten dunbevolkt land ge- 
schikt voor de landbouw, een snelle 
agrarische ontwikkehng in Zmd-Ame- 
nka, Afnka en Australia Er zijn echter 
grenzen zowel aan de agrarische be- 
roepsvormmg (die met meer kan be- 
dragen dan 3% p 3 ), als aan de kapitaal- 
vormmg in deze werelddelen H13 ver- 
wacht dat, onder gunstige omstandighe- 
den, het relatieve voedseltekort in 
± 1980 zal zijn opgelost, maar stelt 
daarbij als voorwaarde dat de stroom 
van migranten, die groter zou moeten 
zijn dan ooit tevoren, en kapitaal naar 
de' onderontwikkelde contmenten met 
wordt belemmerd door pohtieke onze- 
kerheden, economisch nationahsme of 
andere factoren Wij weten nu al wel, 
dat deze voorwaarde met meer dan een 
vrome wens .s gebleken te zijn, een 
theoretische mogelijkheid die door de 
pohtieke ontwikkelingen uitgesloten is 
De snelle agransche ontwikkehng in 
Zuid-Amenka en Afnka heeft nog met 
plaatsgevonden en het zou te optimis- 
tisch zijn te veronderstellen dat de 
streefcijfers van Clark, wat betreft de 
bijdragen m de wereldlandbouwproduk- 
tie, voor deze werelddelen ook maar bij 
benadenng zouden worden gehaald Ge- 
noemde bijdragen zouden er voor de 
genoemde gebieden in de vermelde ja
ren als volgt uit zien’

1930-39 1960 1980
US.A. en Canada 14.1»/o 11.8»/» 5.7%
Rest van Amerika 11.6 14.1 29.7
U.S.S.R. 8.4 5.9 3.1
India en China 21.2 23 3 12.2
Zuidoost-Azie 5.9 5.0 9.1
Afrika 9.9 10.9 22.1
Australie en

Nieuw-Zeeland 2.1 2.2 4.2
In deze cijfers is o a met opgenomen 
de bijdrage van West-Europa m de we- 
reldlandbouwproduktie.
Het ziet er thans in tegenstelling tot 
de zerwachtingen van Clark mdertijd, 
veel meer naar uit, dat de ontwikkelde 
(industrie)landen een nog groter deel

van de wereldlandbouwproduktie zul
len kunnen leveren, en de ontwikke- 
hngslanden daarbij relanef zullen ach- 
terbhjven

Landbouw gronden
Dat anderzijds de verwachtingen van 
Clark bij de vooronderstelde gunstige 
voorwaarden wel gegrond waren op de 
feitehjke toestand moge blijken uit de 
volgende opstelhng
Afnka en Zuid-Amenka hebben teza- 
men meer dan de helft van het wereld- 
areaal aan „standard farm land” (grond 
geschikt voor landbouw), terwijl hun 
mwonertal minder dan 1/8 van de we
reldbevolking bedraagt Voor Australia 
zijn deze cijfers 1/40 van het wereld- 
areaal en 0 003 van de wereldbevolking 
Om de grote ongelijkheid te laten bhj- 
ken, deze cijfers zijn voor Azie 1/5 van 
het wereldareaal en meer dan de helft 
van de wereldbevolking 
Om het begnp ..standard farm land” te 
verduidehjken, als standaard zijn geno
men de landbouwgronden in de ooste- 
hjk-centrale staten van de U S A en in 
Noordwest-Europa De gronden in de 
rest van de wereld zijn op dit , standard 
land”, in verhouding tot hun khmato- 
logische geschiktheid voor landbouw en 
veeteelt, herleid

Thans weer komend tot de wereldvoed- 
selvoorziemng, in 1938 had slechts 1/3 
van de wereldbevolking (die in Noord- 
Amenka, Europa, de USSR, Oceanie 
en delen van Zuid-Amenka) voldoende 
voedsel, uitgedrukt in caloneen. Maar 
in b v Italie en Rusland werd dit ge- 
vormd door een eenzijdig dieet, en 
moest dit daarom als een minimum be- 
schouwd worden Onvoldoende voedsel 
was beschikbaar voor het merendeel 
van de bevolkmg in Azie, Afnka en de
len van Centraal- en Zuid-Amenka, dit 
voornamehjk aan dierhjke vetten en 
eiwitten Om voor deze 2/3 van de we
reldbevolking het vooroorlogse peil van 
Itahe en Rusland te berexken zou dit 
betekenen een toeneming van de vraag 
naar voedsel half zo groot als die ver
oorzaakt door de wereldbevolkings - 
groei.
Om het vorengenoemde mimmumpeil 
te bereiken zou de agrarische produktie 
in het jaar 2000 het dnevoudige moe
ten bedragen van die in 1938 Zonder 
hulp door de njkere landen aan de ar- 
me landen zal in deze laatste landen 
de consumptie heperkt zijn door het 
eigen reele mkomen, maar in weerwil 
daarvan zal de vraag naar agrarische 
produkten toch het 21/2-Voudige van 
1938 bereiken

Welke wegen?
Een vergelijking tussen 2 landen moge 
de bestaande toestand verduidelijken. 
Hiervoor zijn India en Italie genomen. 
Beide landen waren agrarisch in ge- 
lijke mate overbevolkt, maar in Italie 
is de produktiviteit het dubbele van die 
van India, als gevolg van betere trans- 
portmogelijkheden, en het gebruiken 
van moderne werktuigen, meststoffen 
en wetenschappelijke methoden. Die 
mogelijkheden bestaan ook in India, 
maar daarvoor zullen vele maatschap- 
pelijke taboes moeten worden door- 
broken (de taak van het land zelf), 
waarnaast veel zal moeten worden ge- 
investeerd om tot een betere intrusting 
te komen (een taak mede van de r(jke 
landen). Ook in India kan, bij toepas
sing van wetenschappelijke en techni- 
sche verbeteringen, op dezelfde stuk
ken land de produktie met iVa*/# per 
jaar toenemen.

De wegen die openstaan voor een be
tere wereldvoedselvoorziening in de toe- 
komst en een gedeelte van de menin- 
gen die hieromtrent bestaan zullen in 
een slotartikel worden weergegeven.

Wij leveren kwaliteiisfineren!
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MAMMQET IN ZAANSTREEK
REACTIE VAN PROT. CHR. VOORTGEZET
ONDERWIJS OP DE MAMMOETWET door k & de
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¥/V Nederlandse Gedachten van vorige week verscheen het eerste 
A artikel over de „Mammoet in de Zaanstreek”. De heer De Jong 
beschreef daarin de gevolgen voor het voortgezet onderwijs, als 
de mammoet over een half jaar zijn intree in de onderwijswereld 
doet.
Aan de orde kwamen: Hoe bepalen we voor welke school het kind 
geschikt is?; welke scholen kent de mammoetwet?; de brugklas 
(met als illustratie het mammoet-emplacement, dot ook op deze pa
gina is afgedrukt) en kleinere scholen bedreigd.
In het nu volgende artikel vertelt de heer De Jong hoe het pro- 
testants-christelijk voortgezet onderwijs in de Zaanstreek reageert 
op de komende mammoet.

vers

Buiten het beroepsonderwijs, dat later m 
dxt artikel even ter sprake komt, zijn in 
de Zaanstreek vier prot.-chr scholen voor 
voortgezet onderwijs:
a. het Reformatonsch College „Blaise 
Pascal” — kortweg Pascal College *) 
genoemd — dat nu nog alleen een h b.s. 
herbergt van 275 leerlingen,
b. de Groen van Pnnsterer-school voor 
ulo in Zaandam-noord (240 leerl);
c. de chr ulo-school in Zaandam-zuid 
(167 leerl) en
d. de chr. ulo-school in Wormerveer 
(157 leerl.)
De ulo-scholen worden 1 augustus 1968 
scholen voor mavo Het bestuur van het 
Pascal College heeft de minister meege- 
deeld gekozen te hebben voor omzettmg 
van de h b s in een atheneum.
Een havo-school voor het protestantse 
deel van de Zaanse bevolkmg lijkt er op 
het eerste gezicht met zo erg in te zitten. 
En dat zou voor de kinderen uit dat 
milieu ernstige gevolgen kunnen hebben 
Immers de Zaanstreek is bij uitstek een 
mdustnegebied en kan daarom vrij veel 
hoger opgeleid kader plaatsen,
De gemeentelijke scholengemeenschap 
— het Zaanlandse Lyceum met ruim 1000 
leerlingen — bevat naast een gymnasium 
en een h.b s nu al een experimentele 
havo, terwijl het r -k St Michael-College 
met zijn 400 leerlingen wel met automa- 
tisch over een havo zal kunnen beschik- 
ken, maar toch met een gymnasium en 
een atheneum meer opleidmgsmogelij k- 
heden zal blijven bieden dan het Pascal 
College

By niet-toewyzing van een havo-school 
aan het Pascal College zullen in de toe- 
komst de hogere functies in het Zaanse 
bedryfsieven in onevenredig grote mate 
door met-protestanten worden vervuld. 
Een andere mogelykheid is, dat de ouders 
van voor het havo geschikte leerLngen 
hun kind laten opleiden aan het Zaan- 
lands Lyceum In het verleden hebben al 
vry veel leerlingen de stap gezet naar de

gemeentelijke m m s. of de havo By de 
beoordehng hiervan moet wel goed over- 
wogen worden, dat een kind recht heeft 
op de opleidmg die voor haar of hem de 
beste is Studie aan protestantse scholen 
in Amsterdam of Alkmaar vormt voor 
verreweg de meeste ouders geen redelyk 
altematief wegens de grote afstanden en 
daaruit voortvloeiende kosten en tyd- 
verlies In dit verband is het „mteressant” 
te vermelden, dat het Zaanlands Lyceum 
in September 1966 een dependance heeft 
gesticht m Krommenie, de meest noor- 
delyke gemeente in de Zaanstreek 
Het was ongeveer deze situatieschets, die 
de conrector van het Pascal College, de 
heer H Sybrand, enkele jaren geleden 
al ter overdenking voorlegde aan zyn be
stuur Het ligt voor de hand dat het be
stuur — gezien zyn eigen doelstellmgen 
— op grond van de experimentenwet aan 
de Kroon toekenmng van een havo-school 
verzocht.
De heer Sijbrand realiseerde zich even- 
wel heel goed, dat by een gunstige be- 
schikkmg van de bewmdsman de dne 
ulo-scholen gedeeltelyk ontvolkt zouden 
kunnen worden Nu had hy de verant- 
woordelykheid daarvoor op de wet kun
nen schuiven zonder verder blyk van 
medeleven Op zyn voorstel kwamen ech- 
ter in november 1965 de leiders van de 
vier scholen by een, waarby hy zelf de 
directie van de — toen nog — chr. h b s 
vertegenwoordigde De heren waren het 
op een punt vry spoedig eens: de mam
moetwet dwingt ons om elkaar te steu- 
uen. Omdat geen van de toekomstige 
mavo-scholen enige kans maakte op een 
havo-afdelmg of een havo-kop (onvol- 
doende ruimte, geen bevoegde leraren, 
geen vaklokalen), zou de aanvraag van 
het Pascal College gesteund moeten wor
den door de andere besturen

*) Het wordt steeds meer gewoonte de 
combmatie atheneum-havo als college te 
betitelen.

Open gesprek vwo-mavo
By de hoofden der ulo-scholen leefde de 
gerechtvaardigde vrees, dat een compleet 
Pascal College — atheneum plus havo — 
de beste en misschien ook de goede mavo- 
leerlmg tot zich zou trekken Hiertegen- 
over kon de conrector van het Pascal Col
lege slechts stellen, dat men dat moeilyk 
het vwo kon verwyten, het is de wet, die 
de kinderen deze meuwe mogelykheid 
biedt. Overigens is het met de bedoelmg, 
van het havo een veredeld ulo te maken, 
waar een verminkt h b s -diploma te halen 
valt, het is een volwaardig eigensoortig 
schooltype met zyn eigen eisen en toe- 
la tmgseisen!
Het is vooral de directeur van de Groen 
van Prmstererschool geweest, die bewerk- 
stelhgde, dat ook zyn collega’s van het 
ulo con amore hun medewerkmg aan het 
havo-project gaven Het is goed te be- 
denken, dat een ulo-man aan het woord 
is in het volgende citaat uit de notulen 
De heer Kouwenhoven, hoofd van de ulo 
Zaandam-noord- „Tien jaar geleden is ge- 
yverd voor een chr h b s De opnchtmg 
van deze school heeft het ulo leerlingen 
gekost.
Nu krygen we de aanvraag voor een chr 
havo Ook daar dienen we alien achter te 
gaan staan Als die school er komt, zal 
zy het ulo weer leerlingen kosten Zonder 
havo komt het christelyk onderwijs achter 
te liggen by het openbaar onderwijs
De ulo-scholen zullen het verlies moeten 
nemen en alle mogelijkheden die er nog 
overblijven, moeten uitputten.
Wel zal er een buitengewoon goede 
samenwerking moeten zijn tussen alle 
scholen. Er moet ook een goede brochure 
naar alle ouders toe.
Die samenwerking op onderwijskundig 
niveau is veel belangrijker dan het vor- 
men van een scholengemeenschap uit 
angst ”
De respectieve schoolleiders verkeerden 
hierna alien in een stemming elkaars

leven gered te hebben Oro de goede ?n ~ 
loop te vieren besloten ze wegen te zcPen 
ken voor een nauwere samenwerking ms ec 
betrekking tot de toelatmg en de bru1106'* 
klas, de basis voor een gemeenschap v161^ 
scholen was gelegd 2ne

•noet
Gezamenlijk bestuursoptreden 5erst
Pas nadat de vier hoofden van de ondt^J 
wysinstellmgen hun vaste wil tot ^eau 
grootst mogelyke samenwerking bui1|eer^ 
elke discussie geplaatst wisten, hebtjjaar 
zy hun besturen volledig ingelicht en h|ern; 
opgewekt zich met elkaar te verstaan
hun fiat te geven aan de resultaten v___
hun besprekingen
De besturen der ulo-scholen onderstei d 
den in een brief aan de minister 1 fl 
tweede verzoek van het Pascal Coll " 
om een havo-school (Het eerste was 
gewezen op grond van de 100-norm, 
eerste klas hbs telde 83 leerlingen). 1 
uitwerking van het idee van de gemei 1 
schappelyke brugklas werd aan de m< 
sen van de dagelykse praktyk, de scho 
leiders overgelaten Alleen, wanneer 1 ■
een en ander bestuurlyke consequent I
met zich zou brengen, was mschakel) |
van de besturen nodig Elk bestuur 1 
noemde 2 leden in een zogenoemde best 
rencommissie i

Gemeenschappelij ke brugklas
Onder de coordmerende en inspirerei 
invloed van de onvermoeibare auctor 1
tellectuahs de heer Sybrand, kwamen '
schoolleiders tot de volgende afsprai 
omtrent de brugklas 
De dne mavo-scholen laten leerlingen I 
op advies van het hoofd der lagere scho [ 
het Pascal College contmueert (voorlop1 c 
de selectie in tweede mstantie d.m v. 
proefklas ^
De vier scholen stellen een gezamenl 
leerplan op voor het brugjaar, gebruil 
in dat jaar dezelfde boeken en geven | 
lang en zoveel mogelyk dezelfde rep( 
ties en proefwerken. Met het oog opj 
doorstrommg is van veel belang de! ,
spraak dat gedurende de eerste drit 1
vier maanden in de brugklas hetzel 
tempo aangehouden wordt en de pro 
werken gelyktydig gegeven zullen w 
den.
Op het atheneum zal de leerstof bepa 
wel meer mtgediept worden dan op 
mavo-scholen, maar in alle brugklas 
worden tot de kerstvakantie precies i '
zelfde onderwerpen behandeld Een b 
goede mavo-leerlmg kan dus na 2 
eerste rapport in begin december zone 
enige moeite overstappen naar de ha' 
brugklas. Een beweginj in omgekeei 
nchting zal ook wel eens nodig zyn 
Na Nieuwjaar gaat het tempo uit 
lopen; anders zouden zowel de mai 
als de atheneum-leerling en gedupei 
worden. Het is niet verantwoord t 
kind van 12 jaar te lang achtereen ge 
telijke krachttoeren te laten uithd! 
maar ook een zich vervelende leerli __

Het Pascal College heeft straks ook een havo-afdelmg
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Docenten in actie
In maart 1967 riepen de schoollexders al 
mn medeweikers bijeen in een gezamen- 
ijke bijeenkomst om hen — bij monde 
ran een der ulo-hoofden — op de hoogte 
e brengen van de beslmten en plannen. 

{Per plaatse werd voor elk leervak een 
iverkgroep samengesteld, bestaande mt de 
letrokken vakdocenten van de vier scho- 
en Elke groep kreeg als opdracht voor 
let gemeenschappelijke brugjaar een 
leerplan en een boekenlijst op te stellen 
ioewel de leraren als geen ander bxjna 
ijfelxjk geconfronteerd werden met de 
iraktisch problemen die deze opdracht 
net zxch meebracht, hebben ze met 
sithousiasme hun medewerkmg toegezegd 

ede d® — belangnjker nog — ook verleend 
te Zo!en gemeenschappelijke brugklas immers 

s een tweeslachtig geval. De leerlmgen 
noeten zolang mogelijk in de gelegen- 
leid gesteld worden te switchen van het 
me schooltype naar het andere, Toch 
noet in de brugklas de leerstol van het 

gjj ^erste leerjaar doorgewerkt worden Ook 
)ij gelyke uren-tabellen zal een athe- 

cnde leum_ieerlmg in dat jaar een hoger ni- 
^ beau moeten bereiken dan een mavo- 
buit<eerimg
iebb()aar goorheen speelt heel sterk de mo-
en ^■lernisering' van de leerstof en de metho- 
aan 
sn Vi

ng m 
bru 

.ap v;

>W.O.

[eeft een bijzonder trieste aanbhk. Dat 
loch het een noch het ander veel zal 
mnnen bijdragen tot de persoonlijkheids- 
orming, staat zeker vast.
let mavo gaat nu in zijn eigen tempo de 
eerstof voor het eerste jaar behandelen, 
nisschien moet nog wel eens lets uit de 
srste penode gerepeteerd worden Op 
let Pascal College gaat men „er aan trek- 
;en”; de atheneum-liefhebbers moeten 
ran keus waar zien te maken Het hangt 
lan ook voor een zeer groot deel af van 
let vermogen bij te kunnen blijven, of 
len leerlmg aan het emd van de cursus 
levorderd wordt naar klas 2 havo of naar 
vwo Wenst een ouderpaar ondanks de 

levordering naar 2 havo toch een vwo- 
ipleidmg van zijn kind, dan is het moge- 
ijk de brugklas maximaal een keer te 
loubleren. De vraag is echter of dat zo 
rarstandig is, na het behalen van het 
lavo-diploma kan de opleidmg in 5 athe- 
leum voortgezet worden. Zo wordt ook 
le bezitter van het einddiploma mavo (4- 
arig) automatisch toegelaten tot 4 havo

diek. Zo bezit het Pascal College in tegen- 
stelling tot de mavo-scholen twee com
plete talen-praktica; zodra de leerlingen 
op school komen, worden ze met levende 
talen in aanraking gebracht. De vaste 
wil tot samenwerking heeft de talenlera- 
ren ook voor de oplossing van dit pro- 
bleem een vorm doen vinden.
Het wiskunde-onderwijs zal in alle scho- 
len op moderne leest geschoeid worden 
overeenkomstig het ontwerp-programma 
van de „Commissie modermsenng leer- 
plan wiskunde”, ingewijden zal het inte- 
resseren, dat vermoedehjk de Schotse 
methode mgevoerd wordt Voor alle vak- 
ken staan er vry ingnjpende wijzigmgen 
in de leerstof en dus in de didactiek voor 
de deur
Daarom is het verheugend dat de lera
ren vastbesloten zijn elkaar voortdurend 
te ontmoeten om ervarmgen uit te wisse- 
len, gezamenlijk proefwerken op te stel
len en te discussieren over aan te leggen 
normen
Een gelukkige omstandigheid hierby is, 
dat een mtensief contact bestaat met het 
Chr Pedagogisch Studiecentrum, een 
viertal docenten van het Pascal College 
heeft zitting in evenzoveel werkgroepen 
van het CPS, die zich bezig houden met 
de leerstof, de didactiek en de determi- 
natie in de brugklas
Toen het de schoolleiders duidehjk was 
dat de ontwikkelir ~ op vaktechmsch ni
veau geheel in de gewenste richtmg gmg, 
verzochten ze de besturencommissie een 
bijeenkomst te beleggen, waar op zij met 
alleen wensten te rapporteren over de 
gang van zaken Ook stelden zij voor de 
samenwerkende scholen als ,,Gemeen- 
schap van chnstelijke scholen voor vwo - 
havo - mavo in de Zaanstreek” in de pu- 
bliciteit te laten treden op voorlichtmgs- 
avonden voor de ouders van zesde klas- 
sers van de lagere school De besturen
commissie hechtte haar goedkeurmg aan 
deze plannen en maakte meteen van de 
gelegenheid gebruik zichzelf een zekere 
status te verlenen. De bevoegdheden van 
het „brugklasbestuur” liggen in eerste in- 
stantie op het gebied van arbitrage bij 
voorkomende confhctsituaties in de brug- 
klas-samenwerkmg

Samen met l.b.o.
De chnstelijke mjverheidsschool voor 
meisjes en de onlangs gestarte christe-
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H Sijbrand

De animator van de in de Zaanstreek gerealiseerde gemeenschap van scholen, 
de heer Sijbrand, stelde op verzoek de volgende wenken en nchtlijnen op-
1 Belangnjk is dat een persoon zich volledig in de matene wil verdiepen en als 

motor wil fungeren
Hij moet bovendien zo snel mogelijk in team-verband werken 
a bestuursteam, 
b schoolleidersteam, 
c lerarenteam

2 Zijn werkterrem hij
a houdt de vakpers by, 
b ontwerpt de plannen - zet de lynen uit,
c. onderzoekt de mogelykheden (,,marktonderzoek”, byv hoeveel zesde 

klassers komen er van de lagere scholen en waar gaan die been?) 
d activeert de bestuursleden — de andere schoolleiders — de docenten tot 

samenwerking
3 Volgende aspecten

a het bestuurlijke: samenwerking 
aanvraag van de havo-school,
minister en kamerleden bewyzen (en doordrmgen van het feit) dat er een 
havo nodig is, 

b het vaktechnische:
schoolleiders moeten de samenwerking construeren, 
vakdocenten moeten haar reahseren, 

c dat van de public relations:
besturen warm maken (plus autonteiten), 
docenten voor de matene interesseren,
hoofden van scholen en daarna ouders de plannen meedelen
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Zij kunnen alle kanten op

lijke Its gaan beide van hetzelfde be- 
stuur uit Dat is al een zekere waarborg 
voor coordmatie met betrekking tot de 
lavo-brugklas Opmerkehjker is echter, 
dat ook deze scholen betrokken zijn bij 
de voorhchtmgscampagne van de mavo- 
havo-vwo-gemeenschap 
Op vijf verschillende avonden en op di
verse plaatsen m de Zaanstreek werd on
langs door de zes schoolleiders informatie 
verstrekt over de mammoetwet en de ge- 
meenschappehjke brugklas Het chns- 
tehjk voortgezet onderwijs in de Zaan
streek presenteert zich ter wille van het 
kind als een harmonieuze eenheid Dat de 
samenwerking geen formed begnp is, 
bhjkt als het hoofd van een ulo-school 
met vuur de grote waarde van een athe- 
neum-opleiding voor goede leerlingen 
verdedigt Zo wijst de conrector van het 
Pascal College op de grote voordelen van 
de jonge Its, waar het mvoeren van 
meuwe ideeen met tegengehouden wordt 
door jarenlange tradities Het unieke is, 
dat een persoon namens alien spreekt en 
dat met leder een preek voor eigen pa- 
rochie houdt
De besturen hebben goedgevonden dat 
aan alle ouders, die een kind in de zesde 
klas van de lagere school hebben zitten, 
een gedrukt boekje wordt uitgereikt, 
waarm over het een en ander helder en 
overzichtelijk voorlichtmg wordt gegeven 
De streekpers heeft voldaan aan het ver
zoek om aandacht aan de samenwerking 
te besteden

Hoe zal het verder gaan?
In het onderwijs wordt tegenwoordig 
vaak Churcill geciteerd- „Give us the 
tools and we finish the job” („Geef ons 
het gereedschap dan knappen wij het 
zaakje op.) Die. mentaliteit heerst zeker 
aan de protestants-christelijke scholen 
voor voortgezet onderwijs in de Zaan
streek Maar juist dat is de reden, waar- 
om de Zaanse leraren — met veel collega’s 
in den lande — zich zorgen maken over de 
toekomst
Die zorg vindt met zozeer zijn oorzaak 
in ongemotiveerde aanslagen op hun sala- 
nermg en rechtspositie, hoewel ook die 
helaas veel onrust te weeg hebben ge
bracht In de onderwij swereld leeft ech
ter alom de gerechtvaardigde hoop op 
herstel van het gezonde inzicht ten depar- 
temente t a v psychologische benadermg 
en billijke bejegenmg 
Veel fundamenteler is de heersende on- 
zekerheid rond de mvoeimg van de mam
moetwet.

Men weigert te geloven, dat het voort
gezet onderwijs wezenlijk in betere banen 
kan worden geleid met de daarvoor op de 
begroting uitgetrokken 23 miljoen. Waar 
haalt de regering de moed vandaan de 
langdurig geprezen mammoet te degra- 
deren tot een aftandse lobbes, voor hij 
goed en wel overeind staat En dan te be- 
denken, dat de aanstaande wijzigingen

nog maar een eerste stap vormen tot een 
verdergaande democratisering van het on
derwijs Zou de minister van financien 
misschien niet zo overtuigd zijn van het 
nut van een en ander?
Men neemt het de meeste politici hoogst 
kwahjk dat ze nog geen enkele seneuze 
poging hebben gedaan de rechten van de 
Nederlandse jeugd veilig te stellen 70 % 
van de Kamerleden heeft zijn stem aan 
de mammoetwet gegeven, dat geeft nu 
verplichtmgen Als de moties van de heer 
Tans dan alleen maar stukjes vuurwerk 
voorstelden — lang met ledereen onder- 
^schrijft die veronderstellmg — waar ble- 
ven dan de alternatieven’ Met 30 of 35 
miljoen kan de zaak ook al aanzienhjk 
beter floreren
Gaat het aan om budgettaire overwegin- 
gen zo sterk mee te laten spreken bij de 
vaststeling van onderwijsuitgaven als nu 
het geval is?
Het gevolg is, dat de mogelijkheid om 
de leerlingen te begeleiden gehalveerd is; 
dat de leraren met voldoende tijd toege- 
meten zullen knjgen om te coordmeren 
en het voorgenomen samenspel correct 
uit te voeren, dat met of nauwelijks de 
voorwaarden worden geschapen voor een 
mtensief contact van de individuele do
cent met psychologen en pedagogen 
Elke rechtgeaarde onderwij sman beseft 
dat de mammoetwet een uitdagmg bete- 
kent, de Zaanse leraren hebben de hand- 
schoen opgenomen Maar het wordt wel 
bijzonder moeilijk zonder de vereiste 
hulpmiddelen de ziel van de mammoet
wet gestalte te gevem elk kind zal de 
opleidmg genieten, waar het krachtens 
zijn aanleg aanspraak op mag en kan 
maken
Voor veel scholen >etekent dat o.a. heel 
concreet dat als er om welke reden dan 
ook geen havo-school aan verbonden 
wordt, en dus de „sluis” tussen het hoge 
atheneum-niveau en het lagere mavo-ni- 
veau gaat ontbreken, de hele opzet on
danks zijn niet te betwisten kwaliteiten in 
duigen zal vallen. Hoeveel jongens en 
meisjes zouden dan het kind van de toke
ning (de begroting) zijn?

Enkele dagen voor het ter perse gaan 
van dit artikel is op het Pascal Col
lege de vlag gehesen, omdat het 
ministerie van Onderwijs en Weten- 
schappen per 1 augustus 1968 de zo 
begeerde havo-afdeling heeft toe- 
gekend.
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Het verkeer viaagt 200 slachtoffers per maand, dat is 6 of 7 op een dag

Opvoeding
Wij moeten ons vandaag op een klem 
grondgebxed met tussen de 12 en 13 
miboen andere Nederlanders een be- 
staan opbouwen Daar zyn de grote 
aantallen die zich zelfs op een regen- 
achtige zaterdag of zondag verplaatsen, 
terwijl half Nederland gedurende een 
stralend weekemde op de been is In de 
steden stapelen zich de woonlagen — 
en dus de gezmnen — op a an de bm- 
tenranden, zonder dat het er in de ker- 
nen, m de bouwvallig rakende oude 
wyken prettiger op wordt Het is voor 
volwassenen in de praktijk met zo een- 
voudig op een zesde verdiepmg steeds 
de vrede te bewaren Kinderen moeten 
en in de stad en op het platteland him 
energie kwijt Jongelui, 15, 16, 17 ]aar 
oud en nog op school of misschien 
al zelf werkend en zelf verdienend, 
hebben vnje tijd, die ze dan ook wil- 
len doorbrengen Het kan zpn dat ze 
thuis met vinden wat ze zoeken Daar- 
enboven is zeker dat zij zich soms er- 
geren Zij zien vaak scherp en er valt 
nog al wat onrechtvaardigheid in het 
groot — de machtspolitiek van de vre
de bedreigende staten — en in het 
klem — de zwakken mt hun eigen om- 
geving plegen het loodje te leggen —op 
te merken Sommigen, ouder wordend, 
raken verbitterd Pas getrouwde stelle- 
tjes kunnen hun draai met vinden 
Dertig- of veertigjangen raken wat uit 
de pas En dan zijn er de — met een 
vakterm — sociaal met sterke bevol- 
kmgsgroepen Het is gebruikelijk daar- 
by aan onvolwaardige vaders en moe- 
ders te denken, aan hen, die zonder al 
te veel regel van de hand in de tand 
leven, het met de moraal met zo nauw 
nemen, op de grenzen van de wet zich 
bewegen Ik stel de vraag of ook geen 
sociale zwakte aanwijsbaar is, daar 
waar de ouders zich aan de opvoeding 
in wezen heel weimg gelegen laten lig- 
gen, het gezm geen beschutting geeft, 
en ledere eigenlijke binding verdwijnt

Wat gebeurt er nu, wanneer in ons 
huidige Nederland dat met in alle op- 
zichten ideaal is, longeren of ouderen 
met de strafrechter in aanrakmg ko- 
men Het spreekt vanzelf diefstal, 
roof, mishandelmg kunnen met geduld 
Nog sterker geldt dit voor bedreigmg 
van het leven, voor doodslag of moord 
Daarmee is met alles gezegd Mogelyk 
is dat de dader een verwaarloosde ba
by was, een ventje dat nooit een pret- 
tig tehuis bezat, een leer ling op school

voor wie onderwyzers of leraren geen 
enkele belangstellmg hadden Moge- 
lijk is dat de terechtstaande vrouw als 
het ware voor het ongeluk bestemd 
leek

Is recht alles ?
Recht meet er gedaan worden. Is recht 
het een en het al? Of anders uitge- 
drukt, is het vonnis, is de veroordeling 
het voile recht of moet er nog iets aan 
worden toegevoegd? Zijn wij er met de 
gevangenisstraf — ze is hard en ver- 
nederend — zijn wij er met de psy- 
chiatrische kliniek — het regime is er 
zwaar — niet vanaf?
Wie van lemand houdt, die het spoor 
dreigt bijster te raken, doet alles om 
de betrokkene overemd te houden, om

als dat met lukt hem naderhand weer 
wat by te spijkeren Maar nog eens wij 
leven in een ingewikkelde maatschap- 
pij in een harde samenlevmg ook 
Wanneer er geen diploma’s zijn, wan
neer er geen goede getuigschnften 
kunnen worden overlegd, wanneer 
men van een sollicitont hoort: hij of zij 
heeft gezeten, dan is het, tenzij de ar- 
beidsschaarste buitengewoon nijpt, wel 
duidelijk, wat er wordt beslist- geen 
aanstellmg. Beseffen wij, wat dit bete- 
kent Daar zijn mensen die hun straf 
hebben uitgezeten, die voor hun eigen 
besef hun schuld — welke die dan ook 
geweest moge zijn —• hebben geboet, 
en zij kunnen met vooruit, ze stuxten 
als het ware op een muur 
Hier vooral — er zijn ook andere pun- 
ten, die ik nu laat rusten — bewyst de 
reclassermg, wat zij waard is Zij helpt, 
als anderen dit met doen Zij heeft iets

gevat van het ons alien bedreigende 
gevaar dat wij met wet en recht bot- 
sen Zij erkent de plicht om de mede- 
mens in nood bij te staan Zij ziet in 
de veroordeelde, in de psychopaat, in 
jonge mensen, die op hoi sloegen, in 
ouderen wier leven schipbreuk leed, de 
naaste

Steun en dus ook geld
V, die deze heknopte hijdrage leest, 
kunt waarschijnlijk niet allemaal re- 
classeren. U kunt wel allemaal hegrij- 
pen dat sommigen van onze medebur- 
gers bijna de kans niet kregen om te 
slagen, dat anderen zo graag zouden 
tonen hoe zij tot beter in staat zijn en 
dat dus reclasseringsverenigingen die 
werkelijk iets, die veel kunnen uit- 
richten, op hun teurt uw steun en dus 
ook uw geld nodig hebben.

Van ons meest ideale en hoog 
gemikte doel — vijfduizend 

abonnees op het weekblad „Neder- 
landse Gedachten” erbij — is thans 
25 procent bereikt. Het totaal aan- 
tal nieuwe abonnees tijdens onze 
landelijke werfeampagne is nu 
1.250. Een voorlopig resultaat dat 
er zijn mag. Wat tot dusver be
reikt is tijdens deze actie is be- 
paald de moeite waard. Honderden 
extra lezers en lezeressen van een 
politick weekblad in deze tijd vol 
politieke beweging kan de me
ltings v orming alleen maar ten goe
de komen.

Belangstelling
Er wordt de laatste tijd gesproken van 
een betrekkelyk grote politieke be
langstelling by de kiezers Wy menen, 
dat die constatermg zeker juist is Men 
kan dit ook afleiden mt het toenemen 
van het aantal abonnees op ons week
blad Wanneer er geen politieke belang
stelling zou zyn, zou het met zo ge- 
makkelyk zyn ruim twaalfhonderd le
xers erby te vinden.

Bij de mensen brengen
Het gaat er alleen maar om het blad 
bij de mensen te brengen Zolang het 
de mensen nog onbekend is, is het nog 
onbemmd Men moet een weekblad als 
regel eerst eens gezien hebben, alvo- 
rens men besluit er een abonnement op 
te nemen Dat is oegrypelyk, Vandaar 
dat het belangryk is te werken met 
proefnummers.

25% IS BINNEN

AMSTERDAM

IN
ACTIE

Wanneer u bepaalde personen in uw 
omgeving met proefnummers van 
„Nederlandse Gedachten” zoudt wil- 
len laten kennismaken, schrijf dit dan 
aan het partijsecretariaat. Daar zorgt 
men dan voor toezending van exem- 
plaren van ons weekblad aan de op- 
gegeven adressen gedurende drie we- 
ken. Daarna kunt u de betrokkenen 
benaderen met de vraag of zij een 
abonnement op „Nederlandse Gedach
ten” wensen te nemen. In vele geval- 
len zult u dan inderdaad een positief 
antwoord ontvangen.

Animo
Er zyn immers nog vele abonnees te 
wmnen Wanneer 1 250 personen beslo- 
ten zich te abonneren, dan is het dui- 
delyk dat er ammo is en dat een veel- 
voud van dit aantal eveneens haalbaar 
is Laten wy daar dus met elkaar voor 
zorgen Waarom zouden wij dit achter- 
wege laten nu de mogelykheden er 
zyn’

Amsterdam
De Kamercentrale Amsterdam ziet 
kennelyk die mogelykheden ook. Daar 
gaat het regionale partybestuur even
eens de actie met kracht ter handne- 
men, evenals het Provxnciaal Comite 
Drente, dat daartoe reeds emge weken 
geleden besloot.

In Amsterdam krijgen alle leden, die 
nog geen abonnee zijn, een persoonlijk 
geadresseerde brief van het Kamercen- 
trale-bestuur. De aanmelding wordt de 
eventuele nieuwe lezers gemakkelijk 
gemaakt door de toevoeging van een

antwoord-enveloppe, welke ongefran- 
keerd kan worden verzonden.
Wij verwachten veel van de Amster- 
damse actie, evenals trouwens van het 
Drentse provinciale inltiatief.

Alle Kamercentrales
Wij vertrouwen, dat ook de ovenge 
Kamercentrales de landelijke actie 
binnen hun regionale ressorten ver- 
der gaan stimuleren. Dit kan overigens 
in sommige streken van het land mis
schien nog effectiever gebeuren wan
neer ook de besturen van de Staten- 
centrales hun medewerking volop gaan 
verlenen. Wat dat betreft zyn nog 
steeds met alle krachten voor deze ac
tie ingespannen. En daarvoor wordt 
het nu tijd.
De resultaten van deze toenemende 
actmteit, die gezamenlyk wordt 
ondemomen, zullen stellig bedmdend 
zyn. Het zal op deze wyze zeker moge
lyk zyn, dat het aantal tot nu toe ge- 
wonnen nieuwe abonnees in vry korte 
tyd wordt verdubbeld.

Persoonlijk
Gaame blijven wij ook in de komen- 
de weken eveneens rekenen op de hulp 
van hen, die reeds lang of eerst sinds 
kort lezer(es) van ons blad zijn. Door 
die individuele steun zijn reeds heel 
wat nieuwe abonnees aangebracht. Uw 
persoonlijke medewerking wordt bij- 
zonder op prijs gesteld. Die medewer- 
king is van veel belang.

Daarom eindigen wij ditmaal weer 
met de oproep: abonnees, werft abon
nees.
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DE stelling dat persoonlijke om- 
standigheden en politieke me- 

ningen een grote rol spelen op het 
gebied der inkomensverdeling is 
weer eens onderstreept door de 
verschillende reacties op het arti- 
kel van 3 februari J.I. Voordat 
dankbaar gebruik wordt gemaakt 
van de door de redactie geboden 
mogelijkheid de vragen te beant- 
woorden, zal eerst warden getracht 
in het kort de gedachtengang te 
verduidelijken.
Het uiteraard subjectieve nit- 
gangspunt is, dat de inkomensver- 
deling in Nederland te ongelijk is. 
Daarna wordt geconstateerd dat de 
overheid met de huidige instru- 
menten op economisch gebied zich 
voornamelijk moet beperken tot 
het garanderen van een minimum- 
vloer in de inkomensverdeling en 
tot een begrensde mogelijkheid de 
inkomens te nivelleren via de pro- 
gressieve belastingen. De gevolgen 
der inkomensverdeling kunnen 
worden bemvloed door middel van 
subsidies en gratis voorzieningen 
zoals huursubsidie en onderwijs.

W ezenskenmerken
Daar het resultaat van deze mstrumen- 
ten onvoldoende wordt geacht, is om- 
gezien naar andere maatregelen die 
uiteraard zullen moeten passen in onze 
economische orde, daar zxj anders met 
effectief zijn Of men zou een andere- 
economische orde moeten mvoeren. 
Dit laatste wordt door my op korte ter- 
mxjn met mogelijk geacht op grond 
van economische, sociale en politieke 
(zowel nationaal als internationaal) 
overwegmgen
Tenexnde te kunnen nagaan welke 
maatregelen m onze economische orde 
passen, is lets dieper mgegaan op de 
wezenselementen van deze orde. Het 
kenmerk van onze econorme acht ik 
de zelfstandigheid van de ondernemm- 
gen Of met andere woorden gezegd 
Nederland heeft geen centraal geleide 
economie
Andere verschynselen in onze econo
mic, zoals particuliere eigendom der 
produktiemiddelen, de onjuiste zeg- 
genschaps- en verantwoordehjkheids- 
verdeling bmnen de onderneming, de 
huidige verdelmg van de onderne- 
mingsresultaten en vooral de huidige 
toekenmng van het intern gefmancierd 
vermogen aan de eigenaren behoren 
m i met tot de wezenskenmerken van 
een vnje economic d w z een econo
mie met zelfstandige ondernemmgen 
Ter verduidehjkmg kan worden opge- 
merkt dat m deze termmologie Joe- 
goslavie een vnje economie heeft en 
geen geleide economie.
Door de histonsch gegroeide verhou- 
dingen, door de belangen van bepaalde 
groepermgen en ioor de oost-west 
tegenstellingen worden de zojmst ge- 
noemde elementen door velen — vol- 
gens my dus ten onrechte — wel be- 
schouwd als wezenskenmerken van 
onze vrrje economie Op dit punt komt 
het subjectieve element weer heel 
sterk naar voren
Dit kan ertoe leiden dat door my veel 
meer maatregelen worden aanvaard, 
dan door diegenen die een andere defi- 
mtie van vnje economie hanteren 
De bepleite maatregelen op het gebied 
van het onderwys, de fmanciele open- 
heid der ondernemmgen, de wmstde- 
hng, de vermogenspohtiek e d zyn m i. 
mogelyk met handhaving van de zelf- 
standigheid der onderneming

Democratic uitbreiden
Na deze korte mleiding zal worden ge
tracht de vragen te beantwoorden.

1 Met het artikel is geprobeerd een 
bydrage te leveren aan de discussie, 
die zal moeten leiden tot het meer 
concreet maken van het program van 
actie op dit punt Na deze discussie 
zal kunnen blyken of de A E P als zo- 
damg het wel of met eens is met be
paalde voorstellen
2 De voorgestelde maatregelen zyn 
in een democratie wel te realiseren, 
mdien men de bevolkmg weet te over- 
tuigen van de jmstheid van deze maat
regelen Een meerderheid zal er voor 
moeten zyn Deze laatste voorwaarde 
is onder een dictatuur met nodig, maar 
voor de effectiviteit natuurlyk wel ge- 
wenst Omgekeerd zou men kunnen 
stellen dat de voorgestelde maatrege
len de democratie juist versterken
In het westen blijft de democratie 
meestal beperkt tot de politick Dit zou 
wel eens een der redenen kunnen zijn 
dat de politieke democratie in veel 
landen in een crisis verkeert. De de
mocratie zou moeten worden uitge- 
breid tot p a. de economie, de cultuur 
en het onderwijs teneinde langs deze 
weg ook de politieke democratie te 
voeden. De democratic kan niet bloei- 
en indien men deze tot een terrein be
perkt.
3 In de praktyk blyken inkomens- en 
vermogensverschillen sterk aan elkaar 
gekoppeld te zyn Men kan meer spa- 
ren naarmate men meer verdient en 
omgekeerd verdient men meer naar
mate men meer vermogen heeft De 
hoge inkomens worden, naast inkomen 
uit arbeid, voor een belangryk gedeel- 
te gevoed door vermogen, terwyl lage 
inkomens voornamelijk dryven bp ar
beid alleen Daarnaast blykt dat de 
grote vermogens sneller groeien dan 
de klemere, voornamelyk omdat alleen 
grotere vermogensbezitters in staat 
zyn op grote schaal te beleggen in 
aandelen, grond en womngen Deze 
goederen stygen, op lange termyn ge- 
zien, veel sneller in waarde dan an
dere goederen en ook dan geld, byv 
op spaarbankboekjes Deze laatste 
spaarmethode wordt veel toegepast 
door kleme spaarders Het Centraal 
Bureau voor de Statistiek pubhceert 
hierover interessante gegevens

Kleine zelfstandigen
4 Het hebben van emg bezit acht ik 
met onaanvaardbaar Dit geldt voor 
ledereen, dus ook voor de kleine zelf- 
standigen De kleine zelfstandxgen zyn 
voor mi] een probleem, in die zm dat 
velen te weimg verdienen
Dit is echter een gevolg van het feit, 
dat er teveel kleine zelfstandigen zyn 
Voor wat betreft de landbouw kan nog 
worden opgemerkt dat er als gevolg 
van politieke mvloed door middel van 
grote subsidies in Europa veel te veel 
landbouwers worden gehandhaafd, ten 
nadele van de kleine zelfstandigen zelf, 
de Europese consument en de producen- 
ten in de arme landen (byvoorbeeld 
netsmker versus bietsuiker) De land
bouw en de middenstand zullen sneller

moeten worden gesaneerd, waarby de 
sociale gevolgen grote aandacht moe
ten krygen

Gemeenschapsbezit
5 In het licht der vermogenspohtiek 
richten de bezwaren zich voornamelyk 
tegen de handel en de speculate in wo- 
mngen Dit houdt in dat ik geen be- 
zwaar heb tegen eigen womngbezxl 
Omgekeerd ben ik er ook geen groot 
voorstander van
Een belangrijke rol speelt hierbij dat 
een eigen woning voor grote groepen 
der bevolking onbetaalbaar is. Tenein
de deze kosten te drukken zou kunnen 
worden gedacht aan het gezamenlijk 
bouwen en beheren van eigen wonin- 
gen via een vereniging of iets derge- 
lijks Misschien is het mogelijk de wo- 
ningbouwcorporaties hierbij in te scha- 
kelen. Voor huurwoningen geef ik de 
voorkeur aan de gemeenten en de wo- 
ningbouwcorporaties boven de parti
culiere verhuurder. Dit is bedoeld met 
de term gemeenschapseigendom.
6 Onder gemeenschapsbezit worden 
alle vormen van gemeenschappelyk 
bezxt verstaan, zoals staats-, provincie- 
en gemeente-eigendom, maar ook bezit 
van wonmgbouwcorporaties, verem- 
gmgen op het gebied van de natuur- 
beschermmg, en stichtingen en derge- 
lyke Een tegenstelling tussen staats- 
bezit en gemeenschapsbezit bestaat er 
volgens my alleen indien de overheid 
met de belangen van de bevolkmg be- 
hartigt Daar dit in het verleden — en 
nu nog in veel landen — met het geval 
is geweest, is het begrypelyk dat velen 
een tegenstelling zien
In Nederland is dit echter reeds lang 
met meer het geval De Staatsmynen 
byvoorbeeld beschouw ik dan ook als 
gemeenschapsbezit

Politieke democratie
7 Het gevaar dat de staatsmacht in 
handen valt van extremisten wordt 
groter naarmate de democratie zwak- 
ker is geworteld in de bevolking 
Deze democratie zal betrekkmg moe
ten hebben op alle terremen van het 
leven Het westen heeft op politiek ter
rein een voorsprong, terwyl het oosten 
hoogstwaarschynlyk voor ligt op het 
gebied der economische, culturele en 
onderwysdemocratie (met uitzonde- 
rmg van de vrye memngsuxting en de 
godsdienstvryheid) De geschxedems 
van de laatste 50 jaar heeft de mdruk 
gewekt dat het gevaar van extremisme 
vry groot is m een democratie die al
leen politiek van aard is
In een louter politieke democratie is 
het gevaar aanwezig dat de pohtici te 
sterk onder de invloed komen van be
paalde belangengroeperingen bijv. het 
leger en de zware Industrie. Dit gevaar 
is des te groter, naarmate de niet-poli- 
ti'eke sectoren ondemocratischer van 
aard zijn. Veel dictaturen zijn langs 
deze weg ontstaan.

Tevens moet bij deze vraag worden 
opgemerkt dat ik niet heb gepleit voor 
staatseigendom van woningen, maar 
wel voor eigendom van gemeenten, 
corporaties en verenigingen 
Wel is het juist dat de invloed van ex
tremisten, die de staatsmacht bezitten 
groter is, naarmate deze macht groter 
is. In zoverre ben ik het geheel eens 
met de vragensteller. Deze stelling zou 
ik echter niet willen gebruiken tegen 
gemeenschapsbezit, omdat gemeen
schapsbezit als zodanig het extremisme 
niet bevordert.
8 Inderdaad bevorderen investerm- 
gen de werkgelegenheid Voor de ver- 
mogensverdelmg is het echter van 
groot belang hoe deze mvestermgen 
worden gefmancierd Doordat de win- 
sten m onze economie toevallen aan de 
kapitaalverschaffers betekent een ver- 
groting van de winst, teneinde de m- 
vestermgen te financieren, op lange 
termyn een vergroting van de vermo- 
gensongelykheid Daarom is gepleit 
voor een betere verdelmg van de mge- 
houden wmst via vermogensaanwas- 
deling of voor een financiering in de 
vorm van investermgsloon In deze 
laatste gevallen worden de gevormde 
vermogens anders verdeeld
9 Formeel kunnen alle zelfstandigen 
de belastingen gdeeltelyk afwentelen 
via de pryzen Of dit feitelyk moge
lyk is hangt voor een groot gedeelte 
af van de economische markt-(machts) 
positie Voor veel kleine zelfstandigen 
is deze positie zo zwak, dat zelfs hun 
inkomen te laag is Van alwentelmg ig 
in deze gevallen dan ook geen sprake, 
omdat de economische macht ont- 
breekt
10 Inderdaad moet onderscheid wor
den gemaakt tussen bouwgrond, re
create- en landbouw grond die bmnen- 
kort bouwryp gemaakt moet worden, 
Voor alle categoneen zal een aangepas- 
te oplossmg moeten worden gevonden. 
Voor bouwgrond (bestaande en toe- 
komstige) en recreatiegrond heb ik ge- 
meente-, provmcie- of staatseigendom 
beplext Voor landbouwgrond lykt me 
eigen-grond-bezit de meest ideale vorm 
(individueel of collectief)
Het rendement op huizen, grond en 
aandelen is met groot Dit wordt meest
al meer dan gecompenseerd door ver- 
mogensgroei

Meer profijt
11 Inderdaad is de netto-mkomens- 
verdelmg gelijkmatiger dan de bruto- 
verdelmg als gevolg van de progres- 
sieve belastingen Dit beeld is zuiver- 
der indien men let op het besteedbaar 
inkomen Hier doet zich echter weer 
de vraag voor of de nivellenng door 
de belastingen voldoende kan worden 
geacht Persoonlyk ben ik geneigd 
hierop met neen te antwoorden
Daarnaast moet worden opgemerkt dat 
men de progressive belastingen ook 
kan verdedigen met de stelling, dat d« 
hogere inkomenstrekkers meer belas- 
ting betalen, maar ook meer profite- 
ren van bepaalde collective voorzie
ningen Hierbij kan worden gedacht 
aan bet univesiiair en middelbaar 
onderwijs, wegen en vligvelden (pas- 
sagiersvervoer), subsidi aan de opera 
en sommige taken van de politic (be- 
scherming van eigendom) en eventueel 
van het defensi-apparaat (in stand, 
houden van een economische orde met 
o.a. particuliere eigendom en vrije be- 
roepen). Deze redenering lijkt ver ge- 
zocht, maar toch zit er wel iets in.
Het antwoord op de - laatste vraag 
wacht ik zelf ook met spanning af. 
Graag zou ik willen eindigen met de 
hoop dat deze vragen naar leders te- 
vredenheid zijn beantwoord. Jammer 
genoeg gaat dat niet, omdat ik dan in 
strijd zou handein met mijn eigen 
(subjectieve) uitgangspunt Hopehjk is 
dit standpunt wel iets duidelijker ge- 
worden

Een eigen huts is voor grote groepen van de bevolking onbetaalbaar
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KOLEN EN OLIE
VOOR HUISBRAND EN INDUSTRIE

A. VAN WEELDEN S KOLENHANDEL
Straatweg 55 . ROTTERDAM - Telef. 180240 

Filiaal Dorpsweg 70 - Rotterdam-Zuid - Tel. 276208

N.V. Verhuis- en Transportbedrijl 
A. SLUYTER & ZONEN
verzorgt al uw TRANSPORTEN door het gehele land 
ROTTERDAM, telefoon 010 - 242565 - De Jonghstraat 25

W. J. SPOORMAKER N.V.
AUTOMOBIELBEDRIJF ROTTERDAM-ZUID 
Wolphaertsbocht 246 - Telefoon 77550

OFFICIAL PEUGEOT-DEALER
voor ROTTERDAM - ZUID

en de eilanden IJSSELMONDE en VOORNE - PUTTEN

Drukkerij De Winler & Hofwegen
LAMBERTUSSTRAAT 55 

TELEFOON 122054

Voor al uw drukwerk
Voor het betere

TIMMER-, METSEL- EN IEGELWERK
naar

D. KLIJNSMIT
Kerkstraat 37 - telefoon 18 64 68 
(buiten kantoortijd tel. 12 87 92) 

Ook voor excl. betimmeringen en interieurverzorging

J LUYT l,andellamm w ■ ■ tuingrond
zand en grint

Tevens levering van duinzand, koemest en alle soor- 
ten grint. Desgewenst verzorgen wi] eveneens het m- 
kruien van de grond en/of het zand

Terbregse Rechter Rottekade 88, Rotterdam-13, 
telefoon 180794 - 187479.
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ZEELAND

VOOR IEDERE GENERATIE EEN UITGEBREIDE 
COLLECTIE EN BIJ DE TIJD

koejemans
heren- en jongenskleding

LANGE DELFT 19. M1DDELBURG

• FLOORFLEXVLOEREN
• COMPLETE KEUKENS
• LOSSE HASTEN

Pnma materiaal voor elk mterxeur
BOUWMATERIALENHANDEL

A. DE JAGER-TOLHOEK N.V,
GOES - fihalen Middelburg - Vhssmgen

Hollestelle n.v.
GOES

MACHINEFABRIEK 
CON STRU CTIEBEDRIJF 
HANDELSONDERNEMING 
CENTRALE VERWARMING
ZAAGMOLENSTRAAT1 
TELEFOON 01100 - 5540 - 6995 - 6996

AANNEiINGSBEDRIJF 
3CH0UWEN-DUIVELAND" N.Y.

Schuithaven 10 - Zierikzee - Telefoon OHIO - 2478
Het adres voor uitvoenng van BETON-, WATER-, WE- 
GENBOUW- EN CULTUURTECHNISCHE WERKEN

NIEUWBOUW ONDEKHOUD

GEBR. JOBSE
aannemersbedrij f

SEROOSKEKKE (W) - TEL. (01189) 297-343-341

ADVERTEER IN 
Nederlandse Gedachten

VERKEER EN WATERSTAAT
DEBAT OVER INTERNATIONAAL VERVOER 
EN OVER DE NS. door m. w. schakel

fTET terrein, dat door het departement van 
Verkeer en Waterstaat bestreken wordt, is 

breed. Zo breed, dat een fractie die bij de jaar- 
lijkse begrotingsbehandeling een poging waagt 
het geheel te bestrijken, er zich gewoon aan 
vertilt.
De a.r. fractie volgt daarom sinds enkele Jaren 
de praktijk, dat zij er telken Jare bij de plenaire 
zitting een bepaald onderwerp uitlicht en dat 
in het bijzonder behandelt. Zij kan dat met een 
des te geruster geweten doen, aangezien in de 
voorafgaande openbare commissievergaderin- 
gen ruimschoots de gelegenheid wordt geboden 
om in de diverse detailsectoren allerhande 
zaken aan de orde te stellen.

Internatlonaal vervoer
Dit jaar was de keuze gevallen op het vervoer en 
daarvan nader het mternationak vervoer Een on
derwerp, waaraan de kwahficatie „actueel” met ont- 
houden kan worden, gelet op de in West-Duitsland 
heersende Leber-ziekte
Internationale vervoersvraagstukken dus Dat bete- 
kende, dat daarmede ook de spreker namens de 
fractie aangewezen was Dr C Boertien, die als lid 
in het Europese parlement, zitting heeft in de com- 
missie voor Internationale verkeers- en vervoers
vraagstukken

handeling op Europees niveau (niet gunstig voor mi
nister Leber!) alsmede de behandeling in eerste ter- 
mijn in de Duitse Bondsdag (niet ongunstig voor mi
nister Leber!)
Met een beroep op de regenng om ook op vervoers- 
gebied de kloof tussen Engeland en de E E G met 
groter te maken en om bij het scheppen van bepaal- 
de steunregelingen (bijv het slopen van binnen- 
schepen) met in conflict te komen met het Europese 
recht-in-wordmg, besloot Boertien zrjn bijdrage

N.S.
Een dag voor de begrotingsbehandeling zaten de 
bewmdslieden van Verkeer en Waterstaat ook al 
achter de regermgstafel in de Tweede Kamer Ook 
die dag waren er vervoerszaken aan de orde, maai 
dan bmnenlandse en daarvan nader de spoorwegpro- 
blematiek Men weet, dat de N S allengs in een ver- 
liesstituatie terecht zijn gekomen Aan de orde was 
een ontwerp van wet om voor geldlemngen, die de 
N S over een penode van 1967 tot en met 1969 zal 
aangaan, tegenover de geldschieters rente en aflos- 
sing te garanderen. Op zichzelf een eenvoudig wetje 
van een artikel Afgesproken was echter, dat bij de 
behandeling van deze garantiewet de gehele N S - 
problematiek aan de orde gesteld kon worden Toch 
werd het met een full-dress debat, omdat regenng 
en parlement met betrekkmg tot de toekomst van de 
NS op dit moment nog te zeer op gegist bestek 
moeten koersen

Dr. C Boertien Mr. W Aantjes

Wi] zullen m dit verslag het betoog van tie a r - 
woordvoerder met op de voet volgen Het zou voor 
de met speciaal in deze sector geinteresseerde lezer 
al spoedig te ingewikkeld, te tschmsch en te detal- 
hstisch worden Boertien bewees echter, dat by zich 
in de korte penode, die hi] in Straatsburg verkeert, 
snel en deugdelyk m de matene heeft mgewerkt 
Hij smaakte het genoegen, dat verschillende spre- 
kers waaronder een erkend vervoersdeskundige als 
ir Posthumus zich bij zijn betoog aansloten

Bepaald optimistisch kon Boertien niet zijn. „Als er- 
gens met vallen en opstaan Europa tot stand komt 
dan is het wel op het gebied van het vervoer”. Hij 
sprak de vrees nit, dat via dat vervoer een stuk un- 
faire concurrentie wordt binnen„ebracht. Niet zon- 
der ironic wees hij op het mystieke aureool, dat 
men in Europa rondom de woorden „politieke wil” 
schept, maar dat het er de schijn van heeft, dat de po- 
litieke wil eindigt, waar het nationale belang be- 
gint.
Uitvoerig ging de a r -woordvoerder vervolgens in 
op de Duitse vervoerspolitieke plannen en hun be-

„Iedereen zit vol twijfels en vragen” merkte mr. 
Aantjes op, die het garantiewetje voor de A.R. be
ll andelde en zich er voor verklaarde.
Hij wierp de vraag op (zonder daarmede een be
paald standpunt te willen suggeren), of de eis van 
een sluitend budget voor een openhaar vervoers- 
bedrijf onder alle omstandigheden gesteld moet 
worden. Zou het ook niet kunnen zijn, dat de Ne- 
derlandse Spoorwegen een bedrijf sui generis is, dat 
nit dien hoofde ook een aparte aanpak vereist?” 
Aantjes bet er geen twijfel over bestaan, dat een en 
ander dan toch wel heel duidelijk geargumenteerd 
zou moeten worden Bepaald bezorgd betoonde hij 
zich over de mededeling, dat de automatische trem- 
bemvloedmg (men hermnere zich de spoorwegramp 
by Harmelen) op de helling gaat 
Aantjes pleitte voor het beweegbaar maken van de 
spoorwegbrug over de Merwede by Sliedrecht met 
het oog op de stroomopwaarts liggende scheepswer- 
ven
„Deze bewmdsman heeft er blyk van gegeven een 
zeer goed ontwikkeld gevoel te hebben voor wan- 
neer een bepaalde beslissmg op een gegeven ogen- 
blik gewoon moet worden genomen Hy heeft dit 
ten aanzien van de Schevemngse buitenhaven bewe- 
zen In dit geval kan Jnj opmeuw blyk geven van dit 
goed ontwikkelde gevoel door een beslissmg te ne- 
men ten gunste van het beweegbaar maken van de 
Baanhoekbrug”
Mr. Aantjes stelde tenslotte nog aan de orde de „stil- 
le” penetratie van Van Gend & Loos (een 100 •/* 
dochter van de N.S.) in de sector van het vrachtver- 
voer over de weg door de aankoop van particuliere 
bedrijven Een praktijk, die op gespannen voet staat 
met de in de Wet Autovervoer Goederen neergeleg- 
de verhouding tussen het overheids- en het particu
liere bedrijf.

* * * Het Noorden
De Nota over het Noorden des lands heeft nogal wat 
stof doen opwaaien In de drie noordelijke provincies 
is men niet tevreden met de ontwikkeling, die aan de 
gang is Algemeen heerst er het gevoel, dat het kh- 
maat niet gunstig genoeg is voor het aantrekken van 
nieuwe industrieen en dat de dienstensector envoi- 
doende mogelijkheden biedt om op mime schaai men- 
sen aan week te helpen.
De nota — zo vlnden veel bestuurders in het noor
den — biedt onvoldoende perspectief om in die situa- 
tie verbetei ing te brengen Er zou meer moeten ge- 
beuren Een gedurfde aanpak is T,odig Als het noorden 
in de toekomst enkele miljoenen mensen meer moet 
herbergen, dan dienen daarvoor nu de voorwaarden 
te worden geschapen.
Binnenkort zal de Tweede Kamer zich uitvoerig met 
dc nota bezig gaan houden en daarmee met de proble
matiek van het noorden
Dt A.R. fractie bereidt zich hier goed op voor. Op 
X maart zal er tussen een belangrijke delegatie uit de 
fractie te Heerenveen een uitvocrige gedachtenwisse- 
ling plaatsvinden met vertegenwoordigers van de 
Provinciale Comite’s uit Groningen, Friesland en 
Drenihe, waarbij ook Statenieden aanwezig zullen 
zijn.
Het is een goede zaak, dat men zich ter plaatse Jaat 
inlichten en voorlichten. Wy weten — en de lezers 
van ons hi ad herinneren het zich waarschijnlijk — 
dat dit niets nieuws is. De fractie of delegaties uit de

fractie trekken reeds een aantal jaren regelmatig het 
land in om zich te orienteren.
Dat is van betekenis, want de fractie wil volksverte- 
genwoordiging zjjn in de voile betekenis van het 
woord Er wordt wel eens geklaagd over gebrek aan 
communicatie. Van zo’n gebrek is hierbij geen sprake. 
Wij signaleren dat met voldoening

* * * Objectief
Aan de objectivlteit van de NTS is hier en daar ge- 
twijfeld. Immers bij het recente Vietnamdcbat dat 
in de Kamer door de NTS werd „verslagen” — aldus 
het verhaal — is het interruptiedebatje van de heer 
Den Uyl en de heer Van Mierio uitgezonden, maar 
niet het antwoord daarop van de A R. fractieleider 
de heer Biesheuvel.
Dat is het argument
Het is echter een onvoldoend en niet overtiugend ar
gument. Aan de objectivlteit van een instelling als de 
NTS mag niet worden getwijfeld op basis van een 
enkele uitzending van een politiek Kamerdebat. De 
vele nitzendingen voor deze hebben daarvan geen 
enkel blyk gegeven. ^cvendien is het een levensge- 
vaarlijke aangelegenheid om op een zo zwakke — 
eigenlyk helemaal geen — basis een duidelijk oordeel 
te vellen.
Daarmee wordt het werk van de NTS op het gebied 
van nitzendingen vanuit de Kamer — op zichzelf een 
goede zaak — onmogelyk gemaakt. Het is naar onze 
mening onbehooriijk. andere dan journalistieke mo- 
tieven achter de bedoelde uitzending te zoeken.



ONTWIKKELINGSHULP IN DE TWEEDE KAMER
TIJDENS de Kamerdebatten over 

de ontwikkelingshulp heeft 
onze woordvoerder, drs. R. Zijl- 
stra, een afrondend standpunt van 
de fractie gegeven inzake ontwik
kelingshulp.
De regering heeft, aldus de heer 
Zijlstra, in het program dat zij zich 
voorstelt te gaan uitvoeren de ont- 
wikkeling shulp hoog geklassifi- 
ceerd. De regering heeft het begrip 
„prioriteit” inhoud gegeven door 
het hedrag op de begroting van 
1968 er» in een nadere discussie 
door een toezegging tot en met het 
jaar 1971. In dat jaar zal ongeveer 
825 miljoen gulden worden uitge- 
trokken.
Dat betekent dat beslag wordt ge- 
legd op 8 °lo van de ruimte die er 
in de komende jaren komt.

B elangwekkend
De discussie over de ontwikkelingshulp 
is byzonder belangwekkend geweest 
Het ging met alleen om de omvang 
van de hulp, maar ook over de syste- 
matiek, de contmuiteit en de effectivi- 
teit Aan de orde zijn o a geweest een 
handvest voor de ontwikkelingshulp, 
het ontwerpen van een ontwikkelings- 
strategie, het relateren van deze hulp 
aan de bestedingsmogelijkheden en 
een betere functionering van de we- 
reldhandel In een wat groot woord 
samengevat. de herstructurenng van 
de wereldeconomie ten dienste van 
een betere welvaartsspreiding 
De discussie overziende, merkt de 
heer Zijlstia op dat, by alle verschillen 
van menmg in deze Kamer, t a v de 
ontwikkelingshulp een vrijwel gehjk- 
genchte installing bestaat 
De analyses die zijn gegeven van het 
vraagstuk en de oplossingen die wor
den voorgestaan wijken bijzonder wei- 
nig van elkaar af. Het is een verheu- 
gende zaak dat over een zo belang- 
rijke kwestie zo weinig verschil van 
mening bestaat. Het verschil dat be
staat, betreft de vraag of de omvang 
van de hulp voldoende is. Hit is overi- 
gens een niet onbelangrijk punt.
Bij de vraag omtrent de omvang van 
de hulp komt het vraagstuk van de po- 
litieke keuze aan de orde m haar voile 
omvang.

De fractie heeft zich op het standpunt 
gesteld dat de regering op redelijke 
wijze aan het begrip „prioritit” inhoud 
heeft gegeven.

Motie-Aarden
Zoals de lezers van Nederlandse Ge- 
dachten bekend zal zijn heeft drs. 
Aarden (KVP) emge tyd geleden by 
de begroting van Defensie een motie 
ingediend, waarin hy vroeg om ver- 
hogmg van de voor ontwikkelingshulp 
uit te trekken bedragen met een be- 
drag van 45 miljoen, waarvan 38 mil
joen ten laste zou komen van de De- 
fensiebegroting Die motie is indertyd 
verworpen
Nu kwam by de begioting van Buiten- 
landse Zaken de heer Aarden opmeuw 
met een motie waarin hy de regering 
uitnodigde het bedrag voor ontwikke
lingshulp voor 1968 met 45 miljoen te 
verhogen tot 570 miljoen gulden 
In zyn toespraak die viel vlak na de 
mdienmg van de tweede motie-Aar
den, karaktenseerde de heer Zylstra 
de motivering van de heer Aarden als- 
mede zyn toespraak die hy voor de 
mdienmg hield als „sympathiek”
Dat de fractie op zichzelf beschouwd 
sympathie heeft voor de beschouwm- 
gen die aan de motie ten grondslag 
liggen, is ook gebleken uit de stem- 
verklarmg die de heer Zylstra op 13 
februan namens de AR-fractie aflegde 
over genoemde motie-Aarden, alsmede 
over de motie van de heer Ruygers 
waarin een nog lets grotere verhogmg 
werd gevraagd
Hier volgt de letterlyke tekst van de 
stem vei klarmg1

Stemverklaring
„De beschouwingen die aan de betrok- 
ken motie ten grondslag liggen kunnen 
wij zeer wel volgen.
Bij de algemene beschouwingen in het 
najaar van 1967 heeft ook onze fractie 
sterk aangedrongen op het bereiken 
van 1 % in 1971.
Tot onze voldoening heeft de regering 
zich hiermede akkoord verklaard.
De eerste stap die voor 1968 op deze 
weg is gezet en de afweging die hier- 
aan ten grondslag heeft gelegen, heeft 
onze instemming gekregen, als zijnde 
een redelijke honorering van de priori- 
teit die in het regeringsprogramma is 
aangekondigd
Xevens heeft onze fractie waardering 
voor de wijze waarop de regering de 
problematiek van de ontwikkelings- 
landen heeft aangepakt.
Op deze gronden kan onze fractie de 
conclusies, neergelegd in de moties 
Ruygers en van Mierlo, niet aanvaar- 
den.

Op grond van deze zelfde motivering, 
alsmede op grond van het feit dat in 
de motie-Aarden geen dekking wordt 
aangegeven voor deze extra uitgave, 
zullen wij ook aan deze motie onze 
stem niet geven”.

Tenslotte kan nog veimeld worden dat 
de heer Van Bennekom een aparte 
stemverklaring aflegde waann hy eraan 
hermnerde dat de heer Boersma en hy 
indertyd voor de eerste motie-Aarden 
hebben gestemd, mede omdat in die 
motie een dekking werd aangegeven 
voor de gevraagde verhogmg voor ont
wikkelingshulp Dat beiden toen voor 
die motie stemden, betekent met dat 
zy met de andere leden van de frac

tie verschillen over de urgentie van 
het vraagstuk. Wat de motie-Aarden 
II betreft, deze geeft geen dekking aan 
voor de verhoogde uitgave Het is een 
vast uitgangspunt voor onze fractie om 
geen moties te steunen die tot verho
gmg van uitgaven leiden zonder ook 
de dekking aan te geven

De heer Van Bennekom verklaarde der- 
halve, hoezeer hij de motie-Aarden 
sympathiek vend, toch met spijt zijn 
stem tegen de motie-Aarden te zullen 
uitbreagen.
De motie-Aarden werd daai na ver
worpen met alleen de stemmen van de 
PvdA, D’66 PSP, CPN en 4 leden van 
de KVP voor. Dr C Boertien

DE
12 februan Een deel van de televisie-reclameopbrengst — rond 20 miljoen — is

bestemd voor de schadeloosstellmg van kranten Vanwege gederfde 
opbrengst aan advertenties.
Het damesweekblad ,,Libelle” nu maar bewyzen dat zy onmisbaar is 
by de opmievormmg Slimme direetie Zo gaat dat. er is honing 
in de raat

13 februan Honderden Pakistanen en Indieis worden clandestien ’s nachts naar
Engeland gevaren met zeilschepen en kustvaarders Begrypt u wat 
zy in het conservatieve Engeland zoeken7 ’t Is me het land wel — 
onder Wilson de geweldige'

14 februan D’66 en Den Uyl kiygen het kennelyk op bun zenuwen na de T V -
uitzendmg van dne fractievoorzitters, Biesheuvel, Mellema en 
Schmelzer Geen wonder ook hun plannetje om de chnstelyke poli- 
tieke party en uit elkaar te jagen dreigt te mislukken 
Zy schynen in te zien dat ze tenslotte bestaan omdat er chnstelyke 
party en zyn Ovengens D’66 blykt hoe langer hoe meer een neo- 
liberale party te zyn

15 februan By de politic komen de laatste tyd klachten binnen over straatscha-
renslypers die zeer hoge pryzen rekenen voor het scherpen van een 
schaar Dat heb je ervan nu m ons goede vaderland geen „Prysbe- 
schikkmg voor scharenslypers” bestaat Enfin moeders, vraag te 
voren wat het kost En dan of het een (met slypen) of het ander (pm- 
gelen')

16 februan Het is geweldig wat Kees Verkerk heeft gepresteerd op de schaats
en de dames met te vergeten1 Bedankt namens Nederlandse Gedach- 
ten dat jullie Nederlands kleuren zo hebt verdedigd

17 februan Uit het weekblad De Nieuwe Lime (radicaal) uit r -katholieke kring:
president Johnson heeft gelyk als hy vaststelt dat het opgeven van 
Vietnam leidt tot het openstellen van Z O -Azie voor het commu- 
msme
De Nieuwe Lime ,,Nou — en wat zou dat Wanneer volken zich 
daarby thuis voelen worden ze commumstisch, of men dat m het 
westen wil of met1
Enfin het prettige van een weekblad is dat je het met elke dag hoeft 
te lezen Geldt ovengens ook voor Nederlandse Gedachten'
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MINISTER COLIJN
HET kabinet Colijn, dat van 1933 

tot 1937 aan het bewind was, 
had vele impopulaire maatregelen 
moeten treffen in verband met de 
voortdurende ernstige economi- 
sche en financiele crisis, waarin 
ons land zich bevond. In de ons 
omringende landen en andere lan- 
den in en buiten Europa was de 
toestand desgelijks, wat o.a. tot ge- 
Volg had, dat de uitvoer van onze 
industriele en landbouwprodukten 
stagneerde, waardoor er ernstige 
Werkloosheid ontstond.

Ter bestnjdmg hiervan had het kabinet 
liaast tal van andere maatregelen, die 
liet nam, het werkfonds in het leven 
geroepen, om o a ook in de bouw- 
yakken de arbeid te stimuleren 
Pi] verscheidene gemeenten deed zich 
ychter het euvel voor, dat zy onvol- 
doende bestekklare werken hadden 
voorbereid
Van rykswege kwamen 10 bruggen over 
de grote nvieren, met daarbi] behoren- 
de wegen, in de jaren ’30 tot stand 
De verkiezmgen van 1937 werden met 
name door de a r party met groot elan 
gevoerd Jongeren orgamseerden fiets- 
tochten met vlaggetjes „Stemt Colyn” 
Ook de latere minister Den Uyl nam 
hieraan deel
Colyn trad op in een groot aantal plaat- 
sen Hy had ook als hy op een werkdag 
’s middags eprak een ongekende op- 
komst, o a. in Hoogeveen 5000 personen 
Alle kerken en andere gebouwen waren 
in de regel te klein Daarom nchtte 
men dikwyls grote tenten op In vele 
bedryven nam men een vrye middag 
als Colyn sprak
Op de dag voor de stemming deed de 
a.r. party op de Amsterdamse beurs 
17 bieden en 19 laten 
Het werd 17 en dus won de fractie m 
de Tweede Kamer 3 leden Het was wel 
een zeldzame figuur, dat de leider van 
een kabinet, dat vier jaar lang onder 
moeilyke omstandigheden geregeerd 
had, zo sterk tnumfeerde

Natuurlijk evenwicht
Van Colyn ging in elke functie, die hy 
bekleedde, een natuurlyk gezag en 
overwicht uit.
Vooral wanneer hy in de Kamer als 
minister-president eprak, was dat op- 
vallend.

Na de kabinetsformatie van 1937 zei de 
socialistische fractievoorzitter Albarda 
bp de algemene beschouwingen: Wij 
hebben in de kranten gelezen, dat de 
heer Schouten tijdens de kabinetsfor
matie bij de heer Colijn is geweest,

Dr H Colijn

maar hij zal wel niet alleen een sigaar 
hebben gerookt of gepraat over de flim
sier Marlene Dietrich 
Colijn antwoordde: De heer Schouten 
heeft bij mlj wel een sigaar gerookt, 
maar hij heeft met mij niet gesproken 
over hoe beet ze ook weer, meneer 
de voorzitter ?

Tydens een ander deel van Colyns rede 
plaatste Albarda een mterruptie, waar- 
van de strekkmg was Is dat nu wel 
helemaal waar wat u daar zegt ?
Colyn onderbrak zyn rede en vroeg 
Heb ik de heer Albarda ooit aanleidmg 
gegeven om te twyfelen aan myn woor- 
den ?
In afwachtmg van het antwoord nam 
Colyn een teug water 
Albarda schudde van nee 
Colyn Dan zal ik nu verder gaan, 
meneer de voorzitter 
Buiten de Kamer had Albarda van 
Colyn dit testimonium gegeven Wy zyn 
het in veel opzichten met met de minis
ter-president eens, maar een ding weten 
wy zeker hy zal zich door Hitler met 
in Berchtesgaden laten ontbieden 
Opmerkmgen van de communist De 
Visser deed Colyn met een enkel woord 
af, waama hy hem in de hoek zette 
met te vervolgen Over het hoofd van 
de heer De Visser been richt ik my tot 
het Nederlandse volk

Schobbers
Schnftelyke vrager van commumsti- 
sche Kamerleden werden als volgt be- 
antwoord-
Is het de minister bekend dat ’ Ja 
Is de minister met van menmg, dat 
. . Neen

Is de minister bereid 7 Neen 
Colyn kwahficeerde van achter de mi- 
msterstafel sommige personen buiten 
het parlement, die op de devaluatie van

de gulden speculeerden, eens als „onva- 
derlandslievende schobbers”.
Dat mag hy zeggen, mterrumpeerde de 
communist Hykoop, want hy is minister 
van staat
De voorzitter Buys de Beerenbrouck 
reageerde- Deze woorden zullen tussen 
aanhalingstekens in de Handehngen 
blyven staan
Verondersteld werd, dat Colyn het 
woord „schobbers” had meegebracht uit 
Mitwyle, het dorp in het land van Alte- 
na, waar hy emge ]aren de lagere 
school bezocht, in die tyd verbleef hy 
daar by zyn grootouders

Interrupties in de Kamer wist hij be- 
hoorlijk te pareren. Toen hij een lichte 
verbetering in de economische toestand 
signaleerde, klonk het uit de mond van 
een oppositioneel Kamerlid: Een zwa- 
luw maakt nog geen zomer !
Reactie van Colijn: Maar hij kondigt de 
zomer wel aan.
Soms kon hij impulsief zyn Terwijl hij 
ip een grote partijvergadering stond te 
spreken, bleven verscheidene kelnners 
hinderlijk doorgaan met bedienen. Plot- 
seling Monk de stem van Colijn als het 
commando van de oud-officier: Dat be
dienen moet ophouden; ik heb daar last 
van

WIJ ONTVINGEN
„Huishouding der gemeente en verant- 
woording aan de gemcenteraad”, ge-
schreven door prof mr J van der Hoe- 
ven
De uitgave verscheen als nr 56 in de se
ne „geschnften recht/bestuur/economie" 
by Samsom N V
De prys van deze 31 bladzyden tellende 
brochure bedraagt f4 
De schryver geeft een uiteenzettmg over 
de betekems van de woorden „huishou- 
dmg der gemeente” en gaat achtereen- 
volgens nader in op de punten „ver- 
antwoordmg van het college aan de 
raad” (bedoeld wordt het college van 
B & W) en „verantwoording van de 
burgemeester aan de raad”
„Jaarverslag van de Nederlandse Ver- 
eniging t.b.v. zondagsrust en de zon- 
dagsheiliging”
In het 48 biz tellende verslag wordt een 
overzicht gegeven van de activiteiten, 
die de veremgmg ondernam Hiertoe 
werd de inhoud van de verzonden en 
ontvangen brieven opgenomen 
Het correspondentie-adres van de ver- 
emging is- Const Huygensstraat 6 te 
Barneveld
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Defensie
In het laatste nummer van Nederlandse 
Gedachten van 1967 schreef It. kol. mr.
A. Pot een artikel over .„Christen-radicalen 
en defensie" n.a.v. de voorstellen van de 
chr.-radicalen over een atoomvrü Europa. 
Op pagina 6 en 7 geeft mr. J. P. A. Iden- 
burg een antwoord aan mr. Pot. Belden 
zijn het eens dat we in een krankzinnige 
situatie zijn gekomen, maar de heer Iden- 
burg heeft met de heer Pot toch nog 
genoeg verschilpunten. Volgende week 
krijgt de heer Pot gelegenheid antwoord 
te geven aan de heer Idenburg.

Schipperskinderen
De nieuwe Leerplichtwet is aanvaard door 
de 2e kamer. Op pagina 4 kunt u er meer 
over lezen. Vooral voor het schipperskind 
is deze wet van belang. Nog meer kamer
verslagen: op pagina 2, waar mej. Van 
Leeuwen verslag doel van hel Kamer
debat over ambtenarenzaken; op pag. 11 
vindt u een verhaal over wat er de laatste 
tijd in de Eerste Kamer gebeurde.

Voedseivraagstuk
Op pagina 5 vindt u het derde artikel van 
drs. Mendel over het wereldvoedselvraag- 
stuk. De ontwikkelde landen kunnen veel 
doen in ontwikkelingsgebieden.

Z w arts lu is
Op pagina 8 kunt u lezen hoe Zwartsluis 
zich weert in de actie „Eén op vier”. Er 
is ook weer een overzicht per Kamer
centrale.

Inkom ensverdeling
Op pagina 9 kunt u de reactie lezen van 
dr. 1. P. I. van der Wilde, secretaris van 1 
de Raad voor het Midden- en Kleinbedrijf, 
op de twee artikelen van drs. Terpstra 
over de inkomensverdeling. Dr. Van der 
Wilde hoopt dat hij de heer Terpstra 
verder uit zijn tent lokt.

De  breuk is er. Dinsdag j.1. heeft 
de heer Aarden zich met en

kele geestverwanten uit de fractie 
van de K.V.P. in de Tweede Ka
mer teruggetrokken en een eigen 
fractie gevormd.

Men kan daartegen veel verstandige 
dingen zeggen.
Men kan er op wijzen, dat de commis
sie van goede diensten (in de wandeling: 
de vier wijze mannen), die optrad om 
te bemiddelen in het bestuursconflict, 
dat begin januari in de K.V.P. was ont
staan, met an rapport gekomen is, dat 
voor de groep Bogaers toch wel bevre
digend moest zijn. De heer Aarden 
noemde het: ni t onaannemelijk.

VIEN kan stellen, dat de breuk op zijn 
minst voorbarig is. In de afgelopen 

maanden is door de groep' steeds als 
eerste doelstelling genoemd, het pro
gram en het beleid van dc paiüj oin 
te buigen in consequent vooruitstreven
de richting. Dat streven is niet tot het 
einde voortgezet, maar reeds nu, na en
kele maanden voortijdig afgebroken.
Zo kan men meer zakelijke argumenten 
op tafel leggen. Maar dat mag allemaal 
waar zijn — de argumenten werkten 
niet meer. Wat de doorslag gaf, was,

Vakantie
1968

Misschien bent u er al geweest. 
Misschien hebt u het overwogen 
maar denkt u dat het te ver is, 
of te duur. Of misschien hebt u 
er helemaal nog nooit bij stilge
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dat een minimum aan vertrouwen ont
brak. De heer Aarden had geen ver
trouwen meer in zijn fractie, geen ver
trouwen in zijn partij. Zijn verbonden
heid daarmee was versleten. Innerlijk, 
mentaal had hij al afstand genomen. Die 
afstand werd welhaast onvermijdelijk 
tot afscheid.

I N  het eerste stuk van de groep van 
 ̂ achttien — terzake geciteerd in een 

van de uitgegeven communiqués — 
wordt de vraag behandeld, wat nodig is 
voor de vorming van een partij. Daar
voor worden drie factoren genoemd.
Er moet voldoende overeenstemming 
zijn over het uitgangspunt, de idee, zo 
men wil, de filosofie. Men moet het dan 
eens worden over het program. En ten
slotte moet er een gelijkgerichtheid zijn 
inzake de uitvoering van dat program, 
over het beleid.
De besUssing van de heer Aarden c.s. 
wijst er op, dat ' ok hieraan toegevoegd 
moet worden, dat het zakelijk element 
niet voldoende is. Ook aan die drie fac
toren moet worden toegevoegd, dat er 
ook moet zijn een onderlinge verbon
denheid, een band van vertrouwen.

lAIE verbondenheid staat ook weer niet 
los van de andere factoren. Het is uit 

de verklaring van de heer Aarden op-

PARTIJ IN DE ETHER

DOOR DR. A. VEERMAN

nieuw gebleken, dat het christelijk uit
gangspunt bij hem anders functioneert 
dan bij andere voorstanders van chris
telijke partijformatie. Hij spreekt over 
een partij van christenen en ziet niet 
een duidelijke band tussen beginsel en' 
program. Hij heeft een eigen visie op 
de functie van het program. En er zijn 
ook verschillen over het beleid. Dat al
les heeft geleid tot de kloof, die nu 
openbaar is geworden. Tot een vertrou
wenscrisis, die deze week manifest 
werd.
Dat is het kritieke punt. Vertrouwen is 
een tere zaak. Als het er is, kan het 
allemaal veel lijden; dan kan men veel 
van elkaar nemen. Als het ontbreekt, 
kan ieder vreemd gerucht tot een inci
dent worden.

I^AAR dat vertrouwen is geen nood- 
lot. Men moet er voorzichtig mee 

omgaan; wanneer het beschadigd is, be
reid zijn het weer te laten uitdeuken. 
En als er fouten gemaakt worden, moet 
men bereid zijn, die te herstellen en de 
lei weer schoon te vegen.

Een politieke partjj is toch meer dan 
een zakelgk akkoord, meer dan een 
rekensom. Er is een minimum van iets 
meer nodig. En je moet bereid zjjn, dat 
aan elkaar te geven.

HET NOORDEN

SE C
in de Middellandse Zee met 
2 dagen verlof in Israël v.a.

687,-
ZIM de Israëlische scheepvaart Mij.

Woensdag 28 februari sprak drs. B. 
Goudzwaard, lid van de A.R. 
Tweede Kamerfractie, voor de ra
dio over „De problematiek van het 
noorden des lands”.
Uit zijn toespraak het volgende:

„Bij de beoordeling van de industriële 
ontwikkelingskansen van het noorden 
is een van de meest positieve factoren 
de aanwezigheid van een natuurlijke 
grondstoffenbasis. Vooral het aardgas is 
daarbij van groot belang, omdat dit het 
uitgangspunt kan gaan vormen voor in
dustriële processen, die men het beste 
als energie-intensief kan betitelen; pro
cessen dus waarbij gebruik kan worden 
gemaakt van de aanwezigheid van een 
grote energiebron in de nabijheid. Aldel 
in Delfzijl is daar een goed voorbeeld 
van. Tegelijkertijd is echter duidelijk, 
dat de aardgasvoorraad niet een blij
vende bron van energie is — vooral niet 
wanneer men ziet naar de beperkte 
aardgaspot voor het noorden. Het kan 
niet anders, of deze omstandigheid zal 
de vestiging van nieuwe-energie-inten- 
sieve bedrijven kunnen gaan ontmoedi
gen.
In dit verband nu r.jst de vraag, of de 
overheid in dit stadium niet reeds te
genmaatregelen had moeten nemen. 
Waarom bijvoorbeeld haar invloed niet 
aangewend om te bewerkstelligen, dat 
de nieuwe Nederlandse kernenergiecen

trale van meer dan 400 Megawatt in het 
noorden Wi dt gebouwd? Want dan zou 
automatisch een zekere continuïteit zijn 
gewaarborgd in de energievoorziening 
van nieuwe energie-intensieve bedrijfs
vestigingen in het noorden. Want ook 
voor dit punt geldt de regel, dat rege
ren vooruitzien betekent.

Ik zeg dit te meer, omdat enkele weken 
geleden uit het antwoord op — door mij 
aan minister De Block — gestelde vra
gen is gebleken, dat de minister beaamt, 
dat bij de vestigingsplaatskeus voor de
ze nieuwe centrale zeker ook motieven 
van regionale werkgelegenheid een rol 
kunnen spelen. Ook acht de minister 
zich in staat, daartoe op de samenwer
kende elektriciteitsbedrijven invloed uit 
te oefenen. Bovendien is mij van de 
zijde van deskundigen op kernenerge
tisch gebied verzekerd, dat de bouw van 
zo’n centrale in het noorden van ons 
land niet op onverkomelijke technische 
bezwaren stuit. Het zou dan ook een 
goede zaak zijn, wanneer alsnog po
gingen daartoe zouden worden aange
wend. Want dit zou een nieuwe en blij
vende stimulans betekenen voor de ge
hele industriële ontwikkeling van het 
noorden — een landsdeel, dat bewust 
de weg naar het jaar 2000 is ingesla- 
gen.”

De complete tekst van deze toespraak 
is verkrijgbaar op het A.R. Partijbureau, 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.
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TWEEDE KAMER 
TOETSTE
REGERINGSBELEID
OVERHEIDSPERSONEEL
DOOR MEJ. J. VAN LEEUWEN

De  behandeling van de begroting 
van Binnenlandse Zaken heeft 

•— helaas —  al te zeer moeten staan 
in het teken van de moeilijkheden 
rond het overheidspersoneelsbe
leid. Een beknopte beschrijving 
van de voorgeschiedenis is bepaald 
Avel noodzakelijk om het standpunt 
van de fractie te kunnen begrijpen. 
Mede als gevolg van „budgettaire” 
uitgangspunten kwam het kabinet 
met een drietal voorstellen, te we
ten:
—  een afbraak van de kindertoe- 

lageregeling,
—  een beperking van de premie- 

spaarregeling,
•— een vermindering van de reis

kostenvergoeding.

Het georganiseerd overleg liep hierop 
stuk, waarna een interventie van de 
Kamercommissies (Binnenlandse Zaken 
en Ambtenarenzaken en pensioenen) 
volgde. Er kwam metterdaad een waar- 
devolle suggestie uit de bus op basis 
waarvan het overleg — ook naar de 
mening van de A.R. fractie — had 
kunnen worden heropend.
Deze suggestie hield in — en nu geef ik 
om alle betrokkenen recht te doen de 
letterlijke tekst uit de verklaring -r- 
„dat aan de organisaties vooraf zou 
worden medegedeeld, dat — ingeval van 
zodanige heropening van het overleg — 
een eventueel gewijzigde beslissing ten 
aanzien van de voorstellen gehonoreerd 
zou worden door een begrotingswijzi
ging.”
In feite betekende dit, dat i.p.v. bud
gettaire uitgangspunten nu zou kunnen 
worden gesproken over budgettaire ge
volgen.
In de vergaderingen van 12 en 13 fe
bruari van de Centrale Commissie is 
deze suggestie in de verklaring van de 
bewindslieden duidelijk uitgekomen, 
maar ook toen kon de beoogde herope
ning van het overleg niet worden be
reikt, omdat de grootst mogelijke meer
derheid van de personeelsdelegatie van 
de Centrale Commissie op het standpunt 
stond, dat de regering eerst uitdrukke

lijk diende te verklaren, dat zij terug
kwam op de budgettaire redenen, die 
mede tot haar voorstellen aanleiding 
hadden gegeven.
Deze houding van de personeelsdelegatie 
heeft wel enige verwondering gewekt...

Evenwichtig en duidelijk

Hoe dit verder ook zij, de Kamer stond 
nu voor de noodzaak — zonder het ge
organiseerd overleg ook voor de toe
komst te blokkeren! — een oordeel over 
het beleid van de regering op dit punt 
uit te spreken.
De A.R. woordvoerder, de heer Kieft, 
heeft zich van deze uiterst moeilijke 
taak op bekwame wijze gekweten.
Uit zijn evenwichtig en duidelijk be
toog lichten we allereerst de passage, 
waarin nader wordt ingegaan op het 
af breken van het georganiseerd overleg: 
„In de eerste plaats dan het niet tot 
stand komen van een advies van de 
centrale commissie voor georganiseerd 
overleg. Ik wil hier nadrukkelijk zeggen, 
mijnheer de Voorzitter, dat ik dit niet 
tot stand komen van een advies op zich 
zelf een trieste zaak vind, en ik wil 
daaraan wel zeer nadrukkelijk toevoe
gen, dat het de centrale commissie bij
zonder moeilijk is gemaakt door de 
wijze van presentatie van het kabinet. 
Voor zover ik het heb kunnen nagaan, 
is het een novum na 1946, dat budget
taire uitgangspunten een rol hebben 
gespeeld bij besprekingen over de 
rechtspositie van de ambtenaren.
Voor het eerst heeft, naar mijn mening, 
de overheid haar functie als overheid 
en als werkgever door elkaar geklutst. 
Na de bestudering van de stukken is 
niet geheel te ontkomen aan de conclu
sie, dat de nodige zorgvuldigheid niet 
geheel in acht is genomen.

Het kabinet heeft te maken — daarvoor 
wil ik nog eens de aandacht vragen — 
met een typisch ambtelijk georganiseerd 
overleg en uit dien hoofde alleen al 
moet de partij „overheid” zich voor
zichtig opstellen met de andere partij, 
de „ambtenaren”, al was het alleen maar 
het respect voor het feit, dat dit geor
ganiseerd overleg niet nog met dezelfde

tot de reis- en verblijfkosten de nood
zakelijke soepelheid te betrachten.
Voor een goed verstaan diene, dat het 
overheidspersoneel boven de welvaarts- 
vaste kinderbijslag voor het eerste en 
tweede kind een toelage geniet van 4 
pet tot een minimum van ƒ 39,95 en een 
maximum van ƒ 58,88 per kind per 
maand naar de stand op 31 december 
1967. Voor het derde en de volgende kin
deren wordt een toeslag van 1 pet. van 
het salaris met een maximum van 
ƒ 14,72 per kind per maand gegeven.

Soepele houding

G. A. Kielt

kracht kan opereren als het vergelijk
bare overleg tussen werkgevers en 
werknemers in het bedrijfsleven.
Het is daarom geen wonder, dat het 
georganiseerd overleg bijzonder nauw
keurig moet letten op de gebezigde 
formulering. Overleg heeft echt geen 
zin, als de overheid vooraf laat weten: 
er moet een voordeel ontstaan voor 
’s rijks begroting; een zekere dekking 
voor andere uitgaven moet aanwezig 
komen.
Overigens — voor de objectiviteit wil ik 
dit toch ook niet verhelen — ook van 
de zijde van de organisaties is lang 
niet altijd heilig vuur naar het altaar 
gebracht in de hitte van de strijd. Ik 
zou het onjuist vinden, dit niet te 
zeggen.”
Vervolgens werd ingegaan op de voor
lopige salarisverhoging van 2 “/o. De heer 
Kieft trok deze conclusie: „De bewinds
lieden moeten zich er duidelijk van 
bewust zijn, dat bij een laag voorschot, 
zelfs bij een relatieve hoge nacalculatie 
met name de lagere ambtenaren het 
meest tekort worden gedaan”.
Verder liet hij duidelijk de voorkeur 
van de A.R. fractie in het algemeen 
voor een gedifferentieerde salarisver
hoging blijken.

Voor gestelde maatregelen

T.a.v. de uitgaven-beperkende ntaatre- 
gelen werd allereeerst stilgestaan bij de 
wijziging van de premiespaarregeling, 
waarbij onder meer gepleit werd voor 
een handhaven van de spaarkassen als 
een toch wel zeer waardevolle moge
lijkheid tot de vorming van duurzaam 
bezit.
Bij de voorgestelde afbraak van de kin- 
dertoelage-regeling werd sterke aan
dacht gevraagd voor de ambtenaren, 
die in. de laagste salarisschalen vallen. 
Door de voorgestelde wijziging van de 
vergoeding van reis- en verblijfkosten 
worden zij in een groot aantal gevallen 
dubbel getroffen. Een en ander resul
teerde in de concrete suggestie de voor
stellen t;a.v. de kindertoelageregeling 
op 1968 voor derde en volgende kinde
ren te bevriezen en t.a.v. de toepassing* 
van-de nieuwe regeling, met betrekking

Uiteraard werd het antwoord van de 
bewindslieden van Binnenlandse Zaken 
met de nodige spanning tegemoet gezien. 
Een soepele houding zou de onrust over 
het beleid van de regering op dit punt 
mogelijk voor een belangrijk deel kun
nen wegnemen.
Welnu, de bewindslieden hebben deze 
soepele houding metterdaad getoond. 
De belangstellende lezer kan de gedane 
toezeggingen zelf beoordelen. Deze zijn:

1. Het omlaag brengen van de 1 pet. 
toeslag met 0,2 pet. per jaar, waardoor 
dus na vijf jaar het kinderbijslagniveau 
zou zfjn bereikt, zal worden terugge
bracht tot 0 ,1 pet. per jaar, waardoor 
de bevriezingsperiode, evenals voor het 
eerste en tweede kind, plus mihus 10  
jaar zal zün.
Dit betekent voor de grotere gezinnen 
en de laagst bezoldigden een aanmer
kelijke verzachting. Bovendien zal, zo 
mogelijk, de wijziging van de kinder
toelageregeling gelijktijdig met de eerst
komende stijgihg van de kinderbijslag 
worden ingevoerd. In ieder geval zal, 
indien dit niet mogelijk is, de inwer
kingtreding niet vóór 1  april plaats
vinden.
2. De levensverzekerings- en spaarkas- 
vormen blijven binnen de gewijzigde 
premiespaarregeling alsnog gehand
haafd.
3. Bij de uitvoering van de rete- en 
verblijfkostenregeling zal binnen zekere 
grenzen ruimte zijn voor een individuele 
toepassing, waardoor dus een verzach
ting in schrijnende gevallen mogelijk te.

Ook t.a.v. het vraagstuk van centen en 
procenten kon de heer Kieft in zijn 
repliek de conclusie trekken, dat de 
door hem gevraagde positieve en „be
vruchtende” benadering van dit vraag
stuk van de zijde van de regering niet 
aan dovemansoren is gezegd. De be
windslieden zullen terzake zelfstandig 
een aantal initiatieven nemen en niet 
uitsluitend aanleunen tegen datgene wat 
zich te zijner tijd in het bedrijfsleven 
zal ontwikkelen.

Geen moties

Het zal geen verwondering wekken, dat 
— gelet op deze toezeggingen als vrucht 
van het gemeen overleg tussen de be
windslieden en de Kamer — de A.R. 
fractie van haar kant geen behoefte 
meer had aan het indienen of steunen 
van moties.
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CENTRALE VERGADERINGEN
WIJ KOME^ BIJEEN .. .
Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land worden 
gehouden.
Ditmaal de volgende:

★  Op vrijdag 1 maart, belegt de A.R. 
Hulpcentrale Ilceksewaard een ver

gadering.
De plaats van samenkomst is de con
sistorie van de Ned. Herv. kerk te 
Klaaswaal.
De vergadering begint om 20.00 uur. 
Drs. R. Zijlstra, ’ id van de Tweede Ka
mer, zal spreken over politieke actuali
teiten.
Verder afscheid van de voorzitter i.v.m. 
zijn benoeming tot burgemeester van 
Ouderkerk a/d IJssel.

★  Op zaterdag 2 en zondag 3 maart 
organiseert het Provinciaal Verband

Arjos Noord-Holland haar jaarvergade
ring, studieconferentie en weekend in 
Enkhuizen. Zaterdagmorgen om 10.30 
uur begint de jaarvergadering in het

Oranje Hotel, Kaasmarkt 4. 
Zaterdagmiddag onr. 15.00 uur begint de 
studieconferentie in het studentencen
trum „De Dromedaris”. Spreker: Ds. L. 
H.' Ruitenberg (P.v.d.A. over „Kerk en 
Samenleving”. Dé zaterdagavond en 
zondag worden ook in „De Dromedaris” 
doorgebracht. Kosten voor het hele 
weekend: ƒ 17,CT per persoon. Aanmel
dingen per omgaande bij het Provin
ciaal secretariaat, mej. S. A. van Koge- 
lenberg, Koningslaan 5, Amstelveen.

★  Op zateruag 2 maart bplegt de Sta
tencentrale Hoorn haar jaarverga

dering in gebouw Rehoboth, Oude Turf
haven 13, te Hoorn.
Aanvang van de vergadering 14.30 uur. 
De heer H. de Mooy lid van de Tweede 
Kamer, zal vragen beantwoorden over 
allerlei politieke problemen.

*  Op zaterdag 2 maart vergadert de 
Statencentrale Hoogeveen in het

Herman Bavinekhuis, Hoofdstraat 97, te 
Hoogeveen.

De vergadering begint om 13.30 uur. 
Spreker, mr. W. R. van de Sluis, lid van 
Ged. Staten van Utrecht.

*  Op zaterdag 2 maart vergadert de 
Statencentrale Vlissingen in het jeugd- 
gebouw achter de gereformeerde kerk 
te Koudekerke.
Aanvang der vergadering 14.00 uur.
De heer J. v. d .Bos lid van Ged. Staten 
van Zeeland zal spreken over „Provin
ciale politiek”.
*  Op woensdag 6 maart houdt de 
Hulpcentrale Zoetermeer een grote toog- 
avond voor Midden Zuid-Holland in De 
Ark, Julianastraat 1, te Berkel en Ro
denrijs.
Aanvang 19.45 uur.
Drs. B. Goudzwaard, lid van de Tweede 
Kamer, zal spreken over „Politiek in het 
perspectief van de wederkomst”. 
Verder politiek debat van jongeren. 
Iedereen is welkom. Er is voldoende 
parkeergelegenheid. De zaal is open 
vanaf 19.15 uur.

*  Op zaterdag 8 maart houdt de Sta
tencentrale Franeker een vergade

ring in Hotel De Bleek te Franeker. 
Aanvang 19.45 uur.
De A.R. Statenfractie behandelt het on
derwerp „De ontwikkeling van Fries
land”.
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COMMUNIQUÉ

VAN

DE

„ACHTTIEN"

Communiqué, verstrekt aan de pers, na afloop 
van de besprekingen tussen de delegaties van
K.V.P., A.R.P. en C.H.U. op maandag 26 fe
bruari 1968.
Hedenavond, 26 februari 1968, kwam de groep 
van „18” wederom bijeen. Zoals begrijpelijk, is 
uitvoerig gesproken over de ontwikkelingen 
die zich in de drie partijen sedert de vorige 
bijeenkomst hebben voorgedaan.
Men heeft elkaar vertrouwelijk en zeer open
hartig geïnformeerd.
De „18” gaan er van uit, dat de diverse partij- 
organen de competente organen zijn om een 
beslissing te nemen over een program en 
omtrent de samenwerking van deze drie par
tijen.
De ,,18” zijn van mening, dat thans de partij
besturen gelegenheid moeten hebben voor 
beraad over de ontstane situatie en over de 
resultaten en het werkprogram van de „18”.

VERKLARING 

VAN HET 

CENTRAAL 

COMITÉ

Tekst van de verklaring van het Centraal 
Comité d.d. 24 februari 1968 
Het Centraal Comité van de A.R. Partij heeft 
er behoefte aan, uit te spreken, dat het voor 
ons land ook in deze tijd grote waarde hecht 
aan de handhaving van christelijke partijfor- 
matie om politiek te bedrijven vanuit de 
radicaliteit van het evangelie.
Daarom wekt het Centraal Comité allen, die 
zo’n politiek voorstaan, op met kracht te blijven 
streven naar een samenwerking in deze zin. 
teneinde een scheiding op niet wezenlijke 
gronden te voorkomen.
Met grote bezorgdheid heeft het Centraal 
Comité de berichten gelezen over de moeilijk
heden, die in de K.V.P. gerezen zijn.

Het Centraal Comité dringt er bij allen die het 
aangaat op aan al het mogelijke te doen om 
een breuk te vermijden.

VRAAG
EN
ANTWOORD

★  j ,  ★ Een com plim ent
De fiscus heeft een dezer dagen honderdduizenden 
belastingplichtigen het jaarlijkse proefwerk opgege
ven.
Natuurlijk, een prettige bezigheid is het niet om 
opgaaf te doen yan het inkomen over het vorige jaar. 
De materie waarover het gaat is moeiljjk, nogal inge
wikkeld en de bijbehorende tarieven tellen zwaar. 
Toch is het noodzakelgk het inkomen eerlgk op te 
geven. De wetgever heeft althans de bedoeling de 
lasten die met een regeringsbeleid samenhangen zo 
rechtvaardig mogelgk te verdelen. Dan is het een 
gewetenszaak zich daaraan te onderwerpen. Het 
„eigen rechter” spelen omdat men van oordee4 zou zijn 
dat de wet voor hem niet rechtvaardig is, kan geen 
reden zijn oneerljjk te worden. Die moeilijkheden 
moeten op een andere wqze tot een oplossing wor
den gebracht.
De fiscus heeft dit jaar er het zijne toe bijgedragen 
de taak van de belastingplichtige te vergemakkelij
ken. Zowel het aangiftebiljet als de toelichting zijn 
duidelijker en overzichtelijker uitgevallen dan vorige 
jaren. Aan de aftrekposten is bovendien meer aan
dacht besteed.
Er zal stellig nog meer te verbeteren zijn!
Maar wij menen dat de fiscus gecomplimenteerd mag 
worden voor de wijze van presentatie van dit jaar
lijkse proefwerk.

M otie
De Tweede Kamer grossiert in moties.
Het staat ieder Kamerlid vrij, een motie in te dienen, 
maar zij komt alleen in behandeling, als zjj voldoende 
ondersteund wordt.
Maar hoogst ongewoon is het, wanneer de voorzitter 
van de R.K. ambtenarenbond, tevens lid van de 
Tweede Kamer, een motie indient, waarin de „eisen” 
van zijn bond worden geformuleeri”.
Dat is een ongewoon en ongewenst „gebruik” van 
zijn Kamerlidmaatschap. De Tweede Kamer voelde 
dat goed aan.
De eigen fractiegenoten wilden de motie niet onder
tekenen, op één man ja. Socialisten ondertekenden de 
motie wel, maar zeiden er bij: alléén, omdat wat in 
die motie staat, wel besproken kan worden.
Het is te hopen, dat de heren er iets van hebben ge
leerd.

*  *  * W ie vo lg t?
De pensioenen van oud-Philips-werknemers worden 
aangepast aan de gestegen kosten van levensonder
houd sedert 1966.
De Philips pensioenfondsen met het Philips concern 
tonen wederom een warm Kloppend hart voor hun 
oud-werknemers.
Ook de werkers van het „eerste uur” delen op deze 
wijze in de resultaten die de huidige werkers weten te 
bereiken — maar waarvoor de eerste groep toch mee 
de grondslag heeft gelegd.
Misschien kan deze beslissing voor andere eoncerns 
een voorbeeld betekenen.
Waarbij wij denken aan het Hoogovenbedrjjf te 
IJmuiden dat haar winst over 1967 zag stjjgen met 
34 procent of 27 miljoen gulden.

Ee n  antirevolutionair Kamerlid spreekt voor 
een antirevolutionaire kiesvereniging en er 

is ruime gelegenheid tot het stellen van vragen. 
Bovendien is de spreker zo vriendelijk, elke 
vraag, onmiddellijk nadat zij is gesteld, te be
antwoorden. Zo’n antwoord lokt dan vaak weer 
andere vragen uit.
Hier is de eerste vraag.
In de dagen van de schoolstrijd was het niet alleen 
begrijpelijk maar ook noodzakelijk, dat de voorstan
ders van de school met de bijbel zich organiseerden 
als een politieke partij, om van de regering zo mo
gelijk recht te krijgen. Vindt u vandaag een christe
lijke partij nog even noodzakelijk?
Antwoord: Méér noodzakelijk dan toen. Toen spitste 
de strijd zich toe op één punt. Maar ook andere pun
ten waren telkens weer in het geding. Het eerste 
program van beginselen werd opgesteld in 1878, en 
daarin staat één artikel over de school. En twintig 
artikelen over andere onderwerpen, over het gezag, 
over volksinvloed, over publieke eerbaarheid, over 
decentralisatie, over defensie, over internationale po
litiek, over de sociale kwestie.

DOOR H. ALGRA
Er zijn vele punten bij, die nu nog even actueel zijn 
als toen, al zijn de omstandigheden gewijzigd. Maar 
het belangrijkste is, dat in onze tijd het volk alle vast
heid dreigt te verliezen, dat de fundamenten worden 
omgewoeld, en dat aan de andere kant uit het chris
telijk geloof een sterke reformatorische kracht open
baar begint te worden. In zo’n over de gehele linie 
verhevigde situatie is een christelijke partij nodiger 
dan ooit.
r\E tweede vraag: Maar zijn er momenteel niet mees- 
^  tal of in hoofdzaak vragen aan de orde, die op 
economisch gebied liggen en waarover de bijbel toch 
geen richtlijnen geeft?
Antwoord: Dit antwoord moet bestaan uit twee delen. 
In de eerste plaats: het is een vergissing, dat er mo
menteel meestal of in hoofdzaak economische vragen 
aan de orde zijn. Over de gehele linie is de strijd aan 
de gang, over het gezag, over volksinvloed, over nor
men voor het zedelijk leven enz. In de tweede plaats: 
de dichter van psalm 119 is al dertig eeuwen dood, 
maar zijn psalm is het bewijs, dat hij het toen al 
in het geloof verstond, dat Gods inzettingen het gehéle 
leven omvatten en dat het economisch leven daar niet 
buiten valt.
r\E derde vraag: Loopt een christelijke partij niet het 
^  grote gevaar, dat de vlag niet de lading dekt, 
zodat de partij zich wel christelijk noemt, maar in 
wezen toch een doodgewone liberale of socialistische 
partij blijkt te zijn?

Het antwoord kan kort zijn: Hoe zou een christelijke 
partij dat gevaar niet lopen, terwijl iedere christen 
persoonlijk dat gevaar wel loopt! De vrager zal stel
lig de Heidelberger Catechismus kennen? en daar 
wordt gesproken van gemeenteleden, die zich in hun 
belijdenis en leven als goddeloze mensen aanstellen.

NU komt de vierde vraag: Als er in een land, zoals in 
het onze meer dan één christelijke partij bestaat, 

dienen die partijen dan niet nauw samen te werken? 
Het antwoord: Dat spreekt vanzelf. Ze hebben immers 
hetzelfde fundament en willen in het geloof streven 
naar hetzelfde doel. Het is een hoogst bedenkelijke 
zaak, wanneer zij samen belijden, dat zij het Woord 
Gods als richtsnoer aanvaarden en samen verklaren, 
zich te willen laten leiden door de Christelijke hoop 
en dat zij dan toch in de politiek tegenover elkaar 
staan, elkaar bestrijden en proberen af te breken. 
INTERRUPTIE; Maar dat is dan toch meer dan eens 

gebeurd!
Antwoord; Helaas ja en wie dat hebben meegemaakt, 
hebben het met verdriet ondervonden. De verwijde
ring ontstond meestal, doordat er tussen de christe
lijke partijen een acuut geschil ontstond, zoals over 
het omroepbestel.
'^OLGENDE vraag: Maar is het praktisch niet denk- 
'  baar, dat christelijke partijen wel dezelfde uit

gangspunten hebben, maar ten opzichte van de uit
werking zó blijken te verschillen dat samenwerking 
moeilijk wordt?
Antwoord; Dat gevaar is niet denkbeeldig en het 
wordt vergroot, als zij ieder op hun eigen kluitje 
blijven zitten en niet overleggen over wat fundamen
teel is in de christelijke politiek. Mag ik nu ook een 
vraag stellen? Hebt u wel eens gehoord van de „acht
tien” ? (Algemeen gemompel in de zaal, dat in elk 
geval uitdrukt, dat men van de achttien afweet).
A L weer een vraag: Acht u samenwerking mogelijk 

met een politieke partij, die elke christelijke partij 
principieel verwerpt en bovendien schadelijk acht 
voor de parlementaire democratie?
Antwoord; Het is niet onmogelijk, dat u hierbij denkt 
aan de P.v.d.A. Mijn antwoord is: samenwerking kan 
noodzakelijk schijnen, maar is alleen aanvaardbaar 
op de basis van een duidelijk akkoord, waarbij aan 
onze politieke inzichten voldoende recht wordt ge
daan. Maar een broederlijke samenwerking kan het 
nooit worden.
T AATSTE vraag: Is wat u hier hebt uiteengezet, niet 
- enigszins opzienbarend?

Helemaal niet. Het behoeft niet met koppen in de 
krant. Wij hebben er altijd zo over gedacht.
Nog laatster vraag: Betekent samenwerking met libe
ralen of socialisten niet, dat de antithese buiten de 
politiek wordt gezet?
Allerlaatste antwoord: Wy kunnen de antithese niet 
buiten de politiek zetten, tenzij vij met volledige een
parigheid de politiek eens en voor altijd los maken 
van het evangelie van Jezus Christus en van het be
lijden van Zijn Koningschap.
De antihese is er dan nog wel in de wereld, en in 
ons eigen hart, maar niet meer in de politiek, omdat 
daar de verwerping van Gods gebod algeméén is 
geworden. Zolang dat niet het geval is, speelt de 
antithese een rol in de politiek, ongeacht welke „com
binaties” er gemaakt worden, om tot kabinetsforma
tie te komen.
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NIEUWE 
LEERPLICHTWET 
AANVAARD!

' l -  '
Geen uitzonderingspositie meer voor schipperskinderen

JN februari 1900 werd de eerste 
*  leerplichtwet na een spannende 
nek aan nek race met 50 tegen 
49 stemmen door de Tweede Ka
mer aanvaard; was het paard van 
Schimmelpenninck met zijn berij
der niet gestruikeld, dan zouden de 

, stemmen hebben gestaakt en was 
de leerplichtwet voorlopig van de 
baan geweest. Fel was het verzet 
vooral van confessionele zijde, 
Kuyper, Lohman en De Visser 
voerden in urenlange redevoerin
gen vele argumenten tegen het 
ontwerp van Goeman Borgesius 
aan. Van R.K. zijde stemde alleen 
Schaepman met één medestander 
vóór de wet. Natuurlijk moeten 
wé een en ander zien tegen de ach
tergrond van de schoolstrijd: de 
confessionele scholen waren nog 
dun gezaaid en bij aanvaarding van 
deze wet zouden de voorstanders 
van het bijzondere onderwijs wel 
eens in een moeilijk gewetenscon
flict kunnen komen.
Bij de behandeling van het ontwerp- 
Leerplichtwet, door staatssecretaris 
Grosheide ingediend, herinnerde onze 
woordvoerder, de heer Van Bennekom 
nog eens aan deze bewogen periode 

, uit de parlementaire geschiedenis. Hij 
sprak de verwachting uit dat ditmaal 
geen struikelend paard nodig zou zijn 
om de wet in veilige, haven te brengen, 
een verwachting die niet werd be
schaamd.
De invoering van de negenjarige leer
plicht werd door onze woordvoerder 
— evenals door vrijwel alle partijen — 
met instemming begroet, al betreurden 
allen het, dat van een „open datum” 
moest worden gesproken; de invoering 
zal pas worden gerealiseerd op een door 
de Kamer nader te bepalen tijdstip. De 
heer Van Bennekom bepleitte ook een 
zo consequent mogelijke invoering van 
een drie-jarige cursus aan de ITO-scho- 
len (voor jongens) en INOM-scholen 
(voor meisjes); 6 jaar basis-onderwijs en 
drie jaar lager beroepsonderwijs vor
men samen een goed afgerond geheel.

Schoolverzuim
Ook de procedure tot bestrijding van 
onwettig schoolverzuim is vrij ingrij
pend gewijzigd en men hoopt door snel
lere vervolging en strengere straffen dit 
hardnekkige kwaad doelmatiger te kun
nen bestrijden. De commissies tot we
ring van schoolverzuim die vaak niet 
al te effectief hebben gewerkt, worden 
opgeheven en de gemeenten stellen — 
hetzij ieder afzonderlijk, hetzij in onder
linge samenwerking, ambtenaren aan 
die in deze een „opvoedende” taak heb
ben te vervullen. Natuurlijk moet het in 
uitzonderingsgevallen mogelijk zijn dis
pensatie van de leerplicht te verkrijgen. 
Een van die gronden was volgens het 
ontwerp de verklaring van een genees
kundige of psycholoog, waaruit blijkt 
dat deze het kind niet geschikt acht tot 
een school te worden toegelaten.- Nu is 
het woord „psycholoog” geen waterdich
te aanduiding; het betreft hier geen 
beschermd beroep en ieder kan 
zich die titel aanmeten. Daarom stelde 
de heer Van Bennekom bij amendement 
voor de woorden „geneeskundige” en 
„psycholoog” te vervangen door „arts” 
en „academisch gevormd psycholoog”. 
Het amendement werd door vrijwel alle 
fracties gesteund en door de staatssecre
taris overgenomen.

Onderwijs aan
schipperskinderen
Maar het belangrijkste punt van de 
discussie vormde het onderwjjs aan de 
schipperskinderen. Ongetwijfeld moet 
het als een van de grote verdiensten van 
de wet worden genoemd, dat — althans 
voor de vorm .7-  de discriminatie tussen 
het schipperskind en het walkind is op
geheven; ook het schipperskind zal nu 
aan de leerplicht moeten voldoen en 
wordt niet meer in een uitzonderings
positie geplaatst. Daarmee wordt aan 
een jarenlang geuit verlangen uit de 
schipperswereld voldaan, een verlangen 
waaraan fn en buiten de Kamer o.a. de 
heer Roosjen met grote klem uiting 
heeft gegeven. Het is ongetwijfeld een 
groot winstpunt van de nieuwe wet.

Maar hiermee is het laatste woord stel
lig niet gezegd.
Volgens het ontwerp kunnen ouders of

verzorgers voor hun kinderen vrijstel
ling krijgen, wanneer zij voor voldoen
de huisonderwijs zorgen. En dit werd 
een van de hete knelpunten. Inderdaad 
kunnen er zeer bijzondere omstandig
heden zijn, waardoor ouders niet in 
staat zijn hun overigens normale kin
deren schoolonderwijs te doen volgen; 
gedacht kan bijvoorbeeld worden aan in 
het buitenland vertoevenden diploma
ten. Het betreft hier echter slechts en- 
.ele tientallen kinderen. Vele Kamer

leden — ook de heer Van Bennekom — 
vonden het huisonderwijs echter een 
overleefd verschijnsel, dat in deze tijd 
niet meer past.
In dubbel versterkte mate geldt dit nu 
voor schipperskinderen. De in het ont
werp genoemde mogelijkheid van 
schriftelijk onderwijs vond in de Kamer 
weinig of geen bijval. Waar moet het 
schipperskind in de beperkte ruimte van 
een schip de mogelijkheid vinden om 
„schriftelijk te studeren? Wie contro
leert of het kind dan wel de ouders de 
schriftelijke opgaven hebben uitge
werkt? Hoe kan de inspecteur, die met 
de controle is belast, zijn taak uitoefe
nen? Is juist voor het schipperskind het 
samen leren en spelen met leeftijdsge
noten niet bijzonder belangrijk? Is het 
ook voor oudere leerlingen (12-15 jaar) 
niet noodzakelijk goed voortgezet onder
wijs te volgen, temeer daar steeds min
der schippers in de toekomst hun werk 
in de binnenvaart zullen kunnen vin
den? Neen, huisonderwijs of schriftelijk 
onderwijs, is speciaal voor het schip
perskind onbruikbaar. De heer Marsman 
(PvdA) stelde een amendement voor om 
de mogelijkheid van huisonderwijs ge
heel uit de wet te schrappen. Ook de 
heren Engelbertink (KVP), Van Benne
kom (ARP), Dijkstra (D’66) en Van der 
Lek (PSP) voerden er vele argumenten 
tegen aan. Slechts de heer Schuring 
(CHU) wilde de mogelijkheid van huis
onderwijs niet geheel doen vervallen. 
Natuurlijk bestaat de mogelijkheid, dat 
het in uitzonderlijke gevallen (we den
ken aan diplomatenkinderen, kinderen 
van uitvoerders van grote werken in het 
buitenland, repatriërenden, e.d.) moei
lijk zal zijn onmiddellijk „in te sprin
gen” bij het Nederlandse onderwijs. 
Aansluitend op het amendement van 
de heer Marsman stelde de heer Van 
Bennekom daarom een amendement 
voor, waarin de minister bevoegdheid 
werd gegeven in bijzondere gevallen 
vrijstelling te verlenen van de leerplicht, 
indien wordt aangetoond dat het kind 
op andere wijze voldoende onderwijs 
geniet. Het voorstel kreeg de steun van 
de heren Vonhoff, Engelbertink, Mars
man en Dijkstra en werd door de be
windslieden overgenomen.

Meerkosten
Een tweede belangrijk punt voor onze 
schippers wordt gevormd door de zo
genoemde meerkosten. Het spreekt 'van
zelf dat ouders die genoodzaakt zijn hun 
kinderen aan de wal onder te brengen 
om hen het volgen van goed onderwijs 
mogelijk te maken, zwaardere finan
ciële lasten dragen dan zogenaamde wal- 
bewoners. En als de overheid bepaalde 
verplichtingen oplegt, moet ze het ook 
mogelijk maken, dat haar onderdanen 
aan deze verplichtingen kunnen vol
doen.
Reeds nu komt bijna 80“.'i) van onze 
schippersouders voor subsidie in aan
merking.
Zou het nu niet mogelijk zijn alle schip
persouders voor deze financiële hulp in 
aanmez’king te doen komen? Het zou 
een aanzienlijke vermindering beteke
nen van de administratieve romslornp, 
zowel voor het Departement als voor de 
schoolfondsen. Bovendien is het in
komen van een schipper zeer wisselval
lig: het ene jaar kan hij onder de rege
ling vallen en het volgende jaar niet, 
hetgeen risico’s meebrengt voor de con
tinuïteit van het onderwijs. Tenslotte

krijgt een schipper wellicht één jaar 
iets te veel, dan corrigeert de fiscus dat 
wel weer; de vergoeding wordt toch bij 
zijn inkomen geteld.

Van vele zflden, ook door onze woord
voerder, werd een „integrale vergoe
ding” van de meerkosten bepleit op 
grond van bovengenoemde argumenten. 
In verband met de consequenties voor 
andere groepen van de bevolking kon 
staatssecretaris Grosheide, die het ont
werp overigens op voortreffelijke wijze 
verdedigde, met betrekking tot deze „in
tegrale vergoeding” echter geen con
crete toezegging doen.

Internaten
Hiermee hangt nauw samen de kwestie 
van de internaten. Iedere insider weet 
hoezeer deze instellingen — om een 
cliché term te gebruiken — in een be
hoefte voorzien en hoe erbarmelijk ze 
in vele gevallen zijn gehuisvest. Oude 
huizen, voor dit doel omgebouwde sche
pen, gebrek aan speel- en leefruimte 
voor de kinderen, propvolle slaapzalen, 
onderbetaald personeel zonder sociale 
voorzieningen, werktijden van 55-60 uur, 
zo zouden we nog wel even door kunnen 
gaan. Let wel, we werpen geen enkele 
blaam op besturen en personeel. Ze 
hebben boven vermogen getracht het 
schipperskind te geven wat het toekomt. 
Maar financieel stonden ze met de rug 
tegen de muur. De subsidies van de 
verpleegprijzen per kind en per dag 
zijn wel opgetrokken, maar kunnen de 
zaak no'g lang niet rendabel maken.
De grote moeilijkheid vormt de finan
ciering van nieuw, en verbouw. Het 
Rijk is wel garant voor aan te gane le
ningen, maar wie verstrekt de grote 
bedragen die nodig zijn en renteloos 
beschikbaar zouden moeten komen?
Van alle zijden in de Kamer werd met 
klem op een verbeterde regeling aange
drongen. Gelukkig heeft de staatssecre
taris vrij concrete toezeggingen gedaan. 
Een nieuwe en verbeterde subsidierege
ling is in voorbereiding en over de in- 
houd van deze regeling zal tijdig con
tact worden opgenomen met de Com
missie Onderwijs Overleg Binnenvaart 
en met de Kamercommissie van Onder
wijs en Wetenschappen. Ik geloof dat 
de Kamer op dit moment niet verder 
moest gaan, al zal zij ongetwijfeld de 
vinger aan de pols houden. Een motie 
van de heer Marsman (PvdA), die de 
regering reeds nu wilde binden op be
paalde punten, werd dan ook met over
tuigende meerderheid verworpen. Naar 
mijn mening terecht, we moeten het 
ópen overleg alle kansen geven.

Zonder hoofdelijke stemming passeerde 
het ontwerp de eindstreep, slechts de 
aanhangers van de Boerenpartij ver
klaarden zich tegen. Daarmee is een 
belangrijke verbetering bereikt. Zowel 
het onderwijs in het algemeen als het 
onderwijs aan de schipperskinderen 
kunnen we met de Leerplichtwet van 
staatssecretaris Grosheide feliciteren. 
We hopen van harte dat ook de verdere 
uitwerking aan billijke wensen tege
moet zal komen.

BETALING ABONNEMENTSGELD
WAAROM ZOUDT U ONNODIG ƒ 0,75 BETALEN ?
Momenteel worden op ons bureau voorbereidingen getroffen voor het doen 
innen van de kwitanties door de incassodienst van de P.T.T.
Dat betekent administratief veel werk, terwijl u bovendien voor incasso
kosten f 0,75 in rekening wordt gebracht.
U kunt dit voorkomen door nog deze week ƒ6,—  over te schrijven op 
postgirorekening 89673 van de A.R. Partij-Stichting, Dr. Kuyperstraat 3 te 
’s-Gravenhage. Na 15 maart worden de nota's ter icasso afgegeven en 
verzoeken wij u de aanbieding van de kwitantie af te wachten.
Wilt u er allen aan medewerken om het aantal kwitanties zo laag mogelijk ie 
houden door nu te betalen?
Bij voorbaat danken Wij u voor uw medewerking.
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HET WERELDVOEDSELVRAAGSTUK III

TAAK ONTWIKKELDE 

LANDEN: TECHNISCHE 

HULPVERLENING EN 

OVERDRACHT KENNIS 

EN VAKKUNDIGHEID

DOOR DRS. A. C. MENDEL

Colin Clark stelt, in zijn in het 
voorgaande artikel vermelde 

geschrift, dat de toeneming van de 
agrarische produktie in de komen- : 
de generaties moeilijker zal zijn 
dan in de voorafgaande, omdat 
maagdelijke (nog niet in cultuur 
geweest zijnde), vruchtbare, gron
den niet meer zullen voorkomen. 
Toeneming van de produktie kan 
dus slechts bereikt worden door:
1) het in produktie nemen van 
marginale grond (gronden waarop 
slechts moeizaam de produktiekos- 
ten van de daarvan verkregen 
oogsten kunnen worden gedekt), 
of van grond die een langdurige en 
kostbare voorbewerking vraagt,
2) de verhoging van de efficiency 
op de reeds in gebruik zijnde grond,
3) de industriële vervaardiging 
van synthetische voedingsmidde
len.

Onder punt 2 zijn verschillende moge
lijkheden onder te brengen: 
a. de vermindering van de arbeidsbe- 
hoefte door mechanisatie;
b. betere veeslagen en plantenrassen, 
om de opbrengst en de ziekteresistentie 
te verhogen.
In de economisch ontwikkelde landen 
wordt de landbouw steeds meer ver- 
edelingslandbouw (vlees, - melk, eieren). 
De fokker heeft een beter gebruik van 
het voeder te maken, door veeslagen die 
zoveel mogelijk aan de gestelde eisen 
tegemoetkomen. In deze eeuw is zo de 
gemiddelde leeftijd van het slachtvee 
en van varkens aanmerkelijk terugge
bracht, bij een hoger slachtgewichtl Het
zelfde geldt in een nog sterkere mate 
voor het slachtpluimvee.
c. het gebruik van meststoffen, insek- 
ticiden, herbiciden, enz. De landbouw is

A^.F. Papierfabriek voorheen
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Uganda

De helft van de wereldbevolking krijgt te weinig of verkeerde voeding.

veel minder eenvoudig geworden in ver
gelijking met vroeger. De hulp van de 
chemische industrie is nodig voor de 
veiwaardiging van de vorengenoemde 
hulpstoffen, die van de metaalindustrie 
voor die van de werktuigen. Er is een 
zeer sterke stijging geweest in het ge
bruik van stikstofmeststoffen, een min
der sterke van fosfaat- en kalimeststof- 
fen, en dit bij een prijsstijging die rela
tief achterbleef bij die van de land- 
bouwprodukten, waardoor dus het kunst- 
mestgebruik in de hand werd gewerkt.

Verborgen werkloosheid
' Bij punt 2a kan nog opgemerkt worden, 

dat hoe armer en minder produktief de 
landbouw van een land is, des te groter 
het aantal arbeidskrachten is, nodig om 
de minimale hoeveelheid voort te bren
gen benodigd voor het levensonder
houd van de bevolking. Hoe armer een 
land, des te hoger is het percentage 
agrarische arbeidskrachten (dit met uit
zondering van de landen die als export
landen van landbouwprodukten optre
den, zoals Nieuw Zeeland en Argenti
nië). Daarbij komt dat in landen met 
een agrarische overbevolking (als in 
China en Egypte) een grote verborgen 
werkloosheid heerst, het aantal dagen 
per jaar waarop er werk is, is veel min
der dan het aantal beschikbare dagen. 
Om tot een grotere produktiviteit te ge
raken zal in de ontwikkélingslanden zo
wel de weg van de industrialisatie, en 
dan bij voorkeur het stichten van ar
beidsintensieve industrieën, waarin een 
gedeelte van de agrarische overbevol
king te werk kan worden gesteld, als 
die van de specialisatie en diversificatie 
in de landbouw gevolgd moeten wor
den. Het streven van deze landen is 
daarop in het algemeen ook wel ge
richt. Men wil van de zelfvoorziening 
voor het gezin (de subsistence-land- 
bouw, zoais die vroeger in Europa ook 
bestond), naar het werken voor de 
markt, het kweken van handelsgewas
sen, en het daardoor deelnemen aan de 
geldeconomie.

Om dit laatste met een voorbeeld toe te 
lichten, in het 2e Vijfjarenplan (1966- 
1971) van Uganda, één van de meest 
vooruitstrevende en goed bestuurde 
landen van het nieuwe Afrika, wordt 
de nadruk gelegd op de noodzaak van 
een diversificatie in de agrarische pro
duktie. De uitvoer (die de deviezen moet 
leveren voor de aankoop van de nood
zakelijk te importeren goederen) bestaat 
voor ®/4 uit koffie en katoen. Men wil 
deze afhankelijkheid verminderen door 
in verhouding meer thee, suikerriet en 
tabak te planten. Gewenst is, en gesti
muleerd zal worden, dat iedere boer 
tenminste één cash erop (handelsgewas) 
verbouwt: hun oogsten zullen zowel in 
bestaande, als in nieuw te stichten 
coöperatieve, fabrieken worden ver
werkt.
Er is in Uganda een sterke bevolkings
groei (2V2“/o per jaar), waardoor in de 
toekomst plaatselijk een. gebrek aan 
grond zou kunnen ontstaan. Een toene
mende landelijke opbrengst zal gezocht

moeten worden zowel in toenemende 
opbrengsten per oppervlakte-eenheid,. 
als in een grotere oppervlakte cultuur
grond (reservegronden zijn hier nog aan
wezig). Gebruik zal moeten worden ge
maakt van nieuwe en verbeterde cul- 
tuurmethoden, van kunstmest, insektici- 
den en herbiciden. Het grote probleem 
(zo wordt dit hier zelf aangevoeld, en 
dit geldt in niet mindere mate voor ge
heel Afrika en Zuidoost-Azië) zal zijn 
de boeren te overtuigen van de nood
zaak en het voordeel deze methoden te 
aanvaarden. Veel voorlichting en psy
chologische beïnvloeding, naast sterk 
toegenomen onderwijsmogelijkheden, 
zullen daartoe noodzakelijk zijn.
Het geheel van voorgestelde maatrege
len is hier duidelijk gericht op een ver
meerdering van de welvaart, een ver
hoging van de persoonlijke levensstan
daard, meer dan op de verhoging van 
de voedselproduktie. Hier, en in het al
gemeen voor de ontwikkelingslanden, 
kan gesteld worden dat waar de land
bouw hoofdzakelijk gericht is pp de 
zelfvoorziening en een hoog percentage 
van de beroepsbevolking tn de land
bouw werkzaam is, de voedselproduktie 
gelijke tred houdt met de bevolkings
groei, waardoor de voedselproduktie per 
hoofd vrijwel constant is. Dit wordt in 
zijn algemeenheid bevestigd door de cij
fers beschikbaar over de laatste decen
nia, voor wat betreft Azië, Afrika en 
Latijns Amerika.

Voedseltekort
Volgens de gegevens van de F.A.O. (de 
Voedsel- en Landbouworganisatie van 
de Verenigde Naties) beschikt ongeveer 
1 / 6  van de wereldbevolking over te 
weinig voedsel, terwijl daarnaast 1/3 
eéiï wanvoeding, een niet juist samen
gesteld voedselpakket, krijgt (zoals in 
'het vorige artikel reeds vermeld, voor
namelijk door een tekort aan dierlijke 
vetten en eiwitten). Deze 1/6 van de 
wereldbevolking met te weinig voedsel 
vindt men niet, althans in gerhige mate, 
op het platteland van de ontwikkelings
landen, maar wel in de grote steden, 
voornamelijk die van Zuidoost-Azië en 
Latijns Amerika, met een gebrek aan 
werkgelegenheid en erbarmelijke wo
ningtoestanden.

Een gedeelte van de, ongeschoolde, plat
telandsbevolking is naar deze steden ge
trokken in de hoop daar een lotsverbe
tering te vinden; voor velen is die hoop 
nog niet in vervulling gegaan. De reme
die voor hen kan slechts zijn de in
schakeling in het arbeidsproces bij een 
verdergaande industrialisatie, bij voor
keur in, zoals reeds gezegd, arbeidsin
tensieve industrieën (als bijvoorbeeld 
textiel). Dan zal ook de koopkracht ge
vonden worden om zich voldoende voed
sel te verschaffen; bij stijging van de 
effectieve, de koopkrachtige, vraag volgt 
de produktie. In het algemeen kan ge
zegd worden, dat het niet de landbouw- 
produktie is die achterblijft in dit geval, 
maar de koopkracht van de stadsbevol
king.

Infrastructuur
Vrijwel vaststaat, dat de landbouw de 
toenemende vraag van de niet-land-

bouwbevolking kan opvangen. Veel zal 
echter in al deze landen moeten worden 
gedaan aan de verbetering van de in
frastructuur, aan een uitbouw van de 
dienstverleningssector. Om daarvan 
maar enige punten te noemen: de 
transportmogelijkheden, de kredietver
lening, en met het oog op de voedsel
voorziening, de handel in landbouwpro
dukten.
Deze landbouwprodukten moeten zonder 
te veel kosten de consument kunnen be
reiken, terwijl daarnaast de boer een 
redelijke prijs zal moeten ontvangen. 
Het is uiteraard voor ons in de goed ge
organiseerde westerse wereld gemakke
lijk kritiek uit te oefenen, de toestanden 
in het uitgestrekte India zijn niet te ver
gelijken met die hier, toch mag wel wor
den geconstateerd dat bij een betere 
onderlinge samenwerking een hongers
nood als die in Bihar niet dergelijke 
proporties had behoeven aan te nemen. 
Er waren gebieden in India met voed- 
seloverschötten; ook de veel geringere 
transportmogelijkheden in aanmerking 
genomen had bij het noodzakelijke over
leg veel onheil kunnen worden voorko
men. Er zijn in de ontwikkelingslanden 
nog veel mogelijkheden om de produk
tie óp te voeren, dit door meer gebruik 
te maken van irrigatie, van kunstmest, 
van een betere rassenkeuze in het plant- 
materiaal, van insekticiden enz. Om dit 
nog aan een voorbeeld te illustreren, in 
India is sinds 1950 de produktie van 
granen en peulvruchten met meer dan 
de helft toegenomen, terwijl men wat 
de vorengenoemde verbeterde cultuur- 
methoden betreft nog slechts aan het 
begin van de ontwikkeling staat. 
Ditzelfde geldt voor wetenschappelijk 
onderzoek en voorlichting. De buiten
landse hulpverlening vormt in de ont
wikkelingslanden slechts een betrekke
lijk gering deel van de verrichte inves
teringen, is niet meer, en kan ook niet 
anders zijn, dan aanvullend. Uitzonde
ringen hierop bestaan wel in de kleine 
staten van Afrika, die meer uit het 
buitenland krijgen (Engeland deed en 
doet bijzonder veel voor zijn ex-kolo- 
niale gebieden, en ook de E.E.G. laat 
zich niet onbetuigd ten opzichte van de 
geassocieerde landen).

Arbeid
Belangrijker dan de kapitaalsfactor is 
in de ontwikkelingslanden de factor ar
beid: de scholing van de arbeiders, met 
daarnaast het ondernemerschap, dat 
schaars is. Ook de tussenlaag, de tech
nici, ontbreekt vaak, terwijl in het voor
gaande reeds aandacht is besteed aan de 
onvoldoende infrastructuur. Veel zal 
eveneens moeten worden gedaan aan de 
opbouw van de binnenlandse markt.
Hier ligt de taak voor de ontwikkelde 
landen in de technische hulpverlening, 
de overdracht van kennis en vakkun
digheid, met als doel de bevolking ge
schikt te maken voor het werken met 
de kapitaalgoederen. De wegen hiertoe 
zijn zowel:
het organiseren van opleidingen, onder 
te verdelen in die in het ontvangende 
land zelf en die voor daartoe gekwali- 
ficeerden in het buitenland, als 
het uitzenden van deskundigen, door de 
ontwikkelde landen.
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CHRISTEN-RADICALEN
EN DEFENSIE - 
EEN ANTWOORD

DOOR

IVIR. P. J. A. IDENBURG
wetenschappelijk medewerker 

aan de Vrije Universiteit

„l\O O R  het huidige nucleaire 
”  machtsevenwicht, waarbij de 

betrokken partijen elkaar weder
zijds vele malen kunnen vernie
tigen, terwijl éénmaal reeds vol
doende is, is de mensheid in wezen 
in een krankzinnige situatie te
rechtgekomen, waar niemand vre
de mee mag hebben”.
Pour discuter il faut être d’accord 
— Om met elkaar te kunnen dis
cussiëren moet men het —  in be
ginsel —  met elkaar eens zijn. In 
het laatste nummer van Neder
landse Gedachten van 1967 wijdde 
It. kol. mr. A. Pot een beschou
wing aan „Christen-radicalen en 
defensie” , aan de voorstellen be
treffende een denuclearisering van 
Europa, welke aan het in novem
ber gehouden congres van chris
ten-radicalen werden voorgelegd 
en waarover door het volgende 
congres een definitief besluit ge- 
genomen moet worden.

Wat mij betreft kunnen christen-radi
calen en de heer Pot elkaar in de hier
boven aangehaalde passage uit zijn arti
kel vinden. De noodzakelijke voorwaar
de voor discussie is aanwezig. Temeer 
verheugend, omdat de christen-radica
len juist ook de discussie en de bezinning 
over deze problematiek met hun indie
ning èn met hun uitstel van de aan
vaarding van deze voorstellen beogen. 
Gelukkig gaat de overeenstemming met 
de heer Pot verder dan alleen in de 
constatering dat de wereld met zijn 
kernbewapening in een krankzinnige si
tuatie is terechtgekomen. Want wie 
vindt dit eigenlijk niet?
Maar daarnaast lezen wij ook dat 
„een atoomvrij Europa onder be
paalde voorwaarden een beter alter
natief zou kunnen zijn dan de huidige 
situatie”. Maar hiermee houdt de over
eenstemming dan ook wel op, want „om 
hierover echter verstandige dingen te 
kunnen zeggen moet men dieper in de 
moeilijke materie denken dan de werk
groep kennelijk gedaan heeft”. Tja, wat 
moet men daarop zeggen? Dit soort op
merkingen brengen een onzakelijk ele
ment in de discussie, waar men beter 
maar niet op in kan gaan. Iets anders 
is dat gezien de ingrijpendheid van deze 
problematiek en gezien de omstandig
heid dat de hier verkondigde opvattin
gen voor de overgrote meerderheid van 
het Nederlandse volk betrekkelijk 
vreemd zijn een stellingsgewijze bena
dering in het program van actie wat 
mager is. Vandaar ook weer het uit
stel tot het volgende congres en van
daar ook deze reactie. Vanuit het be
wustzijn overigens dat ook nu de za
ken niet anders dan oppervlakkig aan 
de orde kunnen worden gesteld. Want, 
werkelijk, alles komt er op aan. Men 
zou er eigenlijk vrijwel alle uitgangs
punten en veronderstellingen van ons 
buitenlands- en defensie beleid bij moe
ten betrekken. En dan blijft het nog de 
vraag of men elkaar zou weten te over
tuigen.

Het uitgangspunt
Allereerst iets over datgene wat- tot 
uitgangspunt voor de buitenlandse en 
defensieparagraaf van christen-radica
len gediend heeft. Het is de stelling, 
welke ook door het congres als zodanig 
is aanvaard, dat men zal moeten gaan 
„afzien van het steunen op de dreiging 
met kernwapens”. Het ligt in de lijn van 
de constatering van de heer Pot, dat „de 
wereld in een krankzinnige situatie is 
terechtgekomen” . Het gaat echter ver
der. De stelling zal ook zeker niet door 
een ieder als zoete koek worden aan
vaard, omdat men het er principieel niet 
mee eens is; of omdat men eenvoudig 
over het probleem nog niet zo heeft na
gedacht óf misschien ook om een combi

De mensheid is in een krankzinnige situatie gekomen.

natie van beiden — het eerste bijvoor
beeld op grond van het tweede.
De toelichting van het programma zegt 
er ongeveer dit over: Geconstateerd 
wordt in de eerste plaats dat de meeste 
mensen wel zijn gaan inzien dat geen 
enkel doel door het middel van een 
kernoorolg wordt gerechtvaardigd (te 
optimistisch misschien?). Maar dat an
derzijds de bestaande situatie van een 
machtsevenwicht gebaseerd op de mo
gelijkheid van massale wederzijdse ver
nietiging teveel als een vanzelfspre
kendheid wordt aanvaard, althans dal 
hieruit nog te weinig consequenties 
worden getrokken of maar voldoende 
serieus gepoogd wordt dit te doen.
Nu kunnen pogingen mislukken. Het 
gaat er echter in de eerste plaats om 
dat men duidelijk weet wat men met 
zijn politiek wil bewerkstelligen en — 
vooral ook — dat duidelijk wordt hoe 
zwaar men dit wil laten wegen. En het 
is juist op dit laatste punt dat de voor
stellen van de christen-radicalen op de 
scherpste weerstanden zijn gestuit. — 
Niet bij de heer Pot overigens —. Het is 
allemaal best om mooie dingen over 
ontwapening en denuclearisering te zeg
gen, maar als blijkt dat je het serieus 
meent, dan is het opeens mis. Aan
vaardbaar is dan ook nog wel de ge
dachte van een gedenucleariseerd Euro
pa. Als echter in het program gesteld 
wordt: „De denuclearisering van Europa 
houdt een afzien van elke vorm van 
Europese kernmacht in, desnoods ten 
koste van de mogelijkheid van een fe
deraal Europa”, dan blijkt dit een on
overkomelijk struikelblok.

Geen kernwapenstrategie
Het punt is dat het de buitenlandse 
commissie van de christen-radicalen

ernst is met de gedachte dat een door
slaggevend punt van het Nederlandse 
buitenlandse beleid behoort te zijn om 
op een verantwoordelijke wijze — in
derdaad — af te raken van de kern
wapenstrategie, niet alleen omdat een 
eventuele kernoorlog waan''’n zou zijn, 
maar ook omdat de huidige situatie — 
om nog eenmaal de woorden van de 
heer Pot te citeren — een krankzinnige 
situatie is.
En ja, wie dit uitgangspunt niet deelt, 
die zal ook tot een geheel andere poli
tieke conceptie komen.
Maar de heer Pot en de christen-radi
calen zullen zich dus in dit uitgangs
punt wel kunnen vinden. En dan gaat 
het dus meer om de vraag over de wijze 
waarop men dit uitgangspunt wil ver
wezenlijken, om de vraag hoe zwaar 
men dit punt wil laten wegen en ver
moedelijk ook om de vraag welke be
tekenis men hecht aan het bezit van 
kernwapens als militair-politiek middel 
en in het algemeen om de vraag hoe 
men de huidige wereldsituatie waar
deert.
Om met het laatste te beginnen de aan
vaardbaarheid van eventuele denuclea
risering van Europa minus Rusland zal 
voor de meeste mensen vooral afhanke
lijk zijn van de beantwoording van de 
vraag hoe agressief men de huidige 
Sowjet-Unie schat. Men moet de zaken 
ook niet moeüijker maken dan nodig is. 
Als het alternatief niet is „dood of 
rood” , dan moet men het er ook niet bij
halen. Men kan over het al dan niet 
agressief zijn van de huidige S.U. van 
mening verschillen. Ik zou er alleen 
over op willen merken dat wat nu in 
Tsjecho-Slowakije mogelijk is in 1948 
en ook in 1956 niet mogelijk was.
Hoe men de mate van agressiviteit van 
de S.U. van nu waardeert heeft te 
maken met wat men vindt van het feit

dat thans door Rusland de dreiging van 
China als veel ernstiger wordt ervaren; 
van de verzwakking van de werking 
van de communistische ideologie; van 
de oprechte angst van de S.U. voor een 
kernoorlog.

Belangrijker echter dan deze vraag naar 
de agressieve bedoelingen van het hui
dige Rusland — want wie zal voor
spellen hoe Rusland in een volgende 
generatie zal zijn? — is de vraag naar 
de betekenis die men moet hechten aan 
het bezit van kerwapens als militair en 
vooral als politiek middel.
Deze vraag valt voor ons eigenlijk in 
drie vragen uiteen. In de eerste plaats: 
wat heeft men aan een eventueel eigen 
kernwapen?
In concreto: Wat hebben we aan een 
eventueel Europees kernwapen? Ten 
tweede: Wat heeft men aan kernwapens 
in het bezit van bondgenoten? In con
creto: Wat hebben we nu en in de toe
komst aan de NATO? Ten derde: Wat 
heeft de potentiële tegenstander aan zijn 
kernwapen? In concreto: Wat kan Rus
land wel en niet doen met zijn kern
macht?

Europese kernmacht?

Allereerst de eigen Europese kernmacht 
— droom van sommige Europeanen —, 
omdat naar mijn smaak hier de meest 
dubieuze argumenten worden gehan
teerd. Men zegt — en vooral in Frank
rijk wordt deze stelling graag verkon
digd — dat bij de huidige Russehische 
vernietigingsmacht de Amerikaanse 
nucleaire deterent ten behoeve van 
Europa ongeloofwaardig is geworden, 
omdat geen Amerikaanse regering bij 
een aantasting van Europese belangen 
zich in een kernconflict wil storten en 
daarmee haar eigen bevolking aan het 
gevaar van massale vernietiging bloot 
stellen. Europa — c.q. Frankrijk — 
zou om die reden over een eigen — 
beperkt — kernwapen moeten be
schikken, opdat het wanneer het dat 
noodzakelijk acht zelf een kernconflict 
zal kunnen forceren. Amerika zou zo 
gedwongen kunnen worden Europa te 
steunen. Het valt allemaal niet te be
wijzen. Vermoedelijk zit in de eerste 
overweging — de onwaarschijnlijkheid 
van Amerikaanse nucleaire interven
tie •— veel waars. De verdere redenatie 
komt echter in strijd met het gezonde 
verstand. Veel waarschijnlijker lijkt 
het dat bij een zelfstandige Europese 
atoompolitiek de Amerikanen zich des 
te minder gebonden zullen voelen te 
interveniëren. En terecht.

Statussymbool

Er worden echter meer argumenten ge
hanteerd. Zo wordt wel beweerd dat een 
Europa — c.q. Frankrijk — zonder 
kernmacht niet tot de club van groten 
zou behoren. Het kernwapen is een 
statussymbool. Een zichzelf respecte
rend verenigd Europa moet toch op zijn 
minst over een bescheiden eigen kern
macht beschikken. In de eerste plaats 
hierover dit. Wat zouden wij ons nu als 
nuchtere Nederlanders nog eens weer 
dit negentiende eeuwse grote-mogend- 
heden-complex van de Fransen en de 
Engelsen moet laten aanpraten? Maar 
afgezien daarvan, als men nu onbevoor
oordeeld de zaken bekijkt en zich af
vraagt wat tot nu toe Engeland aan zijn 
eigen zeflstandige (?) kernwapens heeft 
gehad? Wanneer heeft het iets kunnen 
afdwingen op grond van het feit dat 
het een kernmogendheid was? Het om
gekeerde lijkt eerder het geval. Het 
kernwapen is een kostbare zaak geble
ken, welke de economische positie van 
dit land alleen maar heeft verzwaard. 
Het heeft daarom de rol die Engeland 
nog lange tijd heeft proberen te spelen
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Het is misschien jammer voor diegenen die gehoopt hadden 
voor de rest van hun leven onder de Amerikaanse 
„atoomparaplu” droog te kunnen blijven, maar men zal in 
Europa moeten gaan kiezen. Om de eenvoudige reden dat men 
van een ander land niet kan en mag verlangen zijn bevolking 
aan het gevaar van massale vernietiging bloot te stellen ter 
wille van Europese belangen. Nog daar gelaten of er voor 
dit land zelf belangen bestaan die dit rechtvaardigen.

Veiligheid in de Nato?

in Azië en Afrika eerder bemoeilijkt 
dan bevorderd. En ten.slotte, het heeft 
er mede voor gezorgd dat Engeland als 
„zieke man van Europa” er niet aan
trekkelijker op is geworden als even
tuele partner in de E.E.G.

Verwerpelijk
Tenslotte nog de argumenten, dat een 
eigen kernbewapening zo bevordelijk 
zou zijn voor de Europese techno
logische ontwikkeling en voor het 
Europese natiehesef. Het zijn arugmen- 
ten, die mij volstrekt verwerpelijk voor
komen. Wat er van waar moge zijn dat 
inspanningen op het terrein van de be
wapening een stimulans zijn voor de 
technologische ontwikkeling — het ge
zonde verstand zegt dat, wanneer de in
spanningen op vreedzame doeleinden 
zijn gericht dit altijd toch nog voor
deliger zal zijn — maar wat hiervan 
moge zijn, indien men er werkelijk van 
overtuigd is dat men met de opbouw 
van de massale vernietigingsmogelijk- 
heden in een krankzinnige situatie ;e- 
recht komt, dan mogen dit soort argu
menten gewoon niet gelden. Ook niet 
dat van de Europese nation-building.

Veiligheid in N ATO ?
Het enige wat telt is de veiligheid — de 
eigen veiligheid en de veiligheid van de 
wereld in haar geheel. Naar de opvat
ting van velen zal deze opvatting tot in 
lengte van dagen het beste gewaarborgd 
blijven door de Amerikaanse nucleaire 
deterrent. Maar is dit wel zo? In het 
bovenstaande spraken wij er al onze 
twijfels over uit of de Amerikanen ter 
wille van een .Europees belang hun 
eigen bevolking aan het gevaar van een 
massale vernieling door kernwapens 
zullen bloot stellen. De officiële aan
vaarding onlangs door de NATO van de 
strategie van de flexible response — de 
strategie waarbij pas in laatste instantie 
als de tegenstander hier ook toe mocht 
overgegaan, van kernwapens gebruik 
wordt gemaakt — wijst trouwens ook 
al in deze richting. Waarschijnlijker 
lijkt het dan ook dat bij een werkelijke 
Russische agressie Europa het terrein 
wordt van een grootscheepse conven
tionele oorlog dan dat bijvoorbeeld een 
directe reactie op deze agressie de ver
nietiging van een Russische slad door 
een Amerikaans kernwapen zal zijn.

Te weinig schijnt men in Europa te be
seffen, dat bij de huidige stand van 
ontwikkeling een nucleaire bewapening 
wil deze van betekenis zijn als garantie 
voor veiligheid dit dan ook de enorme 
kosten van een adequaat afweersysteem 
vergt. De Amerikanen en de Russen 
hebben deze weg voor zich zelf gekozen. 
Is men inderdaad in Europa bereid deze 
wedloop bij te benen?

Het is misschien jammer voor diege
nen die gehoopt hadden voor de iCest 
van hun leven onder de Amerikaanse 
„atoomparaplu’ droog te kunnen bljj- 
ven, maar men zal in Europa moeten 
gaan kiezen. Om de eenvoudige reden 
dat men van een ander land niet kan 
en mag verlangen, zijn bevolking aan

het gevaar van massale vernietiging 
bloot te stellen ter wille van Europese 
belangen. Nog daar gelaten of er voor 
dit land zelf belangen bestaan die dit 
rechtvaardigen. Quod non.

Kernwapen als politiek middel
Tenslotte dan de vraag wat men denkt 
dat de eventuele tegenstander eigenlijk 
wel kan doen met zijn kernmacht. In 
het algemeen wordt er nogal simplis
tisch over dit soort .zaken gedacht. De 
waarde van het Engelse kernwapen 
kwam ah ter sprake. Deze leek nihil, zo 
niet negatief. Maar goed, dit betreft een 
tweede-rangs-kernmogendheid. . Maar 
ook in Amerika is men al jaren geleden 
tot de conclusie gekomen, dat men met 
een kernwapen alléén in de meeste .ge
vallen niet veel anders is dan een reus 
zonder handen. Het wapen is gewoon 
te grof gebleken om te dienen als mid
del om iets mee af te dwingen of om 
een tegenstander ergens van te weer
houden. Op zijn hoogst bruikbaar als 
afschrikkingswapen in de situatie dat 
eigen vitale belangen bedreigd worden. 
Vandaar dat Amerika naast zijn kern
wapen steeds meer zijn conventionele 
wapens is gaan ontwikkelen. Dat ook 
deze conventionele wapens in bepaalde 
situaties nog te .grof kunnen zijn als 
middel, zoals in Vietnam, is een punt 
apart.

Maar dan de Russen, want daar gaat 
het ons in dit geval om. De 700 op 
West-Europa gerichte raketten van de 
heer Pot. In de gedachtengang van de 
heer Pot wordt onze veiligheid gewaar
borgd door de Amerikaanse kernwapens 
in Europa. Vandaar dat hij vooralsnog 
huiverig is voor denuclearisering van 
Europa. Immers geheel Europa komt nu 
open te liggen voor „politieke druk en 
nucleaire chantage van de kant van de 
Russen” .

Gelooft de heer Pot nu werkelijk dat 
Rusland een nucleaire ehantagepolitiek 
zal gaan beginnen tegenover Europa ? 
En dat met de steeds groter wordende 
dreiging van China in de rug ? Het zal 
ongetwijfeld in de toekomst nog wel 
politieke druk proberen uit te oefenen.

Het nucleaire middel zal hier eehter 
eenvoudig ongeschikt voor zijn. In dit 
opzicht liggen de zaken voor Rusland 
niet anders dan voor Amerika. Het lijkt 
mij trouwens waarschijnlijker, dat bij 
een denuclearisatie van Europa de 700 
raketten van de heer Pot in oosteljjke 
richting zulten worden opgesteld.

Voorstellen van christen- 
radicalen

Tenslotte nog iets over de voorstellen 
van de christen-radicalen. Allereerst 
dit: ik heb er bezwaar tegen wanneer 
hier een zuivere tegenstelling idealis- 
me-realisme gesuggereerd wordt. Voor 
mij persoonlijk is er heus niet zoveel 
idealisme voor nodig om een politiek te 
bepleiten, welke risico’s wil nemen om 
uit een krankzinnige eituatie te geraken.

om de eenvoudige reden, dat de situatie 
zelf mij te veel risico’s bergt. De chris
ten-radicalen bepleiten in hun voorstel
len een denuclearisatie van Europa 
„zonder dat de Europese landen zich 
daarbij voorlopig een noemenswaardige 
beperking in hun conventionele bewa
pening zullen kunnen opleggen”. Dat 
de heer Pot ons voor dat laatste een 
pluimpje geeft, doet mij vrij weinig, 
omdat wat hier gezegd wordt over de 
handhaving van de conventionele bewa
pening niet los gezien mag worden van 
de denucleariseringsvoorstellen. Dat in 
een verder, stadium een eventuele ver
mindering van deze conventionele be
wapening alleen op basis van weder
kerigheid kan geschieden, zoals de heer 
Pot met vette letters laat afdrukken, 
daar kan men het alleen maar mee eens 
zijn. Het spreekt haast vanzelf. Het zou 
eehter kennelijk om misverstanden te 
voorkomen, éxplecieter gesteld kunnen 
worden in het program. De heer Pot 
maakt er verder nogal een punt van, 
dat in de voorstellen van de christen- 
radicalen als eerste stap een non-agres- 
siepact wördt bepleit. Het zou irreëel 
zijn om aan zulk een pact alles op te 
hangen. De heer Pot houdt hef daarom 
op de wederkerigheid. Ja, hier wordt 
een tegenstelling van opvattingen ge
suggereerd, die er niet is. Het non- 
agressiepact zal niet meer dan een eer
ste noodzakelijke stap zijn, die zijn 
betekenis zal ontlenen aan wat daarop 
volgt. Het is een procedure die aansluit 
op wat van Oosteuropese zijde is voor
gesteld en waarop de reactie vanuit het 
westen tot nog toe nihil is geweest.

Nog een bezwaar van de heer Pot. Hij 
begrijpt niet waarom wij ons in onze 
voorstellen beperkt hebben tot Europa. 
Ik moet eerlijk zeggen, ik begrijp hem 
niet. Immers de christen-radicalen heb
ben in hun program zeer duidelijk ge
steld, dat wij nu eenmaal geen enkele 
reële invloed hebben op het kernwapen- 
beleid van Amerika, Rusland en China. 
Dit feit is zeer te betreuren, maar zo 
liggen de kaarten nu eenmaal. Men zal

Is het kernwapen te gebruiken?

moeten proberen het bereikbare te 
bereiken.

Daarom hebben de christen-radicalen 
met hun voorstellen gekozen voor een 
denuclearisatie van Europa en staan zij 
in dit opzicht diametraal tegenover 
bijvoorbeeld de heer Hallstein met zijn 
opvattingen.

Die tegen het huidige non-proliferatie- 
verdrag is omdat — ik citeer Trouw van 
22 januari — hij het „als een Europese 
plicht beschouwt om niets te doen dat 
een ontwikkeling naar een Europa met 
een eigen defensiebeleid kan belemme
ren of vertragen”. Die het een ondraag
lijke gedachte acht indien „Europa niet 
voor defensiedoeleinden over eigen 
kernwapens zou mogen beschikken”. 
Die in dit verband spreekt over „de 
politiek van Jalta” en van „de onwaar
dige verdeling van Europa in belangen
sferen”. Men zou willen dat er in ver
band met zo’n ernstige zaak als de 
kernbewapening eens wat minder over 
„waardigheid” gesproken werd.

Europa

Het is niet dat de christen-radicalen 
minder Europeanen zouden zijn dan de 
heer Hallstein. Alleen de richting van 
het door hem op dit punt gepropa
geerde Europeanisme staat hen tegen. 
Zy zouden willen dat er een Europa 
zou groeien waar meer overleg gepleegd 
werd met andere — Oosteuropese —• 
landen en waar meer rekening werd ge
houden met de werkelijke angsten wel
ke ook daar bestaan; waar nuchter be
keken werd, wat men aan een kern
bewapening in deze tijd heeft en waar 
— als men het dan zo graag heeft over 
de „roeping van Europa’ — beseft werd 
waar de werkelijk grote problemen en 
gevaren van deze tijd liggen.
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ER IS NOG VEEL 
MOGELIJK

ZWARTSLUIS
GEEFT

HET

VOORBEELD

Zwartsluis heeft met één klap de 
top bereikt. Deze kiesvereni

ging staat bovenaan de lijst van 
kiesverenigingen, die al een be
hoorlijk aantal nieuwe abonnees 
op ons weekblad „Nederlandse 
Gedachten” gewonnen hebben. De 
kiesvereniging Zwartsluis stond 
tot dusver op de lijst met zes nieu
we abonnees. Vorige week kwam 
een brief binnen met het verras
sende aantal van nog 25 abonnees 
erbij; totaal 31, zegge en schrijve 
éénendertig nieuwe lezers in deze 
Overijsselse gemeente.

Het is duidelijk, dat deze kiesver
eniging de zaken goed en gron
dig heeft aangepakt. En dus: heeft 
men gezamenlijk succes geboekt. 
Een woord van hulde is hier be
paald op zijn plaats. Onzerzijds 
stellen wij Zwartsluis graag ten 
voorbeeld aan andere kiesvereni
gingen.

Voorlopige opgave

De secretaris van de kiesvereniging 
Zvifarlsluis schreef ondermeer: „Hierbij 
zenden wij u een voorlopige opgave 
met nieuwe abonnees voor „Neder
landse Gedachten” . Het is niet uitge- 
gioten, dat er nog een aantal bijkomt. 
Onze propaganda-actie is nog niet defi
nitief afgesloten” . Dat is bijzonder 
prettig. Wij hopen, dat in Zwartsluis 
en in vele andere plaatsen nog hon
derden nieuwe abonnees op ons week
blad zullen worden geworven. Het kan; 
dat is duidelijk. Er is nog veel moge

lijk tijdens onze gezamenlijke actie op 
dit terrein.
Gaarne bieden wij u hieronder een 
overzicht van de resultaten per Ka
mercentrale volgens de stand van vo
rige week, 22 februari j.1. Daarnaast 
ziet u de stand, zoals die was per 27 
december 1967. In de laatste kolom 
treft u het verschil tussen beide stan
den aan. Het is duidelijk, dat in alle 
Kamercentrales vooruitgang is ge
boekt, ook al zijn de resultaten zo ge
zien niet geweldig groot. Maar dat 
komt, omdat er nog vele kiesvereni
gingen zijn, die tot op heden niet aan 
deze actie zijn toegekomen. Dat zal 
binnenkort stellig wel beter worden, 
gelet op de medewerking en stimule
ring van de zijde van de Kamercentra
les, waarvan Assen en Amsterdam in 
de afgelopen weken reeds een duide
lijk voorbeeld gaven.
Uit de hier afgedrukte stand blijkt, dat 
de Kamercentrale Dordrecht nog 
steeds op kop gaat, nadrukkelijk ge
volgd door de Kamercentrale Arnhem. 
De Kamercentrale Leiden neemt nog 
steeds de derde positie in. De Kamer
centrale Zw'olle is gestegen van de 
zesde naar de vierde plaats; de Kamer
centrale Groningen van de zevende 
naar de zesde plaats; de Kamercentrale 
Assen van de achtste naar de zevende; 
de Kamercentrale Middelburg van de 
elfde naar de tiende; de Kamercentrale 
Nijmegen van de zeventiende naar de 
zestiende plaats.
De Kamercentrale Leeuwarden zakte 
een plaats ,van de vierde naar de vijf
de; de Kamercentrale Utrecht van de 
vijlde naar de achtste plaats; de Ka
mercentrale Amsterdam van de tiende 
naar de elfde; de Kamercentrale Til
burg van de zestiende naar de zeven
tiende. De Kamercentrales Haarlem, 
’s-Hertogenbosch, ,’s-Gravenhage, Rot
terdam, Den Helder en Maastricht 
handhaafden zich.

Het is natuurlijk van bijzonder veel 
belang', dat alle Kamercentrales, in on
derlinge sportieve wedijver, proberen 
hun pOiSities op de ranglijst te verbete
ren. Er is namelijk een belangrijk doel; 
te bevorderen, dat zoveel mogelijk kie
zers tot een goede meningsvorming 
kunnen komen door de voorlichting en 
de informatie vau een politiek week
blad. Het is de moeite waard ons daar
voor in deze tijd enige moeite te ge
troosten.

Kamercentrale stand stand ver-
22-2-’68 27-12-’67 schil

1. Dordrecht ......... 124 106 { 1) 18
2. ArnJiem ............ 112 99 ( 2) 13
3. Leiden ................ 110 99 ( 3) 11
4. Zwolle ................ 106 71 ( 6) 35
5. Leeuwarden . . . . 100 83 ( 4) 17
6. Groningen ......... 98 71 ( 7) 27
7. Assen ................ 93 70 ( 8) 23
8. Utrecht ............. 87 76 ( 5) 11
9. Haarlem ............ 63 53 ( 9) 10

10. Middelburg . . . . 63 46 (11) 17
11. Amsterdam ... 54 47 (10) 7
12. ’s-Hertogenbosch 50 43 (12) 7
13. ’s-Gravenhage 49 42 (13) 7
14. Rotterdam ......... 45 38 (14) 7
15. Den Helder ___ 37 29 (15) 8
16. Nijmegen ......... 25 15 (17) 10
17. Tilburg ............ 22 19 (16) 3
18. Maastricht ......... 4 3 (18) 1

Buitenland ......... 5 5
1247 1.010 237

NOTITIES VAN EEN 
RAADSLID

WAT

IS
ER
TEGEN

EEN
GEKOZEN
BURGEMEESTER

WANNEER vandaag allerlei stem
men opgaan die pleiten voor een 

gekozen burgemeester dan is dat niet 
voor het eerst tijdens het sinds 1848 
geldende stelsel van de door de Kroon 
benoemde burgemeester. Ook vroeger 
zijn er tegenstanders van de benoem
de en pleitbezorgers voor de gekozen 
burgemeester geweest. Bij de grond
wetsherziening in 1887 is reeds een po
ging gewaagd verandering te brengen 
in het stelsel van de benoemde burge
meester. Tevergeefs. Volgens prof. Be- 
linfante was de werkelijke reden dui
delijk, men wilde namelijk de politie 
in handen doen blijven van benoemde 
ambtenaren. Gemeenteraden mochten 
geen zeggenschap hebben over de poli
tie en dat zou gebeuren als de burge
meester gekozen zou worden, waarmee 
het burgemeesterschap een politieke 
functie zou worden. Het bezwaar van 
toen geldt ook vandaag nog. Of liever 
het werkt nu andersom. Men wil on
dermeer een gekozen burgemeester 
omdat die zich automatisch ook voor 
zijn politiebeleid tegenover de raad 
zou moeten verantwoorden. Zou hij 
dat niet doen dan behoefde hij op her
verkiezing niet te rekenen. Aannemen
de dan altijd dat dr rijksoverheid de 
gekozen burgemeester als hoofd van 
de politie zou handhaven. Als de rege
ring nu ook het standpunt van 1887 
zou handhaven dan zou bij een geko
zen burgemeester de gemeentelijke po
litie kunnen verdwijnen. Men zou dan 
in alle gemeenten rijkspolitie kunnen 
invoeren.

De voorstanders van de gekozen bur
gemeester menen dat dit stelsel demo
cratischer zou zijn, de burgers zouden 
meespreken over degene die hun bur
gemeester zou zijn. Zo’n burgemeester

zou van meet af aan kunnen rekenen 
op het vertrouwen van de bur
gerij in tegenstelling tot de be
noemde burgemeester die vaak een 
„vreemde”, althans iemand van bui
ten de gemeente is, en van wie 
men moet afwachten hoe hij zich ont
plooien zal. Bij een verkiezing kan 
men de beste, in elk geval de beste in 
het oog van de burgerij, tot burge
meester kiezen, De voorstanders van 
de benoemde burgemeester bestrijden 
dit. Ook al kan men erkennen dat de 
huidige benoemingsprocedure . geen 
waterdichte garantie biedt — en dat 
doet ze niet — dat de beste tot 
burgemeester benoemd wordt, een ver
kiezing door de burgerij of de raad 
geeft die garantie zeker niet. Te vrezen 
valt dat men de kandidaten allereerst 
en waarschijnlijk alleen zoeken zal in 
de lokale sfeer, daarmee kandidaten 
uit de rest van Nederland uitsluitend. 
Maar ook als dat niet het geval zou 
zijn, een ander en wellicht groter ge
vaar is dat de burgemeestersverkiezitag 
in de politieke sfeer getrokken wordt.

De politieke partijen zullen moeten 
overleggen met elkaar, misschien 
touwtrekken over de vraag wie er kan
didaat zal zijn. Zijn er meer kandida
ten dan zullen die met elkaar moeten 
strijden. Degene die wint kan op een 
meerderheid in de gemeenteraad 
rekenen, maar zal de minderheid hem 
zien als de objectieve figuur, die men 
in de benoemde burgemeester toch 
ziet? Zal de gekozen burgemeester zijn 
onafhankelijke positie kunnen bewa
ren. Zal hij, bewust of onbewust, in 
zijn beleid geen rekening houden met 
de wens straks weer herkozen te wor
den?

De gekozen burgemeester staat dichter 
bij de burgerij dan de benoemde bur
gemeester die van buiten komt be
togen de voorstanders van de gekozen 
burgemeester. Daar zit natuurlijk iets 
waars in. Maar is de ervaring met de 
huidige burgemeesters zo slecht? Ze
ker, ze moeten even acclimatiseren, 
maar dan zijn ze meestal rasechte bur
gers van hun gemeente. Nog kort ge
leden hoorden wij een burgemeester, 
die nog maar enkele maanden in func-. 
tie was, de belangen van zijn gemeente 
verdedigen op een wijze alsof hij al 
jarenlang in zijn gemeente werkte.

Maar anderzijds heeft de gekozen 
plaatsgenoot wel zo’n grote ingang bij 
de bevolking? Iedere vooraanstaande 
plaatsgenoot heelt zijn groepsbindin- 
gen. Zal men de gekozene toch niet 
allereerst zien als de man van een be
paalde groep? Zo ja dan zal het hem 
extra moeite kosten zich waar te ma
ken als de objectieve eerste burger.

De voorstanders van de gekozen bur
gemeester zijn met het bovenstaande 
nog allerminst uit het veld geslagen. 
Zij verwijzen naar het buitenland 
waar de gekozen burgemeester vaak 
nog meer macht heeft dan de Neder
landse, benoemde burgemeester. Daar
over een volgende keer.

Advertentie-acquisiteur
gevraagd voor Nederlandse Gedachten
Voor iemand die met het vak bekend is zeer geschikt om 
mee te nemen naast andere oladen.

ADV. ADM. NEDERLANDSE GEDACHTEN, Botenmakersstraat 
45, ZAANDAM. TeJetoon 02980 - 63224 ook ’s avonds te bereiken.

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN

De Zeeuwen uit de Kamer hebben aan 
minister Bakker gevraagd:

Een vaste oeververbinding over de 
Westerschelde is, volgens de laatste 
studies, rendabel te exploiteren en de 
financiële consequenties zijn niet on
overkomelijk.
Als dat zo is — wil de minister dan 
zeer spoedig de stappen ondernemen 
om deze verbinding te realiseren?

De heer Walburg vroeg aan de minister 
van Defensie:

Waarom duurt het toch zo lang (8 we
ken) voordat de dienstplichtige ant
woord van de minister krijgt op zijn 
beroep op de kroon — inzake vrijstel
ling van dienst — nadat de Raad van 
State advies heeft uitgebracht?

De heer Kieft en anderen vroegen aan 
de minister van Cultuur of zij bereid 
is ook het nader advies van de Cower, 
over de jeugdproblematiek openbaar te 
maken.

Vraag verhuisfolders of emigratie- 
folders aan

BONGERS
Internationaal verhuisbedrijf
RIJNHAVEN - WAGENINGEN 

Telefoon 2725 (b.g.g. 3100)
Opslag inboedels .  Overzee-verpakking

Verkouden? G riep?
Dat is vervelend. Maar gelukkig is 

er NISYLEN, hèt middel ter be
strijding van verkoudheid en griep.

N ISYLEN
een plantaardig preparaat van dr. 
Willmar Schwabe N.V. Zaandam. 

Dw apotheker of drogist heeft bet.

Hotel-pension „Dreyeroord’
Telefoon 3169 - OOSTERBEEK

• BRILLEN
• BOORTOESTELLEN
• CONTACTLENZEN  

EIKENDAL
onbetwist DE specialist

BERGSTRAAT 12, WAGENINGEN 
TEL. 08370 - 2038
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IETS DOEN AAN  GROEPEN DIE ECHT VERGETEN ZIJN

EERST BEKIJKEN 
WELKE GROEPEN 
ER EIGENLIJK 
ONDER DE LOONGRENS 
ZIHEN
DOOR DR. J. P. I. VAN DER W ILDE, secretaris van de 
Raad voor het Midden- en Kleinbedrijf

De redactie vroeg mij in te gaan 
op het artiltel van de heer 

drs. G. H. Terpstra over de vraag: 
„Is de huidige initomensverdeling 
aanvaardbaar?” Ilc heb daarin toe
gestemd onder de nadrukkeljjke 
voorwaarde dat aan mij niet de eis 
zou worden gesteld het onderwerp 
cijfermatig te benaderen. Daarvoor 
ontbreekt mij de tijd. Eigenlijk heb 
ik helemaal geen tijd voor het 
schrijven van een artikel.

Probleemstelling
Ik heb grote waardering voor het ster
ke sociale besef dat in het artikel van 
de heer Terpstra doorklinkt. De grond
gedachte dat de welvaart internatio
naal zo goed mogelijk verdeeld dient 
te worden onderschrijf ik graag. Het 
internationale vraagstuk ligt mij daar
bij zwaarder op het hart dan het natio
nale. Vandaag gaat het echter over de 
nationale inkomensverhoudingen.
Eerst iets over de cijfers van de heer 
Terpstra. Daarmee start hij zijn pro
bleemstelling. Hij constateert dat de 
inkomensveirschillen te groot zijn en 
dat deze daarom verkleind moeten 
worden. Zijn betoog is dan verder ge
richt tegen de eenzijdige belangstelling 
van overheidswege het minimum-inko- 
men op te trekken. De heer Terpstra 
wil de overheid directe invloed geven 
op de totstandkoming van de bruto- 
inkomens.
Dit laatste punt is een punt waar ik 
niet zo erg goed in kan komen. Vermo
gensvorming wordt mede geconditio
neerd door hoge inkomens; vermo
gensvorming is bovendien belangrijk 
voor deze economische groei. Verde
ling van de aanwezige vermogens zou 
voor de mensen individueel niet veel 
meer opleveren dan, ruw geschat ƒ 200 
a ƒ 300 per jaar, voorondersteld dat die 
vermogens, in verband met de nood
zakelijke produktie in stand worden 
gehouden. Op dit punt kom ik nog te
rug. Het gaat er mij hierom dat de 
probleemstelling: „niet alleen naar de 
lage inkomens kijken maar ook naar 
de grote inkomens en de vermogens” , 
niet zo voor de hand ligt als dat op het 
eerste gezicht lijkt.
Ik zie er meer in te kijken naar de te
korten. Iets te doen aan de groepen die 
echt vergeten zijn; mensen met een te 
laag inkomen, die aangetroffen worden 
in alle groepen van de samenleving. 
Net zo goed onder de arbeiders aks on
der de rentetrekkers, zelfstandigen, in
validen etc. Ih dit verband zou het 
voor een goede probleemstelling nodig 
zijn eerst eens precies in kaart te bren
gen weike groepen in onze samenle
ving beneden de loongrens zitten. Van 
de zelfstandigen weet ik toevallig dat 
30 % niet aan het minimumloon van 
een werknemer toekomt, 60 % komt 
niet boven de sociale verzekerings- 
grens.
De tijd ontbreekt me de gegevens over 
andere groepen met moeilijkheden op te 
zoeken. Ik herinner me dat prof. Albeda 
wel eens zo’n inventarisatie heeft ge
maakt. Kan een miljonair ons zoveel 
schelen als de tekorten zijn aangevuld? 
Als hij zijn geld niet over de balk gooit 
bewijst hij onze nationale economie 
een goede dienst. Zijn vermogen ver
hoogt de kapitaalgoederenvoorraad.

Gooit hij het wel over de balk dan is 
zijn vermogen snel verdwenen.

Economische orde
Maar laten we de zaak wat verder 
styleren. De aanpak van deze proble
men heeft zeker te maken met onze 
economische orde. Onze economische 
orde is gebaseerd op vrijheid, ook voor 
het nemen van economische initiatie
ven. De vrijheid wordt meegeconditio
neerd door de particuliere eigendom. 
Zonder dit instituut is vrij ondernemer
schap praktisch ónmogelijk. Het is op 
dit punt vrat moeilijk met de heer 
Terpstra te discussiëren omdat hij zich 
enerzijds op het standpunt stelt dat 
wijzigingen als door hem bedoeld bin
nen het kader van de huidige econo
mische orde tot stand gebracht dienen 
te worden, maar anderzijds werkt hij 
met een begrip economische orde dat 
niet geheel overeenkomstig de feitelijke 
situatie is.
Onze economische orde is gebaseerd op 
de ondernemingsgewijze produktie.
D.w.z. dat de ondernemer aard en om
vang van de produktie bepaalt. Daar
voor heeft hij de beschikkingsmacht 
over schaarse goederen nodig. Over de 
juridische constructie van deze beschik
kingsmacht kan druk gefilosofeerd 
worden. Bij grote ondernemingen kan 
daar ook nogal wat aan gesleuteld wor
den. De meeste ondernemingen in ons 
land — eigenlijk alle ondernemingen op 
een paar honderd na — zijn echter te 
klein voor dit soort experimenten. Een 
andere grondslag voor de zeggenschap 
in die ondernemingen van de eigendom 
der produktiemiddelen — het moge 
conservatief zijn — kan ik mij (nog) 
niet voorstellen. De eigendom maakt 
het mogelijk concentratie van eigen
dom van produktiemiddelen tegen te 
gaan en derhalye ook machtsconcentra
tie in het economisch leven tegen te 
gaan.
Het klinkt nog wat onwennig maar 
rijkdom en armoede zijn in de wel
vaartsstaat niet meer zo nauw ver
bonden aan het al of niet beschikken 
over eigendommen. Het midden- en 
kleinbedrijf omvat honderdduizend 
zelfstandigen waarvan er velen over 
een klein vermogen beschikken — byv. 
een afgeschreven bedrijfspand, dat op 
papier dikwijls nog wordt geschat op 
enkele tienduizenden gulden, maar dat 
zich niet leent om zaken in te doen op 
een moderne manier. Deze mensen zijn 
nog niet in staat het minimumloon 
van een arbeider te verteren.
Aan de probler.ien van deze mensen 
wordt ook door de suggesties tot ver
andering, die de heer Terpstra doet, 
wel iets verbeterd. Zij hebben evenwel 
geen structurele betekenis voor de 
economische orde. In het nummer van 
februari 1968 zegt hij wel dat er te 
veel zelfstandigen zijn en dat deze 
sneller gesaneerd moeten worden, 
maar daar ligt de kern van het pro
bleem niet. Van deze mensen worden 
als gevolg van de gestegen welvaart 
meer prestaties gevraagd. Dat kunnen 
zij in de regel, als gevolg van hun leef
tijd, niet meer bijbenen. Er zijn andere 
ondernemers met meer opleiding nodig 
om hun plaats in te nemen. De oplos
sing van Terpstra is op dit punt eenzij
dig.
Deze eenzijdigheid, die naar mijn wijze 
van zien ten grondslag ligt aan het ge

hele artikel, is het gevolg van de te
genoverstelling werkgever/werkne
mer, die nog altijd veel te veel in dit 
soort betogen ^oorklinkt. Vanuit die 
tegenstelling kunnen inkomensverhou
dingen niet verbeterd worden. Een 
goede benadering van het onderhavige 
vraagstuk gaat uit van de manier 
waarop inkomens gevormd kunnen 
worden. Voor mij is het belangrijke 
punt nog altijd de inspanning. Wij 
spreken dikwijls van de ontplooiing 
van de persoonlijkheid. Een ideale sa
menleving is voor mij een samenleving 
waar ieder zijn gaven zoveel mogelijk 
tot ontplooiing kan brengen. De gave 
van de één zijn wat waard voor de an
der. Daarop is ons economisch proces 
gebaseerd. Daarbij is een verschil in 
karakter waardoor de één gemakkelij
ker zelf kan organiseren en de ander 
zich gemakkelijker ontplooit in dienst
verband, Deze variatie schept meer ont
plooiingsmogelijkheden en daarom zou 
ik dit niet graag willen veranderen en, 
eenzijdig, uitsluitend aan de mogelijk
heid van dienstbetrekkingen in het eco
nomisch verkeer willen denken.
De vrijheid ook zelfstandig te onder
nemen, die daarbij hoort, moet overi
gens ook niet overdreven worden. 
Prof. Tinbergen heeft er in een bundel 
„Lessons from the past” op gewezen, dat 
in onze samenleving (de westei’se) de 
overhèid 20 tot 25 % van de produktie 
in handen heeft; dat zij 30 % van het 
nationaal inkomen ter beschikking 
heeft door de belastingheffing, dat zij 
het economisch leven overigens door 
haar monetaire politiek, hr; loon- en 
prijsbeleid en haar politiek van in
komsten en uitgaven in belangrijke ma
te beïnvloeden kan.

Economisch herstel
Dit door Tinbergen geschetste kader 
waarbinnen de vrijheid van onderne
men in onze samenleving functioneert, 
noem ik het economisch bestel. Het 
economisch bestel is de verfijning van 
de economische orde door de organisa
tie van het bedrijfsleven en het beleid, 
inclusief de wetgeving, van de over
heid. Het economisch bestel geeft aan 
elke economische orde een eigen ge
zicht. Anders gezegd van de econo
mische orde kun je maken wat je wilt. 
De economische orde is noch buigzaam 
noch heilig. Waar het mij om is begon
nen is dat een goed economisch bestel 
aan de economische orde een menselijk 
gezicht geeft. Daarvoor hebben we ook 
in Nederland een vijftal beleidsdoel
einden gesteld. Wij vinden werkloos
heid mensonterend en streven derhal
ve naar volledige werkgelegenheid. 
Wij houden van eerlijk zakendoen en 
streven daarom ook naar evenwicht op 
de betalingsbalans. Wij willen de groei 
in onze produktie houden en streven 
derhalve naar de handhaving van een 
redelijk investeringsniveau. Steeds stij
gende prijzen, veroorzaken onrust in 
de economie en daarom streven we 
naar een stabieler prijsniveau. Tenslot
te ook achten we een redelijke verde
ling van het inkomi . noodzakelijk. De 
kernvraag is nu voor mij of het ge
voerde beleid waarvan ik erken dat 
daar nog heel wat aan te sleutelen 
valt, in de grote lijn nu zo slecht 
werkt. Misschien^ dat de verschillen

tussen hoge en lage inkomens wat gro
ter zijn, maar de welvaart ook van de 
mensen met de laagstj inkomens is in 
de jaren ’50 en ’60 aanmerkelijk ver
groot. Deze welvaart stijgt nog jaar
lijks. Een zekére mate van overbeste- 
ding veroorzaakt daarbij wat moeilijk
heden. Het belangrijkste punt van 
vandaag is daarom ook sparen. Sparen 
niet door de werknemers een papiertje 
te geven met een recht op een aandeel 
in de onderneming waarin zij werken, 
maar doof wat opzij te leggen; door 
ons echt wat te ontzeggen. Verhoging 
van de spaarquote kan bijdragen tot 
het verzachten van - de werkloosheid 
die ondanks onze schone doelstellingen 
vandaag een probleem vormt.
Ik heb geen bezwaar tegen een claim 
van arbeiders op de middelen die ge
bruikt worlen voor interne financie
ring. Ik vind het alleen wel een slech
te belegging als het in de eigen onder
neming moet gebeuren. Het hoort bij 
een goede belegging risico’s te spreiden ; 
en niet alles op één kaart te zetten-; 
ook derhalve om je geld niet te stop
pen in de onderneming waar je werkt 
Wat kan je beginnen met een aandeel 
in een onderneming als die van Van 
Heijst? Bovendien betwijfel ik of het 
wel zinvol is, in verband met de nood
zaak de bestedingen wat krap te hou
den, de loonbetaling door dit soort 

• claims aan te vullen. Ik ben er voor in 
verband met de gelegenheid die dit 
geeft om de bestedingen wat te ver
ruimen als dat nationaal-economisch 
noodzakelijk is. Uit een oogpunt van 
kapitaalvorming is het van belang nog 
eens na te gaan of de interne financie
ring door deze manipulaties kan wor
den vergroot.

Particuliere eigendom
Het is duidlijk dat ik in het boven
staande steeds opnieuw tracht toe t« 
redeneren naar het maatschappelijk ef
fect van datgene wat wordt voorgesteld. 
Wij moeten nl. oppassen dat we met 
verhalen over inkomensverdeling niet 
uit sentimentsoverwegingen handelen. 
Als de particuliere eigendom in de han
del, als instituut en ten aanzien van de 
grond en — hoever Terpstra in dit op
zicht wil gaan is mij niet helemaal dui
delijk — woningen als objecten geen 
aanbeveling verdient, dan zie ik boven
dien d e , logica niet zo goed van een 
claim van de werknemer op de eigen
dom van produktiemiddelen. Van 
tweeën één, of we zijn consequent en 
we spelen het spelletje van de twéé 
honden, die vechten om één been en 
zien de overheid er tenslotte mee weg
lopen, of we houden de zaak sportief en 
spelen ons spel in het economisch ver
keer ordelijk met als voornaamste prik
kel de beloning van visie, doorzettings
vermogen en durf.
Wanneer we voor het laatste kiezen 
dan wil ik met iedereen meedoen, die 
een verantwoord, hoog, bedrag vraagt 
voor collectieve voorzieningen, te in
nen in de vorm van belastingen door 
de overheid. Ik ben ook bereid tot ho
ge uitgaven voor sociale voorzieningen. 
Diegenen nl. die door beperkte be
gaafdheid, lichamelijke onvolkomen
heid, ouderdom luiheid of wat dan ook 
gehandicapt worden, zelf een behoor- 

vervolg op pag. 11

Zelfstandigen: 30 */« komt niet aan minimumloon van een werknemer.
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UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

V E R O L M E

UN ITED

S H I P Y A R D S
ROTTERDAM-HOLLAND TEL 162500

Scheepsbouwwerven

A. VU YK  EN ZONEN
CAPELLE AAN DE IJSSEL

Nieuwbouw en reparatie
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

Scheepswerf A. v. d. Werff
Onderhoud en reparatie  
van schepen

D O E S B U R G  - TELEFOON 0 8 3  34 - 2 2 7 5

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN 

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZVVIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

A iie  transporten te  w ater  

N.V. Scheepswerf G. Bijlsma en Zoon

N IEU W BO U W W A R T E N A

van zee-, rivier- en binnenvaartschepen
TELEFOON 05105 - 271

Fa. C  Amels & Zn.
„Welgelegen” Makkum

SCHEEPSWERF en M ACHINEFABRIEK

F IR M A  B L A A K
Boot- en sioepenbouwerij, jachtbouw

H O O G E Z A N D

W. Visser & Zn. n.v.
Scheepswerf - motorenherstelplaats

Ankerpad 2 - Telefoon 02230 - 2887 
DEN HELDER

N I E U W B O U W  en R E P A R A T I E

Schildersbedrijf 
F. J. K loet &  Zoon

VLAARDINGEN
SPIJKENISSE

TELEFOON 010-343276 
TELEFOON 01880-2192

N.V. Scheepsbouwwerf v.h.

F IR M A  A . L A N SE R
Sliedrecht - Holland

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

Het beeld 
der vaderen

LOUIS COUPERUS
Een halve eeuw geleden was Louis Couperus de 
grote mode. Wie niet met zijn romans op 
de hoogte was, kon niet meepraten, in geen enkele 
salon. Couperus reisde het land door, om uit één 
van zijn boeken voor te lezen. Zo’n leesdienst was 
een geweldig evenement. De auteur schreef vooraf 
nauwkeurige aanwijzigingen hoe het er op het 
podium moest uitzien. Een piëdestal met een 
Boeddhabeeld. Een tafeltje, iets meer naar voren 
met een kristallen vaas, waarin twee nar
cissen. En uit de aard der zaak een lezenaar.
En iedereen sprak over Couperus en zijn Haagse 
roman, Eline Vere en iedereen wist, dat hij het type 
was van de moderne mens.
Dr. B. Wielenga schreef er vele bladzijden over in 
Stemmen des Tijds; Louis Couperus als type van 
de moderne mens.
En hij schreef:
„de grote bekoring van Couperus is niet voor
namelijk zijn artisticiteit, maar zijn moderniteit. In 
Couperus is de moderne beschaving ontbloeid als 
een exotische, fijnbladige, wondervervige bloem

Boekje

e n . . .  wij positieve christenen zijn óók moderne 
menschen, menschen-onder-invloed-van-de- 
moderniteit — meer dan we weten.
Vooral in de jongeren onder ons ziet ge, ruikt ge de 
moderne sfeer. Litterair is de smaak der 
„intellectuelen” onder hen fijner, artistieker dan 
van het voorgeslacht. Men houdt onze jonge garde 
niet meer zoet met „de Pleegzoon” van Van Lennep 
en „De Schaapherder” van Oltmans.
Deze tijd is voorbij. En van de groote, moderne 
kunstenaars in het rijk der letteren kunt ge u niet 
afmaken met een enkel vroom gebaar, zonder het 
zielcontact met de jongere generatie te 
verliezen.”
Over die laatste gecursiveerde woorden schreef 
daarop ds. W. H. Gispen van Zwolle (zoon van de 
„oude” Gispen) in zijn nieuwe brieven het een en 
ander.
Hij oordeelt: '
„Er is in al die moderne romans zulk een ledig
heid en armoede voor iemand, die in Christus zijn 
zaligheid zoekt, dat men wel bewondering kan 
hebben voor de taalvirtuositeit en de zielkundige 
ontleding — maar nooit eenige bevrediging kan 
voelen voor ’t hart”.
En voorts:
„Ook onze jeugd moet leeren kiezen tusschen de 
Baai van onzen tijd en den Heere, Wiens Naam 
heilig is, en Wien te kennen het eeuwige leven is.” 
Wij voegen hieraan toe, dat dr. B. Wielenga in 
Stemmen des Tijds ook een grote studie over 
Kloos heeft geplaatst: Willem Kloos als literair 
profeet.
Beide artikelen zijn later samen als boek ver
schenen onder de titel Moderne Letterkunde.

maakt heeft . . ook als men het in het geheel niet 
met de spreker eens is en in het verdere verloop 
blijkt dat men hem eigenlijk een druiloor vindt.

Men zou zeggen, dat de politici leerlingen van de 
Engelse staatsman Benjamin Disraëli zijn, die eens 
beweerde „Als iedereen ronduit zijn mening zei, zou 
dat de gesprekken onmogelpk maken. Mocht u nog eens iemand ten onrechte horen beweren dat hij 
„volledig instemt m e t . . denk dan aan de woor
den van de Amerikaanse schrijver Bierce „Iets posi
tief beweren: zich vergissen met luider stem”.

„Economisch-Statistische Berichten” van 14 februari 
j.1. begint met een artikeltje genaamd „Gele boekje”. 
De eerste alinea nemen wij over:

Van „de” Nederlander — wij moeten de eerste overi
gens nog tegenkomen .■— wordt door volksaard- 
vorsers wel beweerd dat hij zich graag aan anderen 
spiegelt en zich bij voorbaat ten opzichte van deze 
voelt achtergesteld. Zou dat voor uitgeverij Kluwer 
een overweging zijn geweest toen zij besloot „Wat 
verdienen wij in Nederland?”  te gaan uitgeven? Deze 
publikatie voorziet namelijk uitstekend in de meer 
financiële zijde van genoemde vergelijkingsbehoefte, 
i.c. in het antwoord op de vraag „Hoeveel verdien ik 
minder dan Jantje?” (de vraag „Hoeveel verdien ik 
meer dan Pietje?” werpt men minder frequent op).

Na de „rode boekjes” van Mao en Johnson, dan het 
„gele boekje” — het omslag is geel — in Nederland. 
Op zichzelf al vreemd, dat E.S.B. een vergelijking 
met de rode boekjes oproept. Die boekjes bevatten uitspraken van twee staatslieden, terwijl „ons boek
je” praktisch alleen maar cijfers bevat.
Toch biykbaar een volkstrekje, getuige de volgende 
regels van Jacob Cats:

„Zie hoe mevrouw, genaamd het geld,
Hier alle mensen wetten stelt;
Een ieder stulpt, een ieder nijgt.
Een ieder zwicht, een ieder zwijgt;
Een ieder knielt op haar gebied.
Als zij maar eens op iemand ziet.
Het schijnt zij voert de grootste macht.Zodat een ieder op haar wacht.

Van een anonymus is de volgende uitspraak af
komstig: „Indien ge w ilt weten hoe God over het 
geld denkt, kijk dan naar de mensen aan wie Hij 
het geeft”.U begrijpt het? Vermoedelijk een Rooms grapje. 
Maar ja, daar moeten wij — denk aan sommige t.v.- 
uitzendingen — snel aan leren wennen.
Daarom staat het in deze rubriek.

P olitieke  sprekers
„Hoe praten politici onder elkaar?” zo luidt de titel 
van een artikel van Tom Pauka in het laatste num
mer van „Opinie” . Het artikel werd geschreven naar 
aanleiding van een conferentie, waar partijbestuur
ders en kamerleden bijeen waren.
Een citaat;

Een van de kenmerken van die behoedzaamheid —‘ 
of als men wil een van de merkwaardige gewoonten 
van politieke sprekers — is dat men een vraag of een 
discussiebijdrage begint met een opmerking als „Ik 
ben het geheel eens met de spreker dat . . of „Na 
de zeer waardevolle opmerkingen die de spreker ge-

HOE DENKT DE VROUW  

OVER DE GEMEENTELIJKE 

HERINDELING?V

Hiermee hebben in 64 plaatsen van Noord-Holland 
vrouwenverenigingen zich het afgelopen jaar bezig 
gehouden.
Het resultaat van deze besprekingen is onlangs aan
geboden aan de Commissaris van de Koningin, mr. F. 
J. Kranenburg.
Samenvoeging heeft veel voordelen, maar ook veel 
nadelen. Grotere gemeenten kunnen meer mogelijk
heden scheppen en financieel sterkere gemeenten 
kunnen de leefbaarheid bevorderen. Maar niet alle 
voorzieningen moeten vanzelfsprekend naar de kern 
van de gemeente gaan. In de randkernen graag hulp- 
secretarieën, hulppóstkantoren, wijkraden, kruisge
bouwen, enz.
Als nadelen worden gezien een mogelijk verlies van 
verenigingsleven en traditie en een aantasting van het 
landschapsschoon door de bebouwing.
Ook waren de dames bang dat de intimiteit verloren 
zou gaan, het oude vertrouwde beeld, het historisch 
gegroeide dorp en dat een grotere afstand bestuurders- 
bestuurden zou ontstaan.
De vrouwen waren zeer geïnteresseerd in de gemeen
tepolitiek. Zij vonden dan ook dat de bevolking meer 
bij het bestuur van een gemeente betrokken moest 
worden. Door het instellen van open gespreksavonden 
met gemeenteraadsleden en door wijkraden. Het-ge
meentebestuur zou zijn plannen in een contactblad 
bekend kunnen maken. Ook de besluiten van B & W 
zouden daar een plaats moeten vinden.
Een adviescommissie uit alle geledingen van de bevol
king samenstellen voor het gemeentebestuur, was ook 
een wens van de dames.
De Noord-Hóllandse dames waren tot dit onderzoek 
in staat gesteld door l.et verkrijgen van de „aurora- 
prijs” voor 1966 en 1967.
Deze prijs is ingesteld door de Coöperatieve fabriek 
van melkprodukten „Aurora” ter gelegenheid van 
haar 50-jarig bestaan. Voorwaar een bijzonder con
tact tussen „huisvrouw en melkboer”.
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DE EERSTE KAMER

OVER WOONWAGENS, LINTJES, 

AFWEZIGE MINISTERS EN DEFENSIE

In de afgelopen weken heeft de 
Eerste Kamer een aantal wetsont
werpen behandeld, die nogal de 
aandacht hebben getrokken. We 
noemen de woonwagenwet, alge
mene zaken en defensie. Bij deze 
gelegenheden werd het woord ge
voerd door de senatoren Van Ee- 
ten, de Gaay Fortman en Algra. 
Wat de woonwagenwet betreft, 
hieraan heeft de A.R.-fractie haar 
stem niet kunnen geven, aangezien 
op een belangrijk onderdeel minis
ter Klompé aan haar wens niet te
gemoet kon komen.

Zware lasten voor gemeenten
De heer Van Eeten, die zich wel met de 
doelstelling van het wetsontwerp kon 
verenigen — de aanpassing te bevor
deren van de woonwagenbevolking aan 
de gevestigde samenleving — zei, dat 
enkele gemeenten vrij veel tot veel 
woonwagenbewoners onder hun hoede 
hebben. Immers de woonwagenbevolking 
bestaat voor een groot deel uit mensen 
zonder vaste woonplaats. Andere ge
meenten daarentegen hebben geen en
kele woonwagenbewoner. Hij vond het 
een onbillijkheid, dat de lasten in dit 
opzicht op bepaalde gemeenten druk
ken. De heer Van Eeten wilde daarom, 
dat de kosten hiervoor tot rijkszorg ge
rekend zouden worden. In haar ant
woord zei minister Klompé kort en bon
dig, dat aan het verzoek van de heer 
Van Eeten niet kon worden voldaan. 
Ten eerste niet omdat het gedeelde ver
antwoordelijkheid betreft en ten tweede 
omdat de middelen ontbreken.

In antwoord hierop bleef de heer Van 
Eeten bij zijn standpunt. Hij zei: „De 
minister heeft gezegd, dat het in het 
bestel van dit wetsontwerp niet moge
lijk is om tot een honderd procent ver
goeding aan de gemeenten te komen. Ik 
blijf-er evenwel de voorkeur aan geven, 
dat de zorg voor de woonwagenbevol
king tot rijkstaak wordt gemaakt. Wij 
hebben hier te doen, met een voor een 
deel trekkende bevolkingsgroep. De ge
meenten krijgen van deze groep geen 
inkomsten, want deze mensen staan bij 
de gemeenten niet in de bevolkingsad
ministratie ingeschreven. Enerzijds heb
ben zij dus ’ geen inkomsten van deze

mensen, maar anderzijds hebben zij voor 
hen wel uitgaven te doen. De minister 
heeft gezegd, dat de begrotingspositie 
van het Rijk het niet toelaat integraal 
aan mijn wens te voldoen, maar de ge
meenten moeten ook maar zien, dat zij 
de nodige middelen vinden. Dit gelukt 
misschien nog wel of niet, maar als het 
gelukt gaat het veelal ten koste van 
andere zeer dringende zaken, waarvoor 
dan geen gelden beschikbaar zijn”.
Bij de stemming bleek de A.R.-fractie 
haar stem aan het wetsontwerp niet te 
kunnen geven.

Afwezige ministers
„De Haagse kranten beijveren zich de 
laatste jaren ons wékelijks op de hoogte 
te houden van het afnemend aantal mi
nisters, dat in Den Haag aanwezig is. 
Daaraan behoeft men op zichzelf nog 
niet zoveel aandacht te schenken, maar 
het maakt mijns inziens op de burger 
een verkeerde indruk, wanneer blijkt 
dat het land ineens kan worden be
stuurd door slechts enkele ministers. Mij 
is een jaar bekend, waarin in een perio
de dat er waarlijk belangrijke dingen 
aan de orde waren, slechts één minister 
ter plaatse was, die dan ook van zich
zelf placht te zeggen, dat zijn machts- 
volheid nu niet meer te vervolmaken

Dit zei o.a. prof. mr. De Gaay Fortman
bij de behandeling van de begroting Al
gemene Zaken. Hij vond het maar een 
griezelige zaak, dat er in een vakantie
periode zo weinig ministers in Den Haag 
waren. „We leven in een wereld, die 
nogal wat zorgen geeft” . Hij drong er 
daarom bij de minister-president op aan 
er voor te zorgen, dat er. in de zomer 
een zodanig aantal ministers aanwezig 
is, dat er bij eventuele calamiteiten on
middellijk kan worden ingegrepen.
De minister-president merkte naar aan
leiding hiervan op, dat het probleem van 
het aantal ministers in de zomervakan
tie een moeilijk probleem is. Ministers 
met schoolgaande kinderen zitten name
lijk net zoals iedere Nederlander in deze 
omstandigheden, dat men aan de school
vakanties gebonden is.

„Daarom is, hoe vreemd het ook moge 
klinken’’, zei minister-president De Jong 
„een vrijgezel in zulk gezelschap soms, 
behalve voor zijn andere eigenschappen,
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lijke bijdrage te leveren en daarvoor 
een passende beloning te krijgen, moe
ten op een behoorlijk niveau met ei
gen rechten worden opgevangen.
Daarnaast ben ik van oordeel dat het 
moeilijk is, los van de particuliere 
eigendom een goede prikkel tot opti
male prestatie te vinden.
Misschien is het van belang na te gaan 
welke ruimte tot verhoging van het in
komen er moet zijn om deze prikkel te 
handhaven. Misschien ook zijn er nog 
een aantal concrete toevalsfactoren te 
bedenken, die een rechtvaardige in
komensvorming belemmeren en waar 
wat aan gedaan moet worden. Er is wel 
gespeculeerd met onroerend goed. Mis
schien dat daar iets aan gedaan moet 
worden. Aan de andere kant moet wel 
worden bedacht dat in gevallen van 
verkoop van woningen aan particulie
ren de meerdere ontvangsten meestal 
direct nodig waren voor de aankoop 
van een andere woning. Ook in dit op
zicht moeten we niet overdrijven en ik 
was derhalve wel blij met de nadere 
uitspraak van de heer Terpstra dat hij 
eigen woningbezit niet afwijst.
Voor wat de figuur van de gemeen- 
schapseigendom aangaat nog het vol
gende. Wij kennen allerlei vormen van 
gemeenschapseigendom zoals gemeente-

Slotopmerking

eigendommen, ook in de vorm van 
openbare nutsbedrijven. Staatsdeelne
mingen in grote ondernemingen, pol- 
derschappen etc. Wat mij bij deze vorm 
van eigendom soms wel eens wat irri
teert is dat zodra de overheid op eni
gerlei wijze — vanuit de beschikking 
die Zij heeft over deze eigendom — met 
de staatsburgers in contact treedt de 
toon direct zoveel onvriendelijker is. 
Een particuliere onderneming stuurt 
een nota met het verzoek binnen 14 da
gen te betalen. De overheid stuurt een 
nota met 8 dagen zicht en een boete 
indien niet binnen 8 dagen betaald 
wordt. Dit soort dingen geven mij dik
wijls de gedachte het maar gezellig te 
houden en niet te veel in handen van 
de overheid te spelen.

Mijn excuses aan de redactie. Het is 
niet zo’n systematisch verhaal gewor
den. Mijn verhaal is ook wat tegen de 
keer in. Dat is nodig om tot een scher
pe probleemstelling te komen. Toch 
zou ik liever de tijd gehad hebben 
voor een wat preciesere benadering. 
Ik hoop dat het zo ook kan. Ik ben er 
van overtuigd dat ik de heer Terpstra 
wat verder uit zijn tent zal lokken.

Prof. De Gaay Fortman

alleen al om die reden in de zomer een 
bijzonder welkome aanvulling”.
Minister-president De Jong ontkende 
niet het bezwaar tegen deze gang van 
zaken, doch voegde hij er aan toe, in 
de zomervakanties komt het gehele le
ven wat tot meer rust en doen er zich 
wat minder problemen voor. Ter ge
ruststelling van prof. De Gaay Fortman 
zei de minister-president, dat er voor 
met vakantiegaande ministers uitvoeri
ge regelingen getroffen worden. Er 
wordt o.a. rekening gehouden met het 
verblijven in de nabijheid van vlieg
velden, zodat men in geval van bijzon
dere omstandigheden binnen enkele 
uren in Den Haag kan zijn.

Onderscheidin gen
Een tweede punt dat prof. De Gaay 
Fortman onder de aandacht van de mi
nister president bracht waren de on
derscheidingen, die elk jaar ter gele
genheid van de verjaardag van H.M. de 
Koningin worden uitgereikt. Hij was 
van mening, dat men het systeem van 
klassen, dat gebaseerd is op onderschei
ding naar maatschappelijke positie moet 
afschaffen. Prof. De Gaay Fortman 
voegde hieraan toe, dat er te veel en te 
automatisch, onderscheidingen toevallen 
aan personen in de: sector van de arab- 
tenaren en te. weinig aan personen in 
de sector van het bedrijfsleven en de 
sport. Verder was de senator het niet 
eens met de gang van zaken dat minis
ters en staatssecretarissen op één lijn 
gesteld worden ten aanzien van de te 
verlenen onderscheidingen. „Met alle 
respect voor alle staatssecretarissen, die 
ik in mijn leven heb mogen ontmoeten, 
zeg ik: hun verantwoordelijkheid is be
slist een kleinere dan die van een mi
nister”.
Minister-president De Jong antwoordde 
dat het systeem van klassen naar maat
schappelijke positie afgeschaft wordt. 
Ook zal meer aandacht besteed worden 
aan de culturele sector en de sport. Op 
de klacht, dat er te veel automatisch ge
decoreerd wordt in de sector van de 
ambtenaren, zei minister-president De 
Jong, dat hier ook een zekere recht
vaardigheid in zit.
„In het bedrjjfsliven is er een moge
lijkheid, door middel van een snellere 
promotie of in de vorm van andere 
voordelen, een extra inspanning te be
lonen. De mogelijkheden daartoe in het 
ambtelijk apparaat zijn niet zo groot. 
Niettemin is het land gezegend met een 
zeer goed ambtenarenapparaat. Voor
treffelijke mensen stellen hun gehele 
leven in dienst van het algemeen belang, 
zonder dat men kan zeggen: geef hun 
eens een extra klopje op de schouder. 
Een decoratie — in de meeste mannen
borsten schuilt toch een grote dosis 
ijdelheid — is op gezette tijden iets, 
waarmede de overheid van haar appre
ciatie tegenover de hardwerkende amb
tenaren kan laten biyken”.

Defensie
De heer Algra die bij de begroting van 
defensie het woord voerde, begon zijn 
betoog met een citaat van Wellington, 
de overwinnaar van Waterloo. Welling
ton zou gezegd hebben: dat hij, die één 
dag een slagveld had gezien, er nooit 
meer naar zou verlangen dit nog een 
tweede keer mee te maker”. Hiertegen
over stelde hij de verschrikkingen van

de oorlog, die wij dagelijks via de tele
visie in onze huiskamer krijgen. Het is 
daarom geen wonder zei hij, dat het 
pacifisme in deze tijd bijzonder krachtig 
naar voren komt. „Soms uit zich dit in 
een pleidooi voor een nationale ontwa
pening. Wanneer het pleidooi in die 
richting gaat, staat het naar mijn me
ning buiten de werkelijkheid. Men kan 
hiervan uiteraard geen militair effect, 
maar ook geen propagandistisch effect 
verwachten. Dit wil niet zeggen, dat wij 
ooit zouden moeten denken, dat wij de 
oorlog moeten aanvaarden, zoals men 
een natuurramp soms ondergaat. Oorlog 
is een verschrikkelijke zaak die echter 
door mensen wordt veroorzaakt”.
Over de toenemende bewapening van 
jonge staten zei de heer Algra:
„Deze wordt bevorderd door de bijzonder 
grote wapenleveranties aan deze jonge 
staten. Wjj hebben pas kunnen verne
men, dat Frankrijk ertoe overgaat, Irak 
van moderne wapens te voorzien. Het 
is evenzeer bekend dat India, dat zoveel 
moeilijkheden heeft in verband met de 
voedselvoorziening van de bevolking, 
een hele serie wapens kan betrekken uit 
Rusland. Ook onderzeeboten kan India 
van Rusland betrekken. Dit gaat alle
maal door en leidt tot een bewapening 
over de gehele wereld zoals wij ons 
vroeger niet konden voorstellen”.

Nucleaire oorlog
Sommigen zijn ervan overtuigd dat een 
eventuele volgende oorlog er een met 
atoomwapens zal zijn.
De heer Algra zei: „U weet net zo goed 
als ik dat in de tweede wereldoorlo>g, 
hoe verschrikkelijk deze ook geweest 
moge zijn, geen gas is gebruikt. Geen 
van beide partijen heeft gas gebruikt. 
Van die gehele chemische oorlog is 
niets gekomen en dat uiteraard niet, 
omdat de oorlogvoerende partijen niet 
over de middelen beschikten om deze 
afschuwelijke chemische middelen te 
gebruiken: integendeel. Het is bijvoor
beeld bekend, dat de Verenigde Staten 
in dit opzicht geëquipeerd waren op een 
wijze die bijna onvoorstelbaar was en 
dat op een gegeven moment, toen zij 
dachten dat in de laatste fase Hitler tot 
wanhoopsdaden zou overgaan, omdat hij ' 
het nergens meer kon bolwerken en 
misschien toch zijn toevlucht zou nemen 

, tot gas, voor de represaille in de Mid
dellandse Zee dicht bij Corsica een schip 
gereed lag met alle chemische prepara
ten om dan onmiddellijk terug te slaan”. 
De heer Algra was dan ook van mening 
dat Amerika en Rusland in een even
tueel conflict — hoe moeilijk ze het ook 
zullen krijgen — voor het gebruik van 
atoomwapens zullen terugschrikken in 
zijn strategische betekenis, zoals men in 
de tweede wereldoorlog is terugge
schrokken voor het gebruik van chemi
sche wapenen.
Over de N.A.V.O. zei de heer Algra nog, 
dat hij zich erover verheugde, dat uit 
het jongste opinie-onderzoek zo duide
lijk gebleken was, dat de N.A.V.O. door 
de overgrote meerderheid van ons volk 
wordt aanvaard. Maar hij voegde hier
aan toe, dat wanneer men de N.A.V.O. 
aanvaardt het ook noodzakelijk is, dat 
er blijvend gezorgd wordt voor een 
grote paraatheid. Als voorbeeld noem
de de heer Algra het conflict in het 
Nabije Oosten vorig jaar. De grote pa
raatheid van Israël is daar beslissend 
geweest.
Tenslotte zei hij:
„Dit is een verschrikkelijke wereld. In 
zulk een wereld heeft de regering haar 
plicht te doen en hebben wij onze plicht 
te doen met zorg in het hart Aan de 
ene kant mogen wij nooit vervallen in 
een optimisme dat zegt: het zal alle
maal wel meevallen en aan de andere 
kant ook niet in een defaitisme van: er 
is toch niets aan te doen. Wij hebben te 
volharden in een streven naar vrede en 
veiligheid en daarbij is een groot ver
trouwen nodig, meer dan optimisme. Het 
optimisme kan zeggen: zachte krachten 
zullen overwinnen, maar het vertrouwen 
grijpt hoger en zegt: wij kunnen bidden 
om genade die heenslaat dwars door 
alle pantsers van onwil en zonde heen”.

V A N  L E E U W E N  B U IZ E N  
, Z W U N D R É C H  T
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■ f I
A anwijzingen 
voor burgemeesters

I
ÏN  uw blad — dat ik steeds met veel 

I genoegen lees — van 10 februari 1968 
— stelt u het op prijs nadere inlichtin
gen te ontvangen over de aanwijzingen 
voor burgemeesters, die aan vele bur-, 
gemeesters blijkbaar onbekend waren 
bij het uitbreken van de oorlog.

Inderdaad moesten de aanwijzingen ons 
bekend zijn. Ik acht het mogehik dat 
ze mij zijn voorgelegd in 1938 door de 
gemeente-secretaris en daarna in het 
geheime kastje verdwenen zijn.

In mijn boek heb ik geschreven dat ze 
aan hun taak beantwoord hebben, on
danks het leit dat ze in vredestijd zijn 
samengesteld. Vanzelfsprekend zaten er 
ook vele hiaten in.

De burgemeesters moesten vooral via 
de steun van de burgemeesterskringen 
veelal naar eigen inzicht handelen. 
Desondanks mochten wij dankbaar zijn 
voor de in 1938 door de regering onder
nomen poging om de burgemeesters in 
oorlogstijd een handleiding mee te 
geven.

Terugkomend op de vraag waarom ik 
niet wist dat de aanwijzingen er wa
ren, moet mijn antwoord zijn: „Ik weet 
het niet”.
Ik vermoed dat ik na de inval gezegd 
zal hebben: moeten wij het oorlogs
reglement niet eens nazien, en dat toen 
het bewuste stuk tevoorschijn is geko
men.
Ik ben nieuwsgierig hoe andere burge
meesters zullen reageren.
Met vriendelijke groeten.
Bennekom J. J. G. Boot

Die Jeugd
van tegenwoordig
Naar aanleiding van het ingezonden 
stuk door de heer L. J. Meiresonne on
der het hoofd „Die jeugd van tegen
woordig”, wil ik gaarne ter verduidelij
king van enkele situaties, die de heer 
Meiresonne over deze zaak schetste, 
mijn opinie hieromtrent kenbaar ma
ken.
Ik ben het met de schrijver van dit stuk 
volkomen eens dat er ouders zijn. die 
bijvoorbeeld zo door de televisie in be
slag worden genomen dat zij haast geen 
tijd ervoor nemen ofweLgeen moeite 
ervoor nemen pm hun kinderen om
trent levensvragen voor lichten, De 
kinderen moeten dan zelf maar een me

ning zien te vormen en welke kwalijke 
gevolgen kan dat niet hebben? 
Anderzijds echter gaat mijnsinziens 
schrijver aan andere factoren voorbij. 
Wij zullen het eens zijn over het feit dat 
de jeugd in deze tijd het veel moeilijker 
heeft dan wij destijds voor wat betreft 
een standpunt innemen in belangrijke 
levensvragen. Dat heeft oorzaken. De 
snelle technische ontwikkeling is er o.a. 
debet aan. De zogenaamde welvaart 
spreekt daar ook een belangrijk woord 
in mee.

Maar waar ik op doel vind ik veel be- 
langriiker. De heer Meiresonne spreekt 
over de N.A.V.O. Wij kunnen ook de ge
hele wereldsituatie overzien en dan gaat 
het er om daaruit vast te stellen, welke 
ontwikkelingen er in feite aan de gang 
zijn. Wie vandaag de dag zijn ogen niet 
voor de werkelijkheio sluit zal consta
teren dat het wereldcommunisme suc
ces op succes boekt. Door directe of indi
recte oorlogsvoering en niet te vergeten 
een wijdvertakte spionage ziet deze 
macht kans vele democratische landen 
te ondergraven, Amerika strijdt, moet 
wel strijden, voor zijn eigen vrijheid en 
tevens voor alle *'rije volken. Verliest 
Amerika in Vietnam de strijd, dan gaat 
de communistische opmars verder. Dat 
het communisme in arme landen vlug 
een voedingsbodem vindt is ons bekend. 
Daar echter mogen wij ons niet bij 
neerleggen in die zin, dat de westerse 
landen vroeger die landen hebben uit
gebuit, en wij er nu verder geen taak 
meer hebben. Zodra in een land het 
normale leven zijn gang krijgt, dienen 
wij met goederen, geld enz. te helpen.

De communistische landen zijn er op 
uit om in de arme landen de mensen 
daar arm te houden totdat het commu
nisme daar de .’verhand heeft gekre
gen. ^n wat krijgt de jeugd nu via de 
publiciteitsmedia voorgeschoteld? De 
bombardementen op Noord-Vietnam 
moeten gestopt worden, dan kan er 
waarschijnlijk onderhandeld worden. 
En dat herhaalt zich dag in dag uit. 
Amerika wordt van alles de schuld ge
geven. Van Rusland, China, Noord- 
Vietnam wordt nauwelijks met een 
woord gerept. Wie is de infiltraties in 
Zuid-Vietnam begonnen? De Vietcong! 
Wie is indertijd de infiltraties in Noord- 
Vietnam begonnen? Rebellen vanuit 
China. Wie infiltreren in Laos en Cam
bodja? De Pattet-Lao! Wat horen wij 
daarvan in Nederland in vergelijking 
met de verwensingen aan het adres van 
Amerika?! Dat nu mijnheer Meiresonne 
is de voorlichting over de „waarheid” 
zoals krant, radio en televisie vandaag 
de dag aan ons geefc! En daarbij is dan 
de „jeugd” Zo ook wordt zij voorge
licht. En in de kerk? Soms zegt een do
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minee dat hij het ook niet meer weet. 
Waar is God? Is God er nog wel? Is de 
bijbel wel waar? Hoeveel keren lees of 
hoor je niet dat predikanten en le
ken de bijbel moeten herontdekken.

Alsof het bijbelse evangelie zomaar in
eens in een bepaalde tijd niet meer haar 
zegenend werk doet. Want Gods heils
plan met zijn kinderen in deze wereld 
staat natuurlijk nooit stil. Verder 
wordt meermalen de ouders de mond 
gestopt om de kinderen de koers aan te 
wijzen die voor hun leven van eminent 
belang is! Nee, de ouders moeten luis
teren. Ze moeten de kinderen als het 
ware niet voor de wielen rijden. En dan 
de interkerkelijke samenwerking. Ik 
denk met name aan de verhouding 
Rome-reformatie. Soms krijg je de in
druk dat straks met een enkele hand
omdraai wij in één kerk zitten. En dan 
zal dat volgens de wil van God heten. 
Ik woon midden tussen rooms-katholie- 
ken en heb er meerdere malen gesprek
ken mee. Dan pas constateer je hoe ver 
Rome nog van de reformatie af staat! 
Ook in dit opzicht wordt geen juiste 
voorlichting gegeven. En dit treft weer 
eveneens de jeugd!
Ik zou het hier bij willen laten. Uiter
aard is er meer. Ik hoop dat dit stukje 
zal kunnen bijdragen tot een nog beter 
inzicht in deze zaken. Ongetwijfeld zal 
het stukje van de heer Meiresonne ook 
zijn waarde hebben.

Een abonnee van Ned. Gedachten.
Naam en adres bij de redactie be
kend.

Zelfstandig 
en eensgezind

Velen binnen de A.R. Partij leggen de 
nadruk op de noodzaak uit te gaan van

het evangelie. Deze gedachte is niet 
nieuw en gelukkig nog steeds actueel! 
Maar hierom destemeer ontgaat mij de 
zin van het feit, dat een aantal mensen 
binnen de partij zich als groep gaan iso
leren, om op dit punt de aandacht te 
vestigen. Het is niet verstandig om het 
lidmaatschap van de A.R. Partij zoda
nig uit te hollen, dat een nadere aan
duiding noodzakelijk wordt. Deze 
groepsvorming druist overigens in tegen 
de eis van het evangelie — hetgeen 
doorslaggevend is — om de onderlinge 
eensgezindheid na te streven. Ook op 
politieke vergaderingen vergist men zich 
op dit punt nog wel eens door per
soonlijke meningen — al of niet in 
overeenstemming met het eigen gewe
ten — naar voren te brengen. Belangrijk 
betere resultaten kunnen echter worden 
verkregen door als A.R. lid de zelfstan
digheid op te gaan brengen om eigen 
meningen te toetsen aan de waarheid, 
zoals de bijbel ons die leert kennen. Dit 
is niet alleen per definitie noodzakelijk, 
maar er is voor iedereen tevens wat 
meer plezier aan te beleven.
Slootdorp. Ir. E. Lagerweij.

waarborgnierk voor wetenschappelijk verant
woorde genees- en verzorgingsmiddelen voor 

kleine en grote
HUISDIEREN

VEERLAAN 17-23 - ROTTERDAM

PRINS N.V. - DOKKUM
(Metaalverwerkende industrie)

F a b r i k a n t  v a n :
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN

T e l e f o o n  0 5 1 9 0 - 2 0 4 3

DE WEEK ROND
19 februari De klok is verzet in Engeland. Afgestemd op de Europese tijd.

Niet iedereen is gelukkig, natuurlijk niet.
Maar de Britten zijn op dit punt weer bij de tijd. Wat is de volgende 
grote evenwichtige stap?

20 februari „D’66 pakt de problemen niet aan, D’66 pakt de problemen in; in een
ander papiertje. Jammer — D’66 wil nog niet het warme nestje, de 
comfortabele salons verlaten. Die proletenstoelen zitten erg hard.
De politieke café’s vormen geen meningen. Zaaien alleen maar wrevel, 
disharmonie en twijfel”.
Dit oordeel van meneer Van der Linden is voor ons geen openbaring. 
Maar het is wel goed dat het nog es zó wordt geschreven. Duidelijkheid 
waarmaken is een moeilijke zaak, kennelijk!

21 februari Zondag heb ik voor het eerst de Forsyte Sage gezien — aldus Joost de
Draaijer van Veronica.
Zijn oordeel?
„Nou — ik vind dat ze beter de streekromans van de heer J. W. Ooms 
kunnen gaan verfilmen.
Van Noeste Neeltje en Pronte Mien uit de Alblasserwaard” . Wat zegt 
ons redactielid daar van?

22 februari De VPRO heeft volgens Nico Scheepmaker — de TV-criticus van een
groot aantal bladen — een commissie benoemd inzake de moeilijkheden 
rond het Auschwitz comité. De voorzitter en de leden van die com
missie werden bij name genoemd.
Bij navraag bleek dat niemand der genoemden daarvan iets wist. 
Moeilijk vak — journalist te zijn. Of dacht u er anders over?

23 februari Burgemeester Bekius van Kollum is van plan net als voorheen ook in
de toekomst als voorzitter van de gemeenteraad de Friese taal soepel 
te hanteren.
„Onze gemeente is hoofdzakelijk Friestallig en dus. . . ” Voor de raads
leden die wel Fries verstaan maar het niet kunnen lezen wordt het 
Fries in de notulen echter niet vertaald.
Wil de burgemeester alu.b. aan Leuven denken? Hele partijen gaan 
ten gronde!

24 februari Het gerucht: Het hoofd van de afdeling radio, t.v. en pers is de man die
een nationale omroep voor Nederland wenst en er aan werkt hoewel 
het parlement deze heeft afgewezen.
De minister: Het is niet waar; ik krijg adviezen waar ik uit kies.
De leek: Ja, zo zal het wel zijn.
Het nu afgetreden hoofd van die afdeling: Ik ben er trots op dat er na 
21 jaar een wet is gekomen met sterke tendenties naar die nationale 
omroep.
De leek: Wie heeft er nu gelijk?
De redactie van N.G. weet het ook niet meer.



Nog steeds staat er in de Grondwet een 
artikel, 185, dat de mogelijkheid biedt dat 
verschillende kerkgenootschappen geld 
van de staat krygen en dat ondanks de 
scheidmg tussen kerk en staat in ons 
land Hoe het allemaal in elkaar zit en dat 
het bewuste artikel uit de tgd is kunt u 
lezen in een artikel van dr A. C. de 
Ruiter op pag. 6-7

Ambtenaren
Het wetsvoorstel voorziening ziektekosten 
ambtenaren is door de Tweede Kamer 
verworpen, zie pag 2

Sport
Op pagina 4 schrgft de beer J Kalisvaart 
over „Hel overheidsbeleid ta v de sport”.

Voedselvraagstuk

Op pagina 5 treft u het slot aan van een 
artikelenreeks van drs. A C. Mendel over 
het wereldvoedselvraagstuk. Mogelijkhe- 
den scheppen om te leven in een wereld 
die geen honger meer kent.

China en de bom
Op pagina 8 het vierde artikel van de hear 
D Kooiman over China, wereldmacht van 
vandaag.

Chr. radicalen en
defensie
Lt kol mr. A Pot schreef in het laatste 
nummer van N G van 1967 over chrsiten- 
radicalen en defensie n a.v. het congres 
van deze groep. Vonge week ging mr 
P J A. Idenburg in op dit artikel van de 
heer Pot. Vandaag vmdt u op pagina 9 
het weerwoord van de heer Pot aan de 
heer Idenburg.

Enkomensverdeling
In N.G van 2 maart las u een reactie 
van dr. I. P. I. v. d. Wilde n.av. de 
artikeien van drs. G. H. Terpstra in ons 
blad van 3 en 24 februan 1968. Op pagina 
11 vmdt u vandaag de reactie van mr. 
G. C. van Dam, secretans van het Ver- 
bond van Prot. Chr. Werkgevers.

Radio
Luister woensdag 13 maart naar de radio, 
Hilv. II (298 m). Mr. W. de Kwaadsteniet, 
secretaris van de A.R.P houdt dan een 
toespraak, van 18.20—18.30 uur.
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KAMERDEBAT NA UITTREDEN RADICALEN

GROEP mARDEN ZAL KAB' 'FT 
ZAKELI < BEOORDELEN
HET kabinet acht zijn positie 

door de Jongste gebeurtenis- 
sen in deze Kamer niet wezenlijk 
gewijzigd”, aldus minister-presi
dent De Jong op 29 februari j.l. in 
de Tweede Kamer in de regerings- 
verklaring naar aanleiding van het 
uittreden van de groep - Aarden uit 
de K.V.P. Zoals bekend traden drs. 
Aarden, drs. Janssen en mr. Van 
Doorn uit de K.V.P. en derhalve uit 
de K.V.P.-fractie. De heer Van 
Doorn bedankte als Kamerlid, 
Van mejuffrouw Kessel is bekend, 
dat zij zich bij de groep-Aarden zal 
voegen. ' De regeringsverklaring 
was kort en kon dit ook zijn, omdat 
de minister-president van de frac- 
tie-voorzitters van de K.V.P., de 
A.R.P., de V.V.D. en de C.H.U. de 
verzekering had gekregen, dat het 
kabinet op de onverminderde steun 
van die fracties kon rekenen.

De oppositie zag het anders en de heer 
Den Uyl wilde dan ook dat de regermg 
aan de mgestelde staatscommissie zou 
vragen voor 1 met advies uit te bren- 
gen over de wyzigmg van de Kieswet 
Hierbi] zou het dan vooral moeten gaan 
om de bevordermg van de mspraak van 
de burger op de totstandkommg van ka
binet en kabmetsprogram Als dat ge- 
beurde zag de heer Den Uyl verkiezm- 
gen voor 1971 in het vooruitzicht Naar 
zijn memng werd met het optreden van 
de groep-Aarden de weg geopend naar 
het vormen van een consequent voor- 
uitstrevende concentratie 
De heer Van Mierlo sloot zich — hoe- 
wel hi] andere woorden gebruikte — hi] 
de heer Den Uyl aan Hi] drong nog 
sterker aan op vervroegde verkiezingen 
P v d A en D’66 meenden garen te kun- 
nen spinnen hi] de ontwikkelmg

Zakelijk
De heer Aarden heeft zich daarbi] met 
aangesloten
Wi] menen er goed aan te doen ter in- 
formatie uitvoenger weer te geven het- 
geen de heren Aarden "n Biesheuvel in 
dit debat(]e) naar voren hebben ge- 
bracht Dit zal tot gevolg hebben, dat 
wi] grotendeels laten rusten hetgeen de 
andere fractie-voorzitters ter sprake 
brachten
De beer Aarden merkte op, dat hi] en 
zijn pohtieke vriend de daden van het 
kabinet zakelqk zullen beoordelen Hi] 
voegde daaraan toe- „Dat betekent met, 
dat wi] neutraal tegenover het kabinet 
staan Het betekent ook met, dat wi] er 
politick positief of negatief tegenover 
staan, Wi] zullen ons door zakehjke 
overwegingen laten leiden”
Wei vroeg de heer Aarden zich af of dit 
kabinet de ontwikkelmg m ons land op

langere termijn, die zijns mziens op een 
fundamentele wijzigmg der pohtieke 
verhoudmgen gencht dient te zijn, met 
in de weg staat Voor het bezet houden 
van de zetels benep de heer Aarden zich 
op de Kieswet, „die ons gedrag meen ik 
met m de weg staat”
(Zie ook de dnestar „bli]ven zitten”)

Onjuist besluit
De heer Biesheuvel wees er op, dat hi] 
m een commentaar had gezegd, dat het 
gebeurde pnmair een interne aangele- 
genheid is van de fractie van de K V P 
„Men moet uitermate behoedzaam zijn 
met het vellen van een oordeel voordat 
men alle ms en outs kent Ik heb ove- 
ngens wel commentaar geleverd, het
geen de groep-Aarden heeft gedaan 
golft immers in andere partijen, hier m 
de Kamer en daarbmten na Ik heb er 
geen misverstand over laten bestaan, 
dat ik het besluit onjuist vmd en het 
betreur Ik betreur het voor de K V P 
en ook voor de chnstelijke partijforma- 
tie in het algemeen Ik shut mi] wat dat 
betreft aan hi] „Trouw”, met van zater- 
dag, maar van dmsdag jl, waann de 
heer Bruins Slot, de hoofdredakteur, 
spreekt van „een slechte dag voor een 
chnstelijke parh]” m zijn beoordehng 
van het besluit dat de heer Aarden 
heeft genomen
Het was een slechte dag, ook voor ons 
en voor al diegenen, wie de zaak van 
de chnstelijke partijformatie bijzonder 
hef en dierbaar is Dit wat mijn beoor- 
delmg betreft Ik heb het op pnjs ge- 
steld deze in het parlement tegenover 
de meuwe fractie te herhalen”
In het vervolg van zijn speech wees de 
heer Biesheuvel er op, dat de verhou- 
dmg tussen de partijen weer m het ge- 
dmg is gekomen
„Ten aanzien van de verhoudmg tussen 
partijen is het onze parti] een behoefte 
intern beraad te plegen Deze behoefte 
bestaat ook hi] de C H U en de K V P , 
zoals wi] tot uitdmkkmg hebben ge- 
bracht m het communique van de Acht- 
tien van maandagavond Dit interne be
raad heeft betrekkmg op de door het 
uittreden van de heer Aarden ontstane 
situatie, op de resultaten van het werk 
van de Achttien en op het werkpro- 
gramma Ik ga hierop nu met in Dat 
zou ook met correct zqn, omdat het een 
partijaangelegenheid betreft, die nog 
moet worden besproken”

Naar aanleiding van opmerkmgen van 
de heren Den Uyl en Van Mierlo over 
hun gelqkgezmdheid met de heer Aar
den c s, wees de heer Biesheuvel op 
het antwoord, dat de heer Aarden aan 
„Het Bmnenhof” (dagblad in het Westen 
van het land — red) gaf op een vraag 
naar de identiteit van zijn groep De 
heer Aarden verklaarde daar „Wij be- 
schouwen ons met als een confessionele 
groep, maar als een groep van chnste- 
nen in de Kamer, voor wie de chnste- 
hjke mspiratie als bron van handelen 
onmisbaar bhjft”

Grotere verantwoordelij kheid
Met deze passage emdigde de heer Bies
heuvel in eerste mstantie zijn betoog 
„XensIotte wil ik nog een opmerking 
over het uittreden van de heren Aarden 
en Janssen maken. Ik weet, dat hun de 
relatie geloof en politick, ehristelijke 
inspiratie en politick handelen zeer 
dierbaar is Ik heb hen op dat punt ook 
geciteerd. Hun uittreden heeft ook een

an der gevolg gehad, namelijk voor alle 
bhjvers in de drie ehristelijke partijen. 
De verantwoordelij kheid, die zij door 
hun uittreden op de schouders van de 
bhjvers hebben gelegd, is veel en veel 
groter geworden. Ik hoop, dat zij zich 
dit zullen realiseren bij het beoordelen 
van het beleid, dat wij in de ehristelijke 
partijen traehten te voeren”

Christelijke inspiratie
In tweede termijn begon de heer Aar
den aldus
„Ik zou willen begmnen met een beroep 
op mijn medeleden Het debat van deze 
morgen en middag heeft weer vaak het 
woord „chnsteli]k” laten horen Er zou 
mij lets aan gelegen zijn, als wi] het 
woord „chnsteh]k” als onderscheidend 
m de pohtiek eens minder gmgen ge- 
brmken , vooral wat minder tegen 
degenen, die dat met als een woord ter 
pohtieke onderscheidmg ^ebruiken 
Het wordt k wets end, als wi] Christua 
en chnstehjk te pas en te onpas met 
pohtiek en praktische pohtieke zaken in 
verbmdmg brengen Ik zou een drm- 
gend beroep op mijn medeleden willen 
doen zich bij het gcbruik van dat woord 
te beperken Ik geloof, dat wi] daarmede 
de zaak van Chnstus en de zaak van de 
Nederlandsc pohtiek zouden dienen De 
tqd van het stnngente onderscheid is 
gelukkig voorbij Ik kom dan tot de 
belangnjke bijdrage, die ik met grote 
belangstellmg heb gevolgd, van de heer 
Biesheuvel De heer Biesheuvel is mi] in 
zijn benadermg bijzonder na geweest 
deze middag Ik heb de mdruk, dat hi] 
van mijn mtlatmgen tegenover journa- 
hsten geen misbruik heeft gemaakt Ik 
wil dat toch wel even verduidelqken 
Ik heb in antwoord op vragen gezegd, 
dat wij ons met willen beschouwen als 
een confessionele groep, dat wij menen 
te zijn een groep van christenen m deze 
Kamer Als ik dat woord gebruik, dan 
betekent het, dat voor mijn vriend Jans
sen en mij de chnstelijke inspiratie een 
onmisbare bron is van pohtiek denken 
en handelen, maar met een begmsel, 
waarmede orgamsaties zijn bepaald, 
waarmede een fractie is bepaald, waar
mede pohtieke gehjkgezmdheid is be
paald leder mens — en men kan zich 
pragraatisch noemen — wordt gedreven. 
door zaken, die hi] met kan beredene- 
ren Voor mi] druk ik dat uit met de 
term , ohristeli]ke inspiratie” — met em- 
ge huiver —, waaruit moge bhjken, wat 
het voor mi] betekent in werkelrjkheid. 
Daarbi) doe ik met af aan het stand- 
punt van anderen, die dit gebruiken, 
Helemaal met En ik wil mi] met erop 
laten voorstaan en ik wil beshst met te 
kort doen aan de gevoelens en de be- 
weegredenen van anderen

Als ik this dit woord heb gebruikt, dan 
mag dat niet onmiddellijk in verband 
worden gebracht met pohtieke gelijk- 
gezindheid Toen ik bij mijn mededeling, 
dat ik mij genoopt voelde mij terug te 
trekken uit de K V P.-fractie, het woord 
..gehjkgezmdheid” heb gebruikt, heb ik 
daaraan uitdrukkelijk toegevoegd: poli- 
tieke gelijkgezindheid. Politieke gelijk- 
gezindheid — en dat vind ik de vrucht 
van de ontwikkelmg van de laatste ja- 
ren — is mogelijk bij verschillende uit- 
gangspunten Ik heb dat ervaren en ik 
stel dat in het belang van de Nederland- 
se politick met grote voldoening vast”.

Vervolgens ging het debat als een 
nachtkaars uit.
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{ Gelukwens DE KAMER EN DE VOORZIENING 
ZIEKTEKOSTEN AMBTENAREN

DOOR 6. k KIEFT

Onze hartelxjke gelukwensen voor 
ons redactie-lid de beer G J H 
Griffioen, die is gekozen tot wet- 
houder van Doom
Wi] wensen de heei Gnffioen op 
deze verantwoordehike post veel 
slerkte toe

CENTRALE
VERGADERINGEN
Gaarne vermelden wij in deze nsbrick 
de centrale vergaderingen, welke in Je 
verschillende delen van bet land wor- 
den gehouden.
Ditmaal de volgende.

★ Op vrijdag 8 maart houdt de Staten- 
centrale Franeker pen vergadenng

De plaats van samenkomst is Hotel De 
Bleek te Franeker.
Aanvans der vergadenng te 19 45 uur 
De A K Slatenfractie behandelt bet on- 
derwerp „De ontwikkeling van Fries
land”

★ Op zaterdag 9 maart houdt de Sta- 
tencentrale Den Holder een verga-

denng De plaats van samenkomst is 
„Ons Genoegen”, Wezenstraat 18 te Den 
Helder Aanvang der vergadenng te 
15 00 uur Mr. W Aantjes, lid van de 
Tweede Kamer, zal spreken over „Par- 
tijformatie en Partijvermeuwing”

★ Op donderdag 21 maart beleggen de 
gezamenlijke kiesverenigingen Hoo-

geveen een vergadenng Aanvang der 
vergadenng te 20 00 uur 
De plaats van samenkomst is bet Her- 
vormde jeugdgebomv „De Haven”, Van 
Echtenstraat te Hoogeveen Mcj. J van 
Leeuwen, lid van de Tweede Kamer, 
zal spreken over pohtieke actualiteiten

Op zaterdag 23 maart houdt de Staten 
centrale Winterswijk haar jaarvergade- 
ring m „Fides et Concordia” te Win
terswijk. Aanvang ’4 00 uur 
Mej. J van Leeuwen, lid van de Twee
de Kamer, „al snreken over „actuele 
polrtieke problemen”

NEDERLANDSE
GEDACHTEN
WEEKBLAD VAN DE A R P 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ
onder redactie van H Algra 
(voorzitter), G J H Gnffioen, G 
A Kieft Mr W de Kwaadsteniet,
i W Ooms, mevr C M Ton-
kens-Kaajan
Adres van redactie 
en administratie
Di Kuyperstr 3 s-Gravenhage, 
tel (070) - 18396C giro 89673
Adres voor advertenties:
Botenmakersstraat 45, Zaandam, 
telefoon (02980) 63224

Abonnementsprijs:
f 6,— per half |aar
Giro 89673 ten name van de A R
Party Stichtmg te 's-Gravenhage
Studentenabonnement;
f 6,- per jr Losse verkoop f 0,30

¥IEK ministers uit het kabinet 
Cals — de heren Smallenbroek, 

Samkalden, Diepenhorst en Veld- 
kamp dienden indertijd een wets- 
ontwerp in dat door de beer Toxo- 
peus — uit het kabinet Marijnen — 
volledig was voorbereid. Het was 
het wetsontwerp ziektekostenvoor- 
ziening ambtenaren dat vorige 
week in de Tweede Kamer werd 
behandeld.
De beer Boertien (A.R.) zei het al- 
dus: „op het eerste gezicht maakt 
dit on twerp een bijzonder oecume- 
nische indruk. Ingediend door het 
kabinet Cals, voorbereid door het 
kabinet Marijnen, met verve ver- 
dedigd door bet kabinet Zijlstra en 
met niet minder verve gebandhaafd 
door het kabinet De Jong, lijkt het 
alsof er geen vuiltje a an de lucht 
is”.
De voorbereidingstijd heeft boven- 
dien bijzonder veel tijd gekost, 
minstens 15 jaar lang! Toen het 
ontwerp werd ingediend schreef de 
Nederlandse Christelijke Bond van 
Overheidsoersoneel dat een mijl- 
paal was bereikt:
, Een mijlpaal is volgens Van Dale een 
gewichtiqe geheurtems, die een voorbtj- 
qegaan fiidperk afslnit en een meuw 
ovent Dit nu mag met recht gezegd 
warden ten aanzien van de op 16 fe- 
hiuan 1965 beieikfe overeenstemmmg 
in de centrale commis le voor georgam- 
seerd overleg over het wetsontwerp in
sake een siektekostenregehng voor het 
bvrqerhjk personeel in dienst van het 
nik en bij het openbaar en bijzonder 
onderwijs Een voorbijqegaan tijdperk 
van vaak mtzichtloos praten, van veel 
onzekerheden en in het laatste jaar van 
mtensief vooroverleg Een tijdperk, 
waartn eigen vermeuwmgen voor het 
aemeente- en promnciaal personeel tot 
stand en tot bloei kwamen en waartn 
het njkspersoneel so langzamerhand 
qeen hoop meet had Maar er is een 
meuw tijdperk geopend”

lull Olid
In grote lijnen getekend hield het 

ontwerp de volgende regelmg in Rnks- 
ambtenaren van laag tot hoog en al het 
personeel, met hun gezmnen, by het 
kleuteronderwijs tot en met het hoger 
onderwrjs zouden gezamenlijk en ver- 
plicht over een eigen ziektekostenver- 
zekermg beschikken 
In geval van ziekte zouden alien als 
parti cub ere patienten worden behandeld 
zonder honoranumafspraken met de 
arisen
Van de ontvangen rekemngen zou een 
groot gedeelte worden vergoed en de 
rest uit eigen middelen betaald Voor 
verplegmg en klinische behandelmg in 
ziekenhuizen en sanatoria zou 100 pro- 
cent worden vergoed 
De premie zou (oorspronkehjk) 4,6°/o 
bedragen waarvan de helft door het 
rpk zou worden betaald 
Naast de actief dxenenden zouden 66k 
de gepensioneerden :n deze regelmg de
len al was het tegen een in feite hoge- 
re eigen premie dan de actief dienen- 
den
Alle ambtenarenorganisaties in het ge- 
organiseerd overleg waren het over dit 
wetsontwerp oorspronkelijk eens Hier 
en daar werd er zeer genuanceerd over 
gedacht son mige uit prmcipe tegen, 
sommige omdat de last hun te zwaar 
werd (ongehuwden) en sommige om
dat zp in prive een nog betere regelmg 
hadden
Toen het kabinet De Jong de positie 
van de gepensioneerden echter bij een 
wijzigmg van het ontwerp verslechterde 
was dal voor de centrale van hogere 
njksambtenaren mede aanleidmg zich 
te onttrekken aan de vroeger bestaande 
volledige overeenstemmmg m het geor- 
gamseerd overleg Deze groep “werd nu 
tegenstander
Ovengens was een aparte ziektekos- 
tenregelmg voor ambtenaren op zichzelf 
geen volledig meuwe zaak. De gemeen- 
teambtenaren, die van de provincies en 
de politie, beschikken al jaren over een 
soortgelpke regelmg Een regelmg die 
zeer bevredigend werkt.

Debat
Het debat in de Kamer was met ge- 

makkelijk om te volgen Niet alleen

omdatp raktisch in alle fraclies voor- en 
tegenstanders aanwezig bleken te zpn 
— maar ook omdat de tegenstanders —■ 
hoewel tegen — dit op verschillende 
gronden motiveerden Hei overleg tus- 
sen kabinet en Kamer was ook daarom 
moeizaam omdat, op een enkel onder- 
deel na, er praktisch geen mogelpkheid 
was de wet zo te wpzigen dat aan de 
tegenstanders kon worden tegemoet ge- 
komen Of aan het karakter van het 
ontwerp zou worden getornd of voldoen 
aan een aantal wensen zou onoverkome- 
h]ke financiele gevolgen met zich mee 
brengen

Staatssecretai is Van Veen (CHU) 
had een bijzonder moeilijke taak, waar- 
bi] kwam dat hij het belangnjke wets
ontwerp alleen heeft moeten verdedi- 
gen Noch zijn eigen minister Beernink, 
noch welke andere — erbij betrokken 
minister ook, hebben zich de moexte 
getroost zelfs maar aanwezig te zijn. 
Terwijl het kabinet wist dat dit wets
ontwerp „moeilijk” lag,

Voor de heer Boertien (A.R.) was het 
evenmin een gemakkelijke opdracht. 
Meer dan de helft van de fractie stond 
niet direct positief tegenover dit ont
werp, Zjj wilden althans de verdediging 
door de staatsseeretaris alsnog afwach- 
ten om dan hun eindoordeel te geven. 
Het heeft niet mogen balen. De heer 
Boertien had, hoewel in beginsel voor- 
stander, een aantal niet onbelangrijke 
bezwaren. Met name van de financiele 
aspecten van het vetsontwerp was hij 
geen groot bewonderaar: zonder al te 
veel overtuigend feitenmaleriaal werd 
meer den eens een aantal stellingen ge- 
poneerd zonder da( er in de aanvang 
sterk overtuigende argumenten werden 
gebezigd.

In een later stadium werden deze ar
gumenten ovengens wel gegeven, naar 
het oordeel van de heer Boertien en 
zijn medestanders, ook uit andere frac- 
ties Toch bleef er een vraag over: als 
de wet door gaat is er uiteraard een 
hogere premie te verwachten van de 
ziekenfondsen, een groot aantal amb
tenaren treedt uit1
De staatsseeretaris becijferde dit op 5 
cent per week De gezamenlijke zieken
fondsen berekenden dit op 45 cent per 
week In het debat kwam tenslotte het 
werkelijke cijfer met boven water Er 
werden van beide kanten wel de, nog 
onbekende, gegevens gehanteerd om 
hieromtrent een duidelpk beeld te knj- 
gen Maar de indruk was toch wel dat 
het cijfer dichler by de 5 cent dan bij 
de 45 cent zou komen te liggen

Ongehuwden
Een ander — zeker zwaar wegend be- 
zwaar was de positie van de ongehuw
den. Immers de ongehuwde zal evenveel 
moeten betalen —• zo niet meer omdat 
de fiscus ook een rol speelt ■— terwjjl 
het risico zoveel kleiner is. In zo’n si- 
tuatie wordt er toch een te groot beroep 
gedaan op de solidariteit!

Dit was voor de heer Boertien — in het 
voetspoor van mejuffrouw Van Leeu
wen — reden, dringend te informeren 
naar een onderzoek van de positie van 
de ongehuwde. Zowel op fiscaal, sociaal

Computer
lllanneer beide echtgenoten in 
*' njksdienst zijn moeten bei- 
den premie betalen over elks in- 
komen en „gemeten” met meer 
rechten dan in de gevallen de 
nan of de vrouw alleen in njks- 
dienst is 
Waarom’
„Wel — aldus de memone van 
Toehchtmg — de computer kan 
het met verwerken. Gelukkig 
staat er een ander computervoor- 
deel tegenover. Dat zal wel tegen 
elkaar opwegen”.
De heer Boertien- „als dat een 
seneus argument is, vmd ik, dat 
meer dan bar Als een computer 
zo over ons kan heersen dat bij 
de wetgevmg op zichzelf volko- 
men normale mensen worden af- 
gedaan met dit soort van tech- 
msche verhalen, dan zou ik de 
doodsschnk knjgen van elke com
puter”.

r

Dr. C. Boertien

... mannen en vrouw en

cn financieel terrein; zowel voor de on
gehuwde vrouw als de ongehuwde man.

En die toezegging kwam van de 
staatsseeretaris.

Gepensioneerden
De Kamer had met algemene stem- 
men in het verleden een motie aange- 
nomen waarbij er op werd aangedron- 
gen 66k de gepensioneerden op gelijke 
basis als de actief dienenden in de 
komende ziektekostenregelmg op te ne- 
men Dit is gebeurd — zij het, om bud- 
gettaire redenen, op een minder 
gunstige regelmg.
De heer Boertien drong er op aan om 
binnen met al te lange tijd toch de mo
tie volledig te honoreren „Wij zijn dat 
eigenlijk aan de gepensioneerden moreel 
verplicht”.
Het omstreden wetsontwerp werd door 
een aantal toezeggingen van de staats- 
secretans verbeterd, door eveneens 
een aantal aangebrachte wijzigingen in 
het ontweip. De heer Boertien die het 
pleit had gevoerd voor een vergoeding 
van schade die door de assurantie tus- 
senpersonen zou worden geleden, kreeg 
op dit punt volledig zijn zm Zo was er 
meer.
Er waren na het debat een aantal ge- 
rechtvaardigde argumenten om ja te 
zeggen tegen het wetsontwerp — zij het 
niet kntiekloos In de komende tijd kon 
echter die kntiek gehonoreerd worden!
— Het georganiseerde overleg m amb- 
tenarenzaken stelde deze wet, waarmee 
alle kabinetten tot nu toe akkoord wa
ren, op hoge pnjs
— Het ontwerp was gebaseerd op de 
meerderheidsbesllssmg van de commis- 
sie Kranenburg — dat uitgangspunt is 
geworden voor het regenngsbeleid en 
dat in de Kamer niet bij meerderheids- 
beslissing is bestreden De ambtenaren 
behoren als gevolg daarvan buiten de 
verplichte ziekenfondsverzekermg te 
blijven.
— Als er eenmaal in het overleg en op 
belangnjke punten overeenstemmmg is, 
is het alleen op grond van zwaar we- 
gende (nie^we) argumenten mogelijk 
een contrair standpunt in te nemen.
— Er is nog steeds geen volksverze- 
kenng tegen ziektekosten aanwezig, zo- 
dat het billijk is een alle ambtena
ren omvattende verzekermg te creeren 
die in hun rechtspositie opgenomen 
wordt, De overheid kan tot op heden 
als werkgeefster immers eenzijdig op- 
treden bij de vaststellmg van de loon- 
en arbeidsvoorwaarden'
— Sedert 1949 is er daarnaast het stre- 
ven ook de gepensioneerden m de ziek
tekostenregelmg op te nemen — waar
mee de Kamer in 1964 volledig instem- 
de
— De huisartsen hebben geconstateeid 
dat de reeds bestaande ziektekostenre
gelmg voor ambtenaren (gemeente, pro- 
vincie en politic) een positieve bijdrage 
leveren tot bevordenng van de volks- 
gezondheid.
— Het overgrote deel der ambtenaren
— het onderwyspersoneel en de gepen
sioneerden - hebben aan deze regelmg 
een wezenlijke behoefte en m afwach- 
ting van een algemene ziektekostenre
gelmg is het wetsontwerp een verdere 
verantwoorde stap,

Verworpen
De V.V.D.-er Rietkerk kwam echter tot 
de conclusie dat er geen rechtsgrond be- 
staat voor een aparte ziektekoslenrege- 
ling, sociaal noodzakehjk vond hij haar 
ook niet
Ambtenaren nemen als werknemers wel 
een aparte positie in, maar de huidige 
rechtspositieregelmg is al een aparte en 
die is voldoende. Als er al een regelmg 
moet komen dan moet de premie voor

• Vervolg op pag. 3



1 DOORBRAAK
* * * Blijven zitten
In het parlement heeft een nieuwe partij zitting ge- 
nomen zonder dat er verkiezingen aan te pas kwamen. 
Voorshands is deze party nog zonder naam. Vanuit 
het standpunt van leden van de groep Aarden is er 
natuuriyk alles voor te zeggen de zetels in de Kamer, 
in raden en Staten bezet te houden Zy zijn inuners 
van oordeel, dat him doelstellingen van groot belang 
zijn voor de Nederlandse politiek, mitsdien is het een 
landsbelang, naar hun opvatting, dat hun woord in de 
Xweede Kamer blijft klinken tot de eerstvolgende 
verkiezingen. De kiezer zal dan ook de daden van 
deze groep kunnen betrekken by de oordeelsvorming 
over het program van de groep.

Formed gesproken bestaat er inderdaad geen staats- 
reclitelijke plicht de zetels ter beschikking te stellen. 
Maar het is voor ons de vraag of in de huidige situa- 
tie de beslissing van de leden van de groep Aarden 
wel past in de bedoeling van de Kieswet. Immers 
behalve dat zij buiten de K.V P. zijn gaan staan is 
door hen een partij opgericht die een ander uitgangs- 
punt kiest dan de K.V.P. Bovendien is uit voorkeur- 
stemmen ook niet gebleken dat er een by zonder e 
voorkeur uitging naar de leden van de groep Aarden, 
zoals dit een aantal jaren geleden wel het geval was 
met de heer Van Rijckevorsel.
We menen in alle oprechtheid dat de groep Aarden er 
niet verstandig aan heeft gedaan de K.V.P.-zetels te 
blijven bezetten. Het zal de kiezer van 1967 niet aan- 
spreken.

* ★ * Op hun nummer gezet
Minister Polak heeft een aantal hoogleraren in Gro
ningen fors op hun nummer gezet.
Zij stijven de „jongelui” die op provocerende wijze 
„Johnson moordenaar'.’’ roepen in hun kwalijke 
methoden.
Het gebruik van beledigingen mist elke overtui- 
gingskracht en sluit elke gedachtenwisseling bij 
voorbaat uit, schrijft de minister.
De op him nummer gezette hoogleraren zijn door 
de overheid benoemd om de studenten te onder- 
richten in de e t h i e k. Dat juist zij deze te recht 
toegediende reprimande blijken nodig te hebben, is 
tekenend voor deze tijd.
Het woord is nu aan de Curatoren van deze univer- 
siteit.

* * * Cultuur in ontwikkeling
In de laatste tientallen jaren is er gelukkig in eigen 
kring een toenemende aandacht voor de vragen rond 
kunst en cultuur. Aan de ene kant zullen daarbij ele- 
menten van welvaartsvermeerdering en intensivering 
van communicatiemiddelen een rol spelen. Anderzijds 
zal daarbij ook de wijze waarop de kunstenaar zich 
in onze wereld beweegt van belang zyn.
Onze cultuur is op weg naar een nieuwe stijl — wel- 
licht naar een nieuwe leefwyze. In een tijd waarin 
sprake is van een veranderd wereld- en werkelijk- 
heidsbeeld kan men spanningen verwachten — a! dan 
niet emotioned van aard.
Het mag een christelijke politeke partij daarom van- 
daag niet onberoerd laten dat er een worsteling gaan- 
de is te pogen de radicaliteit van het Evangelie daar- 
in te integreren.
Niet vergeten mag worden dat hierbij vragen van 
waarheid en van vrijheid in het geding zyn. Waarbij 
tevens de taak en de roeping van de overheden op- 
nieuw zullen moeten worden doorgelicht 
Met subsidies zonder meer komt men beslisi niet 
klaar.

De heer S. J. Hoek heeft in Trouw van 4 
maart Jl. een duidelijk en van objectivi- 

teit getuigend artikel geschreven over de 
„Zwitserse weg”, een schakel van verbindin- 
gen tussen de illegaliteit en andere kringen in 
Nederland enerzijds en de regering in Londen 
anderzijds. Het blijkt uit het verslag van de 
heer Hoek duidelijk, dat mensen, die de kruis- 
punten op deze weg controleerden, met name 
dr. Visser’t Hooft, toen te Geneve, hun positie 
gebruikten, om uit Nederland een bepaald 
eenzijdig en onvolledig beeld te geven van wat 
er leefde onder ons volk. De „doorhraak” is 
daarbij levensgroot te onderkennen. Dr. Visser 
’t Hooft stoud ook persoonlijk op het stand
punt, dat de christelijke partijen moesten ver- 
dwijnen en men beweerde in Geneve, dat ook 
prof. Gerhrandy voor dat standpunt was ge- 
wonnen.

F|E verklanngen van de heer Hoek brengen meer 
^ aan het licht, waarover heel wat zou zijn te zeg
gen In elk geval is duidelijk, dat toen welbewust 
gepoogd is, de regering in Londen een conceptie op 
te dnngen, die geboren werd uit partijkeuze Gelei- 
delijk zal zo ook wel duidelijk worden, hoe verschil- 
lende vreemde gebeurtenissen van vlak na de be- 
vnjding moeten worden verklaard En het is klaar- 
blijkelijk, dat velen, die indertijd door de Parlemen- 
taire Enquete-commissie werden gehoord, het ach- 
terste van hun tong met hebben laten zien

f|AT is telkens het thema geweest' de christelijke 
partijen moesten verdwijnen In dat licht is het 

met zo verwonderlijk, maar wel leerzaam, dat de 
nieuwe radicale party, die door de uit de KVP ge- 
tredenen is opgericht met begeert, voor een chnste- 
lijke party te worden aangezien Precies dezelfde 
gedachten, die telkens by de doorbraak naar voren 
kwamen, worden nu herhaald Men spreekt over een 
party, waarby de opnchters handelen uit de mspi- 
ratie van de christen, maar waarby ook anderen,

PRIORITEIT
1>IJ de hehandeling van de hegroting van 
“ Onderwijs en Wetenschappen heeft de heer 
Algra (A.R.P.) iets gezegd over prioriteiten.
Er is altijd een stroom van wensen, die geld kosten 
Ik wil echter, aldus de heer Algra, slechts een prion- 
teit op de voorgrond stellen het B L O 
Er zijn scholen voor kmderen met beperkte leermo- 
gelykheden, geestelyk zwaar gehandicapte kmderen, 
voorwerpen van grote zorg en ontroerende liefde van 
de ouders, en die scholen zyn nu juist vaak laat, zo 
met het laatst in aanmerking gekomen voor nieuwe 
scholen
De spreker noemde een voorbeeld, dat een school 
voor B L O. (voor debiele kmderen) tien jaar was 
ondergebracht in een school, in een nauwe, zonloze 
straat, een school, die was afgekeurd voor het gewone 
L O, daarom was ontruimd, en toen als noodoplossing 
was aangeboden aan de veremgmg voor B L O Tien 
jaar als noodoplossing’
Deze scholen, voor deze kinderen, die zoveel moeten 
missen, dienen in alle opzichten prioriteit te hebben 
Deze scholen moeten vertroeteld worden

die anders geinspireerd worden, welkom zyn En 
van een belydems of getuigems, dat men als radi
cale party wil leven in gehoorzaamheid aan het 
Woord van God, is geen sprake

ISTIE duidelykheid in de politick begeert, moet nu 
" vooral op de zeer prmcipiele vragen duidelijk 

zyn „Inspiratie van christenen” blijft in het hon- 
zontale vlak Men kan het zo bedoelen, als de apos- 
tel het eenmaal zei de liefde van Chnstus drmgt 
ons
Wy hermneren ons een treffende zendingspreek, 
waarin werd uiteengezet, hoe arm de zendmg zou 
zyn, als zy alleen maar kon zeggen onze liefde tot 
Chnstus drmgt ons
Men kan het helaas ook anders bedoelen In die zm, 
dat vanuit een denken en voelen onder christenen 
de politiek begmt Dan is het een kwestie van sfeer 
en persoonlyke overtuigmg, met van gehoorzaam
heid aan het „pi ojetische Woord", dat zeer vast is”.

■E'EN politieke ontwikkeling in laatstgenoemde 
^ nchting kan geen belemmermg of beletsel zyn 
voor overleg tussen politieke partijen, die het in ge- 
heel andere nchting verstaan
Die de doorbraak prmcipieel afwijzen en menen, dat 
altijd, en nu meer dan ooit, politieke formatie op 
grond van wat geopenbaard is tot der mensen heil, 
moet worden nagestreefd
Een gesprek tussen de dne christelijke partijen is 
op gang gekomen, aanvankelyk met zeer bemoedi- 
gend resultaat

rvE partijbesturen knjgen nu de gelegenheid, zich 
^ daarvan op de hoogte te stellen Zij kunnen dan 
nagaan, of het begin vraagt om een vervolg en een 
voltooiing En zij zullen hun beslissing nemen on- 
afhankelljk van wat sommige partijen, die geen 
christelijke partij willen zijn, met onverholen onge- 
duld begeren. Zij beslissen in VRIJHEID op princi- 
piele gronden. En zij ovcwegen daarbij, of een 
overleg als bier bedoeld, leidt of blijkt te zullen 
leiden tot positieve resultaten wat program (en 
uitvoering) betreft A

BONDIG EN 
DUIDELIJK
IVTAAR aanleiding van opmerkingen van Prof. 
J-’ De Rijk (P.v.d.A.), hoogleraar aan de R.K. 
Universiteit, heeft Prof. De Gaay Fortman 
namens de A.R. fractie en uit zijn sterke per- 
soonlijke overtuiging, een paar dingen duidelijk 
gezegd.
Prof De Ryk had gesproken over confessionele um- 
versiteiten Ik wil vaststellen, aldus prof De Gaay 
Fortman, dat de Vrye Universiteit, die ik dien, geen 
confessionele universiteit is Zy is met gebonden aan 
emge kerkelijke behjdems, en dus past de term con- 
fessioneel met Ik zou het, aldus prof De Gaay Fort
man, ook hoogst ongewenst vmden, een universiteit 
te binden aan zulk een kerkelyke belydems 
In de tweede plants heeft prof. De Rijk de voor- 
stelling gewekt, dat een ..confessionele” universiteit er 
is ten dienste van een bepaalde groep en niet van het 
volk als geheel Opnieuw mis, aldus prof De Gaay 
Fortman, de Vrye Universiteit is juist niet voor een 
groep bedoeld, maar voor het gehele volk, in zijn 
diepste behoeften en moeiten Daarom is de Vrije 
Universiteit een nationale instelling.
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vrygezellen lager en de maximum pre- 
miegrens zou vele jaren moeten worden 
bevroren
Zoals de heer Rietkerk het zag, zagen 
vele tegenstemmers het met hem
De beer Boertien — met de heren Bies- 
heuvel, Kieft, Walburg, Geelkerken en 
Boersma stemden voor. De beer Aantjes 
was wegens ziekte afwezig.
Het wetsontwerp werd met een duide- 
lijke meerderheid verworpen.
Een alternatief werd echter niet gebo- 
den. Noch voor de ambtenaren — noch 
voor de gepensioneerden. De weg van 
ruim 18 jaar zwoegen en ploeteren door 
kabinetten en het georganiseerd amb- 
tenarenoverleg gezamenlijk, werd afge- 
sneden.

Bezwaren tegenstemmers
Hoewel een aantal leden van onze frac
tie, die na ampele overwegmg tot de 
overtuiging kwamen dat zy hun stem 
niet aan dit ontwerp konden geven, met 
ontkenden dat aan het ontwerp voor

bepaalde groepen ambtenaren voorde- 
len waren verbonden, wogen deze voor- 
delen naar hun memng toch met op 
tegen de door hen en anderen gesigna- 
leerde bezwaren Zy zouden deze be
zwaren als volgt puntsgewys willen sa- 
menvatten;
1. Er bestaat geen voldoende rechts- 
grond over het scheppen van een aparte 
ziekenfondsverzekermg voor ambtena
ren
2 Doordat 800.000 a 900 000 ambtena
ren de ziekenfondsen en de particuliere 
ziektekostenverzekenngen zouden ver- 
laten, zullen de premies van degenen, 
die in deze fondsen en verzekenngen 
achterblyven noodzakelyk moeten sty- 
gen
3 Het ontwerp legt een onbillyk zwa- 
re druk op de ongehuwden
4 De overheidsby dr agen voor deze 
verzekenngen zyn naar veler memng te 
laag geraamd
5 De kosten voor de verzekerden zelf 
sty gen met een bedrag van 5 cent per 
week (volgens de regeling) en byna 50 
cent per week (volgens berekemngen 
van andere zyde) Dit grote verschil is 
niet voldoende „doorzichtig” geworden 
6. De hogere ambtenaren zullen meer

moeten verzekeren dan zy nu meestal 
doen en aanmerkelyk meer moeten be- 
talen voor allerlei vernchtingen (specia- 
listenhulp, tandartsen e d)
7 Aparte moeilykheden ontstaan voor 
ambtenaren die met een ambtenares 
zyn gehuwd en voor ambtenaren die op 
latere leeftya de dienst willen verlaten 
Juist m verband met te verwachten 
structurele verandenngen — b v auto- 
matisermg van Overheidsdiensten — 
moet worden gestreefd naar grotere mo- 
biliteit Deze zou kunnen worden ge- 
remd by aanvaardmg van dit ontwerp
8 Er moet een meuw apparaat van 
± 350 ambtenaren worden geschapen 
voor de uitvoering van deze wet,

9. Ook in de kringen van de belang- 
hebbenden lelf rijzen in toenemende 
mate bezwaren tegen de voorgestelde 
regeling.
10. De thans fungerende verzekerings- 
instelllngen zullen bij aanvaarding van 
het ontwerp ernstig worden gedupeerd.
11. Waarom moet onderscheid worden 
gemaakt tussen ambtenaren enerzpds en 
functionarissen uit het vrije bedrijfsle- 
ven anderzijds? De kleine zelfstandigen

en de bejaarden vrijwillig-verzekerden
zullen het eerst worden gedupeerd bij 
verhoging van de premies voor niet- 
ambtenaren

BIJBELSE DAGBOEKEN 
ALS BELIJDENISGESCHENK '

Alle zeven dagen geb f 9,90
Een ogenblik, 3e druk geb f 9.50
Vijf nnnuten, 13e druk geb f 9.50
Dne bekende bijbelse dagboeken van 
ds H Giesen, die vooral bij de jeugd 
van vandaag aanspreken 
Komen en gaan geb f 11 90
Het nieuwe bijbelse dagboek van de 
mterkerkehjke commissie ..Kerk-Over- 
zee” Een moot Paasgeschenk voor 
Nederlanders in den vreemde De tek- 
sten zyn verzorgd door Gereformeerde 
en Hervormde medewerkers

Verkrjgbaar in de boekhandel 
Boekencentrum N.V. — ’s-Gravenhaga
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HET
OVERHEIDSBELEID 
TEN AANZIEN
VAN DEr nrinT D00R J- kalisvaart

jLy H 8 Bs' I Directeur van tie Ned Chr. Spori-

HET aantal georganiseerde 
sportbeoefenaren steeg van 

1.125.000 in 1956 tot 1.770.000 in 
1966 *).
De behoefte aan accommodatie 
zal — mede gelet op de vermiming 
van de vrije tijd — in de naaste 
toekomst enorm toenemen.
Het is daarom een goede gedachte 
van Nederlandse Gedachten aan- 
dacht te vragen voor het over- 
heidsbeleid met betrekking tot 
deze sector van het algemeen wel- 
zijn .
Het overzichtelijk ingedeelde pro
gram van actie van de A.R.P. geeft 
voor de jaren 1967 tot 1971 onder 
hoofdstuk XIII het volgende pro- 
gramma voor het belangrijke on- 
derdeel Recreatie en Sport.

„Het medewerktii aan de totstandko- 
mmg van mogelrjkheden voor actieve 
en passieve recreatie vergt op ruimere 
schaal de zorg van de Overheid, mede 
in verband met de vyfdaagse werk- 
week
De bevordermg door de Overheid van 
lichamelyke vormmg en sportbeoefe- 
nmg dient ten behoeve van een zo 
breed mogelijke gezonde volksontwik- 
kelmg m het bijzonder gericht te zijn 
op die vormen, waarm zeer velen ac- 
Uef worden trokken.
De door de Overheid ter beschikkmg 
te stellen financiele steun meet zoda- 
nig zijn, dat deze takken van sport met 
aangewezen zijn op bijdragen uit de 
opbrengst van lotenjen Pogingen tot 
verplaatsmg van de wedstnjdsport van 
de zondag mar de zaterdag moeten 
worden bevorderd, onder meer door 
het scheppen van een daardoor nood- 
zakelijk wordende uittareiding van de 
accommodaties”

Actieve en passieve recreatie
Uiteraard zal de overheid, bij de tot- 
standkommg van de mogelijkheden tot 
het ontplooien van de mens in de vrije 
tijd zich nchten o; twee aspecten n 1 
behoeften en financiele mogelijkheden 
Voor het dienstjaar 1968 is voor open- 
luchtrecreatie op de begrotmg van het 
departement van C B M 29 miljoen gul
den mtgetrokken
Om met deze steun van de overheid 
voldaan wordt aan de voorzienmgen 
ten behoeve van de recreerende mas- 
sa staat in dit stadium nog te bezien

Lichamelijke vorming en sport
Bij de vorm van actieve sportbeoefe- 
mng hebben we ons wel te reahseren, 
dat het aantal georganiseerde sport- 
b_oefenaren steeds toeneemt (In 10 
jaar met bijua 60 % tot 1 770 000) 
Gezien tegen de achtergrond van het 
algemeen welzxjn zv'len activiteiten 
van landelijke sportorgamsaties er op 
gericht moeten ziin zoveel mogelijk 
deskundig kader aan te trekken, zo-

wel vrijwillig als beroeps, tenemde 
de sportbeoefenmg ook op een medisch 
verantwoorde wijze te doen plaats 
vmden Steeds meer mensen hebben ■— 
mede door hun dagelijks werk in een 
gemechamseerde wereld —, behoefte 
aan een bewegende ontspanmng 
Behalve de nodige begeleiding vraagt 
deze „beweging” in de eerste plaats 
om accommodatie, zowel m de vorm 
van sporthallen, lokalen, ten einen als 
in zwembaden. Hiervoor zijn enorme 
investermgen nodig en het is met het 
oog daarop, dat de Tweede Kamerle- 
den aan de betrokken minister hebben 
gevraagd om een nota voor de sport. 
In de loop van 1968 komen er een aan
tal sporthallen gereed Verwacht mag 
worden, dat aan het emd van dit jaar 
98 sporthallen m Nederland in gebruik 
zullen zijn
Maar de behoefte is groot Alleen 
al in Zuid-Holland is een aantal van 
met minder dan 29 meuwe sporthallen 
nodig, 523 gymnastieklokalen, 823 
sportvelden om nog maar met te spre- 
ken van de zwembaden (121), tezamen 
met nog ane'ere accommodatie-voor- 
ziemngen tot een geraamd bedrag van 
525 miljoen **)

Niet aangewezen op bijdragen 
uit opbrengst loterijen
Wy onderschnjven bovengenoemde 
zmsnede uit het program van actie. 
Het zal de lezers van ons blad met on-

J Kalisvaart

bekend zijn dat de chnstebjke sport- 
bewegmg bezwaar heeft tegen de 
sporttoto Deze bezwaren nchten zich 
onder meer op het bestaan van de ver- 
bmdmg, die via d toto gelegd wordt 
met de sportbeoefenmg op zondag 
Toto en topsport en bestedmg van de 
zondag zijn voor de christen in de sa- 
menleving van vandaag zaken die wel 
duidelijk en klaa. moeten worden ge- 
steld Maar deze samenlevmg vraagt 
ook om een zekere nuance De topsport 
zie ik als een bednjf, dit zal ook als 
zodamg moeten fungeren, dat wil zeg- 
gen de financiering ervan, zal op basis 
van gelijke resultaten tussen mkom- 
sten en uitgaven moeten plaats heb
ben
Bij het fmancienngsvraagstuk van de 
sport gaat het om de gewone verem- 
gmgen Tenemde de goklust te kanali-

seren is in de wet op de kansspelen de 
positieve mbreng van regermg en 
volksvertegenwoordiging een belang
rijke zaak
Het voornemen van de regermg om 
het kanaliseren m de toto zover ml te 
breiden (tot een hoofdpnjs van 5 ton) 
ontmoet toch wel emge bezwaren Niet 
alleen in de krmg van chnstebjke 
sportorgamsaJ es maar — naar wij me- 
nen te weten — ook in de krmg van de 
prot chr Kamerfracties 
Een dergelijke verhogmg is geen kana- 
lisatxe meer maar het uitdiepen van 
de pnjzenstroom tot ongekende mo
gelijkheden met kapitahstische ten- 
denzen
Een ander aspect van deze zaak is het 
culturele Uit de opbrengst van de 
sporttoto gaat nu 15 % naar de Stich- 
ting Centraal Overleg Fondsenwer- 
vingsacties (in 19G5/’66 S 6.070.000). 
Een dergelijk bedrag zou ook aan de 
sportverenigingen ten goede moeten 
kunnen komen.

Van zondag naar zaterdag

over de vraag of men hier een taak 
heeft of dat het op de weg van de 
overheid ligt deze vorm van recrea- 
tieve vrijetijdsbesteding te bevorderen. 
Wij voor ons geloven in het eerste. 
Immers de sportbeweging zal als een 
moederbedrijf haar filialen van de no
dige materialen en kennis kunnen 
voorzien.
Als zodanig is de tweede weg een na- 
tionale taak voor de nationale sport- 
bonden.

*) Nota mzake ontspanmng en sport. 
Uitgave gemeente ’s-Gravenhage, 
19-9-1967
**) Ontleend aan het rapport Sport- 
accommodaties. Provmcie Zmd-Hol- 
land 1967

WUUUH AHUCII
ORAIVJEJVOl/D

Vraagt nleuwe prijscourant

De bevordermg van de verplaatsmg 
van de wedstnjdsport van zondag naar 
zaterdag juich ik toe Alleen we moe
ten het goed zien Dat zal een enorme 
mvestetnng vragen aan accommodatie 
Nu reeds hebben sportverenigingen 
een ledenstop moeten mstellen voor de 
zaterdagse sportbeoefenmg, omdat er 
geen terremen en/of hallen beschik- 
baar zijn
Op een tweetal aspecten zou ik m ver
band met het overheidsbeleid ten aan- 
zien van de sport nog willen wxjzen 
In de Tweede Kamer heeft de C H U - 
afgevaardigde — mede sprekende na- 
mens zijn A R collega Kieft — bij 
de behandeling van de begrotmg voor 
1968 van het mmisterie van C M R in de 
vergadermg van de vaste Kamercom- 
missie o m over de coordmatie tussen 
overheid en particulier mitiatief ge- 
zegd „als mijn mformaties juist zijn 
schijnt het, dat m plaats van een goede 
coordmatie er meer een differentiate 
is ontstaan, waardoor een vlotte ar- 
beid wordt belemmerd Als dit zo is, is 
het dan ook met wenselijk te komen
— ondanks de vrees voor raden-koorts
— tot een Raad voor de Sport naar 
het voorbeeld van de Raad voor de 
Kunst?”
Wij zijn het met deze gedachte eens 
Wil overleg goed functioneren dan 
moeten er gesprekspartners zijn, die 
het totaal binnen de onderwerpen van 
overleg kunnen overzien en die repre- 
sentatief geacht worden voor het totale 
object

Een zeer belangrijke zaak is ook de 
rccreatieve sportbeoefenmg, meer 
viy, minder gebonden aan vaste trai
nings- en wedstnjdschema’s zal deze 
vorm van sportbeoefemng — die zich 
m het bmtenland met name in Duits- 
land en Noorwegen met sprongen ont- 
wikkelt — voldoen aan de behoeften 
van de ontspannmg zoekende mens.

Alle sportorgamsaties zullen zich in 
gezamenlijk overleg moeten beraden

BETALING
ABONNEiENTSGELD
WAAROM ZOUDT U ONNO- 
DIG / 0,75 BETALEN?

Momenteel worden op ons bu
reau voorbereidingen getroffen 
voor het doen mnen van de kwi- 
tanties door de mcassodienst 
van de P.TT.
Dat betekent admmistratief veei 
werk, terwijl u bovendien voor 
mcassokosten f 0,75 in rekening 
wordt gebracht
U kunt dit voorkomen door nog 
deze week f 6,— over te schnj- 
ven op postgirorekenmg 89673 
van de A.R. Partij-Stichting, Dr. 
Kuyperstraat 3 te ’s-Gravenhage. 
Na 15 maart worden de nota’s 
ter incasso afgegeven en verzoe- 
ken wij u de aanbieding van de 
kwitantie af te wachten.
Wilt u er alien aan medewerken 
om het aantal kwitanties zo laag 
mogelijk te houden door nu te 
betalen?
Bij voorbaat danken wij u voor 
uw medewerking.

Aannemingsbedrijf
Utiliteitswerken ERVEN J.F.P. N.V. Nieuw Vennep

02526-541
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MOGELIJKHEDEN 
SCHEPPEN 
OM TE LEVEN 
IN EEN WERELD 
DIE GEEN 
MONGER 
MEER KENT
DOOR DRS. k C MENDEL

HEX in het vorige nummer ge- 
stelde nog eens toelichtend 

en gedeeltelijk in andere bewoor- 
dingen herhalend: het is niet
het produktiepotentieel van de 
landbouwbedrijven in de ont- 
wikkelingsianden, dat niet zou 
kunnen voorzien in de voedselbe- 
hoeften van de bevolking; waar 
wel een voedseltekort optreedt is 
dit te wijten a an de tekortschie- 
tende koopkrachtige vraag van de 
consumenten. Voor alles is daartoe 
industrialisatie nodig. Hierdoor 
wordt van het overtollige arbeids- 
potentieel een nuttig gebruik ge- 
uiaakt en de vraag uaar landbouw- 
produkten vergroot.
In de ontwxkkelingslanden is 60—80 % 
van de bevolking in de landbouw 
werkzaam (in India in j.966 nog 82 %), 
op Heine tot zeer kleine bedrijven 
(meer dan 90 % ^an deze bedrijven 
zijn kleiner dan 4 ha) Omdat de be- 
schikbare arbeid hoofdzakelijk mense- 
lijke arbeid is, i de arbeidscapaciteit 
van het gezm tijdens de pieken in de 
arbeidsbehoefte, zoals de plantwerk- 
laamheden en de oogst, bepalend voor 
de bednjfsgrootte
Het gebruik van betere werktuigen en 
van landbouwrr c^hines geeft arbeids- 
bespanng, maar heeft, om deze machi
nes produktief t» maken, grotere land
bouwbedrijven tot voorwaarde Zou tot 
de verwezenlijking daarvan worden 
overgegaan, dan zou dit een enorme 
uitstoting van agransche arbeid bete- 
kenen, die no^ met kan worden opge- 
vangen door de Industrie of de dien- 
stensector. Deze mechanisatie is dus, 
althans op emgszms grote schaal, nog 
niet te verwezenhjken Gezocht zal het 
voorlopig moeten worden (zie het ge- 
geven voorbeeld van Uganda) in een 
intensivenng van de landbouw (die 
ook in Japan, met een gemiddeld zeer 
kleine bednjfsgrootte, is toegepast) 
Daartoe zal van een monocultuur( de 
verbouw van een gewas, als in Zmd- 
oost-Azie de njst) in de gebieden waar 
deze in zwang is, waann slechts ge- 
durende een betrekkelijk klsm gedeel- 
te van het jaar een produktief gebruik 
wordt gemaakt van de aanwezige ar
beid, moeten worden overgegaan op 
een multicultuur, de verbouw van 
meerdere gewasser per jaar op het- 
zelfde stuk grond Hiervoor is, afhan- 
kelijk van het seizoen (de regentij'd of 
de droge tijd), drainage en/of irriga
te noodzakelijk, die zoveel mogehjk 
met eigen arbeid en met zo wemig mo- 
gelijk kapitaal behoort te worden uit- 
gevoerd. Deze multicultuur geeft een 
grote spreidmg ir de arbeidsbehoefte, 
vermindert zeer sterk de verborgen 
werkloosheid en verhoogt zodoende de 
arbeidsproduktmteit. V oorwaarden
voor deze multicultuur zijn wel een 
zekere vakbekwaamheid en een effec- 
tieve marktorgamsatie. Zo komen we 
dus weer op scholing en voorlichtmg, 
en de opbouw van de totale infrastruc- 
tuur, problemen die het ontwikkelings-

land zelf raken Zoals reeds gezegd is 
het overtuigen van de boeren van de 
noodzaak en het voordeel een zware 
opgave
Naast de multicultuur op hetzelfde 
stuk grond zijn er nog mogelijkheden 
van de aanplant van meerjarige han- 
delsgewassen (z e nogmaals het voor
beeld van Uganda), veeteeit (ook 
Idem- en pluimvee) en de verbouw op 
de erven van groenten en fruit Hier- 
uit kan een ste verbeterde voeding 
ontstaan, doordat hieruit ook meer 
dierhjke eiwitten ter bechikkmg ko
men

Water belangrijk
Collin Clark z.ag de toenemmg van de 
produktiemogelijkheden onder andere 
in het in gebruik nemen van gronden, 
die een langdurige en kostbare voor- 
bewerking vragen Wij kunnen hierbij 
thans denken arr de proeven voor ont- 
ziltmg van zeewater, die in Israel en 
de Verenigde Staten worden genomen 
Israels interesse zal daarbij ongetwij- 
feld gencht zijn op de bevloeung van 
de Negevwoestijn, en een mmdere af- 
hankelijkheid daartoe van het Jor- 
daanwater Zou dit ontziltmgsprocede 
met te kostbaar blijken te zijn, dan 
opent dit grootse perspectieven voor 
de toekomst en zullen wij misschien 
nog beleven dat de woestijn zal bloei- 
en als een roos Dezelfde mogelijkhe
den kunnen zich voordoen in de Ara- 
bische wereld, als de regeerders het 
werkelijke bclang van hun volken 
willen mzien, en misschien voor een 
gedeelte van de woestijnen in Afnka 
In de droge tropische en subtropische 
gebieden is water voor landbouw en 
veeteeit de allesbeheeiSende factor 
Ook in eigen lang zullen er voor de 
Verenigde Staten ongetwijfeld toepas- 
smgsmogelijkheden zijn in het droge 
zuidwesten en zal ook daar het pro
duktiepotentieel nog kunnen toene- 
men
Onder hetzelfde hoofd vallen de in- 
poldenngen en landaanwinmngen, 
maar deze zullen waarschijnhjk in de 
tropen niet van grote betekems wor
den, plaatsehjk is er gebruik van ge
maakt, onder andere in Suriname en 
Pakistan

Synthetische voeding
Aan de derde door Clark genoemde 
mogelijkheid van de toeneming van de 
voedselproduktie: aan industriele ver- 
vaardiging van synthetische voedings- 
middelen, wordt thans reeds hard ge- 
werkt. De industrie zal spoedig begin- 
nen met de aflevering van syntheti
sche eiwitten. De toepassing daarvan 
zal wel eerst via de veredelingsland- 
houw (de veeteeit) gaan, maar de mo
gelijkheid wordt daardoor geopend, 
dat per gewichtshoeveelheid vlees een 
belangrijk kleiner landbouwareaal no
dig zal zijn dan nu het geval is.
Onz; Staatsmijnen zijn bezig met hun 
lysine, de Britisch Petroleum schijnt er 
in geslaagd te zijn eiwitten te vervaar- 
digen op basis van mmerale oheen. Bij

vervolmaking van deze precedes zal 
ongetwijfeld het afgeleverde produkt 
ook igeschikt gemaakt ’"orden voor 
menselijke consumptie, en kan dit in 
de ontwikkelingslanden mede een ver- 
njking van het dagelijks menu geven 
Daarnaast zijn er nog andere metho- 
den om de eiwitproduktie op te voe- 
ren, de zeeen zijn njk aan voedsel In 
Japan wordt, voorzover bekend, ge- 
werkt aan de verwerkmg van algen tot 
een sterk eiwithoudend voedsel; in Pe
ru wil men op grote schaal overgaan 
tot de verwerkmg van bepaalde vis- 
soorten tot eiwitten, die eveneens zul
len kunnen worden gebruikt voor de 
bijmenging m het dagelijks voedsel in 
de ontwikkelingslanden 
Mogelijkheden zijn er dus te over, en 
deze zijn in het voorgaande zeer zeker 
mtputtend behandeld Wij leven in een 
tijdperk van een ontzaglijke weten- 
schappelijke en technologische ontwik- 
kelmg De fatahstische visie op de toe
komst (van bijvoorbeeld Malthus) 
heeft plaats gemaakt voor een plan
ning op lange termijn, en wij mogen 
aannemen dat, m het door leder ver- 
hoopte geval va- een vredeseconomie, 
de voedselproduktie in de toekomst 
aanmerkehjk hoger zal worden dan 
nu het geval is, waardoor de mogelijk- 
heid geschapen zal worden te leven in 
een wereld d e geen honger meer kent

Voedselhulp
Tot nu toe is nog met gewezen op de

voedselhulp door de ontwikkelde lan- 
den aan de ontwikkelingslanden, als- 
nog zal hieraan m het kort aandacht 
worden besteed Verschillende stand- 
punten bestaan hierover, maar het 
hjkt toch wel juist om te stellen dat 
voedselhulp (uit de voedseloverschot- 
ten van de ontwikkelde landen) met 
een doel op zichzelf mag worden Zo
als reeds eerder gezegd is de ontwik- 
kelmg van de landbouw (met het sa- 
menstel van maatregelen daarmede 
verbonden) veel belangnjker 
Voedselhulp kan en moet worden 
verleend om: in tekorten te voorzien, 
in incidentele gevallen dus van acute 
schaarste, en eventueel voedselreser- 
ves te vormen in de ontwikkelingslan
den. Daardoor worden, in geval van 
tekorten, sterk3 prijsstijgingen voor- 
komen, treedt geen ontwrichting van 
het economisc’ie leven op, maar wordt 
daarentegen cen regelmatige economi- 
sche ontwikkeling bevorderd. 
Deskundigen achten het niet juist dat 
de voedselhulp meer dan 1/5 zou be- 
dragen van de totale hulp; de kapi- 
taalhulp wordt veel belangrijker ge- 
oordeeld Deze laatste wordt aange- 
wend in de landbouw, de industrie en 
de dienstensector.

Handel
Een heel andere zaak is nog dat de 
ontwikkelingslanden ten zeerste ge- 
baat zouden zijn met de verbetermg 
van de ruilvc t m hun handel met de 
industrielanden Dit zou hen de zo no- 
dige deviezen opleveren voor de finan
ciering van de eigen importen. Trade 
is better then aid, handel is beter dan 
hulp. Dit gold voor Europa in de na- 
oorlogse periode en geldt nu ten voile 
voor. de ontwikkelingslanden. In het

kader van dit artikel kan daarop met 
nader mgegaan worden Wel mag nog 
even de aandacht worden gevestigd op 
het volgende
In een kort geleden verschenen proef- 
schnft komt de stelling voor' Er doet 
zich thans op wereldschaal, met be- 
trekkmg tot de onderlinge verhoudm- 
gen tussen de arme en de njke nates, 
een soortgehjke problematiek voor als 
die, sinds de industriele en economi- 
sche revolutie, ir de verhoudmg tussen 
de arme en de njke volksdelen in de 
landen van het Westen Met andere 
woorden m het mondiale ontwikke- 
lingsprobleem treft men analogieen 
met de westerse „sociale kwestie”. 
De conclusie die hieruit getrokken zou 
kunnen worden zou de volgende kun
nen zijn
ook als men er met van overtuigd zou 
zijn dat de nationale rechtvaardigheid 
plaats zal moeten maken voor een In
ternationale rechtvaardigheid, is de 
ontwikkelmgshulp gemotiveerd ter 
voorkoming van agressie (van arm 
contra njk, van het arme Zuiden te- 
gen het njke Noorden)

Actieve bevolkingspolitiek
Om te besluiten, in verband met bet 
bevolkmgsvraagstuk, een nadere toe- 
lichtmg op „de tegenwoordige ziens- 
wxjze” in het eerste artikel 
Verwacht wordt, dat de wereldbevol- 
kmg van thans 3V2 miljard, m het jaar 
2000 de 5 miljard zal hebben over-

schreden Daarnaas' echter, dat het 
tempo van de bevolkmgstoenemmg zal 
vermmderen, als gevolg van de aan- 
vaardmg van goedkope en doeltreffen- 
de middelen tot geboorteregelmg Ver- 
der dat, zoals reeds vermeld, de voed
selproduktie aanzienlijk hoger zal zijn. 
Dat er ook andere memngen bestaan 
blijkt uit de diesrede van prof dr. 
Muntendam voor de Leidse umversi- 
teit Deze is 'en aanzien van het we- 
reldvoedselprobleem verre van opti- 
mistisch Onmiddellijk (grotere) voed
selhulp aan en geboortebeperkmg m 
de ontwikkelingslanden (waarbij waar- 
schijnlijk voornamelijk het oog gencht 
is op Zuidoost-Azie) zijn voor hem de 
eerst aangewezen maatregelen. Daar- 
na komt de agransche revolutie, die 
echter slechts tot zijn recht zou kun
nen komen mdien met de beide eerst- 
genoemde maatregelen onmiddellijk 
wordt begonnen Dat de geboorterege- 
hng in de naaste toekomst moeilijk te 
verwezenhjken zal zijn, komt, volgens 
de professor, omdat dit, naast en meer 
nog dan een medisch-biologisch, een 
cultuur-anthropologisch en godsdienst- 
sociologisch probleem is

Een vaststaand feit blijft echter, zoals 
reeds gezegd, de verwijdering van de 
kloof in de toeneming van het reele 
inkomen per hoofd van de bevolking 
tussen de ontwikkelde en de ontwik
kelingslanden. Wordt de meer dan 
evenredige toeneming van het wel- 
vaartsniveau in de ontwikkelingslan
den als doel gesteld, dan zal daar, 
naast een voortgaande economische 
ontwikkeling, een actieve bevolkings
politiek moeten worden gevoerd. Dat 
dit zal geschieden is in de in de voor
gaande alinea vermelde verwachtin- 
gen reeds ingecalculeerd.
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Fmanciele relatie tussen kerk ..

DU de begrotingsbehandeling in 
de Tweede Kamer in novem- 

ber van bet afgelopen Jaar stelde 
bet c.h.-kamerlid mr. Schollen een, 
wat hij noemde „delicaat pro- 
bleem” a an de orde: hij vroeg mi
nister Witteveen hoe het thans 
stond met de werkzaamheden van 
de „Staatscommissie voor de za- 
ken van de eredienst”.
De heer Scholten daar daarbij het 
oog op de commissie die een jaar 
na de oorlog werd ingesteld om te 
onderzoeken „of, en, zo ja, in hoe- 
verre de bestaande praktijk met 
betrekking tot de financiele ver- 
houding van de staat en de onder- 
scheidene godsdienstige gezindten 
herziening behoeft.” En nu, meer 
dan twintig jaar later, heeft de ar- 
beid van die commissie, (waarvan 
de oud-burgemeester van Rotter
dam, mr. Van Walsum, sinds 1958 
voorzitter is) nog altijd geen zicht- 
bare vruchten in de vorm van een 
eindrapport opgeleverd.

In ons land neemt, zoals algemeen be- 
kend is, de kerk een volkomen onaf- 
hankelijke positie in tegenover de staat 
Niettemm staat er in de grondwet al 
anderhalve eevrw lang onveranderd een 
artikel (thans 185) van deze mhoud 
„De traktementen, pensioenen en andere 
inkomsten, van welke aard ook, thans 
door de onderscheidene godsdienstige 
gezindheden of derzelver leraars geno- 
ten wordende, bhjven aan dezelve ge
zindheden verzekerd

de leraars, welke tot nog toe uit 
's Lands kas geen, of een met toerei- 
kend traktement gemeten, kan een trak- 
tement toegelegd, of het bestaande ver- 
meei'derd worden ”
De still verraadt al, dat het hier om een 
regehng uit de oude doos gaat, en ook 
de mhoud zelf is voor mensen van onze 
generatie haast een antieke cunositeit, 
een vreemde eend m de bijt van ons 
staatsrecht, dat van een consequente 
scheidmg van staat en kerk uitgaal

Historische achtergrond
De grondwettelijke bepahng is dan ook 
alleen te begrijpen als men ver in het 
verleden teruggaat en de historische 
oorsprong onderzoekt In het bestek van 
dit verhaal is dat natuurhjk met moge- 
li]k, de lezer die zich m de zaak ver- 
diepen wil kan onder meer terecht by 
het in 1946 verschenen werk van I A. 
Diepenhorst over „De verhouding tus- 
schen kerk en staat in Nederland” 
Daann staat een hoofdstuk van meer 
dan 40 pagma’s, dat geheel gewijd is 
aan het financiele aspect van die ver
houding
Voor 6ns doel kan worden volstaan 
met eraan te hermneren, dat de schei- 
ding van kerk en staat m ons land nog 
met zo heel lang een feit is, en dat de 
„vaderen” zo’n scheidmg ook allerminst 
als ideaal zagen We behoeven maar te 
denken aan artikel 36 van de Neder- 
landse geloofsbehjdems, dat m de versie 
van voor 1905 nog van de overheid 
verlangde, dat zij zou weren en uit- 
roeien alle afgodenj en valse godsdienst!

DETAAIE .ZILVEREN
ENKELE OPMERKINGEN OVER DE FINANCIELE BANTl 
RISK EN DE KERKEN

Na de reformatie werd de hervormde 
kerk tot slaatskerk en als zodanlg door 
de overheid gesteund. De Staten be- 
schouwden zich als „voedsterheren” van 
de kerk, die voor hen de ware religie 
vertegenwoordigde, en zij belastten zich 
met de materiele zorg voor haar die- 
naren.

De omwenteling van 1795, die voor ons 
land de „Franse tijd”' inluidde, bracht 
ook voor de relatie tussen kerk en 
overheid een meuwe situatie mee Voor 
de „gereformeerde staat”, die de „ware 
gereformeerde religie” steunde — in die 
tijd konden de termen hervormd en ge- 
reformeerd natuurhjk nog rustig door 
elkaar gebruikt worden' — en die de 
andere gezindheden hoogstens kon dul- 
den, was het emde aangebroken De 
oude banden met de kerk werden ge- 
slaakt, dat had op zijn beurt conse- 
quenties voor de kerkehjke goederen en 
bezittmgen, die de overheid tijdens de 
republiek op grote schaal aan zich had 
getrokken

Financiele scheiding
In de Staatsregelmg voor het Bataafse 
Volk van 1798 werd meteen het pnn- 
cipe van de financiele scheidmg opge- 
nomen Elk kerkgenootschap moest 
voortaan zelf voor het onderhoud van 
zijn eredienst en voor zijn eigen „be- 
dienaren” zorgen Daarnaast maakten 
de meuwe regeerders een overgangs- 
regelmg, zij wilden de kerken met van 
de ene dag op de andere aan hun fman- 
ciele lot overlaten Zij legden daarom 
wettehjk vast, dat de traktementen 
van de hervormde godsdienstleraren 
nog dne jaar lang door de staat zouden 
worden betaald In 1801 werd die ter- 
mijn met een jaar verlengd, maar nog 
was dat jaar met verstreken of ons land 
kreeg, onder de druk van Napoleon, 
een meuwe constitute: de staatsrege- 
hng van 1801 Die bevatte de bepahng 
dat de hervormde leraren, die tot nog 
toe uit de openbare kas werden gesala- 
neerd, hun traktementen en pensioenen 
zouden behouden totdat een meuwe 
regehng in werking zou treden waarbij 
een kerkehjke belastmg zou worden 
mgevoerd En verder werd bejsaald, dat 
leder kerkgenootschap onherroepehjk in 
het bezit bleef van wat het op 1 januan 
1800 bezat Het meuwe bewmd wenste 
alle kerken op dezelfde voet te behan- 
delen, ook de geestehjken van andere 
kerken dan de hervormde konden dus 
in het vervolg uit de staalskas worden 
gehonoreerd, onder het voorbehoud ove- 
ngens dat de toestand van de schat- 
kist dit zou toelaten'

Het herstel van onze nationale onaf- 
hankehjkheid had weer een meuwe 
grondwettelijke regehng tot gevolg. 
Daann kwam eerst, m 1814, de bevoor- 
rechte plaats van de hervormde kerk 
nog duidehjk tot uitmg Maar in de 
grondwet van 1815 (nodig geworden 
door de veremgmg met Belgie) was die 
bijzondere positie verdwenen Sedert 
die tijd werd het begmsel, dat de ver- 
schillende godsdienstige gezindheden in 
hun verhouding tot de overheid gehjk 
zijn, consequent doorgevoerd De tekst 
van 1815, die hierboven werd geciteerd 
en die nog steeds van kracht is, noemt 
geen kerken meer bij name

Dr C J Verplanke, die in zijn disser
tate over de subsidiermg van de ker- 
kenbouw (1963) ook een helder overzicht 
geeft van het onderwerp dat ons hier 
bezighoudt (en waaraan ik heel wat ge- 
gevens heb ontleend) neemt het terecht 
voor de regehng van 1815 op

Hij wijst erop, dat de hervormde kerb 
mede als gevolg van de eeuwenlange 
handelwyze van de overheden een bij
zondere plaats in ons volksleven had 
gekregen. De grote massa van het volk 
had een geestelijk onderdak gevonden in

de hervormde kerk, die daarmee tot 
„volkskerk” was geworden en voor ho- 
gere uitgaven stond dan een kerk, waar
bij de mensen zich alleen op grond van 
hun geloofsovertuiging aansloten. De 
hervormde kerk telde dan ook veel meer 
„randleden” dan die andere kerken. In 
de jaren 1814-1815 — zo zegt Verplanke 
— was het bepaald te vroeg, om de her
vormde kerk in financieel opzicht al op 
eigen benen te laten staan.

Maar ook aan de andere kerkgenoot- 
schappen waren in het verleden door 
de staat fondsen onttrokken, en dat de 
geldehjke steun van de overheid zich 
met tot de „volkskerk” beperkte maar 
zich ook tot die andere gezindten uit- 
strekte, was met meer dan een kwestie 
van recht en bilhjkheid

Artikel 185 in de praktijk
Op welke mamer wordt nu in onze tijd 
artikel 185 van de grondwet uitgevoerd? 
Wat dat betreft moet allereerst worden 
opgemerkt, dat het tweede lid van de 
grondwetsartikel het woordje „kan” ge
bruikt Het gaat dus met om een wette- 
hjk vastgelegde verplichting, maar om 
een mogelijkheid. Zo kon het gebeuren, 
dat een tijdlang helemaal geen meuwe 
traktementen door het Rijk werden toe- 
gekend De penode duurde van 1937 tot 
1950. Eerder, nl' van 1927 tot 1937 gold 
de regehng, dat voor ledere in aanmer- 
kmg komende gezmdte per jaar twee 
meuwe traktementen konden worden 
aangevraagd
Na 1950 werd de verlemng van meuwe 
njkstraktementen hervat Dat gebeurde 
op basis van een tussentijds ad vies, dat 
de staatscommissie-Van Walsum (ge- 
noemd in het begin van dit artikel) had 
uitgebracht Als cntenum voor die toe- 
kenmng geldt smdsdien, dat door een 
sterke uitbreidmg van de bevolkmg of 
door verplaatsing van groepen van deze, 
zich hetzij een meuw bevolkingscentrum 
heeft gevormd, hetzij bestaande bevol- 
kmgscentra zodamg zijn toegenomen, 
dat een belangnjke uitbreidmg aan de 
geestehjke verzorgmg van de bevolkmg 
moet worden gegeven, waarbij de draag- 
kracht van de bevolkmg mede m aan- 
merkmg moet worden genomen 
Van belang is ook, dat bij dezelfde ge- 
legenheid door minister Lieftinck werd 
besloten een inter kerkehjke commissie 
(bestaande uit vertegenwoordigers van 
de belanghebbende kerkgenootschappen) 
te verzoeken jaarhjks advies te geven 
over de verdehng van de beschikbare 
gelden
Van 1950 af kan men elk jaar op de be- 
grotmg van fmancien een post „eredien- 
sten” vmden van ongeveer SVi miljoen, 
waaruit de njkstraktementen en pen
sioenen betaald worden Het leeuwen- 
deel (vanerend tussen de rond 2,2 en 2,4 
miljoen) is bestemd voor de protestantse

Geen poitie voor gereformeerden.

r

kerken, de rest gaat naar de rooms' 
katholieke kerk (ca 1 miljoen), de oud' 
bisschoppehjke cleresie en het Israeli- 
tisch kerkgenootschap Voor meuwf 
traktementen pleegt een vast bedrag 
van /4000 te worden uitgetrokken

Geen portie voor 
gereformeerden
Onder onze lezers zullen er misschiei 
zijn, die zich afvragen of bijv. ook d( 
gereformeerde kerken een graantji 
meepikken uit fie pot voor de prote
stantse kerkgenootschappen. Het anf 
woord is; neen. Behalve de hervormden 
krijgen de evangelisch-luthersen, de 
doopsgezinden en de remonstranten een 
(uiteraard karige) portie uit de staatS' 
ruif, maar daarbij blijft het dan ook
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Is dat geen discriminate tegenover — Ool 
om bij hen nu maar te bhjven — de ge- jar« 
reformeerden’ aan
Die kwestie is smds de afscheidmg van wie: 
1834 herhaaldehjk aan de orde geweest is g 
Liberale kopstukken uit de vonge eeuw den 
als Thorbecke en de staatrechtsgeleerdf scht 
Buys hebben het op dit punt krachtij ters 
voor de „afgescheidenen” opgenomen vuk 
Maar de moeihjkheid zat in het feit, dal grai 
de grondwet, als ze het woord „thans’ mer 
gebruikt, alleen die kerkgenootschappei dat 
op het oog heeft die in 1815 al bestonden scht 
Nu werd (en wordt) door vele gerefor zou 
meerden wel staande gehouden, dat di 
afgescheiden kerken de wettige voort- -wr 
zettmg zijn van de hervormde kerk vat " ” 
1815, en vooral kort na afscheidmg en ygi 
doleantie is dat ook dikwijls en m wel' 
sprekende woorden gebeurd Maar kost In 
bare processen, die de gereformeerden Leu 
destijds over de eigendom van de ken taai 
kehjke goederen hebben aangespannen doe: 
leverden alleen op, dat zij werden ven is i 
oordeeld tot afstand van wat zij tol een 
dusver hadden bezeten of beheerd. aan 
De kerken hebben trouwens ook zeli regi

Een paar weken geleden kondei 
wij melden, dat er reeds 6! 

kiesverenigingen waren met iedei 
vijf of meer nieuwe abonnees op 
ons weekblad „Nederiandse Gc' 
dachten”. Nu zijn het er inmiddels 
76; er zijn er dus weer negen bij' 
gekomen
Vijf nieuwe abonnees gemiddeld 
per kiesvereniging erbij is het ge 
stelde doel. Honderd plaatselijke 
partij-afdelingen zijn naar dit doel 
onderweg en hebben reeds een, 
twee, drie of vier nieuwe abonneei 
gewonnen. Zij zullen het gesteldi 
gemiddelde miuimumdoel stellig 
binnenkort bereiken. Zij zijn bezij 
en zij gaan door.

76
M

5

ft

M.

Het gewenste aantal [
Zesenzeventig kiesverenigingen heb' 
ben het gewenste aantal bereifct eJ 
soms reeds ver overschreden. Wij ho- 
pen, dat zij bezig blijven en dat zij 
doorgaan Er zijn kennelijk mogelijk 
heden genoeg; derhalve: waarom ZOU' 
den wij nu al ophouden’ Bij de 76 met 
5 of meer zijn er 20 met ieder ten- 
minste 10 meuwe abonnees. En dat zijn 
echt met allemaal de grootste kiesver
enigingen in de grootste gemeenten, 
Het is duidehjk, dat de actie niet bij- 
zonder snel verloopt, maar wel zeel 
gestadig doorgezet wordt.

I
\
(

Klein steentje
Het is wel jammer, dat toch te veel 
kiesverenigingen nog helemaal geen 
bijdrage aan onze landehjke actie „Een l
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met altijd met evenveel kracht aan hun 
rechten en aanspraken vastgehouden 
Zo vroeg de afgescheiden gemeente van 
Utrecht al in 1838 erkennxng van de 
overheid, daarbi] verklarende dat zij 
geen aanspraak maakte ot zou maken 
op goederen en mkomsten van de her- 
vormde kerk, en dat zi] zelf zou zorgen 
voor het onderhoud van haar kerkelyke 
dienaren, haar kerkgebouwen en haai 
armen, zonder ooit aanspraak te zullen 
maken op een toelage uit’s lands schat- 
kist Dat voorbeeld werd, nadat de ge- 
vraagde erkennxng was verleend, door 
leiders van de afscheiding als De Cock 
en Brummelkamp en ook door verschil- 
lende gemeenten gevolgd Wat met weg- 
neemt, dat ook memgmaal een andere 
houdmg werd aangenomen en vlam- 
mende protesten werden aangeheven 
tegen het onrecht dat naar men meende 
de kerken werd aangedaan
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Ook in de Kamer kwam omstreeks de 
jaren 1860-1870 de kwestie meermalen 
aan de orde. Menig afgevaardigde, 
wiens naam al lang in het vergeetboek 
is geraakt, heeft het in ’s lands verga- 
derzaai voor de rechten van de afge- 
scheidenen opgenomen. Maar de minis
ters uit die dagen hidden de boot zorg- 
vuldig af. Daarbij gebruikten zij dan 
graag een argument, dat ons nu wat 
merkwaardig voorkomt: de vrees nl., 
dat het uitzicht op bijdragen uit de 
schatkist de neiging tot kerkscheuring 
zou vergroten !

Wordt „zilveren koorde” 
verbroken ?
In 1887 schreef de eerdergenoemde 
Leidse hoogleraar Buys in zijn commen- 
taar op de grondwet- „de vraag, wat te 
doen met artikel 168 — dat is nu 185 — 
is misschien de gewichtigste en zeker 
een der moeihjkste, welke bij de thans 
aanhangige herziemng van onze staats- 
regehng aan Regenng en Volksverte-

.. en overheid, een storend element.

genwoordiging ter beantwoording wor- 
den voorgelegd”
Sindsdien zyn 80 jaren voorbijgegaan en 
de interessen gaan in onze tijd naar 
heel andere grondwettebjke problemen 
uit1 Over artikel 185 maakt geen mens 
zich meer druk
Symptomatisch voor die geslonken be- 
langstelbng is, dat het tegenwoordige 
beginselprogram van de antirevolutio- 
naire party er met geen woord meer 
over spreekt

In het program van 1878 veiklaarde de 
party, „dat ter bevordenng van een 
meer dan dusgenaamde scheidmg tus- 
schen staat en kerk de verpbchting uit 
artikel 168 der grondwet voortvloeien- 
de, na uitbetabng aan de rechthebben- 
den van het rechtens verschuldigde, 
dient te worden opgeheven” Deze Kuy- 
penaanse taal hield tot 1961 in het be- 
gmselprogramma stand Het ontwerp 
voor het nieuwe program, dat het Cen- 
traal Comite in 1960 aan de kiesver- 
emgmgen voorlegde, bevatte nog een 
artikel van dezelfde strekking — L W 
G Scholten heeft er een toebchtmg op 
gegeven in Nederlandse Gedachten van 
6 en 13 apnl 1957 — maar in de defi- 
nitieve redactie van ons huidige pro
gram vinden we er geen woord van te- 
rug Blykbaar is dit onderdeel van de 
voorstellen onder de last van de vele 
amendementen en opmerkingen, die by 
het party bureau waren binnengekomen, 
geruisloos bezweken 
Het actuele belang van het veel bekn- 
tiseerde grondwetsartikel mag dan ver-

dwenen zyn, de permanente aanwezig- 
heid ervan in onze hoogste staatswet en 
de financiele relatie met de overheid, 
die voor de kerken daaruit voortvloeit, 
vormen toch op zyn minst een storend 
en ontsierend element, dat zo vlug mo- 
gelyk behoort te worden verwyderd 
Aan seneuze pogingen daartoe heeft het 
in de loop der jaren met ontbroken De 
grondwetscommissie van 1883 adviseer- 
de, evenals die van 1910, tot schrappmg 
en mvoenng van een regebng om de 
bestaande histonsche aanspraken af te 
kopen De staatscommissie-Van Schaik 
deed in haar rapport van 1950 een voor- 
stel in gelyke richtmg. bedienaren van 
de godsdienst — zo vmdt die commissie 
„behoren in beginsel met voor hun in- 
komsten afhankelyk te zyn van de staat 
en ledere schyn van staatsdienst moet 
zeker wermeden worden De bestaande 
praktyk van betabng van traktementen 
door de staat ware derhalve te beemdi- 
gen”

Niet gemakkelijk
En de thans als discussiestuk ter tafel 
bggende Proeve van een nieuwe grond
wet is het met de commissie-Van Schaik 
helemaal eens, dat artikel 185 omgezet 
dient te worden in een bepabng van 
overgansgrecht, die zal gelden totdat 
de wetgever een regebng zal hebben 
getroffen

Een gemakkehjke zaak is dat laatste 
niet, met name door de juridische voet-

angels die op de weg liggen naar de be
antwoording van de vraag, wie nu in 
feite de rechthebbenden zijn op de af- 
koopsom. Maar de grondwetscommissie 
Van Schaik noch de opstellers van de 
Proeve behoefden zich in deze netelige 
materie al te zwaar te verdiepen. Zij 
konden immers met recht en reden ver- 
wijzen naar de commissie-Van Walsum, 
die het hele probleem aan het bestude- 
ren was.

Op dit ogenbbk, nadat dit gezelschap 
haar vierde lustrum achter de rug heeft, 
is er weer een sprankje hoop op een 
oplossmg gaan gloren Op de vraag van 
kamerbd Scholten, in het begin van dit 
artikel aangehaald, antwoordde minis
ter Witteveen nl, dat de commissie-Van 
Walsum in februan 1967 rapport aan de 
regenng heeft uitgebracht De mhoud 
daarvan wordt nu op het mmistene van 
fmancien bestudeerd, en de minister 
sprak de hoop uit, dat binnenkort de 
nodige adviezen by hem zouden bmnen- 
komen, „waarna een stelbngname door 
de regenng zal volgen”

Zal de „zilveren koorde” — de uitdruk* 
king is te danken aan ds. W. Diemer, 
die onder dit opschrift in 1908 een 
serie artikelen in het kerkelijk blad „De 
Wachter” publi'ceerde — eindelijk en 
definitief worden losgemaakt? Wie weet, 
welke verrassingen de eerstvolgende 
grondwetsherziening voor het taaie arti
kel 185 in petto houdt!
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op vier” hebben geleverd By een ge- 
zamenlyke actie moet toch leder zyn 
(klein) steentje bydragen voor het 
geheel Er moet op gerekend mogen 
worden, dat die kleme steentjes alsnog 
aangedragen zullen worden Wy kun- 
nen ons moeilyk voorstellen, dat het 
Centraal Comite een beroep op de kies- 
veremgingen doet, dat met metterdaad 
beantwoord zou worden 
En dus by voorbaat dank voor de 
moeite

Kleine moeite
Die moeite behoeft heel dikwyls slechts 
by zonder genng te zyn Kyk niet te 
ver; let op uw eigen omgevmg' gezm, 
farrulie, kenmssen en mede- (bestuurs-) 
leden van uw kiesvereniging.
En bedenkt u ook, dat u om een abon- 
nee te wmnen op ons weekblad „Ne- 
derlandse Gedachten” echt met altyd 
een bezoek behoeft af te leggen. Er is 
wat een actie als deze betreft ook heel 
wat te bereiken vanuit uw eigen huis 
via de telefoon Ten overvloede henn- 
neren wy er nog eens aan, dat het mo- 
gelyk is om aan het partysecretanaat 
te vragen gedurende dne weken proef- 
nummers van „Nederlandse Gedach
ten” toe te zenden aan door u op te ge- 
ven adressen. De mensen, die u dan 
benaderen wilt, zyn dan in de gelegen- 
heid zich vooraf een oordeel te vormen 
over ons weekblad.

Vijf of meer
Gaarne geven wy nu hieronder het 
overzicht van de zesenzeventig kies- 
veremgingen met leder vijf of meer 
meuw gewonnen abonnees op „Neder- 
landse Gedachten”.
Hier volgen de 76. Topscorer is nu

geworden-

1 Zwartsluis met 31
dat daarmede Gromngen-stad 
dal wekenlang bovenaan de 
lyst stond, verdrong

2 Groningen-stad, met 27
blyft een zeer eervolle tweede 
plaats bezetten

3 Assen, nu eveneens met 16
is gelyk gekomen met

4 Vlaardingen-Amhacht 16
dat dit aantal reeds eerder be- 
reikte

5 Breda, met thans 15
6 Arnhem, met 13

Dan volgen er zes met leder 12
7 Hoogeveen-Zuid
8 Apeldoorn-Zuid
9 Wamsveld 

10. Goes
11 Vlissingen
12 Andel N. Br.

en vyf met leder 11
13 Ermelo
14 Amersfoort
15 Maartensdijk-Groenekan
16 ’s-Gravenhage-Hanenhurg 
17. ’s-Gravenhage-Beresteyn-

Bouwlust
Er zyn er dne met leder 10

18 Diever
19 Leiderdorp 
20. Woerden

Dan
21 Waddinxveen, met 9

Vervolgens vier met leder 8
22 Voorthuizen
23 Amsterdam-Talma
24 Katwijk a/d Rijn
25 Rijswijk III

en twaalf met leder 7
26 Delfzijl 
27. Sellingen

28 Sint Anna Parochie
29 Gorredijk
30 Leeuwarden-W est
31 Coevorden
32 Kampen
33 Amsterdam-Bilderdijk- 

Overtoomkwartier
34 Amstelveen
35 V oorburg-Centrum-West
36 Naaldwijk
37 Zaamslag 
Dat zyn er dan 37
Er zyn er zeventien met leder zes 
nieuwe abonnees
38 Oldekerk, 39 Onstwedde, 40 Leeu- 
warden-Centrum-Noord, 41 Hooge- 
veen-Centrum, 42, Zeist, 43. Amster- 
dam-Stadionkwartier, 44, Haarlem-Dr. 
Kuyper, 45 Aalsmeer, 46. Katwyk aan 
Zee, 47 Rynsburg, 48 Voorschoten, 49. 
’s-Gravenhage-West III, 50 Rotterdam 
IV, 51 ’s-Gravenzande, 52 Dordrecht 
II, 53 Middelburg-Zuid, 54 Emdho- 
ven-Stryp-Woensel

Xenslotte vermelden wij de tweeen- 
twintig kiesverenigingen met ieder vijf 
nieuwe abonnees:
55. Stadskanaal- Wildervank, 56 Dok- 
kum, 57. Drachten, 58 Roden, 59 Al- 
melo, 60 Enschede-Oost, 61. Staphorst, 
62. Ede, 63 Amerongen, 64. Baarn, 65. 
IJsselstein, 6 Utrecht-Noord-Oost, 67. 
Amsterdam-Slotervaart, 68. Amster- 
dam-Rivierenwijk, 69. Diemen, 70. 
Noord Scharwoude, 71. Zaandam-Oost, 
72. Rotterdam-I, 73 Maasland, 74. Rijs
wijk I, 75 Giessen N.-Br., 76 Wijk en 
Aalburg.
Totaal dus 76 kiesverenigingen met 
ieder vijf of (veel) meer nieuwe abon
nees.
Wij zijn benieuwd hoe de lijst er bin
nenkort zal uitzien
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CHINA
EN
DE
BOM
DOOR D. KOOI1AN

OP 16 oktober 1964 doet bet 
ontwlkkelingsland China zijn 

intrede in het atoomtqdperk door 
hef tot ontploffing brengen van 
zijn eerste kernbom. Sedertdien 
volgen de proefnemingen elkaar 
sneJ op en word! de profetie van 
Mao vervuld, die in 1958 had uitge- 
sproken dat het voor China moge- 
lijk moest zijn om binnen tien jaar 
atoom- en waterstofbommen te 
maken. Het China van vandaag is 
de kernmogendheid van morgen. 
Eal dit nucleair bewapende China 
were id amok gaan maken? Laten 
wij — alvorens over deze vraag te 
specuieren — eerst duidelijk vast- 
stellen, dat het kernwapen in 
ieders hand een gevaarliik bezit is

Het Chinese kernwapen is terug te 
dateren tot het begin van de jaren 50 
China en Rusland sluiten een over- 
eenkomst om gezamenlyk radio-ac- 
tieve grondstoffen te gaan wmnen in 
de (Chinese) provincie Smkiang, ter- 
Wijl in Peking een Instituut voor 
Atoom-Energie wordt opgencht als af- 
delmg van de Chinese Academic van 
Wetenschappen. Als gehee] wordt deze 
penode van de jaren ’50 gekenmerkt 
door een nucleaire samenwerkmg met 
de Sovjet-Ume. in 1955 bijv wordt een 
verdrag getekend, waarbij de Sovjet- 
Ume verrijkt uramum aan China gaat 
leveren Met Russische hulp worden 
op het Chinese vasteland verschillende 
kemreactoren gebouwd — die m Pe
king wordt in 1958 volledig operatio- 
neel In Shanghai vernjst een tweede 
Atoom-mstituut
Maar wanneer de Chinese geleerden 
eind 1958 een voorlopig twaalf-jaren 
plan voor de ontwikkelmg van weten- 
schap en techniek bekend maken, 
blijkt dat zij voor hun nucleaire tech- 
niek evenals voor hun overbrengmgs- 
systeem met eenzijdig afhankelijk wil- 
len zijn van de Sovjet-Ume. Veelal 
wordt China’s nucleaire zelfstandig- 
heid gezien als een noodzakelijk ge- 
volg van de breuk met Moskou, maar 
er is veel dat voor een omkenng der 
zaken pleit; China had besloten om — 
ook op nucleair gebied — een eigen 
weg te gaan, hetgeen in 1961 uithep

Hoiwerda - Zonen
Dokkum Drachten Rotterdam 
05190 - 2292; 05120 - 2157; 010 - 259299
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binnen- en buixenland

SPECIAAL VERHUIZINGEN
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CHINA
WERELDMACHT
VAN
VANDAAG IV

op een vertrek van alle Russische tech- 
mci
Met behulp van achtergelaten Rus
sische blauwdrukken bouwen de Chi- 
nezen dan verder aan hun kernreac- 
toren Hun middelpunt vinden deze 
activiteiten in de „geheime steden” 
Lanchow en Paotow, gelegen diep in 
het hart van de Chinese landmassa 
Hier staan de grote elektnsche kracht- 
centrales en hier wordt uranium ge- 
produceerd Ongeveer honderd buiten- 
landers, onder wie emge Nederlanders 
zijn hier werkzaam Het pioefterrem is 
Lop Nor m de westelijke provincie 
Smkiang Belangrijk is ook de rol van 
de acht mimstenes voor machme- 
bouw Over de ware aard van deze 
mimstenes bestaat geen dmdelijkheid, 
maar vier van deze worden geleid 
door hoge militairen, die tevens zittmg 
hebben in de Nationale Verdedigmgs- 
raad. Er bestaat gegronde aanleidmg 
voor de gedachte dat de ontwikkelmg 
van nucleaire wapenen en de opbouw 
van een rakettensysteem geleid wor
den vanachter de gevels van deze zo 
neutraal benaamde mimstenes

Record
Na een tweetal proefnemingen met 
lichte atoombommen — m kracht ge- 
lijk met die welke Hirosjima weg- 
vaagde — wordt op 9 mei 1966 een 
kernwapen tot ontploffing gebracht 
dat thermo-nucleair matenaal bevat 
De succesvolle lancering van een ra- 
ket met atoomkop op 27 oktober van 
datzelfde jaar bewijst, dat aanzieniijke 
vooruitgang geboekt is in het over- 
brengmgssysteem Op 17 jum 1967 
wordt de eerste Chinese waterstof- 
bom tot explosie gebracht, waarmee 
China wereldrecordhouder wordt over 
de afstand van atoom- naar waterstof- 
bom met een tijd van minder dan dne 
jaar
De geleerden die aan dit nucleaire 
programraa arbeiden hebben alien hun 
opleidmg genoten in de USSR (Dubna), 
de USA (Massachussets) of in Europa; 
de meest vooraanstaande onder hen 
zijn Chien San-ch’iang, Ch’ien Hsueh- 
sen en Wang Kang-chang 
Ondanks China’s verbluffend snelle 
resultaten zijn vele mihtaire deskundi- 
gen voorlopig met genexgd aan de Chi
nese kernmacht grote betekems toe te 
kennen China verkeert nog in het ex- 
penmentele stadium en is met gereed 
voor de sene-produktie van een opera
tion eel kernwapen De psychologische 
betekems is ontegenzeggelxjk veel gro- 
ter Niet alleen voor de binnenlandse 
verhoudingen, ook in de omliggende 
landen met name Japan en India, 
heeft China een ontzag gewekt dat aan 
vrees grenst. In Japan, dat als geen

ander land de verschrikkmgen der 
atoombom heeft ondervonden, zijn de 
sociahstische partijen van Peking ver- 
vreemd Het dagblad „Times of India” 
sprak van een verandermg in het 
Aziatisch machtsevenwicht en vervolg- 
de dat de leiders in New Delhi met 
emdeloos weerstand zullen kunnen 
bieden aan de toenemende drang naar 
een eigen Indiaas kernwapen

Beklemmende vraag
De meest beklemmende vraag die het 
Chinese kernwapen de beschouwer op- 
dringt is of de wereld in de toekomst 
het slagveld zal zijn van een kern- 
oorlog tussen Dost en West. In 1960 
werd in Peking verklaard, dal de 
mensheid alleen door de triomf van 
een socialistische wereldrevolutie be- 
vrijd kan worden van oorlog en be- 
wapening. De socialistische revolutie 
en de wereldvrede gaan dns hand in 
hand. Dat levert de stelling op dat oor
log onvermijdelijk is, zolang er in de 
wereld nog kapitalisme en imperialis- 
me gevonden wordt.
De rode gardisten hebben deze 
gedachte in het vuur van hun ideo- 
logische overtmgmg opmeuw opgevat 
en een oorlog met de USA slechts een 
kwestie van tijd genoemd, Anderzijds 
overwege men evenwel, dat juist het 
Amenkaanse „cordon samtiare” dat 
China omrmgt en momenteel in 
Vietnam sterk wordt aangesnoerd aan 
het onvermijdelijkheidsbesef een heel 
eigen concrete inhoud geeft Tevens 
dat premier Chou En-lai de rode gar
disten tot matiging heeft gemaand 
door te verklaren dat het goed is op 
een wereldoorlog voorbereid te zijn, 
maar dat de kans daarop betrekkelijk 
gering is Een nucleair conflict is van 
Chinese zijde nooit onvermijdelijk ge
noemd In de persverklarmgen, die de 
verschillende Chinese kernproeven 
begeleidden, is herhaaldelijk de wens 
verwoord om te komen tot een totaal 
verbod van alle kernwapens; tevens 
wordt verzekerd dat China geen kern- 
oorlog wenst en zeker met als eerste 
van nucleaire wapens gebruik zal ma
ken. Dat zijn dus verklarmgen, die 
bepaald met verschillen van die welke 
bij vroegere gelegenheden uit de koker 
van Washington of Moskou te voor- 
schijn kwamen Of moet de Chinese 
roep om een totaal verbod op kern
wapens, wat vooralsnog geen haalbare
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kaart lijkt, gezien worden als een 
welkom excuus voor de opbouw van 
ben eigen nucleair wapen-arsenaaP 
Peking zelf geeft ten antwoord dat, zo
lang de super-kernmachten zelfs niet 
willen beloven af te zien van een ge
bruik van deze wapens, de met-kern- 
machten wel gedwongen zijn terwille 
van eigen veiligheid de noodzakelpke 
defensieve maatregelen te nemen. Men 
mag deze bonding onbevredigend vin
den, een element van waarheid kan met 
ontkend worden. Een andere vraag is, 
of de Chinese verzekenng met als eerste 
van kernwapens gebruik te zullen ma
ken alleen maar de bedoeling heeft om 
een Amenkaanse vernietigmgsaanval 
op de Chinese atoomcentra te voor- 
komen Gedraagt China zich in zijn 
grensgebieden alleen maar zo voor- 
zichtig om geen preventive Amen- 
kaanse aanval uit te lokken, waarop 
China nog geen passend nucleair ant
woord geven kan’ We kunnen deze 
vraag opwerpen, haar beantwoorden 
durven wij met

Status kernmogendheid
Seder! 1960 heeft China herhaaldelijk 
verklaard, dat het door geen ontwape- 
nings-overeenkomst kan worden ge- 
bonden, waaraan het zelf niet formeel 
heeft deelgenomen Maar waarschijn- 
lijk wil China eerst dan deelnemen 
aan besprekmgen over wapenbeheer- 
smg als het zelf de status van kern
mogendheid heeft bereikt en als zo- 
danig is erkend Een dergelijke er- 
kenmng zou de Chinese „volwassen- 
heid” onderstrepen en Peking kunnen 
brengen tot een meer welwillende 
houdmg tegenover Rusland en de ka- 
pitahstische wereld China’s streven 
naar de status van kernmogendheid is 
het streven naar een overheersende 
positie in Azie, een leidinggevende 
rol in het commumstische kamp en een 
vooraanstaande plaats in de wereld

Alleen op voet van gelijkheid en zon- 
der angst voor nucleaire chantage zal 
het met de USA kunnen onderhande- 
len over de bestaande politieke pro- 
blemen In feite geloven de Chmezen 
even sterk in de „balans der ver- 
schnkking” als de westelijke machten, 
maar zij beseffen dat hun nucleaire 
potentieel nog met tegen dat van de 
impenalisten en revisiomsten opweegt 
Aansluiting bij het kernstopverdrag 
van Moskou (1963), waarbij verdere 
proefnemingen grotendeels worden 
verboden zonder vermindermg van het 
kernwapenbezit, is voor Peking onaan- 
vaardbaar omdat daarmee China’s nu
cleate achterstand zou worden be- 
vroren Evenzo wordt deelname aan 
een non-proliferatie-verdrag (het met 
verspreiden van kernwapens over an
dere mogendheden) door Peking zelfs 
met overwogen, omdat dit zou beteke- 
nen dat het kernwapenbezit in de han- 
den der groten wordt gemonopoliseerd 
Proliferate is Peking jmst welkom, 
omdat de Russisch-Amenkaanse 
atoom-zwendel op wereldschaal daar- 
door zou worden aangetast

Of de Chinese bom een gevaar zal gaan 
betekenen voor de wereldvrede of 
zelfs voor het voortbestaan der wereld 
dient te worden afgewacht, omdat deze 
vraag pas morgen met zekerheid zal 
kunnen worden beantwoord. Maar dat 
zal geen afwachten moeten zijn in lijd- 
zaamheid. Het Is zaak de huidige In
ternationale situatie open te breken 
door China althans een kans te geven 
in de Internationale politieke organi- 
saties mee te spreken. Het ontbreken 
van communicatie tussen kemmogend- 
heden is op zichzelf reeds uiterst ge
vaar lijk. Tevens dient zorg gedragen 
dat de in Peking levende vooroorde- 
len omtrent de immer agressief ver- 
onderstelde bedoelingen van het wes- 
ten op gene wijze voedsel krijgen.

Maar op dit ogenblik wordt de wes- 
terse vredeswil in Azie bepaald niet 
geloofwaardig gemaakt! Evenmin vor- 
men wapenovereenkomsten, welke 
niet gekoppeld zijn aan een begin van 
ontwapening, een overtuigende bijdra- 
ge aan de zo gewenste wereldvrede.

Tenslotte bedenke men, dat met Pe- 
kings aanspraak op het leiderschap van 
„de derde wereld” in de nabije toe
komst de wereldarmoede nucleair zal 
zijn bewapend. Maar men hoede zich 
ervoor een wereldconflict onvermijde
lijk te achten — het is juist dit ver- 
lammende geloof dat een catastrofe 
naderbij kan brengen!
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LVORENS met de heer Iden- 
burg, wiens reactie in het vori- 

ge nummer van Nederlandse Ge- 
dachten ik zeer op prijs gesteld 
heb, in discussie te treden, moet 
men zich afvragen of er een 
goede gespreksbasis tussen ons 
bestaat. Anders is het gevaar, 
dat we langs elkaar been praten 
levensgroot. Ik dacht dat deze wel 
aanwezig is. Beiden zijn we het er- 
over eens, dat de huidige situatie 
van het nucleaire machtseven- 
wicht nog te veel als een vanzelf- 
sprekendheid wordt aanvaard. Dit 
machtsevenwicht is in wezen een 
krankzinnige situatie, waar we 
geen vrede mee mogen hebben, zo 
heb ik in mijn artikel gesteld. Van- 
uit de onvrede met de bestaande 
situatie zowel op dit als op vele 
andere gebieden is een gesprek met 
de christen-radicalen mijns inziens 
nuttig en noodzakelijk. Dit bete- 
kent echter niet, dat we het wat 
de concrete oplossingen betreft 
aanstonds eens zullen zijn. Want de 
heer Idenburg schrijft bier terecht: 
„alles komt eraan te pas”. Ik neem 
aan dat er tussen de heer Idenburg, 
hem kennende, en mij op deze pun- 
ten weinig essentiele meningsver- 
schillen zullen bestaan.

Nucleair machtsevenwicht
„De onrust, die uit de huidige situatie 
van het machtsevenwicht zou moeten 
voortvloeien bi] alle betrokken partijen, 
zou ertoe moeten leiden, dat met alleen 
de nucleaire, doch ook de conventionele 
oorlog door de gehele mensheid zou 
moeten worden afgewezen als middelen 
om politieke geschillen op te lessen Er 
moet met meer ernst gezocht worden 
naar andere alternatieven” Zo heb ik 
het in mrjn artikel gesteld 
Een eenzi]dige nucleaire ontwapening 
van het Westen is echter mi]ns inziens 
met verantwoord Een dergehjke ont- 
wapemng zou op zyn mmst leiden tot 
een sterke politieke druk van Moskou 
ten opzichte van Berlijn, de rest van Eu- 
ropa en de gehele wereld En in het erg- 
ste geval zou de oorlog, inclusief de nu
cleaire, er juist door bevorderd kunnen 
worden Om een beter inzicht te knj- 
gen in de motieven van een atoom-paci- 
fist stel ik hem vaak de volgende vraag: 
„Wat zou je standpunt ten aanzien van 
een eenzijdige nucleaire ontwapening 
zijn, wanneer je je zou gaan realiseren, 
dat de nucleaire oorlog daardoor juist 
bevorderd zou worden’” Het antwoord 
luidt altijd- „Dit is onmogelijk” Een un
der antwoord heb ik nog nooit gehoord 
Dit komt omdat een atoom-pacifist vaak 
te rechtlijnig en ongenuanceerd denkt 
Hi] ziet vaak alleen datgene, wat hi] 
giaag wil zien Deze overigens slechts 
theoretische vraagstelhng maakt duide- 
hjk, dat wi] hier met bijzonder inge- 
wikkelde matene te maken hebben, 
waarbi] de verleidmg om uit de situatie 
te spnngen groot is
Het nucleaire machtsevenwicht is een 
kromme stok Maar er is momenteel 
helaas geen ander verantwoord alter- 
natief Men mag de ogen met sluiten 
voor het feit, dat — voor zover wi] 
mensen dit kunnen zien — de vrede en 
stabihteit in Europa en het Atlantisch 
gebied m de afgelopen decenma is be- 
reikt, mede ten gevolge van de NAVO 
en dit machtsevenwicht

Europese kernmacht
De heer Idenburg geeft een uitvoenge 
beschouwmg over een eventueel Euro
pese kernmacht Ik had daarover met 
geschreven Ik wil er daarom ook kort 
over zijn en slechts enkele opmerkingen 
maken In de bespreking van een aan- 
tal argumenten pro en contra kan ik 
hem een heel eind volgen Ik dacht ech
ter, dat we ons bi] dat onderwerp aller- 
eerst de volgende vraag moeten stellen 
Als wi] voor een Europese mtegratie 
zijn — en dat zijn we — moet dan de 
defensie worden uitgezonderd?
Nu kan ik me voorstellen, dat een paci
fist terstond een uitzondenng wil ma
ken voor de gehele defensie, om op die

mamer de defensie zij het langs een om- 
weg onder de tafel te knjgen Een 
atoom-pacifist zal vermoedehjk alleen 
de nucleaire bewapening willen uitzon- 
deren Vanuit hun standpunt gerede- 
neerd, lijkt mi] dit begnjpehjk. Deze 
benadermg spreekt mi] met aan Ik 
dacht, dat als we voor een Europese 
mtegratie zijn, de defensie hier in het 
algemeen ook bi] hoort. Tenzij er bij- 
zondere redenen zijn hier op een aantal 
punten een uitzondenng te maken Een 
doorslaggevende factor hierbi] dient 
mijns inziens te zijn de vraag in hoever- 
re de veiligheid erdoor wordt bevor
derd Een eventuele Europese atoom- 
macht kan mijns inziens alleen een sta- 
biliserende factor vormen als er een 
sterk centraal gezag is, gesteund door 
een publieke opmie die met te zeer ver- 
deeld is En dan laat ik nog buiten be- 
schouwing het feit dat een eventuele 
Europese atoommacht techmsch bezien 
altijd een kabouter zal bhjven tussen 
twee atoomreuzen. Gegeven ook de hui
dige constellatie in Europa, hjkt mij de 
kwestie van een eventuele Europese 
atoommacht een vr.] academische, on- 
danks alle discussie erover

Atoomvrije zone
De heer Idenburg schrijft, dat ik hui- 
verig ben voor denuclearisering van 
Europa. En dat in mijn gedachtengang 
de veiligheid in Europa gewaarborgd 
wordt door de \merikaanse kernwa- 
pens in Europa Om met dit laatste punt 
te beginnen. Ik ben inderdaad van me- 
ning dat momenteel de veiligheid in 
Europa bevorderd wordt door de Ame- 
rikaanse kernwapens, ook die in Euro
pa. Dit is een situatie waar we geen 
vrede mee mogen hebben. Op dit punt 
kunnen de heer Idenburg en ik elkaar 
vinden, dacht ik. jVij moeten derhalve 
zoeken naar andere alternatieven Hier- 
van is een eventuele kernwapenvrije 
zone in Europa er een. Ik ben voor een 
kernwapenvrije zone in Europa, wan
neer de voorwaarden zodanig zouden 
zijn dat de veiligheid en stabiliteit in 
Europa en de wereld erdoor bevorderd

zou worden en ik ben er tegen, wanneer 
dit niet het geval zou zijn. Het komt 
dus aan op de voorwaarden.
Op dit punt bhjft er met de heer Iden
burg een verschil van memng Ik ben 
tegen een eventuele kernwapenvrije 
zone tot de Russische West-grens In 
mqn artikel heb ik gewezen op de 700 
middelbare raketten, die in West-Rus- 
land staan opgesteld en die op West- 
Europa staan gencht Als deze raket
ten bhjven waar zp zijn zou dit bete- 
kenen, dat Europa geheel open komt te 
hggen voor politieke druk en eventuele 
nucleaire chantage van de kant der 
Russen De heer Idenburg gelooft bhjk- 
baar nog wel m politieke druk, doch 
met in nucleaire chantage van de kant 
der Russen Hi] vindt, dat het kernwa- 
pen daarvoor ongeschikt is Het is daar 
in de huidige concrete situatie mder- 
daad minder g&schikt voor 
De Veremgde Staten bezitten meer nuc
leaire middelen dan de Russen Zi] kun
nen hier met meer politieke druk aan 
ontlenen Dit komt door het karakter 
van het huidig nucleair evenwicht Zo- 
dra men echter dit evenwicht eenzijdig 
gaat verbreken ontstaat er een situatie, 
waarbi] het kernwapen bijzonder ge- 
schikt wordt om als politick drukmiddel 
te gaan functioneren 
Bij een denuclearisatie van Europa zul
len de 700 nucleaire raketten van de 
Russen wel in Oostelrjke nchtmg wor
den opgesteld, zegt de heer Idenburg 
Goed, als dat dan zo is, waarom dan 
van te voren met met de Russen over- 
een te komen, dat ie tegen Europa ge- 
nchte vaste lanceermrichtmgen en nuc
leaire middelen zullen verdwijnen’
De christen-radicalen hebben in hun 
program gesteld dat bi] een ontwape
ning wederzijds nsico’s dienen te wor
den aanvaard Zi] komen echter met 
een oplossing, waarbi] de Russen geen 
enkel nsico behoeven te nemen, terwpl 
de nsico’s voor West-Europa zeer groot 
zijn

Kern van de zaak
Er valt over het artikel van de heer 
Idenburg mg veel meer te zeggen Het
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is verleidehjk op allerlei andere punten 
verder in te gaan Ik ga dit met doen. 
Ik wil me alleen beperken tot wat ik 
zie als de kern van de zaak Deze is, 
dat er, als ik mij met vergis, tussen 
ons een wezenlijk verschil van memng 
bestaat ten aanzien van de politieke en 
ethische waardermg van het kern
wapen Met de formulermgen in het 
program van de christen-radicalen kan 
men vele kanten uit Hier zouden we 
het eigenlijk eerst eens moeten worden, 
alvorens een discussie over de andere 
punten zinvol zou kunnen zijn Maar 
ook hiervoor geldt hetgeen door de heer 
Idenburg geschreven werd „alles komt 
eraan te pas”
Ook de christen-radicalen zouden het 
mijns inziens eerst over dit centrale 
probleem onderlmg eens moeten zijn. 
Hoewel m de huidige concrete situatie 
de veiligheid van Europa met los gezien 
kan worden van die m het gehele At- 
lantische gebied, hebben zij zich m hun 
program alleen beperkt tot Europa Om
dat op het kernwapenbeleid van Ame- 
nka, Rusland en China geen enkele 
reele mvloed kan worden uitgeoefend, 
zo stelt de heer Idenburg Afgezien nog 
van de vraag of dit ten aanzien van 
Amenka wel geheel juist is, vmd ik 
dit argument toch met sterk Ik dacht, 
dat een van de goede kanten van deze 
tijd juist was, dat de mensheid zich 
hoe langer hoe meer bewust wordt, dat 
deze wereld steeds klemer gaat worden. 
En dat wij ten nauwste betrokken zijn 
bij allerlei gebeurtemssen aan de andere 
kant van deze aardbol, al staan wij er 
vaak machteloos tegenover Dit mag nog 
geen reden zijn er maar over te zwijgen.

Het kernwapen is een vraagstuk, waar 
wij alien zeer bij betrokken zijn en dat 
uiteindelijk alleen mondiaal tot een 
verantwoorde oplossing kan worden ge- 
bracht. Ook de christen-radicalen kun
nen en mogen hier niet omheen gaan. 
Niet alleen terwille van de duidehjk- 
heid in de politick. Maar ook omdat on- 
ze bijbelse opdracht tot een vrede in 
gerechtigheld alleen langs mondxale weg 
kan worden verwezenlijkt. Deze woor- 
den kan men gemakkelijk uitspreken. 
De concretisering is oneindig moeilijfe. 
Maar wij mogen aan onze taak met 
wanhopen, al is de verleiding groot. 
De werkelijk grote problemen van deze 
tjjd vereisen een mondlale visie, ook op 
het kernwapen.

D00DSKL0K OVER 
WILDERVANK

JA”, zei de heer Schakel na- 
mens de A R fractie, toen de 

vraag aan de orde kwam of Wil- 
dervank moest worden opgeheven 
en verdeeld onder twee bestaande 
nabunge gemeenten 
Na lange weifelmg, omdat een 
goede oplossing nog met is ver- 
kregen1
Stukken van Stadskanaal hggen 
ook nog m Drente, maar Drente 
verzet zich tegen een wijzigmg 
van de provmciale grens Maar 
moet een redehjke ontwikkelmg 
van Stadskanaal daarop wachten’ 
Dan is het mmst kwade een stuk

M W Schakel

uit Wildervank te amputeren en 
aan Stadskanaal toe te voegen 
Er bhjft dan te weimg levensvat- 
baarheid over voor een aparte ge- 
meente Wildervank, die van 
10 000 naar 5500 mwoners terug- 
valt. Bovendien lopen Veendam 
en Wildervank zonder merkbare 
overgang in elkaar over Er zijn 
mentahteitsverschillen tussen de 
Veendammer en de Wildeivanke- 
naar, maar toch onvoldoende om 
een gezonde structuurontwikke- 
Img op grond daarvan tegen te 
houden
Een amendement Schakel om de 
vergrootte gemeente Ontstwedde 
voortaan ,.Stadskanaal” te noe- 
men nam de minister over
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FRIKLA' schilderwerken

r SkERDENHOUT
Jeemstede 
Iaarlem

F. Klaassen - Reitzstraat 93 - Haarlem - Telefoon 023-57145

i.V. Staalsteiger „Gelria" - Nijmegen
Roggeweg 13 - Postbus 126 - Telefoon 53198

Complete roestvrije 
steigerwerken

Specialiteit: met vaste wiggen!

DROOG HOUT
Specialiteit: gewaterd lepen, verder beuken, 
essen, linden, kersen, eiken en peren. 
Incomplete bollen en plaathout. Contant 1 °h

N.V. HARD- EN ZACHTHOUT IMPORT MU.
LOENEN (Veluwe) - TELEFOON 05765 - 212

FA. H. iAiSCHOI
fc ZONEN

Aannemers van

HEIWERKEN
Telefoon 03174 - 269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien 
met stoomblokken van 2000 
tot 8000 kg.

In de Noordoostpoider en 
Oostelijk Flevoland
bouwden wij reeds vele
ICBKKEN, SCHOLEN en BOERDERIJEN

N.V. GEBR. SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

’T HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

Voor betere beton

N.V. SCHOKBETON
Fabneken te Zwijndrecht, Kampen, El- 
burg en Vianen Bouwbednjf te Zeist

Leveranciersvan
STEIGERPALEN - KORTELINGEN - BETON- 
STEMPELS . PERKOENPALEN - HEIPALEN - 
BOOMPALEN - AFRASTERINGSPALEN - PI- 
KETTEN - OOK GECREOSOTEERDE PALEN

Rondhouthandel -
M. J. Wilbrink & Zoon

Dorpsstraat 193, BEEKBERGEN, tel. 05766 - 397

FIRMA C. VERiEER EN ZOOM'S
FABKIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT 
Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DE IJSSEL 

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen regels voor stoe- 
len en fautemls Armleggers 
Kappen - Regels - Stijlen, enz enz

JAN LINGENS 
BETONINDUSTRIE N.V.

Veerdam 29 - Telefoon 01850 - 3128 - 1123
PAPENDRECHT

Houthandel en Kistenfabriek
MEILINK N.V.

BORCULO - Hofstraat 10 ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05457 - 561 Telefoon 05750 - 3748

Houtzagerij Houthandel Kistenfabriek

GRONDBOORBEDRIJF
EMMEN
Telefoon 05910 - 2493 WESSEMIUS N.V.
GRONDBORIN GEN - BRONBEMALINGEN 
NORTONPUTTEN - WATERVOORZIENINGEN

N.V. Aannemingsmaatschappij
TEN BRINKE

Enter (O.) - Telefoon 05478-296

Het beeld 
der vaderen

DE HEEI TER SPILL
j^ADER bepaald mr dr Jan Hendrik Willem 

Quermus ter Spille, de geachte afgevaardigde in 
de Tweede Kamer van Utrecht I Hij voert het 
woord m maart 1918, nu een halve eeuw geleden 
Aan de orde is het beleid van minister Folkert 
Posthuma, aan wie de distribute is toevertrouwd 
gedurende de Eerste Wereldoorlog In de laatste 
oorlogswmter was de nood hoog gestegen Er was 
te weinig broodgraan De geldigheid van de 
broodkaarten werd met twee weken verlengd Er 
was een eenheidsworst mgevoerd, die 20 % meer 
woog dan er aan vlees inzat Klompen, schoenen, 
sajet, kaarsen, petroleum, a lies was op de bon De 
meeste Kamerleden zongen treurzangen Sommige

vonden, dat het beleid van de minister met deugde 
De O W -ers hadden het nog altijd ruim. In de 
Notenkraker werden zij elke week afgebeeld 
Toen sprak de oud-liberale heer Ter Spill. Wat is 
men hier aan het overdry ven constateerde hy 
De arbeiders hebben het helemaal niet zo slecht 
Mede dank zy de distribute krygt leder zyn deel 
Grote woede bij de socialisten 
De heer Sannes gmg de heer Ter Spille te lyf en 
anderen voegden er hun woordje aan toe En toen deed 
Troelstra een smalende uitvak hoe komt zo lemand 
in de Kamer? Wie staan er achter hem?
Hy had het met ongelukkiger kunnen treffen, en in 
de Kamer en in de pers raakte men in een week 
nog met uitgepraat over die vraag.
Want de heer Ter Spille, was gekozen voor Utrecht I 
en voor Utrecht II de socialist dr Van Leeuwen 
Beiden by herstemming, doordat m beide distncten, 
evenals overal m het land, de liberalen en de 
socialisten hadden samengewerkt, om de coahtie- 
kandiaaten te weren. Ter Spille was er in Utrecht I 
gekomen dank zy de trouwe en onversaagde hulp 
van de socialisten en Van Leeuwen in Utrecht II, 
dank zy de trouwe en onversaagde hulp van de 
liberalen En —■ wat had men in die tyd 
een goed gcheugen1 — toen de uitslag in Utrecht 
bekend werd, hadden liberalen en socialisten 
gezamenlyk hun blydschap gevierd en de heren 
Ter Spill en Van Leeuwen hadden elkaar krachtig 
en langdang de hand gedrukt

I

Duidelijkheid
Prof, dr W. Albeda heeft in het Brabants Dagblad’’ 
onlangs een artikel geschreven over „De politieke 
partij in de welvaartsstaat”
Hieruit de volgende alinea-

„De roep om duidelijkheid is begnjpehjk, maar moet- 
hjk te reahseren Een dmdehjke keuze voor de kiezer 
is wel gewenst, maar het is met gemakkehjh een 
ander beleid voor te stellen dan het actuele, indien 
men althans met de feiten rekenmg wil houden en 
met het nsico wil lopen, na de verkiezmgen toch weer 
het verwijt te horen, dat het roer met echt is omge- 
gaan”

Bij partijkeuze speelt het geweten een belangrijke rol 
voor velen. Daarom wordt er soms gehandeld in 
overeenstcmming met hetgeen de Engelsman Hall zei: 
„In zaken van het geweten zijn eerste gedachten de 
beste; in zaken van beleid laatste gedachten”.
Of het steeds juist is en of het steeds tot goede 
resultaten leidt9

Christendom
Het „Limburgs Dagblad” citeerde van prof mr. W F. 
de Gaay Fortman deze nitspraak:

„Het is een heangstigend vei schijnsel in de geschiede- 
ms dat het chnstendom zich zo vaak opgeworpen heeft 
als verdediqer van het bestaande, dat het zo vaak 
zich aan de zijde gesteld heeft van de njke en mach- 
iigste, dat het zo vaak het evangelic versmald heeft 
tot de verhouding van God en de ztel”.

Laten wij ons er met van afmaken met ons Neder- 
landse spreebwoord- „Er is geen kap zo heilig, of de 
duivel krijgt er zyn hoofd wel in”.

School
Van de secretans van de Kiesraad, mr dr W van 
Ommen Kloeke, noteerden wr deze uitspraak 
„Vraag eens aan een willekeung pubhek, bijvoor- 
heeld in de trem, wat een hepaalde party nu eigen- 
lyk is en wil Weimgen kunnen dan ’n antwooid ge- 
ven Laat men toch in Nederland al op de scholen 
les geven over de politick”

De Romeinse wijsgeer Seneca zei rond het begin 
van onze jaartelling reeds „wij leren helaas niet 
voor het leven maar voor de school”.
In theorie vmden velen — zo is onze indruk — dat 
er op de -cholen meer aan staatshurgerlijke vor- 
ming moet worden gedaan, maar nu de praktijk .. 
Een Duitse schrijfster heeft eens opgemerkt, dat 
theorie en praktijk een zijn, evenals ziel en lichaam, 
en evenals ziel en lichaam liggen zij meestal met 
elkaar overhoop.
Zo ook hier!

Parool-wens
„Het Parool” heeft ’s zaterdags meestal een rubnek 
„Den Haag hoog en laag”, gewyd aan aardige en 
eigenaardige dmgen in en rond het parlement 
Vonge week zaterdag lazen wy daarm naar aanlei- 
dmg van het debate m verband met de Groep- 
Aarden onder andere
„Het viel amper op, maar ook CHTJ-leider Mellema 
mengde zich in het radicalen-debat Hy sprak van 
de radicalen in de A R Biesheuvel heeft zijn eigen 
radicalen moeten beloven heel aardig te doen en 
hij nep, toen Mellema het woord radicalen over de 
hppen kreeg. dan ook de ferme mterruptie „Dat 
zijn we allemaal'” Je zag de radicalen Schakel en 
Geelkerken gaan verzitten Binnenkort is het mt- 
treden van twee A R-conseivatieven te verwach- 
ten”

Jammer voor de Parool-redacteur, maar ’t zit er 
echt niet in; de wens is bij hem de vader van de ge- 
dachte. Een redacteur van Punch gaf in de vorige 
eeuw de volgende definitie van een conservatief: 
„Een conservatief is iemand die niet naar de maan 
wil kijken uit eerbied voor de oude”.
Zo is het met de heren Schakel en Geelkerken be
paald niet gesteld Misschien is het nuttig — het zal 
sommigen weldadig aandoen — hier ook weer te ge
ven de definitie, die Franklin D. Roosevelt van een 
radicaal gaf. Hi] beweerde eens: „Een radicaal is 
een man die zij beide voeten stevig in de lucht 
heeft”. U begrijpt wel, dat de A R. Tweede Kamer- 
fractie in die zm niet radicaal is.

* * * Fiscal© voorrechten

De spaarbanken maken een groei door. Hand over 
hand gaat de ontwikkelii.g in de richtim van het 
commercicle bankwezen De dienstverlening aan 
hun chenten wordt groter Naast het typische 
spai en — mleggen en halen van spaargelden — 
woi dt de mogelijkheid geopend deviezen aan te 
kopcn. Bovendien wordt ook daar een aanvang ge- 
maakt met bet doen van fiscale betalingen. In deze 
richting ook de cooperatieve landbouwkredietinstel- 
lingen.
Deze ontwikkeling is in alle opzichten een normale

en ook veroedigbare zaak Toch rijpt er een vraag. 
Deze Als de geconstateerde tendens doorzet en de 
greuztn tussen de commerciele banken en de ge- 
noemde instellingen verder vervagen is het niet 
zonder meer verdedigbaar dat spaarbanken en de 
land bon wkr edietmstelling en een tiscale uitzonde- 
ringspositie innemen.

Momenteel zijn deze voorrechten nog aanvaardbaar 
vanw ege hot beoogde sociale effect dat het vaandel 
van dr spaarbanken etc, siert. Wellicht zal de ge- 
stelde vraag aan de orde moeten worden gesteld als 
bmnen niel al te lange tijd de vernieuwde ven- 
nootschapsbelasting in de Kamer aan de orde zal 
komen.
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T TET kernprobleem van de hui- 
dige inkomensverdeling is 

niet, dat er weinigen zijn, die veel 
verdienen maar dat er velen zijn, 
die weinig verdienen.
Een ander gewichtig vraagstuk is, 
dat er velen zijn, die niet in staat 
zijn bun inkomen op een verstan- 
dige wijze te besteden en daardoor 
voortdurend in financiele moeilijk- 
heden verkeren. Deze mensen ko- 
men in alle inkomensgroepen vbor. 
Dit vraagstuk laten we, als buiten 
het bestek van ons onderwerp val- 
lend, rusten.

Het piobleem van de gerxnge mkom- 
sten van velen wordt met opgelost, 
door de vermogens ot mkomsten van 
anderen aan te tasten op een om- 
vangnjker wijze dan nu al gebeurt. 
Grote vermogens hebben in onze eco- 
nomie een onmisbare functie ten gun- 
ste van de werkgelegenheid Afbraak 
zou tot grote moeilykheden leiden. 
Zouden we in 1963 de vermogens, voor- 
zover zij de f 50 000 te boven gingen, 
hebben gesommeerd en mtgedeeld over 
alle Nederlanders dan zou leder / 3000 
hebben ontvangen Maar welk deel zou 
van consumeren verschoond blijven 
En wie komt nog tot vermogensvor- 
mmg als de bezitszekerheid ontbreekt! 
Ovengens hebben blijkens het spaar- 
onderzoek van 1960 werknemers met 
een inkomen van f 8 000—f 10 000 ge- 
middeld een vermogen van f 8000, 
excl collectieve pensioenvoorziemn- 
gen.
Hoge inkomens hebben eveneens een 
belangnjke economische functie Nog 
geen half procent van de mkomens- 
trekkers met 714 % van alle inkomens 
brachten in 1962 rmm 23% % van de 
belastmgen op Het gaat hier om in
komens van f 50 000 en meer, die wor- 
den genoten door 24 700 mensen De 
druk van de belastmgtaneven zou na- 
tuurlijk aanzienlijk sterker moeten zijn 
mdien deze groep ontbrak, met als ge- 
volg, dat de lagere inkomens met al- 
leen absoluut maar ook verhoudmgs- 
gewijze zwaarder belast zouden moe
ten worden dan nu het geval is

Onvruchtbaar
Ik releveer dit, niet om te betogen, dat 
alles maar bij het oude moet blijven; 
alleen met de bedoelmg om de pro- 
bleemstellmg, zoals men die de laatste 
tijd regelmatig tegenkomt — imphciet 
ook m het artikel van de heer Terp- 
stra — m het juiste licht te stellen. 
Een benadenng van de inkomensver- 
dehng vanmt de stelhng, dat er mensen 
zijn die teveel verdienen, is onvrucht- 
toaar Hoe is dat te beoordelen7 Er zijn 
verschillende theoneen opgezet over 
maatstaven, die voor de inkomensvor- 
ming zouden moeten gelden. In het 
loonbeleid hebben we zelfs praktisch 
gewerkt met de maatstaf van de pro- 
duktiviteit, eerst per onderneming en 
bedrijfstak, later nationaal.

Deze pogmg tot het aanbrengen van 
emge objectivenng in de mkomens- 
verhouding is echter gestrand Thans 
hebben we vnje loononderhandehngen 
ledereen zal naluurlijk voorbeelden 
kennen van inkomens waarvan men 
zich kan afvragen, met of de omvang 
daarvan gerechtvaardigd is, maar of de 
wijze waaiop ze gevormd zijn, wel 
juist is Maar dat zijn uitzondenngen, 
waartegenover de gevallen staan van 
mensen die him inkomen en vermo
gen soms veel sneller zien slmken dan 
ze waren opgebouwd.
Van het meeste belang met betiekkmg 
tot de inkomensverdeling is de vraag, 
op welke wijze de lagere inkomens 
kunnen worden verhoogd 
Dat kan in de eerste plaats door ver- 
hoging van de arbeidsproduktiviteit 
d w z van de produktie per werkne- 
mer Die produktie per werknemer 
wordt voor het overgrote deel bevor- 
derd door hem beter te bewerktuigen 
met machines en door een efficiente 
organisatie van het bedrijf Daarnaast 
speelt echter ook een rol de toewijdmg 
waarmee de werknemer dit alles ge- 
bruikt ’t Is even spijtig als menselijk, 
dat in een tijd van grotere werkloos- 
heid moet worden geconstateerd, dat 
de arbeidsproduktiviteit toeneemt

V ermogensaanwasdeling
Als machines van zo groot belang zijn, 
komt direct de kapitaalsvormmg om 
de hoek kijken, en daarmee de nood- 
zaak van vermogens^orming Die ver- 
mogensvorming vmdt voor een belang- 
njk deel plaats in de ondernemmgen 
door middel van interne financiering 
Een verlangen van de vakbeweging is, 
de werknemers in deze vermogens- 
vormmg in de ondernemmgen te laten 
delen- vermogensaanwasdeling 
Dat ook werknemers tot verdere ver- 
mogensvormmg komen, is alleszms 
wensehjk De vraag of deze via de 
vermogensaanwasdelmg moet plaats 
vmden kan op twee gronden ontken- 
nend worden beantwoord

In de eerste plaats heeft het weinig ef- 
efect voor heginnelingen op het gebied 
van de vermogensvorming objecten te 
kiezen, die te ver buiten hun kennis- 
veld liggen. Oudanks het feit, dat zij 
er dagelijks werkzaam zijn ,is de on
derneming als vermogensobject voor 
de meeste werknemers een onbekende 
zaak. Een eigen woning biedt een veel 
betere leerschool voor degene, die de 
eerst schreden op het pad van de ver
mogensvorming zet.

Niet te veel
De andere grond waarop de vermo
gensaanwasdelmg moet worden afge- 
wezen, ligt op een geheel ander vlak 
De v a d. wordt ook gevraagd, omdat 
de vakbeweging van oordeel is, dat de 
vermogensaanwas binnen de ondeme- 
mmg met geheel en al mag toevallen 
aan de eigenaar(s) Met andere woor- 
den: de belonmg, die de kapitaalver- 
schaffers ontvangen (in de vorm van 
dividend of rente plus waardever- 
meerdering van hun bezit) is te hoog.

Met deze stelhng van vakbewegmgs- 
kant zitten w ' weer i de steer van er 
zijn mensen die teveel veidienen Ten 
aanzien van ie doorsnee kapitaalver- 
schaffer moet die vraag ontkennend 
worden beantw ird 
Het dividendrendement van aandelen 
i= betrekke' 'k laae Voor de vier gro- 
t' Internationale concerns bedraagt het 
gemiddelde daarvan thans ruim 4V2 % 
terwijl op obhgaties ruim 6Va % is te 
maken De mgehouden wmsten vor- 
men daarvoor een zekere compensatie, 
maar blijkens zojmst gepubliceerde 
cijfers zijn deze in de penode 1952— 
1965 gedaald van 6 tot 4 % van het na
tionaal inkomen
Nog een enter van 1960 op 1967 was 
er m de mlustne een verdubbehng 
van Iiel loonmkomen terwih het ove- 
rige inkomen slechts met 10 % steeg 
Wil de kQpitaa1vc rmmg aantrekkehjk 
l ’ iven — voor d werkgelegenheid 
een levenszaak — dan zal op dit punt 
grote voorzu Mwb^id moeten worden 
betracht
Op welke wnze kan het inkomen van 
velen verder worden vergroot?
Door een economisch beleid, dat is ge- 
ncht op werk voor alien (werkloos- 
heid betekent minder inkomen), tegen- 
gaan van mflatie (mflatie betekent 
uithollmg van inkomen) en economi
sche groei (economische groei bete
kent, dat er meer te verdienen valt) 
Voor een deigelijk economisch beleid 
is van essentieel belang een loonpoh- 
tiek, die zoveel mogelijk is gebaseerd 
op de toenemmg van arbeidsproduk
tiviteit en rekenmg houdt met onze 
concurrentiepositi
Die arbeidsproduktiviteit kan worden 
verhoogd door beter^ machines, door 
gewetensvolle" werken, maar ook door- 
dat de mensen „waardevoller” worden, 
dankzij onderwijs, scholmg en vorming 
Daaraan kan „de gemeenschap’” bij- 
dragen, maar het moet tenslotte van de 
betrokkenen zelf komen 
Een negatieve mvloed van de algeme- 
ne loonsverhogmgen uit het verleden 
is wellicht geweest, dat de relatie tus- 
sen de eigen mspanmng en de mko- 
mensverbetermg is verslapt Daardoor 
wordt licht uit het oog verloren, dat 
de offers, die men zich getroost door 
scholmg en opleidmg, een eigen ren- 
dement opleveren

Inzetten voor zwakken
De A R -Party zet zich in voor de 
zwakken in onze samenlevmg Dat is 
een even goede als moeilijke zaak Het 
artikel van drs Goudswaard in het

Onderneming als vermogensobject een 
onbekende zaak voor werknemer

nummer van 10 februari j.l. over de 
werkloosheidsbestnjdmg legt de moei- 
lykheden duidelijk bloot 
Onze party mag betrokkenen met aan 
boord komen met versimpelde of al te 
theoretische probleemstellmgen 
Het heeft — op zyn zachtst gezegd — 
wemig zm te filosoferen over mko- 
mensverdelmgmogelykheden in een. 
economische orde die er anders uitziet 
dan de onze. Niet eens op grond van 
het feit, dat m Rusland ook grote in- 
komensverschillen bestaan en dat m 
Joegoslavie onder de werknemers ook 
ontevredenheid kan worden geconsta
teerd over het feit, dat de directeur — 
naar ik meen — vyf maal meer ver- 
dient dan de geschoolde werknemer

Maar omdat het zo’n negatieve bena- 
dering is, terwijl er „Mer en nu” mo- 
gelijkheden aanwezig zijn om in de in
komensverdeling verbetering te bren- 
gen. Laten we beginnen die verder nit 
te werken. Dan is er ook kans dat de 
hulp aan de laagste inkomenstrekkers 
in deze wereld een meer stabiele basis 
krijgt.

DE WEEK ROND
26 februari: De Amenkanen geven 113 miljoen dohar uit voor hondehokken, 84

rmljoen voor hondelynen (soms in goud1) en 20 miljoen voor halshanden. 
Maar ook 2 miljoen dollar voor hondejasjes en 3 miljoen voor pullovers. 
Gelukkig maar Kou hjden is niet aangenaam, nietwaar?
Honden zijn in'
Maar om met dr Tilanus sr te spreken. Moet dat nu zo?

27 februari- Overwegend zwaarbewolkt, enkele verspreide opklaringen, hier en daar
mist Zwakke tot matige wind uit alle nchtmgen. Temperatuur onver- 
anderd. Dat was het weerbericht aan de vooravond van de officiele 
vormmg van de groep Aarden-K.V.P.-radicalen.
Wy zyn niet bijgelovig Waren wy dat wel dan zouden wij hebben 
geadviseerd wacht eerst de opklaringen af heren*

28 februari: Zover zijn wij al de Jan van Nassauschool — een lagere school — in
Den Haag krijgt een bordeel voor de deur.
En dan van bepaalde zijden maar volhouden dat de overheid geen taak 
zou hebben de onzedehjkheid te bestrijden.

29 februari: Wie gedacht had dat de eer aan de dames zou zijn gelaten op deze
schnkkeldag had het wel mis.
Althans met betrekkmg tot de Tweede Kamer.
Wie had met op die dag in de voorzittersstoel de charmante freute 
Wttewaal van Stoetwegen gewenst?
Wy waren bitter teleurgesteld.
Maar ja — de man van de herenmode voorspelde het al: de man van 
1968 is hever flmk dan romantisch.

1 maart: Het kabinet zal de cao’s die opgehouden waren alsnog goedkeuren,
De salarisverbetenngen voor 50 000 man gaan dus door.
Minister Eoolvink is nu wel om.
Dat is stork1

2 maart: Weet u wat vryheid betekent in de opvattmg van veel progressieven?.
„De totale zelfstandigheid, de volstrekte vrijheid om te kiezen, steeds 
opmeuw te kiezen Wie deze vrijheid met verovert is een aan banden 
gelegd wezen dat niet tot zijn ware existentie komt” (Louis Malanju 
Dacht u ook met dat hier het woord bandeloosheid inplaats van vryluad 
moet staan?
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SCHOUTEN
NA Colijns optreden als minis

ter-president in 1933, werd 
Schouten voorzitter van de partij 
en van de Tweede Kamerfractie. 
Aan beide heeft hij op uitstekende 
wijze leiding gegeven. Hij was een 
geboren voorzitter, die alle stuk- 
ken tevoren terdege had bestu- 
deerd.
In de wekelijkse fractievergade- 
ringen behoefde men hem omtrent 
de inhoud van de wetsontwerpen 
die in de komende dagen aan de 
orde kwamen, niets te vertellen; 
integ ended, want dikwijls wist hij 
er meer van dan de specialist, die 
een onderwerp moest behandelen. 
Let even op artikel zoveel en 
denk om die en die bladzijde van 
de memorie van toelichting, zei 
hij dan. Hij werkte tot ’s nachts 
drie uur en kon met enkele uren 
slaap volstaan.

Als de Kamer vergaderde was hij steeds 
aanwezig, ook des avonds 
Schouten kon meesterhjk in bedekte 
termen spreken Een voorbeeld 
In het college van E. en W te Rotter
dam behoorden dne van de zes wethou- 
ders tot de s d a p De liberale burge- 
meester zat dus op de wip 
V66r de raadsverkiezingen sprak Schou
ten in Rotterdam en zei „Het is geen 
gewoonte om de burgemeester bi] de 
raadsverkiezingen te betrekken, maar 
wi] hebben er toch langzamerhand 
recht op om te weten hoe het mogehjk 
is, dat de sociahsten, die de mmder- 
heid vormen in het college van B en 
W, daarin toch steeds een meerderheid 
weten te vinden voor hun voorstellen”

Zijn natuurhjk overwicht in party en 
fractie was groot
Op een Deputatenvergadenng in Tivo
li, waar 1500 personen aanwezig waren, 
nam lemand aan de discussie deel, die 
saai sprak en lang van stof was De 
vergadering probeerde hem weg te 
applaudisseren, maar Schouten verhief 
zyn hamer en zei met zijn bekende 
stentorstem „Deze meneer zal zolang 
spreken als ik wil” Daarop waren de 
1500 stil

Afgeborsteld
Ook met een glimlach kon hij rake 
opmerkingen maken. Teruggekeerd van 
een bezoek aan de koningin, door wie 
hij in verband met een kabinetscrisis 
was ontvangen, verscheen Schouten in 
jacquet in de Kamer. Een van de leden 
informeerde of hij geen geklede jas had 
moeten dragen. Schouten antwoordde; 
Daarnaar heb ik tevoren instantelijk 
geinformeerd, maar er mag voortaan 
met een jacquet worden volstaan. Aan 
het adres van dat Kamerlid, dat niet 
bekend stand om zijn verzorgde kle- 
ding, voegde Schouten er aan toe: Maar 
ik heb mijn kraag tevoren wel afge
borsteld !

Tlerug naar de fractie
By een bepaald wetsontwerp dachten
twee leden daarover verschillend Na -

Dr. J. Schouten
... zolang tk wil .,

dat zy beiden hun standpunt hadden 
toegelicht, hakte Schouten de knoop 
door- „Ik stel voor, dat de heer X 
hierover spreekt en dan hoop ik, dat de 
heer Y zich met geroepen zal voelen, 
om daama het woord te vragen’’.

Van de Eerste Kamer zei hy eens, toen 
De Vos van Steenwyk daarvan voor
zitter was, dat alle andere leden van 
die Kamer in staat waren rondom hun 
voorzitter in aanbiddmg neer te vallen 
Opmerkmg van een der fractieleden 
Net als hier in de club 1 (Onbedaarlyk 
gelaeh)
Het was een gewaagde ondernemmg om

Schouten m een Kamervergadermg te 
interrumperen, want men kwam ge- 
woonlyk van een koude kermis thuis 
Verscheidene leden, die by anderen 
nogal eens mterrumpeerden, wachtten 
zich hiervoor by Schouten

Als hy het woord voerde was de Kamer 
geheel oor Hy sprak gewoonlyk met 
van het spreekgestoelte, maar van zyn 
plants, wat hy zich kon veroorloven, 
omdat hy met zyn stem de gehele zaal 
beheerste, waarby hy dan ook nog vol- 
doende reserve-volume overhield, om 
bepaalde delen van zyn rede en vooral 
het slot extra nadruk te geven 
Hy had een natuurtalent, schreef de 
N R C , die alle bladen overtreft door 
de uitvoerigheid van haar Kamerver- 
slag

En het Handelsblad schreef eens De 
heer Schouten weet wat een climax en 
wat een peroratie is en, hetzy men het 
met hem eens is of met, hy hamert zyn 
zinnen in ’s lands vergaderzaal

De jongste zoon
Een aparte figuur in de Tweede Kamer 
was Duymaer van Twist. Hij stond be
kend om zijn rake interrupties, die hij 
wist te plaatsen. Een voorbeeld daar
van.
Bij de algemene beschouwingen, die in
de Tweede Kamer werden gevoerd na 
het optreden van het kabinet De Geer 
in 1939, Ifet Schouten blijken, dat hij 
niet bijzonder ingenomen was met het 
feit, dat daarin voor het eerste socia- 
listische ministers zitting hadden. In 
zijn antwoord zei De Geer, dat de hou- 
dihg van de oudste zoon uit de gelijke- 
nis hem nooit sympathiek was geweest. 
Toen daama bij de replieken Drees als 
fractie-voorzitter het woord vroeg en 
de Kamervoorzitter zei' „Het woord is 
aan de heer Drees”, riep Duymaer van 
Twist: De jongste zoon !
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Gelderland
Hoewel grotendeels hooggelegen is Gel
derland praktisch geheel verdeeld in wa
terschappen. Die waterschappen hebben 
het moeilijk, want de waterbeheersing in 
deze provincie vormt een probleem. Er 
moet heel wat gebeuren om het overvloe
dige water binnen de perken te houden, 
maar dat kost geld en dat is zoals zo 
dikwijls weer het moeilijke punt. Zie het 
artikel van ir. S. Kingma op pag. 6 - 7 .

Groningen
In Groningen komen geen verkiezingen. 
Het initiatief van mej. Goudsmit (D ’66) 
vond geen weerklank in de Kamer. Pag. 2.

Uitdaging
Mr. W. R. V . d. Sluis noemt de ruimtelijke 
ordening een uitdaging. Zie dit eerste 
artikel op pag. 4.

De ,,1 8 ”
Op pagina 5 staat de radiotoespraak die 
mr. W. de Kwaadsteniet woensdag j.l. 
hield, „Rondom het gesprek van de „18”.”

Bij blijven
Voorzitters, secretarissen en penning, 
meesters van partij-organen, lees pagina 8.

T  sj ocho-Slowakije

Drs. J. W. V . d. Molen schrijft over 
„Tsjecho-Slowakije in het nieuws". Het 
artikel werd geschreven voor de gebeur- 
nissen van de laatste week in dat land. 
Voor een beter begrip van die ontwikke
ling moet u beslist pagina 9 lezen.

Verder
Op pagina 10 vindt u Oude en nieuwe 
citaten.
Op pagina 11; Lezers schrijven ons en 
De week rond.
Op pagina 12 tenslotte, het slot van de 
parlementaire herinneringen van de heer 
J. Tjalma.

DE BETEKENIS VAN 
EEN
RECREATIESCHAP

DOOR IR. B. TER BRUGGE

„Zonder intercommunale sa
menwerking zou er van de 
vormgeving op recreatief ge
bied niet veel terecht komen”. 
H. Molendijk in „Recreatie” 
5de Jaargang No. 1.

ijssel, Gelderland en Zeeland. In de 
laatste provincie onder de duidelijke ti
tel: „Het rechtspersoonlijkheid bezit
tend lichaam „Het Veerse Meer” .
De meeste schappen of stichtingen op 
het gebied van de openluchtrecreatie 
zijn na 1960 gevormd. Dit duidt dus op 
een krachtige beweging. Zij duurt voort 
en neemt in betekenis toe.

H e t  zoëven genoemde num
mer van het tijdschrift „Re

creatie” (het eerste van de jaar
gang 1967) bevat eigenlijk alles 
wat nodig is om de betekenis en 
werkwijze van een recreatieschap 
duidelijk te maken.
De oud-burgemeester van Amers
foort, de heer Molendijk, voorzit
ter van de „Stichting Recreatie”, 
herinnert in zijn voorwoord tot het 
geciteerde nummer eraan, dat de 
w'et op de gemeenschappelijke re
gelingen van 1 april 1950 de lagere 
bestuursorganen in de gelegenheid 
stelt een z.g. openbaar lichaam te 
stichten ter behartiging van be
paalde belangen der ingezetenen, 
dus mei één welomschreven doel. 
(In de moderne bestuurstaal wordt 
zulk een lichaam, in navolging bij
voorbeeld van de naam Water
schap, dikwijls met -schap aange
duid.) Na 1950, vervolgt de schrij
ver, zijn er honderden van deze 
openbare lichamen, dat zijn: bo
vengemeentelijke bestuursorganen, 
tot stand gekomen. Schoolartsen
diensten, vleeskeuringsdiensten, 
stichtingen voor de bouw en de 
exploitatie van beschutte werk
plaatsen voor minder-validen enz., 
enz.

Met nadruk wordt in het voorwoord 
verder gesteld, dat de wet van 1 april 
1950 op het gebied van de openlucht
recreatie een onontbeerlijke bestuurlijke 
grondslag levert. En dan volgt het bo
ven weergegeven citaat.
Hetzelfde nummer van „Recreatie” geeft 
aan het eind een opsomming van de 
begin 1967 bestaande gemeentelijke sa
menwerkingsorganen. Het zijn er zes
entwintig. Het grootste: de recreatiege- 
meenschap Veluwe, waarin Arnhem, 
Apeldoorn en Ede met tal van kleinere 
gemeenten (kleiner vooral in aantal in
woners) samenwerken, omvat een ge
bied van ruim 200.000 ha. Het kleinste 
orgaan, reeds voor de wet van 1950 
tot stand gekomen: het Recreatiecen
trum „Kruininger Gors” is slechts 100 
ha. groot. Rotterdam en Oost-Voome 
hebben elkaar hier gevonden.
Van belang is nog op te merken, dat in 
een aantal Recreatie-stichtingen ook de 
provincie direct deelneemt. We vinden 
ze in Noord-Holland, Friesland, Over-

HANNS LILJE

Portret van Luther 
in de lijst van zijn tijd

Vertaald en bewerkt door prof. dr. W. J .  

Kooiman.
In deze uitgave zijn opgenomen 160 gravu
res, tekeningen en schilderingen, alle van 
Luthers tijdgenoten.

Prijs gebonden ƒ 29.50. 
Verkrijgbaar in de boekhandel. 

Uitgave van W. TEN HAVE N.V.

Grote spanningen
Deze snelle ontwikkeling heeft oorza
ken. „Ruimte voor recreatie is een zaak, 
die ons in dit steeds volier wordende 
land zeer ter harte moet gaan” , heet het 
in het Woord Vooraf van de Publikatie 
No. 15 van de „Rijksdienst voor het 
Nationaie Plan” : „Recreatieruimten in 
Nederland”. „Dat doet zij ook”, luidt het 
verder. „In en buiten het Parlement is 
er een algemene roep om snelle maat
regelen — het recreatievraagstuk heeft 
beslag gelegd op de gedachten en het 
poneert zich meer en meer als een der 
dringendste problemen bij de ontwik
keling van Nederland” .
Ontwikkeling, die een welhaast drama
tisch karakter heeft, althans door grote 
spanningen is gekenmerkt.
Enerzijds het stichten van grote bevol- 
kingsagglomeraties, waarin de mensen 
dicht op elkaar wonen. Anderzijds de 
drang naar het ontsiuiten en de organi
satie van grote open ruimten, die een 
landschappelijk aantrekkelijk karakter 
hebben: geschikt voor ontspanning in de 
vrije tijd, liggend buiten en soms vrij 
ver van het eigenlijke woon-, werk- en 
leefmilieu. Tussen de woohvertrekken 
en die „vrije natuur” rijden, trekken, 
brommen, trappen duizenden en nog 
eens duizenden. Die stromen richten 
zich op bepaalde gebieden. Zij moeten 
worden geleid en opgevangen. De mees
te van de gezochte en druk bezochte 
gebieden behoren, al vormen zij land
schappelijk gezien één geheel, tot ver
schillende gemeenten. Onze stranden, tal 
van plassen, rivieroevers en grote bos
complexen. Daarbij komt, dat grote be
volkingscentra zoveel belang hebben 
voor hün inwoners bij aantrekkelijke 
landschappen ver buiten de gemeente-

ir. B. ter Brugge

grenzen, dat de organisatie daarvan de 
bestuurders niet onverschillig laat.
De gedachte aan samenwerking is ge
boren! De wét biedt de gelegenheid 
daaraan goede vorm te geven, rechten 
en plichten te omschrijven.

Belang voor iedereen
Nu valt bij de analyse van de samen
stelling van tal van recreatieschappen

direct iets op. Het doel van de wet van 
1 april 1950 is zoals gezegd, de stichting 
van openbare lichamen ter behartiging 
van bepaalde belangen der ingezetenen. 
Daarbij is natuurlijk oorspronkelijk ge
dacht aan zeer specifieke voor de be
volking belangrijke diensten. De school
artsendiensten zijn daar een goed voor
beeld van. Zij richten zich geheel en 
alleen op die inwoners van de betrokken 
gemeenten, die de zorg behoeven.
Bij de recreatieschappen ligt het accent 
dikwijls anders. Niemand zal denken, 
dat het „Beheerschap recreatiegebied 
Braakman” in Zeeuws Vlaanderen, in 
de eerste plaats de belangen van inge
zetenen v̂ an de samenwerkende ge
meenten Biervliet, Hoek en Philippine 
beoogt. Het doel is natuurlijk gericht 
op het unieke stuk natuur met zijn rijk 
vogelleven. In het „Piassenschap Loos- 
drecht en Omstreken” werken niet al
leen Loenen en Loosdrecht met Breu- 
kelen samen, maar met deze gemeente 
ook Amsterdam, Hilversum en Utrecht. 
De belangen van de ingezetenen van de
ze gemeenten zijn van geheel andere 
aard dan die van Loosdrecht zelf: er is 
althans groot verschil. Zo is het ook 
met het Recreatieschap „Brielse Maas”, 
waar we als participanten niet alleen 
Brielle en Heenvliet ontmoeten, maar 
ook Rotterdam. Maassluis en Vlaardin- 
gen
Het recreatieschap erkent dus niet 
slechts en oms niet in de eerste plaats 
de betekenis van het gebied, waarover 
het zeggenschap heeft, voor de eigen 
ingezetenen, maar stelt voorop de waar
de die het aantrekkelijke gebied heeft 
voor een groot gedeelte van de Neder
landse samenleving. Fysiek wordt dit 
reeds zichtbaar door het laten deelne
men van grote steden in het schap, die 
op behoorlijke afstand van het betrok
ken gebied liggen. Aan zulk een orga
nisatie kan meteen de betekenis van 
het schap zelf worden verduidelijkt.
Willen de gebieden waarom het gaat, 
aan hun doel beantwoorden dan zullen 
tal van voorzieningen moeten worden 
getroffen. Zij zullen wel bètreden maar 
niet vèrtreden mogen worden: zij zul
len bovendien hun eigen leven moeten 
kunnen leiden, willen zij niet hun waar
de verliezen. Althans in bepaalde pe
rioden, denk slechts aan belangrijke 
vogelbroedplaatsen en belangrijke plan
tengemeenschappen.
Het gaat bovendien om de ontmoeting 
van de inwoners der betrokken gebie
den, die hun eigen levenssfeer hebben, 
met de duizenden en duizenden bezoe
kers. Het gaat om organisatorische 
maatregelen: om de plaatsing van ten
ten en van caravans, om de bouw van 
vakantiewoningen en „verversingsloka- 
liteiten” om stroom, water en vuilaf
voer, om spel en rust. om vergunningen 
en verboden, om vrijheid en toezicht, 
enz., enz. Het gaat ook om de bestem
ming /an het gebied zelf. Om in de 
taal van het vak te spreken: is het 
primair bestemd voor dagrecreatie in
tensief dan wel extensief of idem voor 
verblijfsrecreatie, of voor „uitloop” en 
rust, enz., enz.? Wordt het woord 
watersport gebruikt dan dient 
zich een complex van vraagstukken

• Vervolg op pag. 7
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W AAROM IN 
GROOT-GRONINGEN 
GEEN VERKIEZINGEN?
DOOR G. A. KIEPT

IK  wens mej. Goudsmit sterkte 
en wijsheid toe”, zei de Kamer

voorzitter toen haar initiatief wets
ontwerp aan de orde werd gesteld. 
Een poging van haar zijde een ge
maakte fout bij de behandeling van 
het wetsontwerp Groot-Groningen, 
te herstellen.
De minister was daarbij ook aan
wezig. Hij had al te voren laten 
weten dat hij de beslissing van de 
Kamer over dit wetsontwerp zou 
accepteren. Mede gelet op door de 
Eerste Kamer voorshands ge- 
uite bezwaren dat in het vergroot
te Groningen geen verkiezingen 
zouden worden gehouden.

Het debat bracht niet zoveel nieuwe 
gezichtspunten over deze zaak. De me
morie van toelichting en de memorie 
van antwoord van de hand van mej. 
Goudsmit waren uitvoerig geweest. Me
de naar aanleiding van het nogal kri
tische voorlopige verslag.
De P.v.d.A. was grotendeels vóór: ook 
daar had men oorspronkelijk geen be
hoefte aan verkiezingen gehad, maar 
nu plotseling binnen de nieuwe stad 
Groningen er die behoefte was, moest 
het toch maar. Als de mensen inspraak 
willen: welnu geef het hen.

. Er waren wel bezwaren overigens, maar 
daar stapte men overheen.
Men wil het en dur . . .
De heer Jongeling (G.P.'f ;̂' vond het ook 
nodig: democratie er. duidelijkheid wor
den beiden gediend door verkiezingen. 
Hoogkerk en Noorddijk vragen er met 
klerr om en Groningen zelf heeft geen 
overwegende bezwaren.
De heer Schakel (A.R.) was met mej. 
Goudsmit van oordeel dat zonder meer 
een advies, ze'fs een belangrijk advies 
als dat van de Kiesraad, niet behoeft te 
worden gevolg J. Terecht wees hij daar
bij op de eigen verantwoordelijkheid 
van een Kamerlid. Maar hij benadrukte 
ook dat een politiek college als de Twee
de Kamer dan toch wel een goede reden 
moet hebben af te wijken van een zake
lijk advies van een onafhankelijk col
lege als de Kiesraad is — dat al jaren 
wordt gevolgd.

Verkeerde pad
Hij rekende voor dat ook bij nieuwe 
verkiezingen — de laatste waren in 1966 
pas gehouden — Groningen er geen 
raadszetel bij krijgt. Het blijven er 39. 
Ook de verdeling van de zetels over de

negen vertegenwoordigd zijnde partijen 
blijft precies gelijk.
Het argument dat er intussen nieuwe 
partijen bij gekomen zijn is op zichzelf 
geen argument. Partijpolitieke argumen
ten mogen geen rol spelen.
Alleen wijzigingen die het gevolg zijn 
van een grenswijziging moeten worden 
opgevangen. Wij zijn op het verkeerde 
pad als een gemeente op grond van een 
grenswijziging die het politieke gezicht 
van de gemeente in geen enkel opzicht 
raakt in een uitzonderingspositie wordt 
geplaatst. Uitzondering op de regel: pe
riodieke toetsing.
Bovendien is de toetssteen van mej. 
Goudsmit niet juist, die is nl. deze: een 
gemeenteraad is alleen dan representa
tief als (bijna) all_ inwoners aan de ver
kiezing hebben deelgenomen. Zo is het 
niet in deze samenleving. Trouwens de 
initiatiefneemster houdt zichzelf er ook

M. W. Schakel

. . .  op de verkiezingsnacht volgt een 
hele serie nuchtere dagen . . .
. . .  Het zijn jaren waarin dag in dag 
uit moet loorden geregeerd . . .

niet aan: de 200 burgers van Hogezand- 
Sappemeer mogen volgens het ontwerp 
ook niet kiezen!
De Kiesraad heeft een aantal richtlijnen 
opgesteld dat noch in de Kamers noch 
naar buiten ooit is aangevochten zei de 
heer Bode (C.tl.U.). Integendeel zijn de
ze keer op keer gevolgd. Nu bovendien 
de „nieuwe” Groningers op brede wijze 
betrokken worden' bij het bestuur van 
Groot-Groningen is tot de verkiezingen 
1971 hun inspraak voldoende verzekerd.

Groep Aarden
In tegenstelling tot de K.V.P. die zich 
achter de heer Schakel stelde was de

GEPENSIONEERDEN 
TOCH GEHOLPEN
De  verwerping van de ziektekos

tenregeling ambtenaren had 
uiteraard een nasleep. Er lag im
mers een aanvaarde motie —  ook 
door het kabinet —• Blom Engels
man ■— van een aantal jaren terug 
—  waarin was uitgesproken dat 
ten behoeve van de overheidsge- 
pensioneerden een nadere voorzie
ning behoorde te worden getroffen 
met betrekking tot de ziektekosten. 
Die motie was aanleiding voor de 
interpellatie, aangespannen door 
de heer Daams (P.v.d.A.). Het was 
weliswaar wat merkwaardig dat 
hij deze interpellatie hield omdat 
juist hij zo gekant was tegen de 
ziektekostenregeling ambtenaren, 
waarin de gepensioneerden waren 
opgenomen.

Maar ja — op zichzelf waren de argu
menten ten behoeve van deze groep 
toch iets te doen niet onacceptabel.
De staatssecretaris Van Veen wees er op 
dat het kabinet echter de bewuste mo-

heer Aarden (van de nieuwe groep) een 
andere mening toegedaan. Hij vond de 
richtlijnen van de Kiesraad wat achter
haald. De vraag of er verkiezingen moe
ten zijn is een politieke aangelegenheid 
en dus moet ook hier — inplaats van 
objectieve richtlijnen — geen zakelijk 
maar een politiek antwoord gegeven 
worden. Het gaat om mensen en niet 
om partijen bij een vertegenwoordiging 
in raden en staten. Maar hij erkende 
met de heer Schakel dat de kortheid van 
de zittingsperiode reden was om niet 
van harte mee te gaan. Zou het niet 
mogelijk zijn in de wet op te nemen dat 
het resultaat van de vervroegde verkie
zingen in Groningen moest gelden ook 
voor de periode 1970-1974? Maar mej. 
Goudsmit (D’66) gaf hem die kans niet, 
De heer Koning van de V.V.D. had er 
nog even fijntjes op gewezen dat D’66 
zich bij de hearings die de Kamer bij 
een voorgestelde grenswijziging houdt 
niet aanwezig waren geweest.

Overigens: ook bij de hearing van de 
Kamercommissie over de opgeheven ge
meente Wildervank was D’66 niet van 
de partij!

De initiatiefneemster, mej. Goudsmit, 
bestreed de aangevoerde contra-argu- 
menten, met name de door de heer 
Fransen (P.v.d.A.) aangevoerde staats- 
rechteljjke bezwaren. Zij overtuigde de 
Kamer tenslotte niet. Niet ten onrechte 
besloot z(j: „Het is een simpel probleem, 
je wilt het of je wilt het niet”.
De Kamer volgde de wil van mej. Goud
smit niet.

tie volledig naar letter èn geest had in
gewilligd.'Maar de Kamer heeft het be
treffende ontwerp niet willen accepte
ren.

Geen motief
Voor hem lag het nu zó dat over deze 
nieuwe situatie er eerst het nodige over
leg moet komen met de organisaties over 
de zaak van de actief dienenden.
Tevens wilde hij met spoed nagaan wat 
er nu ten aanzien van de gepensioneer
den kan worden gedaan. In elk geval 
niet wat de heer Daams wilde: de inte- 
rimregeling voor de gepensioneerden 
toepassen. Niet alleen vanwege de 37 
miljoen extra die nodig zou zijn, maar 
ook omdat er na de verwerping van het 
wetsontwerp er geen enkel motief was 
de rijksgepensioneerden een aparte sta
tus te geven.
Wel wilde hij overwegen of het niet 
mogelijk is in het kader van de bejaar- 
denverzèkering de gepensioneerden ver
der tegemoet te komen.
De heer Daams was het er niet mee 
eens: voor de gepensioneerden is hun 
rechtspositie als (oud) ambtenaar van

DOOR G. A. KIEPT

belang. Maar hij was zo vriendelijk óók 
genoegen te nemen met een andere op
lossing op breder terrein, in het alge
meen kader van de bejaardenzorg. Toch 
diende hij zijn motie maar in: waaroin 
ook niet. Het spel zoals hij dat zag werd 
volledig uitgespeeld. Helaas zonder we
zenlijke betekenis.
Te minder nu de staatssecretaris had 
meegedeeld dat er reeds overleg hier
over is geweest met de minister van 
sociale zaken.

Spoed
Daarom had de heer Boertien (A.R..) 
geen enkele reden om deze motie te 
steunen. Maar hij liet wel heel zwaar 
wegen de omstandigheid dat er in de 
categorie bejaarden vaak een nood
situatie bestaat. Er drong daarom aan 
op grote spoed. De overheid heeft bo
vendien als werkgeefster een bijzondere 
verantwoordelijkheid. De minister die 
nu wel aanwezig was zegde deze spoed 
toe.
De motie was volstrekt overbodig ge
worden. Met 65-51 werd ze verworpen. 
Terecht.
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CENTRALE VERGADERINGEN

WIJ KOMEN BIJEEN
Gaarne vermeiden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke iu de 
verscnillende delen vai. het land wor
den gehouden.
Ditmaal de volgende:
*  Op saterdag 16 maart vergaderen de 

A.R. gemeente- en provinciebestuur
ders in Óverijssel.
De plaats van samenkomst is Hotel Van 
Gijtenbeek te Zwolle. Aanvang der ver
gadering 9.30 uur V m.
Mr. W. Aantjes. lid van de Tweede Ka
mer zal sp e!'en over „Het huidige wo
ningbouwbeleid”.
*  Op donderdag 21 maart beleggen de 

gezamenlijke kiesverenigingen Hoo-
geveen een vergadering. Aanvang der 
vergadering te 20.00 uur.
De olaats van samenkomst is het Her
vormde jeugdgebouw „De Haven” . Van 
Echtenstraat te Hoogeveen. Mej. J. van 
Leeuwen, lid van de Tweede Kamer, 
zal spreken over politieke actualiteiten.
*  Op donderdag 21 maart houden de 

besturen van de A.R. en C.H. kies
verenigingen in Den Haag een gemeen
schappelijke vergadering.

De plaats van samenkomst is Café-Res- 
taurant „Boschlust” . Bezuidenhoutseweg 
2 te Den Haag. Aanvang 19.45 uur.
De vergadering is bedoeld ter kennis
making met de raadsfracties. 
Fractievoorzitter mr. F. H. Piket en de 
wethouders, de heren B. Bol en L. v. d. 
Weide zullen een 5-minutenspeech hou
den. waarna er gelegenheid is tot vra
genstellen.
*  Jp maandag 13 maart houdt de Sta- 

cencentrale Zaandam eei. openbare
bijeenkomst in „nearing”-stijl.
De bijeenkomst wo’-dt gehouden in het 
R.K. Verenigingsgebouw', Oostzijde te 
Zaandam. Aanvang 20.00 uur.
De leden van het forum zijn: drs. D. Th. 
Kuiper, mr. E. C. M. Jurgens en mr. D.
J. de Geer. Voorzitter is drs. J. 'iam- 
minga. Er zullen vertegenwoordigers 
van de Tweede Kamerfracties van de 
A.R,. O.H. en K.V.P. worden gevraagd.
*  Op zaterdag 23 maart houdt de Sta

tencentrale Winterswijk haar jaar
vergadering in „Fides et Concordia” te 
Winterswijk. Aanvang 14.10 uur.
Mej. J. van Leeuwen, lid van de Tw'eede

Kamer, zal spreken over. „actuele poli
tieke problemen”.
*  Op zaterdag 23 maart belegt het Pro

vinciaal Comité Noord-Holland een
vergadering.
De plaats van samenkomst is Krasiia- 
polsky, Amsterdam. Aanvang van de 
vergadering 10.00 uur v.m.
Mr. W. Aantjes, lid van de Tweede 
Kamer, zal spreken over „Partijforma- 
tie en partijvemieuwing” .
*  Op zaterdag 23 maart houdt de Ka

mercentrale ’s-Hertogenbosch een
vei-gadering in het Dorpshuis te Gen
deren. Aanvang van de vergadering 
14.30 uur.
Mr. W. Aantjes, lid van de Tweede Ka
mer, zal spreken over „Partijformatie 
en partijvemieuwing”
*  Op zaterdag 23 .naart houdt de 

Hulpcentrale Zuidoost-Utrecht een
openbare vergadering.
De plaats van samenkomst is het 
Dorpshuis te Amerongen. Aanvang 
14.3Ö uur.
De heer M. W. Schakel zal spreken over 
„Herstructurering der partijen?”
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BELEDIGING
★  * Aanpakken

Het is nog steeds met de werkloosheid zorgwekkend 
gesteld. De cijfers die minister Roolvink noemde 
spraken een duidelijke taal. Immers van een we
zenlijke vermindering van de werkloosheid is geen 
sprake. Hooguit kan men constateren dat het niet 
nog erger is geworden. Een redelijke verwachting 
dat in de nabije toekomst het met de werkgelegen
heid beter zal zijn zit er maar nauwelijks in. En dat 
niettegenstaande dit kabinet voor de bestrijding van 
werkloosheid om en nabij de 600 miljoen gulden 
heeft beschikbaar gesteld (en precies uitgegeven)! 
Nu heeft de minister in Almelo luidens persbe
richten gezegd dat als er een ongunstige ontwikkeling 
te constateren valt er een meer wezenlijke aanpak 
vereist is. Wjj zouden de minister echter 
op zijn hart willen binden nu reeds die 
plannen voor te bereiden. Een afwachtende hou
ding, zelfs met goede intenties kan een „te laat” in- 
houden. Wij hebben, indien nodig, daarvoor een be
lastingverhoging over. In elk geval een uitstel van 
een voorgenomen belastingverlaging.
Werkloosheid is een groot kwaad onder de zon.

Betal ingsbalans
Het tekort op de betalingsbalans over 1967 is veel ge
ringer dan dat over het jaar 1966: 355 miljoen tegen
over 686 miljoen gulden. In zoverre is er geen re
den over om extra somber te zijn.
Toch valt de uitkomst 1967 tegen. Het tekort blijft 
ver onder de norm die deskundigen stellen.
Die norm is n.1. dat het om allerlei redenen van be
lang is voor de economie van Nederland een over
schot te hebben van rond 1  procent van het natio
nale Inkomen. Het tekort 1967 blijft nu ongeveer 1100 
miljoen gulden onder deze norm.
Naar het ons voorkomt kan dit resultaat gezien wor
den als een symptoom van overbesteding. Op zo’n 
moment moet de overheid behoedzaam zijn. Aan de 
andere kant echter moet men zich hoeden voor een 
paniekstemming. Eén van de oorzaken van de tegen
valler in 1967 schijnt te zijn dat er een omvangrijke 
invoer heeft plaats gehad ten behoeve van voorraad- 
vorming. Niet met de bedoeling deze voorraden met
een in de consumptieve sfeer te verbruiken, maar 
om te beschikken over een reserve aan voorraden 
(een buffervoorraad).
Deze veronderstelling klinkt te meer geloofwaardig 
omdat ingaande 1  januari j.1. de invoer van goederen 
door een extra belasting is getroffen in verband met 
de komende nieuwe omzetbelasting.
Indien dit uit de cijfers van het eerste kwartaal 1968 
zou blijken, is er inderdaad geen reden somberder 
te doen dan strikt nodig is.

*  *  *  Deconfessionalisering

De V.U., zo had prof. De Gaay Fortman zijn collega 
uit Nijmegen onderricht, is géén confessionele uni- 
versiteit. Zij is niet gebonden aan enige kerkelijke 
belijdenis. Dat had ik behoren te weten, antwoordde 
prof. De Rijk de volgende dag; mijn verontschuldi
gingen! Maar — voegde hij er aan toe — hebben 
niet onlangs studenten aan de V.U. gepleit voor decon
fessionalisering van de „Vrije”? Die wisten dus ook 
niet beter. En dat is dan het groene hout!
Prof. De Gaay Fortman: zij zeiden, die studenten, 
dat naar hun mening de V.U. geen confessionele 
universiteit meer zou zijn, maar zij bedoelden, geen 
christelijke universiteit.
En toehoorder dacht: net als in de politiek!

Jubileum

Een halve eeuw geleden begonnen de christelijke 
werkgevers een nieuwe start.
Er was een christelijke patroonsvereniging, die de 
naam Boaz droeg. Boaz gold altijd als een ideale pa
troon. Niet het minst, omdat de wederzijdse begroe
ting tussen Boaz en zijn maaiers zo echt stichtelijk 
aandeed. Men las er meer in dan een voorbeeld van 
het omslachtige groeten in het Oosten, dat nog in 
zwang is. (In Mohammedaanse landen is een plech
tige groet niet mogelijk zonder een reciet uit de 
Koran).
De naam Boaz was als een teken, hoe een patroon 
omgaat met zijn „mensen” Stellig werd het aanvan
kelijk te „paternalistisch” opgevat. Maar bij de ver
dere ontwikkeling van de drie christelijke patroons
organisaties is het al duidelijker en sterker gewor
den, dat de solidariteit met de organisaties van de 
christelijke werknemers een primaire zaak is. Het 
convent is daarvan de concretisering.
Er wordt vaak min of meer smalend geschreven 
over Nederland met zijn „verzuiling”. Er is geen 
land ter wereld, waar patroons en werknemers zó 
principieel de leer van de klassenstrijd hebben ge
logenstraft.
En daar zjjn we dankbaar voor. En in die toon 
bieden we onze gelukwensen aan.

IEDER jaar worden er in Nederland enige 
honderden personen door de rechter veroor

deeld wegens het plegen van het m i s d r ij f 
van „eenvoudige belediging”. De bijvoeging 
eenvoudig dient ter onderscheiding van andere 
belediging zoals .^maad, smaadschrift, enz. W e
gens eenvoudige belediging van ambtenaren 
werden in 1965 149 personen veroordeeld en 
wegens eenvoudige belediging van niet-amb- 
tenaren 582 personen.

Daarbij moet men in de eerste plaats beden
ken, dat de inhoud van de beledigmg niet zon
der meer onwaar behoeft te zijn. Als iemand 
is veroordeeld wegens diefstal en hij heeft zijn 
straf uitgezeten, dan is het een strafbaar feit, 
wanneer hij zou worden begroet met ha! die 
dief!

DOOR H. ALGRA

En in de tweede plaats moet niet uit het oog worden 
verloren, dat belediging een klachtdelict is: er heeft 
alleen vervolging plaats als de beledigde en eventueel 
zijn nabestaanden een klacht indienen. Maar in één 
geval is belediging géén klachtdelict en kan het O.M. 
dus eigener beweging tot vervolging overgaan. Wan
neer nl. de beledigde een bevriend staatshoofd is.

De rechter heeft zich soms moeten begeven in eigen
aardige studies over de vraag, of een bepaald woord 
een belediging is. Smeris is dat wel, heaft een rechter 
uitgemaakt. Maar een andere rechter oordeelde, dat 
men een bedienaar van begrafenissen wel een kraai 
mocht noemen. Want — een kraai is niet spreekwoor- 
delijk een dier, dat gekenmerkt wordt door een of 
meer slechte eigenschappen. Zulke dieren zijn er wel, 
b.v. ezels en uilskuikens, maar de kraai heeft niets 
van dien aard.
De Speaker van het Engelse lagerhuis heeft een lijst 
van woorden, die de ene afgevaardigde de andere niet 
mag toevoegen, maar hij raakte in verlegenheid, toen 
een afgevaardigde zei; die en die afgevaardigde ge
draagt zich jegens de waarheid op dezelfde manier 
als een mijlpaal die op de verkeerde plaats staat. 
Vroeger leidde eens een schoolkwestie in het arrondis
sement Tiel tot een ruzie, die uitliep op een klacht 
wegens belediging. Klager stelde, dat de aangeklaagde 
hem had uitgescholden voor „grote bliksem” . Het werd 
niet ontkend, maar de verdediger zei: daar kan nie
mand zich door beledigd voelen. Het woord bliksem 
roept associaties op met snelheid en majesteit. Een 
gróte bliksem nog in versterkte mate.
Hoe kan iemand er zich dan door beledigd gevoelen? 
Hij kan hoogstens uit bescheidenheid protesteren. 
Verdachte werd vrijgesproken.

\  FGEZIEN van het feit, dat belediging een strafbaar 
 ̂ feit is, moet het ook als zedelijk ongeoorloofd 

worden beschouwd. Wat daarover in de Heidelberger 
Catechismus staat ter verklaring van het negende ge
bod, is duidelijk genoeg.

t 'R  zijn een aantal mensen in Nederland, die zich 
^  uitsloven om een bepaald strafbaar feit te plegen, 
nl. belediging van de president van de Verenigde 
Staten.
Het is begonnen in Amsterdam.
Daar heeft het Vietnam-comité gezorgd voor perio
dieke demonstraties en daarbij werd de kreet Johnson 
moordenaar aangeheven. De heer Boetes, de grote 
organisator van deze optochten, heeft voor de Com
missie van onderzoek over de ongeregeldheden te 
Amsterdam uiteengezet, hoe plezierig het was, dat 
men als kreten „minder gevaarlijke” woorden had ■ 
gevonden, zoals Adolf Johnson en Johnson-Assassin. 
Die vreugde van de heer Boetes over zulke vondsten

•k . -k Ethisch conflict

In de voorgeschiedenis van het G.P.V. is telkens 
sprake van het „ethisch conflict”. Wij als vrijge- 
maakten, zo was de stelling, hebben geen plaats meer 
in de A.R.P., tenzij de partij de beslissingen van de 
Generale Synode der Geref. kerken herroept. Wij 
kunnen politiek niet staan in een verband met hen, 
die op kerkelijk terrein ons als scheurmakers be
schouwen, mensen, die object zijn van kerkelijke 
tucht, wegens een der grove zonden, waarvan in de 
Dordtse kerkenorde sprake is. De A.R.P. heeft toen 
geweigerd een uitspraak te doen in het kerkelijke 
conflict.
Nu werkt het G.P.V. samen met niet-vrijgemaakten, 
die een aparte organisatie hebben om het G.P.V. te 
steunen.
Geen wonder, dat sommige leden van het G.P.V. met 
een sterk geheugen dat niet kunnen begrijpen. Want 
de eis, om eerst de synodebesluiten te desavoueren, 
wordt nu niet gesteld.

is uiterst merkwaardig en typeert de gehele situatie. 
Men wil de president van Amerika beledigen, maar 
het nog net zó doen, dat de rechter er geen vat op 
heeft. Dat is een onderdeel van een veel uitgebreider 
streven, dat de commissie van onderzoek te Amster
dam heeft geconstateerd: een voortdurend zoeken van 
provocateurs naar methoden om te „pesten”, zonder 
dat het onder de strafwet valt. We zullen lang moeten 
zoeken, voor we iemand vinden, die zulke methoden 
een bewijs vindt van grote ridderlijkheid, of eerlijk
heid.

TN een bepaald dorp is het gebeurd, dat in een buurt 
een woning werd toegewezen aan een gezin, waar

van de vader herhaaldelijk wegens diefstal had „ge
zeten". De buren hingen toen plakkaten voor de ra
men: Wij hebben nooit in de bak gezeten wegens 
diefstal!
Voor zulke slinkse manieren om te beledigen is geen 
enkele verontschuldiging te vinden.
De methoden, om Adolf Johnson te roepen, waar de 
heer Boetes zo mee is ingenomen, liggen in dezelfde 
lijn.
En het is een smoesje, wanneer men beweert, door 
zijn geweten genoopt te worden om iemand te beledi
gen. Zeer terecht heeft minister Polak een zestal Gro
ninger hoogleraren, die de studenten onderrichten op 
staatskosten in de ethiek, er aan herinnerd, dat de 
ethiek nóóit beledigen en het bezigen van scheld
woorden als toelaatbaar beschouv/t.

I^A A R  de heren uit Groningen hadden iets anders
bedacht. Hun intentie was dezelfde als de 

schreeuwende studenten. Zij wilden zeggen, dat John
son een oorlogsmisdadiger is. Maar zij dienden hun 
oordeel aan als een wetenschappelijke constatering. 
En dan wordt het opeens de vraag, of het nog wel 
strafbaar is. En daar is het om te doen.
Daarom willen de heren, die dit- verklaren, graag 
worden vervolgd. Om het resultaat van hun weten
schappelijk onderzoek te verdedigen. Maar zij heb
ben alvast de demonstranten van de heer Boetes en 
anderen aan een nieuwe leus geholpen. Je laat met 
koeien van letters op een groot papier drukken: 
Johnson oorlogsmisdadiger, en zet er dan ergens met 
kleine letters bij: volgens de rechtsregels van het 
tribunaal van Neurenberg, of iets in die geest. En 
zodra men deze kans zag, zijn de grossiers in anti- 
Amerikaanse demonstraties aan het werk gegaan, en 
hebben duizenden van zulke biljetten laten drukken. 
En de r '̂ îo en de televisie springen er bovenop. In 
Haarlem had een Kamerlid van de PvdA de leiding, 
drs. J. J. Voogd.
En volgens krantenberichten had de leiding van het 
blad voor de V.U.-studenten, Pharetra er voor gezorgd, 
dat alle lezers zulk een biljet kregen, om het op te 
hangen voor het raam van hun kamer. De justitie 
helft de spullen in beslag genomen.

TIET spreekt vanzelf, dat wij deze methoden afkeu- 
ren. Zij zijn kwajongensachtig, laf en in wezen 

gemeen.
Wie wil protesteren tegen de Amerikaanse politiek in 
Vietnam en zijn hommages wil brengen aan de Viet- 
cong, heeft daarvoor alle vrijheid en ruimte. Maar 
het kan op een manier, die scherp en duidelijk is, en 
waarbij men zich toch verre houdt van laakbare en 
strafbare praktijken, of die er vlak naast liggen.

IVIAAR van ouds is het een bekende regel: wie een 
volk wil ophitsen, moet niet proberen, het in 

beweging te brengen tegen een sj'steem of een be
ginsel. Maar de ophitser moet zijn kracht zoeken in 
het hatelijk en verachtelijk maken van een persoon.

hebben ook in de geschiedenis van de ARP met 
' ’ deze methode herhaaldelijk kennis gemaakt. En 

wie de geschiedenis een weinig kent, heeft de voor
beelden voor het grijpen.

A.

EEN UNIEK BOEK VOOR OUDERS 
EN OPVOEDERS

Dezer dagen zal vcr.schijnen
ER ZIT MUZIEK IN DE JEUGD

van Mevrouw G. N. Fletcher.
’Op weg naar de toekomst, waarom ge
weld, alcohol, sexueel experiment, tiener
moeders, burgerschap, medemens, geloof 
in God, modern onderwijs’.
Over bovenstaande onderwerpen heeft de 
schrijfster openhartige gesprekken gehad 
met jongeren van 17-25 jaar. Het boek 
vraagt van ons ouderen een opnieuw 
doordenken van de problemen, waar de 
jeugd in de gehele wereld zich mee bezig, 
houdt.

Paperback plm. ƒ 7.90
VERKRIJGBAAR IN DE BOEKHANDEL
Boekencentrum N.V. -’s-Gravenhage
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VAN huis uit houdt de anti
revolutionair wel van orde, 

maar niet erg van ordening. Orde
ning is voor hem al gauw hetzelfde 
als bedilzucht, bureaucratie en 
ambtenarij. Het zit hem nog diep 
en dwars in z’n onderbewustzijn, 
dat zijn grootouders en ouders het 
op velerlei gebied moeilijk hebben 
gehad met de Overheid. Op kerke
lijk gebied, op het terrein van het 
onderwijs en in maatschappelijk 
opzicht heeft de volksgroep waar
toe menige a.r. zich rekent, zich 
vroeger moeten ontworstelen aan 
wettelijke belemmeringen en 
tegenkanting van andere, „boven- 
drüi-ende”. klassen.
Een zucht naar vrijheid, een nei
ging om zichzelf te redden, een 
gevoel van „schipper naast God” 
in zijn bedrijf en beroep te zijn, is 
de uitwerking die het emancipafie- 
gevecht van de kleine luvden op 
hun veelal flink uit de kluiten ge
wassen nazaten heeft gehad. Daar
om moet men de hedendaagse a.r., 
hij alle respect dat hij innerlijk 
nog graag voor de Overheid wil 
hebben (want zo is hij ondanks 
alles opgevoed), niet ongemoti
veerd aankomen met een verhaal 
over de onmisbare rol die de Staat, 
in vele sectoren van de moderne 
samenleving, moet speten.

Ik heb als partijsecretaris eens een bij
eenkomst meegemaakt waar een aantal 
vooraanstaande partijgenoten zich 
voorgenomen had de toenmalige minis
ter van Economische Zaken eens de les 
te lezen over overheidsbemoeiing met 
het bedrijfsleven-in-net-algemeen. Toen 
de bui op het punt stond zich boven het 
hoofd van Zijne Excellentie te ontladen, 
was hij, dr. Zijlstra, hen net een slag 
voor door duidelijk te la.en merken dat 
hij ieder lid van het gezelschap wel 
kende van persoonlijke audiënties ten 
departemente, waarbij de bezoeker de 
minister was komen '/ragen om een 
pietsie neer bescherming voor de sec
tor waar zijn belangen lagen.. .
Juist op dat punt, ni. de taak van de 
overheid in de samenleving anno 1968, 
liggen eer en leven, theorie en praktijk 
bij ons ,iog wel eens een eindje bij el
kaar vandaan...

* i*

- ' - - - ‘ l :  "• 
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RUIMTELIJKE
ORDENING:
EEN UITDAGING
DOOR MR. W. R. V. d. SLUIS
lid van Ged. Staten van Utrecht

wikkeling, die door particuliere activi
teiten gaande wordt gemaakt. Die rol 
van de overheid wordt duidelijker als 
men een vergelijking trekt met de ver
keersagent, die nodig is als het kruisend 
verkeer steeds drukker wordt. Een „ver
keersagent” is ook bij de toenemende 
ruimtelijke activiteit onmisbaar in dit 
kleine land, waar op .;enzelfde opper
vlakte tijna driemaal zoveel mensen 
willen wonen, werken, recreëren als 60 
jaar geleden.
Om daarbij nog maar te zwijgen van de 
sindsdien plaats gevonden hebbende 
vêrkeersexplosie...!
De „verkeersagent” van de ruimtelijke 
ordening, die iedereen, iie bouwen, ver
bouwen of iets dergelijks wil, welhaast 
lijfelijk tegen komt, is de plaatselijke 
overheid. Heel vaak volgt dan echter op 
het stopteken geen groen licht. Dat is 
het wat menigeen mateloos irriteert. Hij 
voelt zich in zijn vrijheid gehinderd en 
tekort gedaan. Maar hij beseft dan niet, 
dat het gemeentebestuur dikwijls niet 
anders kan dan „halt” zeggen omdat 
boven „B. en W.” weer anderen staan, 
nl. het provinciaal bestuur en de lands
regering, die hun verantwoordelijkheid 
voor de ruimtelijke gang van zaken in 
beleid,slijnen en beslissingen moeten om
zetten. Moeten, want in het dichtstbe
volkte land ter aarde dreigt een nabije 
chaos, indien aan de uitdaging, die 
ruimtelijke ordening heet, niet bewust 
het hoofd geboden wordt. Aan de hand 
van de Tweede Nota over de ruimtelijke 
ordening, die de regering in 1966 aan 
parlement en volk ter discussie aan
bood, wil ik daarover op verzoek van 
de redactie graag iets meer zeggen.

Ontwikkeling en ordening Deel van het gehel

Wat heeft het voorgaande nu met de 
ruimtelijke ordening te .maken, zal mis
schien iemand vragen. Het antwoord 
luidt dat de ruimtelijke ordening slechts 
als bedilzucht kan worden beschouwd, 
indien men haar losmaakt van de ruim
telijke ontwikkeling.
Maar lat loskoppelen "ebeurt dan ten 
onrechte. Het is de gedachtenfout die 
helaas velen maken. Ruimtelijke ont
wikkeling en ruimtelijke ordening kun
nen niet los van elkaai worden gezien. 
Ze horen bijeen, zoals de vruchtboom en 
het snoeimes, maar ook zoals bouwrijpe 
grond n woningproduktie niet zonder 
elkaar kunnen.
Ruimtelijke ordening is namelijk het in- 
werken van de overheden (rijk. provin
cie en gemeente) op de ruimtelijke ont-

Nationale studies zoals de Tweede Nota 
kunnen iemand gemakkelijk doen ver
geten lat de ruimtelijke ordening geen 
,,1’art pour 1’art” mag zijn. Het is na
tuurlijk heel belangrijk dat de regering 
zulke studies doet verschijnen. Eveneens 
is het alleen maar toe te juichen dat zij 
zo’n Nota aan de bevolking presenteert, 
discussie daarove" uitlokt en tegen de 
Tweede Kamer zegt: het is de bedoeling 
dat u deze Tweede Nota over de ruim
telijke ordening in Nederland op uw 
agenda zet. Dat Kamer en kabinet in 
„gemeen overleg” tot overeenstemming 
komen over de grote beleidslijnen, die 
de regering bij het realiseren van de 
ruimtelijke ordening zal volgen, is een 
waardevolle slotactie van dit alles. Alle
maal akkoord! Zo is het dan ook ge
beurd tijdens het debat dat in augustus

en september 1967 in de Tw'eede Kamer 
plaats vond.
Maar nogmaals, dit alles mag niet doen 
vergeten dat ook de ruimtelijke orde
ning er is „u ten góede”. Dat wil in de 
praktijk van elke dag zeggen, dat het 
ook bij de ruimtelijke ordening gaat om 
het welzijn van de mens, die wij zien in 
zijn status van beelddrager Gods. Aan 
dat welzijn is de welvaart ten nauwste 
verbonden. Daaruit volgt automatisch 
dat het economische aspect een heel 
belangrijk is.
De enkeling is weliswaar deel van het 
geheel, plaatselijk, regionaal, nationaal 
en ook internationaal. Maar dan toch 
als het meest essentiële onderdeel. In 
de vele artikelen en boeken over de 
ruimtelijke ordening is die enkeling 
echter vaak nauwelijks terug te vinden. 
Maar óm hem in zijn vrijheid en ge
bondenheid moet het juist te doen zijn.

Plaats van handeling
Daarom is het lijkt mij goed, om in te
genstelling tot wat gewoonlijk gebeurt, 
juist te beginnen met de eigenlijke 
„plaats van handeling” aan te geven. 
Dus de plek waar de ruimtelijke orde
ning uit het papieren stadium van de 
planning treedt, waar zij zichtbaar, tast
baar en dus concrete werkelijkheid 
wordt.
Dat gebeurt op het grondgebied van de 
gemeente. Daar ondervindt de burger 
aan den lijve wat mag en wat niet mag. 
Hij beleeft daar de ontmoeting met de 
voorschriften, waarin de overhèid haar 
beleid inzake de ruimtelijke ordening 
vastlegde: de bouwverordening en het 
bestemmingsplan.
Dat laatste vooral is in de ruimtelijke 
ordening van belang. Want alle (na
tionale of provinciale) structuurplan
nen, alle streekplannen en regeringsno
ta’s, hoe belangrijk cok, zij binden de 
burger niet. Je particulier ondervindt 
hun invloed slechts indirect, nl. via het 
bestemmingsplan. Wat is dat voor een 
ding, zullen sommigen misschien vra
gen. Welnu, in een bestemmingsplan 
stelt de gemeenteraad voor een (op 
kaart aangegeven) deel van het gemeen
telijk grondgebied de bestemming en 
het gebruik van de ruimte vast. Die 
bestemming betreft woondoeleinden, 
doeleinden voor handel en bedrijf, agra
rische, recreatieve on verkeersdoelein- 
den, doeleinden voor landschaps- en 
natuurbescherming, alsmede die voor 
openbaar nut: scholen, kerken, openba
re instellingen enz.
Kortom, alles wat „morgen” door bouw

of aanleg werkelijkheid wordt en ook 
datgene wat niet (meer) mag worden 
gerealiseerd, wordt „vandaag” in een 
bestemmingsplan vastgenageld. Zodra 
dat plan de goedkeuring van het „hoger 
gezag”, nl. van Gedeputeerde Staten ge
kregen heeft en op eventuele beroep
schriften door de Kroon is beslist, is het 
bestemmingsplan (tot de eerstvolgende 
herziening, natuurlijk) onaantastbaar 
geworden.

Democratisering
Dat is — heel kort samengevat — de 
uiteindelijke verwerkelijking van de 
ruimtelijke ordening. De beslissende fa
se waarin de meest betrokkene, de par
ticulier, er direct mee te maken krijgt. 
Als men de vraag stelt: wordt de enke
ling daar nu voldoende bij betrokken, 
dan antwoord ik: nee! Dat is deels zijn 
eigen schuld, doch voor dat manco is 
evenzeer de gebruikelijke „gang van 
zaken”, dus de procedure aansprakelijk. 
De praktijk wijst uit dat de meeste men
sen, die een materieel belang bij een 
door een bestemmingsplan vast te stel
len bestemming of gebruik (van hun 
grond of gebouwen) geschaad achten, 
voldoende gelegenheid hebben om uit en 
te na die belangen te bepleiten. Dat 
kan normaliter tot in drie instanties 
geschieden, bij de gemeenteraad, bij 
Gedeputeerde Staten en tenslotte bij de 
Kroon.
Voordat deze laatste en hoogste instan
tie een beslissing genomen heeft (en dat 
is helaas niet aan een termijn gebonden, 
zodat het van kraclit worden van vele 
bestemmingsplannen schier eindeloos 
stagneert tot groot verdriet van ge
meentebesturen en anderen!) staat niets 
vast. Op dat punt is dus ruim voldoen
de rechtsbescherming aan de burger 
gewaarborgd.
Op het stuk van het actief mobiliseren 
van de belangstelling ,de inspraak of 
het informeren-vóóraf van de plaatse
lijke bevolking, ligt er nog heel wat 
braak...! Het lijkt mij goed om dat 
vrijwel maagdelijk gebied van de de
mocratisering van de ruimtelijke orde
ning in het volgende artikel te betreden.

BESCHERMING 
WERKNEMER BIJ 
BEDRIJFSSLUITING
V.V.D. minister Polak heeft een wets
ontwerp ingediend waarbij de ontslag
termijn voor de werknemers werd ge
bonden aan de duur van het dienstver
band na het bereiken van de 45-jarige 
leeftijd.
Bovendien werd een privilege vastge
legd met betrekking tot de pensioen 
aanspraken. Hiermee is — aldus de heer 
Boertien (A.R.) die mede sprak namens
K.V.P., D’66 en P.v.d.A. — een eerste 
stap gezet op de weg naar een betere 
bescherming van de werknemer bij ont
slag.
Och, zei de Boerenpartijman Kronen
burg, wat betekenen een paar weken 
korter of langer werken op een leven 
van werkloosheid. Bovendien legt dat 
op de ondernemer/werkgever een loden 
last. Nee — wij zijn tegen.
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Moeilijkheden

RONDOM 
HET GESPREK 
VAN DE .18'

De A.R.P. hecht ook in deze tijd 
grote waarde aan christelijke 

partijformatie om politiek te be
drijven vanuit de bijbel. Ons partij
bestuur is van oordeel, dat allen, 
die zo’n politiek voorstaan met 
kracht moeten blijven streven naar 
een samenwerking in deze zin, 
waarbij geen scheiding mag plaats
vinden op niet wezenlijke gronden. 
Christelijke politiek moet gevoerd 
worden met een goed program en 
aan de concrete uitvoering daarvan 
moet in de praktijk daadwerkelijk 
gestalte worden gegeven.
Als het kan moet de A.R. Partij dit 
niet alleen, op eigen houtje doen, 
maar samen met anderen, met 
name met K.V.P. en C.H.U. Daar
om zijn A.R.P., C.H.U. en K.V.P. 
ook samen besprekingen begonnen 
via officiële delegaties en zijn de 
„18” na de verkiezingen van vorig 
jaar beziggegaan.

Fundamenteel
Dr. W. P. Berghuis heeft vorig jaar als 
voorzitter van de A.R.P. daarbij ge
zegd, dat het noodzakelijk was, dat de 
drie christelijke parijen fundamenteel 
met elkaar gingen praten over de wen
selijkheid en noodzakelijkheid van 
christelijke partijformatie en christe
lijke politiek met als stuwkracht het 
christelijk geloof, dat reële inhoud 
geeft aan christelijke politiek. Daarbij 
mag het niet gaan om een soort cen
trumachtige positie, maar om een 
eigen politiek vanuit de radicaliteit 
van het evangelie.
Daar waren de „18” mee bezig. De 
„18” hebben diverse werkgroepen ge
vormd om na te gaan hoe men funda
menteel dacht en ook om te kijken hoe 
men programmatisch tegenover elkaar 
stond en of ook daarin een basis te 
vinden was voor meer samenwerking.

Toen deden zich moeilijkheden voor in 
de K.V.P. Die moeilijkheden hebben 
ertoe geleid,, dat een aantal personen 
uit de K.V.P. is getreden en een afzon
derlijke groep is gaan vormen, de 
groep-Aarden of de partij Radicalen 
onder voorzitterschap van Bogaers.
Gevolg Is geweest, dat de werkzaam
heden in de groep van „18” zyn opge
schort om aan de partijbesturen de 
gelegenheid te geven voor beraad over 
de ontstane situatie en over de resulta

ten en het werkprogram van de „18”. 
Een aantal stukken was bijna klaar, 
die zijn nog niet afgerond, maar men 
heeft nu de partijen de gelegenheid 
willen geven zich een oordeel te vor
men.
Wanneer ik nu iets over de situatie zeg, 
dan is dat bepaald nog geen afgerond 
verhaal, want het beraad in anti-revo- 
lutionaire kring is nog volop aan de 
gang. Dat beraad heeft tijd nodig en 
voor dat beraad moet men ook tijd 
nemen, want het gaat om belangrijke 
zaken. Dat beraad is trouwens alleen 
reeds gewenst om eventuele communi
catiestoornissen te voorkomen. Ik wil 
echter wel een aantal overwegingen 
weergeven, die bij dat beraad een rol 
zullen moeten spelen en van wezenlijk 
belang zijn.

Goede opstelling
Een eerste overweging is, dat wij met 
elkaar tot een goede politieke opstel
ling willen proberen te komen; dat is

de intentie waarmee de anti-revolu- 
tionairen aan het gesprek deelnemen. 
Wij trachten tot een zodanige opstel
ling te komen, welke ool̂  kan aanspre
ken hen die in de politiek elders hun 

' geloof willen beleven. Voorop staat dus, 
dat wij christelijke partijformatie van 
wezenlijk belang vinden, met een goed 
program, dat in de concrete politiek 
daadwerkelijk wordt uitgevoerd.
Een tweede overweging is, dat de dui
delijkheid, waarover iedereen het 
heeft, niet wordt bevorderd door meer 
partijen. Ook uit dat oogpunt moet de 
afsplitsing van de groep-Aarden en de 
oprichting van de partij Radicalen on
der leiding van Bogaers betreurd wor
den. Het valt niet in te zien, dat door 
deze afsplitsing de gewenste duidelijk- . 
heid wordt bevorderd, tenzij men als 
uitsluitend en hoogste doel ziet, dat 
een progressieve concentratie tot stand 
komt.
Overigens is zo’n progressieve concen
tratie nog een begrip zonder inhoud, 
want wat verstaat men daaronder? 
Afgezien daarvan, een progressieve 
concentratie roept de gedachte op aan 
anderzijds een conservatieve concen
tratie.
Dat is in ons land een onjuist, een niet 
reëel dilemma, waarin wij ons niet 
door een Den Uyl, noch door een Van 
Mierlo noch ook door anderen laten 
inpassen. De christelijke partijen zul
len uit hun daden moeten laten blij
ken, dat dit inderdaad niet zo is. Zij 
zullen een andere, een eigen weg moe
ten aangeven.
Eei. derde overweging is de vraag; 
waar staat de groep-Aarden? Zij heelt 
gesteld geen christelijke partij te wil
len zijn maar een partij van christe
nen; wat houdt lat in, wat is de basis 
voor hun partij? Is het in feite een 
doorbraakpartij als bijvoorbeeld de 
P.v.d.A.? Wat scheidt hen wezenlijk 

-van die partij? Het is van belang, dat 
de partij Radicalen zich duidelijk uit
spreekt. De Anti-Revolutionaire Partij 
ziet in haar program van actie als één 
van de hoofdlijnen van een beleid dat 
land en wereld dient, dat de christelij
ke partijen waar mogelijk moeten 
gaan samenwerken en de politieke ac
tiviteiten samenvoegen. Vindt de 
groep-Aarden, de partij Radicalen van 
Bogaers, zelf dit zij daarbij hoort, of 
vindt zij dat niet? Ik dacht, dat dit 
fundamentele vragen van dit ogenblik 
zijn.
Een vierde overweging is, dat de nog 
niet afgeronde stukken van de „18” — 
waarover inmiddels in de pers, overi
gens dus voortijdig, publikaties zijn 
verschenen — praktisch overal een 
sterke indruk nagelaten hebben: voor
al ook omdat zij een moderne, dyna
mische indruk geven van christelijke 
politiek in deze tijd. Dat is een wezen
lijk punt, omdat dit één van de ele
menten is dat bij ons zwaar weegt. 
Daarnaast zal nadrukkelijk een rol 
spelen de uitvoering van dat program. 
Dat is een volgende fase.

Werken vanuit evangelie
Een vijfde overweging is, dat de Anti- 
Revolutionaire Partij wil uitgaan van 
de radicaliteit-van het evangelie. Dit 
moet ook tot uiting komen, daaraan 
wil zij consequent vasthouden. K.V.P. 
en C.H.U. hebben zich ook positief uit
gesproken over christelijke partijfor
matie. Men wil een consequent voor
uitstrevend beleid voeren. Ik dacht, dat 
dit geïnterpreteerd moet worden als 
een bewust willen werken vanuit het 
evangelie. Dat is een belangrijk gege
ven.
Overigens is he  ̂ zo, dat bij de K.V.P.

op dit ogenblik de moeilijkheden nog 
niet zijn opgelost. Het is ook van be- 

^tekenis te weten hoe in de K.V.P. de 
zaken precies liggen. Dit valt niet af 
te doen met de opmerking, dat het een 
interne K.V.P.-aangelegenheid is, want 
de K.V.P. is één van de gesprekspart
ners; de andere partners hebben er al
le belang bij hoe die K.V.P. eruit ziet, 
en hoe men daar met elkaar omgaat. 
Net zo goed als men er in de K.V.P. 
alle belang bij heeft te weten hoe het 
zit in de C.H.U. m de A.R.P.
Een zesde overweging is, dat de acti
viteiten in organisatorisch kader moe
ten plaatsvinden. Er is een officieel

Op deze pagina staat de radio
toespraak, die mr. W. de Kwaad- 
steniet, secretaris van de A.R.P., 
woensdag 13 maart j.1. heeft ge
houden. I.v.m. de actualiteit van 
het onderwerp drukken wij dit
maal de complete tekst af. U kunt 
de rede aanvragen op het A.R. 
partijbureau, Dr. Kuyperstraat 3, 
Den Haag.

gesprek aan de gang tussen delegaties 
uit K.V.P., C.H.U. en A.R.P. Dit ge
sprek heeft een oficiële status. De par- 
tij-organen beslissen over de voortzet
ting van dit gesprek.
Dit moet voorop staan. De gedachte is 
hier en daar geoperd, dat de „18” het 
gesprek vanzelfsprekend zouden moeten 
beëindigen, nu een afsplitsing in de
K.V.P. heeft plaatsgevonden. Die ge
dachte is niet terecht. Er is een officieel 
gesprek aan de gang. Dit is een zaak 
voor de officiële partij-instanties.
Een zevende overweging is, dat in 
onze partij plaats is voor iedereen die 
het program onderschrijft en langs de 
geëigende organisatorische weg in de

RESOLUTIES 
VAN DE
ARJOS
lAE onderstaande resoluties heeft het 
^  hoofdbestuur van de Arjos ter goed
keuring voorgelegd aan de Arjosraad, 
die zaterdag 16 maart bijeenkomt. De 
Arjosraad is het politieke overleg
orgaan van de A.R. jongerenorganisatie. 
De raad is bjj de reorganisatie van de 
Arjos, vorig jaar, ingesteld. De onge
veer 100 leden zijn nu benoemd, maar 
worden in de toekomst gekozen door 
de provinciale afdelingen.

1. De raad aanvaardt het bestaan van 
een relatie tussen het christelijk geloof 
en alle individueel handelen, het poli
tiek handelen daarvan niet uitgesloten. 
De raad baseert zich verder op haar 
voorkeur voor christelijke partijforma
tie, overtuigd als zij is dat een partij 
die wil uitgaan van de vernieuwende 
kracht van het evangelie, de kiem in 
zich draagt voor het bouwen aan een 
rechtvaardiger samenleving, waarin 
vrede heerst.
2. De raad waardeert het overleg, als 
gevoerd in de kring van de 18, positief, 
als zijnde een poging, hen die in de 
politiek aan een samenwerkingsverband 
van christenen de voorkeur geven, bij

been te brengen. Het staat echter voor
de raad vast dat het uitgangspunt zoals 
in resolutie I geformeerd, duidelijk dient 
door te werken in de concrete politieke 
opstelling.

partij mee wil werken. Voor ieder, die 
zijn kracht wil geven aan de christe
lijke politiek, die werkzaam wil zijn 
vanuit het evangelie in de politiek, 
moet op deze wijze plaats zijn in die 
partij. Wij gaan er ook vanuit, dat dit 
in de andere partijen eveneens het ge
val zal zijn. Hierbij sluit nog aan, dat 
men niet af moet gaan op sympathieën 
of antipathieën, voor of tegen bepaalde 
personen. Het gaat om de zaak waar
voor men staat.
In de politiek mag men nooit alleen op 
de man spelen. Als men werkelijk een 
visie heeft op de samenleving, dan is 
die visie niet afhankelijk van één of 
meer personen, maar dan is die visie 
afhankelijk van een geestelijke achter
grond.

In het voorgaande is een aantal 
overwegingen weergegeven, die van 
belang zijn. Ik dacht, dat men niet al
leen in de Anti-Revolutionarie Partij 
met deze zaken heeft te maken, maar 
ook daar buiten. Daarom leek het mij 
juist in deze radio-uitzending deze 
overwegingen naar voren te brengen.

Voor de wereld
De christelijke partij is er voor de we
reld. Het is haar taak mens en samen
leving te dienen. Zij kan alleen be
staan als zij wat licht uitstraalt, wat 
recht hrengt in de samenleving. Daar 
gaat het met alle gebrekkigheid om. 
Daarnaar willen wij streven. Alle 
christenen die er ook zo over denken 
zouden hier samen mee bezig moeten 
zijn. Daarbij is een gemeenschappe
lijke intentie alléén niet voldoende. 
Dat wordt ook gesteld in het inleiden
de stuk van „18”. Daartoe is onont
beerlijk een in hoofdzaken gezamen
lijk en duidelijk program, èn overeen
stemming over de uitvoering daarvan.

Het resultaat van de 18 zal zij dan ook 
beoordelen op het uitgangspunt, het pro
gramma en de garanties betreffende de 
uitvoering daarvan. Niet een groter ver
band op zich, maar hetgeen men voor
staat, acht de raad beslissend.
3. De raad betreurt het uittreden van 
de groep Aarden uit de KVP en de daar
uit voortvloeiende oprichting van de 
partij „radikalen”. Waar in een chris
telijke politieke partij een breuk ont
staat met als doorslaggevende oorzaak 
een gebrek aan vertrouwen, moet vast
gesteld worden dat de doorwerking van 
het uitgangspunt hier heeft gefaald.
In dit kader is de raad teleurgesteld 
over het feit dat het KVP-bestuur de 
moed niet heeft kunnen opbrengen uit 
zich zelf de heer Bogaers als vice-voor- 
zitter voor te stellen.
4. Het gebeuren in de KVP en de op
richting van de partij „radikalen”, heeft 
invloed op het overleg binnen de 18. De 
raad spreekt als haar mening uit dat 
dit beraad voorlopig niet dient te wor
den hervat. In de komende periode zal 
er, naast een kennisneming van het re
sultaat van de 18, in de ARP eén fun
damenteel doorspreken van de te vol
gen koers dienen plaats te hebben. De 
raad sluit zich aan bij de verklaring van 
het hoofdbestuur van de Arjos, waarin 
dit bestuur om een congres vraagt.
5. De nieuwe partij „radikalen” heeft 
zich aangediend als een partij van 
christenen, voor wie de christelijke in
spiratie drijfveer is. De Arjosraad is 
van oordeel dat hierin eer. basis ligt 
om met deze partij in het kader van de 
18 een gesprek te hebben.
Indien dit in de 18 niet mogelijk blijkt 
te zijn, dan zal de Anti-Revolutionaire 
Partij naar de mening van de raad het 
initiatief tot een dergelijk gesprek die
nen te nemen.
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Uhebt allen vroeger of later vrel 
gehoord of gelezen van het 

gevecht van onze voorouders te
gen het water. Een gevecht waar
mee wij vandaag nog steeds bezig 
zijn. Thans wellicht het meest 
spectaculair in het IJsselmeer en 
bij de Delta-werken.
U weet, dacht ik, dat het daarbij 
allang niet meer alleen gaat om 
uitsluitend landbouwzaken doch 
evenzeer om andere dingen, als in
dustrie en recreatie, om maar een 
paar te noemen.
Dat gevecht is er één voor het be
houd van het goede water en te
gen het ontstaan van kwaad water, 
al zijn deze twee nauwelijks te 
scheiden. Kwantiteit en kwaliteit 
van het water spelen hierbij een 
grote rol. Daar bovenop komen dan 
nog eens de (subjectieve?) eisen 
die de mens er aan stelt.

Gelderland met zijn grote en kleine ri
vieren geeft doorgang aan veel water 
uit het buitenland — denk maar aan 
de Rijn, maar de kleine als Berkel en 
Oude IJssel doen dat evenzeer. Vraagt 
de eerste inperking door dijken, de 
laatste geven weer andere zorgen.
In het volgende zal worden getracht de 
water-zaken van de provincie Gelder
land wat nader te belichten. Natuurlijk 
kan daarbij niet worden voorbij gegaan 
aan het kosten- en lastenvraagstuk.-

Water schappen
Al klinkt het misschien ongeloofwaar
dig i.v.m. de hoogteligging van de Ach
terhoek en de Veluwe, toch is Gelder
land zo goed als geheel opgenomen in 
waterschappen en polders. Uiteraard 
valt de centrale Veluwe daarbuiten. 
Aanvankelijk praktisch een zuiver agra
rische aangelegenheid, i.v.m. de kwan
titeit, de af voer van water, is de tijd 
daar dat ook de kwaliteit van het op
pervlaktewater een woordje gaat mee
spreken.
Het Waterschap van de Berkel is als 
eerste thans ook belast met de water
zuivering, voorheen nog een zaak van de 
betrokken gemeenten. De taken van de 
Waterschappen wo’'den zo steeds uit- 
gebreider.
Stellen de boeren steeds hogere eisen 
aan de waterbeheersing door het inten
sievere gebruik van de grond — meer 
dan verdubbeling van de rundveebezet- 
ting met een betere ruwvoeder voorzie
ning dan 30 Jaar geleden — ook de 
bevolking, landbouw en industrie met 
hun afvalwater vragen om een zuive
ring en snelle afvoer.
Uiteraard stelt dit alles hogere eisen 
aan de bestuurders en de technische 
uitrusting van een waterschap.
Het Provinciaal Bestuur is dan ook om
streeks 1950 al begonnen met te streven 
naar grotere eenheden.
De toenmalige A.R. gedeputeerde mr. 
Eling Visser heeft in het tot stand ko
men van vele concentraties een werk
zaam aandeel gehad. Ter vergelijking 
enkele cijfers van 1958 (toen de concen
tratie al op gang was) en 1967.

1958 1967
waterschappen, polder
districten ........................ 29 28
zeepolders ........................ 3 —
dorpspolders ....................  42 —
buitenpolders ................  36 9
Natuurlijk houdt deze reorganisatie niet 
een diskwalificatie in van de dorps- en 
buitenpolders. Ze hebben in het verle
den goed gewerkt. Uitsluitend de zich 
aftekenende ontwikkelingen waren en 
zijn aanleiding om vroegtijdig tot een 
ruimere opzet te komen. Dit proces zal 
de komende Jaren zeker nog voortgang 
vinden.
Zoals reeds opgemerkf, één der oorza

WATERBEHEERSING

GELDERLAND DOOR IR. S. KINGMA
Directeur Chr. Middelbare
Landbouwschool, Doetinchem.

Oeverafkalving bij Cortenoever.

ken is het intensievere grondgebruik. 
Getuige o.a. de vele ruilverkavelingen 
die in Gelderland reeds zijn uitgevoerd, 
in uitvoering zijn of staan te dringen 
om in uitvoering te komen. In de Be
tuwe is dit al een heel eind gevorderd, 
de Achterhoek is ongeveer halverwege, 
op de Veluwe komt deze zaak wat moei
lijk van de grond doch ook daar zijn 
aanwijzingen tot een grotere drang. 
Voor de Achterhoek komt daar nog een 
factor bij n.1. het Duitse water.
Enkele waterschappen daar, omvatten 
het Nederlandse stroomgebied van ri
viertjes die in Duitsland ontspringen en 
daar veel water opnemen. Zo ligt ±  58Vo 
van het stroomgebied van de Berkel en 
van dat van de Oude IJssel aan de 
overzijde van de grens. Daar stelt men 
eveneens hogere eisen aan de wateraf
voer, terwijl in enkele gebieden tevens 
ontginningen zijn ot stand gekomen. 
Het overtollige water komt door dit al
les veel sneller naar Nederland waar
door veel hogere eisen aan het profiel 
van onze afvoerwegen worden gesteld. 
Een bijzonder probleem vormt daarbij 
het zich in Nederland afzettende zand, 
waarvan de verwijdering een kostbare 
zaak dreigt te worden.
Wel zijn er in het kader van het Grens-' 
traktaat gemengde Nederlandse-Duitse 
Commissies, die zich met dit soort pro
blemen bezig houden, doch dit is werk 
van lange' adem. Afdoende zou hier zijn 
internationale waterschappen, zodat het 
gehele stroomgebied waterstaatkundig 
onder één regiem kwam.

spreekt vanzelf dat de uitvoering en het 
onderhouden van de vele verbeterings- 
werken handen vol geld kost. Dan duikt 
het schier onoplosbare probleem van de 
lasten op, waarover straks meer.

Opmerkingen in deze richting vinden 
tot dusver in de bestuurlijke sector nog 
weinig veerklank. ’t Zal ook wel mak
kelijker gezegd dan gedaan zijn. Het

Dijkverzwaring
De strijd tegen het Rijnwater dateert al 
uit het begin van onze jaartelling. Ook 
deze strijd gaat nog steeds door. Aan
leggen van dijken en dijkdoorbraken: 
langs Rijn, Lek, Waal en IJssel zijn er 
de overblijfselen van te vinden.
Enkele jaren geleden, kwam als resul
taat van de moderne rekentechnieken 
uit de bus dat de bandijken langs onze 
grote rivieren op vele plaatsen niet bij 
machte zouden zijn de hoogste te ver
wachten waterstanden binnen de per
ken te houden.
De Provinciale Waterstaat ging aan het 
meten en kwam tot de conclusie dat 
±  260 km dijk te zwak en te laag was. 
Becijferd werd dat om deze dijken op 
peil te brengen een bedrag van 150 mil
joen gulden nodig zou zijn.
Sindsdien ligt het probleem dijkver
zwaring op de bestuurstafel van vele 
waterschappen. Immers de waterschap
pen dragen in eerste instantie de zorg 
voor deze dijken. De vraag is weer: wie 
zal dit betalen.
Zonder meer is duidelijk dat de water
schappen — dus de ingelanden — deze 
kosten nimmer zullen kunnen opbren
gen. Er is dus aangeklopt bij het Rijk 
dat aanvankelijk 45“/o subsidie heeft 
toegezegd, maar toen was de kosten
raming uitgekomen op 75 miljoen gul
den. Latere berekeningen toonden aan 
dat dit onvoldoende was terwijl ook 
verzwaring van de aan de dijken te

stellen eisen het dubbele van dit be
drag te voorschijn toverden.
Dit hete hangijzer heeft al heel wat 
woorden doen vallen in de Provinciale 
Staten. De Waterschappen kunnen zon
der nadere subsidietoezeggingen eigen
lijk niets doen. Enkele Waterschappen 
zijn met voorschotten van de Provin
cie in staat gesteld op basis van de 
45“/o Rijkssubsidie op de allerslechtste 
plaatsen iets te doen, doch tot uitvoe
ring daarvan is het nog nauwelijks ge
komen.
Algemeen is men van gevoelen dat de 
Rijksoverheid in deze zaak een aller
eerste taak van hulpverlening heeft. 
Mochten spoedig deze hoge waterstan
den komen dan is de ramp niet te over
zien. De dan geschade belangen reiken 
ver uit boven die van de eigenaren van 
zowel gebouwd als ongebouwd .Eigen
lijk zou het Rijk alle kosten moeten ne
men, of tenminste 90“/o zoals bij de 
Deltawerken.
Een Uommissie uit de Gelderse Water- 
schapsbond probeert de zaak nu weer 
op gang te brengen, tot dusver, ondanks 
persconferenties en T.V.-reportage, met 
weinig direct resultaat.

Het Provinciaal Bestuur zelf is op dit 
punt zeer diligent. Door de Provinciale 
Staten werd in 1965 een motie met al
gemene stemmen aangenomen waarin 

. tot uitdrukking werd gebracht dat de 
toegezegde Rijkssubsidie van 45“/o ten 
enenmale onvoldoende is. Helaas komt 
er nog geen schot in deze hoogst be
langrijke en urgente zaak, hetgeen met 
name in de Beneden Betuwe catastro
fale gevolgen kan hebben.

Baarbroeksedijk, zomer ’58

Op dit punt spelen de kosten ook weer 
de rol van de hete bry waar men om 
heen draait.
Het is noodzakelijk dat hieraan op zeer 
korte termijn een einde komt. Immers 
dan zal het nog wel ongeveer 20 jaar 
duren voordat al het werk is uitge- 
voerd.

De lasten

- -Ü Een niet specifiek Gelders probleem is 
het lastenvraagstuk. Bekend veronder
steld mag worden dat van ouds de 
grond-eioenaren de waterschapslasten 
betalen, al of niet naarmate hun. gron
den belang hadden bij de waterschaps- 
werken — de z.g. classificatie.
De laatste jaren gaan hoe langer hoe 
meer waterschappen naast het onge
bouwd, ook de gebouwde eigendom aan
slaan.
Daarmede is dan de inkomstenbron van 
de waterschappen wel ongeveer afge
bakend. De touwtjes zullen dan aan el
kaar moeten worden geknoopt door de 
aanslag per eenheid omhoog te bren
gen.
In 1966 heeft het Provinciaal Bestuur
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een stuk openbaar gemaakt waarin ge
tracht is per waterschap globaal te 
schatten hoe de lasten per ha zullen 
worden als alle nu noodzakelijk ge
achte kapitaalswerken zijn uitgevoerd. 
Daarbij is rekening gehouden met de 
eventuele Rijkssubsidie voor A-2 wer
ken (Cultuurtechnische werken uitge
voerd door Gemeenten of Waterschap
pen).
Eventuele verhogingen voortvloeiende 
uit de dijkverzwaringen zijn in de on
derstaande bedragen niet opgenomen. 
De geschatte lasten zullen dan uiteraard 
in de verschillende waterschappen zeer 
verschillend zijn, al naar gelang er wei
nig of veel kapitaalswerken zijn of moe
ten worden uitgevoerd.
Voor het ongebouwd zullen slechts en- Waaldijk, Tielerwaard, zomer ’58.

Ir. S. Kingma

kele waterschappen met de aanslag be
neden ƒ 50,— per ha blijven, vele rond 
de ƒ 70,— zitten, enkele dicht tegen 
ƒ 100,— en een paar boven ƒ 100,— ko
men.
Lezer, u zult begrijpen dat vele grond
bezitters in deze streken zich afvragen 
„waar moet dat heen als de pachten 
zijn vastgesteld op ƒ 150,— — ƒ 200,— 
per ha” . Immers voor velen gaat meer 
dan de helft van de pacht dan al weg 
aan waterschapslasten. Komen daarover 
heen dan nog de aanslag gebouwd, ruil- 
verkavelingsrente, grondbelasting en 
baatbelasting, dan is het rendement 
nauwelijks meer dan nihil.
De Unie van Waterschapsbonden heeft 
dan ook reeds eind 1963 een nota aan
geboden aan de Rijksoverheid, met het 
verzoek de zaak van de waterschappen 
in studie te nemen en als overgangs
maatregel reeds 30“/o van de jaarlijkse 
lasten als subsidie van het Rijk te mo
gen ontvangen.

De minister heeft het eerste gedaan, 
door het instellen van de Commissie 
Steenbeek, die half 1966 rapport uit
bracht.
Deze Commissie komt tot de conclusie 
dat de zaken niet zo zwart zijn als is 
voorgesteld en dat de waterschappen 
langs andere wegen verlichting van las
ten kunnen zoeken. Dit mag in enkele 
gevallen waar zijn, in zijn algemeenheid 
hebben de waterschappen in Gelderland 
deze mogelijkheid niet of nauwelijks. 
Vele waterschappen hebben ook wegen 
in onderhoud. Aanbevolen wordt deze af 
te stoten naar de gemeenten, doch deze 
zullen daartoe alleen bereid zijn tegen 
vergoeding van de gekapitaliseerde on
kosten. Op korte termijn kan dit geen 
bijdrage leveren voor verlaging van de 
lasten. In hoeverre de wet uitkering we
gen dat wel kan doen moet worden af
gewacht, doch het feit dat het hier 
hoofdzakelijk quartaire wegen betreft, 
doet ook geen wonderen verwachten. 
Overigens — de regering heeft haar 
standpunt nog niet bepaald. De minister 
van Verkeer en Waterstaat heeft in ok
tober 1967 bij de discussie over de be
groting van zijn ministerie medegedeeld 
hierover in de eerste helft van 1968 een 
beslissing te zullen nemen.
Uitlatingen van de minister mogen doen 
verwachten dat het Rijk erkent dat de 
waterschappen zo langzamerhand veler
lei belangen dienen en dat het niet meer 
aangaat de daarvoor te maken kosten 
uitsluitend ten laste te brengen van het 
onroerend goed. De vraag is maar hoe 
dit alles straks wordt uitgewerkt.
Het is te hopen dat deze berg geen muis 
baart.

Oeverafkalving

Tot slot nog het punt van deoeverafkal- 
ving langs de grote rivieren, met name 
langs de IJssel. Deze afkalving is me
de het gevolg van de toenemende 
scheepvaart en de toeneming van de 
voortstuwing, dus vaker en hogere golf
slag.
Bij Doesburg bijv. werden in 1930 ge
teld bijna 37000 schepen, in 1964 onge
veer 47000, bij Zutphen resp. 22500 en 
45000 maar de totale tonnage bedroeg 
ruim het 5-voudige (3 — 16 a 17 mil
joen). Bron C.B.S. gegevens.
Er is al eens becijferd dat per jaar 
langs de IJssel ± 1 0  ha cultuurgrond 
verdwijnt. Niet alleen dat op deze wijze 
particulier bezit verdwijnt, doch ook 
dijken en kaden worden aangevreten 
en ondermijnd.
Herstelkosten zal ik u niet mee ver
moeien, doch ze zijn per ha zeer hoog, 
dat wilt u hoop ik wel aannemen. 
Aangezien de rivieren in beheer zijn 
bij het Rijk, zou kunnen worden ver
wacht dat de oevers daar bij zijn inbe
grepen. Tot dusver is elk verzoek bij 
het Rijk om hulp voor deze zaak er één 
aan dovemansoren geweest.
Het antwoord luidt steeds dat het Rijk 
wel zorg heeft voor het water maar niet 
voor de oevers, ’t Gevolg is dat er zo 
goed als niets gebeurt en dat zo hier en 
daar vrij zorgwekkende situaties ont
staan.

De minister, heeft onlangs het stand
punt van het Rijk nog eens bevestigd, 
er evenwel aan toevoegend dat wel iets 
zal worden ondernomen om verdere af

kalving te voorkomen. Zou dit mogen 
worden gezien als een begin van twij
fel aan het tot dusver ingenomen stand
punt?
Het lijkt haast te mooi om waar te zijn. 
Waarde lezer, in het begin schreef ik 
dat het gevecht tegen het water nog 
steeds door gaat. In het voorgaande 
ging het nog hoofdzakelijk over de 
kwantiteit, de hoeveelheid water die 
snel moet worden afgevoerd. Daarvoor 
moeten in onze mooie provincie nog ve
le voorzieningen worden getroffen om 
rampen te voorkomen.

Kwaliteit
De kwaliteit kwam nauwelijks ter spra
ke. Dat ook dat een probleem is moge 
blijken uit het feit dat een wet in voor
bereiding is over de zuivering van het 
oppervlaktewater, een Rijksaangelegen
heid dus.
De provincie Gelderland loopt daarop 
reeds enigszins vooruit, gezien hetgeen 
werd medegedeeld over het waterschap 
van de Berkel.
Met het bovenstaande zijn alle water- 
problemen nog niet eens aangesneden. 
De drinkwatervoorziening is niet aan
geroerd. Die heeft hiermede wellicht 
niet alles te maken, maar staat er toch 
wel dicht bij. In de toekomst zeer zeker, 
gezien het waterverbruik per hoofd van 
de bevolking. Enkele weken geleden 
hebt u daarover iets in Ned. Gedachten 
kunnen lezen.
Ik hoop van harte dat door het boven
staande dit gehele complex van water- 
kwesties de zaak zelf voor u niet is 
verwaterd.

DE
BETEKENIS 
VAI

RECREATIE
SCHAP
• Vervolg van pag. 1

aan: de speedboot verdraagt zich niet 
met de sportvisserij, en evenmin met 
het zeilen en het vrije zwemmen.

Boveilgemeentelijk orgaan
Tal van beslissingen moeten worden ge
nomen. Het spreekt welhaast vanzelf 
dat vooral kleinere gemeenten, die in 
de grote recreatiegebieden liggen, hier 
voor grote moeilijkheden zouden komen 
te staan, wanneer zij dit geheel alleen 
zouden moeten doen. Denk slechts aan 
de juiste situering van verzorgingscen- 
trales en de accommodatie daarvan. 
Denk ook aan het complex van verorde
ningen, dat voor een groot gebied een 
eenheid moet zijn. Daar komt nog zo 
het een en ander bij. Een bovenge
meentelijk orgaan biedt de beste waar
borgen voor gecoördineerd optreden.

Vooral ook wanneer grote steden buiten 
het eigenlijke recreatiegebied gelegen, 
hieraan terwille van de specifieke be
langen der Inwoners deelnemen. Zo kan 
de technische inbreng, ook in bestuur
lijk opzicht, van de grote gemeenten op 
de juiste wijze worden geïntegreerd en 
blijft de deskundige stem van de eigen 
bevolking van het gebied haar kracht 
behouden. Zo kunnen ook op de juiste 
wijze de middelen worden verkregen, 
waarover het recreatieschap moet be
schikken om de taken te kunnen uit
voeren. Het is redelijk dat bij de ver
deling der lasten rekening wordt gehou
den met het aantal inwoners der sa
menwérkende gemeenten. Rotterdam 
zal in de „Brielse Maas” meer moeten 
bijdragen dan Brielle zelf. Aan de an
dere zijde zullen echter de (vaak) klei
nere gemeenten op wier territoir zich 
de voor recreatie geschikte terreinen be
vinden, juist omdat hun financiële bij
drage geringer is, toch een zeer belang
rijk aandeel bij de organisatie van het 
geheel willen behouden. Het bovenge
meentelijk orgaan, het recreatieschap 
is het enige middel dat waarborgen 
biedt om het kostbare evenwicht te 
garanderen. Mede daarom is het van 
zo grote betekenis, dat een zeer voor
name bron van inkomsten voor het 
doen van investeringen en voor het kun
nen uitvoeren van tal van werkzaam
heden de rijkssubsidie en vaak ook die 
van de provincie is. Daarvan zijn alle 
betrokken gemeenten, ook de grote, af
hankelijk. De subsidie wordt gegeven 
voor het ganse recreatieschap, voor de 
totale taak, die het heeft te vervullen.
Voorwaarden voor het verlenen van 
zulk een subsidie is terecht de stich
ting van een recreatieschap. Het Rijk 
of de provincie, kan hier alleen doel
treffend met grote organen werken, kan 
en wil alleen „wat” doen, als gecoördi
neerd, bestuurlijk optreden gewaar
borgd is. Alleen al aan deze primaire 
voorwaarde ontleent het recreatieschap 
zijn betekenis.

Openluchtrecreatie
Tenslotte is er nog iets waarop gewe
zen dient te worden. Het recreatieschap 
is in de zin der wet van 1 april 1950 
gericht op één wel omschreven doel: de 
openluchtrecreatie. Maar in hetzelfde 
gebied opereren andere organen, ook 
met een bepaald doel. Het waterschap, 
de ruilverkavelingscommissie, organen 
van ruimtelijke ordening met de plano
logische diensten, de verkeerssector van 
'Waterstaat, Natuurmonumenten, econo
mische organen, enz., enz.
Hier kunnen zich grote spanningen 
voordoen. De voorbeelden liggen voor 
het grijpen. De burgemeester van Go- 
rinchem toornde onlangs tegen het 
voorontwerpstreekplan voor de Alblas- 
serwaard e.a., omdat daarin het accent 
zijns inziens teveel op de recreatie 
wordt gelegd: „een onvoorstelbare een
zijdigheid”, luidde het en we lezen in 
een avondblad van midden februari de 
in fysisch opzicht ongetwijfeld gerust
stellende mededeling dat de kring Mid

den-Utrecht de gemeente Maarssen met 
in een streekplan wil bevriezen{\).

Het spreekt vanzelf, dat bij de vaak 
tegenstrijdige en alle op zichzelf vaak 
goed verdedigbare belangen, een hecht 
bestuurlijk orgaan, dat de r ecr eat i e  
wil dienen, een krachtiger gespreks
partner is dan afzonderlijke gemeenten, 
die op zichzelf staan en alleen moeten 
opereren. Dit is een van de motieven, 
die binnen niet al te lange tijd in 
Twente tot het stichten van een re
creatieschap zal leiden. De ruimtelijke 
ordening in dit blad laat niet toe verder 
op het probleem in te gaan. Het zou 
van belang zijn enkele bestaande schap
pen en hun verordeningen kritisch te 
bezien. Dit kan nu niet. Het geciteerde 
nummer van „Recreatie” geeft hierover 
belangrijke beschouwingen*). We vol
staan aan het slot hierop de aandacht 
te vestigen.

») Zojuist is een boek verschenen van 
de heer H. Molendijk, getiteld 
„Openluchtrecreatie”.
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VOORZITTERS
SECRETARISSEN
PENNINGMEESTERS

T o t  het partijkader behoren 
met name voorzitters, secreta

rissen en penningmeesters. Wii 
gébruiken gemakshalve maar 
de mannelijke meervoudsvormen; 
maar u moet goed bedenken, dat 
er —  heel gelukkig — heel wat 
vrouwen bij zijn. Voorzitters, se
cretarissen en penningmeesters. 
Van wat? Van de kiesverenigingen, 
de Statencentrales, de Kamercen
trales, de Provinciale Comité’s, de 
plaatselijke partij-afdelingen, de 
(kleinere en grotere) regionale 
verbanden, de provinciale organi
saties.

Topfiguren
Kader zowel partij-politiek als partij- 
organisatorisch. Zij zijn met name de 
topfiguren op de diverse niveaus van 
onze organisatiestructuur. Met hun 
medebestuursleden, propagandisten, 
medewerkers en medewerksters, zijn 
zij de mensen, die bereid zijn ook tijd 
te offeren voor allerlei „huishoudelijke” 
werkzaamheden, waaronder contribu- 
tie-inning, verspreidwerk, huisbezoek, 
enzovoorts, zoals het P.v.d.A.-partij- 
orgaan „Opinie” dat een paar weken 
geleden omschreef.
Werkzaamheden, welke nodig zijn voor 
een partij organisatie. Zonder die werk
zaamheden kun je zo’n organisatie 
wel vergeten; dan is de organisatie, 
dan is de partij wèg.

Belangrijkste
De belangrijkste „huishoudelijke” 

werkzaamheden zijn die welke betrek
king hebben op leden van de partij en 
abonnees op het paftijweekblad. 
Ledenwinning en ab'onneewerving zijn 
de belangrijkste zaken waar het kader

in de organisatorische sector mee te 
maken heeft. Daarvoor hebben. de 
topfiguren van het landelijke provin
ciale, regionale en plaatselijke partij
kader te zorgen. Waar dat niet of in 
onvoldoende mate geschiedt, daar zakt 
de partij als organisatie langzaam maar 
zeker weg.
Waar de voorzitters, de secretarissen 
en de penningmeesters (met die hen 
behulpzaam zijn) wèl voor gestadige 
ledenwinning en abonneewerving zor
gen. daar neemt de partij — plaatse
lijk, regionaal, landelijk — daarente
gen een goede plaats in; daar leeft de 
meningsvorming en daar verbreidt zich 
haar invloed.

Anders
Het is van belang om in deze tijd op 
deze zaak met alle nuchterheid te wij
zen. Want „Opinie” signaleert — het 
heeft al in de rubriek „Oude en 
nieuwe citaten” in ons weekblad ge
staan — dat anders de organisatie
structuur in de knel zou dreigen te 
komen.
En dat is ook zo, wanneer steeds min
der mensen bereid zouden zijn hun 
tijd — voor deze voor een partij organi
satie zeer wezenlijke factoren — te 
offeren, waardoor steeds minder men
sen steeds meer tijd en enei'gie zou
den „moeten steken in niet-politieke- 
activiteiten” .
We achten deze opmerkingen over 
zaken welke ook in andere partijen 
een duidelijke rol spelen, van veel ge
wicht. In ons weekblad zijn soortgelij
ke kanttekeningen ook in de laatste 
tijd regelmatig gemaakt.

Naclrukkelijk
Wij onderstrepen dit nog eens nadruk
kelijk voor allen, die dit lezen, en

uiteraard met name voor de voorzit
ters, de secretarissen en de penning
meesters.
Vooral op hen rust een vrij grote ver
antwoordelijkheid, of zij zich dat nu 
altijd bewust zijn of niet, of zij daar nu 
zwaar aan tillen of niet. Het is gewoon 
een feit, dat een partij niet kan leven 
en werken zonder voldoende leden 
voor haar organisatie en zonder vol
doende abonnees op haar weekblad. 
Daarbij spelen in hoofdzaak twee din
gen een rol:
1. het punt van (verder doordringen
de) informatie en meningsvorming;
2. het punt van de financiën.

Goed bedenken
Alle partijen hebben hiermede te ma
ken; alle zijn zij daarmede bezig. Het 
bestaan en de invloed van de partijen 
is met deze twee punten in belangrijke 
mate gemoeid. Dat moet u goed beden
ken. Dat mo,-t u voorrl goed bedenken 
als „huishoudelijke” werkzaamheden u 
niet zo goed liggen. Als er niets aan ' et 
huishouden gebeurt, dan loopt het 
huishouden in het honderd. En dan 
zou het in het m.annen-huishouden, dat 
een politieke partij altijd nog in over
wegende mate is, langzaam maar zeker 
tijd worden om, daar waar het huis
houden niet zo erg best loopt, de vr or- 
zitters te vervangen door presidentes, 
de secretarissen door secretaressen en 
de penningmeesters door penningmees- 
teressen. Want de vrouwen zijn meer 
„huishoudelijk” aangelegd (zegt men).

Belangrijke vraag
Nu komt de op dit ogenblik be
langrijke vraag. Zoals u -weet 
voert onze partij momenteel een 
landelijke abonneewerfcampagne 
voor ons weekblad „Nederlandse

Gedachten” onder het motto „Eén 
op vier”.
Velen hebben reeds enig „huishou
delijk” werk gedaan. Nu de vraag: 
welke voorzitters, secretarissen en 
penningmeesters —  mannelijke en 
vrouwelijke —  hebben nog geen 
enkel „huishoudelijk” werk ge
daan?
Welke voorzitter (of presidente), 
welke secretaris (of secretaresse), 
welke penningmeester (of pen- 
ningmeesteresse) —  van kiesvere
niging, Statencentrale, Kamercen
trale of Provinciaal Comité —  
vindt het nu nog „gewoon” om 
over een paar weken desgevraagd 
te (moeten) antwoorden: neen, ik 
heb nog niet één abonnee gewor
ven en ik heb er ook nog niets aan 
gedaan?
Honderden, overal in het land, 
hebben inmiddels reeds bewezen 
dat het kan!
Onderschat het belang van deze 
zaak alstublieft niet.

A.R. STAATKUNDE 

IN VOGELVLUCHT
¥n vogelvlucht vragen wij graag 
*  even uw aandacht voor de beide 
laatste nummers van A.R. Staats- 
kuude.
Het januari-nummer opent met 
een artikel van prof, dr. W . Albe- 
da over „Economische groei in we- 
reldperspectief”. In dit artikel be
spreekt prof. Albeda de tweede 
van de vier bundels studies, die 
verschenen ter voorbereiding van 
de conferentie „Kerk en samenle
ving”, die in juli 1966 te Genève 
plaatsvond. De beide andere bim- 
dels zullen in volgende nummers 
worden besproken.
In het artikel wordt een aantal 
waardevolle gegevens en gedach
ten weergegeven met af en toe een 
kanttekening daarbij.

Geweldloosheid
De heer D. Kooiman (de schrijver van 
de artikelen-serie over China in ons 
blad - redactie) geeft de opvattingen 
van Gandhi en Nehru over geweld
loosheid weer. Het is een zeer informa
tief artikel. Het artikel kreeg als neven
titel mee. Een actueel debat? Bijna aan

het eind van zijn artikel zegt de schrij
ver daarover; „Wij menen dat de dis
cussie tussen Gandhi en Nehru zoals 
hierboven geschetst voor de situatie van 
vandaag haar betekenis niet heeft ver
loren. Verschillende, thema’s die in de 
huidige bezinning op het oorlogsvraag- 
stuk aan de orde komen, treffen wij ook 
aan bij deze leiders van het nieuwe 
India, vaak in meer uitgewerkte vorm. 
Dit geldt dan met name voor het in
zicht, dat vredespolitiek geen passieve, 
maar een bij uitstek actieve zaak is, die 
zich richt op een zodanige verandering 
van de samenleving, dat de oorzaken 
tot geweld worden weggenomen.
In het januari-nummer bespreekt prof. 
mr. I. A. Diepenhorst tenslotte het boek 
„De vliegengod” van prof. H. Bianchi. 
Dit boek bevat opstellen over gezag, 
recht en orde. De professorale conclu
sie over dit boek luidt;
„De hier besproken bundel is van 
waarde. De auteur handhaaft overtui
gend zijn naam van een origineel den
ker, die niet door anderen plat getre
den paden bewandelt. Zijn geestdrift 
voor de zuiverheid der tussen-mense- 
lijke verhoudingen is groot. Dat hij stel
selmatig tot kritische overwegingen van 
het soms klakkeloos aanvaarde dwingt, 
verdient bijval. Hij is de kunst meester

een breed publiek met zijn vaak in
dringend woord te bereiken. Als tegen
wicht voor een niet zelden hinderlijk 
„orde-enthousiasme” kunnen zijn be
schouwingen voortreffelijk dienst doen. 
Maar enkel een herontdekking van de 
verticaliteit zal de in deze opstellen 
toch wat wankele opvattingen omtrent 
orde, gezag en recht de node ontbeerde 
aanvaardbaarheid verschaffen.”

Rapport Kuyperstichting
Het februari-nummer opent met de 
tekst van het interim-rapport van een 
commissie van de Doctor Abraham 
Kuyperstichting onder de titel „Kabi
netsformatie en kiesstelsel”.
Dit rapport maakt een onderdeel uit 
van het rapport, dat de Kuyperstich
ting, evenals andere wetenschappelijke 
instellingen zal uitbrengen over de 
vraag of, en zo ja op welke wijze be
hoefte bestaat aan een algehele dan wel 
gedeeltelijke herziening van de Grond
wet.
Bij de publikatie van dit interim-rap
port wordt o.a. opgemerkt: Uiteraard 
dient dit rapport te worden gezien als 
een bijdrage tot de meningsvorming en 
niet als een weergave van de opvattin
gen van de Anti-Revolutionaire Partij 
als zodanig. Op de inhoud van dit rap

port wordt in een volgend nummer nog 
nader teruggekomen.
Verder wijdt dr. O. Kooi, rector Vrije 
Leergang en docent didactiek van de 
wiskunde aan de V.U., een artikel aan 
„Een oud probleem; de opleiding van 
leraren”. De volgende zin uit ons Pro
gram van Actie geeft hij als motto aan 
zijn artikel mee „Een spoedige regeling 
van de opleiding van leraren voor het 
voortgezet onderwijs is gewenst” .
De schrijver geeft een overzicht van de 
huidige gang en stand van zaken en 
concludeert, dat het gewenst is, dat zeer 
spoedig maatregelen getroffen worden. 
Drs. B. Goudzwaard bespreekt het 
proefschrift van dr. B. de Gaay Fort
man over „De theorie van de mede- 
dingingspolitiek”. De conclusie van de 
recensent is, dat het proefschrift een 
V.U.-dissertatie in de beste zin van het 
woord is, mede door de uitdrukkelijke 
oriëntatie van dr. De Gaay Fortman op 
het normatief karakter van het over
heidshandelen.
Tenslotte beantwoordt J. H. P. een 
vraag over het demonstratierecht.
A.R. Staatkunde wordt uitgegeven bij
J. H. Kok N.V. te Kampen (giro 
84'J048). De abonnementsprijs bedraagt 
ƒ 8,75 per jaar.
Losse nummers kosten ƒ 1 per stuk.

ZOETERMEERS ROEM
de fijnste margarine 

GEBR. VAN DER SPEK N V.
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Gedurende de laatste maanden heeft 
Tsjecho-Slowakije nogal in het 

nieuws gestaan. De val van Novotny 
als partij-secretaris en het optreden 
van zijn opvolger Doehtsjek hebben 
ook in diverse Nederlandse kranten 
aandacht gekregen onder koppen als 
„Remmen los in Praag?” (Leeuwarder 
Courant), „Lente in Praag” (Brabants 
Dagblad). Ook het feit dat het twintig 
jaar geleden is dat de communisten de 
macht in Tsjecho-Slowakije hebben 
overgenomen, is uiteraard van invloed 
op de aandacht die dit land krijgt.

Dat er nogal wat aan de hand is blijkt 
wel uit een opsomming in The Econo
mist van 24-2-1968. De jeugdbond 
meent dat hij zich niet meteen met 
de partij hoeft te identificeren, de 
vakbond zegt dat er een eind moet ko
men aan de invloed van de partij bin
nen de vakbond, journalisten wijzen 
op ernstige inbreuken op de perswet, 
de bekende econoom Sik meent dat er 
politieke veranderingen moeten wor
den doorgevoerd voordat de door hem 
gepropageerde economische hervor
mingen goed kunnen worden uitge
voerd. In dit artikel willen we wat na
der ingaan op de gebeurtenissen en 
ontwikkelingen in de afgelopen twin
tig jaar.
In februari 1948 werd Tsjecho-Slowa
kije op geruisloze wijze een satelliet 
van Moskou. Doordat de Sowjet-Unie 
de Nazi’s uit het land had verdreven 
kreeg het een vrij grote invloed, hoe
wel dit vooralsnog niet resulteerde in 
een machtsovername' door de commu
nisten of een meerderheid bij de in 
1946 gehouden verkiezingen. Door het 
zich indringen van communisten in al
lerlei organisaties werd hun invloed 
steeds groter. De invloed van de SU 
was zo sterkt dat het Tsjecho-Slowa
kije kon verbieden gebruik te maken 
van de door Amerika aangeboden 
Marshallhulp. In 1948 achtte men de 
tijd gekomen om het heft volledig in 
handen te nemen. Er werd een volle
dig uit communisten bestaande rege
ring gevormd.
Het land werd één van de meest trou
we bondgenoten van de SU. In alles 
liep men aan de leiband van dit land, 
compleet met grote zuiveringen, waar
van het proces tegen de secretaris-ge- 
neraal van de communistische partij, 
Slansky, zeer bekend is geworden. 
Deze werd in 1951 gearresteerd op be
schuldiging van tegen de regering ge
richte activiteiten. De aanklacht was 
volkomen uit de lucht gegrepen. No
votny heeft hierin een belangrijke rol 
gespeeld. Hij was toen plaatsvervan
gend secretaris van het Centraal Co
mité.

Weerstand
Onder Novotny, die in 1953 partijse
cretaris en daarmee de leidende figuur 
werd, was er ook na de dood van Sta- 
lin nauwelijks iets te bespeuren van 
een liberalisatie, de terreur bleef ge
handhaafd.
De weerstand hiertegen werd steeds 
groter, met als gevolg een verzwak
king van de positie van Novotny. 
Vooral ook de economische situatie in

TJSECHO-
SLOWAKIJË
IN
HET
NIEUWS
DOOR

d rs J . W. VAN DER MOLEN

het land was van irvloed op zijn posi
tie. Hierop zullen we straks nog in
gaan.
Het zijn vo.oral de schrijvers en jour
nalisten die steeds meer in opstand 
komen tegen het r egiem.
Op de door.de respectieve bonden ge
organiseerde congressen in 1962 - 1963 
werd sterke nadruk gelegd op veran- 
dei’ingen en tiste men een rehabilitatie 
van de slachtoffers van de in de vijfti
ger jaren gevoerde zuiveringsproces
sen. Inderdaad gebeurde dit (zij het 
vaak postuum), ten aanzien van 
Slansky vond dit tot dusver nog niet 
plaats. De partij gi ig tot een tegen
aanval over op de opstandige intellec
tuelen onder andere door middel van 
het uitoefenen van censuur en het 
verbieden of he' volkomen onder par- 
tijtoezicht plaatsen van tijdschriften. 
Het bleef onrustig in bepaalde krin
gen, hetgeen duidelijk werd op het 
schrijverscongres in juni 1967, waar 
scherpe kritiek werd geuit, zoals: „Ge
durende 20 jaar is er in dit land geen 
oplossing gevonden voor welke men
selijke problemen dan ook, te begin
ne met huisvesting, scholen en eco
nomische vooruitgang en eindigend met 
de meer subtiele behoeften die door de 
niet-democratische systemen in de we
reld niet tot een oplossing gebracht 
kunnen worden”, (geciteerd uit Times 
19-9-’67).
Ook nu bleef een tegenzet van de par
tij niet uit: drie schrijvers werden uit 
de partij gezet, het tijdschrift van de 
schrijversbond, Literarni Noviny werd 
onder direct toezicl t van de partij , e- 
plaatst, een schrijver die kandidaat-]'i 
van het Centraal Comité was, werd 
hiervan ontheven. De schrijvers had
den echter in de daarvoor liggende ja
ren reeds opmerkelijke resultaten be
reikt, waardoor men kan spreken van 
een „culturele revolutie” . Een uiting 
daarvan vormen de zeer goede films 
die de laatste jaren in Tsjecho-Slowa
kije zijn gemaakt, evenals de ophef
fing van het verbod op het drukken 
van boeken van dc Tsjechische schrij
ver Kafka. Steeds meer bleek het een 
onbegonnen zaak te zijn voor de partij 
om de naar meer vrijheid vragende 
intellectuelen de mond te snoeren. Wel 
werden telkens weer pogingen in die 
richting gedaan zoals bijvoorbeeld het 
ontnemen van het staatsburgerschap

Novotny

i m

De bevolking begint zich te roeren.
aan de schrijver Mnacko, die in de eer
ste plaats een niet in Tsjecho-Slowa
kije te publiceren boek in Wenen liet 
verschijnen en ten tweede duidelijk 
zei het niet eens te zijn met de anti-Is- 
raëlische houding van de regering in
zake het conflict Israël-Egypte.
Deze daad van de regering moet, dach
ten wij, als min of meer een wan
hoopsdaad worden gezien om nog te 
redden wat er te redden viel. In dit 
licht moet ook worden gezien de re
actie op het optreden van studenten 
in Praag die de straat optrokken uit 
protest tegen het herhaalde malen 
uitvallen van elektriciteit en verwar
ming. De politie werd tegen de de
monstratie in het veld gestuurd en 
trad zeer hardhandig op, als gevolg 
waarvan ruim 20 studenten w'erden 
gewond, hierdoor veranderde de de
monstratie in een tegen de politiek 
van de regering gerichte actie.

Economische toestand
Hierboven hebben we reeds opgemerkt 
dat een zeer belangrijke factor voor de 
verzwakking van de positie van de 
partij de economische toestand was.
De groei van het nationaal inkomen 
daalde van 8,5 % per jaar in de vijf
tiger jaren tot 0,7 % in 1962, terwijl 
het cijfer in 1963 zelfs negatief was. 
Het was duidelijk dat er een verande
ring moest komen in de op sowjet- 
leest geschoeide centrale planning met 
prioriteit voor de zware industrie ten 
koste van de landbouw en de consump
tie. ■ .
De slechte cijfers van 1962 en 1963 zijn 
des te opvallender als we bedenken 
dat Tsjecho-Slowakije in 1948 al een 
sterk ontwikkelde industriestaat 
was. Niettegenstaande dat was het in 
1963 de enige industriële staat ter we
reld met een daling van de industriële 
produktie, het nationale inkomen en 
van de lonen.
Het is dan ook niet verwonderlijk dat 
in dat jaar de grote aanvallen op het 
bestaande economische systeem be
gonnen.
De grote boosdoener was de tot in de
tails gaande centrale planning, vol
gens de meeste economisten. Men was 
van mening dat de winst een belang
rijks plaats moest gaan innemen in het 
geheel van het economisch handelen. 
Eind 1964 werd een ontwerp gepubli
ceerd voor een Nieuw Economisch Mo
del. Een van de belangrijkste mensen 
bij de opstelling van dit model was de 
reeds. aan het begin van dit artikel 
genoemde prof ssor Sik. De bedoeling 
van het model is dat er alleen nog 
langlopende ' ichtlijnen zullen worden 
aangegeven door een centrale, terwijl 
het aan de bedrijven zelf wordt over

gelaten de eigen plannen op te stellen. 
De bedrijven moéten rente gaan beta- 
lij over het geïnvesteerde kapitaal. Er 
zullen, en dat is zeer .vooruitstrevend, 
drie prijscategorieën komen: vaste prij
zen voor bepaalde produkten, mini
mum en maximumprijzen en tenslotte 
volkomen vrije prijzen. Begin 1965 
werd het mode' goedgekeurd waarbij 
werd bepaala dat het per 1-1-1966 zou 
worden ingevoerd. Dit is niet gebeurd, 
behalve in een aantal bedrijven waar 
het als experiment werd toegepast. 
Pas per 1-1-1967 is de definitieve door
voering voor de gehele economie ge
komen.

Novotny’s val
Maar, en nu komen we op een andere 
reden dan we hie-voor reeds hebben 
genoemd voor de val van Novotny, het 
model werd niet consequent toegepast. 
Bedrijven die zouden moeten sluiten 
werden dank zij subsidies in stand ge
houden, de planningsautoriteiten ble
ven zich met teveel dingen bemoeien. 
Verder bleek het voorlopig onmogelijk 
het nieuwe prijssysteem in te voeren. 
Door de halfslachtige houding bleef de 
groei stagneren en maatregelen kon
den dan ook niet uitblijven. Het groot
ste struikelblok voor radicale maatre
gelen was de partijsecretaris, tevens 
president van de republiek, Novotny. 
Na zeer lange beraadslagingen binnen 
het Centraal Comité werd hij tenslot
te gedwongen af te treden als partij
secretaris, hoewel het er na de drie
daagse zitting in december eerst op 
leek dat hij toch nog de overhand had 
weten te behouden. Hoewel hij kenne
lijk wel lering had getrokken uit de 
beraadslagingen, zo leek het althans in 
zijn nieuwjaarstoespraak waarin hij 
zei dat de huidige koers van de partij 
de juiste was ten aanzien van de eco
nomische hervormingen, kwam Novot
ny’s ,.bekering” te laat om hem te kun
nen redden. Begin januari vjerd, na 
verdere beraadslagingen van het Cen
traal Comité, bekend gemaakt dat de 
Slowaak Doebtsjek was gekozen tot 
partijsecretaris.

Diens optreden zal ongetwijfeld een 
versnelde uitvoering van het nieuwe 
economische systeem ten gevolge heb
ben. Enige twijfel moet blijven be
staan, gezien zijn achtergrond, (oplei
ding in de Sowjet-Unie) betreffende 
zijn houding ten opzichte van de intel
lectuelen. Zal hij een soepeler houding 
aannemen dan zijn voorganger? De 
bevolking durft in ieder geval meer, 
zoals we hebben laten zien in het be
gin van dit artikel. De eerste berich
ten zijn dus hoopgevend.

AANNEMINGSBEDRIJF 
HARM FOKKENS NAARDEN N.V.



Pagina 10 NEDERLANDSE GEDACHTEN 16. maart 1968

BH U I T  O ^ Z E  B O U W -  E N , ™  
Si A A N N E M E B S W E R E L D  ü

N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

VAN O O RD
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam
Rijswerken - Grondwerken - Asfaltwerken

BOUWBEDRIJF VAN ESS
uitvoering van alle
voorkom ende bouwwerken

EMMEN - KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671

B. DE H O O P
MAKELAAR in assurantiën, hypotheken 
en onroerende goederen

A lle  verzekeringen
Makelaardij — Financieringen

EMMEN Postbus 30. Telefoon 1291 - 3704 
___________ STADSKANAAL (bijkantoor). Telef. 2353

WARENHUIZENBOUW
N.V. Aannemersbedrijf

VOSKAM P & VRIJLAND
*s-GRAVENZANDE - Telefoon 01748 - 3921 - Postbus 30

UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

A. B A A R S  A .zn

Exploitatie van baggermaterieei n.v.
VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) - 3154

Scheepswerf A . Baars A .zn  N.V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

Constructiewerkplaats m  A  I I  
en machinefabriek I S A ^ I I L  I

Niemv Lekkerland • Telefoon 436
• STAALCONSTRUCTIES VOOR GEBOUWEN e.d,
• ALLE SOORTEN KRANEN.

N.V. Gereedschapfabriek

Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762 - 241

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

Scheepswerf en Gashouderbouw

v.h. Jonker &  Stans N.V.
HENDRIK IDO AMBACHT 

W'crf voor de bouw en reparatie van alle typen schepen 
TELEFOON Hendrik ïdo Ambacht (01858) 2841

F IR M A  DE REK  EN  H O R S M A N

Fabriek van scheepslieren
DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE IJSSEL

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer.

RIJPLATEN in diverse maten.
STOLK’S
Handelsondernemingen n.v.

Kantoor: Veersedijk 233 . HENDRIK IDO AMBACHT 
Telefoon (01850) 28000 - 28886

FA. J. A. VISSCHER & ZOON
Sluisstraat 41 - Telefoon 05208 - 1259 - 1546

Zwartsluis

Directieboten Sleepvietten Dekschuiten 
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Het beeld 
der vaderen

parool, als een enig man op de liberaal te stemmen. 
De uitslag van de herstemming was

AANDOENLIJKE TROUW

WIE had de heer Ter Spill, die de socialisten
zoveel ergernis gaf in 1918, in de Tweede Kamer 

gebracht. In een vorig verhaal hebben wij het ver
teld, zonder de hulp van de socialisten was hij er 
niet gekomen.
De heer Ter Spill was gekozen voor Utrecht I, de 
binnenstad, met veel conservatieve elementen.
Bij de eerste stemming, op IV juni 1913, was de uitslag 
aldus:
Ds. A. V. d . Heide (S.D.A.P.) 1548 stemmen
Baron W. C. Röell 3688 stemmen
Mr. d r .  J. H. W. Q. ter Spill (lib.) 3569 stemmen.
Het werd dus herstemming tussen de heren Ter 
Spill en Röell.
De socialisten kregen van hun partijbestuur het

Baron W. C. Röell 
Mr. Ter Spill

3745 stemmen 
5138 stemmen.

En nu Utrecht II.
Daar kreeg bij de eerste stemming
J. S. F. Hoogstraten (a.r.) 
J. van Leeuwen (S.D.A.P.) 
Dr. C. Lely (lib.)

3522 stemmen 
2668 stemmen 
1522 stemmen.

Herstemming dus tussen de heren Hoogstraten 
en Van Leeuwen. Uitslag:
Hoogstraten 
Van Leeuwen -

3765 stemmen 
4242 stemmen.

Wanneer men nu de stemmen van de socialisten en 
liberalen in elk district bij elkaar telt en ziet naar 
de uitslag van de herstemmingen, dan valt het op, 
met welk een grote eenparigheid de socialisten 
stemden op de liberaal.
Waarbij niet uit het oog moet worden verloren, 
dat de S.D.A.P. toen verder naar links stond dan 
de tegenwoordige P.v.d.A. Zij was tegen de nationale 
defensie en tegen het Huis van Oranje. Tóch was 
er bij de liberalen géén aarzeling.
De liberalen, vooral een man als Ter Spill, waren 
toen conservatiever dan de V.V.D.’ers van vandaag. 
Toch was er bij de socialisten géén aarzeling.
Als een enig man gingen de socialisten bij de her
stemming over op de liberaal; de liberalen evenzo 
op de socialist. En toen de uitslag bekend werd, 
drukten Van Leeuwen en Ter Spill elkaar de hand, op 
het gemeenschappelijk podium.

Taai
lAE bijzondere Kamercommissie voor de nota Noor- 
^  den des lands heeft een bezoek gebracht aan de 
drie noordelijke provincies. Bij één van de besprekin
gen zei blijkens het Frlesch Dagblad de Commissaris 
der Koningin in Friesland, mr. P. H. Linthorst Homan:
„Give us the tools and we will do the job’’
Stem uit de zaal: „Wat zegt ie . . . ”

Dat krijg je, als je in Friesland de Engelse taal ge
bruikt. Waarom druk'e de Commissaris zich niet in 
het Fries uit? Misschien was hét — zoals eens gezegd 
is — heel moeilijk om voor datgene, wat hij wilde 
verzwijgen, de juiste uitdrukkingsvorm te vinden.

Mensen
Volgens het Limburgs Dagblad heeft prof. mr. G. van 
de Bergh gezegd:
„Je kunt niet zeggen dat de hele maatschappij be

hoefte heeft aan domme vakidioten. De ministeries 
hebben behoefte aan meer leidend karakter. De maat
schappij heeft kritisch ingestelde mensen nodig” .

Voltaire vond reeds, dat de mensen machines zijn, 
die door hun gewoonten worden voortgedreven, 
zoals de wieken van een molen door de wind.
En de Nederlandse dichter/schrijver J. C. Bloem 
drukte zich eens zo uit: Ik verbaas mij telkens weer 
over het grote aantal geschikte en behoorlijke men
sen op de wereld, terwijl de mensheid als geheel 
zo’n zootje is.
Kritisch ingestelde mensen zijn natuurlijk van be
lang, als deze uitspraak van een Amerikaanse jour
nalist dan maar niet gaat gelden: „De meeste men
sen zijn als eieren, te vol van zichzef om iets anders 
te bevatten”:

Gezinsgrootte
In „Het Vrije Volk” lazen wij dit bericht:
„De ideale gezinsgrootte neemt in Nederland nog 
steeds af, zo concluderen enkele sociologen, die hier
omtrent een onderzoek hebben verricht bij vier
honderd Utrechtse vrouwen.
Vit de antwoorden van de vrouwen, allen in 1961 ge
huwd, bleek dat zij vijf jaar geleden gemiddeld 3,2 
kind wensten. Thans is het geloenste kindertal ge
daald tot 2,7.”

Dat is dan een half kind per gezin minder. Gemid
deld althans. Gelukkig gaat het hierbij om de „sta
tistische gezinsgrootte”.
We weten het nu: 2 of 3 kinderen. Het kan alle
maal heel precies geregeld worden.

* * C onflict van ziekenhuizen

In Vlissingen zijn er twee ziekenhuizen waarvan de 
besturen met elkaar in strijd zijn verwikkeld.

Het protestants ziekenhuis Bethesda wil uitbrei
dingsplannen en een katholiek ziekenhuis wenst 
een nieuwe inrichting met 300 bedden te bouwen.

Beide ziekenhuizen in één stad zitten elkaar kenne
lijk met hun bouwplannen in de weg. Wij kennen 
overigens de oorzaken van dit geschil niet. Dat zij 
voorop gesteld.

Maar waarvoor wij wel aandacht willen vragen is 
de vraag of het werkelijk onmogelijk is de bouw
plannen op elkaar af te stemmen, de dienstverle
ning te coördineren of ook de taken te verdelen.

Gelet op de grote bedragen die ten behoeve van de 
gezondheidszorg uit de belasting- en andere op
brengsten op tafel moeten worden gelegd, is het een 
dringende noodzaak zo efficiënt mogelijk te werken.

Financiële en economische argumenten behoren 
daarom zeer zwaar te wegen. Overigens is dit toch 
niet het enige facet. Zeker: voor de patiënt is het 
van belang dat ziekenhuizen de beschikking heb

ben over een goede apparatuur, over goede artsen 
en verpleegsters.
Maar met de staatssecretaris van de Volksgezond
heid zijn wij beslist van oordeel dat de betekenis 
van de zielszorg, de pastorale zorg en de aandacht 
voor de psychische nood van de patiënt zeer essen
tieel is.

En dat is méér dan — zoals het P.v.d.A. Kamerlid, 
dokter Lamberts het uitdrukte — de aanwezigheid 
van gekleurde po’s.

„MIETRA” transporteurs enz.
„MIETRA” tranpsroleurs enz.

Vraagt vrijblijvend telefonisch, schriftelijk o f 
persoonlijk inlichtingen of brengt een bezoek 
aan ons bedrijf

L  S . A A IED EA A A
LANDBOUWWERKTUIGEN N.V.
WINSUM - FRIESLAND - TELEFOON 05173 - 241

VOOR UW WASGOED
èn

UW STOOMGOED
Wasserij en Chemische Wasserij DE LELIE, 
Bergen op Zoom - Telefoon 01640 - 5171 

Depots en filialen in geheel Zeeland 
en West-Brabant.



16 maart 1968 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 11

.I
De im pulsieve Colijn

In zijn interessante parlementaire her
inneringen haalt de heer Tjalma (N.G. 
24-2) het commando van de oud-officier 
Colijn aan: „Dat bedienen moet ophou
den: ik heb daar last van”.
Een misschien nog sterker staaltje 
maakte ik bij de verkiezingscampagne 
van 1937 mee. In Oostburg (Zeeuws- 
Vlaanderen) had men een circustent af
gehuurd, compleet met slierten feestver
lichting, waar Colijn voor vele duizen
den sprak. De verlichting werd gevoed 
door een, generator die het niet al te 
best deed, zodat de lampjes dan weer 
aan en dan weer uit gingen. Zeer sto
rend, uiteraard.
Na weer een bibbering klonk de sten
torstem van Colijn: „Kan dat met dat 
licht nu niet uit zijn?
Het hééft niet meer gebibberd! 
Misschien heeft het, bij nogal wat 
„vreemd volk” in de tent, de indruk 
versterkt van de magische krachten van 
de spreker. Persoonlijk geloof ik, dat 
de elektricien tot het eind van de bij
eenkomst zijn duim op een losse ver
binding heeft gehouden, maar... in elk 
geval: het hielp.
Minder succes scheen de (toen) vereer
de staatsman in de huiselijke kring te 
hebben bij een andere gelegenheid. 
Colijn zou een „oudejaarsavond-rede” 
houden in het programma van de 
N.C.R.V. en die werd (toen ’n heel 
wonder) van te voren op platen opge
nomen in zijn huis aan de Stadhouders- 
laan. Als begeleider van de technische 
dienst zou ik de regelingen treffen en 
werd ontvangen door mevrouw Colijn,

Dr. H. Colijn

die me onmiddellijk naar de studeerka
mer van haar man bracht. Deze zat, 
weinig imposant, op de vloer van de 
kamer, omringd door stapels begrotings
stukken, nota’s en „handelingen”. Lich
telijk geïrriteerd door de storing: „Zoek 
voor de heren maar een kamer op waar 
het kan. Ik ben hier nog bezig”.
Het was makkelijker gezegd dan ge
daan: het huis was omringd door geluid, 
van trams en van ander gerij, en de 
opname van de rede, waar heel het volk 
naar uitzag, moest zodanig zijn, dat ze 
voor een rechtstreekse uitzending kon 
doorgaan.
Mevrouw Colijn terug met de medede
ling, dat er géén verwarmde kamer was, 
waar het stuk kon spelen. „Maar dan 
neem je toch de afgesloten eetkamer!” 
Het vroor nogal, toen, nadat de slinger 
uit de klok was gehaald, de Minister
president met speech binnenkwam . . .

juist op het moment, toen met veel 
gedruis de kleinkinderen met een luid 
blaffende hond het huis binnenstorm
den. Ik acht het verklaarbaar, dat de 
staatsman, met het hoofd vol zorven 
wegens de rampzalige staat .der Neder
landen van dat ^ogenblik, weinig gevoel 
voor humor kon opbrengen voor deze 
hondse storing.
Waarvan hij over-duidelijk blijk gaf. 
Maar even later had hij zich toch her
vonden en begon met de beleende, alles 
doordringende,-stem: „Geachte luiste
raars! Wanneer ik mij op dit ogenblik 
zet om met u . . .  ”
’t Werd ’n hele rede en Colijn. niet .ge
stoord door winterse invloeden, hief 
(letterlijk!) waarschuwend de vinger op 
tot het Nederlandsche volk (vertegen
woordigd door één jonge man in winter
jas) en ging met kracht van argumenten 
in op alle financiële zorgen, waarmee de 
regering als gevolg van de autarkische 
maatregelen in Duitsland en elders had 
te worstelen.
Het volk zelf werd er pas koud van, 
toen door een storing van een, toen nog 
met de hand aangezwengelde „draai
tafel” in de studio, op de Oudejaars
avond een Colijn de huiskamer binnen
kwam, die „op ' halve snelheid” spre
kende, de indruk gaf zwaar ziek te zijn. 
De machine werd gestopt en na deze 
eerste zin ging alles normaal. Maar ik 
hoop, dat Dr. Colijn zelf toen niet heeft 
geluisterd. Van een impulsieve reactie 
heb ik althans niet gehoord.
Zijn -impulsiviteit kwam wel tot uit
drukking na de eerste oorlogsdagen, die 
hem als oud-militair en regeringsleider 
sterk moeten hebben aan,gegrepen, en 
o.m. leidde tot het schrijven van zijn

omstreden brochure „Op dé gfehs van
twee werelden”. ..............
Wie dezelfde Colijn echter heeft mee
gemaakt, zowel bij zijn optreden rnet 
Slotemaker de Bruine voor wéér grote 
masa’s, als in de huis-bijeenkomsten 
waarin het eerste verzet tegen de Nazi- 
ficatie van de bezetters werd opgezet, 
kan zich niet verenigen met de kari
katuur van zijn leven, die men thans 
zo gretig ventileert.
Hilversum G. H. Hoek

Die jeugd van 
tegenw oordig
In mijn artikel over de jeugd heb ik 
maar één ding willen zeggen, nl. dat de 
houding van de ouderen grote invloed 
heeft op de houding van de-jeugd, zo
wel positief als negatief. De NAVO 
komt alleen ter sprake omdat dit toevaK 
lig het onderwerp was dat op een be
paalde avond werd besproken, tijdens 
welke discussie weer eens bleek dat 
eenzijdige voorlichting gevaarlijker is 
dan geen voorlichting. De ingezonden 
brief van de om duistere redenen ano
nieme briefschrijver die temidden van 
katholieken woont (zal dus ook wel uit 
Eindhoven komen) bewijst me eens te 
meer de belangrijkheid van de taak van 
de ouderen. Als de TV, radio en pers 
ons eenzijdig voorlichten over het „we
reldcommunisme” (wat is dat?) Viet
nam en andere onderwerpen dan is 
het de taak van de (ervaren) ouderen de 
jeugd te wijzen op de door deze media 
verwaarloosde aspecten van het betrok
ken onderwerp. Mijn artikel bedoelde 
dus geen betoog te zijn tegen het we
reldcommunisme. Misschien wil de ge
achte briefschrijver tot lering van de 
lezerskring van Ned. Gedachten een ob
jectief artikel schrijven over het we
reldcommunisme en zijn vele 'verschij
ningsvormen.
Eindhoven L. J. Meiresonne

WIJ ONTVINGEN DE WEEK ROND
DRS. C. FISCHER: TOETANCHAMON 
EN ZIJN TIJD. Ui tg.: N.V. J. H. Kok, 
Kampen.
In de serie DICHTERBIJ, onderwerpen 
uit de geschiedenis, verscheen dit boek
je over een bekende figuur uit het oude 
Egypte. Toetanchamon kwam vijfen
veertig jaar geleden op ieders lippen, 
want toen werd zijn vrijwel ongeschon
den graf ontdekt. Er bevonden zich in 
dit graf bijzonder veel rijkdommen en 
vele direct voor de historie belangrijke 
zaken. Daardoor werd de ontdekking 
van dit graf een ongekende bron voor 
Egyptologen, temeer nog omdat allerlei 
sensationele dingen uit dit graf te voor
schijn h "’amen, zodat de tijd waarin 
deze vorst leefde, contour kreeg voor 
ons, twintigste eeuwers. Zoals te doen 
gebruikelijk hebben de boekjes uit de 
serie Dichterbij een zeer beperkte om
vang. Daardoor kan men niet verwach
ten, dat men volledig wordt ingelicht 
over het tijdperk van Toetanchamon. 
Het is slechts een verkenning op de 
terreinen van geschiedenis, godsdienst 
en kunst van het Egypte uit de oude 
tijd. Maar als zodanig bijzonder inte
ressant; het geeft een voortreffelijke 
oriëntatie! J.W.O.

DRS. H. G. LEIH: RUSLAND OP WEG 
NAAR DE REVOLUTIE. Uitg. N.V. Kok, 
Kampen.
De grote revolutie in 1917 heeft Rusland 
een ander aanzien gegeven. In dit ge
schrift wordt, globaal, ingegaan op de 
voorgeschiedenis van dit belangwekken
de gebeuren. Hoe was het mogelijk, dat 
de revolutionering van het land in een 
zo betrekkelijk snel tempo tot stand 
kwam? Met andere woorden: hoe werd 
het fundament gelegd voor de grote re
volutie? Daar gaat het om in deze 
handleiding, die tot verdere studie en 
verdieping over dit onderwerp wil aan
zetten. De schrijver slaagde in die opzet 
volkomen. J.W.O.

PROF. DR. W. JAPPE ALBERTS:
STAD EN PLATTELAND IN DE MID
DELEEUWEN. Uitg. Kok, Kampen.
In de tijd van de middeleeuwen namen

beeldende kunstenaars het niet al te 
nauw met de leer van de perspectief. 
Die was voor hen vrij onbelangrijk.

Daardoor staan vélen van ons zo ver 
verwijderd van de middeleeuwse kunst. 
Ten opzichte van de geschiedenis der 

.middeleeuwen missen velen eveneens 
het perspectief op die tijd. Prof. Alberts 
heeft in klein bestek perspectief gege
ven aan het middeleeuwse verleden.

Het blijkt, dat onder het leven en be
drijf van de mens uit de middeleeuwen 
veel viel wat er tegenwoordig ook nog 
onder valt. De inhoud bleef in vele ge
vallen ongewijzigd, doch de vorm ver
anderde. In dit boekje wordt ons in vo
gelvlucht een blik gegeven op het da
gelijks leven van de middeleeuwer. Het 
kende dezelfde elementen als onze sa
menleving, ook al was het samenspel 
van allerlei handelingen volslagen an
ders. In de serie Dichterbij mogen wij 
deze studie die tot diepergaande studie 
leiden kan, beslist een aanwinst noemen.

J.W.O.

DRS. J. GORTER: VRIJE VROUWEN.
Uitgave Kok, Kampen.
Emancipatie wil zeggen: bevrijding van 
beperkende bepalingen. Daarbij gaat het 
altijd om twee partijen, waarvan de één 
meer rechten heeft dan de ander. Toen 
de vrouwen een gelijkwaardige plaats 
naast de man in sociaal, economisch en 
politiek opzicht wilden hebben, sprak 
men van de vrouwenemancipatie. De 
Franse revolutie heeft op de vrouwen
emancipatie stimulerend gewerkt. Al
leen reeds de emancipatie van de vrouw 
ten aanzien van het kiesrecht in Ne
derland is een politieke studie op zich
zelf. Het spreekt vanzelf, dat het in dit 
boekje van beperkte omvang slechts in 
vogelvlucht behandeld wordt, maar wat 
er over verteld wordt zet wel aan tot 
een nadere studie. En daar is het de 
serie Dichterbij ook om te doen. Con
clusie: dit boekje is een geslaagde oriën
tatie op het gebied van de emancipatie 
van de vrouw in Nederland.

J.W.O.

4 maart: Het woordje „on” heeft een niet gunstige klank. Ziet u maar:
ondier, onwetend, onzelfstandig, onweer, ondeugdelijk. Maar er is 
één uitzondering, die in deze maand met name naar voren komt. Im
mers: „Maart — de fiscus roert zijn staart.” Die uitzondering is het 
woordje 'onkosten’ ! Hoe meer je van deze „on’s” verzamelen kunt —• 
hoe groter de glimlach bij het invullen van het biljet. \

5 maart: In een grote zuivelfabriek in Lioessens (voor de niet-kenner: de
plaats ligt in Friesland) zijn honderden kaasvaatjes gestolen. Geen 
mens die weet waarom.
Wij wel: ze zijn nu te koop op de zwarte antiekmarkt.

6 maart: Herman Heyermans wist het heel vroeger al te vertellen: de vis
wordt duur betaald. Maar de studenten van nu weten er ook over mee 
te praten. Promoveren is een hoe langer hoe duurdere zaak geworden. 
De kosten variëren van drie- tot achttienduizend gulden. Enfin, de 
Utrechtse Universiteit heeft er iets op gevonden. Een aantal (vervolg) 
artikelen in een wetenschappelijk tijdschrift is nu al voldoende.
Als AR-staatkunde hieropder ook valt, opent zich een wijd veld van 
perspectieven voor meelevende AR-scribenten! Overigens, wat de 
duurte betreft kom je goedkoper aan een doctorsbul via het honorus 
causaschap. Daar dan maar op wachten?

7 maart: De betalingsbalans over 1967 toont een tekort van rond 300 miljoen
gulden.' Dat is een vaststaand feit.
Trouw: „Betalingsbalans valt lelijk tegen.”
U.N.: „Kleiner tekort op betalingsbalans.”
Twee koppen uit twee kranten over dezelfde zaak. ’t Is maar hoe je 
er tegenaan kijkt.
Er 's een spreekwoord: zeg mij welke boeken gij leest, dan zeg ik u 
wie ge zijt.
Zou dat ook voor de koppen uit de krant gelden?

8 maart: ’t Is weer zover: de VPRO zendt een programma over pornografie
en kunst uit, waarschijnlijk op — nee, Ned. Gedachten is geen tip
gever. Natuurlijk komt er de nodige lawijt van, gezien de „vrijmoe
dige” aanpak zoals wij zagen.
Leert de VPRO dan nooit dat doorbreken van taboes ook zinvol moet 
zijn wil het enige waardè hebben?
Ze beschikken overigens wel over een bepaald soort lef bij de VPRO: 
en maar leden verliezen!

9 maart: Weet u hoeveel één normaal studerende student kost, tot en met
zijn doctoraal examen, aan de gemeenschap? theologie: 33.700; rechten 
13.800; medicijnen; 23.900; wiskunde: 23.400; natuurkunde: 55.900; 
scheikunde: 51.800; biologie: 89.000; geologie: 83.500; letteren: 18.100; 
economie: 10.300 gulden.
Een Amsterdamse student heeft dat becijferd; overigens zijn deze ge
tallen nog niet nagerekend!

Wat zullen de a.s. zelfstandige middenstanders en ambachters in hun 
ogen wrijven: voor hen geen persoonlijke investeringen door de ge
meenschap! ’t Is maar raar verdeeld in ons wereldje.
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J. TJALMA, PARLEMENTAIRE HERINNERINGEN (SLOT)

OVER PARLEMENTAIRE STIJL
Ee n  markante figuur was baron 

De Vos van Steenwijk, die 
jarer lang voorzitter van de Eerste 
Kamer is geweest; hij was het type 
van een landedelman en iemand 
met een aparte stijl. De Vos van 
Steenwijk was christelijk-histo- 
risch. In die tijd huldigde men te
recht niet het standpunt, dat de 
voorzitters van de beide Kamers 
tot een van de twee grootste par
tijen moeten behoren.
(Z o  handhaafde men de liberaal 
Fock als voorzitter van de Tweede 
kamer, toen de meerderheid rechts 
was geworden. Onder zijn presi- 
dimn slaagde de Kamer er na jaren 
in om alle begrotingen voor Kerst
mis af te handelen. Dit bracht jhr.
A . F. de Savornin Lehman er toe 
voor de sluiting van de laatste ver
gadering vóór Kerstmis hulde te 
brengen aan deze „reactionaire” 
voorzitter.)

Toen De Vos van Steenwijk, die in 
Wijhe woonde, nog „gewoon” Ka
merlid was, sprak hg eens over de 
beschaving. Interruptie uit de Ka
mer: „De beschaving komt uit
Wijhe!” Antwoord van De Vos: 
„Ten dele”.

Tijdens zijn voorzitterschap werd Colijn 
lid van de Eerste Kamer. Na hem be
ëdigd te hebben, zei De Vos; Ik felici
teer u en het Nederlandse volk met uw 
toelating tot dè Kamer.
In de eerste vergadering na de geboorte 
van prinses Irene, zei de voorzitter o.a.: 
„Irene Emma Elizabeth; Emma, naam 
der natie dierbaar”. Kennelijk was hij 
het met de volgorde der namen niet 
eens.
In dezelfde rede herdacht hij Sasse van 
IJsselt, die als 84-jarig lid der Kamer 
was heengegaan; „In hem is bewaarheid 
het woord der schrift, dat in de stok
ouden de wijsheid is. Kiezers vrees was 
hem vreemd; na volgenswaardig voor
beeld”.

De oude derde naamval hield hij in ere, 
bijvoorbeeld „Ik zeg der commissie dank. 
voor haar verrichte arbeid”.
In de Eerste Kamer is het gewoonte, 
dat een binnenkomend minister, ook al 
is de vergadering aan d:; gang, eerst de 
voorzitter een hand geeft alvorens ach
ter de ministerstafei plaats te nemen. 
Bij zo’n gelegenheid zei De Vos van 
Steenwijk tegen een niet-C.H. minister: 
Mijn partijgenoot X wil een rede hou
den, waarmee ik het niet eens ben; geef 
hem maar op zijn kop.

J. Tjalma

Leider
In >3e jaren, die aan de tweede wereld
oorlog vooraf gingen, hadden ook in de 
Eerste Kamer enkele N.S.B.-ers zitting; 
zij noemden Mus.sert als hun leider. 
Toen de voorzitter De Vos van Steen
wijk een van hen, die in zijn rede on
toelaatbare opmerkingen maakte, tot de 
orde riep, voegde hij er aan toe: „Hier 
ben ik uw leider”.
Na voor het laatst de Kamer te hebben 
voorgezeten, sprak de minister-presi- 

■ dent Drees hem voor de sluiting der 
vergadering toe.
De Vos van Steenwijk behield ook in 
de ene zin, waarmee hij zijn erkente
lijkheid betuigde, zijn eigen stijl: „Ik 
dank de heer minister-president voor 
de woorden, die hij te mij waart heeft 
geuit”.
Over stijl gesproken: Het wordt meer en 
meer gewoonte van ministers om te 
spreken over mijn collega (volgt de 
naam van een minister) in plaats van: 
mijn ambtgenoot van (volgt de naam 
van het departement).
Schouten heeft hier terecht de vinger 
eens bijgelegd en opgemerkt: De mi
nister sprak van zijn collega, ik geef 
er de voorkeur aan hem zijn ambtge
noot te noemen.
Kort na de bevrijding had de regering 
op grond van het noodrecht een bepaal
de belasting verhoogd vóór de Kamers 
voor het eerst weer bijeen kwamen.
In het voorlopig verslag van de Tweede 
Kamer kwam dit stijloloempje te staan: 
Sedert de Bourgondische tijd is het 
niet gebeurd, dat de regering nieuwe 
lasten oplegt buiten de volksvertegen
woordiging om behalve tijdens de 
Spaanse, Franse en Duitse overheer
sing en nu na de bevrijding.

Vrouw e
Eerst schreef men 'n de Kamerstukken 
als het een vrouwelijke minister betrof

van de bewindsvrouw; later is dit ge
worden de bewindsvrouwe. Het doet 
denken aan wat Kuyper in zijn brochu
re „Strikt genomen” aan het adres van 
Bronsveld schreef: Toen het ging over 
Heer of Here. Wanneer ik uw echtge
note een brief zou zenden en ik richtte 
hem aan vrouw Bronsveld zou zij bele
digd zijn, maar als ik hem aan vrouwe 
Bronsveld stuurde, zou zij vereerd zijn. 
Dikwijls, dit geldt niet Voor alle be
windslieden, kan men bemerken, dat 
een pas opgetreden minister de gebrui
ken van de Kamer niet kent: Zo zei 
een van hen in zijn eerste redevoering: 
„Ik heb dit stuk ter inzage laten leg
gen in de koffiekamer”. De Kamer 
lachte. Heb ik iets geks gezegd? vroeg 
hij. Enkele stemmen: U bedoelt op de 
griffie.
Vroeger mengden ministers zich wan
neer de discussie hen niet betrof, wel 
eens meer per interruptie in het Ka
merdebat dan tegenwoordig het geval 
is. De socialist Schaper zei eens: De 
paus van de r.k. woont in Rome en de 
paus van de a.r. in de Kanaalstraat (dit 
sloeg op Kuyper). Interruptie van mi
nister Regout (Verkeer en Waterstaat): 
En jouw paus zit naast jou! (Dat was 
Troelstra).

V ette  varkens
De reacties van de zijde van de minis
ters waren soms ook meer pikant. Kers
ten interrumpeerde minister Verschuur: 
Ik heb nog geen antwoord gekregen op 
mijn opmerkingen over de varkensfok- 
kerij.
Antwoord van de minister aan Kersten, 
die nogal corpulent was: Daar kom ik 
nog op; straks bij de vette varkens 
krijgt de heer Kersten ook een beurt! 
De voorzitter liet 'iet passeren, maar 
het was op het kantje af.
Varkens speelden wel meer een rol in 
de politiek. Het c.h. kamerlid Weit- 
kamp, die op hét plmteland zeer popu
lair was, werd op een vergadering van 
een kiesvereniging in een Overijssels 
dorp gevraagd wat de gevolgen van de 
socialisatie zouden zijn. Weitkamp ant
woordde: Dat zal ik met een voorbeeld 
duidelijk maken; dan behoef ik geen 
lange uiteenzetting te geven. Mijn zoon 
en ik waakten bij een varken, dat big
gen verwachtte, ’s Nachts 12 uur zei 
mijn zoon: Vader ik ga naar bed. Ik 
heb tegen hem gezegd: Jongen, wil je 
wel geloven als ons varken gesociali
seerd was, dat ik ook naar bed ging.
Bij deze herinneringen heb ik mij, 
op een enkele uitzondering na, be
perkt tot personen, die niet meer in 
leven zijn. Ook van degenen, die nog 
in ons midden zijn, zou wel iets te ver
tellen zijn.

H. Struik en Zoon N.V.
Fabriek van dekkle<Jen 
en tenten

Imp. Groothandel scheeps- en 
aanemersbenodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden.
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dat doet u door het lezen van

NEDERLANDSE GEDACHTEN
Via de actie „Een op vier” willen wij graag 
dat meer mensen ons blad gaan lezen.
U kunt daaraan meehelpen door abonnees 
te werven. Voor uw medewerking krijgt u 
een aardige attentie.

1 ABONNEE
lepeltje, sleutelring of brochure 
„De samenleving vernieuwen”

2 ABONNEES
6 cocktailprikkers in etui of
3 lepeltjes

3 ABONNEES 
sierdoos of 6 lepeltjes

B O N
NIEUWE ABONNEE

Naam..........................................................................

Volledig adres..........................................................................

Woonplaats..........................................................................

OPGEGEVEN DOOR

Naam................................................................ .

Volledig adres..........................................................................

Woonplaats..........................................................................

Wenst als geschenk:

Abonnementsprijs ƒ 6,— per half jaar.

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3 
Den Haag
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Knelpunten A .B .W .
In Nederlandse Gedachten/A.R. Post van 
20 januari schreef mej. Van Leeuwen over 
„Knelpunten rond uitvoering van de 
Algemene Bijstandswet”. N.a.v. dat artikel 
en ook na de radiotoespraak over de 
A.B.W. van mr. De Kwaadsteniet, kwamen 
heei veel brieven binnen.
Wat betreft de persoonlijke gevailen, die 
werden door mej. Van Leeuwen beant
woordt. De meer algemene vragen komen 
aan bod in een artikel van mej. Van 
Leeuwen op pagina 4 en 5.

Rapport
Op pagina 6 vindt u een uittreksel van het 
interimrapport dat een commissie van de 
Dr. Kuyperstichting heeft samengesteld 
over ,.Kabinetsformatie en Kiesstelsel”.

W aar blijven  
de anderen?

Een groot aantal kiesverenigingen werkt 
hard aan de abonneewerfactie. Maar nog 
lang niet ailen doen mee. Zie pagina 7.

Arjos
De Arjosraad kwam voor het eerst bijeen, 
zie pag. 7. Denk ook aan het lidmaatschap 
van de Arjos, pag. 5.

Luister
Woensdag 27 maart heeft de A.R.P. een 
radiouitzending. Luister dan naar Hiiv. II 
(298 m) van 18.20—18.30 uur.

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (1100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVEKS

Al 66 jaar drukkers
voor bedrijven en organisaties
in Benelux.

Bronchi letten
Hoestdrank in tab le tvorm .95ct

WETSONTWERP 

m DE KAMER

niet te evenaren!
HUUftVERFINDUSTRiEHOOGEVEEN

Tn de afgelopen week kwam in de 
Kamer een wetsvoorstel aan de 

orde dat het bovenstaande cijfer 
droeg —  namelijk het wetsvoorstel 
9465 de wijziging van de Huurwet. 
In het kort gezegd had dit wets> 
voorstel tot bedoeling, om in de 
sector van de niet gesubsidieerde 
woningen (en wel in de niet-gelibe- 
raliseerde gebieden van ons land) 
de mogelijkheid te openen, dat 
huurder en verhuurder in onder
ling overleg overeenkomen op de 
woningen een huurverhoging van 
4%  toe te passen.

Worden zij het niet eens, dan kan de 
rechter worden ingeschakeld die nagaat 
of de huurverhoging voor de betreffen
de woning redelijk is. Is dat het geval, 
en weigert de huurder desalniettemin 
om de huurverhoging te accepteren, dan 
kan ontruiming van de woning volgen. 
Het motief van de indiening van dit 
wetsontwerp is - ruw gezegd - te voor
komen, dat in de niet-geliberaliseerde 
gebieden huurprijsontwikkeling van de 
ongesubsidieerde woningen te zeer ach
terblijft bij die in het geliberaliseerde 
gebied. Wanneer dat toch zou gaan ge
beuren moet immers in de toekomst 
voor te grote schoksgewijze aanpassin
gen worden gevreesd.
De heer Aantjes, die namens de AR- 
fractie het woord voerde, verklaarde 
zich dan ook duidelijk voor dit wets
ontwerp. De schriftelijke toelichting van 
minister Schut kenmeskte hij als een 
bondig, helder en logisch stuk. Zonder 
deze wet, zo merkte hij op, „zou er al
leen ten aanzien van deze categorie 
woningen met betrekking tot de huren 
niets gebeuren. Dat heeft tot gevolg dat 
de huren in het geheel gezien gaan di
vergeren; dat is niet alleen onbillijk te
genover deze categorie van woningen, 
het verstoort ook de harmonie en het 
werkt verstorend op de doorstroming” . 
In het algemeen werd deze visie van de 
heer Aantjes — als we de enquête mo
gen geloven Nederlands meest accepta
bele politicus — in de Kamer ook ge
deeld. Wel was dé Partij van de Arbeid- 
fractie van mening dat dit wetsontwerp 
vroegtijdig was ingediend, en teveel 
vooruit liep op toekomstige liberalisa
ties. Daarom onthield de oppositie ook 
haar steun aan het wetsontwerp.

Amendement Aantjes
Een interessante noot in het debat werd 
gevormd door een door de heer Aantjes 
ingediend amendement. De Huurwet 
kent nu de mogelijkheid een huurwo
ning te doen ontruimen, mits aan de 
huurder een hem passende andere wo
ning wordt aangeboden van ongeveer 
dezelfde huurprijs. Het amendement 
stelt nu voor dat de rechter bij het af
wegen van een eventuele ontruimings- 
beslissing niet nagaat of de oude en de 
nieuwe huur ongeveer even hoog zijn, 
maar of de huurprijs van de aangeboden 
vervangende woning voor de huurder, 
gelet op diens economische mogelijkhe
den en sociale omstandigheden, te dra
gen is. Op het ogenblik is het namelijk 
zo, dat vele mensen met een hoog inko

Minister ir. W. F. Schut (r.) die zijn Huurwetswijziging zag aangenovien, en A.R. 
woordvoerder mr. W. Aantjes (L), wiens amendement werd aanvaard, kunnen het 
ook buiten de Kamer kennelijk goed met elkaar vinden.

men toch wonen in een woning met een 
lage huur en dat is een weinig gelukki
ge situatie. Goedkopere woningen be
horen immers zoveel mogelijk ter be
schikking te komen van de minst-ver- 
dienenden.

Het amcndement-Aantjes doelt nu deze 
situatie wat dichterbij te brengen, want 
daardoor kan een beter gesitueerde 
huurder genoodzaakt worden een hem 
passende duurdere woning te betrekken.

Beraad

Zoals bekend hebben de „18” op 26 
februari j.1. de werkzaamheden opge
schort. Het is tijd voor beraad. Daar
voor moet men ook tijd nemen, want 
het gaat om belangrijke zaken. Over 
de nog niet afgeronde stukken zijn in
middels in de pers, overigens dus voor
tijdig, publikaties verschenen. Iedereen 
heeft derhalve globaal een voorlopige 
indruk kunnen krijgen van de inhoud 
ervan. De „18” meenden, zoals blijkt 
uit het betreffende communiqué, dat 
thans de partijbesturen gelegenheid

Zijn oude woning kan dan worden toe
gewezen aan een minder draagkrachtige 
woningzoekende. Daardoor wordt dus 
de befaamde „doorstroming” bevorderd; 
het is immers moeiljjker geworden voor 
de beter gesitueerden om hun goedkope 
huurwoning met een beroep op de huur- 
beseherming vast te houden.
Dit belangrijke amendement werd door 
de Kamer aanvaard met alleen de stem
men van de PSP en de CPN tegen.

moesten hebben voor beraad over de 
ontstane situatie en over de resultaten 
en het werkprogramma van de „18”, 
Het Centraal Comité van de A.R. Par
tij zal dan binnenkort de voorlopige 
en nog niet afgeronde stukken behan
delen. Dat is een onderdeel van het 
beraad.
De secretaris van het Centraal Comité 
heelt in z(jn radiotoespraak d.d .13 maart 
j.1. op een aantal aspecten van het nood
zakelijk beraad gewezen. Het partij
bureau, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag, 
zal u op uw verzoek gaarne een exem
plaar van deze toespraak, welke vorige 
week in Nederlandse Gedachten is ge
publiceerd, toezenden.
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NIEUWE CITATEN

P ittig
„Het Parool” noteerde vorige week en
kele pittige uitspraken van A.R.-sena- 
tor prof. mr. P. J. Verdam:
„In de EEG moet 'men met beide voe
ten op de grond blijven staan, ge
schoeid oj ongeschoeid” .
„Over deze zaak is het laatste woord 
nog niet gesproken, al is het alleen 
maar omdat ik nog aan het woord 
ben” .
„We worden zo langzamerhand duize
lig van de rechtszekerheid en duizelig
heid is een prototype van onzeker
heid” .

„Het Parool” noteerde erbij, dat de 
oud-minister op dreef was in de Eerste 
Kamer. Nou en?...; 
waarom zou de professor niet? Met 
Thomas a Kempis ook goed gezel
schap — zeggen we echter wel 
„vraag niet wie dit of dat gezegd heeft, 
maar geef u rekenschap van h e t 
geen er gezegd wordt”.

Hebben
In „De Nederlander” begon een artikel 
van de heer A. J. van Duist met de 
volgende alinea:
„Ons samenlevingspatroon is gericht 
op het hébben. Elke dag worden we er 
aan herinnerd, dat we nog veel meer 
moeten hebben dan we al hebben. Zo 
We ’t mochten vergeten, wordt het ons 
uit advertenties, nu ook al dagelijks op 
de TV te zien en op de radio te horen, 
wel weer duidelijk gemaakt. Het gaat 
beslist niet alléén om een kleine groep, 
die nauwelijks gek genoeg weet te 
doen om ’t geld op te maken. De wel
vaart ligt op straat, komt via TV in 
alle huizen. De onverzadigbaarheid 
neemt dagelijks toe, ingezet als we ons 
voelen in de race om „de anderen” zo 
dicht mogelijk U vólgen op de ruimere 
voet waarop zij leven” .

Iets verder in het artikel citeert de 
schrijver — als hij het heeft over het 
opjutten van elkaar — een uitspraak 
van dr. Hippel; „Luxe is wat de vol
gende salarisklasse heeft bereikt”, 
ü bent toch wel goed over de brug ge
komen?

Directeuren
In „Het Parool” stond naar aanleiding 
van een enquête o.a. dit bericht: 
„Slechts in 58 procent van de Neder
landse bedrijven staat op het moment, 
dat een directeur aftreedt wegens het 
bereiken van de pensioengerechtigde 
leeftijd vast wie zijn opvolger zal zijn. 
In 33 procent van d  ̂ gevallen is mis
schien een opvolger beschikbaar, in 9 
procent in het geheel niet” .

Naar in Haagse kringen verluidt komt 
dit niet alleen voor in het bedrijfsleven. 
O.a. bij politieke partijen schijnt men 
iets dergelijks geconstateerd te hebben.

Notities van een Raadslid 

HEEFT BURGER 

INVLOED OP BESTUUR?

Men kan die vraag heel eenvoudig 
af doen met het antwoord: ja, want de 
burger heeft het kiesrecht en hij kan 
dus elke vier jaar meebeslissen over de 
samenstelling van de gemeenteraad. 
Maar zo’n antwoord zou erg goedkoop 
zijn, want het gaat niet om het 
eenmaal in de vier jaar mogen stemmen 
maar om het voortdurend mee kunnen 
leven met en eventueel mee kunnen 
snreken over het te voeren beleid.
Wil dat mogelijk zijn dan zullen de ge
meentebesturen moeten zorgen dat de 
burgerij meeleven kan. Een van de 
middelen daartoe is dat de raadsstukken 
in ruime mate beschikbaar worden 
gesteld. In de eerste nlaats natuurlijk 
aan de raadsleden zelf. (Er schijnen nog 
steeds gemeenten te zijn waar de 
raadsleden geen stukken ontvangen. Zij 
kunnen ze op het raadhuis gaan inzien. 
Een volkomen onjuist systeem!) Maar 
niet alleen de raadsleden, ook de 
burgerij moet kennis kunnen nemen van 
wat er in de komende raadsvergadering 
behandeld zal worden. Men kan die 
stukken natuurlijk niet aan iedere 
burger sturen. Dat is ook niet nodig.
Hier moet de pers ingeschakeld worden. 
Doordat de kranten over die stukken 
schrijven worden de burgers ingelicht.
In sommige gemeenten hebben b. en w. 
of de gemeenteraad daar bezwaren 
tegen. Je weet nooit wat zo’n 
..kranteman” gaat schrijven. Hij kan het 
voorstel wel zwaar bekritiseren. Maar 
dat is geen verontschuldiging. Wil men 
het contact tussen burgerij en gemeen
tebestuur bevorderen dan dient men de 
pers in te schakelen. Colleges van b. en 
w. of gemeenteraden die dat nog niet 
doen dienen zich haastig te bekeren van 
hun verkeerd inzicht.
Tijdige publikatle van de te behandelen 
raadsstukken geeft de burgerij indien 
nodig de gelegenheid tijdig, dus voor de 
behandeling in de raad, van haar 
zienswijze aan de raad kennis te geven. 
De burgerij van haar kant kan zich 
verder op de hoogte stellen van de gang 
Van zaken door het bijwonen van de 
raadsvergaderingen. De publieke 
tribunes zijn als regel veel te weinig 
bezet. Sommigen pleiten er ook voor de 
commissie-vergaderingen — waar vaak 
dieper op de voorstellen en hun details 
kan worden ingegaan dan in de 
openbare raadsvergadering — eveneens 
openbaar, dus toegankelijk voor de 
burgers — te maken. Maar dat zou de 
informatie van de raadsleden 
vermoedelijk weer moeilijker maken. 
Maar het gemeentebestuur kan de 
burgerij op verschillende terreinen bij 
het gemeentelijk beleid betrekken. Als 
de raad moet besluiten over een nieuw 
bestemmingsplan dan kan men in een 
vergadering met de burgerij in een of 
andere grote zaal dit plan toelichten en 
door de wethouder voor stadsontwikke
ling of de stedebouwkundige vragen uit 
de zaal laten beantwoorden. Het is iets 
maar het is meer voorlichting dan 
gelegenheid tot invloed uitoefenen.

11 maart Dat de belastingen óók de middenstanders zwaar op de maag liggen is
bekend. —
Wie zou dit tegenspreken?
Maar of daartoe een speciale middenstandspartij moet worden opgericht? 
In elk geval begint voor Leeuwarden de victorie.
Daar is een Gideonsbende gesticht. Dat is beter dan een groot aantal 
slappelingen, aldus de promotor.
De voorzitter was ook niet mis. Voor de opening van de vergadering 
stelde hij voor aan te heffen: een drie werf boeh voor de heer Witteveen, 
En de aanwezige deden dat!
Wat zal dat opwindend geklonken hebben.

12 maart Het wil maar niet rustig worden aan het partijvernieuwingsfront. Pluto
doet ook mee.
En Pluto is geen hond, maar een nieuw verbond van provocerende jonge-, 
renorganisaties.
Eén nieuw idee hebben ze al: de rechtspraak moet afgestemd worden op 
rangen en standen.
Pluto is natuurlijk de hoogste rang en stand.
En dan maar straffeloos provoceren voortaan.

13 maart Op een vergadering beluisterd uit de mond van een niet van alle intellect
ontblote jongere: „jullie? jullie zeuren over partijvernieuwing, maar daar 
komt niets van terecht. Hooguit allemaal nieuwe partijen met de oude 
politici aan de touwtjes. Of hun zonen”.
Het was jammer dat Bas de Gaay Fortman toen in Zuid-Afrika zat.

14 maart Meneer Con O’Neill, de Bi-itse onderhandelaar over de toetreding tot de
EÈG is gepasseerd.
Hij dacht als beloning te mogen verlangen de benoeming tot ambassadeur 
in Bonn. Het ging niet door.
En daarom neemt hij ontslag; overigens zijn zaak!
Maar waarom hij in het openbaar hierover zijn hart moest luchten is ons 
een raadsel.
Dat er nog kranten zijn die zo’n verhaal belangrijk vinden!
Misschien zijn wij niet meer bij de tijd.

15 maart U kent Willem, van „Voor de vuist weg?” Ook directeur van een platen
maatschappij. Handige jongen!
In zijn laatste uitzending liet hij voor de camera een zangeres optreden. 
Aardig meisje, daar niet van. Ook nogwel kunstenares.
Weet u de rest ook? Wij wel: „toevallig” op de dag van haar T.V.-optreden 
had zij een contract getekend met een platenmaatschappij. Welke? 
Eenmaal raden is al voldoende.
Is er niet al eens ruzie geweest over een zekere Siebe van der Zee bij de 
AVRO?

16 maart Het vertrouwen in de dollar is geschokt.
Toch geen wonder bij de grote Amerikaanse betalingsbalans tekorten! 
Eindelijk schijnt men daar „in” te zijn voor de normale methode: „rem 
de bestedingen binnensland af door belastingverhoging” , ’t Wordt wel tijd, 
daar in Amerika, om ook op dit punt es vooruitstrevend te doen.
O — die presidentsverkiezingen!

Veel beter is het als gemeentebestuur bij 
de voorbereiding van zo’n 
bestemmingsplan bepaalde groepen van 
de bevolking in te schakelen en met 
hen de voorzieningen t.a.v. kerken, 
scholen, speeltuinen, sportterreinen e.d. 
bespreken. Dan-spreekt men als 
gemeenten met belanghebbenden, met 
mensen die op die terreinen verant
woordelijkheid dragen. Dan is er echt 
sprake van invloed van de burgerij.
Op het maatschappelijk terrein met zijn 
vele facetten kan men de burgerij via 
het particulier initiatief makkelijk 
inschakelen door ze in de velerlei

commissies een behoorlijke plaats te 
geven. Nog te veel is overkoepeling een 
gemeentelijke zaak,,lijkt dit althans.
De gemeenteraad — en dus de gemeen
teraadsleden — zullen er op moeten 
toezien dat de mogelijkheden tot 
inspraak van de burgerij zoveel 
mogelijk worden benut.
De burgerij van haar kant zal die 
mogelijkheden met beide handen moeten 
aangrijpen en waar nodig gebruik 
maken van haar recht tot petitie om 
zich in zaken van algemeen belang met 
een verzoekschrift tot de gemeenteraad 
te richten.

AM STERDAM

GEZOND, GEZELLIG EN 'T GOEDKOOPST
ts het stoken met öe kolen van de

FIRM A S DOGGER Hzn
SCHlNKELKADt 14 - TELEFOON 25 16

ANTRACIET. BRECHCOKES en OLIE voor centr verwarming

^ ïtjesw eg 91 • Javastraat 199 • Krugerplein 29 • Dapperstraat 1$ - Jan van Galensiraat 60
iin Evertsenuraat 130 • Hugo de Grootplein 20 - Spaarndammerstraat 97 • Bentincksiraac 26 

luittfi OranjeJtraat 2B-v.d.Helsipleln 9* W esterstraat 13 8-Spreeuwenpark 3 - Ribesstraat 30 
Tuinstad Osdorp, Tussenmeer 62

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244

Gevestigd sinds 1919

RO TTERD AM

N.V. Verhuis- en Transportbedrijf 
A. S L U Y T E R  &  Z O N E N
verzorgt al uw TRANSPORTEN door het gehele land 
ROTTERDAM, telefoon 010 - 242565 - De Jonghstraat 25

W. J SPOORMAKER N.V
AUTOMOBIELBEDRIJF ROTTERDAM-ZUID 
Wolphaertsbocht 246 - Telefoon 77550

OFFICIAL PEUGEOT-DEALER
voor ROTTERDAM - ZUID

en de eilanden IJSSELMONDE en VOORNE - PUTTEN

KOLEN EN OLIE
VOOR HUISBRAND EN INDUSTRIE

A. VAN WEELDEN'S KOLENHANDEL
straatweg 55 . ROTTERDAM - Telef. 180240 

Filiaal Dorpsweg 70 - Rotterdam-Zuid - Tel. 276208

AA. V A N  REIJN 'S

LOODGIETERSBEDRIJF
ELEKTRO TECHNISCH BUREAU

Lusthofstraat 27 - Tel. 122429 b.g.g. 131762 . Rotterdam

J. LUYT handel in 
tuingrond 
zand en grint

Tevens levering van duinzand, koemest en alle soor
ten grint. Desgewenst verzorgen wij eveneens het in
kruien van de grond en/of het zand.

Terbregse Rechter Rottekade 88, Rotterdam-13, 
telefoon 180794 - 187479.

Voor het betere
TIMMER-, METSEL- EN TEGELW ERK

naar
D. KLIJNSM IT

Kerkstraat 37 - telefoon 18 64 68 
(buiten kantoortijd tel. 12 87 92) 

Ook voor excl. betimmeringen en interieurverzorging

Abonneert u op Nederlandse Gedachten
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Noodverband

De zeven landen — Amerika, België, Nederland,
DuHs<''nd. Enp<'’ ''”d, Italië o' 7  -''-- -fl — .....
kopen geen goud meer aan de particuliere handel. 
Zowel direct als indirect. Zij zullen hun goud slechts 
gebruiken om het internationale betalingsverkeer te 
regelen. Als zou blijken dat de monetaire autori
teiten toch uit officiële voorraden op de vrije markt 
verkopen, zal door de „zeven” ook aan hen géén 
goud meer worden verkocht.
Het verkopen op de vrije markt is overigens bij
zonder aanlokkelijk. De vrije goudprijs ligt momen
teel 9 dollar per ounce (=  32 gram) hoger dan de 
officiële goudprijs. Dat is een verleidelijk verschil! 
Het is daarom niet ten onrechte dat de vraag wordt 
gesteld of de „zeven” wel een redelijke waterdichte 
regeling hebben geschapen. Zekerheid is niet te 
verschaffen.
Weliswaar beschikken de „zeven” over ongeveer 
driekwart van de wereldgeldvoorraad, waaronder 
voor rond 25 miljard dollar en zij kunnen daarmee 
een zekere vuist maken — maar een afdoende waar
borg is daarmee niet geschapen.
Te minder omdat in dit verband aan Engeland een 
krediet is verleend — tot 4 miljard dollar :— waarbij 
men hoopt dat Engeland nu echt uit de zorgen komt. 
Ook deze koop betekent echter niet een zekerheid. 
De beslissing van de „zeven” is naar onze overtui
ging een noodverband, omdat een kernvraagstuk 
niet tot een oplossing is gebracht.
Amerika zal zelf namelijk van binnenuit de dollar 
moeten versterken. Als dat in een redelijke tijd niet 
lukt, blijft het gevaar van een devaluatie met alle 
nare gevolgen van dien voor de wereldhandel De 
Verenigde Staten zullen hun betalingsbalans in po
sitieve zin moeten versterken. Dat betekent: méér 
belastingheffing en minder uitgaven. Aantrekkelijk 
is zoiets niet ter gelegenheid van de a.s. presidents
verkiezing — maar noodzakelijk is het zeker.

* * * Rijpiingsproces

★  *  ★ M oedig

Verleden week bij het huurdebat heeft de heer Aan- 
tjes, woordvoerder van de A.R. fractie, een wetswij
ziging voorgesteld die het mogelijk maakt dat huur
ders met een goed inkomen, die een goedkope woning 
bewonen, genoodzaakt worden te verhuizen, als hen 
een andere geschikte woning wordt aangeboden, die 
weliswaar duurder in huur maar voor hen wel betaal
baar is. Minister Schut uit kabinet-De Jong
steunde het initiatief van de heer Aantjcs van harte. 
Het amendement werd door de Tweede Kamer aan
vaard met alleen de stemmen van de C.P.N. en de 
P.S.P. tegen.
In 1965 had de heer Aantjes al eens precies hetzelfde 
amendement ingediend. Het werd toen met een krap
pe meerderheid verworpen, nadat minister Bogaers 
uit het kablnet-Cals het voorstel heftig bestreden 
had. Tegen stemden toen o.a. de P.v.a.A. en een min
derheid uit de K.V.P., waaronder de heren Aarden 
en Van Doorn en mejuffrouw Kessel.
Terecht schreef de Haagse Courant verleden week in 
een hoofdartikel dan ook: „Enkele jaren geleden was 
de Kamer nog niet rijp voor zo’n beslissing”. 
Temidden van de politieke vdiscussies van vandaag 
kan het echter wel nuttig zjjn eens nuchter vast te 
stellen, WIE er drie jaar geleden nog niet rijp waren 
voor een beslissing, die een belangrijke bijdrage kan 
leveren tot een betere verdeling van de woningvoor
raad ten behoeve van de minder draagkrachtlgen, die 
nog het meest onder het woningtekort te lijden heb
ben; drie jaar geleden zeker niet minder dan vandaag.

De socialistische minister van buitenlandse zaken 
van W.-Duitsland — de heer Brandt — heeft een 
politiek taboe doorbroken.
De huidige feitelijke grens tussen Polen en Duits
land — gevormd door de rivieren Oder en Neisse — 
moet ook in volkenrechteljjke zin als grens worden 
geëerbiedigd. Nu reeds, in afwachting van de tot
standkoming van het definitieve vredesverdrag. 
Naar onze mening heeft de heer Brandt een politiek 
geladen kwestie op een nuchtere wijze beoordeeld 
en daarmee een eigen begin gemaakt met een moge
lijke ontspanning in de Oost-West verhouding.
Al te veel Duitsers vergaten tot nu toe dat de reke
ning van een verloren oorlog nog betaald moet 
worden!

*  * *  K inderbijslag Ie  kind

Nee — zei de Sociaal Economische Raad op een 
vraag van minister Roolvink of alvast de kinderbij
slag voor het eerste kind moet worden bevroren en 
daarna afgebroken, daarbij vooruitlopènde op een 
gevraagd SER-advies omtrent het totale verzeke
ringspakket. En niet ten onrechte.
Eerst moet onderzocht worden hoe de programme
ring van de gehele sociale verzekering op langere 
termijn er uit moet zien. In dat verband moet een 
eventuele bevriezing en afbraak van de kindertoe
lage worden bezien. Bovendien betekent het vast
prikken van de kinderbijslag op het huidige bedrag 
(de bevriezing) slechts een besparing van 0.07 per
cent, het eerste jaar.
De SER heeft verstandig en wijs gereageerd.

HET GEWETEN 
EN DE WET
In de Eerste Kamer is het beleid van de Mi

nister van Justitie aan de orde gewee.st. Een 
betrekkelijk klein onderdeel van de discussie 
had betrekking op het vervolgingsbeleid ten 
opzichte van hen, die in navolging van de heer 
Boetes, docent aan de C.I.C.S A. en lid van de 
Eerste Kamer voor de PSP hun best doen, de 
president van Amerika te beledigen.

(Het merkwaardige is daarbij, dat sommigen dat zó 
proberen te doen, dat ze net buiten de strafbepalingen 
vallen en anderen het welbewust zó doen, dat ze 
zeker onder diezelfde bepalingen vallen. Maar beide 
groepen roepen om het hardst; wij willen vervolgd 
worden. En de heer Boetes heeft duidelijk laten uit
komen, dat alleen die provocaties passen in zijn sys
teem, die leiden tot moeilijkheden met de Justitie). 
Het merkwaardige is, dat de dagbladpers heeft ge
daan alsof alléén het vervolgingsbeleid ex art. 117
W. V. S. aan de orde is geweest. Van het ernstige en 
indringende betoog van Prof. Verdam over de impasse, 
waarin we zijn terecht gekomen bij de pogingen, een 
nieuw Burgerlijk Wetboek tot stand te brengen, daar- 
o\'er werd niets vermeld.
Maar Prof. Verdam heeft ook in een duidelijke en 
ernstige rede uiteengezet namens zijn fractie, hoe hij 
dacht over de actie, om Johnson te beledigen.

Vreem de tekst
In zijn redevoering zei Prof. Verdam o.a., (het vetge
drukte is uiteraard van ons):
„Er is hier sprake van een groep, die in grote bewo
genheid oprecht van mening is — naar wij moeten 
aannemen —, dat een ander persoon bepaalde fun
damentele rechten heeft geschonden. Nu zien wij in
eens, dat du moment waarop men die mening heeft 
men ineens uiterst snel klaar is met zijn oordeel, dat 
men de indruk heeft: oordeelt maar, opdat hij maar 
zoveel mogelijk geoordeeld wordt! Dit is overigens 
een tekst, die ik niet ken. Men heeft dan elke be
scheidenheid van mening ineens verre van zich afge
zet. Allerlei normen, die anders gelden, worden ineens 
voor vervallen verklaard. Men wordt dan zo bewo
gen, dat men bij de afweging stelt: hij overtreedt de 
grote norm; wat doen voor mij kleine normpjes nog? 
Men gaat dan zelf beoordelen, welke norm dan verder 
nog wel geldt en welke norm niet meer geldt. Hij 
doet slecht; wat deren mij nog de overige normen!”

Oorlog ontstaat door 
spel m et normen
Wat deren mij nog de overige normen? Uit die gees
tesgesteldheid, uit dat tekort aan ethisch normbesef, 
ontstaan oorlogen, aldus Prof. Verdam. Hij zei daar
van:
„Ik geloof, mijnheer de voorzitter, dat dit nu juist het 
verschijnsel is, dat in de loop der eeuwen het grootste 
kwaad heeft gesticht. Het is de tragiek van het paci
fisme, dat juist dit verschijnsel de grootste oorlogen 
heeft gecreëerd, dat de een zegt: die ander doet zo 
verschrikkelijk fout, nu mag ik ook wel wat doen, en 
dat die een dan een fout maakt, waarop de ander 
natuurlijk, alleen de fouten van die een ziende, zegt: 
dat was een grote fóut; ik mag dus ook wel weer. 
Ja zijn zo eigenlijk niet, door dit verkeerd hanteren 
van het normbesef van beide kanten, juist de grote 
wereldoorlogen ontstaan? Moet men hier dan ook 
eigenlijk niet tot de conclusie komen, dat ook hier 
geldt, dat, wie de kleine norm niet eert, zich moet 
gaan afvragen, of hij de grote norm nog wel waardig

En dan de eth iek
Zoals onze lezers weten, hebben een aantal hooglera
ren en docenten in de ethiek zich aan de zijde gesteld 
van Prof. Delfgaauw. Deze geleerden hebben gesteld, 
dat studenten hebben gescholden uit gewetensnood. 
En hun geweten brengt hen daardoor in conflict met 
de wet. Nu is de redenering van Prof. Verdam: het 
kan gebeuren, dat de overheid iets van ons eist, dat 
we volgens ons geweten niet mógen' doen. Dan is er 
maar één antwoord: neen! Maar als iemand in zijn 
geweten meent geprangd te zijn, om iets te doen, dan 
zijn er vele wegen en middelen om iets te doen, en 
het zou toch een vreemd verhaal zijn, wanneer 
iemand dan zou zeggen: neen, er is voor mijn geweten 
maar één uitweg, nl. dat ik mijn ni aste moet bele
digen.
Prof. Verdam zei letterlijk: „Ik wil namens mijn 
fractie gaarne tot uitdrukking brengen dat wij in
stemmen met de waardige en duidelijke brief, die de 
minister ter zake heeft geschreven. Met de minister 
begrijpen wij niet, waarom het geweten, dat dan in 
nood verkeert,.precies die ene weg moet kiezen, uit
gerekend die ene weg. Als er positief handelen van 
iemand wordt gevraagd en hij moet neen zeggen, dan 
is er natuurlijk eigenlijk geen andere weg dan dat' 
neen.
Dan is er rriaar één weg en dat kan men zich dan ook

Prof. mr. P. J. Verdam

indenken. Maar dat een geweten dat in moeilijkheden 
verkeert in positieve zin juist die ene weg moet kiezen, 
is een vraagstuk, ter zake v/aarvan wij de mening van 
de minister gaarne onderschrijven. Ook zijn wij het 
eens met de minister, wanneer deze spreekt over die 
formele vei’wijzing naar de wet. Als in die schrifturen 
wordt gesproken van „geweten tegen wet”, krijgt men 
de indruk, dat het geweten wel moet overwinnen. 
Mijns inziens is dit echter te gemakkelijk gesteld. Er 
kan in het algemeen een frictie zijn tussen geweten 
en wet, maar daarbij dient men ook te bedenken, dat 
de wet het geweten van het volk is en dat de functie 
van de wet inderdaad een gewetensfunctle is.
Dit onderschat men, wanneer men zo gemakkelijk 
zegt; geweten tegen wet, dus wet weg. Voorts onder
schrijf ik hetgeen de minister zegt over het ethisch 
laakbare van de belediging. Toch is over dit alles 
het laatste woord niet gesproken, al was het alleen 
maar omdat ik nog aan het woord ben. Wel is hier
over vandaag al zoveel goeds en verstandigs gezegd, 
dat ik mij tot enkele punten kan beperken.”

Overspannen eth iek
Prof. Verdam heeft in dit verband ook iets gezegd 
over overspannen ethiek:
„De zuivere ethiek weet van gewetensnood. Zij weet 
ook van gewetensnood, die een wettelijke bepaling 
kan opzijzetten. Maar zij weet ook, hoe gevaarlijk 
het is, als men echte, oprechte, diepe bewogenheid 
gaat vereenzelvigen met gewetensnood en te gemak
kelijk deze beide begrippen over elkaa'r heen schuift. 
Immers, deze ethiek is voor niets zo bang als voor 
eigen overspanning. De jurist heeft altijd te rekenen, 
met het woord, dat hem altijd wordt voorgehouden, 
namelijk dat het hoogste recht het hoogste onrecht is. 
Op dezelfde breedtegraad ligt de uitdrukking, dat 
overetisch is fanatisch.”

W elkom  bij provocateurs
Ten slotte heeft Prof. Verdam de pacifisten gewaar
schuwd. Als zij de thans door hen ingeslagen weg 
gaan vervolgen, dan moeten zij wel weten, waar zij 
terecht komen:
„Ik sprak even over de tragiek van het zuiver paci
fisme. Dit raakt, geloof ik, juist die kleine norm, 
want de tragiek van dat zuiver pacifisme, dat zo con
sequent kan zijn, waarvoor men respect kan hebben, 
omdat het zegt; dan wil ik met oorlog niets te maken 
hebben, ook niet, wanneer het bescherming is in 
vredestijd; die tragiek is dan, dat dat zuivere pacifis
me juist door normen opzij te zetten, terwijl het zelf 
zo normconsequent wil zijn, zijn eigen ruiten ingooit 
en zichzelf bewust of onbewust telkens weer gooit in 
de handen van en parallel gaat lopen met anders 
gemotiveerden, met provocateurs en provocaties, waar 
zij uiteraard met open armen w'orden ontvangen.”
Wij voegen hier alleen aan toe, dat de rede van Prof. 
Verdam een diepe indruk heeft gemaakt in de Eerste 
Kamer. A.
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VAN BR
KNELPUNTEN ROND DE 
UITVOERING VAN DE 
ALGEMENE BIJSTANDSWET (II)

Het zal voor iedereen — ook zonder nadere 
uitleg — Virel duidelijk zijn, dat de nood
zakelijke kosten van het bestaan veel meer 
omvatten dan deze elementen alleen.
Een pleidooi voor méér uitgebreide, duide
lijk omschreven minimum-normen is in het 
verleden echter steeds van de hand ge
wezen.

In zekere zin wel begrijpelijk, want het is 
nu eenmaal, gezien de grote variatie van 
gevallen, waarop de wet van toepassing zal 
zijn, niet goed mogeljjk alle elementaire 
bestaansbehoeften te objectiveren. 
Bovendien zou bjj een dergelyke uitbrei
ding het gevaar kunnen ontstaan, dat een 
dergeiyke exacte minimum-bepaling op 
den duur het karakter zou gaan krijgen 
van een maximum norm.

bedragen en tevens als afronding van het 
totale bedrag een zekere marge voor prijs- 
sohommelingen aangehouden. Naast de al
dus gevonden richtlijnen wordt een aantal, 
sterk uiteenlopende kosten, zoals bijv. de 
huur en de premies, afzonderlijk in het 
bijstandsbedrag verwerkt.
Een wel zeer sprekend bezwaar tegen de 
budget-methode is m.i. echter, dat bij toe
passing ervan een weinig slagvaardig be
leid mogelijk is.

Afgedacht van de prijsschommelingen zal 
immers eerst tot wijziging van de budget- 
normen kunnen worden overgegaan wan
neer metterdaad een wijziging van levens
gewoonten, van welvaartspeil is gebleken. 
Een dergelijke wijziging valt niet van dag 
tot dag vast te stellen, maar kan eerst

Van uitstel komt zo gemakkelijk 
afstel en daarom is het maar 

goed, dat het redactie-secretariaat 
altijd onvermoeibaar en stug aan
houdend blijft waar het er om 
gaat een artikel los te krijgen van 
„trage” scribenten. Toegegeven, 
men heeft mij „gespaard” uit be
grip voor de vele uren, die zijn 
gaan ziten in het beantwoorden 
van een stroom van brieven, die én 
naar aanleiding van de radiotoe
spraak van de partij-secretaris 
over de Algemene Bijstandswet én 
op mijn eerste artikel zijn binnen
gekomen.
Welnu, deze zijn inmiddels —  
voorzover het persoonlijke geval
len betrof —  alle beantwoord; op 
verschillende meer algemene vra
gen, die in deze brieven zijn ge
steld, wil ik in dit tweede artikel 
nu allereerst nader ingaan.

Nogmaals: zorgeloze mensen?
Om te beginnen wil ik althans één verwijt 
van meerdere lezers proberen voorgoed uit 
de weg te ruimen.
Kort gezegd, komt hun mening hierop neer, 
dat ik zou hebben aangespoord tot een 
zekere zorgeloosheid door zo sterk de 
rechtsplicht van de overheid te beklemto
nen en op een in sommige opzichten falend 
handelen ten deze te wijzen. Om de juist
heid van hun beweringen te onderstrepen, 
worden dan steeds enkele voorbeelden aan
gedragen. Voorbeelden van mensen, die 
van de A.B.W. alleen maar profiteren, 
uiteraard op verschillende wijze en in een 
niet gelijke omvang.
Voor vele oudere mensen blijkt het boven
dien nog een doorn in het oog te zijn, dat 
degenen, die er — althans in hun ogen — 
altijd maar op los hebben geleefd, nu wel 
worden geholpen en dat anderen, die altijd 
met het oog op deze oudedag zo zuinig 
mogelijk zijn geweest, eerst voor een be
langrijk deel hun eigen vermogen moeten 
„opeten”.
Op dit laatste voorbeeld kom ik straks in

RECTIFICATIE
In het artikel „Tweede Kamer toetste re
geringsbeleid overheidspersoneel” ver
schenen in Nederlandse Gedachten van 2 
maart j.1., is een storende fout geslopen. 
De volgende alinea werd af gedrukt:
Voor een goed verstaan diene, dat het 
overheidspersoneel b o v e n  de we l -  
v a a r t s v a s t e  k i n d e r b i j s l a g  
voor het eerste en tweede kind een toe
lage geniet van 4 pet. tot een minimum 
van ƒ 39,95 en een maximum van f 58,88 
per kind per maand naar de stand op 31 
december 1967. Voor het derde en de vol
gende kinderen wordt een toeslag van 1 
pet van het salaris met een maximum van 
ƒ 14,72 per kind per maand gegeven”.
De zin „boven de welvaartsvaste kinder
bijslag” werd verkeerd geplaatst. De ali
nea dient zo te worden gelezen:
Voor een goed verstaan diene, dat het 
overheidspersoneel voor het eerste en 
tweede kind een toelage geniet van 4 pet. 
tot een minimum van ƒ 39,95 en een 
maximum van ƒ 58,88 per kind per maand 
naar de stand op 31 december 1967. Voor 
het derde en de volgende kinderen wordt, 
b o v e n  de w e l v a a r t s v a s t e  
k i n d e r b ij s 1 a g, een toeslag van 1 
pet. van het salaris met een maximum 
van ƒ 14,72 per kind per maand gegeven.

Wij bieden de lezers en mej. Van Leeuwen 
onze verontschuldigingen aan voor deze 
fout.

een ander verband ook nog wel terug, maar 
het is duidelijk, dat vele Nederlanders toch 
nog zitten met de voorbeelden van degenen, 
die al te gemakkelijk gebruik — in dit ver
band is „misbruik” beter — maken van de 
A.B.W.
Welnu, naar ik meen, heb ik in het eerste 
artikel juist zeer nadrukkelijk aandacht ge
vraagd voor het beleven van de eigen ver
antwoordelijkheid, veelal te realiseren door 
het aanvaarden van passende arbeid.
Wie zich op een geraffineerde wijze hier
aan of aan andere alleszins redelijke voor
waarden weten te onttrekken, zijn dood
gewone „parasieten” of •— om het maar in 
goed Nederlands te zeggen — klaplopers.
Ik heb voor hen, tenzij zij vanuit hun 
geestelijke vermogens hiervoor niet verant
woordelijk kunnen worden gesteld, ook 
geen goed woord over.

Hieruit volgt als vanzelf, dat ik blij ben 
met de mogelijkheid in artikel 58 geopend, 
dat de kosten van bijstand kunnen worden 
verhaald, wanneer onjuiste inlichtingen 
zijn verstrekt, voorwaarden niet zijn ver
vuld en ongenoegzaam besef van verant
woordelijkheid is getoond.

(Tussen haakjes, ter beantwoording van de 
vragen op dit punt: ook wanneer iemand in 
gebreke is gebleven normale voorzieningen 
voor de toekomst te treffen — bijv. het 
zich verzekeren tegen ziekte, e.d. ■— en dit 
redelijkerwijze wel had kunnen worden 
verwacht, dan zal wel bijstand (moeten) 
worden verleend. Deze bijstand zal echter 
eveneens weer worden verhaald, d.w.z. te
ruggevorderd. Artikel 58, sub c, biedt hier
voor zeker ruimte: in het onderhavige ge
val is geen genoegzaam besef van verant- . 
woordelijkheid getoond).

Terug naar de klaplopers. Ik besef maar al 
te goed, dat deze gevallen altijd wel zullen 
blijven voorkomen, omdat juist deze lieden 
zo goed door de mazen van deze wet (en 
trouwens elke andere sociale wet) weten 
te kruipen. Heel listig weten zij de bepa
lingen te ontduiken: de man, die zo maar 
zijn gezin in de steek laat en onvindbaar 
wordt vanuit de wetenschap de A.B.W. 
moet mijn gezin toch financiële bijstand 
geven (en het is nog waar ook!), de ar- 
beidsschuwe werkloze, die altijd wel een 
of ander smoesje bij de hand heeft om het 
werk niet als passend te behoeven aan
vaarden, enz.
Het zijn er, verhoudingsgewijs, gelukkig 
sléchts een handjevol, maar, nogmaals, ze 
kunnen mij niet streng genoeg worden aan
gepakt.
Omdat ze onrecht bedrijven en onrecht 
doen aan de duizenden goedé Nederlan
ders, die „noodgedwongen” een beroep moe
ten doen op de A.B.W., de W.A.O., de W.W. 
en ga zo maar door.
En hen mogen wij, overheid en gemeen
schap, geen strobreed in de weg leggen 
om op een doelmatige en rechtvaardige 
wijze te kunnen worden geholpen!

Richtlijnen
Meerdere lezers hebben mij gevraagd op 
dit vraagstuk nog eens wat dieper in te 
gaan om mijn stoutmoedige uitspraak t.a.v. 
„te veroordelen beleid” beter te kunnen 
begrijpen.
Dat is niet zo’n eenvoudige opgave, maar 
ik zal proberen deze ingewikkelde materie 
zo duidelijk mogelijk naar voren te bren-' 
gen.
Ik heb er reeds op gewezen, dat door de 
Kroon bij Algemene Maatregel van Bestuur 
is bepaald tot welk bedrag ten minste moet 
zijn voorzien in de noodzakelijke kosten 
van het bestaan.
De bedoeling van deze A.M.v.B. is wel dui
delijk: een waarborg te scheppen dat in 
iedere gemeente een minimum-bij stand zal 
worden verleend.
In deze richtlijnen is echter slechts een 
aantal elementaire behoeften verwerkt, zo
als voeding, kleding, verwarming, huisves
ting.
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In hoeverre moet de eigen woning meetellen als vermogen?

Met andere woorden: de totale bijstand zou 
dan wel eens kunnen worden geminimali
seerd.
Nu zijn er, in zekere zin los van deze richt
lijnen en in andere zin weer als een aan
vulling hierop, voor de vaststelling van de 
uitkeringsbedragen twee methoden ontwik
keld, te weten:
a. de budget-methode;
b. de loon-methode.
Van beide methoden wordt in de praktijk 
door de gemeenten gebruik gemaakt (medio 
1967 hanteerde 52 “ /o voor de berekening 
van de bijstandsnormen een budget-me
thode, 48 "/o een loon-methode of een com
binatie van loon - en budget-methode).

Bud get-methode
De budget-methode werkt met de opstel
ling van een reeks behoeften, waarin mede 
gezien het heersende welvaartspeil, moet 
worden voorzien.
De maatstaven hebben dus betrekking op 
de kosten van het normale, dagelijkse 
weerkerende levensonderhoud als een basis 
voor de materiële bijstand. Binnen rede
lijke grenzen wordt hierbij dus ook reke
ning gehouden met het heersende wel- 
vaarts- en cultuurpatroon van ons volk.
Uiteraard dient de invloed van de wel- 
vaartssituatie — dat is een wezenlijk be
zwaar — op de verbruiksgewoonten perio
diek te worden nagegaan. Als regel is 
reeds bij het vaststellen van de uitkerings-

Tanden blank-Adem fris

Onbetwist de beste tandpasta

aan een langere periode worden afgemeten. 
Een belangrijk onderdeel van de budget- 
methode is weer, dat zij veel recht kan 
doen wedervaren aan uiteenlopende ge
zinssituaties. Een duidelijk voorbeeld in dit 
opzicht is wel het kunnen opnemen van 
de kosten, verbonden aan de opvoeding van 
kinderen in de verschillende leeftijdsklas
sen.

Loon-methode
De loonmethode daarentegen beoogt een 
rechtstreekse verhouding tot het loonpeil,
d.w.z. het behoeften-element wordt bena
derd door de uitkeringsbedragen vast te 
stellen aan de hand van een bepaalde ver
houding tot een redelijk loongegeven. 
Uiteraard zijn ook dan alle vragen nog niet 
onmiddellijk opgelost. Want wat is een 
redelijk loongegeven, het absolute mini
mumloon, het gemiddelde ongeschoolden- 
loon of . . .?
Verder dient m.i. ook bij toepassing van 
de loon-methode de stimulans om door 
eigen arbeid in het levensonderhoud te 
voorzien, behouden te blijven. Dit kan lei
den ■ tot het aanbrengen van een zeker 
kortings-percentag, hoewel ook weer niet 
algemeen, d.w.z. voor alle bijstandsbehoe- 
venden, omdat vele van hen niet meer in 
aanmerking komen om in eigen levenson
derhoud te voorzien (bijv. de zwaar-gehan- 
dicapten of de boven 65-jarigen).
Een voordeel van de loon-methode is ech
ter, dat zij aansluit bij het inkomstenpa
troon van de beroepsbevolking. De bij- 
standsbehoeveriden worden zo minder in 
een uitzonderingspositie geplaatst.
Het is bovendien een eenvoudige methode. 
Herzieningen blijven immers beperkt tot 
een herziening naar een percentage van de 
loonontwikkeling. De loon-methode werkt 
echter wel globaal. Op een aantal punten
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vraagt zij dan ook om verfijningen. Ik denk 
bijv. aan de plaatselijke huurverschillen, 
waardoor bij uitsluitende toepassing van de 
loon-methode een zekere onevenwichtig
heid zou ontstaan.
Desondanks blijf ik wel een duidelijke 
voorkeur houden voor de loon-methode. 
Als motieven hiervoor zou ik willen aan
voeren, dat de loon-methode zich naar 
haar aard beter leent voor objectivering. 
Bovendien doet zij meer recht aan het be
ginsel van de bestedingsvrijheid (de budget- 
methode doet sneller denken aan een in
menging in de bestedingsgewoonten, dus 
aan een soort „bevoogding”). Uiteraard zal 
de loon-methode moeten worden gecorri
geerd naar individuele omstandigheden en 
naar individueel verschillende dagelijkse 
bestaanslasten, o.a. huur.
Overigens valt niet zonder meer aan te 
tonen, dat de praktijk van de loonmethode 
zoveel gunstiger is dan van de budget-me- 
thode.
De onderlinge verschillen zijn in belde ge
vallen te constateren, maar hangen nauw 
samen met de vraag of wel van een gelijk 
uitgangspunt en van dezelfde berekenings
wijze wordt uitgegaan.
Bij toepassing van beide methoden dus 
grote, onderlinge verschillen en dat brengt 
mij opnieuw tot de conclusie, dat het de 
hoogste tijd is, dat vanuit een centraal punt 
aan de harmonisatie van de gemeentelijke 
richtlijnen meer systematisch richting en 
tempo wordt gegeven.
Hierbij wil ik niet ontkennen, dat er door 
het plaatselijk of regionaal sociaal-econo- 
misch patroon bepaalde verschillen zullen 
kunnen bestaan. Maar zo ja, in welke mate? 
In de memorie van toelichting op de begro
ting 1967 van C.R.M. is de vraag naar har
monisatie reeds opgeworpen; in het ge
sprek van de Staatssecretaris van C.R.M. 
met de Vaste Commissie op 14 september 
1967 en in de Memorie van Toelichting bij 
de begroting 1968 werden deze herhaald. Zal 
het gesprek met de Staatssecretaris op 27 
maart a.s. de Vaste Commissie nu een dui
delijker beeld geven van de te verwachten 
maatregelen in deze?

Vrijlating vermogen
De gestelde vragen hadden ook maar al te 
vaak betrekking op de spelregels voor de 
vrijlating van het eigen vermogen.
Zoals reeds eerder gesteld, strekt de bij
stand >tot voorziening in de noodzakelijke 
kosten van het bestaan als aanvulling op 
de eventueel aanwezige eigen middelen. 
Wij spreken in dit verband over het com
plementaire karakter van de Algemene Bij
standswet.
In artikel 7 wordt aangegeven welke mid
delen evenwel in allen gevalle buiten be
schouwing moeten worden gelaten, te we
ten:
— het vermogen, dat voor opleiding of be

drijf bestemd is (onder bepaalde waar
borgen).

— een bescheiden vermogen, dat geen be
paalde bestemming heeft (als „beschei
den vermogen” wordt in navolging van 
de rijksgroepsregelingen veelal de vol
gende richtlijn gehanteerd: ƒ 6.000,— 
voor een echtpaar en ƒ 1.200,— voor elk 
van hun minderjarige kinderen; 
ƒ 3.600 voor een alleenstaande).

— een redelijk deel van het arbeidsinko
men van minderjarige kinderen.

Met het aangeven van deze vrijlatings- 
grenzen zijn echter bij lange nog niet alle 
moeilijkheden rond de vrijlating van ver
mogen opgelost. Een bijzondere moeilijk
heid vormen met name de eigen middelen, 
die buiten de gestelde vrijlatingsgrenzen.

S n u i f  e n  w H jf !
Uw verkoudheid van neus, 
keel of borst weg met

nog aanwezig zijn, maar vastgelegd zijn in 
een onroerend goed, bijv. een huis.
Juist velen uit de tegenwoordige generatie 
van bejaarden hebben hun bezit vaak be
legd, of liever vastgelegd, in de eigen wo
ning.
Voor bijstand komen zij dan niet in aan
merking, omdat de eigen middelen veel 
meer bedragen dan de hierboven genoemde 
grens van ƒ6.000,— voor een echtpaar. Zij 
kunnen deze middelen echter niet voor 
hun levensonderhoud aanwenden, terwijl 
zij deze in feite toch hard nodig hebben 
voor de noodzakelijke kosten van het be
staan.
Uiteraard is er wel een oplossing mogelijk 
namelijk, dat deze middelen worden losge
maakt in de weg van een hypothecaire be- 
zwaring.
Toch is dit bepaald geen bevredigende gang 
van zaken; het doet zelfs denken aan 
klaarblijkelijke hardheid, waarover in het 
kader van deze wet ook zo graag wordt 
gesproken.
Zou het nu, zo is mij meermalen gevraagd, 
niet mogelijk zijn in dergelijke gevallen 
uit te gaan van de rentabiliteit van het 
object in plaats van uit te gaan van de 
waarde? Immers, dan behoeft bij de be
oordeling van de bijstands-aanvrage slechts 
rekening te worden gehouden met de fei
telijke opbrengst als een reëel inkomens
bestanddeel.

Het lijkt op het eerste gezicht inderdaad 
een aardige oplossing voor een bij velen 
bestaand probleem. Bij een nadere be
schouwing blijkt zij echter evenzeer het ge
vaar in zich te houden van het oproepen 
van nieuwe onbillijkheden. Immers, de erf
genamen zullen dan later het voordeel van > 
de instandhouding van het object genieten! 
Dit laatste kan echter worden opgelost door 
de bijstand later te verrekenen met de na
latenschap.

Dé oplossing voor dit soort moeilijkheden 
is echter de mogelijkheid weer te openen 
tot verlening van leenbijstand onder hypo
thecair verband in gevallen, waarin de 
eigen middelen van de bijstandsaanvrager 
zijn vastgelegd in een door hem zelf be
woonde woning.
Een en andermaal is hierover gestreden en 
een desbetreffende voorstel is nu in de 
Memorie van Toelichting op de begroting 
1968 aangekondlgd.
Overigens is het terzake van dit punt ook 
goed te letten op de jurisprudentie. Zo 
hebben Gedeputeerde Staten van Friesland 
op 15 maart 1966 reeds een uitspraak ge
daan, waarbij is beslist, dat een door appel
lante en haar echtgenoot (resp. 65 en 74 
jaar) bewoond huisje bij het verlenen van 
bijstand buiten beschouwing dient te blij
ven.
Een uitspraak van G.S. van Noord-Brabant 
van 27 oktober 1965 is eveneens interessant. 
B. en W. hadden een wachttijd opgelegd in 
verband met een door appellant zelf be
woonde en in eigendom toebehorende wo
ning, die na aftrek van reparatiekosten, 
hypotheekkosten, enz. was geschat op 
ƒ 6500,—. Vrijgelaten werd ƒ 5.000,—, zodat 
voor ƒ 1.500,— een wachttijd moest worden 
doorgemaakt.
G.S. besloten, dat de wachttijd ongedaan 
moest worden gemaakt en alsnog bijstand 
moest worden verstrekt uit overweging, dat 
bedoelde woning een eenvoudige woning 
betreft en dat het vermogen van een der
gelijke eenvoudige woning buiten beschou
wing dient te blijven bij de vraag of aan 
de eigenaar van een dergelijke woning bij
stand dient te worden verieend, daar aldus 
op de minst kostbare wijze in de behoefte 
aan woonruimte van de bijstandsbehoeven- 
de is voorzien.
Bij Koninklijk Besluit van 19 september 
1966, nr. 17 is echter beslist, dat in geval 
van bezit van een eigen, voor zelfbewoning 
gebruikt huis met de waarde daarvan moet 
worden rekening gehouden bij de beoor
deling van de vraag in hoeverre aanvrager 
beschikt over middelen om in de noodza
kelijke kosten van het bestaan te voorzien.

Beroepsprocedure
De beschikking op de aanvrage om bijstand 
moeten binnen één maand door de aan
vrager zijn ontvangen.
Op deze beschikking (ook bij uitblijven er
van) kan hij binnen één maand een be
zwaarschrift bij het college van burgemees
ter en wethouders indienen. De beschik
king van het college op dit bezwaarschrift 
dient weer schriftelijk en met redenen om
kleed aan de indiener te worden medege
deeld.
Dit stelt de overige beroepsinstanties in de
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gelegenheid de merites van de beslissing te 
beoordelen. Betrokkene kan van de beslis
sing van B. en W. weer binnen een maand 
na de datum van verzending van de bo
vengenoemde mededeling in beroep gaan 
bij Gedeputeerde Staten. Ook van de uit
spraak van Gedeputeerde Staten kan weer 
binnen een maand na de datum van ver
zending in beroep worden gegaan bij de 
Kroon.

Enkele cijfers
Tot eind mei 1967 waren er 1.575 zaken in 
beroep aanhangig gemaakt bij de Colleges 
van Gedeputeerde Staten.
Bij de Kroon is in 1965 een 57-tal beroep
schriften ingekomen; in 1966: 227 en in 
1967 tot ultimo mei 112. Tot ultimo mei 
1967 is in 70 gevallen bij Koninklijk Be
sluit uitspraak gedaan!
De klacht over de lange duur van de be
roepsuitspraken lijkt over het algemeen 
wel gerechtvaardigd.

T.a.v. het behandelen van beroepszaken 
door G.S. zijn echter in de wet geen ter
mijnen voorgeschreven. Aangenomen mag 
worden, zo heeft de Staatssecretaris in het 
overleg met de Vaste Commissie op 29 juni 
1966, gesteld, dat G.S. bij de behandeling 
van de administratieve beroepen ingevol
ge de A.B.W. ook ter zake van de duur 
der procedure zoveel mogelijk met de be
langen van de bijstand behoevenden re
kening zullen houden.
Voorts is het mogelijk met een beroep op 
artikel 45 — wanneer een onverwijlde be
slissing nodig is — de voorzitter van het 
College van G.S. om een voorlopige voor
ziening te vragen.
Ook in een later overleg met de Staatsse
cretaris is nog op de onbevredigende gang 
van zaken gewezen; het stemt tot voldoe
ning, dat in de Memorie van Toelichting 
bij de begroting 1968 nu een nader aan- 
passingsvoorstel met betrekking tot de be
roepsprocedure is aangekondigd.

Gering aantal

1 1 »

Waar moet men heen als een verzoek is 
afgewezen?

LIDMAATSCHAP ARJOS

De aantallen beroepszaken, zowel bij G.S. 
als bij de Kroon, zijn bepaald gering te 
noemen in verhouding tot het totale aantal 
bijstandsaanvragen. Voorzover er onvol
doende van het recht van bezwaar en be
roep gebruik wordt gemaakt, hangt dit sa
men met een té gemakkelijk zich neerleg
gen bij een eventuele afwijzende beslissing 
en met een onvoldoende op de hoogte zijn 
van de te volgen procedure.
Dit betekent m.i., dat er aan de voorlich
ting toch nog wel iets mankeert. In dit op
zicht doen de vak- en standsorganisaties 
t.a.v. hup leden bijzonder veel en goed 
werk, maar het risico bestaat, dat de ove
rige bijstandbehoevenden onvoldoende we
ten waar zij voor deskundige hulp hij be
roepsprocedures terecht moeten.
In een slotartikel zal nog — aan de hand 
van de jurisprudentie — een inzicht wor
den gegeven in de mogelijkheden, die 
de A.B.W. in een aantal concrete gevallen 
biedt.

NIEUWE
^oals u bekend is, werkt de Arjos 
^  momenteel aan een nieuwe organi
satievorm. Vroeger waren alleen de 
clubs lid van de Nationale Organisatie. 
Nu kan elk lid van de club zich aan
sluiten bij de Nationale Organisatie. 
Daarvoor ontvingen de clubs lijsten. 
De bedoeling hiervan is dat hier de na
men en adressen van de clubleden op 
worden vermeld die zich aansluiten bij 
de Nationale Organisatie.
De lijsten moeten uiterlijk deze maand 
worden opgestuurd. Meteen moet dan 
de geïnde contributie aan de Nationale 
Organisatie worden overgemaakt. Het 
dringend verzoek aan de clubs is nu 
met de meeste spoed dit in orde te 
maken.

Ook belangstellenden
Ook belangstellenden voor de Arjos 
buiten de clubs om, met name in plaat
sen waar geen club is, kunnen did wor
den van de Nationale Organisatie.
Zij worden lid wanneer ƒ 6 wordt over
gemaakt op girorekening 127164 ten 
name van de Stichting Arjos te Den 
Haag, met vermelding van „lidmaat
schap Arjos 1968” .
De kiesverenigingen wijzen wij op deze 
mogelijkheid.
Jongeren in hun plaats, die lid willen 
worden van de Arjos, maar door het

KNEDEN
niet aanwezig zijn van een club, daar
toe de kans niet hebben, kunnen hier
door toch hun politieke informatie ont
vangen. Tevens kunnen deze leden, 
eventueel als contactpersoon fungeren 
om indien mogelijk, tot oprichting van 
een club te komen.
Want het in clubverband vergaderen 
blijft van de zijde van het hoofdbestuur 
en ook van de provinciale besturen alle 
klem krijgen.

Voordeel lidmaatschap
1. Alle leden ontvangen ons maand
blad Op Wiek.
Wij zijn van de gedachte uitgegaan 
dat elk lid recht heeft op politieke in
formatie over actuele onderwerpen en 
over datgene wat er in de Arjos te 
koop is.
2. Elk lid krijgt ̂ één stem. Hiervoor 
ontvangt hij een op naam gestelde 
lidmaatschapskaart. Het geeft het lid 
de mogelijkheid de afvaardigingen 
voor Arjos-raad en hoofdbestuur te 
kiezen en zijn stem telt op de Alge
mene Vergaderingen van de Arjos. 
Kortom, inspraak voor ieder lid.
De leden die zich reeds aangemeld heb
ben ontvangen hun lidmaatschapskaart 
en Op Wiek in de loop van de maand 
april_
Het lidmaatschap gaat in per 1 april 
1968. P.v.T.
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im ER IM -R A PPO R T VAN EEN COMMISSIE VAN DE 
DOCTOR ABRAHAM KU YPERSTICHTING

KABINETSFORMATIE 
EN KIESSTELSEL

Naar aanleiding van een verzoek 
van de minister van Binnenlandse 
Zaken aan de Doctor Abraham 
Kuyperstichting, om een oordeel te 
geven over de vraag of, en zo ja op 
welke wijze, behoefte bestaat aan 
een algehele dan wel gedeeltelijke 
herziening van de Grondwet, heeft 
de Kuyperstichting een commissie 
ingesteld met de opdracht hierover 
te rapporteren. De commissie heeft 
thans een interim-rapport uitge
bracht dat in het februari-nummer 
van „Antirevolutionaire Staatkun
de” is gepubliceerd. Hieronder 
volgt een uittreksel van dit rap- 
port.

Inleiding
De commissie heeft in afwachting van 
het gereedkomen van haar eindrapport 
een interimrapport uitgebracht dat be
trekking heeft op enkele centrale pun
ten van het Nederlandse staatsbestel 
en wel op vorming van een kabinet en 
op de verkiezing van de beide Kamers 
der Staten-Generaal. Daarmee wil zij 
een bijdrage leveren tot de discussie 
welke in ons land over deze centrale 
punten wordt gevoerd, een discussie 
die ontstaan is uit de van verschillende 
zijden geuite kritiek, dat de huidige 
wijze van samenstelling van parlement 
en regering een goede functionering 
van een parlementaire democratie in 
de weg staat.
Een deel van die kritiek zal naar de 
overtuiging van de commissie wel nooit 
zijn weg te nemen, nl. de kritiek die 
zich direct of indirect richt op het hui
dige partijenstelsel en die uitgaat en 
steeds zal blijven uitgaan van uiteen
lopende vooronderstellingen en idea
len, waaromtrent nimmer een commu
nis opinio te verwachten valt.
Een deel van het zich voordoende 
„onbehagen” hangt ook nauw samen 
met het gebrek aan politieke interesse 
bij de burgers, de kiezers zelf. Dit alles 
neemt echter niet weg dat de van ver
schillende kanten geleverde kritiek 
ook elementen bevat die voor de taak 
van de commissie interessant zijn, aan
gezien zij omstandigheden en proce
dures raken waarop door staatsrechte
lijke maatregelen invloed kan worden 
uitgeoefend. Om dit toe te lichten geeft
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de commissie op de volgende wijze een 
„model” van onze democratische staats
vorm. zoals dat door de commissie als 
wenselijk wordt gezien: de burgers
kiezen een volksvertegenwoordiging 
waarin de politieke wil van de bevol
king zo duidelijk mogelijk wordt ge
representeerd: op grond van de uitslag 
van de verkiezingen wordt een rege
ring gevormd, die steunt op het ver
trouwen van de meerderheid van het 
parlement en dus tevens in overeen
stemming is met de politieke keuze 
van de meerderheid van de kiezers; in 
geval van een politiek conflict tussen 
regering en parlement staan twee we
gen open om het conflict op te lossen: 
óf het kabinet treedt af en er wordt 
opnieuw een kabinet gevormd dat ge
dragen wordt door de politieke wil van 
de meerderheid van de kiezers zoals 
deze in de samenstelling van het parle
ment bij de verkiezingen tot uiting is 
gekomen, óf het parlement wordt ont
bonden teneinde de kiezers in de ge
legenheid te stellen hun politieke wil 
opnieuw tot uitdrukking te brengen. 
Nu behoeft het nauwelijks betoog dat 
de staatkundige praktijk van de laatste 
decennia meer dan ooit van dit „model” 
afwijkt. Herinnerd wordt aan het feit 
dat zich op basis van de parlements
verkiezingen 1963 achtereenvolgens 
drie kabinetten hebben geformeerd 
met onderling afwijkende program
ma’s; welke kabinetten zich toch alle 
verzekerd wisten van het vertrouwen 
van de meerderheid van de volksver
tegenwoordiging. Deze ontwikkeling 
acht de commissie uit een oogpunt van 
goed democratisch bestuur, in de zin 
van regeren overeenkomstig de bij de 
verkiezingen tot uitdrukking gebrachte 
keuze, zo bedenkelijk dat moet worden 
gezocht naar een zodanige wijziging 
van de beide zojuist bedoelde proces
sen, dat de hier gesignaleèrde bezwa
ren zoveel mogelijk worden voorko
men.
Voordat zij daarover enige concrete 
suggesties wil doen maakt de commis
sie eerst enkele opmerkingen over de 
factoren die in ons staatsrechtelijke en 
politieke stelsel hebben bijgedragen tot 
het ontstaan van de huidige onbevre
digende en onduidelijke functionering 
van ons staatsbestel.
Zij wijst erop hoe in de halve eeuw, 
welke . sedert 1917 is verstreken, de 
registrerende functie van het huidige 
kiesstelsel in belangrijke mate blijkt 
te zijn verminderd mede ten gevolge 
van de structurele en culturele veran
deringen in onze samenleving.
Deze veranderingen hebben er ö.a. toe 
geleid dat allerlei politieke standpun
ten niet meer hun duidelijke uitdruk
king vinden in de huidige partijver
houdingen. Daarnaast en tevens ten 
gevolge daarvan groeiden binnen de 
verschillende partijen genuanceerde 
opvattingen over verschillende poli
tieke kwesties. Deze en nog andere 
factoren hebben ertoe geleid dat het 
parlement, dat volgens het „model” 
als een volwaardige partner van de 
regering zou moeten fungeren en in 
staat zou rnoeten zijn de hoofdlijnen 
van het beleid aan te geven, aan be
tekenis heeft ingeboet en —- mede 
daardoor — tevens aan vertrouwen en 
waardering bij de kiezers heeft verlo
ren. Het is verheugend dat in verschil
lende verbanden, niet in de laatste 
plaats door de politieke partijen, ge
zocht wordt naar middelen om de 
parlementaire democratie weer beter 
te doen functioneren. Ook de A.R. Par
tij neemt aan die bezinning deel, niet 
alleen door intern beraad maar o.a. 
door middel van het gesprek met an
dere organisaties.
Het beraad binnen en tussen de par
tijen zal naar het oordeel van de 
commissie in de eerste plaats moeten 
plaatsvinden met het doel een polari
satie te bevorderen, en wel in die zin

dat in de partijpolitieke opvattingen 
een grotere mate van klaarheid wordt 
gebracht. Met deze opvatting sluit de 
commissie aan bij de groeiende over
tuiging in a.r. kring dat een christe
lijke politieke partij in deze tijd meer 
dan ooit noodzakelijk is, maar dat deze 
zich waar zal moeten maken als een 
conditio sine qua non in een heden
daags program met een daarop passend 
beleid.
De commissie is echter van oordeel dat 
niet kan worden volstaan met erop te 
vertrouwen dat de politieke partijen 
zelf door een polarisatie van politieke 
denkbeelden en doelstellingen en door 
een eventuele reorganisatie van het 
huidige partijenstelsel een voldoende 
verbetering in de functionering van 
onze parlementaire democratie zullen 
aanbrengen. Het zal tevens nodig zijn, 
dat door een herziening van de thans 
geldende regels een zodanige wijziging 
wordt aangebracht in de processen van 
kabinetsformatie en parlementsverkie
zing, dat de partijen in hun zoeken naar 
meer duidelijkheid worden gestimu
leerd en de beide procesen zich weer zo 
goed mogelijk volgens het geschetste 
„model” kunnen voltrekken.

De kabinetsformatie
Wat de wijze van kabinetsformatie be
treft dient naar het oordeel van de 
commissie de huidige gang van zaken 
niet te worden voortgezet maar moet 
deze in het licht van de openbaarheid 
plaats vinden op zodanige wijze dat de 
kiezer tevens inzicht krijgt in de ver
antwoordelijkheden voor de gang van 
de formatie.
Deze beide postulaten, te weten de 
openbaarheid en de verantwoordelijk
heid, zijn binnen het kader van de 
gegroeide staatkrmdige verhoudingen 
te verwezenlijken en wel door aan de 
benoeming van de formateur een open
baar debat in de Tweede Kamer vooraf 
te doen gaan, uitmondend in een voor
dracht aan de koningin van een te 
benoemen minister-president. Daar
door zal voor de kiezer duidelijk wor
den hoe zijn stem door de partij van 
zijn keuze wordt geïnterpreteerd en op 
welke wijze die partij zich opstelt om 
het door haar aan de kiezers voorge
legde program zo goed mogelijk te 
realiseren. Hoewel een procedure als 
hier voorgesteld ook zonder grond
wetswijziging kan worden gevolgd, 
acht de commissie het toch gewenst 
dat de Grondwet ten aanzien van dit 
centrale punt in de regeringsvorm een 
duidelijke aanwijzing bevat.
Deze procedure houdt nog een verder
gaande waardevolle mogelijkheid in: 
het lijkt waarschijnlijk, dat de weten
schap dat in het openbaar verantwoor
delijkheid moet worden aanvaard voor 
het al dan niet medewerken asm een 
bepaalde voordracht, de partijen ertoe 
zal brengen reeds in het verkiezings- 
program — al dan niet in onderling 
overleg — rekening te houden met het 
na de verkiezingen openlijk in te ne
men standpunt. Dit kan aan de duide
lijkheid der verkiezingen en daardoor 
aan de invloed van de kiezer op de te 
vormen regering slechts ten goede 
komen.

Het kiesstelsel
Naar het oordeel van de commissie zal 
evenwel met het uitspreken van de 
hoop op deze ontwikkeling niet kunnen 
worden volstaan maar dient in het 
kiesstelsel een instrument te worden 
ingebouwd dat deze ontwikkeling sti
muleert. Daartoe staan verschillende 
wegen open. Zo zou ’n kiesdrempel kun
nen worden ingevoerd. Daardoor wor
den echter alleen de kleine partijen 
getroffen maar een polarisatie in de 
zin van een verduidelijking van de 
politieke opvattingen wordt daarmee 
niet bereikt. Temeer daar niet alleen 
de kleine partijen de oorzaak zijn van 
het levende gevoel van onbehagen 
meent de commissie de hier bedoelde 
maatregel te moeten ontraden.
Tot de beoogde polarisatie zal naar het 
oordeel van de commissie wel bijdra
gen de invoering van een vorm van 
districtenstelsel. Zij is echter van me
ning dat die vorm van districtenstelsel 
die zou tenderen in de richting van een 
tweepartijenstelsel, aan de vrijheid van 
organisatie en meningsuiting waarop 
de Nederlandse kiezer — terecht — is 
gesteld tekort zou doen.
Daarom heeft de commissie gezocht 
naar een meervoudig districtenstelsel

dat enerzijds zo goed mogelijk tot een 
representatie leidt van de in de dis
tricten levende, politieke wil en ander
zijds — door een samenwerking van 
partijen reeds bij de verkiezingen zin
vol te maken — een polarisatie van de 
politieke opvattingen stimuleert.
Om dit te bereiken zou ons land moe
ten worden ingedeeld in een aantal 
kieskringen binnen elk waarvan op de 
grondslag van evenredige vertegen
woordiging èen bepaald aantal afge
vaardigden zou moeten worden geko
zen en waarbinnen lijstverbinding zou 
moeten worden toegelatèn. Daartegen
over zou lijstverbinding tussen de ver
schillende kieskringen onderling on-, 
mogelijk moeten worden gemaakt.

. . . wordt het voor de kiezer duidelijk 
hoe zijn stem wordt geïnterpreteerd . . .

Naar het oordeel van de commissie zijn 
de districten die bij de indeling van het 
totale kiesgebied in twaalf gelijkwaar
dige gebieden ontstaan, binnen elk 
waarvan twaalf afgevaardigden wor
den gekozen enerzijds voldoende groot 
om de evenredige vertegenwoordiging 
nog zinvol te laten functioneren, ter
wijl anderzijds toch ook aan samen
werking van partijen een duidelijke 
stimulans wordt gegeven.

Eerste Kamer
Wijziging in het kiesstelsel voor de 
Tweede Kamer heeft tevens gevolgen 
voor dat van de Eerste Kamer. Hoewel 
zij bezwaren heeft tegen de huidige 
vorm van het tweekamerstelsel, is de 
commissie niet van mening, dat de 
Eerste Kamer behoort te worden afge
schaft. Dat betekent overigens niet dat 
de huidige methode van getrapte ver
kiezingen en het vier-districtenstelsel 
moet worden gehandhaafd. De com
missie pleit ervoor de Eerste Kamer te 
kiezen volgens hetzelfde kiesstelsel als 
de Tweede Kamer (dus met twaalf 
districten) en het aantal Eerste-Ka- 
merleden te bepalen op 72. De Tweede 
Kamer houdt dan evenals nu het poli
tieke primaat.
Om echter het eigen karakter van de 
Eerste Kamer te handhaven (nl. een 
Kamer van politici, die hun politieke 
taak duidelijk als nevenfunctie vervul
len, maar door middel van hun dik
wijls bijzondere inbreng voor de poli
tieke besluitvorming van grote beteke
nis kunnen zijn) zullen afzonderlijke 
kandidatenlijsten en dus ook afzonder
lijke stembiljetten moeten worden ge
bruikt.

De opkomstplicht
Ten aanzien van de opkomstplicht zegt 
de commissie, dat reeds meer dan vijf
tig jaar in a.r. kring wordt naar voren 
gebracht, dat de opkomstplicht uit de 
wet dient te verdwijnen. Het democra
tisch recht van de burger om zijn stem 
uit te brengen mag geen opgelegde 
plicht worden.
De commissie bepleit dan ook het af
schaffen van de opkomstplicht.



23 maart 1968 Pagina 7

WAAR BLIJVE
ANDERE

gaarn e informeren wij de lezers 
en lezeressen weer over de stand 

van onze gezamenlijke landelijke 
abonneewerfcampagne „Eén op 
vier” voor het weekblad „Neder
landse Gedachten”.
De abonnees blijven van week tot 
week van de stand van zaken op 
de hoogte. Maar voor de niet-abon- 
nees (die dit keer als leden van 
de inhoud van ons blad kun
nen kennis nemen in de vorm, van 
het zo nu en dan verschijnende Ie-, 
dencontactorgaan „A.R. Post” ) is 
het al weer twee maanden gele
den, dat zij iets over het verloop 
van deze actie konden lezen.

Ruim 1350
Welnu, er zijn totdusverre ruim 1350 
nieuwe abonnees tot de lezerskring van 
het wekelijks verschijnende „Nederland
se Gedachten” toegetreden. Dat is reeds 
een behoorlijk aantal. Maar wij hopen 
van harte, dat velen van hen, die nog 
steeds volstaan met het zo nu en dan 
automatisch en gratis toegezonden le
dencontactorgaan „A.R. Post” zullen be
grijpen, dat zij heel wat missen doordat 
zij geen kennis kunnen nemen van al
les wat wekelijks in „Nederlandse Ge
dachten” wordt gepubliceerd De prijs 
van het weekblad „Nederlandse Ge
dachten” is ƒ 6,— per half jaar. Het lijkt 
ten minste aanbevelenswaardig zich 
voor de rest van dit lopende jaar een 
abonnement aan te schaffen. Men kan 
dan zelf proefondervindelijk nagaan of 
wekelijkse kennisneming van de inhoud 
van „Nederlandse Gedachten” inderdaad 
— zoals gezegd wordt en zoals blijkt uit 
de vele honderden nieuwe abonnees — 
de moeite waard is. De aanmelding van 
nieuwe abonnees zien wij gaarne tege
moet, zo raogelijk via de aanmeldings
bon, welke u elder^ in dit blad aantreft.

Niet nalaten
Er is nog een punt, waar wij even bij 
willen stilstaan. Blijkbaar zijn er nog 
vele besturen, die er geen werk van ma
ken, dat meer leden van hun kiesvereni-

♦ V  i

r I
Er moet aan getrokken worden

ging met „Nederlandse Gedachten” kun
nen kennis maken. Deze besturen zullen 
in de komende weken toch zeker niet 
mogen nalaten om de leden, die nog 
geen abonnee op „Nederlandse Gedach
ten” zijn, te benaderen. Zij kunnen het 
weekblad laten zien en de mensen vra
gen of zij een abonnement op wekelijkse 
politieke informatie en voorlichting op 
prijs stellen.

Nog niet één abonnee
Nog steeds heeft ruim de helft van het 
totaal aantal plaatselijke A.R. kiesver
enigingen niet één nieuwe abonnee ge
worven. Laten zij een voorbeeld nemen 
aan de 445 kiesverenigingen, die wel 
reeds één of meer nieuwe abonnees op 
„Nederlandse Gedachten” hebben aan
gebracht.

Wij drukken hierbij een overzicht af 
van̂  de aantallen kiesverenigingen per 
Kamercentrale, die totdusverre aan de 
landelijke abonneewerfcampagne deel
nemen. In de eerste cijferkolom staan 
de totaalaantallen kiesverenigingen per 
Kamercentraie. Daar achter volgen vijf 
kolommetjes met de aantallen kiesver
enigingen, die elk 1, 2, 3, 4 en 5 of meer 
nieuwe abonnees op haar naam hebben 
staan. Daarachter nog een kolom van 
het totaal aantal kiesverenigingen per 
Kamercentrale, die elk één of meer 
nieuwe abonnees wonnen, met daarach
ter het percentage van dit aantal gelet

op het totaal aantal . kiesverenigingen 
per Kamercentrale. Daarachter is met 
de cijfers 1 t/m 18 de rangorde van de 
Kamercentrales naar de resultaten ge- 
plaats (tussen haakjes de rangorde van 
enige weken geleden).
Uit het overzicht blijkt dus, dat de Ka
mercentrale Leeuwarden nog steeds de 
achttiende, dus de laatste plaats in
neemt. Nog steeds is dus de vraag op 
haar plaats; waar blijven de Friezen? 
Overigens: waar blijven ook nog vele 
anderen?

Grote steden voorop
Overigens valt op, dat de grote steden, 
’s-Gravenhage, Rotterdam en Amster
dam de hoogste plaatsen innemen. Zij 
zijn respectievelijk 1, 2 en 3.
Eveneens trekt het de aandacht, dat 
juist in wat aantal kiesverenigingen be
treft grote Kamercentrales als Leeuwar
den, Groningen, Assen, Zwolle en ook 
Dordrecht en Middelburg nog vele kies
verenigingen tot nu toe verstek hebben 
laten gaan en zelfs nog niet één nieuwe 
abonnee onder hun leden hebben ge
worven. Uit deze Kamercentrales zul
len wij toch in de komende weken stel
lig nog op een flinke toevloed van abon
nees mogen rekenen.
Er zijn nu 77 kiesverenigingen, welke 
elk vijf of (veel) meer nieuwe abonnees 
hebben weten in te schrijven; 38 kies
verenigingen met elk vier nieuwe abon
nees; 59 kiesverenigingen met ieder drie 
abonnees; 86 kiesverenigingen met ieder 
twee abonnees, en 185 kiesverenigingen 
met ieder één abonnee.
Het aantal aan de actie deelnemende 
kiesverenigingen neemt gelukkig nog 
steeds toe. Wp hebben daarom goede 
hoop op toenemende goede resultaten. 
Maar het politieke seizoen schiet al weer 
op. Laten wy dus nu haast maken met 
onze gezamenlijke actie. Allemaal een 
klein steentje en het gestelde doel is 
snel bereikt. Maar dan ook: allen sa
men.

totaal k.v. k.v. k.v. k.v. k.v. totaal '/• van het
aantal met met met met Sof k.v. met totaal

Kamercentrale k.v.’s 1 ah. 2 ab. 3 ah; 4 ab. meer
ab.

lof
meer ab.

aantal k.v.’s

Groningen 99 21 5 3 1 6 36 36,36 14 (15)
Leeuwarden 181 33 10 6 1 6 56 • 30,93 18 (18)
Assen 61 4 7 3 5 6 25 40,98 13 (13)
Zwolle 89 9 5 5 5 5 29 32,58 16 (14)
Arnhem 49 13 5 3 5 6 32 65.30 6 ( 6)
Nijmegen 43 6 4 4 — — 14 32,55 17 (17)
Utrecht 56 10 5 5 2 7 29 51,78 10 (10)
Amsterdam 26 7 2 2 2 5 18 69,23 3 ( 5)
Haarlem 50 12 6 1 3 5 27 54,00 8 ( 7)
Den Helder 34 10 3 1 3 2 19 55,88 7 ( 9)
Leiden 63 10 5 9 2 8 34 53,96 9 ( 8)
’s-Gravenhage 18 3 6 1 1 3 14 77,77 1 ( 1)
Rotterdam 28 9 5 3 2 2 21 75,00 2 ( 2)
Dordrecht 96 20 5 8 5 7 45 46,87 11 (12)
Middelburg 57 7 6 3 — 4 20 35,08 15 (16)
’s-Hertogenb. 24 4 6 1 1 4 16 66,66 4 ( S)
Tilburg 13 3 1 1 — 1 6 46,15 12 (11)
Maastricht 6 4 — — — — 4 66,66 5 ( 4)
Totaal 993 185 86 59 38 77 445 44,81

V oor g o ed  vera org d  drukicerh

DRUKKERIJ J. B. VAN DEN BRINK & Co 
Beukerstraot 77 Zutphen Tel. (5750) 4218

FIRMA C. VERMEER EN ZOONS
fabrieken voor gebogen hout
Telefoon 01894 • 230
OUDERKERK AAN DE tJSSEL

Ronde en ovaJe tafelranden. Gebogen regels 
voor stoelen en fauteuils. Armleggers.
Kappen - Regels • Stijlen - enz. enz.

★  ZUIVERE HUID 'k
PUROL en PUROL-poeder

„ANIMO"
KOFFIEZETAPPARATUUR

voor Inrichtingen, horecabedrijven, 
kantines, vergaderzalen, enz.
In elke gewenste capaciteit en 
uitvoering.

A P P A R A T E N F A B R IE K  L. S C H E E P S T R A  N.V. 

Amersfoort . Telefoon 03490- 19148 (2 lijnen) 

A ssen  • Telefoon 05920 - 2743.

EERSTE MAAL BIJEEN

ARJOSRAAD
NAM
RESOLUTIES

Een honderdtal Arjossers was zater
dag in Amersfoort bijeen, waaronder 

een 70-tal stemhebbende leden van de 
voor ’t eerst bijeen geroepen Arjosraad. 
Voor deze eerste maal waren de leden 
van de raad benoemd door de provin
ciale besturen. In de toekomst zullen 
zij — als het ledenbestand bekend 
is — gekozen worden door de leden in 
de provincie.
De leden van de Arjosraad kwamen uit 
alle delen van het land.

Het hoofdbestuur had een vijftal re
soluties ter bespreking en goedkeuring 
aan de raad voorgelegd. Deze resolu

ties werden van te voren toegestuurd 
aan de leden van de raad en aan de 
pers.
Ondanks de organisatorische kinder
ziektes waaraan deze eerste raadsver
gadering leed, had deze bijeenkomst 
een goed verloop.
Dr. A. Veerman sprak namens de par
tij een kort woord, waarin hij stelde 
dat in de aan de raad yoorgelegde stuk
ken „de A.R.-lijn” in de politiek zicht
baar is.

Geen tegenstelling
In de toelichting die Hans de Boer gaf 
op de resoluties van het hoofdbestuur 
bekritiseerde hij de berichtgeving in 
Trouw als zou er een tegenstelling be
staan tussen de ARP en de Arjos over 
het gesprek in de 18. „Onjuist” ver
klaarde hij onder applaus.
De resoluties van het hoofdbestuur 
werden alle 5 met een ruime meer
derheid door de Arjos-raad overgeno-- 
men.
Enkele belangrijke punten uit de re
soluties zijn:
1. De Arjosraad spreekt duidelijk 
haar voorkeur uit voor christelijke 
partijformatie;
2. Ondanks het feit dat het gesprek 
van de 18 positief wordt gewaardeerd, 
zal het resultaat van de 18 beoordeeld 
moeten worden op het uitgangspunt, 
het program en de garanties betreffen

de uitvoering daarvan;
3. De Arjos vindt dat het overleg bin
nen de 18 voorlopig niet dient te wor
den hervat. Op alle niveaus in de partij 
zal de ARP haar koers fundamenteel 
door moeten spreken.
4. In ’t kader van de 18 moet er een 
gesprek plaats vinden met de partij 
Radcalen. Indien dit niet moge lijk is 
moet de AR het initiatief nemen tot 
een dergelijk gesprek.

Groningen
Daarnaast werden er door Groningen 
enkele resoluties ingediend, die wer
den aanvaard. Eén hiervan werd door 
het dagelijks bestuur overgenomen, nl. 
dat de Arjos, CHJO, KVPJG en de 
uitgetredenen uit de KVPJG met el
kaar van gedachten zullen wisselen. 
Een andere resolutie van Groningen 
behelst het officieel publiceren van de 
stukken van de 18 en het bekend ma
ken van de knelpunten tijdens het ge
sprek. De derde resolutie van Gronin
gen vraagt om een betere functionering 
van de democratie binnen de ARP.
De vergadering van de Arjosraad, zater
dag 16 maart j.1. heeft duidelijk aan
getoond dat er binnen onze organisa
tie behoefte was aan een politiek over
leg orgaan en onderstreepte nog eens 
het belang dat een politieke jongeren
organisatie standpunten inneemt.

P. van Tellingen
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CENTRALE VERGADERINGEN

WIJ KOMEN BIJEEN
Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land wor
den gehouden.
Ditmaal de volgende;

★  Op zaterdag 23 maart houdt de Sta
tencentrale Winterswijk haar jaar

vergadering in „Fides et Concordia” te 
Winterswijk. Aanvang 14.00 uur.
Mej. J. van Leeuwen, lid van de Tweede 
Kamer, zal spreken over „actuele poli
tieke problemen” .

*  Op zaterdag 2" maar' belegt het Pro
vinciaal Comité Noord-Holland een

vergadering.
De plaats van samenkomst is Krasna-

polsky, Amsterdam. Aanvang van de 
vergadering 10.00 uur v.m.
Mr. W. Aantjes, lid van de Tweede 
Kamer, zal spreken over „Partijforma
tie en partij vernieuwing” .

*  Op zaterdag 23 maart houdt de Ka
mercentrale ’s-Hertogenbosch een

vergadering in het Dorpshuis te Gen
deren. Aanvang van de vergadering
14.30 uur.
Mr. W. Aantjes, lid van de Tweede Ka
mer, zal spreken over „Partijformatie 
en partij vernieuwing”.

*  Op zaterdag 23 maart houdt de 
Hulpcentrale Zuidoost-Utrecht een

openbare vergadering.

De plaats van samenkomst is het 
Dorpshuis te Amerongen. Aanvang
14.30 uur.
De heer M. W. Schakel zal spreken over 
„Herstructurering der partijen?”

*  Op zaterdag 23 maart houdt het Pro
vinciaal Comité Groningen zijn jaarver
gadering.

De plaats van samenkomst is „Het Te
huis”, Lutkenieuwstraat 13 te Gronin
gen. Aanvang der morgenvergadering te
10.30 uur. Behandeling van huishoude
lijke zaken. Aanvang der middagverga
dering te 14.15 uur. Prof. dr. I. A. Die
penhorst zal als spreker optreden.

+ Op maandag 25 maart houdt de Ka
mercentrale Rotterdam haar openbare 
jaarvergadering. De plaats van samen
komst is het gebouw „Atrium”, Karei 
Doormanstraat, Rotterdam. Aanvang der 
vergadering te 20 00 uur. Na afhandeling 
van huishoudelijke zaken, zal Dr. A. 
Veerman, onder-voorzitter van het Cen

traal Comité, spreken over de samen
werking tussen A.R.P., C.H.U. en K.V.P.

*  Op woensdag 27 maart beleggen de 
Haagse kiesverenigingen Morgen

stond, Valkenbos en Bouwlust een ge
zamenlijke vergadering. De plaats van 
samenkomst is de Vredekerk, Markelo- 
straat te ’s-Gravenhage.
Aanvang der vergadering te 20.00 uur. 
Mr. W. C. D. Hoogendijk, adjunct-di- 
recteur van de Dr. A. Kuyperstichting 
zal spreken over „De samenleving ver
nieuwen” .

HOOFDPIJN P O E D E R S  

KIESPIJN P O E D E R S  

HOEST POEDERS werken 
GRIEP POEDERS verrassend

B I J
B L I J V E N . . .

dat doet u door het lezen van

NEDERLANDSE GEDACHTEN
'Via de actie ,,Een op vier” willen wij graag 
dat meer mensen ons blad gaan lezen.
U kunt daaraan meehelpen door abonnees 
te werven. Voor uw medewerking krijgt u 
een aardige attentie.

1 ABONNEE
lepeltje, sleutelring of brochure 
„De samenleving vernieuwen”

2 ABONNEES
6 cocktailprikkers in etui of
3 lepeltjes

3 ABONNEES 
sierdoos of 6 lepeltjes

B O N

NIEUWE ABONNEE

Naam.......................... ............. ..................................

Volledig adres..........................................................................

Woonplaats..........................................................................

OPGEGEVEN DOOR

Naam..........................................................................

Volledig adres..........................................................................

Woonplaats..........................................................................

Wenst als geschenk :

Abonnementsprijs f 6,— per half iaar.

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3 
Den Haag

 ̂  ̂ '  lingerie - korsetterie

o e ' k k e r  ■
DELIEÏ^ NAALDWIJK 'DELFT DEN HAAG VOORBURG

- Markt Beeklaan 366- Herenstr. 107.-109

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN NV

□ BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 
POSTBUS 52/TEL 05400-16461

wajang*
plantenmargarine

ongezouten

n j m g 'i

PLAHTEHMARGARIHE

met zorg uit speciale oliën bereid

N A A M - EN 
NUMMERPLATEN
IN DIVERSE UITVOERINGEN 
Aanduidingen speciaal voor 
Kantoorgebouwen, ziekenhui
zen enz.
Zelfklevende transfers, o.a. 
voor autoportieren, gevellet- 
ters. graveerwerken.
ZUID NED. NAAMPLATEN 

ONDERNEMING G. TER VEEN 
GELEEN

Graaf Huyniaan hoek Markt 
Tel. 04494 - 5888*

E E N  V E I L I G E  B O X

Firma Jan de Mik
HARDINXVELD-GIESSÉNDAM 

Aannemers van
OEVERVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Tel. 01846 - 2156 - 2484 - Hardinxveld-Giessendam

P A T E N T  O C E A N
. E ^  WERELDWIJD TOEGEPASTE

A P P E N D A G E S
BLOWERS, . GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS,

, . . TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN”
INL.  & V E R K O O P  O C E A N  N.V. - V E L P  ( G ) 
T E L .0 8 3 0 2 - 6 2 4 1 - T E L E X  45277 - PB 55:

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

^Aardelektroden - ’
Bliks"emafleidër''instairaties 
Kath9dische corrosie-' ‘ 
bestrijdings-installaties 
24 uur service

Fa. :S- yan der .Heide; 1 Zn. 
Kollum (Fr)
Telefoon 05114 441*

Filiaal Schaesberg 
. H. J. W. Smeets 
Haesenstraat 18 .
Telefoon 04443-3461 ■



NEDERLANDSE
GEDACHTEN
24e jaargang no. 13 30 maart 1968

weekblad van de anti-revolutionaire partij

Lim burg
De provincie Limburg heeft een mono- 
structuur. In december 1965 was de heift 
van de bevoiking daar afhankelijk van de 
mijnindustrie.
De vroegere commissaris der Koninging, 
mr. Houben, heeft ook op die mono-struc- 
tuur gewezen. Ais er niets zou verande
ren zou men er te zijner tijd voor moeten 
betalen meende hij.
Aan dat betalen is men nu toe, zegt de 
heer Chr. C. van Ree, voorzitter van de 
A.R. Kamercentrale Maastricht. De heer 
Van Ree schrijft over „Limburg nu en in 
de toekomst?!” op pagina 6 en 7.

Paarden
Wat paarden met de actie „Eén op vier" 
te maken hebben kunt u lezen op pag. 2.

Onderwijs
De Eerste Kamer behandelde de begro
ting van Onderwijs en Wetenschappen,
pag. 4.

K ’ung Fu-tzu
Deze Chinese wijsgeer (±  500 v. Chr.) is 
ons beter bekend ais Confucius. Hij zocht 
voor de praktische poiitieke problemen 
een oplossing op zedelijke basis.
Op pagina 8 schrijft D. Kooiman, in een 
vijfde artikel over China, over de con
frontatie tussen christendom en confucia-

D. Kooiman

De heer Kooiman is als assistent van 
drs. J. D. Thijs verbonden aan de afd. 
Niet-westerse gebieden van het Sociaa> 
Wetenschappelijk Instituut van de V.U. 
Zijn studie behelst de geschiedenis van 
Azië.

Hoe maken w ij het 
w aar?
Bij de aanvaarding van zijn hoogleraars
ambt heeft dr. H. M. Kuitert een rede 
gehouden over „Sociale ethiek en geloof 
in Jezus Christus”.
Dr. Kuitert stelde dat maatschappelijke en 
politieke structuren en instituten getoetst 
moeten worden aan de criteria van het 
Messiaanse Rijk.
De redactie vroeg dr. E. de Vries of hij 
in een tweetal artikelen in eenvoudige be
woordingen duidelijk wilde maken wat dat 
betekent. Het eerste artikel staat op 
pagina 9.

Midden-oosten
Op pagina 12 bespreekt drs. J. G. Lam- 
booy, wetenschappelijk medewerker van 
de afd. sociaal-geografisch onderzoek van 
de Ver. van Nederlandse Gemeenten, het 
boek van L. C. Biegel: Het Midden
oosten, haard van spanningen en conflic
ten.

DE INKOMSTENVERHOUDINGEN 

IN ONS LAND

BALANS
VAN
EEN
DISCUSSIE
Door Drs. B. Goudztvaard

JN de afgeloi>en weken is het 
thema van de ongelykmatige in

komensverhoudingen in ons land 
regelmatig in Nederlandse Gedach
ten aan de orde geweest. Niet al
leen hebben Dr. de Wilde en Mr, 
van Dam hun licht hierover laten 
schijnen, maar ook de lezers zelf 
hebben zich —  in aan de redactie 
gerichte brieven —  niet onbetuigd 
gelaten. De eer van deze interes
sante gedachtenwisseling komt on
getwijfeld toe aan Drs. Terpstra, 
die in het nummer van 3 februari 
de spits heeft afgebeten door rond
uit te stellen, dat de overheid on
voldoende instrumenten heeft om 
de scheve inkomensverhoudingen 
in ons land te verbeteren, en bin
nen de economische orde die wij 
thans hebben, ook moeilijk aan 
werkelijk-effectieve instrumenten 
komen kan.

De redactie heeft aan mij gevraagd een 
bijdrage te schrijven, die als een voor
lopige afsluiting van deze discussie die
nen kan. Het ligt voor de hand, daar
voor als thema deze fundamentele vraag 
te kiezen: „Wat is in een anti-revolu
tionaire politiek de juiste houding van 
de overheid ten opzichte van de be
staande inkomensverschillen?”

^  ijze van aanpak
Ten aanzien van deze fundamentele 
vraag hebben de bovengenoemde heren 
zich niet rechtstreeks uitgesproken; 
maar uif hun bijdragen kan wel een ant
woord op deze vraag worden afgeleid. 
De heer Terpstra heeft de weg gevolgd
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van wat men een „maxiirum” benade
ring zou kunnen noemen; hij kent de 
overheid een in principe onbegrensd 
recht toe om de bestaande inkomens
verschillen in ons land te verminderen, 
al laat hij — vanwege de „onhaalbaar
heid” de vraag naar de wenselijkheid 
van het afschaffen van de particuliere 
ondernemingsvorm bewust onbespro
ken. De heren De Wilde en Van Dam 
wensen daarentegen zij het niet op pre
cies dezelfde gronden de overheid 
slechts een beperkte bevoegdheid tot het 
ingrijpen in de inkomensverdeling toe 
te staan. De heer Van Dam formuleert 
zijn standpunt onder meer als volgt: 
„Een benadering van de inkomensverde
ling vanuit de stelling, dat er mensen 
zijn die teveel verdienen, is onvrucht
baar”. In onderscheid met wat de heer 
-Terpstra voorstaa*, zou ik dit gemaks
halve een „minimum-benadering” wil
len noemen; ai ben ik er van overtuigd, 
dat de heer Van Dam de thans in onze 
samenleving bestaande inkomensver
schillen zeker niet ongewijzigd wenst 
te laten voortbestaan. Zijn aanpak is 
echter, dat deze inkomensverschillen 
vooi de overheid pas reden van ingrij
pen vormen, wanneer en voorzover zij 
een aanwijzing vormen dat bepaalde 
bevolkingsgroepen voortdurend in fi
nanciële moeilijkheden verkeren.

Ten aanzien van beide manieren van 
benadering vraag ik mij af — en ook 
dit mag de neer Terpstra een „persoon
lijke mening” noemen — of zij vanuit 
anti-revolutionair gezichtspunt niet een 
tikkeltje te oppervlakkig zijn en niet 
te weinig het specifieke karakter van 
het overheidshandelen in aanmerking

nemen. Misschien mag ik proberen, dat 
wat nader te verduidelijken.

De rechtvaardigheidsvraag
Ik ben geneigd het met de heer Terp
stra eens te zijn voor wat de reikwijdte 
van de overwegingen en handelingen 
van de overheid betreft. Anders gezegd: 
het lijkt me evenals hem onjuist, om 
ten aanzien van de hogere inkomens in 
de samenleving bij voorbaat te zeggen, 
dat dev overheid er in principe geen 
boodschap aan zou hebben. Want de 
overheid heeft voor al haar handelen 
de rechtvaardigheid in de openbare sa
menleving tot richtsnoer; en het valt 
niet in te zien waarom de grootte van 
de inkomensverschillen in ons land zon
der meer buiten die rechtvaardigheids- 
vraag zouden vallen. Mar aan de an
dere kant ligt nu juist daarin, in die 
typisch-anti-revolutionaire norm van 
de rechtvaardigheid in de openbare sa
menleving, ook weer een duidelijke be
grenzing van het overheidshandelen be
sloten. In deze erkenning van begren
zingen sta ik dus weer dichter bij de 
heer Van Dam.

Het ligt namelijk in de lijn van o.a. 
artikel 4 van ons beginselprogram om 
te stellen dat de overheid zich alléén 
vanuit het gezichtspunt van de recht
vaardigheid in de openbare samenleving 
met de inkomensverschillen in ons land 
bezig zal hebben te houden. Maar dat 
bezighouden zal zij dan ook écht heb
ben te doen.

Niet halfzacht
Betekent dat in de praktische politiek 
het volgen van een „halfzachte” lijn? Ik 
geloof er niets van. In het verlengde 
van deze aanpak is er sprake van zelfs 
drie gronden — of wegen — voor over
heidsingrijpen.
In de eerste plaats is er de situatie, die 
hiervoor al ter sprake is gekomen: het 
overheidsingrijpen ten bate van hen, die 
financieel in de knel zitten en zich 
daardoor in hun levensroeping onvol
doende kunnen ontplooien. Daarover 
zijn de heer Terpstra, de heer De Wilde 
en de heer Van Dam het, blijkens hun 
uitspraken, ook eens: voor deze groepen 
van onze bevolking zal meer gedaan 
moeten worden. Dat is een belangrijk 
stuk overeenstemming, dat zowel con-

Vervolg op pag.
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1JIT twee brieven, welke dezer 
dagen op het partijsecretariaat 

ontvangen werden, willen wij 
gaarne iets citeren.
Eén brief is een reactie op een al
gemeen schrijven van het Centraal 
Comité; de ander is een reactie op 
een foto, welke vorige week in 
„Nederlandse Gedachten” stond.

30 maart 1968

DDEBUREN EN

Eerst de brief, welke als reactie op het 
schrijven van het Centraal Comité bin
nenkwam. Het Centraal Comité had na
melijk, gedateerd 14 maart jl. in een 
algemeen schrijven aan de kiesvereni
gingen er krachtig op aangedrongen, 
dat de landelijke abonneewerfactie 
voor ons weekblad „Nederlandse Ge
dachten” de aandacht van alle kies
verenigingen zou krijgen en dat alle 
kiesverenigingen voor een paar nieuwe 
abonnees zouden zorgen. Een paar is al 
heel wat wanneer velen ieder daarvoor 
zorgen; vele kleintjes maken samen een 
fors resultaat.

Zeven abonnees
Nu schreef dus de kiesvereniging te 
Siddeburen op 20 maart jl., dus reeds 
na een paar dagen aan het Centraal 
Comtité terug:

„Mijne Heren,
In antwoord op uw schrijven dd. 14-3- 
’68, delen wij u mede, dat wij gistermid
dag zeven nieuwe abonnees voor „Ne
derlandse Gedachten” noteerden, te we
ten: . . . (volgen zeven namen met de 
bijbehorende adressen). Vertrouwende u 
hiermede van dienst te zijn geweest, 
verblijven wij, hoogachtend.”

De kiesvereniging Siddeburen heeft 
daarmede ook van haar kant weer eens 
getoond, dat het kan. Als men er maar 
iets aan doet. „Gistermiddag” noteerde 
men daar zeven nieuwe abonnees. En 
de kiesvereniging schrijft: „Vertrouwen
de u hiermede van dienst te zijn ge
weest” . Ja, stellig. Een goede dienst 
aan de partij door middel van voor
lichting en informatie via „Nederlandse 
Gedachten” voor meer kiezers. Hartelijk 
dank voor de spontane reactie. Wij ver
wachten ditzelfde nu natuurlijk van 
meer kiesverenigingen.

Paradepaard

I *
■

•f** - I' JT-
Èenzaam voortzwoegend, maar deel van een zinvol geheel.

„Geachte Redactie
In Nederlandse Gedachten van 23 maart staat onder het hoofd „Waar blijven 
de anderen” een foto van defilerende trekpaarden met als onderschrift: „Er 
moet aan getrokken worden” .
Ongetwijfeld zullen deze viervoeters tot enorme prestaties in staat zijn, maar 
op de foto zijn ze enkel bezig hun beste been voor te zetten voor de parade. 
Als voorbeeld voor alle antirevolutionairen om zich netjes in het organisato
rische gelid op te stellen is ze zeker zinvol.
Voor het nederige en toch wel zeer zware en belangrijke werk van ledenwer
ving en lezer swerving, dient een ander voorbeeld dan showpaarden af gedrukt. 
Te denken valt hierbij aan een hardploeterend zwaar of licht paard voor de 
ploeg. Een luchtfoto zou kunnen aantonen dat de op het eerste gezicht zo 
eenzame voortzwoegende paarden op vele akkers met elkaar toch een zinvol 
geheel kunnen vormen.
Groetend”.

En nu die andere brief. Een lezer van 
ons blad te Silvolde schrijft:

Ja, dat heb Je als je geen deskundige 
bent. Dan denk je al gauw bij paarden 
aan werken en niet aan paraderen. Har
telijk dank aan deze lezer voor zijn bij
zonder duidelijke en zinvolle brief.

Eenzaam maar zinvol
Hij heeft volstrekt gelijk als hij schrijft 
over het „zware en belangrijke” werk 
van ledenwerving en lezerswerving, van

„levensbelang” voor elke politieke partij, 
die er wat van maken wil. Dan gaat 
het niet om show, maar om werk. En 
dat kan dan beter tot uitdrukking wor
den gebracht door de foto, welke wij 
thans bij dit verhaal plaatsen.

Deze symbolische luchtfoto waar hij op 
doelt, hebben wij niet en die is natuur
lijk ook moeilijk, misschien wel onmo
gelijk te maken.

Maar die laatste zin is zo duidelijk en 
helder, dat je het beeld ook zonder foto 
voor ogen ziet. Daarom herhalen we 
die passage tenslotte nog eens:
„Een luchtfoto zou kunnen aantonen dat 
de op het eerste gezicht zo eenzame 
voortzwoegende paarden op vele akkers 
met elkaar toch een zinvol geheel kun
nen vormen.

T\e secretaris van de A.R.P. mr. W. de 
Kwaadsteniet sprak woensdag 27 

maart jl. voor de radio. Hij ging in op 
de gebeurtenissen die de afgelopen twee 
maanden de Nederlandse politiek be
roerden. Die gebeurtenissen waren ook 
onderwerp op de vergadering van het 
Centraal Comité van de A.R.P. zaterdag 
23 maart j.1.
Een tweetal citaten uit de toespraak van 
de heer De Kwaadsteniet laten wij hier 
volgen.
„Uitgangspunt, program en beleid ho
ren bijeen en moet men niet van elkaar 
los maken. Wie alleen praat over het 
uitgangspunt, over begiiiselen, die maakt 
christelijke politiek tot een onvrucht
bare zaak.
Maar ook de neiging, die er ook vandaag 
weer bestaat, om alles in te zetten op 
het punt van het program, is fout. Op 
basis alleen van een program kan men 
hoogstens iets doen op kort zicht, in 
beperkte vorm, zoals bijvoorbeeld bij 
een kabinetsprogram. Maar voor echte 
samenwerking is meer nodig. Want wat

een partijprogram werkelijk inhoudt, 
dat kan men alleen vaststellen, wanneer 
men dit beziet in verband met het uit
gangspunt en in verband met de inten
tie bij de uitvoering ervan” .
„Wij zouden niets liever willen dan dat 
het gesprek, het program, de bezieling 
van de christelijke politiek zo zal zijn, 
dat allen, die vanuit de inspiratie van 
het evangelie in de politiek willen wer
ken, daartoe aangetrokken worden. 
Christelijke politiek en christelijke par- 
tijformatie mag niet uitsluitend, exclu
sief zijn, maar moet juist aantrekken, 
werven, de ander zoeken.
En dat geldt niet alleen voor personen. 
Een eventuele samenwerking zal een 
politiek moeten opleveren, die ook open 
staat voor samenwerking met welke an
dere partij ook, met wie wij ons pro- 
-gram kunnen uitvoeren” .

De complete tekst van deze toespraak is 
verkrijgbaar op het A.R. Partijbureau, 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

CENTRALE
VERGADERINGEN

Met diepe ontroering namen wij 
kennis van het overlijden van 
onze zeer gewaardeerde Voorzit
ter de heer

F. Post
Met grote dankbaarheid geden
ken wij zijn arbeid gedurende 
een. aantal jaren voor onze A.R. 
Bondskiesver. in de gem. Groote- 
gast, met liefde en toewijding 
verricht.
Trooste de Here de diepbedroef
de familie.
Grootegast, 21 maart 1968.

Het Bondsbestuur.

Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land wor
den gehouden.

Ditmaal de volgende:
*  Op vrijdag 29 maart houdt het Ste

delijk Verband van de Arjos Gro
ningen een buitengewone ledenvergade
ring. Aanvang der vergadering: 17.30 
uur.
Plaats van samenkomst is „De Boerde
rij” („De Schuur”) in Paddepoel-Scl- 
werd te Groningen.
Onderwerp van de avond: „Vrijheid van 
meningsuiting in de democratie”. Een 
filmdocumentaire over dit actuele on
derwerp zal aan een forumdiscussie 
voorafgaan. Na de vergadering gele
genheid tot feestelijke ontspanning.

★  Op zaterdag 30 maart vergadert het 
Provinciaal Comité Gelderland.

De plaats van samenkomst is „Royal”, 
Willemsplein te Arnhem.
Aanvang der vergadering 14.15 uur.
Mej. van Leeuwen, lid van de Tweede

Kamer zal spreken over: „Logge politiek 
of evangelisch avontuur”.
*  Op donderdag 4 april is er een le
denvergadering van A.R.K.V., Arjos en 
A.R. te Drachten.
Plaats van samenkomst is Gebouw Ire
ne, te Drachten. Aanvang der vergade
ring 19.45 uur.
Spreker is prof. mr. P. J. Verdam, lid
van de Eerste Kamer.
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*  *  *  Kom over de brug

De actie, die een aantal kerken heeft gevoerd voor het 
werk overzee is een groot succes geworden. Het streef
bedrag van 21 miljoen gulden is ver overschreden. 
Voor velen was dit een aangename verrassing. Ge
lukkig is het echter meer dan dat alleen.
Er is reden om dankbaar te zijn voor de weerklank, 
die het appèl dat van deze actie uitging heeft onder
vonden.
Duizenden en nog eens duizenden mensen hebben zich 
persoonlijk voor deze actie ingezet. En dat ondanks 
alle verhalen over de grote mate van onverschilligheid 
en in-activiteit, die de meeste mensen in deze tijd zou
den kenmerken.
Het resultaat van deze actie bewijst eens opnieuw, 
dat velen bereid zijn iets te doen en iets te geven, 
wanneer het hart wordt geraakt, wanneer men zich 
persoonlijk aangesproken weet.
Ongetwijfeld zal de invloed van de moderne commu- 
nicatie-media mede een rol hebben gespeeld. Wij ge
loven echter niet, dat die in dit geval van doorslag
gevende betekenis is geweest.
Er is reden tot dankbaarheid; niet voor zelfingeno
menheid. Op de christenen rust de taak getuigen te 
zijn in woord en daad. En bovendien: een ieder is 
rentmeester over de aardse goederen, die hem of haar 
zijn toebedeeld. In dat licht bezien moeten de christe
nen een enorme vernieuwende kracht in de samen
leving zijn.
Is dat altijd zo?
Laten wij dat nog maar eens overwegen, om vervol
gens over de brug te blijven gaan.

COMMUNIQUÉ 
CENTRAAL COMITÉ
Het Centraal Comité van de A.R. Partij heeft 

zich tijdens zijn vergadering van 23 maart 
uitvoerig beraden over de politieke situatie. 
Besloten werd na verdere voorbereiding in de 
vergaderingen van 6 april en 18 mei met name 
ook de stukken van de „18”, zoals deze aan het 
Centraal Comité zijn voorgesteld nader te be
spreken.

Het Centraal Comité is van oordeel, dat daarna 
het Partij Convent, dat op zaterdag 25 mei a.s. 
bijeenkomt, eveneens over de politieke verhou
dingen in ons land zal moeten spreken. Inmiddels 
zal het Centraal Comité, gezien de ruime publici
teit over de stukken van de ,,18”, deze in haar 
huidige vorm volledig ter beschikking stellen aan 
de kiesverenigingen en andere partij-organen.

Het gesprek over de politieke situatie en de stuk
ken van de „18”, zoals deze tot dusver zijn tot 
stand gekomen, wenst het Centraal Comité in alle 
geledingen van de partij te stimuleren.

Het Centraal Comité is van oordeel, zoals ook 
is gesteld in het inleidende stuk van de „18”, 

dat voor een nauwere politieke samenwerking, 
naast een gemeenschappelijk uitgangspunt, ook 
een in hoofdzaken gezamenlijk en duidelijk pro
gram, alsmede overeenstemming over de uitvoe
ring daarvan, onontbeerlijk is. Het streven van

de A.R. Partij moet gericht blijven op de vorm
geving van een wezenlijk christelijke politiek, 
hetgeen een kleurloze centrumpositie uitsluit. Het 
Centraal Comité wil er nog eens op wijzen, dat de 
politieke werkelijkheid niet in het dilemma pro- 
gressief-conservatief is onder te brengen.

Be A.R. Partij meent, dat de christelijke partijen 
moeten openstaan voor samenwerking met 

al die partijen met welke zij het beste haar 
politiek zullen kunnen verwezenlijken. Zij zullen 
eveneens open moeten staan voor al die geest
verwanten, die hun politieke tehuis thans nog 
elders zoeken. Algemeen werd het ontstaan van 
de groep-Aarden, de partij Radicalen onder voor
zitterschap van de heer Bogaers, betreurd.

H
ET Centraal Comité is van oordeel, dat allen 

die een politiek willen bedrijven vanuit de 
bijbel, met kracht moeten blijven streven naar 
samenwerking, waarbij geen scheiding mag 
plaatsvinden op niet wezenlijke gronden.

De redactie acht het niet nodig, deze duidelijke 
uitspraken nog toe te lichten. Wat duidelijk is, 
kan door een nadere toelichting alleen maar 
onduidelijker worden gemaakt. Wij adviseren al 
onze lezers zich op d i t communiqué te oriën
teren, en niet af te gaan op (mogelijk tenden
tieuze) krantenberichten.

ITIIJDENS de rouwdienst voor wijlen de Friese 
dichter Fedde Schurer heeft zijn vriend Dr. 

Bushes enige citaten uit brieven van Schurer 
meegedeeld.
De overledene was lid van de P.v.d.A. en een 
tijdlang lid van de Tweede Kamer. Maar de 
politiek w'as voor hem een teleurstelling. In 
een brief aan Dr. Bushes schreef hij; van de 
politiek verwacht ik niets. Het is alleen maar 
met de kiezen op elkaar een compromis aan
vaarden en vaak een laf en vernederend com
promis.

^O EN  Dr. Colijn eenmaal professor Hugo Visscher 
toesprak bij diens ambtsjubileum, zei hij: Gij hebt 

het de A.R. partij en de A.R. fractie niet altijd ge
makkelijk gemaakt. Want gij hebt maar moeilijk 
kunnen aanvaarden, dat in de politiek een compromis 
vaak noodzakelijk is.
In de praktijk gaat het altijd weer om het realiseren 
van het bereikbare.

¥N Italië zijn de Nenni-socialisten „regeringspartij” .
En nu de balans werd opgemaakt, moest worden 

gezegd, dat er weinig in het bewind tot uiting komt, 
dat een typisch socialistisch kenmerk draagt. De 
Nenni-partij beroemt er zich op, dat er tóch iets 
bereikt is; de elektriciteitsbedrijven worden over
heidsbedrijven. Wat in Nederland al lang een feit is. 
Maar de Nenni-socialisten hebben goed begrepen, dat 
zij alleen regeringspartij kunnen zijn en blijven, door 
een compromis te aanvaarden. Door water in de wijn 
te doen. Door juist wat typisch socialistisch is, hoog
stens als een ideaal in gedachten te houden.

TN Duitsland heeft de socialistische partij van Willy 
Brandt onder sterke politiebewaking een landelijk 

congres gehouden. Voor het eerst heeft het congres 
zich kunnen bezig houden met de „grote coalitie” 
tussen C.D.U. en S.P.D. Die is tot stand gekomen, 
zonder dat het congres er aan te pas kwam. Het 
partijbestuur had tot die coalitie besloten en — zeven 
ministers zijn lid van het partijbestuur.
Het bleek niet gemakkelijk te liggen op het congres. 
De coalitie leidt te veel — tot een compromis. Waarbij 
de C.D.U. aan het langste eind blijkt te trekken.
De spanning is vooral ontstaan, doordat de C.D.U. 
een nieuw kiesstelsel wil doorzetten, districtenstelsel,

GOVERNMENT
OF
COMPROMISE
waardoor de kleine partijen helemaal worden uit
gerangeerd, en waarschijnlijk de C.D.U. het heft in 
handen zal krijgen. De S.P.D. beleeft niet veel pleizier 
van de „grote coalitie” , en de verkiezingen in de 
Lander werden een teleurstelling. De socialisten 
dachten: wij zullen het Duitse volk laten zien, dat 
wij regeringsverantwoordelijkheid kunnen dragen. 
Zij kunnen het, maar via de weg van het compromis.

'pOEN Dr. Drees in Nederland minister-president 
was, heeft hij eens een merkwaardige uitspraak 

gedaan. Er zaten vertegenwoordigers van vier partijen 
in zijn kabinet. En in Nederland waren in de publieke, 
politieke debatten heel wat programma’s en plannen 
in discussie. Want elke partij had haar eigen rapport, 
hoe het nu eigenlijk moest.
Dr. Drees zei; van al die debatten dringt slechts een 
zwakke echo door in het kabinet. En daar zijn niet 
de spanningen, die men zou verwachten.

TN Engeland is het anders, denkt men. Door het 
merkwaardige, door sommigen ook voor Nederland 

zo begerenswaardige districtenstelsel, is daar immers 
de „polarisatie” vrijwel volkomen.
Er zijn maar twee politieke krachten, die van 
Labour en die van de Conservatieven. En Labour 
heeft de volstrekte meerderheid. De oppositie heeft, 
al het er op aan komt, niets in te brengen. En de 
whips zorgen er voor, dat de leden van de Labour- 
fractie hun plaats en plicht kennen.
Daar kan men dus compromisloos regeren......
Dat dacht iemand.
Maar The Economist schreef de vorige week, dat het 
ook in Engeland is: a government of compromise. 
De harde maatregelen van Jenkins, het verlaten van 
de Indische Oceaan (eens bijna een Britse binnenzee) 
het reduceren van de vloot tot een derderangsvloot — 
alle opzienbarende en schijnbaar harde en radicale 
maatregelen — allemaal tóch compromissen.
Zo is dat in de politiek.

1?N dat komt niet alleen, doordat partijen met ver- 
schillende uitgangspunten en doelstellingen samen 

een regeringsmeerderheid moeten vormen. Engeland 
bewijst het tegendeel.
Het komt ook, en voor een belangrijk deel, doordat 
de wal het schip keert.
Elke partij, die regeringsverantwoordelijkheid draagt, 
ervaart het. Er is heel veel, dat vastligt. De bestem

ming van het overgrote deel van het budget ligt vast. 
Als de minister van O. en W. laat navragen, hoeveel 
er van zijn miljarden vast ligt, doordat het krachtens 
wettelijke bepalingen zó en niet anders kan of mag 
worden besteed, dan hoort hij al gauw, dat hij voor 
een eigen beleid maar heel weinig speelruimte heeft. 
En als de minister van Financiën met zijn ambtgeno
ten plannen maakt, dan hebben zij éérst vernomen, 
hoe groot, de ruimte is. En daar kunnen zij weinig 
of niets aan veranderen. Zij hebben het als een 
bikkelhard feit te aanvaarden: zo groot is de ruimte 
en niet meer.
En daar mag men geen gekheid over maken.

TK kan het mij levendig indenken, dat een dichterlijk 
idealist daar genoeg van krijgt: de kiezen op elkaar,

want het is weer een compromis geworden......
Ik kan mij voorstellen, dat een man, die de gematigd
heid de hoogste wijsheid vindt, en de middenweg de 
veiligste weg, een oude rot wordt in de politiek.

Maar wee de christen, die niet heeft leren verstaan, 
door het  gel oof ,  dat meer dan één bede uit 
het gebed, dat Christus ons heeft geleerd, zijn dage
lijks werk in de politiek moet begeleiden en opheffen, 
ook als hij morgen weer genoegen moet nemen met — 
een compromis. A,

BIJBELSE DAGBOEKEN 
ALS BELIJDENISGESCHENK I

Alle zeven dagen ........... geb. f 9,90
Een ogenblik, 3e druk ... geb. ƒ9.50 
Vijf minuten, 13e druk ... geb. ƒ9.50
Drie bekende bijbelse dagboeken van 
ds. H. Giesen, die vooral bij de jeugd 
van vandaag aanspreken.
Komen en gaan ........... geb. ƒ11.90
Het nieuwe bijbelse dagboek van de 
interkerkelijke commissie ,,Kerk-Over- 
zee” . Een mooi Paasgeschenk voor 
Nederlanders in den vreemde. De tek
sten zijn verzorgd door Gereformeerde 
en Hervormde medewerkers.

Verkrijgbaar in de boekhandei 
Boekencentrum N.V. — ’s-Gravenhage
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DE EERSTE KAMER 
OVER ONDERWIJS 
EN WETENSCHAPPEN

Bij de begroting van het departe
ment van Onderwijs en Weten
schappen werd namens de A.R. 
fractie het woord gevoerd door 
prof. mr. de Gaay Fortman en de 
heer Algra.
Beide sprekers spraken hun grote 
waardering uit zowel voor de mi
nister als voor de staatssecretaris. 
Prof. de Gaay Fortman zei: „het 
optreden van de minister tot dus
verre heeft een basis voor vertrou
wen in zijn beleid geschapen.” En 
de heer Algra tot staatssecretaris 
Grosheide: „gaarne spreek ik een 
heilwens en een zegenbede uit, 
waarbij ik de Staatssecretaris met
een een compliment voor zijn 
werkkracht en deskundigheid 
geef”.

Prof. de Gaay Fortman sprekend over 
het wetenschappelijk onderwijs zei, dat 
de minister voor een zware taak staat. 
Hoewel hij zelf vond, dat deze uitdruk
king op een gemeenplaats leek, werkte 
hij dit nader uit door er op te wijzen, 
dat het wetenschappelijk onderwijs, an
ders dan de meeste andere vormen van 
onderwijs, door de wet niet uitdrukke
lijk aan bepaalde financiële voorwaar
den is gebonden. „Daardoor is het we
tenschappelijk onderwijs altijd een wel
kom aanvalsgebied wanneer het gaat 
om het afremmen van de groei en om 
bezuinigingen. Het wetenschappelijk on
derwijs wordt in zeer beperkte mate 
door de wet en in hoofdzaak door de 
minister beschermd”. Een aantal moei
lijke problemen heeft de minister „uit
besteed” aan commissies. Zo werd het 
bestuderen van het studietoelagenbe- 
leid opgedragen aan een commissie on
der voorzitterschap van oud-minister 
Andriessen en het vraagstuk van de 
salariëring van de medische wetenschap
pelijke medewerkers aan een commissie 
waarvan oud-minister Smallenbroek 
voorzitter is. Prof. de Gaay Fortman 
vond dat de minister met het aantrek
ken van deze voorzitters een zeer goe
de keus had gedaan. Eveneens verheug
de hij zich erover dat de rector-magnifi. 
cus van de hogeschool van Eindhoven, 
prof. dr. Postumus, benoemd was tot 
regeringscommissaris voor de herstruc
turering van het wetenschappelijk on
derwijs.

Samenwerking noodzakelijk

Uit zijn betoog stippen wij het volgende 
aan. Over de samenwerking en taakver
deling binnen de kring van de instellin
gen voor wetenschappelijk onderwijs, 
zei hij, dat hij er al eerder op had aan
gedrongen deze met kracht te bevorde
ren. „Daarbij heb ik gezegd”, aldus prof. 
de Gaay Fortman, „dat het vanzelf
sprekend is dat de bijzondere instellin
gen daaraan hun volle medewerking 
verlenen, mits uiteraard rekening wordt 
gehouden met haar bijzonder karakter” . 
Hij was van mening dat dit bijzondere 
karakter het streven naar samenwer
king en taakverdeling niet in de weg 
zou staan. Het zou geldbesparend wer
ken, omdat de beschikbare gelden op 
een zo rationeel mogelijke wijze be
steed kunnen worden. „We kunnen ons 
niet meer de luxe veroorloven dat alle 
specialismen en alle vormen van onder
zoek aan alle instellingen worden be
dreven”. De senator wilde verder gaan 
door ook de af.spraken met betrekking 
tot onderzoekprojecten hierin te be
trekken.

Streven naar vernieuwing

Over de bestuursvorm van de instellin
gen voor wetenschappelijk onderwijs

Prof, De Gaay Fortman

merkte prof. de Gaay Fortman op, dat 
het misschien wel wat te sterk uitge
drukt is, wanneer men zegt dat deze 
in opspraak is. Niet te ontkennen is 
echter dat zij momenteel een enigszins 
ongezonde aandacht krijgt. „Dit is ook 
wel verklaarbaar, want zij hebben eeu
wenlang volgens een bepaald patroon 
geleefd. Zij hadden de illusie dat dit 
patroon kon worden gehandhaafd. Nu 
worden zij opeens geconfronteerd met 
allerlei ontwikkelingen, die ik hier niet 
nader behoef aan te duiden. Zij worden 
geconfronteerd met een streven naar 
vernieuwing, dat noodzakelijk is”. Vol
gens de senator waren de eigenlijke pro
blemen de explosie van de kennis en het 
operationeel worden van deze kennis. 
Hij vroeg zich af, hoe de universiteit de 
maatschappij kan voorbereiden op een 
toekomstige ontwikkeling en hoe zij lei
ding kan geven bij de ethische vragen, 
die deze toekomstige ontwikkeling zal 
oproepen. Voorts is er de kwestie van 
de kennisoverdracht. Welke vorm moet 
men hiervoor kiezen. Moet men hoor
colleges houden of werkgroepen instel
len. Prol. de Gaay Fortman deed de 
suggesties hier ook de radio en televisie 
bij in te schakelen. In dit verband vroeg 
hij de aandacht van de minister voor de 
Academische Radio-omroep.

„Misschien mag ik van deze plaats een 
goed woord voor de Ac.R.O. doen. De 
Ac.R.O. is voortgekomen uit een stu
denteninitiatief. De wijzen, die erover 
hoorden zeiden: dat zal na een half jaar 
afgelopen zijn, want dan hebben zij ont
dekt, dat zij het niet kunnen. Dat is niet 
het geval; men heeft zeer voortreffelij
ke mensen aangetrokken voor het be
stuur’’.

De Ac.R.O. heeft nu zendtijd gevraagd. 
Hij vroeg de minister zijn ambgenote 
van Cultuur, Recreatie en Maatschap
pelijk Werk op deze omroep nog eens 
opmerkzaam te maken. In zijn antwoord 
gaf minister Veringa hem deze verzeke
ring.
Op de bestuursvorm van een universi
teit terugkomend zei prof. de Gaay 
Fortman, dat hij bij een eventuele nieu
we opzet de curatoren zou willen be
houden „omdat zij de verbinding van de 
universiteit met een stuk maatschappe
lijk leven zijn en omdat door de cura
toren allerlei waardevolle impulsen uit 
d maatschappij de universiteit binnen
komen. Ook impulsen die drijven naar 
een efficiënter beheer en naar een doel
matiger bestuur”.

Ook de rector wilde hij behouden, om
dat hij — als het goed is — de vertrou
wensman is van de senaat, de vertrou
wensman van hoogleraren, lectoren en 
wetenschappelijke medewerkers. „Hij is 
in zijn functie ook iets van een Com
missaris van de Koningin, want door 
zijn relatie met de curatoren di'aagt hij 
wat aan overwegingen leeft de facultei
ten en de senaat binnen”.

Wat is grens en taak
De heer Algra begon zijn rede — naar 
hij zelf zei — ook met een gemeenplaats 
door te zeggen, dat wij op onderwijsge
bied aan het begin van een nieuw tijd
perk staan. Hij noemde de invoering 
van de mammoetwet, straks de invoe
ring van de negenjarige leerplicht en 
vermoedelijk ook door een nieuwe wet 
op het basisonderwijs.
Hij stelde de vraag: wanneer de mam
moetwet wordt ingevoerd,' is dit wel 
een beginpunt van een nieuwe ontwik
keling op het gebied van het gehele 
voortgezet onderwijs, maar wat is het 
karakter en wat is de grens van de taak 
der overheid? De heer Algra bracht in 
herinnering het onderwijscongres, dat 
de partij in 1956 gehouden heeft en 
waarbij prof. mr, A. M, Donner over 
karakter en de grens van de taak der 
overheid gesproken heeft. Hij citeerde:

„Plet lijkt zo gemakkelijk alsof het het
zelfde is wanneer de één zegt, dat de 
overheid heeft te zorgen voor goed on
derwijs en de andere, dat zij alleen de 
voorwaarden voor goed onderwijs heeft 
te scheppen. Maar daar ligt een wereld 
van verschil tussen. Wij kiezen voor 
een wet, die niet meer dan een geraam
te is voor het onderwijs, en niet de 
bloedsomloop, het zenuwstelsel of de 
stofwisseling. Een wet die levensvoor
waarde is, is nog geen leefregel, waar
bij precies wordt uitgedokterd wat de 
patiënt mag hebben en wat hem moet 
worden onthouden. Het kan soms nódig 
zijn, zulke leefregels te stellen, wanneer 
het inderdaad om een patiënt gaat, maar 
ook dan moet de hele behandeling erop 
uit zijn om die zieke weer onafhankelijk 
te maken van het dieet en te voorkomen, 
dat hij zich zó aan de drankjes en 
spuitjes gewent, dat hij er tenslotte niet 
meer buiten kan en zich het leven niet 
anders meer weet voor te stellen”.

Hiervan uitgaande sprak de heer Algra 
over de planprocedure. Er zijn twee 
mogelijkheden, zei hij, de eerste moge
lijkheid gaat uit van de overheid en een 
tweede komt voort uit het volksinitia
tief. In het eerste geval buigt men zich 
over een „stafkaart”, plaatst daarop 
vlaggetjes ,in allerlei kleuren en gaat 
dan na waar nog lege plekken zijn, 
waar plaats is voor een vlaggetje. In 
het tweede geval beginnen organisaties 
op het gebied van het onderwijs met 
het ontwerpen van plannen en beplei
ten bij de overheid het bestaansrecht en 
de bestaansmogelijkheid van de school. 
Zij trachten met bewijzen te komen. 
Komt de overheid aan de hand van de 
wet tot de conclusie dat er inderdaad 
bewijzen zijn, dan honoreert zij de plan
nen die uit het volksinitiatief zijn voort
gekomen.
De heer Algra bracht dit punt ter spra
ke omdat men op het departement een 
grote kaart heeft gemaakt, waarbij ons 
land min of meer onderwijskundig in 
kaart is gebracht. „Wat een werk, ben 
iK geneigd om te zeggen en ik heb bo
venalen de neiging erbij te zeggen: en 
hoe weinig bruikbaar”, aldus de sena
tor.
De heer Algra kon zich met deze sche
matische voorstelling niet verenigen, 
aaiigezien het voor elke school weer 
anuers ligt. Het hangt voornamelijk af 
van het Karakter van de schooi, maar 
ook van de richting van de school. Hij 
was van mening dat dit schematisme 
niet zal voldoen. „De kaart kan een ge
vaarlijke werking hebben, omdat Hgt 
land min of meer wordt verknipt in 
districten, waarna van elk district af
zonderlijk de behoefte wordt nagegaan. 
De behoeften in de verschillende stre
ken van het land hangen echter van

H. Algra

allerlei factoren af die niet lokaal be
grensd zijn”.

Eindexamens
Een tweede punt dat de heer Algra on
der de aandacht van de staatssecretaris 
bracht was, dat hij tot de ontdekking 
was gekomen dat men meer en meer 
overgaat tot een schriftelijk eindexa
men en dat het mondeling gedeelte 
wordt teruggedrongen. Hij was van me
ning dat het mondeling examen van 
even grote betekenis is, omdat in een 
gesprek met de kandidaat tot uiting 
komt wat er in zit.
„Bij een schriftelijk examen is de stof 
geüniformeerd en gelijkgeschakeld, zo
dat de werkelijk goede kandidaten, de 
uitblinkers dus, nooit de kans krijgen 
om in een gesprek ver hierboven uit te 
gaan”
Op dit punt bleef er een meningsver
schil met de staatssecretaris bestaan, 
omdat.mr. Grosheide zich af vroeg of dit 
de functie van het examen was.
„Moet niet veeleer tijdens het onderwijs 
in de klas zo’n kandidaat die kansen 
krijgen? Is het examen ervoor om op 
deze manier als een speciaal pedago
gisch middel te worden gebruikt of 
heeft het examen een veel beperkter 
functie? Het heeft alleen de functie te 
toetsen of de kandidaat een bepaald 
stuk leerstof, een bepaalde klas of een 
bepaalde school met succes heeft ge
volgd” .

Geschiedenis in totaliteit 
behandelen
Een punt dat de oud-leraar Algra voor
al ter harte ging waren de boekjes die 
de Kamerleden ontvangen hadden be
treffende „leerplannen voor rijksscho
len”. Vooral het boekje geschiedenis on
derwierp hij aan een kritische beschou
wing. In de algemene toelichting stond 
o.a. dat gezien het aantal lesuren niet 
gestreefd moest worden naar de behan
deling van een algemeen overzicht, maar 
meer naar een thematische behandeling, 
De heer Algra vond dit een mooi ver
haal, maar volgens hem was het uitge
sloten, dat een leerling een werkelijk 
inzicht krijgt in de historische ontwik
keling, wanneer men niet zorgt voor 
een algemeen overzicht, waarin die be
paalde themata worden gezet. „Ik zou 
wel eens willen zien hoe men bijvoor
beeld het principaat als een thema zou 
willen behandelen uit de Romeinse ge
schiedenis, zonder de achtergrond van 
de hele periode van het consulaat en 
van het opkomen van de militaire dic
taturen enz. Ik meen dat dit niet mo
gelijk is, het komt in de lucht te han
gen”.
Tenslotte pleitte de heer Algra voor een 
lerarenopleiding aan de kweekschool, 
zodat de kweekscholen niet gedegra
deerd worden tot opleidingsscholen uit
sluitend bestemd voor het basisonder
wijs. .



30 maart 1968 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 5

DE INKOMENSVERHOUDINGEN
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LAND
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Wenkend ideaal, een zelfde basis «oor iedere bedrijfsgenoot.

• Vervolg van pag.1
sequenties heeft voor de belastingpoli- 
tiek, voor het beleid ten aanzien van 
sociale verzekeringen, als voor bijvoorr- 
beeld het woningbouwbeleid.
Want, zoals dr. De Wilde terecht 
heeft opgemerkt: mensen met een te 
laag inkomen worden aangetroffen in 
alle groepen van de samenleving; „net 
zo goed onder de arbeiders als onder de 
rentetrekkers, zelfstandigen en invali
den”.

Het behoeft mijns inziens geen betoog, 
dat vanuit dit gezichtspunt niet kan 
worden volstaan met enkel een mini- 
mum-inkomensbeleid ten aanzien van 
werknemers te voeren; juist nu de klei
ne zelfstandigen steeds meer in de 
maatschappelijke en economisch ver
drukking dreigen te geraken, zal ook 
ten aanzien van hen naar een financiële 
levensbasis moeten worden gestreeld. In 
het („uitgelekte”) rapport van de „18” 
ten aanzien van de inkomens- en vermo
gensverdeling wordt mijns inziens dan 
ook terecht de aandacht gevestigd op 
de figuur van het minimumgezinsinko- 
men, welke figuur niet alleen op de 
gezinnen van werknemers, maar ook op 
die van de zelfstandigen betrekking 
heeft. En voor wat betreft de niet-ak- 
tieven is in het stuk van de „18” vanuit 
dezelfde achtergrond het pleit gevoerd 
voor een sterkere bestendigheid tegen 
inflatie (dus waardevastheid) van pen
sioenregelingen buiten de overheids- 
sektor.

Onrechtvaardig
Een tweede weg van overheidsingrijpen

is nodig, wanneer in het proces van in
komensvorming en verdeling op een on
rechtvaardige wijze gebruik wordt ge
maakt van bestaande machtsposities. Het 
is bijvoorbeeld een scheve situatie, wan
neer in een onderneming bij de belo
ning van commissarissen elke band met 
de door hen voor de onderneming gele
verde prestatie goeddeels wordt door
gesneden, en tegelijkertijd zelfs tegen 
een bescheiden winstaandeel van werk
nemers heftig wordt geprotesteerd. 
Eveneens is het een onrechtvaardige si
tuatie, wanneer speculanten hun finan
ciële machtspositie op de markt misbrui
ken door het op jagen van grond- en 
woningprijzen. Bij beide voorbeelden 
gaat het om een inkomensverwerving, 
die niet op billijkheid maar op machts
misbruik berust en die zich ten nadele 
van de zwakken in de samenleving uit
werkt. Een geval van een iets andere 
orde is de wijze van loonvorming in 
onze samenleving. Ook al is de term 
„machtsmisbruik” hier wellicht te 
zwaar — het is naar mijn mening wel 
bedenkelijk en niet bij voorbaat billijk 
te noemen, dat de geldsom, die jaarlijks 
voor loonsverhogingen beschikbaar is, 
over de loontrekkenden wordt verdeeld 
naar de hoogte van de lonen, die ze al 
hebben: wie ƒ20.000 verdient, krijgt bij 
5"/o-verhoging ƒ 1.000 meer, wie ƒ 7.000 
verdient, krijgt maar ƒ 350 meer. Waar
om dit status-quo beleid? Het lijkt me, 
dat hier voor werkgevers- en werkne
mersorganisaties nog een belangrijke 
taak is weggelegd; en dat, wanneer zij 
hun taak serieus opvatten, en niet pogen 
hun problemen af te Wentelen op hun 
„vrienden” in het parlement, er weinig 
grond meer is om met de heer Terpstra

CHR. COOP. 'H a o ïh d ,
LOPENDE DIEP7(blJdé Kijkin 'tJatbrüg) GRONINGEN - Tel. (05900) 27902 - Postrekening 890442

S P A A R R E N T E

BELEGGINGSBOEKJES

5^7.-57.

iEÜGDSPAARDERS 
AMBTENAREN (met premie)

DAGELIJKS OPVRAAGBAAR 
(ook voor salarissen. A.O.W., pensioenen etc.)

m 4%
Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (rentegevende) girorekening: 

Giroboekjes gratis verkrijgbaar.

te klagen dat er aan de scheefheid van 
de huidige inkomensverhoudingen zo 
weinig te doen is i). Ik kan dan ook he
lemaal instemmen met wat de „18” in 
hun stuk hebben gesteld, namelijk dat, 
„vooral nu een verschuiving van directe 
naar indirecte belastingen in de ver
wachting ligt, voor wat de loonvorming 
betreft tezamen met het bedrijfsleven 
de vraag onder ogen moet worden ge
zien, of de huidige automatische toepas
sing van het systeem van procentuele 
loonsverhogingen — ongeacht de hoogte 
van loon en salaris — in de toekomst 
geen wijzigingen behoeft”.

Ideaal
Persoonlyk zie ik het daarbij tenslotte 
nog als een in de verte wenkend ideaal, 
dat de beloning van personeelsleden in 
de toekomst op twee manieren zal ge
schieden in de eerste plaats in de vorm 
van een voor ieder gelqk basisbedrag, 
dat met de ondernemingsresultaten wis
selt, en dat als een honorarium kan wor
den gezien voor het bedrijfsgenoot-zijn, 
voor het medewerkersschap van de on
derneming; en daarnaast een per per
soon wisselend bedrag, dat varieert met 
ieders prestaties en de aard van het 
werk.

Een derde weg van overheidsingrijpen 
tekent zich tenslotte af, wanneer men 
let op de ongelijke mogelijkheden tot 
inkomensverwerving, waarmee de on
derdanen aan hun levensloopbaan en 
hun deelneming aan het produktiepro- 
ces beginnen. Het is een tekort aan 
rechtvaardigheid in de openbare samen
leving, wanneer men bijvoorbeeld de 
verstandelijke capaciteiten heeft om la
ter evenveel te gaan verdienen als een 
ander, maar door de financiële situatie 
thuis niet in staat is om het daarvoor 
noodzakelijke onderwijs te volgen. Ook 
is het onbillijk, dat véle Nederlanders, 
gezien hun inlcomen, nooit zullen kun
nen toekomen aan het vormen van een 
stukje eigen bezit, dat bij het optreden 
van ongewisheden in het leven zo nut
tig kan worden ingeschakeld. Vandaar 
de noodzaak van zowel een verdere „de
mocratisering” van het onderwijs, als

van een politiek tot stimulering van
o.a. het eigen woningbezit.

Aan de inkomsten uit vermogen is door 
de heer Terpstra in zijn verhaal vrij 
veel aandacht besteed; en in zijn betoog 
is hij o.a. tot de conclusie gekomen dat 
gemeenschapseigendom van grond en 
van huurwoningen, wenselijk kan zijn. 
Gezien vanuit de problematiek van de 
inkomensverschillen in ons land is . dit 
namelijk een overtrokken standpunt; zo
als bekend bedragen de inkomsten uit 
vermogen niet meer dan omstreeks 5”/i) 
van het totaalbedrag van inkomens in 
onze samenleving. Dat neemt niet weg, 
dat ik met de heer Terpstra eens ben, 
dat t.a.v. het grondbezit in bepaalde ge
vallen — en ik denk hier met name aan 
gronden, die in de nabijheid van grote 
steden zijn gelegen — vanwege een toe
komstige recreatieve en stedelijke be
stemming aankoop of onteigening nood
zakelijk kan zijn. Maar dan geven ge
loof ik andere motieven dan die op het 
gebied van de inkomensverhoudingen de 
doorslag; wel kan uiteraard het motief 
spelen, dat op deze wijze een tomeloze 
speculatie in die gronden bijtijds wordt 
afgesneden.

Slotopmerking
Bij het terugzien op deze artikelenreeks 
zijn er ongetwijfeld verschillende posi
tieve punten te noemen. Twee zou ik er 
naar voren willen halen; in de eerste 
plaats het praktisch bij alle scribenten 
levende besef, dat de huidige inkomens
situatie van vele Nederlanders nog drin
gend verbetering behoeft; en in de twee
de plaats de stijlvolle wjjze, waarop 
deze discussie door de heren Terpstra, 
De Vries en Van Dam gevoerd is — een 
discussie, waarin men heeft gepoogd 
elkaar recht te doen en waarin ver
dachtmakingen geheel hebben ontbro
ken.

1) Overigens kan door niemand wor
den ontkend, dat sinds de tweede we
reldoorlog de inkomensverdeling welis
waar langzaam, maar toch gestaag is 
verbeterd. Zo verdiende in 1950 de helft 
van ons volk 20®/o van ons nationaal in
komen, terwijl in 1963 dit percentage 
tot 24"/o geklommen was.



Pagina 6 NEDERLANDSE

Da t  deze titel döor mij boven 
het artikel geplaatst wordt, 

houdt verhand met dezelfde titel, 
die boven een nota van het Pro
vinciaal Bestuur in Limburg staat. 
In verband met de beloften gedaan 
in de nota Den Uyl, de uitvoering 
daarvan enz., zijn het toegevoegde 
vraagteken en uitroepteken van 
belang, hetgeen straks wel duide
lijk zal worden.
De ondertitel, van de nota van het 
Provinciaal Bestuur is minstens 
even belangrijk. Deze  luidt: „Uit
gangspunten voor een welvaarts- 
beleid”.

Geschiedenis
Voordat we over Limburgs toekomst 
kunnen spreken, is het nodig, eerst een 
stukje geschiedenis van Limburg te 
vertellen.
Dat stukje geschiedenis begint onge
veer 10 jaar geleden.
Wanneer we nu gaan kijken naar de 
situatie van slechts 10 jaar geleden, 
kan men Limburg in twee delen split
sen.
Het ene deel Zuid-Limburg, waaron
der we hier verstaan het gebied ten 
zuiden van Sittard.
Het andere deel Noord-Limbui’g, dat 
van Sittard tot Nijmegen reikt.
In dit verhaal willen we het uitsluitend 
over Zuid-Limburg hebben.
Réden, daartoe is, dat dit gebied het 
sterkst aan grote veranderingen onder
hevig is en zal zijn.
In dit gebied werd en wordt de totale 
structuur in zeer sterke mate bepaald 
door de invloed van de mijnindustrie. 
Deze mijnindustrie had op haar top- 
produktie een bezetting van rond
50.000 werknemers, waarvan er de 
Staatsmijnen circa 40.000 voor zijn re
kening nam en de rest bij de particu
liere mijnen in dienst is.
De Staatsmijnen hadden net (1958) het 
besluit genomen, de mijn Beatrix niet 
in gebruik te nemen.
Er is tussen de particuliere mijnen en 
de Staatsmijnen een groot verschil. De 
particuliere mijnen zijn uitsluitend 
mijnbedrijven.
Staatsmijnen heeft twee soorten pro- 
duktiebedrijven.
Het ene: Het mijnbedrijf met de kool- 
winning en verwerking plus verede
ling, waarbij cokes en cokesgas, bene
vens gasdistributie zijn rol speelde. 
Bezetting circa 80 %.
Het andere: De chemische industrie, 
die uit het gas en de in de streek aan
wezige mergel kunstmest-stoffen pro
duceert, naast nog vele andere produk- 
ten, zoals vloeibare ammoniak, salpe
terzuur, lysine, melamine, H.D. en
L.D. polytheen in ettelijke soorten, 
kunstrubber.

Liquidatie
Toen door de gasvondsten in het noor
den van Nederland duidelijk werd, dat 
de duur gewonnen steenkool als ener
giebron, binnen de nationale markt, 
steeds minder aantrekkelijk werd, een

LIMBURG

DE TOEKOM
DOOR CHR. C  VAN REE Ing.

•  •

Europees Energie beleid geen gestalte 
kreeg, werd na een langdurig en rijp 
beraad tot de liquidatie van de mijn
industrie besloten. In december 1965 
werd in Heerlen door de toenmalige 
minister van Economische Zaken, drs. 
Den Uyl, de Nota Den Uyl bekend ge
maakt.
Deze nota ging uit van dit standpunt: 
alleen dan de mijnen sluiten, wanneer 
de vervangende werkgelegenheid er is. 
Tevens werd aangekondigd de bouw 
van een automobielfabriek in Born, 
die dan circa 6500 werknemers uit de 
mijnindustrie zal opnemen, gedurende 
de periode van afbouw van de mijn
industrie. — „DAF — Staatsmijnen” . 
De nota Den Uyl regelde de zaken 
voor de Staatsmijnen, echter niet voor 
de particuliere mijnen. Deze werden 
in aparte afspraken geregeld. Op dat 
moment (december 1965) werd in de 
sociaal-economische structuur van 
Limburg een ingreep aangekondigd 
met dusdanig verstrekkende gevolgen, 
dat we er van kunnen zeggen, dat dit 
gelijk staat met een sociaal-economi
sche en industriële revolutie.

Staatsmijnen
Waarom: Op het moment van de nota 
Den Uyl, werd de totale structuur in 
sterke mate bepaald door de mijnindu
strie in verband met het hoge loon 
voor de zeer zware arbeid, die daar 
werd en wordt verricht.
De Staatsmijnen met haar toen nog

Staatsmijnen: chemische industrie

circa 36.000 werknemers speelde en 
speelt tot nu toe de hoofdrol in de her
structurering.
Aan 36.000 werknemers werk verschaf
fen, wat ze in 1965 deed, betekende 
namelijk, dat ze in directe zin aan cir
ca 12 % van de toen aanwezige werk
nemers in geheel Limburg werk gaf. 
Bij een gemiddelde gezinsgrootte van 
5 personen betekent dit, dat 180.000 
mensen afhankelijk waren van het 
goed gaan van dit bedrijf.
In indirecte zin kan gesteld worden, 
dat in de genoemde situatie er nog eens 
circa 12 % bij komt door de industrie, 
die als toeleveringsbedrijf voor de 
mijnindustrie diende.
De situatie in december 1965 v/as, dat 
ongeveer de helft van de daar wonende 
bevolking afhankelijk was van de mijn
industrie. Hieruit blijkt duidelijk, dat 
er in Limburg een monostructuur aan
wezig is.
De oud-gouverneur van Limburg, mr. 
Houben, heeft vele malen op allerlei 
manieren gezegd: Limburg is econo
misch te veel een monostructuur. Ver
ander dit. Anders gaan we er te zijner 
tijd voor betalen.

Aan dit betalen zijn we nu toe. De wij
ziging betekent op dit ogenblik, dat 
Staatsmijnen als onderneming zich in 
een enorme omschakeling bevindt, die, 
omdat ze de grootste onderneming in 
Limburg is, haar stempel drukt op het 
totale gebeuren in Limburg.
Welke omschakeling?
Een industrie, die uit twee soorten

produktie bedrijven bestaat, n.1. steen
kool en chemie, wordt nu een indu
strie, die alleen op de chemie is aan
gewezen en door uitbreiding van haar 
produkten-serie zich s'taande moet 
houden en vooruitgang boeken in de 
harde en felle strijd van de chemische 
en petro-chemische industrie in Ne
derland, Europa en de wereld. 
Daarnaast moet ze drastisch meewer
ken om haar personeel voor de nieuwe 
taken om te scholen en vervangende 
werkgelegenheid te scheppen.
Wat betekent deze omschakeling nog 
meer? Het betekent, dat het arbeids
intensieve deel verdwijnt.
Voor dit arbeids-intensieve deel moet 
de vervangende werkgelegenheid ko
men. Voor de particuliere mijnen is het 
probleem' nog ingrijpender, omdat ze 
moeten omschakelen op nieuwe pro- 
dukten, waarvan ze geen of onvol
doende kennis bezitten. Voor de parti
culiere mijnen betekent dit ook ster
ker omschakeling buiten de onderne
ming. Dit klimaat is anders dan bij 
Staatsmijnen het geval is.
Deze omschakeling heeft financieel op 
de Limburgse gemeenschap zijn in
vloed. Het loonpeil van de zware ar
beid was bepalend voor de loonont
wikkeling in deze streek. In de zeer 
nabije toekomst zal dat niet meer het 
geval zijn. Want de omschakeling be
tekent ook, dat de zeer zware mijn- 
arbeid, die hoog beloond werd, door de 
vervangende werkgelegenheid wordt 
gewijzigd in normale arbeid met nor
maal loon.

Het normale loon betekent econo
misch een duidelijke loondaling, die 
circa 20 % van het netto loon van de 
mijnwerker bedraagt.

Herstructurering
Wanneer we gaan kijken naar het be
gin van de herstructurering in decem
ber 1965 met de verwachting van toen 
en de terugblik in februari 1968 over 
hetgeen er bereikt is, kunnen we dan 
zeggen dat er bereikt is, wat we er in 
1965 met zijn allen van gedacht en 
verwacht hebben?
Ik geloof, dat dit met nee beantwoord 
moet worden.
Enige redenen zijn daarvoor aan te voe
ren:
1. Vervangende werkgelegenheid is 
een kwestie van het juiste klimaat voor 
de ondernemer. Dit juiste klimaat is, 
ondanks vele uitstekende hulpmaatre
gelen, onvoldoende .
2. Een kwestie van conjunctuur, die 
tot nu toe duidelijk tegen hééft ge
legen. In Limburg is gemiddeld 6,2 % 
werkeloosheid.
3. Een kwestie van diepgaand in- 
zieht krijgen in de totale problema
tiek. Voor inzicht krijgen is tijd nodig 
en die ontbreekt nu.
4. Het is een kwestie van geld. Dat 
ontbreekt er in ruime mate.
5. Een kwestie van samenwerking 
met de omliggende terreinen, omdat 
het om ruimtelijke ordening gaat. Dit 
wordt wel degelijk onderkend, maar 
door de politieke situatie in EEG-ver- 
band enorm belemmerd.

Hoe is de toestand nu, februari 1968. 
De mijn Maurits sloot twee jaar eerder 
dan gesteld in de nota-Den Uyl, nl. 
juli 1967. De cokesfabriek Maurits is 
gesloten.
Aan het eind van dit jaar is de sluiting 
van de cokesfabriek Emma te ver
wachten. Om een inzicht in de toestand 
te geven, volgen enige werkloosheids
percentages:
In Limburg in zijn geheel gemiddeld 
6,2 %, - oostelijke mijnstreek 6,7 %, 
westelijke mijnstreek 9,4 %, Maastricht 
7,1 %.

,Limburgs toekomst’
We gaan nu, om een totaal beeld te 
krijgen, enkele punten aanhalen uit de 
door het Provinciaal Bestuur van de 
Provincie Limburg uitgegeven nota 
met de titel „Limburgs toekomst — 
Uitgangspunten voor een welvaartsbe- 
leid”. Deze nota laat veel zien, voor 
hen, die de nota goed lezen.
Hier volgen enige van de punten, die 
bij herlezing opvielen: (cursivering
van de schrijver van dit artikel). Op 
blz. 12 van de nota over „Verkeersver
bindingen” . „Limburg beschikt op het 
ogenblik nog niet over ook maar één 
volledige aansluiting van het type 
autosnelweg met andere delen van het 
land of het buitenland. Nu de beteke-
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kunnen worden herplaatst, dan nog 
betekent het wegvallen van rond 15.000 
arbeidsplaatsen in de' mijnindustrie 
gedurende de afgelopen twee jaar, dat 
deze bedrijfstak ook heeft opgehouden 
werkgelegenheid te bieden aan grote 
aantallen jeugdige werknemers, die 
jaarlijks hun intrede in het arbeidspro
ces moeten doen”.
Minister De Block zei in zijn memorie 
van antwoord volgens het Limburgs 
Dagblad van 16 februari het volgende: 
„Vestiging van een tweede industriële 
motor als DAF-Born ligt in het sta
dium niet opgesloten in de regerings- 
plannen met betrekking tot de vervan
gende werkgelegenheid voor de mijn
industrie in Zuid-Limburg. Omdat niet 
alle werknemers van de sluitende of 
inkrimpende mijnen in het industrie- 
proces hoeven te worden herplaatst 
acht de minister het niet nodig alle bij 
de mijnen wegvallende arbeidsplaatsen 
te vervangen.”

Zware mijnarbeid verdwijnt.

nis van het wegvervoer, óók voor goe
deren, voortdurend toeneemt, zijn der
gelijke verbindingen van vitaal belang 
voor de economische ontwikkeling van 
een streek. De achterstand, die thans 
bestaat, weegt dubbel zwaar in ver
band met de — nationaal gezien — ex
centrische ligging van de provincie” .
Op blz. 14 van de nota over ,,Verwer
ving en besteding van inkomen” !
,,De twee voornaamste aspecten van 
welvaart zijn — eenvoudig ' gezegd — 
het verwerveti van inkomen en het 
zinvol besteden van dat inkomen. Het 
is de basis van elk gezond welvaarts- 
plan” .
Op blz. 14 van de nota over „Huishou
delijk budget en huisvesting” : ,,Een 
korte opmerking over het bestedings
patroon, dat zich als gevolg van de 
na-oorlogse subsidiëring van het wo
nen volgens de mening van velen 
volkomen verkeerd ontwikkeld heeft. 
In het algemeen gesproken is het ge
deelte van het huishoudelijk budget 
dat aan goede huisvesting wordt be
steed te laag, waardoor het in vele ge
vallen een blijvende taak van de over
heid is geworden om in het tekort te 
voorzien” .
Op blz. 17 van de nota over „Vorming 
van inkomen” : „Het overheidsbeleid is 
erop gericht zo snel mogelijk eco
nomisch verantwoorde vervangende 
werkgelegenheid te scheppen, waar
door het mogelijk wordt onrendabele 
mijnarbeid te staken. Dat blijft een 
zware opgave, die tenminste tijd 
vraagt, veel tijd” .
We kunnen ons naar aanleiding van 
deze alinea uit de nota af vragen: Heb
ben we nog voldoende tijd voor het 
scheppen van vervangende werkgele
genheid. Het antwoord hierop kan lui
den: Nee, voorzover die er is, is er veel 
te weinig vervangende werkgelegen
heid. De achterstand wordt steeds gro
ter. Gevolg is, een steeds sterker stj,' 
gen van de werkloosheid.

Laag gemiddeld vermogen 
en inkomen
Op blz. 20 van de nota, die gaat ovei 
„Nuchtere feiten” is het navolgende 
dat opvalt: ,,Het gemiddeld vermogen 
per inwoner in Limburg ligt het laagst 
van alle Nederlandse provincies. Het 
gemiddeld inkomen ligt in Limburg 
iets minder ongunstig. Wel blijft het 
niet onaanzienlijk beneden het Neder
lands gemiddelde” .
De structuur van de industrie, inge
deeld in expansieve bedrijfstakken en 
minder expansieve bedrijfstakken.
Een groot gedeelte van de industriële 
werkgelegenheid in Limburg behoort 
tot de minder expansieve sector (mij
nen, tetxiel en aardewerk, samen 
55 %).
Hier is in de nota de uitlating minder 
expansief gekoppeld aan het woord 
mijnen een vorm van ironie, die dui
delijk aangeeft waaraan he.t schort.
De nota vervolgt:
„Slechts een beperkt gedeelte hoort in 
de uitgesproken expansieve sector

thuis (grafische nijverheid, chemie, 
petrochemie en metaal, samen 26 %). 
De expansieve bedrijfstakken zijn zo 
belangrijk, omdat daar eerder mogelijk 
is tot een progressief loonbeleid te 
komen”.
Hier kunnen we als aantekening toe
voegen: Indien de conjunctuur zich 
gunstig ontwikkelt .
Tot nu toe is de expansie er niet. Tot 
zover enkele punten uit de nota. Voor
dat we tot een conclu.sie gaan komen, 
eerst twee passages uit hetgeen de mi
nister van Sociale Zaken en Volksge
zondheid, Bouke Roolvink, en de mi
nister voor Ecoonmische Zaken, mr. L. 
de Block, gezegd hebben. Bij het 50- 
jarig jubileum van het fonds van So
ciale Instellingen van de Staatsmijnen 
zei minister Roolvink het volgende: 
,,Ik geloof niet .dat het een billijk ver
wijt zou zijn als men op grond van de 
onmiskenbaar aanwezige structurele 
werkloosheid concludeert, dat de re
gering in gebreke is gebleven haar be
lofte waar te maken, dat de afbouw 
van de mijnindustrie zich niet zal vol
trekken zonder gelijktijdige opbouw 
van nieuwe vervangende werkgelegen
heid” .
Verder citeren we uit deze rede het 
volgende: „Uit de gespecificeerde cij
fers blijkt, dat hier sprake is van con
juncturele, maar ook van structurele 
werkloosheid. Want al zou ieder, die 
zijn werk in de mijnen moet verlaten, 
onmiddellijk weer in andere arbeid

Staatsmijn Maurits gesloten

Ongeïndustrialiseerd
Het zal nu wel duidelijk genoeg zijn, 
dat Zuid-Limburg door het verdwijnen 
van de mijnindustrie een ondergeïndu
strialiseerd deel van Nederland wordt 
ten opzichte van de overgeïndustria- 
liseerde Randstad Holland.
Wil de regering Limburgs toekomst vei
lig stellen, dan zal ze door verdergaan
de maatregelen als de huidige, moeten 
zorgdragen, dat een ondernemer zich 
wil vestigen in Limburg.
In feite zou dit kunnen geschieden 
door een beter Ruimtelijk Ordenings
beleid, als tot nu toe heeft plaats ge
vonden. De verbetering van het beleid 
is in de volgende punten samen te 
vatten.
1. De middelen voor de verbetering 
van de infra-structuur, voor de gebie
den buiten de Randstad Holland, ver
groten.
2. Industrie-vestigingsbeleid gaan voe
ren, waarbij onderscheid gemaakt 
wordt tussen hen, die uit hoofde van 
de geaardheid van produkten, die ze 
vervaardigen, aan diep vaarwater 
thuishoren, omdat de transportkosten 
vrijwel prijsbepalend zijn, tussen hen 
en die industrieën waar dat niet het 
geval is.
3. Snellere afhandeling van de aan
vragen voor industrievestiging bij de 
overheid. Vele industrieën worden niet 
gevestigd in de randgebieden van Ne
derland, omdat het verkrijgen van 
bouwverg-unningen enz. enz. dat bij de 
vestiging van een onderneming be
hoort, vaak te lang duurt.
4. De terreinen, die geschikt zijn voor 
industrieën moeten klaar zijn voor de 
vestiging en niet nog klaar gemaakt 
moeten worden.
5. Om te voorkomen dat de gemeen
ten met elkaar concurreren dient er 
een overkoepelende instantie te zijn, 
die als beheersinstituut kan optreden.
6. Het onderwijs dient hier in alle

takken uitgebreid te worden, opdat 
men voldoende vakkennis kan opdoen. 
Het stichten van een universiteit zou 
voor het opleiden van het hogere kader 
geen overbodige weelde zijn.

Hogere eisen kennis
Bij al deze punten moet erop gewezen 
worden, dat er door de wijziging van 
onze maatschappij, steeds hogere eisen 
aan het kennis-nive’au van de werkne
mer worden gesteld.
In Nederland dreigt het grote gevaar, 
dat zij, die LTS-opleiding hebben ge
noten of een gelijkwaardige opleiding, 
niet meer in diverse ondernemingen 
aan bod zullen komen, omdat dit ken
nisniveau te laag is ten opzichte van de 
eisen, die gesteld gaan worden.
Het. is daarom noodzakelijk om alle 
krachten in te spanen, dat door verbe
terde onderwijsmethoden enz., dit niet 
plaats zal vinden. Hebben wij daar de 
gelden niet voor over, dan zal dit een 
stijging van de werkloosheid beteke
nen met circa 6 %, omdat deze groep 
ongeveer 6 % van de totale beroeps
bevolking bedraagt.
Daar de welvaart van een volk bepaald 
wordt door haar werkkracht en haar 
vindingrijkheid in het hoofd bieden 
aan en het overwinnen van grote moei
lijkheden, kunnen we besluiten met de 
wens uit te spreken, dat Limburg dit 
weet op te brengen, terwijl de regering 
de werkgelegenheid nog meer stimu
leert dan tot dusverre.
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CHINA, W^ERELDMACHT VAN VANDAAG (V )

CONFUCIANISME
EN
CHRISTENDOM
DOOR D. KOOil^AN

A a n  het religieuze firmament 
van het Hemelse Rijk heeft 

door de eeuwen heen één denk
richting het beeld overheersend 
bepaald, n.1. het confucianisme. Als 
staats-filosofie onlosmakelijk ver
bonden met het oude keizerrijk, 
vond het ook met dit rijk de on
dergang. Wij willen in dit artikel 
bezien, hoe zending en missie hun 
intrede deden in China en hoe het 
christendom en het confucianisme 
elkaar ontmoetten. In een volgend 
artikel zal een moderner thema 
voorwerp zijn van nadere beschou
wing, n.1. de onmoeting christen
dom en communisme in China.

K ’ungFu-tzu
Aan het einde van de Chinese middel
eeuwen (±500 V. Chr.) wanneer anar
chie en oorlog het rijk dreigen te ver
scheuren, komen er scholen op om de 
orde te herstellen, Eén daarvan is die 
van meester K’ung Fu-tzu (in de 17e 
eeuw gelatiniseerd tot Confucius), die 
een oplossing voor de praktische poli
tieke probler, en zoekt op zedelijke ba
sis. Hij is geenszins een vernieuwer 
maar bouwt voort op bestaande voor
stellingen in de volksreligie, zoals de 
eerbied voor de kosmische orde en de 
voorouders, de elementenleer en de 
Tao,, hetgeen bij Confucius doorgaans 
betekent juiste ( =  de oude) wijze van 
regeren. Hij predikt een actieve mora
liteit, welke geen onderscheid maakt 
tussen individu en gemeenschap en 
zich laat samenvatten in het begrip 
„jen” , dat zowel een gevoel van men
selijkheid insluit naar buiten als een 
gevoel van menselijke waardigheid 
naar binnen. Levenskunst is de kunst 
van het samenleven in het netwei’k 
van medemenselijke betrekkingen, 
waarvan er vijf met name worden 
genoemd: die tussen vorst en onder
daan. vader en zoon, man en vrouw, 
oudere broer en jongere broer en 
vriend. Er zal vrede en harmonie in 
het rijk zijn, indier iedereen zijn recht
matige en dichtmatige plaats kent en 
naleeft, In de wanorde van zijn dagen 
vermaant Confucius de onderdanen 
trouw te zijn aan hun vorst, maar wijst 
anderzijds vorst er adel er op dat zij 
een zedelijke verplichting hebben te
genover het volk. Dp keizer, zo leert 
hij vervolgens, regeert in opdracht van 
de hemel, bij „hemels mandaat”. Op 
hem rust de ve r.iwoordelijkheid het 
goede voorbeeld te geven door deugd- 
zaarn te handelen; de onderdanen zou
den hem daarin volgen „zoals de ster
ren zich neigen naar de poolster” . Door 
dit mandaat verenigde de keizer de 
hoogste geestelijke en wereldlijke

macht in zich en was hij niet alleen 
rijksbestuurder doch tevens culturele 
hogepriester. Hemel en aarde raakten 
elkaar in China, dat derhalve als het 
centrum der beschaving gold. Een 
strijd tussen geestelijke en wereldlijke 
macht, welke Europa verlamde, bleef 
China vreemd.
Mag het confucianisme een religie ge
noemd worden? Het is een beroemde 
strijdvraag, welke wij slechts in het 
voorbijgaan > pwerpen.'Over góden en 
hemel heeft de meester nauwelijks een 
woord gesproken, de vragen van deze 
wereld eisten zijn aandacht reeds vol
doende op. De eredienst was uiterst 
sober en vond h 'ar middelpunt in het 
jaarlijkse offer van de keizer op het 
altaar des hemels.

Het confucianisme staat tegenover de 
westerse georganiseerde religie als een 
organisch verschijnsel, het doorklinken 
van een religieus getinte grondtoon in 
alle sectoren van het politieke en 
maatschappelijke leven. Maar de wes
terse traditie, waarin het opstellen van 
ethische en morele waarden doorgaans 
alleenrecht is. heeft velen er toe ge
bracht het confucianisme te zien als 
religie. Wij zouden het confucianisme 
de ethiek der politieke deugdzaamheid 
willen noemen, een staatsopvatting 
welke religieus wordt bezegeld.

In dit door Confucius en zijn leerlingen 
aaneeengesmedf rijksverband hebben 
Nestorianen (7e eeuw) en Francisca
nen (13e eeuw) tevergeefs getracht het 
christendom ingang te doen vinden. 
Pas in de 16e eeuw won de r.k. missie 
vaste voet in China door de Jezuïeten 
die toegang wisten te krijgen tot het 
keizerlijke h '^  De protestantse zen
ding begon in 1807 met Robert Morri- 
son, die China binnenkomt namens de 
„London Missionary Society” , en richt
te zich op de hoeken der straten tot 
het gewone volk.

Kansen voor zending
Maar grote kansen krijgen missie en 
zending eerst na de opiumoorlogen, 
wanneer de winnende westerse mo
gendheden bij de vredesverdragen 
waarborgen en voorrechten gaan op
eisen voor het evangelie-werk in Chi
na. Het politieke en commerciële be
lang, dat het westen ertoe bracht de 
muur rond China omver te stoten, 
maakte tegelijkertijd voor de kerken 
in het westen een groot, nieuw zen- 
dingsveld toegankelijk. Maar reeds ter
stond bleek, dat de op deze wijze ge
schapen mogelijkheid beperkingen in 
zich droeg welke op den duur steeds 
zwaarder zouden wegen: het evange
lie kwam China binnen in het kielzog 
van de „kanonneerboot-diplomatie” en

de smaad van de ongelijke verdra
gen werd ook het christendom aange
rekend. Door de vaak kritiekloze ver- 
eenzelving van de zending met de po
litiek der westerse naties leerde de 
Chinees reeds vroeg religie en opium 
op zeer concrete wijze met elkaar te 
verbinden. En het odium handlanger 
van het imperialisme te zijn, dat de 
zending nooit meer heeft verlaten, 
wordt door de huidige communistische 
propaganda met hernieuwde kracht als 
troefkaart uitgespeeld.

Dat echter ook vele missionarissen en 
zendelingen de zaak van het evangelie 
toegewijd en belangeloos hebben ge
diend, wordt ook van Chinese, zelfs 
communistische zijde niet ontkend. 
Hun boodschap bleef daarom niet ge
heel onbeantwoord, al zijn deze reac
ties individueel van aard — tot religi
euze tegenbewegingen, zoals het Hin
doeïsme in India bleek het overleefde 
confucianisme niet meer in staat.

T egenstellingen
Alvorens enkele reacties uit de Chine
se denkwereld te beluisteren willen 
wij nog op enkele fundamentele tegen
stellingen wijzen. Het christendom had' 
voor de westerling grote betekenis als 
antwoord op een innerlijke behoefte in 
een samenleving, die individualistisch 
was en spanning opriep tussen zijn 
idealen en zijn werkelijk gedrag. Het 
falen van de individu om zijn ideaal te 
bereiken gaf vorm aan een zonde-be- 
sef. Maar de confucianistische samen
leving, strevende naar harmonie en 
naar onderschikking van de individu 
aan familie en gemeenschap, kende 
geen innerlijke strijd tussen ideaal en 
werkelijkheid en de Chinees verstond 
derhalve niet wat de christen bedoelde 
met zonde. Het christendom stelt ver
volgens dat de mens zijn eigen ver
lossing niet kan bewerken en daarom 
een bovennatuurlijke Helper nodig 
heeft, de Chinees gelooft dat de mens 
zichzelf kan redden door menselijke 
inspanning. Het christendom is theïs
tisch, kent een Godsidee, waar de Chi
nese beschaving humanistisch is, be
heerst door het mensbeeld.
Op zoek naar politieke eenheid en so
ciale omwenteling werd de aandacht 
van de sterk nationalistisch-voelende 
Ch’en Tu-hsiu geboeid door de persoon 
en leer van Jezus Christus. Hij stelt in 
een in 1920 geschreven artikel, dat 
leerstukken aangaande Schepping en 
Drie-eenheid als verouderd terzijde 
moeten worden geschoven en dat men 
zich moet richten op de opoffering, 
vergeving, liefde en broederschap, wel
ke Jezus heeft gepredikt. Uit het veel
vuldig gebruik van bijbelteksten kan 
men opmaken dat Ch’en de bijbel goed 
gekend moet hebben. Maar hij vraagt 
zich wanhopig af, waarom de vele be
lijdende christenen zich niet verzet
ten tegen de onchristelijke daden der 
militaristen en geldbezitters, waarom 
zij aan beuzelachtige overleveringen 
vasthouden als v^ren het de meest ge
wichtige leerstukken en waarom zij 
het christendom steeds gebruiken voor 
hun nationale belangen. Zij vergeten 
dat Jezus liefde voor de nabuur 
preekte en niet gekomen is om één 
land te redden, maar het gehele mens
dom. Zij vallen het communisme aan 
als het grootste kwaad der toekomst, 
maar vergeter -'’ -t Jezus de vriend is 
der armen.
Uit deze regels blijkt dat Ch’en het 
christendom (te) serieus nam; zijn 
overgang naar het communisme wordt 
er reeds in aangekondigd. In 1921 
wordt hij de eerste voorzitter der Chi
nese communistisch partij. Op de jonge 
Mao Tse-tung had hij een grote vor
mende invloed, al heeft Mao zijn leer
meester later als „rechtse opportunist” 
terzijde geschoven.

Kritiek
Xang Liang-Li, in Engeland geschoold 
en later krantenuitgever in China, wil 
woordvoerder zijn van het opkomen
de nationalisme en anti-imperialisme 
der ontwikkelde Chinezen. Hoewel be
reid van het westen te leren onder
vindt de zendinc — in zijn boek van 
1927 — uitsluitend kritiek. Hij noemt 
de zending de culturele arm van het 
westerse imperialisme en brengt het 
verlies van aan China onderhorige ge
bied in direct verband met de missio
naire activiteiten in het Chinese bin
nenland. In -ijn meest kwaadaardige 
vorm blijkt dit imperialisme uit het in 
1858 met Engeland gesloten verdrag, 
waarbij is vastgesteid dat personen die 
de christelijke religie prediken of be

H

D. Kooiman

lijden aanspraak hebben op bescher
ming van het Chinese gezag. Het ern
stigste verwijt dat T’ang echter aan
draagt, is dat de zending het Chinese 
volk gedeeld heeft in Chinezen en 
christenen. Het gevolg der bekering is 
immers verlies aan nationaal zelfres
pect en verachting voor de eigen Chi
nese geschiedenis en instellingen. Het 
verplaatsen der loyaliteit van de ge
meenschap naar God betekent tevens 
een verlies aan sociaal besef. Voor een 
confucianist is het onmogelijk geluk
kig te zijn wanneer anderen gebrek lij
den. Maar een bekeerling stelt de zorg 
voor de eigen ziel boven het algemeen 
welzijn. Op de ondraaglijke toestanden 
in China die grotendeels door de zen
ding zijn geschapen wordt slechts ge
reageerd met de belofte van gebed. 
Maar het is wel duidelijk dat T’ang dit 
laatste als een nutteloze inspanning 
beschouwt.
Ongetwijfeld heeft T’ang het confu
cianisme in zijn tekening geïdeali
seerd; zijn oordeel over het christen
dom is echter gebaseerd op de activi
teiten der zendelingen in China.
Nog één Chinees willen wij tenslotte 
aan het woord laten, n.1. Hsa Pao- 
ch’ien, hoogleraar in de filosofié aan 
één der christelijke hogescholen in Chi
na. Ook hij stelt dat de zendingsme- 
thode fout vras, maar dit moet zijn in
ziens geweten worden aan een onvol
komen begrip van de christelijke reli
gie. In een artikel uit 1939 schrijft Hsu 
dat het christendom een religie van 
liefde is én dat deze religie derhalve 
niet verbreid kan worden door middel 
van geweld. Doel en middel moeten 
immers overeenstemmen. Hij wijst er 
dan op dat de Chinees in de geschiede
nis van het westen weinig zal aan tref
fen dat hij voor zijn land begeert. De 
Chinees zal niet vermogen in te zien, 
dat Jezus Christus door de christelijke 
kerken en naties werkelijk is nage
volgd, wanneer hij denkt aan de gods
dienstoorlogen, het imperialisme en de 
uitbuiting van zwakkere naties en ras
sen. De Chinees zal glimlachen, als 
hij leest over de openlijke uitbarsting 
van haat onder de christelijke naties 
tijdens de grote wereldoorlog.
Hsu houdt het boedhisme ten 
voorbeeld, dat China zonder ge
weld of verdragsbepalingen binnen
kwam en door de Chinezen niet alleen 
werd aangenomen maar bovendien 
door de chinezen zelf verder werd ont
wikkeld. Deze weg zal ook het chris
tendom moeten gaan.

Dolkstoot
Het is kenmerkend voor de chinees in 
Hsu, dat hij het christendom niet zon-

• Vervolg op pag. 11
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MAKEN WIJ 
HET WAAR?
DOOR DR. E. DE VRIES

W IJ leven in een snel verande
rende wereld. Met deze con

statering zijn wij er echter niet, 
want de klemmende vragen zijn: 
Wie of wat verandert er eigenlijk? 
Komen de veranderingen dank zij 
of ondanks de mens?
Velen denken dat men het maar 
nemen moet zoals het komt, omdat 
men het toch niet kan tegenhou
den. Maar daar gaat het nu juist 
om! Mag men deze machteloosheid 
tegenover de gang van zaken aan
vaarden? 'Neen! Men zal een ant

Dr. De Vries is gereformeerd pre
dikant te Scheveningen. Hij pro
moveerde op een proefschrift: „De 
dienst van de kerk aan de indu- 
strie-arbeider” .

woord moeten geven op de uitda
gingen die vanuit de huidige ont
wikkeling op de mens afkomen. 
Welke invloed kunnen wij dan uit
oefenen op de structuren en de in
stituten?
Voor wie wil leven uit het evangelie 
van het komen van het Koninkrijk 
Gods, voor wie gelooft in de heerschap
pij van Jezus Christus, spitsen zich deze 
problemen tot de vraag; Hoe maakt men 
dit geloof waar? Welk praktische bete
kenis heeft het?
Christen zijn is — om een modern 
woord te gebruiken — geëngageerd zijn 
met de sociale, politieke, economische 
en wetenschappelijke vragen vanuit de 
boodschap van het Koninkrijk Gods. 
Dat is vanuit de boodschap, dat de 
verlossing van Jezus Christus niet 
slechts betekenis heeft voor de mens 
persoonlijk, maar ^ok voor zijn leefwe
reld, d.i. voor zijn leefsituatie met al 
wat daaraan vastzit; voor structuren en 
instituten.

Geëngageerd
We spelen tegenwoordig graag met dit 
woord „geëngageerd”. Het betekent: 
zich totaal betrokken weten bij al het 
gebeuren in de weerbarstige werkelijk-

BONGERS
Internationaal verhuisbedrijf

RIJNHAVEN - WAGENINGEN 
Telefoon 2725 (b.g.g. 3100) 

Verhuizingen - Verpakkingen 
Meubelopslag

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN 
SCHAFT-WAGENS HOUTBOUW 
ETC. ^

HAHBO
A D D IN X V E L

FEL. GIESSENDAM-HARDINXVELD 2141

De mens werkt alleen of met anderen.

heid. Dus ook bij de verbanden waarin 
dit gebeuren zich afspeelt. De geënga
geerde verstaat, dat men de dingen niet 
op hun beloop mag laten. Hij wil leven 
uit een totale verantwoordelijkheid, 
niet alleen voor zijn medemens, maar 
ook voor de wereld: de verbanden waar
in de medemens en hij zelf moeten le
ven.
Zou^men trouwens deze verantwoorde
lijkheid niet kennen, dan zou men te
kort doen aan het menszijn. Want mens
zijn is immers medemens-zijn en dit is 
weer meer dan een kennen van een tus
senpersoonlijke verbinding. Het gaat 
verder en dieper. Het betekent dienst 
aan de ander willen doen, opdat deze 
in zijn levenssituatie tot een harmonieu- ■ 
ze ontplooiing kan komen. Men moet 
geëngageerd zijn, omdat mens-zijn een 
uitdaging en een opdracht inhoudt. Le
ven is antwoorden, bezig zijn vanuit 
zijn verantwoordelijkheid.
Wat is nu christelijk? Dat men probeert 
— als bondgenoot van de Heer — de 
boodschap \-an het Koninkrijk mede ge
stalte te geven in de werkelijkheid van 
de samenleving. Het woord bondgenoot 
zegt dan alles over het doel. Een ver
bond wordt immers gesloten om de 
vrede te bewaren, te bevestigen en te 
realiseren.

Sjaloom
Blijkbaar zijn er machten die de vrede 
bedreigen. Als bondgenoot is men inge
schakeld in het vredeswerk. Liever ge
bruik ik het woord: sjaloom. Dit heeft 
een diepere, allesomvattende betekenis. 
Het is de „heelheid”, de volkomenheid, 
de toestand van volledige integratie van 
een gemeenschap zoals deze door de 
Heer worët gewild, het is de situatie 
waarin de mens gelukkig is en er tus
sen hen en zijn leefwereld echte har
monie bestaat.
Iets van deze sjaloom heeft de mens 
nu mee te realiseren. Dat is mogelijk 
omdat het Koninkrijk komende is, om
dat wij geloven mogen in de verlossen
de heerschappij van de Heer. Deze heer
schappij geldt zowel de mens als d  ̂
samenlevingsverbanden.
Daarom kan men ook spreken van de 
kosmische betekenis van de opstanding 
van Jezus Christus.
Dit ge'dt ook voor het werk van de 
Heilige Geest. Deze is niet slechts uitge
stort om ons tot vrome mensen te ma
ken, maar ook om in de, wereld de 
verlossende kracht van Christus te 
openbaren. De apostelen moeten daar
om de mensen ook leren te onderhouden 
al wat de Heer geboden heeft. Zij moe
ten hun leren naar de wetten van het 
Koninkrijk te leven.
Als Paulus zegt dat wij de Heilige Geest 
geen smarten moeten aandoen, bedoelt 
hij, dat wij deze verlossende werking 
niet moeten trachten tegen te houden. 
De Heilige Geest wil, dat de mens als 
Zijn bondgenoot mee de sjaloom ge
stalte geeft.
Ook als wij niet willen mee werken, 
w'erkt Hij door, maar dan ondanks ons.

Ik ben ervan overtuigd dat de over
winning op ziekte, nood enz. tekenen 
zijn van het komen van het Rijk. De 
machten die de vrede willen tegenhou
den zijn immers onttroond. (Col, 1 : 15). 
De christen mag nooit de status-quo 
aanvaarden, zich nooit bij de situatie 
neerleggen, omdat de kritische en her
scheppende heerschappij van Jezus 
Christus zich ook uitstrekt over struc
turen, die immers zo grote betekenis 
voor het mensenleven hebben en het 
wel ervan mede bepalen.
Dit is één kant. Aan het geëngageerd- 
zijn is ook nog een andere. Men kan 
namelijk wel stellen dat ook instituten 
en structuren onder de verlossende 
heerschappij van Christus vallen, maar 
dit is dan een gegeven waarin men ook 
zelf een opdracht heeft te vervullen. 
Men moet daarom zo nodig er niet al
leen iets in, maar er ook iets aan doen. 
Velen menen dat slechts het eerste 
mogelijk is. De structuur is volgens hen 
een gegeven en wil men iets bereiken, 
dan zal men slechts aan de menselijke 
verhoudingen binnen die structuren 
kunnen sleutelen.
Neem bijvoorbeeld de onderneming. De 
organisatie is een gegeven. Men zal 
moeten proberen die organisatie zo soe
pel mogelijk te laten functioneren door 
aan de bedrijfsverhoudingen alle aan
dacht te schenken, want structuren en 
instituten zijn een samenspel van inter
persoonlijke relaties.
Ook veel christenen redeneren zo. Men 
moet zich erin schikken en dan verder 
maar trachten zo goed mogelijk als 
christen te leven. Het gaat om het mede
mens zqn. Nu, daar doet men zijn best 
voor. Men vergeet dan echter, dat men 
een mens nooit kan losmaken van zijn 
leefwereld. Deze beïnvloedt zijn ge
dachten, zijn visie op de samenleving, 
zijn houding tegenover allerlei maat
schappelijke en politieke vragen.

Structuren en instituten
De .nvloed van de groep, of vai. bijvoor
beeld de onderneming, moet men echt

niet onderschatten. Onderzoekingen 
hebben zelfs uitgewezen dat bij velen 
bij wie de band met de kerk verdwenen 
is, de onderneming de plaats van de 
kerk heeft' ingenomen en een soort 
„religieuze” binding voor hen betekent. 
Als men daarom slechts denkt aan de 
mens in de structuren, doet men tekort 
aan de medemens, schiet men tekort in 
zijn dienst aan de naaste. Structuren en 
instituten zijn het resultaat van men- 
s.elijk handelen en vallen daardoor on
der de menselijke verantwoordelijkheid. 
Zijn zi" dan niet gegeven? De mogelijk
heid tot ordenen, tot structureren van 
instituten is inherent aan de schepping. 
De vorm wordt echter door de mens 
eraan gegeven. Bewust of onbewust. 
Hiermee samen hangt bijvoorbeeld het 
bijbels begrip gezag. Dat is de ordenen
de bevoegdheid, zeggenschap, macht, die 
de mens als mede-arbeider van de Heer 
ontvangen heeft om gestalte te geven 
aan de gegevenheden van de schep
ping. Als vertegenwoordiger van de 
Heer heeft hij dienend bezig te zijn 
met deze ordening. De aarde roept'om 
de hand, de arbeid van de mens. De 
mens zelf echter organiseert die arbeid. 
Hij werkt alleen of met anderen. Met de 
hand of met een werktuig. Thuis of in 
een werkplaats.
De organisatie van de arbeid is dus het 
resultaat van de activiteit van de mens. 
Daarom is hij er ook ten volle verant- 
w'oordelijk voor. Maar — en dit moet 
men nooit vergeten— deze organisatie 
kan een eigen leven gaan leiden. Zij 
ontworstelt zich dan aan de greep van 
de organisator en krijgt een totaliteits- 
karakter. De mens, die haar in het leven 
geroepen heeft, wordt eraan onderge
schikt, komt in haar dienst.
Ik wil dit ook met een paar voorbeelden 
adstrueren. In de -nilitaire structuur is 
stipte gehoorzaamheid noodzakelijk, De 
eis daartoe kan echter zo worden over
dreven, dat het verantwoordelijkheids
besef van de ondergeschikte wordt ver
nietigd. „Befehl ist Befehl”. Bij bepaal
de bedrijven hangt de promotiekans 
mede af van de kwaliteiten van de echt
genote, Voldoet deze niet aan de door 
het bedrijf gestelde eisen dan gaat de 
promotie niet door, ongeacht de ge
schiktheid van d<̂ man. Zijn leven hééft 
hij ondergeschikt te maken aan de doel
stellingen van het bedrijf.

Ook instituten kunnen onmenselijk 
worden. We gebruiken dan graag het 
woord: bureaucratie. Dit geeft al een 
nare smaak in de mond. Zij heeft al 
heel wat leed veroorzaakt! Het is niet 
voldoende als men tracht de mensen die 
dat instituut bemannen en leiden, me
demenselijker te maken. De organisatie 
van het instituut moet veranderen.

Uitdaging

VAN L E E U W E N
Z W Ü N D R E C H T

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R  - T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

Wij kunnen ons hiervoor ook beroepen 
op de bijbel. De profeten in het Oude 
Testament hebben radicale kritiek uit
geoefend op de bestaande orden. Zjj 
eisten deze op voor de Heer. Zij heb
ben het volk op het hart gebonden, dat 
men niet recht voor de Heer kon staan, 
als men de organisatie van de institu
ten, als men de structuren, niet in over
eenstemming bracht met de wil van 
God.

Nu kan men vragen: Wat is de wil van 
God? Wij hebben een boodschap aan de 
instituten. Deze betekenen een uitda
ging voor ons. Het gaat om meer dan 
intermenselijke relaties. Maar welke 
maatstaf moeten wij nu aanleggen? Het 
gaat om de boodschap van het Konink
rijk Gods, om de heerschappij van 
Christus, maar hoe moeten wij deze 
concretiseren? Dat is de volgende vraag.
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*  *  * Kansspelen

Nederland heeft een bepaalde grondslag gekozen 
ten aanzien van de kansspelen: toto, staatsloterij etc. 
Die grondslag zou men kunnen noemen het begin 
van de kanalisatie. Dit houdt in dat er enerzijds 
ruimte wordt gelaten voor spèelbehoeften die er in 
ons volk aanwezig zijn, maar dat anderzijds duide
lijke beperkingen worden aanvaard om misstanden 
en uitwassen zoveel mogelijk te voorkomen.

Een dergelijke grondslag op dit stuk van wetgeving 
heeft mede ten doel om in deze gevoelige materie 
de geestelijke verscheidenheid van de Nederlandse 
bevolking niet nog sterker te accentueren maar om — 
integendeel — de bestaande tegenstellingen zoveel 
mogelijk te overbruggen.
Bij deze kanalisatiegedachte spelen derhalve de 
grenzen, waarbinnen de kansspelen, een bijzonder 
belangrijke rol.

In dit verband roept het wetsontwerp, dat de be
staande wet op de kansspelen nogal wijzigt, de 
vraag op of bij aanvaarding daarvan de juiste kana
lisatiegedachte nog wel terug te vinden is.

Is het veeleer niet zo dat het ontwerp uitgaat — uit
sluitend uitgaat — van de gedachte dat de „toto” 
voortaan moet dienen -als een extra financierings
middel om activiteiten op het gebied van de sport, 
de cultuur en het maatschappelijk werk te kunnen 
vergroten?

■ Voorshands is de voorgestelde uitbreiding van de toto 
nog een moeilijk te verteren 'zaak.

Confessionele
partijen
Er ontstaat verwarring, doordat men eeuwig en 
altijd verwart kerk en politiek. Op 14 januari 
1938 zei dr. H. Colijn in de Eerste Kamer;

,,Het gaat in de Staatkunde niet om theolo
gisch gelijk en gelijkvormigheid maar om een 
staatkundige belijdenis, die haar uitgangspunt 
heeft in de belijdenis van de souvereiniteit 
Gods en die mitsdien Gods wet erkent ais 
opperste richtsnoer in de sfeer van staat en 
maatschappij. Ook ik ben overtuigd, dat in 
veel bredere volkskring dan gedekt wordt door 
de politieke rechtse groepen de toepassing 
van de christelijke grondbeginselen op het 
staatkundige en maatschappelijke leven in-' 
stemming vindt”.

„MIIETRA” transporteurs enz. 
„MIEDEMA”-landbouvrwagens, enz.

Vraagt v̂ rij blijvend telefonisch, schriftelijk of 
persoonlijk inlichtingen of brengt een bezoek 
aan ons bedrijf

L. S. MIEDEMA
LANDBOUWWERKTUIGEN N V.
WINSUM - FRIESLAND . TELEFOON 05173 - 541

Makeiaarskantoor J. Fokkens Siddeburen
in roerende
en onroerende goederen 
verzekeringen en hypotheken

TELEFOON 0598.3 - .360.

H A A R U IT V A L
R O O S  of a,ndere 
h a a r z o r g e n 7

Belangrijke Intensieve onderzoe
kingen leidden na jaren tot do op
zienbarende ontdekking van het weten
schappelijk haartonlcum TIOSIN.

Men is er nu in geslaagd een 
haartonlcum samen te stellen, dat wer
kelijk afdoende helpt.

TIOSIN heeft reeds ontelbaar vela 
mannen en vrouwen hun haar en daar
mede hun Jeudig en verzorgd uiterlijk 
teruggegeven.

Twijfel du9 niet langer, doe eens een kuur met het on- 
Bchatbare haartonicum TIOSIN en ook U zult enthousiast zijn.

Verpakking voldoende 
voor 1‘ /2 maand, f, 15,70.

Duidelijke gebruiks
aanwijzing ingesloten.

Betaling bij ontvangst 
of bij vooruitbetaling op giro 341224.
AHe bestellingen te richten aan:
Laboratorium HOTAL afd. Cosmetica, Postbus 200, Leide^
S.v.p. bij bestelling naam van dit blad vermelden.

Het beeld 
der vaderen

BEZADIGDE, SOBERE WOORDEN

T T E T  is nog geen halve eeuw geleden, want het was 
tussen de beide wereldoorlogen, dat de Eerste 

Kamer zich opmaakte tot de Algemene Beschouwin
gen over de Rijksbegroting. Daartoe werden over
eenkomstig het reglement van orde eerst afdelings- 
vergaderingen gehouden, die ieder een rapporteur 
kozen. Tegenwoordig wordt zoiets allemaal door de 
seniores met de president verdeeld, maar toen werd 
er nog in vrijheid gestemd.
De vijf afdelingen kozen als rapporteurs de heren 
De Veer (A.R.), De Vlugt (A.R., Verkouteren (C.H.), 
Diepenhorst (A.R.) en Van Lanschot (R.K.).
Uit de eenzijdige samenstelling van. de commissie 
blijkt duidelijk, dat er géén vooroverleg was geweest. 
Prof. Diepenhorst werd voorzitter.
In de vergadering van de commissie van rapporteurs 
deelde de heer Verkouteren mee, dat in zijn afdeling 
de wens was geuit, iets te. zeggen over de daling van 
hét parlementaire peil als gevolg van de evenredige 
vertegenwoordiging. Prof. Diepenhorst en de andere 
heren waren daar tegen. In het Voorlopig verslag 
over de Rijksbegroting schrijft men, hoe men denkt 
over het beleid van de Regering, en spreekt men niet 
over parlement en kiesstelsel. De heer Verkouteren 
knikte en de opmerking kwam niet in het V.V.
Maar toen was de C. v. R. niet jarig. Want de op
merking was in de derde afdeling gemaakt door het 
lid baron De Vos van Steenwijk, landedelman te

Binnen tien  ja a r
Prof. ir. J. P. Thijsse heeft onlangs een beschouwing 
gehouden over te verwachten wetenschappelijke 
ontwikkelingen.
„Binnen tien jaar zal de mens volop robots gebrui
ken, op allerlei gebied. Automatisch bestuurde 
auto’s zullen speciale weger berijden. In de jaren 
tachtig zal de mens immuun zijn voor bacteriën en 
virussen. Dan is ook een bemande ruimtevlucht naar 
Mars te verwachten. Rond 1990 kan men het weer in 
beperkte mate beïnvloeden. Nog deze eeuw zal de 
symbiose van mens en machine een -feit worden: de 
directe „koppeling” van een menselijk brein aan dat 
van een computer” .

De vraag is niet of het allemaal precies zó uit zal ko
men, maar of wij de uitdaging die in de ontwikke
ling der dingen besloten ligt zullen aankunnen. Be
reiden wij ons er mentaal op voor? Het woord be
zinning lijkt in deze stormachtige tijd verouderd, 
maar het is bijzonder actueel.

W oning
Het „Limburgs Dagblad” gaf een uitspraak van Jelle 
(bekende naam in A.R.-kring) Reid weer:
„De woonindeling, die wij kennen, een paar slaap
kamers, een zitkamer, een keuken en een toilet, is 
nog steeds dezelfde als van het kasteel, de burcht of het 
grachthuis. Pas in de twintigste eeuw is er een dou
che of een badkamer bijgekomen. Dat is ook de enige 
vernieuioing”.

Nu begrijpen wij eindelijk waarom de Engelsen zeg
gen „My home is my castle”.

D ’em ocraat
Het maart-nummer van D’emocraat —■ maandblad van 
D’66 — heeft het volgende op pagina 1 staan;

christen (kristen), I. zn. m. (-en), 1. belijder van de 
christelijke godsdienst in een van zijn vormen; chris
ten worden, zich laten dopen; het zijn niet altijd de 
beste christenen die het eerst in de kerk zijn; hoe 
dichter bij de paus (bij Rome, bij Dordt), hoe slechter 
christenen; — 2. goede christen, een soort van peer; —■

Wijhe, lid van de C.H. fractie, en die liet het er niet 
bij zitten, zoals de heer Verkouteren had gedaan.
Hij nam alle vormen in acht. Hij deelde de minister
president mee, dat hij over de Evenredige Vertegen
woordiging wilde spreken en derzelver funeste ge
volgen voor het peil van het parlement, mits de 
minister-president geen bezwaar had. Zo hoort het, 
als men een onderwerp ter sprake brengt, dat niet in 
de „witte stukken” is aangesneden. Vervolgens begaf 
hij zich naar de voorzitter baron Van Voorst tot 
Voorst, om aan deze zijn voornemen te kennen te 
geven een onderwerp aan te snijden, niet.in de witte 
stukken vermeld, en dat hij er zich bereids van had 
vergewist, dat de Regering geen bezwaar maakte. 
Toen zei de voorzitter, dat hij ook geen bezwaar had, 
en dus begon de heer De Vos van Steenwijk zijn 
requisitoir namens zijn fractie, tegen de Evenredige 
Vertegenwoordiging.
Maar er ging iets aan vooraf.
Een woord van dank aan de goedgunstigheid van 
minister-president en voorzitter, en een aanval op de 
commissie van rapporteurs, die de bekende zinsnede 
uit het V.V. had geschrapt.
Daarbij liet de spreker niet na, er op te wijzen, dat 
hij altijd zo modest optrad, maar dat hij niet van 
plan was, zich de mond te laten snoeren.
Nooit van zijn levensdagen.
En daarop zei hij: voordat ik nu over dit thema begin, 
dat niet in het V.V. mocht, is het beter, dat de leden 
van de Commissie van Rapporteurs de zaal verlaten. 
Maar zij verdwenen niet. Zij waren waarschijnlijk 
veel te benieuwd, wat er zou komen. En er kwam 
heel wat.
Er is nooit in een van beide Kamers zo gefulmineerd 
tegen de Evenredige Vertegenwoordiging. Maar de 
spreker zelf zei de volgende morgen, dat hij het in 
„bezadigde, sobere woorden had gedaan.”
Wat hij allemaal zei, daarop hopen we nog terug 
te komen.
Alleen zeggen we er nu al bij, dat deze philippica 
tegen de E.V., uitgesproken namens de C.H. fractie, 
naar het hart was van de heer Colijn, toen minister 
van financiën, maar die later in de Eerste Kamer, 
toen hij daar als minister-president het woord voerde, 
met karakteristieke gebaren verklaarde, dat hij de 
E.V. verfoeide.

I. radicaal’ (radlkaal) (<Fr.), bn. bw., 1. (taalk.) uit 
wortels bestaande: radicale talen, isolerende talen; — 
3. bw., geheel en al, totaal; hij is radicaal genezen; 
iets radicaal bederven; — 4. geneigd tot consequentie, 
tot diep ingrijpende hervormingen, inz. gezegd van 
een stelsel, richting of partij: een radicale geest; radi
cale gevoelens; — de radicale partij, partij der radica
len; een radicaal kamerlid, tot de radicale partij be
horend; — de radicale school, die de moderne bijbel
kritiek in uiterste consequentie toepaste; — 5. con
sequent, diep ingrijpend in de gewone gang van za
ken: een conclusie die veel te radicaal is; de radicale 
gehoorzaamheid aan Gods gebod.

II. radicaal’ (radikaal) (<Fr.), I. m. (... calen), 1. per
soon die de uiterste consequenties van een denkwijze 
aanvaardt en zich in zijn daden daarnaar wil richten; 
— de radicalen, de aanhangers van de Hollandse radi
cale school van nieuwtestamentici; — 2. aanhanger 
van een politieke partij die zeer ingrijpende hervor
mingen beoogt; — in Nederland o.a. de naam van een 
vroegere staatspartij, die een algehele, grondige de
mocratische verandering van de constitutie en de wet
ten verlangde; naderhand de vrijzinnig-democraten;

D’66, politieke partij in Nederland; gedeconfessionali- 
seerde centrumpartij; de leden zijn voorstander van 
democratie; handelen op de wijze van een democraat; 
willen graag dat andere politieke partijen ontploffen; 
hopen daar zelf garen bij te spinnen; zijn actief; heb
ben zeven leden in de Tweede Kamer; zeer sterk in 
te verwerpen moties; hadden bijna een lex-Goudsmit 
gehad; hebben 3700 leden en een voorzitter, die zegt 
„wij zijn een hele jeugdige partij met alle charmes en 
minder goede eigenschappen daarvan. Een heleboel 
dingen hebben we nog niet voldoende doordacht”.

Partijen
In „De Nederlander” lezen wij in een kritisch com
mentaar o.a.:
„Dat we nu twaalf partijen tellen in ons landje is zo 
gemakkelijk te onthouden omdat het een dozijn is. 
Het gekkengetal zijn we al gepasseerd. Er valt te 
wedden dat we nog niet aan het eind zijn” .
Dat is het nu juist. Wij zitten voor het ongeluksgetal. 
Men zij gewaarschuwd!!!

Vrouwen
Het „Limburgs Dagblad” citeerde een uitspraak van 
Evelyn Sullerot:
„Vrouwen verlangen niet naar macht. Vrouwen, som
migen althans willen wel invloed, maar alleen als 
middel om een bepaald doel te bereiken. Bij mannen 
ligt dat anders. Je zou ’t een kwestie van hormonen 
kunnen noemen”.

Mannen verlangen niet naar invloed. Mannen, som
migen althans, willen wel macht, maar alleen als 
middel om een bepaald doel te bereiken. Iemand 
moet eens gezegd hebben: de man verlangt een hele
boel hier op aarde en de vrouw zelfs nog meer”.
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DE WEEK ROND
VRAGEN

VAN

KAMERLEDEN
18 maart: België moet 31 maart naar de stembus.

Praktisch alle partijen komen elk met twee lijsten, soms zelfs met drie 
lijsten, het hangt er vanaf hoe men staat tegenover de oplossing van het 
probleem der tweetaligheid — Vlaams en Frans.
Behalve de liberale partij — de P.V.V.
De studenten in Leuven (Vlaams) overplakken de liberale affiches met 
de zin: P.V.V.: de Pest Voor Vlaanderen.
Als de Nederlandse minister van Justitie, Polak, dat zou weten.. .!

19 maart: Een Amsterdamse vroedvrouw maakte zich vannacht ongerust over een
baby in Utrecht, die zij verzorgde. Zij had de baby achtergelaten met een 
hete kruik te dicht op de voetjes. Zij informeerde de Amsterdamse poli

tie — die de Utrechtse collega’s inschakelde.
De baby werd gered.
Waarom komt zo’n hartverwarmend stukje nieuws nou eens niet met 
grote koppen in de krant?
Enfin — Nederlandse Gedachten is er ook nog.

20 maart: Er komt een televisiefeest bij de geboorte van het prinsenkind van
prinses Margriet. De N.C.R.V. zal dit maken en uitvoeren.
Weet u waarom?
Zij die het weten kunnen zeggen: dat is de omroep die geknipt is voor 
het maken van nationale programma’s.
En dan van bepaalde zijde maar blijven zeggen dat die zuillen natie- 
brekers zijn. We zullen de hoofdredacteur van ons weekblad vragen 
hierover nog eens te schrijven.

21 maart: Wij moeten niet willen kiezen tussen de K.V.P. en de K.V.P.-radicalen.
We moeten de K.V.P. niet loslaten maar de vraag is wel of de K.V.P. 
bereid is zich te stellen achter de resultaten van het gesprek van de „18” . 
Wijze woorden van een A.R. Kamerlid op een forum-bijeenkomst in 
Zaandam.
Maar het is dan ook een senator!

22 maart: Bij het afscheid van de Engelse minister van buitenlandse zaken Brown
schreef een belangrijke krant met een traan in de ogen: ,,We menen het, 
evenals heel het Britse volk: we willen je niet kwijt maar we geloven 
dat je weg moest” .
Wie weet wat de Nederlandse kranten straks van minister Luns zeggen!

23 maart: Het verpleegsterstekort in een stad bij Bonn is opgelost. Een aantal ge
gadigden moest worden afgewezen!
De advertentie vroeg namelijk geen verpleegsters, maar zieken-stewar- 
dessen en toonde bovendien charmante uniformen die in alles leken op 
die van echte luchtvaartstewardessen.
O — ijdelheid der ijdelheden! Je moet maar op het idee komen.
Iets voor de bedrijven die ponsters zoeken?

CHINA, WERELDMACHT VAN VANDAAG (V )

CONFUCIANISME
EN
CHRISTENDOM
• Vervolg van pag. 9
der meer wil overnemen, maar het 
„Chinees” wil maken. Tevens blijkt uit 
zijn beschouwing hoezeer de grote oor
logen in Europa een dolkstoot in de 
rug hebben betekend voor de zending 
in China. Een thuisfront van haat en 
geweld maakt een boodschap van lief
de en vrede nu eenmaal niet geloof
waardig. De gedachte dringt zich op, 
dat het raadzamer kan zijn eerst in 
eigen land abhans een streven naar 
waarachtig christendom herkenbaar 
te maken, alvorens onvolgroeide vruch
ten buiten eigen tuin te verkopen. 
De enige grote massa-beweging, die 
ooit kans had een groot deel van het 
Chinese volk nader tot het christen
dom te brengen, was de door elemen
ten der. christelijke zending geïnspi
reerde T’ai-P’ing opstand der vorige 
eeuw. Zij werd echter met behulp 
van de Europese mogendheden, die 
zojuist een voordelig handelsakkoord 
met de Mandsjoe-dynastie hadden 
gesloten neergeslagen. De latere 
massabeweging vaii de boerenbevol
king, de Boxer-opstand van 1900, was 
uitge.sproken vijandig jegens het

Confessioneel
In N.G. van 11 maart releveert u on
der de kop ,,duidelijk” een uitspraak 
van nrof. De Gaay Fortman, gedaan 
in de Eerste Kamer, namens de A.R. 
fractie (????,?) en uit zijn sterke per
soonlijke overtuiging.
De professor stelt vast dat de V.U. geen 
confessionele universiteit is, niet ge
bonden aan enige kerkelijke belijdenis; 
hii acht dit ook ongewenst.
Formeel moge hij gelijk hebben, de 
gehele waarheid is het niet en u weet 
wat een halve waarheid is?
De V.U. is de universiteit van de ver
eniging voor Hoger onderwijs op gere
formeerde grondslag. Dus niet een na
tionale instelling, maar een gerefor
meerde instelling. Prof. De Gaay Fort-' 
man v,?eet dit misschien niet, jammer, 
zijn vader en schoonvader hadden hem 
beter kunnen inlichten.
Misschien bezit hij de levensschets van 
dr. A. Kuyper, door J. C. Rullman. Hij 
leze dan maar eens wat daarover ge
schreven staat, o.m. op blz. 108.
Dat niemand van de fractie tegen deze 
opmerking van de professor is opge
komen is wel merkwaardig. Kent men 
daar ook de historie van de V.U. niet? 
Of kent men alleen de hedendaagse 
V.U., waar allerlei wind van leer door
heen raast en waar een schare van 
„wetenschappelijke medewerkers” be
zig is studenten te beïnvloeden op een 
wijze die geheel in strijd is met de ge
reformeerde grondslag.
Het is dan ook geen wonder dat, men 
steeds meer hoort dan voorheen van 
warme voorstanders van de V.U., die er 
thans niet meer over denken om nog één 
cent te spenderen aan deze instelling.
In een driestar op dezelfde pagina 
schrijft u n.a.v. een andere professor: 
„Het woord is nu aan de curatoren 
van deze universiteit” . Het komt mij 
voor dat ook de curatoren van de V.U. 
maar eens aan het woord moeten ko
men.
Voorts is het dringend gewenst dat de 
partijleden ook inspraak krijgen in de 
kandidaatstelling voor de Eerste 
Kamer. Ik weet nu al welk Eerste 
Kamerlid nooit of te nimmer mijn stem 
krijgt.
Naarden Joh. Gerholt

christendom. Maar ook Sun Yat-sen 
de leider van de revolutie welke in 
1911 een einde maakte aan het keizer
rijk, was ciiristc i, evenals zijn discipel 
Chaing Kai-shek, al strekt deze laat
ste in het hindige China niet tot aan
beveling.

Maar de kortstondige verwachting van 
een christelijke republiek werd een 
fatale slag toegebracht door de eerste 
wereldoorlog, welke de hele cultuur 
van het westen ter discussie stelde. 
China ging omzien naar een andere op
lossing voor zijn nationale problemen, 
de Russische revolutie ging de aan
dacht boeien. Sovjet-Rusland beloofde 
een einde te maken aan de gehate on
gelijke verdragen en vervatte zijn 
boodschap in termen die antwoord ga
ven op de in China bestaande behoef
ten. Over de ruggen der zendelingen, 
die het confucianistische bolwerk 
stormrijp hadden aangetroffen en de 
eerste bressen hadden geslagen, wisten 
de communisten als uiteindelijke over
winnaars de vesting te nemen.
Wij zullen de volgende keer zien, hoe 
de Chinese kerk zich tegenover deze 
nieuwe uitdaging opstelde.

Naschrift van de redactie. Prof. De 
Gaay Fortman dacht aan confessionele 
universiteit in de zin van op basis ener 
kerkelijke belijdenis. En dat heeft dr. 
Kuyper ten opzichte van de V.U. be
paald niet gewild.

W  u r e n h u i z e n b o M w
N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Voskamp en Vrijland
Telefoon 01748-3921* 
’s-GRA VENZANDE

Postbus 30

De heer Van Bennekom heeft aan de 
ministers Schut (Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening) en Bakker (Ver
keer en Waterstaat) vragen gesteld over 
de Zeehavenontwikkeling in Zuidwest- 
Nederland.

Het overlegorgaan Zeehavenontwikke
ling Zuidwest-Nederland heeft een stu
die gemaakt van de ontwikkelingsmoge
lijkheid voor zeehavens in het Delta
gebied. Er zijn in dit rapport een aantal 
suggesties gedaan en studies aanbevo
len, terwijl er een planologisch ele
ment naar voren komt. Het verzoek van 
de heer Van Bennekom is nu of het 
kabinet een en ander wil overwegen 
en de Kamer zo spoedig mogelijk van 
de resultaten op de hoogte wil stellen.

r \
r  ■

Mr. Aantjes vroeg aan staatssecre
taris Grapperhaus (Financiën);
Wat is de reden, dat de aangiftebiljetten 
Loonbelasting en Premie voor Huisper
soneel, zowel voor het eerste als voor 
het tweede halfjaar, thans al in maart 
worden toegezonden?
Zoiets betekent met name voor de huis
vrouwen een verzwaring van de admi
nistratieve lasten.

G. VOGLER & CO.
(FIRMANT W. A. FIBBE)

Mauritsweg 49 - ROTTERDAM 
Telefoon 010 13-78-78 / 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN
voor lichtbeton

GRONDSTOFFEN
voor de steen, en keramische industrie
WEGENBOUWMATERIALEN

De Stïchtintf Wrïendeti van Paron
heeft ALS BELIJDENISGESCHENK
beschikbaar Hugenotenkruisen, in onderstaande uitvoeringen:

H- Zilveren hanger (groot model) .................................. ƒ 5.95
H.G Gouden hanger (groot) ...................   ƒ 50.—
H.V. Verzilverde hanger (groot) ........................   ƒ 3.20

r H . M .  Zilveren hanger (middensoort) ............................. ƒ 5.20
B.M.G. Gouden hanger (middensoort) (broche f 40.—> . . .  ƒ 37.50

H.K. Zilveren hanger (kl onbew achterz.) ƒ 3.10
H.K.G Gouden hanger (kl. onbew. achterz.) (broche ƒ 22.50) ƒ 20.—

P. Zilveren broche i 6.75: P.G. Gouden broche .........  S 51.—
P.V. Verzilverde broche ......................................................... ƒ 3.45

K. Zilveren reversknoop ...............................................   ƒ 2.65
K G. Gouden reversknoop .............................   ƒ 20.—

S. Zilveren speld f 2.65: S.G. Gouden speld ................  ƒ 20.—
Verz. Paronlepeltje   f  3.—
Wit en bleu geëmailleerde hangers ..........    S 5.20
Zilveren ketting .............................................................  ƒ 3.—
Gouden ketting .............................................................  ƒ 25.—
Groot smeedijzeren kruis met lange ketting .......  ƒ 7.50

Bestellingen bij de Stichting „Vrienden van Paron” , Boezemslngel 180, 
tel. 125321 (9—5 uur) Rotterdam, of direct per giro op no. 77630 t.n.v. 
Stichting „Vrienden van Paron” . verkoop Hugenotenkruisjes te Rot« 
terdam-1.
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VAN HET
(MIDDEN-) OOSTEN 
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DOOR DRS. J. G. LAIVIBOOIJ
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Voo?' anderen slechts het oude Egypte van belang

IN ons land is men al te gauw ge
neigd het midden-oosten slechts 

als een woestijnachtig, met wilde 
nomaden bewoond gebied te zien: 
de godsdienst is die van het „mo
hammedanisme” 1) en men mag 
daarom veel vrouwen hebben! 
Voor velen is bovendien slechts 
Palestina-Israël, als het „Heilige 
Land” van belang, voor weer ande
ren slechts het (oude) Egypte met 
pyramiden en mummies.

Het joods-arabische conflict, hoe be
langrijk ook, is niet het enige en niet 
het belangrijkste conflict. Het is hoog 
tijd dat in bredere lagen van ons volk 
bekendheid wordt gegeven aan andere 
problemen, aan het „andere midden
oosten” , , aan de worsteling om een 
menswaardig bestaan. Het overheer
sende probleem is hoe deze landen, de 
mensen daar, hun ontwikkelingsstrijd 
voeren. En het is slechts vanuit dat 
perspectief dat begrip kan worden op
gebracht voor de mensen èn de con
flicten!
De laatste tijd is er wel het een en 
ander over deze problematiek van het 
midden-oosten gepubliceerd. Vooral in 
de Engelse en Franse taal. Helaas is in 
ons eigen taalgebied nog niet veel zaaks 
over het ontwikkelende midden-oosten 
geschreven. Om er slechts twee te noe
men: Huisman 2) publiceerde over
Egypte, Jongmans 3) over Libië, maar 
deze geschriften — hoe goed ook — bie
den te weinig ovqï het hele gebied. 
Daarom werd het boek van L. C. Bie- 
ge: Het midden-oosten: haard van
spanningen en conflicten (uitgegeven 
door W. de Haan, Hilversum in de 
Palladium reeks) met spanning ter 
hand genomen.
Het is enerzijds een boeiende bezig
heid geweest dit werk 'te lezen, ander
zijds ook een teleurstellende affaire. 
Achteraf is dat resultaat eigenlijk ook 
wel te verwachten geweest. Immers 
Biegel is politiek-historicus van het 
„moderne nabije oosten”. Hij verzorgt 
een uitstekende kroniek van recente 
ontwikkelingen in dat gebied, in de

Internationale Spectator. Een deel van 
deze kronieken, naast andere korte 
overzichtsopstellen vindt men gebun
deld in deze publikatie. Het resul
taat is een bij uitstek deskundig samen
gesteld politiek-historische, moderne 
geschiedenis, met analyses van de Sy
rische conflicthaard, de Suezkanaalaf- 
faire, de Baathpartij, Nasser, Israël, 
Koerden, etc.
Dit resultaat roept echter, juist door 
de genoemde kwaliteiten, een gevoel 
van onbehagen op. De talrijke herha
lingen, die in kronieken, in achtereen
volgende jaren verschenen, wellicht 
zinvol zijn, werken hier storend. Voorts 
is de strikte chronologie per land wel 
eens irriterend voor de „jaartallenboek- 
jeshater” De desondanks bereikte hoge 
kwaliteit is meer aan de diepgaande 
kennis dan aan deze beroerde schrijf
methode te danken.
BeJangrijker bezwaar is evenwel dat 
dit ..kroniekboek” zo sterk eenzijdig 
de nadruk legt op de politiek-histo
rische facetten (hoe belangrijk ook!). 
In het voorwoord stelt de heer Jacquet 
dat de achtergronden van de spannin
gen diepgaand zijn geanalyseerd. Dat 
is stellig gedeeltelijk waar. Hoewel de 
sociale, economische en culturele 
achtergronden zo nu en dan, terloops, 
ter sprake worden gebracht, is hun be
tekenis niet scherp belicht.
De auteur suggereert een te eenzijdig 
politiek beeld, terwijl een groot deel der 
conflicten en spanningen juist ook in 
de overige facetten hun oorsprong 
vindt (hetgeen door hem overigens' niet 
ontkend wordt!).
Zo zijn de economische structuur en 
de problemen daarvan 4) zonder meer 
dermate verwaarloosd, dat de politieke 
gevolgen (en oorzaken) ervan zelfs nau
welijks worden beschreven. Het zou 
ons hier te ver voeren diepgaand op 
deze zaken in te gaan. Wel mogen wij 
nog wijzen op de, ook langszij gevaren, 
aspecten van religieuze aard. De vele 
religieuze minoriteiten worden wel ter 
sprake gebracht, maar zo terloops dat 
de samenleving in die gebieden er nau
welijks begrijpelijker door wordt.
In Syrië, Libanon en Irak leven belang
rijke christelijke en andere niet-Isla-

mitische groeperingen, zoals de Maro
nieten, de Armeniërs, de Assyriërs, de 
Duivelaanbidders. de Druzen, etc. De 
politieke onrust in Syrië wordt slechts 
begrijpelijk als men ziet — en zoals 
door Biegel beschreven — dat de be
langrijkste politieke en militaire 
posten steeds weer door deze en 
islamitische groeperingen aan el
kaar worden betwist: de strijd tussen 
allerlei sociaal-economische groeperin
gen (middenstand, boeren, intellectuelen,
e.d.) loopt hieraan vaak parallel. De in
terne spanningen van met name Syrië 
worden af geschoven op het buitenland, 
onder ander door acties tegen Israël. 
Het, vaak als de kwaaie pier afgeschil
derde Egypte (Nasser zelfs vergeleken 
met Hitler!), komt in deze studie veel 
meer naar voren als een serieus moder
niserend land, waarvan de economische 
groei — tot het slopende conflict in 
Yemen begon —• niet slecht was, on
danks de overstelpende problematiek 
van dit aan bestaansbronnen zo arme 
en aan bevolking zo rijke land.
Het eveneens behandelde land Turkije, 
met zijn reeds onder Kemal Atatürk 
ingezette modernisering, wordt helder 
belicht in zijn problematiek van tegen
stellingen tussen het achtergebleven 
agrarische deel (overigens een 70 a 80 “/o 
van de bevolking) en de moderne stede
lijke elite. Voorts is het interessant te 
zien hoe in Turkije de worsteling om 
een democratisch bestel plaats heeft. 
Het lijkt daarin vaak al verder gevor
derd dan de naburige bakermat van de 
democratie: Griekenland.
Bij het Israëlisch-arabische conflict 
wordt belicht hoe onder meer de vele 
tegenstrijdige verklaringen van Engel- 
sen en Fransen alsmede de economische 
belangen van de westerse mogelijkheden

het kruit hebben aangevoerd voor de 
huidige explosies. Dit conflict wordt 
emotieloos geanalyseerd. Toch komen 
allerlei sociologische en economische 
bronnen voor de ontwikkelingen niet 
voldoende uit de verf. En evenmin dat 
de arabische landen seus ook wel ont
wikkelen. Er wordt echt wél vooruit
gang geboekt op economisch en op so- 
ciaal-cultureel gebied.
Zo is het begrijpelijk dat deze toch zo 
goede bundel kronieken met gemengde 
gevoelens werd gelezen. Het vernietigt 
nog niet voldoende het klassieke foute 
beeld van het midden-oosten bij de ge
middelde lezer in ons land, terwijl an
derzijds de sociale en economische 
structuren niet genoeg werden belicht. 
De kil-analystische kroniekstijl zal 
hierdoor ook te weinig kunnen bijdra
gen om de vele Israëlofielen iets meer 
begrip voor het arabische standpunt in 
het joods-arabische conflict- bij te bren
gen, waarover in dit boek toch vele 
waardevolle gegevens staan.
Aldus blijft het gevaar dat bijvoor
beeld het calvinistische volksdeel nog 
steeds met dédain naar de versmade 
Hagar en haar zoon Ismaël blijft oni- 
zien.
Het midden-oosten is een interessant 
gebied, een voor velen onbekend ge
bied, waarover veel te schrijven valt. 
Biegel’s publikatie is een uitstekend 
hulpmiddel voor het verkrijgen van 
meer inzicht, maar deze biedt begrij
pelijk, geen voldoende volledigheid.
1) In het midden-oosten prefereert men de 
naam islam om gegronde redenen.
2) C. Huisman, Modern Egypte, (Amster
dam) 1967.
3) Dr. D. G. Jongmans, Libië, land van de 
dorst, (Meppel) 1964. Terraboek.
4) Bijvoorbeeld het bevolkingsprobleem, de 
agrarische structuur, de grondstoffenpro- 
duktie. de industrialisatie en dergelijke.
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Industriew ater
De industrie ge- en verbruikt water en niet 
zo'n kiein beetje ook. Kent de drinkwater
voorziening problemen, de industriewater
voorziening niet minder. Hoe dat in de 
toekomst zal moeten gaan vertelt Ir. J. van 
der Vlis op pagina 6 en 7.

Goud

De Tweede Kamer debatteerde over het 
goud en de problemen daaraan verbonden, 
pagina 2. Op pagina 4 vindt u een verslag 
van het debat over subsidies in de Eerste 
Kamer.

A rbeidsm arkt
Op pagina 5 schrijft prof. dr. W. Aibeda, 
hoogleraar aan de Economische Hoge
school in Rotterdam over: De arbeids
markt in discussie.

Medezeggenschap
Mr. J. Hollander houdt op pagina 8 een 
pieidooi voor verscheidenheid in mogelijk
heden bij de medezeggenschap in de lei
ding van de onderneming.

Echtscheiding
Het echtscheidingsrecht is In discussie, 
al meer dan een halve eeuw. In een aan
tal artikelen zal mr. A. Herstel schrijven 
over dit recht en over noodzakelijke wij
zigingen daarin: Het eerste artikel staat op 
pagina 9.

Mondiaai
De economische orde moet mondiaal wor
den, zegt dr. E. de Vries in zijn tweede 
De economische organisatie moet mon
diaal worden, zegt dr. E. de Vries in zijn 
tweede artikel „Hoe maken wij het waar". 
Pagina 11.

Radio
Luister woensdag 10 april naar de radio 
van 18.20- 18.30 uur. De Arjos verzorgt 
dan een uitzending over Hllv. II (298 m).

DE
REGEERBAARHEID

VAN ONS

D IJ  de discussies over de meest 
wenselijke partijformatie en 

over de vraag met wie men wél en 
met wie men niét wil samenwer
ken dient naar myn mening het 
punt van de regeerbaarheid van 
ons land veel sterker te worden 
betrokken dan tot dusver is ge
beurd.
Immers wat is de situatie?

— De PvdA en de W D  wensen niet 
samen in één kabinet te zitten.
— De verstandhouding tussen KVP e.i 
PvdA is sedert de val van het kabinet- 
Cals niet bijster goed te noemen. Zo 
wensen veel socialisten geen samenwer
king „met de KVP van Schmelzer”.
— Woordvoerders van de PvdA, zoals 
onlangs de heer Nederhorst in Temeu- 
zen en de heer Tans in Den Helder, 
bepleiten een progressieve concentratie 
van PvdA, D’66, Christen-Radicalen en 
als het zou kunnen ook de PSP. PvdA, 
D’66 en PSP hebben samen 48 zetels in 
de Kamer. Er zouden dus nog ruim 
30 zetels bij moeten komen om tot een 
werkbare meerderheid te geraken.
— Door de uittreding van de Groep- 
Aarden is de meerderheid in de Tweede 
Kamer waarop het kabinet-De Jong

* ★  * N ieuw e
gem eente
belasting

LAND DOOR MR. B. W. BIESHEUVEL

De grondbelasting en de personele be
lasting zullen nu dan toch verdwijnen 
evenals een aantal gemeentelijke hef
fingen: straatbelasting, vermakelijk
heidsbelasting en de baatbelasting 
Op zichzelf is dat een goede zaak. Ver
ouderde en niet te vergeten niet recht
vaardig werkende belastingen moeten 
worden opgeruimd. Ook de efficiency 
spreekt een woordje mee: perceptie
kosten kunnen praktisch gesproken al. 
leen tegen worden gegaan als de be
lastingheffing zelf verdwijnt. In zo
verre is het wetsontwerp dat deze ma
terie regelt een goede zaak.
Voor het allergrootste deel komt de 
opbrengst van de bovengenoemde hef
fingen aan de gemeentelijke schatkist 
ten goede. Hierin moet worden voor
zien. Dat doet het wetsontwerp. Daar
enboven geeft het ontwerp aan de 
gemeenten een extra soelaas ter ver

steunt, gedaald van 86 tot 83 van de J50.
— Volgens het recente onderzoek van 
het Bureau Veldkamp zou die meerder
heid bij echte verkiezingen zelfs gedaald 
zijn tot 78.
— Een geringe verschuiving bij de 
eerstvolgende verkiezingen zou tot ge
volg kunnen hebben dat er ook geen 
meerderheid meer is te vinden voor een 
kabinet steunend op ARP, CHU, KVP 
en VVD.
— Ook de drie christelijke partijen heb
ben op dit moment geen meerderheid 
meer in de Kamer.

Geen sterke motieven

De PvdA en de VVD zullen wel blijven 
volhouden in hun afwijzing om samen 
in een kabinet zitting te nemen.
De motieven die zij daarvoor aanvoeren 
heb ik nimmer overtuigend gevonden. 
Ook tegen de achtergrond van hetgeen 
zich in België aan het voltrekken is, zou 
het aanbevelenswaardig zijn als beide 
partijen al hun motieven nog eens aan 
een zeer kritisch onderzoek zouden on
derwerpen.
De PvdA zou er, dacht ik, verstandig aan 
doen zich niet zodanig in een zgn. pro
gressieve concentratie te isoleren dat 
daardoor samenwerking in een kabinet 
met partijen buiten deze concentratie

sterking van hun gemeentelijke mid
delen. Als bron van dit gemeentelijk 
inkomen wordt bet onroerend goed 
aangewezen. De eigenaren — uitgezon
derd die van landbouwgronden — en 
de huurders zullen niet onaanzienlijk 
meer lasten moeten opbrengen.
Elke gemeente krijgt de bevoegdheid 
naar eigen inzicht de nieuwe belasting
heffing te gebruiken binnen door de 
wet gestelde normen.
Hierin schuilt een goede gedachte. 
Meer dan voorheen zullen de gemeen
tebesturen zorgvuldiger de baten en 
de lasten gaan afwegen waardoor de 
eigen zelfstandigheid wat meer tot 
haar recht kan komen. Méér voorzie
ningen — grotere belastingdruk! Er is 
ook een gevaar. Het zou n.1. kunnen 
zijn dat een ongelijke heffing in de 
verschillende gemeenten plaats vindt. 
Wij geloven daar overigens niet in 
omdat de „vrije zoom” zeer beperkt is 
gehouden. De vooroorlogse verschillen 
tussen rijke en arme gemeenten zullen 
niet kunnen groeien. Ons bezwaar is 
wel dat dit „nieuwe" soelaas geen we
zenlijke verlichting zal betekenen.
De toenemende lasten — bijv. die uit

in ernstige mate in het gedrang zou ko
men of onmogelijk zou worden.

Regerings-
verantwoordelij kheid

De PvdA heeft er in het verleden 
meerdere malen blijk van gegeven dat 
zij bereid is regeringsverantwoordelijk
heid te dragen. In de situatie waarin 
wij in Nederland geleidelijk aan komen 
te verkeren is het van groot belang dat 
dit besef in de PvdA levendig blijft. 
Een scheiding der geesten die het be
sturen van ons land onmogelijk zou 
maken, is een slechte zaak.

Een christelyk politieke partij 
de onze, dient ook voor de toekomst 
bereid te zijn met alle bonafide 
krachten en groeperingen samen te 
werken. Geen enkele politieke par
tij dient op voorhand als mogelijke 
partner bij het vormen van een re
gering te worden uitgesloten.
Het gaat hier om een punt in de 
Nederlandse politiek dat ook in het 
kader van de discussies over partij- 
vernieuwing, ook binnen de 18, 
volle aandacht vraagt.

de algemene bijstandswet — zullen het 
bijzonder moeilijk maken om de ver
leiding te weerstaan de nieuwe op
brengsten toch te gebruiken om tekor
ten op te vangen.
Gezien de financiële nood bij tal van 
gemeenten zal de extra bate uit dit 
wetsontwerp vrij spoedig zijn ver
bruikt. Dit is een zwak punt in deze 
voorspelde regeling.

G E U R T ’ S
CONSERVENFABRIEK C.V.

DODEWAARD 
De fijnste fruitprodukten uit de 

Betuwse boomgaarden 
Vraagt uw winkelier ons merk JAMS, 
APPELMOES. VRUCHTEN OP SAP, etc.
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DE TWEEDE KAMER 

EN DE 

PERIKELEN 

ROND 

HET GOUD

TT\e heer Goudzwaard die op de minis- 
"  teriële verklaring inzake de ont
wikkeling van de dollar en het goud na
mens de A.R. fractie reageerde, kwam 
tot de conelusie dat de ontwikkeling 
ons in de laatste weken wel heeft ge
leerd dat de deviezen reserve voor een 
land niet een nutteloos ornament is, 
maar dat het een effectief instrument 
kan zijn de gevaren op het internatio
nale monetaire vlak te helpen bezweren.

Overigens had het maar weinig ge
scheeld of de Kamer had er in het open
baar helemaal niet over gesproken. Ere 
wie ere toekomt. Drs. Berg P.v.d.A. 
heeft de minister er toe gebracht aan 
de Kamer mededelingen te doen. Dat 
was een goed initiatief: het goud en het 
internationale betalingsverkeer gaan 
meer mensen aan dan alleen bankiers en 
20. De kwaliteit van het ruilmiddel 
heeft direct te maken met de werkge
legenheid en de ontwikkelingslanden 
óm maar enkele facetten te noemen. 
Het was daarom onbegrijpelijk dat de 
minister daartoe zelf het initiatief niet 
had genomen. Zeker, het debat was na
praten; de beslissingen waren al geval
len, zonder dat er iets meer ŵ as te ver
anderen. Doch het was nodig dat de 
Kamer werd ingelicht in het openbaar. 
Mede omdat de bewindsman rekening 
kon houden met de Kamermening bij 
de onderhandelingen in Stockholm — 
het overleg tussen de E.E.G.-landen over 
het nieuwe betalingsverkeersysteem in 
de wereld.

Bezorgdheid
De heer Goudzwaard (A.R.) spitste zijn 
opmerkingen daarover ook terecht toe 
op de toekomst. Zal Amerika straks 
wel z’n eigen positie saneren? En wat 
doen de overige partners als Amerika 
niets doet? Als Frankrijk blijft aanstu
ren op een devaluatie van de dollar: mi
nister — is er dan een instrumentarium 
waarover beschikt kan worden teneinde 
dat land te dwingen? Overigens was hij
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kens-Kaajan.
Adres van redactie 
en administratie:
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van oordeel dat zijn bezorgdheid om
trent de gekozen oplossing niet nog was 
weggenomen. Weliswaar zou elke ande
re oplossing een slechtere geweest zijn, 
zodat de minister met meer kracht zal 
moeten zorgen voor de waterdichtheid 
van de huidige oplossing.

Minister Witteveen meldde dat de in 
Washington genomen beslissing door de 
presidenten van de centrale banken van 
de Tien van bijzondere betekenis is ge
weest. Er is nu een scheiding aange
bracht tussen het monetaire goud (dat 
over en weer door de centrale banken 
wordt verhandeld om betalingsbalans 
tekorten en overschotten te reguleren) en 
het particuliere goud dat op de vrije 
markten wordt verhandeld. Voortaan

Drs. B. Goudzwaard

Het gevaar is pas geweken als de Franse 
regering niet in staat is of niet bereid is 
in de toekomst op een devaluatie van de 
dollar aan te werken.

wordt het goud op de vrije markt niet 
meer „gesteund”.
D.w.z. zoveel verkopen van hun goud
voorraad dat de prijs op de vrije markt 
bleef onder de bepaalde prijs (36 dollar 
per ounce). Deze methode werd „te 
duur” — de landen die op deze manier 
bijsprongen werden zo langzamerhand 
genoodzaakt onverantwoorde hoeveel
heden goud af te staan in handen van 
derden tegen lage prijzen. De minister 
was overigens nogal optimistisch over 
de genomen maatregel. Als maar een 
aantal voorwaarden worden vervuld. 
Daar ging het dan ook om.

Werlv gel egeiihei d
De heer Berg (P.v.d.A.) was van oordeel 
dat de doelstelling: n.1. verbetering,van 
de betalingsbalans van Amerika en En
geland niet mocht gaan ten koste van 
die der ontwikkelingslanden. En hij 
suggereerde eveneens dat nu wij met 
een betalingsbalansverslechtering ak
koord zijn gegaan, waarbij deze ver
slechtering uit onze goudvoorraad moet 
worden gefinancierd — dat niet tenge
volge mag hebben dat de werkgelegen- 
heidspolitiek nu het „loodje” moet leg
gen vanwege het argument: de goud
voorraad (deviezenreserve) laat het nu 
niet meer toe. Een waarschuwing die 
minister Witteveen niet naast zich neer
legde. De heer Joekes (V.V.D.) besloot 
met de peroratie:

Kwaliteit ruilmiddel gaat iedereen aan

Blijkt straks in Stockholm het niét mo
gelijk te zijn een door alle landen van 
de groep van Tien aanvaard systeem in 
te voeren — welnu belangrijke!' is het 
spijkers met koppen te slaan dan het 
najagen van unanimiteit, die een ver-

EEN
OGENBLIK
AANDACHT
Het is a l w e e r  ru im  een  m aand  

g e led en , dat w ij een  o v erz ich t  
ga ven  van  de a b o n n eew in st per  
K a m ercen tra le . E n g e le t  op h e t  
co m p e tit ie -e lem e n t, dat toch  s te llig  
bij onze lan d elijk e  cam pagn e een  
rol m a g  sp elen , g ev en  w ij h ier  n u  
eer st de stand  per 2 april j.1. m et  
daarach ter tu ssen  h aak jes de cij
fer s  v a n  de v orige  stand.

Stand
Kamercentrale
1. Dordrecht ............ 129 (124)
2. Leeuwarden ........ 123 (100)
3. Leiden ...............  120 (110)
4. Zwolle ...............  118 (106)
5. Arnhem ...............  116 (112)
6. Groningen ........  114 (98)
7. Assen .............. . . 111 (93)
8. Utrecht ...............  101 (87)
9. Haarlem ...........  78 (63)

10. Middelburg ........ 66 (63)
11, Amsterdam ........ 57 (54)
12. ’s-Gravenhage . . . .  57 (49)
13. ’s-Hertogenbosch . . 51 (50)
14. Rotterdam ........  47 (45)
15. Den Helder ........ 43 (37)
16. Nijmegen ............ 27 (25)
17. Tilburg ...............  25 (22)

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEK
Mej. Van Leeuwen (ARP) en de heer 
Kikkert (CHU) hebben aan minister 
Roolvink (Sociale Zaken en Volksge
zondheid) gevraagd over de juistheid 
van beweerde misstanden bij de exa
mens fysiotherapie-A. Enkele kandida
ten zouden de herexamens hebben mo
gen doen. Waarom zij wel en anderen 
niet” ?

dere vertraging zal geven.
Het was overigens niet alles koek en 
ei. De heer Wiebenga (P.S.P.) was van 
oordeel dat Nederland voorzichtig moet 
zijn. Omdat wij de dollar steunen ver
lenen wij indirect steun aan de oorlog
voering in Vietnam.
Bovendien wordt de grondslag gelegd 
voor onvermijdelijke verliezen voor de 
Nederlandse economie zodra de con
structie die nu gecreëerd is tussen „par
ticulier” en monetair goud blijkt een 
schijnconstructie te zijn geweest.
De Boerenpartij was ook niet gelukkig 
met de oplossing.
Zij wilden bij het oude blijven en spra
ken de voorkeur uit voor de „echte” 
gouden standaard.

Schijnconstructie
Ook op dit punt sympathiseerde de Boe
renpartij met de Franse president. Mi
nister Witteveen ontkende dat er een 
schijnconstructie zou zijn die spoedig in 
elkaar zou zakken. Op de goudmarkt 
zijn er fundamenteie verhoudhigen die 
bovendien vast liggen.
Met betrekking tot dé positie van de 
ontwikkelingslanden deelde de minister 
mee dat deze landen vrijwel geen goud
voorraad hebben maar een dollar réser
ve opgebouwd hebben — waarmee uiter
aard ook de betalingsbalanstekorten 
konden worden opgevangen.
Het debat eindigde deze keer zonder 
motïe! K.

18. Maastricht .........  4 (4)
Buitenland .................  5 (5)

Totaal ............................. 1392 (1247)

Vijf a zes per (iag
Per dag komen er zo gemiddeld 5 a 6 
nieuwe abonnees op ons weekblad 
„Nederlandse Gedachten” binnen. Dat 
is dus bepaald op zichzelf de moeite 
waard. Maar het is ook de. moeite 
waard, dat steeds meer mensen in deze 
politiek zo levendige tijd zich een 
abonnement op een politiek weekblad 
aanschaffen. Daar moeten zij met 
elkaar de nog-niet-lezers een handje 
bij helpen. Onbekend maakt onbemind. 
Het is van belang gebleken, dat de 
mensen ons blad eerst eens zien. Dan 
krijgen zij een indruk van wat aan 
informatie en voorlichting geboden 
wordt. Geeft ook u uw blad eens door 
aan een ander, een vriend of kennis, 
een buurman of een familielid.
U kunt — zoals overigens bekend kan 
zijn — ook voor een ander gratis proef
nummers van ons blad aanvragen op 
het partijbureau. De betreffende per
sonen krijgen dan gedurende drie we
ken een exemplaar ter kennismaking 
toegezonden.

Amsterdam
De Kamercentrale Amsterdam heeft 
thans een groot aantal personen met 
een speciale brief benaderd en gewe
zen op de voorlichting en informatie, 
welke de A.R.-Partij verstrekt, onder 
meer via haar weekblad. Wij verwach
ten daarvan goede resultaten.
Overigens is het voor ons allemaal 
goed om bij te blijven. Wij proberen 
dat ook allemaal. Op de mogelijkheid 
om bij te blijven via het eigen partij- 
weekblad is het goed ook anderen te 
wijzen. Besteedt ook u daar deze week 
een ogenblik aandacht aan?

TW EE F A A S - EN  
B E L IJD E N ISG E S C H E N K E N  

ERNST LANGE
Ziehier de mens

Twee paasmeditaties, verlucht met 2 
houtsneden. Nederlandse bewerking 
van ds. H. G. Gijzel. f  3,90

H. H. BRUNNER
Kan men vandaag nog 

Christen zijn?
Praktische antwoorden op levensvra
gen, handleiding voor Bijbellezen en 
gebeden voor elke dag van de maand.

Paperback f 7,90
Verkrijgbaar in de boekhandel 
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CONCENTRATIE
In memoriam 
prof. dr. K. Dijk

Prof. Dijk is op hoge leeftijd overleden. Hij was 
een man van velerlei besognes. Soms „ambts
halve”, soms op zijn „persoonlijke titel”. Dat 
laatste was het geval, als hij op onze landelijke 
politieke vergaderingen kwam, vol belangstel
ling, en altijd een gaarne geziene gast.
Wij zullen hem missen.
Wij zijn dankbaar voor zjjn meeleven.
Wij gedenken wat hij voor school en jeugd 
heelt gedaan.
En God trooste zijn nabestaanden.

Vele jaren 
zijn land gediend

Johnsons mededeling dat hij zich niet meer verkies
baar stelde schijnt een onverwachte aankondiging te 
zijn geweest.
Dit duidt er op dat hij voor zichzelf tot de conclusie 
was gekomen dat hij de grote idealen die hij koesterde 
bij zijn optreden niet kon realiseren.
Die idealen waren sterk sociaal gericht. Rust en de
mocratie voor Vietnam naast de opbouw van de „Great 
Society” in Amerika daarvan is niets terecht gekomen 
nog.
Waarschijnlijk is zelfs de grondslag daarvoor niet ge
legd. Het is hem uit de hand gelopen, waarbij wij de 
schuldvraag in het midden kunnen laten.
Het moet voorts voor een president van een machtig 
land een trieste zaak zijn dat hij zich door Europese 
bondgenoten de wet heeft moeten laten voorschrijven 
op het economisch financiële binnenlandse terrein: 
belastingverhoging en uitgaveverlaging. Naar het ons 
voorkomt is er geen enkele reden om te veronderstel
len dat eigen politieke ambities een rol hebben ge
speeld bij het nemen van dit (persoonlijke) besluit. 
Het is dachten wij veeleer zo dat hij, gelet op de on
vrede in eigen land, gelet op de toenemende verdeeld
heid in de eigen partjj, naast de opgedane ervaring 
omtrent zijn politiek beleid op deze wijze meende de 
eenheid van het volk het beste te kunnen herstellen. 
Om de — ook door hem begeerde — vrede te kunnen 
bewerkstelligen!
Het siert de president dat hij in die situatie zelf een 
eerste begin maakte met de dé-escalatie. Voor vrede in 
de wereld is dat een gelukkig feit.

★  * Afwachten
Er is veel gelegenheid en aanleiding, om commentaar 
te leveren op de dramatische rede van President 
Johnson. Het was een rede vol zelfbeheersing. Sommi
gen hopen, dat het een ommekeer zal betekenen in 
Vietnam. Wij hopen het, maar moeten het afwachten. 
De kans is gering, dat Hanoi nu bereid zal zijn te 
onderhandelen. Heel het communisme zal in de rede 
van president niets anders zien, dan een bewijs van 
zwakheid. Dat is het eerste punt van twijfel. Het an
dere is belangrijker.
De rede van President Johnson vertolkt een duidelijk 
Amerikaans standpunt en was bedoeld als rechtvaar
diging van Amerika’s aanwezigheid in Vietnam.
En er is geen sprake van, dat Amerika van plan is, 
Vietnam te verlaten en de macht in handen te geven 
of over te laten aan de Vietcong, zodat Zuid-Vietnam 
zijn lot in handen van deze communistische, niet van 
terreur afkerige macht ziet gelegd. Met minder dan 
een eervol compromis zal Amerika geen genoegen 
nemen. Hoe dat er uit zal moeten zien, is velen, ook in 
Nederland, helemaal niet duidelijk. Staking der Ame
rikaanse bombardementen was een algemene leus. 
Maar op de vraag: en hoe dan verder? — kwam 
zonder moeite een dozijn verschillende antwoorden 
binnen.
In Amerika hetzelfde. Zolang het er om ging, Johnson 
aan te vallen, was de oppositie eensgezind. Maar ver
der waren de „duiven” niet van dezelfde til. En dus 
blijven wij afwachten.

OP maandagmorgen lazen wij in ons ochtend
blad Trouw, dat in de nacht van zondag 

op maandag de computers in België hadden be
rekend, dat de Christelijke Volkspartij, die in 
België een r.k. partij is, zes zetels zou verliezen 
en de socialistische partij 2 zetels zou winnen. 
Op maandagmorgei 11 uur deelde de Belgische 
radio de officieuze uitslag mee: verlies voor de 
CVP 8 zetels voor de socialisten verlies 5 zetels. 
Daarbij moet men bedenken, dat in 1965 de 
CVP daalde van 96 naar 77 zetels en de socialis
ten van 84 naar 64 zetels.
De compuiers hadden zich dus verrekend, 
vooral ten opzichte van de BSP.
Maar het belangrijkste is, dat beide partijen, 
de Belgische KVP èn de Belgische PvdA blijk
baar nog altijd de wind tegen hebben. Wat de 
cijfers betreft, is de overeenkomst met Neder
land merkwaardig.

DOOR H. ALGRA

Maar er is een groot verschil. In België worden de 
grote partijen gehavend door het toenemend extre
misme aan Waalse en vooral aan Vlaamse kant. 
Waarbij moet worden aangetekend, dat we voorzich
tig moeten zijn met de term extremisme. Het gaat hier 
niet om een politiek radicalisme, zoals dat bijvoor
beeld in Duitsland vóór 1933 leidde tot een verlam
ming van de politiek, maar om een sterk nationalisme. 
Het werkte aanvankelijk alleen in Vlaanderen, dat 
zich sedert de scheiding van 1830 altijd achteruitgezet 
voelde — en niet ten onrechte. In 1918 waren 80 "/o 
van de soldaten in de loopgraven aan het Yzerfront 
Vlamingen en 20 “/«Walen en bij de generale staven 
was het omgekeerd.
In de laatste tijd gaan de Walen ook front maken en 
een deel van hen is het formeel met de Vlaamse natio
nalisten eens: het is beter van België een federatieve 
staat te maken met Vlaanderen en Wallonië als de 
beide rijksdelen.
■^U waren de CVP en de BSP partijen, zowel voor 

Vlaanderen als voor Wallonië, al was de eerste 
sterker in Vlaanderenland en had de laatste een over
heersende positie in Wallonië.
En beide partijen hadden nog iets gemeen: doordat 
zij zowel met de Vlamingen als met de Walen reke
ning moesten houden konden zij in de nationaliteiten- 
kv/estie hóógstens komen tot een compromis. Dat gold 
van beide partijen, al wilde de CVP verder gaan in 
de richting van de Vlaamse wensen, dan de socialis
ten. Maar een werkelijk constructief voorstel van 
allure kon van geen van beide partijen worden ver
wacht. En dat gaat zich nu wreken. Tot op zekere 
hoogte kan men zeggen, dat regeringsverantwoorde
lijkheid dragen alleen mogelijk is via de weg van het 
compromis. Verleden week hebben wij er op gewezen, 
hoe algemeen dat blijkt in Europa. Maar er kan ook 
een tijd komen, dat compromissen niet meer werken. 
En zover schijnt het nu in België gekomen te zijn. 
Er is aan dit vraagstuk van de noodzaak en de bruik
baarheid van het compromis in de politiek nog een 
ander, meer algemeen aspect verbonden.
Er is in onze tijd in vele kringen een streven naar de 
vorming van politieke concentraties, naar machts
blokken, naar iets, dat gaat in de richting van een 
tweepartijenstelsel. Sommigen willen het kiesstelsel 
zo veranderen, dat er een soort polarisatie komt, zo
dat langs een bepaalde as een vorming van één grote 
tegenstelling komt die al het andere meetrekt, en met

B e la s t in g v r i je
v o e t

De belastingvrije voet, d.w.z. het inkomen waar be
neden geen inkomstenbelasting (c.q. loonbelasting) 
wordt gelieven ligt in Nederland laag. Zó laag dat de 
eerstvolgende verbetering van de A.O.W.-uitkering 
volgens de wet reeds belastingplichtig wordt.
Zó laag dat een gezin met twee kinderen reeds be
lasting moet betalen als het de beschikking over een 
weekinkomen heeft van nog geen honderd gulden 
per week. Op zichzelf is dit aanleiding genoeg deze 
helastingvrije voet aan te passen aan de huidige kos
ten van levensonderhoud.
Straks komt daar een dringender argument bij. Met 
ingang van 1 januari 1969 zal een nieuwe omzetbe- 
lastingwet in werking treden als de Kamer het ont
werp aanvaard. Het EEG-verband waarbinnen Ne
derland is opgenomen, noodzaakt ons daartoe. Ove
rigens niet ten onrechte omdat de omzetbelasting 
straks geen factor meer zal kunnen zijn van een 
niet neutrale concurrentie.

als resultaat twee partijen, of twee concentraties, di» 
strijden om de meerderheid. Niet zelden wordt dan 
Engeland als een begerenswaardig voorbeeld gezien. 
Daar is er voor een derde partij nauwelijks kans e» 
daar is de politiek dus duidelijk.
Wij menen, dat deze gedachte moeilijk aanvaard
baar is. Want — hoe groter het blok of de concentra
tie, hoe meer zij intern moeten leven van het compro
mis.

ZULK een concentratie wordt onduidelijk of inner
lijk verdeeld.

Wij zien dit momenteel duidelijk bij de Labourpartij 
in Engeland, een sterke partij met nog altijd ee» 
sterke meerderheid in het parlement. Maar Wilsoii 
is voor de zoveelste keer bezig zijn kabinet te her
zien en de partij is nauwelijks in toom te houden. 
En wat de regering doet, is in veel sterkere mate een 
compromis dan sommigen denken. We zien het ook in 
Duitsland, waar de socialistische partij in grote 

' moeilijkheden verkeert, omdat de grote coalitie hoe 
langer hoe minder bevredigt.
Maar veel erger is het b.v. bij de Democraten in 
Amerika. Daar is de innerlijke verdeeldheid zó groot, 
dat er een guerrillaoorlog wordt gevoerd tussen de 
verschillende clans, die na Johnson aan de macht 
willen komen. En bij de Republikeinen is het alleen 
in zoverre beter, dat zij als oppositiepartij zich meer 
kritiek kunnen veroorloven, zonder voor de conse
quenties te worden gesteld.
Al deze partijen, ook de socialistische, zijn zeer hete
rogeen samengesteld. De principiële verschillen in de 
PvdA in Nederland zijn veel groter dan die bij de 
ARP. Maar wanneer men in Nederland zou komen 
tot een linkse concentratie, zouden de verschillen 
nóg veel groter worden en zou n ^  meer de nood
zaak aanwezig zijn om via compromissen de zaak bij 
elkaar te houden.
In het buitenland kent men twee middelen, om het 
bij elkaar blijven te bevorderen. Vooreerst het kies
stelsel. Het districtenstelsel dwingt tot concentratie, 
en hoe geprononceerder het districtenstelsel (enkel
voudige districten, verkiezing bij relatieve meerder
heid) hoe forser de dwang is tot het bewaren van de 
eenheid. In de tweede plaats de partijstructuur, waar
bij van een gezonde invloed van onderen op weinig 
sprake is. In Duitsland heeft het partijbestuur van 
de SPD, zonder de partij te raadplegen, besloten tot 
een coalitie met de CDU. Er is een betrekkelijk klein 
partijbestuur met een zeer grote macht en in 
dat partijbestuur zitten de leidinggevende parlemen
tariërs en op dit moment zeven ministers. In Enge
land is één man, zowel bij de conservatieven als bij 
de socialisten met bijna dictatoriale macht in de partij 
bekleed, al is de schijn anders. De Labourpartij kan 
niets doen zonder of tegen Wilson.
rVE gevolgen zijn duidelijk. Grote concentraties leven 

van het compromis. Dat is heel iets anders dan 
het aanvaarden van een compromis.
En omdat zij van het compromis leven, en dus nooit 
radicaal kunnen zijn, moeten zij de strijd met de 
andere concentratie, die polair is ontstaan, voeren op 
niet principiële punten. Weet iemand enig principieel 
verschil tussen de Democraten en de Republikeinen 
in Amerika? De calvinisten in Michigan zeggen: er is 
geen enkel.

WIE een politieke concentratie nastreeft, een 
machtsblok wil helpen vormen, met of zonder 

behulp van een ander kiesstelsel, moet zich wel goed 
beraden.
Want hoe veelsoortiger de elementen, die in de con
centratie zijn gebundeld, hoe noodzakelijker het leven 
uit het compromis.
Er is maar één uitzondering.
Wanneer namelijk een concentratie tot stand komt 
van binnen uit, door de werking van een zuurdesem 
„die het gehele deeg doorzuurt”, door een kracht, die 
van boven komt, door" het wonder, waarom gebeden 
werd in Joh. 17, dat ons in de „stille week” bijzonder 
toespreekt.

Hoewel het niet in de bedoeling ligt de totale op
brengst groter te doen zijn dan de opbrengst van de 
huidige omzetbelasting is het gevolg dat de prijzen 
zullen stijgen tengevolge van een andere verdeling 
van de belasting over de goederen en diensten.
Het kabinet rekent op een prijsverhoging van rond 
een percent. Zelfs als wij het daarop zouden houden 
gaan de prijzen voor de eerste levensbehoeften ster
ker stijgen dan één procent! Naar onze overtuiging 
zal het daarom noodzakelijk zijn, gelijk met deze 
nieuwe omzetbelasting de belastingvrije voet van de 
inkomsten- en loonbelasting te verhogen.
Daardoor is het mogelijk in de regionen van de la
gere en laagste inkomens in elk geval een deel op te 
vangen van de prijsverhogende werking van de 
nieuwe omzetbelasting.

De vraag of er daarna wellicht meer compensatie 
moet worden geboden is nog niet te beantwoorden. 
Met Financiën zijn wij van oordeel dat voorshands 
de ontwikkeling nauwlettend moet worden gevolgd. 
Te meer omdat nog recentelijk het georganiseerde 
bedrijfsleven heeft verklaard aan het huidige,over- 
heidsprijsbeleid haar steun te geven.
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DE EERSTE KAM ER EN HET SUBSIDIEBELEID

VOOR EEN MINISTER 
VAN CULTUUR, 
RECREATIE EN 
MAATSCHAPPELIJK 
WERK KAN HET 
RODE LICHT 
GAAN BRANDEN
TN  de Eerste Kamer is het beleid 

van de ministers van Justitie en 
van Cultuur, Recreatie en Maat
schappelijk Werk aan de orde ge
weest. Bij de begroting van Justitie 
heeft prof. Verdam het woord ge
voerd, waaraan onlangs de heer 
Algra aandacht besteedde in zijn 
hoofdartikel „het geweten en de 
wet”. Bij de begroting van Cultuur, 
Recreatie en Maatschappelijk Werk 
spraken de heren Van Eeten en A l
gra. De heer Van Eeten stelde mi
nister Klompé verschillende vra
gen en de heer Algra sprak over 
de subsidiëring van de kunst.

Geen duidelijke visie
De heer Van Eeten vond de nota op 
verschillende punten nogal onduidelijk. 
Als voorbeeld noemde hij het hoofdstuk 
dat handelde over de natuur- en land- 
schapsbescherming. Hierin wordt van de 
hak op de tak gesprongen en hoewel hij 
meende dat dit inherent is aan de na
tuur, was het hem en de fractie niet 
duidelijk wat er nu precies onder ver
staan moest worden. Van gelijke strek
king vond hij ook de hoofdstukken over 
Sociale planning en Opbouwwerk, Sa
menlevingsopbouw in wijk en buurt en 
over de bejaarden. Wat dit laatste be
treft merkte hij op, dat de algemene 
indruk van deze paragraaf teleurstellend 
is. Een duidelijke visie en daardoor een 
vaste lijn in het beleid wordt gemist. 
De heer Van Eeten concludeerde, dat de 
minister op verschillende punten zich 
beperkt tot enkele geruststellende zin
sneden. „Frappant is”, zei hij, „dat men 
het achterblijven van de bejaarden in 
verschillende opzichten wijt aan een 
vroeger opgelopen achterstand. Dit be
nadrukt toch wel, dat een goed bejaar
denbeleid reeds een fase eerder moet 
beginnen, in een betere voorbereiding 
op de ouderdom.” Toch was niet alles 
in mineur, want hij was verheugd, dat 
de overheid aan de maatschappelijke 
problematiek van de gehandicapten alle 
aandacht wil besteden. Hij drong er bij 
de minister op aan er oog voor te heb
ben, dat het niet alleen gaat om het 
treffen en coördineren van voorzienin
gen, maar ook om het individueel be
leven. „De maatschappelijke problema
tiek van de gehandicapten bestaat juist 
met inbegrip van de psychische proble
matiek.”

Voor de laatste keer
De heer Algra begon zijn rede met de 
mededeling, dat hij bij de behandeling 
van deze begroting voor de laatste keer 
het woord voerde. Door een nieuwe 
taakverdeling in de Eerste Kamer-frac- 
tie is voor dit departement aangewezen 
prof. Verdam. Aangezien deze reeds bij 
de behandeling van de begroting van 
Justitie het woord had gevoerd, had de

heer Algra deze taak voor deze keer 
van hem overgenomen. De heer Algra 
was echter blij dit nog eens te kunnen 
doen en zonder nu de indruk te wekken 
een achterhoedegevecht te leveren, wilde 
hij nog eens duidelijk zeggen waarom 
het bij voorgaande gelegenheden is ge
gaan. „Mede doordat”, aldus de heer 
Algra „— als het niet kwaadwilligheid 
is, dan toch misverstand — er som
migen zijn, die niet hebben begrepen 
wat de bedoeling van mijn interventies 
was.”

Alleen discussie met overheid

Het centrale punt in zijn beschouwingen 
was altijd het overheidsbeleid geweest. 
De Kamer was, zo zei hij, de plaats om 
met de Regering te discussiëren en niet 
met alle mogelijke kunstenaars.

„Dé overheid beschouwt het immers als 
haar taak actieve cultuurpolitiek te be
drijven en daarbij te zorgen voor de 
mede-financiering van allerlei kunst- 
prestaties. Zij financiert mee een aantal 
tijdschriften en reeksen van boeken om 
hun literaire waarde. Zij kiest. Zij kiest 
dit wel en dat niet en acht zich dus tot 
die keuze bevoegd. Zij kiest, want een 
overdracht van de verantwoordelijkheid 
is hier ontoelaatbaar en de minister 
blijft verantwoordelijk. Daarom zeg ik 
nogmaals: zij kiest en elke keuze heeft 
een motivering, bewust of onbewust. 
Mijn vraag is altijd geweest en ik wil 
haar ook de laatste maal stellen: wat 
zijn de motiveringen van de minister, 
sterker toegespitst: welke normen gel
den bij haar keuze”.

De heer Algra was van mening dat de 
volksvertegenwoordiging het recht en de 
plicht heeft te vragen welke normen 
de minister hanteert. Bij een vorige ge-, 
legenheid had hij de vraag gesteld, of 
een werk dat een uitgesproken fascis
tische of anti-semitische strekking heeft 
voor de regering geen belemmering was 
het mee te financieren. Als recent 
voorbeeld noemde hij een quasie histo
risch toneelstuk van Duitse origine, 
waarin Churchill wordt voorgesteld als 
een sluipmoordenaar. „Er is sprake van 
geweest, dat een mede uit de staatskas 
gefinancierd gezelschap het plan had 
dit stuk op de planken te brengen.” Het 
is niet doorgegaan, omdat het bij nader 
inzien literair niet aan bepaalde eisen 
voldeed. „Als zulke stukken zouden 
worden vertoond, vindt de overheid het 
dan verantwoord daarvoor gelden be
schikbaar te stellen?” De heer Algra zei, 
dat hij in het verleden op dergelijke 
vragen nimmer een antwoord had ge
had. Van minister Klompé verwachtte 
hij wel iets beters. Wanneer zij even
eens van mening was, dat toneelstukken 
zoals genoemd, niet gefinancierd kunnen 
worden, hoe staat het dan met werken, 
aldus de heer Algra, waarin zij die 
Christus hebben leren liefhebben en in 
hem God leerden ontmoeten, worden 
gekwetst?

„Dan kan men deze zaak niet afdoen 
met een verhaal dat wij hier al eens

hebben gehoord, namelijk dat het nu 
eenmaal de taak van de kunst is om 
tegen heilige huisjes te schoppen. Mocht 
de overheid zeggen, dat het voor haar 
te moeilijk is, hier iets te zeggen over 
de normen die voor haar gelden, dan 
moet zij het laten om op deze wijze te 
financieren” .

Prof. Tinbergen
In vergelijking met voorgaande jaren, 
waarin het subsidiebeleid ter sprake 
kwam, was het voor de heer Algra aan
leiding om nu te spreken van een ken
tering. Werd het hem vroeger in en 
buiten de Kamer kwalijk genomen dat 
hij protesteerde, — sommigen roken 
reeds brandstapels —, thans wordt over 
een brede linie beseft, dat het zo niet 
meer gaat. In dit verband noemde hij 
prof. Tinbergen. Hoewel deze hoogleraar 
veel verder ging, dat hij ooit had be
pleit, was hij blij met hetgeen door hem 
gezegd was hoe de zaken er voor staan. 
Onder de titel „Grofheid” had prof. Tin
bergen o.a. geschreven:

„Ik spreek van excessen, omdat vele 
zogenaamde cultuuruitingen van van
daag — in boeken, tijdschriften, kran
ten, films en televisie-uitzendingen 
met hun nevenwerking op andere le
vensgebieden geen rekening houden” . 
„Vooral vele der z.g. oprechtheden in 
de beschouwingen over sexualiteit zien 
gewichtige elementen van het menselijk 
geluk over het hoofd. Eén daarvan is 
dat er zeer subtiele (gevoelige) waarden 
in het leven zijn, die niet collectief be- 
leefd kunnen worden en, wanneer zij 
dan toch in de collectiviteit worden ge
bracht, ontaarden in grofheid.

Doch ook andere gebieden van het men
selijk gedrag worden in toenemende 
mate op een wijze behandeld die niet 
anders dan grof genoemd kan worden. 
Een ander element dat over het hoofd 
gezien wordt, is dat het meest even
wichtige en duurzame geluk in het le
ven wordt verkregen bij een zekere do
sering van nieuwe indrukken en bele
venissen” .

„Bovendien zijn er menselijke waarden 
in het geding, die ons allen aangaan. Er 
komt een moment, waarop de leek die 
levenswaarden in gevaar voelt: levens
waarden als het verantwoordelijkheids
gevoel, het medeleven, het medelijden, 
het opvoeden. Als leek ben ik verbaasd 
over een herhaaldelijk büjkejid gebrek 
aan inzicht, aan rijpheid en misschien 
ook aan moed van een aantal personen 
in het voorlichtingswerk en de politiek 
rond wat ons als cultuur wordt opge
diend”.

Prof. Tinbergen pleitte — net zoals op 
economisch terrein — voor een planning 
op cultuurgebied.
De heer Algra zei, dat hij het met de 
oplossing van prof. Tinbergen niet eens 
was, omdat het bij hem altijd ging over 
de kwestie van de sudsidiëring. „Dit 
gaat veel verder. Dit leidt tot een be

voogding van staatswege en ik meen 
dat de overheid niet mag optreden als 
de grote censor, al is het dan ook door 
zelfstandige organen, die zij in het leven 
roept van het gehele culturele leven 
om zodoende op dezelfde wijze, als 
waarop in de economie wordt geordend, 
ook in de cultuur te ordenen”. Maar 
hoe dan ook, op één liberaal dagblad na, 
zijn aan het adres van prof. Tinbergen 
niet dezelfde verhalen gehouden, die de 
heer Algra werden toegedicht van 
brandstapels, fascisme en . boekenver
branding. Dit was voor hem een teken 
dat er sprake is van een kentering. Voor 
een censorship, zoals gezegd, voelde de 
heer Algra niets. Hij zei, dat de oude 
Romeinen reeds censores kenden, die op 
allerlei gebied grote macht hadden. 
„Hun viel zelfs de eer te beurt, dat zij 
het recht hadden in hun toga te worden 
begraven. Mij dunkt, wij moeten derge
lijke censores maar in hun eregraf laten 
en ons best doen, het volk zelf geestelijk 
strijdbaar te maken, zodat het zich niet 
meer laat intimideren door de clans, die 
denken dat zij uitmaken wat cultuur is 
en wat niet.”

Het rode licht

In haar beantwoording zei minister 
Klompé; dat de heer Algra haar een 
kernvraag had gesteld. Het was ook voor 
haar een probleem waar zij mee wor
stelde en daar weleens van wakker lag. 
Wat het criterium van de norm betreft, 
zei zij, dat hiervoor geen algemene regel 
te geven is, omdat elke subsidiëring enz. 
van geval tot geval zal moeten worden 
bekeken. Het algemeen uitgangspunt 
van het beleid is er op gericht de kun
stenaar en zijn kunst in contact met de 
samenleving te brengen. Daaraan moet 
ruimte gegeven worden en een misser 
hierbij moet als een risico worden geno
men. Maar, wanneer een kunstwerk de 
waardigheid van het menszijn in het 
diepste wezen aantast en naar beneden 
haalt, moet er voor de minister een rood 
licht gaan branden. De overheid mag in 
dat geval geen activiteit ontwikkelen, 
die een dergelijke tendens bevordert.

„Mijn standpunt betekent niet, dat 
uitingen in literatuur, in beeldende 
kunst en in radio en televisie niet kwet
send of schokkend mogen zijn, In onze 
pluriforme maatschappij is het onmoge
lijk, dit als norm te stellen, want er 
zijn altijd groepen, die geschokt of ge
kwetst zullen zijn. Ik meen, dat, wan
neer men dit als criterium neemt, men 
op gevaarlijke wijze de weerbaarheid 
van ons volk zal aantasten.” Minister 
Klompé was verder van mening, dat, 
wanneer de overheid een tijdschrift of 
toneelgezelschap subsidieert en men 
signaleert op een bepaald moment een 
duidelijke misser, dat voor de Overheid 
geen reden mag zijn het subsidie in te 
trekken. „Iets anders is, of men geen 
subsidie geeft voor een activiteit, een 
gezelschap, een groep of wat het dan 
ook is, die zich doelbewust richt op het 
omlaag halen van wat in onze samen
leving de essentie' van de menselijke 
waardigheid is.”
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ARBEIDSMARKT
IN
DISCU DOOR PROF. DR. W. ALBEDA

[ET is een opmerkelyk ver
schijnsel, dat de publieke 

opinie in ons land op de conjunc
turele aarzeling van 1966/67 an
ders heeft gereageerd dan op een 
overeenkomstige ontwikkeling in 
1957/58. Toen waren we dermate 
overtuigd van het karakter der 
conjuncturele overslag, als reactie 
op een zekere overbesteding, dat 
overeenstemming kon worden be
reikt over een bestedingsbeper
king. Nu is het voorstel zelfs niet 
gedaan. Toen was er allerwege de 
overtuiging, dat na slechte jaren 
goede zouden volgen. Thans wor
den steeds meer beschouwingen 
gewijd aan de mogelijkheid, dat de 
moeilijkheden een structureel ka
rakter hebben.

Toch was ook in 1957/58 de werk
loosheid in sommige delen van het 
land verontrustend. Over het gehele 
land genomen lag de werkloosheid 
zelfs hoger dan nu het geval is. In de 
Memorie van Toelichting op de Be
groting van Economische Zaken wordt 
er terecht op gewezen, dat het niet 
optreden van een bestedingsteruggang 
als in '57/58 er oorzaak van is, dat de 
werkloosheid iets geringer is, en het 
herstel van de betalingsbalans iets 
minder spectaculair. ‘

In de genoemde Memorie van Toe
lichting komt een tabel voor, die een 
duidelijk beeld geeft van de verschui
vingen van structurele aard, die in de 
TDeriode 1957 tot 1966 plaats vonden in 
onze economie.

tiaire”, de tertiaire revolutie. De naam 
tertiair komt van de in de economie 
gebruikelijke indeling van het bedrijfs
leven in drieën. De primaire sector 
(landbouw, visserij, jacht) de secun
daire sector (nijverheid), de tertiaire 
sector (de hele rest, inclusief de over
heid).

De produktie per hoofd in de land
bouw is zo enorm gestegen, dat wij 
kunnen volstaan met een landbouwen
de bevolking, die niet meer dan 8 % 
van de totale beroepsbevolking omvat, 
en nog steeds een inkrimpingsproces 
doormaakt. Ook de industrie maakt 
een soortgelijke ontwikkeling door. 
Men kan nog niet spreken van een 
uitstotingsproces, maar op een sterke 
groei der personeelsbezetting van de 
industrie mag niet worden gerekend. 
Lengellé ziet in de ontwikkeling van 
de verschillende landen een aantal sta
dia, waardoor zij in vier categorieën 
kunnen worden verdeeld.
Groep 1. Landen met een overwegend 
agrarische bevolking waar de industrie 
begint op te komen en de diensten nog 
slechts zeer langzaam groeien. 
Voorbeelden zijn; Italië, Spanje, Por
tugal, Griekenland en Turkije. De 
agrarische beroepsbevolking in deze 
landen bestrijkt 30 tot 80 % van het 
totaal. In deze groep landen wordt de 
exodus uit de landbouw ongeveer op
gevangen door de industrie. (In de 
ontwikkelingslanden van Afrika en 
Azië slaagt de industrie hierin nog 
niet).
Groep 2. Landen waarin de agrarische 
bevolking reeds in sterke mate is te
ruggelopen, maar waar de industriali
satie nog niet compleet schijnt. In deze

Ontwikkeling werkgelegenheid naar sectoren

Landbouw

loontrekkers en zelfstandigen 
Industrie Bouwnijverheid Diensten Overheid Totaal

1957 ......... 509
X 1000 manjaren

1.299 372 1439 481 4.100
1966 ......... 375 1.421 473 1750 529 4.548
Mutatie . . . — 134 -1- 122 , -f 101 -h 311 -f 48 -h 448

De totale beroepsbevolking nam dus in 
tien jaar toe met bijna 450.000 mensen. 
Bovendien daalde de werkgelegenheid 
in de landbouw met 134.000. Er zijn 
dus in die tien jaar 582.000 nieuwe ar
beidsplaatsen bij gekomen. Een niet 
geringe prestatie, die neerkomt op een 
verwezenlijking van een groei in onze 
beroepsbevolking met rond 10 %. Men 
kan met één oogopslag zien, dat de 
grote „groeiers” de bouwnijverheid en 
de dienstensector zijn. De industrie 
vertoont, wat de personeelsbezetting 
betreft, duidelijk een afvlakking der 
groei (in percenten van de beroepsbe
volking is er zelfs een geringe daling 
van 31,7 naar 31,2 %), Zonder de ster
ke groei der dienstensector zou er een 
niet geringe structuur-werkloosheid 
zijn op dit moment. De bouwnijverheid 
is een geval apart. Enerzijds groeide 
de bezetting door het „expansieve 
bouwbeleid” van Bogaers, anderzijds 
heeft de bouwnijverheid kennelijk nog 
niet die produktiviteitsstijging, die in 
de sector van de industrie tot een ge
ringe groei der personeelsbezetting bij 
een sterke expansie der produktie 
leidt.

„Tertiaire”  revolutie
Wij beleven, wat de Fransman Lengel
lé genoemd heeft „La Revolution ter

De bouwnijverheid, een van de grote „groeiers”

landen wordt de exodus uit de land
bouw in gelijke delen opgenomen door 
industrie en dienstensector.
Nederland bevond zich direct na de oor
log in deze groep.

Groep 3. Landen, waar de industria
lisatie compleet schijnt te zijn en een 
neiging tot afvlakking vertoont. In 
deze landen wordt de landbouw-exodus 
geheel opgevangen door de groei van 
de dienstensector.
Nederland blijkt deze fase te benade
ren.
De vierde groep is die van de landen, 
waar de agrarische werkgelegenheid 
tot een zeer laag percentage der be
roepsbevolking is gedaald, en een exo
dus uit de industrie is begonnen. In de 
Verenigde Staten van Amerika daalde 
de werkgelegenheid in de landbouw 
van 8,25 miljoen personen tot minder 
dan 4,8 miljoen in 1962 (6,2 % van de 
beroepsbevolking). Tegen 1975 ver
wacht men een daling tot 3,7 miljoen 
(3,9 % van de beroepsbevolking). Ter
wijl de exodus der landbouw zich wat 
vertraagd voortzet, kondigt een exodus 
uit de industrie zich aan.
In 1965 werkten in de Amerikaanse in
dustrie (exclusief bouwnijverheid) 18 
miljoen personen, meer dan ooit in de 
Amerikaanse geschiedenis. In 1947 
werkten er 15.5 miljoen mensen en in

1964: 17.3 miljoen. In 1975 verwacht 
men een totale personeelsbezetting in 
de industrie van 19.7 miljoen of ruim 
20 % van de beroepsbevolking tegen 
nog 27 % in 1964. Dit betekent, dat de 
groei der beroepsbevolking, geraamd 
op 30 % in de komende 11 jaren maar 
voor een gering deel door de industrie 
zal kunnen worden opgenomen. Slechts 
enkele bedrijfstakken zullen een ex
pansie ondergaan, die vergelijkbaar is 
met die van de totale beroepsbevol
king. Het betreft hier: elektrische ap
paraten, instrumenten, plastics. Alle 
andere bedrijfstakken vertonen óf een 
neiging tot inkrimping der personeels
bezetting óf een groei die trager is dan 
die van de totale beroepsbevolking.

Structurele verschuivingen
Ik begon dit artikel met enkele opmer
kingen over de hier en daar postvat
tende mening, dat de werkgelegen
heidsproblemen, die wij thans onder
vinden, wel eens structureel zal kun
nen zijn. We hebben nu een kader ge
vonden waarbinnen deze vraag aan 
een nader onderzoek kan worden on
derworpen.
Is het achterblijven van de werkgele
genheid in het noorden, oosten en zui
den van ons land een structureel 
verschijnsel te achten? Tegen de ach
tergrond van de hiervoor schetsmatig 
weergegeven ontwikkeling kan men 
hierover de volgende opmerkingen 
maken.

1. Het betreft hier provincies, waar 
de landbouw-exodus nog sterk is, de 
industrialisatie nog niet volledig is, en 
de dienstensector evenmin.

2. De huidige fase van industrieont
wikkeling wordt gekenmerkt door een 
minder' onstuimige groei. Bovendien 
groeien die bedrijfstakken het sterkst, 
die kapitaal-intensief zijn en een relatief 
sterk beroep doen op hoog gekwalifi
ceerde arbeid.

3. De dienstensector, die noodwendig 
een belangrijk deel der massa van de 
beroepsbevolking zal moeten opnemen 
kan slechts tot ontwikkeling komen, 
waar de welvaart hoog is, terwijl zij 
bovendien beter gedijt in een stedelijk, 
dan in een landelijk milieu.

4. Uit het onder 3 genoemde blijkt, 
dat er een verband is tussen de pro
blematiek van de ruimtelijke ordening 
(de onevenwichtigheid in de bevol
kingsgroei in het westen en overig 
Nederland) en die van de werkgele
genheid.
Het lijkt van belang om deze langere 
termijn-tendenzen van de arbeids
markt eens nader onder de loep t« 
nemen.
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Met dit berichtje zitten we midden in 
één van de problemen die aan de oMe 
kunnen komen, wanneer men de woor
den „water” en „industrie” samenvoegt. 
2owel het kunnen beschikken over vol
doende water, als de mogelijkheid om 
dit water na het gebruik als afvalwater 
te kunnen kwijtraken, zijn voor de indus- 
triefactoren van groot belang, die in be
paalde gevallen een beslissende rol kun
nen spelen bij de keuze van de plaats 
van vestiging van het bedrijf, de kost
prijs van het produkt en die bijv. bij het 
in het aangehaalde tijdschriftartikeltje 
bedoelde bedrijf, bepalend kunnen zijn 
voor het voortbestaan van de onderne
ming.
De sterke groei van de industrie in ons 
land, met name na het begin van de twee
de eeuwhelft heeft ook de industriële wa
terbehoefte aanzienlijk doen stijgen. Be
droeg in 1950 de door de waterleidingbe
drijven aan de industrie geleverde 
hoeveelheid water omstreeks 55 miljoen 
m3 per jaar, twaalf jaar later was dit 
bijna verdrievoudigd. En dit is nog maar 
een klein gedeelte van het industriële 
verbruik want circa 80 % van het indus- 
triewater wordt niet door de drinkwater
bedrijven geleverd, maar door de indus
trie zelf gewonnen, waarbij dan de zeer 
grote hoeveelheden benodigd koelwater 
nog buiten beschouwing zijn gelaten.

Opgemerkt moet nog worden, dat de 
waterleidingbedrijven een afnemer waar
aan meer dan 1000 m3 per jaar wordt ge
leverd als een industriële verbruiker be
schouwen.

Toepassing
Water vindt in de industrie op velerlei 
manieren toepassing.
Het kan als grondstof dienen voor een 
eindprodukt b.v. bij de fabrikage van 
frisdranken of het speelt een rol bij de 
energievoorziening door middel van 
stoom (ketelvoedingwater). In beide ge
vallen is sprake van „echt” verbruik, om
dat het water in zekere zin verloren gaat. 
Voor het merendeel wordt water even
wel toegepast voor reiniging van grond
stoffen, halffabrikaten, enz. (papierindus
trie, textielindustrie)
Daarnaast dient ook, een gedeelte voor 
sanitaire doeleinden, het schoonhouden 
van werkplaatsen e.d. Al dit water wordt 
in meerdere of mindere mate tijdens het 
verbruik vervuild en daarna geloosd.
Het waterverbruik in de verschillende be
drijfstakken loopt sterk uiteen. Van de 
700 miljoen m3 water die in 1960 door 
de industrie werd verbruikt was volgens

VOOR
EN VAN
DE INDUSTRIE DOOR IR. J. VAN DER VLIS

Ee n  recent berichtje in een indu
strieel) tijdschrift: „De directie 

van een fabriek krijgt van het ge
meentebestuur een briefje: we ver
hogen de rioolgelden van 2,5 tot 21 
cent per kubieke meter afvalwater 
en wilt u voortaan dus jaarlijks maar 
ƒ 65.000,—  betalen in plaats van 
ƒ 7.000,— . Had deze fabriek een gro
te omvang en maakte zij miljoenen
winsten —  ach, zo’n briefje zou „ver
velend” zijn geweest.
Maar het is een betrekkelijk klein 
bedrijf met een winstcapaciteit van 
nog geen ton en in dit geval betekent 
het gemeentelijk besluit, dat mede tot 
doel heeft begrotingstekorten te dek
ken, zonder meer een ramp, die het 
voortbestaan van de onderneming in 
gevaar brengt”.

Kwaliteit van het water is een belangrijke factor.

een landelijke berekening meer dan een
derde bestemd voor de voedings- en ge
notmiddelenindustrie, ca. 20 % werd pp- 
geslokt door de chemische bedrijven en 
de papier en textielindustrie tekenden 
voor rond 30 %. De hoeveelheid benodigd 
industriewater hangt in sterke mate er 
van af of men te maken heeft met grond- 
stoffenverwerkende industrieën zoals 
bijv. de Hoogovens of wel met de ver
werking van halffabrikaten (o.a. assem- 
blagebedrijven).
Ook per bedrijfstak schommelen de ver
bruiken zeer sterk, gelijksoortige bedrij
ven kunnen wat betreft het waterver
bruik soms meer dan 100 % van elkaar 
verschillen.
Hierbij spelen factoren als de hoogte van 
de waterprijs, verschillen in produktie- 
systeem, toepassing van recirculatie en 

herhaald gebruik van het proceswater 
een voorname rol.

Koelwater
Een toepassing, die in het algemeen niet 
wordt gerekend, omdat hierbij het water 
nauwelijks wordt vervuild, maar die des- 

, ondanks een essentieel onderdeel vormt 
van de watervoorziening van de indus
trie, is het gebruik van water voor koe- 
lingsdoeleinden. Hierbij zijn zeer grote 
hoeveelheden water gemoeid,, waarover 
geen exacte cijfers bekend zijn, temeer 
omdat het koelwaterverbruik van indus
trie tot industrie zeer sterk varieert, met 
name als gevolg van de wijze waarop de 
koeling geschiedt.
In de meeste gevallen waar ruimschoots 
(oppervlakte-)water voorhanden is, wordt 
het koelwater éénmaal gebruikt en ver
warmd geloosd (once-through-system). 
Bij de toepassing van dit systeem kun
nen de benodi.gde koelwaterhoeveeiheden 
liggen in de ordergrootte van 1 miljard 
m3 per jaar (b.v. elektriciteitscentrales). 
Koelwater kan ook meerdere malen ge
bruikt worden door het verwarmde koel
water door koeltorens e.d. te voeren. Het 
verbruik kan hierdoor sterk worden ge
reduceerd: in bepaalde gevallen zelfs tot 
ca. 5 % van de hoeveelheid die bij toe
passing van het eerst genoemde systeem 
nodig zou zijn.
De kosten zijn bepalend voor welk sy
steem de industrie gaat toepassen, waar
bij de beschikbaarheid van voldoende

water overweegt. Industrieën, die over 
grote hoeveelheden koelwater moeten 
beschikken, zullen zich bij voorkeur 
(moeten) vestigen aan rivieren, kanalen 
of (soms) aan zee.
Bij voorspellingen met betrekking tot de 
toekomstige ontwikkeling van de water
behoefte van de industrie wordt, zoals 
gezegd, het koelwater buiten beschou
wing gelaten In het in 1967 gepubliceerde 
rapport over de toekomstige drinkwater
voorziening van ons land van de Centra
le Commissie voor Drinkwatervoorziening 
1965 is een prognose gegeven van het in
dustriële verbruik in de komende decen
nia. Uitgangspunt van de commissie is het 
nagenoeg evenredige verband tussen pro- 
duktie enerzijds en de waterbehoefte van 
de industrie anderzijds in de periode na de 
tweede wereldoorlog tot aan 1960. De 
schatting van de totale produktie in de 
komende jaren wordt gebaseerd op een 
praktisch constant blijven van het per
centage van de in de industrie werkzame 
beroepsbevolking en een jaarlijkse toene
ming van de arbeidsproduktiviteit van mi
nimaal 2"/o en maximaal ¥U%.
Bovendien is verondersteld dat de indu
strie er in steeds sterkere mate toe zal 
overgaan het water meerdere malen te 
gebruiken.
De z.g. hergebruiksfactor (d.i. de verhou
ding tussen de hoeveelheid benodigd en de 
hoeveelheid verbruikt water) wordt ge
acht te stijgen van (de berekende) 1.65 
in 1960 via 2 in 1980 tot 3 in het jaar 2000. 
Bij een behoefte van 3000 m3 en een her
gebruiksfactor van 3, zal dus slechts 
1000 m3 worden verbruikt. Tenslotte 
wordt aangenomen, dat een sterke toene
ming van waterintensieve bedrijven (bijv. 
de chemische industrie) zal worden ge
compenseerd door een even grote groei 
van waterarme industrieën als bijv. de 
metaalindustrie.

moeilijk men in dit geval in de tbekomèt 
kan kijken.
Van de zijde van de industrie is er al 
eerder op gewezen, dat de industriële 
ontwikkeling van ons land nauw samen
hangt met de groeiende industrialisering 
van de andere landen ter wereld.

Om in de z.g. „arme landen” de ontwikke
lingshulp zoveel mogelijk effect te laten 
sorteren zal in die landen een sterke groei 
van de (arbeidsintensieve) industrie moe
ten plaats vinden. Naar men verwacht 
zal dit o.a. tot gevolg hebben, dat juist de 
meestal waterintensieve procesindu
strieën in de huidige geïndustrialiseerde 
landen (waaronder Nederland) een steeds 
groter rol zullen gaan spelen als toekom
stige toeleveringsbedrijven voor de indu
strie van de „ontwikkelingslanden” .

Op grond hiervan en mede gezien het 
feit dat 1967 door de waterleidingbedrij
ven 750 miljoen m3 water werd geleverd, 
d.i. plm. 10 % meer dan de commissie (in 
1963) verwachtte, mag men wel veron
derstellen, dat de toeneming van het in
dustriële waterverbruik sneller zal ver
lopen, dan men in het Rapport verwacht. 
Een mogelijk stijging binnen 30 jaar tot 
het drie a viervoudige van het huidige 
verbruik is zeker niet denkbeeldig.
Zoals in het vorige artikel reeds is ge
steld, zijn bevolking en industrie praktisch 

, op dezelfde waterbronnen aangewezen. 
Daar de maximaal beschikbare hoeveel
heid beperkt is, zal ook de industrie meer 
en meer oppervlaktewater als proceswa
ter moeten gaan gebruiken. De sterk toe
genomen vervuiling van de Rijn en de 
Maas, waaraan de industrie bepaald niet 
de minst schuldige is, zal de industrie 
ook voor grote kwalitatieve problemen 
stellen.

Moeilijk voorspellen
Kwaliteit

Uit deze opeenstapeling van weliswaar 
redelijk gefundeerde, maar nochtans min 
of meer speculatieve veronderstellingen 
komt men tot een industrieel waterver
bruik in het jaar 2000 dat schommelt tus
sen minimaal 1900 en maximaal 3500 mil
joen m3 per jaar.
Het grote verschil tussen maximum en 
minimum raming wijst er al op, hoe

De kwaliteitseisen voor industriewater 
lopen sterk uiteen. In vele gevallen is de 
gewenste kwaliteit water bij de industrie 
zelf slechts zeer globaal bekend. Voor het 
merendeel blijkt pas bij storingen in het 
produktieproces, dat een periodieke ver
andering in de samenstelling van het 
proceswater, bijv. een stijging van het 
chloride- (zout) gehalte, de produktie zeer 
nadelig kan beïnvloeden.
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SoiïK zal de kwaliteit van door een drink- 
waterleidingbedrijf geleverd water meer 
dan voldoende zijn, in andere gevallen 
worden veel hogere (of lagere) eisen ge
steld. Zo moet ketelvoeddngwater een 
dermate grote graad van zuiverheid be
zitten, dat een drinkwaterleidingbedrijf, 
dat tevens aan „gewone” verbruikers le
vert, hieraan onmogelijk zal kunnen' vol
doen. Koelwater daarentegen behoeft aan 
veel geringere eisen te voldoen, al speelt 
hierbij het toegepaste koelsysteem een 
belangrijke rol. Koeling volgens het door- 
voersysteem vereist praktisch alleen een 
constante temperatuur en een niet al te 
bizarre hardheid van het water.
In dit verband is het wellicht interessant 
te vermelden, dat de industrie soms voor 
koeling van zout of brak water gebruik 
maakt.

Juist met het oog op de uiteenlopende 
kwaliteitseisen kan de vraag worden ge
steld, wie voor de toelevering van indu- 
striewater moet zorg dragen.
In verscheidene landen, waaronder ons 
land, wordt ongeveer 20 % van het indu
striële verbruik gedekt door de drinkwa- 
terleidingbedrijven, het overige wint de 
industrie zelf.
In individuele gevallen ligt het aandeel 
van de industrie in het drinkwaterver
bruik aanmerkelijk hoger. Als voor- 
voorbeeld hiervan kunnen de Goudse en 
Tilburgse drinkwaterleidingbedrijven 
worden genoemd; het laatste bedrijf le
vert meer dan de helft van haar produktie 
aan de industrie.

Naarmate de binding met de industrie 
groter is, zal een drinkwaterbedrijf eer
der geneigd zijn aan de kwaliteitseisen 
van de industrie tegemoet te komen. Het 
ligt voor de hand, dat het waterleiding
bedrijf naar vermogen zal trachten een 
kwaliteit water te leveren, die voor de 
industrie bruikbaar is. Bij de levering 
van drinkwater zal echter altijd de leve- 
ring van hygiënisch betrouwbaar en zo 
mogelijk smakelijk water aan de bevol
king tegen een aanvaardbare prijs voor
op moeten staan. Daaruit volgt niet alleen 
dat een verdergaande drinkwaterzuive- 
ring ten bate van de industrie slechts in 
beperkte zin mogelijk is, (i.v.m. de stij
ging van de m3 prijs), maar ook dat zeke
re kwaliteitsnormen niet zullen mogen 
worden losgelaten (bijv. smaak), ook al is 
het water dan „te goed” voor industrieel 
gebruik.
Levering van een aparte kwaliteit water, 
speciaal voor de industrie is in het alge
meen economisch niet haalbaar. Slechts 
onder gunstige omstandigheden, zoals 
bijv. eer eenvoudig transportleidingnet, 
en concentratie van (grote) industriële 
afnemers, kan hiertoe worden overgegaan. 
Als voorbeeld kunnen de Hoogovens en 
de papierfabriek van Van Gelder dienen, 
die gedeeltelijk gereinigd Lekwater be
trekken van de watertransportmaatschap- 
pij Rijn-Kennemerland. Vooral kleine 
bedrijven zullen de strikt genomen te ho
ge kwaliteit van het drinkwater voor lief 
nemen. Grotere industrieën zullen echter 
meestal op een eigen waterwinning en 
zuivering zijn aangewezen.
Het komt zelfs voor, dat de industrie aan 
stedelijke drinkwaterleidingbedrijven 
drinkwater leveren.

Water besparen
De toenemende verslechtering van het ri
vierwater, waarop de industrie in de toe
komst voornamelijk zal zijn aangewezen, 
zal er toe moeten leiden, dat de industrie, 
die zelf immers 2,5 a 3 maal zoveel wa
ter nodig zal hebben dan de bevolking, 
zich zal moeten toeleggen op waterbespa
rende methoden, zowel uit een oogpunt 
van waterwinning als afvalwaterlozing; 
en bovendien, om de zoetwaterbehoefte 
voor de bestrijding van de verzilting, de 
landbouw, de drinkwatervoorziening, de 
recreatie (watersport) niet in het nauw te 
brengen.
Het meerdere malen gebruiken van pro
ces- en koelwater, het toepassen van sys
temen, waarbij licht verontreinigd water, 
afkomstig van een bepaalde fase van het 
produktieproces kan worden gebruikt bijv. 
voor reinigingsdoeleinden in een andere 
fase, zal sterk moeten worden bevorderd. 
Ook is het niet ondenkbaar, dat door 
(topografische) concentratie van bedrij
ven, het minder verontreinigende afval
water van de ene industrie kan gebruikt 
worden door een andere industrie, waar
door eveneens de hergebruiksfactor stijgt.

Speciaal in die gebieden, waar zoet water 
erg schaars is, zal de industrie haar toe
vlucht nemen tot ontzilting van brak- of 
zout water. Een zeer recent voorbeeld is 
de zoetwaterfabriek bij Temeuzen, die 
naar men verwacht aan het einde van dit
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jaar in gebruik zal worden gesteld.
In dit speciale geval zijn de omstandig
heden van dien aard, dat winning van 
zoetwater uit zoutwater economisch aan
vaardbaar is, dankzij de combinatie van , 
een ontziltings (verdampings) installatie 
met een elektriciteitscentrale, waardoor 
de kostprijs en de energieprijs konden 
worden gedrukt, mede door de beschik
baarheid van (goedkoop) aardgas.

De praktische afwezigheid van zoetwater 
in Zeeuws-'Vlaanderen en de sterk groei
ende industrie, die een belangrijke afne
mer zal zijn van zowel de opgewekte 
elektriciteit als van het geproduceerde 
water waren van doorslaggevende bete
kenis. De fabriek, die per dag 29.000 m3 
zoetwater zal kunnen leveren, is voor 
zover bekend, ’s werelds grootste zoet
waterfabriek. Ondanks deze Nederlandse 
primeur moet er tegen worden gewaar
schuwd, het winnen van „zoet water uit 
zee” als de oplossing van alle watervoor- 
zieningsproblemen te zien. Want niette
genstaande de onvoorstelbare hoeveelheid 
zoutwater op aarde, zal slechts onder be
paalde omstandigheden, zoals afwezig

heid van zoetwater en lage energieprijs, 
het ontzouten van zeewater tegen een eco
nomisch aanvaardbare prijs kunnen ge
schieden.
Alvorens tot ontzilting over te gaan, zul
len andere alternatieven, zoals bijv. aan
voer van zoetwater door middel van (lan
ge) transportleidingen terdege moeten 
worden overwogen.

Kernenergie voor ontzouting

Toepassing van kernenergie voor ontzou
ting kan, vooral wanneer dit in niet al te 
kleine atoomenergiecentrales . geschiedt 
een manier zijn om de kosten per m3 ont- 
zilt water te verlagen. Dergelijke cen
trales zullen naast zoetwaterwinning en 
energieopwekking, ook diverse mineralen 
uit het zeewater kunnen winnen. Zowel 
in de U.S.A. als in Rusland zullen in de 
komende jaren plannen in die richting 
worden verwezenlijkt.
Voorlopig zal om economische redenen 
ontzouting in Nederland slechts inciden
teel kunnen plaatsvinden.
Het blijft derhalve zaak de kwantiteit en

Sterke toeneming van waterintensieve chemische bedrijven.
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de kwaliteit van onze zoetwaterbronnen 
terdege te beschermen, juist omdat niet 
alleen de drinkwatervoorziening, maar 
velerlei andere belangen door de toene
mende vervuiling van onze oppervlakte
wateren worden bedreigd.
In de eerste plaats zal nauwlettend erop 
moeten worden toegezien, dat er een bil
lijke verdeling van de beschikbare water- 
hoeveelheden tussen de diverse belang
hebbende plaats vindt.
Een soort nationaal watervoorzienings- 
plan, waarvoor de basisplannen, die door 
het Rijksinstituut voor Drinkwatervoor
ziening worden voorbereid, als grondslag 
kunnen dienen.
Ten tweede zal de waterverontreiniging 
sterk moeten worden ingeperkt. Al eer
der werd gewezen op de noodzaak van 
het tot stand komen van een 'Wet op de 
waterverontreiniging, die in principe elke 
lozing van verontreinigd water verbiedt. 
Met name de industrie zal steeds verder 
gaande maatregelen moeten nemen om 
haar afvalwater onschadelijk te malren. 
Immers, naar men verwacht zal het water
verontreinigende vermogen van bevolking 
en industrie (met inbegrip van de veen
koloniale bedrijven in Groningen) in de 
komende 20 jaar stijgen tot een niveau 
dat overeenkomt met een verziltingsver- 
mogen van een bevolking van meer dan, 
43 miljoen inwoners. Aan ongeveer 60 % 
hiervan zal de industrie debet zijn. Deze 
enorme. vervuiling zal op een of andere 
wijze moeten worden bestreden, hetzij 
door toepassing van mechanische en biolo
gische methoden om het afvalwater te 
zuiveren, hetzij door het verontreinigde 
afvalwater te brengen buiten het levens- 
milieu van de mens, bijv. door lozing op 
zee of in de zeearmen.

Schoonhouden

De gemeente Den Haag loost zijn (welis
waar voorgereinigd) afvalwater voor de 
kust van Scheveningen en het buisleidin- 
genproject voor de af voer van het af
valwater der veenkoloniale bedrijven 
naar de Dollard en de Waddenzee is al 
in een vergevorderd stadium. Op de vele 
problemen die de lozing en reiniging van 
afvalwater en vooral industrieel afval
water met zich meebrengen kan in het 
kader van dit artikel niet dieper worden 
ingegaan.
Wel zal het duidelijk zijn, dat het „schoon
houden” van onze openbare wateren in 
de komende jaren een aanzienlijk tech
nische en financiële krachtsinspanning 
zal vergen, als men bedenkt, dat enkele 
jaren geleden slechts ongeveer 25 % van 
de totale afvalwaterproduktie (zonder de 
veenkoloniale-verontreinigingen) op één 
of andere manier onschadelijk werd ge
maakt.

Zowel bevolking als industrie zullen de 
lasten hiervoor te dragen krijgen en die 
lasten zullen zodanig moeten worden ge
steld, dat de belangen van beide hier
mee zijn gediend. Dat betekent, dat de 
industrie maatregelen zal moeten treffen, 
die zeer zeker kostprijs verhogend zul
len werken en men kan zich afvragen of 
en in hoeverre dit op de consumenten mag 
worden verhaald of dat men met kleinere 
winsten zal moeten volstaan.
Anderzijds zal de (lage of hoge) overheid 
de industrie niet de duimschroeven mo
gen aandraaien, om de industriële expan
sie niet al te zeer af te remmen, een ex
pansie die voor onze welvaart onmisbaar 
is.
Het (ware) verhaal aan het begin van dit 
artikel geeft te denken.
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MEDEZEGGENSCHAP
IN DE LEIDING
VAN DE ONDERNEMING°oo*IVIR. J. HOLLANDER

De  discussie over medezeggeii- 
■schap van de werknemers in het 

bedrijf schijnt zich toe te spitsen 
op {te plaats en taak van de raad 
van commissarissen in de naam
loze vennootschap. Medezeggen
schap tussen chef en medewerkers 
op afdelingsniveau —  het z.g. 
„werkoverleg” wordt vrijwel niet 
meer hestreden, terwijl ook de me
dezeggenschap, zoals die in de on
dernemingsraad vorm heeft gekre
gen, vrij algemeen aanvaard is. Dit 
wil nog niet zeggen dat de onder
nemingsraad altijd en overal reeds 
op de beste wijze werkt, maar zij 
ontwikkelt zich tot een nuttige en 
bruikbare instelling van het bedrijf 
voor overleg, wederzijdse voorlich
ting en raadgeving tussen bedrijfs
leiding en medewerkers. Bovendien 
is binnenkort een advies van de 
Sociaal-Economische Raad te ver
wachten ovei de uitbreiding van 
een aantal bevoegdheden van de 
ondernemingsiaad. waarin werk
gevers en werknemers elkaar ge
vonden hebben: mocht dit advies 
door Regering en Parlement wor
den gevolgd, dan zal Ie de rol van 
de ondernemingsraad zeker nog in 
gewicht toenemen

Medezeggenschap verplicht ?
Het grote vraagstuk is thans: moeten de 
werknemers ook medezeggenschap heb
ben in de leiding van de onderneming 
en in het te voeren ondernemingsbe
leid? Of concreter: moeten alle onder
nemingen niet verplicht worden een 
raad van commissarissen in te stellen, 
die grote bevoegdheden heeft ten aan
zien van de samenstelling van de lei
ding (aanstelling en ontslag van de di
rectie i en ten aanzien van het te voe
ren beleid (goedkeuring van belangrijke 
beslissingen) en moeten deze raden van 
commissarissen dan niet behalve door 
de aandeelhouders, ook door de werk
nemers van het bedrijf gekomen wor
den?
De argumenten vóór en tegen zijn be
kend naast financiële, technische en 
comrherciële belangen zijn er ook per
sonele en sociale belangen van de werk
nemers, die in de leiding en beleidsvoe
ring tot gelding moeten worden ge
bracht. Tegenstanders beamen dit, maar 
willen niet dat daarom een of meer 
commissarissen door de werknemers 
worden gekozen, omdat dit de eenheid 
in de raad van commissarissen zou kun
nen verbreken (..fractievorming”) en 
daarmee de besluitvaardigheid zou ver
lammen.
Nu lijkt het niet waarschijnlijk, als men 
de discussie van de laatste jaren over
ziet, de druk der politieke en maat
schappelijke groeperingen probeert af 
te wegen en de publieke opinie en pers 
tracht te peilen, dat in ons land in het 
geheel niets ten aanzien van de mede
zeggenschap in de leiding van de on
derneming zou gaan gebeuren.
Tal van oplossingen worden reeds aan 
de hand gedaan; men zou een „werk- 
nemers-commissaris” of de helft van 
alle commissarissen rechtstreeks of door 
de ondernemingsraad kunnen laten kie
zen, dan wel een speciaal kiescollege 
gelijkelijk samengesteld uit werknemers 
en aandeelhouders de gehele raad van 
commissarissen kunnen laten samenstel
len. Al deze regelingen staan echter één 
uniforme regeling voor, die voor alle be
drijven met een werknemersaantal bo
ven een bepaald (laag) minimum zou 
moeten gelden.

Te weinig, mijns inziens, wordt daarbij 
rekening gehouden met de zeer grote 
verschillen die zich tussen de diverse 
soorten bedrijven voordoen.

Er zijn bedrijven met heel weinig werk
nemers en met heel veel; bedrijven met

Medezeggenschap in de top

PLEIDOOI VOOR 
VERSCHEIDENHEID 
IN  MOGELIJKHEDEN
alleen plaatselijke of gewestelijke bete
kenis en met internationale of mondiale 
betrekkingen; bedrijven waar de fac
tor arbeid een aanmerkelijke is in het 
gehele produktieproces en bedrijven 
waar zij nauwelijks een rol speelt; be
drijven waar de werknemers voorna
melijk uit jeugdige, weinig geschoolde 
arbeidskrachten bestaan, die hooguit 
enige jaren in het bedrijf blijven werken 
en bedrijven waar juist het tegendeel 
het geval is; bedrijven waarvan het ka
pitaal door een kleine familie wordt 
verschaft en bedrijven, die op de inter
nationale geldmarkt zijn aangewezen; 
Nederlandse bedrijven, die dochteron
dernemingen zijn van buitenlandse on
dernemingen en omgekeerd; pas ge
stichte en reeds lang gevestigde, van be
perkt of van groot maatschappelijk be
lang, kortom het aantal variaties en 
combinaties van deze variaties lijkt on
begrensd.

Geen keurslijf

Het is juist de kracht van de huidige 
wetgeving op de ondernemingsstructuur 
dat zij een ruimte geschapen heeft waar
in ieder bedrijf zich naar eigen behoefte 
ontwikkelen kon, niet een keurslijf dat 
de mogelijkheden zich te ontplooien in
perkte. Het lijkt aanbevelenswaardig 
ook bij een eventuele vernieuwing van 
deze wetgeving voor wat betreft de re
geling van de medezeggenschap van de 
werknemers op het bedrijfsbeleid, dit 
stelsel vast te houden.

Een enkele, dwingend voorgeschreven 
regeling geldend voor het gehele be
drijfsleven, zal geen recht kunnen doen 
wedervaren aan de feitelijke en nood
zakelijke verscheidenheid van de be
drijven. De ervaring met de wet op de 
publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie 
leert bovendien dat het moeilijk is een 
onwillig bedrijfsleven onder het zadel 
van wettelijke maatregelen te brengen.

van de noodzaak en werkbaarheid waar
van het niet is overtuigd.
Dat er aan het verlangen naar mede
zeggenschap van de werknemers op een 
of andere wijze tegemoet gekomen moet 
worden, wordt maar door weinigen be
twist. Dat het gewenst is een wettelijke 
kader daarvoor te scheppen, wordt wel 
is waar lang niet door allen, maar toch 
door velen onderschreven. De opvatting 
echter dat men geen wettelijke regeling 
moet treffen, maar aan de praktijk moet 
overlaten of en hoe werkgevers en 
werknemers elkaar zullen vinden ten 
aanzien van „medezeggenschap in de 
top”, trekt teveel „een blanco wissel op 
de eeuwigheid”, om kans op aanvaar
ding te hebben.
Naast veel misverstand over wat met 
medezeggenschap bedoeld wordt, bestaat 
er echter vooral vrees —■ en zeker geen 
geheel ongegronde — dat een te strakke 
en eenzijdige wettelijke regeling het 
goed der medezeggenschap tracht te 
verwezenlijken op een wijze die het be
drijfsleven kwaad doet.

Keuze

Zou het daarom niet mogelijk zijn straks 
in de wet voor wat betreft de verwe
zenlijking van medezeggenschap in lei
ding en beleid van de onderneming een 
aantal mogelijkheden te scheppen, waar
uit aandeelhouders en werknemers, re
kening houdend met aard, omvang en 
de bijzondere kenmerken van hun be
drijf, in onderling overleg een keuze 
kunnen doen?

Men zou .zich — geheel bij wijze van 
voorbeeld — de volgende keuzemoge
lijkheden kunnen voorstellen, er vanuit- 
gaande dat een raad van commissaris
sen van tenminste drie leden voor al 
die bedrijven, waarin ook wettelijk een 
ondernemingsraad is voorgeschreven, 
verplicht wordt en dat deze raad een 
aantal bevoegdheden krijgt die invloed

garandeert op de aanstelling en ontslag 
en de beleidsvoering van de directie.
1. Werknemers en aandeelhouders kie

zen rechtstreeks en iedere groep voor 
zich, de helft van de raad van com
missarissen; bij een oneven aan
tal commissarissen kiezen de geko
zen commissarissen gezamenlijk het 
„oneven” lid.

2. Werknemers 'en aandeelhouders kie
zen een speciaal kiescollege, dat op 
zijn beurt de gehele raad van com
missarissen kiest.

3. Aandeelhouders benoerrien de raad 
van commissarissen, na overleg met 
de ondernemingsraad. De onderne
mingsraad kan een benoeming van 
een persoon tot commissaris door een 
veto voorkomen, indien zij van oor
deel is, dat de benoeming een even
wichtige verdeling van de deskundig
heden binnen de raad, met name wat 
betreft de sociale deskundigheid, ver
stoort.

4. De raad van commissarissen, een
maal gekozen volgens een der voor
gaande systemen, mag voortaan na 
overleg met ondernemingsraad en 
aandeelhouders, zelf nieuwe com
missarissen coöpteren. Zowel onder
nemingsraad als vergadering van 
aandeelhouders hebben afzonderlijk 
het recht de raad van commissaris
sen door een met een gekwalificeer
de meerderheid aanvaarde motie van 
wantrouwen tot aftreden te dwingen.

Een keuze uit deze stelsels biedt de mo
gelijkheid een paritaire raad van com
missarissen in het leven te roepen (1), 
maar ook een niet-paritaire (2, 3, 4). Er 
bestaat de mogelijkheid van „positieve 
medezeggenschap” , die de werknemers 
in het beleid betrekt (1, 2) en van „ne
gatieve medezeggenschap”, die de werk
nemers de middelen geeft leiding en/of 
beleid tot wijziging te dwingen. Er be
staat de mogelijkheid om naast „werk
nemers” — en „aandeelhouders” — 
commissarissen, ook commissarissen, 
wier specifieke deskundigheid of positie 
buiten het bedrijf voor het bedrijf van 
belang is, in de raad op te nemen.
Zo zal — weer bij wijze van voorbeeld 
— een sterk arbeidsintensief bedrijf 
misschien het meest gebaat zijn met 
mogelijkheid 1, een besloten familiebe
drijf met mogelijkheid 3, een Nederland
se dochteronderneming van een buiten
lands bedrijf met 4, een bedrijf met een 
jonge, vlottende arbeidersbevolking met
2. Voor elk bedrijf kan zo die raad van 
commissarissen worden gekozen, die 
wat betreft samenstelling, deskundig
heid en de verhoudingen binnen en bui
ten het bedrijf, het best bij dat bedrijf 
past.

Vrij kiezen
Uiteraard zijn er wel andere stelsels 
denkbaar dan de hier gegeven schets
matige voorbeelden. Hoofdzaak is ech
ter dat er straks in de wet een aantal 
mogelijkheden wordt geschapen waar
uit aandeelhouders en werknemers In 
vrij overleg kunnen kiezen welk mede- 
zeggenschapsstelsel zij voor hun bedrijf 
voor de eerstkomende periode (bijv. 5 
jaar) het meest geschikt achten. Na af
loop van die periode kan de zaak op
nieuw worden bezien en zonodig wor
den aangepast aan de eisen van dat 
ogenblik.
Zou dit vrije overleg ni'et tot een keuze 
leiden, dan zou de mogelijkheid ge
schapen moeten worden bijv. de S.E.R. 
te verzoeken een commissie van goede 
diensten aan te wijzen, en, mocht die 
niet slagen, een bepaald stelsel op te 
leggen.
Voor andere rechtsvormen, waarin on
dernemingen gedreven kunnen worden 
zullen soortgelijke mogelijkheden ge
schapen moeten worden als hier voor 
de naamloze vennootschap geschetst. 
Plooibare regelingen, die ruihite laten 
voor de verscheidenheid van bedrijven, 
bieden de beste kans voor een goede 
ontwikkeling van medezeggenschap.
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„Mijnheer de voorzitter, ik be
zit in de zaak, die ons bezig 
houdt, merkwaardigerwijze heel 
oude papieren. Op 16 april 1957 
—  ik weet niet of juffrouw Goud- 
smit toen al lid van een van beide 
Kamers was —  heb ik er aan de 
overzijde van het Binnenhof op 
aangedrongen om het probleem 
van de echtscheiding ter hand te 
nemen. Ik releveerde toen hoe aan 
het begin van deze eeuw mijn pro
motor, prof. Anema, reeds in de
zelfde geest een pleidooi heeft ge
voerd. Wanneer dus, gelet op het 
feit dat deze zaak vanaf ongeveer 
1904 —  en eerder —  in Nederland 
een rol speelt, de minister thans 
verklaart nog enige tijd nodig te 
hebben voor gezet beraad, dan zou 
ik zeggen: Men zal hem toch dat 
gezet beraad moeten gunnen..

Deze woorden werden in de vergader
zaal van de Tweede Kamer op 18 de
cember 1967 gesproken door prof. Die
penhorst in het kader van de beraad
slagingen over een door mej. Goudsmit 
(D’66) c.s. ingediende motie, waarin de 
regering werd uitgenodigd er voor zorg 
te dragen, dat een ontwerp houdende 
een herziening van het echtscheidings
recht vóór het zomerreces 1968 zou 
worden ingediend. De motie werd uit
eindelijk ingetrokken.
Ik heb het bovenstaande citaat hier 
vermeld, omdat op een duidelijke ma
nier blijkt, dat de herziening van het 
echtscheidingsrecht een aangelegenheid 
is, waar reeds zeer lang in ons land 
over gesproken wordt.
Begrijpelijk was het, dat mej. Goud
smit inhaakte op een opmerking van de 
minister van Justitie in de Memorie van 
Toelichting op de begroting 1968 over 
een in het najaar 1967 te verwachten 
rapport van de speciale staatscommissie 
voor de Nederlandse Burgerlijke Wet
geving en de minister aan een tijds
limiet tracht te binden.
Minstens zo begrijpelijk was het, dat 
minister Polak, die wel wilde beloven 
zoveel mogelijk spoed met deze zaak te 
betrachten, toch niet wenste af te stap
pen van de door één van zijn ambts
voorgangers uitgestippelde gedragslijn, 
om na de gereedkoming van een wets
ontwerp in een informeel overleg van 
korte duur daarover met vertegenwoor
digers van verschillende geestelijke 
stromingen in ons land van gedachten 
te wisselen. Wanneer de minister met 
een deugdelijk voorbereid wetsontwerp, 
dat opzichzelf niet onaanvaardbaar is 
voor de verschillende richtingen in ons 
volk, in de Kamer verschijnt, zal een 
snel succes meer in de lijn der ver
wachtingen liggen.
Dat onze geachte afgevaardigde Die
penhorst met milde spot en berusting 
de minister de ruimte gaf, zal trouwens 
ook niemand verbazen.

Onbevredigend
Reeds lang bestaat in Nederland de al
gemene opvatting, dat de rechtspraktijk 
op het stuk van de echtscheiding on
juist en onbevredigend is. Er zijn wets
ontwerpen, strekkende tot wijziging 
van de echtscheidingsregeling en/of van 
het echtscheidingsprocesrecht aanhan
gig gemaakt. Vele rapporten werden 
opgesteld, inhoudende suggesties voor 
wijziging van de onderhavige materie. 
Steeds stonden tegenover elkaar de 
voor- en tegenstanders van verruiming 
van de mogelijkheden, om de huwe
lijksbanden te verbreken. Het behoeft 
overigens geen verwondering te wek
ken, dat het echtscheidingsvraagstuk de 
aandacht van de politici zo vaak, zo

langdurig en zo intens vermocht te 
trekken.
Als het gaat om de ontbinding van het 
huwelijk — één van de pijlers van onze 
maatschappij dan staan grote belan
gen en waarden op het spel. Het be
hoeft eigenlijk geen nader betoog, dat 
de gezondheid van de samenleving voor 
een groot deel afhankelijk is van de 
stand van zaken ten aanzien van het 
huwelijk. Hoe minder huwelijken op 
een mislukking uitlopen, hoe beter het 
is. Met name de harmonieuze ontwikke
ling en ontplooiing van de kinderen 
staan of vallen met de huwelijkssitua- 
tie.
Het mislukken van huwelijken is een 
kwaad, dat, waar mogelijk, bestrijding 
verdient. Hoe deze bestrijding moet 
plaats vinden, is een andere vraag. 
Sommige beweren, dat het inperken 
van de mogelijkheden om de jure er
kenning te verkrijgen van het de facto 
stranden van een huwelijk, zowel pre
ventief als repressief goed werkt. Ik 
kom daarop nog nader terug.
Wanneer we spreken over echtschei
ding, dan dienen we te bedenken, dat 
het totaal aantal echtscheidingen in 
Nederland in een bepaalde periode uit
gesproken niet gelijk is aan het totaal 
aantal mislukte huwelijken.
Vaak nemen de echtelieden niet eens 
de moeite, óm hun huwelijk officieel 
ontbonden verklaard te krijgen en gaan 
zij, al of niet met een andere levens
partner gescheiden leven. In veel an
dere gevallen zetten de echtelieden de 
samenwoning, althans voor de buiten
wereld, voort, terwijl van een echt 
huwelijk nauwelijks sprake meer is. 
Daarenboven kennen we nog de schei
ding van tafel en bed, een rechtstoe
stand, waarbij het huwelijk realiter 
wel, doch juridisch niet is ontbonden. 
Hoe het werkelijk gesteld is met het 
huwelijk in Nederland kunnen cijfers 
ons niet leren en zeker niet echtschei- 
dingsstatistieken .

Gestegen
Het aantal echtscheidingen is absoluut 
en relatief gestegen vooral in de eerste 
helft van deze eeuw.
In het jaar 1900 bedroeg het aantal 
echtscheidingen per 10.000 echtparen 
ongeveer 7. Dit aantal was in 1920 
reeds gestegen tot 16. Deze stijging zette 
zich langzaam door tot de tweede we
reldoorlog. In de oorlog was er een 
sterkere toename te bespeuren. Per
10.000 echtparen werden in 1940 onge
veer 16 echtscheidingen uitgesproken, 
in 1941 ongeveer 18, in 1942 ongeveer 20, 
in 1943 ongeveer 24 en in 1944 ongeveer 
25.

Een ware echtscheidingshausse ont
stond in 1946. Toen bereikte het aan
tal echtscheidingen per 10.000 echt
paren de ongekende hoogte van 53. Dit 
frequentiecijfer handhaafde zich ge
lukkig niet. Na een geleidelijke daling 
was dit cijfer in 1956 weer gedaald tot 
32,5.
Uit het cijfermateriaal, dat in de voor
treffelijke TV-uitzending van ACHTER 
HET NIEUWS over het echtscheidings- 
%'raagstuk werd bekend gemaakt, bleek 
onder meer, dat het frequentiecijfer van 
de laatste jaren ongeveer de helft be
droeg van dat van 1946. Per 10.000 in
woners in 1946 waren er 10 echtschei
dingen tegen 5 in de laatste jaren. In 
1920 bedroeg dit cijfer in Nederland 2,9 
en in de USA 13,9 (mr. J. H. Wijsman, 
Echtscheidingsgronden).
Enkele absolute cijfers over de echt
scheiding in Nederland 
1900 - 551
1920 - 1962 
1940 - 2947

1945 - 4598
1946 - 10116
1955 - 5196 (gemiddelde over ±  drie 

jaren)
Uit verschillende publikaties is tè con
cluderen, dat de echtscheidingsfrequen- 
tie in de steden boven de 100.000 inwo
ners aanzienlijk hoger ligt, dan in de 
kleinere gemeenten.
In de jaren 1955-—1957 was de frequen
tie in Amsterdam 66,4 per 10.000 echt-, 
paren. Plattelandsgemeenten in Lim
burg haalden het cijfer 2,1. De frequen
tie in de gehele provincie Friesland was 
8,4. Urbanisatie is een belangrijke fac
tor in deze.
Evenzo zal de emancipatie van de 
vrouw in het algemeen invloed hebben 
uitgeoefend op het aantal echtscheidin
gen. De grotere zelfstandigheid van de 
vrouw maakte in veel gevallen een 
echtscheiding eenvoudiger.
Het hebben van kinderen was en is in 
het huwelijk veelal een bindende factor. 
Nog steeds daalt de echtscheidingsfre- 
quentie naarmate het aantal minderja
rige kinderen in het huwelijk groter is. 
Die daling wordt echter gaandeweg 
minder. Kinderen worden steeds minder 
een beletsel voor echtscheiding.
Een huwelijk wordt in Nederland 
slechts ontbonden:
a. door de dood;
b. door afwezigheid van een der 
echtgenoten gedurende tien jaren en 
een daarop gevolgd huwelijk van de 
andere echtgenoot (zulks volgens een 
bepaalde procedure);
c. door rechterlijk vonnis na scheiding 
van tafel en bed en inschrijving van de 
daarbij uitgesproken ontbinding van 
het huwelijk in de registers van de 
burgerlijke stand (overeenkomstig de 
bepalingen van het Burgerlijk Wet
boek);
d. door echtscheiding.
Dit wordt bepaald in artikel 263 en 264. 
De tekst daarvan luidt:
Art. 263: Echtscheiding kan nimmer 
door onderlinge toestemming plaats 
hebben.
Art. 364: De gronden, welke een echt
scheiding tengevolge kunnen hebben, 
bestaan alleen in de navolgende:
1. Overspel;
2. Kwaadwillige verlating;
3. Veroordeling wegens misdrijf tot 
een vrijheidsstraf van vier jaren of 
langer, na het huwelijk uitgesproken;
4. Zware verwondingen of zodanige 
mishandelingen door de ene echtgenoot 
jegens de andere gepleegd, waardoor 
diens leven in gevaar wordt gebracht, 
of waardoor hem gevaarlijke verwon
dingen zijn toegebracht.

In Strijd  m e t  de regels
De echtscheidingspraktijk in Nederland 
is voor een belangrijk deel in strijd met 
deze rechtsregels. Artikel 263 BW wordt 
zeer veelvuldig van zijn kracht beroofd. 
Het is de uitdrukkelijke bedoeling van 
de wetgever geweest, om de onderlinge 
overeenstemming tussen de echtgenoten 
als grond voor echtscheiding uit te slui
ten. Een speciaal artikel werd daartoe 
in de wet opgenomen. De hierboven 
omschreven ontbinding van het huwe
lijk na een scheiding van tafel en bed 
was mogelijk op grond van overeen
stemming van , de echtgenoten. Deze 
procedure, waarbij na het vonnis strek
kende tot scheiding van tafel en bed 
vijf volle jaren moeten zijn verlopen 
zonder verzoening, voordat de ontbin
ding van het huwelijk kan worden ge
vorderd, waarborgde voldoende, dat 
geen lichtvaardige echtscheidingen tot 
stand zouden komen.

De „grote leugen”
Dat toch veel echtparen echtscheiding 
verkrijgen na onderlinge overeenstem
ming, vindt zijn verklaring in de prak

tijk van de zogenaamde „grote leugen”. 
De grote leugen is een door één der 
echtgenoten in de echtscheidingsproce
dure stilzwijgend of uitdrukkelijk in 
strijd met de waarheid afgelegde ver
klaring, dat hij of zij zich heeft schul
dig gemaakt aan overspel. Kan in 
rechte dan waarde worden gehecht aan 
een onware verklaring? Soms inder
daad!
Het BW kent als één van de bewijs
middelen; de bekentenis.
Wanneer in een civiele procedure een 
procespartij een door de tegenpartij ge
steld feit erkent of niet weerspreekt, 
dan neemt de rechter veelal aan, dat 
dat feit tussen partijen vaststaat.
Bij de beoordeling van het geschil zal 
hij dan ook van dat feit mede uitgaan. 
Tussen de partijen geldt zo’n vaststaand 
feit als waarheid in de procedure, ook 
al zou de belcentenis door één der par
tijen afgelegd op onwaarheid berusten.

Praktijk
In de vorige eeuw meenden velen —< 
ook de rechter in Nederland dacht er 
aanvankelijk zo over — dat in een echt
scheidingsprocedure aan een bekente
nis niet de normale bewijskracht moest 
worden toegekend, maar dat door eiser 
gesteld en door gedaagde erkend of niet 
weersproken overspel nader moest wor
den aannemelijk gemaakt, omdat an
ders de regel van artikel 263 BW, dat 
echtscheiding nooit door onderlinge toe
stemming plaats kan hebben, illusoir 
zou worden. De redenering was, dat 
als het over de burgerlijke staat van 
mensen ging de objectieve waarheid in 
het middelpunt moest staan en niet de 
tussen partijen geldende processuele 
waarheid.
De Hoge Raad oordeelde in 1883 echter 
anders in de procedure tussen Jansen 
en Heitink en sprak — zakelijk weer
gegeven — uit, dat een feit, waarop een 
eiser in een echtscheidingsprocedure 

■ zich beroept en dat door de gedaagde 
erkend, althans niet ontkend wordt, 
zonder het leveren van nader bewijs 
voor erkend moet worden gehouden.. 
Sedertdien is er een wijziging gekomen 
in de rechtspraak en de weg voor het 
scheiden bij onderlinge overeenstem
ming was vrij.
In de praktijk kan een echtscheiding 
bijvoorbeeld als volgt tot stand komen:

Een echtpaar ziet het huwelijk mis
lukken en komt tot de beslissing, dat 
het beter is uit elkaar te gaan en te 
scheiden van echt. De man zegt toe de 
„schuld” op zich te nemen,
De vrouw vraagt verlof aan de Presi
dent van de Arrondissementsrechtbank 
om een echtscheidingsprocedure tegen 
haar man te mogen aanvangen. De 
President laat het echtpaar bij zich 
komen voor de verzoeningscomparitie. 
Wanneer de verzoening niet tot stand 
komt, dagvaardt de vrouw de man 
voor de rechtbank. *
In de dagvaarding stelt zij, dat de man 
zich heeft schuldig gemaakt aan over
spel. De man erkent in de procedure 
het door de vrouw gestelde overspel of 
hij verschijnt niet.
De rechtbank zal de eis van de vrouw 
toewijzen en de echtscheiding uit
spreken.
Van overspel behoeft in het geheel 
geen sprake te zijn geweest. Deson
danks kan de ontbinding van het hu
welijk tot stand komen.
In een volgend artikel zal nader wor
den Ingegaan op de enkele aspecten 
van de echtscheidingsprocedure en op 
de wijziging van het echtscheidings
recht.

* Noot van de red.; Het is bekend dat bij 
sómmige rechtbanken deze verzoenings- 
procedure slechts een formaliteit is.
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UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

V E R O L M E

U N ITED

S H I P Y A R D S
ROTTERDAM-HOLLAND TEL 162500

Scheepsbouwwerven 

A. V U Y K  EN ZO NEN
CAPELLE AAN DE IJSSEL

Nieuwbouw en reparatie
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

Scheepswerf A . v. d. W erff
Onderhoud en reparatie 
van schepen

D O E S B U R G  - TELEFOON 0 8 3 3 4  - 22 75

Sleepdienst Broedertrouw n x
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN 

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

Alle transporten te water 

N.V. Scheepswerf G. Bijlsma en Zoon

N IEU W BO U W W A R T E N A

van zee-, rivier- en binnenvaartschepen
TELEFOON 05105 - 271

N.V. Gereedschapfabriek

Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762 - 241

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

F II^M A  DE REK EN H O R S M A N

Fabriek van scheepslieren
DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE IJSSEL

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer.

RIJPLATEN In diverse maten.
STOLK'S
Handelsonderneniingen n.v.

Kantoor: Veersedijk 233 . HENDRIK IDO AMBACHT 
Telefoon (01850) 28000 - 28886

A  B A A R S  A.zn
Exploitatie van baggermaterieel n.v.

VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) - 3154

Scheepswerf A. Baars A .zn  N.V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154 

'NIEUWBOUW EN REPARATIE

Constructiewerkplaats a  ■ ■  
en machinefabriek ■

Nieuiv Lekkerland - Telefoon 436
• STAALCONSTRUCTIES VOOR GEBOUWEN e.d.
• ALLE SOORTEN KRANEN.

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

HET BEELD 
DER VADEREN

Eerst anderen aan het woord
TITJ liet zich de mond niet snoeren, ook niet door een 

commissie van rapporteurs onder leiding van prof. 
mr. P. A. Diepenhorst, hij Baron de Vos van Steen- 
wijk, landedelman te Wijhe. Hij kwam aan het woord 
in de Eerste Kamer op 23 april 1924 om, mede namens 
zijn fractie, de Christelijke Historische fractie, zijn 
mening te zeggen over het diep verval van het Ne
derlandse parlement èn over de oorzaak van dat ver
val: het stelsel van de Evenredige Vertegenwoordi
ging. Maar voor hij zijn eigen mening gaf, vertelde 
hij eerst, hoe anderen even ongunstig oordeelden als 
hij zelf.
De hoefijzercorrespondent van het Handelsblad, en 
dat was niet de eerste de beste, had namelijk getuigd, 
dat onze volksvertegenwoordiging is: „impotent, on
vermogend, onmachtig, zwak, ziek”. „Men kan dit 
betreuren, maar het is een feit. Een heel ernstig feit, 
waarvan de gevolgen voor het parlementaire stelsel 
in Nederland nog niet zijn te overzien” .
Dezelfde schrijver had er ook over geschreven in het 
februarinummer 1924 van het Haags Maandblad, en 
daar had hij gewezen op de „toestand van parlemen
taire insolventie” van het parlement.
Mr. Troelstra had 16 februari 1924 in de Tweede Ka
mer gezegd, dat „wij leven in een tijd, waarin het 
parlement, en waarin wij Kamerleden vaak behandeld 
worden alsof wij het schuim der natie waren”.
In het januarinummer 1924 van Vragen des Tijds had 
dr. E. van Raalte de conclusie getrokken, dat „in Ne
derland het parlementaire stelsel op sterven na dood

De Haagse Post had geschreven van ons „geheel be
dorven parlementaire stelsel”. En tenslotte, de heer D. 
Hans had in De Vrijheid gewaagd van „de weinige po
pulariteit van de Tweede Kamer” .
Uit deze uitspraken kon men zien, hoe links over het 
bestaande Nederlandse Parlement dacht.
Er is een minachting, een hartgrondige afkeer jegens 
het parlement bij brede lagen van ons volk.
En waar komt dat van? Van het stelsel van de Even
redige Vertegenwoordiging, dat naar een artikel in 
De Gids van augustus 1923 is „ingevoerd op aan
drang der politici, terwijl niet eens een honderdste 
der kiezers wist wat dit betekende, laat staan het 
ernstig begeerde” .
De minister van Staat, Jhr. Van Karnebeek, had dan 
ook in een interview verklaard, dat hij nu niet meer 
in de Tweede Kamer zou willen zittten, en hij had er 
aan toegevoegd: „en dan die dwaze Evenredige Verte
genwoordiging, je krijgt de mensen niet, die je hebben 
wilt”.
Geen enkel Kamerlid heeft nu nog een groep van kie
zers achter zich, die steun en vertrouwen geeft aan 
zijn persoon, zodat hij zich sterk en onafhankelijk kan 
maken tegenover de partijleiders. En dan voegt de 
heer Vos van Steenwijk daaraan toe; partijbonzen be
stonden toen nog niet.
Die danken hun ontstaan aan het stelsel van de Even
redige Vertegenwoordiging.
Hoe hij over die partijbonzen dacht, daarover hopen 
wij een volgende keer iets in deze rubriek mee te 
delen.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

IVlinister Luns
Het „Limburgs Dagblad” noteerde woorden van mi
nister Luns over rninister Luns:
„Als ik mezelf op de tv . zie, denk ik: die man is ouder 
dan ik me voel. Wat een sombere en krakende stem! 
Dat hoor. ik niet van mezelf als ik praat. Ik denk zelf 
wel eens: wat zeg, ik eigenlijk weinig, maar dat kan 
nu eenmaal .vaak niet anders” . - . .
Met een variant op een uitspraak van de Engelse 
schrijfster Eliot zeggen wjj maar „Gezegend de mens 
die, als hij weinig zeggen kan, ervan afziet ons dat 
met omhaal van woorden te bewijzen”.
Lao Tse, een Chhiees wijsgeer, moet in de zesde eeuw 
V. Chr. reeds gezegd hebben: „Zij die weten, spreken 
niet, zij die spreken, weten niet”.

Geen overhaasting
Van prof. dr. A. M. J. Chorus, hoogleraar in de psy
chologie te Leiden, is deze uitspraak afkomstig:
„Iedere ontwikkeling, van individuen zowel als van 
jonge landen, vergt tijd. Overhaast te werk gaan lijkt 
gevaarlijk, omdat niemand de onberekenbare gevol

gen van zijn daden kan overzien. Het is daardoor dat 
mensen boeiend zijn, maar ook gevaarlijk. Dit laatste 
geldt vooral voor utopisten die — staande aan de rand 
van de samenleving — hoop en onheil aankondigen” .
Het geldt eveneens voor niet-jonge landen en voor 
partijen. Daarom, bij alle ontwikkelingen, ook tijd 
nemen voor beraad en voor overleg.

Ontwikkelingshulp
Drs. P. A. Gille is hoofd van de buitenlandse afdeling 
van het N.V.V. Sprekende op een studieconferentie 
zei hij over ontwikkelingshuip o.a.:
„We hoeven in onze eigen geschiedenis nog geen twee
honderd jaar terug te gaan, om een ontstellende cor
ruptie in eigen huis te constateren. Corruptie is nu 
eenmaal onverbrekelijk verbonden met armoede!
Het is inderdaad waarschijnlijk dat zo’n 20 tot 30 
procent van de gelden in de ontwikkelingslanden aan 
de strijkstok blijven hangen van eventuele politieke 
bazen, maar wij hebben geen alternatief”.
De lessen der geschiedenis zijn er om geleerd te 
worden. En de moeilijkheden om overwonnen te wor
den.

NOTITIES VAN 
EEN RAADSLID

Buitenlandse burgemeesters
¥n tegenstelling tot Nederland vindt men fn de andere 

Europese landen (met uitzondering van Spanje) een 
door de burgerij gekozen burgemeester. In de Vere
nigde Staten trouwens ook. Waarom dan bij ons niet? 
Wij merkten een vorig maal op dat de burgemeesters 
in die landen een heel andere functie vervullen dan 
bij ons. De trits rijk-provlncie-gemeente is daar 
trouwens vaak ook onbekend.
De gekozen burgemeesters zoals in Engeland en in 
sommige staten van de V.S. hebben niet veel meer dan 
een representatieve taak en het presideren van de 
raadsvergaderingen. Met het feitelijke bestuur heb
ben zij weinig of niets te maken. Dat ligt in de Angel
saksische landen (Engeland, Canada, V.S.) grotendeels 
in handen van ambtenaren. Ik herinner me dat ik op 
een internationaal congres van gemeentebestuurders 
tijdens een diner naast de echtgenote van een bur
gemeester uit de staat Ohio in de V.S. zat. Zij vertelde 
dat haar man als burgemeester een vergoeding kreeg 
van 2000 dollar per jaar maar de ci'ty-manager die 
tegenover ons zat had een salaris van 10.000 dollar. De 
laatste deed dan ook het werk en verdedigde in de 
gemeenteraad dan ook de voorstellen. De voor een 
jaar gekozen burgemeester had naast zijn uitsluitend 
representatieve taak alleen het presidium van de raad. 
De „mayor” in de Engelse gemeenten, voor één jaar 
gekozen, heeft een zelfde functie. Het feitelijke be

stuur is daar in handen van de town-clerk en de 
diensthoofden. Die zijn het ook die in de raad de 
voorstellen verdedigen en niet de mayor of de „alder- 
men” (wethouders).
Duitsland kent ook de gekozen burgemeester. Op een 
vakantie in Zuid-Duitsland bemerkten wij in een 
klehi dorp dat de melkboer, tevens beheerder van 
het postkantoor, de burgemeester was.
In grote gemeenten ligt de zaak natuurlijk anders. 
Maar dan kennen de Duitse gemeenten ook hun 
„Stadtdirektor”, te vergelijken met de Amerikaanse 
clty-manager.

In Frankrijk ligt het weer anders. Daar is de gekozen 
burgemeester ook belast met de gemeentelijke admi
nistratie. Hij oefent het gezag binnen de gemeente 
alleen uit. Wethouders kent men daar niet. Al lijken 
de uitvoerende bevoegdheden van de Franse burge
meester dus groter dan van zijn Nederlandse collega, 
in werkelijkheid heeft hij bij allerlei zaken zeer ter
dege te rekenen met het toezicht van de prefect, het 
hoofd van het distrlkt. En die functionaris, die in feite 
het meest te zeggen heeft, is geen gekozen figuur maar 
benoemd door de regering. De gekozen burgemeester 
in het buitenland is dus met onze burgemeester qua 
functie niet te vergelijken. Zouden wjj in Nederland 
zo’n gekozen burgemeester willen invoeren dan zou 
de positie van onze burgemeester een heel andere 
worden.
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HOE M AKEN WIJ HET WAAR II

ECONOMISCHE 
ORGANISATIE 
MOET 
MONDIAAL 
WORDEN DOOR DR. E. DE VRIES

slaven van de leiding zijn — wat jam
mer genoeg nogal eens voorkomt —• 
kunnen de prestaties misschien wel 
hoog liggen, maar schiet de organisatie 
te kort in haar dienende functie. Dit 
openbaart zich vaak in conflicten;

Naastenliefde
Tenslotte de wet van de naastenliefde. 
Biedt het instituut de mogelijkheid tot 
medemenselijkheid? Is het zelf men
selijk? Met dit laatste bedoel ik: is de 
structuur zo, dat de mens erin niet stuk 
gaat en dat degene die ermee te maken 
heeft, niet op een onmenselijke manier 
wordt behandeld? De voorschriften 
kunnen bijv. te weinig speelruimte la
ten om in bepaalde situaties de nood
zakelijke hulp te bieden. Men wordt 
dan slachtoffer van het formele.

Er moet gelegenheid zijn, zijn verant
woordelijkheid tegenover de ander te 
beleven, zich voor hem in te zetten. 
De structuur van de organisatie mag

Zijn er mogelijkheden tot ontplooiing van gaven, tot inbreng van inventiviteit?

H e t  gaat dus niet niet alleen 
om de mens in het instituut 

en de structuur: wij hebben de ver
antwoordelijkheid voor het geheel. 
Dat was onze conclusie.
Hoe moeten wij onze verantwoor
delijkheid nu realiseren? Welke 
maatstaven moeten wij aanleggen? 
Op welke wijze kunnen wij invloed 
ten goede uitoefenen?
Een blauwdruk hebben wij niet; 
hoe maken wij ons geloof, ons 
christen-zijn nu waar bij deze her
structurering?

Wij willen uitgaan van de boodschap 
van het Koninkrijk Gods. Jezus Chris
tus heeft de „machten” onttroond. 
Dat zegt de boodschap. Wij zullen dus 
als zijn mede-arbeiders van deze ont
troning gebruik moeten maken. Aller
eerst zullen wij moeten pogen de 
machten te onderkennen. Hierbij zul
len wij, willen wij zinvol bezig zijn, de 
hulp van sociale wetenschappen niet 
kunnen missen. Volgens de boodschap 
van het Koninkrijk moet alles meewer
ken tot het bereiken van de sjaloom, 
het welzijn, het geluk.

Dienende functie
De instituten en structuren hebben dus 
een dienende functie. Bij de beoorde
ling zal men van deze dienst aan de 
gemeenschap moeten uitgaan, zich moe
ten afvragen of hij op optimale wijze

wordt verricht en of de wetten van 
het Koninkrijk — vrijheid, gerechtig
heid en naastenliefde — worden ge
ëerbiedigd. „Geeft deze organisatie, dit 
instituut, deze structuur de mensen 
die ermee te maken hebben, voldoende 
vrijheid om hun verantwoordelijkheid 
te beleven, hun inbreng te leveren? 
Blijven zij mens en kunnen zij „heer” 
zijn? Worden zij geen nummer?” Dat 
is de wet van de vrijheid.
En nu die van de gerechtigheid. Deze 
heeft alles te maken met dat eerste, 
maar het accent ligt nu niet op de 
verantwoordelijkheid, maar op het 
eigene van ieder mens, op zijn crea
tiviteit, op zijn wensen en verwachtin
gen. „Schenkt de werksituatie hem de 
mogelijkheid tot zelf-realisatie, tot 
ontplooiing van zijn gaven, tot inbreng 
van zijn inventiviteit?” Deze arbeid zal 
een souplesse, een variatiemogelijkheid 
moeten kennen, die de werknemer de 
kans geeft ermee te „spelen” . Dat wil 
iedereen.
Vandaar dat men graag aan de ma
chine sleutelt of er zijn eigendoms- 
teken op zet. Men is er emotioneel aan 
gebonden. Ook bij het onderwijs zal 
men met deze wet ten volle rekening 
hebben te houden. Iedere leerling moet 
de ontplooiingskans krijgen die recht 
doet aan zijn eigenheid. De school zal 
hem verantwoordelijkheid moeten le
ren — dit kan alleen door verantwoor
delijkheid te geven — en aan persoons- 
vorming moeten doen.
De sportorganisaties hebben in dit op
zicht eveneens een taak. Als haar leden

dit niet belemmeren of verhinderen. 
Of het dan ook werkelijk wordt ge
daan, ligt aan de mensen zelf.

Men zal zich nu misschien afvragen: 
is dit nu christelijk? Ik dacht van wel. 
De Heer is gekomen om de machten, 
die ons geluk bedreigen, te onttronen, 
om ons weer mens te maken, om de 
sjaloom te schenken, d.w.z., om de 
mens weer in juiste relatie tot zijn 
leefwereld te brengen, zodat hij daar
van geen slachtoffer meer behoeft te 
zijn. En hieraan hebben wij mee te 
werken door de instituten en de orga
nisaties zo te structureren, dat men 
daarin volledig mens kan zijn, dat ze 
het welzijn bevorderen van ieder die 
erin werkt of ermee te maken heeft.
Omdat men geen blauwdruk bezit, zal 
men moeten blijven confronteren, 
doorlichten en herstructureren. Dus 
zich niet tevreden stellen met oplap
pen. Dat is christelijk sociaal en politiek 
geëngageerd zijn. In elke concrete si
tuatie zal men moeten nagaan, of de 
ontwikkeling het welzijn bevordert; 
zal men zo moeten handelen vanuit de 
werkelijkheid van het komen van het 
Koninkrijk, in gebondenheid aan de 
Heer als zijn medearbeiders en navol
gers, dat er tekenen van de sjaloom 
worden opgericht.

Dat beduidt: steeds in de diensthouding 
staan. Zich inzetten zowel voor de en
keling als voor de gemeenschap, en 
daarbij de structuren van de leefwe
reld ten volle betrekken, omdat juist

deze het welzijn zozeer kunnen bedrei
gen en belemmeren.

Conci’eet maken
Dit blijft echter mooie theorie, als wij 
het niet concreet kunnen maken. Daar
om wil ik nu proberen aan te geven 
hoe één en ander moet worden gerea
liseerd.
Allereerst aan de hand van de ont
wikkeling van de techniek en speciaal 
van de automatisering. De mogelijk
heid tot dit laatste is gegeven, want 
men doet niet anders dan gebruikma
ken van wat aanwezig is. De automati
sering zelf is dus het resultaat van 
menselijk denken, combineren, hande- 
leen. Ze houdt echter niet slechts een 
technische uitdaging in, maar ook een 
sociaal-economische, wil men een gees
telijke. De ontwikkeling moet immers 
dienstbaar zijn aan het welzijn van de 
samenleving.
Hoe moet de automatisering nu men
selijk blijven? Het gevaar is niet denk
beeldig, dat men zo geboeid is door 
de technische aspecten, dat de mense
lijke uit het oog worden verloren of 
worden gebagatelliseerd. Bij de in
voering en doorvoering ervan zal men 
moeten letten op de mens, die met 
computers moet gaan werken, op de 
wijzigingen in de arbeidsstructuur, op. 
de bedrijfsverhoudingen, op de werk
gelegenheid. Men zal, voor men tot in
voering overgaat, de menselijke gevol
gen moeten onderkennen, overwegen 
en toetsen aan de ■'vetten van het Ko
ninkrijk.
„Schept de invoering de mogelijkheid 
tot creativiteit, tot medemenselijkheid, 
tot samenwerken en tot het beleven 
van persoonlijke en gemeenschappelij
ke verantwoordelijkheid?”
En zo niet, wat gaan wij daaraan dan 
doen? Het spreekt vanzelf, dat men 
hierbij de inbreng van allen die het 
aangaat, niet kan en mag missen. Het 
is echter ook een zaak van de gemeen
schap, omdat haar welzijn ermee ge
moeid is. Het is een uitdaging aan ons 
mens-zijn. De techniek heeft eigen 
wetten. Deze zullen echter dienstbaar 
moeten blijven aan ons welzijn, en dus 
ondergeschikt aan die van het Konink- 
riik.

Economie
Tenslotte de economie. Zij heelt haar 
eigen wetten, maar deze zullen nooit 
een eigen leven mogen gaan leiden. 
Daarom zal men zeek voorzichtig moe
ten zijn met uitspraken als: sociaal ge
zien is het wel gewenst, maar helaas, 
de economische situatie staat het niet 
toe. Of, voor deze uitspraak; een wer
keloosheidscijfer van zoveel duizend 
is economisch gezien verantwoord. 
Natuurlijk stelt de economische situa
tie grenzen, maar worden deze niet t« 
spoedig absoluut genomen? In oorlogs
omstandigheden bijv., blijken allerlei 
dingen in eens wel te kunnen! Daarom 
moet worden nagegaan, wat nu eigen
lijk de doelstelling bij het economisch 
handelen is. Het moet gericht zijn op 
dienst aan de samenleving als geheel, 
opdat metterdaad het welzijn van ieder 
persoonlijk en van de gemeenschap 
wordt bevorderd.
Zolang er daarom nog zoveel materieel 
gebrek in de wereld is, moet de eco
nomie zo worden georganiseerd, da* 
een optimale produktie wordt gehaald, 
welke dienstbaar wordt gemaakt aan 
de hele mensheid. De economische car- 
ganisatie zal mondiaal moeten worden.
Bovendien is verantwoorde planvor
ming op lange termijn nodig in dientst 
van de sociale zekerheid voor alle men
sen. Hierbij zal dus alle discriminatie 
moeten worden vermeden, omdat men 
anders tekort doet aan de wet van de 
medemenselijkheid en zo het dicnst- 
karakter schaadt.
Dit zal offers van bepaalde groepen 
vragen. Als men inderdaad het christe
lijke geëngageerd-zijn waar wil ma
ken, zal men die moeten brengen. Ook 
hier geldt, dat men zijn leven moet 
willen verliezen om het te behouden.

Aannemingsbedrijf

Utiiiteitswerken

N.V. Nieuw Vennep

02526-541
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Hotel-pension „Dreyeroord”
Telefoon 3169 - OOSTERBEEK

Albracht N.V. -  Utrecht
BOEKBINDERIJ EN FABRIEK  
VAN PLASTIC-ARTIKELEN

Wilt u een catalogus uitgeven, 
een praktisch en mooi losbladig sys
teem opzetten,
een fraai monsterboek in plasticband 
brengen?
Laat ons dan onze vele mogelijkheden 
tonen en bel (030) - 24345, of schrijf 
postbus 26, resp. Bolstraat 20, Utrecht. 
Onze vertegenwoordigers staan tot uw 
dienst. •

GETRON HANDELS- EN 
TRANSPORTONDERNEMING
Vierambachtenkade 6 - SPIJKENISSE 

Telefoon 01880 - 2929 - 2876 
BINNENLANDSE EN 
INTERNATIONALE TRANSPORTEN 

PARTIJGOEDEREN, ZWAAR 
TRANSPORT VERHUIZINGEN

waarborgmerk voor wetenschappelijk verant
woorde genees- en verzorgingsmlddelen voor 

kleine en grote
HUISDIEREN

VEERLAAN 17 - 23 - ROTTERDAM

PRINS N.V. - DOKKUM
(Metaalverwerkende industrie)

Fabrikant  van:
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN
T e l e f o o n  0 5  1 9 0 - 2 0 4 3

N. GRIFFIOEN & ZN.
BAAMBRUGGE

Thermoshell Huisbrandolie i 
Dé brandstof voor uw 
centrale verwarming

Bel direct 02949 - 263 (2 lijnen)

• BRILLEN
• HOORTOESTELLEN
• CONTACTLENZEN

E IK E N D A L
onbetwist DE specialist

BERGSTRAAT 12. W'AGENINGEN 
TEL. ‘)8.370 - 2038

N V. R ederijen  
H aringhandel

IMPORT - EXPORT

N. Parlevliet Jr.
KATWIJK AAN ZEE

Postbus 15 -  Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantooruren 2092 - 2283

Voor adviezen en inlichtingen omtrent; 
■5j(- geldleningen en hypotheken

financiering van auto’s, caravans 
en boten
verzekeringen (er zün gunstige 
voorwaarden voor overheidsper
soneel)

is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht
Tel. 01850 - 51807

25 maart: In de eerste maanden van dit jaar zijn in Zuid Vietnam 76 personen
overleden aan builenpest. Tot 16 maart was er melding gemaakt van 
708 verdachte pestgevallen. De autoriteiten beschouwen dit nog niet 
als een epidemie. Een oorlog komt nooit alleen . . . !

26 maart: De Westduitse minister Lücke — van Binnenlandse Zaken — gaat toch
weg. Hij heeft gelukkig een Nederlandse lotgenoot, bleek uit de krant. 
Ook Pipo gaat weg.

27 maart: Simpele foto’s van naakte vrouwen — te zien in tijdschriften — wor
den door de justitie beschouwd als aanstootgevend voor de eerbaarheid. 
Hebben de heren dan wel eens gekeken naar Rembrandts tweede vrouw 
Hendrikje Stoffels, die er in het Rijksmuseum veel geraffineerder en 
wulpser bij ligt?
Aldus een advocaat over een vervolging door de justitie inzake porno
grafie. Die advocaat is kennelijk niet begiftigd met een oordeel des 
onderscheids. En maar hopen dat de rechtbank wijzer zal zijn.

28 maart: Het conflict bij „Vrij Nederland” — socialistisch weekblad zonder
dogma, zeggen ze — is bijgelegd. Weet u dat?
De tegen de hoofdredacteur dreigende redacteuren hebben er spijt 
van dat het bewuste artikel gepubliceerd is zonder voorkennis van de 
hoofdredacteur. De hoofdredacteur heeft er spijt van dat zijn artikel 
de solidariteit van zijn redactie heeft doorbroken.
Het wachten is dus op een nieuw conflict. Zo wordt een verbroken 
communicatie niet hersteld.

29 maart: Prof. dr. Klaas Dijk is overleden. Daarmee is een man met een grote
liefde voor de Gereformeerde Kerken — zonder kerkist te zijn van 
ons weggenomen. Wij hebben dat meer dan eens ervaren. Maar ook 
ondervonden we dat men hem in zijn laatste jaren heeft bedroefd door 
hem in de conservatieve hoek te drukken.
Handel liefdevol met de ouder wordende generatie!

30 maart: Zweedse voetballers zijn in Arnhem — door slechte elementen uit
Amsterdam en andere steden, zeggen ze — mishandeld. Alleen hebben 
ze er niet bijgezegd waarom.
Zou het echt allèeh aan de slechte Nederlandse elementen hebben ge
legen? Dat wil er bij ons nog niet in.

B O N

NIEUWE ABONNEE

Naam ......................... ................................................................

Volledig adres ..........................................................................................

Woonplaats: .................... .................................. ................................ .

OPGEGEVEN DOOR

Naam ..........................................................................................

Volledig adres .........................................................................................

Woonplaats: ..........................................................................................

Wenst als geschenk:

1 abonnee
lepeltje, sleutelring of brochure „De samenleving 
vernieuwen”

2 abonnees
zes cocktailprikkers in etui of 3 lepeltjes

3 abonnees
sierdoos of zes lepeltjes

Abonnementsprijs f 6.— per half jaar 

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS 

alle soorten groot en klein 
komen uit de IJssel- en Lekstreek fijn

A. VAN HOUWELINGEN 
MOORDRECHT

Telefoon 305 (01827) - Weteringstraat 4

c b
V o o r  g o e d  v e r s o r g d  d r u k t e e r k

DRUKKERIJ J. B. VAN DEN BRINK 8, Co 
Beukerstraat 77 Zutphen Tel. (5750) 4213

ZAKKEN
Voor ALLE VERPAKKINGSDOELEINDEN
T.^P A A N
Van Berckenrodestraat 15. Rotterdam-W 

TeJ 010 - 6 91 95 Telegr.; TESPA
N.V. G. HAAK
Van Berckenrodestraat 15, Rotterdam-W 

Tel. 010- 6 91 95 Teiegr. HABAG
Postbus 6043

i M P O R T - e X P O R X

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Giessendam

AANNEMERS VAN
OEVERVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Telefoon 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam

FIRMA C. VERMEER EN ZOONS
fabrieken voor gebogen hout
Teleloon 01894 • 330
OUDERKERK AAM DE IJSSEL

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen regels 
voor stoelen en tantenlls. Armleggers.
Kappen - Regels • Stijlen • enz. enz.

Snelle persen en:. 
i vakkundig personeel
A  . j , . slaan klaar, pm uw drukwerk ' :
y\y •' 'vlot en . goed -gereed. Ie niakén '

M  periodieken
M  boeken en

w\\ handelsdrukwerk

\ \  DRUKKERIJ LIBERTAS N.V.
drilt l  3 /  lè l. 0 3 b  - 1 9 4 4 6

'Sw utrecht.

A D V ER T EER

IN

N E D ER LA N D SE

G ED A C H T EN

B i

iili lÜI lii

ECHTE
KERKORGELS

OOK VOOR 
MODERNE KERKEN

ORGELBOUW

Ernst
Leeflang
APELDOORN

TELEFOON 05760-17582

S C H U I L I N G  G I E T E R I J B E N O D I G D H E D E N  N V

BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 52/T E L  05400-16461

HOTEL KRO O N '
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor recepties en partijen.

PATENT OCEAN
WERELDWIJD TÓEGEPASTE s :

A P PE ND AG ES
BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPÖMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SRECIAALFABRIE)< V

„AERZEN”
I NL.  & V E R K O O P  O C E A N  N.V. - V E L P ( G )  

ÜÈL:-;0.8 3 (1-2-- 6''2 4 .1 - T EL EX 4 5 2 7 7 - , P.B; 5 5 .

KOOP BIJ ONZE ADVERTEERDERS
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weekblad van de anti-revolutionaire partij

DR. MARTIN 
LUTHER KING

De moord op dr. Martin Luther King 
heeft ons alien geschokt. Amerika heeft 
een groot leider verloren, die het naar 
de mens gesproken niet kan missen. 
Ons medeieven gaat ailereerst uit naar 
zijn vrouw en naar zijn kinderen.
Met volie overtuiging en met voliedige 
overgave zette dr. King zich in voor 
rechtsgelijkheid, kwam hij op voor de 
arme en verdrukte. De manier waarop 
hij dit deed stempelde hem tot een 
groot man, die ver boven de middel
maat uitstak.

Na het verlies van president Kennedy 
is dit verlies opnieuw een grote slag, 
niet alieen voor Amerika, maar voor de 
gehele wereld.
Doctor King, winnaar van de Nobelprijs 
voor de vrede en ere-doctor o.a. aan 
de V.U. schreef begin 1984 een boek, 
dat in het Nederiands verscheen onder 
de titel „Waarom wij niet langer kun
nen wachten”.

Hij droeg dit boek op aan zijn vier kin
deren „voor wie ik droom van de dag 
waarop zij niet langer beoordeeld zul
len worden naar hun huidskleur, doch 
naar hun karakter.”
In dit boek is een passage gewijd aan 
de moord op Kennedy.

Hetgeen hij daar heeft neergeschreven, 
zou nu van hem geschreven kunnen 
worden. Wij laten die passage volgen 
zonder daar iets aan toe te voegen;

„De moord op president Kennedy 
doodde niet alieen een man doch een 
heel complex van illusies en hoge ver
wachtingen. Het verwoestte de mythe, 
dat haat en geweld kunnen worden op
gesloten in een luchtdichte safe om al
leen tegen slechts enkelingen te wor
den gebruikt. Plotseiing werd de af
schuwelijke waarheid geopenbaard, dat 
haat een besmettelijke ziekte is: dat 
het aanzwelt en zich verbreidt ais een 
pestilentie; dat geen maatschappij zo 
gezond kan zijn dat zij er vanzelf im

muniteit tegen verwerft. Had er een 
pokkenepidemie in het zuiden geheerst, 
dan zou men president Kennedy ge
noodzaakt hebben van zijn reis af te 
zien. Er heerste een epidemie in het

zuiden, maar zijn gevaren werden niet 
onderkend.
De negers kennen heiaas maar al te 
goed de politieke moord. In het leven 
van negerleiders heeft het fluiten van

een kogel uit een hinderlaag, de donder 
van een detonerende bom, maar al te 
vaak de nachtelijke stilte doorbroken. 
Zij hebben het iynchen ais politiek wa
pen vervangen. De gewelddadige dood 
is plotseling gekomen over mr. en mrs. 
Harry T. Moore de NAACP-leiders in 
Florida. Dominee George Lee van Bel- 
zoni, Mississippi, werd op de stoep van 
een landelijke rechtbank doodgescho
ten. De ene bom na de andere ontpiof- 
te en verwoestte woningen en kerken. 
Het jaar 1963 werd een jaar van moord
aanslagen. Medgar Evers in Jackson, 
Mississippi; William Moore in Alabama; 
zes negerkinderen in Birmingham; ga 
zo maar verder.

Het onvergeefiijke van deze maat
schappij is, dat zij niet in staat is ge
weest de daders te achterhalen en te 
straffen. Het is een harde veroordeiing 
maar een onafwijsbare wijsheid, dat de 
reden van deze slordigheid het feit 
was, dat de siachtoffers een zwarte 
huid hadden. En de haat kon straffeioos 
voortwoekeren en als een epidemie om 
zich heen grijpen — tót het de grootste 
Amerikaan trof, een zeer beminde en 
gerespecteerde president. De woorden 
van Jezus Christus: „Wat gij doet aan 
de minste mijner broederen, doet gij 
aan Mij” hadden voor president Ken
nedy meer dan een figuurlijke beteke
nis —  zij waren een letterlijke profetie. 
Wij zijn allen betrokken bij de moord 
op John Kennedy. Wij hebben de haat 
getolereerd; wij hebben de verziekende 
stimulering van het geweld op elk le
vensgebied getolereerd; wij hebben 
een leven getolereerd, dat beheerst 
wordt door de wet, volgens welke 
slechts heilig is het leven van de man, 
die onze ideeën deelt. Dit kan een ver
klaring zijn voor de golf van smart, die 
eind november 1963 over het land 
sloeg. Wij rouwden om de man, die de 
trots der natie was geworden, maar 
ook rouwden wij om onszelf omdat wij 
opeens wisten hoe ziek wij waren.”

Middenstand

Heel wat middenstanders wensen in aan
merking te komen voor hulp van het ont- 
wikkelings- en saneringsfonds voor het 
midden- en kieinbedrijf. Het is goed dat 
het fonds er is, maar aan de werking 
ervan in de praktijk vait nog wei iets te

verbeteren. Lees het artikei op pagina 6-7 
van de heer K. J. de Jong, wethouder van 
Leeuwarden.

Achttien
De stukken van de „achttien" zijn naar de 
kiesverenigingen gestuurd. Daar kunnen ze 
worden besproken. Dat is de bedoeling. 
Zie pagina 3.

Limburg
De Kamer debatteerd over Limburg en de 
moeilijke problemen van deze provincie. 
Pagina 4.

,r Beneden de maat
De resultaten die bereikt zijn op de 
tweede Unctadconferentie in New Delhi 
blijven beneden de maat vindt prof. dr. 
W. Albeda, die een deel van de 
wereldhandelsconferentie bijwoonde. De

mensen In India waren erg vriendelijk voor 
de deelnemers maar dat is niet te danken 
aan de houding van westelijke en com
munistische landen t.a.v. de ontwikkelings
landen. Zie pagina 5.

Zwaar
Minister Roolvink heeft het bij de demon
strerende bouwvakkers zwaar moeten ver
duren. Hij heeft zijn beslissingen echter 
niet lichtvaardig genomen. Integendeel het 
viel hem zwaar. De Kamer, inclusief de 
oppositie was overtuigd dat de minister 
zijn beslissing met tegenzin genomen had. 
Zie pagina 8 en 9.

Echtscheiding
Op pagina 11 vindt u het tweede artikel 
van mr. A. Herstel over echtscheiding. 
Ditmaal de procedure en de in de loop 
der jaren voorgestelde wijzigingen.

Thich Xliat Hanh

VIETNAM
De lotus in een zee van vuur

De schrijver is geboren Vietnamees, monnik 
en dichter. Hij vertelt de geschiedenis van 
zijn land, van het boeddhisme vooral. Thich 
Nhat Hanh neemt duidelijk politiek stelling.

Carillon-speciaalpocket ƒ 4.90

Verkrijgbaar in de boekhandel.

Uitgave van W. TEN HAVE N.V.

HET BEHOUD VAN UW TANDEN

I V O R O L
I Onbetwist de beste tandpasta |
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PASEN
EEN KLAROENSTOOT
TN het vagevuur van  onze vele  

vertw ijfelingen k linkt een k la 
roenstoot. W ij luisteren verbijsterd  
naar oorlogsgeweld, naar rassen
onlusten en andere Godonterende  
uitingen van  de m ensheid en daar
door horen wij de klare k lank  van  
de juichtoon m issch ien niet meer. 
E n  tóch k linkt ze! D oo r alle el
lende heen, door heftige en ver
bitterde discussies heen, door poli
tieke sp raakverw arringen  heen  
k linkt de juichende stem uit de 
bijbel, dat H ij leeft! A ls  we m aar 
luisteren, kunnen  w e het horen.

De opstanding van Christus betekent; 
vernieuwing. In een wereld vol dis
harmonie is Zijn opstanding het bewijs 
dat de harmonie terugkeren zal. En 
ofschoon de hele wereld slechts wan
klanken schijnt te kunnen vóórtbren
gen, zal er een prachtige — want pa
radijselijke — samenklank komen!
Het woord harmonie vinden we niet 
in de bijbel; maar het denkbeeld van 
volkomen samenklank en samenspel is 
een van de meest wezenlijke trekken 
van Gods Woord. Daarom geeft de 
bijbel een blijde boodschap.
Het feit dat de mens niet voldeed aan 
de wil van God, heeft van het begin af 
aan het hele wereldbestel in wanorde 
gebracht. Toen de mens de afschuwe
lijke dissonant bracht in een paradij
selijk bestel en hij zich autonoom ver
klaarde, werd hij een balling, een 
eenzame die de melodie niet meer be
grijpt. Maar de mens hunkert naar het 
volmaakte en daardoor geeft de we
reldgeschiedenis steeds weer het beeld 
van menselijke ontzagwekkende maar 
vergeefse pogingen om een nieuw pa
radijs op te richten.
De grondlegger van het ware nieuwe 
paradijs echter is Christus. Hij heeft 
door Zijn leiden datgene wat beloofd 
was tot vervulling gebracht — en nu 
breekt het nieuwe leven aan!
De christenheid herdenkt op het Paas
feest dat Hij, die de dood inging op
gestaan is. Nu mag lachen ieder die 
schreit om een verloren paradijs. Hij is 
opgestaan en door Hem is het nieuwe 
rijk komende. Dat nieuwe rijk begon 
toen Hij van zijn verslagen en verbijs
terde jongeren stoottroepers maakte 
van Zijn overwinning.
Hij leeft! En nu verzamelt Hij zich een 
nieuw volk uit alle volken om dat te 
proclameren tot burgers van Zijn nieu
we rijk.
Maar laten we niet te hoog van de to
ren blazen: dat nieuwe volk is soms 
'zwak en hei leeft dikwijls in vertwij-, 
feling. De ene keer staat het op het 
punt, de moed op te geven en een an
dere keer is het ongeduldig en 
schreeuwt het om de komst van het

'• ' '  i I  ! i,

; V,

nieuwe rijk en nu. Het nieuwe volk dat 
Hij zich verkoren heeft uit alle rassen 
en landen en talen, ontvangt vaak spot 
en sarcasme, het wordt dikwijls gehaat 
en geminacht en het wordt zelden be
grepen — maar het draagt de over
winning verder!
Wij moeten verder leven in een wereld 
van misverstanden en wanklanken. 
Maar als wij geloven in de overwin
ning van Christus op de dood en de 
vernietiging, dan kunnen wij ook ver
der leven en dan zijn we dankbaar, dat 
we verder mógen leven. Hij leeft im
mers ook! En Hij vervult immers de 
belofte, dat diegenen burgers zullen 
zijn van het nieuwe rijk die in Hem 
geloven en Zijn wil trachten te doen.

Dat is de klaroenstoot die door alles 
heenklinkt en die een echo moet geven 
in onze politieke discussies van van
daag en in onze handelingen. Het is nu 
maar de vraag of wij de stem van de 
opstanding horen die klinkt over de 
wereld.
De christen mag de zin der wereld en 
die van het eigen bestaan ontsluierd 
zien in het wonder van Pasen. Maar al 
weten wij dat God de wereld regeert, 
het is voor ons mensen niet eenvoudig 
om aan te geven hóe Hij dat doet. Wél 
mogen wij wéten, wat het eindresul
taat van Zijn regering zal zijn. We 
leven nü in de vernieling, maar dan in 
de vernieuwing, want zie: Hij leeft!

O.

COMMUNIQUÉ

VAN

HET

CENTRAAL

COMITÉ

Na afloop van de vergadering van het 
Centraal Comité, dat op 6 april j.1. bij
eenkwam, werd het volgende commu
niqué uitgegeven:

„Het Centraal Comité van de A.K. 
Partij zal als dubbeltal in de partij- 
voorzittersvacature-dr. W . P. Berg
huis bij het Partij Convent, dat op 
zaterdag 25 mei a.s. bijeenkomt, 
voordragen: 1. dr. A. Veerman te 
Rijswijk (Z.H.), thans ondervoor
zitter van het Centraal Comité en
2. dr. J. H. Jonker, advocaat en 
procureur te Amsterdam en oud- 
lid van het Centraal Comité.
Het partijbestuur maakte een be
gin met de besprekingen over de 
stukken van de „18”, welke in zijn 
volgende vergadering zullen wor
den voortgezet.”

De verdere gang van zaken zal zijn, 
dat de stembiljetten worden toegezon
den aan de kiesverenigingen nadat de 
voordracht door het Partij Convent van 
25 mei is vastgesteld.
De stembiljetten van de kiesverenigin
gen worden daarna ingewacht. op het 
partij-secretariaat tot uiterlijk donder
dag 13 juni a.s., zodat de uitslag van 
de steming kan worden bekend ge
maakt op de Deputatenvergadering 
van zaterdag 15 juni a.s., welke in „De 
Doelen” te Botterdam zal worden ge
houden.

*  *  * Mars naar Den Haag

Ér is in Nederland vrijheid van meningsuiting, vrij
heid van pers, vryheid van demonstratie.
Van die vrijheid hebben twee bouwvakarbeidersbon- 
den verleden week gebruik gemaakt door een „mars 
naar Den Haag” te organiseren. De derde bond, de 
„christelijke” deed, daarin gesteund door het C.N.V., 
niet mee. Hij vreesde, dat zulk een demonstratie, 
tegen de bedoeling van de initiatiefnemers in, licht 
tot uitingen kon leiden, die hij niet voor zijn verant
woording zou kunnen nemen.
De démonstratie is ih het algemeen ordelijk en waar
dig verlopen. Daar zijn wij bli, om. Het is een com
pliment voor de organisatoren. Maar ook zij hebben 
niet kunnen verhinderen, dat leuzen als „Roolvink 
bouwvakmisdadiger” en „Rioolvink” op het spandoek 
kwamen. A] zijn dit slechts uitzonderingen geweest, 
zij zijn meer dan voldoende om het besluit van de 
christelijke bouwbedrijfsbond ten volle te rechtvaar
digen. ^
Hoe men ook over de beslissing van minister Rool
vink denken mag (de N.C.B. is het er niet minder 
mee oneens dan de beide andere bonden), niemand 
heeft het recht hem daarom door het slijk te sleuren. 
In het Kamerdebat is wel gebleken, met hoeveel 
tegenzin hy zyn onpopulaire beslissing genomen heeft.

Ook de oppositie heeft dat erkend. Buiten twijfel 
stond, dat hij vanwege zijn verantwoordelijkheid 
meende niet anders te mogen handelen.
Wij zyn blij dat de christelijke vakbeweging zich van 
de mars naar Den Haag gedistantieerd heeft. Want 
óók dat is stellig geen gemakkelijke en populaire be
slissing geweest.

 ̂ * Schadeloossteiling
Volgende week plaatsen wij in Nederlandse Gedach
ten een overzicht van de regeringsvoorstellen om de 
schadeloosstelling van de leden van de Tweede Kamer 
te verbeteren.
De hoogte van de schadeloosstelling zal wel altijd een 
omstreden punt blijven. Evenals trouwens het tijdstip 
waarop. Daarom was het verstandig van het vorige 
kabinet een commissie te benoemen bestaande uit be
trouwbare deskundigen — die niet tegelijkertijd lid 
van de Kamer waren.
Het voorzitterschap was in handen van de bekwame 
voormallige voorzitter van de Algemene Rekenkamer, 
de heer Götzen.
Het rapport van deze commissie heeft het kabinet 
vrijwel geheel overgenomen.
Naar ons oordeel is de nieuwe regeling in beginsel 
aanvaardbaar. Voortaan bepaalt de Kamer niet langer

zelf de schadeloosstelling, maar wordt de trend van de 
ambtenarensalarissen gevolgd. De vraag vanaf welk 
basisbedrag dit voortaan moet geschieden is uiteraard 
een zaak van subjectief inzicht.
Als men echter bekwame mensen in staat wil stellen 
al hun tijd aan het Kamerwerk te geven, zal geen 
zinnig mens een daaraan aangepaste beloning afwe
zen. Het kabinet heeft gekozen voor een bedrag van
40.000 gulden per jaar voor elk Kamerlid, ongeacht de 
leeftijd, ervaring of wat dan ook.
Nu het Kamerlidmaatschap hoe langer hoe hogere 
eisen stelt kan niet worden ontkend, mede gelet op de 
honorering van bijvoorbeeld de leden van Gedepu
teerde Staten, dat dit bedrag ontverantwoord hoog zou 
zijn — integendeel.
Anderzijds achten wij het een goede zaak dat Kamer
leden voortaan niet meer daarnaast ongelimiteerd be
taalde nevenfuncties kunnen vervullen. Het maximale 
bedrag van de schadeloosstelling kan eerst worden ge
noten als het Kamerlid nagenoeg geen bijverdiensten 
heeft.
Overigens iykt het ons een goede zaak voor de ver
schillende partijen by de kandidaatstelling bijzondere 
aandacht te schenken aan de vraag of een aanstaand 
Kamerlid, ook al ondergaat hij de volledige „korting”, 
voldoende tijd beschikbaar heeft voor het Kamerlid
maatschap.
Die functie groeit uit tot een full time job op hoog 
niveau.
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A 11e kiesverenigingen hebben in 
de afgelopen week een drietal 

exemplaren ontvangen van de 
stukken van de „18”, zoals deze tot 
dusver zijn tot stand gekomen.
Ook de besturen van de Statencen
trales en Kamercentrales kregen 
de stukken, evenals de leden en de 
gasten van het Partij Convent. 
Aan de kiesverenigingen is meege
deeld, dat zij desgewenst van hun 
gevoelen blijk kunnen geven bij 
de besturen van de Statencentrales 
en Kamercentrales. Daardoor kan 
op het Partij Convent blijken, dat 
er in brede kring bezinning heeft 
plaatsgevonden.

Op 26 februari besloten de „18” iedere 
partij tijd te geve voor nader beraad 
over de ontstane politieke situatie en 
over de stand van het gesprek.
Toen enkele maanden na de verkiezingen 
van vorig jaar de besprekingen tussen 
delegaties uit K.V.P., C.H.U. en A.R.P. 
begonnen ging het er om na te gaan hoe 
de drie partijen zich fundamenteel ten 
aanzien van de politiek opstellen en of 
hierin een basis gevonden zou kunnen 
worden ..m te komen tot een nauwer 
contact.
In het stuk „Principiële uitgangspunten” 
is weergegeven va." uit welk gezichts
punt men de politiek wil benaderen, op 
welk uitgangspunt men zich wil etellen. 
Bij de gedachtenwisseling over de in- 
houd van dit stuk is echter ook duidelijk 
naar voren gekomen, dat naast een ge
meenschappelijk uitgangspunt, ook een

in hoofdzaken gezamenlijk en duidelijk 
program en overeenstemming over de 
uitvoering daarvan onontbeerlijk is.'

Besloten werd dan ook een viertal 
proefboringen te verrichten ten aanzien 
van vier vrij willekeurig gekozen onder
werpen. Zo werden vier studiegroepen 
gevormd, die respectievelijk moesten 
rapporteren over „vredespolitiek, ont
wikkelingslanden” , „rechtvaardiger in
komens- en vermogensverdeling”, „het 
functioneren van de overheid in de mo
derne samenleving” , en de „rechtsvorm 
van de onderneming”. De neerslag van 
de besprekingen t.a.v. de drie eerstge
noemde onderwerpen is te vinden in 
de gelijknamige rapporten. Over het

vierde onderwerp werd nog niet gerap
porteerd.
De beperkte deelstudies zijn van belang 
voor een voorlopig antwoord op de 
vraag of er voldoende mogelijkheden 
zijn om verder te gaan werken in de 
richting van een in hoofdzaken geza
menlijk en duidelijk program.
Naar volledigheid is in deze studies niet 
gestreefd. Wel heeft men telkens enkele 
essentiële punten naar voren willen 
halen. Evenmin is hier sprake van een 
volledig program.
Bij lezing van de stukken moet men de 
verbinding zien tussen de programpun
ten en het stuk ,.principiële uitgangs
punten”.
Bij de formulering van de program
punten heeft men niet steeds willen 
herhalen wat reeds in het eerste stuk 
stond.
Bij de discussie over de stukken in de 
kiesverenigingen en in de andere partij- 
organen en straks in de vergadering van 
het Partij Convent gaat het er om, dat 
men zich uitspreekt over de vraag of 
hetgeen in deze stukken is neergelegd 
voldoende aanknopingspunten biedt 
voor voorzetting van het beraad, ten
einde meer onderwerpen te gaan bestu
deren. Een definitieve beslissing over 
de vraag of het al dan niet tot samen
werking moet kómen, kan nog niet wor
den genomen, omdat daarvoor nog on
voldoende van eikaars opvattingen be
kend is.

Het gaat er ook niet om of hier en daar 
een woord veranderd moet worden. Aan 
de orde is de grote lijn, die in de stuk
ken tot uitdrukking is gebracht. Vindt 
men de teneur, de strekking van de 
stukken goed? Kan het gesprek worden 
voortgezet zodat het tot een uitdieping

van deze stukken kan komen? Zo ja, 
dan moeten andere onderwerpen in stu
die worden genomen, waarbij de vraag 
aan de orde is hoe men zich de realisa
tie van een program voorstelt.
Om deze vragen zal het gaan, waarbij 
tevens de politieke situatie in ogen
schouw genomen zal moeten worden.

In het schrijven aan de kiesverenigin
gen wordt er op gewezen, dat door het 
Partij Convent de verdere gang van za
ken nog nader bepaald zal worden. In 
verband daarmee verdient het naar de 
overtuiging van het Centraal Comité 
aanbeveling om nu nog niet vooruit te 
lopen op eventuele verdere ontwikkelin
gen door het aangaan van bindende — 
plaatselijke, regionale en provinciale — 
contacten met C.H.U. en K.V.P. Uiter
aard heeft dit niet betrekking op be
staande afspraken.
Ook bij een voortzetting van het ge
sprek kan niet op voorhand worden ge
zegd of dit gesprek verdere positieve 
resultaten zal opleveren en indien wel 
of het dan tot een stembussamenwcr- 
king moet komen, tot de vorming van 
een federatie dan wel tot een fusie. In 
een later stadium zal de partij zich 
daarvoor uit moeten spreken.

De prijs van dit „Interim-rapport” be
draagt ƒ 0,75 per exemplaar.
Bij bestelling van 10 of meer exempla
ren bedraagt de prjjs per exemplaar 
ƒ0,50. .

Bestellingen dienen te geschieden door 
overschrijving van het verschuldigde 
bedrag op giro 89673 ten name van A.R. 
Partijstichting te Den Haag, onder ver
melding „Interim-rapport 18” . Na beta
ling wordt het bestelde toegezonden.

ONBRUIKBAAR
ALTERNATIEF
Het Centraal Comité heeft een evenwichtig 

en duidelijk communiqué uitgegeven 
over urgente vragen en politieke verhoudin
gen. Op één constatering uit deze verklaring 
wil ik nader ingaan. Het Centraal Comité is 
t e r e c h t  van mening, dat een polarisering in 
de politiek naar de begrippen conservatief en 
vooruitstrevend niet mogelijk is.
In 1924 constateerde een schrijver, dat in het 
gehele Nederlandse parlement niemand zitting 
had, die er gèèn prijs op stelde, democraat 
genoemd te worden. En hij constateerde, dat 
dus het woord democraat een lege term was 
geworden. Want als iedereen democraat is of 
wil zijn, dan heeft het woord elke onderschei
dende kracht verloren. Hetzelfde zouden we 
krijgen, wanneer iedereen er prijs op ging stel
len, vooruitstrevend genoemd te worden en 
iedereen ontkende, conservatief te zijn. Dit is 
de forméle kant van de zaak.

Wanneer we komen tot de materiële inhoud van de 
termen, is het praktisch het beste, met name de term 
progressief nader te beschouwen. Progressie bete
kent in het Latijn vooruitgang, vordering, groei. 
Sommige Duitse progressieve» noemden hun partij 
-dan ook die Fortschrittspaftei. Zij ging later op in 
die Freisinnige Partei en wéér later veranderde de
ze partij haar naam weer in die Fortschrittliche 
Volkspartei. Men zou deze partij het best kunnen 
vergelijken met de vrijzinnig-democraten in Ne
derland, links van de liberalen.

TN zijn boek Protestantisme en progressiviteit doet 
■■■ dr. A. Hoogerwerf verslag van een onderzoek in 
Delft naar de progressiviteit onder mensen van ver
schillende kerkelijke gezindte. Hij verstaat onder 
politieke progressiviteit „een opvatting, gekenmerkt 
door het doel de in de samenleving bestaande onge
lijkheid ten aanzien van de verdeling van een be
paalde waarde volgens een bepaald verdelingscrite- 
rium te verminderen” . *). Maar bij een bepaalde 
waarde is te denken aan het inkomen, maar ook aan 
de geestelijke vrijheid. Nu heeft men bij die grote 
verscheidenheid van waarden wel eens geprobeerd, 
toch de hanteerbaarheid van de termen conserva
tisme en progressiviteit te handhaven,, door te stel
len, dat wie voor méér gelijkheid is bijvoorbeeld 
wat de inkomens betreft, óók voor een grotere gees
telijke vrijheid is, en omgekeerd. Maar zulke rede
neringen houden in de praktijk geen stand. Zij zijn 
alleen gemakkelijk voor hen, die alle opvattingen, 
van welke aard ook, die zij persoonlijk verwerpen.

' I K

DOOR H. ALGRA

bij een ander als één pakket van wensen beschou
wen.
I^ A A R  er is meer.

Onlangs werd op een vergadering van een AR 
kiesvereniging de opmerking gemaakt; ik wil, als 
het moet, wel koploper zijn, wel vol progressiviteit 
vooropgaan, maar niet op elke weg. Niet bijvoor
beeld op de weg, die met goede voornemens is ge
plaveid. De spreker begreep die opmerking niet 
dadelijk, omdat hij zich blijkbaar het spreekwoord 
niet herinnerde, waarop werd gezinspeeld. Maar de 
bedoeling van de opmerker was duidelijk. Als 
iemand mij oproept, om progressief te zijn, dan is 
mijn eerste vraag: waar wilt u naar toe? Wat is uw 
einddoel? En daarop is een antwoord als: ik wil min
der ongelijkheid in de wereld en meer egalisering, 
bepaald onvoldoende. Want daarachter komen vra
gen te voorschijn naar het waarom en waartoe. En 
dat zijn de eigenlijke principiële vragen. Alleen, 
wanneer men die vragen welbewust vermijdt, kan 
men leven in de illusie, dat allerlei progressieven 
eigenlijk hetzelfde willen, en over de gehele linie 
hetzelfde willen, wat de geestelijke vrijheid betreft 
bijv. evenzeer als wat betreft de inkomensverdeling. 
En de geschiedenis heeft wel geleerd, dat dit inder
daad een illusie is.
Er is hier juist een grote en diepe tegenstelling. 
Want er zijn mensen, die geloven in de vooruitgang. 
Dat is een taai geloof. Het wordt af en toe aan het 
wankelen gebracht, door schokkende gebeurtenissen. 
En de moderne dictaturen hebben ons soms met 
ontzetting vervuld, omdat zij tot een regime in staat 
waren, dat we ons nauwelijks meer hadden kunnen 
voorstellen. Maar altijd veert het geloof in de voor
uitgang weer op. De mens is nog altijd begrepen in 
een evolutieproces. Met de mens is het eindpunt niet 
bereikt, maar de evolutie gaat verder. En het gaat 
altijd van het lagere naar het hogere, van het onvol- 
komene naar het meer volkomene, uit.de schemering 
naar het licht. En over véle jaren, eeuwen misschien, 
zal het genus mens in een ontwikkelingsstadium zijn 
gekomen, waarvan wij ons nu nog geen voorstelling 
kunnen maken. En politiek betekent dit dan, dat 
wij moeten letten op de tendenzen in de menselijke 
vooruitgang, ze moeten onderkennen, ze moeten 
aanvaarden en bevorderen. Wij dienen de vooruit
gang. Die vooruitgang zelf gaat een soevereine eigen 
weg, maar wij hebben de keus, meegaan of achterop 
geraken. De vooruitgang is zich zelve een wet en 
geeft ons een wet.

■pR zijn ook mensen, die hebben geleerd, dat de 
A-' macht der zonde ontzettend groot is en telkens 
weer het leven verderft. De zonde is niet redelijk te 
verklaren. Als we getuige zijn van een diepe val in

de zonde, zijn we geneigd te zeggen: hoe kan dat 
nou? Wie had dat van zo iemand kunnen denken? 
Maar wij weten, dat de zonde niet rationeel te ver
klaren is. Zij is juist daarom zo verschrikkelijk, 
omdat zij in haar werking en haar macht nooit te 
berekenen valt. Het is geen wonder, dat die macht 
soms is gezien als een noodlot.
Wie zijn bijbel kent, die weet van de macht van de 
zonde. En dus gelooft hij niet in de vooruitgang. 
Maar 'wèl in de reformerende kracht van het evan
gelie. Dat evangelie sluit zich niet aan bij het opti
misme van het vooruitgangsgeloof. Het ontmaskert 
de mens, maar het leert hem ook de nieuwe gehoor
zaamheid langs de weg van bekering. En hoe meer 
wij bij en uit dat evangelie leven, hoe ernstiger onze 
kritiek wordt op de ongerechtigheid in de wereld. 
Die bijbelse term ongerechtigheid raakt het leven 
dieper dan alle gepraat over ongelijkheid, ook in de 
verdeling van waarden.

Maar ook hoe sterker djn de roeping groeit, om 
reformatorisch werkzaam te zijn, zodat het leven 
van ons volk en van de andere volken meer komt 
onder beslag van het evangelie. Men mag zulk een 
reformatorisch streven progressief noemen. Mits 
men goed verstaat, dat het in zijn diepste zin een 
andere, een sterkere, een bewogener, een geloviger 
en ook een bescheidener progressiviteit is dan die 
wordt gevonden bij hen, die in de vooruitgang ge
loven. Ok bescheidener, omdat wij dan weten, dat 
wij zelf maar een klein beginsel der nieuwe gehoor
zaamheid in ons hebben.

TlfAAR het is een vergissing, te denken, dat zij, die 
zo reformatorisch werkzaam willen zijn uit de 

kracht van het evangelie, in de praktijk toch hetzelfde 
willen of in hoofdzaak hetzelfde, als zij, die geen 
ander geloof kennen dat dat in de vooruitgang van 
het menselijk geslacht.

*) In 1901 stemden de A.R. tegen de leerplichtwet. 
Die leerplichtwet moest leiden tot een betere ver
deling van het lager onderwijs over alle klassen der 
bevolking. Dus bewezen de A.R. door hun tegen
stemmen niet progressief, maar conservatief te zijn 
op dit punt. Het volgt logisch uit de definitie van 
dr. Hoogei-werf. Maar juist daardoor is het duidelijk, 
hoe simplificerend zulk een etikettering is. De A.R. 
waren niet tegen een betere verdeling van het lager 
onderwijs over alle klassen der bevolking. Zij waren 
tegen, omdat de wet in dit stadium leidde tot een 
ongelijke verdeling der geestelijke vrijheid. Vele 
voorstanders van de school met de bijbel werden 
met bedreiging door de strafwet gedwongen, hun 
kinderen naar de openbare school te sturen.
Dat in A.R.-kringen de betekenis van goed onder
wijs voor alle klassen der bevolking werd verstaan, 
blijkt uit de oprichting van honderden scholen met 
de. bijbel op eigen kosten. Zq hadden ook bezwaar 
tegen de leerplichtwet vanwege de bureaucratische 
regulering van de schoolplicht van staatswege, 
waarbij naar hun gevoelen de overheid niet de ver
antwoordelijkheid der ouders hij verwaarlozing van 
het kind corrigeerde, maar die verantwoordelijkheid 
overnam. Het is duidelijk, dat pogingen, om dit 
standpunt op grond van haar algemene definities als 
conservatief te etiketteren, niet aanvaardbaar is.
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HET
MOEILIJKE 

MBUR 
PROBLEEM
Zeker, het was een taai debat.

Van weerskanten: de Kamer 
en de minister. De liberaal Por- 
theine miste —  zoals hij zei „de 
warme gloed”. Geen wonder, want 
van hem was die gloed zeker niet 
uitgegaan. Men kan zich dan ook 
beter warmen aan de warmte van 
een ander!
Toch heeft dit debat op bepaalde 
punten wel enige onrust weggeno
men. De herhaalde verzekering 
van de minister dat er beslist geen 
enkele mijn zal sluiten zonder dat 
te voren vast staat dat er voldoen
de werkgelegenheid is, is op zich
zelf eèn zekere geruststelling.

Maar de oppositie vond dit feit en de 
andere toezeggingen beslist onvol
doende en kwam met forse moties, die 
afgestemd waren op de inhoud van de 
door deze voorgedragen redenen. Ove
rigens moet der waarheid getrouw wor
den opgemerkt dat een aantal sprekers 
uit de zo geheten „regeringsfracties” 
— met name de heren Maenen (K.V.P.) 
en Van der Peijl (C.H.U.) in hun aan- 
vangsrede,, vrij hoog van de toren blie
zen door een groot aantal concrete 
verlangens op tafel te leggen. Na de 
beantwoording door de minister wer
den deze verlangens niet zo sterk meer 
vernomen.
Hetgeen ongetwijfeld niet als oor
zaak had dat de minister hen had over
tuigd. Zij waren kennelijk wat te hoog 
te paard gezeten — al is dat geen won
der als men de Limburgse situatie van 
binnenuit grondig kent. En zij hadden 
bovendien wat te weinig beseft dat 
de Limburgnota van het kabinet, over
genomen van het kabinet^Cals-Den Uyl, 
ten doel had de werkgelegenheid voor

CENTRALE
VERGADERINGEN

WIJ KOMEN 
BIJEEN
Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in 
de verschillende delen van het land 
worden gehouden.
Ditmaal de volgende:
• De ARJOS en de CHJO in Friesland

organiseren op vrijdag 26 april de 
slotavond van dit. seizoen.
Plaats van samenkomst is „ ’t Knoop
punt”, Notenstraat 4 te Leeuwarden. 
Aanvang 19.45 uur.
De staatssecretaris van Defensie 
(Marine) de heer A. van Es zal spre
ken over „Defensieproblemen”. •

• Het Provinciaal Verband van de AR
JOS in Drente houdt zaterdag 20 
april in Hoogeveen haar jaarverga
dering en studieconferentie.
Aanvang van de jaarvergadering
10.00 uur.
Aanvang studieconferentie 13.45 uur. 
Op de conferentie zal dr. C. Boertien, 
lid van de Tweede Kamer spreken 
over „Gezag in discussie”, met daar
op aansluitend.een discussie over dit 
referaat.
Na de maaltijd zal mevrouw J. M. 
Fousert-Bijloo vertellen over haar 
reis naar Israël, tevens wordt er een 
film over dit land vertoond.
De kosten voor de conferentie, inclu
sief maaltijd bedragen ƒ 5,50 p.p.

Limburg te versterken en te verbete
ren omdat de kolenmijnen gesloten 
moesten worden. Met name de opposi
tie speelde het spel door met alle na
druk de aandacht te vi’agen voor de 
gehele werkgelegenheidssituatie in 
Zuid-Limburg. In dat bredere verband 
gaat het niet alleen om de mijnen. Er is 
inderdaad een forsere aanpak nodig — 
dat erkenden de sprekers van alle 
fracties, om deze provincie aan meer 
werkgelegenheid te helpen.
De vraag was of het rechtvaardig is de 
gevolgen van het landelijk werkgele
genheidsprobleem alleen voor Limburg 
ook mee te laten wegen. Het probleem 
van hèt noorden des lands is ook in 
volle omvang aanwezig.

De Limburger
De KV.P.-er Jan Maenen legde zeer 
sterk de nadruk op zijn dringend ver
langen — nog net geen „eisen” — niet 
alleen de gevolgen van de sluiting der 
mijnen op te vangen. Er is een onlos
makelijke samenhang gekomen tussen 
de beslissing over de subjectieve steun
verlening aan de particuliere mijnen 
en sluiting van de mijnen en het pro
bleem van een herstructurering in ge
heel Zuid-Limburg.
De mijnnota van het kabinet-Cals voor 
1965 moest nu worden gezien in het 
licht der huidige situatie. Niet langer is 
noodzakelijk het opvangen van de men
sen die door deze sluiting werkloos 
worden. Veeleer is het nodig het creë
ren van nieuwe — veel nieuwe arbeids
plaatsen. Herindustrialisatie van Zuid- 
Limburg is nodig. Van belang was ook 
dat de toepassing van de vastgestelde 
regelingen, bijv. de investeringspre- 
mieregeling vooral soepel moet zijn. 
De procedure is tijdrovend en inge
wikkeld. En waarom de provinciale 
instanties niet meer ingeschakeld? Ach
teraf bezien' kon in deze klacht de
zelfde toon worden beluisterd als de 
latere kritische opmerking van de com
missaris der Koningin in Zuid-Holland: 
wat zijn wij toch perfectionisten en 
wat kost dat toch veel tijd en geld. 
In feite vroeg de heer Maenen de liqui
datie vah de nota 1965. Zeker, deze 
nota heeft goed gewerkt in het aan
vangsstadium, maar de situatie is daar
na zó verslechterd dat er een geheel 
nieuwe dimensie in het beleid moet 
worden ingebouwd.

Toch verbeteren
Voor de A.R. fractie heeft drs. Zijlstra 
een evenwichtig pleidooi gehouden tot 
verbetering van de situatie in Limburg. 
De zaak is niet zo, dat er alleen de ge
dachte mag heersen dat de afbouw van 
de mijnindustrie de oorzaak van de 
moeilijkheden van nu zijn. Limburg is 
het slachtoffer van een dubbele crisis: 
een structurele èn een conjuncturele. 
Het gevolg daarvan is ook een maat
schappelijke drainering: een uittocht 
van intellectuelen èn van jonge ar
beidskrachten. Als dat doorgaat zal in 
Limburg een verschraling beginnen van 
het leefklimaat in de bedi’eigde stre
ken.

Naast de ook door anderen bepleite 
maatregelen, opperde hij het denkbeeld 
een stelsel van pijpleidingen van bij
voorbeeld het Botlekgebied naar Zuid- 
Limburg aan te leggen. De aanvoer van 
grondstoffen zou voor de opbloei en 
verdere uitbreiding van de chemische 
industrie van wezenlijk belang kun
nen zijn.
Het uitstralingseffect van het (nog) 
sterke westen zal daardoor vergroot

worden — de aanvoer langs de weg van 
gevaarlijke grondstoffen zou sterk be
perkt worden, terwijl de aanvoer van 
deze stoffen naar verder weg gelegen 
gebieden aanmerkelijk wordt verge
makkelijkt.

Hij was niet gerust over de verstrekte 
ministeriële cijfers. Te minder, omdat 
naast de werkloos geworden actieve 
werkkrachten er óók de noodzaak is 
de groeiende bedrijfsbevolking (de 
schoolverlaters o.a.) op te vangen.
De voorgestelde steun aan de particu
liere mijnen — hoezeer op zichzelf ge
rechtvaardigd — roept toch kritische 
vragen op. Al vast zou staan, dat straks 
nog behoorlijke dividenden zouden zijn 
te verwachten, is die steun dan verant
woord?

Een duidelijk antwoord is van groot 
belang. De heer Zijlstra concludeerde 
op dit punt dat het hier gaat om be
langrijke bedragen te besteden voor 
een heel belangrijk doel. De regerings
maatregelen geven blijk dat de proble
matiek van Limburg hier zwaar heeft 
gewogen. Maar óók, dat het kabinet 
bereid is op redelijke wijze met de be
langen die in het geding zijn, rekening 
te houden.
De A.R. fractie is duidelijk bereid hier
van met nadruk blijk te geven.

Een andere Limburger
Dr. ir. Ooele (P.v.d.A.) was bijzonder 
verontrust. De inkrimping van de mij
nen gaat veel sneller dan gedacht was. 
Niet alleen dat er hoge werkloosheids
cijfers zijn — ook trekt de bevolking 
weg. Vele gemeenten komen daardoor 
in moeilijkheden. Kennelijk dé activi
teiten in het noorden des lands in
dachtig, wilde hij ook voor Limburg 
een sterk trekpaard. Een grote in
dustriële vestiging, die op haar beurt 
een aantal toeleveringsindustrieën zou 
aantrekken. Als dat trekpaard niet 
voorhanden is dan moet de overheid 
dat maar fokken. Waarom mag Lim
burg niet wat meer profiteren van het 
aardgas? Dat is toch de laatste dreun 
op het hoofd van de steenkolenin
dustrie geweest!

Meer dan trekpaard
De verantwoordelijkheid van de over
heid gaat verder dan het scheppen van 
vervangende werkgelegenheid zei mr. 
Portheine van de V.V.D. Maar — in te
genstelling tot de heer Oele — wees hij 
de gedachte van een trekpaard in feite 
af. Wees voorzichtig met één grote in
dustriële motor! Men moet duidelijk 
aandacht hebben voor de mogelijkhe
den van ondernemingen van klein en 
middelgroot formaat. Naast de belang
rijke kansen die er ook moeten zijn 
voor het typische middenstandsbedrijf. 
De heer Portheine — een belangrijk 
man in de neutrale middenstandsorga
nisatie — wist waarover hij sprak.
Hij meende dat er minstens hef drievou
dige op tafel moest worden gelegd om 
te kunnen komen tot voldoende ver
vangende werkgelegenheid. Ook ten 
bate van de bou-wvakkers! Een vertra
ging in de afbouw van de mijnin
dustrie kon wel eens nodig zijn. De 
vele miljoenen, die daardoor tijdelijk 
vrij komen kunnen dienen voor een 
bijzondere aanpak ten behoeve van 
nieuwe werkgelegenheid.

P.v.d.A. dreigt

staande de verwerping van alle moties. 
De bevolking in de mijnstreek had er 
toch wel zoveel aan, dat hij over zijn 
bezwaren tenslotte heenstapte.
Eén ondertekenaar van het bewu.ste 
wetsontwerp — de heer Den Uyl 
(P.v.d.A. )als toenmalige minister van 
Economische Zaken — heeft zich ook 
laten horen in het debat.
Nu zed hij: ik had de bedoeling meer 
te doen dan alleen ten behoeve van de 
mijnwerkers. Nu deze regering in een 
versneld tempo de sluiting van de mij
nen wenst, in een tijd waarin de con
junctuur terugloopt zullen er tiendui
zend werklozen extra zijn zonder een 
toeneming van het aantal nieuwe ar
beidsplaatsen. „De toekomst is voor 
Limburg maar somber”. Waarop de
K.V.P. terugsloeg met het verwijt, dat 
Limburg alleen maar nadeel zou on
dervinden van deze moedeloze conclu
sie van de heer Den Uyl.

De heer Oele dreigde de minisier bij 
voorbaat. Niet alleen met woorden, 
maar hij kondigde voor de beantwoor
ding al een aantal moties aan.

„Als de minister niets wil of tot niets 
in staat is moet hij dat maar zeggen en 
de consequenties daaruit trekken”. 
Politiek gezien tilt de P.v.d.A. zeer 
zwaar aan deze zaak. Het beleid in 
Limburg is voor hen een toetssteen 
voor wat het kabinet kan er. wil doen 
voor de werkgelegenheid buiten de 
Randstad Holland. Twee moties bege
leidden later zijn dreiging: 50 miljoen 
méér voor de werkgelegenheid,'meer 
financiën voor de noodlijdende ge
meenten, actievere spreiding van rijks
diensten en stimuleren tot meer vesti
gingen van overheids- en particuliere 
bedrijven.

Overigens zou later blijken dat de 
heer Oele het betreffende wetsontwerp 
over de subjectieve steun aan de mij
nen toch zou aanvaarden — niettegen

Drs. R. Zijlstra
. . .  evenwichtig betoog . . .

Minister antwoordt
• Wij houden vast aan het beleid zo

als dat oorspronkelijk is ontworpen.
• Aan aUen die bij de inkrimping van 

de kolenproduktie betrokken zijn. is 
vervangende werkgelegenheid aan
geboden.

• Dé extra moeilijke situatie in Lim
burg is niet het gevolg van de 
kolenmijnensluiting maar van de 
conjunctuur in het algemeen. Het 
verhaal van de P.v.d.A. is overtrok
ken en ongenuanceerd.

• Er komt geen vertraging in het in- 
krimpingsbeleid. Dat zou de situatie 
nog verslechteren en versluieren.

• Er is een krachtig streven bij het 
kabinet nieuwe bedrijven te vesti
gen — zelfs met staatsdeelneming, 
indien nodig.

• Nieuwe toezeggingen over verplaat
sing van rijksdiensten naar Limburg 
zijn niet gedaan.

• Geen mijnsluiting zonder gegaran
deerde vervangende werkgelegen
heid.

• Naast het vertrek van 6 a 7.Ö00 
mensen uit Limburg is er toch ook 
een invoer van rond 5.000 man door 
de vestiging van de Af cent (Navo- 
onderdeel) in Brunsum.

• Alleen goedkoop aardgas voor nieu
we vestigingen.

• Als straks blijkt dat de regerings- 
. maatregelen met betrekking tot

werkloosheid in ons land onvoloen- 
de zijn, zal dit proces tijdig worden 
herzien. Ook voor Limburg.

• Geen dwang als het gaat om over
plaatsing uit de Randstad Holland 
naar bedrijven. Wel door overre
ding.

• De controle op de particuliere 
mijnen is voldoende geregeld. 
Voortdurend worden er door de 
rijksaccountantsdienst grondige on
derzoekingen gedaan.

De Kamer heeft het minister Leo de 
Block (K.'V.P.) niet gemakkelijk ge
maakt. Zowel het debat over de po
sitie van Zuid-Limburg als het debat 
over het Ultra Centrifuge Project (van 
prof. Kistemaker) heeft van de minis
ter bijzonder veel in een korte tijd 
gevergd. Mede door de talloos vele, 
soms felle interrupties van veel Ka
merleden. Hij heeft zich er echter man
moedig doorheen geslagen, zonder ge
zichtsverlies. Het vertrouwen van de 
Kamer in zijn beleid is er beslist niet 
minder om geworden K.
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TWEEDE UNCTAD 
BLIJFT BENEDEN 
DE MAATDOOR Prof. Dr. W. ALBEDA

De tweede Wereld Handels Con
ferentie, die in de maanden fe

bruari en maart in New Delhi 
gehouden is, heeft in ieder geval 
een belangrijk resultaat geboekt. 
Op niet mis te verstane wijze heb
ben de rijke landen (van Oost en 
West) gedemonstreerd, dat zij als 
het er op aankomt nog steeds de 
eigen belangen zo zeer in het oog 
hebben, dat zij het wereldprobleem 
niet zien, althans niet in staat zijn 
een beleid te voeren, dat ook maar 
in de verte tegemoet komt aan de 
wereldsituatie.

In 19G1 nam de Algemene Vergadering 
der Verenigde Naties een resolutie aan, 
waarin de periode 1961-71 werd uit
geroepen tot „ontwikkelingsdecade”. . In 
de komende 10 jaar zal men streven 
naar een groei van het Bruto Nationaal 
Product der Ontwikkelingslanden met 
ca. 5“/o per jaar. We schrijven nu 1968, 
en het is niet zo moeilijk om vast te 
stellen, dat die 5",'o niet bereikt zullen 
worden. Tot nu toe groeit het Nationaal 
Product in deze landen gezamenlijk met 
2 a 3"/i) per jaar. Dit betekent, dat de 
kloof tussen de arme en de rijke landen 
nog regelmatig groter wordt. Het wordt 
met het jaar duidelijker, dat tenzij er 
een ontwikkelingsbeleid komt op we
reldschaal de economische verhoudin
gen in de wereld voortdurend slechter 
zullen worden. Stijgende welvaart voor 
de reeds comfortabel levende één derde 
der wereldbevolking, blijvende armoe
de voor het tweederde deel der mens
heid in de ontwikkelingslanden.
Een wereldbeleid is een illusie wanneer 
er geen instantie is die wereldbeleid kan 
opzetten en uitvoeren. Vandaar dat in 
1962 besloten werd om de UNCTAD op 
te richten. Deze organisatie van de Ver
enigde Naties is het resultaat van een 
compromis. De ontwikkelingslanden 
wilden een permanente organisatie. De 
ontwikkelde landen zagen liever een 
wat lossere organisatie. Zodoende kwam 
er een periodieke wereldconferentie, een 
een permanente Raad voor Handel en 
Ontwikkeling.
Handel en ontwikkeling. Deze twee za
ken werden terecht in één organisatie 
aan de orde gesteld. De -ontwikkeling 
in de arme landen, is slechts mogelijk 
als er de ruimte geschapen wordt voor 
een nieuwe arbeidsverdeling in de we
reld. Niet slechts moet de produktie in 
de landbouw en de industrie in de arme 
landen van de grond komen, zij moeten 
ook in staat zijn de produktie van de 
arme landen te verkopen. Belemmerin
gen voor de wereldhandel, van welke 
aard ook, moeten opgeruimd worden. 
Maatregelen moeten genomen worden, 
die voorkomen, dat produktiestijging 
slechts tot prijsdaling werkt enz.

De eerste Wereldhandelsconferentie van 
1954 bracht dit wereldomvattende be
leid voor handel en ontwikkeling nog 
niet. Een poging van de ontwikkelings
landen om een reeks beginselen voor 
de w’ereldhandel aangenomen te kr(j- 
gen, faalde. De meeste beginselen kon
den slechts aangenomen worden met de 
stemmen der arme landen voor, terwijl 
de rijke landen tegenstemden of zich 
onthielden van stemming. En daar de 
conferentie zijn wil niet bindend kan 
opleggen aan de deelnemende landen 
hebben met meerderheid aangenomen 
principes geen rechtskracht.
Wat de eerste UNCTAD van 1954 wel 
bracht, was een machhierie. Deze ma
chinerie kon in de jaren 54-58 nog geen 
actie opleveren. Wel legt de uitstekende 
documentatie, die ter beschikking van 
de conferentie lag, er getuigenis vanaf, 
dat deze machinerie studib en ideeën 
heeft opgebracht, die actie kunnen hel
pen voorbereiden.

Nederlanders op de Unctad. V.l.n.r. PvdA-senator P. Damming, proj. Albeda er 
W .  V . Tilburg (vakbeweging).

De eerste UNCTAD bracht ook het in 
blok optreden der ontwikkelingslanden, 
de 77, zoals ze toen genoemd werden. 
Deze groep van 77 (de naam bleef, hoe
wel het aantal ruim gepasseerd is) de 
tweede UNCTAD een dienst bewezen 
door de opstelling van het Charter van 
Algiers. Dit is een document, dat vooral 
door z'n zakelijkheid en redelijkheid in
druk moet maken.

Charter van Algiers
Het Charter van Algiers begint met de 
feiten. De ontwikkelde landen zien het 
inkomen per hoofd per jaar groeien met 
$ 60,—., de ontwikkelingslanden hebben 
een gemiddelde groei van $ 2,— per 
hoofd per jaar. Het aandeel van de ont
wikkelingslanden in de wereldhandel 
daalde van 27“/o in 1953 tot slechts 19,3“/o 
in 1966. Door de groeiende schuldenlast 
ziet het er naar uit dat de ontwikke
lingslanden tegen 1970 net zoveel aan 
rente en aflossing zullen moeten beta
len, als zij aan kapitaal uit de rijke 
landen ontvangen.
UNCTAD één bracht weinig beloften, en 
van de beloften die gedaan zijn, kwam 
niets terecht. De bescherming van de 
eigen landen der ontwikkelingslanden 
werd versterkt; op de export produkten 
der arme landen blijven hoge fiscale 
lasten drukken; er blijven hoge invoer
rechten bestaan voor deze produkten. 
De taakstelling der ontwikkelde landen, 
l “/o van het nationaal inkomen aan ka
pitaal over te dragen aan de ontwikke
lingslanden, werd niet bereikt, de totale 
stroom van kapitaal uit de rijke landen 
naar de arme landen bedroeg in 1961 ca. 
0,87“/o van het bruto nationaal produkt 
van de rijke landen. In 1966 was dat 
0,62"/o, enz. In plaats van verbeteringen 
kan slechts van verslechteringen ge
sproken worden in de periode tussen 
UNCTAD I en II,

Actieprogram
Vandaar dat de ontwikkelingslanden een 
actieprogram voorstelden. Dit program 
omvat 21 pagina’s. Ik doe slechts een 
greep:
— Het afsluiten van overeenkomsten 

per produkt voor een aantal tropi
sche landbouwprodukten, die op de 
vrije markt onaanneembare grote 
prijs.schommelingen ondervinden.

— Geen nieuwe invoerbelemmeringen 
door ontwikkelde landen. Het teniet 
doen van belemmeringen, die sinds 
1964 werden ingevoerd.

— Een program moet worden aanvaard 
voor de afschaffing van de handels
belemmeringen van alle grondstof
fen en halffabrikaten uit de ontwik
kelingslanden.

— Het afschaffen van systemen van 
voorkeursbehandeling van produkten 
uit enkele ontwikkelingslanden (zo
als b.v. de voorrechten van enkele 
Afrikaanse landen in het kader van 
hun associatie bij de EEG).

— Als produkten uit ontwikkelingslan
den concurreren met produkten, die 
in ontwikkelde landen zelf worden

voorgebracht moeten de ontwikkel- 
'  de landen in een redelijk deel van 

de groei van hun binnenlandse vraag 
voorzien door invoer uit ontwikke
lingslanden.

— Geen aanmoediging van oneconomi
sche produktie van goederen in ont
wikkelde landen, die goedkoper in 
ontwikkelingslanden kunnen worden 
geproduceerd (zoals suiker binnen de 
EEG bijvoorbeeld).

— UNCTAD II zou een overeenkomst 
moeten inleiden, waarbij aan alle 
ontwikkelingslanden toegestaan 
wordt hun halffabrikaten en indus- 
trièprodukten onbelemmerd en on
belast in te voeren op de markten 
der ontwikkelde landen.

— Ieder ontwikkeld land moet er voor 
zorgen dat een kapitaalstroom van 
tenminste l"/o van het bruto natio
naal produkt, netto naar de ontwik
kelingslanden vloeit. (Nederland 
heeft tegen het einde van het 
eerste ontwikkelingsdecade, reeds op 
zich genomen, dat aan overheidshulp 
l “/o van het netto nationaal inkomen 
jaarlijks aan ontwikkelingshulp zal 
worden besteed. Het netto nationaal 
inkomen is ±  25“/o kleiner dan het 
bruto nationaal inkomen, maar de 
Nederlandse regering spreekt alleen 
over publieke hulp, terwijl het Char
ter van Algiers particuliere en pu
blieke kapitalen samenneemt).

— UNCTAD II moet een werkprogram 
maken voor de scheepvaartcommis- 
sie. De ontwikkelde landen moeten 
de ontwikkelingslanden helpen bij ’t 
opzetten van een eigen handelsvloot, 
bij het ontwikkelen van hun eigen 
transportassurantie enz., waardoor 
het vervoer van de produkten uit de 
ontwikkelingslanden niet langer een
zijdig aan de ontwikkelde landen in
komsten oplevert.

Het Charter van Algiers vraagt dus; 
Maatregelen om de prijsval van de uit- 
voerprodukten der ontwikkelingslanden 
te stuiten; vrije invoer van landbouw- 
en industrieprodukten uit de ontwikke
lingslanden in de ontwikkelde landen; 
een (bescheiden) financiële bijdrage; 
steun bij de ontwikkeling van een eigen 
transportapparaat.
Hier liggen inderdaad knelpunten voor 
de economische ontwikkeling der arme 
landen. Zij moeten in staat gesteld wor
den hun produkten op de markten der 
rijke landen aan te hieden tegen prijzen 
en onder omstandigheden, die het hen 
mogelfjk maken van de opbrenst te 
leven en uit de opbrengst te sparen. 
Daarnaast moet er een kapitaalstroom 
zfjn van noord naar zuid, die een rede
lijke groei van het nationaal produkt 
der ontwikkelingslanden mogeiyk 
maakt. In het kort: de voorwaarden 
moeten worden geschapen’ waarin de 
arme landen zichzelf kunnen ontwikke
len.

Werkelijkheid van Unctad II
De tweede Wereldhandelsconferentie

werd gehouden onder ongunstige om
standigheden. De belangrijkste westelij
ke landen zagen zich geconfronteerd 
met een economische terugslag. De Ver
enigde Staten zien hun zo sterk geachte 
dollar wankelen onder de loodzware 
last van de oorlog in Vietnam (die thans 
$ 30 miljard per jaar kost, d.w.z. 3 x de 
totale stroom van kapitaal die naar de 
ontwikkelingslanden gaat), Engeland 
worstelt om zijn betalingsbalans slui
tend te maken. De EEG landen zien zich 
geplaatst tegenover het werkloosheids
probleem enz.'
Terwijl in de plenaire bijeenkomsten 
van de conferentie de ene na de ande
re vertegenwoordiger der rijke landen 
schone woorden sprak, bleek het moei
lijk zaken doen in de werkcommissies. 
De meeste westelijke landen stelden zich 
op als onderhandelaars die niet bereid 
zijn iets aan te bieden, als de tegenpartij 
geen tegenprestatie te leveren heeft. De 
houding, die er toe leidde, dat in de 
eerste UNCTAD een stelsel van regels 
voor de wereldhandel de stemmen der 
westelijke landen niet kon winnen, om
dat deze landen zich niet wilden binden 
aan regels, die inbreuk maken op hun 
„recht” om niet meer te doen dan hen 
past, bleek nog springlevend.
In vrijwel elke werkgroep of subcom
missie bleek, dat de grote westelijke lan
den niet bereid zijn verplichtingen op 
zich te nemen ten behoeve van de we
reldeconomie. Zij willen niet meer doen 
dan hun, gegeven de eigen positie, 
schikt. Gelukkig waren er uitzonderin
gen. De Zweden hebben met een hard
nekkigheid, die de meeste westelijke 
landen mateloos ergerde, een positieve 
rol trachten te spelen. Ook de houding 
van Nederland stak grmstig af tegen 
die van andere westelijke landen, al 
blijkt steeds duidelijker, dat het feit dat 
wij partners zijn in de EEG, (die een 
landbouwbeleid voert, die volledig in 
strijd is met het Charter van Algiers, en 
een assaciatie-overeenkomst met de 
Afrikaanse landen kent, die daar even
min in past) die ons verhindert werke
lijk op geloofwaardige wijze aan de ver
langens der ontwikkelingslangen tege
moet te komen. De houding der commu
nistische landen was dezelfde van de 
eerste UNCTAD.
Zeer fraaie woorden werden gesproken, 
hooggestemde resoluties werden inge
diend, maar de communistische landen 
zijn evenmin als het westen bereid zich 
te verplichten tot stappen, die niet inge
geven worden door het nationale eigen 
belang. In vele gevallen doen deze lan
den alsof alleen het westen partij is in 
de conferentie. Ergerlijk is hun stelling, 
dat omdat de communistische landen 
nooit koloniën hadden, zij ook niet kun
nen vallen onder de norm van iVo ka
pitaalstroom naar de ontwikkelingslan
den, alsof men ontwikkelingshulp zou 
kunnen gronden op een soort recht op 
schadeloosstelling. Ook de communisti
sche landen zijn nog zo gevangen in de 
waan van hun zelfgenoegzame souve-

• Vervolg op pag. 7
Overal vriendelijke belangstellende mensen, waar dikwijls een praatje mee werd gemaakt.
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HET ONT- 
WIKKELINGS- 
EN SANERINGS- 
FO N D S Y O O R D E 
MIDDENSTAND 
N DE PRAKTIJK

„Niet alleen de vraag waar 
uiteindelijk de vrijkomende 
omzet terecht komt speelt een 
grote rol, maar evenzeer de 
vraag naar het meest effectieve 
gebruik van de overblijvende 
bedrijfspanden, naar de 
uitschakeling van de bedrijfs- 
panden van de uittredende 
ondernemers en naar de 
vrijkomende arbeid van de 
uittredende ondernemer. Aan 
al deze facetten kan bij de 
begeleiding aandacht worden 
besteed. Pas dan kan er 
werkelijk een zo groot 
mogelijke structuurverbetering 
verwacht worden N

DOOR K. J. DE JONG

A an de instelling van het O & S 
Fonds voor het midden- en 

kleinbedrijf zal de naam van de vroe
gere staatssecretaris van Economi
sche Zaken, drs. J. A. Bakker, voor
goed verbonden blijven. Hij was het 
immers, die op 6 oktober 1964 de com
missie ontwikkelingsfonds voor het 
midden- en kleinbedrijf instelde.
(De commissie-Goldschmidt). Toen 
deze commissie binnen het tijdsbestek 
van een j aar kans zag haar rapport 
„Ontwikkeling en Sanering van het
midden- en kleinbedrijf” aan de
staatssecretaris aan te bieden zag hij 
kans om het overleg met de centrale 
middenstandsbonden zodanig te voe
ren, dat op 21 september 1966 de
„Stichting Ontwikkehng en Sanering 
voor het Midden- en Kleinbedrijf” 
kon worden opgericht.
Doel en taak van deze stichting was te 
bevorderen, dat minder rendabele onder
nemingen tot ontplooiing zouden komen 
dan wel zouden worden opgeheven. Dit 
zou kunnen geschieden door middel van: 
a. ontwikkeling, door hulp te verlenen 
aan ondernemers bij het tot ontwikkeling 
brengen van hun bedrijven, die buiten 
hun schuld niet voldoende tot ontplooiing 
waren gekomen of op de snelle algemene 
ontwikkeling achter waren geraakt; 
b. sanering, door te bevorderen, dat te 
kleine bedrijven, die hun eigenaars geen 
redelijk inkomen meer zouden kunnen 
verschaffen en waarvoor geen behoorlij
ke ontplooiingskansen meer aanwezig 
zijn, zouden worden opgeheven.
Het duurde tot het voorjaar 1967 dat de 
stichting zich tegenover de buitenwereld 
kon presenteren. Toen waren de diverse 
commissies samengesteld, die hun advi
serende en beslissende functies konden 
uitoefenen. Dat er reeds direct volop werk 
aan de winkel was moge blijken uit het 
feit, dat er begin april 1967 reeds 7200 
aanvragen van kleine zelfstandigen wa
ren binnengekomen om „gesaneerd” te 
worden, terwijl dit aantal een maand la
ter reeds meer dan 9000 bedroeg. De voor
zitter van de stichting, oud-burgemeester
J. J. G. Boot te Hilversum, deelde deze 
cijfers mede op het bondscongres van de 
Christelijke Middenstandsbond, dat in het 
voorjaar van 1967 te Zeist werd gehou
den.
Sinds dit eerste begin zijn we nu bijna 
een j aar verder. Het is wellicht nog te 
vi'oeg om reeds een in alle opzichten 
verantwoord oordeel uit te spreken over 
de ervaringen met dit O & S fonds.
Om tot zulk een oordeel te 'kunnen ko
men is het noodzakelijk om over vol
doende ervaringsgegevens te beschikken. 
Omdat we de beschikking hierover nu 
nog missen prefereren we daarom in dit 
verband en op dit moment een andere

weg, n.1. het maken van een aantal op
merkingen, die uiteraard nog een zeer 
voorlopig karakter dragen.

Sanering voorop
Opmerkelijk is, dat de commissie-Gold
schmidt, waarover in de aanhef van dit 
artikel werd geschreven, bij de instelling 
werd omschreven als de commissie Ont
wikkelingsfonds voor het midden- en 
kleinbedrijf, terwijl het rapport 'van deze 
commissie, dat ongeveer een jaar later 
verscheen in de titel naast het woord ont
wikkeling ook het woord sanering ver
meldde. En de sanering heeft sindsdien 
ook wel de meeste aandacht gehad. Daar
op zaten immers de duizenden „kleine 
middenstanders” reeds zo lang te wach
ten. Door voor deze vele middenstanders 
een passende vorm vap bedrijfsbeëindi-

gingshulp te creëren werd de mogelijk
heid om de overblijvende middenstanders 
bij de verdere ontwikkeling van him be
drijven te helpen meteen geschapen. De 
bedrijfsbeëindigingshulp werd immers al
leen dan verstrekt, wanneer daarmee de 
structuur van het midden- en kleinbedrijf 
in het betreffende verzorgingsgebied kon 
worden verbeterd. Door de uitdunning 
van het aantal bedrijven werd voor de 
overblijvende bedrijven de mogelijkheid 
tot omzetvergroting geschapen.

Ook sociale overwegingen
Beantwoordt de sanering intussen wel 
aan haar doel?
Naar onze mening voor vele midden
standers wel. Niet voor niets werd in het 
rapport van de commissie-Goldschmidt 
reeds gesteld dat in 1962 circa 30 % van

Men heeft niet^met administratieve gevallen maar met mensen te maken.
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de ondernemers in het midden- en klein
bedrijf het moest, stellen met een jaar
inkomen, dat lag beneden ƒ 6.000.
Dat nam intussen niet 'weg, dat onge
twijfeld ook aan-vragen zullen zijn binnen
gekomen van ondernemers, die slechts 
met behulp van een ruime interpretatie 
tot de kring van het midden- en kleinbe
drijf kunnen worden gerekend en wier 
vrijkomende omzet bezwaarlijk als struc- 
tuurverbeterend kan worden aangemerkt. 
Hierop wijst .mr. J. P. B. Vermaas in zijp„ 
artikel „Structuurpolitiek in de lach
spiegel” in het januari/februari 1968 num
mer van het maandblad „Kroniek van het 
Ambacht” . Door uitsluitend de aandacht 
op dit facet van de sanering te richten 
loopt men echter het gevaar het oog te 
sluiten voor de vele gevallen, waar de 
structuurverbetering wel duidelijk aan
wezig was en waar de betreffende onder
nemers met de saneringsuitkering ten 
zeerste gebaat zijn.
De heer Vermaas wijst nog een ander 
punt aan, dat z.i. in de regeling afwijkt 
van de suggestie in het rapport van de 
commissie-Goldschmidt. Dit rapport had 
de saneringshulp gebaseerd op een twee
tal gronden, n.1. die welke betrekking 
hadden op economische gezichtspunten en 
die welke daarbij ook pleiten voor sociale 
overwegingen.
De gepubliceerde regeling inzake sane
ringshulp is daarentegen uitsluitend ge
richt op het structuurverbeterend effect 
van de bedrijfsbeëindiging. Het komt ons 
voor, dat de heer Vermaas hier wel een 
punt aanstipt dat de nodige aandacht 
reeds in dit stadium van de sanerings- 
werkzaamheden verdient. '
Het zal bij vele aanvragen om sanerings
hulp niet gemakkelijk zijn om het struc
tuurverbeterend karakter hiervan duide
lijk en concreet aan te wijzen. Sociale 
overwegingen zullen hierbij niet altijd 
geweerd kunnen worden. Dat de regeling 
als zodanig hiervan niet is uitgegaan kun
nen we billijken, omdat voor de typisch 
sociaal-gerichte gevallen andere wettelijke 
voorzieningen de gevraagde hulp beter 
kunnen bieden. Het gaat ons echter om 
de grensgevallen, waarbij het structuur
verbeterend effect slechts in zeer geringe 
mate aanwezig is en waarbij sociale mo
tieven eigenlijk een veel duidelijker rol 
spelen.

Komt er structuurverbetering?
Bij het hanteren van de normen, die gel
den voor de beoordeling of een aanvraag 
voor saneringshulp in aanmerking komt, 
loopt men het gevaar, dat iedere aanvraag 
als een louter administratief geval wordt 
behandeld en afgedaan. Voldoet de aanvraag 
aan de normen dan kan een uitkering wor
den gegeven en het structuurverbete(rend 
effect zal dan wel volgen. Dat neemt men 
aan, omdat men daarvan bij de beoórde-
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ling immers is uiigegaaii. Maar de prak
tijk leert juist, dat het struotuurverbete- 
rend effect niet zomaar zijn juiste weg 
vindt. Met name in de plattelandsplaatsen, 
waarbij het leefklimaat van de kleinere 
dorpen van zo groot belang is zal het 
structuurverbeterend effect pas dan goed 
tot zijn recht komen, wanneer de vrij
komende omzet van de uittredende onder
nemer in overleg met de overblijvende on
dernemers op de juiste wijze wordt aan
gewend. We willen in dit verband wijzen 
op een concreet geval, zoals zich dat in de 
praktijk kan voordoen.

Begeleiding gewenst
In een plattelandsplaats van 400 inwoners 
wonen twee bakkers, twee kruideniers, 
één melkventer, één slager en er komt 
van een nabijgelegen grotere plaats een 
groertteboer tweemaal per week venten. 
Dat is het voorzieningspatroon in de sec
tor van de dagelijkse levensmiddelen.
Stel nu eens, dat de beide bakkers, één 
kruidenier en de ene slager zich hebben 
opgegeven voor sanering. De ene over
blijvende kruidenier zou met medewer
king van de uittredende ondernemers één 
geparalleMseerd levensmiddelenbedrijfje 
kunnen creëren. Stel nu eens, dat zijn 
pand hiervoor niet het meest geschikt zou 
zijn, maar dat van een van de bakkers 
wel. De bakker, slager en groentehande
laar in het nabijgelegen grotere dorp zou
den als toeleveringsbedrijf dienst kupnen 
doen, zodat de ene over blijvende kruide
nier voor de onderdelen brood, vlees en 
groente dagelijks door deze bedrijven be
voorraad zou worden. Om een geschikte 
oplossing voor ieder der betrokken onder
nemers te vinden, waarmee uiteindelijk 
het dorp het meest gebaat zou zijn is nog 
iets meer nodig dan het louter administra
tief afdoen van een aanvraag om sane
ring, daarbij uitgaande van de veronder
stelling dat het structuurverbeterend ef
fect er vanzelf wel uitrolt. Een duidelijke 
begeleiding is hier gewenst en hierbij spe
len zowel bedrijfseconomische, sociolo
gische als sociale factoren een grote rol. 
Men heeft niet met administratieve ge
vallen, maar met mensen te maken. En 
deze mensen hebben dikwijls reeds vele 
jaren in stille armoede geleefd, maar ze 
zagen geen uitzicht omdat de ontvolking 
aan de ene kant steeds verder voortging 
en de schaalvergroting aan de andere kant 
maar niet tot stilstand kwam;
We willen met dit voorbeeld duidelijk 
maken, dat hét naar onze mening dringend 
nodig is, dat deze begeleiding er ©p korte 
termijn komt. Het is ons bekend, dat aan 
dit facet van de sanering intussen aan
dacht besteed wordt. Bij deze begeleiding 
speelt overigens niet alleen de vraag waar 
uiteindelijk de vrijkomende omzet terecht 
komt een grote rol, maar evenzeer de 
vraag naar het meest effectieve gebruik 
van de overblijvende bedrijfspanden, naar 
de uitschakeling van de bedrijfspanden 
van de uittredende ondernemers en naar 
de vrijkomende arbeid van de uittredende 
ondernemer. Aan al deze facetten kan bij 
de begeleiding aandacht worden besteed. 
Pas dan kan er werkelijk een zo groot 
mbgelijke structuurverbetering verwacht 
worden.

Tweeërlei normering
Nauwelijks was de Stichting met haar 
werkzaamheden begonnen of er werd door

Begeleiding bij sanering gewenst.

de regering met ingang van 1 januari 1968 
een wijziging in de regeling gebracht. De 
belangrijkste verschillen zijn de volgende:
1. vanaf 1 jan. 1968 geldt als leeftijds
grens, die moet bereikt zijn om voor sa- 
neringshulp in aanmerking te komen 58 
jaar voordien was dit 55 jaar.
2. de periodieke uitkeringen zijn van 1 
jan. 1968 af waardevast, voordien waren 
ze welvaartsvast. Het verschil tussen deze 
beide vo>rmen van uitkering laat zich af- 
lezen uit onderstaande cijfers, die naar we 
menen voor 1968 gelden:

welvaarts- waarde 
vaste vaste

uitkering uitkering 
p. mnd. p.mnd.

leeftijd
55 jaar ................... ƒ346 ƒ316
56 jaar ................... ƒ370 ƒ337
57 jaar ................... ƒ410 ƒ375
58 jaar ................... ƒ458 ƒ418
59 jaar ................... ƒ531 ƒ484
60—64 jaar ......  ƒ611 ƒ558
65 jaar ................... ƒ129 ƒ118

Het verschil tussen deze beide vormen 
van uitkering zal in de komende jaren 
waarschijnlijk groter worden, althans 
wanneer de welvaart in gelijke rnate toe
neemt als de laatste jaren het geval was. 
We betreuren het dat reeds zo korte tijd 
na de start zulke ingrijpende wijzigingen 
moesten worden aangebracht. De onder
nemers die vóór 1 januari 1968 de aan
vraag om sanering hebben ingediend zijn

nogal iets voordeliger af dan die welke dit 
door welke reden ook na genoemde da
tum deden. Dit spreekt temeer nu de 
start zelf nogal traag los kwam. Het is 
ons bekend, dat er provincies zijn, waar 
pas een dezer dagen de eerste periodieke 
uitkering kan worden tegemoet gezien, 
alhoewel de aanvraag om een uitkering 
reeds circa een jaar geleden werd inge
diend. Het is begrijpelijk, dat de start 
niet zo vlot is gegaan. Wie de omstandig
heden daarbij kent zal voorzichtig zijn 
met het plaatsen van verwijten, maar het 
betekent in dit verband dat ongetwijfeld 
vele ondernemers eerder een aanvraag 
zouden hebben ingediend wanneer ze 
eerst eens in de praktijk hadden zien 
waargemaakt, wat reeds zo lang in uit
zicht was gesteld. Nu kost dit begrijpelijke 
afwachten hen een verlaging van uitke
ring, en een verhoging van de leeftijds
grens.

Ontwikkelingshulp
De ontwikkelingshulp kan bestaan uit:
Ie. het verlenen van bemiddeling tot het 
verkrijgen van bedrijfseconomische en 
bedrijfstechnische voorlichting en het ver
lenen van een bijdrage in de daaraan voor
de ondernemer verbonden kosten;
2e. het verlenen van bemiddeling tot het 
verkrijgen van een gegarandeerd krediet 
en eventueel van een bijdrage in de kos
ten van behandeling van de kredietaan
vrage.

Voor ontwikkelingshulp komen in aan
merking degenen, die tenminste drie jaar 
gevestigd zijn en wier inkomen uit bedrijf 
de laatste drie jaar niet hoger is geweest 
dan ƒ 14.000 per jaar.
Voldoet déze vorm van ontwikkelingshulp 
aan de verwachtingen? We hebben de in
druk, dat er in verhouding tot de inge
diende aanvragen om een saneringsuit- 
kering slechts een bescheiden aantal vra
gen om ontwikkelingshulp is ingediend.
De regeling zelf beperkt de deelnemers 
nogal drastisch door de gestelde inko- 
.mensgrens. De groep ondernemers, die 
beneden de gestelde inkomensgrens ver
keert, kan in vele gevallen ook wel op 
andere wijze dan door middel van dit, ga- 
ratiekrediet, aan krediet worden gehol
pen. Met name de bekendheid van de 
aanvragers bij plaatselijk gevestigde bank
instellingen geven in dezen mogelijkhe
den, die bovendien wat de verschuldigde 
rente betreft dikwijls nog voordeliger zijn. 
Vervolgens is de kans tot bet gebruik ma
ken van de zgn. borgstellingsfondskredie- 
ten ook aanwezig, zij het dan dat deze 
kredieten beperkt zijn tot bedragen van 
maximaal ƒ 10.000. Gelet op de bedrijfs
omvang van de ondernemingen zal men 
hieraan in vele gevallen voldoende moge
lijkheden bezitten. Voor de grotere bedra
gen komt men al spoedig terecht bij de 
ondernemers met hogere inkomens dan 
de genoemde limiet van ƒ 14.000, per jaar 
gedurende de laatste drie jaren. Voor deze 
ondernemers is deze vorm van krediet
verlening echter niet weggelegd. Kortom 
onze indruk is dat deze regeling in de 
praktijk weinig effect zal sorteren. Wel
licht zal het overweging verdienen na 
verloop van tijd eens na te gaan in hoe
verre de gestelde inkomensgrenzen een 
belemmering betekenen om van de gebo
den gelegenheid tot het verkrijgen van 
krediet gebruik te maken.

Overleg met organisaties

We achten het van groot belang, dat de 
vormgeving van dit fonds, dat ten behoe
ve van het midden- en kleinbedrijf werk
zaam is, in nauw overleg met de centrale 
middenstandsbonden is . opgezet, terwijl 
daarnaast in de regionale beoordelings
commissies evenzeer aan dit overleg en 
samenspel ruimschoots de gelegenheid is 
geboden. Op deze wijze wordt door het 
bedrijfsleven een stuk mede-verantwoor- 
delijkheid gedragen, zoals we dat met na
me bij de overige vormen van kredietver
lening ten dienste van het midden- en 
kleinbedrijf nog niet kennen!

De inhreng van de kant van de organisa
ties is voorzover we weten positief. De 
band met de leden wordt hierdoor op goe
de wijze gediend. Een voortdurende be
zinning op de vraag op welke wijze de re
geling zelf nog beter kan functioneren 
zal ertoe kunnen leiden dat het effect 
dat de regeling beoogt des te beter bereikt 
wordt. We menen als ons eindoordeel te 
mogen stellen, dat we dankbaar zijn voor 
het feit, dat het midden- en kleinbedrijf 
nu eindelijk ook een O & S fonds heeft ge
kregen en we hopen van harte dat na 
verloop van korte tijd zal blijken, dat het 
fonds zegenrijke invloed uitoefent, zowel 
ten behoeve van de ondernemers van be
drijven die worden opgeheven als ook ten 
dienste van het midden- en kleinbedrijf 
als geheel.

• Vervolg van pag. 5

TWEEDE UNCTAD 
BLUFT BENEDEN 
DE IVIAAT
reiniteit, dat zij aan de wereldproble
matiek der ontwikkeling nog fiiet toe 
zijn.

De laatste dagen van de conferentie wa
ren uitermate deprimerend. Hoewel het 
werk zich ophoopte verdeed men de ver
gaderingen met een eindeloze woorden
kraam. De ontwikkelingslanden waren 
te verstandig om de door hen gewenste 
resoluties er door te jagen met hun 
meerderheid van stemmen. In kleine 
onderhandelingsgroepen werd aan com
promissen gewerkt, maar daarvoor was 
tijd nodig. Verlengihg van de conferen
tie (die al 8 weken geduurd had) bleek 
onontkoombaar. En daarna kwamen er 
enkele resultaten.
Men kan tegen die resultaten verschil
lend aankyken.

Wie van mening is, dat UNCTAD II 
unaniem het Charter van Algiers had 
moeten aanvaarden (een onredelijke 
verwachting, maar geen onredelijke eis!) 
zal diep teleurgesteld zijn. Wié enige 
ervaring heelt met het werk van organi
saties der U.N. zal iets genuanceerder 
oordelen. Zeker is dat UNCTAD II aan
toonde, dat noch het rijke westen, noch 
het langzaamaan rijk wordende oosten 
voldoende doordrongen is van de roe
ping, die welvaart met zich brengt. Geen 
van beiden begrijpt, dat wij met de ont
wikkelingslanden op één kleihe planeet 
geplaatst zijn, en dat meer dan ooit 
geldt, dat op een zo kleine ruimte noch

de vrede, noch de gerechtigheid, noch 
de welvaart deelbaar is, terwijl deze 
drie samenhangen, zodat de een zonder 
de ander niet houdbaar is.

De resultaten
Men is het in de eerste plaats eens ge
worden over een tijdschema voor on- 
derhandelingen over 19 grondstoffen. 
Door marktregelingen zullen de pro- 
duktie- en de verbruikslanden proberen 
de exportverdiensten der arme landen 
te stabiliseren. Dit is een belangrijke 
zaak. Weliswaar is een werkprogramma 
nog geen tastbaar resultaat, maar door 
overeenkomsten die produkt per pro- 
dukt worden gesloten, kan veel goeds 
gedaan worden voor de arme landen. In 
de tweede plaats aanvaardde de con
ferentie het principe van de algemene 
toegang van exportgoederen der ontwik
kelingslanden op de markten der ont
wikkelde landen. Dit geschiedde echter 
in een resolutie, die enerzijds de land- 
bouwproduktie buiten schot houdt, an
derzijds nadere uitwerking behoeft. Met 
deze uitwerking is de Raad der UNC
TAD belast. Grote praktische betekenis 
zal deze stap wel niet hebben.

In de derde plaats hebben de westelijke 
landen het principe van de l°/o van het 
bruto nationaal produkt aanvaard, ech
ter pas te bereiken in 1975. Bovendien 
houden de belangrijkste lanCan slagen 
om de arm. Aan een internationale be
lasting ten behoeve der arme landen 
zijn we nog niet toe. De communistische 
landen verbinden zich tot niets.
In de vierde plaats is een resolutie aan
vaard over de handel tussen de ont
wikkelingslanden en de communistische 
wereld, die evenmin schokkende veran
deringen inluidt.

New Delhi' gaat niet de geschiedenis in 
als een mijlpaal in de ontwikkeling van 
een wereldvaartsorde. Er werd wellicht 
voldoende bereikt, om de UNCTAD aan 
de gang te houden. Op toeren komt de 
organisatie op deze wijze niet. Terwijl 
de nood van een groeiende welvaarts- 
kloof zich voor ieder zichtbaar snel aan 
het vergroten is, laat een wezenlijk 
adequaat wereldbeleid nog op zich 
wachten. Men krijgt niet de indruk, dat 
er een goede communicatie is tussen 
Delhi (Wereldraad van Kerken 1967) en 
Delhi (UNCTAD 1968).
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LISSING

OOLVINK 
ZWAAR

|E Tweede Kamer heeft minister 
Roolvink verleden donderdag 

op zijn best gezien. Uit de zowel 
zakelijk als emotioneel boeiende 
verdediging van zijn beslissing in
zake de Bouw-C.A.0. kwam hij 
tevoorschijn als een man, die deze 
beslissing zwaar was gevallen. 
Wie uit de door commentaren en 
protesten en demonstraties ge
schapen sfeer de indruk mocht 
hebben gekregen, dat het hier om 
een prestige-strijd ging, kon van 
het tegendeel in het Kamerdebat 
overtuigd worden. De Kamer al
thans, inclusief de oppositie, werd 
er door overtuigd, dat minister 
Koolvink slechts met grote tegen
zin zijn beslissing genomen had.

Beslissing zwaar gevallen
H jET was hem. trouwens aan te zien ge

weest. Hij zat duidelijk tot het uiter
ste gespannen achter de regeringstafel 
naar de Kamerdebatten te luisteren. 
Neen het was geen computerachtige be
slissing geweest, de teleurstelling van de 
bou^wakarbeiders, de protesten en de 
demonstraties waren hem niet langs de 
koude kleren . afgegleden. Zij hadden 
hem, de oud-vakbondsman, diep ge
raakt. Het was hem aan te zien en aan 
te horen. En dat was geen schande. In
tegendeel.
„Het besluit is mij zwaar gevallen. Er 
zijn momenten, waarop een mens zijn 
plicht niet ontlopen mag. Maar het heeft 
mij pijn gedaan, mij met name” . Een 
beetje jammer dat de minister eraan 
toevoegde, dat de heer Jongeling (die 
hij ook overigens herhaaldelijk prees) 
dat zo goed had aangevoeld. Waarom 
speciaal de heer Jongeling? Iedereen, 
ook de oppositie, had het aangevoeld. 
En de mens Roolvink werd er hun al
leen maar sympathieker om. Want zo
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kenden zij hem nog niet of nauwelijks. 
„Het is volstrekt begrijpelijk, dat er veel 
teleurstelling is ontstaan”, zei de A.R.- 
woordvoerder drs. J. Boersma, en de 
minister viel hem daarin bij. De reden 
van zijn beslissing was zeker niet, dat 
hij de mensen van de bouw deze C.A.O. 
niet gunde. Integendeel, hij zou hen nog 
wel meer gunnen. Maar daar ging het 
niet om.

Tweeërlei uitgangspunt 
VyAAR ging het dan wel om? In de 

 ̂’  kern ging het eigenlijk om de vraag, 
of men deze C.A.O. uitsluitend vanuit ’t 
bouwbedrijf mocht en moest beoorde
len, danwel of men de C.A.O. vanuit het 
geheel van onze economie mocht en 
moest beoordelen.
Redeneerde men uitsluitend vanuit de 
bouw, dan kon men zeggen: Wie voor 
vrije loonpolitiek heeft gekozen, heeft 
daarmee een zeker risico aanvaard. In
derdaad zijn de verbeteringen in de 
Bouw-C.A.O., hoe men ook rekent, hoog 
uitgevallen. De produktiviteitsstijging in 
de bouw in 1967 laat dit echter toe. En 
het werkt pas in 1969. Als er dan al 
moet worden ingegrepen, dan op zijn 
vroegst in 1969 als de partijen in de 
bouw bij de vernieuwing van het con
tract geen rekening zouden blijken te 
houden met de doorwerking van de ver
beteringen van de oude C.A.O. Het ge
vaar voor repercussies op andere be
drijfstakken is inderdaad aanwezig, 
maar dan moet de regering daar ingrij
pen, waar die repercussies optreden, 
niet daar, waar zij veroorzaakt worden. 
Redeneerde men vanuit het algemeen 
belang, dan kon men zeggen: Men mag 
nooit de produktiviteitsstijging van al
leen het voorgaande jaar als uitgangs
punt nemen, men moet produktiviteits- 
ontwikkeling en loonontwikkeling over 
een langere termijn vergelijken. Ook 
een bedrijfstak mag niet alleen met de 
eigen mogelijkheden rekenen, maar 
moet ook rekening houden met wat al
gemeen economisch mogelijk is. Anders 
is, onder welk loonpolitiek systeem dan 
ook, een olievlekwerking niet te vermij
den. De loonvorming mag nooit zó vrij 
zijn, dat zij op geen enkele wijze met 
anderen hoeft te rekenen. En hoe gro
ter het aantal werknemers, dat onder 
een C.A.O. valt, hoe groter het gevaar 
van de olievlekwerking. Wie een één
jarig contract afsluit, maar tegelijker-

De demonstratie.

tijd de verhogingen zo kiest, dat deze in 
feite pas na de contractsperiode gaan 
werken, versluiert de werkelijkheid.

Bien étonnés.. .
^ANGEZIEN het nu eenmaal wezen

lijk tot de functie van het parlement 
behoort het gezichtspunt van het alge
meen belang in zijn overwegingen te 
betrekken, gingen ook degenen, die op 
het eerstgenoemde standpunt stonden, 
aan dit aspect niet zonder meer voorbij. 
De enigen, die zich hier niets aan gele
gen lieten liggen, waren (merkwaardig 
samentreffen!) de communisten en de 
boerenpartij. Zij bekommerden zich met 
geen woord om het algemeen belang, 
maar waren er onverbloemd op uit 
partijpolitieke munt uit de verwikkelin
gen rondom de Bouw-C.A.O. te slaan. 
Maar daarmee hield de overeenstem
ming ook wel op.
Van de communistische woordvoerder, 
de heer Van het Schip, moet gezegd 
worden, dat hij op zijn standpunt een 
knap verhaal hield. Geschreeuw was er 
helemaal niet bij. Zijn beredeneerd be
toog was helemaal afgestemd op de 
sentimenten van de bouwvakarbeiders. 
Alleen aan het slot trok hij even de rode 
registers fors open, toen lip trlumfeer- 
de: „De eenheid van actie der arbeiders 
neemt toe. Zie de demonstratie!”
Hij had alleen maar argumenten vóór 
goedkeuring van de C.A.O. Waren er dan 
helemaal geen argumenten tegen aan 
te voeren? Zeker wel, maar dat zijn al
leen „algemene” argumenten en „die 
doen niet terzake” .
Dat is natuurlijk precies het omgekeerde 
van wat in het parlement nu juist wél 
terzake doet, maar zo onttrok de heer 
Van ’t Schip zich met een enkele zin aan 
de eigenlijke discussie en sprak hij zon
der twijfel tegelijkertijd regelrecht naar 
het hart van de eerst-belanghebbenden. 
Wie in de verleiding mocht zijn door dit 
zoete gefluit verlokt te worden, moge 
bedenken dat, als de meerderheid in het 
parlement zo handelde, het in ons land 
één grote chaos zou zijn.
De heer Kronenburg van de Boeren
partij maakt er zich gemakkelijker van 
af; „Is de pot voor ontwikkelingshulp 
soms belangrijker dan de pot voor de 
pensioenen van onze bouwvakarbeiders? 
Neen, nogmaals neen!” en dus waren de 
leden van de boerenparty tegen het 
„dirigfeme” van Roolvink.

Drs. J. Boersma
. . .  ik constateer een -feit. . ,

En dus stemden zij voor de moties, die 
de maatregel van Roolvink afkeurden? 
Mis! Die moties waren namelijk af
komstig van een partij „die het diri
gisme altijd bevorderd heeft”. Wat dan? 
Wel, zo zei de heer Kronenburg, met 
verbluffende openhartigheid: „Wij zul
len een wonderlijke houding aannemen, 
wij onttrekken ons aan de stemming, 
laten de andere partijen het maar uit
zoeken”.
Misschien zgn er wel mensen in Neder
land, die zelfs dit mooi vinden, Zy mo
gen dan bedenken dat, als de meerder
heid in het parlement zo handelde, de 
chaos zo mogelijk nog groter zou zyn 
dan bij de methode-Van het Schip.

Olievlek
TAe bezwaren tegen de Bouw- C.A.O.

waren van verschillende aard. Over
heersend was vrees voor een „olievlek
werking”, voor repercussies in andere 
bedrijfstakken.
„Men kan er onmogelijk aan ontkomen, 
dat er samenhang bestaat tussen de ver
schillende contracten”, zo stelde de heer 
Boersma. Het gaat om de vraag „of, als 
er een contract wordt goedgekeurd, in 
casu met een half uur arbeidstijdver
korting, men bij de aflopende meerjari
ge contracten in de metaal en de textiel 
(ik noem er maar een paar) niet zal kij
ken naar hetgeen is gebeurd met de 
arbeidstijdverkorting in de bouw. Na
tuurlijk wel!” Op een interruptie, of dat 
nu de „filosofie van de vrije loonpoli
tiek” is, antwoordde de heer Boersma 
heel nuchter:, „Het doet er niet toe hoe 
u de loonpolitiek noemt; het is het con
stateren van een feit. Of u het nu vrij 
noemt of geleid of gedifferentieerd of 
joost-mag-weten-wat ik constateer een 
feit, en daarmee heb ik rekening te hou
den”. De „wijze mannen” spreken over 
de Bouw- C.A.O. „op zichzelf genomen”, 
maar je kunt in Nederland geen con
tract op zichzelf nemen.
Men kan natuurlijk van mening zijn, 
dat repercussies in andere bedrijfstak
ken geen reden mogen zijn om in Bouw-
C.A.O. in te grijpen, maar aan dat kei
harde feit van de repercussies hadden 
de opponenten van de regering in hun 
beschouwingen toch wel wat wat meer 
recht mogen doen.
Want hoe gaat dat? Van de grote Bouw-
C.A.O. zou men dan wellicht nog kunnen 
zeggen, dat deze voldoende eigen argu
menten heeft voor de forse verbeterin
gen in één jaar. Er zijn echter zeer nauw 
met het bouwbedrijf verwante neven- 
bedrijven (baggerbedrijf, timmerfabrie
ken, schilderbedryf, enz. enz.), die altyd 
met het hoofdbedrijf in de pas moeten
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Minister Roolvink: „Het besluit is mij zwaar gevallen, mij met name.”

lopen. Zij zouden eenvoudig niet anders 
kunnen, ook al zou voor hen niet dezelf
de argumentatie gelden. Maar als zij het 
zonder diezelfde argumentatie wel zou
den mogen, zouden anderen dat dan 
niet mogen? Zo zitten we volop in de 
olievlek.

Gemiddelde loonstijging
'T' R is echter nog een tweede motief, 
^  zo betoogde de heer Boersma. Dat is 
de totale omvang van de Bouw-C.A.O. 
en daarmee de invloed ervan op de to
tale gemiddelde loonstijging. En dat kan 
niet worden losgezien van de algemene 
economische situatie. Beschouwt men 
de Bouw-C.A.O. op zichzelf zo stelde de 
A.R.-spreker dan is er veel goeds over 
te zeggen. Zo is de loonsverhoging van 
4“/o bepaald gematigd te noemen. Ook 
wat de secundaire arbeidsvoorwaarden 
betreft, is van een slechts zeer beperkte 
stijging sprake. De pijn , zit evenwel in 
het resterende punt de arbeidstijdver
korting. De kosten die vooral nominaal 
gezien daarmee gepaard gaan, zijn bij
zonder hoog. „Als gevolg daarvan moet 
ik dan ook vaststellen dat ik het met 
de niinister eens kan zijn, wanneer hij 
in zijn brief tot de conclusie komt dat 
deze totale loonkostenstijging van, .al
thans nominaal, 10-ll"/o te hoog moet 
worden genoemd.
Te hoog, gezien tegen de achtergrond 
van de algemene economische situatie: 
nog steeds geen duidelijk herstel van 
evenwicht in onze economie, ondanks 
het verschijnsel van de werkloosheid nog 
steeds sprake van een zekere mate van 
overbesteding, de internationale mone
taire situatie, met name de ontwikkeling 
in de Verenigde Staten en de situatie in 
Engeland, het structurele financierings
tekort. Voeg daarbij ook nog de loonkos
tenontwikkeling voortvloeiend uit meer
jarige en kortlopende contracten, dan 
„is mijn conclusie geen andere dan die 
bij de behandeling van de begroting, 
namelijk dat het jaar 1968 zowel uit 
sociale overwegingen als uit een oogpunt 
van algemeen belang helaas een jaai 
van een matige directe loonkostenstij
ging zal moeten zijn” .
Ook wanneer men zoveel niogelijk recht 
wil doen wedervaren aan de eigen ge
aardheid van de bedrijfstak, dan nog 
betekent dit niet, dat men In het geheel 

* geen rekening zou behoeven te houden 
met wat algemeen economisch mogelijk 
is. Juist daarom immers is in de loon
politieke spelregels de mogelijkheid van 
ingrijpen door de regering ingebouwd. 
De regering heeft bij de Bouw-C.A.O. 
tenslotte niets anders gedaan dan van 
die bevoegdheid gebruik gemaakt en ge
heel volgens de vastgestelde regels ge
handeld.
Daarmee is het bouwbedrijf niet gedesa
voueerd. Maar de regering heeft nu een
maal haar eigen verantwoordelijkheid, 
die een andere is dan die van werkge
vers en werknemers in de bedrijfstak.

Eenjarig contract 
■pvE crux zit hem voor een groot deel 

de looptijd van het contract, zo 
oordeelde de heer Boersma, die het ho
gelijk betreurde, dat partijen in de bouw 
niet tot een meerjarig contract waren

kunnen komen. Terecht verdiepte hij 
zich niet in de vraag, aan wie dit te 
wijten was. Parlement en regering moe
ten niet op de stoel van partijen gaan 
zitten. Zjj hebben slechts te maken met 
het contract, zoals dat voor de verant
woordelijkheid kwam van de gezamen
lijke partijen in het bouwbedrijf.
De contractduur van slechts één jaar 
was ook één der hoofdbezwaren van 
minister Roolvink, niet alleen vanwege 
de totale hoogte der verhogingen, maar 
ook vanwege de vele „opstapjes” , dat 
wil zeggen bepalingen, die pas in de 
loop van het contract jaar intreden en 
daardoor in feite niet op 1968 maar op 
1969 drukken (arbeidstijdverkorting per 
1 november, hetgeen in de praktijk be
tekent pas na de winter; verhoging van 
de pensioenpremie per 1 januari 1969). 
Nu zou men kunnen zeggen, dat de re
gering dan eerst maar moet afwachten, 
of partijen volgend jaar wellicht slechts 
een zeer geringe of in het geheel geen 
verhoging overeenkomen.
Een regering, die in het besef van haar 
verantwoordelijkheid een ontwikkeling 
zich ziet aftekenen, kan echter, zo stel
de de minister, niet uitgaari van „Komen 
die tijden, komen die zorgen”. Daarin 
speelt een sterk sociaal motief mee. Als 
er voor de kostenstijgingen in 1969 (die 
er door tal van nu al vaststaande oor
zaken zeker komen) geen ruimte meer 
is, dan worden de laagstbetaalden de 
dupe.

Het advies der „wijze mannen”
"l/^anzelfsprekend speelde ook het ad- 
'  vies van de Loon-advies-commissie 

(de „wijze mannen”) een rol in het debat. 
De heer Boersma kon er maar weinig 
waardering voor hebben: „Naar mijn 
smaak moet dit advies bijzonder teleur
stellend worden genoemd. Kennelijk 
heeft men zoveel moeite gehad het eens 
te worden, dat men tot het slechtste 
compromis is gekomen dat denkbaar is, 
waardoor een grote mate van onduide
lijkheid is ontstaan. Immers iedereen 
kan er nu in lezen wat hij wil”.
Zo ging het dan ook. Het noodloot wilde 
dat op het officiële Kamerstuk, waarin 
het advies van de wijze mannen was 
opgenomen, op de linker kolom het deel 
stond afgedrukt dat ten voordele van 
de bouw sprak, en op de rechter kolom

het gedeelte van het advies dat de mi
nister tot steun strekte. De Kamer liet 
zich de kans dan ook niet ontgaan naar 
hartelust „links” en „rechts” te citeren 
en elkaar „te links” en „te rechts” kijken 
te verwijten, al naar in ieders kraam te 
pas kwam.
De minister onthield zich wijselijk van 
een waarde-oordeel over het advies: „Ik 
neem het zoals het er ligt” . Maar be
twijfeld mag worden, of het erg „wijs” 
was daaraan toe te voegen, dat de wijze 
mannen, „misschien nog wel even tijd 
nodig hebben om in te spelen”.

Hoe vrij is de vrije loonpolitiek?
A L  even onvermijdelijk was, dat de 

twaalf! (want met de groep-Aarden 
is het aantal fracties tot twaalf uitge
breid) sprekers zich zouden storten op 
de vraag, of de regeringsmaatregel zich 
nu wel verdroeg met een systeem van 
vrije loonpolitiek.
De oppositie liet zich de kans niet ont
gaan. „Het einde van de vrjje loonpoli
tiek”, vond de socialistische woordvoer
der, de heer Wieldraaier en hq vond 
dat blijkbaar een rampzalige gedachte, 
de bouw werd er het eerste slachtoffer 
van.
De heer Boersma prikte er onmiddellpk 
in: „Heb ik de heer Wieldraaijer goed 
begrepen, dan heeft hij zich en, naar ik 
aanneem, met hem zjjn gehele fractie 
ontpopt als de grote kampioen van de 
vrjje loonpolitiek”. „Ik ben benieuwd 
naar het verhaal van de liberale ver
tegenwoordiger”.
Nu, hy werd op zqn wenken bediend. 
Er is nog helemaal geen vrije loon
politiek, vond de liberale spreker, de 
heer Rietkerk, dat zou trouwens ook on
verantwoord zijn. Wij hebben alleen nog 
maar de eerste stappen gezet en het 
moet heel evenwichtig gebeuren. En dat 
was in de bouw niet gebeurd.
Dan wrijf je toch je ogen uit. Is dat niet 
de omgekeerde wereld?
Ach welnee, het bewijst alleen dat de 
tegenstelling dirigisme - vrijheid, poli
tiek te vertalen met socialistisch-libe- 
raal, helemaal uit de tijd is. Het kan voor 
menigeen bevrijdend zijn, eens te zien, 
hoe dogmatisch verkrampt partijen, die 
alsmaar aan de christelijke partijen ver
wijten uit de tijd te zijn, zelf leven in 
een gedachtenwereld en redeneren van

C.N.V.-voorzitter Van Eibergen bij de N.C.B. in de R.A.I.

W ij le v e re n  kw alite itsfineren! 
L .A N D W E E R B ,S a iV IE n  Hv
S T A D S K A N A A L  Tel. D S S S a - Z O D ^

uit begrippen, de ten enen male vandaf^ 
niet meer hanteerbaar zijn en alleen nog 
als kreten het goed doen.
Gelijk reeds gezegd, kon minister Rooi» 
vink onweersproken beklemtonen, dal 
het ingrijpen van de overheid geheea 
volgens de vastgestelde regels was ge- , 
beurd. En met voldoening kon hij later 
vaststellen, dat op deze spelregels z e t t ,  
die de regering zorgvuldig had in acht 
genomen, niet of nauwelijks kritiek was 
uitgeoefend.

Pensioenpremie: zwaar punt
A anmèrkelijk moeilijker had de minis- 
 ̂“-ter het met zijn voornemen ook de 

verhoging van de pensioenpremie per 
1 januari 1969 te verbieden. Er was 
eigenlijk niemand in de Kamer, die 
daarvoor begrip kon opbrengen. Het 
ging hier immers om een sociaal zeer 
gevoelige en belangrijke zaak, terwijl «  
betrekkelijk weinig kosten mee gemoeid 
waren. Daar kon eigenlijk niemand zich 
mee verenigen.
De minister haastte zich dan ook te be
tuigen, dat hij de wenselijkheid en het 
belang van hogere pensioenen geheel 
onderschreef. Hij beriep zich voor zijn 
maatregel echter op de late ingangsda
tum 1 jan. 1969. Als partijen met 
een vroegere ingangsdatum zouden 
komen („uitkomend op hetzelfde of 
eventueel zelfs dubbele bdrag” , werd 
de minister ineens zeer scheutig), dan 
zou er weer „volop te praten” zijn. Al
leen deze opening kon hem voor een 
afkeurende uitspraak van de Kamer be
waren.
Vanwaar dat onoverkomelijke van de 
ingangsdatum? Wel zo zette de ministw 
uiteen, vanwege de in aannemingsover- 
komsten gebruikelijke risicoclausule, 
volgens welke de in het eerste jaar van 
het aannemingscontract optredende kos
tenstijgingen niet verrekenbaar zqn. Hoe 
later dergelqke stijgingen dus optreden, 
hoe groter de kans op verrekening.
Das was een dissonant in -het betoog 
van de minister. Tot op dat ogenblik 
had hij zich onthouden van iedere spe
culatie omtrent de tot standkoming van 
het contract. Op dit moment echter re
geerde de minister niet-meer, maar on
derhandelde hij. Het leek er op, alsof 
hij de zwarte piet van de afkeuring van 
de verhoogde pensioenpremie probeerde 
weg te spelen naar één van de beide 
partners bij de C.A.O.
Dan was de benadering van de heer 
Boersma ons inziens juister, die ook op 
dit punt zeer correct stelde, dat hij al
léén met het contract te maken had, zo
als het er iag, niet op de stoel van par
tijen wenste te gaan zitten, en zich bui
ten de schuldvraag wenste te houden.

Hoe nu verder?
■j^ET dit Kamerdebat is het laatste 
•l-** woord over de Bouw-C.A.O. niet ge
sproken. Dat bleek uit de commentaren 
van de contractspartners na afloop, het 
bleek ook uit de suggesties die vanuit 
de Kamer en van achter de regerings
tafel werden gedaan.
Het eerste woord is nu echter weer 
aan de partijen in het bouwbedrijf. Te
recht heeft minister Roolvink zich in 
de Kamer er van onthouden zich in 
allerlei speculaties of adviezen of voor
tijdige uitspraken te begeven.
Daarmee handelde hij geheel in over
eenstemming met het dringende advies, 
waarmee de heer Boersma zijn betoog 
zowel in eerste als in tweede instantie 
was geëindigd, namelijk „met het doen 
van een dringend beroep óp de bewinds
man in dezen geen onherroepelijke uit
spraken te doen” .

Bondgenoten in de moeite 
l^inister Roolvink heeft het parlemen- 

taire treffen over zijn maatregelen 
uitstekend doorstaan. Dat zal hem zeker 
gesterkt hebben in de beslissing, die zo 
onpopulair was en die hem zoveel pijn 
gekost heeft, maar die hij niet ontlopen 
mocht omdat zqn plicht er hem, naar 
zijn overtuiging, toe riep.
Hij was overigens niet de enige voor wie 
dit een moeilijke dag was. Ook voor de 
woordvoerder van de A.R.-fractie de 
heer Boersma, zelf zo nauw met de vak
beweging verbonden, zal het niet ge
makkelijk geweest zijn onder het oog 
van de vakbondsbestuurders uit de 
bouw de minister deze krachtige steun 
te verlenen. Maar ook hier sprak eigen 
overtuiging en verantwoordelijkheid als 
parlementslid het laatste woord.
En wie weet heelt het hem wat gesterkt, 
dat hij dit lot deelde met een fractie
genoot, op wie in het bqzonder de ogen 
van de werkgeversvertegenwoordiger* 
uit de bouw vanaf de tribune neerblifc- 
ten , . . Aa.
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ROTTERDAM

KOLEN EN OLIE
VOOR HUISBRAND EN INDUSTRIE

A. VAN WEELDEN'S KOLENHANDEL
Straatweg 55 . ROTTERDAM - Telef. 180240 

Filiaal Dorpsweg 70 - Rotterdam-Zuid - Tel. 276208

N.V. Verhuis- en Transportbedrijf A . S L U Y T E R  &  Z O N E N
verzorgt al uw TRANSPORTEN door het gehele land 
ROTTERDAM, telefoon 010 - 242565 - De Jonghstraat 25

W . J. S P O O R M A K E R  N .V
AUTOMOBIEI.BEDRIJF ROTTERDAM-ZUID 
Wolphaertsbocht 246 - Telefoon 77550

OFFICIAL PEUGEOT-DEALER
voor ROTTERDAM - ZUID

en de eilanden IJSSEI.MONDE en VOORNE - PUTTEN

Drukkerij De Winter & Hofweden
LAMBERTUSSTRAAT 55 

TELEFOON 122054

Voor al uw drukwerk
Voor het betere

TIMMER-, METSEL- EN TEGELW ERK
naar

D. KLIJNSM IT
Kerkstraat 37 - telefoon 18 64 68 
(buiten kantoortijd tel. 12 87 92) 

Ook voor excl. betimmeringen en interieurverzorging

J. LUYT handel in 
tuingrond
zand en grint

Tevens levering van duinzand, koemest en alle soor
ten grint. Desgewenst verzorgen wij eveneens het in
kruien van de grond en/of het zand.

Terbregse Rechter Rottekade 88, Rotterdam-13, 
_______________ telefoon 180794 - 187479.______________

ZEELAND
iiiiiiiii

• FLOORFLEXVLOEREN
• COMPLETE KEUKENS
• LOSSE KASTEN

Prima materiaal voor elk interieur 
BOUWMATERIALEN HANDEL

A. DE JAGER-TOLHOEK N.V.
GOES - filialen Middelburg - Vlissingen

H o U e s t e i i e  n » Y ,
GOES

MACHINEFABRIEK 
CONSTRUCTIEBEDRIJF 
HANDELSONDERNEMING 
CENTRALE VERWARMING 
Z A A G M O L E N S T R A A T  1 
TELEFOON 01100 - 5540 - 6995 - 6996

AANNEMINGSBEDRIJF 

.,SCHOUWEN>DUIVELAND ' N.V.
Schuilhaven 10 - Zierikzee - Telefoon 01110 - 2478
Het adres voor uit\'-oering van BETON-, WATER-, WE
GENBOUW- EN CULTUURTECHNISCHE WERKEN

NIEUWBOUW ONDERHOUD

GEBR. JOBSE 
aannemersbedrijf

SEROOSKERKE (W ) - TEL. (01189) 297-343-341

LEIDEN EN OMSTREKEN
BI!

Uiden.Oeflstjeeil* Alphen «/d R(j|

Leiden;
Breestraat 65, tel. 21800 

Oegstgeest:
Geversstr. 41, tel. 52917

Alphen a.d. Rijn:
V. Mandersloostraat 60

HET BEELD 
DER VADEREN

Partijbonzen

ITET stelsel van de Evenredige Vertegenwoordiging 
had, naar de mening vande CHU-fractie in de 

Eerste Kamer in 1924, geleid tot het optreden van 
partijbonzen, die de dienst in de politiek gaan uit
maken.
En nu volgt een lang citaat uit de rede van de 
woordvoerder van deze fractie, Baron De Vos van 
Steenwijk, over die partijbonzen. „Dat zijn — be
houdens loffelijke uitzonderingen — wat men zou 
kunnen noemen de handigsten, om het woord intri
ganten niet te bezigen, De meest gewieksten onder 
de broederen. De gladakkers. Zij, die onophoudelijk 
de boer opgaan, bij de verkiezingen de lakens uit
delen, de baas spelen. Politieke scharrelaars, beun
hazen, niet zonder enige tact, slimmelingen, min
naars van gekonkel, niet bepaald bewuste schurken, 
maar doortrapte zich zelf zoekers, niet vies van ach- 
terbaksigheden, zo ze hun persoonlijk dienstig zijn, 
zo ze in hun kraam te pas komen. Kortom Strebers, 
een mij gans bijzonder antipathiek genus, in welke 
vorm zij zich ook voordoen, in welk gewaad zij zich 
ook hullen. Natuurlijk lid van de Kamer of candi- 
daat-lid, en, zij het in een min of meer verwijderd 
verschiet, even zeker candidaat-Minister; het laatste 
wel te verstaan uitsluitend in eigen ogen. Een aller
gevaarlijkst soort lieden.
Immers knoeiers, zonder enige scrupule, is geen 
middel hun te slecht, dat naar hun doel kan leiden. 
Gewapend met een paar redevoeringen, reizen deze 
politiekasters — geheel overbodig te zeggen, dat ik 
natuurlijk volstrekt niet op het oog heb hoogstaande 
politieke figuren, die hier en daar, nu en dan, een 
grote rede houden om hunne beginselen uiteen te 
zetten — gedurende de ganse zittingstijd — vol

strekt niet alleen vóór de verkiezingen overal heen. 
Zogenaamd om het volk politiek op te voeden. Nie
mand, die het gelooft. Zij zelf in de eerste plaats. 
Wat zij der goegemeente te horen aanbieden, is er 
dan ook naar.
Wat een geestelijke bagage brengen ze mede en van 
welk een allooi! Het vrijbiljet op de treinen maakt 
hun het commis-voyageursleven gemakkelijk. Zij 
trekken als houtsnippen zigzagsgewijze door het 
land, treden allerwege op. Geven rechts en links 
handjes, en hebben voor iedereen een vriendelijk 
woord en een glimlachje. Om wee van te worden. 
Wat een bestaan. Wat een minderwaardig gedoe. 
Wat een vuil werk. Wat een vak, wat een emplooi. 
Mensonterend. Deplorabel en dégoutant. Geen 
kroegje in het meest afgelegen gehucht is tegen deze 
wroeters beveiligd. Zodoende hebben zij contact met 
alle plaatselijke partijbesturen, weshalve zij ruim
schoots gelegenheid hebben aan deze bedektelijk of 
onbedektelijk te beduiden, welke partijgenoten — 
nl. de vriendjes, dat zijn de gedweeën —door hun
ne goede zorgen een hoge plaats op de candidaten- 
lijsten moeten bekomen — wel te verstaan na hen 
zelf — en welke aftredende partijgenoten, die zich 
in de afgelopen zittingstijd niet horig genoeg hebben 
betoond, behoren te worden geamoveerd. Feitelijk 
zetten zij de cancidatenlijsten in elkaar. Ik zeg niet 
in schijn, voor de galerij, publiekelijk, reglementair, 
wel neen: de aanwijzing der candidaten geschiedt, 
zoals het heet, „van onder op” — wij weten wat dat 
praktisch betekent — maar re vera. Vraag niet, 
Mijnheer de Voorzitter, hoe hel gesteld is met de on
afhankelijkheid der gekozenen tegenover de candi- 
datenlijstenfabrikanten. Bedroevend” .
Over het gedrag van de op de aldus gefabriceerde 
lijsten gekozen Kamerleden handelt het vervolg van 
de rede, dat wij bewaren voor een volgende keer.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

W onderstem
Volgens het Limburgs Dagblad moet Henri de Greeve 
— u weet wel, die van de voormalige Bond zonder 
Naam — gezegd hebben:
„Hef woord is voor mij alles. Ze krijgen me met geen 
kanon voor de televisie. Een stem, die in de kamer 
komt, dat is een wonder.”
Dat is het, maar een gezicht, dat in de huiskamer 
komt is een nog groter wonder. Blijkbaar is dit won
der te groot.

Democratie
In het maart-nummer van Nieuw-Europa eindigt een 
artikel over „Een wereld voor de democratie” van 
drs. J. van Putten aldus:
„De goede beginselen van de democratie mogen in tal 
van Westeuropese landen hun dynamische kracht heb
ben verloren, het wordt tijd dat zij in wereldverband 
tot gelding komen. Vrijheid wordt slechts moeizaam 
bereikt, gelijkheid klinkt nog als een vloek, hoe zal 
men van broederschap kunnen spreken? Omdat Ne
derland rijk is, kan het gehoor vinden in de kringen 
van de machtige rijken. Omdat het niet machtig is, 
kan het machteloze armen aanspreken, zonder bij 
hen onmiddellijk de gebruikelijke dosis argwaan te 
wekken. Tot het streven naar de totstandkoming van 
een wereldrechtsorde kan Nederland een geloofwaar
dige bijdrage leveren. Als het dat tenminste wil.”
Er is een gezegde: „De democratie is die regeringsvorm 
waaronder je zegt wat je wilt en doet wat je gezegd 
wordt.”
Dat eerste klopt wel, maar aan het laatste hapert het 
nogal eens. In Nederland èn elders.
Een democratie is wat de burgers er van maken, met 
andere woorden hoe wordt het begrip democratie „ge
vuld”.

het er roerend over eens, dat de totstandkoming van 
het ziekenhuis hard nodig was. Maar niettemin moest 
er blijkbaar tot in het oneindige geschreven, verga
derd en bedisseld worden.”
Iemand heeft eens beweerd „de mens groeit met de 
prijs die hij betaalt”. Met een variant kunnen we 
zeggen „de instantie groeit met de dossiers die wor
den aangelegd”.
Ons Program van Actie ziet als een van de hoofdlijnen 
van een goede politiek o.a. het doeltreffend besteden 
van gelden, welke aan de overheid ter beschikking 
komen en het zo efficiënt mogelijk uitvoeren van de 
overheidstaak, waarbij door vereenvoudiging van de 
organisatie van het openbaar bestuur bureaucrati
sering wordt tegengegaan.

Vuistregels

Am btenarij
De commissaris van de Koningin in Zuid-Holland 
heeft reeds vaak van zich doen spreken. Bij de ope- 
ning van het psychiatrisch ziekenhuis „Overduin” in 
Katwijk trok hij opnieuw de aandacht en dat zal 
niemand verbazen, gezien deze woorden:
„Als men de stapels dossiers ziet die over dit zieken
huis zijn aangelegd, komt men tot de conclusie, dat 
we in een krankzinnige wereld leven. Deze ambtelijke 
bezetenheid heeft me zo geprikkeld, dat ik beslist van 
plan ben hiertegen iets te ondernemen. De bouwkos
ten zijn hierdoor zeker met één miljoen gulden ge
stegen. Alle bij de bouw betrokken instanties waren

Onlangs was Lord Thomson in Amsterdam. Deze 
Brits-Amerikaanse Canadees is eigenaar van 170 
kranten. Hij zegt, dat hij twee vuistregels hanteert;* 
de kranten moeten de waarheid vertellen en het volk 
vertegenwoordigen. Tijdens zijn bezoek kreeg hij — 
volgens Vrij Nederland — o.a. de volgende vraag te 
beantwoorden:
„Als u nu zoveel kranten hebt van verschillend ka
rakter, bent u dan niet van mening dat ten aanzien 
van de grote wereldproblemen als Vietnam en de 
rassenstrijd, de een de waarheid wat beter verkon
digt dan de ander, en dat de een het volk wat beter 
vertegenwoordigt dan de ander?”

Over het antwoord zegt V.N. dan:
„Lord Thomson had er geen moeilijkheden mee; 
onder zijn 35 Amerikaanse kranten zaten democra
tische en republikeinse, die elkaar natuurlijk tegen
spreken, maar zolang ze de waarheid vertellen en het 
volk vertegenwoordigen, mogen ze over de grote we
reldvraagstukken denken en schrijven wat ze wil
len.
Een simpele man, aan wie de genade van de twijfels 
voorbij is gegaan. Laten we hopen, dat zijn redacties 
er met succes anders over denken.”

Misschien heeft Honoré de Balsac iets van die tegen
strijdigheid gevoeld toen hij zei „Als de pers niet be
stond moest men haar niet uitvinden”.
Op deze manier is de belangrijkste dienst die de krant 
ons bewijst, dat z(j de mensen leert datgene wat ge
drukt is met argwaan te bekijken.
Overigens; Een krant wordt niet gemaakt door haar 
redacteuren, maar door haar abonnees. Geldt ook voor 
Nederlandse Gedachten.
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ECHT

DING
DOOR MR. A. HERSTEL

IN een vorig artikel is een aantal 
opmerkingen gemaakt over de 

de echtscheidingsfrequentie in Ne
derland en over de in onze wetge
ving voorkomende bepalingen be
treffende de ontbinding van het 
huwelijk en de gronden voor echt
scheiding. Tevens is aangeduid de 
praktijk van de „grote leugen”, die 
door de daaraan ten grondslag lig
gende wetstoepassing in ons land 
in feite echtscheiding op grond van 
onderlinge overeenstemming tus
sen de echtelieden mogelijk maakt. 
De korte omschrijving van een moge
lijke gang van zaken bij een echtschei
ding zou de indruk hebben kunnen 
wekken, dat de wetgever de burgers 
nauwelijks een strobreed in de weg 
heeft willen leggen op de weg naar het 
„huwelijkseinde”.
Dat is echter geheel anders. Voordat 
de procedure eigenlijk begint, moeten 
twee drempels overschreden worden. 
Dat die overschrijding nogal gemakke
lijk is valt de wetgever niet te ver
wijten.
Degene, die een echtscheidingsproce
dure tegen de levenspartner wenst te 
beginnen heeft daarvoor de toestem- 
mnig van de president van de arron
dissementsrechtbank nodig. Een daar
toe strekkend verzoekschrift moet per
soonlijk aan de president worden aan
geboden. Op een vaste dag in de week 
houdt de president zitting voor de 
,.aanbiedingen” . In een meestal kort 
onderhoud onder vier ogen houdt de 
president de verzoek(st)er — zoals de 
wet het noemt- — „zodanige bedenkin
gen voor, als hij zal oordelen te be
horen” .
De bedoeling van het persoonlijk aan
bieden is duidelijk; de verzoek(st)er 
wordt nog eens in volle omvang voor 
ogen gesteld, wat hij of zij op het punt 
staat te ondernemen. De eerste drem
pel! Mogelijk komt de betrokkene nog 
tot bezinning.

Verzoeningscompai'itie
De president bepaalt, wanneer bij het 
verzoek wordt volhard — dit is overi
gens vrijwel steeds het geval •— de dag 
voor de zogenaamde verzoeningscom- 
pai’itie. De beide echtelieden verschij
nen dan — veelal geeft de wederpartij 
wel gevolg aan de oproep om voor de 
president te verschijnen — zonder 
advocaten voor de rechtbankpresident, 
die een poging zal doen de partijen 
alsnog weer bij elkaar te brengen. 
Voor het echtpaar is dit de tweede be
proeving van de door beide of één van 
de partner getrokken conclusie, dat het 
huwelijk op een mislukking is uitge
lopen. In het merendeel van de ge
vallen wordt ook deze hindernis met 
gemak genomen. Het komt wel voor, 
dat door het voor korte of lange tijd 
aanhouden van de zaak — de president 
beslist dus nog niet op het verzoek

Na de uitspraak.

schrift en beveelt de partijen later nog 
eens terug te komen — een echtpaar 
tot verzoening komt. Meestal mislukt 
het echter.
Wanneer we ons realiseren, dat;
a. de echtgenoten, wanneer ze voor 
de president zitten, al heel lang en 
intensief over het mislukken van hun 
huwelijk hebben gesproken of nage
dacht en hun besluit zonder meer vast
staat;
b. de president door de veelheid van 
zaken over het algemeen de tijd ont
breekt, om uitvoerig met de partijen 
van gedachten te wisselen;
c. de president niet over gegevens be
treffende de echtelieden hun huwe
lijks- en gezinssituatie beschikt en in 
dit stadium moet afgaan op de over het 
geheel genomen niet door objectiviteit 
en eenstemmigheid uitmuntende me
dedelingen van de partijen, dan ver
wondert het niet, dat van de door de 
wetgever voorziene bemoeilijking van 
het scheiden van echt niet veel terecht 
komt.
Na het verkregen verlof tot het instel
len van een eis tot echtscheiding be
gint de procedure. Deze kan van korte 
duur zijn, doch het is ook mogelijk, dat 
hij zich gedurende een lange tijd voort
sleept. Als de wederpartij niet opkomt 
in het proces, dan kan het echtschei- 
dingsvonnis reeds na enkele weken 
worden uitgesproken. De tegenpartij 
heeft dan verstek laten gaan.
Een procedure, waarin de tegenpartij 
wel bij procureur verschijnt, doch in 
de zogenaamde conclusie van antwoord 
verklaart, dat hij de door eiser(es) ge
stelde feiten niet wenst te weerspre
ken en dat hij zich mitsdien refereert 
aan (d.w.z. neerlegt bij) het oordeel 
van de i-echtbank, kan ook in korte tijd 
afgelopen zijn.

Procedure op tegenspraak

Een procedure op tegenspraak (con- 
tra-dictoir) duurt meestal aanmerke
lijk langer. De tegenpartij zal de door 
eiser(es) gestelde feiten tegenspreken 
en hij zal de rechtsstrijd gaan voeren. 
Heel vaak moet in een echtscheidings
procedure door de eiser(es) het bewijs 
geleverd worden, dat de ander zich 
heeft schuldig gemaakt aan overspel. 
Het behoeft geen nader betoog, dat 
zulks geen eenvoudige opgave is.
Een zodanige procedure, waarbij de 
persoon en de goederen van de par
tijen zo nauw zijn betrokken en waar
in de ruïnes van het levensgeluk zeer 
duidelijk aan het licht komen kan bij
zonder fel en uiterst smakeloos zijn. 
Dat de wens, om het door de wet ge
vraagde bewijs van overspel te leve
ren, aanleiding kan geven tót het aan
grijpen van allerlei oneerlijke en onoir- 
bare praktijken, is niet uitgesloten. 
Zonder de ,,lacune” in de wet, die de 
huidige valse praktijk mogelijk maakt, 
zou het aantal echtscheidingen in ons 
land zonder twijfel aanzienlijk gerin
ger zijn dan thans het geval is.

Wanneer de echtgenoten het dan ook 
niet eens zijn over de ontbinding van 
hun huwelijk, kan in veel gevallen 
echtscheiding door één van hen wor
den tegengehouden. Door al of niet 
edele, zo u wilt principiële motieven 
gedreven, kan een man of een vrouw 
de huwelijksband de jure in stand 
doen blijven. Deze „machtspositie” van 
één der echtgenoten kan in het vóór- 
processuele stadium ook een grote rol 
spelen. Veel zaken, die met de huwe- 
lijksontbinding verband houden, zoals 
uitkeringen voor levensonderhoud, 
verdeling van de huwelijksgoederen 
etc., kunnen buiten het proces om tus
sen partijen geregeld worden. Uitbui
ting van de zwakkere positie van de 
partner onder het motto; „Als je mijn 
voorwaarden niet accepteert, ga ik niet 
akkoord met de scheiding”, is dan erg 
verleidelijk.
Op deze aspecten kom ik nog nader 
terug.

Poging tot wijziging
Er is al een aantal pogingen onder
nomen, om de wettelijke regeling van 
de echtscheiding te wijzigen.
De bestaande regeling van het echt
scheidingsrecht dateert uit 1838, het 
jaar van de invoering van het Burger
lijk Wetboek. Nog in de 19e eeuw 
kwam de discussie over de echtschei
ding op gang. De Nederlandse Juris
tenvereniging besprak in 1882 het 
echtscheidingsvraagstuk. Een grote 
meerderheid sprak zich toen uit vóór 
het scheiden bij minnelijke overeen
komst. In 1886 werd een wetsontwerp 
gemaakt, waarin het aantal gronden 
voor echtscheiding aanmerkelijk werd 
uitgebreid. Zo werd o.a. voorgesteld 
onnatuurlijke ontucht, weigering tot 
samenwoning, voortdurende slechte 
bejegening en drankmisbruik of ander 
liederlijk gedrag als echtscheidings
gronden in de wet op te nemen.
Het ontwerp-Regout van 1912 beoogde 
de praktijk van de ,,grote leugen” on
mogelijk te maken, door de rechter de 
verplichting op te legen zich in echt- 
scheidingszaken steeds op de hoogte te 
stellen van de door de eiser(es) ge
stelde feiten. Eenzelfde strekking had 
het ontwerp-Goseling van 1938. Geen 
van deze ontwerpen bracht het tot wet. 
Op 1 juni 1948 werd bij de Tweede 
Kamer een nieuw wetsontwerp inzake 
echtscheidingsprocedure ingediend on
der de titel: Wet tot wijziging van de 
bepalingen betreffende echtscheiding 
in het Wetboek van Burgerlijke Regts- 
vordering, teneinde lichtvaardige echt
scheidingen tegen te gaan. Dit ontwerp 
was reeds kort na de Tweede Wereld
oorlog — in 1946 — in de troonrede 
aangekondigd.
Minister Van Maarseveen stelde — 
grof geschetst — het volgende voor; 
Een speciale gezinsrechter zou de taak 
van de president in het echtscheidings- 
geding overnemen. Bij die rechter zou 
het verzoekschrift — met veel meer

gegevens dan gebruikelijk was — wor
den ingediend strekkende tot verkrij
ging van verlof tot procederen. De ver- 
zoeningscomparitie zou eveneens voor 
hem plaats vinden.- Bij mislukking van 
de verzoening zou de gezinsrechter aam 
de gezinsraad opdragen om een ver
zoening te beproeven. De gezinsraad 
moest een rapport uitbrengen, na ver
hoor van partijen en eventueel derden. 
Daarna verplaatste de proceshandeling, 
zich weer naar de zitting van de ge
zinsrechter, die na het falen van alle 
verzoeningspogingen verlof tot proce
deren zou verlenen.
Een uitvoerig voorlopig verslag ver
scheen in juli 1950, waarna minister 
Mulderije in 1952 een memorie van 
antwoord leverde. In datzelfde jaar 
nam de Tweede Kamer het wetsont
werp na uitvoerige beraadslagingen 
aan met ruime meerderheid.
In 1955 verdedigde minister Donker 
het ontwerp in de senaat. Na aanne
ming verscheen de wet in het Staats
blad in dat jaar. De nieuwe wet was 
deugdelijk voorbereid. De discussies 
hadden op hoog niveau gestaan. En 
toch . . .  de wet werd nooit ingevoerd. 
Bij de behandeling van het wetsont
werp in de Tweede Kamer werd door 
prof. Gerbrandy een amendement in
gediend, strekkende tot uitbanning van 
de praktijk van de „grote leugen” (door 
hem aangeduid als het „goddeloze 
kunstje” ): De vordering tot echtschei
ding zou niet kunnen worden toege
wezen, tenzij de rechter — ook in ge
val van verstek —• uit de gebezigde 
bewijsmiddelen de overtuiging had ge
put van de juistheid van de gestelde 
feiten. Het amendement werd met 67 
tegen 13 stemmen verworpen.
Het aantrekkelijke van het ontwerp- 
1948 (wet van 1955) was, dat er duide
lijk de bedoeling uit sprak, om in de 
vorm van een vertragende procedure 
met veel verzoeningspogingen op basis 
van een goede en diepgaande kennis
neming van de feiten en omstandighe
den iets positiefs te stellen tegenover 
de huwelijksmisère.
Thans bevinden we ons wederom in 
een tijd van afwachten. Een nieuw 
wetsontwerp staat ons te wachten. 
Mijn vorig artikel ben ik begonnen 
met enkele opmerkingen over de be
raadslagingen in de Tweee Kamer over 
de begroting van Justitie 1968. Minister 
Polak zegde toe met de indiening van 
een ontwerp tot herziening van het 
echtscheidingsrecht spoed te zullen 
betrachten.

Verruiming
Wat dit ontwerp zal inholiden is n«  ̂
niet bekend. Wanneer we in herinne
ring brengen de opmerking van de 
toenmalige bewindsman op Justitie, 
minister Samkalden, uit 1966, dat er 
plannen waren om te komen tot een 
ontwerp, waarin de echtscheidingspro
cedure vergemakkelijkt zou worden en 
wanneer we daarnaast bedenken, dat 
in de door de Prof. Mr. B. M. Telders- 
stichting ingestelde studiecommissie, 
die als taak kreeg het echtscheidings
vraagstuk te bestuderen, namens het 
curatorium van die stichting mr. C.
H. F. Polak zitting had — de commissie 
pleitte in haar rapport met name voor 
invoering als echtscheidingsgrond 
de ernstige ontwrichting van het hu
welijk — en dat prof. mr. C. H. F. Po
lak, tezamen met mr. Boender in het 
Advocatenblad van 15 september 1961 
een kritische beschouwing wijdde aan 
de voorstellen van de gespreksgroep — 
hierover later — inzake de echtschei
ding, dan zou de voorzichtige conclusiè 
op zichzelf gewettigd zijn, dat we een 
wetsontwerp inhoudende een verrui
ming van de echtscheidingsregeling te
gemoet kunnen zien.
In een slotartikel zal nog aandacht 
worden gegeven aan enkele over dit 
onderwerp verschenen rapporten. Te
vens hoop ik mijn persoonlijke visie 
op dit vraagstuk te geven.
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DE WEEK ROND
1 april Minister Luns heeft in vroeger stadium geweigerd de motie van de

Tweede Kamer waarin het staken van de bombardementen op Vietnam 
door Amerika werd bepleit, aan de Amerikaanse regering over te brengen. 
De Amerikaanse president gaf nu zelf die opdracht. Men mompelt in VN- 
kringen dat minister Luns een gooi doet naar het kandidaat-presidentschap 
van de Verenigde Staten van Amerika. Eén-aprilmop.

2 april Een van de Kamerleden adviseerde tot het aanleggen van een pijp
leiding tussen Limburg en het westen des lands bij het mijndebat.
Hij was nauwelijks uitgesproken of bij hem liet een select gezelschap zich 

: aandienen.
Eén maal raden . . .  !
Zij overhandigden hem een kaartje van een pijpleidingmaatschappij —; 
minzaam aanbevelend!” Amerikaanse methoden?

3 april Een aankondiging, door een AR kiesvereniging van een openbare vergade
ring met twee bekende sprekers, ergens in ons land; Het onderwerp is: 
„Radicaal-ridicuul” .
Wij hopen dat de -sprekers zich niet op deze wijze hebben laten strikken. 
Zo moet dat natuurlijk niet.

4 april Mereveld in Utrecht, het centrum van de draverijen, heeft mooie koersen.
Acht draverijen met bijna negentig paarden. De kranten geven alvast tips 
door voorspellingen te doen. En het publiek maar gokken. Dat kan in 
Nederland, wist u dat?

5 april Helaas: niet-lezers vinden lezen ongezellig. Dat zijn er overigens nog al
wat: dertig percent. Jammer dat Nederlandse Gedachten in dat onderzoek 
niet betrokken is geweest.
Het adresbandje blijft er in elk geval niet om heen zitten.
Dat zeggen tenminste de organisatoren van ophaalacties oude kranten 
Zal de redactie blij zijn!

6 april De Zweedse volksvertegenwoordiging ontving een voorstel van de regering
om het kiesrecht uit te breiden. Kiezers behoeven slechts 19 jaar te zijn. 
Gekozenen moeten de 21-jarige leeftijd hebben bereikt. Een mooi voorbeeld 
om in Nederland nagevolgd te worden door D’66.
Pragmatisch, attractief, met een kans op een langdurig parlementair leven.
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WAĈ Ê NS houtbouw 
ETC.

HAHBO
A Q D IN X V E L

TEL. GIESSENDAM-HARDIN?fVELD 2141

VRAGEN VAN 

KAMERLEDEN
De heren Aantjes (A.R.), Van der Peyl 
(C.H.U.) en Van Rossum (S.G.P.) vroegen 
de staatssecretaris van Verkeer en Wa
terstaat.

De binnenvaart heeft het al jaren moei
lijk. Vandaar de ministeriële toezegging 
op 14 februari 1968 om voor de binnen
vaart zeer spoedig een speciale ontwik- 
kelings- en saneringsregeling te maken. 
Wanneer kan deze regeling gepubliceerd 
worden?
Het wordt tijd die toezegging te hono
reren, excellentie.

De heer Van Bennekom (A.R.) vroeg 
aan de minister van Landbouw.

Wanneer wordt nu een begin gemaakt 
met de mosselwaterproeven bij het 
Horntje?
Nu de gelden beschikbaar zijn is spoed 
met de realisering van dit belangrijke 
project dringend gewenst.

B O N

NIEUWE ABONNEE

Naam ...................................................... ...................................

Volledig adres .........................................................................................

Woonplaats; .........................................................................................

OPGEGEVEN DOOR

Naam .........................................................................................

Volledig adres .........................................................................................

Woonplaats: .........................................................................................

Wenst als geschenk:

1 abonnee
lepeltje, sleutelring of brochure „De samenleving 
vernieuwen”

2 abonnees
zes cocktailprikkers in etui of 3 lepeltjes

3 abonnees
sierdoos of zes lepeltjes 

Abonnementsprijs f 6.— per half jaar 

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

AANNEMINGSBEDRIJF 
HARMFOKKENS NAARDEN N.V.

de fijnste margarine 
GEBR. VAN DER SPEK N.V.

AD V E R TE E R T IN  NEDERLANDSE GEDACHTEN

HOTEL-PENSION
,,DREYER00RD"

Telefoon 3169 . Oosterbeek

N A A M -  EN  
N U M M E R P L A T E N
IN DIVERSE UITVOERINGEN 
Aanduidingen speciaaJ voor 
Kantoorgebouwen. ziekenhuG 
zen enz.
Zelfklevende transfers, o.a. 
voor autoportieren, gevellet- 
ters. graveerwerken.
ZUID NED. NAAMPLATEN 

ONDERNEMING G TER VEEN 
GELEEN

Graaf Huynlaan boek Markt 
Tel. 04494 - SSSS’»

lingerie - korsetterie

Ü k k e r
DE-LIER NAALDW IJK DELFT DEN HAAG VOORBURG^

' M arkt 49 Beeklaan 366 Herenstr. 107-109

Landbouwwerktuigenfabriek 

V IC O N  N .V .
N I E U W -V E N N E P
tei. 02526-855

„MIETRA” transporteurs enz. 
„MIEDEMA”-landbouwwagens, enz.

Vraagt vrijblijvend telefonisch, schriftelijk of 
persoonlijk inlichtingen of brengt een bezoek 
aan ons bedrijf

L. S. AAIEDEAAA
LANDBOUWWERKTUIGEN N.V.
WINSUM . FRIESLAND TELEFOON 05173 - 541

E E N  V E I L I G E  B O X  

EEN ^ BOX
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Stap voor stap
Het werven van abonnees voor Nederland
se Gedachten blijft door gaan, al is het 
stap voor stap. Zwartsluis heeft met 40 
nieuwe abonnees op ons blad nog steeds 
de leiding. Op pagina 2 kunt u zien of uw 
kiesvereniging het beste beentje wel voor
zet Het doei is het lopen waard.

,,Gedenkt der 
gevangenen
Zij, die denken dat gevangenen het in de 
gevangenis nog zo slecht niet hebben zijn 
over het algemeen nooit in een dergelijke 
inrichting geweest. Het is beslist niet ple
zierig in een gevangenis. Hoe het er wel 
is vertelt prof. mr. I. A. Diepenhorst op 
pagina 5. Hij zegt daar ook dat er in de 
gevangenis en voor de gevangenen nog 
heel wat moet veranderen.

Echtscheiding
Op pagina 6 en 7 geeft mr. A. Herstel, in 
een derde artikel over echtscheiding, een 
overzicht van wat er na de Tweede We
reldoorlog over het echtscheidingsvraag- 
stuk is gepubliceerd.
Daarna geeft hij aan wat er naar zijn me
ning zou moeten veranderen in de echt- 
scheidingsrechtspraak. Bij de door hem 
gesuggereerde oplossing zal de praktijk 
van de „grote leugen” tot het verleden 
behoren.

Inclusief denken
Wil de mens niet ten onder gaan door de 
verandering van de menselijke situatie op 
het terrein van het denken, voortbewegen, 
communicatie, bevolkingstoename en ver
nietigingskracht, dan is een ander denken 
vereist. Dr. F. Boerwinkel schreef hierover 
een boekje - Inclusief denken. Op pagina 
8 en 9 kunt u lezen hoe mejuffrouw Wieke 
Konijn de gedachten uit dit boekje heeft 
verwerkt. Drs. 1. P. Feddema schreef hier
bij een introductie.

Zuivel

Bij de krantelezer ontstaat wel eens de 
indruk dat de boerestand „maar raak pro
duceert" en dit doet „tegen veel te hoge 
prijzen”. Is dit beeld van het melk- en zui- 
velterrein juist”. Drs. C. Timmer, directeur 
van de Coöperatieve Melkcentrale (C.M.C.) 
in Den Haag, schrijft op pagina 11 over de 
„perspectieven voor de afzet van Neder
landse melk- en zuivelprodukten in het 
buitenland”.

Radio
Woensdag 24 april is de A.R.P. weer voor 
de radio. Luister van 18.20-18.30 uur naar 
Hilversum II (298 m).

Verder
Op pagina 2 vindt u iets over de „honore
ring van de Tweede Kamerleden”. Op pa
gina 10 Beeld der vaderen en Oude en 
nieuwe citaten. Op pagina 12 De week 
rond en de bon om een nieuwe abonnee 
op te geven.

„Entre ces deux man coeiir 
balance”

(Vrij vertaald:
’t kan vriezen en dooien)

DE TWEEDE KAMER 
ENDE 
WET OP DE 
KANSSPELEN

H e t  gebeurt niet vaak, dat een 
op 13 februari ingediend 

wetsontwerp reeds op 9 april, dus 
binnen twee maanden, in de Twee
de Kamer wordt behandeld. Het 
moet wel een bijzonder urgente 
zaak zijn als Voorlopig Verslag, Me
morie van Antwoord en Eindver
slag zo snel worden afgewerkt. Is 
de verbetering van de positie van 
de voetbaltoto —  want daarom ging 
het bij dit wetsontwerp in hoofd
zaak —  werkelyk een kwestie die 
geen uitstel gedoogt?

De AR fractie was niet overtuigd 
van deze grote urgentie en heeft 
daarvan ook duidelijk doen blijken. 
De Memorie van Toelichting, een 
niet al te sterk gedocumenteerd 
stuk, heeft die overtuiging bepaald 
niet versterkt. Anderzijds wilde 
onze fractie zich niet verzetten te
gen deze snelle behandeling, al 
heeft haar woordvoerder op niet 
mis te verstane wijze van zijn ver
wondering over deze gang van za
ken doen blijken.

Dam leggen

Wat was de portee van dit door drie 
excellenties (mej. Klompé en de heren 
Polak en Grappierhaus) getekende ont
werp? Allereerst werd voorgesteld het 
maximum bedrag van de hoofdprijs 
voor de sporttoto dat op het ogenblik 
ƒ 100.000 bedraagt, te verhogen tot 
ƒ 500.000. Motief voor deze verhoging 
was o.a. dat de werfkracht van de toto 
moet worden verhoogd om de hoofd
prijs niet alleen voor één winnaar aan
trekkelijk te houden maar ook voor 
verschillende winnaars nog de moeite 
waard te doen zijn.

Uiteraard speelt het feit, dat veel geld 
thans wegstroomt naar buitenlandse 
organisaties hierbij een niet onbelang
rijke rol. Duitsland (de Lotto!) en Bel
gië zijn in dit opzicht gevaarlijke con
currenten. De voorstellers beoogden 
dus „een dam te leggen in de geld
stroom aan het buitenland”.
In de tweede plaats achtten zij het 
noodzakelijk een wijziging te brengen 
in het verdeelschema van de opbrengst 
der toto-gelden, zodat een groter ge
deelte van deze opbrengst beschikbaar 
kan komen voor de prijzen; dit per
centage zou van 33 tot 45 kunnen 
stijgen.

Voorts wordt de maximum-inleg van 
ƒ 2,80 op ƒ 5,40 gebracht, terwijl ook 
de hoofdprijs van de staatsloterij wordt 
aangepast aan de verhoging van de 
toto-prijs en zal het „magische getal” 
van één ton eveneens op ƒ 500.000 
worden gebracht. We zwijgen dan maar 
van enkele ondergeschikte wijzigingen

i W  CONTRA1^3a$ FLAKKBi 
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Hoofdprijs een half miljoen

die misschien voor onze lezers minder 
interessant zijn.

Delicaat
Woordvoerder van onze fractie bij de 
behandeling van dit ontwerp was prof. 
Diepenhorst, die zich naar algemeen 
oordeel met grote vaardigheid en wel
sprekendheid van zijn delicate op
dracht kweet. Delicaat — loterijen en 
toto’s zijn in onze kring geen algemeen 
aanvaarde gelukskansen, al dient hier 
onmiddellijk bij aangetekend, dat ba
zaars wellicht nergens zo welig tieren 
als op het protestants-christelijk erf. 
De heer Diepenhorst noemde zichzelf 
„een wat wereldvreemde leek die het 
grootste gedeelte van zijn bestaan bin
nen de muren van het boekvertrek 
heeft doorgebracht”, dit in vergelijking 
tot de „play-boys” die naar zijn zeggen 
andere fracties in het vuur hadden ge
bracht, Met die wereldvreemdheid viel 
het intussen nogal mee. Nog een citaat 
„Overigens wordt het bedrag van een 
half miljoen verworven met de inspan
ning van denkvermogens, die niet aan
stonds eigen behoeven te zijn aan ge
nieën terwijl dan toch het bedrag ter 
grootte is van wat vier ministers en 
twee staatssecretarissen, goeddeels niet

BESCHERMT
«5 f e  b r u i n t

SNÉLUJ

BIJ KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 2000

schrijfmachines
OOK TEL- EN REKENMACHINES 
BRANDKASTEN GROTE SORTERING

De Clerqstraat 11, tel. 020-123111, Amsterdam 
zuiweg 53, telefoon 023-20018, Haarlem 
Laan van Nieuw Oost-Indië 12, Den Haaf.

belastingvrij, gedurende een jaar zich 
bij uitstek moeizaam in zelfverterende 
werkzaamheid verwerven”.
Zoals gezegd — onze woordvoerder 
vond de Memorie van Antwoord beter 
dan de Memorie van Toelichting en 
achtte met betrekking tot het bewuste 
stuk de mogelijkheid aanwezig dat een 
hoogleraar in de ethiek zou constate
ren: „De minister heeft er zich met een 
polakje van Lelden, afgemaakt.”

Met een keur van citaten toonde hij 
aan tot welke gevolgen een ongekana
liseerde goklust kan leiden en welke 
bezwaren er tegen het verwerven van 
een arbeidsloos inkomen kunnen wor
den aangevoerd. Nog één kleurig ver
haal mag ik u niet onthouden: dat van 
een oude Engelse dame, die op haar 
sterfbed met de geestelijke verzorger, 
toen zij alles van hem had gewonnen 
nog wedde om de kosten van de begra. 
fenis en toen zij deze weddenschap 
won ver boven haar stand kon worden 
ter aarde besteld.
De heer Diepenhorst wilde zich 
onthouden van krasse oordeelvellingen 
over toto en staatsloterij, maar vroeg 
deze mildheid ook van hen die in forse 
termen de tegenstanders beoordelen en 
weinig respect kunnen opbrengen voor 
een houding als die van de Ned. Christ. 
Sportunie, die elke bijdrage uit de 
sporttoto afwijst en daardoor wezen
lijke offers in dienst van haar overtui
ging brengt. Hij constateerde dat de
A.R.-fractie zich losmaakt van de vroe
ger wel gehoorde stelling „loten is 
bidden”. Zij keurt zekere vormen van 
vermaak, van weddenschap, een ba- 
zaarloterij e.d. niet af. Maar zij is be
vreesd voor een geleidelijk toegeven 
aan iedere vorm van „een kans wagen” 
en wenst het kanalisatie-element uit
drukkelijk te handhaven. Men mag

• Vervolg op pag. 4
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H e t  werven van nieuwe abon
nees blijft voortgaan. Ge

lukkig. Steeds opnieuw worden 
in de verschillende delen van het 
land weer acties ontplooid. Ieder 
doet dat in een vrij langdurige 
actie van maanden op het tijd
stip, dat ter plaatse het beste ge
legen komt. Het gaat daarom niet 
snel, maar —  stap voor stap —  
wel zeker.
Dat blijkt wel uit de resultaten, 
waarvan wij hier weer een be
paald beeld geven.

Niet één abonnee
Er is één punt, waarover wij niet te
vreden zijn. Dat is dit: er zijn nog te 
veel kiesverenigingen, welke niet één 
abonnee tot dusverre hebben gewon
nen. En wat is toch (bijna) in elke 
plaats, ook al is het een kleine, een 
(bijna) ondenkbare zaak. Wij weten 
natuurlijk wel, dat het in een aantal 
plaatsen, met zeer kleine kiesvereni
gingen heel erg moeilijk kan liggen. 
Daarnaast is er ook een aantal plaat
sen waar de kiesverenigingen in het 
verleden reeds zorgden voor 1 op 3, 
zelfs voor 1 op 2 abonnees, terwijl deze 
actie landelijk mikt op 1 op 4 abon
nees; dat wil dus zeggen één abonnee 
op elk viertal partijleden.
Samen en in het landelijk geheel, is er 
echter nog best wat aan te doen. Dus 
rustig — stap voor stap — verder gaan. 
Hier nu eerst een beeld van de resulta
ten per hall april.

44  met meer dan 6
1. Zwartsluis, met 40

steeds steviger op eenzame 
hoogte

2. Gi’oningen-stad, met toch al
tijd nog op een goede tweede 
plaats 27
gevolgd door

3. Assen, met thans 18
4. Vlaardingen-Ambacht 16
5. Arnhem, nu ook 15

evenals
6. Breda, met 15

'7. Nieuw Vennep, met 14
is snel omhoog gestegen, direct 
gevolgd door

‘8. Zeist, met 13
'9. Hoogeveèn-Zuid, eveneens 13
Dan volgen er vijf met ieder 12

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Mr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton-
kens-Kaajan.
Adres van redactie 
en administratie:
Dr Kuyperstr, 3. ’s-Gravenhage, 
tel (070) - 183960, giro 89673.

Adres voor advertenties;
Botenmakersstraat 45, Zaandam, 
telefoon (02980) 63224.
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f  6,— per half jaar.
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STAP
VOOR
STAP
lÓ. Apeldoorn-Zuid
11. Warnsveld
12. Goes
13. Vlissingen
14. Andel N.Br.
En zeven met ieder
15. Ermelo
16. Amersfoort
17. Maartensdijk-Groenekan
18. Amsterdam-Talma
19. Leiderdorp
20. ’s-Gravenhage-Hanenburg
21. ’s-Gravenhage-Beresteyn- 

Bouwlust
Er zijn er nu twee met ieder
22. Diever
23. Woerden

V

11

- \

Dan vier met ider
24. Delfzijl
25. Siddeburen
26. Amstelveen
27. Waddinxveen

Vervolgens negen met ieder
28. Onstwedde
29. Leeuwarden-West
30. Hoogeveen-Centrüm
31. Kampen
32. Voorthuizen
33. Amsterdam-Bilderdijk- ' 

Overtoomkwartier
34. Katwijk a.d. Rijn
35. Naaldwijk
36. Rijswijk III

en acht met ieder
37. Sellingen
38. Sint Anna Parochie
39. Gorredijk
40. Beilen
41. Voorburg-Centrum-West
42. Voorschoten
43. ’s-Gravenhage-West IIl
44. Zaamslag 
Dat zijn er dus 44.

Er zijn vijftien kiesverenigingen met 
Ieder zes nieuwe abonnees:
45. Oldekerk; 46. Leeuwarden-Cen- 
trum-Noord; 47. Roden; 48. Amster- 
dam-Noord; 49. Amsterdam-Stadion- 
kwartier; 50. Haarlem-Dr. Kuyper; 5L 
Aalsmeer; 52. Diemen; 53. Katwijk aan 
Zee; 54. Rijnsburg; 55. Rotterdam IV;

10 56. ’s-Gravenzande; 57. Dordrecht II;
58. Middelburg-Zuid; 59. Eindhoven- 
Strijp-Woensel.

HONORERING

LEDEN

TWEEDE

KAMER

Vanaf 1 januari 1965 geniet elk 
Kamerlid een schadeloosstel

ling van ƒ 20.0Ö0 per jaar —  onge
acht zijn leeftijd en onafhankelijk 
van het aantal jaren dat hij zitting 
heeft en ongeacht het feit of hij al 
dan niet gehuwd is, met of zonder 
kinderen. Vakantietoeslag wordt 
niet gegeven terwijl het Kamerlid 
premie betaalt voor pensioenrech
ten. Daarnaast geniet hij een vaste 
vergoeding voor reiskosten en voor 
de overige kosten die uit de ver
vulling van zijn functie voort
vloeien. Uit de reeds lange jaren 
bestaande ervaring is gebleken dat 
deze vaste vergoeding voor het 
overgrote deel der Kamerleden 
eerder een nadelig dan een voorde
lig saldo vertoont. „Winst” schuilt 
er in deze bedragen niet.

Aangepast
Tot nu toe werd de hoogte van alle 
genoemde bedragen bij de wet gere
geld, zodat de Kamerleden zelf een 
stem in het kapittel hadaeh!
Dat laatste zal nu verdwijnen. Voort
aan zal de schadeloosstelling aange
past worden aan de algemene bewe
ging van de ambtenarensalarissen bij 
algemene maatregel van bestuur.
De hoogte van de schadeloosstelling 
wordt eveneens hei’zien. Gelet op de 
zwaarte van het Kamerlidmaatschap 
wordt — met ingang van 1-1-1969 — 
voorgesteld dit bedrag te verhogen 
voor die Kamerleden die geen andere

Ten slotten vermelden wij de twee
ëntwintig kiesverenigingen met ieder 
vijf nieuwe abonnees op ons weekblad; 
60. Stadskanaal-Wildervank; 61. Dok- 
kum; 62. Drachten; 63. Almelo; 64. En- 
schede-Oost; 65. Staphorst; 66 Ede; 67. 
Amerongen; 68. Baarn; 69. IJsselstein; 
70. Utrecht-Noord-Oost; 71. Amster- 
dam-Slotervaart; 72. Amsterdam-Ri- 
vierenwijk; 73. Noord Scharwoude; 74. 
Zaandam-Oost; 75. ’s-Gravenhage-Ma- 
riahoeve; 76. ’s-Gravenhage-Morgen- 
stond; 77. Rotterdam I; 78. Maasland; 
79. Rijswijk I; 80 Giessen N.Br.; 81. 
Wijk en Aalburg.
In totaal nu 81 kiesverenigingen met 
ieder vijf of (veel) meer nieuwe abon
nees.

Doel is lopen waard
Vervolgens zijn er thans 42 (vorige 
stand 38) kiesverenigingen met elk 
vi er  nieuwe abonnees; 64 (was 59) 
met elk dr i e  nieuwe abonnees; 91 
(was 86) met elk t w e e  nieuwe abon
nees en tenslotte 190 (was 185) met 
elk één nieuwe abonnee. Totaal heb
ben dus 468 (was 445) thans één of 
meer nieuwe abonnees tijdens deze ac
tie gewonnen.
Wij kunnen nu dus gelukkig constate
ren, dat weer 23 kiesverenigingen een 
aandeel in de actie zijn gaan bijdragen. 
Maar er zijn meer kiesverenigingen en 
er kunnen meer abonnees gewonnen 
worden. Waarom zouden wij dus nu 
niet alleen nog even een goed beentje 
voor zetten? Het doel is de moeite van 
het loj>en waard!

functies bekleden waaruit zij inkom
sten van enige betekenis ontvangen, 
tot 40.000 gulden. Dit bedrag is duide
lijk bedoeld als een maximum dat al
leen genoten kan worden als het Ka
merlid geen bezoldigde nevenfuncties 
van enige betekenis verricht.
Deze voorgestelde verhoging verloopt 
in twee etappes: ingaande 1-1-1968 
ƒ25.000 en per 1-1-1969 de verhoging 
tot ƒ 40.000. De vraag of en in hoeverre 
neveninkomsten bij de uit te keren 
schadeloosstelling een rol moeten spe
len beantwoordt de minister bevesti
gend.

Salaris
De schadeloosstelling — men kan 
voortaan met recht spreken óver sala
ris — behoort te worden afgestemd op 
het feitelijk bestaande verschil in op
vatting over de inhoud van het Ka
merlidmaatschap.
De schadeloosstelling moet een neu
traal karakter dragen. Dat wil zeggen 
dat elk Kamerlid vrij blijft om zijn 
eigen opvatting over het lidmaatschap 
tot uiting te brengen. De wet moet 
niet een dwang zijn die drijft naar een 
beroepspoliticus. In de politiek is dit 
laatste, althans naar Nederlandse op
vattingen een niet acceptabele zaak. 
Vandaar dat niet alle neveninkomsten 
,,gekort” zullen worden. Alleen die uit 
onderneming en arbeid. Om praktische 
redenen is voorts een franchise van 
ƒ 5.000 ingevmerd. Neveninkomsten 
beneden ƒ5.000 worden dus niet gekort 
op de schadeloosstelling.
Voorts worden alle neveninkomsten 
boven dit bedrag evenmin volledig in
gekort. De schadeloosstelling wordt 
verminderd met de helft van het be
drag van de neveninkomsten (boven 
ƒ 5.000) tot een bedrag van maximaal
15.000 gulden.
De vraag ^of en in hoever er sprake 
is van neveninkomsten wordt beant
woord door de inspecteur der belastin
gen in Den Haag.
■Welke neveninkomsten het Kamerlid 
ook heeft; de schadeloosstelling be
draagt minimaal ƒ 25.000.
De fractievoorzitters behouden hun 
toelage van 1000 gulden plus 300 gul

den voor elk fractielid. De taak van 
fractievoorzitters ook ten opzichte van 
een lid der fractie dat zich geheel wijdt 
aan de Kamertaak is zoveel zwaarder 
dat een verhoging gewettigd is.
De thans bestaande vergoedingen voor 
reiskosten en overige kosten zullen 
voortaan mee kunnen groeien met de 
verbeteringen van de reis- en verblijf
kosten van de rijksambtenaren.
Het woord is nu aan de Tweede en 
Eerste Kamer.

CENTRALE

VERGADERINGEN

WIJ KOMEN BIJEEN
Gaarne vermelden wjj in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land wor
den gehouden.
Ditmaal de volgende:

• De ARJOS en de CHJO in Friesland 
organiseren op vrijdag 26 april de slot- 
avond van dit seizoen.
Plaats van samenkomst is „ ’t Knoop
punt”, Notenstraat 4 te Leeuwarden.
Aanvang 19.45 uur.
De staatssecretaris van Defensie (Mari
ne) de heer A. van Es zal spreken over 
„Defensieproblemen”.

• Het Provinciaal Verband van de 
ARJOS in Drente houdt zaterdag 20 
april in Hoogeeven haar jaarvergade
ring en studieconferentie.
Aanvang van de jaarvergadering 10.00 
uur.
Aanvang studieconferentie 13.45 uur.
Op de conferentie zal dr. C. Boertien, 
lid van de Tweede Kamer spreken over 
„Gezag in discussie”, met daarop aan
sluitend een discussie over dit referaat. 
Na de maaltijd zal mevrouw J. M. Fou- 
scrt-Bijloo vertellen over haar reis naar 
Israël, tevens \/ordt er een film over 
dit land vertoond.
De kosten voor de conferentie, inclusief 
maaltijd bedragen ƒ 5,50 p.p.

• Op zaterdag 20 april belegt de Ka
mercentrale Assen een vergadering, te
vens prov. deputatenvergadering.
De plaats van samenkomst is „Belle- 
vue”, Dr. Nassaulaan te Assen.

Aanvang 09.45 uur.
Om 14.00 uur is er in dezelfde zaal een 
besloten middagbijeenkömst.
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BESTUURBAAR LAND

Mr. AANTJES NAAR AM ERIKA

■pVE Verenigde Staten van Amerika hebben een klein 
^  aantal jongere, vooraanstaande politici uitgenodigd 
Amerika te bezoeken. Mr. Aantjes, vice-voorzitter van 
de A.R. Tweede Kamerfractie behoorde daartoe.
Dit. bezoek draagt een algemeen oriënterend karak
ter. In het program zijn ondermeer opgenomen ge
sprekken met de leden van de regering, van het 
Amerikaanse Congres en van het Huis van Afge
vaardigden over actuele politieke vraagstukken. De 
rassenproblematiek en het ^probleem van de vrede 
maken eveneens deel uit van het program. Uiteraard 
zal hij een aantal voorverkiezingen in verband met 
de presidentskeuze bij wonen.
Begin juni komt de heer Aantjes in ons land terug.

 ̂ Vietnamese kinderen

De Tweede Kamer heeft onder leiding van dr. Boer- 
tien bijzondere aandrang uitgeoefend op de minister 
van Justitie om de richtlijnen te herzien als het gaat 
om toelating van buitenlandse pleegkinderen. Geble
ken was dat er bjj het Nederlandse volk bereidheid 
was om kinderen die in Korea of Vietnam in nood 
waren geraakt op te nemen.
De bestaande regelingen (uit 1963) waren evenwel zo 
strak dat overkomst van deze kinderen praktisch niet 
mogelijk was. Bovendien werden aan de overkomst 
van deze oorlogsslachtoffertjes eisen gesteld die 
vreemd waren aan het Nederlandse adoptierecht. 
Wjj beseffen heel wel dat er op het punt van toela
ting van buitenlandse pleegkinderen haken en ogen 
zijn verbonden. Echter een verschil in de voorwaardc 
bp adoptie van kinderen vanwege hun afkomst is niet 
gerechtvaardigd.

De minister van Justitie is nu teruggekeerd tot de 
normale eisen die het adoptierecht kent.
Hij heeft terecht zijn hart laten spreken, zonder ech
ter zpn verstand te hebben uitgeschakeld. Er zpn 
zekere eisen gesteld waardoor een individuele benade
ring tussen pleegouders en pleegkinderen gewaar
borgd is. Het systeem waarbij een groep kinderen 
naar Nederland wordt gezonden om verdeeld te wor
den over de aanvragers is terecht verworpen. Wp 
hebben nog wel een overblpvende wens, niet voor 
Justitie maar voor Financiën. Kosten van bevalling 
worden aangemerkt als „aftrekbare” buitengewone 
lasten van het inkomen. Is het nu zó onredelijk om 
te vragen de kosten die een adoptie met zich brengt 
met bevallingskosten op een lijn te stellen?
Wij kunnen dat met de meest beste wil niet inzien.

De nieuwe 
omzetbelasting

De voorgestelde nieuwe omzetbelasting zal zonder 
twijfel zowel het bedrijfsleven als de consument voor 
moeilijkheden plaatsen. Een aantal goederen en dien
sten zullen tengevolge van het nieuwe systeem onge
twijfeld in prijs stijgen.
Anderzijds is het ook zó dat er een aantal 
prijsverlagende factoren in de wet zijn inge
bouwd. Vast staat echter dat aan een algemene prijs
verhoging niet valt te ontkomen. In theorie weliswaar 
niet direct verontrustend, maar ook niet te verwaar-

BIJ sommige politici in Nederland schijnt het 
radicalisme ook mee te brengen, dat men 

een verandering van ons kiesstelsel voorstaat 
door de wederinvoering van districten. Sommi
gen vinden het Engelse stelsel het meest bege
renswaardig maar de meeste voorstanders van 
een verandering willen een verdeling van ons 
land op willekeurige wijze in bijvoorbeeld 12 
of 18 districten. Elke verdeling is willekeurig. 
Zulk een verandering van kiesstelsel is heel 
iets anders dan een soort technische herziening. 
Het betekent een politieke beslissing van verre 
strekking. En daarbij is het duidelijk dat twee 
dingen zeker zijn bij een indeling in bijvoor
beeld 12 districten, waarbij: 1. verbinding van 
lijsten, die in verschillende kieskringen zijn 
ingediend, niet mogelijk mag zijn; 2. binnen de
zelfde kieskring wel lijstverbinding mag plaats 
hebben; namelijk dat de kleine partijen wor
den opgeruimd en dat de beide grootste partij
en, de KVP en de PvdA, een zetelaantal in de 
Tweede Kamer krijgen, dat vèr uitgaat boven 
hetgeen beantwoordt aan de sterkte van die 
partijen in het land.

een verandering van kiesstelsel voorstaat, wil 
'  * die beide gevolgen. Mr. Th. Heemskerk heeft daar

over eens nadrukkelijk gesproken, toen het kabinet- 
Colijn viel als gevolg van de aanneming van een 
amendement-Kersten tot schrapping van de post voor 
een gezantschap bij de paus. Zij, die vóór dat amen
dement stemden, wisten met de grootst mogelijke 
zekerheid, dat daardoor het kabinet zou vallen. Wel
nu, zo redeneerde mr. Heemskerk, als men dan toch 
voor het amendement stemt, dan mag men niet zeggen: 
wij betreuren de val van het kabinet. Want door zijn 
eigen welbewuste daad is het kabinet gevallen. Men 
heeft dus de val van het kabinet gewild. Zo is het ook 
hier.
Het is ons van alle kanten voorgerekend dat de boven
genoemde politieke beslissing, om van kiesrecht te 
veranderen op de voorgestelde wijze, die beide gevol
gen moet hebben. En iedereen stemt dat toe. Het zijn 
dus twee gevolgen, die weloverwogen worden gewild.

\ AN wat men wil, kan men dan toevoegen, wat men 
bovendien hoopt als gevolg, bijvoorbeeld dat er 

weer coalities zullen ontstaan, die leiden tot meer 
duidelijkheid in de politiek, öf dat zij zullen bevorde
ren het ontstaan van „blokken”, waarbinnen het op
portunisme en de wil tot macht een groter rol spelen 
dan de binding door het gemeenschappelijk beginsel. 
Zo staan de zaken. En het plezierige van het geval is, 
dat over de berekenbare gevolgen niet het allerminste 
verschil van gevoelen bestaat. De discussie over de 
door sommigen bepleite verandering van kiesstelsel 
begint in geen enkel opzicht over speculaties of vrome 
wensen.

NU is er één argument in het spel, dat een nadere 
bespreking vordert. De vrees wordt uitgesproken, 

dat het huidige kiesstelsel al meer zal leiden tot een 
situatie, waarbij het land onbestuurbaar wordt. Men 
denkt dan aan een afbrokkeling van de grote partijen, 
een toenemende versplintering en dus tot een steeds 
toenemende kans, dat er geen stevige en duidelijke 
regeringsmeerderheid kan worden gevormd. En om 
dat te voorkomen, om het land bestuurbaar te houden, 
moeten dan door een politieke kunstgreep de kleine 
partijen worden opgeruimd, de versplintering worden 
tegengegaan en de grootste partijen compensatie wor
den geboden, een ruime compensatie, voor het verlies 
door afbrokkeling.

lozen. In de praktjjk echter moet blijken of de theo
retische becijferingen zullen kloppen.
Voorlopig willen wij bij dit wetsontwerp een viertal 
kanttekeningen maken.
Men zal er op moeten rekenen dat het praktisch niet 
mogelijk zal zyn de vele tientallen verzoeken van be
langhebbenden om in een lager tarief te mogen vallen 
in te willigen.
Slechts hier en daar zal dit het geval kunnen zijn 
teneinde te voorkomen dat de voorgestelde heffings- 
percentages niet nog hoger zullen worden vastgesteld 
teneinde de huidige opbrengst te kunnen halen.
Een belangrijke zaak is voorts of en zo ja op welke 
wijze en op welk moment compensatie moet worden 
gegeven nu de prjjzen van de goederen en diensten 
zullen stijgen. Hierover zjjn de meningen nog te zeer 
verdeeld om nu reeds concrete suggesties te kunnen 
doen.
Van het kabinet moet vervolgens worden geëist dat

NU is het de vraag, of bepaalde processen, als zij 
geen voorbijgaande verschijnselen zijn, maar ont

staan en bevorderd worden door in de diepte werken
de krachten, op de duur wel door zulke kunstmatige 
middelen kunnen worden tegengegaan. En we moeten

DOOR H. ALGRA

wel bedenken dat wanneer eenmaal zulk een distric
tenstelsel is ingevoerd, het met kracht zal worden 
verdedigd en „verbeterd” , door die partijen, die. er 
de grote zetelwinst uit halen.

Maar dat komt later aan de orde.
Momenteel kan een pleidooi voor zulk een politieke 
ingreep niet worden verdedigd met het argument, dat 
ons land door de afbrokkeling en versplintering onbe
stuurbaar is geworden. Want het land is helemaal niet 
onbestuurbaar.

W IJ hebben momenteel een parlementair kabinet, 
dat een stevige positie heeft. Het kabinet-De Jong 

voert een voorzichtig, maar tegelijk krachtig beleid 
en het heeft zich het vertrouwer. verworven van een 
sterke meerderheid onder ons volk. Het telt vele mi
nisters, die weten, wat zij willen. De drie A. R.-minis- 
ters zijn daarvan bepaald geen minder goede voor
beelden.
Natuurlijk heeft de oppositie kritiek en leven er in de 
regeringspartijen nog velerlei wensen. Maar iedereen 
weet dat er voorzichtig moet worden gevaren, omdat 
onze economie nog steeds uit de balans is. Het kabinet 
toont duidelijk, dat het zich daarvan bewust is.
Het kabinet toont ook de gewenste zelfstandigheid 
tegenover het parlement, en dat is een eerste voor
waarde voor werkelijk overleg. Het bouwt een beleid 
op, dat representabel is bij periodieke verkiezingen en 
het is waarschijnlijk, dat het zich tot de volgende 
verkiezingen zal weten te handhaven. Het kabinets
beleid is ook in die zin representabel voor de verkie
zingen, dat het alleen kan worden bestreden op ern
stige wijze, door het stellen van een duidelijk alter
natief over de gehele linie, waarin de economische 
mogelijkheden niet worden verwaarloosd. Tot nu toe 
was de oppositie te verdeeld om te kunnen komen tot 
het stellen van zulk een alternatief.

Voorzover het nu te zien is, zou de enige mogelijk
heid voor het kabinet, om zich zelf ontijdig te 

laten ontploffen, wel eens kunnen zijn, dat het zich 
zou laten verleiden tot het honoreren van verhalen 
over de moeilijke bestuurbaarheid van ons land door 
een verandering van het kiesstelsel voorbarig tot in
zet van een politieke strijd te maken. Maar de kans, 
dat het kabinet zich daartoe zou laten verleiden, 
achten wij niet zo groot. Het kan zelf voorlopig nog 
moeilijk tot de erkenning komen, dat het land onbe
stuurbaar is ten gevolge van het destructieve kiesstel
sel, en het zal zich er ook bewust van zijii, dat de 
middelgrote partijen niet gemakkelijk te vinden zullen 
zijn voor de zware politieke beslissing het kiesrecht 
zó te wijzigen, dat zij zelf naar alle berekeningen 
voorgoed op het achterhek van de wagen terecht ko
men.

het in de eerste kwartalen van 1969, zonodig — het be
drijfsleven heeft terecht alle medewerking toegezegd 
— de prijzen zeer scherp in het oog houdt. Met daar
naast de bereidheid snel in te grjjpen als blijkt dat de 
ingebouwde verlagende prijsfactoren niet aan de con
sument zouden worden doorgegeven.
Het is naar onze mening ook dringend gewenst de 
tijdelijke vergroting van de rijksinkomsten — die het 
gevolg is van bijzondere omstandigheden in de nieuwe 
wet gelegen — niet te bezigen voor definitieve méér- 
uitgaven, w’aarb\j de vraag kan worden gesteld öf 
deze tjjdeljjke extra opbrengst mag worden gebruikt 
voor doeleinden die liggen buiten de „sfeer” van de 
nieuwe omzetbelasting.

Tenslotte, als de opbrengst van de nieuwe omzetbelas
ting duidelfjk groter is dan was voorzien, zal deze 
extra opbrengst moeten worden aangewend in het 
kader van de nieuwe omzetbelasting.



Pagina 4 NEDERLANDSE GEDACHTEN 20 april 1968

DE TWEEDE 

KAMER 

EN DE 

WET OP DE 

KANSSPELEN
voor eigen leven aanvoerende beginse
len echter niet aan anderen opleggen. 
Elk geestelijk imperialisme moet ons 
vreemd zijn. Overheidsmoraal en per
soonlijke moraal kunnen verschillen; 
op dat punt kunnen de meningen uit
eenlopen. En men kan niet ontkennen 
dat de staatsloterij in bepaalde feitelijk 
onuitroeibaar gebleken behoeften heeft 
voorzien en dat kerk en staat er baat 
bij hebben gevonden, de kerk wat be
treft de oprichting van torens en gods
huizen, de staat bij het tot stand bren
gen van openbare gebouwen en andere 
nuttige inrichtingen. Ook de wet op 
de kansspelen heeft gesnoeid in wat 
tot een woekerplant dreigde uit te 
groeien. De wet mag en kan niet alles 
verbieden; de wetgever moet zo moge

lijk het leven vrij laten,
De heer Diepenhorst kwam dus tot een 
zeer genuanceerde benadering .Met de 
minister wees hij het in leven roepen 
van een speelbank echter pertinent af. 
Andere Kamerleden waren minder ge
nuanceerd; zo bepleitte de heer Visser 
(D’66) het loslaten van de kanalisatie- 
gedachte; naar zijn mening moest het 
maximaal te winnen bedrag geheel 
worden vrijgelaten. In deze geest 
diende hij, gesecondeerd door mevr. 
Van Someren-Downer (VVD) en de 
heer Voogd (P.v.d.A.) een amendement 
in. Hij bleek wèl een voorstander van 
het toelaten van speelbanken te zijn. 
De heren Jongeling (G.P.V.) en Abma 
(S.G.P.) hadden overwegende bezwa
ren tegen het ontwerp.

De heer Ter Woorst (K.V.P.) betoonde 
zich een onvoorwaardelijk voorstander 
van het ontwerp, de heren Wiebenga 
(P.S.P.) en Tilanus (C.H.U.) stelden 
zich wat voorzichtiger op en trachtten 
tot een afweging van voor- en nadelen 
te komen. En tenslotte betoogde de 
heer Kronenbui'g (B.P.) dat zijn frac
tie vóór zou stemmen vanwege het 
economisch belang voor ons land van 
een verhoging der prijzen.

Niet alle remmen los

Minister Polak was de Kamer dankbaar 
voor de spoed, waarmee zij het ont
werp hadden willen behandelen en had 
speciale bewondering voor de haast 
ludieke redevoering van de heer Dié-

Prof. mr. I. A. Diepenhorst

ludieke redevoering

penhorst. Hij handhaafde de kanali- 
satiegedachte en bestreed speciaal de 
heer Visser, die wilde tegemoetkomen 
aan de levensgenieters, mensen die 
naar de overtuiging van de minister 
best voor zichzelf kunnen zorgen. Alle 
remmen moeten niet worden losge
gooid. Van het zedenbedervende van 
de toto was naar zijn mening niets ge
bleken jn er zijn geen gevallen bekend 
van mensen die jrdoor in financiële 
moeilijkheden zijn geraakt.
De roulette werd nogmaals beslist af
gewezen door de minister. Overigens 
wees minister Polak nog eens met na

druk op het compromis-karakter van 
het ontwerp.
Minister Klompé beantwoordde nog 
enige technische vragen en staatssecre
taris Grapperhaus maakte nog enkele 
opmerkingen over de Staatsloterij.
Bij de replieken diende mevr. Van 
Someren-Downer een motie in met de 
strekking aan particuliere charitatieve 
loterijen dezelfde verruimingsmoge- 
lijkheid te bieden als aan de staatslote
rij. Deze motie werd bij zitten en op
staan door de Kamer aangenomen. Het 
amèndement-Visser werd echter met 
69 tegen 46 stemmen verworpen (onze 
fractie stemde in haar geheel tegen 
deze poging alle dammen te doorbre
ken).

Verdeeld

Toen volgde de stemming over het ge
hele ontwerp, dat mét 99 tegen 15 
stemmen werd aanvaard. Onze fractie 
stemde verdeeld, zoals uit de genuan
ceerde benadering van de woordvoer
der al kon worden afgeleid; tegen het 
ontwerp stemden de heren Boertien, 
Geelkerken, Goudzwaard, Kieft, De 
Mooij, Schakel en Walburg. De overige 
acht tegenstemmers werden gevormd 
door 3 leden van de C.H.U., 3 leden van 
de S.G.P., de heer Jongeling en de 
heer Franssen (P.v.d.A.).
Onmiddellijk na de stemming kon de 
Kamer aan haar paasvakantie begin
nen, al gaat velerlei commissiewerk in 
deze periode gewoon door.

V .  B.

KLETSVERHALEN
Na t u u r l i j k  verschijnen er in 

kranten geregeld kletsverhalen, 
die ver bezijden de waarheid zijn 
ei alleen maar worden geplaatst 
vanwege de sensatie.
Deze verhalen krijgen evenwel 
soms een bijzonder relief, doordat 
er kamerleden zijn, die de kranten 
nauwkeurig volgen om te zien, of 
er ook iets te vinden is, waarover 
zij schriftelijke vragen kunnen stel
len aan de minister. Vinden zij dan 
zulk een verhaal, dan volgen 
prompt de gebruikelijke vragen in 
de bekende stijl.
Vroeger was er een lid van de 
SDAP de heer Schaper, een man 
van gezag in zijn partij, aan wie

Voor •>*' Baby
POEDER - CREME OLIE - ZEEP

,,ANIMO"
KOFFIEZETAPPARATUUR

voor Inrichtingen, horecabedrijven, 
kantines, vergaderzaien. enz. 
in eike gewenste capaciteit en 
uitvoering.

APPARATENFABRIEK L  SCHEEPSTRA N.V. 
Amersfoort . Telefoon 03490- 19148 (2 lijnen) 
Assen - Telefoon 05920 - 2743.

Teiecommunicatie industrie 
RADIO BECKiR NV
Experts op het gebied van scheeps- 
elektronica.
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• Echoloden
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• Automatische piloten
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Telefoon 03404 - 13511
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BiOFUNGIN
voor de maaltyd, is dè remedie tegen 
MOEHEID en GEBREK aan EETLUST

Aangenaam van smaak !
Flacon a 500 c.c.

Uw Apotheker of Drogist heeft ’t

DR. WILLMAR SCHWABE 
ZAANDAM

op het Partijcongres werd verwe
ten, dat hij bijna nooit schriftelijke 
vragen stelde aan enige mmister. 
Hij antwoordde toen, dat hij het 
vertikte, om over elk verhaaltje 
vragen te stellen. Als de zaak mij 
de moeite waard is, zo zei hij, dan 
loop ik even langs bij het departe
ment, en vraag, hoe het zit. Dat is 
veel eenvoudiger en vaak ook nut
tiger dan al die schriftelijke vra
gen, die alleen maar dienen, om 
iemands naam weer in het krantje 
te krijgen.
De Tweede Kamer grossiert niet 
alleen in moties, zoals de hoeren in 
de omtrek van Steenwijk en an
dere plaatsen in mollen, maar ook 
in schriftelijke vragen. Een weinig 
belangrijke poging, om toch nog 
belangrijk te schijnen.
Hier zijn een paar van die vragen, 
met de daarop door de betrokken 
ministers gegeven antwoorden;

VRAGEN van mejuffrouw Barendregt 
(P.v.d.A.) betreffende de wijze, waarop 
in de Prins Alexanderkazerne te Den 
Haag een inzameling voor een geschenk 
ter gelegenheid van de verjaardag van 
Prins Willem-Alexander is gehouden. 
(Ingezonden 22 maart 1968.)

1. Is het waar, dat in de Prins Alexan
derkazerne in Den Haag een inzameling 
is gehouden voor een ponystal voor de 
verjaardag van Prins Willem-Alexan
der, waarbij geregistreerd is wie wel en 
wie niet gaf?
2. Is déze wijze van inzamelen niet in 
strijd met de opvatting van de vorige 
Minister van Defensie, neergelegd in 
zijn antwoord op vraag 236 - 1 van de 
heer Wieldraaijer (Aanhangsel Hande
lingen Tweede Kamer 1965-1966, blz. 
417, 7 februari 1966), dat hij registratie 
volstrekt onjuist acht?
3. Wil de Minister maatregelen treffen 
opdat bij volgende inzamelingen gener
lei wijze van registratie zal worden toe
gepast?

ANTWOORD van de heer Den Toom, 
Minister van. Defensie. (Ingezonden 10 
april 1968.)
1. Bij de inzameling, die onder meer 
in de Alexanderkazerne te ’s-Gravenha- 
ge is gehouden voor een ponystal voor 
de verjaardag van Prins Willem-Alex
ander, is niet geregistreerd wie wel en 
wie niet gaf.
Bij de bekendmaking van de inzame

ling is uitdrukkelijk gewezen op het 
vrijwillige karakter daarvan en op de 
te betrachten anonimiteit van de ge
vers.
Uit een onderzoek is gebleken, dat zo
wel de vrijwilligheid als — voor zover 
de gevers dit wensten — de anonimi
teit bewaard zijn gebleven. Voor de in
zameling zijn bij de betrokken onderde
len bussen met een gleuf gebruikt; daar
naast stond de girorekening, waarop de 
per onderdeel verzamelde gelden kon
den worden overgeschreven, ook Open 
voor degenen die individueel wensten 
bij te dragen door betaling per giro.
2 en 3. Gezien het antwoord op vraag 1 
behoeven deze vragen geen beantwoor
ding.

VRAGEN van de heer Van der Spek 
(P.S.P.) in verband met uitlatingen van 
een ambtenaar ter gemeentesecretarie 
van Hellevoetsluis met betrekking tot 
de P.S.P. (Ingezonden 12 maart 1968.)
1. Kan de Minister meedelen in wiens 
opdracht en'door wie P.S.P.’ers in Hel
levoetsluis .^voortdurend goed in de ga
ten worden gehouden” en wat dit pre
cies inhoudt?
2. Op welke overwegingen is deze dis
criminatie gebaseerd?
3. Is de Minister bereid deze activiteit 
te doen beëindigen, indien een dienst 
van zijn eigen departement hier actie! 
is, resp, zijn invloed op het gemeente
bestuur van Hellevoetsluis uit te oefe
nen opdat deze activiteit beëindigd 
wordt, indien deze van gemeentewege 
wordt bedreven?

Toelichting
De ambtenaar ten gemeentehuize Van 
de Heuvel heeft volgens „Trouw” van 
6 maart jl. gezegd; „we hebben hier nog 
wel enkele radicale P.S.P.-’ers, die met 
de verkiezingen actief zijn, maar die zijn 
allang gesignaleerd en worden voortdu
rend goed in de gaten gehouden”.

ANTWOORD van de heer Beernhik, Mi
nister van Binnenlandse Zaken. (Inge
zonden 10 april 1968.)
1. Een opdracht, als in deze vraag be
doeld, is noch van gemeentewege, noch 
door enige onder het departement van 
de ondergetekende ressorterende dienst 
verstrekt. Evenmin is van een activi
teit, ais hier bedoeld, in Hellevoetsluis 
sprake.
2 en 3. In verband met het vorenstaan
de behoeven deze vragen geen beant
woording.
Volledigheidshalve zij opgemerkt, dat in 
de ter zake door de burgemeester van 
Hellevoetsluis verstrekte inlichtingen 
wordt medegedeeld, dat de perspubli- 
katie, bedoeld in de door de vragenstel
ler gegeven toelichting, een volstrekt 
onjuiste weergave bevat van een ge
sprek, dat een verslaggever met een 
ambtenaar ter secretarie heeft gehad.

TIEN JAAR LATER
In het artikel van prof. Albeda 
„Tweéde Unctad blijft beneden de 
maat” op pagina 5 van N.G. van 
13 april j.1. staat in de eerste ko
lom, onderaan in het vetgedrukte 
stuk, tot tweemaal toe dat de 
eerste Unctadeonferentie in 1954 
is gehouden. Dit moet zijn 1964.
In de zin: Deze machinerie kon in 
de jaren 54—58 enz., moet voor 
54—58 gelezen worden 64—68.

Bi^onchiletten
Hoestdrank in tab le tvo rm .95c t

Voor adviezen en inlichtingen omtrent:
^  geldleningen en hypotheken 
^  financiering van auto’s, caravans 

en boten
^  verzekeringen (er zijn gunstige 

voorwaarden voor overheidsper
soneel)
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HOTEL „DE KROON '
Sophialaan - LEEUWARDEN 
Telefoon 24467 - 24468
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RECEPTIES en PARTIJEN
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Bij heel wat Nederlanders be
staat de indruk dat de ge

vangenis een vrij prettige inrich
ting is waar iemand het goed kan 
uithouden. De hygiëne laat niets 
te wensen over. Mishandeling 
vindt niet plaats. Straffe maatrege
len worden zelden genomen, want 
er is van ernstige ongeregeldheden 
bijna nimmer sprake; gebruik van 
verdovende middelen achter de 
muren is nagenoeg uitgesloten. Er 
is de gelukkige verplichting om te 
werken —  dit is in huizen van be
waring, zolang men niet veroor
deeld is, anders. Bezoek is, zij het 
in heel bescheiden omvang, toege
staan. Ook gecontroleerde brief
wisseling is mogelijk. Aan de ont
spanning wordt aandacht besteed: 
huisvlijt, gezelschapsspelen, radio, 
een enkele keer televisie. Dan is er 
de voorbereiding op een latere te
rugkeer naar de maatschappij.

Bijna nooit zijn deze zonnige beoorde
laars zelf in een gevangenis geweest. 
Het maaltt natuurlijk verschil of men 
een zwaar bewaakte inrichting als de 
Bredase- koepel bezoekt dan wel het 
open paviljoen van de jeugdgevange
nis te Zutphen. Een klein gesticht, 
neem als voorbeeld Koermond — ver
schilt van een uitgebreid complex 
waarvan de gevangenis een zelfstandig 
onderdeel uitmaakt — denk aan Sche- 
veningen. Hoorn en Leeuwarden lopen 
uiteen, Groningen en Haarlem even
eens en zo kan iemand doorgaan. Maar 
of het prettig is te zijn opgesloten, on
afgebroken door sleutelgerucht tè wor
den begeleid, nooit zich zonder con
trolerende blikken te weten? Een in
richting met halve vrijheid moet hier 
niet worden uitgespeeld. Zij bevindt 
zich aan het eind van een soms lange 
gevangenisweg. Bovendien leert de er
varing dat halve vrijheid — het ruiken 
aan de maatschappij — zwaarder te 
verwerken is dan de in dit opzicht ver- 
leidingloze opsluiting.

Gevangenis niet prettig
Nog eens stel ik de vraag of de gevan

genis prettig is, althans heel wel ver- 
draagbaar en ik maak een vérgelijking. 
Niemand bijna is graag in een zieken
huis, tenzij hij denkt wat plezier met 
de zusters te kunnen maken. In een zie
kenhuis heerst een regime dat drukken 
kan, doch waarvan dé zin duidelijk is 
doordat het de genezing wil bevorde
ren. Wie daar ziek ligt, weccd niet ge
heel van de wereld afgesneden, is geen 
volstrekt geïsoleerde, zelfs als hij, een 
besmettelijke ziekte heeft, vindt zich 
behandeld als patiënt, kan ten allen 
tijde klagen of zelfs chicaneren — nu 
zit er weer te weinig suiker in mijn 
koffie — ziet dokers, specialisten, be
zoekers; is in de gelegenheid te con
verseren. Er zijn bejaarde breukpa- 
tiëntgp die het op een mannenzaal ge
zellig hebben, ja aardiger dan thuis; 
er zijn huisvrouwen die eigenlijk eerst 
in een kraaminrichting, waar ze tegen 
lotgenoten kunnen tetteren, tot rust 
komen.
In een gevangenis is dat alles anders. 
Een gevangene is voor korter of langer 
tijd werkelijk geïsoleerd. Hij staat niet 
in het leven. De korter gestraften druk
ken hun gedwongen afgeslotenheid zo 
veel mogelijk weg en tellen in een 
zekere krampachtigheid af. Degenen 
die langdurige vrijheidsstraffen moeten 
ondergaan versimpelen, verwerktuige- 
lijken in de gevangenistredmolen. Hij 
die levenslang kreeg kent slechts een 
gedachte; zal ik óp jaren worden ge
steld, terwijl geleidelijk tevens het ge
hele beeld van de feitelijke situatie in 
het algemeen en van zijn positie in het 
bijzonder scheef trekt.

De gevangene
Een gevangene is van huisuit al dik
wijls niet wat wij, weliswaar onnauw
keurig maar toch met begrip voor de 
realiteit, een „gewoon mens” noemen. 
Zijn jeugd was misschien ongelukkig 
en hij kende weinig of geen gezins
leven in het ouderlijk huis. Het later 
zelf gesloten huwelijk, indien het daar
toe al kwam, mislukte. Hij kon zijn 
zaak niet aan. Hij werd mogelijk als 
het ware door het ongeluk achtervolgd. 
Er schuilt in hem iets wat hij niet mees
ter vermag te worden, waar hij zelf 
bang voor is: de zucht tot fantaseren

en grootspraak, het „inpikken” of naar 
zich toe graaien van wat geen persoon
lijk eigendom is, aanvallen van razen
de drift, de plotselinge begeerte een 
iemand hetzij van het andere hetzij 
van hetzelfde geslacht lichamelijk te 
bezitten. Wat de vrouwelijke gevange
nen betreft, de misdadigheid der zwak
ke kunne is niet groot. Het kleine aan
tal gedetineerde vrouwen heeft tot op 
heden het departement van .Justitie 
naar eigen mening een vrijbrief ver
leend om geen afzonderlijke vrouwen
gevangenis te bouwen, maar met het 
verbouwde antieke „Botterdam” te 
volstaan. Kortheidshalve ga ik dus aan 
de vrouwelijke gestichtsbevolking voor
bij. Genoeg zij dat naast een vermo
genscriminaliteit sec een met sexueel 
zich prijs geven of genomen worden 
gepaard gaande vermogenscriminali
teit kan optreden, dat in dit raam ook 
andere vergrijpen worden gepleegd en 
dat de tegennatuurlijkheid van ..de 
vrouw achter de tralies” nog groter is 
dan die van de opgesloten man. 
Meestal ligt het sociale peil in doorsnee 
laag. Men zou uit de bezetting der ge- 
vangeni.ssen nog wel argumenten voor 
de socialistische opvatting van de klas- 
sentrijd kunnen putten. Een uitzonde
ring vormen de verkeersdelinquenten. 
Zij sluiten als groep meer bij de maat- 
schappeliike verscheidenheid van het 
gehele volk aan. Zij tonen tevens hoe 
gemakkelijk mensen roekeloos rijden, 
dronken achter het stuur zich plaatsen, 
en hoe hun verkeersmisdaden samen- 
hangen rhet gevaarlijke karaktereigen
schappen.
Een gevangenisbevolking bestaat dus 
uit mensen waaraan een of meer 
steekjes — soms is dit vergoelijkend 
gezegd — los bleken te zitten. De be
gaafdheid is matig. De maatschappe
lijkheid gering. Gevangenen worden 
onderworpen binnen bijzonder ouder- 
jvetse gebouwen — een moderne ge
vangenis zal bij Gouda pas over enige 
jaren verrijzen — aan een groot aan
tal regels die voor alles ontvluchting 
onmogelijk moeten maken, orde en rust 
dienen te verzekeren en wier opvoe
dende waarde men zich niet gering 
genoeg kan voorstellen. Alles gaat op 
tijd. Daar is niets tegen. Maar eigen 
verantwoordelijkheid is er niet bij. 
Niets bijna gaat vlug. Waarom ook? De 
dagen zjjn zo eentonig dat snelheid en 
opschieten geen zin hebben. In het werk 
zit meestentijds de afwisseling niet, 
hoewel een werkdag beter is dan de in 
hun verveling niet door te komen za
terdag en zondag. Men kan zijn cel wat 
aankleden. De cel blijft er niet minder 
cel om. Het dragen van gevangenis
kleding, het baden onder toezicht, de 
wisseling van ondergoed en handdoe
ken om de zoveel tijd, het invullen van 
formulieren voor de verkrijging van 
kleine gunsten, de lange wachttijden 
wanneer er een verzoek loopt, het 
zich hoe dan ook gekooid voelen, de 
onophoudelijke wrijving tussen wat 
iemand zou willen en de voorschriften, 
de egalisering, de vervaling van het 
leven, de geleidelijke slijtage welke 
verscheidenen bij zichzelf opmerken, 
en aan welker invloed de meesten on
derworpen zijn, dat alles bij elkaar 
maakt de gevangenisstraf ver van ge
makkelijk.

Ruw en zelfzuchtig
Men heeft te doen met een samenleving 
van mannen, die ruw en zelfzuchtig is. 
Recidivisten, zij die voor de tweede, 
derde, zevende keer veroordeeld wer
den — opklimming tot tientallen von
nissen komt voor — nemen soms een 
wat vooraanstaande positie in. Betrek
kelijke nieuwelingen, die in het Huis 
van Bewaring waar zij voor de veroor
deling verbleven, misschien nog niet 
alles hoorden, worden snel volledig in
gelicht. Van in de maatschappij min of 
meer betrachte manieren blijft weinig 
over. De gespreksstof ligt voor de hand: 
vaak is de vrouw „tophit” — men be
hoeft dit niet te vertalen — van de 
onderlinge kout. Men zal gedwongen 
tot een onthouding, welke niet begeerd 
werd, zich zelf schadeloos proberen te 
stellen. Heel goed denkbaar is — het 
gebeurt ook metterdaad — dat op on
natuurlijke wijze bij lotgenoten soe
laas wordt gezocht, wat zeker de ge
dragslijn is van hen, die dit ook voor
heen gewoon waren te doen. Nog is 
het einde niet aan de verwikkelingen. 
Een beperkte gemeenschap als der ge
vangenen, die geen gemeenschap is, 
kent geen innerlijke verbondenheid of 
het moest een instinctief verzet tegen 
het gezag wezen en de dragende grond 
— welk een geringe draagkracht heeft

zij — is het eigen ik, of preoieser nog 
de zelfzucht, welke voor weinig terug
deinst.

-Met opzet is bij het bezigen van de 
term gemeenschap enkel aan de ge
vangenen en hun betrekkelijke een
heid in de afweer jegens de autoritei
ten gedacht. Soms geldt een bepaalde 
cipier of een lid der directie als „een 
goeie”, maar dit zijn van een „goeie” 
leidt zelden tot echte en dan nog indi
viduele loyaliteit. De belangen ver
schillen te zeer. De levenskring van 
bewaker en bewaakten ligt in doorsnee 
te ver uiteen. De van kracht zijnde be
palingen verhinderen ook een — ove
rigens in bepaalde gevallen — gevaai’- 
lijke toenadering.
Men moet niet over één kam scheren. 
Al is dienst bij het gevangeniswezen 
met name in de ondergeschikte func
ties bijna steeds een toevallige loop
baan, toch kan men door belangstel
ling en medege'>'oel voor de gedeti
neerden te tonen er veel in leggen. Het 
geschiedt ook bij tijden. In de leiden
de functies zijn er verscheidenen ge
grepen door de nood waarmee ze da
gelijks geconfronteerd worden en ze 
pogen aan de gevangenisstraf een 
nieuwe inhoud te geven, wat ze zelden 
lukt.

Openbare mening
Helaas is de publieke opinie ten aan
zien van het gevangeniswezen zwen
kend. Zouden er staaltjes van blinde 
bureaucratie bekend worden, dan zOu 
men stellig protest slaan. Heden ech
ter komt de openbare mening meer in 
beweging als er — lang niet altijd uit 
gevangenissén — ontvluchtingen 
plaats hebben o f , psychopaten hetzij 
uit een asyl weten weg te snappen, 
hetzij met proefverlof de vrije maat
schappen . mogen betreden en een af
schuwelijke daad plegen. Reportages 
in de krant of op het beeldscherm om
trent modernisering in de behande
lingsmethode wekken de indruk dat 
zachtzinnigheid troef is. Dè harde fei
ten leren daartegenover dat er van 
echte behandeling — uitzonderingen 
daargelaten — nog weinig terecht
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komt, dat de opvoedende werking van 
de huidige gevangenis vrijwel nihil is, 
dat voorwaardelijk of definitief ont
slagenen dikwijls zedelijk verslapt in 
de samenleving terugkeren.
Mag daarin worden berust? Een mens 
is verantwoordelijk. Wie in een gevan
genis verzeilt, heeft dit voor een deel 
te wijten aan eigen schuld. Dit deel 
kan groot, het kan evenwel ook heel 
gering zijn. Onze maatschappij is niet 
dadelijk misdaad werend. Nederland 
kent betere sociale toestanden dan me
nige andere staat. Maar onze woning
toestanden, onze behuizing voor bui
tenlandse werkkrachten, onze preven
tieve gezins- en jeugdzorg, onze publi
citeit, de wijze waarop wij etaleren en 
adverteren, datgene wat wij als ide
aal voorschotelen of wat vele zoge
naamd fatsoenlijke burgers er van te
recht brengen is wel van dien aard dat 
anderer conflict met de strafwet ver
klaarbaar wordt. Wat zich in de ge
vangenissen bevindt is voor een groter 
of kleiner part de onbetaalde rekening 
van ónze volksgemeenschap; er laat 
zich ook een collectieve schuld — hoe 
moeilijk dit begrip wezen moge — 
aanwijzen.

Slotsom
De conclusie is gemakkelijk te trekken. 
Het zou politieke partijen sieren, wan
neer zij wat meer belangstelling had
den voor een geen enkele innerlijke 
samenhang vertonende bevolkings
groep. Versterking van de rechtspositie 
der gevangenen, modernisering van 
hun onderdak, een geestelijke monoto
nie en verschraling kerend regime, uit
breiding van de individualiserende 
zorg tijdens de gevangenschap, een be
tere begeleiding na beëindiging van de 
straf . . .  een dergelijk beleid zou stel
lig enige vrucht afwerpen en zou in 
ieder geval beter beantwoorden aan de 
eisen ten opzichte van een verant
woorde strafbejegening in een rechts
staat te stellen. Het zou overbodig be
horen te zijn te betogen dat christe
nen hier vooraan hebben te staan en 
dat zij zich in de eerste linie opstei- 
lend toch slechts ter harte nemen het 
apostolisch vermaan van negentien 
eeuwen her: „gedenkt der gevangenen”.
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Na  de Tweede Wereldoorlog zijn er 
van verschillende zijden rappor

ten gepubliceerd over het echtschei- 
dingsvraagstuk. Daarvan zal ik er hier 
een aantal noemen.
— Een door het CC van de ARP in
gestelde commissie concludeerde in 
1949 in een rapport over de regeling 
betreffende de echtscheiding o.a.; 
„Er is geen bezwaar, dat in het Bur
gerlijk Wetboek nevens overspel als 
grond voor echtscheiding wordt opge
nomen: ontuchtig levensgedrag.
In het Wetboek van Burger hjke 
Rechtsvordering moet worden opge
nomen, dat een vordering tot echt
scheiding niet zal kunnen worden 
toegewezen, zo de rechter, ook in ge
val van verstek, niet uit de gebezigde 
bewijsmiddelen de overtuiging heeft 
geput van de juistheid der feiten op 
grond waarvan de echtscheiding 
wordt gevorderd” .
(Deze laatste conclusie werd in 1952 
door prof. Gerbrandy in de 2e Kamer 
overgenomen als amendement op het 
wetsontwerp van 1948.)
In een minderheidsnota stelde prof. 
mr. W. F. de Gaay Fortman zich op 
het standpunt, dat, gelet op de kente
ring in de opvattingen over de echt
scheiding, voorlopig moest worden 
volstaan met een verbetering van de 
verzoeningsprocedure en dat, wan
neer men nu per se wenste te wijzi
gen, als grond voor echtscheiding de 
verw ord in g  van het huw elijk  moest 
worden ingevoerd.

Algemene echtscheidingsgrond

— De liberale Prof. Mr. B. M. Tel- 
dersstichting publiceerde in 1960 een uit
voerige en zeer goed gedocumenteerde stu
die, waarin o.m. de ontbinding van het 
huwelijk door onderlinge overeenstemming 
werd afgewezen, doch waarin werd voor
gesteld als algemene echtscheidingsgrond 
i— naast de bijzondere gronden, zoals over
spel, kwaadwillige verlating, die gewijzigd, 
c.q. uitgebreid moesten worden — de ern
stige ontwrichting van het huwelijk in te 
voeren.

In 1957 vormde de toenmalige minister 
van Justitie prof. Samkalden een gespreks
groep. Het beraad van deze, uit een aantal 
theologen en juristen van verschillende le
vensbeschouwingen samengestelde werk
groep — voorzitter mr. C. Briët —, resul
teerde in 1961 in een rapport, waarin de 
invoering van de ernstige ontwrichting 
van het huwelijk als echtscheidingsgrond 
werd afgewezen, o.a. omdat het een te vaag 
criterium zou zijn.

De gespreksgroep zag meer heil in het 
verruimen van de mogelijkheid tot ontbin
ding van het huwelijk na de scheiding van 
tafel en bed, in dier voege, dat de huidige 
„wachttijd” moest worden ingekort tot 2 
jaar. De echtscheidingsprocedure zelf 
moest, volgens de gespreksgroep, ook wor
den veranderd o.a. door de invoering van 
een „bezinningstijd” tussen twee verzoe
ningspogingen. In een voortreffelijk arti
kel in AR Staatkunde van maart 1962 ging

ECHTSCHEIDING (SLOT)
Het niet kunnen scheiden is voor vele mensen een beletsel op de weg naar het 
levensgeluk en noodzaakt anderen, om een buitenechtelijke, overspelige verhouding 
te beginnen met alle ongewenste gevolgen van dien.
Die bezwaren moeten worden ondervangen in een nieuwe regeling. Naar mijn 
oordeel zou een herziening van het echtscheidingsrecht als hoofdpunten kunnen 
inhouden:

A. Invoering van één echtscheidingsgrond: GRONDIGE ONTWRICHTING VAN HET 
HUWELIJK.

B. Mogelijkheid voor gehuwden, om na twee jaar huwelijk bij
GEMEENSCHAPPELIJK VERZOEKSCHRIFT de ONTBINDING VAN HET 
HUWELIJK te vragen, welk verzoek de rechtbank eerst na verloop van een 
bepaalde termijn kan inwiiligen.

mr. A. Schenkeveld nader in op dit rapport 
en de reacties daarop.
— In 1962 verscheen bij het Staatsdruk
kerij- en Uitgeversbedrijf het rapport over 
het echtscheidingsvraagstuk van de Ge
zinsraad. Zeer ruw geschetst luidde de 
conclusie van de raad, dat de grondige ont
wrichting van het huwelijk als enige echt
scheidingsgrond in de wet moest worden 
opgenomen en dat de procedure aanzien
lijk moest worden gewijzigd. In dit ver
band verdient vermelding het pleidooi voor 
invoering van de arrondissementshuwe- 
lijksraad, die een grote rol tijdens het pro
ces zou moeten krijgen in de vorm van 
rapportage en verzoeningspogingen.
— Een door het Centrum voor Staatkun
dige Vorming (KVP) ingestelde commissie 
reageerde op het rapport van de gespreks
groep in een in 1963 verschenen rapport. 
In de commissie werd geen eenstemmigheid 
bereikt, zodat twee verschillende aanbeve
lingen werden opgenomen. Het voorstel 
van de ene groep kwam ten dele overeen 
met de oplossing door de' Gezinsraad voor
gesteld, de andere groep sloot zich gedeel
telijk aan bij de conclusies van de ge
spreksgroep.

van ons volk over dit vraagstuk wordt ge
dacht en dat is iets, wat jammer genoeg 
niet bij elk omstreden politiek probleem 
gezegd kan worden.

Overigens is men in brede kring wel een
stemmig van oordeel dat de mislukking 
van het huwelijk zo veel mogelijk moet 
worden beperkt, en dat de huidige echt
scheidingspraktijk dient te veranderen en 
met name de „grote leugen” moet worden 
uitgebannen.

Niet eenstemmig
Uit het vorenstaande blijkt duidelijk, dat 
ovér de echtscheiding niet eenstemmig 
wordt gedacht. Het maken van een politiek 
„haalbaar” wetsontwerp is een zware op
gave. Uit een behoorlijk aantal op goed 
niveau staande studies is in elk geval be
kend hoe er in de verschillende kringen

Er is een tendens in de richting van het 
vervagen van de tegenstellingen in ons 
volk op dit punt. Daarbij speelt een rol 
de ontwikkeling van de opvattingen over 
de sexualiteit. Allerlei begrippen krijgen 
andere waarden. Aan het uitgebreide „om
slagverhaal” in Elseviers Weekblad van 2 
maart 1968 ontleen ik, dat een NIPO- 
enquête onlangs heeft uitgewezen, dat 
twee-derde van onze bevolking meent, dat 
scheiden met wederzijds goedvinden mo
gelijk moet zijn.
Onder de bestaande echtscheidingsregeling 
in ons land is het enerzijds bijzonder een
voudig voor gehuwden om in onderling 
overleg het huwelijk '.z beëindigen, doch 
anderzijds uiterst moeilijk, zo niet onmoge
lijk, om — als de overeenstemming ont
breekt — de huwelijksband te verbreken, 
zulks vooral, omdat ^aen in de meeste ge
vallen overspel moet bewijzen.
De „contra-legale” praktijk van de „grote 
leugen” — we kennen geen cijfers betref
fende het reëel zijn van de leugen; wan
neer is wel, wanneer is geen overspel ge

Van goede voornemens vervuld.

Mr. A. Herstel

pleegd? — heeft een ongunstige werking 
op de publieke opinie over het recht en de 
rechtspraktijk. Onderlinge overeenstem
ming is in werkelijkheid een echtschei
dingsgrond!

Het niet kunnen scheiden is voor vele 
mensen een beletsel op de weg naar het 
levensgeluk en noodzaakt anderen, om een 
buitenechtelijke, overspelige verhouding te 
beginnen met alle ongewenste gevolgen van 
dien.
Die bezwaren moeten worden ondervangen 
in een nieuwe regeling. Naar mjjn oordeel 
zou een herziening van het echtscheidings
recht als hoofdpunten kunnen inhouden;
a. Invoering van één echtscheidings
grond: gegronde ontwrichting van het hu
welijk.

b. Mogelijkheid voor gehuwden, om na 
twee jaar huwelijk bij gemeenschappelijk 
verzoekschrift de ontbinding van het hu
welijk te vragen, welk verzoek de recht
bank eerst na verloop van een bepaalde 
termijn kan inwilligen.

Ontwrichting huwelijk
Het huwelijk ligt qua vorm en rechtgevol
gen vast in het Burgerlijk Wetboek. De 
inhoud van het huwelijk is echter moei
lijk in een wet te vatten. Het huwelijk zou 
naar de inhoud kunnen worden omschre
ven als een in beginsel voor het leven 
aangegane door wederkerige liefde en ver
trouwen gekenmerkte verbintenis tussen 
een man en een vrouw.
Man en vrouw vormen een twee-eenheid 
van een goddelijke orde.

Overspel is door de protestantse christenen 
steeds als echtscheidingsgrond erkend, om
dat de bijbel dit leerde. In één van de 
vaak aangehaalde teksten, Mattheüs 19 : 9, 
staat in de Nieuwe Vertaling het woord 

'„hoererij”. Elders komt voor het woord 
' „ontucht” (Matth. 5 : 32). Zijn deze woorden 
niet zwaarder dan overspel? Over de bij
belse fundering van de kwaadwillige ver
lating als echtscheidingsgrond is men het 
nooit helemaal eens geweest.

Afgezien van de kwesties, of het juist is 
de bijbel hier als een uitputtend voorschrif- 
tenboek te zien en of het niet beter is de 
uitspraken betreffende de echtscheiding in 
de Heilige Schrift in een bepaald tijdsbeeld 
te plaatsen (in Mattheüs wordt verhaald.
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Het voeren van een echtscheidingsprocedure is bovendien voor velen een uiterste 

redmiddel, een „ultimum remedium”. Daaraan is veelal een grote hoeveelheid 

huvfelijksleed vooraf gegaan. Trouvrens, de cijfers tonen duidelijk aan, dat dr 
echtscheidingsfrequentie in ons land de laatste jaren vrij stabiel is, terwijl 
lichtvaardig scheiden van echt bij ons nu juist zo eenvoudig is.
Bij invoering van de door mij gesuggereerde oplossing zal de ,,grote leugen” 

praktijk tot het verleden behoren, zal de vrijwel onneembare bewijsbarrière, 
genaamd overspel, voor velen in een andersoortige hindernis veranderen, die 

wellicht wel te nemen valt en zuilen de onderhandelingsposities van de 

echtgenoten in het voorspel van de echtscheidingsprocedure iets normaler zijn 

geworden.

dat Jezus spreekt over het wegzenden van 
de vrouw door de man, en niet omgekeerd!), 
kan het verwondering wekken, dat juist 
overspel de echtscheidingsgrond bij uitstek 
is. Dit duidt op een verabsolutering van het 
sexuele aspect van het huwelijk, dat, hoe 
belangrijk ook, toch maar één van de ver
schijningsvormen is van de liefde tussen 
man en vrouw. Het zou m.i. bedenkelijk 
zijn, wanneer we bij voorbeeld een echt
scheiding op grond van een éénmalig over
spel zouden goedkeuren en voor een echt
scheiding op grond Van huwelijksontwrich- 
ting in de vorm van iierhaaldelijk en regel
matig gepleegde „geestelijke wreedheden” 
jegens de echtgenoot geen goed woord zou
den over hebben. Daar komt bij dat we re
kening moeten houden met de veranderde 
opvattingen (en veranderende meningen) 
omtrent de sexualiteit, die veel minder 
„huwelijksgebonden” is dan men vroeger 
aannam.

Niet eenvoudig
Grondige ontwrichting van het huwelijk 
als echtscheidingsgrond noodzaakt de rech
ter veel meer het huwelijk als geheel, en 
naar de inhoud te bezien. Eenvoudig is dat 
niet.
Het is veel gemakkelijker naar een uiter- 
lijké gedraging te kijken en daarop een 
oordeel te geven in de trant van: „Is er 
een complete geslachtsgemeenschap ge
weest? Dan is er dus overspel gepleegd en 
is er een grond voor echtscheiding aanwe
zig”. De rechter zal bij grondige ontwrich
ting als echtscheidingsgrond natuurlijk af
hankelijk zijn in zijn oordeelsvorming van 
feiten en omstandigheden. Denkbaar is 
daarbij, dat in de wet een aantal „gevallen” 
van grondige ontwrichting — niet limita
tief — worden opgesomd, waarbij wellicht 
plaats is voor de huidige echtscheidings
gronden.
Er zal zich — gelet op de echtscheidings
frequentie — spoedig een uitgebreide juris
prudentie vormen, die de rechter tot richt
snoer kan zijn.
De rechter in Nederland wordt vaak voor 
schijnbaar onoplosbare vraagstellingen ge
plaatst. Hoe bepaalt hij bij voorbeeld de 
schuld van iemand, hoe constateert hij dat 
een kind met de lichamelijke en geestelijke 
ondergang wordt bedreigd?
Ik heb er alle vertrouwen in, dat de rech
ter zal weten te oordelen over de ont
wrichting van een huwelijk.
Natuurlijk zal de rechter de mogelijkheid 
moeten hebben zich goed te laten voor
lichten door een speciaal daartoe in het 
leven te roepen insteling. Het verplicht uit
brengen van een huwelijks- en gezinsrap
port aan de president van de rechtbank, 
alvorens deze de verzoeningscomparatie 
belegt, komt mij zeer wenselijk voor. Ik 
meen dat de onvermijdelijk daarmede sa
menhangende inbreuk op het persoonlijk 
leven van de partijen door hun belang, 
door dat van de eventueel uit hun huwelijk 
geboren kinderen en door het algemeen 
belang is gerechtvaardigd.
Voorts acht ik het goed, dat — mede gelet 
op de overweging, dat art. 1962 BW, be
treffende de bewijskracht van de beken
tenis in de Code Civil alleen gold voor het 
verbintenissenrecht — de rechter de ver
plichting wordt opgelegd in alle gevallen 
bewüs van de aan de eis ten grondslag 
liggende feiten op te dragen, zulks ter ver
mijding van een nieuwe „grote leugen” 
praktijk.

Een echtscheidingsvonnis behoort tenslot
te door een meervoudige kamer van de 
rechtbank te worden gewezen.

Gemeenschappelijk
verzoekschrift
We kennen in Nederland sinds 85 jaar de 
„bedekte echtscheiding op grond van on
derlinge overeenstemming”. Deze stand van 
zaken kan niet rigoureus worden gewijzigd. 
Dat zou irreëel zijn. Het volledig uitscha
kelen van de vrije beslissing van de huwe
lijkspartners zou daarenboven onoprecht 
aandoen, omdat in onze wet ontbinding van 
een huwelijk vijf jaar na een op onder
linge overeenstemming verkregen uitspraak 
tot scheiding van tafel en bed mogelijk is. 
Het kan voorkomen, dat twee gehuwden 
hun huwelijk wensen te beëindigen, omdat 
ze hebben ingezien zich in elkaar vergist 
te hebben, zonder dat van een grondige 
ontwrichting sprake is. Het is eveneens 
mogelijk, dat twee echtelieden als vrienden 
uit elljaar wensen te gaan zonder proce
dure van de een tegen de ander. Daarvoor 
moeten mogelijkheden zijn in beperkte ma
te.
Een ruwe schets van een mogelijke proce
dure — enigszps' naar analogie van de 
procedure na scheiding van tafel en bed 
op verzoek van beide partijen — is:
De echtgenoten vragen na tenminste twee 
jaar huwelijk bij gemeenschappelijk ver
zoekschrift de ontbinding van hun huwe
lijk aan de rechtbank. De rechtbank roept 
partijen op voor een persoonlijke verschij

ning en poogt te verzoenen. Lukt dat niet, 
dan" schorst de rechtbank de comparitie 
voor tenminste een half jaar en ten hoogste 
twee jaar.

De rechtbank kan intussen een rap
port doen uitbrengen. Komen partijen bij 
of vóór de voortzetting nog niet tot andere 
gedachten, dan wijst de .rechtbank vonnis 
en verklaart het huwelijk Ontbonden. Het 
huwelijk wordt ontbonden door inschrij
ving van het vonnis in de registers van de 
Burgerlijke Stand.

Geen juist wapen
Het bemoeilijken van de huwelijkssluiting 
is — hoe aantrekkelijk op het eerste ge
zicht —• geen juist wapen tegen het kwaad 
van het mislukte huwelijk. Zou men bijv. 
tussen het „aantekenen” en de voltrekking 
van het huwelijk een bepaalde bezinnings- 
periode voorschrijven, dan zou het aantal 
gedwongen huwelijken — waarbij zo’n ter
mijn uiteraard niet zou passen — alleen 
maar toenemen. Noodzakelijk is huwelijks
voorlichting op een zeer breed vlak. Met 
name met de sexuele opvoeding kan nau
welijks vroeg genoeg worden begonnen. 
Een mislukt huwelijk heeft terugslag op 
de echtelieden zelf — alimentatieproble- 
men, psychische spanningen etc. — op de 
kinderen — missen van gezinsharmonie, 
psychische defecten etc. — en op de maat
schappij — bijspringen in financiële nood, 
zorg voor ontspoorde kinderen, criminali
teit etc.
Als een huwelijk echt mislukt is en verzoe

ningspogingen gefaald hebben, dan bewijst 
men er niemand een goede dienst mee in 
het kader van een strenge huwelijksrege- 
ling de huwelijksband kunstmatig in stand 
te houden.
Een verruimde, soepele regeling van het 
echtscheidingsrecht zal geen lichtvaardige 
huwelijkssluitingen of -ontbindingen en 
echtscheidingen in de hand werken.
De meeste bruidsparen zijn van goede 
voornemens vervuld op hun trouwdag en 
denken niet aan een mogelijk fiasco van 
hun zojuist tot stand gekomen verbintenis, 
tenzij het huwelijk wordt gesloten om fi
nanciële redenen, in welke gevallen men 
zich onder een regeling als door mij voor
gesteld nog wel even zal bedenken.
Het voeren van een echtscheidingsproce
dure is bovendien voor velen een uiterste 
redmiddel, een „ultimum remedium”. Daar
aan is veelal éen grote hoeveelheid huwe- 
lijksleed vooraf gegaan. Trouwens, de cij
fers tonen duidelijk aan, dat de echtschei
dingsfrequentie in ons land de laatste 
jaren vrij stabiel is, terwijl lichtvaardig 
scheiden van echt bij ons nu juist zo een
voudig is.

Bij invoering van de door mij gesuggereer
de oplossing zal de „grote leugen” praktijk 
tot het verleden behoren, zal de vrijwel 
onneembare bewijsbarrière, genaamd over
spel, voor velen in een andersoortige hin
dernis veranderen, die wellicht wel te 
nemen valt en zullen de onderhandelings
posities van de echtgenoten in het voorspel 
van de echtscheidingsprocedure iets nor
maler zijn geworden.

Een mislukt huwelijk heeft terugslag op echtelieden, kinderen missen gezinsharmonie.
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Recente ontwikkelingen op het terrein van het denken (elektronisch 
brein), het voortbewegen, communicatie(televisie), hoogterecords, 

bevolkingstoename en vernietigingskracht geven aanleiding te spreken van 
een revolutionaire versnelling van de geschiedenis.
Dr. F. Boerwinkel wil in zijn boekje ,,Inclusief denken” (uitgegeven door 
P. Brand te Hilversum) in dezen zelfs niet meer van een stroomversnelling 
spreken, maar van een waterval.
De menselijke situatie is door dit alles zozeer veranderd, dat een nieuw, 
ander denken vereist is, wil de mens niet ten onder gaan.
De schrijver, een christen, vermijdt elk beroep op de christelijke naasten
liefde, maar zet in een tamelijk pragmatische benadering uiteen, hoe in de 
huidige situatie het eigen heil alleen nog verkregen kan worden, indien 
tegelijk het heil van de ander wordt beoogd en bevorderd.
Nu hebben o.a. mijn ervaringen in Zuid-Afrika me doen inzien, hoe gevaar
lijk en noodlottig het kan zijn indien mensen zich teveel vereenzelvigen met 
het eigen volk, de eigen groep, de eigen partij, de eigen kerk enz. De blik 
wordt door zulk een ethnocentrisch denken, waarbij dus de eigen groep te 
zeer in het middelpunt staat, zo verduisterd, dat men niet in staat is met 
de andere groep, in casu een ander ras een modus vivendi te vinden. Men 
is als het ware slachtoffer van, of althans geheel verstrikt geraakt in het 
exclusieve denken. Zulk een geesteshouding, waarbij men dus niet in staat 
is zich te vereenzelvigen met de mensheid als geheel, wordt overigens ook 
nog in voldoende mate in ons land aangetroffen.
Is het niet merkwaardig, dat anti-papisme, een verzet tegen de oecumene 
en met name tegen de wereldraad van kerken, een negatief of ongenuan
ceerd anticommunisme, een sterk nationalisme, een pro-apartheid en een 
onverschillig schouderophalen met betrekking tot de hulp aan ontwikke
lingslanden dikwijls met elkaar samengaan? Daarom heb ik er een ge
woonte van gemaakt in mijn kennissenkring, naast o.a. het dagblad .Trouw’, 
de brochure ,,Dje samenleving vernieuwen” van mr. W. C. D. Hoogendijk en 
de oratie van prof. Kuitert, ,,Sociale ethiek en geloof in Jezus Christus” , 
ook Boerwinkels ,,Inclusief denken” te propageren. Mejuffrouw Wieke 
Konijn (21 jaar), afkomstig uit Scherpenzeel, röntgenlaborante aan de 
Vrije Universiteit werd door laatstgenoemd boekje zozeer getroffen dat ze 
op eigen initiatief een vrij schematisch overzicht opstelde, mede om de pas 
verworven ideeën beter te kunnen overdragen aan haar vriendinnen.
Ik dacht dat de wijze waarop ze dit deed, maar vooral ook de door haar 
geformuleerde en/of gerangschikte gedachten van Boerwinkel belangrijk 
genoeg waren om ook anderen ervan kennis te laten nemen.

Me n  hoort tegenwoordig zo vaak 
—  onze tijd is een tijd als nooit 

tevoren — . Maar hetzelfde kan ge
zegd worden van de tijd omstreeks 
1500 de overgang van de Middel
eeuwen naar de Renaissance en Re
formatie. Men kan om enkele voor
beelden te noemen vergelijken:
1. Nieuwe ruimte —  het ontdek
ken van nieuwe werelddelen vroe
ger; de ruimtevaart nu.
2. Nieuwe communicatie —  uit
vinding der boekdrukkunst toen; 
radio, televisie nu.
3. Nieuwe macht —  revolutie in de 
oorlogvoering uoor buskruit toen; 
revolutie in de oorlogvoering door 
de atoomkracht nu.
Men kan nu tot de conclusie ko
men, dat een andere tijd een ander 
denken vraagt. In vroeger tijden 
ging dit aanpassen lang niet altijd 
vanzelf. De godsdienstoorlogen ge
tuigden wel van een halsstarrig
heid van degenen, die niet open
stonden voor de nieuwe denkbeel
den.
Ook in onze tijd s het niet te verwach
ten dat het denken van de mensen zich

vanzelf aan zal passen aan de verander
de situatie.
Om enigszins zicht te krijgen op een 
nieuwe denkhouding, zullen wij ons 
eerst moeten realiserer hoe de denk
houding van de mens tot nu toe is ge
weest. Die oude — maar nog steeds 
heersende — denkhouding kan mis
schien het best worden gekarakteriseerd 
als het antagonistische denken. Dus: of 
mijn groep wint, of de zijne. Samen
werking was er v/el, maar altijd binnen 
de eigen groep, of tegen de „outgroup”. 
Deze manier van denken, die voor ieder 
een deel van zichzelf is, zullen wij moe
ten laten schieten, willen wij niet gaan 
naar een vernietiging niet alleen van de 
ander, maar ook van onszelf. Wij zullen 
de „ander” in moeten sluiten in ons 
denkpatroon, want wij kunnen alleen 
overleven door samen te leven; to sur- 
live is to convive. Deze manier van den
ken noemen wij inclusief denken. En
kele punten, waaraan men zich zal moe
ten houden wil inclusief denken zin 
hebben zijn:
a. Wij moeten ons er voor hoeden om 
onszelf als mens superieur te achten 
boven aanhangers van een andere over
tuiging en elke self-righteousness ver
mijden.
b. Wij zullen op moeten passen voor

bepaalde stereotiepe denkpatronen als; 
zo zijn nu eenmaal de joden, de room
sen, de rooien, de liberalen enz.
c. Wij zullen ons eraan vast moeten 
houden, dat wij als mensen met elkaar 
op deze kleine planeet een modus vi
vendi, een manie..’ om als mens te le
ven, moeten vinden, elkaar helpend door 
aanmoediging, maar niet minder door 
duidelijke kritiek en als het moet door 
verzet.

Macro-inclusie f
Samenvattend: inclusief denken is geen 
onverschilligheid voor de waarheid, ver
onderstelt integendeel • een hartstoch
telijk zoeken ernaar, maar altijd de an
der als mens in zijn waarde latend.

Controversen, waarvoor wij op inclusief 
denkende wijze een oplossing zullen 
moeten vinden, zijn o.a.;
a. De Oost-West tegenstelling.
b. De Noord-Zuid tegenstelling.
c. Onze verhouding tot Duitsland.
Dit „denken op. wereldniveau” noemt 
ment - macro-inclusief denken -.
a. De Oost-West tegenstelling: 
Hieronder verstaan wij de tegenstelling 
tussen het „kapitalistische” Westen met 
Amerika als leidende macht en het 
„communistische” Oosten met Rusland 
als leidende macht. Tegenwoordig zien 
velen terecht niet meer Rusland als 
eventuele grote tegenstander, maar 
China, terwijl Rusland zich bij een con
flict achter het Westen zal scharen. Zij 
denken dus inclusief Rusland en exclu
sief China. Hierbij speelt ook nog het 
rassenverschil een rol. Om China toch te 
betrekken in ons denken zullen wij 
moeten bevorderen, dat China toetreedt 
tot de UNO, waar het nog altijd geen 
lid van is.
b. De Noord-Zuid tegenstelling: 
Hiermee wordt bedoeld de tegenstelling 
tussen de rijke blanke landen en de ar
me gekleurde volken. Om aan te tonen, 
dat wij wel degelijk rekening dienen te 
houden met deze arme volken, enkele 
cijfers: In 1966 waren totaal 117 landen 
lid van de UNO; 32 blanke landen, 23 
uit latijns Amerika en 62 uit de afro- 
aziatische wereld. Ook hier geldt het 
devies: het kan ons niet goed gaan als 
het hun niet goed gaat. Tot nu toe is er 
al veel aan ontwikkelingshulp gedaan. 
Dat dit niet altijd goed uitpakte is geen 
reden om te zeggen: ’t is te ingewikkeld, 
we laten het er maar bij zitten. We zul
len daarentegen nog meer geld beschik
baar moeten stellen, meer mensen naar 
ontwikkelingsgebieden moeten sturen, 
en vooral ook geld uit moeten trekken 
voor bestudering van het probleem. Wij 
moeten de essensie van deze hulp niet 
onderschatten; ellende bij hen wreekt 
zich vroeg of laat in ellende bij ons.
c. Onze verhouding tot Duitsland:

In het klein
Inclusief denken ten aanzien van Duits
land betekent niet, dat wij het verleden 
maar rustig moeten vergeten. Onrecht 
verjaart niet, maar wij moeten de nieu
we generatie de zonden der vaderen niet 
eindeloos voor de voeten blijven wer
pen. Toch moeten wij onze ogen niet 
gesloten houden voor het opkomende 
neo-nazisme. Maar wij kunnen deze 
kwade ontwikkeling niet keren door te 
zeggen: ze leren het daar nooit, mij zien 
ze er niet meer. De geschiedenis heeft 
ons toch geleerd, dat wanneer het in 
Duitsland mis gaat wij daar zeker mede 
door gedupeerd worden. Wij kunnen 
maar op één manier reageren: wij steu
nen de positieve krachten in Duitsland.

Inclusief denken inzake de grote we
reldproblemen kan pas tot stand worden 
gebracht als het gesteund wordt door 
een inclusief denken in de kleine da
gelijkse verhoudingen waarin wij leven. 
Wij moeten een meer solidaire houding 
aannemen ten opzichte van de mensen 
met verantwoordelijke posities zoals b.v. 
werkgevers en regeerders, willen wij 
niet verzinken in een gevoel van self-

righteousness. Wij zullen moeten er
kennen, dat self-righteousness ’n kwaad 
is dat ons allen bedreigt. Harry Mulisch 
laat iets van deze erkenning zien in zijn 
boek — De zaak '40/61 —, over het 
Eichmann-proces: „Van de misdaden 
die in Hitlers machtsbereik gepleegd 
zijn, zeggen de neo-nazi’s; Het zijn leu
gens. De Duitsers zeggen: Het waren 
de nazi’s. De Europeanen zeggen: Het 
waren de Duitsers. De Amerikanen zeg
gen : Het waren de Europeanen. De Azia
tische en Afrikaanse volken zeggen: Het 
waren de blanker. En eens zal men zeg
gen: Het waren de mensen. Maar nooit 
mogen wij zeggen: Het was Eichmann” .

Bevordering inclusief denken
a. Door scholen en vormingsinstituten. 
Het is de taak van de onderwijskrach
ten de leerlingen, hoe jong ook, iets bij 
te brengen over de eenheid van ons 
wereldlichaam. Belangrijk is de ge
dachte te vermijden als zou na de strijd 
tussen stammen en daarna die tussen 
staten, nu de strijd tussen statenblok
ken onvermijdelijk zijn.
b. Door kerken en levensbeschouwe
lijke organisaties.
Treffend is wat Pater Pire gezegd heeft 
op een congres van de Rotarians. De Ro
tarians vormen in ’t algemeen een ge
zelschap van mensen uit de leidende 
kringen uit de landen van het weste
lijke blok.
„Kijk de vergadering eens rond zoals 
ik nu doe. Dit is slechts een klein frag
mentje van de mensheid, en of u nu 
wilt of niet, u vormt een vergadering 
die voornamelijk uit blanken bestaat, 
die in de westelijke wereld wonen, zo
als vfij dat noemen en die een status 
voeren. Bijgevolg zijn de „anderen” al 
uw broeders met ge'c en zwarte huids
kleur. De „anderen” zijn allen die aan 
de overkant van het ijzeren gordijn wo
nen, de volkeren van de totalitaire lan
den van West-Europa, de arbeiders en 
beambten van uw land, vooral als u uit 
een land komt met een beperkte mid
denklasse, en waar u deel uitmaakt van 
een kleine groep gegoeden, die temid
den van een enorme massa armoedigen 
leeft. De massa’s ,an Latijns-Amerika, 
de negers van Amerika en Afrika, Chi
nezen, Russen, Portugezen, waar zijn 
deze mensen”?
En verder: „Laat er onder u geen fana
tisme, sektarisme, parochiegeest of 
eilandmentaliteit heersen. Open uw hart 
voor de „ander”; agnosticus of gelovig 
man en omgekeerd; de man van het 
ene geloof ten opzichte van de man van 
het andere geloof; de man van links ten 
opzichte van de man van rechts en om- 
keerd”.
c. Door de massa-media.
Geen invloed is zo groot als die van de 
moderne massa-media: pers, film, radio 
en televisie. Groot is ook de verant
woordelijkheid, die redacteuren en pro
grammaleiders dragen. Het maakt een 
groot verschil vanuit welke gezichts
hoek deze redacteuren en journalisten 
hun keuze maken uit de tientallen be
richten, die zij dagelijks onder ogen 
krijgen. Het is belangrijk dat men kiest 
vanuit de gedachte: Het Westen plus 
Rusland plus China tegen de demon der 
vernietiging.
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„Drie brieven uit Z.-Afrika”
Een uitstekende illustratie van „inelu- 
sief denken” maar tegelijk ook uitge
sproken „christelijk” denken, zijn de 
„Drie brieven uit Zuid-Afrika”, van Ed- 
gar H. Brookes, gericht aan drie mede 
Zuid-Afrikanen, resp. een Afrikaner, 
een Engels-sprekende blanke Zuid-Afri- 
kaan en een African (Bantoe).
De brieven voorzien van een voorwoord 
van Alan Paton zijn in een Nederlandse 
vertaling a ƒ 1,— verkrijgbaar bij het 
Quaker-Éentrum, Vossiusstraat 20 te 
Amsterdam (postgiro 313040).
Brookes, oud-directeur van het Adam- 
College in Natal, schrijft in de eerste 
brief aan zijn Afrikaner-vriend Koos 
o.a., met hem, ondanks de politieke 
verschillen, twee lingen gemeen te heb
ben, namelijk een oprechte liefde voor 
Zuid-Afrika en een oprecht christelijk 
geloof. Ik zal een citaat uit de brief aan 
deze gericht en eveneens een citaat uit 
de brief aan de African (Bantoe) laten 
volgen, in de hoop dat dit voor velen 
aanleiding zal zijn deze brochure aan 
te schaffen.

AANTEKENING REDACTIE

Piaatsing van dit stuk met z’n intro
ductie betekent uiteraard niet, dat de 
redactie het daarmee geheel voor haar 
rekening neemt.
Zij is van mening, dat een poging tot 
cumulering van verschillende pro’s en 
contra’s in „de ander”, altijd een zaak 
van willekeur is. Men zou bijvoorbeeld 
ook kunnen zeggen Tegenstanders van 
de Wereldraad van Kerken zijn ook te
genstanders van de mammoetwet, van 
de medezeggenschap in de bedrijven, 
maar voorstanders van afschaffing van 
de grondbelasting; tegenstanders van 
het afschaffen van ridderorden enz., enz. 
De lijst is héél lang te maken en elke 
toevoeging maakt de lijst willekeuriger, 
tot men in het absurde belandt.

Wat de brief aan Koos betreft, de po
ging tot inclusief denken faalt, als aan 
het slot de geheel verkeerde voorstel
ling wordt gewekt, dat de blanke chris
tenen in Zuid- Vfrika, voorzover zij 
voorstanders zijn van de apartheidspoli
tiek, de Bantoes en de kleurlingen als 
minder dan mensen beschouwen. Want 
hoe is het dan te verklaren, dat de Ne
derduits Gereformeerde Kerk meer dan 
enige kerk van calvinistische oorsprong 
aan zending „doet” en dat deze kerk 
zovele Bantoegemeenten telt, die soms 
met de gemeenten van „witmense” ge
meenschappelijke kerkdiensten houden?

__ _
Geen stereotiepe denkpatronen als: het zijn maar negers

BESTE KOOS
Op 31 mei 1961, toen Zuid- 

Afrika zijn afscheiding 
van het Britse Gemenebest 
proclameerde, verkeerde de 
bitterheid van die andere 31 
mei 1902, in triomf. De Afrika
ner had zijn ideaal verwezen
lijkt door er met zijn hele hart, 
zijn hele ziel, zijn hele ver
stand en zijn hele kracht voor 
te werken. In Zuid-Afrika is 
het heden ten dage alsof Kru- 
ger en niet Milner de oorlog 
heeft gewonnen. En nu, op dit 
moment van triomf, komt het 
besef, dat geheel Afrika be
vrijd zal worden van blanke 
overheersing, dat de hele we
reld ons land veroordeelt, dat 
het geven van gelijke rechten 
aan de zwarte man uiteindelijk 
niet te vermijden is en dat dit 
dreigt de vernietiging te bete- 
k e n c v a n  alles wat door de 
arbeid van generaties bereikt 
is, dat een nog erger 1902 voor 
ons ligt en dat daarvan deze 
keer misschien geen herstel 
mogelijk zal zijn.

Terwijl ik dit alles begrijp en 
het zelf heel diep voel, besef 
ik dat er slechts één roeping 
is voor elke man, die waarlijk 
man wenst te zijn — de roe
ping de werkelijkheid onder de 
ogen te zien zoals die is. Wij 
Zuid-Afrikanen missen zo vaak

deze moed. Wij houden er niet 
van de dingen door te denken 
tot hun bitter einde. Tientallen 
jaren zijn we de waarheid ont
vlucht. Apartheid is zo’n 
vlucht. Hij dient nergens toe. 
Het is te laat om de Africans 
met vleierij te benaderen. Dat 
betekent, hen te behandelen 
als minderwaardige mensen. 
Wij allen, zowel Engels-spre- 
kenden als Afrikaans-spreken- 
den moeten de trieste waar
heid onder ogen durven zien. 
Triest voor ons, vol beloften 
van opbloei en hoop voor onze 
zwarte medeburgers. Wat lente 
voor hen betekent, lijkt win
ter voor ons, koud en zwart 
en dodelijk voor al onze hoop. 
Maar laat dit ons goed voor 
ogen staan: Gods wegen zijn 
niet de onze. Wie weet welke 
verblindende schoonheid ons 
wacht op de onbekende weg 
naar het onmogelijke doel? Het 
gehele leven is zo, als we diep 
nadenken. Onze geboorte deed 
onze moeders lijden. Onze 
dood is een overgang door 
pijn heen naar een hoger le
ven. De diepste zin van ons 
Christelijk geloof is dood en 
uiterste mislukking, leidende 
naar verlossing en nieuw en 
rijk leven. God vraagt van ons 
als volk niet meer dan Hij zich
zelf oplegde voor de gehele 
mensheid. Onze God heeft 
wonden waar heerlijkheid uit 
straalt. Maar zelfs Christus

bad: (en daarom achten wij 
Hem nog hoger) „Vader, als 
het mogelijk is, 'laat deze 
drinkbeker aan mij voorbij 
gaan”.
In ons politieke Gethsemané 
(en ook hier slapen velen van 
ons volk, terwijl jij en ik wor
stelen) is de politiek van 
apartheid en Bantoestans de 
politieke toepassing van het 
zelfde gebed. Wij wensen dat 
de beker (die in werkelijkheid 
een overwinningsbeker is) ons 
zal voorbijgaan. Maar wij ma
ken het gebed niet volledig 
door te zeggen; „Niettemin, 
niet mijn wil, maar Uw wil 
geschiede” .
Ik begrijp heel goed waarom 
jij en zoveel anderen deze po
litiek hebt gesteund. Het lijkt 
een manier om te geven en 
tegelijk te houden wat we 
hebben. We geven de Africans 
vrijheid in hun eigen woon
gebieden zonder onze nationa
le verworvenheden in gevaar 
te brengen. We brengen be
langrijke offers, alsof de tekst 
voor de verlossing van de we
reld luidt: „Ik vind geen schuld 
in deze Mens; gesel Hem- en 
laat Hem vrij”.
Maar dit alles is in de grond 
oneerlijk. Het is een uitvlucht 
en wij hebben meer dan ge
noeg uitvluchten gebruikt in 
deze jaren. Wij \.eten, als we 
het willen toegeven, — jij weet 
het — dat de Bantoestans eco

nomisch niet levensvatbaar 
zijn, dat de Africans alleen 
kunnen bestaan als ze hun ar
beid aan ons verkopen, dat in
dien ze werkelijk boerenbe
drijven willen ontwikkelen, en 
geen kleine onproduktieve 
stukken droog land, er dui
zenden meer zijn die hun brood 
bij ons zullen moeten verdie
nen. Toch onthouden wij hun 
rechten in de gebieden waar 
ze hun beste jaren doorbren
gen, en geven hun een min- 
derheidsstemrecht voor de 
wetgeving in hun „thuislan
den” die inderdaad slechts in
ternaten zijn voor de jeugd en 
de zeer ouden. We geven hun 
stemrecht in hun eigen gebie
den, voor een wetgeving die 
niet meer dan provinciaal is, 
en geen stemrecht en zelfs 
geen hoop op stemrecht voor 
het landelijk Parlement dat 
door zal gaan grote en belang
rijke delen van hun leven te 
beheersen. Zou jij, zou ik, een 
recht van zo kleine afmeting 
accepteren als werkelijke poli
tieke vrijheid voor onszelven? 
En dan, hoe is het gesteld met 
de Indiërs en de bevolking van 
gemengd ras, die geen stem 
van enige betekenis hebben in 
het nationale Parlement en 
geen woongebieden voor zich
zelf? Je moet zien — en je ziet 
stellig ook wel •— dat dit geen 
echte uitweg is uit ons moreel 
dilemma of onze politieke

moeilijkheden. Het is een uit
vlucht, wellicht een laatste uit
vlucht, maar niettemin een uit
vlucht. Laat ons volwassenen 
worden, ons afkeren van uit
vluchten en niet ter zake doen
de argumenten en de feiten 
bezien in hun morele en poli
tieke sfeer. Moreel is het vol
komen verkeerd mensen in 
hun geboorteland fundamente
le rechten te onthouden alleen 
omdat zij door hun geboorte 
zijn wat ze zijn.

In politiek opzicht is het on
denkbaar, dat we door zullen 
kunnen gaan tot in het onein
dige, deze rechten te ontken
nen tegenover de verpletteren
de publieke opinie in Afrika 
en de rest van de wereld. Ik 
was niet van plan de morele 
stelling te verdedigen, omdat 
het zo’n eenvoudige en scherp
omlijnde Christelijke waarheid 
is. Ik ka. me niet indenken 
dat jij dit niet zou erkennen. 
Maar velen van ons volk schij
nen de gebiedende noodzaak 
ervan niet te voelen. Zij ont
vluchten die ook. Uitvluchten 
zijn onze nationale ondeugd 
geworden, tot onze grote in
tellectuele zowel als geestelijke 
verarming. Kunnen wij ons 
nov langer misleiden met het 
argument, dat de Africans 
minder dan mensen zijn of 
geen aanspraak kunnen maken 
op elementaire rechten?

MIJN BESTE 
JABULA
Een  African geestelijke zei 

tot mij: „De Nederlands- 
hervormde geestelijken predi
ken nationalisme van hun kan- 
s l , s , en zie nu eens, waartoe 
dat hun mensen heeft ge
bracht. Waarom zouden wij 
gee nationalisme prediken?” 
En ik antwoordde hem: „Dit 
herinnert mij aan „de derde 
ver:';oeking” : „Al deze dingen 
zal ik U geven, als ge mij wilt 
aanbidden...” „Gij zult de 
Heer uw God aanbidden en 
Hem alleen zult gij dienen”. 
Had ik daarin gelijk?
Het vereist grote moed zo’n 
standpunt in te nemen, vooral 
voor jou die gedwongen bent 
in een „lokasie” te wonen, met 
misdadigers zowel als goede 
burgers. onvoldoende be
schermd door de politie. Heel 
Zuid-Afrika is overdonderd

door intimidatie, wat elk libe
rale Afrikaner die in een klein 
dorp woont, zal kunnen getui
ge. Afgezien van het gevaar 
voor lijf en goed, is er de inti
midatie van uitgescholden te 
worden voor „verrader”, „zoe
te jongen” of een „Oom Tom”.

Politiek bestaat de verleiding 
de — ik wil niet zeggen de 
sterkste — maar de luidruch
tigste menigte te volgen. Aan 
het eind schijnen de meest ex
tremen, blank of zwart, te 
overwinnen en zij beloven alle 
politieke voordelen. (Ik heb 
sinds 1948 er geen ontmoet; 
waarschijnlijk zal dat ook 
nooit gebeuren). Maar wij heb
ben onze ziel, ons zelfrespect, 
ons werkelijk dienen en onze 
trouw. Wij kunnen niet geluk
kig zijn met het uitroepen van 
leuzen, waarmee we het niet 
eens zijn en het volgen van 
wegen, die wij verachtelijk 
vinden. Wij moeten onszelf 
trouw blijven, wat er ook van

moge komen. Ik voel dat er 
een opmerkelijk verschil is 
tussen sommige Afrikaanse 
Staten, die belang in ons stel
len en onszelf. Deze Republiek 
had blanke bewoners sinds 
1652 — een jaar waarin Phila- 
delphia nog niet bestond — en 
New York als kleine Holland- 
si kolonie een strijd om het 
bestaan voerde. De Republiek 
heeft veel meer blanke bewo
ners dan Algerije had en geen 
moederland aan de overzijde 
van ’n binnenzee. Zij zal nood
zakelijk een plaats moeten vin
den voor beiden, zwarte en 
blanke mensen tiinnen haar 
grenzen. Misschien zal het 
African en Afrikaner worden 
in plaats van Afrikaner en 
African, maar het kan niet 
uitsluitend African worden.

Dit zou noch rechtvaardig, 
noch uitvoerbaar zijn. De be
ginselen van Pan-Afrikanisme 
kunnen hier niet zo maar zon
der wijziging toegepast wor

den. Dit is geen Ghana, zelfs 
geen Kenya. Ik persoonlijk zou 
wel kunnen vluchten, en mijn 
leven in Engeland doorbren
gen, huiverend in de Engelse 
zome' en met heimwee den
kend aan onze zonnige Zuid- 
Afrikaanse winters, maar hoe- 
velen zouden dat kunnen?

Maar door de bevrijdingsbewe
ging — hoe juist en nodig ook 
en hoezeer ik haar zelf onder
steun — vast te haken aan het 
Pan-Afrikanisme, wordt een 
element van nodeloze vijand
schap opgeroepen, gedoemd tot 
mislukking, omdat dit zelfs in 
de gunstigste omstandigheden 
nooit tot een volledig succes 
kan leiden.
Ik schrijf dit en toch, terwijl 
ik dit schrijf, voel ik mijn 
eigen zwakheid omdat ik je 
nog geen sterke en duurzame 
hoop kan geven op een ant
woord van blanke zijde. Ik ge
loof inderdaad dat dit ant
woord eerder mensen die na

denken en een eigen politiek 
aanbieden zal bereiken, dan 
hen, die alleen maar leuzen 
van haat kunnen uitschreeu
wen. Maar ik kan niet met je 
onderha idelen want ik heb 
niets te bieden behalve de 
haast aandoenlijke goede wil 
van een kleine minderheid, 
niets dan de instemming van 
jouw verstand en geweten en 
de vreugde, edelmoedig en 
rechtvaardig te zijn.
Ik zou al kon ik het, je niet 
willen scheiden van de heer
lijke wedergeboorte van het 
oprijzend Afrika, noch je vra
gen ’ e vrienden daar aan te 
vallen: ik vraag je slechts eer
lijk jezelf te zijn. Beschavings- 
invloed is niet noodzakelijk 
een kwaad; voor de Europese 
volkeren die door het Romein
se keizerrijk overwonnen wer
den is het een goede zaak ge
weest. Maar in wezen ben je 
meer dan een verwesterd 
mens: je bent een MAN-in- 
Chrisfus.
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N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

V A N  O O R D
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam
Rijswerken - Grondwerken - Asfaltwerken

BOUWBEDRIJF V A N  ESS
uitvoering van aiie
voorkomende bouwwerken

EMMEN - KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671

B DE HOOP
MAKELAAR in assurantiën, hypotheken 
en onroerende goederen

Alle verzekeringen
Makelaardij ~ Financieringen

EMMEN Postbus 30. Telefoon 1291 - 3704 
STADSKANAAL (bijkantoor). Telef. 2353

JA N  LINGEN'S 
BETONINDUSTRIE N.V.

Veerdam 29 - Telefoon 01850 - 3128 - 1123
PAPENDRECHT

Voor betere beton

N.V. SCHOKBETON
Fabrieken te Zwijndrecht, Kampen, Ei- 
burg en Vianen. Bouwbedrijf te Zeist.

FA. H. MANSCHOT L 
& ZONEN

Aannemers van
HEIWERKEN
Telefoon 03474-269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien j 
met stoomblokken van 2000 
tot 8000 kg.

T
D. M EIJER-AAN NEM ER
VAN NIEUWBOUW-, VERBOUW- EN 
REPARATIEWERKEN
Handel in hout, teerprodukten en andere 
materialen

Telefoon 7690
6ASSENHË1M - Werkplaats: Zuilhofstraat 2 -  Telefoon 7952

Grondboringen Bodemonderzoek
Nortonputten voor drinkwatervoorziening 
Pompinstallaties Beregeningsinstallaties

Meer dan 40 jaar ervaring

FIRMA JAN DE NOOIJ - BENNEKOM
Telefoon 08379 - 2227

TIM M ERFABRIEK VERM EULEN N.v”
MILL (N.-B.) - TELEFOON 08859 - 1024*

Fabriek van geprefabriceerde houten gebouwen, 
houten woningen, directieketen, barakken, gara
ges, vakantiehuisjes enz. Speciaal voor de land
bouw: kippenhokken, veldschuren, loodsen, etc. 

EXPORT: BELGIE - DUITSLAND - ETC._____________

B E T O N F A B R I E K

DEN BOER
N IEU W -LEKKERLAN D  - Zuid-Holland

O P G E R I C H T  1883

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244 

Gevestigd sinds 1919

Houthandel en Kistenfabriek 
AAEILINK N.V.

SORCULO .  Hofstraat 10 ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05457 - 561 Telefoon 05750 - 3748

Houtzagerij Houthandel Kistenfabriek

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

HET BEELD 
DER VADEREN

En w a t voor K am erleden!
IXE partijbonzen waren de facto de kandidatenlijs

tenmakers, had Baron De Vos van Steenwijk in de 
Eerste Kamer betoogd, 23 april 1924. '
En wat voor Kamerleden leverde dit op?
„Zo treden hoe langer hoe meer het Parlement bin
nen aan de partijbonzen volgzame lieden, met weinig 
of geen verantwoordelijkheidsgevoel, ogendienaars, 
een abject soort mensen van de zoveelste klasse, die 
genade vinden bij hun promotors. Deze laatsten, ge
ring in getal, hebben, zoals het steeds in de zoge
naamde democratieën toegaat — de geschiedenis leert 
het ons telkens — alle macht in handen, een macht, 
die zij te danken hebben aan de onbegrijpelijke en 
wanhopige stupiditeit van de massa. Natuurlijk niet in 
naam, maar inderdaad. Men moet het de mensen zelf 
niet al te zeer aanrekenen. De fout, de uitwas, waar 
ik op wees, is het onverrrjijdelijk gevolg van ons vereus 
kiesstelsel, dat elke volksinvloed teloor doet gaan, en 
waar geen kwaad genoeg van is te zeggen. Het zou, 
wat dit punt aangaat, reeds een grote verbetering 
zijn, zo de propagandisten zelf niet Kamerlid of 
Kamerlid in spé waren, zo deze laatsten zich van elke 
propaganda onthielden. Gelijk een geestige collega 
mij zeide: „Een propagandist moet, 'evenals een por
tier, anderen binnenlaten, maar zelf niet naar binnen 
gaan”.
Want men moet mij goed verstaan. Dat de politieke 
partijen hunne beginselen zoveel mogelijk uitdragen in 
het land, niet alleen in geschrifte, maar ook monde
ling, is alleszins natuurlijk. Daartegen gaat mijn be
zwaar allerminst. Dat men strijdt voor hetgeen men 
voor land en volk goed acht, zijn best doet, om de 
denkbeelden, die men voorstaat, in steeds ruimere 
kring ingang te doen vinden, is te prijzen, al is 
ontegenzeglijk bij sommigen die propaganda bui
ten, maar ook in het Parlement — getuige vele rede
voeringen en stemmingen —■ er helaas veel te veel 
op gericht om, ten koste van het beginsel, zieltjes te

winnen, deze van andere, veelal aanverwante partijen 
af te snoepen, alsof de qualiteit op de duur niet 
steeds de quantiteit primeert en een kleine partij 
van principiële, nauwgezette, onafhankelijke, kundige, 
toegewijde mannen niet respectabeler, en dus meer 
waard is, dan een allegaartje van Strebers.
Dat jagen naar succes, naar de majoriteit, dat zich 
verheugen over enige meerdere zetels in de verte
genwoordigende lichamen, komt ener partij duur te 
staan.
Ik voor mij althans gevoel voor het getal op zich zelf 
niets. Propaganda, fatsoenlijke propaganda, uitste
kend. Mits niet door... belanghebbenden. Wat eeii 
bescheiden optreden van de candidaten voor de kie
zers niet uitsluit.
En nu verlieze men niet uit het oog, dat wij thans 
nog in de gelukkige omstandigheid verkeren, dat in 
elke partij een zeker contingent wordt aangetroffen, 
dat onder de vroegere kiesrechtregeling zijn intrede 
in het Parlement heeft gedaan Dat contingent wordt 
nog geduld, omdat de partijen er zich terdege van 
bewust zijn, dat zij zich naamloos zouden blameren 
door het los te laten. Maar uit de aard der zaak 
slinkt het door sterfgeval en vrijwillig uittreden. En 
dan, komen de opvolgers. Aangewezen volgens het 
nieuwe recept.”
Dan wraakt de spreker het vreemde, dat tegen het 
gezond verstand indruist, dat de lij stop volging er toe 
kan leiden,, gelijk al is gebeurd, „dat een Staatsman- 
partijleider wordt vervangen — het zal er naar zijn! 
— door een veehouder.”

Dit slaat er waarschijnlijk op dat Lobman werd opge
volgd door Weitkamp, een boer uit Overijssel.
De spreker constateert dit alles niet met vreugde, in
tegendeel, „mijn hart breekt, wanneer ik denk aan 
welke „faiseurs” , aan welke „machinatiën” — nog 
heel wat meer dan de argeloze buitenstaander ver
moedt — Nederland soms is overgeleverd, hoezeer het 
Parlement is verworden.”

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

Kampioen
De Nederlander Wim Ruska is wereldkampioen judo. 
Hij heeft inmiddels schriftelijk de jiujltsubond laten 
weten, dat hij zich terugtrekt — althans voorlopig — 
uit de wedstrijdsport.
Als reden voert hij o.a. aan;
„Ik ben ronduit teleurgesteld. Maatschappelijk èn 
sportief. Toen ik eep, paar weken geleden tijdens de 
nationale worstelkampioenschappen de strijd moest 
staken wegens een blessure (enkel), werd ik uitge
jouwd. De aardigheid van de sport was er toen direct 
voor mij af. Men zag in mij de wereldkampioen judo. 
Men eiste van mij, dat ik die titel ook bij het worste
len zou waarmaken. Dat ik in feite helemaal geen 
worstelaar ben, deed er voor hen niets toe. Zij waren 
gewoon op sensatie uit. Is dat nu de sport?’’
Een oud-noors spreekwoord zegt: „In het spel is nie
mand de broeder van een ander.”
Dat dit voor de tegenstander geldt, zal niemand wil
len betwisten, maar dat het ook verder een algemene 
regel wordt is een teken aan de wand.

Geldbelegging
Uit het dagblad „Trouw” (chr. nat. dagblad) het vol
gende citaat:
„De farmaceutische divisie van Kon. Zout-Organon 
heeft zich in 1967 gunstig ontwikkeld. Het ovulostati- 
cum Lyndiol („de pil”) leverde opnieuw een belang
rijke bijdrage tot de omzetgroei, zo wordt opgemerkt 
in het jaarverslag. De groeiprognose voor „de pil” 
blijft gunstig, al moet met inkrimpende marges reke
ning worden gehouden.”

De netto-winst over 1967 bedroeg ruim 90 miljoen 
gulden op een concernomzet van 1830 miljoen gul
den. Per aandeel van ƒ 20,— wordt de aandeelhouders 
ƒ 4,— uitgekeerd of — als dat duidelijker is — 25Vs. 
Met een variant op een uitspraak van de Pool Lee 
kunnen we zeggen „De aandeelhouders van Organon 
zullen de gebruiksters van Lyndiol zegenen”.

N .V .V .-verw achting
Het N.V.V. (Nederlands Verbond van Vakverenigin
gen) heeft een studieconferentie georganiseerd, waar
voor ook P.v.d.A., P.S.P., D’66, Radicalen en V.V.D. 
werden uitgenodigd.
Bij de opening zei de heer A. Kloos — N.V.V.-voor- 
zitter — ondermeer:
„Het N.V.V. gelooft niet in een maatschappelijke keu
ze door confessionele partijen. Ze zijn haring noch 
kuit, hun politiek is te weinig programmatisch. Daar
om hebben loij ze ook niet uitgenodigd voor deze con
ferentie die tot onderwerp heeft; „Wat mag de vak
beweging van de politiek verwachten?”

Het N.V.V. kent of het Program van Actie van de
A.R. Partij niet of het heeft de uitspraak van Bernard 
Shaw overgenomen „Onze gedragslijn wordt niet door 
onze ervaringen bepaald, maar door onze verwach
tingen”.
Het N.V.V. kan terecht bij ons Program van Actie, 
maar ook bij nog recentere publikaties om te weten 
met welke intentie christenen in de samenleving 
bezig willen zijn.
Men zou ook verder terug kunnen gaan en kunnen 
denken aan wat dr. J. A. H. J. S. Bruins Slot destijds 
in Bezinning en Uitzicht schreef: „Christelijke maat- 
schappjjbeschouwing en Christelijke maatschappij- 
activiteit betekenen dat wjj de historische ontwikke
lingsgang en de feiteljjke situatie van onze maat
schappij onder de lamp van de Schrift zetten en bij 
dat licht eeriyk en zonder consideratie de zonde er in 
aanwijzen en uitzoeken”.

B laffen
Het „Limburgs Dagblad” meldde iets over de V.U.:
„Een aantal bewoners van de door het vliegtuiglawaai 
reeds zo geteisterde Amsterdamse tuinstad, Buiten- 
veldert, heeft zich tot de Vrije Universiteit gewend 
met klachten over hondengeblaf. Op de zesde verdie
ping van het gebouw van de medische faculteit is 
namelijk een kennel in gebruik genomen waar veertig 
voor experimenten bestemde honden zijn onderge
bracht. Naast de „Bulderbaan” van Schiphol zou de 
„Blafbaan” een nieuwe bedreiging vormen voor het 
wijkje met bungalows dat aan het complex van de 
Vrije Universiteit grenst” .

Onze zegsman vindt de „blafbaan” heel normaal. Van 
oudsher heelt de V.U, — volgens hem — voor keffer
tjes gezorgd. Nu de V.U. alsmaar groter wordt heeft 
deze — nog steeds volgens onze zegsman — recht op 
een vol waardige (gesubsidieerde) blafbaan, teneinde 
volleerde blaffers af te leveren. Uiteraard voor zover 
dat in deze tijd van snelle ontwikkeling mogelijk is.

Geheim zinnig
Van prof. dr. W. Schermerhorn noteerden wij deze 
uitspraak;
„Laten we in Nederland toch eens ophouden met al 
die geheimzinnigheden. Niet alleen in de politiek, 
maar ook in het zakenleven”.
Een Frans politicus moet in de 18e eeuw reeds gezegd 
hebben „Men geeft zich dikwjjls veel moeite om uit- 
eindeljjk slechts belacheljjk te zjjn”.
Zo z(|n wij nu eenmaal in Nederland!
Wij hebben de neiging het Goethe na te zeggen: „Als 
God mij anders gewild had, dan zou hij mij anders 
gemaakt hebben”.
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IN het voorjaar van 1968 schrijven 
over de mogelijkheden voor de 

afzet van melk en zuivelprodukten 
in het buitenland moet op de ge

middelde krantelezer wel zo on
geveer dezelfde indruk wekken als 
het schrijven in 1868 over een reis 
naar de maan. De krant maakt im
mers de indruk dat het produceren 
van melk een der merkwaardigste 
dingen is die men in het huidige 
economische bestel kan doen; boter 
en kaas en melkpoeder worden, al
dus de gewekte indruk, geprodu
ceerd om te worden opgeslagen! 
Het gevolg is dat er bij de gemid
delde consument-krantelezer een 
wrevel ontstaat jegens de boeren
stand „die maar raak produceert” 
en dat bovendien doet „tegen veel 
te hoge prijzen” . Dit melk- en zui- 
velbeeld staat niet op zich zelf, 
maar kan met enige aanpassing ook 
gebruikt worden voor andere land
en tuinbouwsectoren.
Is dit beeld, met name op melk- en 
zuivelterrein juist? Zijn er dan 
geen afzetmogelijkheden voldoen
de? Bij deze vraag willen we, in 
een kort, niet al te technisch arti
kel, stilstaan.

Het aanbod
De afzet van een artikel is natuurlijk in 
de eerste plaats afhankelijk van het 
aanbod. Zonder aanbod geen afzet. Hier 
doet zich al direct een der grote pro
blemen uit de veehouderijsector voor. 
Het aanbod van melk neemt n.1. in Ne
derland en bovendien in een aantal an
dere melkproducerende landen, van jaar 
tot jaar toe. Van het begin van de vijf
tiger jaren tot 1967 steeg de Neder
landse melkproduktie van 5V2 miljard 
naar 7V2 miljard kg per jaar en stonden 
de industrie en de handeh dus voor de 
taak voor 2 miljard kg extra afzet te 
zoeken. Stond deze produktietoename nu 
op zichzelf, dan "was er, bij een groeien
de wereldbevolking en een, althans in 
vele landen, stijgende welvaart, niet zo 
verschrikkelijk veel aan de hand. Maar 
wat Nederland te zien gaf, presteer
den een groot aantal andere landen in 
dezelfde of in nog sterkere mate. Lan
den als Frankrijk en Duitsland geven 
een sterke produktiestijging te zien, zo
dat de E.E.G.-landen als groep van 1960 
tot 1967 hun produktie zagen stijgen van 
63 tot ±  70 miljard kg. Of, met andere 
woorden gezegd, zij werden van een 
groep netto-importerende landen, een 
groep netto exporterende landen. Het
zelfde moet van een land als Rusland 
geconstateerd worden, waar de produk
tie in slechts enkele jaren zodanig steeg, 
dat het als exporterend land op de we
reldmarkt verscheen,
De oorzaken van deze ontwikkeling zijn 
gauw verteld. De landbouwsector in het 
algemeen en de veehouderijsector in 
het bijzonder, maakt een periode door 
van ongekende produktiviteitsstij gingen. 
Bovengenoemde Nederlandse produktie
toename vond in dezelfde tijd plaats 
waarin het aantal arbeidskrachten in de 
landbouw afnam van bijna 600.000 tot 
beneden de 400.000 personen. Dank zij 
mechanisatie bij de produktie, weten
schappelijk onderzoek, dierziektebestrij- 
ding, moderne fokmethoden, steeg zo
wel de produktie per koe, als die per 
arbeidskracht to'̂  ongekende hoogte. En 
welke mogelijkheden tot verdere pro-

PERSPECTIEVEN 
VOOR DE AFZET VAN 
NEDERUNDSE 
MELK-EN
ZUIVELPRODUKTEN 
IN HET BUITENLAND
DOOR DRS. C TIIVlIViER

duktiestijgingen er nog zijn, laten zich 
raden indien men weet dat de Neder
landse produktie per koe momenteel 
4.200 kg per jaar bedraagt, en de Franse 
2,800 kg...! Men moet dus verwachten, 
en dat doen alle prognoses dan ook, dat 
het aanbod in de komende jaren nog 
verder zal toenemen.

Koopkrachtige vraag
Voor de Nederlandse veehouderijsector 
betekent dit dat er in de komende jaren 
bij de afzet in het buitenland een groot 
gedrang op de markt verwacht moet 
worden, ienzij... de koopkrachtige 
vraag, toeneemt. Indien de koopkrach
tige vraag niet tenminste evenredig met 
deze aanbodtoename stjjgt, is een per
manente druk op de prijzen het gevolg. 
Het is dus van groot belang bij die 
koopkrachtige vraag stil te staan. Die 
vraag manifesteert zich, voor wat Ne
derland betreft in enkele grote groepen 
artikelen: consu: ptiemelk, kaas, boter/ 
poeder, en gecondenseerde melk.
De consumptiemelksector is een binnen
landse aangelegenheid. Het opnamever- 
mogen van deze sector is met V4 van 
de melkproduktie echter ongeveer con
stant, zodat de produktie-toename voor
al in de andere, hierboven genoemde 
sectoren terecht komt. Daar is dan de 
vraag naar „condens”, een artikel dat 
een moeilijke tijd doormaakt. „Con
dens”, waarin Nederland de voornaam
ste exporteur op de wereldmarkt is, en 
waarin ±  1/6 van de 'Nederlandse pro
duktie wordt afgezet, wordt vooral afge- 
zet in tropische gebieden. De vraag naar 
dit artikel is welhaast oneindig, de 
koopkrachtige vraag helaas bijzonder 
beperkt. Zelfs komt in toenemende ma
te een concurrerend artikel op de markt: 
condens, ter plaatse in de ontwikke
lingslanden gefabriceerd uit geïmpor
teerd mager melkpoeder en uit plant
aardige vetten. Men zou dit produkt 
„margarine-melk” kunnen noemen. Het 
is duidelijk dat dit de afzetmogelijkhe
den van Nederlandse melk bepaald niet 
bevordert, hoezeer men voor deze ont
wikkeling in de ontwikkelingslanden 
bok begrip kan opbrengen.
Boter ligt er 150.000 ton in onze Euro- 
markt. Dat wijst er op dat de koop
krachtige vraag naar boter in de Euro- 
markt, bij het huidige prijsniveau tekort

schiet otn het aanbod op te nemen. Sa
men met mager-melkpoeder is boter (1/5 
van de Nederlandse melkproduktie) het 
produkt geworden waar de toenemen
de melkinvloed in gestold is. In dit ar
tikel manifesteren de problemen zich in 
de sterkste mate.. Zulks te meer, omdat 
er buiten de Euromarkt een aantal lan
den zijn die hun, overigens relatief ge
ringe produktie-overschotten, op een te 
kleine vrije wereldmarkt (Engeland) 
spuien, met als gevolg dat op die we
reldmarkt volkomen prijs-bederf op
treedt.

Met kaas (waarin 1/3 van de Neder
landse melk verdwijnt) ligt het niet zo 
heel veel anders. De vraag naar,dit ar
tikel heeft zich in de achter ons lig
gende jaren op een uitstekende manier 
ontwikkeld, dank zij een bevolkings
toename èn een toename van het ver
bruik per hoofd, zowel in ons eigen land, 
als bij onze voornaamste afnemers — 
tevens zélf kaasproducerendc landen. 
Maar ondanks deze gunstige ontwik
keling heeft vok hier de vraag geen 
gelijke tred met het aanbod kunnen 
houden.

De prijs
Het behoeft na het V'oorgaande geen 
betoog dat het prijsniveau van melk- en 
zuivelprodultten onder een voortduren
de neerwaartse druk staat. Zonder tal 
van marktregelingen zou deze zuivel- 
markt dan ook voor de veehouder cata
strofale gevolgen hebben. In Nederland 
bleek zulks in het begin der zestiger 
jaren, toen de Nederlandse overheid 
onvoldoende bereid bleek met behulp 
van steun- en prijsmaatregelen de hel
pende hand te bieden, met als gevolg 
dat veehouders-inkomens op veehou
derijbedrijven van behoorlijke omvang 
daalden tot beneden de ƒ 5.000,— per 
jaar,
In Denemarken blijkt zulks ook vandaag 
nog, omdat een klein land als Denemar
ken, met een relatief grote export, 
staande buiten de Euromarkt, niet in 
staat is zodanige regelingen te treffen 
dat hieruit voor de veehouders rede
lijke inkomens voortspruiten. In Dene
marken constateert men dan ook lage 
melkprijzen, bijzonder lage veehouders- 
inkomens, een daling van de melkpro

duktie en waar mogelijk een vlucht uit 
de melkveehouderij.

Zuivelafzet
Het geheel overziende blijkt er in de' 
wereld een weliswaar stijgende vraag 
naar melk- en zuivelprodukten te be
staan, maar een toeneming die onvol
doende is om het wereld produktie- ' 
accres op te vangen, zodat er ■ een 
voortdurende prijsdruk zichtbaar is. 
Betekent dit voor de Nederlandse zui— 
velafzet een somber toekomstbeeld?
Bij de beantwoording van deze vraag 
moet allereerst gesteld worden dat de 
hiervoor gesignaleerde „overproduktie” 
een relatief bijzonder kleine is. Een 
minder gunstige zomer kan de situatie 
van het ene jaar op het andere doen 
veranderen. In de Euromarkt wordt 
slechts ±  3“/o méér melk geproduceerd 
dan geconsumeerd. Niettemin, de pro
duktietoename lijkt structureel sneller 
te verlopen dan de consumptietoename. 
Een tweede punt-bij de beoordeling van 
deze afzetmogelijkheden is dat bij een 
Europees produktie-overschot, vooral 
omdat dat relatief gering is, de Neder
landse positie nog redelijk goed kan zijn. 
Zowel qua produkt als qua verwer- 
kings- en handelskanalen, bezit de Ne
derlandse zuivelsector nog steeds een
— zij het geringe — voorsprong op tal 
van andere zuivelproducerende landen. 
Nederlandse kaas brengt, vergeleken 
met concurrerende kaas, nog steeds een 
goede prijs op, terwijl de produktie- en 
handelskosten relatief laag zijn. Be
dacht moet echter worden dat onze 
voorsprong aan het slinken is. Op dit 
punt zal een grote waakzaamheid, re
search, produktontwikkeling, moder
ne marketing methoden enz., er toe 
moeten bijdrager de veroverde plaats 
te behouden. Voor de — grotendeels, n.1. 
voor BO**/!) coöperatief georganiseerde — 
zuivelindustrie betekent dit dat zij zal 
moeten werken in grote commerciële 
eenheden die de concurrentie op de le
vensmiddelenmarkt in het algemeen en 
op de zuivelmarkt in het bijzonder, wer
kelijk aan kunnen, ook op langere ter
mijn in de toekomst.
Tenslotte zal veel afhangen van het ver
loop van de koopkrachtige vraag van de 
wereldbevolking. Het is paradoxaal om 
in een periode waarin de vraag naar 
voedsel met sprongen stijgt, te moeten 
spreken van overproduktie in sommige
— beperkte — gebieden in de wéreld. 
Aan politici en economen de taak dit 
wereldprobleem p wereldniveau aan te 
pakken, ten einde te voorkomen dat ter
wijl er om voedsel geroepen wordt, er 
tegelijk grote groepen mensen overgaan 
tot produktievermindering, eenvoudig 
omdat er „geen droog brood” aan te ver
dienen valt.

Vertrouwen
Samenvattend kan gesteld worden dat 
de afzet van zuivelprodukten in het bui
tenland voor Nederland in de achter ons 
liggende jaren geen onbevredigend ver
loop te zien heeft gegeven, en dat gezien 
onze marktpositie het toekomstige ver
loop met enig vertrouwen tegemoet ge
zien mag worden. De sterke pröduktivi- 
teitsstijging op de boerderij heeft echter 
tengevolge dat het prijsniveau onder 
permanente druk komt te staan, zodat 
op de veehouderijbedrijven een onbe
vredigend laag inkomen het gevolg zal 

' kunnen zijn, ondanks het feit dat de 
prijsbedervende hoeveelheid die aan de 
markt is, maar heel gering is.
Het onbevredigende by dit alles is dat 
zulks plaats vind bij een sterk groeien
de wereldbevolking, die echter voor een 
belangrijk deel onvoldoende koopkracht 
heeft om het beschikbare voedsel te ko
pen. Daar komt bij dat produktiebeper- 
king in de westerse landen — indien 
men die zou willen overwegen — een 
nog snellere uitstoot van personen uit de 
landbouw zal veroorzaken, dan nu reeds 
het geval is (in Nederland 200.000 per
sonen of 1/3 van het totaal in 15 jaar) 
zonder dat hier altijd voldoende andere 
werkgelegenheid voor beschikbaar is. 
(Men dénke aan de problemen die ont
staan indien de vlucht van het land in 
grote delen van Nederland waar werk
loosheid heerst, of in grote delen van 
het niet geïndustrialiseerde Franse plat
teland nog sterker wordt). Men kan fat 
deze gevalleu stellen dat het alternatief 
van voedselproduktie, werkloosheid is. 
Is dat, ook sociaal gezien, verantwoord? 
In het voorgaande is geen afgerond be
toog, slechts een schematische weergave 
der afzetproblemen in de melk- en zui
velsector gegeven. Mogelyk stimuleert 
het anderen mede over dit probleem na 
te denken.
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DE WEEK ROND
8 april Op een partijdag van de club die niet met de P.v.d.A. in één kabinet wil,

„opgetekend” uit de mond van Toxopeus:
A.R., C.H. en K.V.P.: werkelijke partij-vernieuwing? Nog niet aan het 
begin.
De radicalen: van twee wallen eten.
D’66: deze partij kan eenvoudig niet kiezen.
P.v.d.A.: zij wil wel wat, maar weet niet hoe en waar.
P.S.P.: werkt alleen maar ondermijnend.
Een sterke partij, die VVD, vindt u ook niet?

9 april Mr. van Mierlo van D’66 is naar Amerika gevlogen. De Amerikaanse
regering heeft hem daartoe uitgenodigd. Het is een studiereis waarbij hij
met de „groten” van Amerika meerdere gesprekken zal hebben, aldus vele1kranten.
Laat u niet ontmoedigen, geliefde A.R. lezer: het heeft nog wel niet in de 
kranten gestaan maar de vice-voorzitter van de A.R. fractie is eveneens; 
op dezelfde gronden en met dezelfde vooruitzichten, door Amerika uitge
nodigd.

■ Mr. Aantjes — proficiat met deze onderscheiding.

10 april De wachtmeester van de rijkspolitie in Pesse (Drente) ging met pensioen'
Hij ontving veler waardering. Ook van zijn „natuurlijke” vijanden: het 
stropersgilde.
Zij bleven met hun geschenk in de sfeer: een gestroopte opgezette fazant. 
Het is een kniesoor die hier wat achter zou zoeken.
Hij zal echter wel geen jachtopziener worden, zo is het wel.

11 april Radicalen hebben in Tsjechoslowakije en Polen een machtig leven. Niet
nog in financiële zin, maar wel als het om het interessante gaat.
Zij kunnen in verzet gaan op de wijze als zij verkiezen en weten bij voor
baat dat ze noch gefusilleerd worden noch in een concentratiekamp wor
den opgeborgen.
Wat zullen er velen radicaal willen doen: eten zonder betalen!

12 april Voor de zoveelste maal heeft de Britse minister-president Wilson zijn
kabinet gewijzigd. Ministers op — ministers af. Zou hij de lente in zijn 
hoofd hebben gehad? Bij wijze van spreken: een nieuwe lente een nieuw 
geluid?
Een bazige minister-president is ook niet alles — geef ons dan mi
nister-president De Jong maar.

13 april Uit één krant van één dag deze koppen:
Ook medische studenten boos op USF.
Wereldkampioen boos op Kees Schilperoort van het „Gulden Schot”.'
De kunstwereld boos op Zwolsman.
Beroering onder boze Limburgse burgemeesters.

- Verrukkelijk dat er nog advertenties zijn om te lezen.
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W arschaupact
Moeten de Navo en het Warschaupact ge
lijktijdig worden opgeheven? De heer L. 
J. Meirresonne gaat op pagina 2 uitgebreid 
op deze vraag in.

Dem onstraties
Protestbijeenkomsten en demonstraties 
zijn aan de orde van de dag. Afgelopen 
woensdag sprak de Arjos-voorzitter Hans

de Boer voor de radio over deze ver
schijnselen. Op pagina 4 een paar citaten 
uit deze toespraak. De complete tekst is 
op het A.R. partijbureau, Dr. Kuyperstraat 
3, Den Haag, verkrijgbaar.

A rbeidsm arkt
Op pagina 5 staat een tweede artikel over 
de arbeidsmarkt van prof. dr. W. Albeda. 
De dienstensector breidt zich steeds meer 
uit.

Bevoikingspoiitiek
Op pagina 6 en 7 kunt u iets lezen over 
de ,,Ethiek van een Nederlandse bevol
kingspolitiek”. Het is vol in Nederland en 
het wordt steeds voller. Wat moet er ge
beuren? Daarover schrijft prof. dr. J. P. 
van Rooijen, hoogleraar in de wis- en na
tuurkunde aan de V.U. en oud-voorzitter 
van de Verzekeringskamer.

Deitagebied
Het Deltagebied lijkt voorbestemd om een 
grote rol te spelen als toegangspoort van 
Europa. Om die rol te kunnen spelen zul
len nu plannen gemaakt moeten worden. 
Zeland, Noord-Brabant, Zuid-Holland, Rot
terdam en Rijnmond zijn bij deze zaak be
trokken. Over hel onlangs verschenen 
rapport over de ontwikkelingsmogelijkhe
den voor zeehavens in het Deltagebied 
schrijft de heer M. H. L. Weststrate, ge- 
commiteerde van het Openbaar Lichaam 
Rijnmond, een eerste artikel op pagina 9.

K ijk e n . . .
Woensdag 1 mei komt de A.R.P. met een 
t.v.-uitzending over Nederland I van 20.20- 
20.30 uur.

Verder
Op pagina 4 een bespreking van het boek
je „Partijvernieuwing in politiek Neder
land”; op pagina 8 een Eerste Kamer
verslag; op pagina 10 Beeld der Vaderen 
en Oude en nieuwe citaten en op pagina 
I I  notities van een raadslid.

. >Vy

BIJ
EEN
VERJAAR
DAG

VERMENIGVULDIGENDE
GEDACHTEN
J^E gedachten vermenigvuldigen 

zich in ons in deze dagen, als 
wij denken aan het Huis van Oran
je. En vele herinneringen komen 
bij ons op.
Als kleine jongen zat ik eens op 
een zondagmiddag in de kerk in de 
bank vlak achter de diakenen, en 
toen bleef de dominee steken in 
„het lange gebed”, het gebed vOor 
alle nood der christenheid. Hij bad 
voor de Koningin en smeekte, geen 
afgesneden zaak te maken met het 
Huis van Oranje. Het was in de 
dagen, dat koningin Wilhelmina 
doodziek was en dat in die ziekte 
de hoop op een spoedig moeder
schap was vervlogen.

•
Eerst later is duidelijk geworden, hoe 
groot de spanning toen geweest is on
der hen, die er meer van wisten dan de 
gewone man. Maar het volk wist toch 
wel zoveel, dat de toekomst van het 
Huis van Oranje aan een zijden draad 
hing. Doch de Koningin herstelde en 
jaar op jaar ging voorbij en zij en prins

Hendrik bleven alleen. Totdat er een 
schok door het land ging, toen minister 
Heemskerk in de Tweede Kamer vlak 
voor het Kerstrecès van 1908 de mede
deling deed, dat H.M. de Koningin een 
kind verwachtte en dat de rapporten 
van de doktoren hoopvol waren. En 
toen werd op 30 april 1909 prinses 
Juliana geboden. Er was geen radio 
om het te melden, maar het bericht ging 
razend vlug door het land. Hier en daar 
leek het op een vlaggensein. In de stad 
begonnen de klokken te luiden en ston
den ’s morgens vroeg de vlaggen op de 
torens. En in de dorpen werd dit als 
een. sein opgevat en ging de vlag uit 
en trokken vrijwilligers aan het klokke- 
touw, terwijl er al maar tegenstrijdige 
berichten kwamen: het is een prins, nee 
het is een prinses, enz. Wat hinderde 
het, de klokken luidden en het volk 
vierde feest. Wie dat bewust heeft mee
gemaakt, die alleen kan zich voorstellen, 
hoe feestelijk de stemming was en hoe 
vol innige dankbaarheid. God had geen 
afgesneden zaak gemaakt met het Huis 
van Oranje. Kuyper schreef een ontroe
rend stuk in De Standaard over dat 
thema.

Er is zoveel, dat in onze herinnerin
gen naar boven komt. Dat portret van 
koningin Wilhelmina en prinses Juliana, 
na de dood van prins Hendrik, twee 
vrouwen in het wit, de enigen, die nog 
over zijn.

En dan nu de grote tegenstelling. 
Nu bloeit de oude stam. Nu heeft 
koningin Juliana reeds haar twee
de kleinzoon mogen zien. Nu is het 
Oranjehuis weer jong. Nu zijn er 
weer kinderen in de paleizen. Nu 
worden ze weer genoemd met na
men, die zo véél zeggen in de ge
schiedenis van ons volk en onze 
vrijheid.
Wie dit alles overdenkt, wordt er 
stil van.
En in die stemming hopen wij dit 
jaar Koninginnedag te vieren.

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (1100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

Al 66 jaar drukkers
voor bedrijven en organisaties
in Benelux.

M k v o ovoor onderhoudswerk:
MUURVERFINDUSTRIE

HOOGEVEEN
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IN
DE
GREEP
VAN
HET
VREDES-
STREVEN

NAVO

EN

PACT

VAN

WARSCHAU

GELIJKTIJDIG

OPHEFFEN?

¥N dit voor de NAVO belangrijke 
jaar wordt in Nederland in 

brede kring van gedachten gewis
seld over het Noord Atlantisch 
Verbond. Volgend jaar immers 
wordt de mogelijkheid geopend 
voor de deelnemende landen 

. hun medewerking aan het verdrag, 
dat op 4 april 1949 werd gesloten 
op te zeggen. Aangezien aan deze 
beslissing van het al of niet conti
nueren van het lidmaatschap een 
opzegtermijn van één jaar is ver
bonden, is 1968 het jaar van de dis
cussie.
Het is verheugend te noemen dat 
i^ zo ruime mate gebruik is ge
maakt van de mogelijkheden de 
NAVO aan kritische beschouwin
gen te onderwerpen.
Het is echter teleurstellend wan
neer geconstateerd moet worden 
dat in sommige kringen „wishful 
thinking” als basis wordt gekozen 
voor de discussies over de even
tuele noodzaak van de NAVO in 
deze tijd en in de toekomst. Het ge
tuigt van weinig realiteitszin wan
neer men doelbewust feiten en ge
beurtenissen terzijde schuift als 
„verleden tijd” en „niet ter zake 
doende” .

Natuurlijk weten we allemaal dat ana
loog denken ons nooit kan helpen bij 
het met zekerheid voorspellen van de 
toekomst. Aan de andere kant weten 
we ook dat het zeer onverstandig is niet 
te willen leren uit voorbije gebeurte
nissen.

In dit artikel wordt nader ingegaan op 
één van de aspecten van de NAVO 
die dit jaar aan de orde zijn geweest, 
namelijk het gelijktijdig opheffen van 
NAVO en Pact van Warschau, ten
einde de spanningen tussen Oost en 
West te verminderen.
Het propageren van deze stelling is 
gebleken vrij populair te zijn in ons 
land en wie kennis wil nemen van 
het standpunt van de Sovjet Unie 
in deze, komt tot de ontdekking dat

de regering van d e . USSR een sterk 
voorstander is van dit streven. Weinig 
gelegenheden worden onbenut gelaten 
om deze visie uit te dragen.
Wanneer we de wordingsgeschiedenis 
van beide pacten en de gebeurtenissen 
van met name na de oorlog aan een 
kritische, analytische beschouwing on
derwerpen, blijkt echter dat er aan de 
oppervlakte een vrij grote mate van 
overeenkomst schijnt te bestaan, doch 
dat de verschillen dusdanig essentieel 
zijn dat beslist niet van gelijkwaardig
heid van de twee verdragen kan wor
den gesproken. *)

T otstandkoming
De NAVO is een vrijwillig samengaan 
van westerse soevereine machten, die 
na uitvoerige debatten besloten een 
defensief bondgenootschap aan te gaan. 
De oppositie liet zijn stem hierbij 
eveneens horen.
Het Pact van Warschau is door de 
Sovjet Unie opgelegd aan de satelliet
staten van Oost Europa, waarbij een 
vrije uitwisseling van politieke me
ningen door de regeringen niet werd 
toegestaan. Er bestond geen mogelijk
heid met de Sovjet Unie te discussiëren 
over het feit of deelname van zijn land 
de eigen belangen diende.

Doel
De NAVO is opgericht in 1949 ter 
voorkóming van verdere politieke en 
militaire expansie van de Sowjet Unie. 
We mogen anno 1968 niet vergeten of 
verdoezelen dat tijdens de tweede 
wereldoorlog door de Sovjet Unie een 
aantal gebieden werden geannexeerd 
met een totale bevolking van 24 miljoen 
zielen, in stukken van Finland, ver
der in Estland, Letland en Litauen. 
Vanaf 1945 verkreeg zij bovendien de 
heerschappij over vijf landen-die door 
de Rode Legers waren „bevrijd” van 
de Duitsers nl. Polen, Bulgarije, Hon
garije, Roemenië, Tsjechpslowakije en 
over de bezettingszone van Duitsland, 
de huidige Duitse Democratische Re
publiek (DDR). Dit betrof nog eens 
94 miljoen mensen. Tegen de afspra
ken van de conferentie van Yalta in, 
waar vrije verkiezingen voOr de Euro
pese landen werden overeengekomen, 
gevolgd door terugtrekking van de be
zettende machten, hield Stalin het Rode 
Leger in de Oosteuropese landen op een 
peil dat volledige controle mogelijk 
maakte.
De considerans van het Pact van 
Warschau geeft aan dat het is gesloten 
in 1955 als een politiek antwoord van 
het Oosten op de ratificatie van de 
Parijse Akkoorden, die de Duitse 
Bondsrepubliek toelieten tot het lid
maatschap van de West Europese 
Unie (WEU) en de NAVO. Zo wordt 
het dus voorgesteld. In feite is het 
tegen de NAVO als geheel bedoeld. We 
moeten hierbij nog opmerken dat West 
Duitsland bij toetreding bepaalde be
perkingen heeft aanvaard ten aanzien 
van haar bewapening, waarvan de be
langrijkste was de afspraak om geen 
nucleaire wapens te produceren.
De NAVO wordt vaak verweten dat 
het West Duitsland heeft herbewapend 
waardoor het een sterk provocerende 
houding aannam ten opzichte van de 
Sovjet Unie. De tijdstippen van op
richting spelen de aanhangers van deze 
opinie in de kaart wanneer zij be
weren dat de NAVO agressief is en 
het Oosten daardoor dwingt zich de
fensief aaneen te sluiten om de drei
ging het hoofd te bieden.
In deze gedachtengang worden de za
ken echter omgedraaid en wordt ver
der voorbijgegaan aan de reden waar

om de NAVO werd opgericht. Dan 
moeten gebeurtenissen in herinnering 
worden gebracht als de blokkade van 
Berlijn, eveneens volkomen in strijd 
met de afspraken van Yalta en de 
staatsgreep in Tsjechoslowakije, die 
werd mogelijk gemaakt door de hulp 
van de Sovjet Unie. Hoe de verhouding 
van de satellietsta+en tot het „moeder
land” was heeft Hongarije 1956 ons ge
leerd. Hiermee wil niet gezegd zijn dat 
er sindsdien niets is veranderd.
Het gaat te ver deze gebeurtenissen te 
zien als alleen geïnspireerd door het 
„internationale communisme”, zoals we 
het bij ons nog vaak tegenkomen in 
zwart-wit schema’s. Lenin en Stalin 
hebben het communisme slechts als 
middel in dienst gesteld van hun per
soonlijk streven naar macht en wereld
heerschappij.

Het pure Marxisme is door hen ge. 
perverteerd en als Marx een kijkje in 
liet midden van deze eeuw had kunnen 
wagen zou hi„ bij wijze van spreken 
zijn eventuele haten uit de publikatie 
van „Het Communistisch Manifest’’ 
met spoed overmaken op de giroreke
ning van de Bond van Russische schrij
vers. Geen vin de doelstellingen van 
het Marxisme is dichter bij verwezen
lijking gekomen. Nergens zijn de klas- 
setegenstellingen zo groot en zijn de 
inkomens zo gevarieerd als juist in de 
Sovjet Unie, waarbij de kleine man 
daar meer het kind van de rekening is, 
dan in het westen. Terug nu weer naar 
de vergelijking NAVO — Warschau
pact.

Stand bondgenootschappen
De militaire organisatie van de NAVO 
blijft te aUen tijde ondergeschikt aan 
de hoogste burgerlijke autoriteiten, die 
in de NAVO-raad zijn verenigd. Noord- 
amerikaanse strijdkrachten kimnen 
niet in Europa worden gelegerd zon
der de uitdrukkelijke toestemming van 
het betrokken land.
Het Pact van Warschau is eemmilitair 
systeem dat er, in tegenstelling tot alle 
eufemistisch gestelde doelstellingen, 
slechts op is gericht de strijdkrachten 
van de' satelietlanden binnen het Pact 
onder Sovjet-commando te stellen. De 
belangrijkste posities zijn ingenomen 
door Sovjetmilitairen. De politieke re
gimes in de Oostblok-landen steunen 
in meerdere of mindere naate op de 
aanwezigheid of nabijheid van de Sov- 
jctstrijdkrachten in deze landen, het
geen weer in Hongarije in 1956 werd 
aangetoond. Als gevolg van de zich 
langzamerhand wijzigende relaties tus
sen de USSR en de ledenlanden is het 
Pact nu bovencien een samenbindend 
element tussen de landen.
Het Noord Atlantisch Verbond is het 
eerste en enige defensieve verbond 
tussen de VS, Canada en de overige 
landen.

Het Pact van Warschau echter dupli
ceert een groot aantal bilaterale ver
dragen, die de satellietlanden reeds 
met de Sovjet Unie verbindt. Deze ver
dragen zijn er van „Vriendschap en 
wederzijdse hulpverlening” of voor 
„Vriendschap” alleen. Vrij recent werd 
een aantal hiervan hernieuwd.

Conclusies
Wat zouden nu in concreto de conse. 
quenties zijn van het tegelijkertijd op 
heffen van beide verdragen?
Voor de NAVO zou dit betekenen een 
volkomen vei’brokkeling en versplin
tering van West' Europa, zoals we die 
politiek in feite nog steeds kennen. Het

kan verder niet worden ontkend dat 
veel vormen van samenwerking op 
cultureel, economisch en ook pwolitiek 
gebied tot stand konden komen of min
stens een sterke stimulans ondervonden 
van de in de NAVO gegroeide samen
werking. Een verbrokkeling van Europa 
zou veel oude, nationalistische politie
ke en militaire rekeningen uit de afge
lopen tientallen jaren opnieuw op ta
fel brengen, met alle gevolgen vandien 
voor de door ons zo voorgestane Euro
pese integratie.
Voor het Warschaupact betekent een 
opheffing slechts het wegnemen van 
een etiket, dat werd geplakt op een 
aantal reeds bestaande verdragen. Op
heffing van het Pact houdt niet in dat 
ook maar één bilateraal verdrag be
hoeft te worden ontkracht. De Sovjet 
Unie wordt verder op geen enkele wij
ze en door niemand gedwongen zijn 
troepen uit de Oosteuropese landen 
terug te trekken, terwijl Amerika en 
Canada dit wel zouden moeten doen 
uit de westerse landen. Dit betekent 
het nog verder scheef trekken van de 
machtverhoudingen in Europa. De mi
litaire en daarom politieke positie van 
de Sovjet Unie wordt er aanmerkelijk 
door versterkt.
Hoe deze handelwijze in ernst kan wor-

DOOR L  J. MEIRESONNE

den gesuggereerd als stap op de weg 
naar verdere ontspanning blijft inmid
dels een raadsel. We kunnen ons na 
het vorenstaande misschien ook voor- 
steUen dat de Sovjet Unie de gelijktij
dige eliminering van de pacten met 
kracht propageert. We moeten ook 
toegeven dat van dit suggestieve voor
stel veel propagandistische kracht uit
gaat. Een afwijzende houding van de 
NAVO knabbelt tegelijkertijd aan de 
geloofwaardigheid van haar streven 
naar vrede.
Door de titel van dit „artikel heb ik 
willen aangeven dat de wereldvrede 
vaak wordt beschouwd als een zuiver 
technisch en economisch probleem dat 
met een bepaald aantal terzake doende 
maatregelen kan worden opgelost. Om
dat we ook in de techniek gewend zijn 
geraakt aan spectaculaire prestaties 
willen we ook op het terrein van de 
vrede deze prestaties evenaren.

Het bovenstaande artikel wil beslist 
niet suggereren dat we ons gedwee 
moeten neerleggen bij de status quo in 
het machtsevenwicht, in de hoop dat 
de vrede kan worden gecontinueerd. 
Daarom ben ik ook blij met de concre
te voorstellen van de christen-radica- 
len over de situatie in Europa, zonder 
het er onmiddellijk geheel mee eens te 
zijn. Maar daarover moet verder wor
den gepraat, gediscussieerd en gecon
fereerd. Met kreten als „we dienen de 
vrede met alle middelen te bevorde
ren” komen we er niet. Die zijn vrij
blijvend en kunnen door iedereen wor
den aangeheven. We moeten derhalve 
zoeken naar concrete mogelijkheden. 
Dit artikel wil bepleiten dat één van de 
als concreet naar voren gebrachte mo
gelijkheden te grote risico’s met zich 
mee brengt.
Maar we gaan verder en bet boven, 
staande behoeft ook geen rem te zijn 
op toenemende betrekkingen op alle 
gebied tussen Oost en West, maar 
daarover ging dit artikel niet.

•) Zie „Verschillen tussen de NAVO en het 
Pact van Warschau” , uitgegeven door de 
Atlantische Commissie, Nassau Zuilenstein- 
slraat 9, ’ s-Gravenhage.
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★  *  * Benoeming
De dagbladen hebben reeds melding gemaakt van de 
benoeming van dr. P. J. Platteel tot burgemeester 
van Hilversum, als opvolger van de met pensioen 
gegane burgemeester J. J. G. Boot. De benoeming zal 
op 16 mei a.s. ingaan.
Gaarne willen wij dr. Platteel, zyn gezin en Hilver
sum gelukwensen met deze benoeming. Wjj hopen, 
dat hy zich in Hilversum spoedig een plaats zal weten 
te veroveren en dat zijn werk de bevolking tot zegen 
mag zijn. Daarbij zal hem zijn ruime bestuurlijke 
ervaring tot grote steun zijn. In het voormalige Neder- 
lands-Indië was hij werkzaam als bestuursambtenaar. 
Na de oorlog was hij o.a. resident in Oost-Java. 
Sociale zaken en belangen behartigde hij bij de ge

meentelijke diensten in Rotterdam en Den Haag, res
pectievelijk als adjunct-directeur en directeur.. In mei 
1958 werd hij gouverneur van Nederlands Nieuw Gui- 
nea en vanaf 16 december 1962 is hij burgemeester 
van Ede geweest.
Het aantal a.r. burgemeesters in de grotere gemeen
ten is nogal dun gezaaid. Het stemt tot voldoening, 
dat in Hilversum opnieuw een burgemeester van a.r. 
huize benoemd werd. Het is — helaas — de enige 
gemeente in ons land met meer dan honderdduizend 
inwoners, die een a.r. burgemeester heeft.

*  * *  B elangrijk  jaarvers lag
Jaarverslagen plegen nogal eens voor kennisgeving 
te worden aangenomen. Ook gebeurt het wel, dat men 
van de inhoud slechts globaal kennisneemt. Zo echter 
niet met het jaarverslag van de president van de 
Nederlandse Bank. Het wordt altijd nauwkeurig be
studeerd door regering, volksvertegenwoordiging, vak
beweging en bedrijfsleven, want de president van de 
Nederlandse Bank zit op een centrale post. Hij is meer 
dan wie ook door zijn functie in staat het geheel te 
overzien. >
Daar komt bij, dat hij over het algemeen een man is, 
die door bekwaamheid en visie meestal reeds gezag 
bezit voordat hij president wordt.
Voor de eerste maal is het jaarverslag thans afkomstig 
van dr. J. Zijlstra, die in de loop van 1967 dr. M. W. 
Holtrop opvolgde.
Wij komen op de inhoud van dit jaarverslag nog nader 
terug, maar nu reeds willen wij dit stuk kwalificeren 
als een belangrijk jaarverslag. Niet alleen geeft dr. 
Zijlstra een zeer scherpe analyse van de economische 
situatie,.maar hij geeft ook in duidelijke bewoordingen 
aan wat er zijns inziens dient te gebeuren.
Over dat laatste zal niet eenstemmig worden geoor
deeld. Dat doet echter niets af van het feit, dat in 
ronde bewoordingen wordt gezegd waar het op staat 
en dat de glasheldere beschouwingen een belangrijke 
bijdrage vormen voor een goede voorbereiding van 
een discussie op niveau, die naar men verwacht bin
nenkort in de Tweede Kamer zal plaatsvinden.
Het jaarverslag vormt tevens een belangrijke bijdrage 
tot de voorbereiding van een goede besluitvorming.

■k . -k
*  *  W aarschuw ing

In zijn jaarverslag legt de president van de Neder
landse Bank, dr. J. Zijlstra, sterk de nadruk op de 
wenselijkheid, dat de ontwikkeling van de lonen niet 
sterk uitstijgt boven de ontwikkeling van de produk- 
tiviteit. Hij toont onweerlegbaar aan, dat hier vitale 
nationale belangen, zoals die van de ontwikkeling van 
de werkgelegenheid, mee zijn gemoeid.
Het lijkt ons zaak, dat deze waarschuwing, die ook 
een krachtige steun in de rug van minister Roolvink 
betekent, niet in de wind wordt geslagen.
Uiteraard vatten wij de waarschuwing van dr. Zjjlstra 
zo op, dat de loonpolitiek niet losstaat van het beleid, 
dat de overheid voert ten aanzien van de inkomens
vorming en verdeling in het algemeen.
Het spitse van deze waarschuwing is, dat de droevige 
ontwikkeling in Engeland ons als een spiegel wordt 
voorgehouden. Die ontwikkeling in Engeland heeft 
het kabinet-Wilson gedwongen tot maatregelen, die 
diep ingrijpen in het economische leven.
Pijnlijke maatregelen, waarvan ook bijvoorbeeld Het 
Vrije Volk moest toegeven, dat ze momenteel in Enge
land strikt noodzakelijk zijn.
Het is de opvatting van dr. Zijlstra, dat Nederland 
nu nog de kans heeft zulk een ontwikkeling als in 
Engeland te voorkomen maar dan moet men niet te 
lang wachten met hét némen van maatregelen.

IN
GEMEEN
OVERLEG

DOOR H. ALGRA

G e m e e n  overleg is een term, die krachtens 
de Grondwet in de aanhef van elke wet 

voorkomt. De wetten komen tot stand in ge
meen overleg met de Staten-Generaal. Het 
zwaartepunt van dat overleg ligt in de Tweede 
Kamer, doordat alleen deze Kamer het recht 
van amendement heeft.
Nu is het opmerkelijk, dat er véél gedokterd 
wordt over ons parlementair hestel, maar dat 
de doktersadviezen hijna geheel gericht zijn op 
een verandering van het kiesstelsel en in de ' 
tweede plaats op de procedure bij de kabinets
formatie.

Het kiesstelsel wil men dan zo veranderen, dat de 
kleine partijen worden onthalsd en de grootste par
tijen op een ongemene wijze worden bevoorrecht. 
Er is zelfs al een voorstel geweest, om de zetels in de 
Tweede Kamer te verdelen met behulp van de re
kenkundige machtsverheffing. Als een partij 5 stem
men haalt, moet men die vijf stemmen taxeren als 5 ’ 
of 25 en als een partij 10 stemmen haalt, moeten die 
worden gewaardeerd als lO’ of 100. Men zou dan 
zijn stem de grootste waarde toekennen door op de 
grootste partij te stemmen . . .
De procedure bij de kabinetsformatie wil men dan 
zo wijzigen dat de Koningin daarbij alleen nog maar 
een formele rol heeft, namelijk dat zij heeft te be
krachtigen met haar handtekening wat de meerder
heid der Tweede Kamer voor haar op een briefje 
heeft gezet.

j^ aar de vraag, of het gemeen overleg wel op de 
juiste wijze functioneert, blijft daarbij te veel 

of zelfs helemaal buiten beschouwing.
En die vraag is, als het erop aankomt, veel belang- 
rijker dan een onderzoek naar het beste kiesstelsel. 
Nu hebben wij in de rubriek Het Beeld der Va
deren verhaald, hoe Baron de Vos van Steenwijk in 
1924 zijn vonnis en dat van zijn C.H.-medeleden in 
de Eerste Kamer velde over het niveau van de 
Tweede Kamer, waarin alleen nog maar plaats was 
voor de volgzamen de horigen aan de partijbonzen. 
Het merkwaardige is, dat die sombere voorspellin
gen helemaal niet zijn uitgekomen. Integendeel. 
Het is altijd moeilijk vergelijkingen te trekken, maar 
toch zou ik mij willen verstouten tot de uitspraak, 
dat het niveau van de leden der Tweede Kamer op
vallend hoog is, als men let op de deskundigheid. 
Zij moeten tegenspel leveren tegen een minister, die 
een ganse staf van deskundige ambtenaren achter 
zich heeft. Als de „eerste ronde van de zijde van 
Kamer” is begonnen, dan zit de minister ijverig aan
tekeningen te maken om straks te kunnen antwoor
den. Maar eigenlijk kan hij die ijver wel intomen, 
want zijn staf neemt alles op en heeft alle gegevens 
ter beschikking, om straks de minister te helpen bij 
het opstellen vrin zijn antwoord.
En tóch weet de Tweede Kamer een hoogstaand te
genspel te geven. Maar ook de leden van de Tweede 
Kamer hebben hun „bronnen”. De grote partijen 
beschikken over een apparaat, dat veel materiaal 
kan leveren. En vele Kamerleden zijn bovendien 
nauv/ gelieerd met maatschappelijke organisaties, 
die een grossierderij hebben in gestencilde weten
schappelijke rapporten. Het Landbouwschap heeft 
zijn LEI, de middenstand is in staat tot allerlei 
speurwerk, de wegenbouwers hebben hun deskun
dige staf, enz. En al dat stafwerk is ter beschikking.
Daarom is het zo belangrijk, om te letten op de 
replieken. En het is vreemd, dat de parlementaire 
pers die in de regel maar overslaat. Want dan moet 
ieder op eigen wieken drijven en tonen wat hij zélf 
persoonlijk waard is.

jllaar juist die grote deskundigheid kan ook een 
gevaar zijn, als zij versmald is tot specialis

tische deskundigheid. Dan komt niet meer de volks
vertegenwoordiger aan het woord, maar de specia
list. Dan heeft het overleg plaats in een vaktaal, die 
alleen de deskundigen verstaan en dan beweegt het 
debat zich langs een smalle, scherp afgebakende 
baan. Dan raakt het grote verband weg. En het is de 
vraag, of juist dit punt niet met veel meer nadruk 
moet worden bestudeerd. Natuurlijk niet, om te 
pleiten voor Kamerleden, die praten vanuit hun on

deskundigheid en dus maar wat beweren, waar de 
lommerd geen geld op geeft. Maar wel om te vragen 
om een overleg, dat veel meer geconcentreerd is op 
de politieke vragen en hun principiële achtergrond.

T\e specialistische deskundigheid van een Kamerlid 
is vaak geconcentreerd, niet maar op een be

paald terrein, maar ook op een zeker groepsbelang. 
Als een bestuurslid van een bepaalde ambtenaren
organisatie als Kamerlid een motie indient, om alle 
wensen van zijn organisatie en derzelver zusters in 
te willigen dan is dat een exces, waar zelfs de eigen 
fractieleden zich voor generen. Maar toen in 1918 de
C.B.T.B. werd opgericht, werd op de eerste verga
deringen veel aandacht geschonken aan de terzelf
der tijd opgerichte Partij van Plattelanders. En het 
parool was; daar laten we ons als C.B.T.B.-ers niet 
door vangen, maar we zullen er wèl voor zorgen, dat 
in de prot.-chr. fracties het boeren-element goed 
vertegenwoordigd is. Wij willen ónze mannen in de 
Kamer. Van de zijde van patrimonium en het C.N.V. 
werd tegelijkertijd gevraagd om mannen uit de 
christelijk sociale beweging. Op zichzelf is dat rede
lijk. Wie wil vertolken wat er leeft in een bepaalde 
maatschappelijke groepering moet daarvan weten. 
Al zal iedereen graag toestemmen dat die weten
schap op verschillende manieren kan worden ver
kregen. Talma en Slotemaker de Bruine benaderden 
de sociale kwestie misschien méér bij het licht van 
het evangelie dan sommige „echte” arbeidersafge- 
vaardigden.
Maar als de specialistische „groepsdeskundige” 
slechts in de tweede plaats Kamerlid is en in de 
eerste plaats functionaris van zijn organisatie, dan 
dreigt de zaak scheef te gaan. Dan hoort hij niet in 
de Kamer, maar in de S.E.R.

lAat is een ander punt, dat nadere studie verdient. 
^  Kuyper was indertijd voor een ander twee-ka- 
merstelsel: een Kamer van beginselen, ofwel een 
politieke Kamer, èn een Kamer van belangen, een 
corporatieve Kamer.
Na de eerste wereldoorlog is er vooral van r.-k. 
zijde gepleit voor een aparte Kamer, waarin de 
maatschappelijke organen een vertegenwoordiging 
zouden hebben. Het heeft zelfs een ogenblik erop 
geleken, dat een grondwetsherziening daartoe de 
mogelijkheid zou bieden.
De ontwikkeling is anders geweest. En de S.E.R. is 
toporgaan geworden van het putaliekrechtelijke ge
organiseerde bedrijfsleven.
Het is een belangrijke en actuele vraag, of er niet 
een andere verkaveling moet komen van bevoegd
heden, waardoor de S.E.R. méér gaat lijken op de 
„Kamer van belangen” die Kuyper al voorstond en 
waarbij een deel van het gemeen overleg met ge- 
specialiseerdé woordvoerders uit het parlement 
wordt verlegd naar de S.E.R. Maar moet het lid
maatschap van de S.E.R. onverenigbaar zijn met het 
Kamerlidmaatschap, dan dienen er geen Kroonleden 
te zitten in de S.E.R. en dan moet „de betrokken 
minister” in de S.E.R.-vergadering deelnemen aan 
het overleg. Maar dit is alles slechts het noemen van 
een thema voor verdere discussie.
De werkwijze van het parlement vraagt in méér 
opzichten om herziening. We moeten op de duur ko
men tot tweejaarlijkse begrotingen.
De Kamerdebatten moeten meer beperkt worden tot 
de beleidsvragen. Vooral de openbare commissie
vergaderingen zijn ontaard tot een detaillistenzaak, 
waarbij met name van de betrokken minister het 
onmogelijke wordt gevraagd.

jT'en ander punt, dat onder de ogen moet worden 
^  gezien, is dat van de openbare hearings. Het 
Amerikaanse Congres houdt voortdurend zulke 
hearings over belangrijke actuele onderwerpen. Bij 
ons is er een begin gemaakt.
In sommige landen zijn zulke parlementaire com
missies die een hearing houden, versterkt met enkele 
deskimdigen van buiten het parlement, die mee hel
pen om tot een gefundeerd oordeel te komen.
En tenslotte — het eigenlijke gemeen overleg  ̂ in d« 
Staten-Generaal moet méér het karakter nebben 
van een politiek overleg. Daarvoor is het nodig, dat 
ook de minister een politieke figuur is. Hij mag des
noods ontkennen het te zijn, als hij hpt maar is.
Het is niet nodig, dat hij voortkomt uit het parle
ment. Maar hij moet er zich wel thuis yoelen. Hy 
mag zijn optreden in het parlement, als partner in 
het gemeen overleg, niet zien als een vervelende of 
zelfs een te duchten werkzaamheid op het tweede 
plan, maar als een wezenlijk deel van zijn ambt, zo 
zelfs, dat hij ermee staat of valt.

Wij hebben in dit opzicht veel voor op het Engelse 
stelsel,, dat door sommigen in ons land wordt 

geïdealiseerd. In Engeland is iemand alleen maar 
minister zolang de prime-minister het wil. Wilson 
heeft bijna al zijn kabinet-ministers al vervangen, 
En . . .  Heath heeft pas een minister uit zijn schaduw
kabinet ontslagen.
Al evenzeer missen de Engelse parlementsleden 
ruimte en zelfstandigheid. De whips handhaven de 
discipline. Alleen een back-bencher mag soms nog 
een klein dwarspasje maken, omdat hij wordt be
schouwd als een enfant-terrible. In de meeste frac
ties in Nederland is gelukkig de partijdiscipline zwak 
en dus de persoonlijke zelfstandigheid der parle
mentsleden groot. En de minister verdedigt kabi
netsbeleid maar ook zijn eigen beleid.
De voorwaarden voor een gezond gemeen overleg zijn 
in „geest en hoofdzaak” aanwezig. Het is aUeen de 
vraag, hoe dat overleg het best tot zijn recht komt, 
zodat het ook door het volk wordt verstaan.
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PARTIJYERNIEUWING
Er  is in ons land - vooral in 1967 - 

veel gepraat over partijver- 
nieuwing en over de wenselijkheid 
en de noodzakelijkheid daarvan. 
Het onderwerp is „in” en iedere 
politieke partij, die zichzelf respec
teert houdt zich meer of minder 
diepgaand met het thema van de 
partijvernieuwing bezig. Tal van 
brochures, open brieven, nota’s en 
resoluties werden er over uitge
geven.
Hoeveel mensen zouden echter we
ten wie wat gezegd heeft en hoe 
de kaarten nu liggen! Dag- en 
weekbladen hebben uitvoerig ge
volgd wat er aan „nieuws” op dit 
punt te voorschijn kwam. Maar 
een krant is nu eenmaal echter een 
„eendagsvlieg” en velen komen er 
niet aan toe een knipselverzame
ling aan te leggen. Het geheel is 
onoverzichtelijk geworden.
Het is dan ook een gelukkige greep 
geweest van de heer D. J. Hoekstra, 
parlementair redacteur van het Alge
meen Nederlands Persbureau, dat hij 
een boek - een paperback van 218 blz. - 
heeft samengesteld, getiteld „Partijver
nieuwing in politiek Nederland”. Op 
overzichtelijke wijze gerangschikt, geeft 
hij in dit boek de opvattingen en stand
puntbepalingen binnen de Nederlandse 
partijen over partijvernieuwing weer.

Keus
In de inleiding zegt de auteur o.a. „Uit 
de grote hoeveelheid gegevens werd een 
keus gedaan - een keus, waaraan zeker 
niet het predikaat volledig kan worden 
toegekend -. De standpunten van en 
ook _ en niet in de laatste plaats - 
binnen de partijen - voor zover althans 
deze bij de partijvernieuwing actief be
trokken zijn - werden in deze uitgave 
zo samengevat, dat een overzicht in vo
gelvlucht resulteerde. Een overzicht, 
dat ten doel heeft enig zicht te geven 
op het vraagstuk van partijvernieuwing 
in politiek Nederland.”
Naar onze mening is de auteur daar in 
geslaagd.
Op de persconferentie deelde de heer 
Hoekstra desgevraagd mede, dat hij als 
uitgangspunt had genomen wat in 1967 
door de diverse politieke partijen over 
partijvernieuwing was gezegd. Om die 
reden komen de Boerenpartij, de C.P.N., 
het G.P.V. en de S.G.P. niet in het boek 
voor. Dat is bezien vanuit een oogpunt 
van documentatie te betreuren. Het 
moge dan zo zijn, dat genoemde par
tijen niets of bijna niets nieuws 
hebben gezegd, voor het verkrijgen van 
een afgerond beeld was het prettig 
geweest, wanneer het weinige, dat er 
door deze partijen in de Kamer of op 
een partij-congres over werd gezegd, 
was doorgegeven.

Kleine bijdrage V .V .D .
Het boek bevat een tiental hoofdstuk
ken. Achtereenvolgens komen aan de 
orde: K.V.P. en K.V.P.-radicalen, A.R.P., 
C.H.U., Het overleg van de Achttien, 
Christen-radicalen, P.v.d.A., V.V.D., De
mocraten ’6G, P.S.P., De Radicalen. 
Opmerkelijk is, dat slechts negen pagi

na’s aan de V.V.D. gewijd behoefden te 
worden. Het meeste dat over de discus
sie in deze partij wordt weergegeven 
dateert ook uit 1968. Vanuit de V.V.D. 
is weinig bij gedragen tot bezinning over 
vernieuwing.
Het boek is een voortreffelijk naslag
werk geworden. Natuurlijk heeft de 
keuze van hetgeen men in zo’n uitgave 
opneemt altijd iets subjectiefs. Toch is 
naar onze mening de auteur er in ge
slaagd de meeste essentiële dingen bij
een te brengen.
Wij doen een greep uit de inhoud door 
globaal aan te duiden wat in enkele 
hoofdstukken aan de orde komt.
Over de K.V.P. worden in hoofdstuk 1 
o.a. weergegeven de voornaamste con
clusies van het rapport „Grondslag en 
karakter van de K.V.P.” (januari 1966), 
met enkele reacties erop; de tekst (in-

DE Arjosvoorzitter Hans A. de 
Boer sprak woensdag 24 april 

j.1. voor de radio over demonstra
ties, protestbijeenkomsten, kortom 
over buitenparlementaire actie. 
Een aantal passages uit de toe
spraak van de voorzitter van de
A.R.J.O.S. laten wij hier volgen.

„Als jongeren protesteren tegen oorlogs
geweld en misbruiken van macht, of als 
er een demonstratie plaatsvindt, welke 
gericht is tegen een bepaald facet van 
het regeringsbeleid, dar. kan dat gevoed 
zijn door een achtenswaardige en echt 
gemeende verontrusting over het op 
verkeerde wijze gebruiken van politieke 
macht. Immers herkennen wij daarin 
niet vaak een hunkering naar een stukje 
vrede en geluk of een streven naar 
rechtvaardiger verhoudingen? Naar het 
doen stoppen van het kapot trappen van 
alle idealen, die nog met recht en men- 
'Selijke waardigheid te maken hebben. 
Het verwondert niet dat speciaal jonge
ren hierbij op de voorgrond treden. Zij 
zijn extra kritisch ingesteld.
Zij hebben de crisistijd van de jaren 
dertig niet meegemaakt, zij ondergingen 
de moeilijk te omschrijven ellende van 
de tweede wereldoorlog niet, of onbe-

tegraal) van het K.V.P.-memorandum 
(1967); de tekst van de resoluties, die 
op het Arnhemse partij-congres ter 
sprake kwamen (8 en 9 december 1967); 
het adres'van de la Paix-groep van het
K.'V.P. partijbestuur; het manifest van 
de K.'V.P.-radicalen van november 1967.

Over onze eigen partij - in hoofdstuk 
II - o.a. de brief d.d. 15 maart 1967 
van de zgn. „spijtstemmers”, met enkele 
reacties; enkele citaten uit de convents- 
rede van dr. Berghuis over „Het gezicht 
van de A.R. Partij” (12 februari 1966); 
de beschouwing in het mei-nummer 
1967 van A.R.S. „over christelijke poli
tiek en christelijke partijvorming”; en
kele citaten uit Conventsredes en uit de 
Deputatenrede van 14 februari 1967. 
Over de groep van Achttien - hoofdstuk 
IV - o.a. de samenstelling van de dele-

wust. Daardoor vervallen zij ook niet zo 
snel in de bij veel mensen aanwezige 
houding van: er is toch niets aan te 
doen, wat maakt het uit of je door de 
hond of de kat wordt gebeten!
Het jong-zijn brengt ook met zich mee 
dat men zich sneller aan een theoretisch 
ideaal-beeld van de maatschappij op- 
hangt, wat de afkeer tegen de huidige 
maatschappij-vormen slechts groter doet 
zijn.
Natuurlijk kan niet ontkend worden, 
dat naast de door mij opgesomde mo
tieven, soms ook andere — minder idea
listische — oorzaken aan een betoging 
of een pro testbij eenkomst ten grondslag 
liggen.
Velen uit de jongere generaties hebben 
het gevoel, geplaatst te zijn tegenover 
een maatschappij, waarin het wel lijkt 
—- en ook vaak zo is — dat ouderen geen 
raad weten met de uitdaging die in de 
maatschappelijke ontwikkeling op natio
naal en Internationaal gebied besloten 
ligt.
Zij ervaren een maatschappij die steeds 
weer vervalt in dezelfde fouten.”
„Ik merkte reeds op, dat het niet altijd 
idealistische motieven zijn die tot pro
test tegen het bestaande leiden. Ook is 
niet elke aangeprezen vernieuwings- 
maatregel een verbetering. Evenmin be
hoeft ieder mens het met hetgeen de
monstranten naar voren brengen, eens 
te zijn. Integendeel, hij dient de vrijheid 
te hebben het er radicaal mee oneens te 
zijn. De wijze waarop men in een aantal 
gevallen zijn wensen uit, dan wel zijn 
kritiek naar voren brengt, is soms wei
nig verheffend. Het verwondert niet, 
dat de vaak uitdagende en prikkelende 
wijze van het overbrengen van menin
gen, reacties uitlokt. Het zich bedienen 
van ontoelaatbare middelen bij het uiten 
van zijn ontevredenheid, is dan nog 
slechts één stap. De anarchie staat dan 
voor de deur.
De betogingen rond de aanslag op Dut- 
schke in West-Berlijn zijn daar een 
voorbeeld van. De aanslag zelf en de 
ontstane reactie hebben beslist niet mijn 
instemming. Nooit heiligt het doel de 
middelen. Het gebruiken van geweld en 
welke andere vormen van terreur ook, 
kunnen in een rechtsstaat, in een demo
cratie, geen wettige middelen zijn.
Ik hoop, dat u en ik het daarover eens

gaties; enkele citaten uit K.'V.P.-, 
C.H.U.- en A.R.-kring; de volledige tekst 
van de uitgegeven communiqués.
Over de radicalen — hoofdstuk X — o.a. 
het persbericht van 2 maart over het 
ontstaan van de nieuwe partij; uitspra
ken in verband hiermee; de kandidaat
stelling in de K.V.P. voor het bestuur; 
uitspraken gedaan in de t.v.-uitzending - 
van de K.V.P. van 14 februari 1968; 
enkele uitspraken die de drie fractie
voorzitters op 19 februari 1968 in Drach
ten deden; tekst van de verklaring aan 
de niet-uitgetreden K.V.P.-radicalen; de 
tekst van de verklaring van drs. P. C. 
Bogaers na de oprichting van de nieuwe 
partij; het Kamerdebat over het ont
staan van de nieuwe partij.

Interessant boek
Met de globale weergave van de Inhoud 
van deze vier hoofdstukken hopen wg 
duidelijk gemaakt te hebben, dat „Par
tijvernieuwing in politiek Nederland” 
een interessant boek is.
Vermelden wij nog, dat het boek is 
verlucht met enkele politieke spotpren
ten en dat ook een greep uit de vele 
perscommentaren werd gedaan.
Het boek is uitgegeven door N. Sam- 
som N.V. in de Nauta-reeks. De prijs van 
deze paperback bedraagt ƒ 7,90. D.C.

H. A. de Boer

zijn. Wij allen hebben kort geleden de 
dood van Martin L. King betreurd en 
wij eren hem als een groot mens, die 
voor een achtergesteld deel van het 
Amerikaanse volk langs de weg van de 
geweldloosheid, recht probeerde te ver
krijgen. Wie King’s werk eert, kan niet 
tegelijkertijd de in West-Berlijn toege
paste methode goedkeuren, noch van 
Bachman, noch van Dutschke.
Het bijzondere in het werk van dr. King 
was, dat hij radicale opvattingen had, 
die vaak ook radicaal toepaste, maar dit 
gebeurde op een wijze die niet leidde tot 
vernietiging van vrijheid.
Vanuit een geest, die niet het oproepen 
van tegenstellingen beoogde.
In veel andere uitingen van protest 
echter openbaar̂  zich een radicalisme, 
dat tegenstellingen oproept, omdat het 
van de noodzaak van tegenstellingen 
uitgaat. Dit leidt niet tot een nieuwe 
vrijheid, maar tot vernietiging.
Het verschil tussen beide opvattingen 
heeft alles te maken met het zich willen 
laten leiden door de liefde tot God en 
tot de naaste.”
De complete tekst van deze toespraak 
is verkrijgbaar op het A.R. Partijbureau 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

IN MEMORIAM MR. ELING VISSER
Zaterdagmiddag, 20 april, is de heer mr. Eling 
Visser, oud-lid van Gedeputeerde Staten van 
Gelderland in Aalten ten grave gedragen.
De aardse tent waarin hij woonde werd geleide
lijk afgebroken. Ds. P. C. v. d. Wel herinnerde 
aan het woord van Paulus,dat het zichtbare tij- 
dclijk is. En dat daarom de eeuwige bestem
ming van de mens, het onzichtbare, belangrijker 
is. Ook voor de heer Eling Visser, die zich een 
schaap wist van de goede Herder.
De A.R. Partij denkt met dankbaarheid aan de 
overledene terug. Hij was van die partij een 
warm aanhanger. Hij trad als zodanig in volle 
overtuiging, met name op het terrein van de

provinciale politiek, voor haar op. Bij zijn af
scheid van het Centraal Comité, waarvan de 
heer Visser vele jaren lid was, noemde de voor
zitter, de heer Berghuis, hem terecht een mar
kante persoonlijkheid, een man met een eigen 
geluid.
Zo was het ook in de Provinciale Staten, waar
van hij van 1946 tot 1962 deel uitmaakte. Alle 
aarzeling was hem ook daar vreemd. In 1961 
zei hij in een Statenzitting dat, als er een voor
stel aan de Staten werd gedaan, hij dat voorstel 
het beste vond en het daarom ook met hand en 
tand verdedigde. „Dat ligt trouwens ook in mijn 
aard”, voegde hij er aan toe. Niemand die dat

zou willen ontkennen.
Als lid van Gedeputeerde Staten (van 1950 tot 
1962) was de heer Visser meer speciaal belast 
met de zaken van de „natte waterstaat”. Hij 
heeft zich daarbij bijzonder beijverd voor de 
reorganisatie van het waterschapswezen. Stre
vend naar krachtiger bestuurseenheden, wist de 
heer Visser te bereiken, dat het aantal water
schappen daalde van ±  200 tot ±  60.

De Provincie Gelderland heeft in de heer Visser 
een krachtig en bekwaam bestuurder gehad. Op 
zijn werk wordt in dankbaarheid voortgebouwd. 
Moge de Here mevrouw Visser en haar kinderen 
goede moed geven in de wetenschap, dat nu de 
heer Eling Visser zjjn verblijf in het lichaam 
heeft verlaten, hij bij zijn Heer intrek heeft ge
nomen. H. M. Oldenhof



27 april 1968- NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 5

DE
ARBEIDS
MARKT
IN
DISCUSSIE
II
DOOR PROF. DR. W. ALBEDA

In het bekende Amerikaanse rapport „America’s In- 
dustrial and Occupational Manpower Requirements 
1964—1975” vonden we het bijgaande staatje, (ik hoop 
dat de lezer mij de vele cijfers wil vergeven):
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Totaal 100 »/o 100 »/o + 26”/o
Beambten (witte boorden) 
d.v.
technici, acad. beroepen

44.2“/o 48.3»/o + 38»/o

12.2»/o 14.9»/o +  54»/o
Directeuren, eigenaars 10.6»/o 10.4»/o -t-23“/o
Verkopend personeel 6.3»/o 6.5»/o -l-300/o
Administratief personeel 15.2»/o 16.5»/o +  37%

Arbeiders (blauwe boorden) 
d.v.
vaklieden en voorlieden

36.3"/o 33.7»/o +  17%

12.8»/o 12.8«/o +  27%
Geoefenden 18.4»/o 16.7»/o +  15%
Ongeschoolden (zonder landb.) 5.2»/o 4.2»/o —
Arbeiders i.d. dienstensector 13.2»/o 14.1“/o + 35%
Landarbeiders 6.3<’/o 3.9»/o —21%
Ook hier dus een grote overheersende tendentie: de 
verschuiving van „arbeiders”beroepen (uitvoerende

In de jaren onmiddellijk na de Tweede Wereldoorlog 
speelde deze opvatting nog in vele hoofden een rol. 
De vijftiger en de aanvang der zestiger jaren verdre
ven deze gedachtengang goeddeels. In West-Europa 
bleek niet werkloosheid, maar het tekort aan arbeids
krachten het beeld van de economie te gaan beheer
sen. In de Verenigde Staten lag de zaak enigszins an
ders. In deze gehele periode bleef de werkloosheid er 
betrekkelijk hoog (4 a 5%). Gegeven het, feit dat in de 
V.S. de technische ontwikkeling vóór is boven die 
elders in de wereld scheen het voor de hand te lig
gen, dat men daar te doen had met „technologische 
werkloosheid”. Nu ook in West-Europa de tijd van het 
tekort aan arbeidskrachten (voorlopig?) van de baan 
is, kan ook hier de oude problematiek weer aan de 
orde komen: Leidt de technische ontwikkeling tot 
werkloosheid?
Schijnbaar is het antwoord op deze vraag uit de cij
fers af te lezen. De automatisering leidt tot het ver
minderen van de werkgelegenheid voor de laagstge- 
schoolden. De werkloosheid is het sterkst onder de 
laagstgeschoolden. Dus is de automatisering de oor
zaak der werkloosheid. Dit lijkt een logische redene
ring. Toch is het heel goed mogelijk, dat de verban
den anders liggen. Men kan zich ook voorstellen dat 
de redenering als volgt loopt: Een moderne economie 
vraagt mensen met een zekere mate van opleiding. 
De Amerikaanse samenleving is zodanig geconstrueerd 
dat een deel der bevolking (waaronder vooral de ne-

JN mijn eerste artikel heb ik de aandacht ge
vestigd op de zgn. „tertiaire revolutie”, de 

ontwikkeling in de moderne economie, die ge
karakteriseerd wordt door een snelle daling 
van de werkgelegenheid in de landbouw, een 
tragere groei der industriële werkgelegenheid, 
en een grote groei van de werkgelegenheid in 
de dienstensector. Deze ontwikkeling is op 
zichzelf reeds spectaculair te achten. Indien we 
echter de drie grote sectoren afzonderlijk be
zien, dan blijkt, dat ook binnen de sectoren 
belangrijke verschuivingen voorkomen.
Aan de „Nota inzake groei en structuur van onze 
economie”, die in 1966 verscheen, en die de handte
keningen draagt'van minister den Uyl en staatssecre
taris Bakker kan men onderstaande tabel ontlenen:
Personeelsbezetting in de industriële bedrijfstakken, 

1960-1970 (in 1.000 manjaren)
Bedrijfstak 1960 Gem. jaarl. mutatie 1970

in procentfen 
1961/65 1966/70

Chemie ........................ 89 3.2 3.4 123
Metaalindustrie .........  421 2.7 1.8 525
Textiel ..............   107 —-1.5 —1.7 91
Kleding en schoeisel 129 1.1 —0.6 132
Papier ...........................  26 4.2 1.8 35
Voedings- en
genotmiddelen .......... 215 0.1 0.0 216
Overige
verwerkende industrie 258 1.1 0.9 286
Openbare
nutsbedrijven .......... 37 2.1 1.9 45
Mijnbouw ................. 57 — 2̂.6 —6.4 , 36
Bouw ........................ 375 4.4 3.1 540

Totaal ........................ 1.714 2.0 1.4 2.029
Ook de dienstensector geeft geen uniform beeld te 
zien. De groei der verschillende bedrijfstakken is niet 
uniform.
Personeelsbezetting in de dienstensector

1960 Gem. jaarl.mutatie 1970 
1961/65 1966/70

Handel ........................ 572 3.0 2.3 742
Verkeer ....................  283 1.2 0.7 310
Overige diensten . 646 2.9 2.0 821
De bovenstaande gegevens zijn nog vrij globaal. Be
ziet men de bedrijfstakken meer in detail, dan zijn 
de verschillen nog sprekender. Een interessant beeld 
geeft onderstaande tabel, berekend door Lengelé uit 
de gegevens van 12 O.E.C.D.-landen tezamen genomen.

Aandeel van de totale werkgelegenheid in
1960 1970 1980

Groothandel ...............................  4.3 5.7 7.6
Kleinhandel .....................   11.6 14.2 16.9
Financiële diensten....................  2.9 3.9 5.0
Onderwijs ................................... 4.3 6.3 9.2
Gezondheid ...............................  4.0 5.9 8.6
Diensten t.b.v. bedrijven ......  1.7 3.2 5.7
Recreatie ................................... 0.9 1.0 0.8
Huiselijke diensten ...................  3.7 2.8 2.1
Restaurants, café’s en hotels 3.4 3.5 2.5
Diversen
(wasserij, kappers etc) .............  2.2 2.5 2.6

Dienstensector totaal ... 39.0 49.0 62.0
Terwijl de dienstensector als geheel onstuimig zal 
groeien naar Lengelé’s verwachtingen, geldt dit niet 
over de gehele linie. Recreatie, huishoudelijke hulp, 
horeca, zien een teruggang in personeelsbezetting. De 
grote groei zit in de diensten, die verband houden 
met de welvaartsvermeerdering. Een belangrijke groei 
geeft ook de in dit overzicht niet opgenomen over
heidssector te zien.

Kwaliteit van de arbeid
Hebben we tot nu toe alleen gekeken naar aantallen 
mensen, het lijkt daarnaast van grote betekenis gege
vens te hebben over de soort arbeid, die gevraagd 
wordt door de moderne economie.

De dienstensector breidt steeds meer uit

arbeid) naar „beambtenberoepen” (indirecte arbeid, 
administratie, toezicht en leidinggevende arbeid) met 
binnen de hoofdgroepen uiteenlopende groeitempo’s. 
De sterkste groei is er ongetwijfeld in de hoogstge- 
schoolde beroepen (zie de groep technici en academi
ci. Hoewel de groep „arbeiders”, in zijn geheel, be
langrijk minder groeit dan de totaliteit der beroe
pen, is er ook daar een groep, die sterk groeit, de 
arbeiders in de dienstensector, en een groep, die zelfs 
absoluut genomen in omvang afneemt, de landarbei
ders.

Behoeften aan prognosen
De cijfers, die hierboven vermeld zijn, zijn allen af
komstig uit pogingen om, op basis van waargenomen 
ontwikkelingen en van voorzienbare veranderingen in 
die ontwikkelingen de toekomstige ontwikkelingen te 
voorzien. Uiteraard is dit een riskante bezigheid. De 
technische ontwikkeling kent soms verrassingen. Het 
onverwachte is niet voorzien. Bovendien wordt de 
structuur der bedrijvigheid in belangrijke mate door 
overheidsbeslissingeri bepaald. Wanneer de defeneie- 
uitgaven in de V.S. zouden kunnen verminderen en 
de uitgaven voor de ruimtevaart zouden worden be
perkt en de vrijgekomen middelen zouden gebruikt 
worden voor het realiseren van de „Great Society” , 
de grootscheepse aanpak van de nationale armoede in 
dat land, zal het gehele beeld zich wijzigen. Wanneer 
de uitgaven voor ontwikkelingshulp zouden toenemen 
zou hetzelfde gebeuren.
Toch maken zulke overwegingen prognosen niet waar
deloos. Enerzijds zijn slechte prognosen beter dan geen 
prognosen. Anderzijds stellen prognosen ons in staat 
de gevolgen van beleidsveranderingen beter te voor
zien. Het is duidelijk, lat inzicht in de ontwikkelingen 
op de arbeidsmarkt onmisbaar is voor de planning 
van het onderwijs, maar ook voor de ruimtelijke orde
ning eii het regionaal beleid.

W  erkgelegenheidsbeleid
In het voorgaande is er van uitgegaan, dat een terug
gang van de werkgelegenheid in de ene sector gecom
penseerd zal worden door vooruitgang elders. Is dit 
niet een wat onvoorzichtig uitgangspunt? Mag men 
aannemen, dat op de langere duur de werkgelegen
heid als totaliteit op peil zal blijven?
In de dertiger jaren zagen velen de groeiende werk
loosheid als een noodlottige maar vrijwel onontkoom
bare ontwikkeling. Met de voortschrijdende technische 
ontwikkeling en de stijgende welvaart zou de nood
zaak van nieuwe investeringen geringer worden. Op 
den duur zou „structurele werkloosheid” onvermijde
lijk zijn, er. de dertiger jaren zouden daarvan slechts 
een voorproef hebben gegeven.

gers) in onvoldoende mate onderwijs genieten. Bijge
volg is er voor dat deel van de Amerikaanse bevolking 
eenvoudig geen werk beschikbaar. In het eerste geval 
zou er sprake zijn van een structurele werkloosheid 
als gevolg van de technische ontwikkeling. In het 
tweede geval zöu de werkloosheid slechts een symp
toom zijn van het falen van de „Great Society” .

Ik heb de indruk, dat de waarheid dichter bij de 
tweede dan bij de eerste redenering ligt. De materiële 
voorziening van een nog steeds aanzienlek deel der 
Amerikaanse bevolking ligt nog zo laag, dat aanne- 
melUk is, dat een geconcentreerde aanpak van de 
armoede een aanzienlijke stimulans zou geven voor 
de werkgelegenheid in de V.S. in zijn geheel. Boven
dien blijken thans naast grote groepen onplaatsbare 
werklozen tekorten te bestaan aan hoger gekwalifi
ceerde krachten.

Men zou het zo kunnen stellen, dat er een samenhang 
is tussen de werkgelegenheid en de maatschappij
structuur. Een vrije economie zonder een actief werk
gelegenheidsbeleid wordt geteisterd door een perma
nente werkloosheid, die oij voortschrijding der tech
nische ontwikkeling alleen maar geïntensiveerd wordt. 
In een vrije economie  ̂ aarin de overheid via het 
begrotingsbeleid de totale koopkracht op peil houdt, 
ligt de werkloosheid bepaaldelijk lager. In een mo
derne welvaartsstaat, waarin de overheid via sociale 
politiek, sociale zekerheid, economische politiek en 
regionaal beleid zorgt draagt voor een constante 
groei der economie en een optimale scholing van de 
beroepsbevolking, kan de werkloosheid minimaal zijn 
en is zelfs een tekort aan arbeidskrachten denkbaar.

Ondeelbaar
Het is duidelijk, dat de werkgelegenheid in de wereld 
nèt zoals de welvaart en de vrede, ondeelbaar is. Ook 
de meest geperfectioneerde welvaartsstaat kan de 
werkgelegenheid niet dan gedeeltelijk redden, indien 
er in een groot deel van de wereld een depressie 
heerst. Een teruggang van de conjunctuur zou daarom 
als een internationale aangelegenheid moeten worden 
beschouwd, die om een gezamenlijke aanpak van de 
betrokken landen zou vragen. Zolang het gevaar nog 
aanwezig is, dat elk land op een economische terug
gang' reageert door zich zorgvuldig van de buiten
wereld af te sluiten, m zo mogehjx zich te redden ten 
koste van de rest van de wereld, is de wereld niet 
gevrijwaard van werkloosheid. Met andere woorden: 
het bestaan van een goed geoutilleerde welvaartsstaat 
is wel noodzakelijk, maar niet voldoende. Daarnaast 
is het bestaan van een redelijke mate van internatio
nale economische samenleving een strikte noodzaak.
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Veranderende visie
Nog maar nauwelijks tien jaar geleden be
stond hier te lande voor het eigen bevol
kingsvraagstuk weinig of geen belangstel
ling. De demografen, die zich intensief 
met deze problematiek bezig hielden, be
weerden wel met grote nadruk dat de 
snelle groei van het inwonertal tot een 
geleidelijke beperking van het geboorte- 
peil noopte, doch vooral in de officiële 
katholieke en orthodox-protestantse krin
gen ontmoette hun aandringend spreken en 
schrijven tegenstand en afwijzing, terwijl 
het grote publiek in het algemeen geen 
moeilijkheden onderkende. In de zestiger 
jaren veranderde het beeld echter, want 
toen stortten de naoorlogse geboortegol
ven zich spontaan in het verkeer, terwijl 
de motorisering daarvan hand over hand 
toenam. En de schok werd zodanig gevoeld, 
dat pers, radio en televisie meermalen de 
term „overbevolking” lieten vallen, of
schoon de demografen dit woord nog 
slechts aarzelend wilden gebruiken. Het 
behoeft overigens geen nader betoog, dat 
de veranderende visie van het Nederland
se volk terzake van het bevolkingsvraag
stuk nauw verband houdt met de storm
achtige beroering, die zich allerwegen in 
het politiek, maatschappelijk en kerkelijk 
denken en handelen voltrekt. In dit onstui
mige klimaat drong de contraceptie meer 
dan tevoren tot brede lagen van de be
volking door, zodat de introductie van de 
pil in het begin van 1964 tot gevolg had, 
dat het Nederlandse geboortecijfer binnen 
enkele jaren daalde tot een niveau, dat 
lager was dan het dieptepunt in de crisis
periode, voorafgaande aan de laatste oor
log. In dit verband mogen wij wel de re
gel zonder uitzondering ter sprake bren
gen, dat de grootste terughouding door een 
revolutie heen -ot de verstgaande progres
sie voert; van huis uit stond het rooms- 
katholicisme het meest afwijzend tegenover 
de contraceptie, terwijl het jongste socio
logische onderzoek (te Utrecht) inderdaad 
heeft uitgewezen, dat in deze kringen het 
gewenste kindertal gemiddeld lager ligt 
dan bij de gereformeerden. Het is waar
lijk niet lang geleden, dat de situatie juist

VAN

NEDERLANDSE DOOR Prof, Dr. J. P. VAN ROOlJEN

BEVOLK
JN  het Rooms-Katholieke Thijmge- 

nootschap zijn vele academici ver
enigd, die gezamenliik de vragen van 
de dag op een wetenschappelijk ver
antwoorde wijze benaderen, waarbij 
zij de resultaten van hun onderzoek 
in een periodiek verschijnend orgaan 
onder de naam „Annalen van het 
Thijmgenootschap” neerleggen. De in 
de maand december verschenen 
eerste aflevering van de 55ste jaar
gang draagt de bovengenoemde titel 
en men begrijpt terstond, dat de des
kundigen van het genootschap aldus 
een uiterst belangrijk aspect van de 
Nederlandse samenleving aan de orde 
hebben gesteld.

in de omgekeerde richting wees.
De grondige veranderingen in het denk
patroon kwamen reeds aan het licht rond
om het symposium, dat onder auspiciën van 
de Koninklijke Nederlanse Akademie van 
Wetenschappen op 20 en 21 juni 1966 in het 
instituut voor de tropen, te Amsterdam 
werd gehouden. De deelnemers aan dit 
congres vormden een behoorlijke weer
spiegeling van de vele stromingen in onze 
bevolking; des te merkwaardiger was het 
te kunnen constateren, dat de traditionele 
verschillen met betrekking tot de hoge 
verantwoordelijkheid, die „de mens in 
dichte pakking” — zoals de typering van 
dit symposium kernachtig luidde — juist 
in deze eeuw terzake van de sterk toene
mende bevolkingsdruk dient te aanvaar
den, tot vrij geringe proporties bleken te 
zijn geslonken. En zulks, terwijl alle aan
wezigen van de 'noodzaak tot inperking 
van de menselijke vruchtbaarheid diep 
doordrongen waren.

Geen onderscheid tussen 
beperking en regeling

■Vooreerst stellen wij met voldoening vast, 
dat in het geschrift de begrippen geboorte
beperking en -regeling zonder enige onder
scheiding worden gehanteerd. Onder ge
boortebeperking verstaat men het voorko
men van zwangerschap via een contracep- 
tische methode of middel, terwijl de ge
boorteregeling beoogt het gewenste kinder
tal met grotere tussenpozen over de huwe- 
lijksduur te spreiden. Nu is het duidelijk, 
dat het laatstgenoemde oogmerk in het al
gemeen langs de wegen der contraceptie 
zal worden bereikt en juist daarom klinkt 
het weinig oprecht, wanneer men hoort 
verkondigen, dat geboortebeperking, ethisch 
niet verantwoord ie, terwijl daarentegen 
geboorteregeling het christelijk huwelijks- 
patroon in genen dele behoeft te schaden.

legt zwaarder eisen op de diverse weten
schappen dan zij eigenlijk kunnen dragen. 
Maar de uitdaging staat er en de weten
schapsmensen zullen met weinig zekerhe
den en talloze mogelijkheden de beleids
mensen moeten voorlichten, al zal dit licht 
het duister slechts in schemerdonker kun
nen doen verkeren. Beter wat dan niets”.

Groei tot jaar 2000

Men kan de thans te bespreken brochure 
van het Thijmgenootschap gevoeglijk als 
een katholiek verlengstuk van het congres- 
1966 beschouwen. Tegelijk mag intussen 
worden opgemerkt, dat de diverse schrij
vers geen aarzelingen behoefden te over
winnen, want zulk een schroom bleek er 
eenvoudig niet te zijn. Rondborstig en met 
open vizier, zonder de rem van katholieke 
tradities inzake huwelijk en vruchtbaar
heid, gaan de schrijvers op alle aspecten 
van het brede bevolkingsvraagstuk in, met 
uitzondering slechts van het economische, 
omdat zij te dien opzichte geen deskundige 
in de eigen kring vonden, die binnen de 
gestelde termijn zijn visie op het onderha
vige probleem kon geven.

Natuurlijk willen wij niet ontkennen, dat 
handhaving van het onderscheid voor de 
medicus en de psychohygiënist van belang 
kan worden geacht, doch binnen het raam 
van de bevolkingspolitieke verhandelingen 
van de schrijvers van het Thijmgenoot
schap verliest het verschil elke reële zin 
en daarom valt het toe te juichen, dat zjj de 
beide begrippen door elkaar gebruiken.

In zijn inleiding legt prof. Ponsioen reeds 
terstond het volle probleem op tafel, gelijk 
uit het volgende citaat genoegzaam blijkt: 
„Weinig sociale feiten hebben het toe- 
komstdenken zo gestimuleerd als de gesta
ge bevolkingsgroei. Dit toekomstdenken

Afgezien van enkele korte notities om
trent de christelijke ethiek, besteedt het 
Thijmgenootschap met twee artikelen van 
prof. Godefroy allereerst aandacht aan de 
groei van de Nederlands" bevolking tot het 
jaar 2000, alsmede aan enkele ruimtelijke 
aspecten van deze aanwas. Uit recente 
berekeningen van het Centraal Bureau 
voor de Statistiek bleek in eerste instantie, 
dat bij de komende eeuwwisseling op een 
inwonertal van omstreeks 21 rniljoen gere
kend diende te worden, doch vanwege de' 
abrupte geboortedaling sinds 1965 was een 
herziening noodzakelijk, volgens welke in 
het jaar 2000 een bevolking van omstreeks 
18 miljoen kon worden verwacht. Hoewel 
de laatste schatting dus heel wat milder 
is, bedraagt de betreffende groei toch nog 
meer dan l"/o per jaar en voortzetting van 
deze aanwas in de volgende eeuw zal het 
inwonertal weer met enkele tientallen mil
joenen doen toenemen. Het is dan ook niet 
verwonderlijk, dat nrof. Godefroy het to
tale beeld van onze bevolkingsontwikke
ling allerminst rooskleurig vindt. En zulks 
mede in het licht van de onevenredige ver
deling van de druk, waarbij het westen in 
vergelijking met het oosten en noorden 
overbelast moet worden genoemd.

Een gigantisch, autopark
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Het is vol in Nederland

Medische beleidsaspecten
Over de medische aspecten van een opti
male beheersing van de bevolkingsaanwas 
handelt een bijdrage van dr. Huiskes. 
Uiteraard besteedt hij veel aandacht aan de 
contraceptie, in welk verband hij terecht 
opmerkt, dat de duur van de geboortestop 
in verreweg de meeste hedendaagse gezin
nen een tijdruimte van circa twintig jaar 
omvat. Met de orale methode, die tegen
woordig het huwelijks verkeer in zo sterke 
mate beheerst, is hij niet gelukkig ener
zijds omdat een langdurig gebruik van de 
pil vooralsnog niet verantwoord is en an
derzijds met het oog op de dreiging van 
toenernend buitenechtelijk geslachtsver
keer. Daarbij stelt hij mede de beklem
mende vraag aan de orde, hoe wij te oor
delen hebben over een te verwachten pil, 
die het mogelijk maakt om een pas begon
nen zwangerschap te beëindigen. Een 
Waarlijk donker tdekomstbeèld.

Een notitie over de beleidsaspecten van 
een bevolkingspolitiek danken wij aan 
mr. Van Uier ea mr. Witsen. Omtrent 
de kinderbijslag huldigen zjj, met enige 
aarzeling, de gangbare mening, dat dit sub
sidiestelsel, in Nederland althans, de bevol
kingsgroei niet of nauwelijks stimuleert. 
Zg Voeren aan, dat het tegenbewgs nimmer 
is geleverd, en dat is ongetwijfeld juist. 
Hoe zou men trouwens uit een samenstel 
van volstrekte intieme gezinsbeslissingen 
ooit een overtuigende conclusie kunnen 
distilleren?

Wel echter valt te bedenken, dat niemand 
een toenemende rationalisering van de 
echtelijke overwegingen ten aanzien van 
het gewenste kindertal ontkent; welnu, 
juist in dit licht bezien lijkt het uitermate 
vreemd, dat het economisch aspect van de 
gezinsgrootte wel door het arbeidsinkomen 
van het hoofd, maar niet door het niveau 
van de kinderbijslag zou worden bepaald.

Ruimtelijke aspecten
Het kan niet in onze bedoeling liggen om 
alle artikelen van de Thijmgenoten de re
vue te laten passeren. Ter afsluiting van de 
bespreking vragen wij wel aandacht voor 
de bijdrage van prof. Wissink-over de 
ruimtelijke aspecten van het Nederlandse 
bevolkingsvraagstuk in een wijder terri
toriaal verband. Binnen het rijk gescha
keerde denkpatroon van de planologen met 
betrekking tot de gestadig toenemende be
volkingsdruk hier te lande, rekent de 
schrijver zichzelf tot de gematigde optimis
ten, hetwelk dan inhoudt dat bij een be
volking van 18 a 20 miljoen in het jaar 
2000 aanvaardbaar acht. Op welk niveau de 
uiterste grens gelegen is, acht hij een be
slissend antwoord ondenkbaar, hoewel uit 
zijn betoog uitdrukkelijk naar voren komt, 
dat naar zijn mening handhaving van de 
huidige aanwas ad ruim een procent per 
jaar de uiterste limiet in de volgende eeuw 
kan worden bereikt.

Bij de lectuur van Wissinks beschouwin
gen bespeurt men duidelijk de nadelen 
van een verhandeling over één bepaald

aspect met betrekking tot de bevolkings
ontwikkeling. Natuurlijk is de ruimtelijke 
situatie op zichzelf zeer belangrijk, mede 
in verband met de blijvende behoefte aan 
genoegzame recreatieve mogelijkheden, 
doch over de precaire positie van de na
tuurbescherming en over de neurotische 
spanningen bij de jeugd als gevolg van het 
gemis aan speelruimte spreekt de schrijver 
niet, terwijl deze gevolgen van de verdich
ting der Nederlandse samenleving toch 
zwaar wegen.

Al met al komt ook prof. Wissink in weer
wil van zijn gematigd optimisme tot de 
gevolgtrekking, dat vele en kostbare ge
meenschapsvoorzieningen nodig zgn om de 
op mobiliteit gerichte verlangens van de 
uitdijende bevolking zo goed mogelgk te 
kunnen bevredigen.

Het is vol in Nederland
Het is vol in Nederland — slechts weinigen 
zullen dit willen ontkennen. Het zal nog 
gedurig voller worden — wie hier vraag
tekens plaatst, legt getuigenis af van een 
totaal gemis aan realiteitszin. Zal het in de 
toekomst ook te vol kunnen worden? Te 
dien opzichte zullen wij ons in deze eeuw 
nog geen zorgen behoeven te maken, want 
een aangroeiing van het huidige inwonertal 
ad 12,7 miljoen tot 17 a 18 miljoen in het 
jaar 2000 zullen wij wel kunnen verwer
ken. Wel is waar denken vele ouderen hier
over minder gemakkelijk, maar hun oor
deel telt in de weegschaal der meningen 
niet mede, omdat zij de aanstaande eeuw-

Gemis aan speelruimte voor de jeugd

wisseling niet zullen meemaken. De klem
mende vraag is evenwel, of wij ten aanzien 
van de ontwikkeling in de volgende eeuw 
even gelijkmoedig mogen spreken. Natuur
lijk kunnen wij met een beroep op ’s men
sen aanpassingsvermogen staande houden, 
dat op dit moment niet kau wofden uitge
maakt, met welke bevolkingsomvang de 
grens van de leefbaarheid in dit land wordt 
overschreden. Ook zouden wij kunnen stel
len, dat de beroepsarbeid gaandeweg tot bij 
voorbeeld drie dagen per week ineen
schrompelt; op de overige dagen staat dan 
niet alleen een gigantisch autopark ter be
schikking, doch tevens een ontzaglijke 
luchtvloot om miljoenen Nederlanders over 
de grenzen heen te verstrooien. En aldus 
kan men de bespiegelingen nog vermenig
vuldigen, waarbij intussen de nuchtere 
vraag dient te worden gesteld, of het ver
antwoord mag heten om op zodanige wijze 
de fantasie tot een albeheersend richtsnoer 
te verheffen. Bovendien mene men niet, 
dat de realisering van zelfs de stoutste 
droombeelden letterlijk alle moeilijkheden 
uit hoofde van een gespannen bevolkings
druk uit de weg kan ruimen.

Aldus lijkt het alleszins raadzaam om 
gewillig te luisteren naar zovelen, die van 
mening zijn, dat in deze en vooral in de 
komende eeuw de verdichting van onze sa
menleving dermate zal toenemen, dat zij 
uiteindelijk over de schreef kan gaan. En 
nu wordt dit niet gezegd om een paniek
stemming te doen ontstaan, zoals trouwens 
evenmin in de bedoeling van het Thijm- 
genootschap is gelegen. Integendeel, hoe
wel verreweg de meeste mensen in ons 
land, van welke religieuze of politieke ge
zindte ook, overtuigd zijn, dat vanwege de

"Si

-  <■

overheid een gerichte bevolkingspolitiek 
gevoerd moet worden, zal wel niemand 
willen betogen, dat zij binnen het raam 
van zulk een beleid actieve maatregelen 
tot afremming van de vruchtbaarheid mag 
treffen, ook dan niet, wanneer zij, op dui
delijk aanwijsbare gronden, voor een toe
komstige impasse vreest.

Gemeenschapsvoorzieningen
Maar nu de andere zijde. Zijn wij eigenlijk 
niet stilzwijgend de mening toegedaan, dat 
een „gerichte bevolkingspolitiek” zich 
vooralsnog tot het allernoodzakelijkste 
dient te beperken, omdat zoveel urgente 
zaken ons behoorlijk in beslag nemen? In
dien men de Kamerverslagen en de dag
bladen leest, bespeurt men, dat vooral drie 
zaken onze belangstelling opwekken, en 
wel in volgorde van voorkeur; vooreerst de 
toeneming van onze welvaart, zowel in 
stijging van het inkomen als in verkorting 
'van de arbeidstijd; vervolgens de vergro
ting van de ontwikkelingshulp; en tenslot
te de intensivering van de gemeenschaps
voorzieningen, inaar dit laatste dan vooral 
ten aanzien van onderwijs en verkeer, in 
mindere mate de lucht-, water- en bodem
verontreiniging, nauwelijks de drukver- 
mindering in de randstad en de geestelijke 
volksgezondheid, helemaal niet de nodige 
voorzorgsmaatregelen teneinde latente 
spanningen uit hoofde van de veranderin
gen in leeftijdsopbouw en structuur der 
bevolking te kunnen opvangen.
De Nederlandse situatie zou vereisen, dat 
in de bovengenoemde volgorde de inten
sivering van de gemeenschapsvoorzienin
gen naar de eerste plaats verhuist, terwijl 
het aan ’s lands ingezetenen kan worden 
overgelaten, of daarna de toeneming van 
de welvaart dan wel dé vergrdtiiig van de 
ontwikkelingshulp moet Worden geplaatst. 
Natuurlijk niet naast elkaar: men moet 
begrijpen, dat een stimulering van een der 
laatstgenoemden een adequate reductie 
van de andere ten gevolge moet hebben.

Tenslotte nog een enkel woord over de 
contraceptie, waarover de Thijmgenoten 
bijna allen breedvoerig en bovendien 
toestemmend spreken. Het is nog niet zo 
lang geleden, dat in officiële katholieke en 
orthodox-protestantse kringen afwijzend 
of anders met grote terughouding de pre
ventie van zwangerschap werd bezien, hoe
wel men weten kon, dat in eigen kring 
deze huwelijkspraktijk veelszins werd be
oefend. Thans is men gelukkig tot het in
zicht gekomen, dat ook het gebruik van 
voorbehoedmiddelen tot ons ethisch den
ken behoort, nadat wij met vreugde de 
grootse resultaten in de hardnekkige strijd 
om ’s mensen levensverlenging hebben be
groet. Het is helaas maar al te waar, dat 
materialistische overwegingen terzake van 
het gewenste -kindertal de verantwoorde
lijkheid jegens de bevolking als geheel 
veelszins verdringen, maar dit neemt niet 
weg, dat onder de huidige omstandigheden 
de contraceptie als middel in Gods leidend 
bestel ter vermindering van de bevolkings
druk mag worden aangemerkt.
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y OOR degenen, die een taak ver
vullen in het gemeentelijk be

stel van een gemeente, die tot ver
dwijnen is gedoemd en daaraan 
hun gehele of een groot gedeelte 
van hun werkkracht hebben ge
geven, is het een nare zaak hun 
arbeid stop te zetten.
Voor de goede, ijverige bestuur
ders is een opheffing der gemeente 
een extra pijnlijke operatie. Het is 
alsof zij een onvoldoende krijgen 
voor hun werk.
Aanvaarding van het amendement- 
Schakel zou, met instemming van 
het gemeentebestuur van Hoog
kerk, de toevoeging van 92 ha 
Hoogkerks gebied aan het territior 
van de gemeente Groningen heb
ben betekend. Dit zou ruimschoots 
voldoende zijn geweest.

Amendement-Schakel
had oplossing kunnen brengen
D e r g e l i j k e  e n  a n d e re  m e n in g e n  k l o n 
k e n  i n  d e  E e r s t e  K a m e r  b ij  h e t  w e t s 
o n t w e r p  d e  g e m e e n te n  H o o g k e r k  e n  
N o o r d d i j k  o p  te  h e f f e n  e n  b ij  d e  g e 
m e e n te  G r o n in g e n  te ' v o e g e n .  W e lk e  a r 
g u m e n t e n  o o k  w e r d e n  a a n g e v o e r d  te 
g e n  a n n e x a t ie ,  h e t  h e e ft  n ie t  m o g e n  
b a te n .  M e t  e e n  v r i j  g r o te  m e e rd e rh e id  
w e r d  h e t  w e t s o n tw e rp  a a n g e n o m e n ,  
w a a r b i j  d e  h e e r  A l g r a  e n  p ro f.  A lb e d a  
te g e n s te m d e n .
D e  v o o r s t e m m e r s  l ie t e n  z ic h  le id e n  
d o o r  d e  o v e r t u ig in g ,  d a t  G r o n in g e n  
z i j n  t a a k  t e n  o p z ic h te  v a n  d e  te  a n 
n e x e r e n  g e b ie d e n  g o e d  v e r s t a a t  e n  z ijn  
b e s t  z a l  d o e n  d e  n a d e le n  z o v e e l m o 
g e l i j k  te o n d e r v a n g e n .
N a m e n s  d e  A .R . - f r a c t ie  v o e rd e  h e e r
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Elfferich het woord, hij zei, dat hij 
het jammer vond dat een gemeente als 
Noorddijk opgeheven werd. Hij vond 
het e ^  verlies voor de inwoners 
van deze sterk agrarisch ingestelde 
gemeente, dat zij in één handomdraai 
op een bepaalde dag van dorpsbewo
ners ingezetenen werden van een grote 
stad. De heer Elfferich was van me
ning, dat van de stad Groningen veel 
wijsheid en inzicht zal worden ge
vraagd om het aansluitingsproces zo 
geleidelijk mogelijk te laten verlopen. 
Wat de gemeente Hoogkerk .betreft, 
hiermede had hij meer moeite. De 
heer Elfferich zei „wij hebben hier 
te maken met een goed bestuurde, ik 
zou haast zeggen een pittig bestuurde 
gemeente.” Ook hij vond het jammer 
dat het amendement-Schakel door de 
Tweede Kamer was verworpen, omdat 
het amendement de essentie van het 
voorstel niet had aangetast. Minister 
Beernink zei in zijn antwoord, dat ook 
hij het betreimde dat dit amendement 
niet was aangenomen.

De heer Elfferich zei aan het einde van 
zijn betoog, dat voor hem en de meer
derheid van zijn fractie de positieve 
kanten van dit voorstel de doorslag 
hadden gegeven, vooral in verband met 
de taak van Groot-Groningen op lan
gere termijn gezien.

Het gaat om belangen 
van en voor mensen

Minister Beernink ging in zijn ant
woord nog in op verschillende vragen 
uit de Kamer voornamelijk wat betreft 
het niet houden van verkiezingen na 
de samenvoeging. De bewindsman zei, 
dat hij zich hierbij had laten leiden 
door het advies van de Kiesraad. Ten 
aanzien van Groningen had hij zelfs om 
een tweede advies gevraagd wat diende 
te gebeuren. Hij was van mening dat 
er op dit punt duidelijkheid moest ko
men, vandaar dat hij zich voortdurend 
op de hoogte laat houden van het stand
punt van gemeentebesturen, die bij 
een grenswijziging zijn betrokken. 
„Wanneer ik ergens pp bezoek ben in 
verband met grenswijzigingsprocedu- 
res, pleeg ik de concrete vraag te stel
len: wat is uw mening hierover? Ik 
vraag altijd om een schriftelijke be
vestiging van het antwoord op de 
vraag, hoe de gemeenteraad over het al 
dan niet houden van gemeenteraads
verkiezingen denkt” .
Tenslotte verzocht de minister de Ka
mer met het wetsontwerp akkoord te 
gaan, ondanks schoonsheidsfouten, die 
er wellicht zijn en ondanks de be
zwaren die men nog zou koesteren, 
omdat verwerping een situatie zou 
scheppen van onzekerheid welke niet 
in het belang zou zijn van de toekomst 
van het vergrote Groningen.
„Het gemeentebestuu', van Groningen 
nieuwe-stijl krijgt een grote taak toe
bedeeld in de ontwikkeling van het 
noorden van het land. Voorzover no
dig wil ik pleiten voor een zo goed mo
gelijke inschakeling van de toe te voe
gen gemeenten, c.q. delen van gemeen

Het gaat om belangen van en voor men sen

ten. Met name wil ik er voor pleiten, 
dat Groningen wat betreft de service
verlening het dienstverlenend apparaat 
van de gemeente zo goed mogelijk zal

CENTRALE
VERGADERINGEN

WIJ KOMEN 
BIJEEN
Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land wor
den gehouden.

Ditnvaal de volgende'.

• De ARJOS en de CHJO in Fries
land organiseren op vrijdag 26 april de 
slotavond van dit seizoen.
Plaats van samenkomst is „’t Knoop
punt”, Notenstraat 4 te Leeuwarden. 
Aanvang 19.45 uur.
De staatssecretaris van Defensie (Mari
ne) de heer A. van Es zal spreken over 
„Defensieproblemen”.

• De A.R. Kiesvereniging en de Ar- 
jos te Enter beleggen donderdag 2 mei 
een openbare vergadering voor Enter 
en omstreken.
De plaats van samenkomst is het Ned. 
Herv. Dienstgebouw te Enter.
Aanvang 19.45 uur.
Dr. A. Veerman, ondervoorziter van de 
A.R.P., zal spreken over: „Waarheen in 
de politiek?”

• De Statencentrale Harderwijk belegt 
op dinsdag 14 mei een vergadering in 
hotel „t Vosje” te Nunspeet.
Aanvang 20.00 uur.
Spreker de heer R. Gosker uit Zwolle 
over: „Het interimrapport van de
„Groep van achttien”.

decentraliseren. Men mag bij zaken als 
deze nooit vergeten dat het uiteinde
lijk gaat om belangen van en voor 
mensen” .

Vraag verhuisfolders of emigratie- 
folders aan

B O N G E R S
Internationaal verhuisbedrqf 
RIJNHAVEN - WAGENINGEN 

T e le fo o n  2725 3100>
Opslag inboedels « Overzee^verpakking

Warenhuizenhoutv
N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Voskamp en Vrijland
Telefoon 01748-3921* - Postbus 30 
’s-GRAVENZANDE

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIR E CTIE - EN SCH AFTKETEN  
N OOD W ON ING EN  
SCH OLEN EN 
KERKEN  
D IR E CTIE - EN
wT ge^n s  h o u t q o ü w
ETC. Tf

HAHBO
A P D I N X ^ e i l

TEL. GIESSENDAM-HARDINXVELD 3141

T . DE VR IE S  
stukadoorsbedrijf
KEUCHENIUSSTRAAT 23 - UTRECHT

Voor al uw
voorkomend
stukadoorsw erk
Telefoon 030 -41002

Uw  in terieu r
SMAAKVOL EN GEZELLIG 
INGERICHT EN TOCH NIET 
DUUR

Fa. W. van Tellingen
SLOTLAAN 135-137 - ZEIST 
TELEFOON 12486.

AANNEMINGSBEDRIJF 
HARM FOKKENS NAARDEN N.V.
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VERKENNING 
VAN DE
MOGELIJKHEDEN 
TOT VERDERE 
ONTWIKKELING 
VAN ZEEHAVENS 
IN HET 
DELTAGEBIED
„T J  OTTERDAM is sinds 1962 de 

grootste wereldhaven. In 1967 
liepen 31.000 zeeschepen binnen 
en bedroeg het goederenverkeer 
over zee 140 mln. ton. Een verdere 
groei mag worden verwacht. De 
betekenis daarvan en van de zee
havenontwikkeling in het algemeen 
wordt thans allerwege erkend. 
Aangezien het Westerscheldebek- 
ken grote mogelijkheden voor ha
venontwikkeling biedt en de ruim
te rondom Rotterdam beperkt is, 
werden reeds jaren geleden ge
sprekken tussen bestuurders ge
voerd over de vraag hoe tot 
samenwerking ten dienste der zee
havenontwikkeling kon worden ge
komen.

Het Deltagebied lijkt door zijn 
geografische gesteldheid en door 
zijn gunstige ligging in Noord- 
West-Europa te zijn voorbeschikt 
om een grote rol te spelen in de 
economische ontwikkeling van ons 
land en als toegangspoort van 
Europa.

H e t  u it g i 'o e ie n  v a n  d e ze  fu n c t ie  
b r e n g t  e e n  z o d a n ig e  s c h a a l - v e r g r o t in g  
m e d e , d a t  d e  o n d e r d e le n  v a n  d it  g ro te  
p o te n t ië le  z e e h a v e n g e b ie d  n ie t  la n g e r  
in  g e sc h e id e n  c o m p a rt im e n te n  tot o n t 
w i k k e l i n g  k u n n e n  w o r d e n  g e b ra c h t ,  

d o c h  in  d it  o p z ic h t  a l s  é é n  s a m e n 
h a n g e n d  g e h e e l m o e te n  w o r d e n  b e 
h a n d e ld .  H e t  in z ic h t ,  d a t  h ie r to e  d o o r  
a l le  b e t r o k k e n e n  z a l  m o e te n  w o r d e n

s a m e n g e w e rk t ,  is  re e d s  la n g  a a n v a a rd .  
D e z e  s a m e n w e r k in g  la a t  g e h e e l o n 
v e r le t ,  d e  e v e n e e n s  n o o d z a k e l ij k e  c o ö r 
d in a t ie  v a n  a l le  N e d e r la n d s e  z e e h a v e n 
a c t iv ite ite n .  H e t z e lfd e  g e ld t  v o o r  d e  z o 
ze e r  g e w e n s t e  c o n ta c te n  m e t  z e e h a v e n 
a u t o r it e ite n  in  a n d e re  la n d e n ,  v o o r a l  
b in n e n  d e  B e n e l u x  m a a r  o o k  in  o v e r ig  
E u ro p a .

D e z e  g e d a c h te n  v in d t  m e n  in  d e  i n 
le id in g  v a n  h e t  o n la n g s  v e r s c h e n e n  
r a p p o r t  „ V e r k e n n in g e n  v a n  e n k e le  
a sp e c te n  v a n  d e  o n t w ik k e l in g s m o g e 
l i j k h e d e n  v o o r  z e e h a v e n s  in  h e t  D e l t a 
g e b ie d .”

„Groene boekje” belangrijk
D e  v e r s c h i j n in g  v a n  d it  r a p p o r t  —  in  
d e  w a n d e l in g  a l  k o r t w e g  „h e t  g r o e n e  
b o e k je ” g e n o e m d  —  is  een  b e la n g r ij k e  
z a a k .  I n  d e  e e rs te  p la a t s  o m d a t  h ie r  d e  
v i j f  p a r t n e r s  d ie  b ij d e  o n t w ik k e l in g  
v a n  h e t  D e lt a g e b ie d  b e t r o k k e n  z ijn, 
n a m e l i j k  d e  p r o v in c ie s  Z e e la n d ,  N o o r d -  
B r a b a n t  e n  Z u id - H o l la n d ,  d e  g e 
m e e n te  R o t t e r d a m  e n  h e t  o p e n b a a r  

l ic h a a m  R ijn m o n d ,  in  g e m e e n sc h a p p e 
l i j k  o v e r le g  g e t ra c h t  h e b b e n  d e  l i j n e n  
a a n  te  g e v e n  w a a r la n g s  de  o n t w ik k e 
l i n g  z ic h  z a l  m o e te n  v o l t r e k k e n .

H e t  u i t g a n g s p u n t  w a s  h e t  v e r k e n n e n  
v a n  d e  m o g e l i j k h e d e n  to t  v e rd e r e  
o n t w ik k e l in g  v a n  z e e h a v e n s  e n  i n 
d u s t r ie t e r r e in e n .  D e  b e la n g r i j k h e id  
v a n  d ie  o n t w ik k e l in g  w o r d t  in  h e t  
r a p p o r t  d u id e l i j k  a a n g e g e v e n  m e t  d e  
w o o r d e n :  „ H e e l o n z e  n a t io n a le  e c o 
n o m is c h e  o n t w ik k e l in g  z a l g e s t u w d  
m o e te n  w o r d e n  d o o r  d e  k r a c h t ig e  i n 
je c t ie s  w e lk e  h e t  z e e h a v e n b e d r ij f  e n

de zeehavenindustrieën daaraan kun
nen geven” en „een nationale op eco
nomische groei gerichte structuur
politiek is een eerste vereiste, voor 
een succesrijke regionale structuur
politiek, waarbij de mogelijkheden tot 
regionale specialisatie op grond van 
vestigingsvoordelen ten volle kunnen 
worden uitgebuit” . Het Overlegorgaan 
wil dus niet zijn eigen weg. gaan, los 
van de rest van Nederland, maar is 
integendeel van oordeel dat ,,het op de 
weg ligt van de regering deze samen
werking tussen de drie provincies, Rot
terdam en Rijnmond in het kader te 
plaatsen van een nationaal havenbe- 
leid, zodra mogelijk geïntegreerd in 
internationale samenwerking” . Om tot 
een optimale ontplooiing van het Schel- 
debekken te komen is overleg met de 
Belgische havengebieden noodzakelijk. 
Het Overlegorgaan heeft niet gewacht 
tot de regering eindelijk iets zou gaan 
doen, maar is begonnen met zelf de 
mogelijkheden te verkennen. Maar en 
dat is een tweede belangrijk punt, 
daarbij heeft men zich ervoor gewacht 
alleen te letten op zeehavens en zee
havenindustrieën. Men heeft bij die 
verkenningen ook aandacht gevraagd 
voor de infrastructuur voor noodzake
lijke voorzieningen op het gebied van 
verkeer en vervoer zoals aansluitende 
wegen en spoorwegen, kanalen naar 
het achterland, op het gebied van het 
wonen, van de recreatie, van de milieu
hygiëne enz. Naar onze mening terecht, 
want uiteindelijk gaat het bij de eco
nomische groei toch om het welzijn 
van de mens.

Belangen afwegen
Daarom zullen uit de thans gepubli
ceerde verkenningen studies moeten 
volgen om tot een operationeel ontwik- 
kelingsprogram te komen dat een sa
menhangend en duurzaam geheel 
vormt en waarbij de sociaal-economi- 
sche en ruimtelijke consequenties zijn 
doordacht en zoveel mogelijk kwanti
tatief bepaald. Met andere woorden, 
de verschillende belangen zullen be
hoorlijk tegen elkaar afgewogen moe
ten worden. Wat het Overlegorgaan 
hier wil is in feite het tot stand bren
gen van een ontwikkelingsprogramme- 
ring, die niet alleen een einddoel stelt 
voor het jaar 1980 of het jaar 2000, 
maar die tevens zo goed mogelijk aan- 
geeft hoe die ontwikkeling zal moeten 
verlopen in welke fasen en met welke 
prioriteiten.
Wanneer het Overlegorgaan op de in 
deze nota aangegeven wijze voortgaat 
kunnen de voorgenomen studies inder
daad belangrijke gegevens verstrekken 
hoe de ontwikkeling in het Deltagebied 
zich zal moeten voltrekken.
Zover is het echter nog niet, want de 
nota geeft alleen nog maar verkennin
gen. Wat houden die verkenningen nu 
in?

Taakstelling
Kort samengevat komen zij hierop neer 
dat men raamt dat Zuidwest Neder
land in het jaar 1980 zal moeten be
schikken over een bruto-oppervlakte

aan zeehaventerreinen van 17.000 ha, 
dat is ongeveer 7000 ha meer dan 
waarover men nu in het Deltagebied 
beschikt. Kan men hier van een taak
stelling spreken, voor de prognose van 
het jaar 2000 geldt dat natuurlijk niet. 
Die prognose moet men dan ook alleen 
zien als een perspectief, dat inhoudt 
dat verdere ontwikkeling van allerlei 
plannen mogelijk is. In het jaar 2000 
dan zal het Deltagebied moeten be
schikken over bruto 40.000 ha zeeha
venterrein, ten opzichte van 1980 meer 
dan een verdubbeling. Wat dit bete
kent wordt nog duidelijker als men 
weet dat de notf de behoefte aan zee
haventerreinen voor de rest van Ne
derland raamt op 11.000 ha. De behoeï- 
te-rekening eenmaal gemaakt zijnde 
komt de vraag waar men die terrei
nen kan vinden.

Welke terreinen?
Zoals op de tekening is te zien, omvat
ten die mogelijkheden de volgende 
projecten;
Ie. De „goedgekeurde” Maasvlakte,
2200 ha bruto, zal in 1970 al gedeelte
lijk gereed zijn en daarna kunnen 
worden voltooid. Bereikbaar voor 
schepen groter dan 200.000 ton.
2e. De „verlengde” Maasvlakte. De 
„goedgekeurde” Maasvlakte voor de

door M. H. L. WESTSTRATE

kust van Voorne en Putten kan wor
den vergroot met ruw geschat bijna 
4000 ha bruto.
3e. Vlissingen-Oost kan zeker ruim 
6000 ha bruto opleveren. Verdere ver
groting lijkt technisch mogelijk. Deze 
havens zullen in beginsel bereikbaar 
zijn voor schepen tot 65.000 ton.
4e. Zeeuws-Vlaanderen. Het gebied 
rond Terneuzen kan zeker met ca, 
2000 ha bruto worden uitgebreid. De 
kanaalzone is bereikbaar voor sche
pen tot 50.000 ton. Dit wordt in de 
toekomst 60.000 ton. Voorts is het mo
gelijk ten oosten van Terneuzen tus
sen de Griete en Ossenisse een ge
bied van ca. 2500 ha bruto voor zeeha
vens vrij te maken, dat evenals Vlis
singen-Oost bereikbaar zou zijn voor 
schepen tot 65.000 ton.
5e. Reimerswaal. Rekening houdend 
met een afsluiting van de Oosterschel- 
de omstreeks 1978 kan met de voor
bereidende werkzaamheden van het 
Reimerswaalproject op een zodanig 
tijdstip worden begonnen, dat beide 

'projecten synchroon verlopen, zodat 
kort na de afsluiting de eerste terrei
nen van het Reimerswaalplan in ■ ge
bruik kunnen worden genomen. Het 
project zal in beginsel zeker 4000 ha 
bruto kunnen opleveren.
6e. Kleinere terreinen. Door de ge
meenteraad van Rotterdam is een plan 
tot het graven van de zgn. Rijnpoort- 
haven ten noorden van de Nieuwe 
Waterweg in beginsel goedgekeurd. 
Het betreft hier een betrekicelijk klein 
havencomplex van ca. 250 ha netto be
stemd als passagiersterminal, contai
ner- en ,,roll/on-, ro ll/o ff ’-haven. 
Het plan zou voor 1980 kunnen worden 
uitgevoerd.
Verder zijn er hoofdzakelijk voor klei
nere schepen nog mogelijkheden in de 
volgende gebieden:
a. Dreohtsteden;
b. Noordwestelijke oevergebied van 
Noord-Brabant (Roode Vaart, Donge- 
mond en Dintelmond);
c. Theodorushaven bij Bergen op 
Zoom;
d. Middelburg (kanaal door Walche- 
ren);
e. Uitbreidingsmogelijkheden bij
Breskens.

2000 ha
In totaal betreft het hier een zeeha
venareaal van ca. 2000 ha bruto. Wan
neer besloten zou worden tot een di
recte kanaalverbinding van Antwer
pen met Westerschelde bestaan er 
naast de op de kaart aangegeven pro
jecten nog mogelijkheden in het land 
van Saeftinge ui Zeeuwsch-Vlaande- 
deren; het betreft hier een gebied op 
Nederlands territoir in de orde van 
grootte van 6000 ha bruto. Het gebied 
zou een natuurlijke verlenging vormen 
van de gepre jecteerde zeehavenplan
nen van Antwerpen aan de linkeroe
ver van de Schelde. vervolg pag. 11
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De onmondige kiezer
Liet is het stelsel van de evenredige vertegenwoor- 

diging, dat de macht in handen heeft gelegd van 
de kandidatenlijstenmakers van de politieke par
tijen, en daardoor is de kiezer zelf onmondig ge
worden. Dat was het derde deel van het betoog van 
Baron De Vos van Steenwijk namens de CH-fractie 
in de Eerste Kamer op 23 april 1924.
En hij riep weer vele autoriteiten ten getuige, die 
hetzelfde hadden gezegd. Hij verwees naar een in
terview in de Haagse Post van mr. Gort van der 
Linden, die het als een „legende” beschouwde, „dat 
de volkswil in het parlement voldoende tot uiting 
komen zou”.
„Mijnheer de voorzitter, ik ben het met die uit
spraak volkomen eens. De natie is heel wat beter 
dan, veel en veel te goed voor haar parlement, waar
in haast niemand zit, die niet gaarne democraat 
heet”.
En dan komt Treub als kroongetuige. Hij heeft be
toogd, dat, terwijl overal het individualisme heeft 
afgedaan, het parlement nog wordt gekozen op basis 
van het individualistisch kiesrecht, dat aan elke 
stem dezelfde macht toekomt. Men krijgt daardoor 
in het pai’lement geen beleid van de volkswil.
„Men verdoet de tijd met allerlei bijzaken, met het 
natuurlijk gevolg, dat mannen van betekenis meer 
en meer voor een zetel bedanken. De evenredige 
vertegenwoordiging is een jammerlijke mislukking.

De kiezer heeft niets te zeggen. “  Eer heerst alge
meen een gevoel van onbehaaglijkheid. Men zal moe
ten trachten, om de vertegenwoordigende lichamen 
werkelijk weer vertegenwoordigingen van het volk 
te maken. Zoals het nu is gaat het niet langer. — 
Parlementaire hervorming is nodig.” Plechtig ver
klaarde daarop de spreker, dat hij op deze woorden 
van Treub „amen” zei.
Dan komt Van Houten aan het woord, die terecht 
heeft gesproken over „de bestaande verfoeilijke kies
wet” en eindelijk mr. Struycken, die schreef: „Het 
stelsel der evenredige vertegenwoordiging, dat merk
waardige produkt van mathematische politische 
wijsheid — of moet men zeggen „onwijsheid”.
Dit gedeelte van de rede van Baron De Vos van 
Steenwijk, sprekende namens zijn fractie, eindigt 
met de conclusie, waarin zijn bekende voorliefde 
voor de dativus weer eens tot uiting komt: „Den 
Christelijk-Historische leden van de Eerste Kamer 
schijnt een zo spoedig mogelijke herziening van ons 
kiesstelsel noodzakelijk.”
Tot zover het verslag van deze bijzonder progres
sieve rede van de woordvoerder van de CH-fractie 
in 1924. Eerst in het jaar 1966, dus vierenveertig jaar 
later, kreeg deze rede weerklank, het eerst bij D’66, 
en toen bij anderen, die ook last hadden van politiek 
onbehagen.
Het graan rijpt, maar het duurt in Nederland soms 
lang. Maar het verhaal is nog niet uit. Twaalf jaar 
later kreeg het een merkwaardig vervolg.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

Politieke uitzendingen
IN  „De Volksrant” schreef H. Huurdeman (pseudo* 

dcttiiem voor Nico Scheepmaker) iets over de t.v.- 
uitzendingen van de politieke partijen. Hij zegt er 
o.a. dit van:
„De uitzendingen van de politieke partijen op woens
dagavond mis ik nooit, al was het alleen maar om 
even te zien welke aanpak men kiest. Er zijn diver
se methodes die regelmatig terugkeren. Veel ge
bruikt is de onversneden propagandistische aanpak, 
waarbij een kopman van de partij tien minuten lang 
zit te vertellen waarom je op zijn club moet stem
men of er lid van worden. Heeft de man het geluk 
dat er op zijn avond een belangrijke voetbalwed
strijd wordt uitgezonden, dan zal hij u haarfijn dui
delijk maken dat voetbal en politiek wel degelijk 
iets met elkaar te maken hebben.
Een bekende toer is ook die van het interview met 
een partijbaas, waarbij een of meer journalisten 
door zogenaamde harde vragen te stellen de indruk 
popen te wekken dat zij niet van de partij zijn. Dan 
is er nog de uitzending .waarin een bepaald pro
bleem wordt aangèpdkt. Je hebt het gevoel dat er 
vrij objectief wordt gewerkt, want de naam van de 
partij wordt zelfs niet genoemd. Maar als je denkt 
dat die in de laatste minuut wel op de proppen zal 
komen, krijg je altijd gelijk” .

En dan wordt er beweerd, dat politici zulke „uitge
kookte jongens” zijn!i
Waren ze maar wat inventiever, want weliswaar 
kan alles gezien worden, maar niet iedereen ziet er 
iets in.

Democratie
Prof. dr. J. van Doorn — socioloog — deed op een 
studentencongres in een referaat over „de overtrok
ken democratie” o.a. deze uitspraak:
„Sociologen gaan bij de studie van democratie uit 
van het ideaal van directe deelneming van het volk 
aan het bestuur. Dit democrc.tie-model steunt op een 
geloof: een geloof in de massa en een geloof in de 
noodzakelijk voortgaande democratisering. Daarom 
studeei-t men op het verkiezingsgedrag en op de de
mocratie in de partijen, vakbonden en ondernemin
gen. Men vindt dan vaak dat de massa apathisch is 
en dat er weinig inspraak is van onderen naar bo
ven. De massa wil vaak helemaal niet meer verant
woordelijkheid en inspraak” .

Iemand heeft eens opgemerkt, dat de democratie de 
minst slechte van alle regeringsvormen is.
Maar wee de politieke partij, die redeneert als de 
papierfabrikant die zei; „Het publiek dat is een 
man die alles weet en niets kan”.

In een artikel in De Volkskrant „vier dozijn burge
meesters teveel” schrijft Ford. Rendagh o.a.:
„Anders dan in Amsterdam is in Zuid-Limburg een 
burgemeester ondenkbaar als hij geen regenten- 
bloed heeft. Hij is een patriarch en de beminnelijk
heid waarmee hij onder zijn gemeentenaren rond
gaat, onderstreept dat. Hij is een magistraat die 
rondwaart in het hart van de gemeenschap. Als hij 
met doorzichtige onopvallendheid door de straten 
van zijn dorp schrijdt, laat hij een spoor van half 
uitgewiste buigingen, glimlachjes en afgenomen 
hoeden achter.
„Dag, menier de burgemeister” .
„Alles goed?”
„Allez dan maar” .
Het ritueel is uniform, maar vooral dwingend, want 
door de traditie geheiligd”.

Volgens Augustinus steekt in elke bewondering een 
huiveren.
Een Fransman zei eens „De mensen wantrouwen de 
gewoonten en tradities van hun voorvaderen min
der dan hun eigen inzicht”.

Wassen beelden

Burgemeesters
Er bestaan plannen om in Zuid-Limburg te komen 
tot een drastische herindeling van de gemeenten.

Het wassenbeeldenmuseum van Madame Tussaud 
staat in Londen. In dit museum zal minister Luns 
worden bijgezet. U begrijpt het: in was uiteraard.
Wij citeren het volgende uit Het Parool:
„Minister Luns kreeg een glazen oog tegen de slaap 
gedrukt en onderging gelaten het passen en meten 
terwijl de bak ogen naast hem stond als een verza
meling surrealistische cocktailhapjes.
Het Lunsoog bleek tenslotte iets bijzonders. Het moet 
speciaal worden bijgemaakt: lichter dan gewoonlijk 
en de pupil is zeer klein.
Het hoofd verbaasde de man met de tang die het op
mat. „Ik heb een grootst mogelijke hoofd” , zei de 
minister trots, „natuurlijk in het normale gerekend” . 
Luns zag met voldoening hoe Tussaud’s meetloat te 
kort voor hem was. „Ik ben groter dan De Gaulle. In 
1963 heeft prins Bernhard ons in Den Haag gemeten” . 
De Nederlandse bewindsman zal tezijnertijd het Fran
se staatshoofd flankeren.”

Enkele dagen later lazen wij in hetzelfde blad:
„Luns naar Londen om zich te laten opmeten. Voor
beeldig. Zo blijft er van het Nederlandse buitenlands 
beleid toch nop wat over: een wassen neus” .

Als men dat wil constateren heeft men toch geen 
wassenbeeldenmuseum nodig?
Wij hebben alle hoop nog niet verloren, want het 
Lunshoofd is jper slot van rekening toch een „denk
hoofd”- en daar kan wel iets goeds uit komen.
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WANNEER wij in de voorgaande no
tities onze voorkeur hebben uit

gesproken voor de door de Kroon 
benoemde burgemeester dan bevinden 
wij ons in het gezelsehap van de 
samenstellers van „De gemeentewet 
herzien”. Nu zegt dat nog niet zoveel 
want de minister van binnenlandse 
zaken heeft dit voorlopig ontwerp voor 
een herziene gemeentewet juist ter 
discussie gesteld om zo op de hoogte te 
komen van de meningen omtrent het 
bestuur van de gemeente. Het is dus nog 
allerminst een definitief standpunt als 
in deze proeve de door de Kroon 
benoemde burgemeester wordt gehand
haafd. Maar het geeft wel aan dat bij 
het departement nog weinig of niets 
voor een gekozen burgemeester wordt 
gevoeld. Zo weinig dat in de toelichting 
zelfs niet over de verkiezing van een 
burgemeester gesproken wordt.
Men constateert dat „het in Nederland 
geldende systeem voor de benoeming 
van burgemeesters onmiskenbare voor
delen blijkt te bezitten”, nadat men 
„elke vorm van inspraak van de 
gemeenteraad bij de benoeming van 
burgemeesters” heeft afgewezen.
Veel argumenten brengt men niet naar 
voren. Feitelijk vindt men dat over
bodig \vant er is één argument dat 
inspraak van de raad onmogelijk maakt 
nl. dit dat zo’n inspraak in strijd zou 
zijn met de Grondwet. In een 
constitutioneel geregeerde staat is strijd 
met de grondwet een onneembare 
hindernis.
Hoe zit dat dan precies?
Wel in ons land is de burgemeester 
tevens voorzitter van de gemeenteraad 
en in het ontwerp wil men die

NOTITIES VAN  
EEN RAADSLID

MEER
DAN
EEN
BURGEMEESTER
IN
EEN
GEMEENTE

combinatie handhaven. Nü zégt artikel 
152 van de Grondwet dat „de voor
zitter van de gemeenteraad benoemd 
wordt door de Koning”. Inspraak van 
anderen zou tornen zijn aan het 
grondwettelijk recht van de koning. 
Dat kan niet zolang de Grondwet van 
kracht is.
Wil de gemeenteraad inspraak hebben 
bij de benoeming van de burgemeester 
dan zou artikel 152 uit de Grondwet 
moeten verdwijnen. Dat is natuurlijk 
mogelijk. In de „Proeve van een nieuwe 
grondwet” komt het artikel niet meer 
voor omdat daarin bepaald wordt: ,.de 
wet regelt de inrichting, samenstelling 
en bevoegdheid van de besturen î an 
provincies en .geméenten”. Omdat een 
wet makkelijker te wijzigen is dan dé 
grondwet zonden veranderingen 
eenvoudigei aan te brengen zijn.
Bij de bestaande Grondwet zou men 
ook de oplossing kunnen vinden door 
het voorzitterschap van de raad los 
te maken van het burgemeestersambt. 
Maar daar voelt het ontwerp niets voor. 
Juist de omstandigheid dat de burge
meester de vergaderingen van de 
gemeenteraad presideert, biedt het 
grote voordeel, dat de burgermeester 
als de centrale, coördinerende figuur in 
het gemeentelijke bestuursapparaat 
kan fungeren.
De door sommigen gelanceerde gedachte 
om de taak van de burgemeester te 
splitsen en door twee of meer 
functionarissen (burgemeesters) te laten 
vervullen wordt in het ontwerp 
e'-eneens afgewezen. Zou men bijv. 
twee burgemeesters benoemen één voor 
het bestuurlijke werk en één voor het 
representeren van de gemeente op het

maatschappelijk vlak, dah zouden die 
functionarissen wel allebei de titel van 
burgemeester voeren, maar in wezen 
zouden zij, volgens het ontwerp, geen 
van belden echte burgemeesters zijn, 
omdat zij slechts een deel van de 
werkzaamheden die tot de wezenlijke 
inhoud van de burgemeestersfunctie 
behoren zouden vervullen.
Meerdere gelfjkwaardige burgemeesters 
in één gemeente, dlo eik een stukje 
van de huidige burgemeesterstaak 
zouden vervullen, zou een bron van 
competentieconflicten (wie is eigenlijk 
de baas) vormen. Maar waarom zou 
men meer dan één burgemeester per 
gemeente nodig hebbèn, vraagt het 
ontwerp. Elke gemeente heeft zijn 
college van burgemeester en wethouders 
en binnen dat college kan men de 
taken, ook de representatieve, verdelen. 
De burgemeester behoeft dus helemaal 
niet overbelast te worden. Desnoods 
kan men het aantaljvethouders 
uitbreiden om zo tot een betere taak
verdeling te komen. De mogelijkheid 
daartoe wil men in het ontwerp 
openen. In gemeenten beneden 3000 
inwoners zouden de twee wethouders 
gehandhaafd blijven, maar in gemeentel» 
van 3000 tot 30.000 inwoners zou de 
raad het aantal wethouderszetels 
kunnen uitbreiden tot maximaal een 
vierde vgn het aantal raadszetels.
In de gemeenten boven 30.000 inwoner» 
zou het aantal wethouders maximaal 
gelijk kunnen zijn aan een vijfde van 
het aantal raadszetels. In de grootste 
steden zou men volgens het ontwerp 
dus ten hoogste negen wethouders 
mogen hebben. Of dat een oplossing 
biedt is een andere vraag.

VERKENNING VAN DE 
MOGELIJKHEDEN TOT 
VERDERE ONTWIKKELING 
VAN ZEEHAVENS IN HET 
DELTAGEBIED

Vervolg van pag. 9
Wie deze prognose vergelijkt met die 
uit de Zeehavennota zal zien dat het 
Overlegorgaan de behoefte aan zee
haven- en industrieterreinen ruimer 
raamt dan de regering destijds. Geluk, 
kig niet op basis van een rechtlijnige 
groei in de geest van in ’47 begonnen 
wij met Botlek, in ’57 met Europoort, 
in ’67 met de Maasvlakte en dan ko
men er nog ’77, ’87, ’97 enz. Terecht 
stelt het rapport dat ook aan de groei 
van zeehavenactiviteiten grenzen zijn 
omdat er anders zelfs geen ruimte 
meer zou zijn voor andere ontwikke
lingen.

Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (rentegevende) girorekening: 
Giroboekjes gratis verkrijgbaar.

eens trager gedacht.
Op grond van al deze overwegingen 
komt men tot 1980 tot een bruto ter- 
reinbehoefte van 7000 ha.

Snelheid bepleit

Het rapport gaat er vanuit dat de 
echte zeehavenactiviteiten aanvanke
lijk vrij snel zullen stijgen in verband 
met de Kennedyronde, de nieuwe op
en overslagmethoden en de toetre
ding van Engeland tot de E.E.G. wat 
toch wel eens zal gebeuren.
T.a.v. de olieraffinaderijen gaat men er 
van uit dat deze tot 1970 nog sterk zul
len uitbreiden, maar dat daarna het 
stijgingspercentage zal dalen. In de 
energievoorziening begirmen door het 
aardgas reeds belangrijke structuurver
anderingen op te treden. De atoom
energie zal hier in de nabije toekomst 
zeker ook zijn invloed doen gelden. De 
groei van de scheepsbouw wordt even

Wil men aan die terreinbehoeften kun
nen voldoen dan zijn tenminste drie 
dingen nodig.

a. een zeer krachtige aanzet van zee
havenactiviteiten in het Scheldebekken 
waar men 4000 ha moet vinden.

b. een verdere uitbreiding van het 
areaal in het Rotterdamse havengebied, 
die gevonden zal moeten worden in de 
goedgekeurde Maasvlakte en een ver
groting daarvan met ongeveer 800 ha 
bruto.

c. inrichting van terreinen op het 
noordwestelijk oevergebied van Noord- 
Brabant voor afgeleide industrieën.

Het rapport bepleit voor de periode 
1968—1980 zo snel mogelijk een ope
rationeel ontwikkelingsprogramma sa
men te stellen omdat het gevaar niet 
denkbeeldig is dat anders een veel
voud van kansen voor Nederland ver
loren zal gaan. Daarbij zullen de so- 
ciaal-economische en ruimelijke conse
quenties moeten zijn doordacht zodat 
per project studies moeten worden ge
maakt van de technische en waterstaat
kundige aspecten, de te verwachten be
volkingsgroei en de daarmee verband 
houdende voorzieningen enz. Zoals 
reeds eerder gezegd zullen de kosten 
van de noodzakelijke investeringen 
moeten worden geraamd en gesteld 
tegenover de te verwachten sociaal- 
economische opbrengsten.

Tot zover het rapport. In een volgend 
artikel zullen we zien hoe dit rapport 
ontvangen is en hoe het zon moeten 
worden verwezenlijkt.

OBJECTIVITEIT

Naar aanleiding van de beantwoording 
van dé vragen van de heer Van der 
Spek, opgenomen op pagina 4 van Ne
derlandse Gedachten d.d. 20 april j.l., 
wijst men ons van de zijde van de re- 
daktie van „Trouw” er op, dat in 
,,Tr,ouw” van 13 april j.l. over deze 
antwoorden het volgende werd ver
meld namens de redactie:

De objectiviteit vereist dat ook ver
meld wordt dat de betrokken verslag
gever staande houdt het gesprek met 
de ambtenaar correct te hebben weer
gegeven. In een brief aan B. en W. van 
Heilevoetsluis hebben wij dit duidelijk 
gesteld. Wij betreuren het dat van ons 
standpunt geen melding gemaakt is.
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CHRISTENEN kennen de opdracht tot 
getuigen en die tot dienstbetoon. Grof 

geschetst wil ik hier getuigen beschou
wen als uiting geven aan wat ons ge
openbaard is, met het accent op het 
woord. Onder dienst wil ik de omzetting 
van onze opdracht(en) in de daad ver
staan, de uitvoering van diensten aan 
met name het zwakke in onze samenle
ving. Met deze twee begrippen trachten 
we dan de huidige crisis in onze chris
telijke politieke partijen te benaderen.
De radicale groeperingen binnen de be
staande christelijke partijen kunnen tot 
op heden moeilijk anders doen dan ge
tuigen en de belofte uitspreken te wach
ten op de concretisering van het door 
hen gewenste dienstbetoon. Getuigen 
doet men van iets en ik kan de radica
len niet van valsgetuigen betichten, zo
lang dat „van iets” op waarlijk evangeli
sche inspiratie berust. Evenmin kan ik 
de door hen gewilde dienstverlening 
veroordelen als die vanuit dezelfde in
spiratiebron voortvloeit met voorbijzien 
van zichzelf.

De langer bestaande christelijke par
tijen hebben reeds geschiedenis geschre
ven, o.a. in dt door hen opgeleverde 
openbare (dienst)werken. Hierin zijn 
veel gebreken te onderkennen. Akkoord. 
Dikwijls werd er door deze partijen nl. 
meer nadruk gelegd op louter getuigen. 
Soms werd het dienstbetoon zelfs ge
ïnterpreteerd als dienst laten verlenen 
aan de sterkeren door de zwakkeren, ter- 
wij’ evangelisch gezien de dienstverle
ning is gereserveerd ten behoeve van de 
laatstgenoemde groep. Men deed dan 
wel dienst, alleen werden de voorzetsels 
aan en door verward. Op andere mo
menten bleef men verstard kijken naar 
in het verleden verrichte diensten. Ook 
dat was fout; om nog maar niet te spre
ken van zich daarop te beroemen of — 
nog erger — zich te laten voorstaan op 
verkeerd uitgevoerde diensten. En zelfs 
al was het dienstbetoon op een bepaald 
tijdstip goed te noemen, later blijkt er 
altijd nog wel wat bij te schaven. De 
beelden verduren de eeuwen nu een
maal niet. Het geheel van diensten zal 
hier ook nooit volmaakt zijn. Dat mag 
on  ̂ niet verlammen, integendeel: het 
moet ons aansporen tot verdere uitwer
king van het ons gestelde volstrekte 
doel. Getuigen i.̂ ' dan ook nimmer over
bodig, want de strijd tegen 'gerustheid 
over het bereikte is een nooit aflatende.

temeer daar wij daaraan nog wel eens 
willen toegeven. In schoolmeesterstaal 
weergegeven: een christen geeft zichzelf 
nooit een voldoende. De gebreken en 
zwakke plekken laten dat niet toe, ze 
moeten het getuigen blijven oproepen 
en van daaruit voortdurend aansporen 
tot daden.

Blijkt de leiding van de partij deze 
gezindheid op een bepaald moment niet 
voldoende te bezitten, dan mag daar ge
rust op gewezen worden door anderen. 
Laten we dankbaar zijn dat het huidige 
getuigenis voor een goed deel opklinkt 
uit de kelen van een jonge, levenskrach- 
tlgv, groep mensen (vooralsnog) binnen 
onze partijen. Ontwerpers, leiders, uit
voerders en arbeiders van ons dienst- 
verleningsbedrijf moeten echter' één 
team kunnen blijven uitmaken, en liefst 
een zo groot en sterk mogelijk, anders 
schort er iets in de structuur of in de 
instelling van de personen. Nu is dit een 
grove simplificatie. Ik weet het, want 
ik ga o.m. voorbij aan het feit dat er 
onder onze „eigen . mensen” eveneens 
verschil van inzicht kan bestaan, on
danks misschien aller overtuiging dat 
aan beide opdrachten — getuigen en 
dienst — gevolg gegeven moet worden. 
Dit punt wilde ik echter op dit moment 
laten rusten, omdat het een nadere uit
werking vraagt die de opzet van dit ar
tikel te buiten, gaat
Nu wekken, verschillende woordvoerders 
van onze christelijke partijen soms de 
indruk dat het getuigen van de. radica
len hen verontrust in een verkeerde zin. 
In plaats \ an een in dank aanvaarden 
van hun inbreng, die onze opdracht 
weer eens beklemtoont, zien sommigen 
een aantasten van bestaande posities in 
het verschiet. Da+ is ook verontrusting, 
maar niet de juiste.

Aan de andere kant schijnen vele ra
dicalen de mening te zijn toegedaan dat 
de bestaande partijen slechts valse ge
rustheid kennen en het daarom noodza
kelijk tot een breuk dient te komen. Men 
wil ons dikwijls doen geloven dat hun 
getuigen genegeerd wordt en dat om die 
reden de dienstverlening door henzelf 
moet worden opgevat. In dit opzicht is 
de eerste stap reeds gezet.

Van beide zijden moet in deze kwestie 
van levensbelang begrip v/orden ge
vraagd. De radicalen moeten blijven ge
tuigen, de trom blijven roeren, het ge
weten blijven wakker schudden, maar

ze moeten niet blijven trekken aan 
iemand die klaar wakker is. Voor de be
staande christelijke partijen is de op
roep op zijn plaats om te luisteren naar 
hun getuigen, waar dat werkelijk van
uit een heilige verontrusting over een 
te zwak getuigen en/of vastgeroest 
dienstbetoon voortkomt. Zorg ervoor dat 
hun stem niet afgezonderd wordt in de 
woestijn. Die woestijn zou nl. wel eens 
kunnen gaan bloeien.

Bestaat er een graadmeter, waarnaar 
beide „partijen” zich kunnen richten 
voor een evangelisch dienstverlenend 
handelen in de politiek? Ik dacht van 
wel. Men beoordeelt m.i. een evangeli
sche politiek naar de plaats die het 
zwakke inneemt, in het getuigen, maar 
nog meer in de daad. Blijf dit meet
instrument altijd hanteren. Zorg dat het 
steeds bij de hand is.,Het zal onder de 
maat blijven als het handelen slechts 
gericht is op handhaving van het be
staande. In dat geval wil men het sterke 
sterk en het zwakke zwak laten en ver
betering van de toestand, zoals die ver
eist is om weer op weg te geraken naar 
ons einddoel, zal niet optreden. Ook 
hier betekent stilstand achteruitgang. 
Op de graadmeter van het evangelie 
staan de juiste verhoudingen echt wel 
aangegeven. Daar is nl. de ons zo bekend 
in de oren klinkende term gerechtig
heid de norm. Het is niet aan ons om 
te beoordelen .of we er ooit zullen ko
men. Wij kennen de eis.
Kan er voor radicalen, ondanks begrip, 
toch een moment aanbreken om geschei

lezers 
schrijven 
o n s...

den wegen te gaan? Ik zal deze vraag 
niet rechtstreeks beantwoorden. Als bel
de „groeperingen” verschillende graad
meters hanteren, kan men slechts bid
den. Deze evangelische activiteit lijkt 
steeds meer in dis.crediet te geraken, of 
erger nog: als dooddoener voor de prak
tische politiek te gelden. Ik meen dat 
het juist het beste middel is om tot 
nauwkeurige, overeenstemmende meting 
te komen. Waar men niet meer' samen 
kan bidden, lijkt inderdaad een breek
punt te ’ iggen. Bidden éist ondermeer 
vertrouwen en oprechtheid. De evange
lische toetsing vraagt verder zelfkennis 
en voortdurende zelfkritiek. In dit licht 
blijven ook eigen aspiraties niet over
eind. Dan rest ons slechts de opdracht.
Maarssen Jac. Romkes.
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W etenschap
De vraagt heeft bestaansrecht of zij aan 
wie het weizijn van uitversiteit en weten
schap ter harte gaat geheel gelukkig kun
nen zijn met de belangsteiiing van finan
ciers en vooral van economen in de 
laatste jaren getoond voor de betekenis 
van het onderwijs en de welvaart van ons 
land.
Met deze woorden begint prof. mr. I. A. 
Diepenhorst zijn artikel „Universiteit, we
tenschap, economie, overheid”. Wat hij 
over deze vier zaken te vertellen heeft 
lezen we op pagina 4 en 5.

Prof. Diepenhorst

Communisme en 
christendom
Het Kruis van Christus vindt ook in het he
dendaagse China nog steeds navolging. 
Maar het is wel een kruis in zeer letter
lijke zin. Over de verhouding tussen chris
tendom en communisme in China schrijft 
de heer D. Kooiman in een zesde artikel 
in de serie China, wereldmacht van van
daag. Pagina 7 en 8.

D. Kooiman

O peniucht-recreatie
Onder bovenstaande titel schreef de oud- 
burgemeester van Amersfoort een boek. 
Het is een zeer belangrijk boek geworden, 
zegt ir. B. ter Brugge. Zie pagina 9.

Carré
„Het kan ons niets schelen wat er met 
het pand ((het Amsterdamse Carré) ge
beurt. Het belangrijkste is dat wij er een 
goede prijs voor krijgen.” Aldus de heer 
Zwolsman. Hij komt naast veel meer ter 
sprake In Oude en nieuwe citaten, pagina 
10. Daar staat ook Het beeld der vaderen.

Kiesstelsel
In het maartnummer van Anti-Revolutio- 
naire Staatkunde schrijft de heer H. Algra 
over het kiesstelsel. Een bespreking van 
dit artikel en de verdere inhoud van het 
blad vindt u op pagina 11.

Verder
Op pagina 12 tenslotte vindt u de rubriek 
Lezers schrijven ons.

Radio
Woensdag 8 mei is de A.R.P. weer voor 
de radio. Luister dus van 18.20- 18.30 uur 
naar Hilversum II (298 m).

[c a I l ü p m a M

DE
BEDREIGING 
VAN HET 
LEVENSMILIEU 
IN ONS 
LAND
DOOR Ir. F. C  PRILLEVITZ

l^ e  kwaliteit van de omgeving 
”  waarin wij leven gaat ons al
lemaal ter harte. We wonen toch 
zeker hij voorkeur in een veilige 
omgeving waar het niet stinkt en 
niet voortdurend lawaaierig is? We 
kijken dan ook terecht vreemd aan 
tegen hoge autoriteitsopmerkingen 
als „we moeten leren leven met la
waai” , en „het stinkt wel maar het 
is niet gevaarlijk”. Frisse lucht, 
schoon water, een schone bodem, 
rust en stilte, dat zijn allemaal ele
mentaire behoeften van de mense
lijke levenssfeer. In ons land wordt 
op het ogenblik niet overal aan 
deze behoefte tegemoet gekomen. 
Dat is voor een ieder die ons land 
eeen beetje kent wel duidelijk. De 
vraag is echter kan er wel aan vol
daan worden en in hoeverre.

Een positieve of gedeeltelijk positieve 
beantwoording van deze vraag betekent 
tevens een aanduiding van een hele se
rie, voornamelijk overheidstaken op dit 
terrein. Want dat zal ook wel duidelijk 
zijn, vooral de overheid zal regelend en 
ordenend moeten optreden om de be
dreiging van het levensmilieu af te 
wenden. Een Engels auteur heeft eens 
geschreven dat het hele overheidsappa
raat zijn zin alleen maar daaraan ont
leent, dat een gewone man, na zijn vol
brachte dagtaak rustig in zijn tuintje 
kan zitten en achter zijn krant zijn pijp
je kan roken. Bedoeld wordt dat uit
eindelijk heel de indrukwekkende 
machtsuitoefening van de staat haar 
bestaansreden vindt in het verzekeren 
van de levenssfeer van de enkele 
mens *).

CIGAHS

Ir. F. C. Prillevitz

De schrijver van dit artikel is werkzaam 
by de Rijks Planalogische Dienst. Op 
deze pagina en op pagina 6 en 7 gaat hij 
in op de bedreiging van vele kanten 
van ons levensmilieu. Het is niet de be
doeling een analyse van deze bedrei
ging te geven.De schrijver wil de lezer 
m.b.t. deze materie aanzetten tot „in
clusief denken”.

Alvorens wat dieper in te gaan op de 
milieubeschermende taken van de over
heid en de concrete machtsuitoefening 
van de staat in dit verband, is het wel
licht noodzakelijk om aan te duiden 
hoe het komt dat we thans in een si
tuatie geraakt zijn dat de aandacht van 
overheid en publieke opinie zo sterk 
gericht moet zijn op het behoud van 
zuiverheid van bodem, water en lucht, 
kortom op de bescherming van ons le
vensmilieu.

Oorzaken en gevolgen
Een van de belangrijkste oorzaken is 
natuurlijk het feit dat we in een dicht
bevolkt land leven. Op een oppervlakte 
van ±  33.000 km- woonden per 1 ja
nuari van dit jaar ruim 12,6 miljoen 
personen. Dat betekent een bevolkings
dichtheid van ±  380 inwoners per km-. 
Het inwonertal van Nederland neemt 
jaarlijks toe met zo’n 125.000 a 130.000 
man. Daardoor groeien we naar een 
inwonertal rond het jaar 2000 van 18 a

20 miljoen, d.w.z. naar een bevolkings
dichtheid van ± 600 inwoners per km .̂ 
Behalve dat we een dichtbevolkt land 
zijn en nog sterker worden komt daar 
dan nog bij het feit dat de bevolking 
ongelijkmatig over het land verspreid 
is. Boven de lijn Alkmaar-Arnhem wo
nen slechts 3 miljoen mensen, daar be
neden ruim 9 miljoen. In de Randstad 
Holland wonen alleen al bijna 6 miljoen 
mensen, dat betekent voor het gebied 
van de Randstad dichtheden van 1000 a 
1500 inwoners per km'̂ .

Al deze mensen leggen beslag op de 
ruimte, ademen lucht in, gebruiken wa
ter, produceren afval enz. Ook de in
dustrie doet dat. De sterke industriali
satie van ons land heeft reeds duidelijk 
waarneembare consequenties gehad voor 
de belasting van ons milieu, het meest 
opvallend tot uiting komend in water
en luchtverontreiniging. En dan het 
verkeer. De motorisering van onze sa
menleving verloopt in een stormachtig 
tempo. Nu zijn er in Nederland al ± 
1,5 miljoen personenauto’s en de schat
tingen voor 1980 en het jaar 2000 gaan 
in de richting van respectievelijk 4 en 
6 a 7 miljoen personenauto’s. Voor on
geveer 1/3 van de luchtverontreiniging 
zijn de uitlaatgassen van onze auto’s 
aansprakelijk. Ook door toepassing van 
technische en wetenschappelijke vindin
gen in de bosbouw en de land- en tuin
bouw kan het levensmilieu worden be
dreigd. Laten we dan maar niet denken 
aan het gebruik van herbiciden, plan- 
tenverdelgingsmiddelen, om de oerwou
den van Vietnam te ontbladeren, in het 
kader van de oorlog daar. Echt ook wel 
in Nederland, zijn door het gebruik van 
onkruidbestrijdings- en zaadontsmet- 
tingsmiddelen ernstige ontregelingen in 
de natuur geconstateerd. De gevolgen 
daarvan zijn nog onvoldoende duidelijk, 
maar kunnen gevaarlijk zijn. Het is bij
voorbeeld bekend dat D.D.T. nu al in 
bepaalde concentraties in onze lichamen 
voorkomt.'We weten echter nog niet bij 
welke concentratie het D.D.T. onze li
chamelijke gezondheid bedreigt.
Het is ondoenlijk, en ook niet noodzake
lijk alle vormen van bedreiging van 
ons leefmilieu op te sommen. Het moge 
duidelijk zijn dat de bevolkingstoename 
en de ontwikkeling van techniek en 
wetenschap met de op basis daarvan 
zich voortdurend vergrotende welvaart,

• Veri'oïg op pag. 6
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DE
VRIJHEID
EEN
GESCHE
e r  is een generatie opgegroeid, die 

gelukkig de verschrikkingen van de 
tweede wereldoorlog niet heeft meege-
mc.akt. Een generatie die daardoor de 
waarde van de vrijheid op andere wijze 
afweegt dan diegenen doen die de vol
slagen onderdrukking hebben ervaren 
van 1940 tot 1945.
Alleen reeds daarom is de herinnering 
en herdenking van 5 mei 1945 als dag 
van de definitieve bevrijding onder een 
tyranniek juk vandaan, van grofe bete
kenis.
Die vrijheid van de vijfde mei ging in 
eer kleed van bloed en tranen. Want 
wat was er gemoord en gemarteld, ge
roofd en vernield, geknecht en geker
kerd gedurende die vijf gruwelijke 
jaren.

rpEGENWOORDIG is het in om over 
het goed recht van demonstratie te 

spreken. In de tweede werldoorlog ech
ter betekende een demonstratie voor 
recht en vrijheid minstens een concen
tratiekamp, vaak ook de dood voor een 
vuurpeloton.
Toch heeft ons volk in die jaren gede

monstreerd ! Weliswaar op een andere 
wijze dan nu gedemonstreerd pleegt te 
worden, maar zij demonstreerdè dat 
Nederland het nationaal-socialisme ver
foeide. Het verzet gaf er daadwerkelijk 
getuigenis van, ook al waren de offers 
er voor afschuwelijk zwaar.

die in de vijf smartejaren om de 
vrijheid hebben gebeden, beseften, 

dat de vrijheid een g a v e  van God is. 
Het is goed, vandaag ook te beseffen 
dat de vrijheid een o p g a v e  is.
Het klinkt afgesleten als wij zeggen dat 
de vrijheid een groot goed is. Maar nie
mand zal het hopelijk ontkennen.
Juist daarom moeten wij onze vrijheid 
weloverwogen hanteren. Wij dienen 
levendig te beseffen, dat vrijheid niét 
betekent: losbandigheid. Wij betreuren, 
dat ook hier in Nederland de vrijheid 
vaak misbruikt wordt. Losbandigheid, 
ook op politiek gebied, kan leiden tot 
een anarchie van de ergste soort. 
Jacques Perk, die honderd jaar geleden 
veel roem oogstte als een uitmuntend 
sonnettendichter, heeft eens geschreven: 
„De ware vrijheid luistert naar de

i. ;

De Sint Laurens in Rotterdam, mei 1945. De vlag in top. 
wetten” . En vele eeuwen geleden heeft ^LECHTS in een land waar het recht
Savonarola gezegd: „Wilt ge vrij zijn ? 
Bemint dan bovenal God, bemint uw 
buurman, bemint elkander, bemint het 
gemenebest. Dan'zult gij ware vrijheid 
hebben!”

sterker is dan de hartstochten, is 
vrijheid mogelijk.
Die vrijheid aanvaarden wij als een ge
schenk van God. En daarom willen wij 
Hem er voor danken! O.

IN BEELD

De A.R. partij houdt zich, evenals an
dere politieke partijen met veel zaken 
bezig.

Zó doet de A.R.P. ook aan kadervor
ming. Voor de tweede maal dit jaar is 
een 25-tal jongere antirevolutionairen 
bijeen geweest om geïnformeerd te wor
den over allerlei zaken. Eerst hebben 
Zij schriftelijke lessen gehad. Daarover 
werd met elkaar en met de docenten 
gepraat op de driedaagse bijeenkomst. 
De docenten van dit groepje waren 
ministers en Kamerleden.
Vanzelfsprekend w’erd er ook gediscus
sieerd over de stukken van de „18”.
Een deel van die discussie werd in onze 
t.v.-uitzending van woensdag 1 mei uit
gezonden.

Uit die t.v.-uitzending laten wij hier
onder een enkel citaat volgen.
Een van de vragen was: Een samenwer
kingsverband of C.D.U. mag geen kleur
loze centrumpartij worden; wat moet 
het dan .wel worden?
Het Tweede Kamerlid drs. B. Goud
zwaard antwoordde hierop:
„Ik vind dat Biesheuvel het vrij goed 
getypeerd heeft met het woord voor- 
hoedepartij. Ik dacht dat een samen
werking dus het element van het voor- 
hoede-zijn in een politieke programme
ring — ook voor ons tand — dat het dat 
element moet hebben.”

Interuptie: Is dat geen loze kreet?
De heer Goudzwaard: „Nu, ik dacht het 
niet en ik dacht dat, als je dus concreet

nagaat wat er dus in de verschillende 
stukken van de „18” staat, dat ook be
paald niet nietszeggend is. Bijvoorbeeld 
zo’n stuk over de Inkomens- en vermo
gensverdeling, als daar dus staat dat 
er naar een minimum gezins-inkomen 
dient te worden gestreeld en dat dus 
het systeem van procentuele loonsver
hogingen waarschijnlijk op de helling 
zal moeten. En dat dus bij een ver
schuiving van de belastingdruk sociaal 
compensaties moeten worden getroffen, 
dan zijn dat allemaal uitspraken die 
bepaald politieke betekenis hebben van 
de eerste orde.”
Dr. A. Veerman, ondervoorzitter van de 
A.R.P. voegde hieraan toe:
„Evangelisch radicaal kan ook een loze 
kreet worden en zo kan voorhoede- 
partlj ook een loze kreet worden., Het 
komt er dus inderdaad op aan dat we — 
ik zou bijna zeggen, van binnenuit — 
bereid zijn dat waar te maken. Dat we 
daar een reële inhoud aan geven.”

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Glessendam 
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* * * IViinilTiumloon
Een wettelijke regeling van het minimumloon in ons 
land heeft lang op zich laten wachten. De laatste 
vijf jaar hebben diverse instanties hun licht over 
deze materie laten schijnen, zonder dat er verder 
iets gebeurde. Thans is een wetsontwerp ingediend 
Vvaarin aan het minimumloon een wettelijke vorm 
Wordt gegeven. Wanneer dit ontwerp wet zal zijn

geworden, dan zal daarmee opnieuw een stap zijn 
gedaan ter bescherming van de zwakkere in de sa
menleving.
Het verheugt ons dat minister B. Roolvink dit wets
ontwerp heeft ingediend. Wij hopen, dat het spoedig 
tot wet verheven mag worden.
Wij achten het een moedige stap van de minister, 
dat hij het minimumloon op ƒ 135 wil stellen. Het is 
een zaak'van goed sociaal beleid, dat de minister dit

als vloer voor het toekomstige loonbeleid wil laten 
dienen. Bij de behandeling in het parlement zal on
getwijfeld van diverse zijden op verfijning en ver
scherping van het ontwerp worden aangedrongen. 
In een goed overleg moet het ook mogelijk zijn wen
selijke veranderingen in het ontwerp aan te brengen. 
Op dit moment volstaan wij echter met het uitspre
ken van onze waardering voor het indienen van het 
lang verbeide wetsontwerp.
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HET GELOOF 
IN DE
VOORUITGANG

*  *  * Politieke Partij 
Radikalen

Itx het nieuwste deel van ons land werd voi’ige week 
zaterdag de Politieke Partij Radikalen (P.P.R.) offi
cieel opgericht. De dagbladen hebben melding ge
maakt van een enthousiaste bijeenkomst. Na afloop 
van het congres is een verklaring uitgegeven over 
karakter en doel van de nieuwe partij. Daarin staat 
dat zij niet tot de confessionele partijen behoort en 
zich niet christelijk noemt. Hiervoor worden drie re
denen genoemd:
— niet de schijn wekken, dat een partij of een beleid 

aan de aanduiding „christelijk” voldoet of kan 
voldoen;

— voorkomen, dat het christendom misbruikt wordt 
om mensen uit elkaar te houden, die het politiek 
eens zijn;

— voorkomen, dat een politieke strijd met de oude 
partijen zou gaan ontstaan over twee „soorten” 
christendom.

Voorts wordt in de verklaring gezegd, dat veel leden 
uit de christelijke partijen komen, maar dat dit niet 
betekent dat een niet-christen slechts een tweede
rangs lid zou kunnen zijn.
Het is het goed recht van iedere partij zijn eigen 
positie te kiezen. Maar het stelt ons wel teleur, dat 
de positiekeuze van de P.P.R. zó is uitgevallen. Het is 
duidelijk geen christelijke partij. Wel een soort door
braak- en/of een program-partjj? Het lijkt er veel op, 
maar ook nu is haar positie nog niet duidelijk bepaald. 
Het bovenstaande doet wel sterk denken aan de ar
gumentatie, die de P.v.d.A. in 1946 gebruikte.
In de inleiding van ons beginsel- en algemeen staat
kundig program staan o.a. deze woorden:
„Zij (de A.R. Partij) gaat uit van de belijdenis, dat 
God de volstrekte Souverein is en dat Hij aan Jezus 
Christus heeft gegeven alle macht in hemel en op 
aarde.”
Het is een belijdenis waarmee de georganiseerde
A.R. Party aan wil geven waar zij haar anker vindt 
en waar zij haar Inspiratie vandaan haalt. Als men
sen schieten wij vaak tekort, maar in de A.R. Partij 
kunnen wij elkaar steeds aanspreken op ons uit
gangspunt. Van daaruit worden wij ook steeds op
nieuw geconfronteerd met onze opdracht.
Wij hadden graag gezien dat men in de P.P.R. daar 
elkaar ook op aan kon spreken.
Wij kunnen ons niet aan de indruk onttrekken, dat 
in dit opzicht de huidige presentatie afwijkt van de 
verklaring van de heer Aarden destijds in het parle
ment afgelegd. De heer Aarden wees er toen op, dat 
zijn party niet een christelijke partij was, maar wel 
een partij van christenen.
Het is van betekenis te weten op welke gronden de 
P.P.R. tot haar nieuwe opstelling is gekomen.

★  j, ★ Niet alleen horizontaal

De Politieke Partij Radikalen zegt, dat zij van haar 
eigen karakter en van haar eigen voortbestaan geen 
dogma maakt. Haar doel is: het bereiken van een 
meerderheid in het parlement voor een vooruitstre
vende politiek, die ruimte schept voor de mens. Daar
voor is dan weer een vooruitstrevende concentratie 
nodig.
In de politiek is het beleid van belang. Een politieke 
partij, die haar doelstellingen niet poogt waar te 
maken is niet geloofwaardig. Terecht is dit o.i. meer
malen gesteld in het kader van het gesprek met 
de „18”.
Er is echter ook nog een andere kant van deze „me
daille”. Deze ontsnapt vaak aan de aandacht van 
veel mensen. Op het Partij Convent van 21 oktober 
1967 heeft dr. W. P. Berghuis — sprekend over chris
telijke politiek en christelijke partijformatie — hier 
nog eens duidelijk op gewezen. Wij citeren hem 
letterlijk:
„En tenslotte zou ik nog eens met nadruk willen 
stellen, dat wanneer wij de politiek echt vanuit het 
christelijk geloof willen beleven, wij er geen puur 
horizontale zaak van medemenselijkheid van mogen 
maken, maar dat er altijd de vertikale lijn naar God 
en Christus bij te pas komt, juist in ons zicht op de 
overheid en in een sociale gerichtheid, in die zin, dat 
duidelijk blijkt dat de politiek een zaak is betref
fende de aardse samenleving en dus een medemen
selijke aangelegenheid”.

E e n  vriendelijke brief van een lezer is aan
leiding, nog eens op dit probleem in te

gaan.
Toen de negentiende eeuw voorbij was, heeft 
een Nederlands historicus, dr. C. Te Lintum, 
er een boek over geschreven onder de titel: 
Een eeuw van vooruitgang.
Daarmee gaf hij een waarderingsoordeel over 
die eeuw, dat door velen werd gedeeld. Er zijn, 
zo denkt men vaak, eeuwen, waarin de voor
uitgang niet of nauwelijks te merken is. Voor
al in de „donkere” middeleeuwen stond de 
ontwikkeling stil. Maar er zijn ook eeuwen, 
waarin we met snelle passen vooruitgaan. We 
kunnen daarbij denken aan wetenschap en 
techniek, maar ook aan maatschappelijke en 
sociale verhoudingen. De uitvinding van de 
stoommachine hoort in de eerste rubriek, de 
afschaffing van de slavernij in de tweede thuis.

Wanneer zo over vooruitgang (of over stilstand) wordt 
gedacht, dan komen er vragen. Is de vooruitgang een 
ontwikkeling naar autonome, naar ingebouwde wet
ten, en gaat zij dus, vanuit de mens gezien, eigenlijk 
vanzelf ? Of is de ontwikkeling, waar het hier over 
gaat, een zaak van menselijk inzicht en daarbij aan
sluitende activiteit ?

TK meen, dat onder invloed van het evolutionisme, 
dat bij vele natuurkundigen wordt aangetroffen, 

vaak wordt gedacht, dat de vooruitgang komt, gebeurt, 
zich baan breekt, en dat de mensen deze vooruitgang 
hebben te aanvaarden. Zij kunnen proberen, hem 
tegen te houden, maar dat is even onmogelijk als het 
tegenhouden van de grote rivieren. De mensen kun
nen zich ook met de stroom mee laten drijven. En zij 
kunnen ten slotte, en dat is het beste, de tendenzen 
van de vooruitgang onderkennen, trachten te ver
staan en daarna bevorderen.
De mens kan iets meer zijn dan toeschouwer, maar 
de vooruitgang is niet zijn werk. Die vooruitgang 
kómt. Het gaat excelsior en de mens gaat mee 
excelsior.

T^U komt hier al dadelijk een beslissende vraag aan 
’  de orde: betekent uw geloof in de vooruitgang ook, 

dat u gelóóft, dat de mensen geleidelijk beter worden ? 
En dan komt het bevestigdend antwoord niet zo vlot. 
Wij kennen verhalen, dat het inderdaad zo is. De 
mensen worden beter, maar het is een proces van 
eeuwen, waarbij véél teleurstellingen moeten worden 
geboekt. Wie een korte termijn overziet, is soms ge
neigd te constateren, dat het in de laatste tijd achter
uit gaat. Er zijn uitbarstingen van het kwaad, die ver
schrikkelijk veel afbreken. Dan is er een terugval bij 
de tocht omhoog, die eerst na jaren weer kan worden 
overwonnen. De beide wereldoorlogen zijn zulke 
instortingen. Maar over een langere termijn gezien, is 
er wel degelijk vooruitgang.
Wij kennen ook verhalen, die heel anders luiden. Dan 
wordt er onderscheid gemaakt tussen de uiterlijke en 
de innerlijke beschaving. De uiterlijke beschaving 
gaat wel vooruit. Maar onder de dunne bovenlaag 
blijft dé mens even slecht en gemeen als hij altijd is 
geweest. Nog sterker: zijn „goede werken” zijn 
produkten van een verfijnd egoïsme. Hij zoekt zichzelf 
en zijn eer en zijn tevredenheid met zichzelf en doet 
alsof het hem om de medemens begonnen is. In de 
diepste vezelen van zijn bestaan is de mens de grote 
egoïst, een amorele egoïst. De techniek kan andere, 
ongedachte, nuttige, zelfs fantastische nieuwe dingen 
brengen, waardoor het leven gemakkelijker wordt en 
het levensgenot groter, maar de mens van vandaag is 
dezelfde als die in de dagen van Attila of Robespierre. 
]\/fAAR al zulke probleemstellingen en antwoorden 

hebben dit gemeen, dat zij geen rekening houden 
met zonde en genade.
De zonde is niet maar een tekort aan ontwikkeling 
of een vertraging van de vooruitgang, zelfs niet een 
stagnatie in de vooruitgang, maar een macht, die 
verderft. Een onbegrijpelijke en gevaarlijke macht. 
Daarom is de bijbel vol waarschuwingen, die ons 
onder de indruk moeten brengen van de macht der 
zonde. De zonde ligt voor de deur. Wie staat, zie 
toe dat hij niet valle. Het goede, dat ik wil, dat 
doe ik niet, maar het kwade, dat ik niet wil, dat doe 
ik. Het is een van de grote tekortkomingen van 
deze tijd, een symptoom en gevolg van de ontkerste
ning, dat er niet meer gerekend wordt met de macht 
der zonde. Zelfs worden uitbarstingen van de zonde 
niet zelden gezien en beschreven, ook in de literatuur, 
als aanvaardbare menselijke verschijnselen. Men

moet er geen kwaad van zeggen. Ze qualificeren als 
donkere kleuren op het palet, dat gaat nog, maar ze 
veroordelen, dat is een uiting van verouderd en sinds 
lang ontmaskerd farizeïsme.
lAE bijbel leert ons allerminst, dat die kwade macht 
^  der zonde geleidelijk zal verdwijnen door de 
voortschrijdende macht van de vooruitgang. Wij lezen 
wel heel iets anders. Over de komst van de Anti
christ, over de mens der zonde, over het volkomen 
worden van de ongerechtigheid. Dat volkomen worden 
van de ongerechtigheid leidt juist tot het uiteindelijke 
oordeel. En die voortschrijdende macht der zonde 
slaat niet alleen op de individuele mens, maar ook 
op staat en maatschappij. Daaromtrent geeft Open
baring XIII ons vreselijke dingen te lezen. Als die 
dagen niet verkort zouden worden, wie zou bestaan? 
De bijbel leert ons ook van de triumferende macht 
der genade. En het is óók genade, wanneer er goede 
dingen tot stand komen. Laten we een heel eenvoudig 
voorbeeld noemen. De verzorging 'van ouden van 
dagen was een halve eeuw geleden nog treurig. Er 

' was een begin gemaakt want door de sociale wetten 
van Talma kregen de ouden van dagen recht op hun

DOOR H. ALGRA
eerste ouderdomsrente. Maar daarvóór was er alleen 
het armhuis. Het oude echtpaar verdween in het 
armhuis, de man naar de mannenzaal en de vrouw 
naar de vrouwenzaal. En toen de ouderdomsrente 
kwam, die zij persoonlijk van het postkantoor moesten 
afhalen, moesten de mannen het geld in Finsterwolde 
aan de deur afgeven aan de „vader”, en eerder kwa
men zij er niet weer in.
Wie van deze dingen wéét en er nog veel van heeft 
gezien en meegemaakt, moet dan dankbaar zeggen: 
er is véél veranderd. En dat is een doorwerking van 
de genade, die gerealiseerd wordt in het betrachten 
van gerechtigheid.

NU is er nog een bijbelse gedachte, die hier een 
plaats moet hebben in onze gedachtengang. Wij 

zijn verwaardigd, om Gods mede-arheiders te zijn. 
Wij mogen wat doen en wij moeten wat doen, om de 
ongerechtigheid te weerstaan en het leven te refor
meren. Heel de sociale strijd is daarvan een voor
beeld, dat wij uit ervaring kennen.
Deze arbeid om te komen tot meer sociale gerechtig
heid heeft zin en is een opdracht. Hetzelfde kan b.v. 
worden gezegd van de wetenschappelijke arbeid, die 
o.a. op medisch gebied grote zegeningen heeft ge
bracht en in de laatste tijd ook riskante aspecten te 
zien geeft. Het is Gods genade, dat er mogelijkheid 
en ruimte is voor zulke arbeid.
Maar daarbij hebben wij ons er diep van bewust te 
zijn, dat wij op deze wijze, door het vervullen van 
onze opdracht, niets meer kunnen nastreven en berei
ken dan wat een afschaduwing is van het Rijk, dat 
komt. Het is een enorme vergissing te menen, dat 
deze arbeid in horizontale voortgang op déze aarde 
ons brengen zal of brengen kan tot het eeuwige 
Vrederijk, dat beloofd is. Want dat komt door vuur 
en oordeel heen, doordat Christus wederkomt.
'pEN SLOTTE nog één opmerking. Deze gedachten 

sluiten helemaaj niet de samenwerking uit met 
hen, die niet aan een Goddelijke opdracht geloven. 
Die samenwerking is er, op velerlei gebied. Hiram 
heeft met Salomo zelfs samengewerkt voor de tem-, 
pelbouw van Jeruzalem. En Daniël heeft heiden.se 
despoten gediend.
Maar dit betekent niet, dat er niet telkens weer een 
scheiding der geesten komt ei het ziet er naar uit, 
dat in deze wereld de scheiding der geesten dieper 
en duidelijker zal worden.

Heel onze opdracht kan in twee woorden worden 
samengevat; waakzaamheid en werkzaamheid.

Aantekening:
Onlangs verscheen in Duitsland een boek van de 
theoloog Walter Nigg: Das ewige Reich. Geschichte 
einer Hoffnung. Daarin wordt verteld van de chris
telijke heilsverwachting, de verwachting van het Rijk 
Gods, van vrede en gerechtigheid.
Het boek eindigt met een schets van de geseculari
seerde variant van de verwachting: „de socialistische 
kla.sseloze maatschappij”.
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D e  vraag heeft bestaansrecht of 
zij aan wie het welzijn van 

«niversiteit en wetenschap ter 
harte gaat geheel gelukkig kunnen 
zijn met de belangstelling van fi
nanciers en vooral van economen 
in de laatste jaren getoond voor de 
betekenis van het onderwijs voor 
de welvaart van het land. Vooral 
het onderwijs vanaf de katheder 
gegeven of het onderzoek aan aca
demische instellingen verricht, 
trekt de aandacht. Bij de eerste in
druk lijkt het alleen maar gunstig 
wanneer universiteiten en hoge
scholen het gemeenschapsleven die
nen door de opleiding van ruime 
aantallen studenten of door het 
doen van nuttige vindingen. Heeft 
men niet berekend in verscheiden 
landen hoeveel natuurkundigen, 
scheikundigen en ingenieurs men 
straks bij het volvoeren van ambi
tieuze industrie-plannen zal nodig 
hebben? Is niet gepoogd het aan
deel te berekenen dat verbetering 
en uitbreiding van het onderwijs, 
met name van het hoger onderwijs, 
bezaten in de verhoging der natio
nale produktie en der persoonlijke 
arbeidsprestatie? Ook de verdienste 
zou aanzienlijk rijzen bij het be
halen van een academische graad.

Nadere overweging maakt meer be
hoedzaam. Bij maatregelen ter verbete
ring van de volksgezondheid let men 
eerst op immateriële drijfveren en dan 
pas komen financiële overwegingen aan 
de orde. Terzake van de recreatie 
welke van overheidswege te bevorde
ren zij, wordt eerder op het element 
der levensvreugde dan op de uit te leg
gen bedragen gelet. Met betrekking tot 
steun aan de kunst weegt mqn nim
mer het profijt af. Om bij wetenschap
pelijk onderwijs en onderzoek een
zijdig de nadruk te leggen op nut en 
baat kan gevaarlijk worden. De dema
gogie der getallen is niet aanlokkelijk. 
Wat calculerende wonderkinderen — 
zo betitelt men wel economisch sta
tistische cijferaars — te voorschijn tove
ren, blijkt voor het academisch be
drijf niet steeds onschuldig. Naar van
zelf spreekt moet de wetenschap wor
den betaald en behoort men aan uni
versiteiten en hogescholen te beseffen 
wat men doet, ook in geldelijk op
zicht.

, De economische maatstaven echter hier
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Wetenschappelijk speurwerk

tot het een en het al te verklaren wekt 
bedenkingen.

Belangwekkende vraag
Er doet zich op dit punt een interes
sante moeilijkheid voor. Is het mogelijk
— ziedaar een probleem van formaat
— om wetenschappelijke vooruitgang 
geheel te binden aan de regels van een 
democratische beleidsvorming. De zaak 
wordt nog ingewikkelder omdat weten
schap en stelselmatig technisch onder
zoek hand in hand gaan, omdat de 
heden zo kostbare technologie een on
derdeel der wetenschap vormt, omdat 
basis onderzoek eerst bij zeer dure toe
passing zijn waarde openbaart. Met 
gemeenschapsgeld wordt gewerkt. De 
gemeenschap, oftewel, de overheid, 
dient inspraak te hebben. Een te volgen 
algemene gedragslijn, alsmede de finan
ciële middelen, die het daadwerkelijk 
optreden daartoe vereist, veroorloven, 
staan ter toetsing aan de Staten-Gene- 
raal. En voor het trekken van de alge
mene lijn én voor de wijze van feite
lijke naleving is er afhankelijkheid van 
deskundigen. Bij alle democratische 
verantwoordelijkheid welke wordt ge
dragen, is zekere hiërarchische leiding 
onmisbaar.

Ontwikkeling der wetenschap
Dat het aangesneden probleem gewich
tig is hangt samen met de groei welke

de wetenschap in deze eeuw en inzon
derheid sedert het eind van de tweede 
wereldoorlog heeft vertoond. Ik laat in 
het midden of the Physical Review 
— een wetenschappelijk tijdschrift — 
over honderd jaar als de vanaf 1945 
ingezette toeneming in omvang der af
leveringen zich voortzet de afmetingen 
van onze aarde zal hebben verkregen. 
Bijna iedere faculteit heeft thans haar 
sub-faculteiten en deze gaan weer uit
een in secties. Elke hogeschool kent 
haar afdelingen en onderafdelingen. 
Het proces der specialisatie heeft nog 
steeds haar eindpunt niet bereikt, in
tegendeel.
Er is nog een omstandigheid welke hier 
van gewicht is. Velerlei wetenschappe
lijk onderzoek heeft betekenis voor het 
alledaagse leven gekregen. Ik wijs er 
op hoe Ur der Chaldeën van-Radio-City 
in tijdsruimte ver is verwijderd, hoe 
Radio-City en Television-City in tijds
duur vlak bijeen liggen. De rol van het 
wetenschappelijk onderzoek in dit ver
loop van zaken gespeeld, is duidelijk. 
Ik noem ook een aantal door een bui
tenlands auteur als karakteristiek ver
melde data 22 april 1943, 15 juli 1945 
en 4 oktober 1957i toen respectievelijk 
het zo gevaarlijk gebleken LSD werd 
ontdekt, de eerste atoomexplosie zich 
voordeed en de spoetnik de ontsluiting 
van het heelal inluidde. Zonder weten
schappelijk speurwerk kunnen de auto

matische breinen niet worden ontwik
keld, blijft — ruimer gesteld — de 
elektronica steken, worden er geen 
vliegtuigen die de geluidsbarrière door
breken gebouwd, staat het er met een 
bijdrage onzerzijds aan de ontwikkeling 
van snelle kweekreactoren slecht voor. 
Ook moeten in dat geval academici hun 
tot dusver vaak bij toepasselijk weten
schappelijk onderzoek bezette leidende 
plaats afstaan.
De bewering dat bij verdwijning van 
wetenschappelijk speurwerk enkel 
wetenschappelijke schade . opgelopen 
maar geen geldelijke verliezen geleden 
wordt, snijdt geen hout. Het zal de fi
nanciers en de economen toespreken 
dat op speurwerk mede de welvaart 
drijft dat voor het verrichten van dat 
speurwerk er genoegzame intellectuele 
aanwas dient te zijn. Enige jaren ge
leden is erop gewezen hoe met de ont
wikkeling der oceanografie — het on
derzoek van de oceaan — in de VS 
gediend waren de vloot, de ontginners 
van de zeëbodem, de mijnendienst, de 
visserij, de sportvisserij, de medische 
wereld, de gezondheidsdienst, de 
atoomonderzoekers, de • samenstellers 
van kaarten, de weervoorspellers, de 
haveningenieurs en de baggerspecia- 
listen. Maar — dat is het punt — zal 
men bij oprichting en uitbreiding van 
universiteiten en hogescholen in de 
eerste plaats indien al niet uitsluitend 
aan het economisch profijt aandacht 
schenken? Wetenschappelijke opleiding 
en wetenschappelijke beoefening moe
ten in stand worden gehouden. De staat 
bekostigt. Zouden maatschappelijke be
hoeften eenzijdig het wetenschapsbe
leid der overheid gaan bepalen, dan 
zullen met name de a-faculteiten straks 
een noodlijdend bestaan lijden en trekt 
er spoedig veel krom om op den duur 
af te sterven.

Behoedzaamheid wenselijk
Ik bepleit geen afschaffing van econo
mische overwegingen en nog veel min
der keur ik verspillingen in de weten
schap goed. De noodzaak — nu het 
wetenschappelijk bedrijf — een mil
jardenaffaire werd — om plannen te 
maken wordt door mij erkend. 
Improvisatie heeft goeddeels afgedaan 
en is hier te kostbaar. Dat verder een 
overheid voor haarzelf veelbelovende 
onderzoekingen stimuleert wat zou er 
in de ontwikkelde landen tegen zijn; 
hoe kan het anders in de onderontwik
kelde gebieden? Het uitstippelen van 
een koers, ook als men niet metaphy-
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Het atoomonderzoek

Prof. mr. I. A, Diepenhorst

sisch wat eigenmachtig bij het jaar 
2000 de grote inkeping aanbrengt, is 
noodzakelijk. Overheid en academici 
hebben samen te werken. Doch tegelijk 
bedenke de overheid hoe zij zich op een 
terrein beweegt dat haar tot behoed
zaamheid dient te nopen. Met haar ge
wone werkmethoden en maatstaven 
komt zij niet uit.
Zouden met name ontwikkelde gebie
den zich bij hun wetenschapsbeleid en
kel door het profijt laten leiden, dan 
ware zulks fataal.

Dit nader te staven is gemakkelijk. In
ventiviteit laat zich niet opleggen en de 
geniale inval laat zich nieit afdwingen. 
Daarenboven hebben reeds geleerden 
moeilijkheid de wetenschappelijk ont- 

. wikkeling der dingen te voorzien. Om
streeks 1930 dwaalden alle Amerikaan
se geleerden omtrent de toekomst ter-
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zake van het atoom, de radar, de tran
sistor. Wanneer de Duitsers in 1958 
een wetenschapsplan vervaardigen, 
komen daarin de plasma-fysica zowel 
als de kybemetica niet voor. Ook is er 
het lastige samenspel en de bevorde
ring daarvan tussen industrie en acade
mie.
In dit kader opereert volgens inge
wijden de „research entre-preneur” — 
een merkwaardig jargon voor de on- 
derzoeker-ondernemer — en dit men
senslag zou tot de „euphorische schizo- 
frenen” — de behagelijke geschiften 
— behoren. Werkelijk men steekt hier 
af naar diep water.

Feitelijke gegevens
Wat er voor hen die economisch ge
richte punten voor beslissend verkla
ren op het spel staat, wijzen de navol
gende gegevens uit. Het Frankrijk van 
De Gaulle spaart kosten noch moeite 
om de positie van het speur- en ont
wikkelingswerk zo krachtig mogelijk 
te maken; veel zorg wordt aan univer
sitaire uitbreiding — Parijs telt thans
148.000 ingeschreven studenten — be
steed. West-Duitsland gaf in 1957 aan 
speur- en ontwikkelingswerk 2,43 mil
jard D.M. en in 1966 meer dan 11 mil
jard D.M. uit. Men heeft er heden voor 
atoomonderzoek 5,3 miljard bestemd. 
Een nog iets groter bedrag zal aan in
vestering in nieuwe universiteitsge
bouwen worden besteed. Het gaarne 
bezuinigende Engeland durft in deze

wetenschappelijke projecten niet te 
kappen en de stichting van nieuwe 
universiteiten vindt gestaag voort
gang; de over de financiering gaande 
lichamen, het University Grants Com- 
mittee had in 1955/’56, 32,1 miljoen pond 
in 1967/’68 226,3 miljoen pond ter be
schikking.
Het Amerikaanse budget voor ruimte
onderzoek overtreft in grootte het jaar
lijkse budget uit de jaren vóór Pearl 
Harbour. Van 1964 op 1965 moest Har- 
vard het met 129 miljoen, het M.I.T., de 
beroemdste Amerikaanse technische ho
geschool het met 165 miljoen dollar 
stellen. De cijfers voor speur- en ont
wikkelingswerk liggen hier over het al
gemeen heel hoog, maar zijn vanwege 
hetgeen ten behoeve der defensie ge
schiedt lastig vergelijkbaar.
Nu zou men economisch kunnen rede
neren dat van kleine naties de concur
rentie op wetenschappelijk gebied te
genover grote mogendheden is uitgeslo
ten. Men wil ook misschien met een 
verwijzing naar Japan betogen dat men 
wetenschappelijk niet zo sterk behoeft 
te zijn om economisch te bloeien; waar
bij de drastische Japanse universitaire 
politiek vergeten wordt: de 47 universi
teiten van 1940 groeien naar het cijfer 
300! In aansluiting op een bekend En
gels gezegde ware de evenzo Engelse 
parodie te brengen; He who does not 
pay the piper will have to face the mu- 
sic; hij die de pijper niet betaalt, zal de 
muziek voor lief moeten nemen.

De volksvertegenwoordiging heeft het laatste woord

Het politieke weekblad met de meeste abonnees

NEDERLANDSE GEDACHTEN
vraagt een

ADVERTENTiE-ACQUISITEUR
Voor adverteerders biedt dit opinie-vormende 
en informerende partijblad wekelijks interessan
te mogelijkheden.
Daarnaast bereikt het periodiek verschijnende 
ledencontactorgaan „A.R. Post" rond 100.000 
partijleden.
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Waarom steun aan wetenschap
Het tot dusver geleverde betoog wekt 
inmiddels de indruk of steun aan we
tenschap , of wetenschappelijk onder
zoek toch enkel op economische gron
den wordt aanbevolen. Met economi
sche gronden komt men ver. In Oost- 
Duitsland werd door de Luther-univer- 
siteit te Leipzig met de Leuna-fabrieken 
een vruchtbare samenwerking bereikt. 
Reeds in een vroeger tijdperk betoogde 
Balfour dat wie toegepaste wetenschap 
wenste, basis wetenschap had te bedrij
ven, aldus het fundamenteel onderzoek 
verdedigend ook op materialistische 
grond. De bedoeling van de Engelse 
staatsman was desondanks de niet ver- 
maatschappelijkte wetenschap te red
den. En hier ligt tevens de oplossing. 
Ongetwijfeld werpt wetenschapsbeoefe
ning ook gezocht of ongezocht baat af. 
Maar zij heeft daarnevens doeleinden in 
zich zelf; fysica, astronomie, biologie 
kunnen terwille van zich zelf worden 
bestudeerd zonder dat onderzoekingen 
die doelgericht bepaalde produktiewij- 
zen, ruimtevaart, of verbeterde veeteelt 
willen mogelijk maken, geoordeeld 
staan.

De overheid
Toch blijft overeind het feit dat over de 
aan wetenschap en onderzoek te beste
den bedragen de staat via de daar
toe aangewezen organen beslist. De 
volksvertegenwoordiging heeft het laat
ste woord. Zij zal moeite krijgen met 
een evenwichtig beleid te voeren. On
schuldig is het als afgevaardigden op 
leeftijd sympathiek tegenover de medi
sche wetenschap zich tonen en bereid 
blijken voor de strijd tegen de kanker, 
voor zich op hartziekten specialiserende 
instituten ruime sommen ter beschik
king te stellen. Kunnen zij overigens 
ondanks voorlichting over wetenschap
pelijke prioriteiten met gezag oordelen? 
De rangorde van politici aan de top, mi
litaire in het midden, en zij die de her
senen hebben, de geleerden of deskun
digen beneden aan de schaal is ver
trouwd. Maar de juistheid komt wat 
twijfelachtig voor.

Een geheel bevredigende oplossing is 
hier niet aanwezig. Statelijke instan
ties zullen ook voor de toekomst moe
ten beslissen. Maar zij kunnen be
voegdheden delegeren of met behoud 
van marginale toetsing — een ingrij
pen bij kennelijke onredelijke beslis
singen van anderen — door hen ver
trouwde deskundigen volgen. Op amb
tenaarlijk vlak zal steeds meer aan be
leidsvorming worden gedaan wat, in
dien de nodige beveiliging tegen wU- 
lekeur wordt aangebracht, ook juist is. 
Steeds zorge men voor spel en tegen
spel zo goed als in de Staten-Generaal 
belangen invloed oefenen, zal dit bin
nenkort in sterker mate dan vroeger 
met deskundigen het geval wezen. Een 
krachtige de wetenschappen bevorde
rende en dus terwille van het algeme
ne wetenschappelijke interesse tegen
over velerlei bijzonder belang positie 
kiezende publieke dienst — te onzent 
het Directoraat Generaal Wetenschap
pen — kan in verwarde verhoudingen 
bij een overstelpende veelheid van 
keuzen het vruchthaartst werkzaam 
zijn ten behoeve van wat hier ten diep
ste op het spel staat: het zoeken van 
waarheid, het toepassen ook van ver
kregen kennis.



Paglx.a 6 NEDERLANDSE GEDACHTEN 4 mei 1968

• Vervolg van pag. 1

BEDREIGING 
VAN HET 
LEVENSMILIEU 
IN ONS LAND

de voornaamste oorzaken zijn. Het is 
eigenlijk merkwaardig hoe dat allemaal 
met elkaar samenhangt. Door de grotere 
welvaart consumeren we meer, maar 
produceren daardoor ook meer afval. 
Door de technische ontwikkeling krij
gen we steeds meer afvalprodukten, die 
moeilijk te verwerken en af te breken 
zijn (denk maar eens aan de plastics en 
de autowrakken). Door het grote aantal 
mensen worden de problemen vergroot, 
door de ongelijkmatige spreiding van 
de bevolking ervaren we de problemen 
in bepaalde gebieden nog sterker. Zo is 
er in het 'Westen des Lands onvoldoende 
drinkwater te winnen en moet er vanuit 
de rest van het land water aangevoerd 
worden. Door de grote welvaart neemt 
bovendien de verbruikte hoeveelheid 
drinkwater per persoon, de waterbe- 
schaving, toe. Door de vindingen van 
de technische wetenschappen zijn we in 
staat supersonische vliegtuigen te ma
ken en daarmede straks iedereen naar 
overal in de wereld te vervoeren. Een 
uiterst acceptabele wijze van welvaarts- 
genieting, maar het afschuwelijke la
waai in de geluidstroggen rond de vlieg
velden staat daar dan toch maar tegen
over. Zo kunnen we nog wel een tijdje 
doorgaan. Trouwens, dat is ook moge
lijk over alle technische oplossingen die 
gevonden worden om de hierboven ge
noemde euvelen weer te bestrijden. We 
zijn in staat om autowrakken tot weer 
bruikbaar materiaal om te vormen, 
drinkwater uit zeewater te maken en 
huisvuil te composteren, het vliegtuig
lawaai kan tot heel redelijke proporties 
worden teruggebracht en het afvalwater 
als gevolg van industriële processen kan 
helemaal of een heel stuk gezuiverd 
worden,, enz., enz. Maar het kost in het 
algemeen veel geld. En daar zit ’m de 
kneep. Zijn we als maatschappij bereid 
die kosten op te brengen, of zijn we al 

' blij met halve maatregelen op basis van 
minimale kosten?
De beantwoording van zo’n (toegegeven, 
een niet geheel eerlijk gestelde) vraag 

toch zeker een zaak voor een politieke 
partij? Het zijn immers vragen met be
trekking tot de leefbaarheid van een 
land. 'Voor het behoud van die leefbaar
heid zijn we allemaal verantwoordelijk. 
De houding die men inneemt bij het 
dragen van die verantwoordelijkheid zal 
als het goed is, bepaald zijn door de le
vensbeschouwelijke achtergrond waar
mee men in de samenlevifig staat.

Ruimte voor menszijn
Op dit punt in deze korte beschouwing 
over de bedreiging van het levensmilieu 
aangekomen, is misschien een aandui
ding van een meer principieel uitgangs
punt voor onze houding ten opzichte 
van dit vraagstuk mogelijk. In de chris
telijke levensvisie is immers de ontdek
king door de bijbelse boodschap van een 
cultuuropdracht, de aarde als Gods 
zaakwaarnemers te bouwen en te be
waren nog immer een centraal punt. De 
mens, bijna goddelijk gemaakt zegt 
Psalm 8, heeft tot taak gekregen de na
tuur te beheersen. Prof. dr. H. Berkhof 
stelt zelfs in zijn boek „De mens onder
weg” dat „het paradijs waarin de mens
heid volgens Genesis 2 haar bestaan be
gon, allerminst een ideale toestand was. 
Het was geen eindpunt, maar een be
ginpunt. De mens werd geroepen om 
de hof te bewerken en te bewaren. 
Straks zou de mensheid zich vandaar 
uitbreiden, om dit werk over heel de 
aarde voort te zetten. En dit werk gaat

Zuivere lucht

ook door. Het eindpunt is niet een tuin 
of een woud, maar een stad, de ontgon
nen natuur, de voltooide cultuur, het 
nieuwe Jerusalem”. Zo’n gedachtegang 
stelt al onze inspanningen in dit leven 
in een machtig perspectief. Vooral als 
we kunnen geloven dat de heiliging van 
ons leven door de komst van Jezus 
Christus zich ook zal manifesteren in 
de uitoefening van onze taak om de na
tuur te beheersen. Natuurlijk zijn we 
huiverig om een dergelijke gedachte
gang verder uit te werken. Er klopt im
mers in de praktijk van het leven in de

Spaarbekkens in de Biesbosch

20e eeuw nog zo ontzettend weinig van. 
Wel is er een enorme toename van de 
mogelijkheden om de natuur te beheer
sen, maar verkeerde toepassing van die 
technische mogelijkheden kunnen we 
dagelijks op vele fronten waarnemen. 
Prof. Berkhof spreekt zelfs van een 
ontwrichting van de natuurbeheersing. 
Hij doelt daarbij vooral ook op het feit 
dat het leven steeds meer geïnstitutio
naliseerd wordt. We ballen ons samen 
in machtige organen en organisaties, 
waarin de enkeling verdwijnt. Door het 
massale aspect van de techniek lopen

we het gevaar van onszelf te vervreem
den. En als je jezelf niet meer kunt zijn, 
dan kun je God niet meer ontmoeten. 
De eis die we aan de zichtbare inrich
ting van onze samenleving mogen stel
len zal dan ook hierdoor bepaald moeten 
zijn, dat we de kans krijgen onszelf te 
zijn, om de harmonie met God, elkaar 
en de natuur te beleven.

Het beleid
We mogen ons gelukkig prijzen dat wij 
in een land leven waar al sinds tiental
len jaren door de overheid getracht 
wordt een beleid te voeren dat gericht 
is op een optimale inrichting van ons 
land. In de „Nota inzake de ruimtelijke 
ordening in Nederland” van 1960 wordt 
gesteld dat „bij deze bemoeiing van de 
overheid het er steeds om te doen is om 
het gegeven milieu beter dienstbaar te 
maken aan de menselijke welvaart en 
daar bovenuit, aan het menselijke ge
luk”. In de „Tweede nota over de ruim
telijke ordening in Nederland” van 1966 
wordt het nog Wat concreter gesteld, nl. 
dat „in het ruimtelijk beleid hoge waar
de moet worden toegekend aan het be
houd, waar mogelijk van de differentia
ties binnen ons land, die natuur en 
historie ons hebben gebracht en aan iet 
scheppen van een nieuw veelzijdig 
(woon-)milieu” . Deze beide citaten mo
gen duidelijk maken dat in Nederland 
door de overheid bewust gestreefd 
wordt bij de vormgeving van ons le
vensmilieu aan eisen zoals hierboven 
gesteld, en ook vanuit andere levens
overtuigingen geformuleerd, t^ voldoen.

Dat betekent natuurlijk niet dat er nu 
geen moeilijkheden meer zijn. Juist bij 
de concrete uitvoering van het beleid 
zijn die er dagelijks. In dit artikel gaat 
het er ons niet om te analyseren hoe 
de meningen over de toekomstige ruim
telijke structuur van ons land botsen, 
maar te zien hoe door het beleid de 
meest primaire levensbehoeften worden 
gewaarborgd. Wat doet de overheid om 
de lucht zuiver te houden, het lawaai te 
beteugelen, de watervoorziening in ons 
land zow'el kwantitatief als kwalitatief 
op peil te houden, de veiligheid te ga
randeren, enz.?
Men moet zich realiseren dat de proble
men die met betrekking tot de bescher
ming van het milieu ontstaan vrijwel 
altijd een gevolg zijn van tegengestelde 
belangen.

Wanneer een grote industriële onderne
ming zich voorstelt zich in een deel 
van Nederland te gaan vestigen waar 
werkloosheid heerst, dan kan daarmee 
„de menselijke welvaart” aldaar worden 
gediend. Het gebied van vestiging is 
evenwel landschappelijk zeer fraai, en 
daardoor van belang voor de recreatie 
en eveneens voor de natuurbescherming. 
Strenge eisen op het gebied van de mi
lieuhygiëne schrikken de onderneming 
echter af omdat daardoor het econo
misch rendement te laag zou komen te 
liggen. Wat moet de overheid doen in 
zo’n geval?
Dit voorbeeld is rnet tientallen aan te 
vullen, waardoor alle variaties in het 
thema „tegengestelde belangen” in beeld 
zouden komen. Kortgeleden heeft men 
zich op de Economenconferentie 1968 te 
Rotterdam uitvoerig met dit soort pro-
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Het afschuwlijke lawaai rond de vliegvelden
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blemen bezig gehouden. Het is goed dat 
nu ook in de kring van de econometris
ten de vraag aan de orde gesteld is of 
„de prijs van economische groei te hoog 
is” . De taak van de overheid is de ver
schillende belangen af te wegen. Een 
juiste afweging is onmogelijk wanneer 
aan „het economische” een primaat is 
toegekend.

Besluit

Bestaat misschien nu nog weleens de 
indruk dat bij sommige overheidsbeslis- 
singen het economisch primaat een rol 
speelt, dan moeten daartegenover be
leidsbeslissingen worden genoemd, die 
genomen zijn of worden ter bescherming 
van het levensmilieu. Slechts een paar 
grepen:

Voor de watervoorziening van een deel 
van West-Nederland is b.v. het van 
groot belang dat nu de beslissing ge
nomen is spaarbekkens in de Biesbosch 
aan te leggen, met een totale capaciteit 
van 500 miljoen m3 per jaar 
Voor de bestrijding van de waterver
ontreiniging is van groot belang dat het 
parlementaire werk aan het wetsont
werp met betrekking tot verontreiniging 
van oppervlaktewateren al ver gevor
derd is. Zoals bekend wordt in interna
tionaal verband intensief overleg ge
pleegd over de verontreiniging van de 
Rijn. Het gaan van verder landin- 
waartsdringende verzilting door het 
graven van een geul in de Noordzee ten 
behoeve van supertankers, zal bezwo
ren worden door vastlegging van de 
bodem in de benedenloop van de Nieu
we Waterweg en verhoging van de bo

dem in de bovenloop van de Nieuwe 
Maas.
Gemeenten en provincies nemen vele 
beslissingen inzake projecten voor de 
afvalwaterzuivering en de bergingj'ver
branding en verwerking van afvalstof
fen.
Voor het probleem van de luchtveront
reiniging is een wetsontwerp in de 
maak, dat dit jaar nog aan de Staten- 
Generaal ter behandeling zal worden 
aangeboden.
Ook op het terrein van de beperking 
van de geluidshinder wordt thans, voor
al in de sfeer van planologische maat
regelen, grote activiteit ontplooid.
Het ite maar een greep, zeiden we al. Er 
zal bovendien nog veel meer moeten 
gebeuren. En dat niet pas wanneer er 
rampen hebben plaatsgevonden.
Nee, we zullen ons bewust moeten zijn

dat altijd door de vele werken die uit
gevoerd worden om onze groeiende be
volking de kans te geven zich verder te 
ontplooien, én door de toepassing van 
alle technische vindingen die gedaan 
worden, het mili'eu waarin wij leven 
verandert, dikwijls wordt aangetast.
Het is een kwestie van altijd aandacht 
besteden aan de gevolgen voor het mi
lieu van de beslissingen die genomen 
worden. Het is niet de bedoeling ge
weest in dit artikel een grondige ana
lyse te geven van de bedreiging van het 
levensmilieu in ons land. Bedoeld is 
vooral de lezer m.b.t. deze materie aan 
te zetten, tot, om de titel van het be
kende boek van dr. Boerwinkel te ge
bruiken, „inclusief denken”.

*) Jaarverslag Rijksdienst voor het Na
tionale Plan 1964.

CHINA, WERELDMACHT VAN VANDAAG (VI)

OMMUNIS

CHRISTENDOM
De communistische machts

overname in 1949 bracht 
ook voor de jonge kerken in China 
veranderingen mee, die van ver
reikende betekenis waren. Niet 
het overleefde confucianisme met 
zijn oeverloze verdraagzaamheid, 
maar een militant communisme 
met zijn in de stryd gestaald, athe
ïstisch credo werd nu de voornaam
ste tegenstander. En niet een ver
dere verbreiding van het evangelie, 
maar hehoud en verdediging van 
de verworven posities werd nu het 
belangrijkste oogm erk. Het voort
bestaan van de christelijke kerken 
zelf kwam op het spel te staan. De 
omwenteling van 1949, waarbij de 
kerk zich onder een communistisch 
regime terugvond, hield daarom 
een levensgrote uitdaging in: nu 
moest blijken of het kerkelijk ge
bouw was opgetrokken op het zand 
of op de rotsgrond.

Het ledental der christelijke groeperin
gen in China bedroeg in 1949 ongeveer 
4 miljoen — nog niet 1 % van de tota
le bevolking —, met dien verstande dat 
er ongeveer 3 miljoen katholieken wa
ren en 1 miljoen protestanten. In dat 
protestantse kamp, waar het hier voor
namelijk -over zal gaan, laten zich vrij
wel alle denkbare schakeringen vin
den van het protestantse kerkelijke ta
bleau: anglikanen, lutheranen, presby
terianen, methodisten, baptisten e.a.

Daarnaast zijn er de z.g. inheemse ker
ken, die zich onafhankelijk van de zen
dingsgenootschappen hebben ontwik
keld, zoals de „Kleine Kudde” en de 
,Familie van Jezus” Door de vestiging 
van een Nationaal Christelijke Raad 
(1922) konden de verschillende protes
tantse kerken naar buiten als een een
heid optreden.

Christelijk manifest
Reeds in de zomer van 1950 komen 
verschillende kerkelijke leiders in Pe
king bijéén om met Chou En-lai als 
vertegenwoordiger der nieuwe rege
ring te spreken over de toekomstige 
ontwikkelingen. Als resultaat van deze 
besprekingen wordt een „christelijk 
manifest” opgesteld, inhoudende richt
lijnen voor de Chinese christenheid 
voor de medewerking aan de opbouw 
van het nieuwe China. De christenen 
worden hierin gemaand tot waakzaam
heid jegens een vijandig imperialisme, 
dat van op zichzelf waardevolle zen- 
dingsactiviteiten misbruik wil maken 
tot schade van het Chinese vaderland. 
De beweging voor zelfstandigheid der 
kerken moet daarom worden versneld.
Van 400.222 handtekeningen voorzien 

wordt dit manifest door een officieel 
regeringsedict in december van dat 
jaar bekrachtigd. Dit edict van Peking 
en de gedwongen exodus van de in 
China nog aanwezige zendingsarbei- 
ders sluiten een periode af. In een van
uit China aan de westerse zendingsin- 
stanties verzonden boodschap, die als 
een afscheidsgroet kan worden be

schouwd, leest men tussen de regels 
door de bede om begrip en het besef 
van blijvende verbondenheid in Chris
tus. De boodschap eindigt met de ver
zekering; „Christelijke herinneringen 
en invloeden blijven en in Christus is 
geen gedachte, geen arbeid, geen gebed 
der liefde vergeefs”. Maar de Chinese 
kerk, al te zeer besmet door het gehate 
imperialisme, was niettemin losge
scheurd uit de internationale gemeen
schap van christelijke kerken. De Ko- 
rea-oorlog, in China gevoeld als een 
bedreiging van de pas gevestigde repu
bliek, leidde tot een verdere vervreem
ding: de steun van de Wereldraad van 
Kerken aan de V.N.interventie in Ko
rea doet de Chinese kerken besluiten 
zich in de persoon van dr. Chao uit deze 
raad terug te trekken.

Drie-Zelf Beweging
De nieuwe richting, die het christe
lijk denken in China daarmee is inge
slagen, maakt ook een nieuwe kerke- 
lije organisatie geboden. Door de opzet 
van de z.g.n. Drie-Zelf Beweging (april 
1951) wordt daarin voorzien: zelf-on- 
derhoud, d.w.z. afzien van alle finan
ciële en personele hulp uit het buiten
land, zelf-bestuur, d.w.z. afbreken van 
alle betrekkingen met de buitenlandse 
kerken, zelf-verbreiding, d.w.z. een 
zelfstandig doordenken en uitdragen 
van het evangelie. Het idee van drie
voudige autonomie was reeds in de vo
rige eeuw als richtsnoer voor de zen
ding geformuleerd, zonder echter in de 
praktijk ooit tot verwerkelijking te zijn 
gekomen. De communisten nemen dit 
idee nu over, maar op een wijze die 
deze vroeger omschreven zendingsdoe- 
lon dienstbaar maakt aan de eigen po
litiek. De leiding der interkerkelijke 
Drie-Zelf Organisatie, opvolgster der 
Nationale Christelijke Raad, komt in 
feite te berusten bij de regering, die 
zich daarmee heeft weten te verzeke
ren van een vaste greep op de kerken. 
Het is zeer waarschijnlijk, dat de 
meeste christenen in China instemmen 
met de politiek van de CCP. De CCP 
immers herstelde de binnenlandse vre
de, maakte een einde aan de economi
sche chaos en bracht belangrijke ver
beteringen aan in onderwijs en gezond
heidszorg. En wat vooral belangrijk is: 
De CCP wist aan te sluiten op levende 
nationale sentimenten. Maar of de 
Drie-Zelf Beweging bij de Chinese 
christenen ook een dergelijke hartelijke 
instemming geniet is een geheel andere

Chou En-lai

vraag. Onder de voorstanders der be
weging is het verhaal van Christus’ 
tempelreiniging zeer geliefd — door 
het weren van imperialistische en ka
pitalistische invloeden is de kerk van 
onwaardige doeleinden bevrijd en ge
zuiverd. Tevens verklaren vele chris
tenen, dat zij pas door deze samen
werking met de communistische over
heid hun geloofsovertuiging op de juis
te wijze zijn gaan verstaan en beleven. 
Naast deze moderne, patriottische vleu
gel in de Chinese christenheid is er ech
ter een meer fundamentalistische en 
individualistische stroming, die de 
Drie-Zelf Beweging als verraad be
schouwt en meent dat de kerk zijn ziel 
aan de duivel heeft verkocht. Aan bei
de zijden laten zich zeer oprechte en 
toegewijde christenen vinden. Ook bui
ten China is deze scheidslijn der me
ningen te volgen. Daar zijn de sympa
thisanten der Drie-Zelf Beweging voor
al te vinden in kringen van het „Social 
Gospel” en onder hen die gewend zijn 
te denken in termen van een staats
kerk, terwijl de conservatieve christe
lijke groepen zich voornamelijk als te
genstander verklaren. Wij wiRen in het 
vervolg van dit artikel voor- en tegen
standers der Beweging voor Drie-vou- 
dige Autonomie uit China aan het 
woord laten, enkele opmerkingen ma
ken over de religieuze politiek van de 
CCP en met een paar algemene be
schouwingen besluiten.

• Vervolg op pag. 8
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• Vervolg van pag. 7
De aanhangers der Drie-Zelf Beweging 
onderscheiden zicii vooral door hun 
streven naar harmonie tussen commu
nisme en christendom. Maar deze ty
pisch Chinese neiging om tegenstellin
gen te verzoenen gaat niet ten koste 
van het onverzoenlijke: in het laatste 
nog verschijnende Chinese kerkblad 
„Tien Feng” , orgaan van de Drie-Zelf 
Beweging en grotendeels gevuld met 
artikelen van (semi-) politieke aard, 
worden ook de kernverschillen niet 
verzwegen, zoals het geloof dat alles 
uit God voortkomt, door God geleid 
wordt en in Hem zijn bestemming 
vindt.. Een positief punt van overeen
stemming wordt gezien in het begrip 
dienstverlening. Tegen Christus’ uit
spraak „Ik ben niet gekomen om ge
diend te worden, maar om te dienen” 
kunnen, zo schrijft Tien Feng, de com
munisten geen bezwaar maken. Een 
andere trek, die aan de voorstanders 
der Drie-Zelf Bev/eging in sterke mate 
eigen is, is een „diesseitigkeit”, d.w.z. 
een betrekken van het geloof op de 
problemen van deze tastbare wereld. 
Zo bijv. prof. Hsieh Shou-ling, die in 
1956 in Tien Feng wijst op een recht
vaardiging door de werken met een be
roep op de teks*" „Niet zij die roepen 
Here, Here, maar zij die doen de wil 
des Heren” . In de uitleg van Wu Yao- 
tsung, de voorzitter van de Drie-Zelf 
Organisatie, zijl. de priester en de le
viet de religieuze volken van de we
reld, die voorbijgaan, terwijl de Sama
ritaan het niet-religieuze volk symbo
liseert, dat stilstaat bij de menselijke 
noden.

Kwaad aanvallen
Op onze beurt willen wij nu stil
staan bij deze Wu, vroeger secretaris 
der Y.M.C.A. in China en deelnemer 
aan verschillende internationale vre
desconferenties. Hij stelde zijn gehele 
geest- en daadkracht in dienst van 
dez^ Drie-Zelf Beweging, zowel uit 
liefde voor de kerk als ook in de over
tuiging dat het communisme positieve 
waarden vertegenwoordigt. In een ver
maard geworden artikel schrijft hij, 
wat hij aan de CCP te danken heeft: 
„De partij leerde mij de ware beteke
nis van het gebod „Hebt uw vijanden 
lief” . Vroeger was ik pacifist en stond 
ik geen geweld doch overreding voor. 
Maar na de oorlog tegen Japan leerde 
ik inzien dat ik Christus had misver
staan: men kan zijn vijanden het beste 
liefhebben, op de wijze van de CCP 
door al wat kwaad is aan te vallen.
De partij leerde mij de ware aard van 
het imperialisme te verstaan. Het im
perialisme is de duivel waar de chris
tenen over spreken.
De partij gaf mij een goed begrip van 
de revolutie ^n veranderde mij van re
formist in revolutionair.
De partij toonde mi, het klasse-karak- 
ter van de georganiseerde christenheid, 
dat voor het grootste deel werktuig is 
geworden van het kapitalisme en impe
rialisme.
Het is daarentegen juist de plicht der 
christenen om samen met niet-chris- 
tenen het standpunt van het proleta
riaat te delen.
De partij heeft mij geleerd theorie en 
praktijk, geloof en daden met elkaar te 
verbinden. Voor dat alles dank ik de 
CCP hartelijk” .

Meer dan ideologie
Een niet minder treffend document is 
de. rede van de anglikaanse bisschop 
Ting, president van het theologisch 
seminarie te Nanking en vertrouwd 
woordvoerder van de beweging voor 
Drie-voudige Autonomie. In een rede, 
in 1957 voor studenten uitgesproken, 
verklaart hij dat het evangeUe meer is 
dan een ideologie. Tevens, dat het feit 
dat religie in bepaalde tijden is ge
bruikt als een opium, niemand het 
recht geeft daaruit de gevolgtrekking 
te maken dat God niet zou bestaan. 
Christus, die zelf aan het kruis de ver
dovende drank weigerde, schenkt 
troost en vergeving, geen opium. De 
bisschop gaat dan tot de aanval over 
door te verklaren, dat juist de weige
ring om in God te geloven een opium 
kan worden, omdat het de mensen van 
een zedelijke verantwoordelijkheid ont
slaat.
Het moderne atheïsme zo stelt hij ver
volgens, schrijft al het kwaad in de sa
menleving uitsluitend toe aan een ver
keerd sociaal systeem, terwijl de chris

COMMUNISME EN 
RISTENDOM

..

Christendom niet alleen godsdienst voor rijken

tenen de neiging hebben alles te schui
ven op ’s mensen zondige natuur; zij 
hebben te weinig aandacht getoond 
voor de sociale orde. Dat is een fout 
die wij onder ogen hebben te zien. Al
eer alle mensen wedergeboren zijn. 
zullen zij hier op een bepaalde wijze 
moeten samenleven en het lijdt geen 
twijfel, dat een socialistisch stelsel dan 
verre de voorkeur verdient boven een 
kapitalistisch stelsel. Maar dat bete
kent zeer beslist niet, dat het bestaan 
van de zonde onder een socialistisch 
stelsel ontkend kan worden. Zonde 
wordt alleen weggenomen door verge
ving, niet door sociale vooruitgang.

De talrijke aanhangers en hun positief- 
christelijke uitingen, die bij gelegen
heid tot ons overkomen, maken het on
mogelijk de Drie-Zelf Beweging zon
der meer te veroordelen als een ver
loochening van de zaak van Christus. 
Hoe groot de steun is die zij in werke
lijkheid bij de Chinese christenen ge
niet is echter onduidelijk. Na 1950 zijn 
alle contacten met de kerk in China 
verbroken en naast enkele bezoeken, 
zoals bijv. van de Engelse Quakers, en 
ontmoetingen met Chinese kerkleiders 
via wereldlijke organisaties zijn we 
voor onze inlichtingen voornamelijk 
op het door de regering gecontroleerde 
Tien Feng aangewezen. En het is na
tuurlijk mogelijk, dat Tien Feng de 
steun aan de beweging overdrijft. In 
ieder geval komt de oppositie tegen de 
beweging voor Drie-voudige Autono
mie in de kolommen van Tien Feng, 
evenmin als elders, aan bod.

Wang Ming-tao
De bekendste onder deze tegenstanders 
is ongetwijfeld de meeslepende predi
ker Wang Ming-tao, zeer bijbels en 
bittere vijand der liberale theologie, 
die bepleitte dat de kerk zich af moest 
wenden van de politiek en zeker geen 
dienares moest zijn van de overheid. 
Ook bestreed hij in het openbaar de 
opvatting als zou alle zendingswerk 
één grote imperialistische valstrik zijn 
geweest. Hij wordt daarop gedwongen 
zich te verantwoorden op de z.g. be- 
schuldigingsbijéénkomsten, één der 
meest tragische verschijnselen in de 
geschiedenis van de kerk in China en 
een duivelse parodie op Jacobus 5 : 16. 
Zij vinden plaats in een klimaat van 
angst en geestelijke druk en worden 
door de CCP van te voren ingestudeerd 
als een toneelstuk, compleet met mas- 
sa-regie, gericht op de uitschakeling 
van haar voornaamste tegenstanders. 
Toch kan Wang in 1955 zijn preken 
hervatten voor kerken die voller zijn

dan ooit, maar spoedig daarop komt hij 
in de gevangenis, welke hij als een ge
broken man verlaat. Het is onzeker of 
zijn schuldbekentenis, die in de kran
ten verscheen, echt is of hem in de 
mond is gelegd. Ook tegen de inheem
se kerken, die een eigen patroon van 
gemeenschappelijk leven wilden volgen 
of onderschikking aan de kerkelijke 
Drie-Zelf Organisatie afwezen, werd 
door de regering in Peking een krach
tige actie gevoerd.
Wat is de officïele regeringspolitiek 
inzake de religie? De Chinese commu
nisten staan principiëel weliswaar vij
andig ten opzichte van religie, maar zij 
beschouwen de religie niet als een zo 
gevaarlijke macht dat er een uitgebrei
de atheïstische propaganda-oorlog tegen 
gevoerd zou moeten worden.
Wanneer de sociale en economische 
wortels, waarop de religie nog steeds 
voortwoekert, zullen zijn afgesneden 
zal de religie naar hun mening een na
tuurlijke dood sterven. En wanneer de 
christenen zich daarom met de CCP 
willen verbinden op een gemeenschap
pelijke politieke basis om strijd te le
veren voor een nieuwe samenleving 
en de weg te volgen naar het socialis
me is er voor atheïstische propaganda 
ook geen reden en zal de religie steeds 
meer haar gerichtheid op een andere 
wereld verliezen en een activistisch ka
rakter krijgen. Daarom bevordert de 
CCP deze ontwikkeling bewust en de 
vrijheid van religie ligt ook in de 
grondwet verankerd. Maar over een 
samenwerking met de religie als het 
socialisme oereikt zal zijn laat de CCP 
zich niet uit. Men neemt aan, dat de 
religie dan hoogstens nog in de her
innering voortleeft.

Niet anti-godsdienstig ?

Vrijheidsberoving en vervolging van 
Chinese christenen zijn door Peking 
vaak gerechtvaardigd met de verkla
ring, dat zij zich schuldig zouden heb
ben gemaakt aan landverraad en steun 
aan het imperialisme of behoren zou
den tot de klasse der oude bezitters. 
De redenen zouden dus niet anti-gods
dienstig maar politiek-sociaal van 
aard zijn. En het is inderdaad opval
lend hoeveel christenen er — volgens 
de door Amerikanen in Hong Kong 
verzamelde informatie — in gerieflijke 
woningen leven,  ̂boeken, juwelen en 
een telefoon bezitten en met familie in 
het buitenland corresponderen. Wan
neer dit de sociale kenmerken van de 
christelijke groeperingen zouden zijn, 
mag het ons niet verbazen dat zij het

vooral tijdens een ideologische stroom
versnelling als de culturele revolutie 
zwaar te verduren krijgen; temeer daar 
vele christenen in het onderwijs werk
zaam zijn, hetgeen een voor het com
munisme bij uitstek „gevoelige” sector 
is. Toch kan een beroep op politiek- 
sociale kenmerken als enige verklaring 
voor acties tegen christelijke groepen 
ons niet overtuigen. De „Famüie van 
Jezus” bijv., volkomen inheems en on
afhankelijk van buitenlandse invloe
den, heeft in de ogen van Peking even
min genade kunnen vinden. En de rode 
gardisten hebben zich de afgelopen ja- 
ren gericht tegen alles wat bijgeloof is 
en daarmee werd ook de religie be
doeld, het boeddhisme en het christen
dom. Uit de heftigheid van hun acties 
kan men overigens afleiden dat de kerk 
nog steeds een factor van betekenis 
is. Religievrijheid wordt wel toege
staan, maar — en dat is juist het pro
bleem — alleen aan communisten . . .
Is de kerk vrij in China? Marxistisch 
gedacht is de kerk vrij zodra zij zich 
onderwerpt aan de fundamentele wet
ten die de maatschappij kent. Een vrij
heid die de universele ontwikkelings
wetten der materie negeert of door
kruist is geen echte vrijheid. Het boei
ende is nu, dat in het communisme ge
wezen kan worden op een saecularise- 
ring van de christelijk-bijbelse opvat
ting welke leert, dat de mens pas dan 
vrij is indien hij zich richt naar Gods 
geboden. Chao Fu-shan, dekaan van 
een theologisch seminarie in Peking en 
loyaal burger van de volksrepubliek, 
waarschuwt dan ook dat angst om de 
vrijheid te verliezen blind kan maken 
voor de wil van God in de geschiede
nis. Maar deze „vrijheid in gebonden
heid” heeft voor de Chinese kerk wel 
een geheel andere inhoud gekregen 
dan wij gewend zijn daar aan toe te 
kennen: de gehoorzaamheid aan Chris
tus’ Woord is ^vervangen (ondervan
gen?) door onderwerping aan een com
munistisch systeem oin de grenzen vast 
te stellen waarbinnen aan die vrijheid 
zin kan worden verleend.

Letterlijk kruis

Het Christelijk Manifest en de bewe
ging voor Drie-voudige Autonomie heb
ben de Chinese ehristen geplaatst voor 
het gewetensvraagstuk óf en zo ja in 
hoeverre hij dé inpassing kan gedogen 
van zijn geloof in het communistische 
politieke systeem. De voorzichtigheid 
in ons oordeel over de uitéénlopende 
wijze, waarop de Chinese christenen 
op dit conflict hebben gereageerd, dient 
niet in de laatste plaats te worden ge
voed door het besef dat juist de ge
schiedenis van de zending in China ons 
leert, hoe kritiekloos de westerse zen- 
dingsorganisaties zich veelvuldig heb
ben vereenzelvigd met de imperialisti
sche politiek van hun eigen land. Te
vens zullen zij, die de aanhangers der 
Drie-Zelf Beweging een eerste- steen 
willen toewerpen, zich in herinnering 
dienen te roepen, hoe gemakkelijk het 
westerse christendom zich in zijn ge
schiedenis heeft weten te verenigen met 
bijv. het Platonisme, het Rationalisme 
en niet in het minst met het kapitalis
me. Vanuit onze gerieflijke positie zijn 
bovendien de uiterst moeilijke omstan
digheden en de geestelijke druk waar
onder de Chinese christen leeft niet na- 
voelbaai’, waardoor het uitspreken van 
ieder oordeel een aanmatiging zou zijn. 
Een oud-zendelinge schrijft, dat God 
mogelijk 'essen voor Zijn kerk heeft, 
welke alleen in marxistische landen ge
leerd kunnen worden. Hoe dan ook, 
het Kruis van Christus vindt ook in het 
hedendaagse China nog steeds navol
ging. Maar het is wel een kruis in zeer 
letterlijke zin . . .
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LUCHT
RECRE
ATIE
DOOR iR. B. TER BRUGGE

Recreatieruimte per hoofd, in Rotterdam 4 m’

V ^ I T  is de titel van een boek van 
de heer H. Molendijk, oud- 

burgemeester van Amersfoort, 
voorzitter van de „Stichting Re
creatie”, dat onlangs in de serie 
„Mens en Medemens” *) is ver
schenen.

„Aspecten der sociale werkelijk
heid” is de ondei'titel van deze se
rie, die een groot aantal belang
wekkende studies omvat en voort
durend groeit. De titel Openlucht
recreatie krijgt als onderschrift 
„Een nieuw sociaal fenomeen” . 
Beide aanduidingen versterken de 
aandacht voor het verschijnsel en 
drukken de grote betekenis daar
van voor de samenleving uit.

Om het maar direct te zeggen: het ge
schrift van de heer Molendijk is een 
buitengewoon belangrijk boek, dat in 
veler handen hoort e n .. .  zo spoedig 
mogelijk. „Nooit was het verlangen 
naar strand en bos en beemd zo diep, 
nooit waren de mogelijkheden ter ver
vulling zo groot” , heet het op de eerste 
bladzijde. De diepere oorzaken van dit 
verlangen zoekt de schrijver in de men
selijke verhoudingen in het moderne 
geautomatiseerde produktieproces, dat 
door sterke sociale gebondenheid is ge
kenmerkt, en in de woonvorm en woon
situatie in de verstedelijkte gebieden. 
De moderne mens is volgens hem èn in 
zijn arbeid èn in zijn woonsituatie, op
genomen in een collectief. „Vele mensen 
wonen in massale woongebouwen. . .  
men kan er nauwelijks van wonen spre- 
-ken, men wordt er in één van de woon
eenheden van het grote geheel „be
heerd”. Er is „maar weinig „speelruim
te” voor mens en dier . . .  alles is er vol 
en het groen dat er nog is, is „kijk- 
groen”. En:
„De weerslag op al deze gebondenheden 
is een sterke drang naar ruimte, naar 
vrijheid” .
Deze aanhalingen bewijzen dat de 
schrijver het probleem, waar het om 
gaat, centraal stelt. Hij volgt de „500.000 
mensen, die op zomerse vrije dagen in 
140-150.000 auto’s (!) de Randstad Ver
laten, en voegt zich bij de vele vele 
andere honderdduizenden, die uit ande
re centra uitzwermen.

Reeksen vragen
Het spreekt vanzelf dat dit volgen reek
sen van vragen deed ontstaan, die nu 
allemaal worden gesteld en behandeld. 
De inhoudsopgave toont dit duidelijk. 
Na eerst een analyse te hebben gegeven

van het begrip recreatie behandelt de 
heer Molendijk de openluchtrecreatie 
„in het tijdperk van de computer”, 
daarbij sluit zich een hoofdstuk over de 
voorzieningen voor dagrecreatie aan.
De lezer wordt voortdurend door een 
aantal feitelijke gegevens getroffen:
Binnen een straal van 10 km is de be
schikbare recreatieruimte per hoofd van 
de bevolking, volgens de Rijksplanolo
gische Dienst, voor Rotterdam slechts 
4 m- (I), voor Amsterdam 7. m̂ , voor 
Dordrecht minder dan 1 m~ (!!!), maar 
bijv. voor Arnhem 730 m̂ . Hoezeer be
stuurders in dé Randstad ook, onder de 
indruk mogen zijn, dat steeds nieuwe 
en grotere gebieden voor vestiging van 
industrieën gereedgemaakt moeten wor
den, hoezeer zij ook mogen menen, dat 
op deze weg geen terug, maar steeds 
voortgang mogelijk is — van een ome
let kun je geen ei meer maken, heet 
het — deze getallen leren wel, dat het 
thans zaak is uitermate behoedzaam te 
zijn met het aantasten van recreatiege
bieden in de nabijheid van de grote 
centra. Men moet zeer zuinig zijn met 
de (weinige) eieren: het is niet de be
stemming van èlk ei in een omelet 
onder te gaan, hoe nuttig deze functie 
ook dikwijls voor het stoffelijk welzijn 
moge zijn.

Per hoofd 440 m2
Wij volgen de inhoud verder: Het Re
creatie-Areaal wordt besproken en dan 
komt een hoofdstuk over de Recreatie 
en Landbouw” . Dit gedeelte is alleen al 
belangrijk genoeg om het boek ter hand 
te nemen. Op het ogenblik is gemiddeld 
nog 440 m® recreatieruimte per hoofd 
van de Nederlandse bevolking beschik
baar (men zie nu nog eens de cijfers zo
even vermeld.) „Wil dit aantal”, heet 
het, „in de periode tot het jaar 2000 niet 
dalen tot 220 m̂  per inwoner (dus tot 
de helft) dan zal er in hetzelfde tijdvak 
ongeveer 250.000 ha terrein extra ter 
beschikking moeten komen voor de 
openluchtrecreatie. Dit nu is niet denk
baar zonder gronden aan het landbouw
areaal te onttrekken” . Wanneer we te
gelijk bedenken dat voor de uitbreiding 
der woon- en industriegebieden en voor 
de aanleg van wegen, tienduizenden ha 
landbouwgronden eveneens moeten wor
den afgestaan dan staat het vraagstuk 
van wat de schrijver noemt „Herin
richting der landelijke gebieden”, dus 
eigenlijk het gehele agrarische vraag
stuk, levensgroot voor ons.
De beschikbare ruimte is te klein om 
hier verder iets over te zeggen. Dat de 
schrijver speciale aandacht vraagt voor 
de „gemengd agrarisch-recreatieve ge

bieden met overwegend fraaie bos- en 
coulissen landschappen op de zand- en 
lössgronden”, is vanzelfsprekend. Dat hij 
waarschuwt tegen ruilverkavelingen in 
oude cultuurlandschappen eveneens.
Hij wenst integratie van het ruilverka- 
velingswerk in het gehele planologische 
beleid en zegt met nadruk, dat het land- 
schappelijk-recreatieve facet van de 
ruilverkaveling even belangrijk is als 
het agrarische. De Cultuur-technische 
Dienst, heet het, representeert slechts 
de agrarische wereld: er ontbreekt een 
beoordelingsinstantie, waarin alle facet- 
belangen vertegenwoordigd zijn, die uit
maakt of, waar en hoe een ruilverkave- 
lingsprocedure ingezet moet worden.
Duidelijk is dat specifiek agrarische be
langen in het geding zijn. Belangwek
kend en zeer actueel is in dit verband 
het probleem van het behoud van het 
Stroomdallandschap van de Drentse A: 
„experiment op het gebied der land- 
schapsbescherming”. Meer dan belang
wekkend is ook het vraagstuk van het 
gebruik van alle soorten bestrijdings
middelen: insekticiden, herbiciden, en
zovoort.

Boveiigemeentelijke organen
.Recreatie en Verkeer volgt en dan het 
hoofdstuk over de Openluchtrecreatie en 
de Overheid. Aan dit onderdeel en spe
ciaal aan de Bovengemeentelijke orga
nen, is in het nummer van 16 maart jl. 
aandacht geschonken. De Financiering 
van de openluchtrecreatie krijgt in 
hoofdstuk IX attentie. De bedragen, die 
op de Rijksbegroting als directe subsi
dies voorkomen groeien zeer snel. Wij 
vinden posten op de begrotingen van 
vijf departementen. Het ministerie van 
Cultuur, Recreatie en Maatschappelijk 
Werk, levert het grootste deel, maar ook 
dat van Economische Zaken (verbete
ring van de toeristische infrastructuur) 
geeft veel.
Dat de openluchtrecreatie grote econo
mische betekenis heeft, wordt in hoofd
stuk IX uiteengezet. Het is nu duidelijk 
dat het betrokken departement veel be
langstelling heeft. Terecht wordt beslo
ten, dat wij bij die recreatie niet alleen 
met een sociaal verschijnsel te doen 
hebben, maar dat er ook belangrijke 
economische aspecten aanwezig zijn. 
Vervoerbedrijven, hotels en pensions, 
kampeerterreinverhuurders, de Horeca
bedrijven, de middenstand: in het bij
zonder ook de zaken voor toeristenbe
nodigdheden van caravans tot kleding 
en andere weekendgebruiksartikelen toe, 
fotozaken, levensmiddelenwinkels, enzo
voorts. De vakantiespreiding heeft de 
aandacht en ook de tweede woning.

Weer komen we dan bij een uitzonder-

Ir. B. ter Brugge

lijk belangrijk hoofdstuk: dat van Edtfr- 
catie en Informatie betreffende de Na  ̂
“tuur. Eigenlijk verdient dit hoofdstuBÈ 
een geheel afzonderlijke bespreking, 
Willen we op het gebied van de opeft» 
luchtrecreatie ons doel bereiken of zelfs 
naderen, dan zal er heel wat onderricht 
moeten geschieden. „Veel mensen . . .  zijli 
van de natuur vervreemd. ..Dit gebreS 
aan voeling heeft vaak tot gevolg, dat 
men zijn houding tegenover de natuuï 
niet weet te bepalen . . .  Het spijtigste i^ 
dat recreatie zoekenden, die zich zon
der verbondenheid met de natuur op 
pad begeven, er zo weinig aan beleven. 
Het is voor hen slechts een meer of 
minder prettig oponthoud, maar het be
tekent niet die levensverrijking, die het 
zou kunnen zijn”.
Volstaan wij nu met dit citaat. Er zit 
heel veel aan vast!

Belangrijk
Tenslotte krijgen de „Milieuhygiëne” en 
de Internationale Aspecten van 
Openluchtrecreatie aandacht; het boek 
besluit met een overzicht van het Re- 
searchwerk en de Publikaties. Een bui
tengewoon belangrijk werk! Het hoort 
in de hand van elke bestuurder en van 
talloze anderen. Het mag in geen enkele 
onderwijsbibliotheek ontbreken en be
hoort bij menige les als leidraad dienst 
te doen.

Er zijn enkele onderwerpen, o.a. dat van 
de ontwikkelingen op het gebied van de 
arbeidstijd, die zich voor discussie le
nen. Maar in deze discussies zouden 
meer aspecten moeten worden betrok
ken dan alleen dat van de recreatie. Bo
vendien wettigt de tegenwoordige „vrije 
tijd” alleen al een publicatie, als hier is 
besproken.
Nogmaals: men leze het boek, spoedig, 
en legge het voorat bij de besluitvor
mingen vóór zich.

*) Uitgeverij „Het Spectrum”, Utrecht, 
Antwerpen.
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TELEFOON 05105 - 271

Fa. C. Amels & Zn.
„Welgelegen” Makkum

SCHEEPSWERF en M ACHINEFABRIEK

F IRM A  B LA A K
Boot- en sloepenbouwerij, jachtbouw

H O O G E Z A N D

W. Visser & Zn. n.v.
Scheepswerf - motorenhersteiplaats

Ankerpad 2 - Telefoon 02230 - 2887 

D E N  H E L D E R

N I E U W B O U W  en R E P A R A T I E

Schildersbedrijf
F. J. Kloet &  Zoon

V L A A R D IN G E N  T E L E F O O N  010 - 343276
S P IJ K E N IS S E __________  T E L E F O O N  01880 • 2192

N.V. Scheepsbouwwerf v.h.

F IRM A  A. LANSER
Siiedrecht - Holland

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

HET BEELD 

DER VADEREN

V E R O L M E

U N I T E D

S H I P Y A R D S
ROTTERDAM HOLLAND TEL. 1 6 2 5 0 0

Scheepsbouwwerven 
A. VUYK EN ZONEN

CAPELLE AAN DE IJSSEL

Nieuwbouw en reparatie
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

Scheepswerf A. v. d. W erf!
Onderhoud en reparatie  
van schepen

D O E S B U R G  - T E L E F O O N  0 8 3 3 4 - 2 2 7 5

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN 

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

A lle  transporten te  w a te r

N.V. Scheepswerf G. Bijlsma en Zoon

De deftigste en w aardigste  
frac tie
'T'waalf jaar, nadat baron De Vos van Steenwij k 

zijn requisitoir had gehouden tegen het Neder
landse Parlement, zoals dat als gevolg van de even
redige vertegenwoordiging was samengesteld, 
kwam deze rede in de Eerste Kamer weer aan de 
orde.
Voorzitter was toen: baron De Vos van Steenwijk. 
En hij hield de teugels strak. Vooral, omdat onder 
de leden nu ook NSB-ers werden geteld, de heren 
Von Bönninghausen, De Rijke en Van Vessem. Een 
van deze leden kreeg een terechtwijzing: u is hier in 
fatsoenlijk gezelschap. Een andere keer: Hier ben ik 
uw leider.
Nu kwam op 18 januari 1938 de voorgestelde gronds- 
wethérziening aan de orde. Het voorstel had niet 
veel om het lijf. Het kabinet had voorstellen gedaan 
van veel verdere strekking, o.a. dat revolutionaire 
volksvertegenwoordigers van hun lidmaatschap ver
vallen zouden kunnen worden verklaard en dat de 
parlementaire onschendbaarheid niet zou gelden, als 
een lid zich in de Kamer schuldig maakt aan oprui
ing of aan schending van geheimen. Maar die voor
stellen hadden de vereiste tweederde meerderheid 
niet gehaald in de Tweede Kamer en kwamen dus 
in de Eerste Kamer niet aan de orde.
Gelukkig maar, zo redeneerde de heer Van Vessem 
„Want men kan het wel ontkennen, maar die voor
stellen waren gericht tegen de NSB. En men moet 
niet doen, alsof zij de waardigheid van het Parle
ment in gevaar zouden brengen. Als die waardig

heid in gevaar was, dan was dat al lang geleden zo. 
Immers in déze Kamer is namens de „deftigste en 
waardigste fractie”, die van de CHU, twaalf jaar ge
leden al op krasse wijze gesproken over het Parle
ment. Bij monde van ons geacht medelid De Vos 
van Steenwijk”. En toen ging de heer Van Vessem 
zich vermeien in die rede van hem, die thans als 
voorzitter de teugels hield. Hij deed het met groot 
plezier en de heer De Vos van Steenwijk, die de 
NSB-ers niet de kans gaf één onvertogen woord te 
zeggen, kreeg alles, wat hij toen^aan lelijks had ge
zegd over partijbonzen, en over linkse Kamerleden, 
met grote zorgvuldigheid nog eens voorgeschoteld. 
Over de partijbonzen las de heer Van Vessem twee
ëndertig genummerde diskwalificaties voor uit de 
rede van de heer De Vos van Steenwijk: 1. „de han- 
digsten”, 2. „de intriganten”, 3. „de meest gewiek- 
steri”, 4. „de gladakkers” , 5. „politieke scharrelaars”,
6. „beunhazen”, enz. Op het rijtje af uit de rede 
overgenomen. En ook uit een deel van diezelfde re
de op 23 april 1924 had hij een groot boeket samen
gesteld, met name uit dat gedeelte, waarin de lin
kerzijde op de korrel werd genomen. O.a. dit citaat; 
„Nederland is toch geen Meerenberg, wij leven toch 
niet in een gekkenhuis” . Allemaal gesproken na
mens „de deftigste en waardigste fractie”. Door ons 
geacht medelid de heer De Vos van Steenwijk.
Het is begrijpelijk, dat sommige leden van de Eer
ste Kamer een zeker plezier hadden, toen de heer 
Van Vessem op deze wijze het verleden liet spreken. 
Maar het is zeer de vraag, of de voorzitter der Ka
mer het aardig vond. Maar in elk geval, ditmaal viel 
hij de heer Van Vessem niet in de rede om hem te
recht te wijzen.

W A R T E N A

OUDE EN 

NIEUW E CITATEN

Culpa
In de rubriek „Parlementaria”- in de Volkskrant ci
teerde Wandelganger (pseudoniem voor H. Faas) Ne
derlandse gedachten:
„In de Volkskrant schreef H. Huurdeman (pseudo
niem voor Nico Scheepmaker) iets over . . Het A.R.- 
partijblad Nederlandse Gedachten over H. Huurde
man (pseudoniem van H. Huurdeman) en Nico 
Scheepmaker pseudoniem van Hopper)” .
Aan het adres van de heren Huurdeman en Scheep
maker past een excuus.
En omdat in een ex-rooms-katholiek dagblad, de 
christen-radicale heer Faas — het pseudoniem is nu 
eindelijk eens goed vertaald, maar we weten niet of 
hij ook christen-radicaal is onder zjjn pseudoniem — 
ons de biecht voorhoudt gebruiken wij woorden, die 
ook in het kerklatijn voorkomen „maxima mea cul- 
pa”.

Een nieuwe lente
De voorzitter van de C.H.J.O., de heer Jac. Huysen, 
deed op de algemene vergadering mededeling van 
een belangrijke uitspraak van een lid van de C.H.U.; 
„Onze eigen jongeren, dat is ook al niets, dat zijn ook 
van die radicalen, ze zijn allemaal tegen Beernink en 
voor de pil” .
Die radicale C.H.-jongeren toch.
Het wordt echter wel anders, wanneer de pil van 
Beernink komt: de afschaffing van de opkomstplicht.

Vrouwenbond
In „Opinie” schrijft A. P. Schilthuis over de Vrou
wenbond — taak, positie enz. — van de P. v. d. A.: 
„In zekere zin vervult de Vrouwenbond een dubbel
rol: hij is een deel van de Partij van de Arbeid èn hij 
is een deel van de vrouwenbeweging, hiermee weer
spiegelend de dubbelrol van de vrouw: staatsburger, 
ev. deelnemend aan het arbeidsproces èn echtgenote- 
moeder-hulsvrouw. (In beginsel heeft ook de man wel 
een dergelijke dubbelrol, maar in de praktijk valt het 
accent voor hem heel anders dan voor de vrouw).
Het accent ligt meestal anders.
Een Spaans schrijver heeft eens beweerd „Wanneer 
mannen en vrouwen het eens worden, is het enkel 
in hun conclusies; hun redenen zijn altijd verschil
lend”.

Om het nu even heel mooi te zeggen, maken we ge
bruik van een uitspraak van de Duitse toneelschrijver 
Gralbe „Het hart van de man is de wereld, de wereld 
van de vrouw is het hart”.

Personeelsbeleid
Uit de rubriek „sociale snippers” — ditmaal gewijd 
aan de moeilijkheden van het personeelsbeleid — in 
het C.N.V.-blad „De Gids” dit citaat:
„Zó moeilijk is nu personeelsbeleid. Daar staat nie
mand van te kijken, want we lezen er vrijwel dage
lijks de gekste dingen van in de krant. De ene blun
der is al grover dan de andere. Meestal worden ze 
groter naarmate geldzucht in het bedrijfsbeleid een 
grotere rol speelt. Ook in Nederland zijn er lieden 
voor wie de jacht op geld blijkbaar de enige drijfveer 
is. Die leiden een bedrijf op de manier waarop Rein
der Zwolsman een Beha aan-Heyst.
P.S. voor het geval iemand ons wil vragen waarom 
we Zwolsman er nou zo nodig weer bij moeten halen, 
laten we nu even Reinder zelf aan het woord. Hij zei 
over zijn eigen mentaliteit:
„Ik zal er geen traan om laten als Amsterdam na 
eventuele verkoop van Carré een bekend theater ver
liest. Het kan ons niets schelen wat er na verkoop 
met het pand gebeurt. Het belangrijkste is dat wij er 
een goede prijs voor krijgen” .
Eigenlijk is dit niets nieuws. Op dezelfde manier heeft 
de heer Zwolsman al eerder hele bedrijven om zeep 
gebracht. Omdat ze als bouwgrond of fabriekspand 
meer opbrachten dan als bedrijf waarin mensen wer
ken” .

Ontploffen
Prof. dr. P. J. ter Hoeven verdedigde deze week in het 
perscentrum „Nieuwspoort” te Den Haag de volgende 
stelling;
„Ondanks de verwarrende hoeveelheid gebeurtenis
sen van de laatste jaren zijn misschien toch enkele 
grote lijnen te trekken. Het laat zich vooreerst aan
zien dat meer zal veranderen ten aanzien van de 
partijprogramma’s dan ten aanzien van de partij- 
indeling. De programma’s, niet de partijen ontplof
fen”.
De één wil dit, de ander dat laten ontploffen. Als alle 
pro-ontploffers gelijk krijgen blijft er niets over, da» 
de „puinhopen” na de ontploffing.
Geen wenkend perspectief ! ! !
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DISCUSSIE
OVER
HET
KIESSTELSEL
^egen die Indeling van het land 

” in twaalf districten, waarbin
nen wel lijstverbinding mogelijk is, 
maar waarbij lijsten uit verschil
lende districten niet mogen wor
den verbonden, heb ik hoogst ern
stige bezwaren. Ik hoop, dat het 
ons bespaard zal blijven, dat de 
ARP daaraan ooit baar medewer
king verleent. Want afgezien van 
meer fundamentele bezwaren 
geldt het bezwaar, dat we op deze 
manier een o n g e h o o r d e  en 
o n b e h o o r l i j k e  b e v o o r d e 
l i n g  k r i j g e n  v a n  de  g r o o t -  
s t e p a r t i j e n .  Wanneer de KVP 
en de PvdA proberen een stap te 
doen in d e  r i c h t i n g  van het 
tweepartijenstelsel door zulk een 
bevoordeling, dan kunnen zij niet 
beter doen, dan samen dit plan te 
steunen. 2ij stimuleren dan de 
groei naar dat tweepartijenstelsel 
en bereiken alvast, dat de eigen 
partij er ongemeen wel bij vaart”.
Bovenstaande ontboezeming van de 
heer H. Algra is te lezen in het maart
nummer van A.R. Staatkunde. Hij heeft 
het dan over het interim-rapport „Ka
binetsformatie en kiesstelsel, dat in het 
februari-nummer van A.R.S. werd ge
publiceerd. In Nederlandse Gedachten 
van 23 maart j.1. werd een uittreksel 
van dit rapport opgenomen. Het rap
port is overigens ook afzonderlijk ver
krijgbaar bij het bureau van de A.R. 
Partij voor de prijs van ƒ0,75 (bij voor
uitbetaling te storten op giro 89673 tm.v. . 
de A.R. Partijstichting te Den Haag). 
Wordt in het commissie-rapport een 
wijziging van het kiesstelsel bepleit: in
deling van ons land in twaalf zelfstan
dige kiesdistricten, de heer Algra voelt 
er — zie hef citaat — niets voor. Aan 
de hand van enkele berekeningen wijst 
hij er op, dat een beperkt aantal dis
tricten (12 i '-  x8) leidt tot een enorme 
bevoordeling van de beide grootste par
tijen.
In menig opzicht is het onzeker, wat 
een opdeling in een aantal zelfstandige 
districten zal, opleveren, behalve bo
venmatige winst voor de grootste par

tijen, die elkaar zeker zullen weten te 
vinden om-,die voordelen ook verder uit 
te buiten.
De kleine fracties zullen grotendeels 
vernietigd worden, wanneer men maar 
vasthoudt — ook bij een districtenstel
sel — aan de drempel van eenmaal de 
kiesdeler en het stelsel van de grootste 
gemiddelden.
De schrijver is het er wel mee eens, dat 
een zuiver stelsel van evenredige ver
tegenwoordiging aan kleine partijen 
meer kans geeft. „In die zin kan men 
stellen, dat de zuivere evenredige ver
tegenwoordiging het ontstaan en het 
voortbestaan van kleine partijen be
vordert”.

Drempel
In verband hiermee komt de schrijver 
öp een eventuele verhoging van de 
drempel tot 5 “/o, zoals die thans in 
West-Duitsland geldt. Geconcludeerd 
wordt, dat ook zo’n drempel werkt in 
het voordeel van de grote partijen. De 
heer Algra signaleert, dat men er in 
socialistische kring — ir. H. Vos in de 
Eerste Kamer — niet afkerig van is om 
via een gewijzigd kiesstelsel te streven 
naar een tweepartijenstelsel,
De schrijver betwijfelt of enig distric
tenstelsel in Nederland tot een twee
partijenstelsel zal leiden, omdat de par
tijen in ons land op een wereldbeschou
wing zijn gebaseerd.
De schrijver van het artikel, dat de titel 
meekreeg „Bijdrage ter discussie” — 
meent, dat de samenstellers van het rap
port willen: 1. opruiming van alle kleine 
partijen; 2. een ongemene versterking 
van de grootste partijen.
In het rapport wordt tegen de kleine 
partijen o.a. aangevoerd, dat zij van 
geen werkbaar compromis willen weten 
en dat hun optreden gemakkelijk een 
overwegend negatief karakter krijgt. 
De heer Algra wijst er op, dat deze par
tijen inderdaad een brok radicaliteit 
naar links en naar rechts vertegen
woordigen, dat zij uitgaan van begin
selen, die fundamenteel een eigen ka
rakter hebben.

Niet ideaal
In.aansluiting hierop zegt dé auteur: 
„Ik wordt waarschijnlijk door sommi

gen in de ARP niet tot de bij uitstek 
radicalen gerekend, maar ik heb vol
doende begrepen en ervaren van de 
kracht der radicaliteit in de politiek, 
om geen partijen te willen weren, om
dat zij werkbare compromissen niet ge
makkelijk aanvaarden. Een generale op- 
opschuiving naar het midden door het 
elimineren van deze radicalen vind ik 
allerminst ideaal voor de parlementaire 
democratie” .

Tegen de gedachte, dat er terwille van 
een nieuwe duidelijkheid een nieuwe 
constellatie moet komen — het woord 
polarisatie wordt in verband hiermee 
gebruikt — verzet de heer Algra zich. 
Schrijver heeft begrepen, dat er een al
gemene gerichtheid naar twee polen 
moet komen. Aan welke polen denkt 
men! Het komt niet duidelijk tot uiting. 
Wel concludeert hij, dat een politieke 
polarisatie gunstig zal zijn voor P.v.d.A. 
en K.V.P. Schrijver heeft „voorlopig 
nog meer op met een A.R.P., die uit 
eigen beginsel zelfstandig een duide
lijke weg zoekt en gaat” .

Geleide democratie ,
Ook het door de commissie geschetste 
model voor de werking van de parle
mentaire democratie kan niét op in
stemming van de schrijver rekenen.
Hij zegt er over:
„De bedoeling is, dat er een geleide 
democratie komt doordat de wetgever 
zodanige maatregelen treft, dat het 
parlementaire stelsel beter overeen
komt met het gewenste model.
Mijn anti-revolutionaire vrijheidszin 
komt daartegen in verzet, al weet ik 
wel, dat allerlei vernieuwingsdrang se
dert de bevrijding zich richt op een re
gulering, en zo nodig een beheersing 
van de massa door een élite en door 
een verlichte, progressieve wetgeving.
De pogingen om het volksinitiatief uit 
te schakelen bij het omroepbestel, om 
dat bestel daarna in handen te spelen 
van de geselecteerden, was een van de 
meest krasse voorbeelden” .

Tegen de polarisatie somt de heer Algra 
vier bedenkingen op:
a. Welke polarisatie zal het worden? 
Dat is af wachten; het blijft een avon
tuur;
b. De blokken zullen massaler wor
den en minder beweeglijk. De A.R.P. 
zal in een van de blokken terecht ko
men en steeds minder kans krijgen haar 
eigen markante gezicht te vertonen;
c. Met twee grote machtsblokken kan 
men beleven, dat ze zeer scherp tegen
over elkaar staan en meer een machts
strijd dan een principiële strijd voeren, 
of dat zij uit berekening een huwelijk 
met elkaar sluiten;
d. Het is mogelijk, dat er één machts
blok komt en een verdeelde oppositie. 
Terloops maakt de schrijver enkele op
merkingen over het standpunt, dat de 
A.R.P. in 1917 ten aanzien van de even
redige vertegenwoordiging innam. Het 
werd toen con amore aanvaard.
Vervolgens gaat de heer Algra nog in 
op hetgeen in het rapport van Georges 
Burdeau, over rèpreséntatie is geci
teerd. Körtheidshalve mogen wij ech

ter hierover verwijzen naar het artikel 
zelf.
In een volgend artikel in A.R.S. zal de 
heer Algra als bijdrage tot de discussie 
zijn kritiek formuleren tegen de verkie
zing van een kabinetsformateur.

Gedocumenteerd antwoord
U kunt overigens in het maart-num- 
mer van A.R.S. nog meer lezen. Zo 
geeft de heer P. F. van Herwijnen een 
uitstekend gedocumenteerd antwoord 
op een vraag, die af en toe het nodige 
stof doet opwaaien:
„Wanneer en naar aanleiding van wel
ke gebeurtenis heeft dr. H. Colijn zijn 
radiorede uitgesproken, welke eindigde 
met het inmiddels berucht geworden 
slot: „U kunt dus rustig gaan slapen”? 
Veelal wordt aangenomen, dat Colijn 
deze woorden sprak met betrekking tot 
het akkoord van München in 1938. Is. 
dat juist?”

Boeken
Tenslotte wordt een tweetal boeken be
sproken.
Prof. mr. I. A. Diepenhorst wijdt onge
veer zes pagina’s aan „Democratie an
no 1967”. Dit boekje bevat de refera
ten van prof. dr. H. A. Brasz, prof. dr. 
H. Da;udt, prof. dr. Sj. Groenman en 
prof, dr. P. J. A. ter Hoeven, gehouden 
op een congres over het wel en wee der 
democratie.
De recensent zegt er o.a. dit van. „In 
kort bestek behandelt dit werkje veel” . 
Centraal'staat de psychologische onte
vredenheid over het staatkundig leven 
zonder dat de auteurs wezenlijke reden 
zien voor somberte.
Dr. G. van Roon bespreekt „Een ophit
send geschrift” van H. de Vries m.m.v.
H. Biersteker en B. van Kaam. Hij 
noemt het boek waardevol en belang
wekkend.
Voor hen die zich op A.R. Staatkunde 
willen abonneren nog dit: Het blad 
verschijnt in maandelijkse afleveringen. 
Uitgever is J. H. Kok N.V. te Kampen. 
De abonnementsprijs bedraagt ƒ 8,73 
per jaar;̂  een studentenabonnement 
kost ƒ 6,75.: Voor losse nummers betaalt 
u ƒ ! per stuk.
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G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Mr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton-
kens-Kaajan.
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en administratie:
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waarbij ze haar mening geeft over een 
aantal punten, waarop velen zich dik
wijls vergissen. Zonder hiervan iets af 
te doen graag echter een aanmerking. 
Mede door de introductie van drs. J. P. 
Feddema ben ik er van overtuigd, dat 
de term „inclusief denken” niet past bij 
de gedachtegang in het artikel. Hij 
schrijft dat recente ontwikkelingen aan
leiding geven om te gaan spreken van 
een revolutionaire versnelhng van de 
geschiedenis. Men vraagt zich af of deze 
opmerking juist is. Computers zijn in 
feite net zo stom als de „ja-knikkers” 
in Drente, hoe groot men ze ook maakt; 
ze zijn bepaald niet origineel, laat staan, 
dat ze verantwoordelijkheid zouden 
kunnen dragen. Doorslaggevend is het 
gebruik, dat de mens er van maakt, 
hetgeen tevens geldt voor de boekdruk
kunst, de radio, het buskruit, de atoom
kracht, de ruimtevaart en wat er verder 
allemaal uitgevonden is en nog ontdekt 
zal worden. Maar nogmaals: wanneer 
het artikel in feite een pleidooi is om 
gezond en logisch te blijven denken, dan 
ben ik het er van harte mee eens en wie 
hierover reeds op 21-jarige leeftijd haar 
gedachten op papier zet verdient niet 
alleen een compliment maar mag zeer 
zeker óok worden gestimuleerd!

■^RAAG wil ik ditmaal — mede naar 
aanleiding van het nummer van 20 

april jl. — beginnen de redactie te 
complimenteren met het feit, dat de 
inhoud van N.G: de laatste tijd duidelijk 
verbetert. Zonder de anderen te kort 
te doen is de opmerking, dat het artikel 
van prof. mr. I. A. Diepenhorst het 
lezen waard is, op zijn plaats.

Bepaald leuk en constructief is het ini
tiatief van mejuffrouw W. Konijn,

Slootdorp. Ir. E. Lagerweij.

N.V. Rederijen 
Haringhandel
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CENTRALE
VERGADERINGEN

WIJ KOMEN 
BIJEEN
Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verscbillende delen van het land wor
den gehouden.
Ditmaal dè volgende:
• Het Centraal Bestuur van A.R. Kies

verenigingen te Eindhoven belegt 
donderdag 9 mei een vergadering 
voor de vijf kiesverenigingen.
De plaats van samenkomst is Hotel 
De Cocagne, Van Eyckzaal (z(j-in- 
gang). Ten Hagestraat, Eindhoven. 
Aanvang 20.00 uur.
Mr. B. W. Biesheuvel, voorzitter van 
de A.R. Tweede Kamerfractie, zal 
spreken over „Partijvernieuwing en 
samenwerking tussen partijen”. 
Belangstellenden zijn van harte wel
kom.

• De Statencentrale Harderwijk belegt 
op dinsdag 14 mei een vergadering 
in hotel ,,'t Vosje” te Nunspeet. 
Aanvang 20.00 uur.
Spreker de heer R. Gosker uit Zwolle 
over: „Het interimrapport van de 
„Groep van achttien”.

• Het Provinciaal Comité van A.R. 
Kiesverenigingen in Zeeland houdt 
zaterdag 11 mei haar jaarvergadering.

De plaats van samenkomst is „De 
Schakel”, Bachtenstene te Middel
burg.

Aanvang morgenvergadering 10.30 u. 
Aanvang middagvergadering 14.00 u. 
In de morgenvergadering bespreking 
van het interimrapport van de „18”. 
In de middagvergadering spreekt drs. 
R. Zijlstra, lid van de Tweede Kamer 
over „De politiek vandaag”, waarna 
discussie mogelijk is.

Beide vergaderingen zijn toegankelijk 
voor leden van de kiesverenigingen. 
De middagvergadering is ook voor 
belangstellenden vrij toegankelijk.

VAN L E E U W E N  B U IZ E N  
Z W U N D R E C H T

Voor adviezen en inlichtingen omtrent:
^  geldleningen en hypotheken 

financiering van auto’s, caravans 
en boten
verzekeringen , (er zjjn gunstige 
voorwaarden voor overheidsper
soneel)
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dat doet u door het lezen van

NEDERLANDSE GEDACHTEN
Via de actie „Een op vier” willen wij graag 
dat meer mensen ons blad gaan lezen.
U kunt daaraan meehelpen door abonnees 
te werven. Voor uw medewerking krijgt u 
een aardige attentie.

iilgii:
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1500
De actie „Eén op vier” heeft tot nu toe 
1500 nieuwe abonnees opgeleverd. Dat 
betekent, uitgaande van 15000 abonnees

aan het begin van dit seizoen, een winst 
van 10 procent. Ongetwijfeld een mooi 
resultaat, maar het zou niet verstandig 
zijn 1500 als eindgetal te handhaven. Er 
moet nog iets gebeuren. Lees pagina 2.

Buitenlandse
politiek
De mogelijkheden en de grenzen van de 
Nederlandse buitenlandse politiek waren 
onderwerp van gesprek op de bijeenkomst 
van de Nederlandse equipe van de 
Europese Unie van Christen-Democraten, 
vorige week in Scheveningen. Voor een 
verslag, zie pagina 4.

A.R. vrouwen
Het A.R. Vrouwencomité heeft de voor
jaarsvergadering achter de rug. Een 
verslag staat op pagina 5.

Onenigheid in Delta
Na het verschijnen van het rapport over 
de zeehavenontwikkeling in Zuidwest 
Nederland is er in de Delta nogal wat 
rumoer ontstaan. Rotterdam, één van de 
vijf partners in het overleg, wil Voorne en 
Putten in de beschouwingen betrekken. 
Het rapport stelt dat Voorne en Putten 
ongerept moeten blijven.
Op pagina 6 en 7 gaat de heer M. H. L. 
Weststrate in een tweede artikel in op de 
reacties die er kwamen op het „groene 
boekje”.

Reclassering
Het antwoord op de vraag wat een reclas- 
seringsambtenaar is luidt nog dikwijls: Dat 
zijn lieden die boeven baantjes bezorgen. 
Niets is minder waar. Lees daarom pagina 
9, waar de heer S. Landheer schrijft over 
de reclassering in ons land. De heer Land
heer, directeur van de Stichting Gerefor
meerde Jeugdraad van Groot-Den Haag, 
was tien jaar werkzaam bij het rijksasiel 
voor psychopaten „De Kogelenberg” in 
Den Haag en vier jaar bij de Prot. Chr. 
Reclasserings Vereniging afd. Den Haag.

P olitiek  dichterbij
Wat speelt er allemaal een rot in het 
politieke bedrijf 7 Een vraag die velen zich 
stellen. Hoe u daar een antwoord op kunt 
krijgen wordt verteld op pagina 11, waar 
de boeken „De anatomie van Nederland” 
van J. V. d . Berg, en „Het Nederlandse 
parlement” van dr. E. van Raalte, Worden 
besproken.

CONCENTRATIE 
BINNEN DE 
DAGBLADPERS 
VERDIENT DE 
AANDACHT
DOOR DR. E. DIEMER

Het is lange tijd zo geweest, dat 
er in de dagbladpers over al> 
lerlei zaken te lezen was, maar 

weinig of niet over de dagbladpers 
zelf. Dat is anders geworden. De 
kranten zelf zyn „nieuws” gew’or- 
den. In verschillend opzicht.
Om een voorbeeld te noemen, heeft 
de vraag aan actualiteit gewonnen 
of, in het algemeen gesproken, de 
pers haar functie op een verant
woorde w'ijze vervult. Daarover 
heerst soms bezorgdheid. Ik heb - 
al hebben ze het vertolkt op een 
wijze die aanleiding moest geven 
tot kritiek - van die bezorgdheid 
ook iets teruggevonden in het pro
test van een deel der Duitse stu
denten.

Twee lijnen
Het mag bekend heten, dat de plaats 
die met name ook bij ons de dagblad
pers zich heeft verworven het resultaat 
is van een ontwikkeling die zich over 
een langere periode uitstrekt.
Vóór de Franse omwenteling zien we 
bij ons twee lijnen; de ene is die van 
de koopmansbrieven die de koopman 
informatie willen verschaffen over de 
graad van stabiliteit in de landen waar
mee men handel wil drijven — de an
dere lijn is die van het pamflet waarin 
het geprangde gemoed zich uit.
Beide lijnen komen samen bij de Franse 
revolutie en we bespeuren dan een sa
mengaan van de twee elementen die 
ons sedertdien in de pers vertrouwd 
zijn: het nieuws (de koopmansbrief) en 
het commentaar (het pamflet).

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (1100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

Al 66 jaar drukkers
voor bedrijven en organisaties
in Benelux.

BIJ KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 2000

schrijfmachines
OOK TEL- EN REKENMACHINES 
BRANDKASTEN GROTE SORTERING

De Clerqstraal 11, tel. 020-123111. Amsterdam 
ZUIweg 53, celeroon 023-20018. Baartem 
Laan van Nieuw Oosl-Indië 12. Den Haag

Dr. E. Diemer
Hoofdredacteur van het Rotterdammer- 
kwartet

Vooral echter de negentiende eeuw is 
voor de ontwikkeling van het perswezen 
van betekenis geworden. Die eeuw ook 
heeft ertoe bijgedragen, dat vele kran
ten aanvankelijke bindingen hadden 
met politieke partijen, ja instrumenten 
werden in de politiek. Voor heel de 
Nederlandse pers ligt ook deze periode 
achter ons — de politieke partijen zijn 
in onze dagen voor de functies waarme
de ze destijds de pers belastten aange
wezen geraakt op de eigen weekblad
pers, ongetwijfeld trouwens het daar
voor het best passende middel.
De dagbladpers zelf is zich meer en 
meer gaan toeleggen op het verschaffen 
aan de lezer van die actuele en algeme
ne informatie zonder welke de mens 
van deze tijd het al niet meer stellen 
kan. Met andere woorden: de pers is in 
dit opzicht onmisbaar geworden, heeft 
— anders uitgedrukt — zichzelf onmis
baar gemaakt.

Bezorgdheid
De bezorgdheid, waarop ik hierboven 
doelde en die soms blijkt, hangt met 
deze bereikte situatie samen. Kan, zo 
luidt dan de vraag, kan de pers wer
kelijk geacht worden te voldoen aan 
haar belangrijke taak? Want aan iets 
dat onmisbaar geworden is, waarvan 
men zich dus afhankelijk weet, daaraan 
wil men terecht ook eisen stellen.
Met andere woorden: het komt aan op 
een gezonde, goed functionerende pers.

Nu is uiteraard moeilijk aan te geven, 
of en in hoeverre in bepaald land, het 
onze in de eerste plaats, de pers kan 
geacht worden gezond te zijn. 
Begrijpelijk is het, dat men in ons land, 
met zijn geschakeerde bevolking, altijd 
een element van een gezonde pers heeft 
gezien in een rijke schakering binnen 
die pers. Op deze wijze kregen en krij
gen levens- en maatschappijbeschou
wingen een passende kans. Op deze wij
ze ook werd en wordt de lezer — de 
consument dus — in de gelegenheid 
gesteld een keuze te maken.
Welnu, deze geschakeerdheid is het die, 
niet anders dan in andere vergelijkbare 
landen, al gedurende enige tijd ook bij 
ons veren moet laten. Dat is een gevolg 
van de financieel-economische toestand 
waarin het perswezen is komen te ver
keren. '

De oorzaken zijn bekend. Het perswe
zen is toch reeds in sterke mate con
junctuurgevoelig, en dit temeer nu 
sinds jaar en dag van de beide inkom
stenbronnen — advertenties en abonne
menten — het advertentiewezen. weer 
als geheel genomen, twee derde deel 
te dragen heeft, tegen de abonnementen 
slechts één derde. Dus als de adverten
ties een inzinking vertonen, laat het 
gevolg zich gemakkelijk raden. Dan zijn 
pogiPgen tot toenadering geboden, die 
niet zelden het karakter zullen drageo 
van concentraties en fusies.

Concentraties
Overigens is wel duidelijk, dat men ook 
over een verschijnsel als dat van de 
concentraties — zoals dat tegenwoor
dig heet — „genuanceerd” behoort te 
denken. Een alomvattend oordeel, tenzij 
in zeer vrijblijvende bewoordingen, is 
niet doenlijk.
Zo kan men zich stellig vormen van 
concentratie of — zachter uitgedrukt — 
samenwerking denken, waarvan het 
voornaamste gevolg kan zijn een ver
sterking van de situatie. Ik herinner aan 
wat ik schreef over de belangrijke ta
ken van de pers in deze tijd. Tot die 
taken zal niet spoedig elke krant op 
eigen kracht opgewassen mogen heten. 
Nu reeds kwamen belangrijke sectoren 
binnen de Nederlandse pers niet altijd 
in genoegzame mate toe aan een vol
doende omvattende informatie — men 
denke aan een eigen berichtgeving uit 
het buitenland, in de tegenwoordige 
verhoudingen toch zeker een redelijk 
ding. Het is bepaald niet uitgesloten, 
dat .samenwerking tussen bladen in dit 
opzicht tot betere informatie kan lei
den.

Vervolg op pag. 8
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1500 
NIEUWE 
ABONNEES

rpiJDENS de landelijke abonnee- 
werfactie „Eén op vier” voor 

ons weekblad „Nederlandse Ge
dachten” zijn nu reeds 1500 nieuwe 
abonnees gewonnen. Dat is een 
aantal waar wij terecht verheugd 
over mogen zijn. Uitgaande aan het 
begin van dit politieke werkseizoen 
van een aantal abonnees van 15.000 
is er nu dus sprake van een winst 
van 10 %.
Ook dit is een cijfer. Het laat één 
facet zien van de werkelijkheid, 
waarmede wij te maken hebben. 
Aan de realiteit zitten vele kanten 
en men kan dan ook met allerlei 
cijfers werken. En men moet dat 
dan ook doen. Anders krijg je nu 
eenmaal geen goed. geen objectief 
beeld van de werkelijkheid.
En daarom mag men zien dan, even
eens terecht, afvragen of dit nu het 
eindcijfer zou moeten zijn. Wij hebben 
de neiging om te zeggen; neen, dat is 
niet verstandig en dat is ook niet nodig. 
Immers, hoe meer abonnees, hoe meer 
informatie bij de mensen en hoe brede
re meningsvorming in de partij. Boven
dien: als er zoveel abonnees geworven 
konden worden, dan kunnen er onge
twijfeld nog meer bi, komen. En waar
om zouden wij nog-niet-abonnees niet 
uitnodigen ook ons weekblad „Neder
landse Gedachten” te gaan .ezen. Im
mers, zij zullen er geen spijt van be-- 
hoeven te nebben.
Ons politieke weekblad is het grootste 
partijpolitieke weekblad zonder binding 
ervan aan het lidmaatschap van de par
tij. Dat zal toch ook één van de dingen 
kunnen zijn, welke als abonnees te win
nen leden ;èn niei-leden) iets zullen zeg
gen. Een partijblad heeft niet zoveel 
abonnees als daar niets in zit.
Daarom mede doen wij nog eens op
nieuw een beroep op alle besturen van 
kiesverenigingen, Statencenti ales en 
Kamercentrales om aan de abonneewer- 
ving in de komende weken nog een 
flinke stoot vooruit te geven. En dat 
vragen wij gaarne rnede ook aan al onze 
abonnees.
Hoe is nu de stand in het land. Hoe 
zijn de nieuw gewonnen aantallen abon
nees verdeeld over de achttien Kamer-

W  arenhuizen boinv
N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Voskamp en Vrijland
Telefoon 01748-3921* - Postbus 30 
s-GRAVENZANDE

centrales, de grote regionale verbanden 
van onze partij. Het hierbij geplaatste 
overzicht geeft u daarvan een onge
twijfeld interessant beeld.
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Kamercentrale u
a

uVGk s
sA fi cn

T. Dordrecht 124 ( 1) 144 20
? Leeuwarden 100 ( 5) 136 36
O. Assen 93 ( 7) 134 41
4. Groningen 98 ( 6) 129 31
5 Zwolle 106 ( 4) 127 21
6. Leiden 110 ( 3) 121 11
7. Arnhem 112 ( 2) 120 8
8. Utrecht 87 ( 8) 109 22
9. Haarlem 63 ( 9) 83 20

10. Amsterdam 54 (11) 76 22
11. Middelburg 63 (10) 72 9
12. ’s-Gravenhage 49 (13) 61 12
13. ’s-Hertogenbosch 50 (12) 55 5
14. Rotterdam 45 (14) 53 8
15. Den Helder 37 (15) 43 6
16. Nijmegen 25 (16) 27 2
17. Tilburg 22 (17) 25 3
13. Maastricht 4 (18) 4 —

Buitenland 5 7 2

1.247 1.526 279

F r ie s la n d  steeg
Er is dus weer heel wat gebeurd. De
Kamercentrale Dordrecht staat welis-

PARTIJ 
IN DE 
ETHER
WOENSDAG 8 mei sprak prof.

dr. W. Albeda, lid van de Eer
ste Kamer voor de radio.
Zijn toepsraak ging over de tweede 
Wereldhandelsconferentie, die in 
februari en maart in New-Delhi is 
gehouden.
Die conferentie was geen succes. 
Hieronder volgen twee citaten uit 
de toespraak van prof. Albeda.
De complete tekst is verkrijgbaar 
op het A.R. Partijbureau, Dr. Kuy- 
perstraat 3, Den Haag.

'pijdens de vergadering van de We- 
” reldraad van Kerken, die in 1967 in 
New Delhi werd gehouden is scherp 
geformuleerd wat er achter die afwij
zende houding der rijke landen zit. Wij 
leven op een kleine dichtbevolkte pla
neet, Door de moderne communicatie
middelen wonen we zo dicht bij elkaar, 
dat we aan eikaars problemen niet ont
komen.
Tweederde der wereldbevolking be
schikt over IS"/» van de wereldproduk- 
tie. Naast landen met een inkomen per 
hoofd van ƒ 10.000,— zijn er landen, 
waar men met ƒ 150 per hoofd per jaar 
rond moet komen.

waar nog steeds aan de top, maar Fries
land, de Kamercentrale Leeuwarden is 
gestegen van de vijfde naar de tweede 
plaats. Het werd overigens natuurlijk 
wel tijd dat daar tets gebeurde. Dat de 
kleine Kamercentrale Arnhem duikelde 
van de tweede naai de zevende plaats 
is bepaald niet oneervol. Het is een in 
verhouding niet zo’n grote centrale.
Wanneer wij weer eens andere cijfers 
(in verhouding tot ledentallen en aantal 
kieeverenigingén) voor het voetlicht 
brengen, dan zal blijken, dat de Ka
mercentrale Arnhem het er goed heeft 
afgebracht.
Inmiddels steeg de Kamercentrale As
sen vier plaatsen, van de zevende naar 
de derde. Friesland moet nog steeds op 
z’n hoede zijn. Het verschil is miniem 
en vooral: de Kamercentrale Leeuwar
den is veel groter dan de Kamercentrale 
Assen.
De Kamercentrale Groningen steeg van 
de zesde naar de vierde plaats. Dat 
werd eveneens tijd. Met een zeer klein 
verschil moest de Kamercentrale Zwol
le nu de vierde plaats aan Groningen 
laten. Men mag benieuwd zijn of Zwolle 
met dé vijfde plaats genoegen zal blij
ven nemen.
De kamercentrale Leiden zakte van de 
derde naar de zesde plaats. Was dat 
nu nodig geweest? Enfin, wij hebben het 
nog niet over de eindstand. Daarvoor 
habben wij nog een aantal weken de 
tijd.

De arme landen zijn zo arm omdat hun 
landbouwproduktie te gering is en te 
eenzijdig, terwijl hun industrie niet of 
nauwelijks van de grond komt De we
reldhandel is zo georganiseerd, dat een 
vergroting der landbouwproduktie in de 
ontwikkelingslanden eer tot lagere 
prijzen dan tot hogere opbrengsten leidt. 
Landbouwprodukten uit arme landen 
doen slechte prijzen. Ze brengen winst 
op aan de handel der rijke landen, wor
den vervoerd door schepen uit rijke 
landen en zijn onderweg verzekerd door 
de assurantiemaatschappijen der rijke 
landen. Ze worden getroffen door in
voerbeperkingen en hoge invoerrechten 
der rijke landen en in vele gevallen 
wordt de consumptie ervan nog afge
remd door hoge indirecte belastingen. 
Industrieprodukten uit deze landen on
dergaan hetzelfde lot.
Men mag uiteraard niet voorbij zien 
aan het feit, dat het ontwikkelingspro
ces vooral een zaak is van de interne 
structuur der arme landen. Zij moeten 
door de ontwikkeling van een andere 
levenshouding, door de opbouw van een 
andere maatschappelijke structuur, door 
betere kennis en door de beschikking 
over meer kapitaal hun economie ont
plooien.
Het is echter duidelijk, dat dit proces 
van economische opbouw door onze eco
nomische wereldorde eerder belemmerd 
dan bevorderd wordt. Wat nodig is, is 
dat er een economisch beleid komt op 
wereldniveau. Een beleid dat geïnspi
reerd wordt door een visie op het alge
meen belang der mensheid en niet door 
het nationale belang van de rijke lan
den van Oost en West, die over de mi
litaire en de economische macht be
schikken” .

■^atuurlijk moet men er begrip voor 
'  hebben, ‘dat nationale regeringen 

tijdens deze conferentie voor moeilijke 
beslissingen stonden. Dat sommige voor
stellen der ontwikkelingslanden gevol
gen zouden hebben, die voor hen niet 
geheel te overzien waren.

De Kamercentrale Utrecht bleef gelijk; 
de achtste plaats. Ook daar kan nog wel 
iets gebeuren, evenals in de Kamer
centrale Haarlem, waar men nog ni€t 
meer heeft weten te bereiken dan een 
negende plaats op de lijst.
De Ka:nercentrale Amsterdam heeft 
haar positie weer iets verbeterd; stij
ging van de elfde naar de tiende plaats; 
de beste van de drie grote steden in 
deze abonheewerfactie.
De Kamercentrale Middelburg zakte een 
plaats. Daarentegen steeg ook de 
Kamercentrale ’s-Gravenhage een 
plaats. De kleine Kamercentrale ’s-Hér- 
togenbosch moest een kleine achteruit
gang accepteren.
De Kamercentrale Rotterdam hand
haaft zich op het lage niveau van plaats 
nummer veertien. Ook de Kamercen
trales Den Helder, Nijmegen, Tilburg en 
Maastricht zagen hun posities onver
anderd blijven.

N o g  e v e n  ie ts  d o e n
Wanneer wfj nu het totaalbeeld bekij
ken, dan blijven wfi verheugd over het
geen bereikt is. Zien wja naar de 
afzonderlijke Kamercentrales, dan is de 
indruk aanwezig, dat er echt nog wel 
wat meer te bereiken is. Waar dat dus 
het geval is, is het zaak daarnaar te 
streven. Daarom op allen een beroep, 
er in de weken die voor ons liggen nog 
even iets aan te doen. Met grote be
langstelling zien wy het resultaat daar
van tegemoet.

Prof. dr. W. Albeda

Niet ontkend kan echter worden, dat de 
rijke landen van het Westen niet opge
wassen blijken te zijn tegen de roeping, 
die hun rijkdom hen op de schouders 
heeft gelegd. Het blijft noodzakelijk, 
dat allen die politieke verantwoordelijk
heid dragen in een rijk land, en daartoe 
behoren alle kiezers, luisteraars, zich 
voortdurend bewust zijn van twee fei
ten van de 20ste eeuw: de groeiende 
kloof tussen rijk en arm, en de onwil 
der rijken om de maatregelen te nemen, 
die hierin verandering kunnen brengen.
Voor Nederland kan gesteld worden, 
dat ons land zich in het algemeen ge
sproken positief heeft opgesteld. Graag 
hadden wij soms een nog wat hardere, 
wat agressiever houding van onze de
legatie gezien. Daartegenover staat 
uiteraard, dat ons land vooral via het 
lidmaatschap van de E.E.G. zozeer ver
vlochten is in de verkeerde wereld
structuur, dat wij zonder al te onge- 
loofwaardfg te worden, niet al te zeer 
voorop kunnen lopen. In de komende ja- 
ren zullen wij juist op het Europese 
vlak moeten tonen, dat de woorden door 
Nederland in New Delhi gesproken ge
meend waren”.
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* * Vrijheid en verscheidenheid

Als de bevryding wordt herdacht, komt altijd de 
vraag: wat heht u zich tijdens het verzet voorgesteld 
en is het ook voor u op een teleurstelling uitgelopen. 
Dr. Drees heeft ditmaal voor de t.v. daarover ook iets 
gezegd en daarhij ook Koningin Wilhelmina in het 
geding gebracht. Ook de Koningin verwachtte een 
verdwijnen van de oude verschillen en tegenstellin
gen, en een nieuwe eenheid gebaseerd op eensgezind
heid. De eensgezindheid, die in het verzet openbaar 
was geworden. Dr. Drees was in dat opzicht altgd 
minder optimistisch geweest. Hy wist wel dat ook 
dwars door het verzet verschillen liepen. Fundamen
tele verschillen. Het verzet ging t e g e n de nationaal- 
socialistische dictatuur.
Het was een strijd vó ó"r de geest e l i j ke  vry-  
he i d .  . r-it
In die geestelijke vrijheid komen de diepe verschillen 
in hun volle betekenis en consequenties naar voren. 
G e e s t e l y k e  vr ij heid be t e ke nt  p r i n c i -  
p i ë l e s t r i j d .
Alleen de massificatie kan die verschillen vervlakken; 
de dictatuur kan ze trachten te onderdrukken.

Dictatuur

Dr. Drees heeft er voor de t.v. met nadruk opgewe
zen, dat èn het fascisme èn het communisme een 
dodelijk gevaar zqn voor de vrqheid.
Want bei de  systemen zoeken hun kracht in de 
d i c t a t u u r .
Het communisme evenzeer als het nationaal-socialis-
me.
Wij zijn het met dr. Drees eens. En de actuele ver
halen, waarop we telkens stuiten, dat er op dit punt 
toch wel een groot verschil is tussen beide totalitaire 
systemen, zijn niet alleen feitelijk onjuist, ze zijn ook 
gevaarlijk.
Want het fascisme heeft harde klappen gehad en het 
communisme is militair sterker dan ooit.
Want het fascisme steekt hier en daar, meestal half 
vermomd, het gehavende gezicht weer buiten de 
schuilplaats, en het communisme heeft een miljard 
mensen volledig in zijn greep.

PARTIJ CONVENT 
25 MEI 1968

H et voorjaars-Partij Convent zal gehouden wor
den op zaterdag 25 mei a.s. Aanvang te 10.00 

uur voormiddag, te Utrecht.
De agenda vermeldt o.m. behandeling van de jaar
verslagen 1967 van het Centraal Comité, de ARJOS, 
de dr. A. Kuyperstichting en de Kamerfracties; een 
voorstel tot verhoging van de bijdrage aan de 
Kuyperstichting met f  0,50; goedkeuring van de 
voorgestelde wijziging van de statuten van de 
ARJOS; kandidaatstelling vacature voorzitter Cen
traal Comité —  tweetal Centraal Comité: 1. dr. A. 
Veerman, 2. dr. J. H. Jonker; bespreking van' de 
resuitaten van de ,,18” en de verder te volgen 
gedragslijn.
Op het partijsecretariaat zijn thans reeds weer ver
zoeken ontvangen om toegarigskaarten voor dit Partij 
Convent. Gezien het grote aantal aanvragen van de 
laatste jaren om het Convent te mogen bijwonen, is 
de volgende regeling getroffen:
a. Kaarten kunnen alleen worden aangevraagd door 
storting/overschrijving van ƒ 1,50 per persoon op 
postgirorekening 89673 van de A.R. Partij-Stichting, 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag, voor administratie
kosten. Koffie- en theebonnen worden u toegezon
den.
b. Op het betreffende giroformulier dient te wor
den vermeld ,,Partij Convent”, en naam en adres 
van de aanvrager.
c. Er dient rekening mee te worden gehouden, dat 
de postcheque- en girodienst pim. vier dagen nodig 
heeft om de storting/overschrijving te verwerken, 
zodat een tijdige storting/overschrijving noodzakelijk 
is. De laatste dag van storting/overschrijving kan 
dus uiterlijk 16 mei a.s. zijn.
d. U dient er rekening mee te houden, dat het 
aantal aanvragen groter kan zijn, dan de plaatsings
mogelijkheid, vandaar dat de storting/overschrijving 
geen garantie betekent dat u een plaats wordt toege
wezen.
Wilt u gebruik maken van de gemeenschappelijke 
koffietafel, dan dient u hiervoor f  4,-— extra te 
betalen, zodat het benodigde bedrag dan ƒ 5,50 per 
persoon bedraagt. Dit bedrag betreft een gedeelte
lijke betaling van de kosten.

ZONDER
POLITIEKE
KRACHT
IN het jaar 1930 maakte ik een congres mee 

in de Noordfriese stad 'Husum in Slefeswijk- 
Holstein, Husum, „die gratie Stadt am Meer”, 
de stad van Theodor Storm en diens romanti
sche verhalen.
Het was een tijd van politieke verwarring. Ter 
gelegenheid van het congres waren vele vlag
gen uitgestoken en sporadisch zag men daarbij, 
en dan alleen op sommige officiële gebouwen, 
een vlag van de republiek van Weimar: zwart, 
rood, goud.
Van beneden naar boven te lezen, zei de rector 
van het gymnasium: goud is het verleden, rood 
het heden en zwart de toekomst. Hij had van 
het gymnasium daarom naar de Pruisische vlag 
uitgestoken; en voorts waren er een aantal 
Sleeswijkse vlaggen: terwijl de r.k. kerk de 
pauselijke kleuren toonde en de Evangelische 
kerk met een eigen vlag uitkwam met een 
kruis. Die vlaggen-chaos was een symptoom 
van de grote politieke verwarring in Duitsland, 
een voedingsbodem voor het nationaal-socia- 
lisme.

Onder de Sleeswijkers was een sterk „onbehagen” 
over de politiek. Hun verhaal en hun klacht was, dat 
twee partijen samen de dienst uitmaakten, de macht 
en de baantjes verdeelden, nl. de socialisten en het 
Zenfrum. En dat betekende, al weer volgens die 
klacht, dat van streek tot streek telkens één partij 
de baas was, en heel globaal genomen in protestantse 
streken de socialisten en in roomse streken het Zen- 
trum. En samen in het Rijk.

T\IE klacht was niet helemaal zonder grond. In de 
”  republiek van 'Weimar kwamen telkens coalities 
aan het bewind, die meer de macht uitoefenden en 
deelden, dan dat zij samen naar een gemeenschappe
lijk beginsel een sterk beleid voerden.
Maar bij dit alles kon en moest de vraag worden ge
steld: waar staan de protestanten, de Evangelischen 
in de politiek?
Het antwoord moest merkwaardig zijn. In tegenstel
ling met de roomse kerk probeert de Evangelische 
kerk volkomen a-politiek te zijn. En de leden van de 
Evangelische kerk zien geen verband tussen hun be
lijdenis en hun politieke taak en roeping.
Er was slechts een kleine groep protestanten georga
niseerd in de Christelijk-sociale Volksdienst.
De woordvoerders van deze groepering betoogden met 
ijver, dat zij géén politieke partij wilden zijn, al na
men zij aan de verkiezingen deel en brachten het, 
voordat Hitler de macht overnam, tot 2.4“/o van de 
stemmen. De kernen van deze beweging zaten in Dar
men en in het wat piëtistische Württemberg. Maar 
de grote meerderheid van de reformatorisch gezinde 
christenen hield het maar met conservatieve en na
tionalistische groeperingen. Hun politieke geloof had 
zich jarenlang geuit in een soort keizer-cultus, en 
zonder monarchie schenen zij politiek verweesd.

lAE socialisten waren een echte. politieke partij, met 
•*-'een sterke organisatie en grote activiteit. Het Zen- 
trum was ook een sterke politieke partij met een ver
bazingwekkende stabiliteit. Terwijl socialisten en na
tionalisten grote fluctuaties kenden, kreeg het Zen- 
trum in 1920 voor de Reichstag 69 zetels, in 1924 weer 
69 zetels, in 1928 61 zetels en in 1930 66 zetels.
En de prelaat Ludwig Kaas was voorzitter van de 
fractie en leider van de partij. Je zou hem met Nolens 
vergelijken.
Maar het scheen, dat de Evangelischen niet tot een 
eigen stem en een eigen visie konden komen. Het pro
testantisme was in Duitsland praktisch nergens een 
basis voor constructieve politieke activiteit. En als 
gevolg daarvan lieten vele protestantse christenen 
zich meeslepen door de propaganda van het nationaal- 
socialisme.
Zij waren politiek ongeschoold en zonder voorlich
ting. Wij kennen de kritiek vooral uit de kring van 
de Belijdeniskerk op het nationaal-socialisme, maar 
die richtte zich soms wel tegen de heidense filosofieën, 
die werden gecolporteerd, maar niet tegen het politie
ke systeem, niet tegen de staatsleer van het nationaal- 
socialisme, niet tegen het leidersprincipe. En de ker
kelijke organen kwamen alleen dan in actie, wanneer 
de totalitaire staat de privilegiën van het kerkelijk 
instituut niet in acht nam.
Alleen de Altreformierten zagen het anders en beter 
en lieten zich niet gelijkschakelen.

■jllOMENTEEL is er in Duitsland een duidelijk „on- 
behagen” vanwege de politieke situatie. Na lange 

onderhandelingen heelt de C.D.U. de liberalen afge

stoten en een nieuwe coalitie gevormd met de 
socialisten. De C.D.U. heeft veel van de oude Zen- 
trumpartei, aangevuld met protestanten. Bij de socia
listen zijn de oude idealen verbleekt en het opportu
nisme speelt een grote rol. Bij de verkiezingen in 
Baden-Württemberg kreeg de nederlaag van de S.P.D. 
het karakter van een catastrofe, met name omdat in 
de arbeiderswijken van de industriesteden soms één
derde van de stemmen verloren ging.
De „grote coalitie” draagt een sterk opportunistisch 
karakter.

DOOR H. ALGRA

Du it s l a n d  is het land van de vele en de knappe 
theologen. Bij sommige Nederlandse predikanten 

bestaat de helft van de boekenschat uit Duitse boeken, 
meestal met een zeer gründlich karakter. De Duitse 
Evangelische kerken zijn goed georganiseerd en wor
den van staatswege goed in financiën gehouden. De 
onkerkelijkheid volgens de statistieken is veel lager 
dan in sommige streken in Nederland, maar in Ham
burg gaat nog maar l “/o van de bevolking vrij gere
geld naar de kerk. 'Verschillende kerkelijke leiders 
in de Evangelische Kirche staan duidelijk afwijzend 
jegens de C.D.U. In diezelfde C.D.U. is aan de top 
en in de fractie ongeveer de helft van de bezetting 
Evangelisch, maar meestal zonder sterke binding aan 
hun kerk.
De C.D.U. is organisatorisch in de laatste jaren sterker 
geworden. De kosten van de organisatie, die oplopen 
tot grote sommen, komen, evenals bij de S.P.D., voor 
het overgrote deel uit de staatskas. Net als in Zweden. 
De C.D.U. is geestelijk en sociaal en tot op zekere 
hoogte ook politiek gezien de lappedeken, met con
servatieve boeren uit Oldenburg en radicaal redene
rende kapelaans in Keulen. En er is géén sterke 
integratie door een duidelijke binding aan diepere 
beginselen.
Als zulk een partij de coalitie aangaat met de socia
listen, dan is het begrijpelijk, dat de politieke bere
kening een grote rol speelt. En na een aantal jaren 
in de oppositie te zijn geweest, wilde de S.P.D. meer 
goodwill kweken, door te bewijzen, dat zij als rege
ringspartij in elk opzicht toch wel acceptabel is.

T'TET schijnt, dat beide partijen, de S.P.D. en de 
C.D.U. zich af en toe bezinnen over de vraag, hoe 

en wanneer ze weer van elkaar af kunnen. Natuurlijk, 
als één van beide partijen de volstrekte meerderheid 
haalt in de Bundestag, dan is dat een goede gelegen
heid om de ander een scheidbrief te geven.
De C.D.U. wil zelfs de invoering van een districten
stelsel, om daardoor met vrij grote zekerheid die vol
strekte meerderheid te verwerven. Maar momenteel 
hééft geen van de partners van de grote coalitie die 
meerderheid. En samenwerking met de liberalen is 
uitgesloten. De liberalen willen wel, maar nü niet. 
Want nadat de C.D.U. hen heeft verdreven uit het 
regeerkasteel zien zij grote politieke voordelen iit 
oppositie tegen de ,,grote coalitie”.

De politiek in het democratische West-Duitsland is 
zoveel meer een zaak van macht en belang dan vai» 
beginsel. Zij ontaardt in Real-politik.

17 N —daar gaat het nu om —, de kracht der Itefor- 
matie is nooit in de politiek in Duitsland openbaar 

geworden. Dat moet men niet zo maar vlot uit het 
Lutheranisme proberen te verklaren. In de kerken, 
die van huisuit reformiert zijn, is vooral onder invloed 
van Barth, de afwijzing van christelijke politiek, en 
christelijke partijformatie .soms sterker dan onder de 
rechtzinnige Lutheranen. Als de kracht der reformatie 
op politiek terrein ontbreekt, als er geen behoefte 
wordt gevoeld aan een schriftuurlijke gefundeerde 
christelijke politiek, dan ligt de weg open voor op
portunistische machtspolitiek en is er geen principieel 
democratisch verweer tegen de extremisten.
Zo in Duitsland.
Maar niet in Duitsland alleen.
De diepste en sterkste wortels van de democratie lig
gen, historisch en geestelijk gezien, in de Hervorming.
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K.V.P., A.R.P. EN C.H.U. SPRAKEN  
IN SCHEVEN IN GEN O VER :

MOGELIJKHEDEN EN 
GRENZEN VAN 
NEDERUNDS 
BUITENLANDSE 
POLITIEK
He t  gesprek van de „Groep van 

achttien”, dat voor dit moment 
als resultaat het bekende Interiin- 
rapport heeft opgeleverd mag dan 
een zaak zijn van het laatste jaar, 
de drie grote christelijke partijen 
houden als sinds jaren hun studie
bijeenkomsten.
Dat leden van de K.V.P., A.R.P. en 
C.H.U. elkaar vorige week in Sche- 
veningen opnieuw ontmoetten, was 
dus niet een gevolg van de bespre
kingen van de „achttien”, maar 
meer een van het reeds bestaande 
contact van de Nederlandse groep 
van de Europese Unie van Chris- 
ten-Democraten. Of als je het net
jes wilt zeggen; de Nederlandse 
equipe van de E.U.C.D. Om de 
twee jaar wisselt het voorzitter
schap tussen de drie partijen.
Dr. Berghuis was de eerste voor
zitter, opgevolgd door prof. Van 
Niftrik. Tot dit najaar leidt mr. 
Aalberse, dan is onze partij w'eer 
aan de beurt een voorzitter te le
veren.

Dit iaar was de studie-tijeenkomst ge
wijd aan de mogelijkheden en grenzen 
van Nederlands buitenlandse politiek. 
Iedere Jartij leverde eer inleider, de 
A.R. jartij prof. dr. P H. Kooymans 
van de Vrije Universiteit, de C.H. Unie 
mr. C. A. Bos, Tweede Kamerlid en de
K.V.P. ^rs. Th. E. Westerterp, eveneens 
lid van de Tweede Karr.er.
Aalberse zei in zijn openingswoord o.a.: 
Iedere partij die toekomst wil hebben 
en terecht een beroep wil doen op mee
leven en medewerking van de kiezers 
moet een centrale plaats in haar pro
gram inruimen voor internationale poli
tiek. Het Nederland..e buitenlandse be
leid moet een zo creatief mogelijk 
aandeel nemen. Vi’ede en welvaart zijn 
niet langer te realiseren binnen (be
nauwde) grenzen.

Grote speelruimte

Twee knelpunten

Prof. Koo.vmans was de eerste spreker. 
Hij zei veel dat de moeite waard is; ik 
licht er enkele opmerkingen uit. De 
grenzen var onze buitenlandse politiek 
zijn nauw, omdat we een klein land 
zijn. Het lot van Nederland wordt gro
tendeels elders bepaald. Hij herinnerde 
aan o.a. een uitspraak van Flex in 
„Trouw” dat wij eigenlijk mee de pre
sident van de Verenigde Staten moeten 
kiezen, omdat zijn beslissingen ook voor 
ons van zo grote betekenis zijn.

Overigens hebben kleine mogendbeden 
als Nederland een grote speelruimte, 
omdat ■rij niet of minder kennen: „a 
point ot no return” Hij verwees naar 
het Belgisch-Poolse plan ter zake van 
wapenvermindering in Europa. De Bel
gen bebben op rustige wijze al ruim 
tien jaar lang hun betrekkingen met 
Oost-Europa gekweekt. Wat dat betreft 
heeft onze ministei van buitenlandse 
zaken wel een heel grote aehterstand 
in te halen. Trouwens, dat was op de 
studiedag de meer gehoorde klacht; 
Duns is meer in allerlei (buitenlandse) 
vergaderingen va.i reeds lang bestaande 
organisaties dan (tot voor kort) op pad 
om contacten te leggen met Oost- 
Europa.

Een andere gewichtige zaak die Kooy- 
mans aan.sneed was de kwestie-China.

in feite hetzelfde, doch zijn de propor
ties juister gesteld.
Politiek — ook buitenlandse politiek — 
is slechts een middel” .

Vrede en veiligheid

Mr. Bos legde de nadruk op de be
grippen vrede en veiligheid. Wij rhoeten 
naar een wereldrechtsorde, waarvan de 
Europese rechtsorde een onderdeel is. 
Het is de vraag of Nederland daar ge
noeg aan doet ook al is onze invloed 
gering, we zullen partners moeten zoe
ken, die creatief zijn. Juist het vinden 
van die partners is geen eenvoudige 
zaak. Het blijkt in de praktijk al moei
lijk België als partner te vinden. Het 
was met name dit C.H.-Kamerlid, dat 
zich nogal kritisch opstelde ten aan
zien van de cfeati'viteit van onze mi
nister van buitenlandse zaken. Aan de 
ene kant is er een Belgisch parlement, 
dat weinig interesse toont voor buiten
landse politiek, zulks in tegenstelling 
tot het Nederlandse. Maar de Belgische

Het is gevaarlijk, dat communistisch 
China zijn rol als grote mogendheid 
niet kan spelen: Vietnam! De Ver
enigde Staten zijn niet bereid Peking 
toe te laten als lid van de Verenigde 
Naties. Wij zullen, met andere landen, 
de voorwaarden moeten scheppen, 
waaronder China een .plaats kan inne
men in de georganiseerde internationale 
samenleving. Wij zullen, met anderen 
de U.S.A. moeten zien te overtuigen 
van de twee-landen doctrine, dat wil 
zeggen, dat zowel communistisch China 
(Peking) als nationalistisch China (For- 
mosa-Taiwan) lid kunnen zijn van de 
V.N.
We moeten af van de jaar-in-jaar-uit 
ingediende Albaanse resolutie, die Pe
king in de U.N.O. wil helpen en For- 
mosa er uit. Hij zag als mogelijkheid 
de geloofsbrieven te geven aan com
munistisch China en dan meteen Tai
wan toe tê laten als nieuw lid. Op die 
manier raakt de wereld van China’s ge
ïsoleerde positie af en Peking over zijn 
frustraties heen.
Eveneens pleitte hij voor normalisering 
van onze betrekkingen met Oost-Duits- 
land, de D.D.R. In het kader van de 
NAVO -loet Nederland al zijn invloed 
aanwenden om tot die normalisering te 
komen.

Kortom: wij kunnen als Nederlanders 
naar vernieuwing strevende krachten 
helpen en springstof leggen onder con
servatieve krachten. Wij moeten vrede 
en gerechtigheid helpen bevorderen, 
dat zijn tenslotte bijbelse begrippen!
In zijn stellingen had prof. Kooymans 
reeds opgemerkt, dat er bq de discus
sies over buitenlandse politiek twee 
knelpunten zijn:

„Een eerste knelpunt is gelegen in het 
maar moeilijk aanvaarde feit dat de 
mogelijkheden voor het realiseren van 
eenmaal gestelde doeleinden in de bui
tenlandse politiek aanzienlijk geringer 
zijn dan in de binnenlandse politiek, 
omdat 'in hét eerste geval de tegen
krachten zoveel groter zijn en overtui
gingskracht ternauwernood effect sor
teert (Nieuw-Guinea). Met name bij een 
klein land als Nederland, welks moge
lijkheden inderdaad beperkt zijn, kan 
dit gemakkelijk frustrerend, gaan wer
ken en twijfel doen rijzen aan de vraag 
of buitenlandse politiek ethisch gekwa
lificeerd kan zijn.

Daar komt bij — en dat zou ik een 
tweede knelpunt willen noemen — dat 
nergens zozeer els bjj de buitenlandse 
politiek algemee belang, het belang 
dus van de internationale gemeenschap, 
en eigenbelang — nationaal belang dus 
— als twee afzonderlijke grootheden 
tegenover elkaar worden gesteld, waar
bij dan het laatste gemakshalve tot 
commercieel belang wordt gedegra
deerd.

Het zijn deze twee knelpunten die ge
leid hebben tot wat ik niet zou aarze
len te willen noemen de vertrouwens
crisis rondom de Nederlandse buiten
landse politiek. De kwajificatie van po
litiek als „de kunst van aet mogelijke” 
doet zich hier op zijn scherpst — en dat 
is op zijn onaangenaamst — gevoelen. 
Wanneer men echter politiek karakte
riseert als een middel om zekere doel
einden te i'ealiseren die men nuttig of 
wenselijk acht voor de burgers van een 
staat of een groep van staten, zegt men

Minister Luns
Achterstand inhalen

minister van buitenlandse zaken is zijns 
inziens veel actiever.

Een christen moet in onvrede leven 
met de bestaande (cvenwicfits)toestand. 
Het zijn niet alleen kernwapenen, die 
onze veiligheid bedreigen. Bacteriolo
gische en chemische wapens zijn even 
dreigend en vernietigend en sommige 
zogenaamde conventionele wapenen be
naderen in hun uitwerking de ver
schrikking van die van A-wapenen. 
Daarom vroeg hij zich af wat de uit
werking zou zijn op de conventionele 
bewapening van landen als Duitsland, 
Frankrijk en Engeland, wanneer de 
kernwapenen uit West-Europa zouden 
verdwijnen.

Onze hoop moet derhalve gevestigd 
zijn op het gesprek van‘h,de tien” . Dat 
zijn tien Europese landen uit heide 
blokken, te weten drie Scandina'vische 
landen: Zweden, Finland en Denemar
ken, vier Balkanstaten: Hongarije, Bul
garije, Roemenië en Joego-Slavië en 
vervolgens Oostenrijk, België en Ne
derland. Die contacten, op het niveau 
v'an ministers van buitenlandse zaken, 
kunnen tot de zo gewenste ontspanning 
op politiek en militair gebied leiden, 
wat inventiviteit betreft kan een klein 
land als het onze evenveel als een groot 
land...

Navo
De kerken moeten de politici er op wij
zen (Bos sprak van „opjutten”) alter
natieven te zoeken ten bate van vrede 
en veiligheid. Over de N.A.'V.O.; als wij 
nu uit de N.A.'V.O. zouden stappen, 
missen we de mogelijkheid tot een 
goed gesprek te komen met het War- 
schau-pact. Als de N.A.V.O.-landen er 
één voor één zouden uitstappen, lopen 
we de kans Europa te balkaniseren^ 
„Ondanks de toenemende militaire 
kracht van het Oostblok blijken er mo
gelijkheden te zijn om tot ontspanning 
te komen. Deze kansen moeten door het 
Westen volledig worden benut. Het is 
in dit verband noodzakelijk dat ook de 
N.A.V.O., waar mogelijk, dienstbaar 
■w'ordt gemaakt aan het bevorderen van 
die ontspanning.
— Te verwachten valt dat de moge
lijkheden om met het Oostblok tot een 
zinvolle dialoog te komen over de Oost- 
West-verhouding in het algemeen en de 
Europese veiligheid in het bijzonder, 
snel zullen toenemen wanneer het Viet- 
nam-conflict rond de conferentietafel

■w'ordt besproken, het non-proliferatie- 
verdrag ruim aanvaard wordt en de 
zich wijzigende opstelling van enkele 
Oosteuropese landen t.o.v. de Sovjet
unie reëel wordt.
In deze nieuwe ontwikkeling kan de 
N.A.V.O. via de individuele leden een 
belangrijk aandeel leveren aan de ont
spanning, mits de politieke consultatie, 
coördinatie en besluitvaardigheid goed 
is georganiseerd.”
„Toch zou het een gevaarlijke illusie 
zijn om, ook bij een beter politiek sa
menspel in de N.A.V.O., v̂ oor het nemen 
van initiatieven inzake de ontspanning 
alle heil uitsluitend van de N.A.V.O. te 
verwachten.
De Nederlandse regering geeft de in
druk in dit opzicht de mogelijkheden 
van de N.A.V.O. te overschatten en 
die Van de Groep van tien te onder- 
echatten.”
Tenslotte het Kamerlid Westerterp 
(K.V.P.): Wij moeten ons veel meer re
kenschap geven van het feit, dat we 
bezig zijn, van West-Europa een grote 
mogendheid te maken. Dat brengt het 
voeren van machtspolitiek met zich 
mee. Moeten we daar bang voor zijn? 
Dan moeten we ons er wel rekenschap 
van geven, dat anderen zullen doen, 
wat wij nalaten. Frankrijk bijvoorbeeld 
is al bezig een machtspolitiek te voe
ren, geruggesteund door een economisch, 
achterland, waaraan Nederland mede 
zijn aandeel levert!
Daar tegenover zouden we kunnen 
stellen, dat wij mede door de grote 
mogendheid Europa de wereldpolitiek 
reëel kunnen beïnvloeden. Over het 
Noord-Atlantische pact: militaire bond
genootschappen zijn, zo leert ons de ge
schiedenis, altijd van voorbijgaande 
aard geweeet. Zodra de omstandigheden 
zich wijzigen, valt het bondgenootschap 
weg. Ook Westerterp vindt, dat het 
probleem Noord-Zuid belangrijker 
wordt, dan dat van Oost-West. Overi
gens zou hij een te grote bemoeiing 
vrezen van West-Europese zijde met dat 
wat in enkele Oost-Europese landen be
zig is te gebeuren. Als Oost-Europa 
uiteen zou vallen, loopt het de kans te 
balkaniseren. En zou het drama-Honga- 
rije zich niet kunnen herhalen?

Voor- en nadelen

Over de E.E.G. ten laatste:
„Wij komen thans op de mogelijkheden 
en grenzen van het Nederlandse beleid 
ten aanzien van de Europese eenwor
ding, rekening houdend met de demo
grafische omvang van ons land. Het 
feit dat wij een kleine mogendheid zijn, 
heeft zowel voor- als nadelen. Het 
meest in het oog springende voordeel is 
wel dat niemand Nederland er van zal 
kunnen verdenken in de Gemeenschap 
een hegemoniale politiek te willen be
drijven. Dat kan bepaald niet van een 
land als Frankrijk worden gezegd. Het 
nadeel van ons land als kleine mogend
heid is, dat onze invloed van vrij be
perkte omvang is. In „Brussel” zal men 
van nature eerder geneigd zijn aan
dacht te besteden aan bezwaren komend 
van b.v. Franse kant dan van Neder
landse zijde. Daarbij doet zich ook het 
merkwaardige verschijnsel voor dat 
men „grote” zonden eerder accepteert 
dan „kleine”.
Zo is men in Brussel gemakkelijk ge
neigd om na het veto van De Gaulle 
tegen de toelating van Engeland tot de 
orde van de dag over te gaan, tei'wijl 
men het als hinderlijk ondervindt als 
andere lid-staten voorstellen indienen.”
„Ons land zal echter telkens naar me
destanders moeten zoeken voor de ver
wezenlijking van typisch door Neder
land in te brengen belangen, waarbij 
het helaas in de praktijk zo is dat vijf 
zwakker zijn dan één. Juist deze laatste 
omstandigheid stelt nog d eens grenzen 
aan het Nederlandse optreden in Brue-̂  
sel.
Men kan zich dan ook afvragen of het 
voor Nederland altijd even verstandig 
is „haantje de voorste” te spelen bij het 
verzet tegen bepaalde Franse plannen.”

„Het ware te overwegen of in sommige 
gevallen niet een intensiever overleg 
met andere lid-staten zou moeten 
plaatsvinden om bepaalde acties of ini
tiatieven aan andere landen over te 
laten teneinde b.v. te voorkomen dat de 
indruk ontstaat dat Nederland bijv. 
„plus anglais que les anglais” is. Der
gelijke al te geprononceerde politieke 
standpunten kunnen schade berokke
nen aan economische belangen bij de 
totstandkoming van sommige beslissin
gen in het kader van de Europese Ge
meenschappen. W. V.
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A.R.-YROUWENCOMITE

HIELD

VOORJAARSVERGADERING
„I^E  invoering van commissie- 

”  vergaderingen heeft het werk 
in het parlement wel wat veran
derd”. Aldus mej. J. van Leeuwen, 
die voor de vrouwelijke vertegen
woordigsters van de Kamercentra
les, een causerie hield over het 
werk in de Tweede Kamer.
Zij deed dit op een duidelijke in
structieve manier en liet heel wat 
politieke zaken, die de laatste tijd 
aan de orde waren geweest, de re
vue passeren.
De Kamerleden besteden veel tijd aan 
deze commissievergaderingen, die ook 
openbaar zijn. Maar het gevolg hiervan 
is dat de gewone Kamerzittingen slech
ter bezocht worden. Soms vergaderen 
verschillende commissies tegelijk, ter
wijl de commissies voor Sociale Zaken 
en Economische Zaken ook vaak samen 
vergaderen, zodat allerlei moeilijke ge
vallen dan vanuit economisch en so- 
siaal gezichtspunt worden bezien.
De invoering van de A.W.Z. heeft mee
gebracht, dat een aantal protestantse 
instellingen buiten de mogelijkheden 
van deze wet valt, omdat zij niet aan 
de gestelde eisen voldoen. Voor de 
ouders betekent dit dat zij de kosten 
van de daar verpleegden volledig zelf 
moeten betalen. Er is dan ook gepleit 
voor een overgangsperiode van bijvoor
beeld twee jaar, waarin men kan pro
beren om aan de eisen te gaan voldoen 
en zo erkenning te verkrijgen.
De Algemene Bijstandswet komt in de 
commissie van Sociale Zaken vrij vaak 
aan de orde. Er zijn veel moeilijkheden 
met bejaarden. Het zou gewenst zijn, 
dat de mogelijkheid van een crediet- 
hypotheek weer in de wet wordt opge
nomen, welke geldlening, onder garantie 
van de gemeente later met de erfenis 
verrekend kan worden. Want er zijn 
een aantal bejaarden met een inkomen 
beneden de gemeentelijke bijstandsnor
men, die niet voor bijstand in aanmer
king komen, omdat ze een eigen woning 
hebben. Deze zouden door een crediet- 
hjrpotheek te helpen zijn.
De kritiek op minister Roolvink m.b.t. 
de bouw-c.a.o. vond mej. Van Leeuwen 
niet juist. Het aanvaarden van een 
vrijere loonpolitiek brengt het accep
teren van een zeker risico mee, maar 
het sluit de verantwoordelijkheid van 
de overheid voor het geheel niet uit. Het 
gevaar is niet denkbeeldig dat een te 
sterke verhoging van de lonen in de 
bouw zal doorwerken in andere be
drijfstakken. Dan wordt het straks nog 
moeilijker om onze economie goed te 
laten lopen.
Wat betreft de ziektekostenregeling van 
ambtenaren vond mej. Van Leeuwen dat 
het groepsbelang hier moest worden af
gewogen tegen het algemeen belang. Zij 
meende dat het laatste door het eerste 
wordt geschaad. Voor veel mensen be
tekent invoering een lastenverzwaring. 
De solidariteitsgedachte wordt hier niet 
doorgetroklcen, want boven een bepaal
de grens hoeft men geen hogere premie 
te betalen, terwijl de rechten dezelfde 
blijven.
De laagste groepen krijgen ook nog de 
lasten van een eigen bijdrage te dragen

Mej. J. van Leeuwen

en tenslotte zou de overheidsbijdrage 
belastbaar worden. Deze overwegende 
bezwaren hadden haar ertoe gebracht 
tegen deze regeling te stemmen. Tijdens 
de bespreking kwamen nog allerlei an
dere zaken aan de orde.
De Friezinnen spraken over de moeilijke 
economische toestand in Friesland, de 
Limburgsen namen het voor het zuiden 
op. Het was een boeiende zaak al deze 
dingen met een eigen vrouwelijk Ka
merlid te kunnen doorspreken.

De vrouw in de partij
’s Middags hield mevr. G. van Tuinen- 
Scheepsma, de vice-voorzitster van het 
A.R. Vrouwen-comité een causerie 
over: „Oriëntatie aangaande de vrouw 
in de partij” , een wel wat plechtige ti
tel voor een uiterst praktisch en ple
zierig verhaal.
„Zonder dat hij zich belachelijk maakte 
kon 50 jaar geleden een man op een 
vergadering voor vrouwenkiesrecht nog 
uitroepen; Uit een rib gemaakt en toch
wat te zeggen......  nooit!” Zo begon
mevr. Van Tuinen haar toespraak.
Voor een oriëntatie moeten we terug
gaan in de geschiedenis en vanuit het 
verleden een lijn trekken naar 1968. 
Maar ook willen wij ons wagen aan een 
beeld van de toekomst, waarbij we ook 
zien naar de situatie van de vrouw in 
andere partijen. Die partijen bestaan 
uit mannen en vrouwen, dat moeten 
we ons bewust zijn.
De scheppings- en cultuuropdracht is 
gegeven aan de mens, man en vrouw 
samen: Politieke verantwoordelijkheid 
maakt een wezenlijk deel uit van die 
cultuuropdracht. Nog maar 20 jaar ge
leden werd dit door slechts weinigen 
zo gezien. De verontruste vrouwen, die 
sympathiseerden met de A.R. Partij, 
zochten contact. Zij wilden zich bera
den op de vraag hoe de politieke ver
antwoordelijkheid bij de vrouwen hét 
beste gestalte zou kunnen krijgen.
En uit dit contact ontstond het landelijk 
Studiecentrum van A.R. Vrouwen - Sce- 
var. Onder de stimulerende leiding van 
mevr. prof. G. v. d. Molen werden stu
dieclubs opgericht, die dikwijls een 
bloeiend bestaan kregen en in vele ge
vallen fungeerden als overgangsvorm 
voor de vrouw naar het gewone kies- 
verenigmgsleven.

Het politieke weekblad met de meeste abonnees

N E D ER LA N D SE  G ED A CH T EN
vraagt een

ADVERTENTIE-ACQUISITEUR
Voor adverteerders biedt dit opinie-vormende 
en informerende partijblad wekelijks interes
sante mogelijkheden.
Daarnaast bereikt het periodiek verschijnende 
ledencontactorgaan „A.R. Post”  rond 100.000 
partijleden.

Belangstellenden künnen zich richten tot het secretariaat van de 
A.R. PARTIJ, Dr. KUYPERSTRAAT 3, ’s-GRAVENHAGE. TEL. 070- 183960.

Intussen veranderde het klimaat in de 
partij met als resiiltaat dat in 1955 in 
het nieuwe partij-instituut een plaats 
werd ingeruimd voor plaatselijke vrou
wenclubs. Geen aparte vrouwenorgani
satie. Ook het Scevar was het met deze 
gedachte eens. In 1959 wordt de volgen
de stap gezet. Het Centraal Comité 
neemt zelf het initiatief tot de installatie 
van het A.R. Vrouwencomité met mevr. 
dr. F. T. Diemer-Lindeboom als voor
zitster. Dr. Berghuis zegt op die dag: 
„We roepen de vrouwen niet te hulp, 
maar doen een dringend beroep op haar 
om naast de man God te dienen in de 
politiek.”
Van die tijd af is er een geleidelijke 
groei in deelname te constateren. Het 
ledental van de vrouwen in de partij 
steeg van 1900 tot 10.000.
Het percentage vrouwelijke leden bij 
P.v.d.A. en V.V.D. ligt aanzienlijk hoger, 
maar deze richten zich ook meer op 
de maatschappij in de ruimste zin van 
het woord.
Wij kennen naast onze politieke partij 
andere christelijke vrouwenorganisa
ties.

Gering aandeel

vinden dikwijls maar een weinig be
vredigende taak meer. Ze voelen zich 
vaak geïsoleerd in het leven staan.
Dit alles heeft consequenties voor de 
opvoeding en ontwikkeling van de jon
ge meisjes. Er moet afgerekend worden 
met het amateurisme dat zo vaak de 
opleiding van de meisjes kenmerkte. 
Overal wordt gevraagd naar bekwaam
heid. Dit gaat ook op voor wat we ple
gen te noemen de onbetaalde arbeid. 
De mannen en de vrouwenorganisaties 
zullen via scholing en vorming meer 
gaan werken aan het verkrijgen van 
inzicht in de maatschappelijke krach-

In de besturen van de Kamercentrales 
zijn overal twee vrouwen opgenomen, 
maar niet alle kiesverenigingen zijn zo 
ver. Enerzijds omdat de besturen er nog 
niet rijp voor zijn, maar anderzijds om
dat er geen vrouwen gevonden worden, 
die zich beschikbaar stellen. In de cen
trale organen, als het Centraal Comité 
met drie vrouwen, de Organisatie Com
missie met twee vrouwen en de re
dactie van Nederlandse Gedachten met 
een vrouw. In 1959 wordt het eerste 
vrouwelijke gemeenteraadslid gekozen, 
en in 1963 het eerste vrouwelijke Ka
merlid. Momenteel hebben wij in Ne
derland een aantal van lOVo vrouwelijke 
Kamerleden, waarvan één A.R. Het 
percentage vrouwelijke leden van de 
Prov. Staten is landelijk 6.3"/8. De A.R. 
heeft één vrouwelijk Statenlid. De 
vrouwelijke gemeenteraadsleden vor
men 4,5*/o van het totaal aantal raads
leden in ons land. Er zijn zes vrouwe
lijke A.R. raadsleden.
Uit dit overzicht blijkt dat de vrouw 
nog maar een gering aandeel heeft in 
het politieke leven. In 1958 schreef 
mej. Schbkking in haar proefschrift dat 
politiek de vrouwen afschrikt van de 
hantering van abstracte principes, de 
juridische formuleringen en het strijd- 
element.
In 1955 schreef Maurice Duverger in 
een publikatie van de Unesco, dat het 
tekort aan deelname van de vrouw ge
zien moet worden als een rijpingspro
ces, dat nog niet voltooid is en waarbij 
zowel de vrouwen, ̂ die zich op politiek 
terrein gaan bewegen, als de man die 
haar in dit voor haar volkomen man
nelijk milieu ontmoet, moet leren open
staan voor wederzijdse aanpassing, 
waardoor vruchtbare samenwerking 
eerst mogelijk wordt .Ditzelfde geldt 
misschien in nog sterkere mate voor de 
samenwerking in de kerk, zoals mevr. 
Van Tuinen met een citaat van Freule 
Van Asch-van Wijk uit Wending juli- 
aug. 1967 aantoonde. Tenslotte waagde 
mevr. Van Tuinen zich aan een schets 
van de toekomst.

Toekomst
Hierbij wees zij op verschillende fac
toren. Het verdwijnen van het vrou
wenoverschot en daarmee gepaard het 
stijgen van de huwelijkskansen van de 
jonge meisjes. Dit heeft zijn consequen
ties voor de deelname van ongehuwde 
vrouwen in het arbeidsproces. De hu
welijksleeftijd daalt, zodat zelfs in de 
jonge leeftijdsgroepen de ongehuwde 
meisjes schaars zullen zijn. Er zal on
danks de opmars mn de computers ge
put moeten worden uit het arsenaal van 
de gehuwden.
Daarnaast is huisvrouw .zijn geen le
venslange volledige dagtaak meer. De 
gezinnen zijn kleiner, de huizen gerief- 
lijker. De industrie komt voortdurend 
met nieuwe tijdbesparende apparaten.

Mevr. G. van Tuinen-Scheepsma

Huisvrouwen zonder jonge kinderen 
ten in de maatschappijvormen van 
heden en toekomst.
Zonder een diep gewortelde verant
woordelijkheid voor deze samenleving 
zal het niet gaan zei dr. De Lange vorig 
jaar in zijn rede op het congres van het 
N.V.C.
Mevr. Van Tuinen vroeg zich af hoe 
we als partij op deze situatie inspelen. 
Er is op het moment zeer veel aan de 
orde in onze en andere partijen. Ook 
de vrouwen zijn nodig om mee te den
ken, ten bate van de partij en ten bate 
van zichzelf, zodat zij niet achter ra
ken in de problematiek van de vor
men, waarin het geloof in Jezus Chris
tus gestalte mag aannemen.
Aan de hand van tevoren toegestuurde 
vragen, werd verder druk gediscus
sieerd, hoe de vrouw werkelijk ge
ïnteresseerd te maken; hoe de vrouw 
meer voor de partij zou kunnen bete
kenen en we zouden niet in deze tijd 
leven, wanneer er ook niet een criti- 
sche vraag bij was over de werkwjjze 
van het A.R. Vrouwencomité. Allemaal 
heel nuttige vragen, die echter heus 
niet alleen aan de vrouwen gesteld zou
den moeten worden. Eén ding bleek wel 
dat de oude manier van vergaderen 
in zaaltjes niet bijster meer aansprak. 
Discussieonderwerpen in huiskamers 
waarbij men verschillende echtparen 
uitnodigde bleken meer „in” te zijn.

QééDmaag-
p iin ,meer!

Jarenlang onderzoek en uitge
breide proefnemingen in Amerika 
maakten het CurrieR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrleR- 

Maagtablet vermindert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnend 
Ais U CurrieR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blij
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw apotheker of drogist
Q5dl?a in het rode' 

'■SCf busje met 
gele opdruk

maagtabletten
Importeur: L. Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 55 a-c,
Rotterdam Tel.010-23.11.62

N.V. Aannemers- en 
Handelsbedrijf

VAN OORD
Hoogstraat 73 a - Tel. 444 
Werkendam

Rijswerken - grondwerken - asfaltwerken
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„Diepgaande meningsverschillen op hoog 
niveau”.
„G.S. van Zuid-Holland venwerpen extra 
uitbreiding van de Maasvlakte”.
„Zeeland twijfelt aan de loyaliteit van 
Rotterdam”.
„Bergen op Zoom doet niet onder voor 
Moerdijk”.
„Rijnmondraad blij maar raad van Brieile 
ongerust”.
„Recreatiegebied Voorne en Putten moet 
blijven”.

GEEN ZEEHAVENS
OP VOORNE
EN PUHEN
ZEELAND IS ER OC
DOOR M. H. L  WESTSTRATE

¥ ïet rapport „Verkenningen van en- 
kele aspecten van de ontwikke

lingsmogelijkheden voor zeehavens 
in het Deltagebied” was na het ver
schijnen over het algemeen welwil
lend en met instemming ontvangen 
zodat deze cocktail van krantenkop
pen op zijn zachtst gezegd nogal 
vreemd aanddet. Vanwaar die plot
selinge verandering in de stemming? 
Het leek allemaal zo goed te gaan. 
De dagelijkse besturen van de deel
nemende organen voorzagen het rap
port over het algemeen van gunstig 
commentaar. Al waren er op onder
delen soms bezwaren of in enkele 
gevallen duidelijke wensen, het ad
vies aan de raden en staten luidde 
toch gunstig in de zin van het rap
port voor kennisgeving aannemen en 
het dagelijks bestuur te machtigen 
het overleg in het Overlegorgaan op 
basis van de conclusies en de studie
opdrachten voort te zetten.

Rotterdam en Voorne

Er was echter één partner nl. de gemeente 
Rotterdam die met alle waardering voor 
het rapport (dat kon ook moeilijk anders 
want de commissie die het rapport in con
cept had samengesteld was voorgezeten 
door de directeur van het Rotterdamse Ha
venbedrijf) op één belangrijk punt afweek. 
Rotterdam ging er niet mee akkoord dat 
Voorne en Putten zoals in het rapport 
stond ongerept zou blijven. Het meende 
dat wanneer men studeren ging over mo
gelijkheden tot het vestigen van zeeha

vens, Voorne en Putten niet buiten be
schouwing mocht blijven maar in de studie 
diende te worden betrokken. En met de 
voortvarendheid Rotterdam eigen besloot 
de raad meteen zo’n studiecommissie in 
te stellen met als opdracht zo spoedig 
mogelijk een rapport over de havenontwik
keling in de Rotterdamse agglomeratie sa
men te stellen.
Daarmee was voor velen de boot aan. Men 
nam het Rotterdam kwalijk dat het feite
lijk uit de boot stapte. Vooral wekte bij 
sommigen ergernis dat het Rotterdamse 
college van b. en w. zelf de gemeenteraad 
had voorgesteld een aparte studie over 
Voorne en Putten ter hand te nemen, ter
wijl dit college met drie man in het Over
legorgaan vertegenwoordigd was geweest 
dat het rapport had aanvaard. Met name 
in de vergadering van de Provinciale Sta
ten van Zeeland werd de houding van 
Rotterdam sterk gegispt. Het A.R. lid van 
de Staten de heer J. A. van Bennekom be
toogde dat de basis van het overleg ver
trouwen was en dat dit wilde zeggen dat 
men binnen het Overlegorgaan niet anders 
moest spreken dan erbuiten. Een van de 
partners moet niet een eigen spelletje spe

len. Voorts zei hij bang te zijn dat burge
meester Thomassen van Rotterdam door 
bepaalde functionarissen was onderge
sneeuwd. Daarmee vertolkte hij de vrees 
die er bij velen leeft nl. dat in feite de 
functionarissen van het Rotterdamse Ha
venbedrijf vaak de dienst uitmaken.
Al zullen b. en w. van Rotterdam dat na
tuurlijk ontkennen, het optreden van bijv. 
de directeur van het Havenbedrijf gaf nog 
wel eens aanleiding tot die vrees. Hij heeft 
er nimmer een geheim van gemaakt dat 
havens op Voorne en Putten nodig waren, 
dat de Maasvlakte moest worden uitge
breid. Zoals hij ook vroeger t.a.v. Botlek 
en Europoort geen onzeker geluid heeft 
laten horen.

Vrijwillige basis

Alvorens men de houding van Rotterdam 
veroordeelt dient men wel te bedenken 
dat het Overlegorgaan een orgaan is op 
vrijwillige basis. Op die basis spreekt men 
samen, natuurlijk met de verwachting dat 
de bereikte overeenstemming ook in het 
beleid van de partners tot uitdrukking zal 
komen. Maar iedere partner heeft het

De havens dringen op. De Beer op Rozenhrug vroeger..
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M. H. L. Weststrate

recht zo hij dat wil bepaalde punten nader 
te bestuderen, mits hij het resultaat van 
die studie ook in het Overlegorgaan brengt. 
Dat laatste nu heeft burgemeester Thomas
sen bij voorbaat toegezegd.
Maar in de eenmaal op gang zijnde discus
sie heeft deze bereidheid nauwelijks kal-' 
merend gewerkt. Als de directeur van het 
Rotterdamse Havenbedrijf op een vergade
ring van het NVV, sprekend over Zuid- 
West-Nederland, wel pleit voor spreiding 
van de zeehavenactiviteiten over de Delta, 
maar tegelijkertijd er de nadruk op legt 
dat in de eerstkomende tijd de noordrand 
van het Deltagebied het belangrijkst is, 
dan vreest Zeeland --- en niet ten onrechte 
— dat dan de ontwikkeling van het Sloe 
naar de tefêkomst wordt verschoven en 
voor Reimerswaal geldt dat in nog ster
kere mate.

Geen afhankebjk Zeeland

Hier zit met name de kneep. Hoe meer 
men concentreert in het Waterweggebied 
hoe moeizamer en langzamer de ontwikke
ling van andere gebieden in de Delta van 
de grond zal komen. Zeeland kan geen 
genoegen nemen met een ontwikkeling die 
afhankelijk is van wat men uit het Wa
terweggebied als daar niet passend krjjgt 
toegeschoven. De vraag rijst dan echter of 
het Zeeuwse apparaat in staat fe zelf die 
ontwikkeling op gang te brengen, indus
trieën van betekenis aan te trekken, het 
gebied van de nodige infra-structuur te 
voorzien. Het antwoord daarop is duidelijk. 
Zeeland als kleine provincie kan dat niet. 
De rijksoverheid zal daarbij moeten hel
pen, zoals het ook Rotterdam helpt bjj 
zijn zeehavenontwikkeling. Maar dan toch 
liefst een stuk beter, want Rotterdam heeft 
niet bepaald reden om te juichen over de 
hulp uit Den Haag.

Het was echter niet alleen Zeeland dat 
grote bezwaren had tegen een nadere stu
die over havens op Voorne en Putten. Ook 
de andere partners Rijnmond en Zuid- 
Holland waren van mening dat zoals het 
rapport had gezegd Voorne en Putten onge
rept moest blijven. Ongerept dat wilde 
zeggen zoals in het streekplan was vast
gelegd nl. bestemd voor agrarisch, recrea
tief en woongebied. Mede op grond van 
dat streekplan was de ruilverkaveling op 
Voorne en Putten in behandeling genomen 
en na overleg met de provincie. Rijnmond 
en Rotterdam was men het erover eens 
dat met de voorbereiding begonnen kon 
Tv'orden. Havenplannen zouden geen spaak 
in het wiel steken. Een Rotterdamse studie 
over Voorne dreigt plotseling alles weer
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op losse schroeven te zetten. Met alle 
kracht verzet de agrarische wereld zich dan 
ook tegen dit in hun ogen heilloze voor
nemen, Want over het resultaat van die 
studie bestaat op Voome geen twijfel. Wil 
de tuinbouw op Voorne vooruit kunnen, 
willen de tuinders de nodige investeringen 
voor hun bedrijven kunnen doen dan. moet 
er geen onzekerheid blijven heersen, dan 
moeten ze weten waar ze aan toe zijn. Nie
mand gaat investeren als over enkele ja- 
ren het gevaar dreigt dat zijn landerijen 
of tuinderij omgegraven worden tot zeeha
ven.
Naast agrarische belangen zijn er op Voor
ne ook recreatiebelangen. Voor vele tien
duizenden, met name uit Rotterdam, is het 
strand- en duingebied van Voorne de re- 
creatiegelegenheid, Bovendien is het 
Voornse duingebied natuurhistorisch ge
zien van unieke betekenis in Europa.
Wie alleen maar economisch denkt kan 
misschien beweren dat men zowel de tuin
bouw als de recreatie over kan brengen 
naar Goeree en naar de Grevelingen, maar 
deze oplossing is al te simpel, zo het al 
een oplossing is.

Waarschuwing

Want het gaat bij het behoud van Voorne 
en Putten niet alleen om agrarische of 
recreatieve belangen, hoe belangrijk die op 
zichzelf ook zijn. Neen het gaat vooral 
hierom dat in een gebied als Rijnmond 
met meer dan een miljoen inwoners groe
ne ruimten zoals Voorne en Putten be
slist noodzakelijk zijn wil men de leefbaar
heid van het gebied handhaven. Dergelijke 
groene barrières, met eigen agrarische of 
recreatieve functie, zijn het enige middel

en nu. Is dat het lot van Voorne en Putten?

om het spookbeeld van opeenhopingen van 
mensen, huizen en fabrieken zoals Londen 
en Partjs en Wuppertal dat te zien geven 
tegen te gaan. Jarenlang hebben onze pla
nologen daartegen gewaarschuwd. Waarom 
zouden wij nu die waarschuwing nog in de 
wind slaan.
De mogelijke uitbreiding van de Maas
vlakte is nog een reden waarom men op 
Voorne ongerust is. In het „groene boekje” 
wordt rekening gehouden met een moge
lijke uitbreiding van 800 ha tot 1980 en van 
ruim 3000 ha daarna. Over het eerste zou 
misschien te praten zijn. Maar de verdere 
uitbreiding zou betekenen dat de Maas
vlakte zich naar het zuiden zou uitbreiden 
tot voor de mond van het Haringvliet. 
Dat zou de ondergang van het Voornse 
strand betekenen. Door de zich dan wijzi
gende zeestromingen zou het strand door 
aanslibbing zijn karakter van zandstrand 
volledig verliezen en bovendien zou Voor- 
nes kust dan niet. meer aan zee grenzen 
doch aan een binnenmeer. Voor de recrea
tie geen aanlokkelijk vooruitzicht. De ge
meenten op Voorne staan in hun afwijzing 
van de uitgebreide Maasvlakte niet alleen, 
De Staten van Zuid-Holland hebben even
eens duidelijk gesteld dat uitbreiding van 
de Maasvlakte, ook een uitbreiding met 
slechts 800 ha, slechts in overweging zal 
kunnen worden genomen, wanneer het 
overtuigende bewijs geleverd is, dat de 
nationale economie dit strikt noodzakelijk 
maakt en aangetoond is dat de gevaren 
voor Voorne gekeerd kunnen worden.

Roode Vaart

Alsof het rumoer in de Delta rond Voorne 
en Putten nog niet voldoende was ver

scheen kort na het verschijnen van de 
„Verkenningen” het bericht in de dagbla
den dat de Shell zich aan de Roode Vaart 
zou vestigen en dat Rotterdam daarbij de 
betrokken gemeenten alle bijstand zou ver
lenen. Wie gedacht mocht hebben dat deze 
industriespreiding zou worden opgevat als 
een bewijs van de bereidheid van Rotter
dam inderdaad te spreiden, kreeg onge
lijk. Waarom had Rotterdam in het Over
legorgaan hier helemaal niet over gespro
ken? Waarom ging men naar de Roode 
Vaart bij Moerdijk en waarom niet naar 
de Theodorushaven bij Bergen op Zoom of 
naar het Sloe? De burgemeester van Ber
gen op Zoom klaagde, dat hij dat uit de 
krant had moeten lezen. Het argument 
dat de Roode Vaart voor de Shell de 
verste plaats van vestiging was omdat de 
grondstof per pijpleiding moest worden 
aangevoerd maakte op Bergen’s burgerva
der helemaal geen indruk. Men had bere
kend dat een pijplijn naar Bergen op 
Zoom korter was dan naar de Roode Vaart. 
Maar industrievestiging aan de Roode 
Vaart bleek geen Brabantse zaak, het kwam 
ook in Zuid-Holland weer volledig in de 
discussie, toen bleek dat voor de afvoer 
van de in de Shell-vestiging' te maken 
produkten (plastics e.d.) schepen nodig wa
ren voor de afvoer. En dan geen kustvaar
ders zoals aanvankelijk gezegd was, maar 
schepen tot 12.000 en 18.000 ton. Die sche
pen konden echter niet door de Dordtse 
Kil. Een andere vaarweg was dus nodig. 
Waar die te vinden? Toen kwam het ka
naal dwars door de Hoekse Waard op de 
proppen. Een kanaal van de Oude Maas 
naar het Haringvliet zou het Moerdijkge- 
bied prachtig kunnen ontsluiten en als 
men toch een kanaal moest graven dan 
kon men dat natuurlijk beter ineens voor

grotere scnepen gescuiKt maKen en ue ton
nage groeide tot 30.000 ton, 60.000 ton en 
zelfs 80.000 ton. Niemand weet precies wat 
er aan de hand is en dat doet het wan
trouwen groeien. In een radiointerview 
sprak'de burgemeester van Rotterdam pok 
over een kanaal door de Hoekse Waard, 
een paar dagen later verklaarde hij er te 
zijn ingetuind, een kanaal van een kilo
meter breed was dwaasheid maar boven
dien was het helemaal nog niet zeker dat 
de Shell zich aan rio ■nr,.̂ slc Vaart ves- 
tig'e'̂
Dat argument was met oepaald stera, want 
iedereen weet zo langzamerhand wel dat 
de beslissing of de Shell zich bij de Roode 
Vaart zal vestigen juist afhangt van het 
al of niet komen van een kanaa] door de 
Hoekse Waard of althans een soortgelijke 
verbinding te water. De vrees dat Rotter
dam of Rotterdamse ambtenaren de moge- 
lij^eden van een kanaal met waterstaat 
en "economische zaken uitdokteren voedt 
het wantrouwen. Want als Den Haag een
maal zijn fiat gegeven heeft en de Shell 
heeft beslist naar de Roode Vaart te gaan, 
dan staat mpn v oor eoo vold ongen  f»''
Op de ZuidhoUandse eilanden groen e het 
wantrouwen. Een kanaal voor zee.'k-hepen 
door de Hoekse Waard of een verbreding 
en verdieping van het Spui met hetzelfde 
doel betekent niet alleen een waterweg 
naar de Moerdijk, maar het aantrekken 
van industrieën langs de kanaaloevers, de 
ontsluiting van het Haringvliet voor grote 
zeeschepen met de daarmee gepaard gaan
de industrialisatie en de industriële om
singeling van Voorne en Putten, dat dan 
toch de doodssteek krijgt. De burgemeester 
van Rotterdam heeft die bedoeling ten 
sterkste ontkend. Of daarmee het wantrou
wen verdwenen is? Ongetwijfeld niet, want 
het is niet alleen de heer Van Bennekom 
die beducht is voor het ondersneeuwen 
van de burgemee.ster door bepaalde func- 
tionarissp»'

Gezamenlijk o ver les;

De „Verkenningen”, en meer nog wat zich 
daarna rond die verkenningen heeft afge
speeld, hebben in de Delta het nodige ru
moer ontketend. In plaats van een grotere 
mate van overeenstemming schijnt het als
of de tegenstellingen juist scherper zijn 
geworden. Wij dachten dat di't slechts 
schijn was. Natuurlijk zijn er tegenstel
lingen, die waren er al lang. Ze zijn nu 
wat duidelijker openbaar geworden. Om 
tot samenwerking te komen kan dat alleen 
maar nuttig zijn. Binnenkort verschijnt de 
zelfstandige studie van Rotterdam. Wan
neer de gemeenteraad daarover het hare 
heeft gezegd, kent men het officiële Rot
terdamse standpunt. Dan zal het Overleg
orgaan daarover moeten discussiëren. Maar 
hoe dat ook zijn zal, een harmonische ont
wikkeling van de Delta eist een gezamen
lijk overleg. Van de vijf partners onderling, 
maar ook van de vijf met de rijksoveheid. 
Daarover in een laatste artikel

Het rapport „Verkenningen van 
enkele aspecten van de ontwik
kelingsmogelijkheden voor zee
havens in het Deltagebied” is 
verkrijgbaar bij het secretariaat 
van het Overlegorgaan Zeeha
venontwikkeling Zuidwest-Ne- 
derland. Provinciehuis te Middel
burg. Telefoon 01180 - 7351.
De prijs bedraagt ƒ 3.
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Dat is dus al een waarde die hier in het 
geding is. In het geding is echter óók 
de waarde van de verscheidenheid, 
waarin men op goede grond geneigd 
zal zijn een gaarne aanvaard gevolg van 
de vrijheid te zien — vrijheid dan geno
men zowel in de zin van vrijheid van 
meningsuiting als — het natuurlijke 
spiegelbeeld daarvan — de vrijheid om 
van meningen kennis te nemen.

Waarden
Het gaat in heel het verschijnsel van 
„de coneentraties” dus om waarden. 
Maar het pijnlijke is, dat in de bestaan
de maatschappelijke omstandigheden 
niet altijd een bedachtzame afweging 
van deze waarden gegarandeerd is. 
Daaraan is van overheidswege uiter
aard weinig te doen. Het is nu eenmaal 
inherent aan de vrijheid, de vrijheid

CENTRALE
VERGADERINGEN

WIJ KOMEN 

BIJEEN
Gaarne vermelden wij in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land wor
den gehouden.
Ditmaal de volgende:

• Het Provinciaal Comité van A.R. 
Kiesverenigingen in Zeeland houdt 
zaterdag 11 mei haar jaarvergade
ring.
De plaats van samenkomst is „De 
Schakel”, Bachtenstene te Middel
burg.

Aanvang morgenvergadering 10.30 u. 
Aanvang middagvergadering 14.00 u. 
In de morgenvergadering bespreking 
van het interimrapport van de „18”. 
In de middagvergadering spreekt drs. 
R. Zyistra, lid van de Tweede Ka
mer over „De politiek vandaag”.

van drukpers in het bijzonder. Iets an
ders is, of het niet op de weg van de 
overheid ligt om, met inachtneming van 
de eisen der vrijheid, iets tot vermin
dering van de problemen bij te dragen. 
Zoals bekend heeft bij ons de Persraad
— het niet-ambtelijke, maar overigens 
wel deskundige adviescollege over pers
zaken —• de regering een rapport aan
geboden, waarin de situatie wordt ge
schetst en enkele mogelijkheden worden 
opgesomd van faciliteiten die van re
geringswege kunnen worden verstrekt. 
Bovendien is, terwijl ik dit schrijf, reeds 
geruime tijd het wachten op nadere bij
zonderheden over de toegezegde tege
moetkoming aan de pers uit de ten
gevolge van de reclame in de televisie
— immers een belangrijke oorzaak van 
de advertentiederving — geleden scha
de.
Heel het vraagstuk van de concentre- 
ring binnen de dagbladpers verdient — 
dat is duidelijk — de aandacht. Ik acht

waarna discussie mogelijk is.
Beide vergaderingen zijn toeganke
lijk voor leden van de kiesverenigin
gen. De middagvergadering is ook 
voor belangstellenden vrij toeganke
lijk.

j'.: • De Statencentrale Harderwijk belegt 
op dinsdag 14 mei een vergadering in 
hotel „’t Vosje” te Nunspeet.
Aanvang 20.00 uur.
Spreker de heer R. Gosker uit Zwolle 
over: „Het interimrapport van de 
„Groep van achttien”.
Het bestuur rekent op een grote op
komst i.v.m. het belangrijke onder
werp.

Op woensdag 15 mei beleggen de 
Statencentrales Emmen en Assen een 
gezamenlijke avondconferentie in het 
Marturiacentrum te Assen.
Aanvang 19.45 uur.
Dr. G. J. Stapelkamp uit Hoogeveen 
zal een inleiding houden over:
„Het interimrapport van de groep 
van achttien”, waarna bespreking in 
discussiegroepen volgt.

De Statencentrale Heerenveen houdt 
op dinsdag 21 mei een ledenvergade
ring.
Aanvang 20.00 uur.
Spreker de heer W. de Boer, voorz.

niet uitgesloten, dat ons perswezen nog 
opzienbarende ontwikkelingen zal laten 
zien.
Met name zal dat een gevolg zijn van 
de ontwikkelingen die ons wachten op 
het terrein van de techniek. Er zijn 
aanwijzingen dat het daarbij gaan zal in 
de richting van steeds grotere techni
sche „units”, zodat de kans niet uitge
sloten lijkt dat eens het perswezen zal 
worden geconfronteerd met een verge
lijkbare „olichargie” op het veld van de 
techniek als wij nu reeds kennen ten 
aanzien van radio en televisie.
Maar ook daaromtrent is nog veel on
zeker. Want binnen diezelfde techniek 
kan men zich óók ontwikkelingen den
ken die, behalve de allergrootste kran
ten, ook aan kleinere bladen nieuwe 
kansen geven.

Verantwoorde informatie
In elk geval — als zovele zaken in het 
leven is ook de geschiedenis van het 
perswezen tot nu toe een geschiedenis 
geweest van veranderingen en verschui
vingen. Ik heb ze in dit artikel uiteraard 
niet volledig kunnen opsommen.

Dat de gang van zaken ons allen be
hoort bezig te houden ligt voor de hand, 
wanneer men alleen maar denkt aan de 
behoefte bij de mens van vandaag aan 
voldoende en verantwoorde informatie, 
en aan de taak die de pers heeft gekre
gen ih een voortdurende verwerkelij
king van de democratie.

Prov. Comité en lid van het C.C. 
Behandeld zal worden het „Interim
rapport van de groep van achttien” 
Het bestuur rekent op veel belang
stelling.

H. Struik en Zoon N.V.
F a b r ie k  v a n  d e k k le d e n  

en  te n te n
ïmp. Groothandel scheeps- en 
aanemersbenodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden.

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 - 13970

ZAKKEN
Voor ALLE VERPAKKINGSDOELEINDEN
T. SPAAN
Van Berekenrodestraat 

TeJ 010 - 6 91 95
N.V.G .  H AAK
Van Berekenrodestraat 

Tel. 010 • 6 91 95

15, Flot.terdam-W 
TeJegr.. TESPA

15, Rotterdam-W 
TeJegr.- HABAG 

Postbus 6043
I M P O R T - E X P O R T

VRAGEN

VAN
KAMERLEDEN

De heer C. Boertien (A.R.P.) heeft aan 
de minister van Binnenlandse Zaken 
gevraagd of er aanleiding is maatrege
len te nemen t.a.v. deelneming van bur
gemeesters aan I.Z.A.-regelingen nu de 
Kroon deelneming van wethouders aan 
dergelijke regelingen in Zuid- en Noord- 
Holland heeft verworpen.

De heer Boertien vraagt tevens hoe het 
staat met de deelneming van burge
meesters en wethouders aan I.Z.A.-re- 
gelingen in andere provincies.

VERHUIZINGEN DOOR GEHEEL 
EUROPA

VERPAKKINGEN voor OVERZEE
(Ook van Friesland naar Noord Holland of 
van Zeeland naar Duisburg) worden gaarne 
en prima verzorgd door

B O N G Ë R S  Wageningen
T E L E F O O N  2725 (b.g.g. 3100)

wanneer de kwaliteit 
moet
beslissen...
vraag dan

K G
koffie
In het 
luchtdichte 
Boud metaal 
folie pak

KANIS &GUNNINK.KAMPEM

Holwerda - Zonen
Dokkum Drachten Rotterdam 
05190 - 2292: 05120 - 2157; 010 - 259299

Alle transporten
BI NNEN-  EN B Ü I T E N L A N D

SPECIAAL VERHUIZINGEN  

Meubeltransporten

c

H A A R U I T V A L
I R O O S o f andere  
I lia a rzo rg e n ? '
I  Belengrijko intensieve onderzee*
I  klngen leidden na jaren tot de op* 
I  zienbarenda ontdekking van het weten* 
I  schappelijk haartonicum TIOSIN.

I Men is er nu in geslaagd een 
haartonicum samen te stellen, dat wer* 
keiijk afdoende helpt.

I TtOSiN heeft reeds ontelbaar vela
I mannen en vrouwen hun haar en daar* 
I mede hun jeudig en verzorgd uiterlIjk 3 teruggegeven.

Twijfel dus niet langer, doe eens oen kuur met het on
schatbare- haartonicum TIOSIN en ook U zult enthousiast zijn.

Verpakking voldoende 
voor 1t/2 maand. f. 15.70.

Duidelijke gebrulks» 
aanwijzing Ingesloten.

Betaling bij ontvangst 
of bij vooruitbetaling op giro 
341224.
Alle bestellingen te richten aan:
Laboratorium ROTAL afd. Cosmetica, Postbus 200. laldenT 
S.v.p. bij bestelling naam van dit blad vermelden.

EEN V E I L I G E  B O X

VOOR UW  WASGOED 
èn

UW STOOMGOED
Wasserij en Chemische Wasserij DE LELIE, 
Bergen op Zoom - Telefoon 01640 - 5171 

Depots en filialen in geheel Zeeland 
en West-Brabant.

Niet alleen voeding. . .  doch ook een lekkernij

TURKSTRA beschuit
Eerlijk . . .  Overheerlijk !

HOTEL ..DE KROON'
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor recepties en partijen.

KOOP BIJ ONZE ADVERTEERDERS

Aannemingsbedrijf

Utiliteitswerken ERVEN J.F.P.JAII8EII N.V. Nieuw Vennep

02526-541
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RECLASSERING

NEDERLAND

DOOR S. LANDHEER

it -  i.> w .

Wie vangt de mensen op die dit gebouw verlaten?

W ie binnen het kader van één 
artikel enigszins zinvol ŵ il 

schrijven over de reclassering in 
Nederland dient zich beperkingen 
op te leggen. Het is daarom dat wij 
hebben afgezien van een histori
sche beschouwing hoe interessant 
deze op zichzelf ook moge zijn.
Er werken momenteel diverse in
stellingen op het terrein van de 
reclassering in ons land.
Het Nederlands Genootschap tot 
Reclassering, de R.K. Keclasserings 
Vereniging, de afdeling reclasse
ring van het Leger des Heils, de 
Prot. Chr. Keclasserings Vereni
ging, de Dr. F. S. Meyers Vereni
ging (deze vereniging heeft zich 
gespecialiseerd in de reclassering 
van de geestelijk gestoorde delin
quenten en speelt dan ook een gro
te rol bij de reclassering van de ter 
beschikking gestelden) en de con
sultatiebureaus voor alcoholisten. 
Het laat zich verstaan dat ook de 
laatstgenoemden zich richten op 
een bepaalde categorie mensen.
De reclassering treedt op in drie 
situaties:

1. Voor de berechting d.m.v. het 
voorlichtingsrapport;

2. Tijdens de executie van de straf 
via het celbezoek en de V.I. rap
porten;

3. Nadat de straf is ondergaan
d.m.v. de zogenaamde „nazorg”.

Het voorlichtingsrapport

Dit voorlichtingsrapport kan worden 
aangevraagd door de Officier van Jus
titie, de Rechter Commissaris, de Pre
sident van de Rechtbank, de verdedi
ger, door de verdachte zelf.
Via de reclassering komt deze aan
vraag bij het plaatselijk bureau van 
de reclassering binnen.
Vroeger werd ook dit werk van de 
reclassering door vrijwilligers verricht, 
maar thans gebeuit het uitsluitend 
door beroepskrachten, voor het me
rendeel opgeleide maatschappelijk 
werkers/sters.
Zij zoeken contact met de man of de 
vrouw over wie gerapporteerd moet 
worden. Dat kan zijn in het huis van 
bewaring, wanneer de autoriteiten tot 
insluiting zijn overgegaan.
Vaak echter wordt de betrokkene uit
genodigd op het bureau te komen. De 
maatschappelijk werker maakt in de 
eerste gesprekken de taak en de func
tie van de instelling duidelijk en ver
telt wat een voorlichtingsrapport is. 
Daaibij wordt aan de ander de keus 
gelaten of hij aan de totstandkoming 
van een dergelijk rapport zijn mede
werking wU en kan verlenen of niet. 
Wij menen dat een afgedwongen rap
port geen goed rapport kan zijn.
In samenwerking met de maatschappe

lijk werker zal de betrokkene zelf de 
bouwstenen voor dit rapport moeten 
aandragen. Het spreekt wel vanzelf 
dat binnen deze werkopvatting geen 
plaats is voor een outside-information 
zonder toestemming van degene over 
wie gerapporteerd wordt.
Hij/zij zelf zal aan moeten geven met 
wie naast de cliënt zelf in het kader 
van de rapportering gesproken kan 
worden.
Hieruit moge blijken dat het feit van 
de professionalisering van het reclas- 
seringswerk niet zonder gevolgen is ge
bleven.
Achter deze werkwijze gaat een be
paalde filosofie schuil en in dit ver
band zouden wij willen wijzen op de 
belangrijke rol die op deze wijze so
ciale academies spelen binnen het ge
hele veld van de sociale hulpverle
ning in onze samenleving.
Het is — dachten wij — een zeer moei
lijke opgave om de cliënt te brengen 
van opportunisme tot coöperatie.
Een rapport houdt voor de ander im
mers een bedreiging in, wanneer hij 
niet weet wat er gerapporteerd wordt. 
Er zal dan ook gestreefd moeten wor
den naar een zo groot mogelijke open
heid, hetgeen zondermeer inhóudt dat 
het rapport in concept mef de cliënt 
besproken wordt, zodat hij nog alle 
mogelijkheden heeft om zijn visie over 
het geschrevene te geven. Eerst daar
na zal het rapport zijn definitieve 
vorm kunnen krijgen. Wanneer de 
officier van justitie of de rechter ter 
zitting het voorlichtingsrapport citeert 
of terloops ter sprake brengt, zal de 
cliënt moeten weten waf er in dat rap
port geschreven staat. Slechts langs die 
weg is werkelijke samenwerking be
reikbaar.
Persoonlijk zouden wij het toejuichen, 
wanneer de rechter ter zitting aan de 
verdachte zou vragen of het rapport 
met hem besproken is, wanneer het 
ter sprake gebracht wordt. Een recht
zitting is voor wie het aangaat toch 
al een bedreigende situatie en binnen 
die situatie zal gestreefd dienen te wor
den naar optimale openheid en opti
male zekerheid voor hen die dit alles 
hebben te ondergaan.

Het celbezoek

Dit is een reclasseringsactiviteit die 
door vrijwilligers wordt verricht. Men 
bezoekt de gedetineerden om daarmee 
a.h.w. een stuk maatschappelijk, een 
stuk christelijke solidariteit te doen 
blijken.
Er is de laatste jaren een duidelijke 
teruggang in het celbezoek te consta
teren. Daarvoor zijn verschillende re
denen aan te geven. De belangrijkste 
is dachten wij de ontwikkeling van de 
eigen sociale dienst van het gevange
niswezen.
Gestart in 1946 tracht men steeds meer 
deskundigen aan te trekken, die een 
zeer belangrijke bijdrage leveren aan 
de vernieuwing van het gevangenis
wezen.

Zo is men nu bezig binnen deze dienst 
een duidelijke scheiding te maken tus
sen de maatschappelijk werkers en de 
bej egeningscoördina toren.
Binnen de gehele vernieuwing en hu- 
maniisering van ons gevangeniswezen, 
gaat men ook meer oog krijgen voor 
creativiteit en recreatie.
Het laat zich verstaan dat tegen de 
achtergrond van deze ontwikkelingen 
het cellenbezoek terugloopt.
Naast het celbezoek tracht ook de 
maatschappelijk werker die het voor
lichtingsrapport schreef het contact met 
de cliënt te onderhouden. Dit zal zeker 
het geval zijn wanneer bij de uitspraak 
een verzoek tot reclassei'ingsbegelei- 
ding werd gedaan.
Het laat zich vemtaan dat het onder
houden van de relatie van groot be
lang is voor het werk straks in de „na- 
2»rg ” .

De nazorg

Sedert 1915 is de rechter in de gele
genheid geheel of gedeeltelijk voor
waardelijke straffen op te leggen. Bij 
deze categorie veroordelingen kan de 
rechter als bijzondere voorwaarde een 
begeleidingsopdracht aan de reclas
sering geven gedurende de gestelde 
proeftijd.
De algemene voorwaarde is dan dat de 
veroordeelde gedurende de proeftijd 
(van 1 tot 3 jaar, maar gemeenlijk 3 
jaar) geen strafbaar feit pleegt.
De bijzondere voorwaarde luidt dan, 
dat hij zich gedurende de proeftijd 
zal stellen onder toezicht van een met 
name genoemde reclasseringsvereni- 
ging, hetgeen dan meestal de Instelling' 
is die ook het voorlichtingsrapport 
heeft uitgebracht. Terugdenkend aan 
de aohtergrondsgedachten, die wij ont
wikkelden i.v.m. het voorlichtingsrap
port is het begrijpelijk, dat de reclasse- 
ringsvereniging nu niet zo gelukkig is 
met de begrippen „opdracht” en „on
der toezicht stellen” .
In gesprekken met de cliënt blijkt 
steeds weer dat men een dergelijke

S. Landheer

„onder toezichtstelling” toch ervaai-t 
als een bijkomende straf en de reclas- 
seringeinstelling als de verlengde arm 
van de officier van jusititie.

In enkele arrondissementen (o.a. Den 
Haag) gebruikt men dan ook de z.g.n. 
„Amsterdamse clausule” waarin gezegd 
wordt dat de veroordeelde contact zal 
onderhouden met de reclasseringsin- 
stelling voor zolang deze zulks nodig 
acht in overleg met de reclasserings- 
raad. Daardoor wordt de mogelijkheid 
geboden per incidenteel rapport ont
heffing van de opdracht te verzoeken 
wanneer het zo goed gaat dat begelei
ding niet langer nodig lijkt, maar ook 
wanneer de cliënt het contact stelsel
matig tracht te ontlopen, waardoor de 
begeleiding zinloos en niet realiseer
baar wordt.

Binnen de „nazorg” moet de cliënt met 
al zijn problemen bij de behandelend 
maatschappelijk werker terecht kun
nen, waarbij deze er haar ons oordeel 
op gespitst moet zijn de man zo moge
lijk te verwijzen naar gespecialiseerde 
instellingen.
Wij denken aan een Medisch Opvoed
kundig Bureau, een bureau voor le
vens- en gezinsmoeilijkheden. Reclas
sering, resocialisering houdt immers in 
de betrokkene weer opnieuw gebruik 
leren maken van de kanalen van hulp
verlening die in de maatschappij voor
handen zijn. De reclasseringsinstelling 
zal er op uit moeten zijn zichzelf zo 
snel mogelijk overbodig te maken en 
de cliënt zo vlug mogelijk te verlos
sen van het odium „reclassent” . Bin
nen deze gedachtengang past ook vol
ledig de verwijzingspolitiek naar bijv. 
het Gew. Arbeidsbureau.
Wanneer men „The man in the Street” ' 
vraagt wat een reclasseringsambtenaar 
is, luidt het antwoord nog steeds: „Dait 
zijn lieden die boeven baantjes bezor
gen” . Niets is minder waar, want ook 
bij de arbeidsbemiddeling moet het 
streven er op gericht zijn de cliënt ge
bruikt te leren maken van de daarvoor 
aanwezige normale kanalen. Daar komt 
nog bij, dat het in het algemeen een 
betere indruk maakt, wanneer de 
cliënt zelf solliciteert dan wanneer een 
maatschappelijk werker van de reclas
sering dat voor hem doet.
Uiteraard zal ieder geval op zichzelf be
zien moeten worden en kunnen er 
cliënten zqn die de hulp van de instel
ling daarbij niet kunnen missen. Wij 
waren in dit artikel niet volledig, kon
den dat ook niet zijn.
Wij hebben bijv. niet geschreven over 
de inbreng van de reclassering bij de 
voorwaardelijke in vrijheidstelling.
Wij hebben slechts getracht u iets te 
laten zien van het werk van de reclas
sering in ons land.
Bij al deze activiteiten spelen vandaag 
de vraagstukken betreffende de ethiek 
van het straffen en de vernieuwing van 
het gevangeniswezen een grote rol en 
het getuigt van beleid en inzicht wan
neer een politieke partij zich op grond 
van haar evangelische bewogenheid 
ten nauwste hierbij betrokken weet.
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Het d ikke  rapport
1760 halve eeuw geleden, in mei 1918, werden er in 

de Tweede Kamer levendige debatten gevoerd 
over de ambtenaren-salarissen.
Dat kwam zo.
Het kabinet-Cort van der Linden wilde een grotere 
uniformiteit op het gebied van de salapssen. Het was 
een warwinkel. Om een voorbeeld te fioemen: bij de 
P.T.T. waren honderden hulppostkantoren, en aan 
het hoofd van zulk een kantoor stond iemand met de 
rang van brievengaarder. Het salaris verschilde van 
plaats tot plaats, al naar de arbeidsmarkt het vroeg. 
De regering benoemde nu een commissie, die een 
voorstel moet doen, om alle mensen in Rijksdienst in 
te delen in klassen en groepen, ieders rang en positie 
te classificeren door onderbrenging in een aparte sa
larisschaal.
De commissie, een staatscommissie, bestond uit een 
voorzitter, de heer Stork, lid van de Eerste Kamer, en 
zes leden, waaronder twee leden van de Tweede Ka
mer, nl. de heren Van der Tempel (S.D.A.P.) en P. 
van Vliet jr. (A.R.). De overige leden waren hoge 
ambtenaren.
Binnen een jaar had de commissie haar rapport ge
reed, een boek „als een statenbijbel”. En daarin kon 
iedere functionaris zich zelf terugvinden, of het nu 
de Griffier van de Tweede Kamer was, of een schoon
maakster in het gebouw dier Kamer, een sluiswach
ter, een professor, een portier, een secretaris-generaal, 
of een hulpmachinist op een stoomgemaal.
Al deze functionarissen waren ingedeeld in klassen, 
in totaal 115 klassen. En bij elke klasse was het mi
nimum en het maximum aangegeven, met de perio

dieke verhogingen. Een schoonmaakster had een mi
nimum van ƒ 600,— per jaar, na 2 jaar ƒ 650,— en na 
5 jaar ƒ 700,—. Dat was het maximum.
Bovenaan stond de professor.
Aanvangssalaris ƒ 6500,— na 3 jaar ƒ 700,—, na 6 jaar 
ƒ 7500,— en eindelijk, na 7 jaar het maximum van 
ƒ 8000,—.
De secretarissen-generaal der departementen vielen 
in dezelfde klassen als de professoren. En boven en 
buiten alle klassen stonden de Commissarissen der 
Koningin (ƒ9000,— -t- ambtswoning), en de ministers 
(ƒ 18.000,—).
Toen dit rapport begin april 1918 werd ingediend, 
stuurde de Regering een brief aan de Staten-Generaal 
met een aantal wetsvoorstellen om alle begrotingen 
suppletoir te verhogen, ten einde deze salarisvoorstel- 
len te kunnen effectueren. Het dikke rapport was er 
bijgevoegd, om de Staten-Generaal te laten zien, 
„hoe het komt”. Maar dat rapport behoefde niet 
goedgekeurd te worden, alléén de begrotingswijzigin
gen. Want de nieuwe salarissen zouden bij algemene 
maatregel van bestuur worden ingevoerd.
Reeds in mei kwam de zaak in de Tweede Kamer in 
behandeling. Sommige Kamerleden klaagden, dat zij 
te weinig tijd hadden gehad om het dikke rapport 
te bestuderen. Maar het deed er weinig toe. Zij had
den alleen te stemmen over de begrotingsvoorstellen. 
En — zij konden desgewenst een motie indienen, 
waarin de Regering werd uitgenodigd, nog enige wij
zigingen aan te brengen in de schalen en cijfers in 
het dikke boek.
Daar kwam uiteraard niets van. Het debat ging over 
algemene salarisvraagstukken, maar het was zéér in
teressant.
Daarover komt nog een volgende verhaal.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

. f  I - lavutnat 199 • Krû erplefn 21 • Dapperitruf 1$ - Jan van Gafenttruc
iut Svartaanstme 130 • Hufo da Grootplaln 20 • Spurndammerstraat 97 • Bentinckitrut 29 
m Hw  Ora»|attrat 2B • v. d. Helscplain 9 - Wettamrut 138 - Spraauwanpirk 3 • Albwttfut 39 

Tulnitad Osdorp. Tussenmeer 62

Soldaten

V an de voorzitter van de Vereniging van Dienst
plichtige Militairen, de heer C. A. van Bochel, 

vonden wij deze uitspraak in ,,Het Vrije Volk” :

„Ik stond een keer op wacht, toen er een colonne 
militaire wagens aankwam. Ik opende de slagboom. 
Maar een kolonel wees mij erop, dat ik hem na elke 
wagen weer moest sluiten om hem dan weer voor de 
volgende te openen. Ik mocht de colonne niet achter 
elkaar doorlaten” .

Initiatief van soldaten wordt niet altijd op prijs ge
steld. Dat bewijst ook het verhaal over die sergeant 
en de rekruten. De sergeant zegt: „Nou tel ik tot drie 
en dan gaan jullie er als een haas vandoor! Ik begin! 
Een .... twee . . .  Hé, daar zeg, waarom ren je al? Snap 
je ’t niet?” De betrokken rekruut: „Ja natuurlijk wel, 
maar die anderen niet. Ik begrijp al, dat drie direct 
na twee zou volgen”.

Anekdote

Enige tijd geleden begon de heer H. Algra een hoofd
artikel in het Friesch Dagblad met de volgende anek
dote :

„Veie jaren was een uit Bolsward geboortige inspec-‘ 
teur iL'erkzaam bij het gemeentelijk onderwijs in de 
gemeente Amsterdam. Hij was een verzamelaar van 
anekdotes, van opmerkingen uit de kindermond, waar
bij die in een onlangs gepubliceerd boekje de indruk 
maken van bleke en bedachte verhaaltjes. Men moest 
ze hem hóren vertellen. De juffrouiv heeft verteld 
van Mozes en vraagt de volgende morgen de geschie
denis terug. Een kleine, vroegwijze jongen antivoordt 
op de vraag wie de moeder van Mozes was: de prin
ses. Nee. zei de juffrouw, die had hem immers gevon
den. Het jongetje: dat zéi ze . . . ”

Consum ent

De socioloog prof. dr. Sj. Groenman heeft de consu
ment onlangs als volgt getypeerd:

„De frequent koper geworden consument loopt in de 
meeste gevallen in een doolhof van prijzen rond. Hij 
vermag niet te zien, wanneer hij bij gekochte of aan

geboden bonnen of bij naakte prijzen aan een redelijk 
lang eind trekt. Hij is niet in staat kwaliteiten te ver
gelijken. Hij weet, dat de prijzen oplopen en heeft 
geleerd daarin te berusten, maar ziet door allerlei 
tijdelijke aanbiedingen en prijsverlagingen de loop 
der prijzen niet meer”.

Het is vaak zo, dat hij die aan het langste eind denkt 
te trekken aan het kortste eind trekt.
Had hij gelijk, die zei, dat het een mens (lees: consu
ment) vergaat als een vlieg in een kamer gevuld met 
100 jongens, die allemaal een vliegenmepper in de 
hand hebben?”

Kritiek
Vorige week zaterdag werd door mensen uit de publi- 
citeitswereld een conferentie gehouden over „grenzen 
en grendels in de massacommunicatie”.
Over de kritische beoordeling die de mensen, werk
zaam bij deze communicatiemiddelen, soms ten deel 
valt en hun reactie daarop, merkte prof. mr. M. Rooij 
op:

„Welnu, zo goed als zij zelf telkens weer de stoute 
schoenen aantrekken om zich over anderen in kriti
sche zin uit te laten of anderen ie schokken, moeten 
zij het kunnen velen dat die anderen te hunnen op
zichte hetzelfde doen en moeten zij zich niet te spoe
dig tegen de haren gestreken voelen".

Dat wie het aangaat het ter harte moge nemen. Een 
vrome wens?

Parlem entsleden
Dr. A. Hoogerwerf, lector in de politicologie aan de 
V.U., deed in een openbare les onlangs deze uitspraak:
„Het is wel zeker, dat er parlementsleden zijn, die 
hun rol meer opvatten als een eenrichtingsverkeer 
van boven naar beneden dan als een communicatie in 
twee richtingen. Na een verkiezingsnederlaag van 
zijn partij verklaart menig parlemtslid, dat de kiezers 
heter behoren te worden voorgelicht zonder de moge
lijkheid te opperen, dat misschien ook de Kamerleden 
beter zouden kunnen worden voorgelicht over wat de 
kiezers beweegt” .

U begrijpt het: het gaat niet over A.R. Kamerleden!!! 
Het denkbeeld alleen al zeg!
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POLITIEK
DICHTERBIJ

Nederland op de snijtafel (Omslag „De anatomie van Nederland”)

W at speelt er nu allemaal een 
rol in het politieke bedrijf? 

Hoe gaat het in werkelijkheid toe? 
Wat zit er achter? Waarom ge
beurt het op die manier, waarom 
niet anders? Wie maakt de dienst 
uit op een departement? Welke 
rechten hebben Kamerleden? Hoe 
gaat het in de ministerraad toe? 
Wat is nu precies de diplomatieke 
dienst? Welke invloed heeft de 
Koningin óp het beleid?
Het zijn slechts enkele van de ve
le vragen, die leven bij een groot 
aantal Nederlandse staatsburgers. 
En het is niet altijd eenvoudig op 
dit soort vragen óen enigszins be
vredigend antwoord te krijgen. 
Natuurlijk, er zijn reglementen en 
wetteksten, compleet met toelich
ting, die men kan raadplegen. A f
gezien van de omstandigheid dat 
velen het raadplegen daarvan als 
een dorre en doodse bezigheid er
varen, vormen die stukken ook 
slechts „het geraamte”. Het func
tioneren van die reglementen en 
wetteksten wordt niemand op die 
manier gewaar. Het geraamte 
krijgt een hart en vlees en bloed 
door de praktijk te leren kennen.

Verschillende facetten van ons staat
kundig bestel zijn door de radio, maar 
met name door de televisie dichter bij 
gekomen. Af en toe zien wij de Tweede 
Kamer — tot meer of minder genoegen 
— in de huiskamer. Daarmee doet men 
indrukken op over de gang van zaken 
in een debat. Over de taak en bevoegd
heden en over het functioneren van 
het parlement in het algemeen zegt het 
echter nog weinig.
De uitzendingen van de politieke par
tijen geven voor zover ze niet uitsluitend 
worden besteed aan propaganda enigs
zins een beeld van de doelstellingen 
van een politieke partij, maar het func
tioneren van de partij als zodanig 
komt er niet zo heel veel door dichter
bij.
Via een programma als „Inburgeren” 
wordt getracht een duidelijk beeld te 
geven van het hoe, wat en waarom van 
allerlei politieke zaken. Het lijkt ons 
een goed voorbeeld van een zeer nut
tige informatieve rubriek over diverse 
zaken verwant aan het staatkundig be
drijf.
En er gebeurt wel meer. In dit ver
band kan ook gedacht worden aan de 
cursus, die de Stichting Burgerschaps
kunde voor de luttele som van ƒ 25 or
ganiseert.

Nederland op snijtafel
Niet alleen radio, televisie of een cur
sus kunnen de soms zozeer gewenste 
informatie geven. Een boek kan daar
toe ook van dienst zijn.
Het is alweer enige tijd geleden, dat 
er een boek is verschenen onder de ti

tel „De anatomie van Nederland” . Het 
boek — 264 pagina’s — is geschreven 
door J. van den Berg. (Uitgeverij De 
Bezige Bij. Prijs ƒ 14,90). De auteur 
heeft Nederland op de snijtafel gelegd 
en eens gekeken wat er onder de huid 
zat.
Het resultaat is een boeiend geheel ge
worden; een levendig verslag van wat 
er onder de huid (of: achter de scher
men) van onze nationale politiek ge
beurt. In het boek vindt u verhalen, 
die ,in welingelichte Haagse kringen” 
bekend zijn. Overigens is het niet een 
bock met alleen maar pikante verhalen 
De auteur heeft gebruik gemaakt van 
feiten, getallen en statistieken.
Op de flap van het boek wordt gezegd, 
dat de aandacht vooral gericht wordt 
op de periode van het kabinet-Cals en 
zijn nadagen. Maar de informatie is 
van dien aard, dat ze van blijvend be
lang is. Over het algemeen is dit juist, 
al blijft het bij een boek als dit na
tuurlijk zo, dat de feitelijke gegevens 
snel achterhaald zijn. Een voorbeeld 
daarvan is bijvoorbeeld te vinden m 
het' hoofdstuk „politieke partijen” , 
waar de A.R. Partij wordt behandeld. 
Daar wordt v.d. Sluis nog als Kamer
lid c.q. partij-secretaris genoemd en 
Bruins Slot als voorzitter van het Col
lege van Advies.
De contributie-afdracht is veel hoger, 
dan het op blz. 74 vermelde bedrag. Er 
staan ook zeer aanvechtbare dingen 
in, zoals „De Tweede Kamer levert 
doorgaans de a.r.-spreekbuis, de Eerste 
Kamer geeft die spreker zijn herse
nen” .
Trouwens der gelijke zinnetjes typeren 
het boek enigszins. Zij maken ook dui
delijk ,dat wij hier niet te maken heb
ben met een geheel objectief verslag. 
Integendeel, af en toe wordt er behoor
lijk met kleuren gewerkt. Anderzijds 
moet worden toegegeven, dat dit de 
leesbaarheid en smeuïgheid van het 
boek verhoogt.

Stimulans
Zelfs zij, die beweren, dat politiek saai 
en taai is zullen dit boek geboeid ter 
hand nemen. Het kan een eerste sti
mulans zijn om op het politieke ter
rein wat dieper te gaan graven. Want 
ook dat moet worden gezegd, het boek 
behandelt veel, maar zeer globaal. De 
inhoud blijft veelal aaii de oppervlak
te.
Het is niet mogelijk veel citaten te ge
ven, maar bepaalde citaten zullen som
migen zich beslist doen afvragen 
„Moet dat nu zo?”
De auteur neemt nergens een blad 
voor de mond. Hij deelt mee wat hij 
gehoord heeft. Een aanpak, die voor
delen heeft, maar die niet ieder zal 
waarderen. De schrijver heeft — zo 
zegt hij zelf — „een honderdtal inter
views gehouden met mensen die het 
in de politiek voor het zeggen hebben 
en die er werkelijk nog iets zeggen 
ook” . Globaal nog iets over de inhoud: 
Achtereenvolgens schenkt de auteur in

acht hoofdstukken aandacht aan Ko
ninklijk Huis, parlement, politieke par
tijen, departementen (met o.a. gesprek 
met drs. J. W. de Pous, de huidige 
voorzitter van de Sociaal Economische 
Raad), kabinet (met o.a. gesprek met 
oud-minister-president mr. J. M. L. Th. 
Cals), diplomatieke dienst, Brussel 
(Europese gemeenschappen), kerken. 
Voor ons gevoel hangt dit laatste 
hoofdstuk er een beetje bij. In een 
boek, dat over de politieke situatie 
gaat behoort een hoofdstuk over de 
kerk niet thuis. De schrijver heeft het 
voornemen zich in een tweede deel be
zig te houden met de financieel-soci- 
aal-economische sector en misschien 
vond hij, dat een hoofdstuk over de 

-kerken daarin nog minder paste.

Begroting
Over het boek is veel meer te zeggen 
— in kritische en waarderende zin —, 
maar waarom zouden we? Een citaat 
om er u iets van te laten proeven. 
Het is te vinden in hoofdstuk 4 Depar
tementen blz. 122 e.v. Het gaat over de 
samenstelling van de begroting (u hebt 
dan een indruk waar men nu o.a. mee 
bezig is):
„Begin januari wordt de „begrotings- 
aanschrijving” naar de verschillende 
departementen gestuurd, daarin wor
den bepaalde aanwijzingen gegeven 
omtrent de komende begroting. In fe- 
bmari beginnen de departementen een 
eigen begroting op te stellen voor het 
komende jaar. Dat werk wordt ver
richt door hun afdelingen Comptabili
teit. (Toen koning Willem III een van 
zijn adviseurs eens vroeg: „wat bete
kent nu eigenlijk Comptabiliteit?” , 
antwoordde deze na enig nadenken; 
„Comptabiliteit Majesteit is geen klei
nigheid” .)
Omstreeks 1 mei is er op Financiën zo 
ongeveer bekend, wat de andere minis
teries (en Financiën zelf) denken te 
gaan uitgeven in hef komende jaar. 
Dan komen de „thesaurie-inspecteurs” 
van Financiën in het geweer, die gaan 
bezien of de verschillende uitgaven 
wel noodzakelijk en verantwoord zijn, 
en of men de gemaakte afspraken is 
nagekomen. Dan moeten ook de minis
ters op het matje komen, die hun boek
je te buiten zijn gegaan. Op Financiën 
vindt men dit de belangrijkste fase, al
le volgende fasen, inclusief de begro
tingsbehandeling in de Kamer doen er 
niet zoveel meer toe. Het klinkt tra
gisch voor de democratische controle 
door de volksvertegenwoordiging, maar 
het is waar.
In de maanden mei, juni, soms tot ver 
in de maand juli, wordt er over en 
weer gevochten over de hoogte van be
grotingsposten, tussen de minister van 
Financiën, als onvermurwbare pen
ningmeester, en zijn medebestuursle
den uit de ministerraad als op geld be
luste potverteerders. Alleen om die re
den al, is de top van Financiën van 
mening, dat de minister van Financiën 
altijd iets meer ervaring moet hebben

dan zijn collega’s, er moet een natuur
lijk overwicht zijn. Om die reden 
wordt ook betreurd, dat het bij kabi
netsformaties meestal zo uitvalt, dat de 
minister van Financiën als laatste wordt 
aangezocht. Vaak zijn er bij de forma
tie dan al belangrijke financiële af
spraken gemaakt. De minister van Fi
nanciën heeft een coördinerende func
tie ten aanzien van de uitgaven van de 
andere ministeries, ook wel „spending 
depirtments” genoemd. Zij geven geld 
uit en leveren daar prestaties voor, de 
minister van Financiën blijft verant
woordelijk voor de inkomsten en 
voor de staatsschuld. Hij heeft het in 
de ministerraad altijd het moeilijkst, 
hij moet in zijn eentje door de verha
len van de anderen heenzien.
Maar eindelijk na zeer langdurige en 
gewichtige besprekingen (minister Fié- 
vez van Oorlog, door minister Lieftinck 
van Financiën eens uitgenodigd voor 
zo’n heet begrotingsgevecht, sprak de 
gedenkwaardige wóórden „moet ik soms 
mijn veldbed meenemen?”), eindelijk 
dan is het zover.

Op 1 augustus moeten de definitieve 
stukken van de ontwerp-begroting naar 
de Raad van State, die advies uitbrengt 
aan de Koningin. 1 augustus is ook de 
datum waarop meestal de thesaurier- 
generaal (jhr. Van Lennep) met vakan
tie gaat, en ook de directeur der Rijks
begroting (dr. W. Drees jr.) neemt dan 
een paar weken vakantie. Half augustus 
is iedereen weer terug, want dan wordt 
aan de Miljoenennota begonnen. Vroe
ger was deze Miljoenennota een simpel 
begeleidend schrijven bij de ontwerp
begroting, maar sinds de ontwerpbegro
ting een stapel papier is geworden van 
een halve meter hoog, is ook de Mil
joenennota een gedegen boekwerk. 
Aan de tekst van de Miljoenennota 
wordt gewerkt door het Bureau Begro
tingsvoorbereiding, met een team van 
15 a 18 economen en juristen, die de 
hele zomer doorwerken, en in die pe
riode praktisch geen vrije zaterdagen 
of vrije avonden hebben. Het is een 
typisch voorbeeld van seizoenarbeid; 
op de dag dat hun minister de Kamer 
betreedt met het koffertje en daarin de 
Miljoenennota en het ontwerp Rijksbe
groting, gaat de Dienst Rijksbegroting 
met vakantie. De Tweede Kamer slaat 
aan het studeren, zij heeft een drukke 
tijd voor de boeg. En de minister ver
trekt voor een dag of tien naar 
Washington om er vergaderingen van 
de Wereldbank en het Internationale 
Monetaire Fonds bij te wonen. Als hij 
terugkomt, beginnen de Algemene Be- 
grotingsdebatten in de Tweede Kamer”.

Het Nederlandse parlement
Misschien hebt u er nu de smaak van 
te pakken gekregen en zegt u bij u zelf 
dat u er méér van wilt weten.
Het zou kunnen zijn, dat ü bijvoor
beeld nu wel eens precies wilt weten

• Vervolg op pag. 12



Pagina 12 NEDERLANDSE GEDACHTEN 11 mei 1968

DE

POLITIEK

DICHTERBIJ

Het Nederlandse Parlement

• Vervolg van pag. 11
hoe het met uw eigen volksvertegen
woordiging is gesteld. Wat is het Ne
derlandse parlement; wat doet het; hoe 
is fiet samengesteld; welke bevoegdhe
den bezit het en hoe functioneert het? 
Er is een voortreffelijk boek over. Als 
u iets wilt weten over ons parlement, 
dan moet het iets heel bizars zijn, wil 
het niet in dat boek staan. Het boek dat 
wij op het oog hebben is getiteld „Het 
Nederlandse Parlement” . Schrijver is 
dl’. E. van Raalte, de nestor van de 
parlementaire redacteuren. Het boek is 
uitgegeven bij d e . Staatsdrukkerij te 
Den Haag, de prijs bedraagt ƒ7,90, de 
omvang is 406 pagina’s. Een alfabeti
sche index — ook in het eerstgenoem
de boek te vinden, — vergemakkelijkt 
het gebruik.
De beide boeken zijn eigenlijk niet met 
elkaar te vergelijken, omdat ze anders 
van opzet zijn, een verschillend terrein 
bestrijken en door verschillende perso
nen geschreven zijn.
Het boek over ons parlement laat zich 
minder vlot lezen. Men kan zeggen, dat 
het wetenschappelijker van inhoud is, 
terwijl het andere meer in een vlotte 
journalistieke stijl is geschreven. 
Hiermee wil overigens niet gezegd zijn, 
dat het boek van Van Raalte saai of 
vervelend is. Ook in dit boek komen 
tal van aardige interessante bijzonder
heden voor. De schrijver wil ook 
schrijven voor een breder publiek, 
waarin hij naar ons gevoel voortreffe
lijk slaagt. Wanneer men echter uitvoe
rig over het parlement schrijft en daar
bij aan de hand van bronnen verklaart 
hoe en waarom bepaalde regels zijn ont
staan, dan zal het duidelijk zijn, dat 
sommige stukken „zwaarder te ver
staan zijn” .

Schat van gegevens
U zult dit echter graag op de koop toe
nemen, wanneer u bezig bent. flet 
boek bevat een schat van gegevens en 
vele artikelen- en boekenschrijvers 
plegen Van Raalte te raadplegen. 
Iedere belangrijke regel wordt toege

licht aan de hand van enkele voor
beelden. Als de auteur iets vertelt over 
Kamerontbinding ,dan zegt hij meteen 
wanneer de Kamerontbinding heeft 
plaatsgevonden en u krijgt over die 
ontbindingen enkele gegevens.
Een ander voorbeeld. Als de „verenig
de vergadering” ter sprake komt, volgt 
eerst een uiteenzetting over het wan
neer van zo’n vergadering, met een 
snufje historie en enkele bijzonderhe
den (bijv. bij een verenigde vergade
ring voor louter ceremoniële doelein
den worden er geen notulen gehouden 
en vindt geen tekening van de presen
tielijst plaats, zodat het vraagstuk van 
het quorum geen rol speelt); vervolgens 
wordt dan meegedeeld — met bijzon
derheden — wanneer zo’n verenigde 
vergadering met louter ceremonieel ka
rakter sinds de bevrijding heeft plaats
gevonden.
Daarna wordt dan stilgestaan bij 
de jaarlijks voorkomende verenigde 
vergadering — die de grondwet voor- 
sehrijft — met een ceremonieel karak
ter, ter opening van de zitting der 
Staten-Generaal. En alweer met his
torische bijzonderheden en met ver
anderingen, die hebben plaatsgevon
den.
Het is verleidelijk meer van dit soort 
voorbeelden te geven, bijvoorbeeld 
over de parlementaire onschendbaar
heid, het vragenrecht, onderzoek van 
klachten, de Handelingen, het quorum 
enz. (De groep is willekeurig geweest). 
U kunt, wanneer u de inhoud van dit 
boek in u hebt opgenomen, naar onze 
mening met een gerust hart aan iedere 
quiz over het Nederlandse Parlement 
deelnemen.
De schrijver heeft zelf steeds een dui
delijke mening. Hij windt daar geen 
doekjes om, maar hij probeert wel 
steeds zo objectief mogelijk weer te 
geven wat aan de hand is. Naar onze 
smaak is hij daar vrij redelijk in ge
slaagd. Het boek is bij tot de kabinets
crisis /̂■an 15 oktober 1966 (Nacht van 
Schmelzer).
Dit betekent dat ook ten aanzien van 
de werkzaamheden van de Kamer in

het boek aandacht wordt geschonken 
aan het nieuwe reglement van orde, 
dat de Tweede ^amer in 1966 aannam 
en derhalve ook aan de openbare com
missievergaderingen. Het staatsrecht 
is echter voortdurend in beweging en 
sinds eind 1966 hebben er dan ook al 
weer nieuwe ontwikkelingen plaatsge
vonden. Maar die worden in een vol
gende druk ongetwijfeld verwerkt. Dat 
dit boek in een behoefte voorziet kan 
ook blijken uit het feit, dat de vierde 
druk ervan reeds voor ons ligt. Bij een 
herdruk zal prof. De Gaay Fortman in 
de index ongetwijfeld ook weer de 
voorletters W. P. krijgen, maar zulk 
soort kleinigheden verdienen bij zo’n 
werk amper vermelding.

Inhoud
Volledigheidshalve nog iets uit de in
houdsopgave. De werking van het par
lementaire stelsel in Nederland wordt 
in hoofdstuk één behandeld, waarbij
o.a. de positie van het parlement ter 
sprake komt ten opzichte van kiezers 
en kabinet; de kabinetsformaties, de 
soorten van-kabinetten, hun stabiliteit, 
aftreden e.d. en Kamerontbinding. 
Vervolgens in hoofdstuk twee het;

Tweekamerstelsel; in drie de Organi
satie der Staten-Generaal (o.a. kies
stelsel, verkiesbaarheid, onverenig
baarheid, voorzitterschap, orde-hand- 
having).
Bevoegdheden van het Parlement, is 
de titel van hoofdstuk vier. De ,,Werk
methode” komt in het volgende hoofd
stuk aan de orde. En in hoofdstuk VI 
De openbare behandeling — debat en 
stemmingen.
Voorts dan nog bijzonderheden over de 
gebouwen der Kamers, een literatuur
opgave en aantekeningen; aanvullin
gen en een alfabetische index.

Misschien zegt u na dit alles: Ik wil 
kennis gaan nemen van de Kamerstuk
ken of van Kamerstukken, die op een 
bepaald onderwerp betrekking heb
ben. Die mogelijkheid bestaat. U kunt 
zich daartoe wenden tot de Staatsuit
geverij, Christoffel Plantijnstraat, Den 
Haag. Telefoon: 070 - 814511, afdeling 
Verkoop.
In een volgend nummer zal u enige in
formatie worden gegeven omtrent de 
aanwezige mogelijkheden. D.C.

B O N

NIEUWE ABONNEE

Naam ...............................................................................................

Volledig adres ...............................................................................................

Woonplaats: ....................................................................................... .......

OPGEGEVEN DOOR

Naam ...............................................................................................

Volledig adres ...............................................................................................

Woonplaats: ...............................................................................................

Wenst als geschenk:

1 abonnee
lepeltje, sleutelring of brochure „De samenleving 
vernieuwen”

2 abonnees
zes cocktailprikkers in etui of 3 lepeltjes

3 abonnees
sierdoos of zes lepeltjes

I-
Abonnementsprijs ƒ 6.— per half jaar 

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

VERTROUWENSADRESSEN VOOR 
EIGEN KRING IN

FRIESLAND

presenteert
europese

„F O R TE X’
herenmode

RIVEL
Fabriek van rijwielen 
en autopeds
S Ü B H U I S T E R V E E N  
Telefoon 05124 - 269

Firma Gebr. Slump Brandstoffenhandel
LEMMER NA GELE 
LEMMER Straatweg 44

Telefoon 05276 - 2460 
Telefoon 0514f - 564 

b.g.g. 307
Annex HAARDEN. KACHELS en KOOKAPPARATEN 
voor KOLEN. OLIE en GASVERWARMING
Deskundige voorlichting -  Vakkundige aansluiting

TIMMERFABRIEK „HET NOORDEN”

J. W . S T A P

OTOEBILDTDIJK - TEL. 03180-S n  - ST. ANNA PAHOCHI*

drukwerken in boekdruk

boekdrukrotatie
offset
van de meest
uiteenlopende aard

n.v. drukkerij de ,motor'
gedempte pol 8-14 . sneek - tel. 05150 - 2821 - 5112

M f c T z .

Alle textielgoederen, 
bedden, dekens, 
matrassen, complete 
woninginrichting

Grootzand 14 - .38. SNEEK - Midstraat 114. lOURE

D O U M A  S IJZ E R H A N D E L  n.v.
Grootzand 66 - Postbus 30 - SNEEK 
Telefoon 05150 - 4444

Staaf-, band- en plaatijzer - T-en D- balken - Betonijzer
GEREEDSCHAPPEN EN MACHINES 
VOOR METAALBEWERKING

O FFSETDRUKKERIJ 
FLACH N.V. affiches

showcards
verpakkingen

L E E U W A R D E R W E G  31-35 S N E E K

N.V. Aannemingsbedrijf F.G.D.
v /h  GEBR. VISSER

Nieuwbouw en onderhoudswerken 
RONDWEG 17 - DOKKUM  

Tel. 05190 - 3341 - 3342 b.g.g. 2534

BO U W BED RIJF 
TH. DE VR IES & ZONEN

Stationsweg 15, Koiidum
Voor alle nieuwbouw en onderhoudswerken

FIRMA G. DRAISMA

Aannemingsbedrijf AAakkum
ALLE BETONW ERKEN EN 

UTILITEITSBOUW

N.V. BOUWMATERIALENHANDEL

v/h Fa. J. Haitsma
Kanaalweg 14 - HARLIWGEN - Tel. 05178 - 2644 . 2645

AANNEMERSBEDRIJF

BETONFABRIEK

BOU^W IATERIALENHANDEL
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M elkprijs
De minister van landbouw heeft 
opening van zaken gegeven 
over de prijs van de melk en 
wat daar aan vast zit. Pag, 2.

Toekom st
waarde
De heer P. C. Elfferich pleitte 
in de Eerste Kamer voor huizen 
met betaalbare huur, comfort 
en toekomstwaarde. Pagina 4.

Europa
De Europese christen-democra- 
tische fractie vergaderde in 
Nice. In de zon lopen was er 
niet bij. Zie het verslag van dr. 
C. Boertien op pagina 5.

R a s 
vooroordeel
Op pagina 7 en 8 schrijft drs. 
i. P. Feddema over „Vooroor
deel en rasverhoudingen. Men
sen van verschillende rassen 
moeten elkaar kunnen ontmoe
ten als medemens in dezelfde 
maatschappij.

Delta
Op pagina 9 schrijft de heer 
M. H L. Weststrate een laatste 
artikel over Zuidwest-Nederland 
en de ontwikkelingen daar. De 
ontwikkeling van de Delta is 
een regionaal maar tevens een 
nationaal belang.

Am erika
Hoe het toegaat bü de presi
dentsverkiezingen in de V.S. 
kunt u lezen op pagina 11. Daar 
staat ook hoe u op de hoogte 
kunt blijven met wat er in de 
Tweede en Eerste Kamer ge
beurt. Op pagina 12 staat deze 
keer weer De week rond.

Radio

Luister woensdag 22 mei van 
18.20—18.30 uur naar de radio, 
Hilversum II (298 m). De A.R.P. 
is dan in de ether.

ONTWIKKELING 
VAN DE

BEDRIJFSSTRUKTUUR
IN DE

DOOR Ir. T. T. WIND
Secretaris van de Ned. Chr. Boeren
en Tuindersbond

I ter vc
3CARB0VIT tegen maag- 

en darmstoornissen. 
MUGOLIN • (reukloos) 

ter voorkoming van muggebeten.

Thich Nhat HanhVIETNAM
De lotus in een zee van vuur

De schrijver is geboren Vietnamees, monnik 
en dichter. Hij vertelt de geschiedenis van 
zijn land, van het boeddhisme vooral. Thich 
Nhat Hanh neemt duidelijk politiek stelling. 

Carillon-speciaalpocket ƒ 4.90 
Verkrijgbaar in de boekhandel. 

Uitgave van W. TEN HAVE N.V.

alleen Murox heeft

MUURVERFINDUSTRIE
HOO GEVEEN

LANDBOUW

Het oude en vertrouwde beeld van 
rust en romantiek op het boeren

erf, het beeld dat eeuwenlang het ka
rakter van het platteland heeft be
paald, is snel aan het verdwijnen.
De ingrijpende wijzigingen in de eco
nomische en sociale omstandigheden 
gaan niet aan de boer en zijn gezin 
voorbij, maar beïnvloedt sterk het le
ven op de boerderij.
Omdat de prijzen van de produktie- 
middelen na de oorlog veel sneller 
stegen dan die van de produkten 
(zie grafiek) staat de boer voor de 
noodzaak van voortdurende aanpas
sing en rationalisering van de be
drijfsvoering. In het bijzonder spelen 
hierbij de sterk gestegen arbeidskos
ten een belangrijke rol. Besparing op 
arbeidskosten is —  ook op het boeren
bedrijf —  in toenemende mate moge
lijk geworden door een steeds verder
gaande mechanisatie. Met de intrede 
van de machine is het ook met de 
rust op het bedrijf gedaan. De me
chanisatie vergt omvangrijke investe
ringen. Het werken met de machine 
maakt het arbeidsuur duur. Tijd is 
geld, dat geldt zeker ook voor het mo
derne, sterk gemechaniseerde land
bouwbedrijf.

Geen fabriek
De mechanisatie is in de landbouw 
traag op gang gekomen. Dit houdt ver
band met de aard van het bedrijf. In 
de fabriek betekent de machine niet al
leen een grotere prestatie, maar ook een

O n tv ik k e lin g  ra n  de in d e x p r ijz e n  ran  
landbouvprodukten  en p ro d u k t ie o ld d e le n .

(1949/50 -  1952/55 -  100)
B rom  CBS,

— «produktett 
• -• ^ rod u k tieB ld d e len  •

grotere produktie per uur. De capaciteit 
bepaalt in de regel de produktieomzet. 
Maar een plant groeit nu eenmaal niet 
sneller wanneer de boer uit de hand of 
met de machine zaait. Men kan een koe 
met de meest moderne machine melken 
ze geeft er geen liter melk meer om.
De boer moet zijn werk nu eenmaal aan
passen aan het groeiritme van de natuur 
en rekening houden met ziekte en weers
omstandigheden.

Paarden v erdwenen
Toch neemt het gebruik van machines 
snel toe. Dat blijkt wel uit de volgende
cijfers:

jaar
1950
1960
1967

aantal
trekkers

24.500
82.000

135.000

aantal
melkmachines

3.000
38.600
81.900

Tegelijkertijd met het aanschaffen van 
een trekker zijn op veel bedrijven de 
paarden verdwenen. Hun aantal is met 
65 % verminderd. Hierdoor is sterk het 
beeld van het bedrijf veranderd en een 
groot stuk romantiek van het platteland 
verdwenen.
Met de trekker verschenen ook allerlei 
andere werktuigen op de boerderij. Bijv. 
voor de oogstwerkzaamheden stonden in 
1965 de Nederlandse boer 6100 maaidor
sers, 9900 aardappelrooiers en 3300 bieten
rooiers ter beschikking.
In de veehouderijsector heeft de laatste 
jaren de melkmachine — hoewel reeds 
ver voor de oorlog bekend — snel terrein

gewonnen. In 1950 waren er in ons land 
nog maar twee machines per 1000 hoeven, 
in 1967 waren het er bijna 50. Zeker % 
van de melkkoeien worden mechanisch 
gemolken. Bij de graslandexploitatie wil 
de mechanisatie minder goed vlotten.
In 1965 — recente gegevens zijn niet be
schikbaar — waren per 100 ha grasland 
een veldhakselaar, zeven hooiblazers en 
zestien mestverspreiders beschikbaar. In 
de veredelingssector heeft het invoeren 
van arbeidsbesparende werkmethoden 
naast een beter inzicht in voedertechniek 
tot een ware revolutionaire ontwikkeling 
geleid. Het moderne, gespecialiseerde var
kens- en pluimveebedrijf is een onderne
ming geworden, waar de arbeid in de to
tale produktiekosten nog maar een gering 
percentage van de opbrengstprijs uit
maakt.

Opmerkelijke prestatie
Deze ontwikkeling, die zich in korte tijd 
voltrok, heeft tot resultaat gehad, dat de 
arbeidsproduktiviteit in de landbouw 
sterk is gestegen. Sinds 1953 bedroeg deze 
stijging gemiddeld 6 % per jaar. Dat is 
1 a 2 % meer dan de produktiviteitsstij- 
ging in de industrie en zelfs 3 a 4 % ho
ger dan in de dienstensector!
De wurgende tang van de ontwikkeling van kosten en opbrengstprijzen had echter tot gevolg, dat deze produktiviteitsstij- ging slechts gedeeltelijk de rentabiliteit van de bedrijven ten goede kwam.

Vervolg op pag. 6
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DE
MINISTER
EN
DE
PRIJS
VAN

MELK
 ̂ * De B.T.W . en de

m instdraagkrachtigen

In de komende weken zal in de Tweede 
Kamer de nieuwe wet op de omzet
belasting worden behandeld. Naast al
lerlei technische kwesties en t^rieven- 
problemen zal vooral één kwestie in 
het centrum van de helangsteliing 
staan; de positie van de minstdraag
krachtigen onder deze nieuwe omzet
belasting.
Rond deze wet staan inmiddels twee 
dingen vast:
a. dat deze wet een prijsverhogend ef
fect van 1 a 2 "/o zal te weeg brengen 
dat met name voor de minst draag- 
krachtigen een extra last betekent;
b. dat deze wet tevens een tijdelijke 
stijging van de overheidsmiddelen zal 
veroorzaken, namelijk tussen de jaren 
1969 en 1973.
De combinatie van deze twee feiten 
maakt het tot een vanzelfsprekende 
zaak dat althans een deel van die extra 
middelen wordt gebruikt om de gevol
gen van de prijsstijging voor de minst 
draagkrachtigen in onze samenleving 
te neutraliseren bijvoorbeeld door een 
verhoogde uitkering uit de algemene 
middelen in de sociale verzekeringskas
sen.
Het kabinet kan ervan verzekerd zijn, 
dat de A.R. fractie mede tegen de ach
tergrond van het regeringsprogram op 
dit punt scherp zal letten en reële toe
zeggingen tegemoet ziet. En dit geldt 
niet alleen voor de A.R. fractie, getuige 
de navolgende uitspraak uit het rapport 
van de „18”.
„Bij de verschuiving van de belasting
druk van de directe naar de indirecte 
belastingen zal het sociale heleid tegen
wicht moeten bieden voor wat betreft 
de hieruit mogelijk voortvloeiende scha
delijke gevolgen voor de inkomens- en 
vermogensverhoudingen.”
In de komende weken zal blijken wat 
deze uitspraak voor de A.R., C.H. en 
K.V.P. fractie waard is.

Ten onrechte

In een aantal commentaren heeft men 
de president van de Nederlandse Bank 
— prof. zyistra — op grond van zjjn 
inleiding tot het jaarverslag 1967 — 
verweten dat hy geen, althans weinig 
oog zou hebben voor de sociale nood 
die zo sterk verweven is met de huidi
ge- werkloosheidssituatie.
Wy vinden dit verwyt beslist niet ge
rechtvaardigd.
Hy is immers krachtens de wet belast 
met de bewaking van krediet en rente- 
politiek en mede verantwoordelijk voor 
een rechtvaardige, monetaire situatie. 
Zyn taak is daarom beperkt.
Ook in zijn advisering, die zich con
centreert op deze beperkte taak.
Zo er verwijten in de genoemde rich
ting 'te maken zijn moeten die worden 
gemaakt aan het adres van de regering. 
De regering behoort het geheel te over
zien en op hasis daarvan haar beleid te 
voeren.
Niet de president van de Nederlandse 
Bank.

TTET valt niet te ontkennen dat 
de landbouw in de laatste 

maanden geen gemakkelijke tijd 
heeft gehad. Afgezien van de 
„prijsval” van de melk is er ook 
een zekere ongerustheid over de 
toekomst. Het was daarom een 
juiste gedachte van de minister 
van Landbouw opening van zaken 
te geven.
Wij menen er goed aan te doen de 
belangrijkste mededelingen —  
voorshands zonder commentaar —■ 
door te geven.

1. De minister is geenszins van oor
deel, dat de gevoerde landbouwpoli
tiek, zowel nationaal als binnen het 
kader van de Europese Economische 
Gemeenschap heeft gefaald. Integen
deel, het gevoerde markt- en prijsbe
leid biedt de landbouwproducenten in 
Nederland en in de Europese Econo
mische Gemeenschap voor de belang
rijkste laridbouwprodukten een grote 
mate van bescherming zowel tegen 
verstorende invloeden van buitenaf — 
als gevolg van de voor vele produk- 
ten ontwrichte internationale markt — 
als tegen verstoringen van binnenuit.

2. De minister erkent, dat door het 
samenvallen van een aantal factoren 
de door de zuivelfabrieken uitbetaalde 
voorschotprijs in de maand april van 
dit jaar 4 a 6 cent per kg lager heeft 
gelegen dan vorig jaar. Deze voorschot
prijs mag echter niet als maatgevend 
worden beschouwd voor de gemiddelde 
opbrengstprijs welke de veehouder . 
over het gehele melkprijsjaar 1968/69 
mag verwachten.

Consumptiemelk
3. Voor wat het nationale consump- 
tiemelkbeleid betreft is besloten de 
verrekenprijs voor de consumptiedoel- 
einden te bestemmen melk ongewij
zigd te handhaven op f  36,10 per 100 
kg melk met 3,7 pet., vet en ook overi
gens het verrekenprijsstelsel — het
geen neerkomt op een verevening van 
de opbrengstverschillen tussen de con
sumptiemelk enerzijds en de industrie- 
melk anderzijds — voorbands te hand
haven.
Tevens werd beslo-ten, rekening hou
dend met de voorstellen van de Euro
pese Commissie ten aanzien van de 
harmonisatie van het consumptiemelk- 
beleid in de Gemeenschap en de toe
nemende moeilijkheden met betrek
king tot de afzet van boter, het vetge
halte van de consumptiemelk en de 
consumptiemelkprodukten met ingang 
van 2 juni 1968 te verhogen van 3 pet. 
tot 3,2 pet.
Met betrekking tot de bijzondere rege
ling voor mager melkpoeder voor vee- 
voederdoeleinden werd besloten:

— de drempelprijs voor dit produkt te 
verhogen met ƒ 4,22 per 100 kg, ter 
versterking van de bescherming van. 
de Nederlandse markt voor mager 
melkpoeder;
— de denaturatietoeslag op Neder
lands mager melkpoeder bij bestem
ming tot veevoeder te verhogen met 
ƒ 6,52 tot ƒ 22,35 per 100 kg, welke ver
hoging overeenkomt met het aandeel 
van de magere melkpoeder in de per 
1 april 1968 vervallen steun aan de 
industriemelk.
Hiermede wordt op maximale wijze ge
bruik gemaakt van de mogelijkheden 
welke de E.E.G.-zuivelverordening ons 
biedt om onze markt voor mager melk
poeder te beschermen tegen verstoren
de invloeden van buitenaf.
Dat genoemde maatregelen in de 
maanden rond 1 april 1968 onvoldoen
de effect bleken te sorteren, moet 
vooral worden toegeschreven aan de 
bij de voorraadhouders in de Gemeen
schap bestaande onzekerheid met be
trekking tot het beleid na genoemde 
datum. Dit heeft hen ertoe gebracht 
tot liquidatie van bestaande voorra
den over te gaan tegen sterk verlaagde 
prijzen, hetgeen op de toch al door de 
sterk toegenomen melkproduktie onder 
druk staande Nederlandse zuivelmarkt 
een extra verstorende factor vormde.
4. Rekening houdend met de erva
ring heeft de minister zich kun
nen verenigen met het bêsluit van het 
georganiseerde bedrijfsleven om. vanaf 
1 april 1968 niet meer te voorzien in 
een inleveringsmogelijkheid voor kaas. 
De minister is met het bedrijfs
leven van mening ,dat deze regeling — 
welke overigens gedurende een aantal 
jaren bevredigend .heeft gewerkt — in 
een situatie waarin er spanning be
staat tussen de produktie en de afzet
mogelijkheden in de zuivelsector ge
makkelijk kan leiden tot een kaas- 
produktie welke onvoldoende is afge
stemd op de afzetmogelijkheden voor 
dit produkt.

Inter ventieprij s

van het melkprijsbeleid eeii voortdu
rende stijging van de melkproduktie, 
zonder dat daar een evenredige ver
groting van de afzet tegenover staat, 
een sterke druk op de prijzen van de 
verschillende zuivelprodukten zal kun
nen uitoefenen. . De minister wil 
dan ook niet verhelen, dat de ontwik
keling van de melkproduktie in ons 
land en in de gehele Europese Econo
mische Gemeenschap hem met grote 
zorg vervult. Deze ontwikkeling is naar 
zijn mening ook een van de fundamen
tele oorzaken van de vertraging, wel
ke is opgetreden bij de voltooiing van 
de gemeenschappelijke zuivelmarkt.

7. Tenslotte wijst de minister er op, dat 
in de rundvleessector — de tweede pijler 
voor de rundveehouderij — geen moei
lijkheden zijn opgetreden. Het prijsni
veau voor slachtrunderen beweegt 
zich op een hoger peil als vorig jaar 
terwijl de prijzen van de vette kalve
ren zich — in tegenstelling tot het 
voorafgaande jaar toen zich in deze 
sector grote moeilijkheden voordeden

— thans bp een zeer aantrekkelijk peil 
bewegen. Dit heeft, tezamen met de 
relatief lage prijzen voor het op basis 
van mager melkpoeder bereide kunst- 
melkpoeder, geleid tot een hoger 
prijspeil voor nuchtere kalveren, wel
ke voor de mesterij worden bestemd.

5. Gelet op het feit, dat in E.E.G.- 
verband in beginsel overeenstemming 
is bereikt over het hanteren van een 
gemeenschappelijke interventieprijs 
voor mager melkpoeder terwijl ander
zijds de bestaande E.E.G.-regelingen 
voor de overgangsperiode zodanig zijn 
gewijzigd, dat een betere bescherming 
van onze nationale markt voor mager 
melkpoeder verwacht mag worden, 
heeft de minister het verantwoord ge
acht thans akkoord te gaan met een in- 
leveringsregeling voor mager melkpoe
der. Deze door het Produktschap voor 
Zuivel vast te stellen regeling, die 
voorziet in een interventieprijs voor 
mager melkpoeder van ƒ 142,50 per 100 
kg, zal op 2 juni 1968 van kracht wor
den.
6. Wel dient het zuivelbedrijfsleven 
te beseffen, dat in de huidige opzet
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BENOEMING 

Mr. J. H. PRINS

M  ET ingang van 1 juli a.s. heeft mr.
J. H. Prins aan het bestuur van de 

Doctor Abraham Kuyperstichting ont
slag gevraagd als directeur van deze 
stichting. Hij heeft een benoeming 
aanvaard tot wetenschappelijk hoofd
medewerker bij de faculteit der rechts
geleerdheid van de Vrije Universiteit. 
Mr. Prins is aan de Kuyperstichting 
verbonden geweest sedert december 
1954; aanvankelijk als wetenschappe
lijk assistent en sedert januari 1957 als 
directeur.
Desgevraagd heeft de heer Prins me
degedeeld dat hij voornemens is het 
lidmaatschap van de Staatscommissie 
van advies inzake de Grondwet en de 
Kieswet te continueren. Dit geldt ook 
voor het lidmaatschap van de Haagse 
gemeenteraad.

P.v.d.A. over 
het Noorden

De fractie van de P.v.d.A. in de Tweede 
Kamer heeft een eigen nota over de 
ontwikkeling van het Noorden des lands 
laten verschijnen.
Reden voor dat ongewone gebeuren is, 
dat de P.v.d.A.-fractie vindt dat de no
ta van de .‘egering over het Noorden 
des lands „ernstig te kort schiet”, en dat 
van fundamentele verschillen ten aan
zien van doelstelling en middelen van 
het beleid gesproken zou moeten wor
den.
In deze nota komt de P.v.d,A.-fractie 
dan ook met een waslijst van haars 
inziens noodzakelyke maatregelen, zo
wel op korte als op lange termijn, waar
van overigens slechts een enkele maat
regel op daadwerkelijke originaliteit 
kan bogen.
Dat de P.v.d.A.-fractie deze nota 
— uiteraard niet zonder hulp van de 
fractie-medewerkeré — heeft opgesteld 
verdient stellig waardering en kan de 
discussie in de Kamer ten goede komen. 
Maar is het wel billijk, een zo ver 
gaande kritiek op de regeringsnota uit 
te oefenen?
Wij geloven dat de fractienota van de 
P.v.d.A. daar eigenlijk onbedoeld zelf 
reeds een antwoord op geeft wanneer 
op blz. 10 wordt gesteld dat van 1959 
tot 1968 de extra bestedingen voor het 
Noorden des lands slechts 36Va miljoen 
gulden per jaar bedroegen. Maar op 
blz. 13 wordt gesteld dat krachtens de 
huidige nota voor het Noorden dit peil 
nu met 50 miljoen gulden ext r a  per 
jaar zal worden opgevoerd. Enige mati
ging van de kritiek was met het oog 
hierop, èn met het oog op het kabinets- 
verleden van de P.v.d.A. zeker niet 
overbodig geweest.

Di t  artikel is geschreven op ver
zoek van een van onze lezers, 

die zich bezig hield met stellingen 
als: in de politiek gaat het om het 
bereikbare, het „haalbare” of ook: 
het dragen van regeringsverant
woordelijkheid betekent altijd het 
aanvaarden van een compromis. En 
nu wijst onze briefschrijver op de 
moeilijkheid: weet de bijbel wel 
van een compromis? Is het gebod 
des Heren niet radicaal?
En meer op de praktijk toegespitst: 
verliest onze politiek en onze partij 
niet haar duidelijkheid, haar ge
zicht, als we altijd weer treden in 
het compromis?
Dit zijn belangrijke Vragen, die al
les te maken hebben met de vra
gen, die ons bezig houden, vooral 
nu, als we ons bezinnen op onze 
taak en roeping als ARP.
We geven thans enkele gedachten over 
dit veelzijdige en moeilijke onderwerp. 
In de eerste piaats zeg ik daarover iets 
vanuit de praktijk van het Kamerlid
maatschap. En ik noem als voorbeeld 
de mammoetwet. Zulk een wet komt tot 
étand „in gemeen overleg met de Sta- 
ten-Generaal”; Dat overleg heeft in 
beide Kamers plaats, maar in de Twee
de Kamer op een toegespitste wijze, om
dat deze Kamer het recht heeft van 
amendement. Door de Tweede Kamer 
zijn met gebruikmaking van dat recht 
verschillende veranderingen in het 
wetsontwerp aangebracht, die wij als 
verbeteringen beschouwen. Maar er 
bleven ook grote bezwaren. Een groot 
voordeel van deze wet is, dat de gelijk
stelling over de hele linie wordt door
getrokken. Dat betekent grote winst 
voor een aantal takken van het bijzon
der onderwijs en een voortgang op de 
weg van een rechtvaardige pacificatie. 
Maar een groot bezwaar bleef het „tota
litaire” karakter van de wet, die het 
gehele voortgezet onderwijs wil regelen 
en daardoor te weinig ruimte laat voor 
een vrije ontwikkeling. Een ander be
zwaar is, dat ontzaglijk veel is overge
laten aan regeling bij Algemene Maat
regel van Bestuur. De ervaring heeft 
ons geleerd, dat wettelijk vastgelegde 
waarborgen een voorwaarde zijn voor 
een gezonde pacificatie.

IjyANNEBR nu een eindoordeel wordt 
" "  opgemaakt, komt de stemming. 

Dan z o u  menig Kamerlid geneigd 
zijn om te zeggen; in sommige opzichten 
dankbaar, in andere allerminst voldaan. 
Maar hij mag alleen maar zeggen: vóór! 
of tégen! In beide Kamers stemde de 
AR fractie verdeeld. Om een paar voor
beelden te noemen: dr. Bruins Slot en 
ik waren .egen; dr. Veerman en prof. 
Diepenhorst waren vóór. Dan schijnt 
het, alsof er een tegenstelling is tussen 
dat vóór en tégen, maar er is een grote 
mate van overeenstemming bij de be
oordeling van de wet, die als een com
promis wordt gezien. Het verschil is 
alleen, dat bij het afwegen van de voer
en nadelen, de principiële bezwaren en 
de principiële waardevolle elementen, 
bij de een het eindresultaat van de 
overweging naar de ene kant overslaat 
en bij de ander naar de andere kant.

T^U een voorbeeld, waarbij de kabi- 
 ̂ netspolitiek in het geding is. In 

Nederland zijn geen speelbanken. (Op 
de Antillen en Suriname vormen zij een 
speciale attractie voor de toeristen!) 
Het is bekend, dat vele socialisten en 
liberalen er al lang voor zijn, dat in 
Nederland de speelbanken wettelijk 
worden toegelaten en bij de behande
ling van de wijziging van de toto is dat 
weer gebleken. Liberalen en socialisten 
waren voor de roulette in Nederland. 
Maar de regering zei: van dit kabinet 
is geen voorstel in deze richting te ver
wachten. Het is duidelijk, waarom niet. 
Met name de AR ministers in dit kabi
net zouden aan een dergelijke kabinets
beslissing niet willen meewerken. Aan 
de andere kant heeft het kabinet en 
ook een deel van onze fractie zich wel 
verenigd met de „uitbouw” van de toto. 
Het is duidelijk, dat hier een compro- 
mis-politiek wordt gevoerd.

I^E T dit voorbeeld zijn we al beland 
bij een volgend station, namelijk de 

kabinetsformatie. In Nederland is een 
kabinetsformatie alleen mogelijk, als 
verschillende partijen „elkaar vinden” . 
En dan heeft elke partij haar „inbreng”. 
Toen dr. Drees in 1952 aan dr. Schou
ten vroeg, of de ARP wilde meedoen 
aan een kabinet onder leiding van

HET
COMPROMIS
IN

DE
POLITIEK
DOOR H. ALGRA

eerstgenoemde, heeft dr. Schouten ja 
gezegd, maar op twee voorwaarden: in 
de eerste plaats diende in het regerings- 
program ook de AR invloed duidelijk 
merkbaar te zijn en in de tweede plaats 
moest die invloed ook verder gewaar
borgd blijven door het plaatsnemen van 
twee AR ministers in het kabinet, waar
van één in de sector van de REA, de 
kabinetscommissie voor economische, 
aangelegenheden. Dr. Drees heeft die 
beide voorwaarden aanvaard.
In 1946 wilden de formateurs dr. Scher- 
merhorn en dr. Drees wel een AR mi
nister in de ploeg opnemen, maar toen 
er werd gevraagd naar het regerings- 
program, bleek dat de heren dat be
reids hadden vastgesteld en dat daarin 
géén wijzigingen meer mogelijk waren. 
Dat is geen basis voor een medewer
king van onze zijde.

TK komt tot een volgend punt, dat ook 
op de kabinetspolitiek betrekking 

heeft. De regering heeft in onze tijd, 
in financieel opzicht, weinig armslag. 
Deskundigen hebben berekend, dat het 
gehele budget zó vast zit, doordat een 
groot deel van de overheidsbestedingen 
gebonden is, dat eigenlijk maar met on
geveer vier procent van het rijksbudget 
verschuiven mogelijk is, een verschui
ving, waarin een voorkeur kan blijken, 
waarin prioriteiten worden vastgesteld, 
enz.
Daardoor lijken de opeenvolgende kabi
netten zoveel op elkaar en kunnen ver
scheidene ministers zonder bezwaar 
van het ene kabinet in het andere over
stappen, omdat het beleid in hoofdzaak 
toch hetzelfde blijft. Het ontbreekt niet 
aan pogingen om die speelruimte te 
vergroten, maar dat kan alleen, wan
neer de overheid over meer geld be
schikt ^n wij kennen geen ' s e r i e u z e  
deskundige, die zegt: jaag dan de belas
tingen maar omhoog; Wel kennen wij 
deskundigen, die zeggen: in de toekomst 
zal een beleid worden gevoerd, waarbij 
degenen, die in de persoonlijke sfeer 
grote voordelen en voorrechten genie
ten door het overheidsbeleid, daarvoor 
ook betalen. Wanneer iemand op koeten 
van de staat in de gelegenheid is een 
academische opleiding te voltooien,' 
waardoor hij een sterke en bevoorrech
te positie kan krijgen in de maatschap
pij, laat hij dan daarvoor . later ook 
maar betalen.
Uit het voorgaande is het wel duidelijk, 
in welk een mate in verschillende sta
dia en op verschillende manieren het 
compromis een rol speelt in de politiek.

A lA A R  nu de meer fundamentele 
vraag: verdraagt zich het compro

mis eigenlijk wel met de eisen van Gods 
gebod?
Er zijn mensen, die deze vraag met een 
beslist neen beantwoorden. En ik laat 
nu rusten, dat zulk een ontkenning 
soms meer steunt op een uit een idea
listische filosofie voortgekomen ethiek, 
dan op bijbelse gronden.
Want de bijbel heeft ook zeer krasse 
uitspraken. Denk maar aan de brief 
van Judas, vers 23. Of aan de profeten, 
die de „Realpolitiek” van de koningen 
van Juda bestraften, hun balanceren

tussen Assyriê en Egypte. Maar in te
genstelling met de ethiek van het idea
lisme houdt de bijbel rekening met het 
feit en de macht der zonde.
Bijzonder belangrijk is hier Deutero- 
nomium 24 :1—4, waar Mozes spreekt 
over mensen, die hun vrouw, hoewel 
zij zich niet misdragen heeft, alleen om
dat zij niet meer van haar houden, 
haar een scheldbrief geven. Zij is dan 
vrij en kan met een ander trouwen. 
Soms heeft men dit zo verklaard, dat 
wij hier met een stuk Mozaïsche wet
geving te maken hebben, de Farizeeën 
hebben het dan ook zo gehanteerd. Het 
mag, want het is een inzetting van Mo
zes. Maar dat was het niet.
Het was een bestaand gebruik en Mozes 
heeft het door de bepalingen van Deut. 
24 :1—4, wat zijn toepassing en gevol
gen betreft, i n g e d a m d .
Ingedamd, maar niet verboden. En de 
Here zelf heeft daarvan een verklaring’ 
gegeven: het is gebeurd om de hardig
heid des harten. Met andere woorden: 
aan de ene kant wordt door de bijbel 
de onverbreekbaarheid van het huwe
lijk als wet en norm gesteld, maar aan 
de andere kant wordt niet veroordeeld, 
dat Mozes, in verband met bestaande 
zeden en verhoudingen, in de wetge
ving een compromis heeft bevorderd, 
waarbij de eis der wet omhoog blijft 
staan, maar praktisch eer. bepaalde, op 
zich zelf te veroordelen mogelijkheid, 
wordt getolereerd.

r\AT is heel'iets anders dan wat som- 
mige christelijke schrijvers soms 

zeggen dat in deze zondige wereld de 
mens dagelijks gedwongen wordt, als 
hij zich niet wil afzonderen in een kluis, 
om met de zonde mee te doen. Hij wéét 
dat en hij doet het, en meent te kunnen 
bouwen op de verzoening voor al onze 
zonden. Dat is geheel met de bijbel in 
strijd. Onze vaderer zeiden wel eens: 
Gods kinderen zondigen niet licht. Dat 
betekent, dat zij, als zij zondigen, tot 
hun schrik ondervinden, dat de Here 
het ziet en het bij hen thuis zoekt. Daar
om mocht Mozes niet mee met het volk 
over de Jordaan trekken en heeft Na- 
than een schrikkelijk oordeel aange
zegd: het zwaard zal van uw huis niet 
wijken.

YJ ÎJ zien hier vele moeilijkheden en 
'*  gevaren. Bismarek heeft eens ge

zegd, dat hij liegen bij zijn kinderen 
streng wist te straffen, maar dat hij 
zelf geen dag Rijkskanselier zou kun
nen blijven, als hij niet liegen kon. 
Streng in de private sector, maar met 
een geweten als elastiek in de politieke 
sector...
En wie meent, dat hij uit deze moeilijk
heid en gebrokenheid komt door een 
soort radicalisering van een politiek 
pr ogr am,  onderschat de moeilijk
heden.
Het blijft een vallen en opstaan en dat 
lijkt een halfslachtige zaak. Maar op
staan, telkens weer opstaan, is iets an
ders, dan er op zijn gemak bij blijven 
zitten.
Dat is in een eenvoudig beeld toch 
eigenlijk wel de kern van de kwestie, 
waar het hier om gaat.



Pagina 4 NEDERLANDSE GEDACHTEN 18 mei 1968

P. C. ELFFERICH IN EERSTE KAMER :

IZEN BOUW 
TAALBARE HUREN 

OMFORT
TOEKOMSTWAARDE

W IJ spreken nog altijd over 
het Departement van Volks

huisvesting en Ruimtelijke Orde
ning. Het kabinet zou zich kunnen 
afvragen of de naam van het de
partement niet moet worden ge
wijzigd in Ruimtelijke Ordening 
en Bouwnijverheid, eventueel 
Bouwzaken. De naam Volkshuis
vesting is onvolledig en naar ma
te de tijd voortschrijdt behoort de 
ruimtelijke ordening toch veel 
meer tot dè taak van het departe
ment, waarbij uiteraard de volks
huisvesting een belangrijk onder
deel zal blijven.

Woningen, met toekomst
waarde
Met deze opmerking begon de heer Elf- 
ferich in de Eerste Kamer zijn beschou
wing over de begroting van Volkshuis
vesting en Ruimtelijke Ordening. Voor
af had hij minister Schut welkom ge
heten, die voor de eerste maal zijn be
groting verdedigde. De heer Elfferich 
zei voorts — met betrekking tot het wo
ningbouwbeleid — dat hij bereid was 
de minister in zijn algemene beleidslijn 
te volgen. Dat wilde echter niet zeggen, 
•dat hij niet op enkele punten een reser
ve had. Hij was van rnening, dat bij
voorbeeld in de provincies Noord en 
Zuid Holland de woningnood heel lang
zaam daalt. Uit het eindverslag dat de 
Eerste Kamer bereikte bleek ondermeer, 
dat in de eerst twee maanden van 1968 
een 10.000 woningwetwoningen en on
geveer 4300 gesubsidieerde particuliere 
woningen waren gegund. Dat aantal 
woningwetwoningen is, zei de heer Elf
ferich — wanneer ik het toespits op 
Noord- en Zuid-Holland — verhou
dingsgewijs te laag. In deze provincies 
woont namelijk 41 procent van de be
volking. Analyserend kwam hij tot de 
conclusie, dat van de 10.000 woningen 
er ongeveer 25 procent in de woning- 
wetsector in de beide Hollanden is te
rechtgekomen. De gesubsidieerde wo
ningen zijn er in deze provincies ver
houdingsgewijs iets beter af gekomen.
„De woningbehoefte is naar mijn oor
deel nog ontstellend groot. De vraag
stukken met betrekking tot de sanering 
en de krotopruiming in de steden vra
gen om een dusdanig beleid, dat er tien
duizenden woningen worden gebouwd 
met betaalbare huren en met een aan 
deze tijd aangepast comfort. Het moeten 
woningen worden met toekomstwaar
de".
Wat de zogenaamde keuzewoningen be
treft, ging de heer Elfferich in op het
geen de minister had gezegd, namelijk 
dat het zeer moeilijk zal zijn deze wo
ningen te bouwen voor gezinnen met 
de allerlaagste inkomens. In het keuze- 
plan is het namelijk een aantal woning
wetwoningen volgens deze opzet te bou
wen. Er worden keuzewoningen- ge
bouwd voorzien van centrale verwar
ming. De heer Elfferich zei, dat naar
mate er minder woningwetwoningen 
zullen worden gebouwd, deze woningen 
in meerdere mate hun bestemming

P. C. Elfferich
. . . toekomstwaarde . . .

moeten vinden voor die categoriën van 
onze bevolking, die daaraan de meeste 
behoefte hebben. Hij was van mening, 
dat de keuzewoningen voor deze cate
gorie erg belangrijk zijn. „Ik zou de 
minister willen vragen of zijn beleid er 
niet toe leidt, dat het aantal keuzewonin
gen wordt opgevoerd; wat minder wo
ningwetwoningen, maar wat meer wo
ningen voor die categorieën, die daar
aan de meeste behoefte hebben”.

Doorstroming
De heer Elfferich sprak ook over de 
doorstroming. De minister was van me
ning, dat de stimulansen van zijn be
leid geleidelijk aan betekenis zullen 
winnen en dat het daardoor mogelijk is, 
dat de relatief kostbare regeling te zij- 
nertijd zal kunnen worden gemist. De 
senator stelde echter daartegenover, 
dat een doorstroming pas goed op gang 
kan komen, wanneer er voldoende wo
ningen beschikbaar zijn. Hij wees hier-, 
bij op een groot aantal gevallen, die 
door deze regeling jaarlijks worden ge
holpen. In de eerste plaats meende hij, 
is hier sprake van het beleid en de ver
antwoordelijkheid van het betrokken 
gemeentebestuur.

„De gemeenten zullen hun beleid 
moeten richten op de doorstroming. 
Zij moeten zorgen voor andere wonin
gen voor de bevolkingsgroepen, die uit 
de te goedkope woningen trekken”.

Planning nooclzakelijk
Tenslotte stond de heer Elfferich stil bij 
het onderwerp ruimtelijke ordening. 
Zijn uitgangspunt hierbij was hetgeen 
gezegd werd in het program van actie 
van de A.R. Partij, waarin gewezen 
wordt op het feit, dat de ruimtelijke 
ordening als een van de belangrijkste 
taken van de overheid wordt gezien. 
Wij leven in een klein land dat dichtbe
volkt is. Dat heeft als consequentie, dat 
planning noodzakelijk is en dat er meer 
geld nodig zal zijn om een en ander te 
verwezenlijken. Er kan in dit verband 
minder aan het individu overgelaten 
worden en er zal meer gemeenschappe
lijk gedaan moeten worden. Het gaat er 
om, de ruimtelijke ordening dienstbaar 
te maken aan het welzijn van ons volk 
„Het gaat niet alleen om de mens in de

samenleving; wij zullen ook samen 
moeten leven op een beperkte ruimte. 
Om dat te verwezenlijken zal moeten 
worden gevoerd een politiek op langere 
termijn, waarvoor de lijnen nu zullen 
moeten worden getrokken”.

Niet overal succes
Bij de beantwoording ging minister 
Schut allereerst in op hetgeen uit de 
Eerste Kamer gezegd werd over de 
ruimtelijke ordening. 'De bewindsman 
zei terloops hierbij, dat de heer Elffe
rich dit wel zal verheugen. „Hij heeft 
daarin een voorbode gezien, een zwa
luw die in dit opzicht echter nog geen 
lente maakt”. De minister was echter 
van mening, dat de naamgeving van het 
departement voorlopig nog juist is en

W ij  l e v e r e n  k w a l i t e i t s f i n e r e n !  

L A N D W E E R s ^ S a M E n  n v
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VRAAG
In „De Nieuwe Meerbode” heeft 
mr. A. B. Roos jen twee uitspra
ken van de heer Toxopeus naast 
elkaar gezet.
De citaten uit de beide redevoe- 
ringeh'^ijn te aardig om ze u te 
onthouden.
Vrijdag 5 april verklaarde de heer 
Toxopeus in Maastricht op de 
jaarvergadering van de V.V.D. 
ten aanzien van de Partij van de 
Arbeid:

„Wi; weten niet wat deze partij 
politiek voorstelt vandaag en 
waar zij heengaat morgen, en wat 
meer zegt: zij weet het zelf niet".

Drie weken later merkte deze 
fractieleider van de V.V.D. in 
Rotterdam op:

„Het is duidelijk dat de P.v.d.A. 
en de V.V.D. de laatste tijd naar 
elkaar zijn toegegroeid. Misschien 
hebben de wederzijdse voorlieden 
wel wat van elkaar overgeno
men”.

De vraag kan worden gesteld of 
de eerste uitspraak van de heer 
Toxopeus nu ook op de V.V.D. 
van toepassing is geworden.
Wij zijn benieuwd naar de vol
gende uitspraak van de liberale 
fractie-voorzitter in de Tweede 
Kamer.

Minister Schut
Volkshuisvesting voorop

dat de naam Volkshuisvesting voorop 
blijft staan. Verder zei hij, dat wij in 
deze tijd echt wel op de kleintjes moe
ten passen en niet te gemakkelijk tot 
het veranderen van namen moeten 
overgaan. Het brengt nogal wat finan
ciële consequenties mee. Hierop inter
rumpeerde de heer Elfferich, dat het 
postpapier weleens op raakt. „Maar 
nooit tegelijkertijd voor alle papieren”, 
antwoordde de rhinister.
Over de doorstroming, zei minister 
Schut, dat deze regeling lang niet overal 
zo’n succes is. Er zijn gemeenten waar 
men geen doorstromingsregeling kent 
en er zijn gemeenten die niet de be
schikbare gelden voor dit doel uitge
ven. „De gemeenten hebben in totaal de 
beschikking over een bedrag van onge
veer drie miljoen gulden, dat gedurende 
de jaren 1966 en 1967 niet is uitgegeven; 
terwijl het toch voor de bevordering 
van de doorstroming was bestemd. Die 
gemeenten ontvangen hiervoor heel 
aardige rentebedragen, maar daarvoor 
is het geld niet verstrekt” . De minister 
zei tenslotte hierover, dat men bij veel 
gemeenten de indruk heeft, dat de vraag 
of men als gevolg van het bestaan van 
deze doorstromingsregeling ook werke
lijk ,,doorstroomt”, moeilijk te beant
woorden is.

Firma Jan de Mik
Hardinxveld . Giessendam

AANNEMERS VAN 
OEVERVERBINDINGSVl^ERKEN
grien d h o u thAndel
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EUROPEES NIEUWS

STUDIEDAGEN
EUROPESE
CHRISTEN
DEMOCRATEN
DOOR DR. C. BOERTIEN

M eer licht

De Tweede Kamer heeft ter gelegenheid 
van de begrotingsbehandeling van Fi
nanciën bijzondere aandacht gevraagd 
voor een onhoudbare situatie. Als de 
AOW-uitkeringen verder verhoogd zou
den worden zou de fiscus zelfs van de 
uitsluitend AOW-gerechtigden zijn deel 
moeten hebben.
Zeker, voor de AOW-genieters die over 
neveninkomsten beschikken had de 
staatssecretaris op eigen initiatief al 
een voordeliger regeling ingevoerd. Dat 
was een goede zaak.
De Eerste Kamer heeft, terecht, niet 
nagelaten dit probleem eveneens aan 
de orde te stellen. De staatssecretaris 
heeft nu een duidelijk antwoord gege
ven. Er komt een tijdelijke regeling die 
ten doel heeft dat de burgers die alleen 
AOW-inkomsten genieten in 1968 in fei
te geen belasting zullen behoeven te 
betalen.
Bovendien is zijn streven er óp gericht 
zjj die aan de rand van een b e h o o r -  
lijk  bestaansminimum leven buiten de 
belasting te houden.
De A.K. Tweede Kamerfractie is niet 
zónder resultaat voor deze Nederlan
ders in de bres gesprongen.

* * * W erkloosheid

Vergeleken bij het vorige jaar is er 
eigenlijk geen reële verbetering te be
speuren in de werkgelegenheidsontwik
keling. Daar komt bij dat de duur van 
de werkloosheid voor een groot aantal 
werknemers soms reeds een half of ook 
een heel jaar bestaat. Ook na de bedra
gen van totaal rond 600 milj. galden die 
de overheid het vorig jaar heeft uitge
trokken om de werkloosheid te bestrij
den, is er eigenlijk geen sprake van een 
voldoend effect.
De conjimctuur is na oktober van het 
vorige jaar, blijkens uitlatingen van 
minister Witteveen, in een stijgende Ijjn 
terecht gekomen.
Eén van de werkloosheidsoorzaken 
komt daardoor in een wat milder licht 
te staan — gelukkig. Maar met de pre
sident van de Nederlandse Bank zijn 
wij van oordeel dat het wös is om onze 
economie niet te doen toegroeien naar 
een fundamentele onevenwichtigheid. 
Met andere woorden: een verantwoorde 
betalingsbalans blijft een der voorwaar
den voor het voeren van een goede 
werkgelegenheidspolitiek, met name op 
langere termijn.
Gelet op de zoëven genoemde huidige 
ontwikkeling van de werkgelegenheid 
kon het echter wel eens zó zijn dat zich 
een structurele werkloosheid begint af 
te tekenen.
Wij hebben goede hoop dat dit kabinet 
dit probleem onderkent.
Maar het zou te betreuren zijn als het 
daarbij ;iou blijven.
Er zullen concrete plannen moeten 
worden ontworpen en wel spoedig 
waarbij voorop moet staan dat de las
ten van deze maatregelen, die ten doel 
hebben de gehe l e  economische si
tuatie in de hand te houden, over het 
gehele volk billijk worden verdeeld. 
Het is .sociaal niet acceptabel de lonen 
deze last alleen-te laten dragen.

OMDAT als regel het Europese 
Parlement maar ééns in de zes 

weken een week bij elkaar komt, 
hopen zich de te bespreken proble
men van zo’n week in de tussen
liggende periode zó op, dat üi de 
week zelf er weinig tijd is voor het 
houden van rustige fractievergade
ringen. De Christen-Democratische 
Fractie heeft haar werk zó inge
deeld, dat elke dag in de week van 
de plenaire vergaderingen korte 
fractievergaderingen worden ge
houden voordat de plenaire ver
gadering begint. Het is duidelijk, 
dat er soms onderwerpen moeten 
blijven liggen bij gebrek aan tijd.

Vandaar dat men twee maal per jaar 
enkele dagen bijeen komt zonder dat er 
een plenaire vergadering is, orn sommi
ge onderwerpen wat uitvoeriger te kun
nen bespreken. Men plant de vergade
ringen zo, dat telkens in een ander
E.E.G.-land bijeenkomsten plaats vin
den. Zo werden de studiedagen van 
1967 gehouden te Eindhoven en 'te Lu
xemburg. Dit jaar vond de eerste bij
eenkomst plaats te Nice.
Menigeen zal denken dat we zo’n plaats 
uitzoékèn om weinig te studeren en 
veel van de zon te genieten, De werke
lijkheid was, dat, wilde je even op de 
boulevard: lopen, je eigenlijk een stuk 
van de vergaderingen moest verzuimen. 
Er is heus meer vergaderd dan de naam 
van de vergaderplaats zou doen ver
moeden!
Er waren drie onderwerpen aan de or
de, over elk waarvan ik in deze ru
briek een korte mededeling zou willen 
doen.

Gemeensehappelij ke 
handelspolitiek
Over dit onderwerp hield de heer 'Wes- 
terterp, lid van de Nederlandse K.V.P. 
en lid van de Chr. Dem. fractie van 
het Europees Parlement, een voortref
felijke inleiding, waarop een interessan
te discussie volgde. Doordat de vertaal- 
installatie aan het begin van de verga
dering faalde, was de heer Westerterp 
gedwongen zijn toespraak in het Duits 
te houden, terwijl hij hem in het Ne
derlands had voorbereid. Hij deed dat 
moeiteloos; een hele prestatie!
De bespreking van het onderwerp leid
de tot de conclusie, dat het totstand-

brengen van een gemeenschappelijke 
handelspolitiek van de zes op het ogen
blik de belangrijkste en meest dringen
de taak van de Gemeenschap is, omdat 
zij voorwaarde is voor het tot uitvoering 
brengen van het gemeenschappelijke 
landbouwbeleid en de gemeenschappe
lijke economische politiek (wat dit laat
ste betreft voornamelijk het industriële 
en het energiebeleid) van de Gemeen
schap.
In het algemeen meent de fractie dat 
de Europese gemeenschap een open 
handelspolitiek dient te voeren. Dat 
moet uitgangspunt zijn voor het opzet
ten van een dergelijk beleid, maar dat 
is alleen mogelijk als ook de andere lan
den bereid zijn een dergelijke politiek 
te voeren. In dat verband vervult de 
neiging tot protectionisme bij sommige 
landen de fractie met zorg, omdat zo
iets de resultaten van de Kennedy-ron- 
de in gevaar kan brengen. De Raad van 
Ministers van de E.E.G. heeft enige we
ken geleden besloten tot versnelde toe
passing van de resultaten van de Ken- 
nedy-ronde (indien zekere voorwaarden 
door Amerika worden vervuld). Het is 
duidelijk dat de fractie met instemming 
van die versnelling kennis nam.
Wat de handel met de landen van het 
Oostblok betreft, meent de fractie dat 
het in het belang van een grotere ont
spanning tussen Oost en West van bete
kenis is, te komen tot een uitbreiding 
van de handel met deze landen. Ook 
ten aanzien van die landen moet een 
gemeenschappelijke politiek tot stand 
komen. Ter zake van de structuur van 
de internationale handel kwam de frac
tie tot de conclusie, dat de huidige 
structuur dient te veranderen omdat zij 
niet meer overeenkomt met de eisen 
van de ontwikkeling van de arme lan
den. Het is onontbeerlijk dat ten be
hoeve van alle landen in ontwikkeling 
een stelsel van handelspreferenties 
wordt ingevoerd.
Het is te hopen dat dergelijke overtui
gingen in de toekomst er toe zullen lei
den dat ook in de praktijk meer de 
bereidheid blijkt op handelspolitiek ge
bied aan de wensen van de ontwikke
lingslanden tegemoet te komen.

Het internationale 
monetaire stelsel
Over dit ingewikkelde onderwerp heeft 
de fractie uitvoerig en prettig van ge
dachten gewisseld aan de hand van een

Het politieke weekblad met de meeste abonnees
NEDERLANDSE GEDACHTEN
vraagt een

ADVERTENTIE-ACQUISITEUR
Voor adverteerders biedt dit opinie-vormende 
en informerende partijblad wekelijks interes
sante mogelijkheden.
Daarnaast bereikt het periodiek verschijnende 
ledencontactorgaan „A.R. Post”  rond 100.000 
partijleden.
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buitengewoon geestige inleiding van de 
heer Dichgans, uit Duitsland, die kans 
ziet over dit onderwerp zo elementair 
en eenvoudig te spreken dat niet-econo- 
misch geschoolden het bedrieglijke ge
voel krijgen, de materie te begrijpen. 
Ik kan er onmogelijk aan beginnen 
hier uit de grote hoeveelheid discussie
punten maar een enigszins verstandige 
selectie te geven. Ik zal me dus bepalen 
tot enkele hoofdpunten van de conclu
sies.

Het is nogal duidelijk geworden dat in 
de ontwikkelingen op monetair gebied 
van de laatste maanden er weer voor 
de zoveelste keer een kloof bleek te be
staan tussen de politiek van Frankrijk 
en die van de overige lid-staten van de
E.E.G.

Het was dan ook de grote zorg over die 
situatie, die de fractie tot de conclusie 
bracht, dat, gezien de gevaren die de 
huidige internationale monetaire situa
tie voor ons meebrengt, een gemeen
schappelijk beleid op monetair terrein 
meer dan ooit noodzakelijk is. De Ge
meenschap zou beduidend aan kracht 
winnen als in de internationale onder- 
handelingen de E.E.G. als eenheid zou 
kunnen optreden. In dat verband heeft 
de fr.actie zich uitgesproken voor de 
oprichting van een Europese gemeen
schappelijke bank met dezelfde onaf
hankelijkheid als de nationale emis- 
siebanken.

Zo’n gemeenschappelijke bank zou kun
nen overgaan tot de uitgifte van een 
Europese munt, haast de zes nationale 
muntsoorten. Zo’n Europese munt zou 
ook bij het publiek de belangstelling 
voor de Europese zaak kunnen verle
vendigen.

Non-prolif er atieverdr ag

In de komende plenaire zitting (die ge
houden zal zijn op het moment dat dit 
nummer verschijnt) zullen bovenge
noemde onderwerpen aan de orde ko
men, alsmede een débat plaats vinden 
over het ontworpen non-proliferatie- 
verdrag. Ook aan dit verdrag wijdde de 
fractie een vergadering. In het alge
meen was er grote waardering voor het 
belangrijke werk dat de heer Scelba, 
Italiaans christen-democraat, als rap
porteur over dit onderwerp had ver
richt. Hij gaf in de fractie-vergadering 
een duidelijke uiteenzetting over de pro
blematiek en sprak zich, ondanks de 
nog altijd bestaande bezwaren tegen be
paalde onderdelen van het verdrag, uit 
vóór de totstandkoming van dit verdrag.

Weliswaar is dit verdrag slechts een 
bescheiden stap vooruit, met nog aller
lei onvolkomenheden, maar vast staat 
dat het tenminste een stap in de goede 
richting is. Ik ben benieuwd wat het 
debat over dit verdrag ih de plenaire 
zitting zal opleveren. Er zijn in het 
Europese parlement nogal wat leden (in 
de eerste plaats uiteraard de Gaullisten) 
die ernstige bezwaren hebben. Maar een 
ruime meerderheid zal ongetwijfeld 
achter het idee staan, om met dit ver
drag een eerste stap te zetten op de 
weg naar beheersing van een van de 
meest afschuwelijke uitvindingen van 
deze eeuw.
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Deze stijging van de produktiecapaciteit 
per man is in het bijzonder op de akker
bouw en de veehouderijbedrijven — niet 
in de eerste plaats verkregen door ver
hoging van de omzet op het bedrijf, maar 
door afvloeiing van arbeidskrachten. In 
15 jaar is het aantal arbeidskrachten in de 
landbauw met 34 % verminderd, in het 
aantal betaalde werknemers zelfs gehal
veerd.

Eenzaam achtergebleven
Op 60 % van de akkerbouw- en veehoude
rijbedrijven is de boer als enige eenzame 
werkkracht op het bedrijf overgebleven. 
In het bijzonder op de veehouderijbedrij
ven, waar het vee nu eenmaal iedere dag 
moet worden verzorgd en gemolken, is 
deze positie bepaald niet ideaal. Hij kan 
geen dag van het bedrijf, geen dag ziek 
zijn, om van een heerlijke vakantie naar 
het buitenland maar .niet te spreken. Maar 
nood maakt vindingrijk. De praktijk heeft 
hiervoor een oplossing gevonden door het 
gezamenlijk instellen van hulpverlenings
diensten. Deze instellingen hebben vaste 
arbeidskrachten in dienst, die kunnen in
springen waar en wanneer dit nodig is. 
Een functie, die dus vergeleken kan wor
den met die van een gezinsverzorgster. 
Uiteraard ook met alle aanpassingsmoei
lijkheden die een gezinsverzorgster onder
vindt in ieder nieuw milieu.

Te weinig ruimte om te werken

ONTWIKKELING
VAN DE

EDRIJFSSTRUKTUUR

LANDB

Moderne boerderij.

echter aangewezen op een eventuele ruil
verkaveling in het betrokken gebied.

Moeilijker, aanzienlijk moeilijker dan het 
sociale vraagstuk, de consequenties van 
het sterke gebonden zijn van de boer aan 
het. bedrijf, is een oplossing te vinden voor 
de onvoldoende werkruimte van de ma
chine op het oude land. De meeste machi
nes op het boerebedrijf staan maanden 
lang stil. Ook op de grote bedrijven is het 
aantal werkuren maar klein. Immers het 
wez'k wordt bepaald door de groei van het 
gewas. Ook het weerrisico speelt een grote 
rol. Het aantal werkbare uren is — vooral 
in de oogsttijd — vaak heel klein. Wan
neer dan het weer het toelaat, moet er 
snel en doeltreffend’ kunnen worden ge
werkt.
Heel veel boeren zitten echter met een er
fenis uit het verleden. Het vaak eeuwen
oude verkavelingspatroon van hun be
drijf, de onregelmatig gevormde, vaak ook 
nog sterk verspreid liggende en nauwelijks 
toegankelijke percelen vormen geen ide
aal patroon om snel te kunnen werken. 
Evenals het moderne verkeer in oude 
stadskernen vastloopt en ruimte nodig 
heeft, vraagt de mechanisatie in de land
bouw — mede door het geringe aantal 
werkbare uren — ruime, goed ontsloten 
kavels, regelmatig gevormde, goed be
werkbare percelen en verbindingswegen 
naar het bedrijfsgebouw. In grote delen 
van het platteland vormt het historisch 
gegroeide verkavelingspatroon een ernsti
ge handicap voor een doeltreffende ont
wikkeling. Er zijn zelfs nog gebieden, 
waar de trekker eerst van het erf in de 
boot moet worden vervoerd naar het land, 
om dan na enkele uren arbeid weer terug 
te worden gebracht.
Ook de bedrijfsgebouwen hebben in de re
gel een eerbiedwaardige leeftijd bereikt. 
Met medewerking van de nog niet altijd 
positief op de nieuwe experimentele ont
wikkelingen Ingestelde schoonheidscom
missie kan de boer zelf veel doen aan mo
dernisering van de gebouwen. De in 1967 
herziene pachtprijsnormen vormen hierbij 
ook geen ernstige belemmering meer. 
Voor de aanpassing van de grond is hij

Ruiverkaveling
De kans dat op korte termijn een ruilver
kaveling in het gebied zal worden uitge
voerd is niet erg groot. De regering blijft 
strikt, vasthouden aan een stemmingspro- 
gramma van 55.000 ha per jaar. De opper
vlakte grond, die door ruilverkaveling zou 
moeten worden verbeterd werd vol
gens een in 1958 daartoe ingesteld onder
zoek gesteld op 1,5 miljoen ha. Inmiddels 
is sinds 1958 160.000 ha verkaveld, terwijl
500.000 ha in uitvoering is. Gesteld kan 
worden dat dus nog ruim 800.000 ha cul
tuurgrond in ons land moet worden ver
beterd. Bij het huidige stemmingspro- 
gramma zou dus rond 1985 het laatste 
blok in stemming kunnen komen en rond 
2000 klaar zijn.
Inmiddels blijft echter de Hjd niet stil 
staan. De ontwikkeling in de landbouw 
gaat door. Belangrijke planologische in-

Met het paard verdween stuk romantiek.
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iedere belanghebbende een evenredig ge
deelte van zijn inbreng (in geld uitge
drukt) terug ontvangt. Niemand wordt in 
de ruilverkaveling gedwongen zijn bedrijf 
te beëindigen. De mogelijkheid van be- 
drijfsvergroting is dan ook beperkt door 
de grond die de Stichting Beheer Land
bouwgronden inbrengt. Deze grond wordt 
echter ook voor andere doeleinden ge
bruikt.
Een aspect zou naar ons oordeel in de 
verkaveling meer aandacht moeten heb
ben. Dat is het vergroten van de percelen 
In de praktijk moet de boer in de regel 
zelf zorgen voor het eventueel dichten 
van sloten binnen de gevormde kavels. 
Hier komt vaak weinig van terecht, voor
al in de graslandgebieden.
Zonder de vorming van ruime goed be
werkbare percelen is het nut van de ver
kaveling in verband met de ontwikkelhig 
van de mechanisatie zeker niet optimaal. 
Perceelsvergroting heeft in verband met 
onverdeelde overdracht aan derden bij be
drijfsbeëindiging, ook een blijvend effect.

Modern verkeer en landbouw

grepen en vooral de aanleg van nieuwe 
wegen kunnen de urgentie van verkave
ling belangrijk beïnvloeden.
De ruilverkaveling zelf is, voorzover het 
de landbouw betreft, vooral gericht op 
verbeteringen die voor de toekomst een 
blijvend karakter behouden. Het betreft 
hierbij vooral de ontsluiting, de waterbe
heersing, terwijl öp dë verkavelingskos- 
ten, het bijeenleggen van de percelen van 
één eigenaar, zoveel mogelijk wordt be
zuinigd, mede door de benutting va.n de
S.B.L.-grondpot bij het afronden van de 
kavels.

Ingrijpend is de invloed van de ontwik
keling van het moderne verkeer op het 
landbouwbedrijf. Deze invloed komt van 
twee kanten, enerzijds het drukker wor
den van bestaande wegen en anderzijds 
de aanleg van nieuwe wegen. Het verschil 
in snelheid tussen het landbouwverkeer 
en het overige verkeer wordt steeds gro
ter. Vroeger reed niet alleen'de boer met 
paard en wagen'op de weg, 'maar ook de 
dokter en de zakenman.

In het kader van de verkaveling wordt te
vens aan niet agrarische aspecten — ont
sluiting natuurgebieden, beplanting en 
aanleg van recreatie- en picknickterrei- 
nen — veel aandacht besteed.
Vaak wordt het nut van de ruilverkaveling 
afgemeten naar de bedrijfsvergroting. Dit 
is echter volkomen misplaatst. Immers be
wust is in de wet verankerd het recht, dat

De snelle ontwikkeling van de auto maakt 
echter het landbouwverkeer op de steeds 
drukker wordende wegen vrijwel onmo
gelijk. Een autosnelweg dwars door het 
bedrijf betekent voor een boer een on
doordringbare muur, waar je met een gro
te omweg omheen moet gaan.
Ook op de vaak smalle, kronkelende plat- 
telandswegen neemt het autoverkeer in 
snel tempo toe. Met alleen doordat de ste
deling de weldadige ruimte van de lande
lijke gebieden opnieuw ontdekt, maar te
vens door de ontwikkeling van het levens-
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Gebrekkige wegen.

patroon op het platteland zelf. Vanuit het 
landbouwbedrijf zouden we enkele wen
sen naar voren willen brengen:
1. De eerste heeft betrekking op in de 
toekomst geprojecteerde autowegen. Uit 
een blik op de kaart blijkt, dat in de toe
komst nog veel km 2-, 4- of meerbaans 
autowegen zullen worden aangelegd. Een 
groot aantal van deze wegen lopen paral
lel op vaak enkele km van elkaar. Met als 
gevolg, dat veel landbouwbedrijven op
nieuw in tweeën worden gehakt, dat het 
ruimte-effect van de landelijke gebieden, 
waar de planoloog terecht zoveel waarde 
aan hecht, dreigt in steeds kleinere stukjes 
te worden versnipperd. (Zie streekplan 
Rijn en Gouwe).
Een bundel van 4 gescheiden tweebaans- 
wegen —• de middelste voor het snelle,

lange afstandsverkeer, de buitenste voor 
het vracht- en lokale autoverkeer — zou 
naar ons oordeel de volgende voordelen 
bieden boven de aanleg van twee op 10-20 
km afstand parallel lopende vierbaanswe- 
gen: .
— grotere doorstromingssnelheid en min
der ergernis.
— geringer doorsnijden van de landelij
ke gebieden
— sneller aanleg, doordat het tracé reeds 
vastligt bij de bestaande vierbaanswegen 
en het verwerven van de grond minder 
moeite en overleg behoeft
— minder schade voor de landbouw, 
daardoor ook beperkingen van uit te ke
ren schadevergoedingen
—■ meer ruimte voor onderhoud en her
stelwerkzaamheden aan de wegen.

2. De schade berokkend aan de land
bouw door de aanleg van autowegen, kan 
door ruilverkaveling worden opgeheven. 
Dit aspect heeft tot gevolg, dat de urgen
tie voor verkaveling in toenemende mate 
door deze — niet-agrarische — ontwikke
ling wordt bepaald.
De uitbreiding van het wegennet heeft 
— terecht — in het regeringsbeleid een 
hoge prioriteit. Het wegenprogramma moet 
worden opgevoerd. Daar zijn we het mee 
eens. Dient dan echter ook niet even
redig daarmee in het budget ruimte te 
worden geschapen voor het herstel van de 
bij uitvoering van dit wegenprogramma 
veroorzaakte schade door middel van ruil
verkaveling?

3. In de ruilverkaveling worden veel

nieuwe zg'. landbouwwegen aangelegd. Bij 
de planning van deze wegen, waarvoor de 
boeren in de ruilverkaveling gratis de 
grond moeten afstaan, waarvan de kosten 
voor een gedeelte via ruilverkavelingslas- 
ten over de grondeigenaar worden omge- 
slageh, wordt in feite alleen maar gelet 
op het landbpuWverbeer. Eri zelfs voor het 
gemechaniseerd landbouwverkeer zijn ze 
veel te smal. Reeds jaren wordt er gestu
deerd om in dit beleid wijziging aan te 
brengen. Het lijkt erg moeilijk om de 
middelen te vinden, waardoor voorkomen 
kan worden dat honderden km nieuwe 
aangelegde plattelandswegen (in 1965 had 
de Cultuurtechnische Dienst 1000 km weg 
in uitvoering) niet aangepast blijken aan 
het toenemende verkeer. Het is echter een 
zuinigheid, die de wijsheid bedriegt.

VOOROORDEEL 
EN DOOR DRS. J. P. FEDDEMA
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VOOROORDEEL wordt veelal ge
definieerd als een bij uitstek 

emotionele houding tegenover een 
groep of als een patroon van vijan
digheid in interpersoonlijke rela
ties, die gericht is tegen een groep 
als geheel.
Vooroordeel heeft dus betrekking 
op mensen als groep en niet als 
individu. Het heeft niet te maken 
met Jan Jansen (John Smith) als 
persoon, maar Jan Jansen (John 
Smith) als neger, als jood of als 
lid van een bepaalde kerk.
In tegenstelling tot haat is het 
vooroordeel niet terug te voeren 
tot reële handelingen van de per
soon in kwestie jegens wie men 
bevooroordeeld is.
Haat is gericht op een individu of 
op een aantal mensen, door wie 
men metterdaad benadeeld of ge
kwetst is. In het vooroordeel staat 
echter de generalisatie centraal; 
het is gericht op een groep, ver
tegenwoordigd door een individu, 
hoewel het betreffende individu de 
reine onschuld zelve kan zijn. 
Vooroordeel „wordt ook dikwijls gezien 
in samenhang met het op een voetstuk 
plaatsen van de eigen groep, ook wel 
ethnocentrisme genoemd. Men is dan 
zozeer betrokken op de eigen groep, de 
eigen partij, de eigen kerk, de eigen 
natie etc., dat men zich niet meer kan 
vereenzelvigen met dë mensheid als ge
heel. Afkeer van internationale kerke
lijke (bijvoorbeeld Wereldraad van Ker
ken) en politieke organen, overdreven 
nationalisme en het denlcen in termen

van blokken (bijvoorbeeld oost-west) en 
ras of huidskleur zijn hiervan belang
rijke symptomen.

Stereotypieën
In het groeps- en rasvooroordeel spelen 
stereotypieën ook een grote rol. Een on
derzoeker gaf eens in een aantal klas
sen met schoolkinderen in de Verenigde 
Staten de volgende leestest:

Aladdin was een zoon van een arme 
kleermaker. Hij leefde in Peking, de 
hoofdstad van China. Hij was altijd lui 
en hield meer van spelen dan werken. 
Wat voor soort jongen was hij, een 
Indiaan, een neger, een Chinees, een 
Fransman of een Hollander"!

Tot zijn grote schrik ontdekte hij, dat 
vele kinderen, vooral uit de zuidelijke 
staten, zo onder de indruk waren van 
de typering, dat de jongen lui was, dat 
zij antwoordden, dat de jongen een ne
ger moest zijn.
De socioloog Golightly stelde in 1947 het 
credo van het zuiden van de Verenigde 
Staten samen, bestaande uit 21 geloofs
artikelen. Twee daarvan luiden:

„Dat de neger van nature geneigd is tot 
crimineel gedrag, gedeeltelijk door zijn 
dierlijke aard en gedeeltelijk om zijn 
onverantwoordelijkheid en immorali
teit”, en
„Dat, terwijl de neger als ras minder
waardig en onbetrouwbaar was, hij als 
individu vaak eerlijk, loyaal, beminne
lijk, capabel en zelfs zeer talentvol kon 
zijn, maar dat dit de uitzondering was” . 
Trouwens ook in de Nederlandse ver
zuilde samenleving waren of zijn deze

stereotypieën allerminst onbekend. Op
merkingen als „de roomskatholieken lie
gen altijd” of „in het zakenleven wordt 
je door de gereformeerden immer be
drogen” spreken boekdelen. En wie her
innert zich nog het image, dat de ar
beider nog lange tijd van de vorige 
eeuw met zich meedroeg namelijk „dat 
hij geen initiatief had, niet met geld 
kon omgaan, teveel dronk, stonk, lui 
was en teveel kinderen had” ? Welk een 
frappante overeenkomst wanneer ik 
vandaag de doorsnee blanke in Zuid- 
Afrika over „die kafir” hoor spreken. 
Voor hen, die menen, dat de neger in 
velerlei opzichten nooit het niveau van 
de blanke zal kunnen bereiken is het 
goed te luisteren naar wat Usamah ibn 
Munqidh, een Syriër uit Shazar, in de 
12e eeuw over het blanke ras te zeggen 
had:

„Dit ras heeft intellectueel een laag ni
veau, zoals dieren in het bezit van moed 
en vechtkwaliteiten, maar van weinig 
anders. Ze zijn wreed, bijgelovig, on
wetend, speciaal op wetenschappelijk en 
medisch terrein en hun sexuele gewoon
ten zijn immoreel” . En één der moren 
uit Toledo schreef in de 11e eeuw: „De 
rassen ten noorden van de Pyreneeën 

. zullen nooit de rijpheid bereiken; zij 
hebben een goed postuur en een blanke 
huidskleur, maar zij zijn gespeend van 
elke scherpheid van geest 'en intellec
tueel vernuft” .

Overigens hebben ook allerlei christe
lijke misvattingen bijgedragen tot onze 
stereotypieën en vooroordelen over an
deren. Ik denk o.a. aan de afschuwelijke 
opvatting — mij nog op de school met 
den bijbel geleerd ^  dat de negers de

Binnenkort zal op initiatief van 
het blad ,,Gemeentetoerusting” 
bij N.V. Kok te Kampen een 
bundel opstellen verschijnen, 
waarin o.a. is opgenomen een 
bijdrage van drs. J. P. Feddema 
onder de titel ,.Vooroordeel en 
interraciale relaties” . ,,Gemeen- 
tetoerusting” heeft er geen be
zwaar tegen, indien ook,wij deze 
bijdrage, zij het gedeeltelijk en 
in enigszins gewijzigde vorm, 
publiceren.

nakomelingen van Cham en derhalve 
een vervloekt ras zijn en ook aan het 
idee, dat de joden Christus hebben ver
moord, terwijl juist historisch vaststaat, 
dat dit tegen de wil van de overgrote 
meerderheid van het joodse volk is ge
schied. En hoe vaak is de bijbel niet 
misbruikt om in wezen onmenselijke 
praktijken en theorieën een religieuze 
sanctie te geven? Boeken als „A Bibl^ 
Defence of Slavery” en „The Negro as a 
Beast” van de hand van twee protes
tantse geestelijken in de Verenigde Sta
ten in het midden van de vorige eeuw 
vormen één der schrijnende illustraties.

Rasvooroordeel aangeboren 
of cultnreel bepaald
De vraag of het rasvooroordeel al of 
niet een instinctieve aangeboren spon
tane aangelegenheid is, is lange tijd een 
onderwerp van discussie geweest. De 
laatste jaren is er echter een nagenoeg 
communis opinio dit ontkennend te be
antwoorden. Vergelijkende studies bq 
kinderen hebben aangetoond, dat vooi> 
oordelen bij hen aanvankelijk afwezig 
zijn maar eerst later ontstaan via en- 
culturatie/opvoeding in het gezin en op 
school. Zelf heb ik eens op het platte
land van Zuid-Afrika, het land der ras
senscheiding bij uitstek, tot mijn grote 
verbazing kunnen aanschouwen, hoe 
zeer jonge blanke en zwarte kinderen 
in de volste harmonie met elkaar speel
den. Er bestaat geen natuurlijke afkeer 
van mensen, die er anders uitzien, zich 
anders gedragen of anders spreken. De 
werkelijkheid is, dat men op al deze 
verschillen pas gaat letten, als men be
vooroordeeld is. Zij die onprettige ev- 
varingen hebben opgedaan met leden
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van bepaalde groepen, hebben dergelij- 
ke ervaringen eveneens gehad met an
dere mensen. Zij herinneren zich echter 
de eerste omdat ze bevooroordeeld zijn. 
Het rasvooroordeel schijnt overigens in 
de geschiedenis van het Europese wes
ten een tamelijk recent verschijnsel te 
zijn. Het is bekend dat de eerste chris
tengemeenten samengesteld waren uit 
leden van verschillende rassen en vol
ken en niet of nauwelijks rassenbe- 
wustzijn hebben gekend. Eén der grote 
kerkvaders, Augustinus van'Hippo, was 
zelfs een Noordafrikaanse berber. En 
het is opvallend dat later in de oorlogen 
met moren, Turken, halten, slaven e.a. 
er geen spreke was van rassentimenten. 
De scheidingslijn was het geloof. De 
moren werden niet gezien als arabie
ren, maar als ongelovigen. Tot aan de 
15e eeuw werd de mensheid niet zozeer 
verdeeld in antagonistische rassen als 
wel in christenen en ongelovigen. Toyn- 
bee meent dan ook te moeten stellen, dat 
de geest van de middeleeuwse Europese 
christenheid vrij was van rasgevoel, 
omdat men de vreemdeling en de hei
den beschouwde als de potentiële be
keerling tot het christendom. Hoe dit 
ook zij, er is in elk geval én in de ge
schiedenis én in de huidige wereld zo 
weinig consistentie in de manifestaties 
van rasvoordeel, dat de verouderde 
voorstellingen over het rasvooroordeel 
als een aangeboren eigenschap reeds op 
het eerste gezicht, afgezien van de on
derzoeken bij kinderen etc. zeer aan
vechtbaar lijken

Oorzaken ( ras) vooroordeel
Hoe heeft het rasvooroordeel dan toch 
de geesten van zo talloos velen in haar 
greep kunnen krijgen? Over de oorza
ken en achtergronden van het groeps- 
en rasvooroordeel zijn verschillende 
theorieën gaande. Drie daarvan verdie
nen nadere aandacht.

a. Economische theorie.
Economische wedijver tussen verschil
lende groepen en exploitaties van de 
ene groep door de andere zouden vol
gens deze theorie het rasvooroordeel ver
klaren. Rasvooroordeel zou zelfs dik
wijls door een heersende groep onder 
het publiek zijn gepropageerd om een 
bepaalde groep als minderwaardig te 
kenschetsen om zo de eigen exploitatie 
te kunnen rechtvaardigen. Economische 
competitie schijnt inderdaad niet zon
der betekenis te zijn. Zo hebben bij
voorbeeld de Chinezen in Califomië 
lange tijd in hoge achting gestaan, maar 
deze achting sloeg al spoedig om in on
verdraagzaamheid en gewelddaden, toen 
de Chinezen hun beroepen uitbreidden 
tot datgene wat tot dusver het domein 
van de blanke was geweest. En zijn het 
niet juist de laagste klassen der blan
ken, die veelal de grootste animositeit

Verscheidenheid in ras tot scheppingsordening homharderen.

ke wezens zouden er afkerig van zijn 
zich zelf door het eigen falen te blame
ren en daarom een zondebok daarvoor 
willen zoeken. Er zijn in de geschiede
nis vele minderheidsgroepen geweest, 
die als zondebok hebben gefungeerd. 
De christenen in het Romeinse Rijk, de 
hugenoten, de Ieren, de joden, de Japan- 
nezen, de katholieken, de protestanten, 
de quakers, etc., etc.
Eén van deze noch één der andere theo
rieën zijn op zichzelf een genoegzame 
verklaring voor het verschijnsel ras
vooroordeel. Het rasvooroordeel is m.i. 
te herleiden tot een complex van fac-

jegens de negers tonen? Ook in de his
torische ontwikkeling van het rasvoor
oordeel in de westerse christenheid 
heeft deze economische theorie haar 
plaats. Zo wordt de drastische wijziging 
van de houding t.a.v. het andere ras na 
de middeleeuwen veelal voor een be
langrijk deel toegeschreven aan de ont
wikkeling van het kapitalisme en het 
winstmotief. Ook het ontstaan van de 
slavenhandel, noodzakelijk met het oog 
op de exploitatie van Amerika hangt 
hiermee ten nauwste samen. Interessant 
is dat de slaveneigenaars aanvankelijk 
het systeem rationaliseerden met het 
argument dat het slechts krijgsgevange
nen en veroordeelde misdadigers betrof. 
Maar al spoedig kon men niet met deze 
rechtvaardiging volstaan en beriep men 
zich op het economische argument, dat 
de slavernij noodzakelijk was voor de 
nationale economie. En later toen de 
anti-slavernijbeweging opkwam werd er 
een doelbewuste poging ondernomen de 
negers te depersonaliseren en te ont
menselijken tot wezens, die niet in staat 
waren tot enig moreel gevoel.

b. Symbool-theorie.
Ook jegens het goede in het leven, zelfs 
tegenover de eigen ouders zou de mens 
met gemengde gevoelens vervuld zijn. 
Haat- en/of vreesgevoelens jegens het 
goede kunnen veelal niet openlijk wor
den geuit, zodat men een symbool zoekt 
om deze op af te reageren. Als men bij
voorbeeld in een puriteinse samenleving 
altijd „zuivere” gevoelens omtrent sex 
moet pretenderen, moeten de onzuivere 
gevoelens hieromtrent een andere uit
weg vinden. De zogenaamde „sensuele” 
neger zou hiervoor als een prachtig 
symbool kunnen dienen. Ook zouden 
sommige mensen gemengde gevoelens 
koesteren jegens de stad en het stads
leven, enerzijds van bewondering en 
anderzijds van haat en afschuw. De 
vijandigheid t.a.v. de stad wordt dan 
bijvoorbeeld gericht op de joden als 
het symbool bij uitstek voor de stede
lingen. Ook wordt wel gesteld, dat de 
haat — ook van belijdende christenen 
— jegens Christus of liever jegens Diens 
idealen van vrede, gelijkheid, broeder
schap en naastenliefde zijn en worden 
afgewenteld op de joden uit wie Chris
tus is voortgekomen. Op analoge wijze 
zouden de joden ook dikwijls gediend 
hebben als het symbool van het inter
nationalisme of zowel van enerzijds het 
kapitalisme als anderzijds het commu-

c. Psychologische theorieën.
Deze worden dikwijls onderscheiden in 
(1) de frustratie/agressietheorie, (2) de 
zondeboktheorie, (3) de theorie van het 
autoritaire onverdraagzame persoonlijk- 
heidstype. Rasvooroordeel schijnt soms 
te voldoen aan een psychische behoefte 
als een soort compensatie voor eigen 
gebreken en tekortkomingen. Menselij-

. . .  als individu wel beminnelijk . . . 
toren, waarbij met name ook de angst 
voor het verliezen van bevoorrechte en/ 
of feodale posities ni'et zonder beteke
nis is. Dit laatste wordt uiteraard door 
de bevoorrechte groepen niet toegege
ven, maar veelal gecamoufleerd met het 
argument, dat het voor hen in wezen 
een kwestie van „levensbehoud” is of 
„dat verschil in behandeling jufet in het 
belang is van beide groepen”. De voor
vechters van de anti-slavernijbeweging 
werd zo voor de voeten geworpen, dat 
de onvrijheid juist in het belang was 
van de neger zelf.

Hoe bestrijden ?
De moeilijkheid bij bevooroordeelde 
mensen is dat het bijna onmogelijk is hen 
te overtuigen, dat ze onjuist handelen. In 
de eerste plaats is hun gedrag veelal vol
komen in overeenstemming met de 
denkwijze, zeden en traditie van de sa
menleving, waarin ze verkeren. In de 
tweede plaats is hun gezichtskring zo
zeer beperkt tot het eigen wereldje en 
is er voorts sprake van zo weinig we
zenlijk contact met andere volken en 
rassen dat de kans zeer gering is, dat 
hun ogen zullen worden geopend. In de 
derde plaats neemt de bevooroordeelde 
persoon dikwijls een struisvogelhouding 
aan door te willen ontsnappen uit de 
werkelijkheid en los daarvan een eigen 
knus ingebeeld wereldje op te bouwen, 
waarin hij zich veilig voelt. Kritiek van 
buiten zal hij niet kunnen begrijpen, 
want zijn ingebeelde wereld, hoe irreëel 
ook voor de buitenstaander is voor hem 
een absolute realiteit. Bestrijding van 
het rasvooroordeel is dan ook het meest 
effectief, indien het reeds bij de jeugd 
via het onderwijs aanvangt. Van be
lang ook voor volwassenen is o.a. het 
bevorderen van onderlinge communica
tie en contact en het geven van goede 
informatie over andere groepen of het 
aantonen van economische en psychi
sche nadelen van vooroordeel en voor 
christenen het wijzen op de strijdigheid 
van rasvooroordeel met bijbelse nor
men.

Houding van de kerk
Wat dit laatste betreft is er echter de

moeilijkheid, dat de kerk zich veelal 
heeft aangesloten bij de bestaande ver
houdingen in een samenleving, die is 
gebaseerd op huidskleur-ond'erscheiding 
en het karakter van een kastemaat- 
schappij heeft aangenomen. In sommige 
gevallen heeft de christelijke kerk zich 
niet alleen aangepast aan het bestaande, 
maar is ze zelfs zozeer een produkt van 
de kastemaatschappij geworden, dat de 
christen in zijn functie in deze wereld 
„een zoutend zout te zijn” nagenoeg ge
heel wordt verlamd. Trouwens, leert de 
geschiedenis van de christenheid niet, 
dat de kerk zich dikwijls heeft laten 
inkapselen door feodale en andere be
houdende machten, die van geen her
vormingen willen weten? Hoezeer heb
ben wij christenen ons ook vandaag niet 
bij het bestaande, bij het onrecht, bij 
het groepsegoïsme, bij het nationalisme, 
bij het oorlogsgeweld, etc. neergelegd.

De bekende Indiase staatsman Nehru 
zag in de leringen van Jezus een be
langrijk stuk protest tegen de sociale 
orde. „De bergrede en de Europese en 
Amerikaanse christenheid”, aldus 
schreef hij eens, „hoe verbazingwekkend 
tegenstrijdig zijn zij. Het is niet verras
send dat vele mensen wel moeten den
ken, dat Gandhi veel dichter bij de 
leringen van Christus staat, dan vele 
van Zijn zogenaamde volgelingen in het 
westen van vandaag”. Voor de christe
nen is er het grote gevaar, dat ■ ze de 
inhoud van de bijbelse boodschap laten 
bepalen door de eigen problematiek in 
plaats van andersom. Of men gaat zo
als in de drie hervormde/gereformeerde 
kerken van Zuid-Afrika in afwijking 
van de calvinistische theologie in de 
rest van de wereld de verscheidenheid 
van de mensheid in volkeren en rassen 
tot een scheppingsordening bombarde
ren en de eenheid van het menselijk ge
slacht niet langer meer als zodanig er
kennen. In het blad „Woord en Daad” 
van november 1964 — „Mondstuk van 
die Afrikaanse Calvinistiese Beweging” 
— wordt dit kerkelijke standpunt in 
een reactie op een bijdrage mijnerzijds 
namelijk „Christendom en Nasionalisme” 
in hetzelfde blad nog eens in alle vrij
moedigheid verdedigd met een beroep 
op de spraakverwarring. Zo wordt aan 
het ethnocentrisme, het op een voetstuk 
plaatsen van de eigen groep en de ideo
logie van de rassenscheiding een reli
gieuze sanctie gegeven.

Evangelische radicaliteit

De bevooroordeelde mens is echter een 
produkt van zijn eigen maatschappij en 
het is moeilijk hem te overtuigen dat 
door zijn ideologie en met zijn gedrag 
het evangelie geweld wordt aangedaan. 
Godsdienstige en moralistische predi
king ter bestrijding van rasvooroordeel 
zal veelal tot dovemansoren gericht zijn, 
zolang de patronen van die maatschap
pij niet worden gewijzigd. Gelukkig 
staat de dynamische ontwikkeling van 
de moderne industriële samenleving niet 
langer een rücksichtloze scheiding/se- 
gregatie van ethnische en raciale groe
pen toe.

Gelukkig beseffen ook meer en meer 
christenen, dat juist zij als christenen 
de bestaande orde niet mogen verabso
luteren, maar DAT HET EVANGELIE 
OPROEPT TOT EEN ACTIEVE DEEL
NAME AAN ALLERLEI POGINGEN 
DE MAATSCHAPPIJ TE HERSTRUC
TUREREN in die zin, dat mensen van 
verschillende rassen elkaar weer kun
nen ontmoeten als medemens en als me
deburger van dezelfde maatschappij. 
Wij christenen hehben onze geloofsge
noten niet alleen in de Verenigde Sta
ten en Zuid-Afrika, maar ook hier en 
overal ter wereld op te roepen tot zulk 
een evangelische radicaliteit.
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ONTWIKKELING
DELTA
REGIONAAL
EN
NATIONAAL
BELANG
DOOR M. H. L  WESTSTRATE

He t  rapport „Verkenningen van 
enkele aspekten van de ont

wikkelingsmogelijkheden voor zee
havens in het Deltagebied” besloot, 
zoals wij in ons eerste artikel mee
deelden, met een aantal conclusies 
en studieopdrachten. Enkele Van 
die conclusies luiden; 
a. Een nationale op economische groei 
gerichte structuurpolitiek, is een eerste 
vereiste voor een succesrijke regionale 
structuurpolitiek, waarbij de mogelijk
heden tot regionale specialisatie op 
grond van vestigingsplaatsvoordelen 
ten volle kunnen worden uitgebuit. Wij 
achten de plannen van de S.E.R. tot 
meerjarenprogrammering op lange ter
mijn noodzakelijk, waarbij de te ver
wachten sociaal economische rentabili
teit der verschillende projekten een be
langrijk element moet vormen bij de 
keuze en bepaling van prioriteiten, 
b. Indien de rol van de zeehavens in 
het economisch groeiproces wordt er
kend, dienen ook voldoende terreinen 
voor de te verwachten ontwikkeling te 
worden bestemd.
c. Het Deltagebied is van nature bij 
uitstek geschikt om een vooraanstaande 
plaats in te nemen in de voor West- 
Europa te verwachten zeehavenontwik
keling. Het gebied kan als eenheid wor
den beschouwd, waar verschillende el
kaar aanvullende zeehaven-functies cot 
ontplooiing kunnen komen,
d. Hiervoor is een krachtig gemeen
schappelijk en actief beleid binnen het 
Deltagebied noodzakelijk, waarbij over 
financiële middelen en instrumenten 
kan worden beschikt om de geprojek- 
teerde ontwikkeling te realiseren. 
AVederzijdse informatie over tarieven en 
activiteiten die met terreinuitgifte ver
band houden is een eerste vereiste. 
Omdat aan planning op lange termijn 
steeds onzekerheden verbonden zijn zul
len de taakstellingen en de daarmee 
verband houdende programma’s regel
matig moeten worden herzien. In vak
taal noemt men dat „revolving plan
ning”.
Het Overlegorgaan was voorts van me
ning dat voor de periode 1968-1980 zo 
snel mogelijk een operationeel program
ma moet worden opgesteld. Een pro
gramma dat niet alleen zou moeten aan
geven hoe de zeehavenontwikkeling kan 
worden verwezenlijkt maar dat ook aan
dacht zou besteden aan alle voorzienin
gen, die daarmee in de meest ruime zin 
verband houden. Voor zulk een opera
tioneel ontwikkelingsprogramma waar
bij de sociaal-economische en ruimte
lijke consequenties doordacht en zoveel 
mogelijk kwantitatief bepaald zijn, zul
len eerst een aantal studies moeten 
worden verricht.
Niet wachten
Dat woord studies schrikt sommige 
mensen meteen af. Studeren betekent 
een zaak op de lange baan schuiven. 
En, zo stellen velen terecht, er is geen 
tijd om te wachten. De ontwikkeling 
.gaat door. De kandidaten met name de 
buitenlandse, melden zich voortdurend 
aan. Hebben wij geen ruimte, dan gaan 
zij naar het buitenland, naar België,

denken, maar naar onze mening zou één 
instantie, één havenschap, of hoe men 
het noemen wil, voor het gehele gebied 
te verkiezen zijn.
Ook in het kader van een nationaal ha- 
venbeleid (dat al te lang op zich laat 
wachten) zou het functioneren van het 
gehele Deltagebied als één havengebied 
van grote betekenis zijn.
Maar hoe dit alles ook worden mag, 
studie zal nodig zijn. Degenen die be
vreesd zijn, dat het dan te lang zou du
ren, mogen bedenken dat het „groene 
boekje” in enkele .maanden tot stand 
kwam. Het rapport dat Rotterdam over 
Voorne en Putten zal uitbrengen zal ook 
niet meer dan enkele maanden vergen. 
Studie kan dus ook snel geschieden, ze
ker ,als men degenen die met deze mate
rie volledig op de hoogte zijn, bij deze 
studies betrekt.
Studie-opdrachten
Het Overlegorgaan denkt in eerste in
stantie aan een vijftal studieopdrachten. 
Ze zijn zoals gezegd nodig om tot een 
operationeel ontwikkelingsprogramma 
te komen. Dat betekent dus niet dat alle 
studies afgerond moeten zijn alvorens 
de eerste stappen tot integratie van het 
beleid zouden kunnen worden gezet. De 
studieopdrachten luiden:
1. Per projekt dient een nauwkeurige 
studie gemiakt te worden van de tech
nisch en waterstaatkundige aspecten. 
De kosten der noodzakelijke investerin
gen moeten worden geraamd en gesteld 
tegenover de te verwachten sociaal-eco
nomische opbrengsten.

aangepakt, moet zij ook de studies ver
richten.
Dit is te meer geboden omdat de ha
venontwikkeling wel voorop stond, maar 
die ontwikkeling bezien moet worden 
in verband met de andere belangen. De 
conclusies van het rapport laten daar
over geen twijfel bestaan. Het zou funest 
zijn als dit niet gebeurde..
Zou Verkeer en Waterstaat bijv. die 
opdracht verstrekken aan de commissie 
„Inrichting Deltawerken” dan zou die 
studie zich ongetwijfeld alleen richten 
op de technische en waterstaatkundige 
aspecten.* Men zou alleen rekening hou
den met havens. Natuurlijk zou men 
dan de rijksplanologische commissie 
bij deze studie kunnen en. moeten in
schakelen, maar het zou dan toch een 
studie blijven op hoogambtelijk niveau. 
De rechtstreeks bij de ontwikkeling be
trokkenen zouden hoogstens gehoord 
worden om dan te zijner tijd een rap
port voorgeschoteld te krijgen, dat zij 
dan wellicht zouden mogen uitvoeren. 
Dat nu zou het nog prille overleg al in 
de kiem smoren.
Een dergelijke handelwijze zou trou
wens ook in strijd zijn met de Wet op 
de ruimtelijke ordening. Die draagt het 
voorbereiden en vaststellen van streek
plannen op aan de provincies en voor 
het Rijnmondgebied aan het Openbaar 
Lichaam Rijnmond. Diezelfde wet ver
plicht de streekplan makende instan
ties van te voren soortgelijke studies te 
verrichten als thans het Overlegorgaan 
voorstelt. Het instellen van studiecom

naar Antwerpen, misschien naar de 
Franse Kanaalkust.
Men moet deze opmerkingen niet zon
der meer naast zich neerleggen. Er is 
inderdaad een ontwikkeling aan de gang 
die een slagvaardig beleid vraagt. De 
natuurlijke geschiktheid van het Delta
gebied biedt óns grote kansen. Aan de 
andere kant geldt echter ook, dat de 
vrees, dat bepaalde kandidaten naar het 
buitenland zullen gaan als wij ze niet 
helpen, een slechte raadgeefster is.
Nog dezer dagen meldden de dagbladen 
hoe van Nederlandse zijde ernstige be
zwaren werden ingebracht tegen een 
eventuele vestiging van een Amerikaans 
graanoverslagbedrijf in Europoort. De 
huidige capaciteit is ruimschoots vol
doende, biedt nog mogelijkheden voor 
verdere uitbreiding. De buitenlandse 
vestiging zou de concurrentie verscher
pen, maar zou de werkgelegenheid niet 
verruimen, zo betoogde men.
Het is zeker niet de bedoeling van het 
Overlegorgaan dat bepaalde gebieden 
zo snel mogelijk worden uitgegeven. Dat 
zou alleen betekenen dat er op zeer 
korte termijn weer behoefte aan in
dustrieterreinen zou ontstaan. Weer 
snelle uitgifte, weer nieuwe behoefte 
enz. Kortom de repeterende breuk. 
Daarom pleit de provincie Zuid-Holland 
met klem voor een selectief uitgifte- 
beleid. Dat wil zeggen, dat nauwkeurig 
wordt bezien of een bepaald bedrijf nu 
juist gevestigd moet worden op de 
plaats die het vraagt. Zeehaventerrei
nen zullen altijd schaars blijven, zeker 
voor zover het gaat om terreinen aan 
diep vaarwater.
Daar dienen dus geen bedrijven te ko
men die zich ook elders zouden kunnen 
vestigen. Maar Ook voor de andere ter
reinen voor vestiging geldt deze selectie. 
Ook die zullen moeten worden onder
scheiden naar de vestigingseisen van 
de verschillende bedrijfsvormen.

Eén instantie
Het is duidelijk, dat zulk een selectieve 
uitgiftepolitiek door één instantie voor 
het gehele gebied zou moeten worden 
gevoerd. Concurrentie tussen de part
ners in de Delta wordt er door voor
komen en voor eventuele gegadigden 
is het voordeel dat zij bij één adres, bij 
één instantie volledig kunnen worden 
ingelicht, over alle vestigingsmogelijk- 
heden binnen de Delta.
Een van de eerste dingen die gebeuren 
moeten is naar onze mening het in het 
leven roepen van zulk een instantie, 
uiteraard uitgerust met de nodige be
stuurlijke bevoegdheden. Binnen die in
stantie zou alle kennis en ervaring op
gedaan in de Delta verenigd kunnen 
zijn.
De partners zouden hiertoe zelf het ini
tiatief kunnen nemen.
De vraag rijst, of de vorming van zo'n 
instantie niet belangrijker en urgenter is 
dan het vormen van havenschappen als 
die van Vlissingen en Terneuzen. Wil 
men naar een groter integratie dan zou 
men deze tussenstations beter kunnen 
overslaan. Men zou zich naast Rotter
dam een havenschap Zeeland kunnen

2. Verdere onderzoekingen betreffende 
de te verwachten bevolkingsontwikke
ling en de daarmee verband houdende 
voorzieningen etc. etc.
3. Studie van de ruimtelijke vormge
ving van de geprogrammeerde zeeha
venontwikkeling en de verstedelijking, 
die daarmee gepaard gaat (incl. milieu
bescherming).
4. Onderzoek van de consequenties voor 
verkeer en vervoer over weg, rail en 
water.
5. Onderzoek van de noodzakelijke 
luchtvaartfaciliteiten en de vestigings- 
plaatseisen van luchtvaartterreinen ge
toetst aan de planologische mogelijkhe
den.
De eerste vraag is wie die opdrachten 
gaat uitvoeren. Het Tweede Kamerlid 
de heer J. A, van Bennekom heeft de 
ministers van Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening en van Verkeer 
en Waterstaat gevraagd of de regering 
bereid is deze studies te doen verrich
ten? Het antwoord op deze vraag moet 
nog komen.
Naar onze mening zou de regering al
leen steun moeten bieden want deze 
studies dienen niet door de regering, dat 
is door rijksinstanties, te worden ver
richt maar door de regio zelf. Studies 
vanwege de regering zouden het overleg 
dat in het Deltagebied zo juist tot stand 
gekomen is niet bevorderen.
Natuurlijk, het zij nogmaals herhaald, 
moet de ontwikkeling van Zuidwest- 
Nederland worden ingepast in een na
tionaal zeehavenbeleid, maar in eerste 
instantie is deze ontwikkeling een zaak 
van de regio en waar deze regio het pro
bleem zelf in gezamenlijk overleg heeft

missies vanwege het rijk zou betekenen 
dat de centrale overheid taken aan zich 
zou trekken, die behoren tot de be
voegdheid van lagere publiekrechtelijke 
lichamen.

Taak overlegorgaan
Natuurlijk zal er overleg moeten zijn 
met het rijk. Met name voor de in de 
eerste studieopdracht genoemde pro- 
jectstudies zal men de deskundigheid 
op technisch en waterstaatkundig gebied 
van de Rijkswaterstaat niét kunnen mis
sen. Natuurlijk zal de minister advies 
kunnen vragen aan de rijksplanologi
sche commissie of aan de raad van 
aayies voor de ruimtelijke ordening. 
De regering heeft haar eigen verant- 
\.oordelijkheid. Maar die verantwoor
delijkheid betekent niet dat zij in de 
plaats treedt van lagere publiekrechte
lijke lichamen.
Onze mening is dus duidelijk. Waar er 
een overlegorgaan is dat bereid is de 
verdere studies te verrichten, dat bewe
zen heeft in snel tempo te kunnen wer
ken ook omdat het beschikt over de 
nodige kennis en ervaring, laat dat 
orgaan dan zo spoedig mogelijk de nodi
ge studiecommissies instellen. En voor
zover die nodige kennis en ervaring 
binnen het Deltagebied niet aanwezig 
zou zijn, zal de regering de nodige hulp 
moeten bieden.
Het woord en de daad dient nu aan het 
Overlegorgaan Zuidwest-Nederland te 
zijn en de regering zal hier naar vermo
gen dienen te steunen. Want de ontwik
keling van de Delta is wel een regionaal 
belang, maar het is tevens een nationaal 
belang.
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F. V I N K  & Z O O N
A a n n e m e rs b e d r ijf

Telefoon 0I?27 - 2261
KERKLAAN 9 - MOORDRECHT__________

AANNEMINGSBEDRIJF 
„SCHOUWEN-DUIVEIAND" N.V.

Schuithaven 10 - Zierikzee - Telefoon 01110 - 2478
Het adres voor uitvoering van BETON-, WATER-, WE
GENBOUW- EN CULTUURTECHNISCHE WERKEN

F  R I K  L A *  schilderwerken
E R D E N H O U T  

E E M S T E D E  
A A R L E M

F. Klaassen • Reitzstraat 93 • Haarlem - Telefoon 023 - 57145

W A R E N H U IZ E N B O U W
N.y. Aannemersbedrijf

VOSKAMP 8e VRIJLAND
’s-GRAVEXZANDE - Telefoon 01748 - 3921 - Postbus 30

Houthandel en Kistenfabriek 
M EILINK N V

BOKCULO - Hofstraat 10 ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05457 - 561 Telefoon 05750 - 3748

Houtzagerij Houthandel Kistenfabriek

FIRMA C VERMEER EN ZOON S
FABUIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT
Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DE IJSSEL 

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen regels voor stoe
len en fauteuils. Armleggers 
Kappen - Regels - Stijlen, enz. enz.

GRONDBOORBEDRIJF 
EMMEN W ESSEM IUS N VTelefoon 05910 - 2493 »■ t  t  I W l « .  *  .

GRONDBORINGEN - BRONBEMALINGEN 
NORTONPUTTEN - WATERVOORZIENINGEN

OosterhoFs Aannemersbedrijf
GRIJPSKERK — LEEUWARDEN

WEGEN-,
GROND- EN WATERWERKEN

N.V. Staalsteiger ,,Gelria" - Nijmegen
Roggeweg 13 - Postbus 126 - Telefoon 53198

Complete roestvrije 
steigerwerken

Specialiteit: met vaste wiggen!

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

Aannemers van

HEIWERKEN
Telefoon 03474 - 269 
LEXMÓND

Gespecialiseerd in het heien r " 
met stoomblokken van 2000 f 
tot 8000 kg.

JAN LINGEN'S 
BETONINDUSTRIE N.V.

Veerdam 29 - Telefoon (01850) 50123 - 50134
PAPENDRECHT

V o o r b e te re  b e to n

N.V. SCHOKBETON
Fabrieken te Zwijndrecht, Kampen. E3- 
burg en Vianen. Bouwbedrijf te Zeist.

HET BEELD 
DER VADEREN

C lassificatie

O e t  dikke rapport van de Staatscommissie-Stork 
had één element, dat in de Tweede Kamer in 

mei 1918 zeer de aandacht vroeg. Het rapport ging 
er vanuit, dat het leven in de stad véél duurder was 
dan op het platteland. En om dus de ambtenaren in 
Amsterdam eenzelfde reëel inkomen te geven als 
die in Emmen, moet er verschil in salaris zijn, in 
guldens uitgedrukt.
De commissie meende te kunnen stellen, dat het 
leven ten plattelande vaak minstens 20 % minder 
kostte dan in de grote stad.
Daarom stelde de commissie voor, de gemeenten in 
te delen in vijf klassen. In de eerste klasse krijgt 
men het volle salaris, in klasse II wordt 5 % gekort, 
in klasse III 10 %, in klasse IV 15 % en in klasse V 
20 %.
Natuurlijk gingen vele ambtenaren het dikke boek 
raadplegen, om te kijken in welke klasse zij vielen. 
Alleen Amsterdam, Den Haag en Rotterdam bleken 
in de eerste klasse te vallen, Groningen en Utrecht 
in de tweede, Leeuwarden, Middelburg en Maas
tricht in de derde, een aantal kleinere steden in de 
vierde, en vrijwel het gehele platteland in de vijfde 
klasse. En daarover ging nu op bewogen wijze het 
debat.
Een der leden, de heer Koster (V.D.) zei: de kosten 
voor levensonderhoud kunnen gesplitst worden in 
kosten van woning, belastingen, kleding, voeding, 
opvoeding der kinderen, recreatie. De woning is 
inderdaad ten plattelande belangrijk goedkoper. 
Maar de rest?
Bij een belastbaar inkomen van ƒ 2000, zo vertelde 
de heer Smeenge, betaalt men in Den Haag (klasse I)

ƒ 62,50; in Groningen (klasse II) ƒ 123,50; in Coe- 
vorden (klasse IV) ƒ 173,80. In Amsterdam verdient 
volgens het plan een kommies 3e klasse na 8 dienst
jaren ƒ 1200, in Emmen ƒ 1020. In Amsterdam zijn 
alle soorten van voortgezet onderwijs, in Emmen 
zijn alleen lagere scholen. Er is geen enkele school 
voor voortgezet onderwijs.
De plattelandse ambtenaren moeten hun kleding in 
de stad kopen, ze moeten hun kinderen naar de stad 
sturen'voor het voortgezet onderwijs, de groente en 
de kruidenierswaren komen uit de stad en zijn in 
de winkels op het platteland duurder. De verhalen, 
dat de ambtenaren ten plattelande de aardappelen 
en de groente voor hun gezin zelf verbouwen, komt 
niet uit voor vele ambtenaren.
Het scheen, dat de opruiming van de classificatie 
een goede kans zou krijgen. Maar toen kwam de 
socialist Van der Tempel aan het woord, die zelf lid 
van de commissie-Stork was geweest. Hij zei: ik 
beroep mij op de ambtenaren. Zij hebben aan de 
commissie verteld, dat het leven op de ene plaats 
veel duurder is dan op de andere plaats. Zij hadden 
hun eigen voorstel.
Er moet een groep van gemeenten zijn, waar een 
„normaal salaris” wordt uitbetaald. Daarna moet een 
groep van gemeenten worden aangewezen met een 
standplaatstoeslag van 5 %, vervolgens een groep 
met 10 % en een groep met 15 % toeslag. De ambte
naren willen dus zélf classificatie, omdat zij menen 
te weten, dat de verschillen in kosten van levens
onderhoud er wezenlijk zijn.
Er kwam een motie van vrijzinnig-democratische 
zijde, om de classificatie af te schaffen. Zij werd ver
worpen met 31 tegen 26 stemmen. De A.R.-fractie 
stemde tegen, behalve de heren Duymaer van Twist 
en Rutgers. De vijf klassen werden een feit.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

Volw assen  burgers
TN „Opinie” schreef Kees Egas (geen zoon van het 
* Kamerlid, maar het Kamerlid zelf) over volwassen 
burgers o.a.:
„Langzamerhand wordt het duidelijk dat volwassen 
burgers niet te veel toegesproken willen worden. Dat 
toespreken is er immers op gericht een boodschap 
over te brengen. Als het een politieke vergadering is, 
wordt de eigen partij gepresenteerd, het partijpro
gramma aangeprezen en de regering veroordeeld of 
geprezen.
Dit toespreken tendeert naar onvrijheid voor de bur
gers. Zij moeten maar aanhoren wat de spreker kwijt . 
wil, terwijl ze veel liever zouden spreken over datgene 
wat hen dwars zit of wat zij zouden willen weten” .

Alle sprekers mogen de waarschuwing van een Ame
rikaans schrijver ter harte nemen; „Niemand zou naar 
u luisteren als hij niet wist dat het daarna zijn beurt 
werd om te praten”.
Wie spreekt — aan welke kant van de tafel hij/zij ook 
zit kan aan de andere kant ook dit bedenken: „Hoe 
meer ge zegt, des te minder zal het de mensen bij 
blijven”.

Stilstaand  w ater
Het gaat niet goed met de image van de V.V.D. Daar 
moet — althans dat vindt de V.V.D. — iets aan gedaan 
worden. Dat gebeurt. In verschillende bladen ver
schijnen advertenties, die aldus beginnen:
Dus u denkt dat de VVD een stilstaand water is?
Nee toch? Want dan zit u er knap naast. Er zijn meer 
mensen die deze vergissing maken. Zij verwarren 
tweespalt in een partij met activiteit. Omdat de VVD 
een e e n s g e z i n d e  partij is, denken zij dat de VVD 
maar een beetje aankabbelt. Dat er geen beweging in 
is.
Maar dit zijn de feiten: („Er is een Liberaal Beraad, 
een commissie kiezer-gekozene en er zijn congressen 
in voorbereiding. Tenslotte een oproep lid van de 
V.V.D. te worden” .).

Alsof dit aantoont, dat de V.V.D. geen stilstaand wa
ter is. Ook al is er beweging in het water dan stroomt 
het nog niet.
Dit zal echter wel te moeilijk zijn.
Deze advertentie doet denken aan de label, die wordt 
verteld in het boekje „Oud-chinese wysheid” dat zo
juist bij de Wereldbibliotheek is verschenen. Die label 
heet „Het net met één maas”. Een oud spreekwoord

luidt: „Hoe groot een net ook is, iedere vogel laat zich' 
toch slechts in één enkele maas vangen”. Iemand 
op wie deze zinrijke uitspraak grote indruk gemaakt 
had, nam een paar losse snoeren en knipte daar enkele 
mazen uit. Is het een wonder dat hij met dit „net” 
geen enkele vogel ving?”

M ach t
In het laatste nummer van „Off”, maandblad voor 
studenten, komt een interview voor met ir. C. A. 
Doets, een van de directeuren van de V.U. Over macht 
zei hij onder andere:
„Macht kan heel gevaarlijk zijn. Als je een ander alles 
wilt opleggen, omdat je de macht hebt, is dat .misda
dig. Met macht kun je de meest dolle dingen doen. 
Maar als je verantwoordelijkheid bezit, kun je tot 
grote dader} komen. Dat geldt voor een staat, macro 
dus, net zo goed als voor een bedrijf, micro”,
Over dit onderwerp zijn reeds veel interessante op
merkingen gemaakt, door o.a. Lord Chesterfield deze: 
„Het denkbeeld, macht te bezitten, verschaft vaak 
macht”.
De Fransman Chamfort, „Hoevelen hebben de macht 
vervloekt tot op het ogenblik waarop men hun er het 
bezit van heeft gegeven en de middelen verschaft om 
er op hun beurt misbruik van te maken”.
Uitspraken, die ook anno 1968 van toepassing zijn.

N og gediscrim ineerd
De presidente van de Nederlandse Vereniging van 
Vrouwen met Academische Opleiding, mevrouw mr. 
I. H. Th. Diederiks-Verschoor, heeft blijkens een arti
kel in Trouw o.a. gezegd:
„De vrouw wordt nog steeds gediscrimineerd, zowel 
wettelijk als praktisch. Wettelijk bijvoorbeeld door de 
onredelijke manier van belastingheffing op het inko- 

' men van de op dit punt nog steeds onmondige vrouw, 
praktisch omdat de promotiekansen voor vrouwen nog 
steeds geringer zijn dan die van haar mannelijke col
lega’s die hetzelfde presteren” .

We zijn er nog niet, al behoort de opvatting van 
Voltaire: „God heeft de vrouw alleen geschapen om 
de man te temmen” tot het verleden.
Trouwens waarom nog langer die disci^minatie. 
Heeft niet een oosters wijsgeer vroeger reeds ver
klaard: „Echte vrouwen bezitten tweemaal meer lief
de .achtmaal meer schaamtegevoel en viermaal meer 
volharding dan mannen”? Nou dan ! ! !
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POLITIEKE
INFORMATIE

■W7IE het politieke gebeuren goed 
wil volgen moet over de no

dige informatie beschikken. Kennis 
van feiten is een eerste vereiste. 
Over bet werk van het parlement 
en over de getroffen bestuursmaat
regelen kan een ieder die dat wil 
zich naar verhouding vrij goedkoop 
laten informeren.
De Staatsuitgeverij in Den Haag (Chris- 
toffel Plantijnstraat) is voor een deel 
belast met de overheidsvoorlichting. Zij 
verzorgt een aantal officiële uitgaven. 
Teveel om hier op te noemen. Desge
wenst zal men u echter graag een over
zicht van periodieken toezenden met 
daarbij vermeld de prijzen per kalen
derjaar. Enkele punten lichten wij uit 
de ons verstrekte gegevens. De ver
melde prijzen zijn steeds exclusief de 
verzendkosten. Daarvoor moet u per 
jaar wel ongeveer ƒ 10,- rekenen.

Handelingen. Een jaarabonnement op 
de Handelingen der Staten-Generaal 
kost ƒ 36,50. Daarvoor ontvangt u dan 
de letterlijke tekst van alles wat in de 
openbare vergaderingen en in de com- 
missie-vergaderingen van de Eerste en 
Tweede Kamer is gezegd.
Hieronder vallen ook de door Kamer
leden gestelde vragen en de daarop 
gegeven antwoorden.

Bijlagen. Op de stukken, die in de Ka- 
mer(s) aan de orde komen kunt u zich 
abonneren voor ƒ 31,50 per jaar. Dit 
zijn de zogenoemde Bijlagen van de 
Handelingen der Staten-Generaal. Zij 
bevatten de ontwerpen van wet met de 
memorie van toelichting, de voorlopige 
verslagen, memories van antwoord, 
nota’s, brieven enz. De Rijksbegroting is 
er niet bij in begrepen.
Deze stukken worden ongeveer veer
tien dagen na verschijnen verzonden.
U kunt ze ook direct na verschijnen 
ontvangen, als u dat wilt. Dan neemt 
u een abonnement op de zogenoemde 
„witte Kamerstukken” en daarvoor be
taalt u ƒ 133,- per jaar (ook zonder de 
Rij ksbegroting).

Rijksbegroting. De Rijksbegroting is — 
_u dacht het al — iets aparts. U kunt 
deze ieder jaar apart bestellen. Samen 
met de. miljoenennota betaalt u daar
voor ƒ 12,-. Daarna krijgt u geen ver
dere stukken over de Rijksbegroting.

Informatie. Informatie over het hoe, 
wat en waarom van allerlei zaken is via 
deze officiële stukken gemakkelijk te 
krijgen. U moet' er voor betalen, maar 
naar verhouding niet veel.

Hebt u wel eens geprobeerd stukken in 
handen te krijgen van uw gemeente of 
uw provincie? U mag een aantal stuk- . 
ken inzien en als u ze al kunt kopen,

dan schrikt u — meestal — wel terug 
voor de prijs.
Wat dit betreft kunnen provincie- en 
gemeentebesturen een voorbeeld nemen 
aan de „service”, die de Rijksoverheid 
biedt.
Het zou o.i. zo moeten zijn, dat ook ten 
aanzien van de gemeentelijke en provin
ciale zaken op goedkope wijze „stukken” 
beschikbaar werden gesteld.

Bepaald onderwerp. Al die „Handelin
gen” en „Bijlagen” vindt u teveel van 
het goede. Om welke reden dan ook.
In een bepaald onderwerp bent u echter 
wel geïnteresseerd. U hebt bijvoorbeeld 
gelezen, dat er een ontwerp-Huurwet is 
ingediend of een ontwerp wet ter rege
ling van het inkomen van de Koningin, 
of een wet regelende het gebruik van 
oppervlakte-wateren.

Dat bepaalde onderwerp interesseert u 
nu. U kunt zich dan tot de Staatsuit
geverij wenden. Daar zorgt men er voor, 
dat u het betreffende wetsontwerp 
krijgt en te zijner tijd de andere stukken 
(voorlopig verslag, memorie van ant
woord, Handelingen) en als laatste het 
Staatsblad, waarin de afkondiging 
plaatsvindt.
Per vel van ten hoogste vier pagina’s 
bedraagt de prijs voor de Kamerstukken 
en de handelingen 20 cent en voor het 
staatsblad 30 cent.
Ten aanzien van de ontwerpbegroting 
van een departement met Kamerstuk
ken en handelingen geldt precies het
zelfde.
U kunt zich niet zonder meer laten no
teren om alles te ontvangen, dat bij
voorbeeld verschijnt op het gebied van 
landbouw, onderwijs, middenstand enz.

Stand van werkzaamheden. Wat doet 
de Tweede Kamermu en in de komende 
maand(en)?
Vier keer per jaar verschijnt er een 
overzicht van de in behandeling zijnde 
wetsontwerpen. De prijs is ongeveer ƒ 1,- 
per exemplaar. U kunt zich laten no
teren voor regelmatige toezending. De 
abonnees op de „Bijlagen” of de „witte 
stukken” ontvangen deze overzichten 
gratis. Desgewenst krmt u gratis een 
proefnummer aanvragen.

Nederlandse Staatscourant. Deze uitga
ve verschijnt niet op zaterdagen en op 
zon- en feestdagen, maar overigens 
iedere dag.
De abonnementsprijs is ƒ 38,50 per jaar. 
Een los nummer kost ƒ 0,30 per stuk. 
In deze uitgave vindt u o.a. de aankon
diging van Koninklijke Besluiten en van 
ministeriële verordeningen, staatsbladen 
en tractatenbladen. Verder vaak de 
redevoeringen (of uittreksels ervan) van 
ministers, staatssecretarissen en andere 
autoriteiten.
Ook treft u er in aan bekendmakingen 
over nieuwe Collectieve Arbeidsover
eenkomsten, streekplannen en onteige
ningen, benoemingen, subsidieregelin
gen, nieuwe publicaties, naamloze ven
nootschappen, failissementen enz. 
Gedurende twee weken kunt u gratis 
een proefabonnement nemen.

PRESIDENTS
VERKIEZINGEN 
IN AMERIKA
Be l  AN GRIJKE gebeurtenissen

werpen hun schaduwen vooruit. 
De verkiezingen, die op 5 novem
ber 1968 in de Verenigde Staten 
van Amerika worden gehouden 
vormen zo’n belangrijke gebeurte
nis. Zo de dagbladen er al niet da
gelijks over schrijven, dan toch wel 
enkele keren per week. Zes kandi
daten hehben zich reeds gemeld: de 
onafhankelijke Wallace; de repu
blikeinen Nixon én Rockefeller; en 
bij de democraten Mc. Carthy, 
Kennedy en Humphrey.
Wie weet, misschien komen er nog 
meer kandidaten bij.
Uitspraken van de kandidaten, uit
slagen van opinie-onderzoeken en 
resultaten van voor-verkiezingen 
in de diverse staten van Amerika 
houden de belangstelling levendig.

Het lijkt allemaal zo eenvoudig te gaan. 
In Amerika zijn in feite slechts twee 
partijen die tellen nl. de Democraten 
en de RepubUkeinen. En toch voor deze 
twee partijen zijn op dit moment vijf 
personen in de running.
Niet de partijen stellen direct de kan
didaten, maar via goede resultaten bij 
voorverkiezingen tracht iedere kandi
daat een aantal stemmen in, de wacht 
te slepen met .het oog ̂  op de officiële 
kandidaatstelling.
Die kandidaatstelling gebeurt . op de 
conventie van iedere partij.
De Republikeinen houden die op 5 
augustus in Miami (Florida), de Demo
craten op 26 augustus in Chicago 
(Illinois).
Trouwens op meer punten gaat het wel
licht anders toe dan u denkt. Door de 
artikelen, die gepubliceerd worden kan 
men zich wel een beeld vormen om
trent de Amerikaanse presidentsverkie

zingen, maar daarmee heeft mén nog 
niet alle belangrijke gegevens bij elkaar. 
Om die reden alleen al is het nuttig 
dat de Voorlichtings Dienst van de 
Amerikaanse Ambassade, Korte Voor
hout 2 te Den Haag een brochure van 
20 bladzijden heeft samengesteld, geti
teld „1968 verkiezingen in de Verenigde 
Staten’!, waarin u de belangrijkste ge
gevens als het ware in een notedop bij
een vindt gebracht. ■
De brochure wordt — zolang de voor
raad strekt — gratis beschikbaar gesteld. 
Per briefkaart kan deze uitgave besteld 
worden.
Er komen o.a. enkele gegevens in voor 
over de volksvertegenwoordiging: het- 
congres, dat bestaat uit Huis van Afge
vaardigden en Senaat.
Aan welke wettelijke vereisten moet een 
kandidaat voor het presidentschap vol
doen?
Een paar gegevens over de beide grote 
partijen.
De techniek van de presidentsverkie
zingen. De Amerikanen kiezen een col
lege van kiesmannen. Hoe ging en gaat 
dat?
Mededelingen over .de voorverkiezingen 
en de partij-conventies. Tevens over de 
functies, die deze conventies vervullen 
en over de stemmingen die daar plaats
vinden.
Ook over de verkiezingsdag zelf volgt 
een aantal informaties.
In de brochure zijn de belangrijkste 
data met het oog op de verkiezingen 
opgenomen, een verklaring van een aan
tal veel gebruikte termen, een overzicht 
van de Amerikaanse Staten met daar
bij o.a. het aantal stemmen dat iedere 
staat mag uitbrengen op de Democra
tische c.q. Republikeinse Conventie en 
het aantal stemmen in het college van 
kiesmannen.
Kortom: een uitgave die wij in ieders 
bijzondere belangstelling aanbevelen.

LOONBEDRIJF 
AAARIS N.V.

HOGE SLUISWAL 39

M ARKN ESSE
Telefoon 05273 -1541 (4 lijnen)

50 jaar de meest gevraagde
WONINGINRICHTING

J. Voerman & Zonen
Asseudorperstraat 73 - 81 - Tel. 16507 - Zwolle

VERBOUW 
^  NIEUWBOUW 
^  ONDERHOUDSWERKEN

Firma E. D. Schutten & Zoon
AANNEMERSBEDRIJF ENSCHEDE 
Laaressingel 101 — Telefoon 3021 
Hyacinthstraat 40 - Telefoon 11638

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

S C H U I L I N G  G I E T E R I J B E N O D I G D H E D E N  N V

m

B I N N E N H A V E N S T R A A T  20  / H E N G E L O - O .  

P O S T B U S  5 2 / T E L  0 5 4 0 0 -1 6 4 6 1

HOTEL „DE KROON '
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor recepties en partijen.

PATENT 0 CEAN
WERELDWIJD TOEGEPASTE

AP PE N DAC E S
BLOWERSf .GASMETERS, j  SCHRÖEFVERDIGHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPÉCIAALFABRIEK

„AERZEN”
I NL.  & V E R K O O P  O C E AN N.V. ■ - V E L P (Gv) 

-;tÊL/i0.8 3b 2 v6:2 ..AE:2 77 ’PByl-S'S j

lingerie - korsetterie

& W l < k e r
DE LIER NAALDWIJK DELFTDELFT .V DEN HAAG VOORaURG 

Markt;49 Beeklaan 366 Herenstr. 107-109

.van
Speciaal adres voor 
watersport- en kampeerartikelen

WESTHAVENKADE 61 - VLAARDINGEN 
Telefoon 010 - 343492 en 343046

v.h. GEBR. HARKEMA
SINDS 1948 JOHAN STAAT - DORDRECHT

Automateriaal tel. 39429
Gereedschappen tel. 39433
Hang- en Sluitwerk tel. 33221
Ijzerwaren tel. 34303
Bevestigingsartikelen tel. 3430J

Zowel voor WONING, GARAGE, FABRIEK of SCHIP 
Levering
als regel uit voorraad - Groothandel en fabrieksagent
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DE WEEK ROND
6 mei De Spaanse regering heeft de enige, grenspost tussen Spanje en (het Britse)

Gibraltar gesloten.
Voor iedereen dacht u?
Welnee — Spanjaarden die in Gibraltar kunnen verdienen mogen vrij in en 
uit! Verdienen aan je vijand is nog altijd geoorloofd.

7 mei Visser’s wegenbouw in Maastricht deed aangifte van diefstal.^
Op zichzelf is dat geen nieuws.
Maar het wordt dat wel als het gaat om 8, ton straatklinkers!
Hoe is dat ter wereld mogelijk!

8 mei Den Haag heeft weer eens een primeur — maar nu met onze hartelijke
instemming.
Het gemeentemuseum houdt een tentoonstelling speciaal voor blinden en 
slechtzienden. De kunstvoorwerpen mogen worden betast en de toelichten
de tekst is in brailleschrift.
Natuurlijk: een dure zaak. Maar opnieuw een stap om deze burgers ge
woon mee in te schakelen. Proficiat - burgemeester!

9 mei Een uitspraak van een Nederlandse ambassadeur in Cuba:
„Wij hebben een zekere sympathie voor de figuur van Fidei Castro, maar 
zijn kans op succes lijkt bijzonder klein” .
In zo’n zin zit letterlijk alles wat een westers diplomaat in een land als 
Cuba zich kan veroorloven!
Een boeiende ervaring voor ons dachten wij.

10 mei De toekomstige voorzitter van het CNV — de heer Lanser — heeft een
brochure geschreven waarin hij de zelfstandige christelijke organisatie 
sterk verdedigt. Het NVV — nog steeds socialistisch — zei daarop: „de 
protestanten en de katholieken in het NVV zijn dus onbetrouwbare en 
tweede-rangs christenen naar de mening van deze aanstaande voorzitter”. 
De heer Lanser vraag zich terecht af waarom het nodig was zo’n vertekend 
beeld te geven van zijn brochure.
Wij met hem. Wat is dat toch tegenwoordig in die kringen die van oordeel 
zijn dat het christelijk geloof met sociale actie of politiek of wat dan ook 
geen bijzondere banden ?ou hebben?

11 mei In 1965 zijn niet minder dan 312 mensen om het leven gekomen bij ver
keersongevallen waarbij alcoholgebruik was waargenomen.
Dat is bijna 13*/o van alle verkeersdoden.
Moet dat nu zó door blijven gaan geachte minister van Justitie in het 
kabinet-De Jone?

CENTRALE
VERGADERINGEN

WIJ KOMEN 
BIJEEN
Gaarne vermelden wy in deze rubriek 
de centrale vergaderingen, welke in de 
verschillende delen van het land wor
den gehouden.
Ditmaal de volgende:
• De Statencentrale Tiel belegt op 
vrijdag 17 mei een ledenvergadering.

Plaats van samenkomst is hotel „De 
Gouden Leeuw”, Ryksstraatweg 7-9 te 
Geldermalsen.
Aanvang der vergadering 20.00 uur. 
Behandeld zal worden het „Interimrap- 
port van de groep van achttien”.
Het bestuur rekent, gezien het belang
rijke onderwerp, op een grote opkomst 
van de leden van de kiesverenigingen.
• De Statencentrale Heerenveen houdt 
op dinsdag 21 mei een ledenvergadering. 
De plaats van samenkomst is het Voor
huis, Brouwerswal te Gorredijk.
Aan vang 20.00 uur.
Spreker de heer W. de Boer, voorz. 
Prov. Comité en lid van het C.C. Be
handeld zal worden het „Interimrap- 
port van de groep van achttien” . Het 
bestuur rekent op veel belangstelling.

Jarenlang onderzoek en uitge
breide proefnemingen in Amerika 
maakten het CurrieR Maagtabiet 

tol een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrieR- 

Maagtablef vermindert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnen!
Als U CurrieR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blij
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw apo th^r of drogist

in hel rode 
’ busje met 
gele opdruk

maagtabletten
Importeur; L. Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 55 a-c,
Rotterdam Tel. 010-23.11.62

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
■5i6 geldleningen en hypotheken

financiering van auto’s, caravans 
en boten

^  verzekeringen (er zjjn gunstige 
voorwaarden voor overheidsper
soneel)

is het adres

WARNAAR s ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht
Tel. 01850 - 51807

'N LIKEURGLAASJE

B IO FU N G iN
voor de maaltijd, is dè remedie tegen 
MOEHEID en GEBREK aan EETLUST

Aangenaam van smaak !
Flacon a 500 c.c.

Uw Apotheker of Drogist heeft ’t

DR. WILLMAR SCHWABE 
ZAANDAIVl

B O N
NIEUWE ABONNEE

Naam .........................................................................................

Volledig adres ..........................................................................................

Woonplaats: .........................................................................................

OPGEGEVEN DOOR

Naam .........................................................................................

Volledig adres .........................................................................................

Woonplaats: ............................................. ...........................................

Wenst als geschenk;

1 abonnee
lepeltje, sleutelring of brochure „De samenleving 
vernieuwen”

2 abonnees
zes cocktailprikkers in etui of 3 lepeltjes

3 abonnees
sierdoos of zes lepeltjes 

Abonnementsprijs f 6.— per half |aar 

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

GELDERLAND

Firma B. D. Briiggemann
STUCADOORSBEDRIJF

STATIONSSTRAAT 19 - APELDOORN 
Telefoon 17353 en 21401

Aannem ersbedrijf 
G. M u lde r Pzn. n.v.

N IE U W B O U W  - V E R B O U W  
SL O O P W E R K E N

APELDORN - Brinfclaan 200 - 200 a - Tel. 11928
Voor een geklede of sportieve mantel naar

W A G E N I N G E N

CONVECTOREN
.voor KOLEN, OLIE en GAS 
zowêl .voor WOONKAMERS als 
voor kANTOREN, ZALEN etc.
Bergstraat 38 - Telefoon 08370 - 2765 - WAGENINGEN

FIRMA 
T. VIETS

N U T S S P A A R B A N K
voor solide beheer van uw spaargelden

RENTEVERGOEDING tot 5»/»

VEENENDAAL
KERKEWIJK 6 TELEFOON 2198

Houdt u van koeien, 
kippen en varkens?

Wij ook! 
Daarom 
leveren wij u

rundvee-, pluimvee- 
en varkensvoeders

Fa.W. H.H.v.d.Borii&Co.
GRAANHANDEL

TERSCHUUR - TELEFOON 03426 - 303

Radio K. B. Weimar Televisie
LANDELIJK ERKEND INSTALLATEUR 

ELEKTRISCHE APPARATEN - VERLICHTING 
Maandereind 19 EDE Telefoon 8373

MAGAZIJN „HET ANKER'
Hoofdstraal 94 - 96 - Veenendaa!

Zeer voordelige aanbieding in 
Terlenka vallen en gordijnen

SPECIALITEIT IN NYLONKOUSEN

N.V AAN N EM IN GSBEDRIJF 
v/h W . NIEBOER EN ZOON

AANNEAAERSBEDRIJF 
van BURGERLIJKEen UTILITEITSBOUW
GORTSTPAAT 29, VEENENDAAL, TEL. 08385 - 12720

Llitgebalanceerde verzekeringspakketten
met jaarlijkse controle voor privé en zaken

Assurantiemakelaar L. van den Beukel 
Bemiddeling

bij in- en verkoop van onroerend goed:
Makelaar L. van den Beukel
Laan van Avegoor 8 - Ellecom - Telefoon 4790 (08330)
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weekblad van de anti-revolutionaire partij

Doctor

Op vrijdag 17 mei promoveerde A.R. partijsecretaris mr. W. de Kwaadsteniet 
tot doctor in de rechtsgeleerdheid op een proefschrift getiteld „Het recht van 
Kamerontbinding”.
Op de foto spreekt zijn promotor, prof. dr. L. W .G. Schollen de nieuwe doc
tor toe. Idnks en rechts van dr. De Kwaadsteniet zijn paranimfen mr. W. C. 
D. Hoogendijk en de heer C. J. de Kwaadsteniet. Voor een ver.slag zie pag. 2.

Zuivel

De Tweede Kamer sprak over de 
zuivelpolitiek. Drs. R. Zijlstra was de 
A.R. woordvoerder. Pag 3 en 4.

M am m oetdok

Drs. B. Goudzwaard sprak mede na
mens de Radikalen tijdens het debat 
in de Tweede Kamer over het mam
moetdok dat in Europoort moet ko
men. Hij vroeg aan de regering om 
meer openheid. Pag. 4.

T.U.C. 100 jaar

Het Britse vakverbond, T.U.C., be
staat 1 juni 100 jaar. De heer D. H. 
Grasman, secretaris van de Ned. Chr. 
Bond van werknemers in de hout
en bouwnijverheid, schrijft hierover 
op pag. 5.

Biesbosch

Er gaat nogal wat veranderen in de 
Brabantse Biesbosch. Over wat zich, 
met betrekking tot dit interessante 
gebied, gaat aftekenen, daarover 
vertelt op pagina 6 en 7 de heer C. 
D. van Oosten, burgemeester van 
Klundert.

Landbouw

Op pagina 8 en 9 vindt u een tweede 
artikel van ir. T. T. Wind over de 
ontwikkeling van de bedrijfsstruc
tuur in de landbouw. Het zijn ge
compliceerde problemen.

Verder

Op pagina 10 vindt u Het beeld der 
vaderen en De oude en nieuwe cita
ten. Op pagina 11 de rubriek Lezers 
schrijven ons. Op pagina 12 De week 
rond.

POEDER - CREME - OLIE -ZEEP

CONCEPT- 
RESOLUTIE 
VOOR HET 
PARTIJ 
CONVENT
Het Centraal Comité stelde in zijn vergaderiii"; van 18 mei j.1. 
met algemene stemmen de volgende concept-resolutie vast voor 
het Partij Convent d.d. 25 mei 1968.

Het Partij Convent van de A.R. Partij, op 25 mei 1968 te Utrecht bijeen, heeft zich 
naar aanleiding van het gestelde in het communiqué van de ,.Achttien” d.d. 
26 februari 1968 beraden over de politieke situatie en over de resultaten en het 
werkprogramma van de ,.Achttien” .

Het Partij Convent spreekt hierbij uit:
1. De problematiek van deze tijd vraagt om een politiek beleid, dat geïnspi
reerd door het evangelie, streeft naar vernieuwing van de samenleving. Onze tijd 
rechtvaardigt niet een — in een andere historische situatie ontstane — geschei
denheid van diegenen, die vanuit dezelfde evangelische inspiratie zulk een politiek 
willen bedrijven. In de huidige nationale en internationale verhoudingen ziet de 
A.R. Partij — zoals reeds is uitgedrukt in haar Program van Actie 1967 - 1971 — 
als één van de hoofdlijnen van een politiek, welke eigen land en ook de gehele 
wereld dient: het streven naar samenwerking van christelijke partijen en, waar 
mogelijk, het samenvoegen van politieke activiteiten van allen die — krachtens 
de bijbelse belijdenis van Christus’ Koningschap over de wereld — in de geeste
lijke, politieke en maatschappelijke tegenstellingen een gemeenschappelijke 
roeping hebben te vervuilen.
2. In een christelijke politiek dient tot uitdrukking te worden gebracht onze 
verantwoordelijkheid voor de wereld en voor de toekomst. Een christelijke 
politieke partij kan deze verantwoordelijkheid slechts nakomen, indien zij blijk 
geeft van een kritische instelling ten aanzien van de gevestigde maatschappe
lijke orde. Zij dient zich te stellen aan de kant van allen, die onrecht en gebrek 
lijden, hetgeen het innemen van een kleurloze centrumpositie uitsluit. Tegen deze 
achtergrond kunnen, naar het oordeel van het Partij Convent, de besprekingen 
gevoerd door de ,.Achttien” voorshands positief worden gewaardeerd. In de voor
lopige rapporten komt een geest tot uitdrukking, welke ook in het anti-revolutio
naire Program van Actie vertolking vindt.
3. De resultaten, tot nu toe door de ,,Achttien” bereikt, rechtvaardigen een 
voortzetting van verdere oriënterende besprekingen.
Hierbij moet echter het voorbehoud worden gemaakt, dat niet alleen overeen
stemming zal dienen te bestaan over een gemeenschappelijk uitgangspunt en een 
in hoofdzaken gemeenschappelijk en duidelijk program, maar ook over de wijze 
waarop dat program het beste tot uitvoering kan worden gebracht.
Voorts zal uit de verdere besprekingen moeten blijken, in hoeverre ook op andere 
dan de reeds aangesneden programpunten overeenstemming bereikt kan worden. 
Een bredere samenwerking mag niet tot stand komen ten koste van het élan, dat 
een politieke partij moet kenmerken bij het uitdragen van haar idealen wil zij 
geloofwaardig zijn.
4. Het Partij Convent betreurt het ontstaan van de Politieke Partij Radikalen. 
Waar mensen, ook in deze groep, politiek willen bedrijven vanuit de radicaliteit 
van het evangelie, bestaan er verbindingslijnen, welke onzerzijds contacten zeker 
mogelijk maken. Het Partij Convent spreekt de hoop uit, dat zij, die zich met ons 
geestverwant gevoelen, zich niet zullen opstellen in een geïsoleerde positie, 
ondermeer te wijten aan kennelijk bestaande kortsluitingen in interne, partij
politieke verhoudingen. Mede op deze gronden acht het Partij Convent het nood
zakelijk, dat de verhouding tot de P.P.R. onderwerp van bespreking in de ,.Acht
tien” zal uitmaken.
5. Het doel of het resultaat van de besprekingen in de ,.Achttien” mag naar de 
mening van het Partij Convent niet zijn de vorming van een gesloten blok. Terwille 
van goede democratische verhoudingen en terwille van de regeerbaarheid van 
ons land dienen christelijke partijen open te staan voor samenwerking met alle 
positieve krachten, waarbij uiteraard in aanmerking moet worden genomen, in 
hoeverre de doelstellingen en programs van anderen de realisering van de eigen 
politieke visie naderbij brengen. Het Partij Convent spreekt hierbij tevens de 
hoop uit, dat ook de andere partijen zich niet bij voorbaat afzijdig opstellen.
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TIET gebeurt niet vaak, dat in 
Nederlandse Gedachten aan

dacht wordt besteed aan een pro
motie. Voor deze keer wordt daar 
échter een uitzondering op ge
maakt. Het betreft hier dan ook 
een niet alledaagse gebeurtenis. 
Immers, een A.R. partij-secretaris, 
die een proefschrift schrijft be
hoort tot de uitzonderingen.
Maar mr. Willem de Kwaadsteniet 
is het gelukt.
Op vrijdag 17 mei 1968 promo
veerde hij aan de Vrije Universi- 
teit te Amsterdam tot doctor in de 
rechtsgeleerdheid.
Zijn proefschrift draagt als titel 
„Het recht van Kamerontbinding” 
en daarmee is al aangegeven wat 
het onderwerp van zijn studie is 
geweest.
Op de inhoud van het proefschrift zal 
in dit stukje niet worden ingegaan. Het 
boekwerk — want dat mogen we wel 
zeggen van een studie die 356 bladzijden 
omvat — komt echter in ons blad nog 
aan de orde.
Wij kunnen u al vast meedelen, dat 
van het werk ook een handelseditie is 
verschenen bij AE. E. Kluwer te Deven
ter.
Terug laar de promotie. Deze had op 
de reeds vermelde datum plaats in het 
Woestduincentrum, waar reeds vele 
academici van een „bul” werden voor
zien. Als paranimfen traden op de heer 
mr. W. C. D. Hoogendijk en de broer 
van de promovendus de heer C. J. de 
Kwaadsteniet. Promotor was prof. dr. 
L. W. G. Scholten.

Vasthoudend
Hij bood de jonge doctor als eerste zijn 
gelukwensen aan en typeerde de studie 
als een weergave van de eigen persoon
lijkheid van De Kwaadsteniet. „Uw per
soon wordt gekenmerkt door noeste 
ijver, volharding en vasthoudendheid...; 
welk een werk moest verzet worden om 
dit te verrichten.”
Prof. Scholten memoreerde, dat hij met 
de vader van de promovendus, de heer 
A. R. de Kwaadsteniet, geïnterneerd 
was geweest en dat deze zelfs daar zijn 
dorst naar kennis trachtte te lessen. Hij 
waardeerde het, dat de studie mede is 
opgedragen aan de nagedachtenis van 
zijn vader en dat ook een artikel van

diens hand in de studie is verwerkt. 
Wat de studie zelf betreft wees prof. 
Scholten er op, dat het hier niet een 
studie betreft die alleen slaat op de 
situatie in Nederland, maar dat de pro
blematiek in een breder verband aan 
de orde is gesteld.
Op die manier wordt gewerkt aan wat 
Thorbecke heeft genoemd een consti
tutioneel „jus gentium”.

Nauwkeurige analyse
Prof. Scholten prees de nauwkeurige 
analyse. Hij wees er ook op, dat er in 
de wijze van werken van de gepromo
veerde een zeker perfectionisme zit. Spr. 
zei wel eens te hebben gedacht: Gaat u 
niet te ver. Soms worden mensen geci
teerd, die overigens vergeten zijn. Dit 
heeft als voordeel, dat men de studie 
niet spoedig vergeefs zal opslaan om 
iets te vernemen omtrent in het verle
den ingenomen standpunten; aan de an-
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stellen dat de promovendus tegen zijn 
vrouw gezegd zou hebben: „Dat van
middag de knapen voor mijn aangezicht 
spelen” . Hij gewaagde ook van „een pil 
van een dissertatie en „gelukldg dat 
het titelblad vermeldt, dat u De Kwaad
steniet bent”.
Dit laatste sloeg op het vele dat in de 
studie naar voren werd gebracht. De 
zeergeleerde opponens was ook van me
ning dat de promovendus met veel ijver 
en vooral met veel ernst zich aan zijn 
studie had gewijd.
Gelukkig bleek — aldus de professor — 
op blz. 300 ook iets van enige speels
heid waar gezegd wordt dat „de kaarten 
opnieuw geschud moeten worden om 
een nieuw spel mogelijk te maken”.

Gelukwens
De receptie na afloop van de plechtig
heid werd druk bezocht. Tal van per
sonen, vooral uit de kring van de poli
tiek, kwamen de kersverse doctor en 
zijn familie hun gelukwensen aanbie
den. Het was een hoogtijdag, die met 
name zy, die er nauw bij betrokken zijn 
geweest, niet zullen vergeten.
Ook op deze plaats willen wij doctor 
Willem de Kwaadsteniet graag onze 
gelukwensen aanbieden met de bekro
ning die hij op zijn studie heeft gekre
gen.

dere kant is dit echter de opbouw van 
het werk niet altijd ten goede gekomen. 
Prof. Scholten wenste de heer De 
Kwaadsteniet van harte geluk met deze 
studie. Hij voegde daar aan toe: „U 
hebt iets gepresteerd, dat ook uw werk
kring ten goede komt”. De promotor 
sprak ook een wens uit: „Ik hoop, dat 
het bij deze eersteling niet zal blijven. 
U hebt bewezen, dat u iets aan kunt. 
Pak ook andere problemen aan. Ik wens 
u toe de lust, de gelegenheid, de doorzet
ting en de vasthoudendheid om dit te 
doen” .
Tevoren was er — zoals dat te doen 
gebruikelijk is — geopponeerd tegen het 
proefschrift en de stellingen.
Als eerste trad dr. A. Veerman tegen de 
promovendus in het krijt; vervolgens 
opponeerden prof. mr. P. J. Verdam, 
prof. mr. I. A. Diepenhorst en prof. mr. 
P. H. Kooijmans.
Prof. Diepenhorst kon zich o.a. voor-

STELLiN GEN
Aan het proefschrift van de heer 
De Kwaadsteniet waren zeven
tien stellingen toegevoegd. Wij 
zullen ef een aantal van weerge
ven:
• Kamerontbinding is een orga- 
nisatorisch-technisch middel dat 
bij stagnatie van de staatsmachi
ne deze weer op gang kan bren
gen.
• Kamerontbinding kan plaats
vinden onder verantwoordelijk
heid van een demissionair kabi
net.
• Het ontbindingsrecht kan in 
ons land als regel niet gehanteerd 
worden om een uitspraak van het 
volk te verkrijgen over een ge
schil tussen Regering en Staten- 
Generaal.
• De strafrechtspraak voor mili
tairen dient op korte termijn te 
worden herzien in dier voege dat 
deze zoveel mogelijk op de leest 
van het voor burgers geldende 
strafrecht wordt geschoeid.
• De Kieswet dient zo te wor
den gewijzigd, dat het verbinden 
van de lijsten van kandidaten van 
verschillende politieke partijen 
mogelijk is..
• In paragraaf III van het Pro
gram van Actie x967-1971 van de 
Anti-Revolutionaire Partij, waar 
gesteld wordt, dat aan te verlenen 
ontwikkelingshulp „in beginsel 
geen staatkundige of handelspoli
tieke voorwaarden (moeten) wor
den verbonden”, wordt in feite de 
betekenis van de nationale soe
vereiniteit overtrokken.
• De bevoegdheden van de Rijn- 
mondraad dienen te worden uit
gebreid.
• In beginsel is overheidssubsi
die aan politieke partijen aan
vaardbaar.
• De ook door christenen vaak 
aangenomen negatieve houding 
tegenover homofielen doet dezen 
onrecht.
• De zomertijd dient opnieuw te 
worden ingevoerd.
• Correspondentie van de Over
heid, gericht aan de burgers, dient 
te voldoen aan de normen, welke 
gangbaar zijn in private corres
pondentie.
• Bij het uitoefenen van critiek 
op besluiten wordt vaak verge
ten, dat er besluiten genomen 
moeten worden.
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MACHTSVERHEFFING
VAN HET 
COMPROMIS
DOOR H. ALGRA

IN het jaar 1913 trokken wij voor 
het laatst ter stembus onder het 

districtenstelsel en het was ook de 
laatste keer, dat het dus ging met 
„duidelijke” stembusafspraken.
Dc rechtse coalitie bestond uit drie 
partijen, RKSP, ARP en CHU. Zij 
werden het na ontzaglijk veel 
moeite en spanningen eens over een 
aantal punten, die ze samen aan 
de kiezers konden presenteren, èn 
over een regeling omtrent de ver
deling der kandidaten over de dis
tricten. Bij ieder districtenstelsel 
is dat een grote moeilijkheid.
De oud-liberalen, toen vrij-libera- 
len genoemd, verbonden zich met 
de Unie-liberalen en de vrijzinnig- 
democraten tot een vrijzinnige con
centratie met een niet al te duide
lijk program.

Maar vóór de herstemming brach
ten de socialisten de liberale heren, die 
in herstemming kwamen, op geforceer
de wijze tot meer duidelijkheid. Want 
wie niet ten genoege van het socialis
tische partijbestuur als liberale Kamer- 
kandidaat een duidelijke, schriftelijke 
verklaring aflegde omtrent een paar 
regeringspunten, kreeg geen steun van 
de socialisten bij de herstemmingen en 
die steun was zijn enige kans. Alle vrij
zinnige kandidaten tekenden dan ook, 
wat hun werd voorgelegd, op één na, 
jhr. Van Foreest, die in herstemming 
kwam in Alkmaar, maar hij kon het ook 
halen zónder de steun van de socialis
ten. Overal, waar de socialist in her
stemming kwam, werd hij door de li
beralen van elke gading gesteund, maar 
hij behoefde geen verklaring vooraf te 
tekenen.

V y iJ  waren in 1918 bijzonder blij, dat 
' '  we van de coalitie al waren. Het 

was ons altijd een beproeving geweest, 
deze coalitie, vanwege het noodzake
lijke compromis. Het compromis vóór de 
stembus.
Wanneer de coalitie de overwinning be
haalde, kwam er een rechts kabinet, dat 
door de drie fracties zou worden ge
steund. Maar ook die steun was er niet 
altijd even sterk en royaal en het werd 
vaak weer een kwestie van compromis
sen, tussen de drie fracties onderling 
en tussen de rechterzijde in de Kamer 
en het kabinet. Wij zeggen niet, dat het 
anders kón.
Maar het gaat ons om iets anders. De 
compromissen in de Kamer waren geënt 
op een ander compromis, dat van het 
stembusakkoord. Het werden compro
missen in de tweede macht.

I^.AAR in 1918 gingen wij bij de ver- 
kiezingen in zee van Delfzijl tot 

Cadzand onder eigen vlag, en zonder 
een voorafgaand compromis met andere 
partijen. Dat laatste vonden we niet 
meer nodig en we wilden het ook niet. 
Tijdens het kabinet-Cort van der Lin
den waren dt AR in sterke mate ver
vreemd van de RK Staatspartij. Nolens, 
de politieke leider van de Rooms-Ka- 
tholieken, had wel nauw contact met 
het extra-parlementaire, liberale kabi
net-Cort van der Linden, maar tussen 
de drie rechtse fracties was er van 
geregeld overleg geen sprake, al vond 
men elkaar wel bij bepaalde kwesties. 
Onder eigen vlag, en overal onder eigen 
vlag, dat ervoeren we toen als een be- 
vrijding. We konden helemaal ons zelf 
zijn. En elke stem, waar ook uitge
bracht, telde mee. Er waren grote delen 
van het land, waar de antirevolutionai
ren nu voor het eerst sedert mensenheu
genis konden stemmen op hun eigen 
AR kandidaat.

busakkoorden mogelijk op méér dan 
één manier. Verschillende partijen kun
nen vóór de verkiezingen tot de kiezers 
zeggen: wij zijn het al samen eens over 
een regeringsprogram en als onze par
tijen samen een working majority ver
werven, dan gaan we samenwerken in 
de Kamer; dan gaan we samen advise
ren tot de vorming van een kabinet op 
basis van onze stembusakkoorden.
Die stembusakkoorden kunnen dan, en 
zullen dan het karakter dragen van een 
compromis.
En op de basis van dat compromis zal 
men in de Kamer en in het kabinet tel

kens worden gesteld voor de noodzaak 
tot een nieuw compromis, op het eerste 
geënt. Het is duidelijk, dat hierin de 
mogelijkheid zit van een voortdurend 
opschuiven naar het midden.
En als we dan op ons Partij convent het 
beleid van de fractie gaan bespreken 
en vragen: wat hebt u gedaan, om ónze 
beginselen zoveel mogelijk tot gelding 
te brengen, dan kan het antwoord zijn: 
de vraag is verkeerd; u moet vragen, 
hoe we ons hebben opgesteld ten op
zichte van het mede door u gesloten 
stembusakkoord; dat akkoord, dat wel 
iets minder radicaal was dan wat we

ZUIVELPOLITIEK
IN
DE
TWEEDE KAMER

0
NDER het stelsel van de Evenredige 

Vertegenwoordiging zijn ook stem

MET is zo langzamerhand een 
ieder in Nederland wel dui

delijk dat het uitblijven van een 
beslissing in Brussel èn de moei
lijkheden die worden veroorzaakt 
door het ontbreken van voldoende 
afzetmogelijkheden in de kringen 
van de veehouderij grote onrust 
hebben doen ontstaan. Deze onrust 
werd zeer vergroot doordat boven
dien de prijs die de boeren van hun 
zuivelfabrieken uitbetaald kregen 
althans in het Noorden en Oosten 
van het land 6 cent lager lag dan 
bij de voorgaande uitbetaling.

Vorige week heeft in Nederlandse Ge
dachten een uitvoerig uittreksel gestaan 
uit de nota van minister Lardinois, die 
hij op verzoek van de vaste commissie 
van Landbouw met spoed had opgesteld. 
De Kamer besloot op korte termijn deze 
nota in openbare behandeling te nemen 
en het gevolg hiervan was dat de moei
lijkheden en de mogelijkheden van onze 
zuivelpolitiek in het parlement centraal 
stonden, temeer omdat ook nog een in
terpellatie werd gehouden door S. v.d. 
Ploeg van de P.v.d.A. over het besluit 
van de minister het vetpercentage in de 
melk met 0,2% te verhogen.

Paradoxaal
Voor de A.R. sprak drs. Zijlstra. Hij 
ging als volgt op de nota in: „De hoge 
melkproduktie, die in het rapport wordt 
geanalyseerd wordt niet veroorzaakt 
door een te hoge prijs. Deze relatie kun
nen wij in de veehouderij niet leggen. 
Als wij bezien wat er in de afgelopen 
jaren op de veehouderijbedrijven is ge
beurd dan kunnen wij dit samenvatten 
in het begrip „snel moderniseringspro
ces” . Het klink een beetje paradoxaal, 
maar de produktie-omvang is meer uit
gelokt door de kostenstijging dan door 
de prijsstijging van de melk. Met name 
door de snelle loonkostenstijging heeft 
een proces van omschakeling plaatsge
vonden van arbeidsintensieve naar meer 
kapitaalintensieve produktie, er zijn ho
ge investeringen nodig geweest en hier
door moest de produktie per man wor
den opgevoerd. Alles bij elkaar geno
men is dit de reden waarom de melk

produktie zich nogal heeft uitgebreid. 
Dit wordt ook nog bevestigd, doordat in 
het rapport van de Europese Commissie 
er sprake van is dat het aantal koeien 
in 1962 22,3 miljoen was en in 1967 22,1 
miljoen. In de omvang van de veestapel 
is in die periode geen verhoging opge
treden.”
De heer Zijlstra wilde het nog anders 
formuleren. Het bekende betoog dat de 
heer Mansholt in Groningen heeft ge
houden en dat wijst op een structuur in 
de veehouderij met bedrijfseenheden 
van 500 koeien biedt geen oplossing voor 
dit probleem. Hij zag niet in, dat met 
een doorgaande modernisering een an
der proces van produktieomvang in 
gang zou worden, gezet dan bij het hui
dige moderniseringsproces.
Ook met een gezonde structuur blijft 
het probleem van de omvang van de 
produktie — dit is in het verleden ook 
bewezen — levensgroot bestaan.

Waardoor onrust ontstaan?
De heer Zijlstra vroeg zich af welke de 
oorzaken, behalve de twee lijnen, die hij 
zojuist noemde, van dit onbehagen zijn. 
Met de volgende vier punten gaf hij de 
gevoelens van de veehouders vrij duide
lijk weer.
„In de eerste plaats bestaat er onbeha
gen óver de traagheid en de ondoorzich
tigheid van de besluitvorming in Brus
sel. Geen zinnig mens kan bijna meer 
door deze zaak heen kijken. Iets wat 
men niet begrijpt, is altijd een oorzaak 
van grote onrust.
In de tweede plaats is de oorzaak het 
uitblijven van concrete resultaten op dit 
terrein van de Europese Gemeenschap, 
terwijl al tien jaar lang sterk op de 
realisering van de gemeenschappelijke 
markt is aangedrongen, vanwege de 
vruchten, die deze met name voor een 
moderne landbouw, zoals Nederland 
heeft, kan hebben.
In de derde plaats ontbreekt op dit mo
ment nog steeds een duidelijke land
bouwpolitieke lijn voor de toekomst. Het 
is jammer, dat ik het moet zeggen, maar 
het is niet anders. Die lijn ontbreekt in 
Brussel ten aanzien van de sturctuurpo- 
htiek. Het ontbreekt niet aan betogen 
daaromtrent, maar de consequenties, die 
men eruit moet trekken, ook financieel, 
en de lijn, die eruit naar voren moet

als partij misschien zouden hebben ge
wenst, maar in elk geval vragen wij als 
fractie te worden aangesproken in het 
kader van het stembusakkoord en wij 
willen met u nagaan, hoe onze houdin.g 
een aanvaardbaar compromis was in 
het licht van het compromis van dat 
akkoord.

T\US blijft alleen over: in ons isole- 
^  ment ligt onze kracht? Waarbij 
isolement bedoeld is in Groeniaanse zin, 
dus in de zin van zelfstandigheid en 
beginselvastheid.
Ja, tenzij...
Tenzij het stambusakkoord in wezen 
niet het karakter draagt van een com
promis.

En, ruimer genomen, tenzy de samen
werking tussen partijen berust op een 
gemeenschappelijke, principiële bezin
ning die leidt tot een nieuw begin, een 
gezamenlijk begin, waarin iets open
baar wordt van een hogere èn diepere 
eenheid, een eenheid in het geloof en in 
gehoorzaamheid aan de Heilige Schrift, 
een eenheia, die wordt ontdekt, begeerd 
en aanvaard, en die ons nieuwe wegen 
wijst en nieuwe taken oplegt in aan
sluiting aan wat ons hart zo vaak be
geerde, als net compromis onafwend
baar scheen.
Dan is samenwerking een mooie en 
nieuwe plicht.

springen, worden nog niet duidelijk on
derkend.
In de vierde plaats keert de publieke 
opinie zich duidelijk van de veehouderij 
en van de landbouw in het algemeen af. 
Ik laat alle factoren buiten beschou
wing. Zij zijn zeer subtiel en verschil
lend. Deze gevoelens beperken zich niet 
tot ons land. In België, Frankrijk en 
Duitsland zijn boerenprotesten aan de 
orde van de dag. Het is logisch, dat ge
zien de televisie onze agrariërs zich niet 
zullen beperken tot een enkele voorzich
tige kritische noot tijdens het koffie
drinken bij de buurman. Inmiddels is 
gelukkig gebleken, dat de minister een 
stap in de goede richting heeft gedaan, 
doordat de inleveringsregeling voor

Drs. R. Zijlstra

melkpoeder nu is vastgesteld. Dit kan 
een keer ten goede betekenen en de 
prijsontwikkeling wijst gelukkig ook 
een beetje in die richting; de kaasprij- 
zen bij voorbeeld trekken op. Het bete
kent een versterking van de markt. Ik 
meen, dat wij een beetje door het diep
tepunt heen zijn.
Een ander punt is, dat de prijzen voor 
het slachtvee op een redelijk niveau lig
gen, zoals in de nota is vermeld”.
De heer Zijlstra merkte tenslotte op dat 
er in ons land sinds de dertiger jaren 
een actieve landbouwpolitiek gevoerd 
is. Dit houdt in, dat een groep van onze 
bevolking niet volledig wordt overgele
verd aan de consequenties van een dik
wijls grillig prijsverloop op de interna
tionale markten voor agrarische pro- 
dukten. Deze politiek is geboren in een 
crisistijd, niet alleen voor de landbouw, 
maar voor de gehele wereldeconomie. 
De invoering van die actieve landbouw
politiek betekende tevens het einde —> 
het is goed, daarop de aandacht te ves
tigen — van een economisch-poütieke 
opvatting, die gebaseerd was op de 
grootst mogelijke vrijheid, omdat dan 
de meest optimale resultaten bereikt 
zouden worden door middel van, zoals 
Adam Smith noemde, a invisible hand. 
Deze doelstellingen zijn tot op de dag

• Vervolg op pag. 4
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SCHEEPSBOUW DEBAT IN TWEEDE KAMER

SAMENWERKING 
SCHEEPSWERVEN 
BELANGRIJK VOOR 
NEDERLANDSE 
ECONOMIE
Er  zal in Nederland een mam- 

moetdok kunnen (moeten) ko
men voor de reparatie van niam- 
moetschepen. De ontwikkeling van 
Europoort vraagt er om. „Een 
mammoetdok ter grootte van twee 
fikse voetbalvelden”, aldus drs. B. 
Goudzwaard (A.R.). Er is echter 
strijd over de vraag wie dit dok 
moet bouwen. Verolme of een 
groep van vier samenwerkende 
maatschappijen (scheepswerven). 
Er is strijd over de vraag waar het 
dok moet worden gebouwd. Aan 
de „zeegrens” of veel dichterbij de 
havenstad Rotterdam.
Ook dat is een geschilpunt tussen 
beide genoemde groepen. Eén ding 
staat vast: zonder rijkskrediet-
garantie kan er in feite niets ge
beuren.

ZUIVELPOLITIEK 
IN DE
TWEEDE KAMER

•  Vervolg van pag. 3
van vandaag in de landbouwTJolitiek 
gehandhaafd, zij het, dat de vorm, 
waarin zij worden gehandhaafd, voort
durend aan de veranderde omstandig
heden en verhoudingen wordt aange
past. Deze politiek kan niet zonder meer 
worden gevoerd. Zij vraagt offers. Dit 
is altijd zo geweest en het zal ook in de 
toekomst zo blijven.
De heer Zijlstra onderstreepte nog eens 
dat dit niet alleen voor de landbouw
politiek geldt. De bescherming van on
ze vrijheid vraagt jaarlijks miljarden 
guldens; de ontplooiing van het onder
wijs vraagt ook jaarlijks miljarden gul
dens; voor de bestrijding van de werk
loosheid worden honderden miljoenen 
guldens uitgetrokken; er is een stelsel 
van sociale zekerheid opgebouwd, dat 
miljoenen mensen bescherming geeft en 
van armoede vrijwaart; er wordt een 
industrialisatie- en loonpoiitiek gevoerd, 
die de economische groei bevordert en 
die de werknemers en de werkgevers 
verzekert van de vruchten van een 
steeds grotere welvaart en van steeds 
meer vrije tijd.
De A.R. spreker wilde de verantwoor
delijkheid voor de gang van zaken in de 
land- en tuinbouw in deze situatie en in 
dit perspectief gezien beslist niet alleen 
bij de overheid leggen. „Het bedrijfsle
ven speelt hierbij een bijzonder grote 
rol, hetgeen door anderen al naar voren 
is gebracht.
Ik hoop van de minister te vernemen, 
welk perspectief hij in dezen ziet en 
welke maatregelen hij denkt te nemen 
om de rhoeilijkheden, waarin wij thans 
verkeren, het hoofd te bieden.”

0}3timisme
De minister gaf in zijn antwoord blijk 
van een optimistisehe kijk voorzover 
deze het iopende melkprijsjaar april 
1968-aprii 1969 betreft.
Hij verwachtte n.l. dat de prijs van vo
rig jaar ook dit jaar wel gehaald zou 
kunnen worden.
Hoewel de A.R. fractie dit optimisme 
nog geenszins deelde, meende zij toch

De risico’s zijn te groot voor elke groep 
afzonderlijk — zelfs voor alle groepen 
bij el vaar.

W  erkgelegenheid

Het is wel duidelijk dat het project van 
grote betekenis is voor de werkgelegen
heid. En daarom zal er moeten worden 
bereikt dat er tussen de vijf scheeps
werven het nodige samenspel komt. Zo 
niet — dan is de kans groot dat er géén 
dok komt — of wel twee. En dat laat
ste zou een gevolg zijn van een prestige
kwestie. Maar twee dokken bouwen is 
naar de overtuiging van de minister 
van Economische Zaken niet te trekken. 
De samenwerking tussen de betrokken 
scheepswerven — waar allang naar ge
streefd wordt — is er nog niet. 
Vandaar ook dat de Tweede Kamer er 
vorige week over debatteerde en weten

haar oordeel niet uitsluitend te kunnen 
baseren op grond van de moeilijkheden 
die zich in de afgelopen weken hebbén 
voorgedaan.
Een en ander kwam tot uitdrukking in 
de stemmotivering die de heer Zijlstra 
gaf, toen de motie van D66, waarin op 
grond van de zich voorgedaan hebbende 
moeilijkheden een extra bedrag van ±  
12 miljoen gulden werd gevraagd.

Stemmotivering
Namens de A.R. Tweede Kamer
fractie legde drs. R. Zijlstra de 
volgende stemmotivering af:

Hoewel de motie mij bepaald wel 
sympathiek voorkomt zal ik deze 
niet steunen en wel op de volgen
de gronden.
a) De motivering van deze motie 
gaat impliciet uit van een volledi
ge verantwoordelijkheid van de 
overheid voor de sterke daling 
van de voorschotprijs. Dit is een 
te eenzijdige belichting. Ook het 
bedrijfsleven zelf heeft hierin een 
eigen verantwoordelijkheid.
b) De motie gaat uit van een mo
ment opname en ik heb gisteren 
al gezegd dat wij het zuivelbeleid 
niet naar een momentopname mo
gen beoordelen.
c) Bovendien heeft de minister 
ons gisteren een optimistisch pers
pectief geboden inzake de verdere 
ontwikkeling dit jaar. Dit houdt 
dus in dat ook de thans opgetre
den verliezen gecompenseerd 
kunnen worden in de loop van 
dit jaar. Ik ben hiervan nog niet 
geheel overtuigd en daarom hecht 
ik grote waarde aan de toezegging 
van de minister dat na afsluiting 
van de ondefhandelingen in Brus
sel aan de Kamer inzicht gegeven 
zal worden in de consequenties 
hiervan teneinde ook een beoor
deling van de inkomenspositie 
van de veehouders mogelijk te 
maken.
Daarom behoud ik mijn eindoor
deel over het effect van het beleid 
van de minister op dit punt nog 
voor, en acht daarom tevens het 
moment van de indiening van de
ze motie niet het juiste.

wilde wat het beleid is van minister De 
Block.
De oppositie heeft zich nogal fel opge
steld tegenover het beleid van minister 
D<= Block inzake de bouw van een repa- 
radedok voor mammoetschepen in het 
„Rotterdamse” Waterweggebied. Drs. 
Nederhorst (P.v.d.A.) verweet de be
windsman dat hij een slecht onderhan
delaar was. Door zijn slappe opstelling 
ir. het gesprek met de vijf scheepswer
ven had hij zich tot een soort speelbal 
laten maken. Én daarom diende hij een 
motie in. Een krachtige motie naar zijn 
oordeel, waarin o.m. werd voorgesteld 
bij uitblijven van die samenwerking 
zelf met een plan te komen tot vorming 
van een staatsbedrijf dat het reparatie- 
dok zou bouwen en exploiteren. De vijf 
belanghebbende scheepswerven die het 
samen niet eens kunnen worden, waar
onder de heer Verolme en zijn mam- 
moetbedrijf, mogen dan in dat staats
bedrijf deelnemen.
D’66 was nog feller. Dr. Imkamp —• een 
man die niemand van de Kamerleden 
helemaal kon volgen in diens betoog — 
drong onverbloemd aan op het heen
gaan van de minister — zo slecht vond 
hij diens aarzelende beleid.
Waarop de minister hem toevoegde dat 
hij niet bang was om beslissingen te 
nemen, maar wel voor foute beslis
singen.

Soberheid

De A.R. woordvoerder, drs. Goudz
waard, die ook namens de groep Aarden 
sprak, wilde opzettelijk een zekere 
soberheid betrachten. Alle situaties 
moeten worden voorkomen die het 
overleg zouden kunnen verstoren.
Dat is een afdoende reden om ten aan
zien van beide projecten geen definitief 
standpunt in te nemen. Hij greep deze 
gelegenheid aan om een algemene visie 
op de gehele affaire te geven, tegen de 
achtergrond van het rapport-Keyzer.
Dit lijkt op het eerste gezicht wat ver
wonderlijk, daar het rapport zich wel 
over veel uitspreekt, maar niet recht
streeks over opzet en bouw van repara
tie- en nieuwbouwdokken voor mam
moetschepen. Wel legt het rapport er 
alle nadruk op, dat de Nederlandse 
scheepsbouw in zijn totaliteit alleen toe
komst heeft, wanneer het komt tot een 
algehele herstructurering van die 
scheepsbouw.

Drie pijlers zijn ten volle actueel bij het 
probleem waarom het gaat. Vooral 
moet, volgens de heer Goudzwaard, het 
accent op de coöperatie worden gelegd. 
Men kan een project van het bouwen 
en repareren van mammoetschepen 
waarderen vanwege de specialisatie, 
die daarin opgesloten ligt en vanwege 
de rationalisatie, maar in dit geval is 
de coördinatie een allereerste voorwaar
de.

Vitaal punt

De minister heeft het met deze gehele 
zaak niet gemakkelijk gehad en heeft 
het nog niet gemakkelijk; vanwege het 
simpele feit, dat samenwerking hier
n.oeilijk te realiseren blijkt. Gelet op 
deze stand van zaken, was hij er van 
overtuigd dat dit juist een teken is, dat 
het h de scheepsbouwwereld om een 
vitaal punt gaat.
Het feit dat de groepen hier zo moeilijk 
tot -Ikaar zijn te brengen bewijst, dat 
het niet gaat om een wil tot samen
werking in woorden, maar om een 
samenwerking in daden. Met andere 
w< irden. wanneer op dit punt samen
werking kan worden bereikt, is in 
zekert zin een kroonstuk geplaatst op 
dt inspirerende ideeën die aan het rap
port-Keyzer ten grondslag li.p'gen.
De tweede reden om de samenwerking 
sterk te beklemtonen is gelegen in de 
onontkoombaarheid van de schaalver
groting. Juist ten aanzien van de 
bouw .en reparatie van mammoet
schepen kan Nederland het zich niet 
veroorloven reeds nu met twee werven 
in éénzelfde gebied te beginnen. On
middellijk zou dan een overcapaciteit 
w.,rden gecreëerd, die zou kunnen wor
de:: gevolgd door een concurrentie op 
leven en dood. Daarmede is het alge
meen belang niet gediend.
Pas tn de jaren 1972 - 1980 kan de be- 
hoeftr aan een tweede mammoetwerf 
urgent worden.
Drs. Goudzwaard trok hieruit twee

Drs. B. Goudzwaard
. . .  de regering zou er goed aan doen 
t.a.v. de huidige situatie wat meer 
openheid te betrachten . . .

conclusies. De eerste conclusie is, dat 
de regering er terecht van uitgaat, dat 
op korte termijn slechts één dokproject 
in het Nieuwewaterweggebied zal kun
nen en mogen worden uitgevoerd en 
da- ook slechts voor één project finan- 
cieringsgaranties zullen mogen worden 
gegeven.
De tweede conclusie is, dat het evenzo 
terecht is, dat de regering het instru
ment van de financieringsgaranties niet 
onzorgvuldig hanteert. De regering zal 
dit instrument moeten gebruiken als 
een wapen om de werven tot samen
werking te dwingen. Zij zullen moeten 
weten dat als zij die samenwerking niet 
tot stand brengen, zij hun kansen op 
het verkrijgen van finacieringsgaranties 
op het spel zetten. Juist vanuit deze 
samenwerkingsgedachte had hij er be
zwaar tegen, wanneer de regering in dit 
debat de uitspraak deed dat althans in 
de toekomst één van beide projecten 
diende te worden gefinancierd. Voor de 
A.R. fractie staat dat nog niet bij voor
baat vast. Voor het verkrijgen van de 
noodzakelijke samenwerking is het es
sentieel dat de regering geen enkele 
belofte doet voor hef geval die samen
werking zich niet voltrekt.
Di,. neemt niet weg, dat de regering er 
goed aan zou doen, ten aanzien van de 
huidige situatie wat meer openheid te 
betrachten. Soms kan het prijsgeven 
van bepaalde feiten aan de publieke 
opini een goede, positieve werking 
hebben. De heer Goudzwaard was van 
oordeel dat de publieke opinie wat dit 
betreft samenwerkingsbevorderend kan 
werken.
Zijn conclusie was, dat de eis tot 
samenwerking van de vijf werven 
primair dient te staan, zowel op grond 
van interne factoren in de Nederlandse 
scheepvaartwereld als op grond van 
schaalvergroting-stuwende omstandig
heden. Het instrument van de garantie 
moet worden gehanteerd in alle conse
quenties voor het zo spoedig mogelijk 
bereiken van dat doel.
De minister meende dat hij een straffe 
lijn hanteerde in de geest van de heer 
Goudzwaard. Hij had reeds gewaar
schuwd dat als er geen samenwerking 
zou komen hij geen enkele krediet- 
garantie zou geven voor welke te bou
wen werf dan ook.
Zelfs wilde hij zjjn steun met betrek
king tot de rentesubsidies voor de wer
ven ter modernisering van hun bedrij
ven in deze „dwang” tot samenwerking 
inzetten.
De Kamer bleek overtuigd dat de motie 
van D’66: „Minister go home” alle plan
ken missloeg. De voorstemmers van de 
mot'e bleken de fractieleden van de 
heer Imkamp te wezen.

’t Mooiste bruin
en beschermt tegen zonnebrand
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EEN EEUW T.UC.

BRITSE
VAKBEWEGING 
BESTAAT 
HONDERD JAAR
DOOR D. H. GRASMAN

IN de pinksterweek van 1868 —  
2 tot 5 juni —  werd het eerste 

congres van de Britse vakbewe
ging, de Trades Union Congress 
(T.U.C.) in Manchester gehouden. 
Op 1 juni wordt dit feit in Enge
land herdacht, waarbij men een 
schild wil aanbrengen aan de ge
vel van het „Mechanics’ Institute” 
in Manchester, het gebouw waar 
het eerste congres werd belegd. 
Ook worden een groot banket en 
een concert in Londen georgani
seerd; een tentoonstelling van his
torische documenten zal de bewo
gen geschiedenis van de Britse vak
beweging nog eens de revue laten 
passeren, terwijl het 100e congres 
van de T.U.C., dat in Blackpool 
wordt gehouden, zich eveneens 
met het verleden zal bezighouden, 
althans voor zover de hedendaagse 
problemen dit mogelijk'^aken.
Bij het congres van 1868 konden 34 ge
delegeerden namens 118.000 vakbonds
leden verwelkomd worden. Zij beslo
ten niet tot formele stichting van een 
vakverbond, maar wel tot het jaarlijks 
houden van een congres, wat inderdaad 
ook steeds is gebeurd. In feite werd 
wel een organisatie gesticht en men kan 
dus stellen dat de T.U.C. 100 jaar be
staat; voor een vakverbond een in
drukwekkende leeftijd. Het behoeft niet 
te verwonderen dat juiste de Britse 
vakbeweging al zo oud is want in En
geland begon de industriële revolutie en 
deed de dringende noodzaak zich gevoe
len om zich als arbeiders teweer te stel
len tegen de dramatische gevolgen van 
deze revolutie, die vooral de economisch 
zwaksten trof. Sedert 1868 hebben de 
mannen en vrouwen van de T.U.C. ge
probeerd de positie van de werknemers 
te verbeteren. Hoewel er nog veel te 
wensen over is, kan men objectief stel
len dat de resultaten van het werk van 
de vakbeweging, ook in Groot Brittan- 
nië, niet zijn uitgebleven. 'De T.U.C. 
wordt door velen als de spreekbuis van 
de arbeidende bevolking aangemerkt, 
hoewel er ook veel Engelsen zijn die 
zich niet of nauwelijks kunnen ver
enigen met de werkwijze van de T.U.C., 
omdat de linkse elementen als te sterk 
worden aangezien.

Aangesloten organisaties
De Britse vakbeweging is niet, zoals in 
ons land en enkele andere Europese 
landen, gesplitst naar levensbeschouwe
lijke grondslag. In de Engels sprekende 
landen vindt men nauwelijks een chris
telijke vakbeweging, waarschijnlijk om
dat de historische gegevens in die lan
den op sociaal en politiek gebied sterk 
afwijkend zijn van die in de westelijke 
landen van het Europese continent, 
waar het socialisme aanmerkelijk radi
caler neigingen vertoonde. Dat houdt 
echter niet in dat er bij de T.U.C. een
heidsorganisatie geen interne spannin
gen zouden zijn, integendeel, de con
gressen tonen vaak vrij scherpe tegen
stellingen tussen links-radicale groepen 
enerzijds en een gematigde groep an
derzijds. 'Veel stuurmanskunst is dan 
vereist om het schip behouden binnen 
te krijgen.

gevoerde beleid en verkiest de algemene 
bestuursraad voor het komende jaar. 
Deze bestuursraad bestaat uit 36 leden, 
die gekandideerd worden door groepen 
van vakbonden, naar rato van de geza
menlijke ledentallen. Op deze wijze zijn 
de groepen altijd in de raad vertegen
woordigd. De bestuursraad — die maan
delijks vergadert — draagt de verant
woordelijkheid. voor de uitvoering der 
congresbesluiten. Daarbij werkt men 
met commissies die geheel uit leden van 
de raad bestaan en die zich specialise
ren op bepaalde beleidsonderdelen, zo
als bijvoorbeeld op de inkomenspolitiek, 
de economische politiek, de sociale ver
zekering. Daarnaast is er een aantal ad
viescommissies en worden gespeciali
seerde conferenties gehouden voor be
handeling van actuele vraagstukken. 
De secretaris-generaal, die verantwoor
delijk s voor de dagelijkse gang van 
zaken, -peelt in het geheel een belang
rijke rol. Hij wordt door het congres 
gekozen en is ambtshalve lid van de 
bestuursraad. Sedert 1960 wordt deze 
zeer belangrijke functie uitgeoefend 
door George Woodcock, een begaafd vak
bondsman, bekend in geheel Groot-Brit- 
tannië. Hij coördineert het werk van de 
zes hoofdafdelingen van de T.U.C.: eco
nomische zaken, internationale aangele
genheden, produktiviteit, sociale verze
kering, scholing en vorming en tenslot-

Het 99e congres, dat in Brighton werd 
gehouden in 1967, werd bezocht door 
1057 afgevaardigden van 169 vakbon
den, die samen 8.787.282 leden vertegen
woordigen. Deze getallen tonen aan dat 
er nogal wat veranderd ia sedert 1868. 
Van de 169 vakbonden is er één die in 
totaal 24 leden telt, namelijk de vak
bond van joodse bakkers in Londen, een 
minibondje dus. Daartegenover staat 
een mammoetorganisatie, de bond van 
transportarbeiders, die ruim 1,4 miljoen 
leden telt. De zes grootste bonden heb
ben samen de helft van het totale aan
tal leden. Onder de aangesloten bonden 
treft men zeer oude aan; de „nationale 
sociëteit van borstelmakers” bestaat al 
vanaf 1747; maar ook zeer jonge, zoals 
het Britse schrijversgilde, dat enkele 
jaren geleden werd gesticht.

Slechts drie vakbonden van enige be
tekenis zijn niet bij de T.U.C. aangeslo
ten, zoals bijvoorbeeld de onderwijzers
bond, die 250.000 leden telt. Met deze 
organisaties worden echter al goede re
laties onderhouden. In de laatste twin
tig jaar werden 26 vakbonden aangeslo
ten en geen enkele verliet vrijwillig de 
T.U.C. Toch is het aantal aangesloten 
bonden 22 lager dan in 1946, in hoofd
zaak als gevolg van fusies, die inder
daad hoogst noodzakelijk zijn, ook nu 
nog. Het vakbondswezen in Groot Brit- 
tannië maakt een nogal brokkelige in
druk, als men bedenkt dat alleen in het 
bouwbedrijf al 16 en in de textielindus
trie zelfs 34 bonden werkzaam zijn, met 
uiteraard als gevolg dat talrijke grens
kwesties ontstaan, die een T.U.C.-com- 
missie dan moeten beslechten.

Werkmethode en structuur
Het jaarlijks congres, dat enkele da
gen duurt, is niet een soort wapen
schouw, zoals de meeste vakbondscon- 
gressen in ons land, maar een bijeen
komst waar vaak fel gestreden wordt 
over de te bewandelen weg. Meestal 
herkent men dan snel met welke vleu
gel men te doen heeft en wordt duide
lijk dat een eenheidvakbeweging vogels 
van allerlei pluimage herbergt, uiterst 
linkse en uiterst rechtse figuren. Dat 
behoeft voor hen echter geen beletsel 
te zijn om aan het eind van een con
gres gezamenlijk een indrukwekkend 
lied te zingen, zoals het congres van 
Brighton in 1967, dat gesloten werd met 
het zingen van „Auld Lang Syne”. Het 
congres stippelt de beleidslijnen voor 
het komende jaar uit, controleert het

Premier Wilson
... uiterst moeilijk laveren. . .

. . .  met het zingen van „Auld Lang Syne" . . .  (3e van links George Woodcock)

te de afdeling organisatie. Deze afdelin
gen hebben tot taak adviezen uit te 
brengen aan de bestuursraad, maar ook 
tot formulering van het beleid van het 
Britse vakverbond op hun deelgebied. 
In februari 1968 werd door de econo
mische afdeling een rapport uitgebracht 
over de situatie, waarin zich de Britse 
economie bevindt met daarin verwerkt 
een aantal voorstellen die tot verbete
ring zouden moeten leiden. Dit werk
stuk ontmoette nogal wat tegenspraak, 
zowel intern als ook van buitenaf.

Problemen van vandaag
De Britse T.U.C. is altijd nauw ver

bonden geweest met de Britse Labour- 
partij, welke laatste beschouwd wordt 
als de politieke arm, van de arbeiders
beweging. Het doet voor een Neder
landse vakbondsbestuurder wel wat ty
pisch aan als hij er in een ledenverga
dering van een Britse vakvereniging ge
tuige van is dat vertegenwoordigers 
worden aangewezen voor een congres 
van een politieke partij, in dit geval van 
de Labourpartij. Deze gang van zaken 
kan men zich in ons land niet voorstel
len, men zou in Nederland trouwens 
niet weten welke partij de „gelukkige” 
zou moeten zijn, bij geen der drie vak
centrales.
De patronen in Groot-Brittannië en Ne
derland verschillen ook in dit opzicht 
volkomen.
De nauwe binding tussen T.U.C. en 
Labourpartij geeft lang niet altijd reden 
tot vreugde, noch voor .e T.U.C., noch 
voor de Labourpartij, vooral niet als 
de Labourpartij, zoals nu, aan het be
wind is. {Iet is immers niet te vermij
den dat een regering soms maatregelen 
moet treffen die vanuit haar verant
woordelijkheid geboden maar voor de 
werknemers bijzonder pijnlijk zijn. Het 
is duidelijk dat dan een gespannen si
tuatie kan ontstaan tussen regerings
partij en vakbeweging, die overigens 
beide loten van eenzelfde stam zijn.

De Britse regering heeft, sedert zij in 
1964 de leidsels overnam van de Conser
vatieven, een grote hoeveelheid impo
pulaire maatregelen moeten nemen om 
het zeer grote betalingsbalanstekort te 
bestrijden en Albion’s economie weer 
in het rechte spoor te krijgen. Groot- 
Brittannië heeft vele miljoenen ponden 
in het buitenland geleend, het heeft de 
belastingen verhoogd, invoerbeperkin
gen opgelegd, de lonen bevroren, nood
zakelijke collectieve investeringen be
perkt en tenslotte gedevalueerd, waar
door onder andere de prijzen gingen 
stijgen. Overigens blijft de werkloos
heid omvangrijk en worden bepaald» 
Industrieën en landstreken daardoor in 
het bijzonder getroffen. Ondanks het 
feit dat de regering bij al deze stappen 
overleg met de leiders van de T.U.C. 
heeft gepleegd is het te begrijpen dat 
het enthousiasme voor Labour sterk is 
gedaald en verwacht mag worden dat 
als vandaag verkiezingen zouden wor
den gehouden, de kansen voor de Con
servatieven beter zouden staan dan die 
voor de huidige Britse regering, die on
der leiding van Wilson, weliswaar moe
dig maar uiterst moeilijk laveert om de 
economische stormen te weerstaan. 
Juist in dit soort situaties wordt het 
duidelijk dat de wederzijdse band tus
sen vakbeweging en politieke partij 
voor beide zeer ongewenst kan zijn en 
de noodzakelijke beweeglijkheid te zeer 
beperkt. Wat de regering verweten 
wordt treft ook de vakbeweging, en om
gekeerd.
In het uverzicht dat door de economi
sche commissie van de T.U.C. werd aan
geboden aan de vakbondsconferentie, 
die op 28 februari 1968 te Croydon 
werd gehouden, en waarover veel te 
doen is geweest, wordt een analyse 
gegeven van de economische moeilijk
heden van het land. Geconstateerd 
wordt dat volledige werkgelegenheid 
slechts bereikt kan worden als op korte

Vervolg op pag. 11
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ER GAAT
NOGAL WAT
VERANDEREN
IN DE
BRABANTSE
BIESBOSCH
DOOR C. D. VAN OOSTEN
Burgemeester van Klundert

T ?  r gaat nogal wat veranderen in de 
•“ ^Brabantse Biesbosch. Niet alleen 
de uitvoering van de Deltawet zal 
deze veranderingen bewerkstelligen. 
Het aanleggen van een viertal spaar
bekkens ten behoeve van de (drink-) 
watervoorziening draagt hiertoe ook 
in niet geringe mate hij. Dat een en 
ander vragen oproept, is dan ook zeer 
begrijpelijk. Vragen van louter infor
matieve aard, als: wat gaat er nu 
eigenlijk veranderen? waar komen de 
spaarbekkens? blijft er een mogelijk
heid voor de waterrecreatie? e.d. Er 
zijn echter ook vragen, waaruit een 
zekere verontrusting spreekt ten aan
zien van de toekomst van dit unieke 
stukje Nederland, als bijv. moet dit 
heel aparte gebied, een van de wei
nige zoetwatergetijdendelta’s, nu zon
dermeer maar opgeofferd worden? 
wordt wel rekening gehouden met de 
natuurwetenschappelijke betekenis 
van de Biesbosch? telt de landbouw 
in het geheel niet meer mee? e.d. Het 
is ver vandaan, dat wij ons zouden 
aanmatigen op deze en overeenkom
stige vragen een afdoend en naar alle 
kanten bevredigend antwoord te kun
nen geven. Wel willen we proberen 
over de Biesbosch ’t een en ander te 
vertellen in de hoop althans iets dui
delijk te kunnen maken van wat zich 
met betrekking tot dit interessante 
gebied gaat aftekenen.

Wonderlijke bekoring

Ontstaan in 1421
De Biesbosch als geheel is ontstaan ten
gevolge van de Sint-Elizabethsvloed in 
1421 toen de Grote of Zuidhollandse 
Waard overspoeld werd. Het gedeelte, 
waarvoor in dit artikel de aandacht ge
vraagd wordt, is gelegen in de driehoek, 
die gevormd wordt door de Nieuwe Mer- 
wede, de Merwede tot de brug bij Gor- 
kum en vandaar langs de rijksweg naar 
het zuiden tot aan Keizersveer om dan in 
westelijke richting via Bergsche Maas en 
Amer te gaan tot het punt, waar Anier en 
Nieuwe Merwede samenkomen in het 
Hollandsch Diep. Globaal heeft men dan 
in deze driehoek het gebied van de .Bra
bantse Biesbosch gevat; buiten discussie 
blijven dan hier de .Dordise r-n Slieirecht- 
se Biesbosch. Voor de Bi'-a diantse Bies
bosch is ten behoeve van de uitvoering 
van de aanpassingsw^erken, .Deltawet een 
driedeling gemaakt met ie  aanduidingen 
Noordwaard, Oostwaard en Zuidv.'aard. 
Het hierbij geplaatste kaartje maakt de 
gegeven omschrijving wellicht wat dui

delijker. De Oostwaard is in ruilverkave
ling gebracht. Hiermede zijn in de eerste 
plaats de landbouwkundige belangen ge
diend. Daarnaast is echter ook aandacht 
geschonken aan de recreatie- waarvoor 
gronden zijn gereserveerd. In de Noord
waard zal de op handen zijnde ruilver- 
kovebng het landschapspatroon eveneens 
stei’k Wijzigen. Ook in dit gedeelte zal 
echter zorgvuldig bezien worden, hoe en 
waar de mogelijkheden tot verruiming 
van de recreatie kunnen worden benut. 
Tevens is in de Noordwaard een polder, 
de Petrusplaat, reeds aangewezen als 
spaarbekken voor de watervoorziening. 
De Zuidw'aard is bestemd tot het plaats 
geven aan de spaarbekkens en zal voor 
het overige dienstbaar gemaakt worden 
aan de recreatie, terwdjl daarin te'u.vis 
terreinen van bijzonder natuurweten
schappelijke waarde en betekenis zijn en 
blijven gereserveerd.

Bekoring
De wonderlijke bekoring, die van de Bies
bosch uitgaat voor de natuurliefhebber 
is wel te danken aan het allesbeheersende 
landschapselement het in getijdenbewe
ging verkerende water. ,,Het is deze rit
mische beweging van het vvater, die het 
landschapsaspect van uur tot uur doet 
wisselen. Bij lage standen vallen overal 
in de stroomgaten roestachtige gele zand
banken droog, enkele uren later is de stui
vende zandwioestijn herschappen in een

wijde watervlakte, weer even later zijn 
alle biezen- en rietgorzen en vele grien
den overstroomd, om vervolgens opnieuw 
uit het water op te rijzen. Tweemaal per 
etmaal stuwt de vloedstroom naar binnen, 
even zoveel malen vloeit het water naar 
zee weg. Deze waterbeweging veroorzaakt 
steeds een ruisen, een geluid dat mede de 
typische sfeer van het landschap bepaalt; 
bij hoog water wordt het ondermeer ver
wekt door het storten van het water over 
de lage kaden, die vele grienden omge- 
veii; bij vallend tij door het water, dat 
door de duikers die in de griendkaden 
zijn aangebracht, weer naar buiten 
stroomt” . (Dr. I. S. Zonneveld in zijn dis
sertatie De Brabantse Biesbosch, Wage- 
ningen 1960). De hierboven gegeven be
schrijving is nog juist zoMng het Haring
vliet niet is afgesloten. Daarna zal zó niet 
meer over de Biesbosch gezongen kunnen 
worden. Het water zal wel wat in be
weging blijven, maar het verval, dat nu 
op twee meter gesteld wordt, zal dan 
van weinig betekenis meer zijn, plm. 
20 cm. Over een aantal jaren zal de Bies
bosch nog bestaan, maar het zal een ande
re Biesbosch zijn dan die wij nu kennen.

zeer waarschijnlijk, dat een gedeelte van 
de Biesbosch gaat veranderen in „een on
doordringbare groene jungle, waarin de 
zuiverende werking der getijden plaats 
maakt voor een congestie van plantaar
dig materiaal, waarbij myriaden van mug
gen van hun bestaan zullen getuigen. De 
zuivere lichte openheid zal overgaan naar 
een meer intieme, beklemmende beslo
tenheid” . (Ir. W. Thijsen)
En die spaarbekkens dan? is onwillekeu
rig de vraag, die rijst als men tot hier ge
komen is. Een vraag, die terecht gesteld 
wordt en brengt ons tot een wat prozaï
scher hoofdsuk.

W aterwinning
Uit een eerder in dit blad verschenen ar
tikel is duidelijk gebleken, dat de water
voorziening van ons land grote zorgen 
geeft.

De plantengroei en de vogelwereld zul
len sterk veranderen. Maar dan nog zal 
het ongetwijfeld een bijzonder boeiend 
stukje Nederland zijn. Zoals men heeft op
gemerkt, dat een gedeelte van het gebied 
van de Loonse en Drunense duinen de 
enige echte woestijn vormt, die ons land 
rijk is, zo is het niet denkbeeldig, zelfs

Hoe langer hoe meer zal moeten worden 
overgegaan tot het winnen van oppervlak
tewater, omdat het grondwater reeds nu 
niet meer toereikend is voor de drinkwa- 
lervoorzieuing. Deze algemene situatie 
zal, naar het zich laat aanzien binnen niet 
zo heel lange termijn ook voor Noord- 
Brabant gelden, welke provincie reeds 
lang voorzag in een groot gedeelte van 
de waterbehoefte van Zeeland, terwijl nu 
ook van andere zijde, met name door 
Rotterdam, een beroep op Brabant voor 
de levering van water is gedaan. Het was
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utaecht

ook het gemeentebestuur van Rotterdam, 
dat de medewerking vroeg van het pro
vinciaal bestuur van Noord-Brabant tot 
het inrichten van spaarbekkens in de 
Biesbosch, waaronder dan naar de offi
ciële terminologie verstaan worden „in
richtingen bestemd voor de open opslag 
van water met een nuttige inhoud van 
meer dan 500.000 m3” . De overwegingen, 
die aan dit verzoek ten grondslag lagen, 
waren o.m., dat naast het op de Beeren- 
plaat gebouwde spaarbekken — dat slechts 
voor een beperkt aantal jaren de moei
lijkheden zou overbruggen — andere bek
kens in Zuid-Holland niet doelmatig ge
realiseerd konden worden; dat het bou
wen van een spaarbekken in het IJssel- 
meer eerst na het gereedkomen van de 
Markerwaard mogelijk zou zijn, hetgeen 
voor Rotterdam te laat zou zijn en dat 
economisch gezien het aanleggen van 
spaarbekkens in de Biesbosch het meest 
aantrekkelijk zoa zijn, terwjl dan te
vens gebruik zou kunnen worden ge
maakt van het water van de Maas, dat 
vooralsnog van heel wat betere kwaliteit 
is dan het water van de Rijn. Omdat de 
dusgenaamde laag van Kedichem bepa
lend is voor de bodemkundige situatie 
in de Biesbosch, moet deze als een bij
zonder sterke factor ten gunste van de 
plaatsbepaling aangemerkt worden. Over
leg tussen de colleges van gedeputeerde 
staten van Noord-Brabant en Zuid-Hol
land leidde inderdaad tot de conclusie, 
dat de Zuidwaard in de Brabantse Bies
bosch de meest aangewezen vestigings
plaats voor de waterbekkens is.

Zonder nu verder in details af te dalen 
en de gang der geschiedenis precies te 
schetsen, zij volstaan met de aantekening, 
dat een N.V. Spaarbekkens Biesbosch in 
het leven is geroepen, in het aandelenka
pitaal waarvan door Brabant en door Rot
terdam elk voor 40 % zal deelgenomen 
worden. Het resterende 20 % der aande
len blijft voorlopig in portefeuille ten be
hoeve van eventuele andere gegadigden.

C. D. van Oosten

zowel naar het oordeel van een cultuur
maatschappij als naar dat van het Land
bouwschap niet (meer) op economische 
basis te exploiteren. Slechts ten koste van 
onevenredig hoge investeringen voor aan- 
passings- en verbeteringswerken zou hier
in verbetering te brengen zijn.

De slotsom is duidelijk: de boeren moeten 
de plaats ruimen. Het grote belang van 
de drinkwatervoorizening eist dit. Niette
min knapt hier een stuk leven af, waar
van velen, die het gebied niet of nauwe
lijks kennen, vermoedelijk geen notie heb
ben. De redenering ligt voor de hand: die 
boeren ontvangen toch een schadeloos
stelling op een of andere wijze en krij
gen zij het dan niet altijd beter dan zij 
het hadden? Dit lijkt een vanzelfspre
kende, nuchtere reactie. En toch . . .  er zijn 
boeren in de Biesbosch voor wie dit heen
gaan — ondanks schadeloosstelling — niet 
te compenseren is, ook al wordt aanvaard 
wat komt. Kan men anders?

Recreatie
Het wordt tijd een lichter toets aan te 
slaan.
Reeds overlang was de Biesbosch een ge
bied, waar recreatie werd gezocht en ge
vonden. Het was een dorado voor fijn
proevers, die het water kenden en reke
ning wisten te houden met de tijbeweging. 
Het tijdstip nadert nu, dat ook zij, die eer
der wellicht wat huiverig waren voor het 
spelevaren in dit wat mysterieuze gebied, 
omdat bij onvoldoende kennis van de wa
terstanden altijd nog de kans bestond van 
droog te komen liggen, nu ongestoord 
zullen kunnen genieten en op ontdekking 
gaan. Hoewel reeds in het jongste verle
den door diverse instanties en organen 
aan de verschillende mogelijkheden voor 
recreatie in het gebied van de Biesbosch 
op al of niet verdienstelijke wijze aan
dacht geschonken was, heeft dit toch nim
mer tot enig positief resultaat geleid bui
ten de door het gemeentebestuur van 
Made en Drimmelen gebouwde en groot 
opgezette jachthaven, waardoor vele be
oefenaars van de watersport de gelegen
heid hebben gekregen aan de rand van 
dit boeiende uitzwerfgebied de voor hen 
nodige accommodatie te vinden. Ten vo- 
rigen jare heeft het samenwerkingsor
gaan Dongemond (een samenwerkings
verband tussen de gemeenten Dussen, 
Geertruidenberg, Raamsdonk en Made en 
Drimmelen) aan de Grontmij N.V. opge
dragen ,,een recreatieplan te ontwerpen 
voor het gedeelte van het Dongemondge- 
bied, gelegen ten noorden van de Amer 
en Bergsche Maas. Daarbij zou mede be
trokken moeten worden het jachthaven
complex te Drimmelen en de verdere ont
wikkelingen in de onmiddellijke nabijheid 
van dit complex, die daarmede recht
streeks of zijdelings verband houden” . Het 
gevraagde plan is in ontwerp thans nage
noeg gereed. Tegelijkertijd heeft het ge
meentebestuur van Made en Drimme
len het voor deze gemeente werkzame 
stedebouwkundig bureau opdracht gege

ven tot het opstellen van een nieuw be
stemmingsplan voor de Zuidwaard, die tot 
het gebied van genoemde gemeente be
hoort. Wij schrijven „een nieuw bestem
mingsplan” , omdat het bestaande plan 
tengevolge van de te bouwen waterwin- 
projecten niet gehandhaafd kon worden. 
Bij de opzet van het nieuwe plan moest 
dan ook vanzelfsprekend bijzonder aan
dacht gegeven worden aan de plaats van 
de spaarbekkens en de inpassing daarvan 
in het geheel, aan de mogelijkheden, die 
konden worden benut voor de verschil
lende facetten van de recreatie, alsmede 
aan de aanduiding van de natuurweten
schappelijke terreinen, die gesauveerd zou
den moeten worden. In een door de bur
gemeester van Made c.a. goed gecoördi
neerd samenwerken tussen de verschillen
de ontwerpers, waarbij tevens gelet is op 
het verlenen van inspraak van diverse in
stanties en met name van Rotterdam als 
de belangrijke factor voor het betrachten 
van de nodige spoed in verband met de 
aanleg van de spaarbekkens, is ook be
doeld bestemmingsplan gekomen tot nabij 
de voltooiing, zij het dat de planologische 
procedure nog de nodige tijd zal vergen. 
Het lijkt ons niet juist op de publikatie 
van een en ander vooruit te lopen. Men 
mag echter na kennisneming van het vo
renstaande gegronde hoop koesteren, dat 
binnen niet al te lange tijd het bestek zal 
kunnen worden uitgezet voor de vaart 
naar een nieuwe toekomst van de Bies- 
Bosch. Voor een behouden vaart naar het 
opgemaakt bestek zou het aanbeveling 
verdienen, dat het aanleggen van de 
spaarbekkens en de verwerkelijking van 
het groot opgezette recreatieplan gecom
bineerd, althans zoveel mogelijk gecombi
neerd tot uitvoering komen. De wil is 
hiertoe wel aanwezig, maar.. . met wil
len alleen is het niet gedaan. De Bies- 
boschgemeenten Made en Drimmelen, 
Werkendam, Almkerk, Dussen en Hooge 
en Lage Zwaluwe verklaarden zich be
reid tot het oprichten van een recreatie
schap.

Voor Rotterdam betekent de gesloten 
overeenkomst met Noord-Brabant de ver
zekering van zijn volledige waterbehoef
te, wanneer in de Zuidwaard drie spaar
bekkens zullen zijn aangelegd van re.s- 
pectievelijk 422 ha, 316 ha en 220 ha, met 
een inhoud van resp. 75 miljoen m.3, 42 
miljoen m3 en 23% miljoen m3, terwijl 
in de Noordwaard op de Petrusplaat, zo
als reeds terloops werd vermeld, een roer
de spaarbekken is geprojecteerd van plm. 
120 ha.

Dorado voor hen die het water kennen

Boeren verdwijnen
Het aanleggen van deze spaarbekkens 
brengt met zich, dat de in de verschil
lende polders van de Zuidwaard geves
tigde boeren (14) hun hofstee zullen moe
ten verlaten. Blijkens mededeling van het 
provinciaal bestuur van Noord-Brabant 
waren de in de Zuidwaard gelegen gron
den, welke niet over land bereikbaar zijn.

' r “

' 'i * * s 'iS'.. - .

V eel te bereiken
Ook dit instituut, slechts gedragen door 
genoemde gemeenten, zou niet bij machte 
zijn de nodige gelden te fourneren, nodig 
voor de realisering van de plannen. Het 
provinciaal bestuur van Noord-Brabant, 
dat zich tot nu toe niet afkerig toonde, en 
de gemeente Rotterdam, waarvan een wel
willende houding verwacht wordt, zou
den terwille van het belang van de zaak, 
W'aarom het gaat, in belangrijke mate 
moeten participeren. Er is periculum in 
mora! Wanneer men gezamenlijk de han
den ineenslaat is er echter veel te berei
ken. Hartelijk hopen v/ij, dat het daartoe 
komt, opdat nog velen meer dan thans de 
wonderlijke bekoring van dit unieke na
tuurgebied zullen ondergaan en het lied 
van de Biesbosch zullen verder dragen.
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PROBLEMEN 
BEDRIJFS
ONTWIKKELING 
IN DE
LANDBOUW 
GECOMPLICEERD
DOOR IR. T. T. WIND
TN het vorige artikel w'erd be

sproken hoe de mechanisatie in 
de landbouv.  ̂ zich snel ontwikkelt 
en grote veranderingen teweeg 
brengt. De arheidsbehoefte is aan
zienlijk afgenomen. Het aantal 
eenmansbedrijven neemt toe.
Het werken met de machine stelt 
echter ook andere eisen aan het 
eeuwenoude verkavelingspatroon. 
Hierin kan door ruilverkaveling 
verbetering worden gebracht. In 
grote delen van het platteland is 
de ruilverkaveling zeer urgent om 
voldoende ruimte te scheppen voor 
nieuwe werkmethoden. Deze be
hoefte aan verkaveling wordt me
de beïnvloed door planologische 
ingrepen, in het bijzonder door de 
aanleg van autowegen.

Het kernprobleem
Het meest beklemmende vraagstuk in 
de agrarische sector is echter de vraag, 
hoe in de toekomst de voortgaande 
kostenstijging kan worden opgevan
gen. Een verdergaande afvloeiing van 
de arbeidskrachten per bedrijf is, ze
ker op de eenmansbedrijven, niet mo
gelijk, tenzij men het zoekt in neven
inkomsten buiten het bedrijf.
Reeds thans heeft 1 van de 4 land
bouwbedrijven een zodanige omvang, 
dat daarop bij een goede outillage on
voldoende werkgelegenheid is voor 
één vaste arbeidskracht. En ervan uit
gaande, dat de ontwikkeling van kos
ten en opbrengsten in de toekomst 
zich zal voortzetten, mag de veront
rustende veronderstelling worden uit
gesproken dat steeds meer bedrijven 
— indien ze zich niet regelmatig aan
passen — deze rode streep, die onder 
invloed van de technische ontwikke
ling mee omhoog schuift, zullen pas
seren. Een nogal somber perspectief.

Naar grotere bedrijven
De oplossing ligt voor de hand. De be
drijven moeten groter worden. Een 
akkerbouwbedrijf moet al gauw 35 a 
40 ha zijn, terwijl in de praktijk het 
weidebedrijf van 20 a 25 ha reeds nu 
als eenmansbedrijf wordt gevoerd.
Dr. Mansholt, de Nederlandse vice- 
president van de Europese Commissie 
sprak in februari in een rede in Gro
ningen als zijn verwachting uit, dat 
in het jaar 2000 gedacht moet worden 
aan bedrijven van ongeveer 400 ha. 
Uit de statistiek blijkt echter, dat van 
de 200.000 agrarische bedrijven groter 
dan 1 ha in ons land 60 % nog geen 
10 ha groot is. Deze groep bedrijven 
omvat 25 "/o' van de cultuurgrond. 
Slechts 17 % van de bedrijven hebben 
een oppervlakte van meer dan 20 ha 
slechts 1 % is groter dan 50 ha!
De praktijk is dus nogal ver van de 
toekomstdroom van dr. Mansholt ver
wijderd!
Op de kleinere bedrijven werd al van 
ouds de omzet vergroot door het hou
den van varkens en pluimvee.
De ontwikkeling van de techniek heeft 
echter in deze zg. veredelingssectoren

in enkele jaren een ware revolutie 
ontketend, doordat het de mogelijk
heid opent om honderden dieren met 
een minimum aan arbeid te verzorgen. 
Omvangrijke moderne varkens- en 
pluimveehokken met geautomatiseer
de voedering, temperatuursregeling en 
luchtverversing verrijzen in toenemend 
aantal.
Mede onder invloed van de stijgende 
lonen, wijzigingen in de distributie en 
afzetsector is een sterke specialisatie 
op gang gekomen, zoals uit onder
staand overzicht blijkt uit de jaren 
1964/66. ■

-Jaarlijkse afname/toename van het 
aantal bedrijven 
varkens — 5.250
leghennen — 16.150 
slachtkuikens •— 350
mestkalveren — 2.380 
melkkoeien — 6.900 
schapen -f- 1.182

Jaarlijkse toename bedrijven met 
grotere eenheden
eenheden/
bedrijf

1964 1966 jaar
lijkse
toe
name

Meer dan 100 4.720 8.622 +  1950
1000 2.389 3.177 4- 390

>> >> 5000 868 1.517 4- 325
J> >> 50 694 1.575 4- 440
55 55 30 6.590 8.404 4- 910
55 55 50 1.842 2.602 4- 430

In enkele jaren heeft een klein aantal 
gespecialiseerde bedrijven een belang
rijk gedeelte van de produktie weten 
te verwerven.
In 1965 produceerde 26 % van de var
kensbedrijven 70% van het varkens
vlees en 10 % van de pluimveebedrij- 
ven 63 % van de eieren.
Het gevolg is echter, dat nog slechts 
een betrekkelijk gering aantal van de 
kleinere landbouwbedrijven in deze 
veredelingssector voldoende perspec
tief voor noodzakelijke uitbreiding van 
de arheidsbehoefte kan vinden. De 
markt is snel verzadigd.

Gebrek aan ruimte
De ontwikkeling van de akkerbouv/- 
en graslandbedrijven is veel minder 
spectaculair.
In 15 jaar tijds, van 1950— 1̂965, is het 
% bedrijven van 20 ha en groter 
slechts toegenomen van 13 tot IV %. 
Bepaald niet om er over naar huis te 
schrijven.
De oorzaak van deze geringe wijziging 
moet worden gezocht in het feit, dat 
de grond nodig voor bedrijfsvergroting 
pas ter beschikking kan komen, als de 
buren bereid zijn hun bedrijf in te 
krimpen of te beëindigen en de grond 
te verkopen of te verpachten.
De bedrijven die groter zijn dan 20 ha 
hebben in totaal 42 % van de cultuur
grond in ons land in gebruik. Zou men 
oük de overige bedrijven tot slechts 
20 ha willen vergroten, dan zou in ons 
land tweemaal zoveel grond nodig zijn, 
als thans het geval is!

Het voorstel van dr. Mansholt bete
kent dan ook niets minder, dan dat 39 
van de 40 bedrijven als zelfstandig 
bedrijf zouden moeten verdwijnen. 
Geen wonder, dat deze uitspraak on
rust en verzet heeft verwekt in de 
agrarische sector.
Echter ook een meer bescheiden toe
komstdroom, waarbij gedacht kan wor
den aan een situatie dat 1/3 van de 
bedrijven 10 ha, 1/3 30 ha en 1/3 60 ha 
grond in gebruik hebben, zou beteke
nen dat het aantal bedrijven in de 
landbouw tot 1/3 van het huidige aan
tal zou moeten inkrimpen. Indien deze 
situatie in 10 jaar zou moeten worden 
bereikt, dan zouden per jaar een
14.000 ondernemers hun bedrijf moeten 
beëindigen.
In de afgelopen 6 jaren is het aantal 
bedrijven van 1 ha of groter met
24.000 verminderd. Achter dit cijfer 
zit een geweldige brok tragedie. Het 
betekent immers, dat in deze jaren 
iedere dag 10 boeren hun bedrijf, vaak 
het oude familiebedrijf, waarop in de 
regel jarenlang lief en leed is gedeeld, 
hebben moeten beëindigen .En dat doe 
je maar niet zo!

Niemand zal zijn bedrijf willen beëin
digen, enkel omdat zijn buurman ruim
te nodig heeft voor bedrijfsvergroting. 
En toch is het voor een verdergaande 
rationalisatie in de landbouw nodig, 
dat er grond beschikbaar komt, zodat 
een belangrijke uitbreiding van de be- 
drijfsoppervlakte mogelijk wordt. Dit 
gebrek aan ruimte voor bedrijfsont
wikkeling vormt een knellend pro
bleem in de landbouw, niet alleen in 
ons land, maar in de hele E.E.G., en
kele streken in Frankrijk uitgezonderd. 
Iedere boer wil uiteraard zo lang mo
gelijk zijn bedrijf voortzetten. Het 
perspectief buiten het bedrijf — in de 
fabriek werken of andersoortig werk, 
het opgevén van zijn zelfstandigheid 
— lokt hem weinig aan. Op veel be
drijven, waar onvoldoende mogelijk
heden tot aanpassing aanwezig zijn, 
wordt dan ook door zuinig leven, lang 
en hard werken en weinig investeren 
nog getracht een redelijk inkomen te 
verwerven.
Behalve in enkele gevallen, waarbij de 
financiële nood te hoog gestegen is, 
vindt bedrijfsbeëindiging pas plaats 
wanneer de boer oud geworden is en 
geen opvolger heeft.
Ook de mogelijkheid tot intensivering 
van de bedrijfsvoering, het streven om 
zoveel mogelijk van een ha grond te 
halen, is in ons land reeds goed benut. 
De Nederlandse landbouw staat in de 
produktie per ha vooraan. De overgang 
naar fruitteelt biedt in de Euromarkt 
eveneens geen aantrekkelijk perspec
tief.
De produktiekosten zullen echter blij
ven stijgen, alleen al omdat moeilijk 
verwacht mag worden, dat de lonen 
in de komende jaren gelijk zullen 
blijven en geen inflatie meer optreedt. 
Indien deze produktiekosten niet door 
een evenredige stijging van de op- 
brengstprijzen kan worden gecompen
seerd — en het lijkt ons realistisch 
hiervan uit te gaan, ook al zullen de 
prijzen in de toekomst regelmatig 
moeten worden aangepast — zal een 
verdere uitbreiding van de bedrijfs- 
omzet en rationalisatie van de be
drijfsvoering noodzakelijk zijn of de

armoede staat voor de deur.
In het beleid zal daarom het stimule
ren van de bedrijfsvergroting nog veel 
meer aandacht moeten krijgen. En hoe 
moeilijk dat ook is, een eerste voor
waarde daarvoor is, dat de grond die 
hiervoor nodig is, beschikbaar komt. 
Dit betekent, dat een zodanig beleid 
moet worden ingevoerd, dat meer on
dernemers bereid gevonden worden 
hun bedrijf te beëindigen en hun grond 
aan hun collega’s af te staan.

Bewust boer willen worden
Reeds jaren geleden hebben de land
bouworganisaties dit probleem onder
kent. Hoewel fel in het verweer tegen

Ir. T. T. Wind

irreële voorstellingen — getuige de 
reactie op de wensdroom van dr. 
Mansholt —- is getracht in woord en 
geschrift aan de leden reële voorlich
ting te geven.
Deze voorlichting had betrekking op 
de beroepskeuze van de kinderen, op 
de financiering van noodzakelijke in
vesteringen en de bedrijfsopvolging. 
Mede door deze voorlichting zijn veel 
jongeren ervoor behoed een beroep te 
kiezen en een bedrijf te aanvaarden, 
dat in de toekomst onvoldoende pers
pectief zou blijken te bieden.
Het automatisch van school op het 
ouderlijk bedrijf komen werken, zon
der dat dit op een bewuste keus voor 
de toekomst berust, komt reeds veel 
minder voor.
Het aantal jongeren, dat in de toe
komst in het ouderlijk bedrijf wenst op 
te volgen is evenwel nog steeds aan 
de ruime kant.

Stimuleren bedrijfssluitingen

Ook het prikkelen van de belangstel
ling van ondernemers om het bedrijf
— eerder •— te beëindigen door het 
toekennen van een beëindigingsver- 
goeding vindt in de praktijk reeds toe
passing,
De oudste saneringsregeling —• het 
toekennen van een beëindigingsver- 
goeding bij het beëindigen van het be
drijf in het kader van de ruilverkave
ling, is reeds volledig ingeburgerd. De 
premie, uitgedrukt in een bepaald be
drag per beschikbaar komende ha, 
wordt toegekend onder voorwaarde, 
dat de grond wordt overgedragen aan 
de Stichting Beheer Landbouwgron
den (S.B.L.). Deze brengt de grond 
in de verkaveling, waar het voor di
verse doeleinden kan worden gebruikt,
o.a. voor bedrijfsvergroting maar ook
— en in toenemende mate — voor 
compensatie van grond, waarop een

Goede outillage, te weinig werk voor één vaste kracht
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Technische ontwikkeling

bos of recreatie-gebied wordt geves
tigd!
Daarnaast is door de mede op initiatief 
van het bedrijfsleven opgerichte Stich
ting Ontwikkelings- en Sanerings- 
fonds voor de Lfandbouw een sane-^ 
ringsregeling vastgesteld, die aanvan
kelijk sterk sociaal gericht was, n.1. op 
de oudere ondernemers, die onvol
doende inkomen overhielden voor de 
oude dag als ze ermee ophielden en 
daarom bleven doorboeren. Door zich 
aan te melden bij het O.- en S.-fonds, 
konden ze een levenslange uitkering 
ontvange.n, terwijl de grond bij ande
re bedrijven kon worden gevoegd. 
Deze regeling, die duidelijk meer be
doeld was om een groep ondernemers, 
die door de economische ontwikkeling 
in de knel kwam te helpen dan op 
het ruimte bieden aan de blijvers voor 
de nodige bedrijfsontwikkeling, gaf 
omvangrijke financiële verplichtingen 
voor de toekomst. De regeling is thans 
drastisch gewijzigd. De uitkeringen 
zijn sterk verminderd, gedeeltelijk af
hankelijk gesteld van de bedrijfsom
vang, terwijl de grond nu niet alleen 
in, maar ook buiten de verkavelings- 
gebieden aan de S.B.L. moet worden 
aangeboden.
Van deze regeling is, naar het zich 
thans laat aanzien, voor de bedrijfs- 
vergroting weinig effect te verwach
ten.
Met de beide bestaande saneringsrege
lingen werd in het verleden jaarlijks 
tussen de 10 a 15.000 ha grond aange
kocht. Een belangrijk gedeelte hier
van werd voor bedrijfsvergroting ge
bruikt.

Hoiwerda - Zonen
Dokkuiu Drachten Rotterdam 
05190 - 2292; 05120 - 2157; 010 - 259299

Alle transporten
B I NNE N-  EN B U I T E N L A N D

SPECIAAL VERHUIZINGEN

Meubeltransporten

N.V. Papierfabriek voorheen

G. SCHUT & ZONEN
HEELSUM

OUD-HOLLiANDS PAPIER o.a. waardepapier, 
schrijf- en drukpapier, biljetten, kaarten, 
enveloppen en wissels, luxe kartons en om
slagpapier, vloeipapier, filtreerpapier aan vel
len, rondvilters en vouwfilters voor chemi
sche en technische doeleinden.

Nadere bezinning

Om echter bijv. in 10 jaar tijds een 
situatie te bereiken, waarbij 1/3 van 
de bedrijven 10 ha, 1/3 30 ha en 1/3 
60 ha grond in gebruik zouden heb
ben, is het nodig dat jaarlijks rond
130.000 ha grond beschikbaar komt 
voor bedrijfs vergroting.
Het is duidelijk, dat dit met de huidi
ge middelen niet wordt bereikt.
Een nadere bezinning, ook van poli
tieke zijde op dit vraagstuk is dan 
ook dringend gewenst.
Ter inleiding van deze discussie willen 
we slechts volstaan met de volgende 
opmerkingen:
a. De belangstelling om het agra
risch bedrijf te beëindigen is afhanke
lijk van het perspectief, dat aan de 
ondernemers wordt geboden.
Voor de jongere ondernemers kan dit 
perspectief niet worden uitgedrukt in 
een jaarlijks bedrag aan geld. De 
werkgelegenheid buiten het bedrijf is 
hiervoor bepalend. De structurele ont
wikkeling in de landbouw is dan ook 
sterk afhankelijk van de ontwikkeling ' 
van de werkgelegenheid, in het bijzon
der in de landelijke gebieden.
De prognose over de ontwikkeling van 
de toekomstige werkgelegenheid wij
zen echter uit, dat de industrie pro
centueel weinig i-uimte meer biedt en 
de dienstensector, die het dus in het 
algemeen van de grotere bevolkings
centra moet hebben, in de toekomst 
zal uitgroeien. Het is van belang, dat 
dit aspect duidelijker zowel bij het 
regionaal industrievestigingsbeleid als 
het planologisch beleid wordt onder
kend. Dit betekent dat de aantrekkings
kracht van bestaande grote industriële 
en bevolkingscentra, die nu reeds erg 
groot is, door de ontwikkeling in de 
toekomst nog sterker zal worden.
b. Het perspectief voor een werk
kring buiten de landbouw wordt in be
langrijke mate bepaald door de moge- 
lijklieid van omscholing tot een gespe
cialiseerde functie.
Het lijkt gewenst dit aspect bij de be- 
eindigingsvergoeding voor de jongere 
ondernemer duidelijker te betrekken, 
door indien hij dit wenst een gedeelte 
van deze vergoeding te verstrekken 
in de vorm van hulpverlening bij om
scholing en een bepaald inkomensga
rantie gedurende een beperkt aantal 
jaren in zijn nieuwe werkkring.
c. Bij de bestaande saneringsregeling 
blijkt de eis, dat van het eigendoms
recht van de grond afstand moet wor
den gedaan, nog altijd een groot strui
kelblok. De nieuwe verplichting, dat 
de grond aan de S.B.L. moet worden 
verkocht, remt de bereidheid tot be
ëindiging nog sterker af en heeft in 
verband met de kleine, vaak ver
spreide percelen die worden aangebo
den, geen enkel effect voor het-ver
werven van compensatiegrond bij 
onteigening.

Zo lang mo^elijk bedrijf voortzetten

Versoepeling
Ter wille van een groter aanbod van 
grond voor bedrijfsvergroting zou een 
wijziging en versoepeling van deze 
eisen zeer gewenst zijn. Het gaat erom, 
dat de blijvers meer ruimte krijgen 
voor bedrijfsaanpassing.
Daarvoor is het eigendomsrecht niet 
vereist: een veilig gebruiksrecht in de 
vorm van pacht is uit een oogpunt van 
financiering zelfs nog belangrijk voor
deliger. Het verdient overweging op 
dit punt de saneringsregeling te wijzi
gen. Ook vormt het geen ernstig be
zwaar, indien de beëindiger nog een

„MIEDEMA” landbouwwagens 
„MIETRA” transportevirs enz.

Vraagt vrijblijvend telefonisch, 
schriftelijk of persoonlijk inlich
tingen of brengt een bezoek aan 
ons bedrijf.

L S. MIEDEMA
LANDBOUWWERKTUIGEN N.V.
WINSUM - FRIESLAND 
TELEFOON 05173 - 241

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R  - TE L E FOON 4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

Vraag verhuisfoldcrs of emigratie- 
folders aan

BONGERS
Internationaal verhuisbedrijf 

RIJNHAVEN - VVAGENINGEN 
Telefoon 2725 (b.g.g. 3100)

Opslag inboedels .  Overzee-verpakking

hoekje grond voor zichzelf behoudt, 
om nog wat om handen te hebben.
d. Het gebrek aan grond wordt nog 
versterkt door de behoefte aan ruimte 
voor woon-, werk- en recreatieterrein 
voor de niet-agrarische sector. De 
hierbij betrokken ondernemers willen 
in de regel wel weer een bedrijf elders 
kopen en zijn meestal hiertoe ook fi
nancieel zeer wel in staat. In het be
leid wordt het aanbieden van compen- 
satiebedrijven zelfs gestimuleerd. Dit 
geeft in het vestigingsgebied een extra 
druk op ruimte en prijspeil van de 
grond.
Een nadere studie over de omvang en 
het effect van de extra druk op de 
grondmarkt eii daarmee op de struc
turele ontwikkeling in de landbouw 
veroorzaakt door het toenemend aantal 
onteigeningen van landbouwbedrijven 
is zeer urgent.
Hierbij zou zeker ook in overweging 
moeten worden genomen of en op 
welke wijze bij onteigening de even
tuele overgang van de agrarische naar 
niet-agrarische beroepen niet krachti
ger kan en moet worden gestimuleerd.

Gecompliceerd

Uit bovenstaande beschouwing blijkt, 
dal de problemen rond de bedrijfsont
wikkeling in de landbouw gecompli
ceerd zijn en diep ingrijpen in het le
venspatroon van velen, die in de agra
rische sector hun bestaan vinden.
Juist op dit terrein van het beleid, 
waarbij duidelijk sociale en economi
sche facetten in het geding zijn, en 
waarbij de waardering van het eigen
dom, het particulier initiatief, het so
ciaal welzijn en de sociale zekerheid 
van zoveel burgers een belangrijke rol 
speelt, blijkt uit de omvangrijke dis
cussie in woord en geschrift een groot 
verschil van opvattingen te bestaan.

De gedachten variëren van het ont
eigenen of nationaliseren van de land
bouwgrond tot het sterk discrimine
rend subsidiëren van selectief uitge
zóchte grotere bedrijven. Tegen beide 
extreme opvattingen hebben we prak
tische en principiële bezwaren. Een 
christen moet enerzijds radicaal dur
ven zijn en de realiteit nuchter onder 
ogen durven zien, anderzijds in het 
beleid zorgdragen voor degenen, die 
door de ontwikkeling in hun welzijn 
worden bedreigd. V'anuit deze visie 
heeft de A.R.partij ook ten aanzien 
van het richting geven aan het struc
tuurbeleid in de landbouw een grote 
verantwoordelijkheid.
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B I S T  O N J A l  I8 S S B JW - E N  ^
M  A A ,l^ ^ ^ E IIS K i8 S W i< S 8 i5 L IS  mm

Makelaarskantoor J. Fokkens Siddeburen
in roerende
en onroerende goederen 
verzekeringen en hypotheken 

TELËFOOH 05983 - 360.________________ ______________

BOUWBEDRIiF V A N  ESS
uitvoering van alle
voorkomende bouwwerken

EMMEN - KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671

B DE HOOP
MAKELAAR in assurantiën, hypotheken 
en onroerende goederen

Alle verzekeringen
Makelaardij -  Financieringen

EMMEN Postbus 30. Telefoon 1291 - 3704 
STADSKANAAL liijkantoor). Telef. 2353

In de Noordoostpolder en 
Oostelijk Flevoland

BOERDERIJEN

N.V. GEBR. S ALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

T  HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

D RO O G  HOUT
Specialiteit: gewaterd iepen, verder beuken, 
essen, linden, kersen, eiken en peren. 
Incomplete bollen en plaathout. Contant 1 °/e 

N.V. HARD- EN ZACHTHOUT IMPORT MIJ.
LOENEN fVeluwe) - TELEFOON 05765 - 212

L e v e r a n c i e r s  van
STEIGERPALEN - KORTELINGEN - BETON- 
STEMPELS - PERKOENPALEN - HEIPALEN -  
BOOMPALEN - AFRASTERINGSPALEN - PI
KETTEN - OOK GECREOSOTEERDE PALEN.

Rondimuthandel
AA. J .  W i lb r in k  & Z o o n

BEEKBERGEN, TELEFOON 05766 - 1397_______

Aannemersbedrijf
GEBR. H A K K E R S

• Qandei m tujsmatenaien, net en teen
• fUetmattenfabnek
• Hoepelmakertlen
WERKENDAM — TELEFOON 514

B E T O N F A B R I E K

DEN BOER
N IEU W -LEK K ER LAN D  • Zuid-Holland

O P G E R I C H T  1883

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244 

Gevestigd sinds 1919 

TIM M ERFABRIEK VERMEULEN N .V .
MILL (N.-B.) - TELEFOON 08859 - 1024»

Fabriek van geprefabriceerde houten gebouwen, 
houten woningen, directieketen, barakken, gara
ges, vakantiehuisjes enz. Speciaal voor de land
bouw: kippenhokken, veldschuren, loodsen, etc. 

EXPORT: BELGIE - DUITSLAND - ETC._____________

W ARENHUIZENBOUW
N.V. Aannemersbedrijf

V O SK A M P  & VRIJLAND
’s-GRAVENZANDE - Telefoon 01748 - 3921 - Postbus 30
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K in d e rb i js la g
ü r  kwam bij de debatten over het dikke boek van 

de staatscommissie-Stork nog een punt aan de 
orde. Dat kwam door de heer Bomans van de 
Rooms Katholieke Staatspartij, afgevaardigde van 
het kiesdistrict Haarlemmermeer. Hij bepleitte een 
salarispolitiek, waarbij rekening werd gehouden met 
de grootte van het gezin. Dat was in zekere zin iets 
nieuws. Wel was bij de duurtetoeslagen het kinder
tal in rekening gebracht, maar de heer Bomans 
wilde nu, dat in de algemene normale salarisregeling 
de kinderbijslag zou worden ingevoerd.
Het was bekend ,dat liberalen en socialisten daar 
niets van moesten hebben,
De liberalen niet, omdat zij arbeid beschouwden als, 
een handelswaar. De socialisten niet, omdat zij de 
kinderbijslag een gevaarlijke zaak vonden; het alge
mene loonpeil zou erdoor worden gedrukt. De tegen
stand uitte zich vaak in krachtige, en zelfs vulgaire 
termen.
Maar nu gebeurde er bij dit debat iets merkwaar

digs. De socialistische heer Schaper legde nl. een 
verklaring af. Hij en enkele van zijn fractiegenoten 
hadden géén principiële bezwaren tegen een salaris- 
beleid, dat rekening houdt met de grootte van het 
gezin. Het was best mogelijk, dat zij in de toekomst 
aan zo’n regeling zouden meewerken.

De motie van de heer Bomans vonden zij nü niet 
opportuun. Zij zouden er tégen stemmen. Maar dat 
mocht niet zo worden uitgelegd, dat de heer Schaper 
en sommige socialisten in de toekomst zich afzijdig 
zouden houden bij een overleg om te komen tot een 
regeling van de kinderbijslag.
De heer Bomans werd krachtig gesteund door mr. 
Rutgers.
De motie-Bomans werd aangenomen met 35 tegen 
22. De gehele rechterzijde stemde voor, en boven
dien nog een paar liberalen.

Dit was een historisch moment. Vanaf dit ogenblik 
was de kinderbijslag gehaald uit de politieke tegen
stelling hnks-rechts. En scheen het zeker, dat m- 
voering slechts een kwestie was van tijd.

OUDE EN 

NIEUWE CITATEN

O p e n b a a rh e id
De openbaarheid van de rechtspraak in Nederland 
was onlangs aan de orde in een bijeenkomst van me
dici en juristen. Mr. J. P. Hogerzeil, advocaat, sprak 
daar o.a. en hoewel géén voorstander van niet-open- 
bare rechtspleging, zei hij toch;

„Ik acht openbaarheid niet wenselijk, ten dele omdat 
pers en publiek over een rechtszaak door gebrek aan 
kennis van alle stukken onvolledig zijn geïnformeerd 
en ook al omdat er geen correctie, als er niet juist 
zou worden gehandeld, mogelijk is. Daarbij komt het 
gevaar dat kritiek de rechtsspraak kan ondermijnen.

Het laatste argument is ai op veel gebieden misbruikt 
om allerlei zaken aan de openbaarheid te onttrekken, 
die in de openbaarheid thuis hoorden.
Pers en publiek z(jn al vaak voor onmondig gehouden. 
De ervaring, dat een afkeurende stem verder door 
klinkt dan een prijzende, heeft vooral ook positieve 
waarde.

G e w e te n s o n d e rz o e k
In het Limburgs Dagblad vonden wij deze uitspraak 
van dr. F. Vossen;
„Ik meen eerlijk dat de progressieven toe zijn aan een 
eerlijk gewetensonderzoek: zij zouden zich moeten af
vragen hoe ’t bij hen staat met de liefde en met hun 
respect voor anderen".

En de conservatieven? Hebben die soms geen gewe
ten? Ongelijke monniken mogen best gelijke kappen 
dragen.

G e va a r
Vorige week sprak prof. mr. L. W. G. Schollen op een 
studentencongres te Nijmegen. In „Trouw” vonden 
wij deze professorale uitspraak;
„Een goede politieke partij-organisatie heeft belang-

deel: namelijk dat de partij gemakkelijk een statisch 
blok wordt, waarin het conservatisme zijn kansen 
krijgt. Daarom is het zo gelukkig dat de P.v.d.A. en 
De K.V.P. na de oorlog met een vernieuwde organisa
tie zijn begonnen. En daarom is het zo jammer dat
A.R. en C.H. dat niet hebben gedaan".

De A.R.P. moet kennelijk organisatorisch nog door de 
bocht. Een organisatievorm kan een blok aan het been 
worden.

S o c i a l i s t
In een interview met de „Nieuwe Linie” zegt Han 
Lammers (hoofdredacteur van „De Groene” en kern
lid van Nieuw Links in de P.v.d.A.);

„Er zijn meer socialisten dan men algemeen aan
neemt; vooral aan de partij. Bovendien betekent het 
bekleden van hoge posten nog niet dat men weet 
waarom het gaat in de socialistische beweging".

Drs. J. M. den Vijl

En eerder in het intervïew geeft dezelfde persoon al 
als zijn mening te kennen, dat Den Uyl niet de socia
listische beweging aanhangt. Dat wordt dan: Drs. J.

rijke voordelen, maar ten minste ook één groot na- M. den üyl, leider van de vijfde colonne in de P.v.d.A.
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BRITSE
VAKBEWEGING 
BESTAAT 
HONDERD JAAR
Vervolg pag. 5
termijn wijzigingen op industrieel ni
veau tot stand komen en als een wel
doordacht plan tot gebruik van de na
tionale welvaartsbronnen wordt opge
steld, rekening houdend met de ontwik
keling van de technologie; daarbij 
wordt een planmatige arbeidsmarktpo
litiek als noodzakelijk aanbevolen. Men 
acht de mogelijkheden tot verbetering 
van ’s lands economie veel groter dan 
tot nu werd aangenomen, terwijl men 
anderzijds hogere prioriteit wil toeken
nen aan collectieve voorzieningen en 
overdracht van inkomen van welge- 
stelden naar de armen. Kortom wenst 
men vergroting van de nationale koek 
èn een gelijkmatigere verdeling ervan. 
De vergroting van de koek wordt mo
gelijk door een investeringspolitiek die 
meer selectief te werk gaat; door indus
triële concentraties; door een betere re

gionale en arbeidsmarktpolitiek met 
aangepaste opleidingsmogelijkheden;
een loonpolitiek die rekening houdt met 
gestegen produktiviteit en versterkte 
prijscontrole in die bedrijven waar de 
winsten de laatste jaren sterk gestegen 
zijn. De T.U.C. is van mening dat de 
betalingsbalansmoeilijkheden in twee of 
drie jaar overwonnen kunnen worden 
als de regering haar aanbevelingen 
volgt, die gaan in de richting van in
voerbeperking en uitvoerstimulering. 
Bestrijding van de werkloosheid is niet 
alleen op sociale gronden geboden maar 
ook op economische; de.T.U.C. consta
teert dat de produktiekosten per een
heid produkt stijgen als de economie 
stagneert en de lonen dalen, terwijl bij 
snelle economische groei de produktie
kosten per eenheid juist dalen en de 
lonen stijgen, overeenkomstig de toege
nomen produktiviteit. Iedereen is er dus

mee gebaat als de wei’kgelegenheid 
wordt verbeterd.
Een stijging van het nationaal inkomen 
van 6“/o over de periode 1968/69 wordt 
mogelijk geacht, op grond van toegeno
men produktiviteit en te verbeteren 
werkgelegenheid. Men acht een loon
stijging van 5“/o dan ook ruimschoots 
mogelijk, terwijl bijzondere aandacht 
voor de laagstbetaalden wordt gevraagd, 
in verband waarmee een minimumloon 
wordt voorgesteld van £ 15 per week 
voor volwassen mannen.
Men stelt met grote klem dat de ont
wikkeling van de techniek de welvaart 
kan verhogen, mits deze techniek op de 
juiste wijze wordt aangewend. Wordt 
dit niet gedaan dan zal het gehele land 
maar /ooral de werknemer daarvan 
schade ondervinden. Men wijst met be
slistheid de veel verbreide mening af 
dat de Britse vakbonden de oorzaak 
zouden zijn van de economische moei
lijkheden van het land.

De toekomst

Hoewel het inderdaad onbillijk is de
T.U.C. de schuld te geven van de hui
dige moeilijkheden, kan niet worden 
ontkend dat zeker een aantal aangeslo
ten bonden niet vrij uitgaat en de moei
lijkheden, die van structurele aard zijn, 
door hun beleid hebben versterkt. Het 
wordt Wilson inderdaad niet gemakke
lijk gemaakt. Anderzijds hebben ook 
andere Europese landen economische 
moeilijkheden, die onder meer tot uit
drukking komen in werkloosheid, die 
vooral in bepaalde gebieden en bedrijfs
takken bestaat en die zeker ten dele het 
gevolg zijn van een zich wijzigende 
structuur van het bedrijfsleven, die sa

menhangt met de ontwikkeling van de 
techniek.

In Groot-Brittannië zijn de moeilijkhe
den er echter al jaren, terwijl voorlo
pig het eind nog niet in zicht is. De 
T.U.C. heeft inderdaad gelijk als 
krachtdadige aanpak wordt verlangd, 
doch de kans op een goed resultaat is 
slechts aanwezig als ook door haar wijze 
zelfbeperking aan de dag wordt gelged. 
Als straks de T.U.C. met veel fanfare 
het 100-jarig jubileum gaat houden zal 
de situatie waarin het Verenigd Ko
ninkrijk zich bevindt ongetwijfeld een 
schaduw op de feestvreugde werpen en 
zal ook tijdens het 100e congres dat in 
Blackpool wordt gehouden, nog wel een 
hartig woordje gesproken worden over 
Albion’s toekomst. In 1868 grote zorgen, 
in 1968 niet minder.

Lezers schrijven oiis , . .

INKOMENS
VERDELING
De artikelen van drs. G. H. Terpstra 
(N.G. 3 en 24 februari), dr. J. P. I. van 
de Wilde (N.G. 2 maart) en mr. G. C. 
van Dam (N.G. 9 maart) weerspiegelen 
de actualiteit van een bespreking van de 
socio-economische structuur van onze 
samenleving, een zaak die ook door de 
„groep van achttien” aan de orde wordt 
gesteld.

Een gedachtenwisseling lijkt op gang te 
komen, ook al valt incidenteel soms een 
wat frusterende ongenuanceerdheid en 
fantasieloosheid waar te nemen.
Het gebruik van cijfer-materiaal ont
leend aan statistische gegevens pleegt 
daarbij aan een beschouwing in het al
gemeen een waarmerk van gedegenheid 
te verlenen en draagt niet zelden we
zenlijk bij tot de fundering van het be
toog.
Toch blijkt het hanteren van statistisch 
materiaal niet zonder valstrikken, zo
dat . soms — nolens volens(?) — een 
scheve voorstelling van zaken wordt

N A A M - EN 
NUMMERPLATEN
IN DIVEKSE UITVOERINGEN
Aanduidingen speciaal voor 
kantoorgebouwen, ziekenhui
zen enz.
Zelfklevende transfers, o.a. 
voor autoportieren, gevellet- 
ters. graveerwerken.
ZUID NED. NAAMPLATEN 

ONDERNEMING G. TER VEEN 
GELEEN

Graaf Huynlaan hoek Markt 
Tel. 04494 - 5888*

verkregen. Een dergelijke mistekening 
wordt gewoonlijk te minder onderkend 
naarmate zij zich a priori beter leent 
voor het ondersteunen van een bepaalde 
zienswijze.

Niettemin vormt het ononderkend voort
lever van zo’n wanvoorstelling een be
letsel voor een gezonde discussie.
Bij lezing van mr. van Dam’s artikel 
kreeg ik de indruk dat de gegeven pre
sentatie van enkele numerieke gege
vens mogelijk tot een minder juiste 
voorstelling van zaken leidde. Het leek 
me dan ook nuttig e.e.a. eens nader on
der de loep te nemen waarbij mij als 
bron van feitelijke gegevens het Sta
tistisch Zakboek 1967 van het C.B.S. ter 
beschikking stond.

Voor de goede orde moge ik de twee 
relatieve grootheden uit mr. van .Dam’s 
artikel in herinnering brengen. Ten 
eerste het formele gemiddeld vermo- 
gensaandeel per hoofd der bevolking 
(in ’63), als resultaat van een hypothe
tische vermogens exces spreiding ver
kregen door, het totaal der particuliere 
vermogens voorzover hoger dan ƒ 50.000. 
Gelijkmatig te verdelen over alle Ne
derlanders en becijferd op ƒ 3000, ten 
tweede het z.g. gemiddelde „spaarbezit” 
van werknemers met jaarinkomens van 
ƒ 8.000 tot ƒ 10.000 in 1960, becijferd op 
ƒ 8.000.

De globale lezer zal de bescheiden 
ƒ 3.000 t.o.v. een stevige ƒ 8.000, terecht 
een weinig belangwekkende aangele
genheid vinden en zich mogelijk afvra
gen waar men eigenlijk nog over praat. 
De werkelijke verhoudingen liggen ech
te- anders zoals uit volgende herinter
pretatie van de statistische gegevens 
moge blijken.

Het gemiddelde spaarbezit (ƒ 8.000) voor 
werknemers met jaarinkomens van 
ƒ 8.000 tot ƒ 10.000 is op zichzelf geno
men juist maar geenszins representatief 
voor de situatie. Immers deze groep 
werknemers vertegenwoordigde nog 
geen 20 “/o van alle werknemers met 
jaarinkomens tot ƒ 10.000. Gezien de 
jaarinkomens verdeling moet een gemid
deld werknemersspaarbezit van rond 
ƒ 2.000,— meer representatief worden 
geacht.
Ook moet worden bedacht dat het ge
middelde werknemershuishouden uit 
luim drie personen bestaat zodat bij de 
hypothetische vermogens-exces verde
ling een werknemer ruim drie „hoofden 
der bevolking” vertegenwoordigt, der
halve 3.3 maal ƒ 3.000 zijnde ƒ 10.000. 
Het gecorrigeerde beeld van de situatie 
wijkt dus nogal af van het oorspronke- 
lüke: niet 3000 versus 8000 maar 10000 
versus 2000. De verhoudingen blijken 
geheel anders te liggen dan de argeloze
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lezer na lezing van het besproken ar
tikel zou denken. Dit is voor de waarde
ring van de probleemstelling niet zon
der betekenis.

Op het beschouwelijk deel van het ar
tikel hoop ik naderhand nog in te gaan.
Tijdelijk Oakland, California

Dr. C. laLau.
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DE WEEK ROND
13 mei De grote stad gebouwd op palen wil ook een metro — zo gezegd een stads

spoorweg. Nietwaar — Rotterdam heeft er ook al een.
Overigens is het niet zó moeilijk vóór te stemmen. Als het rijk niet steunt 
komt er niets van terecht.

14 mei In Urk lanceerde minister Roolvink de gedachte in iedere gemeente een
vast telefoonnummer te brengen. Dit telefoonnummer is dan bestemd voor 
de oudere mensen die dat nummer kunnen bellen om hulp en bijstand die, 
ze op dat moment nodig hebben.
Niet zo gek bedacht. Minister Roolvink heeft toch wel ideeën.

15 mei Het enthousiasme dat de Roemeense bevolking — waar de Franse generaal
ook verschijnt — voor hem aan de dag legt overtreft alle toejuichingen en 
ovaties die andere hoge buitenlandse gasten ooit in Roemenië ten deel zijn 
gevallen.
Arme minister Luns — maar hij heeft dan ook de spits afgebeten.

16 mei De Gelderse afdeling van de P.v.d.A. protesteert tegen de Arbeiderspers
— waarvan het Vrije Volk uitgaat.
Overigens is het geen kleinigheid waarover de afdeling van de partij zich 
boos maakt: tekortschieten bij de behartiging van de belangen van de 
werknemers bij het Vrije Volk.
Dat kan nu: de Arbeiderspers staat los van de P.v.d.A.

17 mei Er is een heer gepromoveerd. In de biologie, op het proefschrift: Een onder
zoek naar staartbijten bij mestvarkens.
Na grondige proefnemingen is gebleken dat het dagelijks verstrekken van 
vers stro of het geven van speelgoed (kunststaarten b.v.) dit gevaar van 
staartbijten sterk vermindert. De wetenschap gaat ver tegenwoordig!
Nee — deze heer was niet dr. W. de Kwaadeteniet, de secretaris van de 
ARP — die ook op deze vrijdag promoveerde.

18 mei Het verdeelde front in Parijs, van arbeiders en studenten heeft heel wat
op zijn geweten. Verschillende vliegtuigvluchten moesten worden afgelast. 
Waaronder een vrachtvliegtuig met een paar honderd kilo uitgelezen 
Franse spijzen en dranken die bestemd waren voor de Franse ambassade 
in Boekarest.
Zou de generaal ook daarom zo snel zijn teruggekeerd naar zijn heimat?
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Moeite waard
Nederlandse Gedachten is de moeite 
waard. Vandaar de actie „Eén op vier” om 
meer mensen op ons blad te abonneren. 
Die actie is nog niet afgelopen. Zie pag. 2.

Frankrijk
In Frankrijk gaat men over enkele weken 
naar de stembus. Die verkiezingen lossen 
de Franse problemen echter niet op. Men 
zal de handen ineen moeten slaan. Zie 
pag. 3.

Loonnota
De loonnota van de regering werd in de 
Tweede Kamer behandeld. Een verslag 
vindt u op pagina 4.

Arbeidsmarkt
Op pagina 5 een derde artikel over 
„Arbeidsmarkt in discussie” van prof. 
dr. W. Albeda. De wereld van de arbeid 
is sterker dan ooit in beweging.

Joesoef

IR. J. A. VERMAAT

Hoe wordt Joesoef een goede boer? Die 
vraag stelt ir. i. A. Vermaat, werkzaam bij 
de C.B.T.B. in een artikel op pagina 6 en 7 
over landbouw en ontwikkelingshulp.

China
China en de Verenigde Naties is het 
onderwerp van het zevende artikel in de 
serie „China, wereldmacht van vandaag”, 
van de heer D. Kooiman. Pag. 8.

Numerus clausus
Prof. mr. I. A. Diepenhorst schrijft op 
pag. 9 over ,,Nogmaals numerus clausus”.

Amerika
Mr. W. Aantjes verbleef op uitnodiging van 
de Amerikaanse regering een aantal weken 
in de Verenigde Staten. Enkele globale 
indrukken van zijn reis vindt u op pagina 
11. Het beeld dat de heer Aantjes geeft 
van de V.S. is dat van twee weken gele
den. Hoe dit beeld zich zal wijzigen na 
de moord op Robert Kennedy valt nu nog 
niet te bezien.

Verder
Op pagina 10 staan enkele citaten uit de 
toespraak die dr. W. de Kwaadsteniet 
woensdag j.t. hield voor de radio. Onder
werp B.T.W. en loonnota.
Op pagina 12 vindt u De week rond.

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
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Telefoon (1100 ) 7555’  
DRUKKERS-ÜITGEVERS

Al 66 jaar drukkers
voor bedrijven en organisaties
in Benelux.

POLITIEK RUMOER
ROND
HET
BELASTINGBELEID
Bij de BTW-debatten van vorige 

week is vrij uitvoerig de toe
komst van het belastingbeleid van 
het zittende kabinet ter sprake ge
komen. En uit de berichten en 
commentaren in de pers en voor de 
radio en televisie zal het u onge
twijfeld al bekend zijn, dat juist 
ten aanzien van dit beleid bepaalde 
verschillen van inzicht openbaar 
kwamen tussen minister Witteveen 
enerzijds en de AR-fractie ander
zijds. Het is misschien goed, hier 
thans nog enkele kanttekeningen 
hij te plaatsen. Weliswaar was ook 
nog op een ander punt — dat van 
de bekostiging van de te verhogen 
AOW-uitkeringen — er een aan
vankelijk vrij scherp meningsver
schil tussen minister Witteveen en 
de fractie, maar uit punt is door de 
toezegging van minister Witteveen 
goeddeels uit de wereld. De minis
ter zegde namelijk de kamer toe, 
de AR-suggestie tot financiering 
van die AOW-verhoging uit de 
extra BTW-opbrengsten, in plaats 
van uit een premieverhoging van 
0,1 % , in welwillende overweging 
te nemen. Alleen het meningsver
schil over het belastingbeleid is 
dus blyven „zitten” : al moet ook 
h i e r b ij worden aangetekend, 
dat de minister op verzoek van 
onze fractie bereid bleek, op de 
punten in het geding op het ogen
blik van enigerlei beslissing af te 
zien.

Beperkt geschil

W a n n e e r  e e n  „ r e g e r in g s f r a c t ie ” e r  
u i t in g  a a n  gee ft, m e t  h e t  k a b in e t  v a n  
m e n in g  te  v e r s c h i l le n ,  is  d a t  o p  z ic h 
z e lf  b e s c h o u w d  n o g  n ie t s  a b n o rm a a ls .  
A l l e e n  d e g e n e n ,  d ie  d e  m e e rd e rh e id  
v a n  h e t  p a r le m e n t  a ls  e e n  w i l lo o s  v e r 
le n g s t u k  z ie n  v a n  e e n  z it t e n d  k a b in e t ,  

z u l le n  z o ie t s  bij v o o r b a a t  a b n o rm a a l  
v in d e n .  D i t  w o r d t  n a t u u r l i j k  ie t s  a n 
d e rs ,  w a n n e e r  d e  h o o fd l i j n e n  v a n  h e t  
k a b in e t s b e le id  in  d is c u s s ie  z ijn  e n  d e  
w ij z e  v a n  u i t v o e r in g  v a n  d e  a f s p r a k e n ,  
d ie  z ijn  a a n g e g a a n .  E n  d e  t o e k o m s t  
v a n  h e t  b e la s t in g b e le id  in  d e  r e s t e r e n 
d e  j a r e n  lig t  u i t e r a a rd  w e l  in  d e ze  
sfe e r.

T o c h  is  e r  a n d e r z ij d s  a l le  re d e n ,  in  d it  
g e v a l  h e t  g e r e z e n  m e n in g s v e r s c h i l  n ie t  
te  o v e r t r e k k e n :  m e t  n a m e  n ie t, n u  d e  
e ig e n l i j k e  p u n t e n  d o o r  m in i s t e r  W it t e 
v e e n  to t  v o o r  he t k a b in e t  n o g  
„ o p e n ” k w e s t ie s  z ijn  v e r k la a rd .  W a t  
w a s  n a m e l i j k  d e  h o o fd z a a k ,  d ie  b ij d e  
d is c u s s ie s  in  h e t  g e d in g  w a s ?
N ie t ,  d a t  d e  A R - f r a c t i e  e e n  p o g in g  in  
h e t  w e r k  z o u  h e b b e n  w i l le n  s t e l le n  
o n d e r  d e  r e g e r in g s v e r k la r in g  u it  te  k o 

m e n ,  w a a r in  s ta a t  d a t  e e n  b e la s t in g 
v e r l a g in g  u it  h o o fd e  v a n  d e  t e r u g g a v e  
v a n  d e  z o g e n a a m d e  „ in f la t ie - f a c t o r ” in  
d e  in k o m s t e n b e la s t in g  in  d é ze  k a b i 
n e t s p e r io d e  g e b o d e n  is. O o k  a l  is  d a t  
„ g e b o d e n ” n a t u u r l i j k  n ie t  e e n  za a k , 
d ie  v a n  a l le  o m s t a n d ig h e d e n  o n a f h a n 
k e l i j k  is  —  to c h  z a l d e  A R - f r a c t i e  a l 
le e n  o n d e r  z e e r  b ij z o n d e re  o m s t a n d ig 
h e d e n  z ie ’ v a n  d e ze  b in d in g  o n t h e v e n  
m o g e n  v e r k la r e n .
H e t  is  d a a rb ij  w e l l ic h t  g o e d  e ro p  te 
w ijz e n ,  d a t  b ij d e ze  d e f in i t ie v e  i n k o m 
s t e n b e la s t in g v e r la g in g  n i e t  b e h o e ft  
te  w o r d e n  g e v re e s d  v o o r  e e n  d a l in g  
v a n  d e  o m v a n g  v a n  d e  o v e r h e id s u i t g a 
v e n  v o o r  v / e rk g e le g e n h e id ,  o n t w ik k e 
l in g s h u lp ,  e n z o v o o rt s .  W a n t  d ie  b e la s 
t in g v e r la g in g  z a l w o r d e n  g e f in a n c ie r d  
u it  e e n  v e r h o g in g  v a n  d e  o m z e tb e la s 
t in g ;  d e  b e la s t in g d r u k  z a l  d o o r  deze  
o p e ra t ie  d u s  g e e n  v e r m in d e r in g  o n d e r 
g a a n .  E n  w ie  v a n  d e ze  v e r s c h u i -  
v in g s o p e r a t ie  e e n  v e r m in d e r in g  v a n  
w e ls t a n d  v re e s t  v o o r  d e  la g e re  i n k o 
m e n sg ro e p e n ,  d ie n t  te  w e te n  d a t  j u is t  
v a n w e g e  d it  p e r sp e c t ie f  r e e d s  nu d e  
A R - f r a c t i e  m e t  a l le  k r a c h t  h e e ft  a a n 
g e d ro n g e n  o p  c o m p e n sa t ie s  v o o r  d e ze  
g r o e p e n  u it  ’s  r i j k s  k a s,  n u  m e t  in g a n g  
v a n  1969 a l  b e p a a ld e  o m z e t b e la s t in g 
t a r ie v e n  o m h o o g  z u l le n  g a a n .  W e  h e b 
b e n  n ie t  g e ru s t ,  t o td a t  m in i s t e r  W it t e 
v e e n  h ie r  m e t  t o e z e g g in g e n  k w a m .

W a n t  a l le e n  d a a r d o o r  is  e r  d e  z e k e r 
h e id  g e sc h a p e n ,  d a t  b ij e e n  t o e k o m s t ig e  
d e f in i t ie v e  v e r h o g in g  v a n  d e  o m z e t 
b e la s t in g  h e t  k a b in e t  u it g a a t  v a n  d e  plicht to t  s c h a d e lo o s s t e l l in g  v a n  d e  
z w a k s t e  in k o m e n s g r o e p e n .
H e t  v e rz e t  v a n  d e  A R - f r a c t ie  g in g  d u s  
n ie t  te g e n  „ e e n ” t o e k o m s t ig e  v e r l a 
g i n g  v a n  d e  in k o m s t e n b e la s t in g  in  
d e z e  k a b in e t s p e r io d e  ( a l  b l ij f t  de datum v a n  d ie  v e r la g in g  —  1 j a n u a r i  
1970  —  o n s  m o e i l i j k h e d e n  g e v e n ) .  E n  
h ie r a a n  w i l  i k  to e v o e g e n ,  d a t  h e t  v e r 
zet e v e n m in  g in g  te g e n  h e t  v o o r n e 
m e n , o m  m e t in g a n g  v a n  1 j a n u a r i  
1969  o v e r  te  g a a n  tot e e n  v e r h o g in g  
v a n  d e  b e la s t in g v r i j e  voe t. In t e g e n d e e l:  
d e  h e e r  K ie f t  is  e e n  v a n  d e  e e rs te n  
g e w e e st ,  d ie  in  d e  k a m e r  h ie r o p  h e e ft  
a a n g e d ro n g e n .

We hebben het als fractie ook in dit 
debat niet onder stoelen of banken ge
stoken, dat we tegen de achtergrond 
van de prijsstijgingen, die voor de con
sument uit de nieuwe omzetbelasting per 1 januari zullen voortvloeien, juist 
een verlaging van de belasting voor 
de laagste inkomensgroepen in de be
lastingtabellen ten zeerste toejuichen. 
Ook dit kan men stellig als een be
langrijk stuk „compensatie” zien.
Meeropbrengsten en hun 
bestemming

W a a r  h e t  w e l o m  g in g ,  w a s  in  fe ite  
m a a r  o m  é é n  p u n t ;  d e  w ijz e  v a n  b e 
s t e m m in g  v a n  d e  e x t r a -m id d e le n ,  d ie

Juist voor het afsluiten van 
dit nummer bereikte ons het 
bericht dat senator Robert 
Kennedy is overleden. Wij 
hopen volgende week aan de 
persoon en het werk van Ro
bert Kennedy een artikel te 
wijden.

t ijd e lijk ,  t e n g e v o lg e  v a n  h e t  n ie u w e  
s y s t e e m  v a n  o m z e tb e la s t in g ,  in  d e  
o v e r h e id s k a s s e n  z u l le n  v lo e ie n .  I n  d e  
z.g. „ d e rd e  n o ta  v a n  w i j z i g in g ” , a l s 
m e d e  in  z ijn  a n t w o o r d  in  e e rs te  t e r 
m ijn ,  l ie t  m in is t e r  W it t e v e e n  n a m e l i j k  
u it k o m e n ,  d a t  h ij een  b e la n g r ij k  d e e l 
v a n  d ie  in  1969 b in n e n k o m e n d e  e x t r a -  
m id d e le n  w i ld e  g e b r u ik e n  om , n a a s t  
d e  v e r la g in g  v a n  d e  b e la s t in g v r i j e  
voe t, v o o r u it  te  lo p e n  o p  z ijn  d e f in i 
t ie v e  p la n n e n  tot in k o m s t e n b e la s t in g 
v e r la g in g  o v e r  d e  h e le  l in ie  p e r  1 j a 
n u a r i  1970. M e t  a n d e re  w o o r d e n :  h ij  
w e n s t e  e e n  d e e l v a n  d it  t ijd e lij k e  e x 
t ra a t je  v o o r  d e  s c h a t k i s t  te  g e b r u ik e n  
o m  n u  al, p e r  1 j a n u a r i  1969, e e n  s t u k  
v a n  d ie  b e la s t in g v e r la g in g  (d ie  v o o r 
a l  b e d o e ld  is  a l s  t e g e n w ic h t  t e g e n  d e  
a u t o m a t is c h e  b e la s t in g v e r z w a r in g  t e n 
g e v o lg e  v a n  d e  in f la t ie )  a a n  h e t  N e 
d e r la n d s e  p u b l ie k  te n  g o e d e  te  d o e n  
k o m e n .

W a a r o m  lie t  d e  A R - f r a c t i e  j u is t  o p  d i t  
p u n t  v a n  h a a r  o n g e n o e g e n  b l i j k e n ?  
V o o r a l  tw e e  re d e n e n  w a r e n  h ie r b ij  i n  
h e t  spe l.
I n  d e  e e rs te  p la a t s  v o n d e n  e n  v in d e n  
w e  h e t  e e n  s c h e v e  s itu a t ie ,  w a n n e e r  
e e n  o v e rh e id ,  d ie  in  e e n  t ijd  v a n  n o g  
s te e d s  v o o r t d u re n d e  w e r k lo o s h e id  d e  
b e s c h ik k in g  k r i j g t  o v e r  t ijd e lij k e  b e 

la s t in g m e e v a lle r s ,  d ie  b e la s t in g m e e 
v a l l e r s  n ie t  in  d e  a l le re e r s t e  p la a t s  
r ic h t  o p  e e n  v e r d e r  t e r u g d r in g e n  v a n  
d ie  w e rk lo o sh e id .

O o k  d e  h e e r  T i l a n u s  h e e ft  d it  o n la n g s  
in  e e n  re d e  b e k le m to o n d .  A l l e e n  v o o r 
z o v e r  la g e re  in k o m e n s g r o e p e n  d o o r  d e  
in v o e r in g  v a n  d e ze  n ie u w e  o m z e tb e 
la s t in g  in  m o e ite  k o m e n  te v e r k e re n ,  
is  voor hen e e n  b e la s t in g v e r la g in g  
( v e r h o g in g  b e la s t in g v r i j e  v o e t )  g e 
r e c h t v a a rd ig d .  B i j  v o o r k e u r  m o e t  d ie  
v e r h o g in g  v a n  d e  b e la s t in g v r i j e  v o e t  
d a n  o o k  t i jd e l i j k  a l le e n  tot e e n  b e 
p a a ld e  in k o m e n s h o o g t e  g e g e v e n  w o r 
d e n .  M a a r  in ieder geval m a g  in  z o ’n  
s it u a t ie  v a n  w e r k lo o s h e id  g e e n  s p r a k e  
z ijn  v a n  e e n  n o g  e e n s  e x t r a  vooruit
lopen o p  d e  t o e k o m s t ig e  b e la s t in g v e r 

la g in g e n .

• Vervolg op pag. 4
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ACTIE „EéN OP VIER’

NEDERLANDSE 
GEDACHTEN 
DE MOEITE

N E D E R L A N D S E  
G E D A C  HTE N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ
onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Dr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, 's-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960, giro 89673.
Adres voor advertenties:
Botenmakersstraat 45, Zaandam, 
telefoon (02980) 63224.
Abonnementsprijs:
f 6,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.
Studentenabonnement:
f  6,- per jr. Losse verkoop f  0,30.

De landelijke abonneewerfactie 
voor ons weekblad „Neder

landse Gedachten” gaat nog steeds 
voort, zij het langzamerhand wat 
kalmer aan. Het einde van het po
litieke werkseizoen nadert; het be
gin van de zomervakanties is er. 
Maar ook nu nog blijft niet alleen 
Nederlandse Gedachten de moeite 
waard, maar ook het werven van 
nieuwe abonnees. Dus gaat de ac
tie verder zolang u nieuwe abon
nees aanbrengt.
Per kiesvereniging gegroepeerd 
zijn de resultaten thans als volgt:

52 met 7 of meer
1. Zwartsluis, met 40
2. Groningen - N. en O., met 34
3. Assen 20
4. Vlaardingen - m Pacht 16
5. Aroherr. 16
6. Nieuw Vennep 16
7. Hoogeveen-Zuid « 16
8. Breda 15
9. Zeist 15

10. Goes 13
11. ’s-Gravenhage - Hanenburg 13
Dan volgen er zes kiesverenigingen 
met ieder 12
12. Apeldoorn-Zuid
13. Warnsveld
14. Vlissingen
15. Andel (N. Br.)
16. Amersfoort
17. Amsteruarn - Talma
Vervolgens zijn er eveneens zes 
kiesverenigingen met ieder 11
18. Ermelo
19. Maartensdijk - Groenekan
20. Leiderdorp
21. ’s-Gravenhage - Beresteyn -

Bouwlust
22. Woerden
23. Siddeburen
Dan volgen
24. Dokkum ' 10
25. Diever, eveneens 10
Dan-zijn er vier met ieder 9
26. Delfzijl
27. Amstelveen
28. Waddinxveen
29. Rijswijk III
Vervolgens negen met ieder 8
30. Onstwedde
31. Leeuwarden-West
32. Hoogeveen-Centrum

33. Kampen
34. Voorthuizen
35. Amsterdam - Bilderdijk - Over- 

. toomkwartier
36. Katwijk a/d Rijn
37. Naaldwijk
38. ’s Gravenhage-West III
Dan zijn er, met ieder 7
39. Groningen-Zuid
40. Sellingen
41. Sint Anna Parochie
42. Gorredijk
43. Leeuwarden-Centrum-Noord
44. Paterswolde
45. Beilen
46. Amsterdam - Stadionkwartier
47. Haarlem - Dr. Kuyper
48. Aalsmeer
49. Voorburg-CenLum-West
50. Voorschoten
51. Rotterdam IV
52. Zaamslag
Dat zijn dus 52 kiesverenigingen met 
ieder zeven of meer nieuwe abonnees.

Ieder zes
Er zijn thans vijftien kiesverenigingen 
met ieder zes nieuwe abonnees:
53. Oldekerk; 54. Franeker; 55. Roden; 
56. Amsterdam-Noord; 57. Amsterdam- 
Willemsparkkwartier; 58. Diemen; 59. 
Enkhuizen; 60. Katwijk aan Zee; 61. 
Rijnsburg; 62. ’s-Gravenhage - Maria- 
hoeve; 63. ’s-Gravenzande; 64. Dord
recht II; 65. Middelburg-Zuid; 66. Eind- 
hoven-Gestel; 67. Eindhoven - Strijp- 
Woensel.
Tenslotte vermelden wij de kiesvereni
gingen met ieder vijf nieuwe abonnees 
op ons weekblad „Nederlandse Gedach
ten” : ó8. Stadskanaal -  Wildervank; 69. 
Drachten; 70. Bovensmilde; 71. Hooge-

Een steentje bijdragen

veen-West; 72. Dwingelo; 73. Almelo; 
74. Enschede-Oost; 75. Ommen; 76. 
Staphorst; 77. Ede; 78. Oosterbeek; 79. 
Amerongen; 80. Baarn; 81. Breukelen; 
82. IJsselstein; 83. Utrecht-Noord-Oost; 
84. Amsterdam-Slotervaart; 85. Am- 
sterdam-Rivierenwijk; 86. Den Hélder; 
87. Noord Scharwou.de; 88. Zaandam- 
Oost; 89. ’s-Gravenhage - Morgenstond; 
90. Rotterdam I; 91. Rotterdam V; 92. 
Maasland; 93. Rijswijk I; 94. Oost- en 
West-Souburg; 95. Giessen (N. Br.); 96. 
Wijk en Aalburg.

Vijftien er bij
In totaal dus 96 kiesverenigingen met 
iader vijf of fveel) meer nieuwe abon
nees op „Nederlandse Gedachten”. Bjj 
de vorige stand waren het er 81. Vijf
tien kiesverenigingen zijn er dus bjj 
gekomen.
Wij vermelden verder thans 38 kies
verenigingen met ieder vier nieuwe 
abonnees; 79 kiesverenigingen met ieder 
drie nieuwe abonnees; 96 kiesvereni
gingen met ieder twee nieuwe abon
nees en tenslotte 196 kiesverenigingen 
met elk één nieuwe abonnee.. Totaal 
hebben dus 409 kiesverenigingen met 
één, twee, drie of vier nieuwe abonnees 
zich gemeld.
In totaal hebben tot dusver dus 505 
(was 468) kiesverenigingen één of rheer 
nieuwe abonnees tijdens deze actie ge
wonnen.
Wij verwachten van de kiesverenigin
gen, welke nog geen steentje tjjdens 
deze campagne hebben bijgedragen, 
gaarne in de komende weken nog de 
aanmelding van één of twee nieuwe 
abonnees. Wij rekenen ook op hun me
dewerking.

DEPUTATEN- 

VERGADERING 

15 JUNI 

1968 

IN

ROTTERDAM

^ p  zaterdag 15 juni a.s. wordt een 
buitengewone Deputatenverga- 

dering van onze partij gehouden. 
De plaats van samenkomst is dit
maal „De Doelen” , Schouwhurg- 
plein 50 te Rotterdam.
Tijdens deze vergadering zal dr. 
W. P. Berghuis aftreden als voor
zitter van het „Centraal Comité” 
van de A.R. Partij en zal de nieuw- 
gekozen voorzitter worden geïn
stalleerd. Zoals bekend is het vol
gende dubbeltal vastgesteld:

1. DR. A. VEERMAN te Rijswijk 
(Z.H.)

2. DR. J. H. JONKER te Amster
dam.

Stembiljetten
De stembiljetten voor de deputaten zijn 
toegezonden. De stembiljetten dienen 
uiterUjk donderdag 13 juni a.s. ingevuld 
terugontvangen te zijn op het partij- 
secretariaat. Vorige week hebben wij 
enkele personalia van de kandidaten 
in Nederlandse Gedachteni/A.R. Post 
vermeld.
De deputatenvergadering zal worden 
geopend door dr. W. P. Berghuis, die 
een openingstoespraak zal houden. 
Daarna staat op de agenda het voorstel 
van het Partij Convent d.d. 25 mei j.1. 
tot verhoging van de bijdrage voor de 
Doctor Abraham Kuyperstichting met 
ƒ 0,50 per jaar per mannelijk lid en 
per ongehuwd vrouwelijk lid. Daarna 
komt de mededeling van de uitslag der 
stemming met betrekking tot het voor
zitterschap van het Centraal Comité, 
gevolgd door overdracht van het voor
zitterschap dóór dr. W. P. Berghuis aan 
de nieuw gekozen voorzitter, die dit 
vervolgens aanvaardt.

Afscheid dr. Berghuis
Na de middagpauze wordt afscheid ge
nomen van dr. W. P. Berghuis als voor
zitter van het Centraal Comité.
Tijdens de middagvergadering zal ook 
mr. B. W. Biesheuvel, de voorzitter van 
de A.R. Tweede Kamerfractie, een toe
spraak houden.
Medewerking wordt verleend door het 
Haags Jeugdkoor, onder leiding van 
Marius Borstlap, met begeleiding van 
Piet Kraak. De begeleiding van de 
samenzang wordt verzorgd door de heer
G. Gringhuis, organist te Barneveld. 
De morgenvergadering vangt aan te
11.00 uur. Laat men zorgen op tijd aan
wezig te zijn. Gedurende de opening 
en de openingstoespraak blijven de 
deuren gesloten. De middagvergadering 
vangt aan te 14.00 uur. De vergadering 
zal naar schatting ongeveer te 15.30 
uur a 15.45 uur gesloten worden.

Er is nog plaats
Wfj willen er gaarne op wijzen dat 
naast de al te vaardigen deputaten ook 
andere leden en belangstellenden har
telijk welkom zjjn op deze buitenge
wone Deputatenvergadering. Toegangs
bewijzen zijn nog verkrijgbaar aan de 
zaal tegen een bedrag van ƒ 1,50 aan 
administratiekosten.
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ARMOEDE IN V.S. 
HOUDT
WAARSCHUWING IN
Er is een mars der armen in Amerika naar 

Washington. Het is een demonstratie en 
tegelijk een symptoom. Want er zijn in Ame
rika duizenden en duizenden gezinnen, die in 
armoede leven.
En tegelijk is Amerika het rijkste land van de 
■wereld en verdienen geschoolde arbeiders er 
lonen, die héél veel hoger liggen dan in West- 
Europa. De typografen hij de dagbladen in 
New-York hebben een loon, dat, in guldens 
omgerekend, wel driemaal zo hoog is als dat 
van de beste vakmensen in Nederland. Bij een 
bezoek van de Nederlandse defensie commis
sie aan een Amerikaans onderdeel in West- 
Duitsland, bleek, dat een Nederlandse majoor 
een even hoog salaris had als een Amerikaan
se onderofficier in gunstige omstandigheden.
17r was een tijd, dat de grens tussen,de economisch 

zwakken en weerlozen liep boven de arbeiders. 
In Amerika is daarvan geen sprake meer. Er is een 
sterke laag van werknemers met een gevestigde po
sitie. En onder hen ligt de grens met de zwakken en 
weerlozen. Miljoenen werknemers zitten aan de goe
de, de veilige kant, en zij maken door hun organi
satie hun plaats nóg veiliger en beter. En tegelijk is 
er een „klasse” van have-nots, die dieper in de ver
drukking en de put geraakt.
Tn elk land met een snelle moderne industriële ont- 

wikkeling dreigt hetzelfde gevaar. Ook ïn Neder
land. De verschillende algemene loonronden hebben 
dit gevaar vergroot. Als de laagst bezoldigden 6"/ti 
verhoging krijgen en de bazen en de afdelingschefs 
óók 6“/o, dan worden de verschillen, in geld uitge
drukt, bij elke nieuwe algemene loonronde groter. 
Daarom is het eerste en meest voor de hand liggen
de doel van de sociale politiek, te voorkomen, dat 
we evenals in Amerika een tegenstelling, althans 
een scheiding krijgen tussen minimumlijders en goed 
bezoldigden.
De grote aandacht moet gericht zijn oj) die catego
rieën met een minimuminkomen. Momenteel zijn er

ROBERT
KENNEDY

In zijn radiotoespraak van 5 juni' j.1. besteedde 
dr. W. de Kwaadsteniet allereerst aandacht aan de 
moordaanslag op senator Roberf Kennedy. Hij zei 
daarover:
„Ik wil eerst enkele opmerkingen maken over de 
moordaanslag waardoor de wereld vanmorgen vroeg 
werd opgeschrikt, de moordaanslag op senator Ro- 
bert Kennedy in Los Angeles. Over de achtergron
den van deze diep schokkende aanslag kan op dit 
moment nog moeilijk worden geoordeeld. De drijf
veren zullen overigens waarschijnlijk wel geweest 
zijn politieke emoties.
Het is een ernstige, een ontstellende zaak, dat deze 
dingen in onze samenleving gebeuren. Nog zo kort 
geleden werd in Memphis Martin Luther King ver
moord. Zou nu wederom de zaak van de burger
rechten een rol spelen? In Amerika is een verkie
zingsstrijd aan de gang. Daarin speelt een hoogst 
belangrijke rol de wijze van samenleven in dit grote 
land zelf en in internationaal verband. Senator 
Robert Kennedy heeft daarover als een van de 
kandidaten van zijn party voor het presidentschap 
zijn duidelijke opvattingen geuit. Het Amerikaanse 
volk krijgt nu periodiek weer gelegenheid zijn 
opvattingen tot uiting te brengen bij de verkiezingen 
in het komende najaar. Het is bijzonder triest, dat 
een democratische verkiezingsstrijd op deze wijze 
door een moordaanslag wordt doorkruist.”

DOOR H. ALGRA

waarschijnlijk nog ongeveer 40.000 loontrekkenden, 
die het minimumloon verdienen. Dat loon wordt op
getrokken, maar het moet met een zekere voorzich
tigheid geschieden, omdat een te forse optrekking 
van dat minimumloon de betrokkenen niet meer 
helpt, maar ze uitschakelt.

Maar naast hen, die werken voor een minimum
loon, zijn er vele kleine zelfstandigen en gepen

sioneerden, die er niet beter aan toe zijn.
Regering en bedrijfsleven hebben hier een gemeen
schappelijke verantwoordelijkheid. "Verlaging van de 
directe belastingen, speciaal verhoging van de voet, 
brengt hier enig soelaas. Maar niet veel. Want het 
betreft vaak mensen, die maar een luttel bedrag 
aan directe belastingen betalen, als zij nog voor een 
aanslag in aanmerking komen. Het is intussen een 
goede maatregel, dat zij, die alleen van hun A.O.W. 
moeten leven, in elk geval vrijgesteld zijn.

Maar echte hulp betekent méér. Bijvoorbeeld een 
woningpolitiek, waarbij gestreefd wordt naar 

speciale lage huren voor de minst draagkrachtigen. 
En naar bepaalde collectieve voorzieningen, waarin 
speciaal of in de eerste plaats zulke gezinnen delen. 
En dan komen ook in aanmerking hulp bij omscho
ling en het scheppen van werkgelegenheid, waar
voor ook gehandicapten en ouderen in aanmerking, 
komen. Het is, niet onze bedoeling, hier een lijst te 
maken van punten, die hier de aandacht verdienen. 
Het gaat er slechts om, de aandacht te-vestigen op 
de situatie in Amerika, die een ernstige waarschu
wing inhoudt.

Onvrede

Er waait door de gehele wereld een gevaarlijke wind 
van onrust en spanning. Het lijkt er op of de be
staande kaders waarbinnen het leven zich ontwik
kelt het niet meer kunnen bolwerken. De vraag is 
of die kaders Het wel zullen kunnen houden. Nu 
is het dachten wij niet direct de vraag hoe wij die 
kaders moeten versterken teneinde ze niet uit hun 
voegen te laten barsten.

Wat wij met name wel moeten doen is er zien ach
ter te komen wat de mensen vandaag beweegt tot 
die onrust die zulke grote spanningen veroorzaakt. 
Alleen dan — getoetst aan het evangelie — kunnen 
nieuwe oplossingen binnen, soms andere kaders 
worden gezocht. Maar dat naarstig zoeken moet er 
dan wel zijn!

Als wij de berichten uit buiten- en binnenland op 
ons laten inwerken kunnen wij ons aan één bepaald 
verschijnsel niet onttrekken..

Naar het ons voorkomt is de bestaande onrust met 
de daarbij behorende grote spanningen vooral te 
vinden bij wat wij zouden willen noemen de „alfa” 
mensen: sociologen, psychologen, letterkundigen, 
kunstenaars, juristen, theologen om het bij een aan
tal globale voorbeelden te later.. Met name de „bè
ta’s” onder de mensen: de wis- en latuurkundlgen, 
de ingenieurs en de technici etc. zijn er blijkbaar 
veel minder sterk by betrokken.

Als deze indruk juist zou zijn — zou dan één van de 
grondoorzaken van de onrust niet liggen in een dui
delijke angst voor de stormachtige ontwikkeling 
van de techniek? De vrees dat de techniek het men- 
sélijk leven zal overheersen? Dat de mens straks 
volledig ondergeschikt is aan de machinerie en zo
doende wéér slaaf wordt, maar dan in de wrede 
handen van een door hem zelf geschapen creatuur? 
Als dat zo is, de technische ont A'ikkeling is niet te 
stuiten, zullen wij nieuwe wegen moeten vinden 
waarbij het onderwijsbeleid en het cultuurbeleid 
een belangrijke plaats zullen moeten innemen.
Bij de overheid zowel als by alle maatschappelijke 
organisaties.

FRANKRIJK
VOOR
VERKIEZINGEN
17rankrijk gaat op de zondagen 23 en 30 juni 
* a.s. algemene verkiezingen voor de Na
tionale Vergadering, de Assemblée Nationale, 
de Franse Tweede Kamer tegemoet; 23 juni 
de eerste ronde, 30 juni de tweede ronde.
Van een referendum over universitaire en 
sociaal-economische vernieuwingen op 16 ju
ni, het oorspronkelijke plan van president De 
Gaulle, kon niets terecht komen, door gehrek 
aan medewerking voor een tijdige organisatie 
ervan, zegt men. Aan de vervroegde verkie
zingen lijkt men in Frankrijk daarentegen in 
hrede kring wel mede te willen werken. Dat 
is een goede zaak. Wij achten het gelukkig, 
dat het nu in de gegeven omstandigheden tot 
verkiezingen komt.

Verkiezingen beter
De verkiezingen zijn thans bepaald beter dan een 

referendum. Bij een referendum kunnen de burgers 
slechts „ja” of „neen” zeggen tegen in bepaalde 
bewoordingen geformuleerde vragen. Wie zou „neen” 
zeggen tegen voorgestelde universitaire en sociaal- 
economische vernieuwingen? En moet men dan 
„neen” zeggen tegen verbeteringen ook al zouden 
die niet ver genoeg gaan? Bovendien zou met een te 
houden referendum in Frankrijk mogelijk nog te 
weinig duidelijk het gevoelen van de burgers kun
nen blijken ten aanzien van het Gaullistische stelsel, 
het vergaande eenmansbewind van de huidige presi
dent van Frankrijk. En men doet er goed aan zich te 
realiseren dat het daarover in feite gaat en dat het, 
gezien de ontwikkelingen in Frankrijk, daarover in, 
feite ook gaan moet.
Wat dat betreft zal het bij verkiezingen voor de 
assemblée beter dan bij een referendum mogelijk 
zijn iets Van de heersende algemene opinie tot uit
drukking te doen komen met betrekking tot de 
gevoelens der kiezers met betrekking tot de demo
cratie in Frankrijk en het door "^rankrijk nationaal 
zowel als internationaal te voeren beleid. Eerst dan 
zal het mogelijk zijn een effectief politiek beleid te 
gaan voeren — ook ten aanzien van onderwijs en 
economie—  dat gedragen wo’-dt door de brede lagen 
van het Franse volk.

H a d d e n  in e e n
Om tot zulk een politiek beleid te komen, dat de 
zaken krachtig en grondig aanpakt, zal nodig zijn, 
dat men — gelet op de verkiezingsuitslagen — met 
elkaar de handen samen ineenslaat en niet weer 
vervalt in de oude Franse fout van het zich op on
derdelen tegen elkaar afzetten van personen, par
tijen, groepen en blokken, zoals bijvoorbeeld de 
linker zijde tegen het centrum. De vervroegde ver
kiezingen nu, na de periodieke verkiezingen van 
1966, lossen namelijk op zichzelf de problemen nog 
niet op.
De ontbinding van de assemblée nationale van don
derdag 30 mei j.1. is de tweede, welke De Gaulle 
toepast.
De vorige ontbinding' vond plaats op 9 oktober 1962. 
Artikel 12 van de Grondwet van de Vijfde Repu
bliek bepaalt, dat de president van de republiek, 
na raadpleging van de eerste minister en de voor
zitters van de beide Kamers, de nationale vergade
ring kan ontbinden. De Senaat kan niet ontbonden 
worden.
De ontbinding is een bevoegdheid, welke de presi
dent alleen kan uitoefenen. Wel is dus vooraf con
sultatie van de genoemde autoriteiten nodig, maar 
bijvoorbeeld geen mede-ondertekening van een of 
meer ministers uit het kabinet. De enige beperking 
is, dat niet binnen een jaar weer een ontbinding kan 
plaatsvinden.

Opvallend
Dat thans voor de tweede maal tijdens het bestaan 
van de Vijfde Republiek sinds 1958 het ontbindings- 
recht wordt gehanteerd is voor Frankrijk een op
vallende zaak. Immers, tijdens de Vierde Republiek 
sinds 1946 werd de assemblée slechts éénmaal ont
bonden, en wel op 1 december 1955. Zo werd even
eens tijdens de Derdë Republiek sinds 1875 de 
assemblée slechts eenmaal voortijdig naar huis ge
stuurd, en wel in 1877. Wij beleven dus nu in een 
periode van negentig jaar pas voor de derde maal 
een Kamerontbinding in Frankrijk. Over de achter
gronden van dit wel bijzonder spaarzamelijkc ge
bruik van het ontbindingsrecht in Frankrijk in 
vergelijking met andere omringende landen kan hier 
thans niet worden ingegaan. Vermeld zij alleen nog, 
dat in de periode van 1814 tot 1877 de Franse Kamer 
zestien maal ontbonden werd.
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LOON NOTA 
IN DE 
TWEEDE 
KAMER

D’66 probeerde bij het loondebat 
een gerucht tot werkelijkheid 

te maken.
Het gerucht liep dat de regering al 
„om” was inzake haar standpunt
m.b.t. de loonnota vóór de open
bare behandeling daarvan in de 
Kamer.
Op basis hiervan zei de heer Ny- 
pels ( ’D66): als dat zo is zal er in 
onze ogen sprake zijn van een 
schertsvertoning waarvoor wij 
niets voelen” . En hij stelde voor de 
regering maar een verklaring af 
te laten leggen dat zijn suggestie 
juist was, zodat het debat niet be
hoefde door té gaan.

De Kamer wenste, zoals de heer-Bies
heuvel (A.R.) het had gesteld, te discus
siëren over lonen, inkomens en werk
gelegenheid aan de hand van de be
staande nota.
Ook de P.v.d.A. wilde een debat 
„als de Kamer op het punt staat zich 
over een regeringsstuk uit te spreken 
dan moet het Kabinet niet op het laatste 
moment van allerlei nieuwe bedenksels 
blijk geven” .
„Als — zei de freule — de Kamer zich 
bij haar discussies moet laten leiden 
door krantenberichten, raakt de Kamer 
op de verkeerde weg”.

En zó werd het wonderlijke voorstel van 
D’66 verworpen. De Kamer wilde heel 
duidelijk zeggen wat zij dacht van de 
regeringsnota die door velen buiten de 
volksvertegenwoordiging om aan felle 
kritiek was blootgesteld geweest.

De kritiek van de P.v.d.A. loog er niet 
om. De heer Den Uyl was uitermate 
scherp. Zó, dat de heer Boersma (A.R.) 
terecht constateerde dat er eindelijk 
weer eens pure oppositie werd gevoerd 
in die zin, dat de P.v.d.A. bereid was 
tot het uiterste te gaan.
Ook de A.R.-fractie was niet zonder 
kritiek. Hoezeer de heer Boersma waar
dering had voor bijvoorbeeld de aange- 
kondigde maatregelen inzake de werk
gelegenheid naar haar kwalitatieve 
waarde —■ over ’t kwantitatieve aspect: 
de omvang van de bijdragen was hij 
niet gerust. Een bedrag van 150 miljoen 
was betrekkelijk mager, gelet op de gro
te voorraad aan goede plannen. 
Bovendien bestaan er méér middelen: 
de nieuwe omzetbelasting brengt een 
extra (tijdelijke) bate van 700 miljoen 
gulden!

Niet eenzijdig
Met betrekking tot de economische si
tuatie was hij van oordeel dat men 
prof. Zijlstra -ten onrechte in de schoe
nen schoof dat Nederland zich in een 
fundamenteel onevenwichtige situatie 
bevond. Hij heeft alleen gezegd: als wij 
de werkgelegenheid'moeten beschermen 
dan moet men niet de weg opgaan die 
naar een dergelijke onevenwichtig
heid kan leiden. De heer Boersma wees 
er op dat als men eenzijdig maatregelen 
In de loonpolitieke sfeer treft, er een 
extra verscherping optreedt van de in
komensverdeling die toch al niet recht 
is. Deze onrechtvaardigheid zal daarom 
nioeten worden voorkomen. Bovendien 
is een loonmaatregel nu — zoals door de 
regering is voorgesteld — onjuist.
Die maatregel — een verlenging van de 
bestaande c.a.o.’s met zes maanden, 
waardoor de contractloonstijging van 6-

Het Kabinet handhaafde haar stand
punt dat een verlenging van de be
staande c.a.o.’s aan het einde van dit 
jaar een passende maatregel zou zijn, 
maar had aan de andere kant er begrip 
voor dat de Kamer zich niet nu al wilde 
uitspreken.

Drs. J. Boersma

. . .  de SER is niet gehoord. Ik betreur 
dat in grote mate. Op deze wijze is er 
een deuk in het overleg gekomen. Eén 
van de zaken waarmee wij toch wel 
bizonder gelukkig konden zijn was de 
wijze waarop dat overleg in Nederland 
werd gevoerd.
Ik hoop niet dat daarin een definitieve 
breuk, is geslagen...

7"/o teruggedrukt wordt tot het door de 
regering gewenste percentage van 4“/o 
— is van wege z’n eenzijdigheid be
zwaarlijk. Nog afgezien van het tijdstip 
van het afkondigen van die beslissing.

Er wordt in de nota in feite alleen over 
de lonen gesproken! Niet over prijzen, 
niet over dividenden, niet over inko
mens, niet over andere bestedingscate- 
gorieën.

Zeker — de lonen vormen een belang
rijk onderdeel, maar er zijn tal van on
zekerheden, onbekendheden.

Er zijn ook sociale bezwaren: hoe gaat 
het met het minimuminkomen? Wat zal 
er gebeuren met de zwarte lonen die in 
het westen onherroepelijk weer zullen 
worden betaald, als de loonmaatregel 
door zou gaan?

Kortom: de eenzijdigheid en de on
houdbaarheid, ook juridisch, van het re- 
geringsvoornemen werd door de heer 
Boersma overtuigend aangetoond.

Blanco volmacht
Voorts stelde hij zonder meer namens 
de fractie dat als de regering een '^ach- 
tigingswetje wilde om „loonmaatrege
len” zo nodig direct te kunnen treffen, 
het kabinet er niet op behoefde te re
kenen dat de A.R. f’-actie zou meewer
ken aan een blanco volmacht op dit 
punt.
Overigens merkte de heer Boersma op 
dat een deel van de zorg die de rege
ring heeft over de toekomstige econo
mische situatie, waarin een niet afne
mende werkloosheid mogelijk is, naast 
een niet evenwichtige betalingsbalans 
ook de zorg van de A.R.-fractie is.
Het zou een goede en ook een noodza
kelijke zaak zijn als voor 1969 verdere 
evenwichtsherstel bevorderende maatre
gelen moeten worden genomen, dat dit 
gebeurt als alle, gegevens en adviezen 
op tafel liggen.

Verstandig

Nu alle fracties — op de Boerenpartij 
na — het definitieve voornemen van het 
Kabinet als voorbarig hadden bestem
peld — zag het Kabinet er nu vanaf 
haar voornemens uit te voeren. Ook al 
omdat het Kabinet geen wettelijke be
voegdheid bezat nu een verlenging voor 
de contracten op te leggen.
De regering heeft bakzeil gehaald — de 
tegenstroom is te groot gebleken.
Verstandig was het wel van het Ka
binet om aldus te handelen.

We zullen de begroting 1969 moeten af
wachten in hoeverre het Kabinet heeft 
geleerd van dit felle maar toch eerlijke 
debat.

In elk geval 'zal, als het advies van de 
heer Boersma wordt opgevolgd — naast 
de begroting 1969, de verkenningen van 
het Centraal Planbureau èn het advies 
van de Sociaal Economische Raad — er 
een steviger grondslag zijn om een 
evenwichtige beslissing aan de Kamer 
voor te leggen.

Géénmaag-
piin,meer!

Jarenlang onderzoek en uitge
breide proefnemingen In Amerika 
maakten het CurrieR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrieR- 

Maagtablet vermindert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnen 1 
Ais U CurrieR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blij
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw apotheker of drogist

in het rode' 
busje met 

gele opdruk

maagtabletten
Importeur: L. Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 55 a-o,
Rotterdam Tel. 010-23.11.62

ZAKKEN
Voor ALLE VERPAKKINGSDOELEINDEN
T. SPAAN
Van Berckenrodestraat 15. Rotterdam-W. 

Tei. 010-6 91 95 Telegr.: TESPA
N .V -G .H A A K
Van Berckenrodestraat 15, Rotterdam-W. 

Tel. 010 -6  91 95 Telegr.; HABAG 
Postbus 6043

I M P O R T - Ë X P O R T

POLITIEK 
RUMOER 
ROND 
HET
BELASTING
BELEID
Vervolg van pag. 1 

Lonen en belastingen
Er was echter ook nog 'een andere re
den, die vooral op de achtergrond een 
belangrijke rol speelde: de samenhang 
met het in dezelfde week gehouden 
loondebat. Daarin kwam o.a. vast te 
staan, dat er in economisch opzicht be
paald wonderen moeten gebeuren, wil 
men kunnen ontkomen aan zekere be
perkende loo'nmaatregelen met ingang 
van 1 januari 1969. Nu moet men zich 
eens indenken, dat juist in zo’n situa
tie, waarin de werknemers-inkomens 
onder druk moeten worden gezet, er 
een stuk belastingverlaging-over-de- 
gehele-linie tot stand zou komen; een 
belastingverlaging, die bedoeld is als 
correctie van inflatiegevolgen, en die 
derhalve juist de hogere inkomens zeer 
te stade komt. Wat zou dan nog te
rechtkomen van de doelstelling „het 
bevorderen van een evenwichtige en 
redelijke inkomensontwikkeling”,: zo
als het zo fraai in de „Hoofdlijnen van 
het regeringsprogram” te lezen ■ staat? 
Men kan niet tegerlijkertijd aan de 
teugels trekken van de lagere inko
mens, en die van de hogere inkomens 
laten vieren.

Dat zijn de twee eigenlijke redenen, 
waarom de AR-fractie in de afgelopen 
week nog ai fors verzet tegen de voor
nemens van de heer Witteveen gebo
den heeft. Sommigen hebben daaruit 
afgeleid, dat de AR-fractie voldoende 
loyaliteit ten aanzien van het kabinet 
miste. Persoonlijk geloof ik eerder aan 
het tegenovergestelde: we hebben
juist als regeringsfractie er ons uiter
ste best voor gedaan om te voorkomen, 
dat het kabinet zich — naar onze me
ning — op gevaarlijke wijze in de nes
ten zou gaan steken.
Zowel op het punt van de compensa
ties, als op het punt van het vooruit
lopen op de verlaging der inkomsten
belasting, was dat gevaar reëel aan
wezig; althans wanneer men niet al
leen de dag van vandaag voor ogen 
heeft. En men moet er wat wrijving- 
vandaag voor over hebben, wanneer 
het er om gaat om de klippen-van- 
morgen te helpen omzeilen.

B. Goudzwaard
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ARBEIDSMARKT

DISCUSSIE
DOOR prof. dr. W. ALBEDA

In de voorgaande twee artikelen 
hebben we een (vluchtig) beeld 

geschetst van de ontwikkelingen 
op de arbeidsmarkt. Het is geen 
wonder, dat de arbeidsmarkt in 
discussie is. De wereld van de ar
beid is sterker dan ooit in bewe
ging. Bovendien heeft deze bewe
ging zulke duideUjke menselijke 
gevolgen, dat ze de publieke aan
dacht behoort te hebben.
Wanneer we het geheel overzien, 
dan is het goed enkele opmerkin
gen te maken, die betrekking heb
ben op de situatie van vandaag. 
Vandaag is de arbeidsmarkt in dis
cussie, omdat er werkloosheid is. 
Beziet men het landelijke werk
loosheidspercentage, dan is er nau
welijks aanleiding voor onrust. 
Economen hebben lange tijd een 
percentage van 3 voor de landelij
ke werkloosheid als „normaal” en 
„aanvaardbaar” beschouwd. Dit 
percentage werd gevonden door uit 
te gaan van een minimale werk- 
loosheidsopbouw, die er ongeveer 
als volgt zou uitzien:

Men kan er vanuit gaan dat ongeveer 
een kwart van de beroepsbevolking per 
jaar van baan verandert. Dit gaat ge
paard met een periode van ±  14 dagen 
waarin men werkloos is. Op jaar-basis 
gerekend is dit een werkloosheid van 
1 Vo. Bovendien is een gedeelte der be
roepsbevolking zeer moeilijk plaatsbaar 
(V2 è iVo). Tenslotte is er de onvermijde
lijke seizoen-werkloosheid, 10% van de 
beroepsbevolking gedurende gemiddeld 
1 maand, wat ongeveer op 2% werk
loosheid op jaar-basis neerkomt.
De laatste jaren is men er van over
tuigd geraakt, dat het mogelijk is om 
de seizoen-werkloosheid te halveren, 
terwijl ook het begrip „moeilijk plaats
baren” door een actief arbeidsmarktbe
leid enigszins ingeëngd kan worden. Op 
die manier is een minimum werkloos
heid van iets minder dan 2% bereik
baar. Nog lagere percentages werkloos
heid gaan gepaard met spanningen op 
de arbeidsmarkt. Bedrijf sovergangen 
blijken mogelijk zonder dat men tijd no
dig heeft om een andere baan te zoe
ken. Dit duidt op tekorten in diverse 
beroepen.
Onder zulke omstandigheden neemt de 
arbeidsdiscipline af. Bovendien gaan 
werkgevers zó zuinig worden op de fac
tor arbeid, dat men arbeiders aanhoudt, 
die men eigenlijk wel zou kunnen mis
sen. Bijgevolg neemt de prodüktiviteit 
af, waardoor het tekort aan arbeids
krachten nog groter wordt. Bovendien 
komen er in diverse beroepen, en juist 
ook bij ongeschoolde arbeid door de 
grote schaarste „knelpunten” naar vo
ren, die tot (zwarte) loonopdrijving aan
leiding geven.
Bezien in dit licht is een landelijk werk- 
loosheids-percentage van 2,1% op dit 
moment geen cijfer om zich zorgen over 
te maken. Vanwaar dan alle onrust!
Die onrust is het gevolg van het feit 
dat deze werkloosheid een zeer onge
bruikelijke verdeling over ons land kent. 
Terwijl het „westen” percentages be
neden de twee te zien geeft, geven de 
provincies in het oosten, noorden en zui
den nog steeds werkloosheidscijfers te 
zien van 4 en 5% (plaatselijk nog ho
ger!).
Een groot deel van de controversen over 
de maatregelen, te nemen om deze 
werkloosheid te bestrijden is te wijten

door concurrentle-vervalsing elders. 
Als andere landen hun industrie 
subsidiëren kunnen wij de onze niet 
laten te gronde richten.

— door snelle technische ontwikkeling. 
Het kan zijn, dat hulp nodig is om 
een snelle technologische veroude
ring van het machinepark op te van
gen.

— door een te klein bedrijlstype en fa
lend leiderschap. De regering mag 
niet aarzelen stimulerend en zo no
dig dirigerend op te treden als de 
industriële ontwikkeling stagneert 
om zulke redenen.

Regionaal beleid

aan deze eigenlijk uitzonderlijke toe
stand.
De werkloosheid is niet van conjunctu
rele maar van structurele aard, of om 
het anders te stellen: De werkloosheid is 
niet het gevolg van een te laag niveau 
van de Nederlandse bestedingen in het 
algemeen. Er is in tegendeel eerder een 
(lichte) neiging tot blijvende overbeste- 
ding, dan een onderbesteding. Ook de 
stelling, dat ons loonpeil te hoog zou 
zijn geworden, waardoor volledige werk
gelegenheid niet meer te bereiken zou 
zijn zonder een tekort op de betalings
balans lijkt mij aanvechtbaar. Er is in 
de gebieden van ons land met een vol
doende gevarieerde werkgelegenheid 
nog steeds volledige werkgelegenheid. In 
het westen van het land krijgt men niet 
de indruk, dat het loonpeil te hoog zou 
zijn.
Het hjkt mij, dat het moeilijk is te ont
kennen, dat de werkloosheid geen lan
delijk, maar een regionaal fenomeen is. 
Dit betekent, dat de oorzaak evenmin 
landelijk kan zijn. Vandaar dat men 
spreekt van een- „structurele” werkloos
heid.

Wellicht zou men het wat erg algemene 
begrip „structureel” in dit verband kun
nen concretiseren door te stellen, dat 
de werkloosheid geringer zou zjjn bij of 
een andere spreiding van de bevolking 
over ons land (een nog sterkere con
centratie in het westen) óf een sterkere 
spreiding van de industrie over ons 
land. De gebieden met een hogere werk
loosheid dan het gemiddelde hebben 
immers alle een te zwakke of te weihig 
gevarieerde industrie.
Verwerpt men (terecht) een nog sterke
re bevolkingsconcentratie in het westen 
des lands, dan is duidelijk dat alleen 
een grotere aandacht voor de ruimte
lijke ordening, d.w.z. van de industriële 
basis van overïg Nederland, soelaas kan 
bieden.

Industriebeleid -
De vraag naar arbeid, zegt de economie, 
is een afgeleide vraag, nl. afgeleid van 
de vraag naar goederen en diensten. 
Een effectief arbeidsmarktbeleid kan 
daarom pas beginnen als er een rede
lijk hidustriebeleid is, een beleid ge
richt op een versterking van de lande
lijke en regionale industrie-structuur. 
Wat houdt,zo’n industriebeleid in?
Ik noem enkele punten:

1. Een beleid gericht op het aantrek
ken,, van nieuwe industriële vestigingen 
vanuit het binnen- en buitenland naar 
de gebieden met onvoldoende industrië
le werkgelegenheid. Hierbij moet niet- 
slechts gekeken worden naar het aantal 
mensen, dat zo’n nieuwe vestiging te 
werk stelt, maar ook naar de vraag of 
zo’n industrie „brain-intensief is”, d.w.z. 
veel research vraagt en groeimogelijk
heden biedt.
2. Een beleid gericht op de ontwikke
ling van nieuwe bedrijven, zonodig door 
staatsinitiatieven, of staatssteun, op het 
terrein waar de ontwikkeling snel voort
schrijdt: kernenergie, defensie projecten, 
ruimtevaart, meet- en regeltechniek.
3. Herstructurering van industrieën, 
die in moeilijkheden komen:
— door herziening van de internationa

le arbeidsverdeling (b.v. E.E.G.).
Hierbij moet er voor gewaakt wor
den dat men niet industrieën in be
staan tracht te houden die beter el
ders, b.v. in de ontwikkelingslanden 
tot ontplooiing kunnen komen.

De tijd, dat men in het tot'ontplooiing 
brengen van de re.gio’s een soort con
servering van „volkse deugden” zag is 
voorbij. Toch is er een „regionale revo
lutie” aan de gang. Het is niet meer 
een conservatieve liefhebberij op te ko
men voor de industrialisatie en daar
mee handhaving van de levenskracht 
van b.v. Friesland of Limburg. Al te 
duidelijk zien wij de bezwaren aan de 
grote samenballing der Nederlandse be
volking in de welvarende delta.
Zonder onszelf de kans te ontnemen te 
profiteren van de unieke voordelen die 
de ligging van het westen biedt, moe
ten we de welvaartbrengende agglome- 
ratle-tendentie ook in het noorden, oos
ten en zuiden van ons land op gang 
zien te brengen. Uit het voorgaande (zie 
het eerste artikel) blijkt reeds, dat dit 
niet kan betekenen, dat een ongelimi
teerd aantal gemeenten tot industrie
kern wordt verheven. Integendeel. 
Kansbiedende centra moeten de kans 
krijgen uit te groeien tot steden, groot 
genoeg om een gevarieerde industriële 
structuur op te bouwen.

Wij moeten bjj onze regionale politiek 
eerder denken aan Leeuwarden, Gro
ningen, de Drentse stedelijke groeperin
gen, Assen en Hoogevcen, dan aan de 
vele kleinere gemeenten met 10 tot
30.000 inwoners met meer ambitie dan 
mogelijkheid.

Arbeidsmarktbeleid
In dit kader past dan ook een arbeids
marktbeleid, gericht op een zo goed mo
gelijk gebruik van het meest kostbare 
„productiemiddel” waarover Nederland 
geschikt, de Nederlanders.
Zo’n beleid begint bij het onderwijssys
teem (dat overigens veel te belangrijk is 
om alleen maar onder het hoofdje „ar
beidsmarktbeleid” te worden behandeld. 
De school leidt op voor het leven, en 
dat is meer dan het beroep). Te denken 
is aan een onderwijsstelsel dat de jon
gelui
— algemeen de kans geeft tot 18 jaar 

voortgezet onderwijs te volgen.
— pas op zestienjarige leeftijd laat kie-

Sterkere spreiding industrie

zen welk type voortgezet onderwijs 
het wil.

— die leerstof enerzijds beperkt (het is 
dwaasheid te vragen, dat iedereen, 
die naar de universiteit wil èn 3 ta
len, èn de wiskundige vakken moet 
beheersen) en anderzijds verruimt, 
door keuze mogelijkheden in te bou
wen.

Voorts behoort bij arbeidsmarktbeleid 
een goed geoutilleerd systeem van ar
beidsbureaus (met hooggekwalificeerd 
kaderpersoneel) arbeidsbureaus, die
— de jonge mens voorlichten bij de 

eerste beroepskeuze.
— hem vergezellen gedurende de eer

ste 1 a 2 jaar.
— de gehele beroepsbevolking tot hun 

cliëntele rekenen.
— speciale aandacht wijden aan en fa

ciliteiten bieden voor pshysiek en 
psychisch gehandicapten
(door rehabilitatie, bijstand bij pro- 
duktieve inschakeling in het be
drijfsleven en zo nodig in sociale 
werkplaatsen).

— effectieve middelen hebben om de 
arbeidsmarkt „vloeibaar” te maken 
door
—• faciliteiten voor her- en omscho

ling
— financiële overbrugging tijdens 

her- en omscholing
— financiële bijstand bij verhuizing 

in verband met het elders verkrij
gen van werk enz.

Tenslotte
In drie artikelen heb ik (veel tekort en 
daardoor schetsmatig) iets trachten weer 
te geven van de discussie, die thans 
plaatsvindt over het arbeidsmarktbe
leid.
Het lijkt mij goed om hierbij twee kant
tekeningen te maken.
1. Het te de moeite waard te verwe
zen naar de zeer actieve rol, die de 
Organisatie voor Economische Samen
werking en Ontwikkeling (waarvan alle 
West-Europese landen alsmede de Ver
enigde Staten, Canada, Israël en Japan 
lid z^n) speelt bij de ontwikkeling van 
de conceptie van het arbeidsmarkt-be- 
leid
2. Met opzet heb ik nagelaten te spe
culeren over mogeljjke ontwikkelingen 
in de toekomst. Het is niet ondenkbaar 
dat op iets langere termijn gerekend 
moet worden met een zo fundamentele, 
technische verandering, dat er onvol
doende arbeid zal bljjven van een ka
rakter zoals w(j dat kennen. Het te de 
moei'te waard, daarover nu reeds te 
denken. Zeker is, dat onze gehele maat
schappelijke orde daarbij in het geding 
zal zyn voorshands is dit echter nog 
niet actueel.
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A ls je een Afrikaanse jongen 
bent, die droomt van een be

tere toekomst, dan denk je aan stu
deren, aan een functie waar je wat 
te vertellen zult kunnen krijgen. 
Voor het beeld dat je je hebt ge
vormd in je droom heeft zeer 
waarschijnlijk een Europeaan mo
del gestaan.
Zij hadden het te vertellen, zij 
hadden kennis, zij hadden het goe
de leven. En dat „goede leven” , dat 
wil je bereiken. Je wilt af van dat 
gepruts van vroeger, waar men in 
het dorp al eeuwenlang mee bezig 
is, zonder er iets mee op te schie
ten.
De eerste stap naar dat goede be
staan is: leren.
Zo is Joesoef naar school gegaan, 
met ontelbaar vele andere kinde
ren in de ontwikkelingslanden. Het 
door missie en zending als eerste 
begonnen onderwijs kreeg — voor
al bij het zelfstandig worden van 
een land — krachtige steun van de 
overheid

Boer worden? Dat is 
vrouwenwerk
De kans is groot, dat Joesoef wèl een 
diploma haalt, maar dat hij toch niet 
in dit ,,goede leven” belandt. Integen
deel, de kans is veel groter dat hij 
nooit werk zal kunnen vinden en dat 
hij een armzalig krotje zal bewonen 
aan de rand van het snel tot grote 
stad groeiende plaatsje.
Daar zijn vandaag de slums, zoals die 
een honderd jaar geleden in Europa 
groeiden en waarover wij nu op win
teravonden gezellig griezelend in een 
luie stoel bij de kachel zittend een 
boek lezen.
Men zegt, dat er vele gediplomeerden 
in de wereld rondlopen met als arm
zalig blijk van hun opleiding de ball
point in het borstzakje.
Onlangs werd beweerd, dat er alleen 
al in ’lndonesië 8000 academici werk
loos rondlopen (voornamelijk juristen 
en economen).
Er is dus geen sprake van een te vast 
gehecht zitten aan de traditionele ka
ders. De afvloeiing uit de landbouw 
gaat zeer snel. Dat past bij moderne 
economische groei. Maar er is jammer 
genoeg nog geen werkgelegenheid ge
noeg om deze mensen op te vangen. 
Bovendien, land- en tuinbouw zélf 
moeten ook veranderen, wil een eco
nomie kunnen groeien.
Aan leegloop heeft men niets. Met de 
afvloeiing moet een hogere produktie 
per man gepaard gaan. Anders verliest 
men in de nijverheid en de diensten 
zuur verdiende export-overschotten 
weer aan import van voedsel. 
Natuurlijk komt daar nog een goede 
organisatie van de afzet en van het 
transport bij.
Zo koopt men in de steden van Kame
roen vlees e.d., dat ingevoerd wordt 
uit West-Europa, terwijl er in het noor
den van het land voldoende slachtvee 
aanwezig is.
Het transport is echter te kostbaar (en 
de kwaliteit waarschijnlijk ook nog 
niet je-dat) om te kunnen concurre
ren.
Maar het kost het land onnodig de

viezen. En dat remt de ontwikkeling 
weer.

Boer worden, de kans van 
je leven
In een dorp in Afrika, nog wat afgele
gen, maar toch met ontwikkelingsmo
gelijkheden, werkt een Nederlandse 
landbouwkundige voor een van de 
kerken. Dit werk is financieel moge
lijk gemaakt door de zendingsorga- 
nisatie in Amerika, waaruit de kerk is 
voortgekomen. Zelf kan zo’n kerk daar 
onmogelijk aan denken; geld voor de 
eigen predikanten is er nauwelijks. 
Maar men zag, dat de jonge kerkleden 
op grote schaal naar school gingen en 
vervolgens naar de stad vertrokken 
waar ze voor het grootste deel zonder 
werk kwamen te zitten. Hoe kun je dat 
proces keren? Een vraag waar vele 
kerkeraden, classes of synodes over ge
sproken hebben, afgaande op de ver
zoeken, die binnengekomen zijn uit 
Afiikaanse landen, uit Indonesië enz. 
We herkennen hier ook een stuk zorg 
in, dat wij vroeger op het Nederlandse 
platteland hadden als het over „de 
stad” ging! Maar het reële verant- 
woordelijksbesef overweegt gelukkig. 
De landbouwkundige kwam al spoedig 
tot de conclusie, dat hij niet veel kon 
beginnen met de huidige generatie: 
voordat de weerstand bij de -ouderen 
tegen het „vrouwenwerk” weggeno
men zou zijn, zou er te veel tijd ver
loren zijn gegaan. De Amerikanen ge
ven 3 jaar geld en dan moeten ze het 
zelf maar redden. De. jongere genera
tie is in feite ook praktisch onbereik
baar .
Ergo: hoe vind ik een stel lieden, die 
we] belangstelling hebben?

In dit geval werden het tamelijk jon
ge mannen: de groep telt kinderen van 
6 tot 20 jaar. Na lang beraad koos de 
groep voor coöperatieve landbouwbe
drijven.
Dat sloot ook het meest aan bij het 
economisch systeem dat men gewend 
was. Na enige jaren — die goed verlo
pen zijn — is er een ontwikkeling in 
de richting van kleinere groepjes. De 
voortschrijdende individualisering zal 
misschien leiden tot het individuele be
drijf, zoals wij dat kennen. Maar het

is ook heel goed mogelijk, dat er een 
samenwerkingsvorm uit groeit, waar 
de ontwikkeling in onze streken naar 
toe lijkt te gaan.

Belangrijk feit is ,dat de groep niet 
uit elkaar viel toen reeds vrij spoedig 
de Nederlander wegens ziekte plotse
ling — zonder zelfs iets tegen de groep 
te kunnen zeggen — geruime tijd af
wezig moest zijn. De zaak liep gewoon 
door! O.i. een testcase van de eerste 
orde.
De jongens leren landbouw op een 
moderne wijze bedrijven, modern in 
de zin van inkomensbron. Niet in de 
zin van er maar een stel grote machi
nes tegenaan gooien.
Daar heeft de kerk geen geld voor, ge
lukkig. Mechanisatie is ook niet altijd 
rendabel. Waar arbeid zo goedkoop 
voor handen is, past een betrekkelijk 
lage graad van mechanisering.
Als Joesoef verstandig is èn als hij het 
voorrecht heeft in aanraking te zijn 
gekomen met de landbouwkundige, 
dan zit hij nu in zo’n groep. Want er 
zit zeker perspectief in de land- en 
tuinbouw in zijn vaderland: een toe
nemende industrialisatie en verstede
lijking, en groeiende welvaart bij een 
nog steeds laag inkomen (dat betekent 
meestal eerst geld uitgeven voor meer 
en beter eten), en een sterk groeiende 
bevolking.
Alleen, wat moeten ze lei’en? In de 
opleiding waar Joesoef terecht geko
men is, kan men resultaten van de 
proeftuin, die de NOVIB heeft be
taald en die heel toevallig in de buurt 
bleek te liggen, in de praktijk gaan 
Verder doen de verschillende rege
ringen wat aan toegepast onderzoek. 
In de OECD-Observer van februari 
j.1. stond daarover het een en ander. 
Zo heeft Frankrijk — dat waarschijn
lijk op dit gebied het meeste presteert 
— 110 onderzoekstations in Frans spre
kend Afrika, waar 850 specialisten voor 
30 miljoen dollar per jaar „verwerken”. 
België had vóór 1960 een 400 Euro
peanen plus 9000 Kongolezen aan het 
werk.
De laatste schakel, nodig om Joesoef 
en zijn collega’s de kennis en de vaar
digheid te laten krijgen een moderne 
boer te worden, is ongetwijfeld de 
moeilijkste.

HOE WORDT
JOESOEF
EEN
GOEDE BOER?

DOOR

IR. J. A. VERMAAT

Samenspel vereist
Pioneren gebeurt vooral door zending 
en missie (hoeveel paters zijn boeren
zoon?).
Een welkome steun zal op dit vlak via 
de Stichting Nederlandse Vrijwilligers 
mogelijk zijn. De samenwerking tus
sen zending en missie enerzijds en de 
overheid anderzijds begint te groeien. 
Het zijn echter twee geheel verschil
lende denkwerelden. In veel jonge 
kerken is ook en beetje een anti-over- 
heid stemming, vaak gemotiveerd met 
de verwijzing naar de corruptie.
Hier moet men toch wat beter naar 
Luther leren luisteren, die ons immers 
heeft voorgehouden de overheid te be
handelen zoals men zijn vader behan
delt.
In ons land is het m.i. positief te waar
deren, dat de chr. maatschappelijke 
organisaties zoals CNV, CBTB en ook 
het Convent van het Christelijk On
derwijs, betrokken worden bij het ont
wikkelingswerk van de kerken. Een 
ruime ervaring op het gebied van 
„maatschappelijk opbouwwerk” wordt 
ingebracht. Voorts een hoeveelheid re
laties en ruime ervaring op het gebied 
van samenspel met de overheid.

Bekende druppel op de plaat
Kêrkelijke projecten zoals die waarop 
Joesoef en anderen het boerenvak le
ren, zijn er al heel wat.
Zij zijn er in Dahomey, in Kongo, in 
Kameroen, in India, in Indonesië. Zo 
ligt er hiervoor nu ook een verzoek 
van de Pertakin, de Indonesische 
christelijke boerenbond.
Daarnaast wordt op vele lagere scho
len ook iets aan de landbouwkundige 
vorming gedaan om bij een bepaalde 
groep de belangstelling voor het vak 
te kweken. Er zijn ook niet-kerkelijke 
projecten.
Maar in totaal is het aantal natuurlijk 
nog veel te gering.
En de wijze waarop de landbouwkun
digen moeten werken is vaak beest
achtig zwaar. Voor alle mogelijke 
zaken worden ze ingespannen, waar
door men aan het eigenlijke werk niet 
toekomt. De kerk is soms ook niet zo’n 
ideale werkgever.
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Maar er zit gelukkig wel groei in. Zo 
is Christian Rural Fellowship in Ni
geria bezig ervaring van de veldwer
kers te verzamelen en uit te wisselen. 
Agromisa in Wageningen staat even
eens voor deze mannen klaar.
Er zouden méér mensen naar het bui
tenland moeten gaan. En dat zou ook 
kunnen, want door de veranderde 
conjunctuur en door „kom over de 
brug” is het aantal aanmeldingen van 
landbouwkundigen — althans bij 
Dienst Over Grenzen, het personeels
bureau van Zendingsbureau en Oecu
menische Hulp — de laatste tijd zeer 
toegenomen.
Het is o.i. een zaak van de politiek —i 
en daarmee zijn we in het kader van 
dit blad gekomen — om af te wegen 
of deze kansen benut moeten worden 
of niet. Een verwijzing naar het feit, 
dat het toch een druppel op een gloei
ende plaat is, is niet zakelijk. Men 
moet afwegen en prioriteiten steller

Foto boven: Boer worden? Dat is
vrouwenwerk

Foto links onder: Mechanisatie niet 
direct rendabel.

Foto rechts: Landbouwtrainingscentrum 
op Soemba

Men moet deze vorm van ontwikke
lingswerk — de versterking van de 
land- en tuinbouw afwegen tegen an
dere binnenlandse zaken.
Naar onze mening is er nog steeds on
voldoende aandacht voor de land
bouw als vitaal onderdeel van de ont

wikkelingshulp. Nadere specificatie 
van concrete maatregelen past niet in 
het kader van dit ai’tikel. Maar ze zijn 
wel te geven. Natuurlijk loopt men 

,het risico in z’n uil een valk te zien, 
maar wij gaan er vanuit dat de lezer 
dat er zelf wel uit haalt.
De artikelenserie van drs. Mendel 
wijsit in dezelfde richting; ontwikke
ling van een land heeft •— een enkel 
specifiek geval daargelaten — als 
voorwaarde de ontwikkeling van de 
eigen landbouw.

Meer aandacht voor 
landbouw nodig

Samenvattend, om jongens als Joesoef 
tot moderne boer te kunnen opkweken 
is het nodig, dat er in voldoende mate 
voorlichting en onderwijs komt. Hier
bij gaat het om een stuk technische 
kennis, om vaardigheid en om vor
ming van de mentaliteit. De technische 
kennis vereist voldoende praktijkon
derzoek, met daarbij een apparaat, dat 
deze kennis bij de man brengt. (In de 
Andes werkt men met transistorradio’s 
waar landbouwvoorlichting etc, aan de 
zeer afgelegen wonende Indianen wordt 
gegeven).
Is Joesoef eenmaal boer, dan zal er een 
redelijk functionerend dienstenappa
raat moeten zijn, opdat zijn produkten 
ook afzet vinden.
De landbouwkundige, die uitgezonden 
is door Ned. Herv. Zending, de Pa- 
rijse Zending en de CBTB heeft in 
krap twee jaar een maandomzet van 
ƒ 15.000 opgebouwd, gebaseerd op de 
verkoop van eieren door leerlingen en 
oud-leeiiingen van de praktijkschool 
in de stad en de aankoop van grond
stoffen voor pluimveevoeder, die hij 
bewerkt en vervolgens weer aan de 
boeren verkoopt.
Zo gaat het in het klein. In het groot 
is er de inmiddels beruchte UNCTAD- 
II, waar voor de eenvoudige boeren 
overal in de wereld (ook bij ons) gro
te belangen op tafel hebben gelegen. 
Dit bewijst hoe alles samenhangt. Het 
bewijst ook, dat de grote politiek voor 
individuele mensen nogal belangrijk 
is.

Politieke toepassing

Het zou m.i. — overigens geen poli
tieke vakman — wenselijk zijn dat wij 
in Nederland, bij al onze beleidsbeslis
singen, het mogelijke effect op de ont
wikkeling in de arme landen bij onze 
overwegingen zouden betrekken. Dat 
zou een normaal vast punt moeten zijn. 
Daarnaast blijft de, afzonderlijk te ne
men, beslissing over de omvang van 
onze assistentie, die wij aan de ont
wikkelingslanden ter beschikking wil
len stellen. Deze vorm van assistentie 
laat zich op verschillende wijze uit
drukken; één manier is omrekenen in 
guldens. Jammer genoeg is het tegen
woordig ook heel zinvol om het in geld 
uit te drukken, want daar zit vandaag 
voor ons land het knelpunt. De beper
kende factoren zijn nu niet meer de 
hoeveelheid uitvoerbare plannen of de 
beschikbare mankracht. Zo is er een 
veelbelovend plan van dr. ir. v. d. Heu
len om „uitgeboerde” grond weer in 
produktie te brengen, een plan waar 
de NOVIB reeds veel geld in heeft ge- 
investeerd. Zo komen er na „de Brug” 
veel jongere agrarische deskundigen.

die een plaats zoeken in de ontwikke
lingslanden, maar waarvoor wij helaas 
onvoldoende plaats hebben.
De beperkende factor wordt steeds 
meer het geld. En daarmee wordt hel 
ook een politieke opgave.

Deze opgave, die vooral voor degeneiv 
die een christelijke politiek voorstaan, 
bijzonder serieus opgevat zal moeten 
worden, is niet eenvoudig. Wij komen 
er m.i. alleen maar uit als wij goed tot 
ons laten doordringen wat Christus 
van ons vraagt, in ons persoonlijk le
ven en ook in ons maatschappelijk 
leven, n.1. wat we hebben gedaan toen 
Hij ons ontmoette, terwijl Hij hongerig 
was, dorst had en in de gevangenis zat, 
De klacht, die men van mede-broeders 
wel verneemt, dat „het gebedel” maar 
niet ophoudt, wordt beschaamd door 
deze vraagstelling.
Een persoonlijke bijdrage uit ons in
komen is vereist. Daarnaast zullen we 
ook onze collectieve inkomstenbeste
ding eens kritisch moeten gaan bekij
ken. Want als we dat allemaal voor 
„onszelf” leesteden, zit en ook een stuk 
egoïsme in. Misschien moeten we naar 
tienden voor de gehele Nederlandse 
gemeenschap? Wie zal het zeggen?

FA. H. J. W IBBELIN K& ZM
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CHINA
EN
DE
VERENIGDE
NATIES
DOOR D. KOOll^AN

Na de tweede Wereldoorlog vond 
de oprichting plaats van de 

Verenigde Naties, bedoeld als we
reldomspannend orgaan voor on
derlinge samenwerking en weder
zijds overleg en als uitdrukking 
van de hoop op een blijvende inter
nationale veiligheid. Staten met 
een verdwijnend inwonertal of een 
minimaal politiek gewicht maken 
van deze wereldorganisaties deel 
uit. Een andere schepping van na 
de tweee wereldoorlog, de Chinese 
volk.srepubliek, welke een vierde 
gedeelte der totale wereldbevol
king omvat, bezeten is van een 
door gekrenkte trots verkrampt 
nationaal zelfbewustzijn en uitge
rust met een vers gewet atoom- 
zwaard, staat buiten deze organisa
tie. Hoe is deze waanzinnige situa
tie, die zozeer afbreuk doet aan de 
door de V.N. gestelde doelen van 
samenwerking en vrede, ontstaan 
en wat zijn de mogelijkheden om 
deze China-puzzle op te lossen? 
Terstond bij de oprichting trad China 
tot de Volkerenorganisatie toe, waar het 
; iet alleen vertegenwoordigd was in de 
Algemene Vergadering (Assemblee) 
maar tevens een. permanente zetel be
zette in de Veiligheidsraad. Dit China 
echter was het China van de nationa
listische Kuomintang onder het regime 
van maarschalk Chiang Kai-shek, dat 
nog een verbeten strijd te voeren had 
met het China in opkomst onder de 
straffe leiding der communisten. De ne
derlaag van dit oude China tegen de 
nieuwe machten blijkt spoedig onaf
wendbaar en met de hem overgebleven 
getrouwen wijkt Chiang uit naar het 
eiland Formosa. De nieuwe regering in 
Peking acht zich de rechtmatige op
volger der nationalisten en maakt der
halve aanspraak op de haar toekomen
de erfenis in de V.N., waarmede zij te
vens de zo gewenste wereldwijde er
kenning hoopt te verkrijgen. Middels 
een tiental telegrammen door Peking 
in 1949/1950 verzonden, wordt bij het 
secretariaat der V.N. aangeklopt om 
toelating tot ’s werelds vergaderzaal. De 
internationale situatie is op dat moment 
gunstig. Amerika verklaart zich bij een 
meerderheidsbeslissing inzake toetre
ding van communistisch China neer te 
zullen leggen. Het Ministerie van Bui
tenlandse Zaken in Washington over
weegt zelfs het' eiland Formosa aan Pe
king over te laten, hetgeen in overeen
stemming zou zijn met de Verklaring 
van Cairo (1943) om Formosa opnieuw 
tot een Chinese provincie te maken. En 
verschillende regeringen, waaronder in 
maart 1950 de Nederlandse, spreken uit 
Communistisch China als de wettige re
gering van China te beschouwen. Maar 
dan breekt in de zomer van 1950 de 
Korea-oorlog uit en het politieke beeld 
in Zuid-Oost Azië ondergaat plotsklaps 
een radicale wijziging.
Nam men vroeger voetstoots aan dat de 
oorlog in Korea een grootscheepse sa
menzwering was van een op uitbreiding 
belust communistisch blok, tegenwoor
dig is men hier heel wat fijnzinniger 
over gaan denken. Voor wat China aan

gaat willen wij er op wijzen, dat mocht 
de regering in Peking achter de scher
men tot deze oorlog hebben aangezet zij 
wel zeer bedrogen is uitgekomen: de 
uitbarsting van het conflict deed Ame
rika besluiten haar volle gewicht achter 
de wankelende regimes van Chiang- 
Kai-shek en Syngman Rhee (Zuid-Ko- 
rea) te stellen, aan een overgave van 
het nu opeens strategisch 'onmisbaar 
geachte Formosa werd niet meer ge
dacht en China werd politiek in een 
isolement gedrongen. Maar andere om
standigheden maken een Chinees ini
tiatief tot de Korea-oorlog nog onwaar
schijnlijker: Peking had na de oorlog 
met Japan en de uitputtende burger
oorlog rust nodig om het nieuw geves
tigde bestel hecht en duurzaam te ma
ken.
Het was tevens op geen oorlog voorbe
reid en besloot eerst tot zelfstandig in
grijpen in Korea, toen de troepen van 
McArthur in hun overwinningsroes het 
oorspronkelijke oorlogsdoel vergaten en 
optrokken naar de Yalu-rivier, welke 
de grens vormt tussen Korea en China. 
Daar waren heel wat Chinese waarschu
wingen aan voorafgegaan, zoals Peking 
ook vandaag weer waarschuwt niet 
werkeloos te kunnen toezien bij een 
eventuele Amerikaanse inval in Noord- 
Vietnam.

Korea-oorlog keerpunt
Inzake de verhouding tussen China en 
de V.N. vormt deze Korea-oorlog wel 
een zeer gewichtig keerpunt. Het gemak 
waarmee de V.N. haar zaak met die der 
Amerikanen hebhen vereenzelvigd, 
waardoor zij in dit conflict zelf partij 
werden, deed de toegangsdeuren tot de 
V.N. voor China voorlopig in het slot 
vallen. Maar een Volkerenorganisatie, 
die zich in Chinese ogen had laten mis
bruiken als werktuig van het Ameri
kaanse imperialisme en het gewaagd 
had in een resolutie de Chinezen als 
„agressors” te brandmerken, had voor 
Peking ook al haar aantrekkelijkheid 
verloren. Een nieuw verzoek tot toela
ting is door Peking niet meer gedaan. 
En als de Chinese i-egering zich sedert
dien bij gelegenheid uitlaat over een 
mogelijk Chinees lidmaatschap stelt zij 
steeds als els dat de V.N. worden be
vrijd van de overheersing door het 
Amerikaanse imperialisme en zqn rot- 
genoten, dat de gewraakte Korea-reso- 
lutie wordt herroepen en dat de repu
bliek Formosa uit alle V.N.-organisa- 
ties wordt verwijderd.
Toch heeft China niet nagelaten voor 
het „V.N.-vraagstuk ’ belangstelling te 
tonen, maar üe taktiek is gewijzigd. 
Sedert de Bandung-conferentie (1955) 
wierp China zich op als voorvechter van 
de belangen der nieuw opkomende na
ties en wist het binnen de V.N. de steun 
te verkrijgen van een groeiend aantal 
vertegenwoordigers der ontwikkelings
landen. In 1961 ziet Amerika zich ge
noodzaakt het verzet tegen een plaatsing 
van de kwestie China op het agendum 
van de V.N.-Assemblee te staken, al 
weet het met een Icroep op artikel 18 
van het Handvest gedaan te krijgen, dat 
voor een eventuele toelating van de 
volksrepubliek een 2/3 meerderheid 
vereist zal zijn. Sedert 1961 wordt de 
kwestie China jaarlijks op initiatief van 
Albanië door de Assemblee behandeld 
en „wegens gebrek aan succes gepro
longeerd”, met als voorlopig hoogtepunt 
het jaar 1965 toen de stemmen vóór en 
tegen staakten (47—47). Bij de stem
ming eind vorig jaar bleek, dat Peking 
weer terrein had moeten prijsgeven 
(45—58), waaraan de woelingen der cul
turele revolutie niet vreemd zullen zijn 
geweest. Zoals bekend heeft de Neder
landse vertegenwoordiging ondanks on
ze diplomatieke erkenning van Peking 
zich steeds stillekens van stemming 
onthouden.

Nieuwe organisatie
Als een ander teken van niet geheel 
verminderde belangstelling voor het 
idee van een Volkerenorganisatie kan ’t 
Chinese plan worden beschouwd om 
een nieuwe internationale organisatie 
op te richten als tegenhanger van de 
huidige, Amerikaans geachte V.N. Dit 
plan werd voor het eersx gelanceerd in 
1965, toen het Indonesië van president 
Sukarno uit protest de V.N. verliet. De 
Chinese minister van buitenlandse za
ken Chen Yi verklaart in dat jaar, dat 
de onmogelijkheid om tox een ingrijpen
de reorganisatie van de V.N. te komen 
de tijd rijp maakt voor de oprichting 
van een nieuwe revolutionaire Volke
renorganisatie. In de Peking Review 
van 8 december vorig jaar, waarin het 
afstemmen van China’s toelating door

China mag nog steeds niet in de V.N.
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de Assemblee zeer leugenachtig wordt 
geweten aan een Amerikaans veto(!), is 
opnieuw met deze gedachte van een 
eigen revolutionaire V.N. gespeeld. 
Ondertussen blijft de absurde toestand 
bestendigd, dat de bijna 800 miljoen 
Chinezen van het vasteland in de V.N. 
vertegenwoordigd heten te worden door 
een groep ballingen op het eiland For
mosa, dat zijn zelfstandig bestaan uit
sluitend te danken heeft aan de opera
ties van de Amerikaanse Zevende Vloot. 
Het geheel wordt nog ongerijmder wan
neer men bedenkt, dat de eigenlijke be
volking van Formosa, de Taiwanezen, 
op het bestuur van hun eiland nauwe
lijks enige invloed hebben. Reeds in 1947 
kwamen zij tegen het wanbeheer der 
nationalisten in opstand, maar hun be
weging werd door Chiang Kai-shek 
met harde hand onderdrukt. De rege
ring is geheel in handen van de twee 
miljoen uitgeweken Chinese nationa
listen en in de 1500 leden tellende Na
tionale Vergadering hebben slechts 26 
eigenlijke Taiwanezen zitting. Het mag 
dan ook geen verbazing wekken, dat 
er bij de bevolking' grote verbittering 
bestaat jegens de Amerikanen, die lie
ver Chiang te vrien'  ̂ houden dan ernst 
te maken met de zelfbeschikking.

Twee China’s geen oplossing
Tot nu toe is steeds gesproken over 
toelating van China. Dit is echter juri
disch onzuiver, omdat het in feite niet 
gaat 3m de toela'dng, maar om de ver
tegenwoordiging van China. Nationalis
tisch China, of liever Formosa, is im
mers vanaf de oprichting binnen de 
V.N. „toegelaten”, maar steeds meer 
wint het inzicht veld dat buiten de V.N. 
Peking het Chinese volk „vertegen
woordigt” . De vraag is daarom, wie nu 
binnen de V.N. het Chinese volk mag 
vertegenwoordigen, Peking of Formo
sa. De z.g. „twee-China oplossing” is een 
juridische spitsvondigheid, die commu
nistisch en nationalistisch China beide 
als opvolgersstaten van het oude China 
wil beschouwen en dus ook beide in de 
Volkerenorganisatie opgenomen wil 
zien. Een moeilijke zaak is dan echter, 
aan wie van beide de zetel in de Vei
ligheidsraad moet oevallen, terwijl bo
vendien het gevaar ')estaat dat het ene 
China zijn aan het lidmaatschap van de 
Veiligheidsraad verbonden veto zal ge
bruiken om het andere China de toe
gang tot de Assemblee te blokkeren. 
Voorlopig heeft Formosa de sterkste pa
pieren door zijn zetel in de Veiligheids
raad. De twee-China oplossing is ove

rigens ook daarom geen oplossing, om
dat zowel Peking als Formosa voor zich 
het alleenrecht opeisen om het Chinese 
volk te vertegen-WDordigen. De regering 
in Peking zal zeer beslist een lidmaat
schap van de V.N. weigeren, wanneer 
ook Formosa van deze organisatie deel 
uitmaakt en zeker wanneer Formosa 
binnen de V.N. aanspraak blijft voeren 
het Chinese volk te vertegenwoordigen. 
Een oplossing zal daarom veeleer ge
zocht dienen te worden in een wijziging 
van Formosa’s politieke status. Met aan
dacht dient de mogelijkheid onderzocht 
om de diplomaten van Formosa uitslui
tend te laten optreden als vertegen
woordigers van de eilandbevolking, 
hetgeen hoewel evenzeer een verdicht
sel toch de werkelijkheid reeds dichter 
zou naderen. Formosa zou als de nieu
we staat Taiwan toegang moeten vra
gen tot de V.N., terwijl Peking als enige 
vertegenwoordiger van China zitting 

- neemt op de haar toekomende zetels in 
de organen der V.N.
Al is het een ijdele hoop dat alle be
trokkenen aanstonós met een derge
lijke oplossing zullen instemmen, is dit 
toch de richting waarin naoet worden 
gedacht. Het A.R. Program van Actie 
voor 1967—1971, dat met weinig woor
den ook een twee-China oplossing for
muleert, achten wij in het licht van 
het bovenstaande dan ook onbevredi
gend, temeer daar et over de zetel in de 
Veiligheidsraad met geen woord wordt 
gerept.

W il China niet meer in V.N.?
Het argument dat de Chinese volksre
publiek in de V.N. niet thuis hoort, om
dat het communistisch is houdt geen 
steek en heeft ook voor andere commu
nistische staten niet gegolden. De veel
vuldig door Amerika geuite bedenking 
dat China agressief zou zijn, terwijl al
leen vredelievende landen toegelaten 
kunnen worden (artikel 4 van het Hand
vest) houdt zowel wat betreft het één 
als het ander tegen de feiten der afge
lopen jaren geen stand. 'Wel is het een 
opmerkelijk verschijnsel, dat Peking bij 
een groeiende steun binnen de V.N. 
steeds vijandiger en krijgslustiger ver
klaringen aflegt, dikwijls juist vóór de 
jaarlijkse behandeling van het agenda
punt China in de Assemblee; na afwij
zing der China-resolutie beklaagt het 
zich dan luidruchtig over het aangedane 
onrecht. Wil China daarmee wellicht 
de verdeeldheid, die door haar afwezig
heid in de V.N. wordt bewerkt, bevor
deren? Zijn de leiders in Peking mis
schien erg ingenomen met het enorme 
beslag dat de jaarlijkse China-resolutie 
legt op Amerika’s diplomatieke activi
teiten? Zou China misschien terugdein
zen voor een lidmaatschapsaanbieding, 
vanwege de onder het Handvest aan te 
gane verplichtingen? Een uiterst be
langrijke overweging is ongetwijfeld, dat 
Peking bij weigering van het lidmaat
schap in het defensief zou worden ge
drongen en dat de verantwoordelijk
heid voor de huidige toestand dan even
zeer bij Peking zelf zou komen te be
rusten. Belangrijk is ook, dat China 
door een lidmaatschap van de V.N. rui-
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> ondom de kwestie van de nu
merus clausus voor een of meer 

studierichtingen te aanvaarden is 
in Nederland waarschijnlijk niet in 
de laatste plaats doordat zij bin
nen het vlak der politiek getrok
ken en in een bijzonder eenzijdige 
vorm onder de aandacht ook van 
ondeskundige buitenstaanders ge
bracht werd, grote verwarring ont
staan.
Voorop gesteld zij dat in tal van 
landen heel wat universiteiten 
slechts zoveel nieuw in te schrij
ven studenten willen toelaten als 
zij verklaren in redelijkheid te 
kunnen verwerken. Men zal zeggen 
dat indien slechts de mogelijkheid 
van plaatsing aan een andere aca
demie in dat land aanwezig is, nog 
geen man over boord slaat. Daar
om moet er dadelijk aan worden 
toegevoegd dat men tevens in ver
scheidene staten de nieuwe aanwas 
niet de baas kan en dus het inslaan 
van de gewenste studierichting of 
van enige studierichting althans 
voor het eerstkomende jaar is uit
gesloten.

Om enige cijfers te noemen: Harvard 
aanvaardt een van de 12 kandidaten 
welke zich melden. Niet zo lang na de 
tweede wereldoorlog was de overvolte 
der Duitse universiteiten benauwend 
en kwamen velen niet aan de beurt; 
ook toen tien of meer jaren verstreken 
waren, was in Engeland de situatie 
slecht; was deze in Rusland niet beter. 
In Hamburg kwam het voor dat er voor 
520 adspiranten 12 plaatsen in de phar- 
macie aanwezig waren. In Birmingham, 
Engeland, dongen enkele honderden 
sociologen tot de opleiding die voor 
enige tientallen was weggelegd, te wor
den toegelaten. Rusland moest in de 
vijftiger jaren verscheiden honderddui
zenden jongelui die academisch onder
wijs wensten, teleurstellen. Niemand 
heffe triomfantelijk de kreet aan: dat is 
verleden. In het zomersemester 1967 korf 
de West Duitse Bondsrepubliek van 4200 
medische studenten in hope er 2416 hel
pen; van 700 dentisten in spe — in ver
wachting klinkt wat dubbelzinnig — 
ontvingen er 500 de toelating. Wat 
Engeland betreft konden er in 1965 van 
de ruim 80.000 die zich meldden er bijna
41.000 gaan studeren; de overeenkomsti
ge cijfers voor 1967 waren omstreeks
100.000 en ongeveer 57.000. Voor medici 
is er in Rusland één universitaire plaats 
op elk viertal gegadigden beschikbaar. 
Men zou zich mede aan de hand van 
deze gegevens met een: „waar niet is
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mer deel kan nemen aan het interna
tionale politieke verkeer en ervaring op 
kan doen in de betrekkingen, die tussen 
verschillende staten gangbaar en ge
bruikelijk zijn. Een ervaring, die China 
door zijn historie waarin het slechts 
met vazallen en onderhorigen van doen 
had, node mist. Het is ook niet duidelijk, 
hoe een stelsel van internationale vei
ligheid kan worden verwerkelijkt, wan
neer China niet wordt betrokken en 
gekend in de ontwapeningsonderhan
delingen. Ongetwijfeld bergt een Chi
nese aanwezigheid in de V.N. het risico 
in zich, dat de Assemblee het schouw
toneel wordt van een propaganda-strijd 
tussen Peking en Moskou en dat de ac
tiviteiten van de Veiligheidsraad wor
den verlamd. Men denke aan het ge
drag van Sowjet-Rusland.

Maar dit risico weegt niet op tegen de 
gevaren die de internationale samenle
ving bedreigen bij een voortdurende 
vervreemding en buitensluiting van de 
Chinese wereldmacht. De politieke wer
kelijkheid van dit moment eist een aan
wezigheid van de Chinese volksrepu
bliek in de V.N., maar de tragiek van 
dit moment tó, dat de kans op een Chi
nees lidmaatschap reeds in een vroeger 
stadium schijnt gemist en dat Peking op 
een lidmaatschap geen prijs meer schijnt 
te stellen. De zaak zit muurvast en zal 
eerst door de tijd weer in beweging 
kunnen worden gebracht.

DE
NUMERUS
CLAUSUS
DOOR prof. mr. I. A. DIEPENHORST

verliest de keizer zijn recht” van de 
kwestie af kunnen maken. Wanneer een 
staat genoeg gedaan heeft voor het we
tenschappelijk onderwijs wat in rede
lijkheid mogelijk was gelet op de ter 
beschikking staande middelen, dan is de 
kous ai. Zelf meen ik inmiddels dat er 
wel iets meer op te merken valt.

Twee stelsels
Er is ten aanzien van de numerus clau
sus soms gesproken van twee stelsels. 
Volgens het ene-bepaalt de overheid de 
getallen studerenden tot de verschillen
de studiën toe te laten, lettend op de 
maatschappelijke behoeften en op haar 
eigen sociaal-economische plannen. Vol
gens het andere tracht zij aan ieder die 
zich opgeeft voor een studie de moge
lijkheid daartoe te verschaffen.
Het laatstgenoemde systeem ligt wes
terse democratieën over het algemeen 
beter maar het levert wel moeilijkheid 
op als de toeloop in bepaalde richtingen 
onmatig wordt en de wal het schip niet 
keert. Wat wanneer — zoals in Duits
land op het ogenblik het geval is — een 
op de zes studenten de sociaal-politieke 
wetenschappen kiest? Wat wanneer ten 
onzent ruime aantallen jongelui talen 
of geschiedenis gaan studeren, terwijl 
het emplooi voor de afgestudeerden zeer 
beperkt zal zijn?
Het is mogelijk langs de weg der voor
lichting wenselijke wijzigingen in de be
langstelling te bewerken. De faculteiten 
zelf kunnen duidelijk maken wat de 
toekomstige maatschappelijke kansen 
zijn. De overheid op haar beurt is in de 
gelegenheid de uitbreiding van bepaal
de faculteiten wat de capaciteit van 
inrichting en de sterkt' der stafbezet- 
ting aangaat, af te remmen. Even zo goed 
is zij bij machte sommige studiën die 
dreigen te verkwijnen, door een actief 
beurzenbeleid aan tc moedigen.
Veel bezwaren zullen hier bij het voe
ren van een redelijk beleid niet rijzen. 
Men heeft zich in Nederland nooit ver
zet tegen een strenge keur bij de exa
mens voor de buitenlandse dienst. Na 
een vergelijkend onderzoek worden zo
veel kandidaten aanvaard als men ge
bruiken kan; anderen, minder bekwaam 
gebleken maar nochtans soms bekwaam.

Volle universiteiten

vallen af: in feité hanteert men een 
numerus clausus en dat op het laatste 
ogenblik. Zou er bedenking rijzen als 
wij academische opleidingen voor piloot, 
atoomonderzoeker of ruimtevaarder 
kenden, om op de waarschijnlijke be
hoefte -  zulks in verband met de hoge 
kosten — de omvang der studiemoge
lijkheden af te stemmen? Immers neen. 
Ik stel nog een vraag: Wanneer een 
regering voor de toekomst grote intel
lectuele werkloosheid voorziet, moet zij 
dan nochtans ieder'die wenst te stu
deren, dit veroorloven, en zulks met 
betaling harerzijds van grote bedragen 
jaarlijks voor iedere studiosus?

Numerus clausus 1966
Nu de numerus clausus zoals deze Ne
derland in 1966 heeft bezig gehouden. 
De medische faculteiten verklaarden 
niet langer alle studenten te kunnen 
opvangen, zelfs indien verdeling door 
een commissie over de verschillende fa
culteiten plaats vond. Men heeft toen 
van overheidswege enerzijds een nieuwe 
faculteit met grote snelheid tot aanzijn 
geroepen — wat er in Rotterdam is ge
presteerd heeft veel te weinig waar
dering gevonden — en voorts de toe
loop voor enkele jaren willen beperken, 
aanvankelijk door het aanleggen van 
een verzwaarde studietoets, welke door 
deskundigen was samengesteld en die 
geen nieuwe prestatie der kandidaten 
zou vergen. Bij aangetoonde toekomsti
ge behoefte aan medici kon verdere ver
groting van het facultaire potentieel 
plaats vinden. Wie het eerste jaar niet 
geplaatst werd maakte in het jaar daar
op een nieuwe kans.

Deze lijdelijke belemmering der medi
sche studie is verworpen. Het argument 
dat vele aankomend . studenten toeval
lig hun studie kozen en dus de veran
dering van de eerst gedane keus niet 
ernstig is, werd te licht geacht: alle 
ook de op school niet al te bekwaam 
gebleken als eerste jaars zich_ meldende 
jongelui, moesten terstond kunnen stu
deren in de door hen gewenste faculteit. 
Het getuigenis der medische hooglera
ren aangaande „overvolte” werd in twij
fel getrokken —■ dit wantrouwen is naar

mijn smaak door de -colleges van. cura
toren der verschillende universiteiten 
onvoldoende gehekek’ — en meer geloof 
hechtte men aan de verklaring van stu
denten omtrent aanwezige mogelijkhe
den.
In sommige kringen is veel waarde toe
gekend aan de bewering dat een nume
rus clausus — zelfs een tijdelijke —: 
indruiste tegen de Universele Verkla
ring van de rechten van de mens (1948) 
of tegen het Verdrag van Rome, inter
nationale codificaties die waarborgden 
dat ieder de voor hem passende en door 
hem begeerde opleMing kon krijgen. 
Het ontging de in dit opzicht bezwaar
den volstrekt dat de desbetreffende be
palingen geen achteruitzetting en even
min privilegiering toelieten, dat zij een 
geestelijk heersen der overheden bij
voorbeeld door het dom houden van be
paalde bevolkingsgroepen uitsloten, dat 
wel gestadige ontwikkeling ook van het 
wetenschappelijk onderwijs door hen 
verlangd werd, maar dat niet bepaalde 
beleidsmaatregelen zoals een tijdelijke 
numerus clausus zich verboden zagen. 
In Duitsland zijn soortgelijke bedenkin
gen in verband met de grondwet geop
perd reeds jaren geleden op deskundige 
wijze weerlegd.

Studievertraging
Wat voor degenen die van niets dan 
onbeperkte medische inschrijving wil
den horen in het geheel geen betekenis 
had, was de studievertraging en het 
verminderen der studieresultaten als 
gevolg van te druk bezette colleges en 
uitpuilende laboratoria. Al evenmin wa
ren zij gevoelig voor hoogleraren die 
aan de onderzoektaak vanwege de last 
van het onderwijs niet meer toekwa
men. Dat voorts een zekere gespannen
heid ging heersen daar waar toch voor 
alles de rust moet worden gekend was 
tenslotte ook een helaas veronachtzaam
de omstandigheid. De sterkte van een 
eerste jaars groep medici waarmee 
vruchtbaar kan worden gewerkt en 
welke tot behoorlijke kennis en kunde 
te brengen is, stelt men in de Verenigde 
Staten op 100; zolaa.g voor Rotterdam 
de numerus clausus gehandhaafd wordt, 
moet men daar toch met 160 nieuwe
lingen aanvangen, gezwegen van de 
soms de 250 overtreffende eerste jaars 
elders.
Naar mijn overtuiging behoort de over
heid ruime studiemogelijkheden te 
scheppen. Zij doe dit terwille van on
derwijs en wetenschap en beseffe hoe 
de behartiging van het algemeen wel
zijn hier een eigen karakter verkrijgt. 
Indien nodig zal zij de touwen aan
snoeren en ginds xaten vieren. Indien 
onder vermijding van geestelijk impe
rialisme tijdelijk een besnoeiende maat
regel als die van het bepalen van een 
numerus clausus lodig is, heeft zij 
daartoe het recht. Opleidingen die 
uiterst kostbaar zijn mogen bij de 
voortduur aan de behoefte worden aan
gepast. Het overheidsbeleid over de 
gehele linie evenwel, hoezeer econo
misch verantwoord, moet niet econo
misch gestempeld zijn, alle verleiding 
daartoe ten spijt.
Twee opmerkingen van enig gewicht 
voeg ik nog toe. Vooreerst: men dient 
met schattingen voorzichtig te zijn. Bij 
iedere raming is er een factor van on
zekerheid. Een goed beleid zal daarom 
gebruik maken van de best beschikbare 
statistische gegevens: cijfers hebben
waarde. Ten Tweede: de het terrein van 
universiteit en wetenschap betredende 
overheid zij voorzichtig en rekene voor 
alles met het oordeel der deskundigen: 
de — naar te hopen is — objectieve 
docenten en ook — deze geven kennelijk 
tvel eens aan lievelingsdenkbeelden toe 
— met het oordeel der studenten. Zij 
late zich slechts zelfstandig bij ken
nelijke eenzijdigheid der naastbetrok- 
kenen gelden.

Dienst aan het leven
Nog iets geheel anders ter afsluiting. 
Van de academie wordt tevens recht
streeks dienst aan het leven gevraagd. 
Bij de vaststelling der behoeften moet 
niet enkel met w'at er nationaal nodig 
is, worden gerekend. De taak tegen
over de achtergebleven gebieden be
hoort door opleiding van vele elders 
hun — ideële — 'werkkring vindende 
jongelui te worden nagekomen.

Geleerd door het verleden zal men nu 
en straks geroepen zijn beslissingen te 
nemen, welke op degelijke kennis en 
grondig beraad berustend, aan universi
teit en wetenschap een bij hun wezen 
passende ontwikkeling vergunnen.
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UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

V E R O L M E

U N ITED

S H I P Y A R D S
ROTTERDAM-HOLLAND TEL. 162500

Scheepsbouwwerven 

A. VU YK  EN ZONEN
CAPELLE AAN DE IJSSEt,

Nieuwbouw en reparatie
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

Scheepswerf A. v. d. Werff 
Onderhoud en reparatie  
van schepen

D O E S B U R G  - TELEFOON 0 8 3 3 4 - 2 2 7 5

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN 

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

A lle  transporten te  w ater  

N.V. Scheepswerf G. Bijlsma en Zoon
N IEU W BO U W  W  A R T E N A

van zee-, rivier- en binnenvaartschepen
TELEFOON 05105 - 271

N.V. Gereedsthapfabriek

Z w o ls e w e g  480 - APELDOORN -  T e le fo o n  06762 -  241 

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

FIRMA DE REK EN HO RSM AN

Fabriek van scheepslieren
D O R P S S T R A A T  102 - T E L E F O O N  1894 - 218 

O U D E R K E R K  A A N  D E  t J S S E L

N I E U W E  L I E R E N ,  s to o m  e n  e le k tr isc h .
N I E U W  I J Z E R ,  z o a ls  p la ten , h o e k -  en  b a lk ijze r.

R I J P L A T E N  tn d iv e r se  m aten.

S T O L K 'S
Handelsondernem lngen n.v.

K a n t o o r :  V e e r se d ijk  233 . H E N D R I K  I D O  A M B A C H T  
T e le fo o n  (01850) 28000 - 28886

A. BAARS A.zn

Exploitatie van baggermaterieel n.v.
V E R K O O P  E N  V E R H U U R

T e le fo o n  (01840) -  3154

Scheepswerf A. Baars A.zn N.V.
S L I E D R E C H T

T e le fo o n  (01840) -  3154 

N I E U W B O U W  E N  R E P A R A T I E

Constructiewerkplaats 
en machinefabriek BAILY

Nieuw Lekkerland - Telefoon 436
• S T A A L C O N S T R U C T I E S  V O O R  G E B O U W E N  e.d.

•  A L L E  S O O R T E N  K R A N E N .

F IR M A  B L A A K
Boot- en sloepenbouwerij, jachtbouw

H O O G E Z A N D

PARTIJ
IN
DE
ETHER
In zijn radiotoespraak van woensdag 5 juni j.1. 
heeft dr. W. de Kwaadsteniet, secretaris van 
de A.R.P. gesproken over de invoering van de 
nieuwe omzetbelasting en over de loonnota 
van de regering. Hieronder volgen enkele ge
deelten uit deze toespraak.

„In de eerste plaats brengt invoering van het
B.T.W.-stelsel mee een prijsverhoging van allerlei 
goederen, want de omzetbelasting wordt hoger. Dit 
betekent, dat textiel, schoenen e.d., met andere 
woorden: verschillende goederen die nodig zijn voor 
het dagelijks bestaan, duurder worden. De mensen 
met grote gezinnen en lage inkomens worden hier
door het meest getroffen. De A.R. fractie in de 
Tweede Kamer heeft dan ook gepleit voor compen
serende maatregelen, dus voor een vergoeding om de 
nadelige gevolgen op te vangen voor deze mensen. 
Niet voor allen, dat is niet direct nodig. Wel voor 
hen, die de verhoogde belastingdruk niet kunnen 
opvangen in hun inkomen. Dit pleidooi van de A.R. 
in de Tweede Kamer hield in;
1. Invoering van een vergoeding, (enerzijds verla

ging belastingdruk, anderzijds verhoging van de 
betreffende sociale verzekeringsuitkeringen) ge
lijktijdig met de invoering van de B.T.W. per 1 
januari 1969.

2. Dié vergoeding dient ten laste te komen van de 
overheid en dient niet mede gefinancierd te wor
den door extra premieheffing zoals de regering 
wenst.

Een premieverhoging drukt immers verhoudingsge
wijs sterk op de lagere en middengroepen. En dan 
te bedenken dat de premiedruk al vrij zwaar is. 
Daar komt nog bij, dat de invoering van het nieuwe 
omzetbelastingstelsel een tijdelijke vergroting van 
de belastingopbrengst oplevert van ongeveer ƒ 700 
miljoen gulden, opgebracht door de consumenten. 
Een vergoeding uit de overheidsmiddelen is dan ook 
niet een gift aan de zwakke groepen, maar een te
ruggave van in feite ten onrechte geïnde belastingen 
van de minstdraagkrachtigen.”
„De regering heeft plannen om in elk geval 150 mil
joen gulden van de 700 miljoen te besteden aan de 
werkloosheidsbestrijding. Voorts zal een gedeelte 
misschien worden besteed aan de optrekking van de 
belastingvrije voet voor inkomens- en loonbelasting. 
Maar het restant dan? Zal dat gebruikt worden voor 
verdere verlaging van de loon- en inkomstenbelas
ting?
Is een bedrag van 150 miljoen wel voldoende voor

verdere terugdringing van de werkloosheid? De 
werkloosheid is een sociaal kwaad, dat zo goed mo
gelijk bestreden moet worden.
Natuurlijk moet men daarbij rekening houden met 
de economische situatie, maar als men op dit mo
ment kan kiezen tussen verdere belastingverlaging 
en werkloosheidsbestrijding lijkt mij de keuze niet 
zo moeilijk. Dan kiezen wij voor werkloosheidsbe
strijding.”
„Nu nog enkele opmerkingen over de loonnota van 
de regering. U weet hoe de Kamer haar bezwaren 
naar voren heeft gebracht. Voor de regering was dit 
aanleiding terug te komen ..op hakr besluit om nu 
reeds de looptijd van de C.A.O.’s met een half jaar 
te verlengen. Het is mij ook niet helemaal duidelijk, 
dat de regering meende dit besluit te kunnen nemen 
en tegelijkertijd geen bezwaar heeft de bestedingen 
te verruimen door belastingverlaging.
Verder kun je natuurlijk een beslissing op het ter
rein van de lonen voor 1969 — zoals eveneens in de 
Kamer werd opgemerkt — ook over een half jaar 
nog wel nemen. Er is dan meer inzicht in de situatie, 
omdat tegen die tijd de Sociaal-Economische Raad 
haar eerste halfjaarlijkse rapport over 1968 publi
ceert.

M e t  n a m e  z a l m e n  e r  e ch te r  o p  toe  m o e te n  z ien, d a t  

d e  r e g e r in g  n ie t  a lle e n  een  lo o n p o lit ie k  voe rt, m a a r  

o o k  een  in k o m e n s p o l it ie k  e n  een  v e rm o g e n sp o lit ie k .  

I n  deze  s itu a t ie  b e te ke n t  d it, d a t  d e  te  t re ffe n  m a a t 

re g e le n  n ie t  a lle e n  b e t r e k k in g  m o e te n  h e b b e n  o p  de  

lo n e n , m a a r  da t o o k  m a a tre g e le n  op  h e t  ge b ie d  v a n  

d iv id e n d e n  e n  p r ijz e n  in  o n ze  b e s c h o u w in g e n  d ie n e n  

te  w o rd e n  b e t ro k k e n .”

*  Het gouden verbond

H e t  v e rb o n d  v a n  de  p r o te s ta n t s -c h r is t e l ij k e  w e r k g e 
v e r s  in  N e d e r la n d  h ee ft  de v o r ig e  w e e k  h a a r  v i j f t ig 
j a r i g  j u b i le u m  g e v ie rd .  W ij  z ijn  d a a r o v e r  b ijz o n d e r  
v e rh e u g d .  Z e k e r,  ó ó k  o m  h e tg e e n  in  h e t  v e r le d e n  is  
ge b e u rd . H e t  v e rb o n d  bee ft  e r a lt ijd  n a a r  g e stre e fd  
de  b ijb e lse  b o o d sc h a p  v a n  g e re c h t ig h e id  en  lie fd e  in  
d e  so c ia a l e c o n o m isc h e  se c to r  v a n  he t le v e n  tot h a a r  
re c h t  te d o e n  k o m e n .  D a t  b e te ke n d e  n ie t  a l le e n  een  
z a k e l ij k e  b e h a r t ig in g  v a n  d e  b e la n g e n  v a n  h u n  
le d e n ! M a a r  he t v e rb o n d  he e ft  e r d u id e l i j k  n a a r  g e 
s tre e fd  d it  te d o e n  in  he t b e la n g  v a n  a l l e n  d ie  
b ij de  o n d e rn e m in g  b e t ro k k e n  w a re n .  D e  w e r k n e 
m e rs  w a re n  „een z a a k  a p a r t ” .

I n  de  a c h te r lig g e n d e  ja re n  is  he t h o e  la n g e r  hoe  d u i 
d e l ijk e r  g e w o rd e n  d a t  n ie t  k o n  w o rd e n  v o ls t a a n  
m e t  een  b e z in n in g so rg a n is a t ie  a lleen , w a a rb ij  d a n  de  
z a k e l ij k e  a sp e c te n  v e r z o r g d  w e rd e n  in  zgn . a lg e 
m e n e  o rg a n isa t ie s .

H e t  h ie r  en  d a a r  w e e r  h o o rb a re  v e r la n g e n  d a t  een  
c h r is te lij k e  o rg a n is a t ie  z ic h  m o e t  b e z ig  h o u d e n  m et 
een  „ c h r is te l ijk e  b e z in n in g ” en  d e  re s t  m a a r  a a n  
a n d e re n  m oet o ve r la te n  is  d o o r  h e t  v e rb o n d s w e r k  in  
deze  ja re n  a fge w e ze n , a ls  z ijn d e  een  g e v a a r l ij k e  
zaak .

E n  n ie t  ten  on rech te .
H e t  v e rb o n d ,  da t in  fe d e ra t ie ve  s a m e n w e r k in g  m et 
de  k a th o l ie k e  w e r k g e v e r s  h a a r  w e r k  v o o rtze t  —  o p  
deze  w ijze  z ijn  de  c h r is t e n -w e r k g e v e r s  v e rd e r  d a n  
de  c h r is te n  p o l it ic i —  z a l z ic h  in  d e  k o m e n d e  ja re n  
v o o r  m o e il ijk e  p ro b le m e n  g e p la a ts t  z ien.

O m d a t  he t d a n  m e t n a m e  z a l g a a n  o m  de  o p lo s s in g  
v a n  de v r a a g  hoe  de m en s, z o a ls  h ij  in  de o n d e rn e 
m in g  w e rk z a a m  is  i l s  b e e ld d ra g e r  G o d s  d it  k a n  
z ijn , in  een g e m e c h a n ise e rd e  en  g e a u to m a t ise e rd e  
b e d r ij fsw e re ld .

W ij  h e b b e n  e r v e r t ro u w e n  in  d a t  he t v e rb o n d  deze 
n ie u w e  ta a k  d u id e lij k  ziet. E n  wa.; m e e r  is, z ie t in  
e v a n g e l is c h  pe rsp ect ie f.

Centraal Com ité van A .R. K iesveren igingen
Voor het partij-sekretariaat worden de volgende medewerksters gevraagd:

1. T E L E F O N IS T E -T Y P IS T E
(EEN GOEDE TELEFOONSTEM IS VEREIST)

2. T Y P IS T E

3. A D M IN IS T R A T IE V E  K R A C H T  
voor de ledenadm inistratie

4. JO N G E  M E D E W E R K S T E R

Bij voorkeur MULO of gelijkwaardige opleiding.

Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te groot kantoor, waar 

in goede teamgeest wordt gewerkt.

Salaris nader overeen te komen, overeenkomstig leeftijd en functie.

Sollicitaties worden gaarne ingewacht op het sekretariaat, Dr. Kuyper- 
straat 3 te 's-Gravenhage (eventueel telefoon 070- 183960).
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ENKELE 
INDRUKKEN 
UIT DE 
VERENIGD 
STATEN

Mr. W. Aantjes, vice-voorzit- 
ter van de A.R. Tweede Ka
merfractie, heeft op uitnodi
ging van het Amerikaanse 
ministerie van Buitenlandse 
Zaken een bezoek gebracht 
aan de Verenigde Staten. Dit 
bezoek droeg een algemeen 
oriënterend karakter. De heer 
Aantjes voerde gesprekken 
met leden van de regering, 
het Congres en het Huis van 
Afgevaardigden. Daarbij 
kwamen actuele politieke 
problemen aan de orde, zoals 
het rassenvraagstuk, Vietnam 
en het streven naar vrede.

Mr. Aantjes sprak tevens met 
enkele kandidaten voor de 
presidentsverkiezingen. De 
redactie van Nederlandse Ge
dachten vroeg de heer Aan
tjes bij zijn vertrek, indien 
mogelijk, tijdens zijn verblijf 
in de Verenigde Staten iets 
voor ons blad te schreven. 
Het drukke programma liet 
hier echter weinig tijd voor, 
zo bleek uit een brief die de 
redactie op 27 mei 1968 ont
ving.

Uit deze brief laten wij hier
naast enkele gedeelten vol
gen. Zij geven, zij het slechts 
zeer summier, een indruk van 
de ervaringen van de heer 
Aantjes. De redactie hoopt 
dat de heer Aantjes die als 
dit blad verschijnt weer in 
ons land is teruggekeerd be
reid zal zijn uitgebreider over 
zijn reis naar Amerika en zijn 
indrukken daar in ons blad te 
schrijven.

Op deze pagina treft u tevens 
een stukje aan dat verscheen 
in „The Washington Evening 
Journal”, van 18 mei j.1., n.a.v. 
het bezoek van de heer Aan
tjes aan deze plaats in het 
midden-westen van Amerika.
Ook de afgedrukte foto ver
scheen in genoemd blad.

TJet is maar goed, dat ik niet defi
nitief toegezegd heb „reisin

drukken” vanuit Amerika te 
schrijven voor Nederlandse Ge
dachten.

Het is volstrekt onmogelijk om bij 
het drukke program, de inspan
ning die dat eist, en het voortdu
rend reizen, ook nog artikelen te 
schrijven.

Zelfs een dagboek schoot erbij in. 
Mijn eigen gegevens moet ik straks 
reconstrueren uit brieven aan 
thuis, dia’s, kranteknipsels, fol
ders en een massa losse notities op 
verspreide papiertjes.

Het meest spectaculaire evenement tot 
nu toe is voor mij geweest een ont
moeting met Mc. Carthy en met Ken- 
nedy in Lincoln, respectievelijk Omaha, 
beide in de staat Nebraska. De ontmoe
ting met Mc. Carthy, van wie ik mij 
iets had voorgesteld, was een teleur
stelling. De kennismaking en het ge
sprek met Kennedy, ten aanzien van 
wie ik nogal sceptisch gestemd was, 
waren daarentegen een verrassing voor 
me. Helaas ontbreekt mij de gelegen
heid om dit nader coe te lichten. Wel
licht is daar op een later tijdstip ge
legenheid voor. Wat de derde democra
tische kandidaat betreft, Humphrey, 
wat deze tot nu toe heeft laten zien 
en horen, beperkt zich tot een nogal 
ongenuanceerde representatie van het 
Johnsonbeleid en is weinig imponerend.
Het is niet goed in te zien, waarom dan 
Johnson zelf niet opnieuw kandidaat 
zou zijn. Het is trouwens geenszins uit
gesloten, dat een succesvolle Hum- 
phrey-campagne daarop alsnog zou 
uitlopen.

Tegen Kennedy wordt nogal uitge
speeld, dat hij zou profiteren van de 
naam van zijn broer. Het is echter de 
vraag, of dit langzamerhand niet eer
der een nadeel is dan èen voordeel. Hij 
is n.1. de enige kandidaat, die met 
John Kennedy wordt vergeleken. Alle 
anderen worden tegen Johnson afge
wogen.

Wat de republikeinse kandidaten be
treft, ben ik enigszins geschrokken van

VyiLLEM AANTJES, on- 
dervoorzitter van het 

Nederlandse parlement en 
een leidend nationaal poli
ticus in zijn land, was vrij
dag eregast op een diner in 
het „Robert Day home”.

De heer Aantjes maakt een 
reis door de Verenigde Sta
ten. Hij neemt deel aan het 
„International Visitors Pro
gram” van het ministerie 
van Buitenlandse Zaken 
van de Verenigde Staten.

De heer Aantjes heeft ver
zocht om een bezoek te 
brengen aan een kleine ge
meenschap in het midden
westen, Het doel van het 
bezoek van de Nederlandse 
politicus is te praten met 
zoveel mogelijk mensen en 
om zoveel mogelijk te we
ten te komen van de acti
viteiten en de houding van 
de Verenigde Staten ten 
opzichte van zaken als 
krotopruiming, burgerrech
ten en de Vietnamese 
oorlog. Ook is het de be
doeling dat hij politieke 
leiders er plaatselijke kie
zers zal ontmoeten om met 
hen te discussiëren over de 
verkiezingscampagne van 
1968 en om iets te zien 
van deze campagne. Op de 
bijeenkomst van gister
avond vroeg de bezoeker 
zijn gasten naar hun hou
ding ten opzichte van de 
Vietnamese oorlog en 
lopende politieke activi- 
tei' en.

De heer Aantjes zelf be
antwoordde ook veel vra
gen over zijn eigen land 
en de inrichting van het 
landsbestuur daar. Even
eens werd hem gevraagd 
naar de houding die men 
in Europa aanneemt ten 
opzichte va.1 de wereldpo
litiek van de Verenigde 
Staten.

NEDERLANDS 
POLITICUS 
OP BEZOEK

Het stukje naast de foto verscheen op 18 mei in 
„The Washington Evening Journal". De heer Aantjes, 
plaatsvervangend voorzitter van de Evangelische 
Partij in het Nederlandse parlement, is hier in ge
sprek met leerlingen van een middelbare school. 
Aldus vermeldde het onderschrift bij bovenstaande 
foto, die eveneens in genoemde krant stond.

uitlatingen van Nixon. Hij heeft de 
duidelijke steun van het meest conser
vatieve deel van zijn partij. Zijn bena
dering van de problemen geeft soms te 
denken. Ten aanzien van het sociale 
vraagstuk en in verband daarmee van 
het rassenvraagstuk en de relletjes was 
hij bondig: „Er kan geen vooruitgang 
zijn zonder orde”.

Zijn tegenkandidaat, Rockefeller, rea
geerde: „Er kan geen orde zijn zonder 
vooruitgang”. Het is allebei waar en 
het is een beetje een woordenspel, maar 
het verraadt toch een benaderingswijze.

Het meest waarschijnlijk lijkt mij ech
ter dat de strijd zal gaan tussen 
Humphrey en Nixon. Beiden hebben het 
meest de sympathie en steun van hun 
„partijmachine”. Dat geldt vooral voor 
Nixon.

Wat de democratische partij betreft zou 
een overeenkomst tussen Humphrey en 
Mc. Carthy (president en vice-president) 
een kans maken.
Het lijkt een vreemde combinatie, maar 
sommige van de meest recente uitlatin
gen van Mc. Carthy geven mij wel te 
denken. Een groot bezwaar is echter 
dat beiden uit dezelfde staat komen,
n.1. Minnesota, en dat weegt hier zwaar. 
Emotioneel het meest treffend is voor 
mij geweest een kerkdienst in de kerk 
van Martin Luther King in Atlanta, en

daarna een bezoek ten huize van mevr. 
King. Het rassenprobleem zal zekw 
nog geruime tijd aan de orde zijn en 
daar kan ik misechier later nog eens 
op terugkomen. Het is het voornaam
ste politieke vraagstuk van de komende 
jaren, en gelukkig wordt dat door zeer 
velen in Amerika ook zo gezien, al zijn 
velen wel verrast, te worden gecon
fronteerd met een zo grote aandacht 
buiten Amerika voor de oplossing van 
dit vraagstuk.

Wat Vietnam betreft, heb ik nauwelijks 
iemand ontmoet die niet vond, dat 
Johnson veel eerder zijn standpunt had 
moeten wijzigen. Het is bijna verba
zingwekkend, hoe hij zo lang een poli
tiek heeft kunnen vc'lhouden, die ken
nelijk het vertrouwen van de meerder
heid van zijn eigen volk niet meer 
genoot. Van alle presidentskandidaten 
maakt Nixon nog het meest de indrük 
zich aan het oude Johnson-beleid in
zake Vietnam verwant te gevoelen.

Ik heb nu wel de drie voornaamste 
vraagstukken genoemd, waaromtrent ik 
mij in deze weken oriënteer. Daarnaast 
zijn er tal van andere dingen. Zo heb 
ik o.a. voor leerlingen van middelbare 
scholen en voor studenten uiteenzettin
gen gegeven over het politieke systeem 
in Nederland on ook met hen over 
actuele vraagstukken van gedachten 
gewisseld.

Aannemingsbedrijf

Utiliteitswerken ERVEN j.r.p..lANSEN
N.Y. Nieuw Vennep

02526-2541
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BOEKBESPREKING

DE WEEK ROND VAN W ILSON

TOT JOHNSON

27 mei De Nederlandse Spoorwegen hebben voor het eerst in de geschiedenis van 
de NS in het buitenland een grote order geplaatst voor reizigersmaterieel. „Vlug, 
veilig en voordelig” zal wel de overweging zijn geweest. En is dat zo onredelijk 
nu>ons spoortje verliezen lijdt. Overigens; wedden, dat er morgen een van de 
ons bekende Kamerleden vragen stelt aan de minister? Zo gaat dat.

28 mei De studenten willen een openbaar gesprek - aldus een 5e jaars wiskundig 
student als woordvoerder van de NSR — met de ministers.
Stel je voor: een besloten gesprek en dan achteraf ruzie over wat er precies is 
gezegd! „De afstand tussen de NSR en de student” zou nog vergroot worden. 
Veel vertrouwen hebhen de heren studenten kennelijk niet in zich zelf noch in hun 
achterban. Zou een bandrecorder geen uitkomst bieden?

29 mei Jo Lammens de komende motorcrosser, zegt onze sportpagina, is voor nie
mand bang. Hij fikst het wel, zegt hij. Maar toch . . . I Hij berijdt — zo is dat in 
die kringen — een roomwitte BMW 1600. Gedeeltelijk gefinancierd door hoge start- 
gelden in België. Hoe hoog mag niet in de krant; „dan krijg ik de belastingen op 
mijn nek” . Voor niemand bang, zei Jo. En wij maar trouw vanaf de eerste tot de 
laatste gulden belasting betalen. Wij zijn dan ook slechts loonslaven.

30 mei ’t Is weer zo ver. Een van Nederlands ministers heeft zijn verzameling op 
een onnavolgbare wijze weten aan te vullen. De hoogste Portugese orde die daar 
bestaat is toegekend aan onze hoogst eigen minister Luns. Waarom? Wel, hij heeft 
zich voor Portugal verdienstelijk gemaakt. Zou dat niet een grondige reden zijn 
voor bepaalde Kamerleden om weer eens een vraag te stellen? In deze trant: en 
wat heeft deze democratische minister dan wel gedaan ten behoeve van het on
democratische Portugal.

31 mei Ruim 150 chauffeurs en arbeiders van een onderneming zijn in staking ge
gaan. Méér loon - méér vrije tijd. Op zichzelf normaal en begrijpelijk. Maar dit 
bericht komt uit Joegoslavië - n.b.l

1 juni Morgen is het pinksteren. Pinksteren was de inzet van de veeltaligheid. 
Laten we hopen op het tweede pinksterwonder: mensen die elkaar ook verstaan. 
Volkomen -— mannen en vrouwen; ouders en kinderen; zwarten en blanken; chris
tenen en leninisten.

door C. M. H. Bosch. Uitgave Kok, 
Kampen

JN de serie dunne boekjes die als 
kenmerk de verzameltitel „Dichterbij” 

dragen, is dit deeltje beslist geen uit
blinker. Het geeft vijftig jaar politieke 
geschiedenis van Amerika — en wel de 
laatste vijftig jaar.

De presidenten van Wilson af tot John
son passeren hier in een zo kort bestek 
de revue, dat slechts heel scherhatisch 
een beeld gegeven kan worden van hun 
politieke beleid. Dat de auteur dit zelf 

'ook beseft heeft, olijkt hieruit, dat nóg 
een dun boekje met dezelfde titel ver
schenen is en dat teksten bevat, citaten 
en prograrhpunten van de verschillende 
presidenten. Natuurlij: is er het ge
vaar, dat daarbij een zekere eenzijdig
heid optreedt; het djzer. is een subjec
tieve bezigheid. Inderdaad is dit boekje 
daarvan niet vrij gebleven. Wel geven 
de boekjes wat zij beogen, werkmate
riaal voor geschiedeni.. Maar om pro
gram en resultaten van negen presiden
ten in een joekje van 32 bladzijden te 
beschrijven, blijkt teveel gevergd te 
zijn geweest. Vandaal dat dit niet het 
beste DichbCrbij-deeltje van de serie is.

O.
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De heer Boertien (A.R.) en Lems 
(P.v.d.A.) hebben aai. de staatssecretaris 
van Economische Zaken gevraagd of uit 
een rede die de staatsecretaris op 28 
mei voor de „Nederlandse Orde van 
Accountants” heeft gehouden geconclu
deerd kan worden dat er voor het zo- 
nierreces een wetsortwerp betreffende 
niet-registeraccountants zal worden in
gediend.
Verder vragen de beide Kamerleden of 
het rapport van de tweede commissie 
Brands op korte tennijn openbaar ge- 
gemaakt kan worden om zo vroeg mo
gelijk een gedachtenwisseling op gang 
te brengen.
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De kennismaking cn het gesprek 
met Kennedy, ten aanzien van 

wie ik nogal sceptisch gestemd was, 
waren daarentegen een verrassing 
voor me. Helaas ontbreekt mij de 
gelegenheid om dit nader toe te 
lichten. Wellicht is daar op een la
ter tijdstip gelegenheid voor” .
Deze zinsneden komen voor in Ne
derlandse Gedachten van vorige 
week en zijn ontleend aan een 
brief, die ik op 19 mei j.1. vanuit 
Amerika aan de redactie sc*hreef. 
Nu, een week later, is het niet meer 
nodig. Rohert Francis Kennedy is 
als kandidaat voor de hoogste po
litieke post in de W'ereld uitgescha
keld. Niet door een nederlaag na 
een eerlijke verkiezingsstrijd, niet 
tijdelijk voor een periode van vier 
of acht jaar, maar voorgoed door 
de opgezweepte haat, die zich ont
laadde in een moordenaarshand.
Wat na een verkenning in de V.S. een 
bijdrage had moeten zijn tot een verant
woorde oordeelsvorming in Nederland 
omtrent de presidentskandidaten, kan 
nog slechts dienen ter nagedachtenis 
aan een diep menselijk mens, een groot 
man. die alle mogelijkheden in zich had 
ook een groot president te worden.
IT^ant „Bobby” Kennedy was anders 
’ ’  dan zovelen meenden. Het beeld, 

dat wij ons van hem gevormd hadden 
op grond van de beschrijving in de pers 
en van zijn optreden voor de televisie 
en de daarop geleverde commentaren, 
was dat van een eerzuchtige opportu
nist, die geen middel schuwde om zijn 
persoonlijke doel, het presidentschap 
van de Verenigde Staten, te bereiken. 
De Robert Keniiedy, die ik tijdens mijn 
verblijf in Amerika leerde kennen uit 
zijn geschriften, uit zijn verkiezingsre- 
devoeringen en zijn verkiezingsmetho- 
den, uit een herhaalde persoonlijke ont
moeting en een nachtelijk gesprek na 
zijn overwinning in de staat Nebraska, 
en vooral uit het grote vertrouwen en 
de diepe aanhankelijkheid van de ach
tergeblevenen en de achtergestelden in 
de Amerikaanse maatschappij, die Ro
bert Kennedy was een andere. Niet de 
bravour van de verwende jongen, maar 
de ernst van de gerijpte en beproefde 
man. Leek hij op de televisie vaak jon
ger dan iiij was, in werkelijkheid leek 
hij ouder dan hij was. Zijn hele houding 
drukte iets tragisch uit, dat de moord 
op zijn broer erin gebracht heeft en dat 
er nooit meer uit verdwenen Is. Hij 
werd, geloof ik, gedreven door de ge
dachte dat ’t werk van zijn broer voor
tijdig was afgebroken en moest worden 
voortgezet, en dat hij daartoe geroepen 
was.
Ik zeg dat niet nu, na zijn dood; dat 
zou goedkoop zijn. Daarom begon ik
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TER GEDACHTENIS AAN  
ROBERT E. KENNEDY
dit artikel met een verwijzing naar mijn 
brief van 19 mei. In een brief naar huis, 
enkele dagen eerder, voegde ik er een 
bewijs I it het ongerijmde aan toe; „Er 
zal ook wel een broP ambitie bijkomen, 
maar dat het alleen eerzucht is, daar 
geloof ik niets van. Hij is schatrijk, 
heeft een gezin met tien, straks elf kin
deren, waarom zou hij deze slopende 
functie begeren met een goede kans het 
volgende slachtoffer van een moordaan
slag te zijn?” Neen, daarvoor is meer 
nodig lam eerzucht Daart'oor is moed 
nodig en karakter.
De schrik was mij om het hart gesla
gen, toen ik hem na zijn overwinning 
in Nebraska in de straten van Omaha 
omstuwd en opgeslokt zag door een op
gewonden mensenmenigte: „Er hoeft er 
maar één te steken of te schieten. . . ” 
Vreemd, dat gevoel had ik in een toch 
ook enthousiaste bijeenkomst van 
MeCarthy met zijn aanhangers hele
maal niet. Het schijn ‘ bij de naam Ken
nedy te behoren . . .
Toen ik hem die nacht in zfjn hotel 
vroeg, of hg het gevaar van een aanslag 
niet aanwezig arhtte, zei hij: „.Ia, ik 
weet het, maar ik heb geen keus", Ro

bert Kennedy voelde zich geroepen en 
die roeping met alle daaraan verbon
den risico’s gaf richting aan zgr, leven.
Die roeping was niet het romelnsrech- 
telijke „ieder het zijne geven”, maar het 
christelijke „de verdrukte oprichten en 
de arme recht verschaffen” .

Op de laatste zondag van mijn verblijf 
in de Verenigde Staten hoorde ik in 

Washington in een door overwegend 
blanke kerken belegde oecumenische 
dienst een onvergetelijke preek van 
Abemathy, de opvolger van Martin Lu- 
ther King, over 2 Kon. 7 ; 3 en 4. De 
uitgestotenen uit de samenleving zien 
geen uitweg. Terugkeer naar de plaats 
van waar zij gekomen zijn, betekent de 
dood. Blijven waar zij zijn betekent ook 
de dood. Dan besluiten zij in beweging 
te komen en op weg te gaan, de con
frontatie aan te gaan: „Indien zij ons 
in leven laten, zullen \ . leven; en in
dien zij ons doden, zullen wg sterven” . 
Zo is ook Robert Kennedy op weg ge
gaan. Hg heeft het niet bg de partij- 
machine gezocht, hij 1 eeft het niet bij 
het intellect gezocht maar hij is tot het 
volk gegaan. En hg is gegaan in de

DOOR MR. W. AANTJES

wetenschap: „Indien zij ons in leven la
ten, zullen wg leven; en indien zg ons 
doden, zullen wij sterven”.
Zg hebben hem niet laten leven . . .

I7r is geschreven, dat niet de maat- 
^  schappij schuldig is aan de moord 
op Kennedy. Het beste bewijs zou zijn, 
dat de moordenaar een Jordaniër is, die 
nog maar betrekkelijk kort in de Ver- 
nigde Staten woonde.
Ik vrees, dat het anders is. Zelf geloof 
ik ook niet direct h, een complot. De 
omstandigheden, waaronder de aanslag 
gepleegd is, wijzen daar niet op. Maar 
zelfs dan is de aanslag niet los te zien 
van de stemming, die jarenlang tegen 
deze man en zijn familie gekweekt is. 
Zo wordt een sfeer rijp, waarin labiele 
figuren tot onverantwoorde daden ko
men. En die stemmingmakerij kan weer 
niet los worden gezien van de politieke 
idealen van de Kennedy’s.
De Amerikanen met een andere dan een 
blanke huidskleur zijn niet vergeten, 
dat het Robert Kennedy was, die als 
minister van justitie onder zijn broer 
de zaak van de gelijke burgerrechten 
heeft aangepakt. Maar zij zijn niet de 
enigen, die het nie' vergeten zijn.. . 
En Kennedy liet er geen twijfel over 
bestaan, dat de wettelijke gelijkheid 
niet het eind, maa . het begin was van 
de verheffing der armen en miskenden. 
Geen der kandidaten was en is zo on
dubbelzinnig in zijn uitspraken als Ken
nedy was. (Merkwaardig, de andere 
multi-miljonair onder de kandidaten, 
Rockefeller, komt hem daarin nog het 
meest nabij).
Wie nog getwijfeld mocht hebben, hoe
zeer Robert Kennedy de belichaming 
was van de hoop der armen, heeft ver
leden week op het televisiescherm ge
legenheid te over gehad overtuigd te 
worden. Wij hebben het allemaal kun
nen zien: op alle stations, die de trein 
met het stoffelijk overschot tussen New 
York en Washington passeerde, was de 
donkere huidskleur verre overheersend. 
Hij was hun senator en presidentskan
didaat. Zij gaven hem meer vertrouwen 
dan zij aan menige rasgenoot zouden 
geven. Het volk, het echte volk, gaf 
hem op zijn laatste tocht een presiden
tieel uitgeleide. Het was als een post- 
hume verkiezing.

• J ervolg i>ag.7

In d it num m er
Zaterdag 15 juni zal dr. W. P. Berghuis op een 
buitengewone Deputatenvergadering in De 
Doelen in Rotterdam afscheid nemen als voor- 
zitter van hel Centraal Comité van de A.R. 
Partij. Enkele feiten uit de periode-Berqhuis, 
zie pag. 3.
Op pagina 2 staat nogmaals een verhaal over 
het debat over de B.T.W. in de Tweede Kamer. 
Op pagina 4, 5 en 6 staat een artikel van de 
heer E. J. Matthies, Zoetermeer in een stroom
versnelling. De heer Matthies is gemeente
raadslid van Zoetermeer en oud-lid van het 
dagelijks bestuur van de Arjos.
Op pagina 7 en 8 vindt u de rubrieken Lezers 
schrijven ons en De week rond.

Radio
Woensdag 19 juni heeft de A.R.P. een radio- 
uitzending over Hilversum II (298 m) van 18.20- 
18.30 uur. U kunt dan een vraaggesprek be
luisteren met de nieuwe Partijvoorzitter
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BIJ B.T.W.-DEBAT 
GING HET 
OM
KOMEND
BEUSTINGBELEID
De  Kamer heeft terecht voor twee 

aspecten bijzondere aandacht 
gehad toen zij de nieuwe omzetbe
lasting behandelde.
Allereerst was er het facet van de 
compensaties. Dat wil zeggen, dat 
de wet die straks in werking treedt, 
kwalijke gevolgen kan hebben voor 
de consument en het bedrijfsleven 
die opgevangen moeten worden. 
Moeten worden: het is de bedoeling 
van de wetgever geweest „slechts” 
op ten beter systeem over te gaan 
zonder mede te beogen een ver
hoogde belastingopbrengst ten be
hoeve van ’s rijks schatkist. Dat fa- 
cef heeft terecht bijzondere belang
stelling gehad bij de algemene be
schouwingen van dit wetsontwerp. 
Naar het ons voorkomt heeft de 
Tweede Kamer scherp ingezien 
dat het hier ook ging om de grond
slagen van het komende beleid zo
als dat in de begroting 1969 op 
prinsjesdag 1968 aan de Kamer zal 
worden voorgelegd — met name 
het romende belastingbeleid en dat 
met betrekking tot de hoogte van 
de premies voor de sociale verze
keringen. Een voorproef van het 
komende begrotingsdebat 1969 
werd nu reeds gesmaakt.

Die algemene beschouwingen bij het 
wetso.ntwerp over de B.T W. waren In 
wezen politieke voorgerechten. Met na
me bij de replieken. Mede door de slag
vaardige interrupties van de A.R. frac- 
tie-voorzitter Biesheuvel en de heer 
Goudzwaard zijn er althans nu geen 
verkeerde beslissingen gevallen. Inte
gendeel, de weg die leidt tot -anvaard- 
bare besluiten is volledig open gehou
den. In Nedei’landse Gedachten van de 
vorige week heeft de heer Goudzwaard 
hier instructief de aandacht voor ge
vraagd.

Praktisch facet
Het î ndere facet van de nieuwe omzet
belasting is de vorige week grondig 
doorgesproken. Hierbij ging het om de 
vraag of en in hoeverre de wet ten be
hoeve van de eonsument, of ten behoeve 
van het bedrijfsleven behoorde te wor
den verbeterd.
Veel speelruimte was er niet. Definitieve 
mindere inkomsten boven rond 30 mil
joen gulden was de grens waarbinnen 
een aantal amendementen moest blijven. 
Mede gelet op de ervaring opgedaan bij
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de behandeling van de nieuwe wetten 
op de inkomsten- loon-,en vermogensbe
lasting ir. 1963 - heeft de Kamer de stem
ming aangehouden tot het laatste mo
ment van die amendementen die finan
ciële gevolgen hadden. Op deze wijze 
kon een evenwichtige keuze worden ge
daan.

Verbeterde wet
Naast amendementen met financiële 
consequenties was er een groot aantal 
dat betrekking had op de werkings
sfeer van de wet.
Een amendement Kieft (AR) werd aan
vaard waarbij aan de Kamer een recht 
van repressief toezicht werd toegekend 
als het zou gaan over de vraag welke 
aftrek van omzetbelasting niet aan de 
ondernemer zou worden toegekend. 
Waa -̂bij tevens dit niet-toestaan van 
aftrek van omzetbelasting aan nauwe
re banden werd gelegd.
Een amendement Portheine (VVD), dat 
de n.ogelijkheid opende te voorkomen 
dat bepaalde bedrijfstakken in de con
currentie verhouding tot. de vrijgestelde 
ondernemers zouden worden uitgescha
keld werd eveneens aanvaard. Ook het 
amendement van de heer Schuiten (CH) 
om bepaalde lichamen die prestaties 
voor ondernemers leveren in die situa
tie toch als ondernemer aan te merken.
Cumulatie — opeenhoping — van be
lastingdruk wordt dan voorkomen.
Een zeer belangrijk amendement van de 
herin Goudswaard (AR) en Berg (PvdA) 
om het conjuncturele instrumentarium 
te versterken werd helaas verworpen. 
De Kamer vond dit een blijvende in
breuk op het systeem van de wet.
Uit de ondertekening van de amende
menten bleek heel duidelijk dat er goed 
vooroverleg Is geweest. De A.R. fractie 
had praktisch alle (nu) aangenomen 
amendementen mecgetekend, waarbij 
kan worden opgemerkt dat In dat over
leg ook de P.v.d.A. mee betrokken Is 
geweest.
De praktijk leert dat zonder vooroverleg 
over amendementen de bewindslieden 
veelal aan het langste eind trekken. Met 
andere woorden: verdeeldheid In de Ka
mer ever dc amendementen brengt vaak 
mee dat maar een enkel amendement 
een meerderheid van stemmen krijgt. 
Alle amendementen van D’66 en van 
d( boerenpartij zijn verworpen. Die van 
D’66 omdat zij tegen alle redelijkheid 
in een extra, derde tarief wilde invoe
ren die de uitvoering van de wet in het 
bedrijfsleven bijzonder moeilijk zou 
hebben gemaakt. De financiële gevolgen 
— wetend dat er maar weinig beschik
bare ruimte was — beliepen de orde 
van grootte van 450 miljoen gulden, 
waarbij een nadere dekking van dit te
kort niet reëel werd aangewezen! Radi
caal is dat wel.
De boerenpartij ging in haar wensen 
nog verder: bijna 700 miljoen gulden 
zouden de inkomsten teruglopen bij aan- 
i-amt. van hun amendementen, waar de 
nadere dekking dan vandaan moest ko
men werd gewoon in het midden gelaten.

Vei’lichtingen
De Kamer heeft tenslotte de navolgende
„verlagingen van het tarief’ aanvaard
(van 12% naar 4%):
— sinaasappels en bananen (am. Schol- 

ten)
— muziekuitvoeringen etc. (am. Pelj- 

nenburg)
— componisten (am. Kielt)
— antiek (am, Scholten)
— gehoorapparaten (am. Kieft)
— invalidewagens (am. Scholten)
— zwem- er, badinrichtingen (am, Kieft/ 

Berg)
— kamperen (am, Kieft)
— logies (am. Portheine)
— personenvervoer met huurauto’s etc. 

(irn. Notenboom)

— t.b.v. het publiek; prijzen inclusief 
omzetbelasting (am. Scholten)

— naast dagbladen nu ook nieuwsbla
den onder het nultarief (am. Noten
boom)

Daarnaast is er een vrijstelling van re
gistratierecht gekomen voor de over
dracht van ouders aan kinderen van de 
onderneming.
Ter vergemakkelijking van de veilingen 
is bereikt dat er één klokprijs voor alle 
ondernemers zal zijn.
De dierenartsen vallen voortaan, als an
dere artsen onder de vrijstelling. Voorts 
zijn er een groot aantal toezeggingen 
gedaan die liggen op het terrein van de 
gunstige, aparte landbouwregeling en 
van de administratieve verplichtingen 
voor de middenstand en de kleinere on
dernemers.

G. A. Kieft

.. .  de weg naar de B.T.W. is gepla
veid met vele toezeggingen van soepel
heid in de uitvoeringen. Ik verwacht 
van de staatssecretaris dat hij deze 
royaal zal uitvoeren. In elk geval zul
len wij de ontwikkeling op de voet 
volgen.

Textiel
Ten behoeve van dc bedrijfstak textiel 
zorgde een amendement Goudzwaard/ 
Peijnenburg dat de textielbranehe reeds 
x̂ anaf 1-1-1969 lOOVo terugontvangt van 
de omzetbelasting in investeringsgoede- 
ren begrepen: een soelaas van rond 20 
miljoen gulden. Hiermee was de open
bare behandeling achter de rug.
De leden der Kamer bjj dit wetsontwerp 
betrokken konden hun werk — dat be
gon even voor de kerstdagen 1967 — per 
6 juni nu afsluiten.

V A N  L ^ Ê U W É N  B U IZ E N  
Z W U N D R E C H T

VRAGEN
VAN
KAMER
LEDEN
Mr. B. W. BIESHEUVEL (A.R.P.) heeft 
aan de minister van Financiën ge
vraagd:
1. Heeft de minister kennis geno
men van de rede, die de directeur van 
de rijksbegroting, de heer W. Drees jr„ 
heeft uitgesproken op de jubileumver- 
gadering van de Vereniging van Rijks 
Accountants en met name van de vol
gende zinnen, te vinden in o.a. „Trouw” 
en de „Nieuwe Rotterdamsche Cou
rant” van zaterdag 8 juni j.1.;
„Ook in de vertegenwoordigende licha
men vindt men overal personen die 
geld willen uitgeven. Om tot meer 
evenwicht te komen bij de beoordeling 
van de uitgaven is het nodig, dat niet- 
belanghebbenden aandacht aan deze 
kwestie besteden. Nu is het nog zo, 
dat bij voorbeeld de vaste commissies 
uit de beide Kamers vooral uit ver
tegenwoordigers van belanghebbenden 
bestaan. Pressiegroepen, zoals de vak
bonden, beheersen het veld.”
2. Wil de minister mededelen, welke 
Eerste en welke Tweede Kamerleden 
naar de inzichten van zijn ambtelijke 
medewerkers tot „vertegenwoordigers 
van belanghebbenden” moeten worden 
gerekend?
3. Deelt de minister de opvatting van 
de betreffende ambtenaar van het Mi
nisterie van Financiën, dat de vaste 
commissies van de Eerste en Tweede 
Kamer vooral worden bevolkt door 
vertegenwoordigers van belangheb
benden?
4. Indien de minister de mening van 
zijn ambtenaar niet onderschrijft, wil 
hij dan uiteenzetten hoe hij oordeelt 
over de samenstelling van de vaste 
commissies van de beide Kamers?
5. Wat vindt de minister voorts van 
de mening van dezelfde ambtenaar, 
dat pressiegroepen, zoals vakbonden, 
het veld beheersen?
6. Acht de minister het juist en pas
send, dat een ambtenaar van zijn mini
sterie leden van de Staten-CÏ-eneraal 
aanduidt als vertegenwoordigers van 
belanghebbenden?

Firma Jan de Mik
Hardinxvcld . Giessendam

AANNEMERS VAN
OEVERVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Telefoon 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam

Centraal Comité van A.R. Kiesverenigingen
Voor het partij-sekretariaat worden de volgende medewerksters gevraagd:

1. TELEFONiSTE-TYPISTE
(EEN GOEDE TELEFOONSTEM IS  VEREIST)

2. TYPISTE
3. VR. ADM. KRACHT

voor de ledenadministratie
4. JONOE iVIEDEWERKSTER

Bij voorkeur MULO of gelijkwaardige opleiding.

Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te groot kantoor, waar 
in goéde teamgeest wordt gewerkt.

Salaris nader overeen te komen, overeenkomstig leeftijd en functie.

Sollicitaties worden 'gaarne ingewacht op het sekretariaat, Dr. Kuyper- 
straat 3 te ’s-Gravenhage (eventueel telefoon 070 - 183960).
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NA TWAALF JAAR
BIJ HET AFSCHEID VAN 
DR. W. P. BERGHUIS
'T 'ijd en s  de buitengewone Depu- 
-*• tatenvergadering op zaterdag 

15 juni zal afscheid worden geno
men van dr. W. P. Berghuis als 
voorzitter van het Centraal Co
mité van de A.R Partij. Uiteraard 
gaan wij op dat afscheid volgende 
week in ons blad nader in, wan
neer een verslag wordt gegeven 
van deze Deputatenvergadering. 
Inmiddels willen wij nu enkele 
feiten memoreren betreffende de 
periode-Berghuis.

1956 -1 9 6 8
Het gaat dan om een tijdvak van ruim 
twaalf jaar. Dr. W. P. Berghuis werd 
als voorzitter gekozen op de Deputaten
vergadering van woensdag 25 april 
1956, op de dag van zijn 45e verjaardag. 
Dr. J. Schouten was als voorzitter van 
het Centraal Comité af getreden op de 
Deputatenvergadering van 22 juni 1955 
Tijdens die vergadering werden ook de 
reorganisatievoorstellen betreffende 
de partij-organisatie aanvaard. Gedu
rende de overgangsperiode trad de 
tweede voorzitter, mr. A. B. Roos jen, 
op als eerste voorzitter. Op de Deputa
tenvergadering van 25 april 1956 werden 
de vrij gekozen leden van het Centraal 
Comité volgens het nieuwe partijsta- 
tuut gekozen, waaronder de voorzit
ter. Tegenover dr. W. P. Berghuis stond 
als tweede kandidaat prof. dr. W. Rip.

Redevoeringen
De heer Berghuis heeft in de periode 
van zijn voorzitterschap met name rich
ting gegeven aan de anti-revolutionaire 
politiek door zijn redevoeringen, niet 
alleen op Deputatenvergaderingen, 
maar ook op de voorjaars- en najaars
vergaderingen van het Partij Convent. 
Deze redevoeringen zijn bijna steeds-in 
brochurevorm uitgegeven. Uitzonderin
gen zijn de korte openingstoespraken 
op enkele besloten vergaderingen van 
het Partij Convent en zijn eerste ope
ningsrede voor het Partij Convent van 
27 oktober 1956. Drieëntwintig uitge
werkte toespraken verschenen in druk; 
vijf Depütatenredevoeringen en acht
tien openingsredevoeringen voor het 
Partij Convent.
Wij geven hiervan nu een overzicht;

Titel brochure Partij
Convent

De Anti-Revolutionaire Party 
in de huidige situatie.
(twee redevoeringen resp.
15 bJz. en 13 blz. in één
brochure) ............................  27- 4-1957

26-10-1957
Bouwen op het fundament
(17 blz.) ............................ 19- 4-1958
Geestesmerk der Reforma
tie (25 blz.) ........................  25-10-1958
Na veertien jaar (24 blz.) 19- 6-1959 
Vraagstukken van nu en
morgen (22 blz.) .............  31-10-1959
Om recht en vrijheid (16
blz.) ...................................  13- 5-1960
Kruispunt der Historie
(20 blz.) .............  ...........  12-11-1960
In hart en nieren (15 blz.) 28-10-1961 
In de stroomversnelling 
van deze tijd (8 blz.) . . . .  28- 4-1962
Geen afbraak maar groei
(12 blz.) ............................  13-10-1962
Met trouw en vertrouwen
(15 blz.) ............................ 23- 5-1964
De vreugde van de poli
tiek (14 blz.) ....................  31-10-1964
Koers en eenheid (19 blz.) 22- 5-1965 
De spanning van de poli
tiek (16 blz.) .....................  30-10-1965
Blijvend houvast (12 blz.) 14- 5-1966 
De toekomst in (16 blz.) 15-10-1966 
Vanuit de radicaliteit van 
het Evangelie (18 blz.) 21-10-1967

Depütatenredevoeringen
Titel brochure Deputaten

vergadering
Christelijke politiek (12
blz.) ...................................  24- 1-1959
Rondom het nieuwe pro
gram (19 blz.) ................. 10- 6-1961
Strijdvaardig (23 blz.) 23- 3-1963 
Taak en perspectief (17
blz.) ................. ............... 12- 2-1966
Een andere weg (22 blz.) 14- 1-1967

Binnen- en buitenland
In zijn redevoeringen heeft de heer 
Berghuis niet alleen steeds brede aan
dacht geschonken aan de diverse pro
blemen van de binnenlandse politiek 
en aan de partij-politieke verhoudin
gen in ons land, maar ook aan de bui
tenlandse politek en aan de taak van 

, christelijke politiek buiten onze gren
zen. De heer Berghuis heeft voortdu
rend bijzonder veel aandacht gewijd 
aan problemen op het buitenlandse ter
rein.

Tijdens de periode van zijn voorzitter
schap heeft hij steeds zitting gehad 
in het bestuur van de door de A.R.P., 
C.H.U. en K.V.P. gevormde Nederland
se Equipe van de Eiuopese Unie van 
Christen-Democraten (E.U.C.D.). Ge
durende enige jaren was hij tevens 
vice-president van de Internationale 
Unie van Christen-Democraten. Op 
tal van buitenlandse (bestuurs) verga
deringen en congressen heeft hij (me
de) onze partij vertegenwoordigd.'

Ook in de Eerste Kamer der Staten- 
Generaal, waarvan de heer Berghuis 
sedert 1959 lid is, heeft de buitenland
se politiek mede zijn aandacht. In 1960 
volgde hij prof. mr. A. Anema op als 
voorzitter van de A.R. Eerste Kamer
fractie.

Werk- en denkkracht
Het is onnodig te zeggen, dat het voor
zitterschap van een politieke partij 
veel tijd verg, als men alleen maar

denkt aan het presideren in een pe
riode van twaalf jaar van vijf Deputa- 
tenvergaderingen, tweeëntwintig ver
gaderingen van het Partij Convent, zo’n 
zeventig vergaderingen van het Cen
traal Comité en ongeveer honderdtach- 
tig moderamenvergaderingen. En ook 
behoeft men alleen maar te denken aan 
alles wat speelt in tijden van verkie
zingscampagnes.

Het politieke leven is veeleisend, vraagt 
veel werkkracht en denkkracht. Dat 
kun je alleen maar opbrengen als je 
als voorzitter van de A.R.P. „in hart en 
nieren” anti-revolutionair bent en wilt 
„bouwen op het fundament”, om bezig 
te zijn aan de „vraagstukken van nu 
en morgen” en dat met „trouw en 
vertrouwen”, „in de stroomversnelling 
van deze tijd”, terwijl je in „de span
ning van de politiek” ook „de vreugde 
van de politiek” beseft om op het 
„kruispunt der historie” met „christe
lijke politiek” „de toekomst in” te gaan 
met een „taak en perspectief” „vanuit 
de radicaliteit van het Evangelie”.

* C u ltuur
technisch

De cultuurtechnische dienst — in rui
me zin genomen — heeft van haar W'erk 
over 1967 een uitnemend verslag ge
schreven. Daarom uitnemend mndat in 
cijfei-s en aan informatie heel duidelijk 
is geworden dat ruilverkavelingen en 
andere cultuur-technische projecten, 
instrumenten zijn mu te komen tot de 
opbouw van een veelzijdig gestructu
reerd platteland.
Dat betekent in de eerste plaats dat 
verantwoorde voorzieningen worden 
getroffen ten behoeve van de landbouw. 
Maar óók dat deze projecten erop ge
richt zijn het mogelijk te maken voor
zieningen te treffen op het terrein van 
het verkeer, de landschapsverzorging, 
de recreatie naast een verantwoorde 
injectie tot een gezonde ontwikkeling 
van de bewoners van het platteland, 
waarbij niet mag worden vergeten dat 
dit werk van gi’ote betekenis is voor 
het werkgelegenheidsbeleid.
Wy zyn van oordeel dat de begrotings-

gelden hieraan besteed voor ons land, 
van grote waarde zijn. Dit oordeel is 
versterkt na bestudering van het lees
bare, soms boeiende jaarverslag 1967. 
Waarbij wij er nog op willen wyzen 
dat het EEG-fonds voor de landbouw 
ten behoeve van de Nederlandse pro
jecten in 1966 een bedrag van bqna 
12 miljoen gulden ter beschikking heeft 
gesteld.

*  -k * Blijvend opletten

De nieuwe omzetbelasting is door de 
Tweede Kamer geaccepteerd. Terecht; 
Nederland als lid van de EEG mocht 
zich niet onttrekken aan de plichten 
die de Euromarkt oplegt. Daarom is het 
wat onbegrijpelijk dat de P.v.d.A. die 
vanaf het begin van de EEG zich daar
voor van harte heeft ingezet, het „te
gen” heeft laten horen. Wy gaan niet 
zó ver nu te veronderstellen dat de 
P.v.d.A. op de nationalistische toer is 
overgegaan. Maar wij betreuren dat 
wel — dit tegenstemmen zekér —. Wij 
brengen begrip op voor hun bezwaren 
tegen deze wet. De nieuwe belasting

brengt, naar aller schatting, een ver
zwaring van lasten met zich mee. Met 
name voor het huishoudbudget van de 
sociaal zwakken.
Maar hier staat heel duidelijk tegen
over dat de Tweede Kamer van het 
kabinet in beginsel reële compensaties 
heeft afgedwongen. Met daarnaast een 
groot aantal toezeggingen om in de uit- 
voermgssector grote soepelheid te be
trachten.

Niemand kan echter voorspellen welke 
gevolgen de nieuwe omzetbelasting 
precies heeft voor het prijspeil in 1969. 
En daarom was het tegenstemmen van 
de P.v.d.A. en D’66 naar onze mening 
voorbarig, niet terecht, mede gezien 
tegen de achtergrond van het belang 
van de Euromarkt.

De voorstemmers zijn uiteraard met 
het bereikte voorlopige resultaat niet 
klaar. Met name op deze voorstemmers 
ligt de verantwoordelijke taak nauw
keurig en indringend na te gaan in 
hoeverre de compensaties voldoende 
zyn om de nadelige gevolgen voor de 
kosten van levensonderhoud èn de 
consequenties voor een aantal niet-

sterke bedrijfstakken inderdaad op te 
vangen.

Zo nodig zal er méér van het kabinet 
moeten worden gevraagd.

Tevredenheid nu zou een tekort bete
kenen aan verantwoordeiykheid.

Parlem entair
dirigism e

De VVD, die meent — overigens nooit 
aangetoond — dat tekort komt aan 
radio en t.v. uitzendmogelijkheden, 
heeft een nieuw plan op tafel gelegd. 
Verleen aan de Tweede en Eerste Ka
mer een zendmachtiging om zelf radio 
en t.v. uitzendingen te verzorgen, 
wy zyn van oordeel dat dit een onwyze 
zaak is. De bestaande vrye voorlichting 
over ’t parlementaire werk moet niet 
vervangen worden door een parlemen
tair orgaan. Dat ruikt naar dirigisme.
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ZOETERMEER
IN
EEN
STROOMVERSNELLING
DOOR E. J. MATHIES

» EZE ZOMER begint in Zoeter- 
meer de bouw van drie woon

torens die elk twintig woonlagen 
tellen. Zij zullen in de nieuwe wijk 
Palenstein verrijzen, waar thans 
reeds flatgebouwen van tien etages 
staan. Het silhouet van dit dorp 
verandert snel; wie langs rijksweg 
12 of met de trein (Utrecht-Den 
Haag) Zoetermeer nadert consta
teert dat de hoge woongebouwen 
de kerktorens naar de achtergrond 
verdringen.

Dit zijn enkele „nuchtere feiten” 
die tekenend zijn voor de stroom

versnelling waarin Zoetermeer ge
raakt is, een stroomversnelling die 
ook de sociale infrastructuur en de 
verhoudingen in de gemeente in 
sterke mate raakt. Vorig jaar april 
is de „invasie” van nieuwe inwo
ners begonnen, een jaar nadat de 
toenmalige minister Bogaers de 
eerste paal voor „Groot Zoeter
meer” geslagen had. Sinds voorjaar 
1967 is het aantal inwoners (toen 
ruim 11.000) met ruim tweeduizend 
toegenomen. Op het ogenblik zijn 
meer dan vijftienhonderd wonin
gen in aanbouw. En deze bouw-op-

Het oude Zoetermeer

Nieuwe winkels

grote-schaal zal vele jaren voort
duren, tot Zoetermeer rond 1985 
honderdduizend inwoners zal tel
len.
Men kan zich indenken dat vele autoch
tone inwoners van Zoetermeer zich af
gevraagd hebben waarom hun dorp de
ze ontwikkeling moet „ondergaan” . 
Lange tijd heeft Zoetermeer immers be
hoord tot de landelijke dorpen in het 
groene hart van deze dichtbevolkte pro
vincie; voornaamste bestaansbronnen 
waren de landbouw en de handel (met 
name in zuivelartikelen met enkele vrij 
belangrijke industrieën (ook al in de 
voèdings- en genotmiddelensector): Nu- 
tricia en Brinker’s Margarinefabrieken.

De irritatie bij een deel van de bevol
king over de grootse plannen was zeker 
niet onbegrijpelijk.
De aanleiding tot de groei was dat de 
Haagse agglomeratie in ernstige ruim
tenood geraakt was; het grondgebied 
van dr gemeente ’s-Gravenhage liet aan 
het eind van de vijftiger jaren nog wei
nig bebouwing toe en datzelfde gold 
voor Voorburg. Rijswijk kon nog enige 
tijd bouwen, evenals Leidschendam; 
Wassenaar wilde men graag zijn karak
ter van villadorp laten behouden om 
althans aan de kust enig recreatiegebied 
te bewaren.
Wilsveen
In de tweede helft van de vijftiger jaren

A A N B E V O L E N  ADRE SSE N Z O E T E R M E E R
Fa. W. J. Veldhuizen 

en Zoon 
BOUWBEDRIJF

Zoeterm eer
Telefoon 01790 - 3142 en 3003

UW ADRES VOOR:
Staalconstructies 

Walswerk 
Draadsnijwerk 

Ankers voor de Bouw

CORN. VAN DRIEL C.V.
Den Hoorn 29 - Tel. 3071 - Zoetermeer

Wajang
een goud-eerlijke 
plantenmargarine

De goiid-<ol!e vei pakking 
beschermt de versheid 
van liv; Wajang

BOERENLEENBANK
Zoetermeer

de bank voor iedereen
JULIANALAAN 13 

Telefoon 3370 - Giro 580870

RENTE TO T 6 %

Voor een radicale aanpak van al uw

loodgietersw erk
gasaansluitingen
enz.

Fa. C. Rademaker
DORPSSTRAAT 136 - TELEFOON 3397 
ZOETERMEER

U W  w o N m

Gaarne 
der fabi

ROOS' wan
Dorpsst

voor

t e l

Zonder te
kosten de i

LETTERPRE;
.90 “/o tijdbe 
Probeer he

KANTOORE
d o r p s s t ;
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HET
EIGEN
WONINGBEZIT

Steeds meer nieuwe huizen

werd de idee gelanceerd om een satel
lietstad te bouwen in het landelijke 
Wilsveen (gem. Leidschendam); deze 
stad zou honderdduizend inwoners moe
ten tellen en daarmee de sterke bevol
kingsgroei in het agglomeraat moeten 
opvangen. De stad Wilsveen zou ge
bouwd moeten worden door een district 
Den Haag (Den Haag, Voorburg, Rijs
wijk, Wassenaar, Leidschendam, Zoeter- 
meer en Nootdorp).
Deize idee is hevig in discussie geweest, 
talrijke instanties hebben er bemoeienis 
mee gehad, maar zowel de voorstellen 
inzake het districtsbestuur (te vergelij
ken met de Rijnmondraad) als die be
treffende de stad Wilsveen bleken niet 
haalbaar.
Er móest echter wat gebeuren om het 
probleem van de ruimtenood in het ag
glomeraat op te lossen. In 1962 werd 
voor een sterke uitbreiding van Zoeter- 
meer gekozen. De Zoetermeerse bestuur
ders hadden het aanbod zélf gedaan 
omdat men wel inzag dat vorming van 
een stad Wilsveen, deels op het weste
lijke grondgebied van Zoetermeer, het 
dorp Zoetermeer een geweldige slag zou 
toebrengen; het zou het lot van een 
Sloterdijk of een Kralingseveer tege
moet gaan.
Nog even werd geaarzeld over het ge
wenste aantal inwoners van Groot-Zoe- 
termeer; aanvankelijk dacht men aan 
veertigduizend, het werden er echter 
honderdduizend met een uitloopmoge
lijkheid tot honderdtwintigduizend.
Structuurplan
In januari 1965 werd het Structuurplan 
van Zoetermeer gepubliceerd. Het was

opgesteld door een stedebouwkundige 
werkgroep, in opdracht van het gemeen
tebestuur. Voorwaarde was geweest dat 
dc kern van het oude Zoetermeer haar 
functie zou moeten behouden. Een van 
de meest vooraanstaande leden van de 
stedebouwkundige werkgroep was de 
huidige minister van volkshuisvesting 
en ruimtelijke ordening ir. W. F. Schut. 
Wij zullen in het kader van dit artikel 
niet ver ingaan op de inhoud van het 
Structuurplan, dat door de gemeente
raad inmiddels vastgesteld is. Alleen dit: 
het plan voorziet in een stadsontwikke
ling rond de dorpskern, maar dan uit
sluitend ten noorden van de spoorlijn 
Den Haag-Xftrecht. Rond die kern ko
men in waaiervorrn drie grote woon
wijken te liggen, die gescheiden, resp. 
verbonden worden door stedelijke pnt- 
sluitingswegen, die alleen vrije kruisin
gen hebben. Deze wegen geven snelle 
verbindingen met Den Haag, Rotter
dam, Delft en Leiden.
Zoetermeer heeft in zekere zin voor een 
toekomstige stad een ideale ligging, als 
middelpunt van de ring van (grote) ste
den in dit deel van Zuid-Holland; de 
afstand tot genoemde steden, evenals 
die tot Alphen en Gouda is maximaal 
achttien kilometer.
Inmiddels heeft de uitbreiding een aan
vang genomen en zijn reeds enkele dui
zenden mensen „binnengekomen” . Hoe 
heeft Zoetermeer dit opgevangen?

Reactie bevolking
Hei meest opvallend is dat de uitbrei
dingsplannen een geweldige reactie heb-
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NG GEZELLIG INRICHTEN?
ne gaan wij met u naar de toonkamers 
ibrieken.

irenhuis - woninginrichting
sstraat 156 - Telefoon 3103 - Zoetermeer

' een sfeervol 
interieur
in Uloov
zoetermeer

elefoon 0179 0 -3 1 6 7

«  tekenen, zonder moeite en met geringe 
e mooiste resultaten met

ES letters - cijfers - symbolen
besparing.
het zelf en haal eens een vel bij

IBOEKHANDEL I. J . ROOS
ITRAAT 165 - ZOETERMEER

TRANSPORTBEDRIJF
VERHUUR VAN DRAGLINES, BULLDOZERS  

AANNEMING VAN GRONDW ERKEN  
LEVERING VAN :

ZAND
GRIND
GROND
PUIN
TUINAARDE 
GRASZODEN 
FLAGSTONES 
TEGELS 
DUINZAND 
voor zandbakken 
METSEL- en 
BETONSPECIE

ROTSBLOKKEN
KLINKERKEIEN
STENEN
RIETMATTEN
POTGROND
(in plastic zak)
TUINTURF
(in plastic zak)
TURFMOLM
(in plastic zak)
COMPOST
(in plastic zak) 
gedroogde 
KOEMEST 
TUINSIERVAZEN

POST EN HUURMAN
Stationsstraat 223 - Zoetermeer - Tel. 01790-3107

Makelaardij Hopman N.V., een 
naam die in het snel uitbrei

dende Zoetermeer een bekende 
klank heeft. Waar gebouwd wordt 
zijn makelaars. Hopman N.V. is in 
Zoetermeer dan ook beslist op zijn 
plaats.

September 1968 is het tien jaar 
geleden dat de heer T. Hopman 
zich liet inschrijven als makelaar 
hij de Kamer van Koophandel in 
Gouda. Van een klein makelaars
kantoor groeide de zaak van 
Hopman uit tot een van de groot
ste makelaarskantoren in Neder-

dragen moet gaan betalen, de reden 
waarom de minder kapitaalkrachtige 
burger vooralsnog meestal van een 
eigen huis afziet.
Het plan omvat vier typen huizen met 
respectievelijk vijf, zeven, acht en 
tien slaapplaatsen, in één en twee ver
diepingen. De duurste woning in de 
serie is een huis van tien slaapplaat
sen waarvoor men in een eerste klas
gemeente maar 43.000 gulden hoeft te 
betalen. Dat houdt in een aanbetaling 
van 4.450 gulden en een maandelijkse 
aflossing die ligt tussen de 100 en 150 
gulden, met c.v.
In verschillende plaatsen wordt dit
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land. De zaak bestr^kt een groot 
deel van de provincie Zuid-Holland 
en ook buiten Zuid-Holland zijn er 
belangen. Er is ook een bijkantoor 
in Oegstgeest. Maar door de ligging 
blijft Zoetermeer het centrum van 
de activiteiten. Dat blijkt wel uit 
de bouw van een groot nieuw kan
toor aan de Oranjelaan, dat bij het 
tienjarig bestaan in september 
wordt geopend.

Wie wat met huizen te maken heeft in 
Zuid-Holland stuit allicht wel op de 
naam Hopman. Maar de naam Hopman 
is de laatste tijd meer in het nieuws 
geweest.
Dit voorjaar is de zaak begonnen met 
een poging een eigen huis binnen het 
bereik van hen met een inkomen rond 
de welstandsgrens te brengen. In fe
bruari lanceerde de heer T. Hopman 
zijn z.g. meer-ruimtewoning. De Rot
terdamse architect 'B. Tol ontwierp een 
woning waarop aanzienlijk kon worden 
bespaard wat de grond-zowel als de 
bouwkosten aangaat.
Het huis heeft nariielijk door het inge
nieuze ontwerp maar tweederde nodig 
van de grond die voor een gewone wo
ning gebruikelijk is. Dat betekent la
gere grondkosten maar ook uiteraard 
goedkopere funderingskosten. Daar 
komt nog bij dat de bebouwingsdicht- 
heid kan worden opgevoerd.
De meer-ruimtewoning die Hopman 
N.V. gaat bouwen betekent, dat de ge
wone man een eigen huis kan kopen 
zonder dat hij daarvoor zeer hoge be-

type huis op het ogenblik al gebouwd. 
Terwijl in andere plaatsen de voorbe
reidingen in een vrergevorderd sta
dium zijn.
Niet alleen door de meer-ruimte wo
ning kwam de naam Hopman de laat
ste tijd in het nieuws. Makelaar Hop
man en het tweezijdig makelaarstarief 
zijn twee begrippen die niet bij elkaar 
passen. Het overgrote deel van de ma
kelaars berekent courtage aan zowel 
de opdrachtgever als de koper. Men 
gaat er namelijk vanuit dat de make
laar bemiddelt tussen beide partijen, 
dus recht heeft op betaling door koper 
en opdrachtgever.
De heer Hopman is het met deze opvat
ting niet eens. Hij vindt dat hij alleen 
met de opdrachtgever heeft te maken I 
en dat die opdrachtgever dus betaling • 
verschuldigd is. De koper wordt uiter- ■ 
aard correct behandeld, maar dat is . 
een normale zaak, daar hoeft die koper 
niet voor te betalen. Het tweezijdig ta- : 
rief is volgens de heer Hopman in strijd 
met de belangen van het publiek. Ook 
de consumentenbond denkt er wat dat 
betreft zo over. Bovendien vindt make
laar Hopman dat berekening van een 
tweezijdig tarief de naam en de ver- 
trouwen.=positie van de makelaar 
schaadt .
Argumenten dus voor deze makelaar 
om een eenzijdig tarief te berekenen. 
Hij doet dat nu al tien jaar en met 
succes, dat blijkt wel uit de groei van 
zijn bedrijf.
Hopman, Zoetermeer, een naam die 
goed bekend is en die de eigenaar van 
die naam graag goed bekend wil houden.
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ben veroorzaakt, ten góede, wel te ver
staan. Niet alleen de overheid maar ook 
het particuliere initiatief is zich met 
man en macht gaan bezinnen op zijn 
opdracht.
De gemeenteraad van Zoetermeer is een 
college dat zijn gigantische taak in deze 
situatie wel aan kan. De raad is nog 
klein en dat maakt het lidmaatschap bij
zonder zwaar, hetgeen echter „gecom
penseerd” wordt door de boeiende aard 
van het raadslidmaatschap in deze ge
meente. De gemeenteraad telt vijftien 
leden: 3 kvp, 2 ar, 2 chu, 2 pvda, 2 vvd, 
2 sgp en 2 „vrij zoetermeer” . Nogal 
versnippering dus, overigens geen ty
pisch Zoetermeerse eigenschap.

Samenwerking
Interessant is echter dat de fracties van 
de kvp, de arp en de chu vorig jaar be
sloten hebben om een samenwerkings
verband te vormen; de fractievergade
ringen zijn gemeenschappelijk en meer 
en meer treedt één lid in de raadsverga
deringen namens de drie fracties op. Dit 
bleef niet zonder gevolgen voor de drie 
kicsverenigingen/partij-afdelingen; 
sinds enige tfjd vergaderen ook de drie 
besturen van tyd tot tijd samen en in 
het najaar wordt een gemeenschappe
lijke ledenvergadering gehouden. Dat 
zégt wat in het Zoetermeerse, waar de 
gescheidenheid vaak hoogtjj vierde.
Het ambtenarenapparaat is gebracht op 
het niveau van een gemeente van 24- 
30.00C inwoners en op dat peil worden 
ook de vier wethouders gehonoreerd. 
Burgemeester is de heer H. G. I. baron 
van Tuyll van Serooskerken die en
thousiast en deskundig leiding geeft ten 
gemeentehuize.
De burgerij, ook de autochtone, neemt 
aar deze ontwikkeling bewust deel; de 
verenigingen passen zich aan, de dui
zenden nieuw-ingekomenen voelen zich 
■ jor een zeer groot deel vrij snel thuis.

Kerken
Bijzonder fascinerend is ook de ontwik
keling in kerkelijk Zoetermeer. Tot 1965 
heerste hier nog een volstrekte geschei
denheid; zelfs binnen de Hervormde Ge
meente was die gescheidenheid („Gere

formeerde Bonders" en „anderen”) heel 
duidelijk waarneembaar.
Na de publikatie van het gemeentelijk 
Structuurplan werd dit snel anders. In 
de Hervormde Gemeente ging men eens
gezind aan het werk voor de opstelling 
van een eigen structuurplan en het
zelfde gold voor de Gereformeerde Kerk 
en de Rooms-Katholieke parochie. Ver
tegenwoordigers van de kerken werden 
ook regelmatig ten gemeentehuize uitge
nodigd voor een bespreking met B. en 
W. en hun adyiseurs. Aanvankelijk wer
den in deze besprekingen slechts de 
kerkbouw (grondreservering) zaken be
handeld maar langzamerhand kwamen 
meer onderwerpen ter sprake.

Initiatieven
Thans, drie jaar later is er een actieve 
interkerkelijke kerkopbouwcommissie in 
Zoetermeer. In deze kring werd het 
initiatief genomen tot oprichting van 
een stichting voor sociaal-cultureel 
(jeugd)werk, waarbij zich later ook de 
niet-kerkelijken aansloten; gemeen
schappelijk heten de kerken de nieuwe 
inwoners welkom, binnenkort komt er 
een algemene stichting voor maatschap
pelijk werk (ook een initiatief van de 
kerken) en gemeenschappelijk zal een 
verpleeghuis gebouwd worden.
Ook het bejaardenwerk (stichting van 
een dienstencentrum o.a.) wordt ge
meenschappelijk ter hand genomen en 
ten slotte zullen de kerken er niet meer 
afzonderlijk evangeliseren, maar zal dit 
gezamenlijk (RK, Hervormd, Gerefor
meerd) geschieden. De nieuwste ont
wikkeling is dat de drie genoemde ker
ken waarschijnlijk in de meest weste
lijke wijk van Zoetermeer (die volgend 
jaar in aanbouw komt en 25.000 inwo
ners zal tellen) één kerkgebouw zullen 
stichten.
Men ziet, dat ook op dit gebied van een 
sterke stroomversnelling gesproken kan 
worden.

Hoogbouw
Zoetermeer zal een coihpacte stad wor
den; tussen déze gemeente en Voorburg' 
Leidschendam zal nog een brede groen
strook liggen, De compactheid houdt in 
dat er nogal wat hoogbouw zal zijn 
(waarschijnlijk 70 pet. 'hoogbouw en 30 
pet. laagbouw). Veel ruimte is gereser
veerd voor recreatie en dezer dagen is 
de aanleg van het eerste, grote recrea
tiegebied van start gegaan. Van de zij
de der regering wordt veel medewerking 
ondervonden, ook voor de recreatie- 
projecten. Zo kan Zoetermeer een hy
permoderne stad worden, waar het goed 
leven is.

Met Den Haag bestaan goede en inten
sieve contacten; onlangs is een gemeen
schappelijke regeling tot stand gekomen 
voor de oprichting van het industrie- 
schap Zoeterhage, waar vooral Haagse 
bedrijven die fn Den Haag zélf geen 
ruimte genoeg hebben, een plaats zul
len vinden. En verder kon — eindelijk 
— een agglomeratie-overlegorgaan tot 
stand gebracht worden, waarvan zeven 
gemeenten van de Haagse agglomeratie 
deel uitmaken.
Een zorg is nog het wegennet, dat tij
dig tot stand moet zijn gekomen; nu 
reeds is er sprake (tijdens de spitsuren) 
van forse opstoppingen op rijksweg 12, 
gedeelte Voorburg-Zoetermeer. Gehoopt 
wordt dat minister Bakker aan de plan
nen voor verdere ontsluiting van deze 
nieuwe stad veel aandacht zal schen
ken.
Alles tezamen kan men spreken van 
een gigantische en snelle ontwikkeling 
van' deze plaats, die binnen afzienbare 
tijd een van de modernste steden van de 
randstad wil worden. Van het gemeen
tebestuur en de inwoners wordt veel 
gevergd; zij werken keihard aan de op
bouw, die niet altijd gemakkelijk is, 
maar uitermate fascineert.
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DE ARME RECHT 
VERSCHAFFEN
® Vervolg van pag. 1
En de eenzame, met een handgebaar 
dankende figuur \ran Edward Kennedy 
op het achterbalkon was als een belofte. 
Eén keer hield de droeve stoet halt in 
de straten . an Washington, tussen links 
de Stad der Verrijzenis, het tentenkamp 
der armen van Martin Luther King, en 
rechts het monument van Abraham 
Lincoln, de afschaffer van de slavernij, 
ook gevallen door moordenaarshand. De 
man, die voor 'hen de belofte van een 
tweede Lincoln in zich scheen te dragen, 
werd hun ontnomen, vóór hij hun was 
gegeven. Nog maar enkele weken gele
den trof de moordenaarskogel hun re
ligieuze leider. Nu had de blinde haat 
ook het leven van hun politieke ver
trouwensman opgeëist.
Het kan niet beter gezegd worden dan 
met die prachtige zin, waarmee Henk 
Neuman bij het verlaten van de be
graafplaats zijn televisiecommentaar 
besloot: „Zo is met Bobby Kennedy 
een stukje hoop op vernieuwing van de 
Amerikaanse maatschappij hegraven”.

heeft ook veel reden tot hoop en tot 
vertrouwen in de krachten, die in dit 
grote volk' schuilen.
Om die idealen van Robert ICennedy 
na te volgen behoeven wij niet naar 
Amerika. We hebben er in eigen tand 
volop de kansen voor. Kansen op een 
andere schaal, anders gekleurd, maar 
wezenlijk dezelfde. Als we de ogen 'er • 
maar voor open hebben.
17r is een plaats, waar Robert Kennedy 
^  niet vervangbaar is, en daaraan 
willen w'ij in het bijzonder denken. Dat 
is de plaats aan de zijde van zijn vrouw 
en temidden van zijn grote schare kin
deren, waarvan er één nog ongeboren is. 
Altijd, als hij op. tournee in de menigte 
was, was zij naast hem. Hij wist, welke 
risico’s hij liep. Maar hij wist, zich ge
roepen. 3n zijn vrouw stond altijd naast 
hem.
Hij wist ook Wie hem geroepen had. 
Daarom had het zo’n diepe zin, toen 
aartsbisschop Cooke bij de baar de 
woorden sprak: „God has called him 
onee again, God has cailed him home” : 
God heeft hem nog één keer geroepen. 
Hij heeft hem naar huis geroepen. Edward Kennedy met de weduwe van zijn broer Robert.

LEZERS SCHRIJVEN ONS..

Robert Kenneay met de weduwe van 
zijn broer John.

Terugdenkend aan de dood van presi
dent John Kennedy is voor ons allen 
onvergetelijk het beeld van Robert 
Kennedy, hand in hand met de weduwe 
van zijn broer. Zijn gelaat, zijn houding 
drukte het stomme verdriet van een ge
heel volk en van miljoenen daarbuiten 
uit. Dat had hem getekend.
Zo hebben wij nu de jongste der Kenne- 
dy’s, Edward, hand in hand zien staan 
met de weduw'e van zijn broer Robert. 
En ook van hem kan gezegd worden, dat 
zijn gelaat, zijn houding, het stomme 
verdriet van een geheel volk en van 
miljoenen daarbuiten uitdrukte.
„Tj'en stukje hoop is begraven”. Een 

stukje, niet alle hoop. Want de 
vernieuwing van de samenleving hangt 
niet al van één mens, ook niet als die 
mens Kennedy heet. Het ging, naar mijn 
vaste overtuiging, Kennedy niet om 
zichzelf, maar om zijn politieke idealen. 
Robert Kennedy is er niet meer, maar 
zijn idealen behoeven niet met hem be
graven te worden. Wie zijn nagedachte
nis wil eren, doe dat niet door hem post- 
huum met woorden te prijzen, maar 
door zich voor de verwerkelijking van 
zijn idealen,in te zetten. Zoals zijn broer 
ons. dat vanaf het altaar van de St. Pa- 
trick kerk in New York heeft voorge- 
houden.
En dan is er geen, enkele reden daarbij 
uitsluitend of speciaal naar Amerika te 
kijken. Er is trouwens ook een ander 
Amerika. Wat daar nog aan onrecht
vaardigheid in de samenleving te zien 
is, kan soms tot bitterheid verleiden. 
Maar wie ziet, welk een enorme voor
uitgang in tien jaar tijds gemaakt is,

fNCLUSfEF DENKEN
TJoe gaarne ik ook zou willen, het is 

mij onmogelijk uw kanttekeningen 
bij mijn bijdrage in Nederlandse Ge  ̂
dachten van 20 april 1968 in dank te 
aanvaarden. Het verdriet mij boven- 

, dien dat de redactie als geheel akkoord 
is gegaan met de kanttekeningen van 
haar voorzitter.
Ik heb eerst overwogen af te zien 
van een reactie; zo belangrijk was 
het nu ook weer niet en bovendien 
schijnt het nogal gewaagd met de heer 
Algra te discussiëren, maar bij nader 
inzien heb ik mede naar aanleiding van 
ontvangen reacties besloten toch te ant
woorden. Discussie zal een orgaan als 
Nederlandse Gedachten geen kwaad 
doen, ook niet tijdens een abonneewerf- 
actie, en mogelijk is het van belang ge
wekte misverstanden op te heffen. De 
kanttekeningen zijn mijns inziens na
melijk volkomen irrelevant of minder 
fraai gezegd „slaan als een tang op een 
varken”. Ik had namelijk een -aantal 
verschijnselen genoemd, die wijzen op 
een te sterke vereenzelviging met de 
„ingroup” (de eigen groep), en/of ver
werping van de „outgroup” (de andere 
groep) en geconstateerd, dat deze bij 
een bepaalde categorie Nederlanders 
dikwijls met elkaar samengaan. De ge
signaleerde verschijnselen waren:
a. anti-papisme („ingroup” : de protes
tanten) ;
b. vèrzet tegen de oecumene („ingroup” ;
de eigen kerk of de eigen godsdienstige 
gezindte): opgemerkt zij nog dat bij
voorbeeld bij het verzet tegen de We- —'
reldraad van Kerken naast het „in- g
group” -gevoel uiteraard ook godsdien- M
stige ar^menten een rol kunnen spe- p
len; m
c. een krachtig nationalisme („out- P
group” : andere natie of de supranatio- H
naliteit, zowel op wereld- als op Eu- p  
ropees niveau, waarbij o.a. gedacht kan p 
worden aan de sterke afwijzing van de g  
Europese integratie door het G.P.V.); g
d. pro-apartheid-houding (hier kan een g
rol spelen solidariteit met een drietal g  
„ingroups”, namelijk: g
1. het blanke ras, p
2. mensen van Dietse herkomst (taal- g
en ethnische verwantschap), g
3. de gereformeerde gezindte, daar het g
immers in Zuid-Afrika de calvinisten p
zijn die daar de dienst uitmaken; g
e. ongenuanceerd anti-communisme p
(„ingroup” : het kapitalistische of demo- g
cratische Westen); g

f. tegenstand tegen b f onverschilligheid 
ten aanzien van ontwikkelingshulp („in
group” : het rijke Westen).
U noemt in uw kanttekeningen ook een 
aantal pro’s en contra’s enAyilt daar
mee aantonen, dat dé lijst willekéurig is 
en dat men al gauw in het absurde be
land. Ik had verschijnselen als racisme, 
anti-semitisme of zionisme verwacht, 
maar. u komt met vreemde contra’s als 
bijvoorbeeld het tegenstander zijn van 
de mammoetwet, die in het geheel niets 
te maken hebben met de „outgroup”- 
verwerping. Hiermee wordt blijk gege
ven dat mijn introductie bij de essentie 
van „Inclusief Denken” niet is begre
pen. Het zou u als redactie dan ook sie
ren deze kanttekening te herroepen.

Hetzelfde verzoek richt ik tot u met be
trekking tot uw tweede kanttekening, 
waarin u op grond van de grote zen- 
dingsactiviteit der Nederduitse Gerefor- 
feerde kerk stelling meent te moeten 
nemen tegen een verkeerde voorstel
ling als zou  ̂ men in Zuid-Afrika de 
Bantoes etc. als minder dan mensen be
schouwen. Ook hier zou ik willen ant
woorden, dat de door u gelegde relatie 
met de grote zendingsactiviteit der Ne- 
derduits-Gereformeerde Kerk — die is 
inderdaad bewonderenswaardig — niet 
relevant is. Een onderzoek naar de mo
tivering en achtergronden van de grote 
financiële offers voor de zending zou 
wel eens kunnen uitwijzen dat hierbij 
mede een rol spelen schuldgevoelens 
voor het feit dat men anderszins de 
Bantoes gelijke kansen en gelijke rech

ten onthoudt. Ook is het, dacht ik, dui
delijk dat het geven voor de zending 
geen einde maakt aan paternalisme en/ 
of superioriteitsgevoel. Zoals het geven 
van ontwikkelingshulp ons niet vrij
waart van een meerwaardigheidsgevoel 
tegenover de ontwikkelingslanden, 
hoeft het geven aan de zending en het 
beschouwen van de Bantoes etc. als 
minder dan mensen elkaar per definitie 
niet uit te sluiten. Volledigheidshalve 
wil ik nog opmerken, dat ’n andere kerk, 
de N. Hervormde Kerk van Zuid-Afri
ka, eerst sinds kort de zendingsarbeid 
ter hand heeft genomen en dat ik met 
name op het platteland van Transvaal 
nog Afrikaners heb aangetroffen die uit 
principe de zending elke gave onhouden 
met als argument „die sending het ons 
kafirs bederve”. Overigens is het aantal 
mensen dat in de letterlijke zin van me
ning is dat de Bantoes een soort tus
senvorm zijn tussen mens en dier, wel 
zeer gering. Slechts uit de mond van 
een enkele vertegenwoordiger van de 
zeer oude generatie heb ik de uitdruk
king „die kafir is tog nie ’n mens nie, 
meneer” gehoord. Tenslotte meen ik er 
nog aan te moeten herinneren, dat de 
opnrerking over het beschouwen der 
Bantoes als minder dan mensen niet 
van mij afkomstig is — ik zou dat nooit 
zo stellen — maar van Edgar H. Broo- 
kes, ’n Zuid-Afrikaan, die tegenover een 
mede Zuid-Afrikaan een argument ^  
en hij zal toch wel weten welke argu
menten in de propaganda soms gebruikt 
zijn of worden — tracht te ontzenuwen. 
Ik begrijp dan ook niet, dat volgens u 
het inclusief denken, hier zou falen, 
want Brookes tracht zich geheel in te le
ven in het denken en de gevoelens der 
Afrikaners en nochtans hen de kritiek 
niet te onthouden. Dat lijkt me ook voor
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ons de beste houding jegens de Afrika
ners, namelijk een diep begrip opbren
gen voor hun situatie, hun moeilijkhe
den en hun gevoelens en nochtans hen 
een evangelische en zakelijk construc
tieve kritiek niet te -sparen. Vandaar 
mijn pleidooi voor inclusief denken. 
Amsterdam. Drs. J.'P. Feddema

NASCHRIFT
Wij blijven bezwaar maken tegen de 
methodiek om een soort dwarsverbin
ding te maken tussen verschillende op
vattingen; dit is in strijd niet onze waar
nemingen.
Bijzonder hadden wij bezwaar tegen 
de opmerking van dr. Brookes dat de 
blanke christenen in Zuid-Afrika de 
Bantoe’s als minder dan mensen be
schouwen. De geachte inzender geeft 
dit, zij het een weinig impliciet, toe. 
Want hij begrijpt zélf te goed, dat een 
opmerking van een of andere oudere 
plattelander in Zuid-Afrika volstrekt 
niets bewijst. In ons land heeft een oude 
boer gezegd, dat het jammer was dat de 
landarbeiders ’s winters niet kunnen 
worden „ingekuild.” Zo’n dwaasheid 
bewijst natuurlijk nets. Wij achten het 

. voorts niet behoorlijk, de grote zen- 
dingsactiviteit van de Nederduits Ge-, 
reformeerde Kerken te verklaren uit 
een soort schaamtegevoel voor de apart
heidspolitiek. Hier is iets heel anders 
in het geding, nl. een zendingsijver, die 
naar onze overtuiging en waarneming 
inderdaad evangelisch van oorsprong 
is. Waarom moeter goede en verblij
dende ontwikkelingen in de kerken in 
Zuid-Afrika telkens weer óf genegeerd 
öf in een twijfelachtig daglicht worden 
gesteld?

TELEURSTELLEND
WM"ET interim-rapport van de „Groep 

van Achttien” bevat naast drie 
kemachtig gestelde, voortreffelijke 
hoofdstukken helaas één langademige 
beschouwing vol innerlijke tegenstrij
digheden: de inbreng van de werkgroep 
„Vredespolitiek, ontwikkelingslanden” . 
Het begin is goed. Daar leest men 
onder meer: „Christelijke politiek be
hoort derhalve doortrokken te zijn van 
onvrede met en verzet tegen de huidi
ge wereldsituatie. Christelijke politiek 
zal in de wereld de hoop dienen wak
ker te houden op de mogelijkheid van 
een rechtvaardiger samenleving, waar
in vrede heerst.

De opstellers van dit rapport laten 
verderop echter niets meer blijken van 
hun verzet tegen de huidige wereld
situatie. Hoogstens bepleiten zij op heel 
voorzichtige wijze een lichte ombui
ging van het Nederlands buitenlands 
beleid op een enkel punt. Veel hoop op 
de mogelijkheid van een betere inter
nationale samenleving houden zij ook 
niet wakker. Na de lezers de nodige 
vrees te hebben ingeboezemd voor de 
gevolgen van een eenzijdige ontwape
ning van het Westen, schrijven zij: 
„Daarom is de mensheid voorshands 
gedoemd te blijven leven in een para
doxale situatie: het handhaven van een 
zeker bewapeningspeil als middel om 
vernietiging door geweld te voorkomen 
o f een totale capitulatie”. Omdat zij de 
lezers niet alle hoop willen ontnemen, 
spreken zij van voorshands gedoemd, 
maar hoe lang duurt voorshands en op 
welke nucleaire ramp moet de wereld 
nog wachten voordat aan het gedoemd 
zijn een einde komt ?
Het zou rnij te ver voeren, de para
graaf over oorlog en vrede, het zwak
ste gedeelte van dit rapport, uiteen te 
rafelen. De eerste drie alinea’s zijn wel 
goed, daarna gaat de werkgroep twee 
alinea’s lang uit de feiten redeneren 
(zie boven), om dan plotseling het be
toog weer naar een hoger niveau op 
te trekken met de forse constatering: 
„Deze labiele en explosieve situatie 
dient zo snel mogelijk te worden be
ëindigd”. Dat is natuurlijk wel juist, 
maar dat moet men niet zeggen tegen 
een voorshands gedoemde mensheid. 
Deze paragraaf zou al heel wat beter 
uitgevallen zijn wanneer de werkgroep 
scherp onderscheid had gemaakt tussen 
echte wapenen en zogenaamde wape
nen. Echte wapenen zijn wapenen die 
kunnen dienen tot handhaving van de 
rechtsorde, d.w.z. die zó gebruikt kun
nen worden, dat er geen ernstig onrecht 
aan het reeds gepleegde onrecht wordt 
toegevoegd. Met zogenaamde wapenen 
kan men hoogstens de macht handha
ven, maar niet het recht.
De grens tussen echte en zogenaamde 
wapenen loopt niet precies tussen con
ventionele strijdmiddelen enerzijds en

DE WEEK ROND
3 juni: Op tweede pinksterdag hebben de hervormd-gereformeerde jeugdbonden

gelukkig weer een jeugdpredikant ter beschikking gekregen. Het is een 
moeilijke zaak de jongeren die ook op drift dreigen te geraken te over
tuigen van de waarheid van Jezus Christus, zei de bevestiger, ds. Kleer
maker. Ja, zei de jeugdpredikant Smit, maar we mogen dankbaar zijn 
als God ons wil gebruiken — anderen tot zegen.
Er waren gelukkig veel jongeren aanwezig tijdens deze dienst.

4 junk Vera uit het Amsterdamse Artis heeft een huwelijksreis gemaakt naar
Bazel. Peppone woonde daar. Een mannetjes-nijlpaard dat een soort Don 
Juan moet zijn: bij zes vrouwelijke nijlpaarden reeds succes gehad. 
Bijna negen maanden duurde dat verblijf in Bazel. Vera keerde echter 
als maagd terug. Peppone wilde niets van haar weten. Waarom past Artis 
toch géén K.I. toe?
Men zegt dat een kabinetsformatie in Nederland het toppunt van lang
durigheid, van onduidelijkheid en geheimzinnigheid is. Wij spreken dit 
niet direct tegen pp een aantal punten. Maar er is nu één troost: de 
Belgische regeringscrisis duurt ook al bijna 5 maanden. En het wolkje 
als eens mans hand is er nog niet.
Overigens: die troost is schraal, dat geven wij toe.

6 juni: Weet u het nog? Uit onze oude schoolboekjes? „Nederland is arm aan
grondstoffen” . Vergeet u het maar!
Nederland is zeer rijk aan delfstoffen: aardgas. Vanuit Slochteren begint 
de victorie. Maar die victorie mondt gelukkig ook uit in ’s rijks schatkist. 
Daar hebben kabinet en Kamer toentertijd wel voor gezorgd.
Overigens was dit een kabinet waarvan een linkse concentratie zei dat 
het op dat punt ook al geen visie had.

7 juni: Bij het debat over de B.T.W. — de nieuwe omzetbelasting — heeft de
AR-fractie een driemanschap in de strijd gegooid. Elk van de drie een 
eigen portie. In de wandelgangen van de Kamer (gewoner gezegd: de 
roddelpraatjesbuurt) kreeg elk een stempeltje. In alliteratleve zin nog wel. 
de barrière van Boersma: géén BTW zonder eerlijke compensatie voor 

de minder draagkrachtigen,
de grens van Goudswaard: natuurlijk compensatie! Maar niet nu voor

uitlopen op de grote belastingverlaging en die betalen uit de extra 
opbrengst van deze BTW, ’

de kuit van Kieft: compensatie is nodig en verhoog dus de belastingvrije 
voet. Maar niet onbegrensd — ga tot een bepaald inkomen.

Die AR-jongens toch.
8 juni: Mevrouw Ëthel Kennedy blijft deze dag met haar kinderen, naar de mens

gesproken, eenzaam achter, Wij weten — gelukkig — dat het gebed van 
een rechtvaardige veel vermag. Laten we daar iedere dag aan denken en 
daarnaar doen.

5 juni:

' \  '

nucleaire anderzijds, maar bijna alle 
kernwapenen liggen in elk geval aan 
de verkeerde zijde van de grens, en van 
ons wordt gevraagd, die grens zo goed 
mogelijk in het oog te houden. Dit is 
vooral van belang voor de beoordeling 
van de NAVO-kernwapenstrategie. Ma
ken wij het onderscheid tussen echte 
en zogenaamde wapenen niet, dan zijn 
wij in feite al bezig ons kritiekloos te 
vereenzelvigen met bepaalde gevestig
de machten en structuren van déze 
wereld (iets waartegen de werkgroep 
„Vredespolitiek, ontwikkelingslanden’’ 
ons in het begin van zijn rapport ern
stig waarschuwt!)
Het zou ook beter geweest zijn wanneer 
de opstellers van dit rapport intensief 
hadden geluisterd naar de buitenlandse 
commissie van de christen-radicalen. 
Geluisterd hebben zij uiteraard wel, 
maar ik betwijfel of zij kardinale pun
ten in de gedachtengang van deze com
missie wel serieus hebben overwogen. 
Bijzonder te waarderen in de denk
beelden van deze jongeren is, dat zij niet 
bij de pakken willen neerzitten. Zij 
nemen de dreiging van een derde 
wereldoorlog kennelijk zo ernstig, dat zij 
de twintig jaar oude kaders van het 
buitenlands beleid willen doorbreken, 
om althans een groot deel van Europa 
in een min of meer stormvrije hoek te 
loodsen. Dat is tenminste al iets. Het 
voorstel van volledige denuclearisering 
van Europa tot de Russische grens zal 
velen wel fantastisch lijken, maar laten 
zij bedenlcen dat de veronderstelling 
dat een grote nucleaire oorlog wel zal 
uitblijven, ook als de huidige situatie 
gehandhaafd wordt, nog veel fantasti
scher klinkt.
Bovendien is de buitenlandse commis
sie der christen-radicalen reëel genoeg 
om te beseffen, dat denucleagisatle- 
plannen alleen een kans van slagen 
hebben wanneer de indieners verklaren 
af te zien van steun op kernwapens, 
ook als deze kernwapens voorlopig nog 
slechts worden gebruikt als politiek 
pressiemiddel. Er moeten n.1. onderhan- 
delingen gevoerd worden met Oosteuro- 
pese landen, en om gehoor te vinden 
dient men vertrouwen te winnen. Wie 
zich aan de Ontwapeningsconferentie 
van Genève spiegelt, spiegelt zich zacht. 
Irreëel is pas de man die nog werkelijk 
gelooft, dat de zo langzamerhand tra
ditioneel geworden onderhandelingen

Den Haag. B. J. Brouwer
Hoewel beide brieven ai enige tijd in 
ons bezit waren, konden zij door plaats
gebrek niet eerder worden opgenomen.

Albracht N.V. -  Utrecht
ÉOEKBINDEBIJ EN FABRIEK 
VAN PLASTIC-ARTIKELEN

Wilt u een catalogus uitgeven, 
een praktisch en mooi losbladig sys
teem opzetten.
een fraai monsterboek tn pJasticband 
brengen?
Laat ons dan onze vele mogelijkheden 
tonen en bel (030) - 24345, of schrijf 
postbus 26, resp. Bolstraat 20, Utrecht, 
Onze vertegenwoordigers staan tot uw 
dienst.

HOTEL „DE KROON”
Sophialaan - LEEUWARDEN 
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WARNAAR s ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht
Tel. 01850 - 51807

over geleidelijke wederzijdse nucleaire 
ontwapening (terwijl intussen de weder
zijdse bedreiging met nucleaire vernie
tiging gehandhaafd blijft) ooit nog eens 
zullen slagen.
Al met al, er is in de kring der chris
ten-radicalen een alternatief ontwikkeld 
voor de teleurstellende, want uitzicht
loze, vredespolitiek die in het interim- 
rapport van de groep van „Achttien” 
verdedigd wordt. Laat de Anti-Revolu- 
tionaire Partij zich nog eens goed be
denken, voordat zij het tweede hoofd
stuk van dit rapport aanvaardt !

Holwerda - Zonen
Dokkum Drachten Rotterdam 
05190 - 2292; 05120- 2157; 010 - 259299

. Alle transporten
BI NNEN-  EN B U I T E N L A N D
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Op de buitengewone Deputa- 
tenvergadering op 15 juni in 

Rotterdam heeft dr. A. Veerman, 
als nieuw gekozen partijvoorzit
ter, zijn eerste Deputatenrede ge
houden. Hieronder vindt u een 
sterk bekorte w'eergave van deze 
rede.
„Allereerst wil ik graag enkele persoon
lijke opmerkingen maken. De eerste is 
gericht tot de heer Berghuis. Wij zijn 
allen bijzonder dankbaar, dat u vandaag 
■weer bij ons bent, dat u de vergadering 
tot dusver hebt kunnen leiden en dat u 
persoonlijk in de gelegenheid bent ge
weest het voorzitterschap te kunnen 
overdragen.”
De heer Veerman hoopte dat dr. Berg
huis geheel zal herstellen en dat hij op 
de plaatsen waar hij gesteld was nog 
veel zou kunnen betekenen.
Hij zei dat de naam Berghuis een begrip 
geworden is in en buiten de kring van 
de A.R. „Het is daarom heel wat het 
voorzitterschap nu van u over te ne
men”, aldus dr. Veerman.
Over mr. Roosjen zei de nieuwe voorzit
ter:
„Gaarne wil ik ook iets zeggen tot onze 
mr. Roos jen. Ook een begrip! Ik denk 
met vreugde terug aan de afgelopen tijd, 
waarin wij samen het voorzitterschap 
hebben waargenomen. In het oude Ro
me — heb ik eens geleerd — had men 
ook steeds twee consuls. Ik heb nu goed 
begrepen, dat daar ook wat in zit. En 
verder: wij allen hebben niet alleen 
genoten van de speelsheid en de soepel
heid van geest, waarmee u onze verga
deringen hebt geleid, wij hebben ook 
bewondering voor de grote wijsheid, 
waarmee u de kunst van het leiding ge
ven hebt bedreven.”

Nuchter
Over zichzelf zei dr. Veerman:
„Ik wil proberen de betekenis van deze 
wisseling op de voorzitterstoel nuchter 
te bezien, dat wil zeggen niet te onder
schatten en niet te overschatten.
Het voorzitterschap is in de huidige 
opbouw van de partij een tijdelijke aan
gelegenheid. Gelukkig mag ik eigenlijk 
wel zeggen. Het accent ligt niet meer 
bij de man, maar bij het orgaan. Wij

Martin Luther King
Rosa stond niet op, , .
Een negervrouw weigert in de bus op te 
staan voor een blanke man. De busboycot in 
Montgomery vormt het onderwerp van dit 
sterk autobiografische boek. 
Carillon-speciaalpocket .  5e druk •  ƒ 5,90 

Verkrijgbaar in de boekhandel

Uitgave van W . ten Have N .V .

DR. A. VEERMAN OP 
DEPUTA TENVERGADERING

WERKEN IN 
PARTIJ
WAARVOOR WIJ 
SAMEN
VERANTWOORDELIJK
ZIJN

Dr. Berghuis (l.) en dr. Veerman, de gaande en de komende man.

denken vandaag niet meer en moeten 
ook niet meer denken in termen van 
politiek leiderschap, zoals een vorige 
generatie dat deed. In die vroegere 
periode hoorde dat ook thuis. Emanci
patiebewegingen hebben hun leiders 
nodig, hun volkstribunen zou men in 
de oudheid zeggen. Onze mensen dach
ten in andere termen, termen van rich- 
teren en profeten.”
„Die tijd is nu voorbij. De kleine luiden 
hebben hun plaats veroverd. De kiezers, 
de burgers zijn — zo heet dat — mon
dig geworden. In plaats van een geslo
ten strijdorganisatie is een politieke 
partij veel meer een orgaan, waarin in 
open overleg, in gemeenschappelijke 
verantwoordelijkheid het beleid uitge
stippeld wordt. Een zaak van teamwork 
dus, van samen op weg zijn.”
„Wij leven in 1968 en moeten een partij 
inrichten voor deze tijd en dat zal — 
ik kom daar nog op terug — moeten zijn

een partij van overleg en medezeggen
schap.
Ik wil de gebeurtenissen van vandaag 
ook niet onderschatten. Niet voor mij
zelf. Ik weet dat mij een heel zware 
taak wacht. Ooi. met voor mijn gezin. 
En vooral ook niet voor de partij. U 
hebt mij uw vertjouwen gegeven. Daar
voor dank ik u. Ik wil met Gods hulp 
trachten mijn opdracht te volbrengen 
en uw ertrouwen niet te beschamen.” 
De heer Veerman zei, dat de partij 
in een zekere spanning heeft gestaan, 
in de afgelopen maanden, over de koers 
die zij zou gaan. De op het Partij Con
vent aangenomen resolutie geeft echter 
in juiste en duidelijke lijnen aan welke 
koers de partij moet gaan. Maar nu 
moeten we verder, aldus dr. Veerman. 
De problematiek van deze tijd moet 
realistisch onder ogen worden gezien. 
Een politieke partij heeft alleen be
staansrecht als wij antwoord geven op

de vraag: Wat is het, dat onze tijd be
weegt?
De heer Veerman meende, dat we de 
voortdurende aanvallen op de chr. poli
tiek niet teveel moeten ondergaan. We 
moeten ons echter wel met de zin en 
het bestaansrecht an onze chr. orga
nisatie bezig houden.

Waarheen?
„De christelijke organisatie is immers 
geen vanzelfsprekende, geen afgedane 
zaak. Niet: „Zij is er — en daarmee uit” . 
De christelijke organisatie zal telkens 
weer haar bestaansrecht moeten bewij
zen, doordat zij duidelijk bezig is met 
de vragen van de tijd, duidelijk ook 
zoekt naar het antwoord daarop vanuit 
de bijbel, vanuit een eigen overtuiging 
en doordat zij zich dienstbaar maakt 
aan de opdracht, die zij zo heeft leren 
zien. Daarom is de vraag, die wij ons 
vandaag moeten stellen: „Wat is er aan 
de gang in deze tijd, en waar moeten 
wij heen?”
De heer Veerman wees hierbij op de 
schoolstrijd. Men zegt dat die strijd door 
de ARP is gestreden en dat de ARP 
dus overbodig is geworden. De school
strijd was echter een deel van de cul
tuurontwikkeling in de 19e eeuw. De 
politieke strijd van de ARP was een 
onderdeel van de cultuurontwikkeling 
in die tijd.
„Zo was onze politieke strijd in de 
vorige eeuw — ik zeg dat met volledige 
erkenning van veel menselijke onvol
komenheid — in haar kern een strijd 
om de vrijheid, om geestelijke vrijheid, 
maatschappelijke vrijheid, politieke 
vrijheid. Dat kan een strijd zijn van lou
ter menselijke aard; de vrije autonome 
mens, die alleen zichzelf de wet stelt. 
Het is voor onze mensen een strijd ge
weest om de beleving van de christelijke 
vrijheid; de door Christus vrijgemaakte 
mens, die vrij wil zijn om te leven naar 
de norm van het evangelie.

Onze tijd
Ik had deze historische beschouwing 
nodig als aanloop voor wat ik wil gaan 
zeggen over onze tijd. De terugblik op 
onze eigen partij geschiedenis kan ons 
daar wat vertrouwd mee maken. Want 
Ook vandaag zien vij mensen —■ vooral 
jonge mensen — studenten bijvoorbeeld 
— opbotsen tegen een bestaande, geves
tigde orde. De establishment, heet dat 
nu. Die establishment is ook nu een 
orde, die in voorbije jaren gevestigd, 
veroverd is terwille van de vrijheid. 
En de bouwers van die orde, daar be
horen wij ditmaal zelf bij, samen met 
andere gevestigde organisaties. Onze re
solutie van drie weken geleden, stelt, 
dat wij ons niet met die bestaande ge
vestigde orde mogen vereenzelvigen; 
dat wij ons daartegen kritisch moeten 
opstellen.”
Dr. Veerman zei, dat we ons niet met 
vaagheden moeten afmaken van de re
solutie van het Partij Convent. Als men
sen en als partij moeten we afstand ne
men t.o.v. de wereld waarin we le
ven. Sprekend over het onbehagen van 
deze tijd zei hij dat dit soms uitloopt

( Vervolg pag. 4)

In d it num m er
Dit nummer is bijna geheel gewijd aan de 
buitengewone Deputatenvergadering van 15 
juni, in „De Doelen” in Rotterdam, waar dr. 
W. P. Berghuis afscheid nam als partijvoorzit
ter.
Op deze pagina en pagina 4 een weergave 
van de rede van de nieuwe voorzitter dr. A. 
Veerman.
Op pagina 2 een verslag over het debat in de 
Kamer over de werkloosheidswet.
Op pagina 3 de toespraak die dr. W. P. Berg
huis heeft gehouden. Op pagina 5 en 8 een 
verslag van de toespraak van mr. B. W. 
Biesheuvel. Op pagina 6 en 7 vindt u een 
verslag van het afscheid van dr. Berghuis, 
terwijl op pagina 11 Kroniekschrijver zijn in
druk van de vergadering geeft.
Op pagina 9 staan de antwoorden die der
tien politici gaven op de vraag „Hoe vindt 
u dat de A.R.P. zich heeft ontwikkeld onder 
leiding van dr. Berghuis?
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D e  A.R.P. heeft afscheid genomen van dr. Berghuis als voorzitter 
van het Centraal Comité. Niet als leider der partij — die gedachte 

is uit de tijd — en ook niet als van een man, die van de rust gaat genie
ten. Want dr. Berghuis blijft meedoen in de actieve politiek, hij blijft 
voorzitter van de A.R. fractie in de Eerste Kamer. En het is de vraag, 
of hij, tijd van leven hebbende, deze functie later niet weer door een 
andere zal vervangen. De toekomst ligt, naar de mens gesproken, open.

Reeds eerder hebben wij betoogd, dat wij moeten breken met de gedachte, dat een 
voorzitter van het Centraal Comité praktisch voor zijn leven wordt gekozen. 

Het is een zware functie en tegelijk een onbezoldigde functie. Het is niet alleen on
gewenst, het is zelfs onbehoorlijk van iemand te vragen, dat hij zulk een last tob het 
eind van zijn actieve dagen zal torsen.

Als wij het zo bezien, dan is het een vanzelfsprekende zaak, dat iemand, na een 
aantal jaren te hebben gediend, er prijs op stelt, door een ander te worden ver

vangen. Terecht heeft dr. Berghuis bij zijn afscheid in Rotterdam dan ook hele
maal niet de houding aangenomen van iemand die een politiek testament nalaat. 
Want het was slechts een afscheid uit een bepaalde functie, en géén afscheid van de 
partij of van de politiek.

ü n  dus zou de partij met een dankwoord kunnen volstaan, zoals bij velerlei af- 
^  scheid gebruikelijk is, ware het niet, dat er toch iets meer aan de hand is. De 
partij staat tegenover dr. Berghuis als een schuldenaar, omdat zij te veel en te lang 
beslag op hem heeft gelegd, zodat hij het er te zwaar mee kreeg. Wij zullen nu niet 
het pijnlijke, het voor hem persoonlijk bijzonder zware, naar voren brengen, dat 
toen in zijn leven heeft gesneden. Hij moest de regering verzoeken, hem niet voor 
het burgemeesterschap van Hilversum in aanmerking te doen komen, hoewel het 
kabinet reeds had besloten, hem bij H. M. de Koningin voor die benoeming voor te 
dragen. Want hij voelde, dat het toen niet ging. Het kón niet meer.

ï^aarom zit er in dit afscheid een weemoedige kant. En daarom spreken en denken 
^  wij bij dit afscheid ook anders dan bij een normaal afscheid. Met meer warm
te, met meer dankbaarheid, maar ook met bijzondere wensen voor een algehéel 
herstel en een nieuw en sterk herbegin.
Het past de redaetie niet, kritiseh een balans op te maken van het door de afge
treden voorzitter gevoerde beleid. Dat hebben anderen gedaan en daarover leest 
men het nodige in dit nummer.
Maar wel willen wij hem danken voor het veelvuldige en goede contact, dat we 
met hem mochten hebben. En wij wensen hem veel kracht en sterkte toe en vreug
de bij de arbeid. En boven alles^de zegen, waaraan het al is gelegen.

A.

WERKLOOSHEIDSWET IN DE TWEEDE KAMER

MEER
ZORG
VOOR

KNEME
De  uitbreiding van de werkloos- 

heidwet, waarbij de niet nage
komen verplichtingen door de 
werkgevers aan hun werknemers, 
bij faillissement van een bedrijf, 
moeten worden overgenomen door 
de uitvoeringsorganen van deze 
werkloosheidswet, werd door de 
Kamer met algemene instemming 
hegroet. Zelfs durfde mej. v. Leeu
wen (AR) te stellen, daarbij aan
hakend op de gebeurteriis in Bur- 
ger’s Dierenpark, dat „wat deze 
„leeuwin” betrof, het voor de mi
nister alleen maar een aangenaam 
verpozen in het safaripark kon 
worden”.
Toch sprongen er nog enkele pun
ten uit, welke aan het debat in de 
Kamer een levendig karakter ga
ven.
Algemene instemming was er voor

de achterstallige betaling van het 
loon tot een termijn van 13 weken. 
Mej. V. Leeuwen vatte het in de 
volgende zin samen:
„Mijn fractie kan met deze termijn 
instemmen, in de wetenschap, dat 
het hierbij om meer gaat dan een 
vordering ter zake van basisloon, 
nl. ook om de vordering ten aan
zien van andere loonbestanddelen” . 
Moeilijker werd het, toen het ging over 
de uitbetaling van loon, waarop de 
werknemer aanspraak zou kunnen ma
ken over de in acht te nemen opzegter
mijn. De minister had zelf, daarin ver
der gaande dan het SER advies, een 
termijn van 4 weken gesteld. „Hij noem
de deze keuze van 4 weken „arbitrair” , 
maar de Kamer wenste dit niet zonder 
meer te accepteren. Een amendement 
van mej. Barendregt (PvdA) inhoudend 
een loongarantie over de gehele termijn 
van opzegging (dus maximaal 13 weken 
met een uitloop mogelijkheid voor oude

re werknemers tot 26 weken) werd, na 
een interessante discussie en, wat zeker 
mag worden genoemd, een deskundige 
uiteenzetting van minister Roolvink, 
door de Kamer verworpen.
Het amendement van de heer Aalberse 
(KVP) — mee door mej. van Leeuwen 
(AR) getekend — waarin een uitbeta
ling na ontslag niet van 4 weken, maar 
in aansluiting van de termijn genoemd 
in artikel 40 van de faillissementswet, 
nl. 6 weken verplicht werd gesteld, als
mede de bekende verdere uitbreiding 
voor oudere werknerners was voor de 
minister geen onoverkomelijk bezwaar 
en werd unaniem door de Kamer aan
vaard.

Financiering
Een tweede punt_ van discussie was de 
wijze van financiering. De SER achtte 
de financiering uit het algemeen werk- 
loosheidsfonds de beste methode, De 
minister daarentegen stelde er tegen
over de betaling te doen plaats vinden 
uit de wachtgeldfondsen.
Mej. V. Leeuwen (AR) vond de argu- 
nientatie van de SER gebaseerd op doel
matigheidsoverwegingen niet sterk, 
evenmin overigens de argumenten daar 
tegenover van de minister. Tenslotte 
heeft de Kamer het voorstel van de mi
nister de voorrang gegeven.
Met enkele kleine wijzigingen, die geen 
invloed hadden op de strekking van het 
geheel werd dit zeer goede wetsont
werp door de Kamer aanvaard.
Terecht heeft mej. v. Leeuwen erop ge
wezen, dat het hier gaat om bedrijfs
sluitingen waar we de laatste paar ja
ren in sterkere mate mee worden ge- 
geconfronteerd. In 1967 moesten 275 be
drijven hun poorten sluiten, terwijl „er 
in 1968 nog vrijwel geen week voorbij 
is gegaan, dat wij niet werden opge
schrikt door meldingen over nieuwe be
drijfssluitingen, die soms op zeer abrup
te wijze geschieden. Achter dit failliet 
verklaren gaat een wereld van mense
lijk leed schuil”.

Minister Roolvink zei er dit van.
„Ik geloof dat er vaak te generaliserend 
wordt gesproken. Een uitzondering 
daargelaten (dan is er ook werkelijk 
sprake van wanbeheer), sluit een onder
nemer zijn bedrijf niet met plezier. 
Uiteraard staan de werknemers in het 
centrum van de belangstelling, maar de 
eerlijkheid gebied erbij te zeggen dat 
het voor een ondernemer ook zeer naar 
is, wanneer een dergehjke situatie zich 
voordoet”.

Vertekende rechtspositie

Wij zijn er dankbaar voor dat ook 
dit leed in deze discussie niet is ver
geten. Natuurlijk ging het hier in de 
allereerste plaats om een vertekende 
rechtspositie van de werknemer, maar 
wij menen dat ’t goed is de ogen evenmin 
te sluiten voor het ten onder gaan van 
vele grote en kleinere ondernemers, 
waaraan mej. Van Leeuwen ook aan
dacht heeft geschonken.
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DR. W. P. BERGHUIS:

VANUIT
HET EVANGELIE 
TERUG NAAR 
CENTRALE DINGEN 
VAN CHRISTELIJK 
GELOOF

CHRISTELIJKE politiek komt 
op voor de zwakken en ver

drukten in de wereld, voor hen die 
in de knoei zitten. Christelijke po
litiek moet zich daardoor kenmer
ken, dat zij hiervan iets laat zien 
aan de wereld. Opkomen voor 
zwakken en verdrukten is een punt 
van wereldpolitiek. De ‘aak is bij
zonder groot. Het gaat daarbij niet 
om mensen, die menen zelf tekort 
te komen, maar om mensen die in 
de verdrukking zitten. Voor hen 
op te komen is het centrale punt.”

Met deze woorden schetste dr. Berg
huis nog eens wat naar zijn oordeel het 
wezen van christelijke politiek moet 
zijn. Hij was toen aan het einde van 
zijn openingstoespraak gekomen. Van 
zijn arts had dr. Berghuis geen toe
stemming gekregen een grote rede te 
maken „waarmee ik u in ’t verleden 
wel eens heb verveeld” .
Aan het eind van zijn toespraak dankte 
hij de partij voor het getoonde geduld. 
Hij hoopte, dat God de partij wil zege
nen en zei dankbaar te zijn, dat hij zelf 
ook iets had mogen doen. Spreker dank
te God, dat hij 12 jaar dit werk had mo
gen doen.

Geen woorden terug
De aftredende partijvoorzitter merkte 
op, dat hij wel eens dingen had gezegd, 
waarvan men was geschrokken. Hij 
heeft die dingen echter steeds welover
wogen gezegd en was dan ook niet van 
plan die woorden in te trekken. 
Overigens behoeft men het met die uit
spraken niet eens te zijn. Het is van 
belang voor een politieke partij een dui
delijke richting aan te geven en een 
duidelijk gezicht te hebben.
Eeeds enkele maanden, aldus dr. Berg
huis, ben ik niet meer in functie ge
weest. Het voorzitterschap is op zichzelf 
een zware belasting. Het zijn dubbele 
jaren. Het ging echter om een goede 
zaak, de moeite waard om je krachten 
en meer dan die er aan te geven. Spre
ker hoopte, dat zijn opvolger het werk 
ook zou kunnen doen.
Dr. Schouten zei allereerst, toen spre
ker het voorzitterschap destijds over

nam: „Ik wens u een hele diklïe huid 
toe”. Als partij-voorzitter heb je die 
nodig, zo zei dr. Berghuis, niet om kri
tiek naast je neer te leggen, maar om 
kritiek te kunnen incasseren.

In een persoonlijk woord nam dr. Berg
huis afscheid als voorzitter.
Hij bracht vooral dank aan zijn vrouw, 
want zo zei hij „onze vrouwen lijden er 
het meest onder, wanneer wij met zwa
re taken en verantwoordelijkheden zijn 
belast. Wij hebben wet onze vergade
ringen, maar daarnaast ook onze ple
ziertjes. Uit het applaus bleek, dat de 
Deputaten oog hadden voor de offers, 
die van mevr. Berghuis en van het ge
zin Berghuis waren gevraagd.
Dr. Berghuis dankte namens zijn vrouw 
voor dit applaus.

Met plezier gewerkt

Hij dacht verder aan alle organen van 
de partij, waarin hij met veel genoegen 
en plezier had gewerkt. Dat gold het 
Centraal Comité, het hoofdbestuur en 
het moderamen, het dagelijks bestuur. 
Het dagelijks bestuur vergaderde het 
vaakst. Het is een intieme college, waar
in men met volledig vertrouwen in 
elkaar moet kunnen werken. Dat bete
kent niet, dat je als dagelijks bestuur 
dingen verborgen houdt, maar je leert 
elkaar kennen en vertrouwen. Juist als 
team stel je veel voor.
In zijn woord van afscheid betrok dr. 
Berghuis velen. Zo noemde hij de se
cretarissen, die de partij gedurende zijn 
voorzitterschap heeft gehad. 
Aanvankelijk Gosker, later Van der 
Sluis en thans De Kwaadsteniet. Spre
ker dankte hen met hun respectievelijke 
staven voor het verrichte werk en voor 
de toewijding.
De Kuyperstichting dankt hij voor de 
gegeven adviezen. Hij wees er op, dat de 
directeur van de Stichting mr. J. H. 
Prins, vond dat er aanvankelijk te wei
nig contact was. Gelukkig is dat nu be
ter geworden.

Dank aan vrouwen
Spreker bracht dank aan de vrouwen. 
Vrouwen die actief meedoen waren en 
zijn broodnodig „Vanuit onze vrouwen

Dank aan zijn vrouw.

moet de gedachte van de christelijke 
politiek worden gevoed”.
Dr. Berghuis vond het ook verheugend, 
dat via de georganiseerde politieke jon- 

' gerenorganisaties en onder de intelli- 
gentia de belangstelling voor de chris
telijke politiek toeneemt.
„Per slot van rekening zullen de jon
geren het werk morgen van ons over 
moeten nemen”. Spreker heeft het altijd 
voor de Arjos op genomen. Bij een ver
klaring van de Arjos heeft men wel eens 
gezegd „is dat nu wel verstandig?”
Dr. Berghuis zei steeds het standpunt te 
hebben ingenomen: „Laat de jongeren 
dat maar doen. Zij mogen ons best in 
figuurlijke zin een tik over de vingers 
geven”.

Pers

De publiciteitsmedia betrok spreker ook 
in zijn dankwoord. De betekenis van de 
pers is bijzonder groot. Er gaat grote 
invloed vanuit. „Het is wel eens moeilijk 
direct commentaar te geven op zaken 
waarvan je zelf nauwelijks hebt ge
hoord, maar ik heb de indruk, dat. de 
pers dit zelf ook wel door heeft”.
Dr. Berghuis zei, dat hij heel wat be
windslieden had zien komen en gaan. 
Van de fractie-voorzitters van de A.R. 
Tweede Kamerfractie had hij er vijf 
zien komen en vier zien gaan. Één is er 
nog. Biesheuvel zei hierop: ja.
De partijvoorzitter memoreerde, dat er 
een enkele maal een klein conflicje — 
zeer sporadisch — met een fractievoor
zitter was geweest. Dat moet ook spo
radisch zijn. De partijvoorzitter heeft 
een eigen verantwoordelijkheid naast de 
fractievoorzitter.
Ondanks haar bijna 90 jaar is de A.R.P. 
nog een voluit levende partij, verklaar
de dr. Berghuis onder applaus. Zij is 
ook een partij met lastige mensen; wij 
zijn niet de gemakkelijksten.
„Misschien ligt dat ook aan onze opvoe
ding. Wij menen het altijd zo goed te 
weten, al zijn wij dat aan het afleren”.

De structuur van de party is die van 90 
jaar geleden. Het recente rapport van de 
Arjos biedt een goede gelegenheid deze 
zaak weer eens in discussie te nemen. 
De ophouw van onderen op is een voor

treffelijke gedachte, maar die gedachte 
moet ook kunnen functioneren.

Toen spreker voorzitter werd had hij 
een bepaald ideaal, o.a. om nauwer bij 
elkaar te brengen de voorstanders van 
chr. politiek. Het. ging vooral om de 
vorming van één reformatorische par
tij. Jammer dat dit niet is gelukt. Dat 
stadium zijn wij nu echter voorbij. Er 
wordt nu gestreefd naar een grote ver
band. Dat is ook een belangrijke zaak. 
Verderop in zijn toespraak betoogde dr. 
Berghuis, het er mee eens te zijn, dat 
het gesprek van de „18” wordt voortge- 

- zet. Spreker heeft zelf niet meege
werkt aan het besluit hiertoe, maar het 
is wel goed dat het gesprek doorgaat.

Centrale dingen

Het gaat om centrale dingen en wij 
moeten in dit gesprek aftasten wat men 
aan elkaar heeft - en wat onze politiek 
voorstelt vanuit het evangelie bezien. 
Vanuit het evangelie moeten wj) terug
keren naar de centrale dingen van het 
chrfeteiyk geloof. In dit verband noem
de dr. Berghuis de apostolische geloofs
belijdenis. De politiek is een zaak van 
het gehele leven: Het gaat om rijkdom 
en armoede, om welvaart en gebrek. 
„Van wezenlijk belang in het gesprek 
is, dat wij niet trachten het uit een oog
punt van diplomatie eens te worden”. 
Het stembusaccoord en de progressieve 
concentratie bracht dr. Berghuis ook 
ter sprake. „De P.P.R. is blijkbaar nog
al geschrokken van het feit, dat de 
A.R.P. daar niet voor voelt. Men heeft 
het overigens geweten, dat de A.R.P. dat 
niet wilde. Zelf heb ik dat een aantal 
maanden geleden ook gezegd”.
„Wij leven in een belangrijke periode 
van de wereldgeschiedenis. Oude stand
punten vallen onderste boven. Het is 
een bijzonder spannende en boeiende 
tijd. Wij weten niet wat wü nog mee 
zullen maken. Overal is verwarring, ru
moer en onrust, ook in het rijkste land 
van de wereld. De ontwikkeling is 
boeiend, maar het is slechts een fase in 
de wereldgeschiedenis, zowel naar het 
verleden als naar de toekomst”.
Met deze passage sluiten wij de weerga
ve van de toespraak van dr. Berghuis af.

*  *  * Opheldering
De voortreffelijke en duideiyke rede van mr. B. W. 
Biesheuvel, de voorzitter van onze Tweede Kamer
fractie, gehouden op de Deputatenvergadering van 
zaterdag j.1., heeft het Rotterdammerkwartet in ver
warring gebracht.
Maar de hoop is gevestigd op het weekblad van de 
party. Gehoopt wordt namelijk, zo eindigt het laatste 
hoofdartikel, dat ons weekblad alsnog opheldering 
weet te verschaffen.
Naar onze mening is dat niet nodig. Niettemin zullen 
we het toch nog proberen,
De heer Biesheuvel had waardering voor het kabi
netsbeleid en kritiek. U kunt dat in dit blad nog eens 
nalezen. Kritiek was er op het Europees beleid, t.a.v. 
de belastingspolitiek, de loonpolitiek, de nota Noorden 
des lands. Dat W'as allemaal niets nieuws. De A.R.

fractie heelt vanaf het begin van deze kabinetsperiode 
tot en met de laatste weken zeer duideiykc taal ge
sproken op al deze punten.
Aan het eind van dit politieke seizoen was het de tijd 
om de opstelling van de A.R. fractie nog eens globaal 
te recapituleren.
T.a.v. de wijze waarop mag ons inziens geconstateerd 
worden, dat die duidelijk was. Openhartig en als een 
vriend die feilen toont. Vanaf het begin heelt onze 
partij, niet alleen de fractie gesteld: wij willen het 
kabinet steunen en tot daden stimuleren. Niemand is 
gediend, zeker ons volk niet, met een zich op de 
vlakte houden. Gezien het voorgaande over tyd en 
wijze, achten wij het verstandig, dat de heer Biesheu
vel nu gezegd heelt wat hy meende. Het is onduidelijk 
waarom er — zoals het Kwartet meent — geen alter
natief is voor het regeringsbeleid op genoemde pun
ten. Dat alternatief is er wel en dat is ook met name 
genoemd.
Als het Kwartet zou bedoelen, dat er in de bestaande

omstandigheden nauwelijks een alternatief voor een 
ander kabinet voor handen is, behoeft het niet onge
rust te zijn.
De heer Biesheuvel heeft geen ander kabinet bepleit. 
Hij heeft tijdig nog eens met nadruk gewezen op de 
wensen in A.R. kring en op de gemaakte afspraken 
bij de kabinetsformatie. Daar kan het kabinet dan 
rekening mee houden by het verdere beleid; concreet 
dus ook met betrekking tot troonrede en miljoenen
nota in september a.s.
Van een „regeringsfractie” mag verwacht worden, dat 
zy haar zienswijze ook tijdig uit, en niet alleen achter
af.
Wy zijn van oordeel, dat sprake is van een consistent 
beleid van de fractie en haar voorzitter ten aanzien 
van de genoemde punten. Het is ons inziens juist, dat 
de A.R. fractie ons verkiezingsprogram overeind 
tracht te houden.
Wij hopen, dat deze opheldering ook voor het Kwartet 
duidelijk is.
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via protest en demonstratie tot compleet 
oproer. Daar is veel extremisme bij, dat 
moet worden afgewezen. Maar ai wor
den verschijnselen afgewezen de vraag 
naar wat de achtergrond is van al die 
bewegingen hier en elders zullen we 
ons moeten stellen. De mens in het wes
ten gaat zich bedreigd voelen door een 
wereld die hij zelf heeft opgebouwd. Hij 
beschouwt het overheidsapparaat als 
een macht buiten de mensen. Dr. Veer
man zei:
„Men heeft er geen verweer tegen. Men 
ziet het als een grote macht tegenover 
zich, waar men geen vat op heeft. En 
dat geldt niet alleen voor het overheids
apparaat, de administratie, bij die 
macht behoren naast de regering, de 
politieke partijen net zo goed. Ook die 
vindt men een deel van dat grote appa
raat, waar men eigenlijk niets in her
kent. Men vindt in de democratie, in 
het democratisch apparaat, zichzelf niet 
meer terug. Dat is het onbehagen daar.” 
Ook op andere terreinen vraagt men 
zich af, wat is mijn plek in de organi
satie, ben ik erbij betrokken, heb ik er 
deel aan. Het Program van Actie, aldus 
de heer Veerman, spreekt hier ook van. 
De maatschappij heeft rijke kansen die 
echter zowel ten goede als ten kwade 
kunnen worden aai.gewend. Het pro
gram wijst ons daarin de weg. Er zijn 
echter veel mensen, aldus de heer Veer
man, die aan die keus niet meer toe
komen die menen dat hen geen keus 
wordt gelaten, zij =-rvaren de wereld, 
en de mogelijkheden daarin als mach
ten buiten hen.

Kritisch opstellen
Tegen die wereld moeten wij ons kri
tisch opstellen. Wij moeten de wereld 
zo hervormen dat de mens er zijn vrij
heid en medeverantwoordelijkheid weer 
in beleven kan. Dit is moeilijk. Dr. 
Veerman zei hiervan:
„We moeten uit onze oude, historische 
huid kruipen, om nieuw, vernieuwd de
ze tijd te bezien. Partij vernieuwing zal 
daarom in de eerste plaats moeten zijn 
program vernieuwing. Programvernieu- 
wing zal in de eerste plaats moeten zijn 
mentaliteitsvernieuwing. Dat is het be
gin. Ons laten gezeggen door het Evan
gelie, zegt het interimrapport van de 
„18” .”
Het onbehagen, aldus dr. Veerman, kan 
leiden tot lauwheid, ook keurige chr. 
lauwheid. Het kan ook leiden tot agres-
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sie, die weer leiden kan tot zuivere 
anarchie.
Tegen deze achtergrond raadde de nieu
we voorzitter aan het basisrapport van 
de achttien nog eens te lezen.
Dat rapport is geladen met onze op
dracht jegens de mens en de samenle
ving. Het gaat om het recht, de welvaart 
en het geluk van mensen, die daar ge
brek aan hebben.
De heer Veerman wees erop dat on
danks de grote economische mogelijk
heden, de tegenstellingen tussen rijken 
en armen steeds groter worden. De 
technische mogelijkheden geven naast 
veel goeds steeds meer kansen op de 
vernietiging van de mens.
„In ons land en daarbuiten reageren 
vooral jonge mensen fel op deze pro
blemen, op misstanden van armoede, 
honger, oorlog en discriminatie. Het 
falen van een wereld vol van vooruit
gang blijkt ook nergens zo schril als 
in deze gruwelijke toestanden, waar het 
gaat om het naakte bestaan van mensen 
of hun primaire behoeften aan vrijheid 
en levensmogelijkheid. Daar ligt dan 
ook onze eerste opdracht.”

NIEUWE
VOORZIHER

Overheidsgezag
De heer Veeman vervolgde:
„Een belangrijk punt, dat wij ook nu 
niet uit de weg willen gaan en mogen 
gaan, dat ook in de stukken van de „18” 
zijn plaats heeft, zij het niet met die 
woorden en zo centraal gesteld als wij 
in onze stukken gewend zijn. Maar in 
dit stuk gaat het over het functioneren 
van het overheidsgezag juist in het licht 
van deze tijd, waar de burger vraagt 
naar zijn plaats, waar de burger zichzelf 
wil terugvinden in het overheidsgezag. 
Juist nu is het nuttig om te vragen naar 
de wijze waarop het gezag moet func
tioneren. U vindt daar ook iets van in 
ons eigen Program van Actie, waar niet 
alleen gezegd wordt dat de burger res
pect moet hebben voor de overheid, 
maar ook dat de overheid respect moet 
hebben voor de burger. Het gaat om de 
relatie tussen die twee. Overheidsgezag 
is niet alléén een maatschappelijk ver
schijnsel, maar wel is het ook een maat
schappelijk verschijnsel. De overheid 
zweeft niet ergens boven de burgers, 
maar staat midden tussen de burgers, 
blijft niettemin overheid,
De overheid houdt zelf op overheid te 
zijn, wanneer zij 'Ot in een levende 
relatie staat met de burgers. In het 
stuk van de „18” is als centrale vraag 
voor deze tijd gesteld: hoe doorbreken 
wij de muur tussen de overheid en de 
burger; hoe doorbreken wij de muur 
van onbekendheid, die muur van on
doorzichtigheid, die muur van ver
vreemding. Anders gezegd: hoe betrek
ken wij de burger in het werk van de 
overheid.”
Vrijheid en verantwoordelijkheid zijn 
zaken die geleerd moeten worden, zei 
de heer Veerman. We moeten experi
menteren en risico’s durven nemen. Bij 
de eerste keer lukt het niet. Maar het 
is niet eerlijk om dan te zeggen: zie je 
wel het lukt niet. Lopen leer je ook al 
vallend.
De voortgaande technische ontwikkeling 
houdt een bedreiging in voor ieders 
vrijheid. De heer Veerman zei hiervan: 
„Tegenover het: „wij zullen nen dwin
gen om vrij te zijn” van de Franse 
revolutie moeten wij stellen: „leer ze 
om vrij te zijn”.
De nieuwe partijvoorzitter meende, dat 
we ook in deze tijd niet alleen voor een 
politieke opdracht maar ook voor een 
cultuuropdracht staan. Het politieke 
streven kan alleen succes hebben als 
ook op andere terreinen zoak de kerk, 
de chr. school bezinning is op de nieu
we tijd.
„Ik heb mij beperkt tot één aspect van 
ons bezig.zijn in de politiek. Ik ben mij 
bewust van de eenzijdigheid daarvan. 
Het leven, ook het .lolitieke leven, laat 
zich niet zo op één noemer zetten. Ik 
heb dit aspect gekozen, omdat u het 
tegenwoordig zo vaak in publikaties van 
onze kant tegenkomt. Ik citeer als voor
beeld het interimrapport: „Het evan
gelie roept op tot een kritische instel
ling ten opzichte '̂an onze samenle
ving”.
Dan zullen wij altijd tegelijk bezig 
moeten zijn met twee dingen, die wij 
ook bij elkaar moeten houden. Wij zul
len One moeten bezinnen op het per
spectief, dat het evangelie ons geeft 
voor de mens en zijr wereld, met idea
len en doelstellingen op lang zicht. En 
tegelijk, ook zonder dat wij met het 
eerste klaar zijn, zullen wij voortdu
rend moeten werken aan de daarbij pas
sende, concrete doelstellingen op korte 
termijn. Daar zullen wij voortdurend 
mee bezig-moeten blijven. Bij de snelle

i

Dr. Veerman en echtgenote.

De nieuwe voorzitter van het Centraal Comité, dr. A. Veerman, heeft uit 
de handen van de scheidende voorzitter, dr. W. P. Berghuis, de voorzitters
hamer overgenomen. Dat is op de Deputatenvergadering gebeurd, en in een 
menseiijke sfeer.
Dat achten wij gelukkig. Politiek is vaak een hard bedrijf.
En dan gaat het dikwijls zo, dat men bijvoorbeeld de „voorzitter” ziet als 
„voorzitter” en dat men alleen de functie ziet en de „persoon” vergeet. Za
terdag was dat anders, leder zag de mens achter de functie. Dat gold zowel 
dr. Berghuis als dr. Veerman, ’s Middags zaten zij met hun vrouwen achter 
de bestuurstafel.
Dat moest zo en was niet zo maar een gebaar.
Wij verheugen ons daarover. Wij willen als redactie ook onzerzijds de 
nieuwe partijvoorzitter begroeten. Wij feliciteren hem en zijn vrouw;
Wij wensen hen beiden veel sterkte en veel wijsheid. Vooral Gods zegen. 
Wij hopen, dat alle partijleden ook menselijk met de nieuwe voorzitter zul
len omgaan. Wij zullen proberen daar het onze toe bij te dragen.

ontwikkeling en wijziging van de pro
blematiek in onze tijd, zijn politieke 
programs ook sterk aan slijtage onder
hevig. Ik meen te mogen zeggen, dat 
onze partij daar sinds een aantal jaren 
met vernieuwd élan mee bezig is.
Ik moet nu toch zeggen, dat daarin de 
grote verdienste van dr. Berghuis ligt, 
dat vooral hij dat in gang heeft gezet. 
Daar moeten wij mee dóór.
Dat ie ook de richting, waarin wij in het 
gesprek van de „18” tot dusver gegaan 
zijn en straks verder zullen moeten 
gaan. De verslagen van de Partijraad 
van de K.V.P. doen ons zien, dat in die 
partij verscheidene mensen niet hele
maal raad weten met het stuk „Evan
gelie en Politiek”.
In zoverre dat gaat over woorden, over 
de formulering, wil ik daar voiiedig 
begrip voor opbrengen. Iedere groep 
heeft zijn eigen wijze van zeggen; dit 
stuk draagt wel de sporen van een pro
testantse pen. Maar men kan ook in de 
reacties iets beluisteren, dat men het 
wat veel vindt, dat men het aiiemaal 
niet zo nodig heeft.

W  ezenlijk
Daarom lijkt het mij voor een goed on
derling begrip nuttig van onze kant te 
stellen, dat voor ons het stuk over de 
principiële uitgangspunten een wezen
lijk deel uitmaakt van het interinirap- 
port en van wat daar nog aan stukken 
volgen mag. In het stuk staat de be
kende, /aak geciteerde, verklaring, dat 
naast een gemeenschappelijk uitgangs
punt ook nodig is een in hoofdzaken 
gezamenlijk en duidelijk program en 
overeenstemming over het beleid ter 
uitvoering daarvan.
Het heeft kennelijk ook zin de volgorde 
om te keren en t '  stellen dat naast 
overeenstemming over het program voor 
ons ook essentieel is gelijkgerichtheid 
in uitgangspunt. Als in de programpun
ten niets terug te ’/inden zou zijn van 
dat uitgangspunt, dan zouden wij het 
niet goed gedaan hebben. Dan wordt 
stuk één een vlag, die wij ook thuis 
kunnen laten.
Daarop richt zich ser de kritiek van 
sommigen i.i onze fcring, die men onder 
woorden pleegt te brengen in deze zin: 
„Het is me te horizontaal” . Ik meen, 
dat men dat wel ééns te gemakkelijk 
zegt.' Politiek, zo zegt het interimrap

port, ook christelijke politiek,' voltrekt 
zich in het horizontale vlak van deze 
wereld. Daar ligt onze taak, tussen de 
mensen, zoals ook Christus op deze we
reld gekomen is, tussen de mensen, in 
ons horizontale leven. Politiek is zich 
dienstbaar maken aan de ander en aan 
de samenleving. Wel, dienen is een 
zeer horizontale bezigheid. Maar ik aan
vaard deze kritiek, wanneer men er
mede bedoelt, dat in het program, niet 
met woorden, maar inhoudelijk, de re
latie tot het uitgangspunt moet blijken. 
Dat uitgangspunt is voor ons niet het 
christendom als cultuurhistorisch ver
schijnsel, wat sommiger. er van maken, 
maar het is de religieuze wortel van 
ons bestaan, onze verbondenheid met 
en de opdracht van de levende Heer. 
Zonder dat is voor ons de zin van chris
telijke politiek weg.”

Inspraak
Laten we met de inspraak en mede
verantwoordelijkheid in eigen huis be
ginnen, aldus dr. Veerman. In dat licht 
was het rapport van de Arjos over de 
interne democratie hem welkom. '
Wel had hij bezwaren tegen bepaalde 
punten. Er zijn dingen waar men wat 
gemakkelijk overheenloopt vond hij. 
„Maar ik waardeer dit rapport toch als 
een bijdrage tot de beantwoording van 
de vraag hoe de m.ensen meer bij het 
werk van de partij betrokken kunnen 
worden, hoe wij met elkaar politiek 
zullen bedrijven. Daar zullen wij in de 
komende tijd inderdaad meer middelen 
voor moeten vinden, dan wij nu gebrui
ken. Die zullen wij ook samen moeten 
zoeken en beproeven.
Er zijn onder ons mensen, wier leven 
met de Anii-Revolutionaire Partij ver
groeid is, die zeggen, dat ze het niet 
meer kunnen volgen. Hef is allemaal 
anders tegenwoordig. Ik zou hen willen 
zeggen, vertrouwen te hebben, niet ook 
al gaat het wat anders en al zeggen wij 
’t wat anders — eigenlijk veel meer 
omdat wij op een andere manier vorm 
geven aan onze politiek. Want daarin 
ligt juist de kracht van de bijbelse 
boodschap, dat zij zich steeds weer laat 
verwerken in nieuwe vormen. Daaraan 
zullen wij samen moeten werken. In 
een partij, waarvoor wij allen samen 
verantwoordelijk zijn."
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MR. B. W. BIESHEUVEL OP 
DEPUTA TENVERGDADERING

'H r ^  é

Op  de buitengewone Deputaten- 
vergadering op 15 juni in Rot

terdam gehouden heeft de voorzit
ter van de AR Tweede Kamerfrac
tie, Mr. B. W. Biesheuvel enkele 
waarschuwingen laten horen aan 
het adres van het kabinet De Jong. 
Hij loste naar zijn zeggen enkele 
schoten voor de boeg, voorzover de 
heren Boersma en Goudzwaard dat 
in de Kamer nog niet hadden ge
daan. .
Met name over de plannen voor 
een belastingverlaging van de mi
nister van financiën maakte hij 
zich zorgen. Verder meende de 
heer Biesheuvel dat het kabinet 
er goed aan zou doen bij de mil
joenennota voor 1969 niet alles 
overhoop te halen.
Het eerste parlementaire jaar 
van de regering De Jong is niet he
lemaal met een happy end ge
ëindigd, zei de AR fractievoorzitter. 
Het buitenlands beleid, met name 
het EEG-beleid mist een duidelijke 
Europese conceptie. Het is een 
beetje Engels en een beetje Frans. 
De loonnota, de derde nota van wij
zigingen voor de BTW en de nota 
Noorden des lands waren volgens 
mr. Biesheuvel evenmin gelukki
ge grepen van het kabinet geweest. 
Mr. Biesheuvel begon zijn toespraak, 
die wegens tijdgebrek kort moest zijn, 
met te zeggen dat hij een vurig pleit
bezorger was voor een samenwerking 
tussen de christelijke partijen. Men 
kende zijn opvatting daaromtrent wel. 
Hij wilde daarom enkele dingen zeg
gen over de praktische politiek. De 
A.R. fractie voert in de Kamer geen 
incidenteel, geen toevallig beleid. Maar 
zij probeert een consistente politiek te 
voeren. Hij wilde dit aan de hand van 
feiten ook aantonen. Er zijn in het frac- 
tiebeleid steeds vaste terugkerende lij
nen te bespeuren.
Men denkt weleens, aldus de heer Bies
heuvel, dat wij een beetje regerings
partij en een beetje oppositiepartij wil
len zijn. Men zoekt het ook heel graag 
in de persoonlijke sfeer. Hij haalde de 
N.R.C. aan die gezegd had, dat Bies
heuvel onvriendelijk had gedaan tegen 
Witteveen, en dat was te verklaren om
dat het niet boterde tussen Roolvink en 
Biesheuvel. „Het botert tegenwoordig 
nogal aardig goed tussen ons, maar 
afgezien daarvan is het een merkwaar
dige uitleg”, aldus mr. Biesheuvel.
Dat het in het persoonlijke zoeken, 
betrof overigens niet alleen hem maar 
ook prof. Zijlstra, die in Vrij Nederland 
gekwalificeerd werd als „herder en 
leraar van Roolvink” en „zwager en 
vakantiegenoot van Bakker” , en van
daar dan Zijlstra’s invloed in het 
kabinet.
De heer Biesheuvel merkte op, dat men 
in socialistische kring „voor een ach
tenswaardig man als de heer Zijlstra 
eens evenveel respect zou moeten op
brengen als de andere politieke par
tijen voor de heer Mansholt opbren
gen”.
De fractie probeert zoveel mogelijk aan 
het verkiezingsprogram 1967 - 1971 ge
stalte te geven, een program waar nog 
volop het stempel van dr. Berghuis op 
staat; gelukkig, aldus mr. Biesheuvel. 
Hij meende dat de opmerking van drs. 
Den Uijl, in zijn brief aan de heer Zijl
stra, tijdens de kabinetsformatie vorig 
jaar, dat de kiezers zich niet duidelijk 
hebben uitgesproken, niet gold voor de 
A.R.P. De stembusuitslag betekende 
voor de A.R. instemming met het inte- 
rimbeleid-Zijlstra en met de beleids- 
koers, zoals die in het Program van
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Actie was uiteengezet. De felle, vaak 
onredelijke kritiek van de P.v.d.A. op 
het kabinet Zijlstra heeft geen weer
klank gevonden bij de kiezers.

Prioriteiten
Om de achtergrond van de discussie 
van de afgelopen weken in de Kamer 
te laten zien, citeerde de heer Bies
heuvel uit het memorandum dat infor
mateur Zijlstra vorig jaar naar de 
fractievoorzitters van de vijf grote par
tijen stuurde. In de brief die de liberale 
fractievoorzitter, de heer Toxopeus, 
schreef aan de heer Zijlstra, komt twee
maal het woord prioriteit voor. In beide 
gevallen heeft het betrekking op belas
tingverlaging. Hoge prioriteit werd 
door de heer Toxopeus gegeven aan de 
neutralisatie van het progressie-effect, 
dat voortkpmt uit de reële stijging van 
het nationaal inkomen. Het progressie- 
effect dat voortkomt uit een zuiver 
nominale stijging, heeft een nog hogere 
voorrang.
De heer Biesheuvel haalde vervolgens 
zijn eigen antwoord aan de heer Zijl
stra aan, waarin ook tweemaal het 
woord prioriteit voorkomt. Hij wilde 
hogere voorrang geven aan een struc
turele verbetering van de werkgelegen
heid en dan vooral verbetering van het 
industrialisatieklimaat in die delen van 
het land, waar de werkgelegenheid zor
gen baart. Verder wenste de heer Bies
heuvel in die brief voorrang voor de 
noodzaak van verdere modernisering 
van ons produktie-apparaat.
Als een eis van de hoogste orde ver
melde de heer Biesheuvel in die brief 
tevens de soliditeit van het financieel 
beleid als de overheidsuitgaven een 
versnelde groei zouden doormaken, een 
mogelijkheid, die de A.R. open hield. 
„Wie geld wil uitgeven, moet de fiscale 
gevolgen willen dragen in de vorm van 
dekking”, aldus mr. Biesheuvel. Hij 
merkte op dat uit de aangehaalde brie
ven bleek dat accentverschillen binnen 
de regeringscombinatie er van het begin 
af aan geweest zijn. „D a t  zijn geen 
incidenten, dat is een vaste lijn die 
men door de politiek, ook in de prak
tische politiek in de Tweede Kamer, 
ziet lopen”.
Een ander accentverschil kwam tot 
uiting toen de P.v.d.A. afviel bij de 
formatie. De A.R.P. heeft in het afgelo
pen parlementaire jaar geen kramp- 
houding aangenomen tegenover de 
P.v.d.A. als oppositiepartij.
De A.R. fractie was de enige, die het 
het vorig jaar betreurde en teleurstel
lend vond dat de heer Den Uijl de 
werkwijze van de heer Zijlstra niet

wilde volgen. Andere partijen hadden 
daar kennelijk geen behoefte aan., De 
keus voor de V.V.D. miste door deze 
gang van zaken evidentie, duidelijk
heid, maar de heer Den Uijl had het 
overigens ean zichzelf te wijten. De 
A.R., aldus de heer Biesheuvel, heeft 
dit als een realiteit aanvaard.
Er is toen een akkoord gesloten, neer
gelegd in een beknopt regeringspro- 
gram. Dat akkoord is naar de mening 
van de heer Biesheuvel ook vandaag 
nog redelijk.
De heer Biesheuvel merkte op, dat er 
gezegd was bij de regeringsverklaring, 
dat hij gereserveerd maar vriendelijk 
had gesproken. Dat was ook duidelijk. 
Vriendelijk had hij kunnen zijn „omdat 
wij zelf meegewerkt hadden, heel be
wust, aan deze politieke combinatie, 
vriendelijk, omdat veel in de regerings
verklaring ons aansprak”.
Er waren daarnaast ook punten, die de 
oppositie aanspraken, met name wat er 
stond over de herziening van de struc
tuur van de onderneming.

Gereserveerd
De fractie toonde zich toen echter ook 
gereserveerd, sterker dan de andere 
partijen, omdat de regeringsverklaring 
nog in het vage moest blijven, op één 
uitzondering na: de belastingverlaging. 
Op dat punt was de regeringsverkla
ring uiterst concreet. „De progressie- 
werking die voortvloeit uit de inflatie, 
zou moeten worden geneutraliseerd. De 
fractievoorzitters hadden een akkoord 
bereikt op een iets ander woord: is ge
boden. De regeringsverklaring was 
strakker en sloot een afweging tegen
over andere desiderata zonder meer 
uit”. Wij legden ook toen de nadruk op 
onze prioriteiten, aldus de heer Bies
heuvel.
In telegramstijl maakte de heer Bies
heuvel een paar opmerkingen over het 
parlementaire jaar, dat praktisch voor
bij was. Hij vond dat het niet in alle 
opzichten bezig was in happy end te 
eindigen. Er zijn wel een aantal plus
punten. Een redelijk uitgavenniveau 
was in de miljoenennota 1968 opgeno
men.
„Minister Witteveen filosofeerde over 
een belastingverlaging, maar kwam met 
een reële belastingverhoging. De natuur 
was sterker dan de liberale leer”.
Ten aanzien van de werkgelegenheid 
was er met de regering een goed over
leg, bij de algemene politieke beschou
wingen, gezien het pakket van maatre
gelen dat toen werd bekendgemaakt. 
Wat op aandringen van de drie christe
lijke partijen over de ontwikkelingshulp

tenslotte in het regeringsprogram werd 
opgenomen, voor deze parlementaire 
periode, kwam ook na overleg tot 
stand.
Er is ook een goede verstandhouding 
met de geestverwante bewindslieden, 
maar niet alleen met hen. Het viel de 
heer Biesheuvel op, dat er tussen de 
regeringsfracties en tussen de voorzit
ters daarvan zeer goed wordt samen
gewerkt. Dat bleek bij de algemene 
politieke beschouwingen en bij moei
lijke begrotingsbehandelingen. En bij 
de wetgevende arbeid. Ook recent, bij 
de behandeling van de loonnota, bij de
B.T.W. en bij de nota Noorden des 
lands, was dat eveneens het geval. 
Goede persoonlijke betrekkingen tussen 
de vier fractievoorzitters hebben daar
toe bijgedragen.
„Een goede verstandhouding tussen de 
fractievoorzitters is voor het kabinet 
van meer belang dan het zichzelf mis
schien wel realiseert”, zei de heer Bies
heuvel.
Het brengt een stuk continuïteit en 
stabiliteit in ons politieke bestel, zo 
noodzakelijk ook voor de bestuurbaar
heid van ons land. De fractie heeft het 
echter op prijs gesteld, haar eigen iden
titeit te bewaren, ook in het parlement. 
Geen vereenzelviging met het kabinet 
en met de andere regeringspartners. 
„Wij heben een eigen inbreng, maar dat 
sluit-samenwerking niet uit”.
De heer Biesheuvel zei, dat naast goede 
dingen het kabinet ook zwakke plekken 
vertoonde. Hij erkende, dat minister 
Luns belangrijke arbeid voor ons land 
verricht.
„Niettemin, er zit wel een zwakke plek 
in het beleid van het kabinet en van 
de minister van Buitenlandse Zaken. 
Het Europese beleid, vooral ten aanzien 
van de E.E.G.,, is aarzelend, onduidelijk, 
het hinkt op twee gedachten. Een beetje 
Engels en een beetje Frans. Er is geen 
echte Europese conceptie voor een 
Europees beleid”.
De heer Biesheuvel vroeg de bijzondere 
aandacht van het kabinet hiervoor.

Niet gelukkig
„Op het binnenlandse front had het 
kabinet geen gelukkige greep met en
kele nota’s. De loonnota en de derde 
nota van wijzigingen bij de B.T.W. wa
ren beide missers. Ook de nota Noorden 
des lands zal geen grootse indruk achter
laten. De beide eerstgenoemde nota’s 
waren niet sleehts missers vanwege de 
„timing”, maar wat ik ernstiger aeht 
vooral ook vanwege de eenzijdigheid 
van de betreffende beleidsbeslissingen”. 
De heer Biesheuvel meende dat de A.R. 
fractie zich wel over een enkel punt 
bezorgd heeft moeten tonen, en dat 
betrof vooral datgene wat minister Wit
teveen in de Kamer heeft gezegd over 
de belastingverlaging.
Het vorig jaar al had de A.R. fractie 
de regering’ gewaarschuwd dat het on
mogelijk zou zijn de overheidsuitgaven 
fors terug te dringen, door een krach
tiger streven naar beleidsombuiging. 
Zoals minister Witteveen dat noemde. 
„De begroting 1968 door minister Wit
teveen ingediend, heeft een rekord- 
hoogte bereikt, 23 miljard is deze begro
ting groot. Tal van nieuwe taken zijn 
door het kabinet weer aangevat: Ruim
telijke ordening, industriepolitiek, tot 
ontwikkeling brengen van achtergeble
ven landsdelen, taken op het gehied van 
verkeer en vervoersvoorzieningen, enz. 
Sociaal gerichte woningbouw, oude en 
nieuwe collectieve voorzieningen, zullen 
ook in de komende jaren groot beslag 
leggen op de middelen. De Miljoenen
nota 1968 speelde nog serieus met de 
gedachte van neutralisering van de

• Vervolg op pag. 3
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PARTIJVOORZITTER
BERGHUIS

'’jy ^ a a r  sprekende namens de A.R.P.
zeg ik — als ik bij een gebrek 

aan eigen gedachten nog eens een 
oude bekende aan het woord mag la
ten, in dit geval Jan Luyken:

Maar zalig, zo gij in dit leven.
Van enen veijzen geest gedreven. 
Uw plicht zorgvuldig hebt betracht.

gegeven met de inzet van uw beste krach
ten, zó intens zelfs dat u gevaar gelopen 
hebt de mate van uv- krachten te over
schatten. En dat kwam, doordat u — zoals 
ik het aanvoel — gedreven werd door de 
gedachte: hoe dien ik op het beste de zaak 
van de A.R.P. en daarin ons land en volk.

Welnu, die plicht hebt gij. Berghuis, 
meer dan zorgvuldig betracht.
Namens de A.R.P. zeg ik u daarvoor 
hartelijk, heel hartelijk dank; en in 
die dank hetrek ik van heier harte u, 
mevouw Berghuis, die uw man voor 
alle arbied in de politiek hebt willen 
afstaan. Moge God u beiden met uw 
kinderen rijkelijk zegenen.”

„Voor mij”, zo heeft dr. Kuyper eens 
geschreven,

„Voor mij, één zucht beheerst mijn leven, 
Eén hoger drang drijft zin en ziel.
En moog’ mij d’adem eer begeven 
Eer ’k aan die heü’ge drang ontviel.”

De geciteerde uitspraak is van mr. A.
B. Roosjen, die als eerste het woord 
voerde bij het heengaan van dr. 
Berghuis als voorzitter van het Cen
traal Comité.

In zijn toespraak ontbrak een persoonlijk 
woord niet: „Ik dank u hartelijk voor de 
grote vriendschap, welke ik van u mocht 
ontvangen. Met graagte heb ik als tweede 
voorzitter onder u mogen dienen, zoals ik 
ook onder Schouten heb mogen dienen. 
Veel activiteit werd daarvoor overigens 
niet gevorderd, aangezien 'dit dienen 
voornamelijk bestond in een gehoorzaam 
luisteren” , zo voegde de heer ^oosjen 
onder grote hilariteit hieraan toe. 
Treffend bracht de heer Roo.sjen in zijn 
dankwoord ook onder woorden wat de 
heer Berghuis steeds heeft bewogen: 
„Welnu, dat woord kan en mag niet an
ders zijn dan een woord van dank, van 
recht hartelijke dank voor alles wat u in 
de 12 jaar van uw voorzitterschap voor 
de A.R.P. hebt betekend. U hebt u voor de 
arbeid, aan dit voorzitterschap verbonden.

Een dergelijke zucht, een dergelijke ho
gere drang hebben wij kunnen opmerken 
bij uw voorganger, onze onvergefelijke 
Schouten, maar in niet mindere mate 
hebben wij ze bij u kunnen bespeuren. 
Geachte Berghuis, mijn eerste kennisma
king met u vond plaats ongeveer 26 jaar 
geleden in de omheinde ruimte, waarin u 
bijna twee van uw levensjaren onvrijwil
lig hebt moeten doorbrengen, het gijze
laarskamp Beekvliet in Sint-Michielsge- 
stel. Bij alle politieke samenscholingen, 
welke daar plaats vonden en waarin de 
toekomst van een bevrijd Nederland werd 
besproken, waren er ook besprekingen 
van politieke aard tussen e percentsge
wijze sterk vertegenwoordigde antirevo
lutionairen in dit kamp.
Onmiddellijk was ik getroffen door de 
scherpheid van geest en het klare inzicht 
bij de toen 31-jarige door de bezetter ge
schorste burgemeester van Smilde, die aan 
de discussies deelnam. Tegenover de ge
dachte na de bevrijding op te gaan in één 
politieke partij, zoals elderr in het kamp 
bepleit werd, stond u volkomen afwijzend; 
u stelde, zoals u ook nu nog stelt, de 
principiële noodzakelijkheid van een po
litieke organisatie in Nederland op chris
telijke grondslag.

Stabiele onderstroom

boom, reageerde zeer ad rem door te zeg
gen, dat zij nu niet verwacht had, dat de 
nieuwe voorzitter zo onjuist zou beginnen 
met het plakken van zo’n etiket op de 
a.r. vrouwen.
„Want als er één groep is, die als stabiele 
onderstroom fungeert bij alle golven, die 
soms hoog gaan, dan zijn dat de vrouwen 
wel.” Deze opmerking oogstte applaus. 
Mevrouw Diemer wees erop, dat zij dr. 
Berghuis vanaf de studententijd kende. 
„De onopvallende rustig zijn weg gaande 
figuur, die u in uw studententijd was, 
bent u in hoge functies gebleven. In dit 
opzicht past de onder ons bekende uit
spraak op u „saevis tranquillus in undis” . 
Maar daaronder verschool zich een ver
rassende beweeglijkheid van geest en be
wogenheid, die u oog verleende voor de 
boeiende aspecten van de ontwikkeling, 
waardoor u op zijn tijd .niet schroomde 
voor het nemen van een bocht.”
,Met het inruimen van een plaats voor de 
vrouw hebt u geen moeite gehad”, aldus 
mevrouw Diemer. „De illegaliteitsperiode 
heeft u daartoe ongetwijfeld reeds toebe
reid. Erkend moet worden, dat dr. Schou
ten daarvoor het spit heeft moeten afbij
ten. U hebt het niet mee behoeven te i 
maken, dat er een gehele postzak brieven 
van vrouwen bij u thuis werd bezorgd. i 
Toen hebben de vrouwen misschien als 1 
pressiegroep gefungeerd.”

worden; vandaar de waarschuwing voor 
„verstarde beginselen in een .veranderde 

^wereld”, die u liet horen. Dat u die ge
dachte nog steeds is toegedaan is meer 
dan duidelijk gebleken gedurende de 12 
jaar dat u het voorzitterschap van het 
Centraal Comité van de A.R.P. heeft be
kleed. Op deputatenvergaderingen en op 
bijeenkomsten van het Partij Convent 
hebt u doen blijken hoezeer u bezield 
wordt door de geest, welke een onzer 
dichters .— niet vader Cats — deed schrij
ven: Neen, niet sluim’ren, neen, niet stil
staan; al wat leven mist, mist God.
Ik weet het — wat uzelf trouwens even 
goed weet — uw mening werd niet steeds 
door ieder gedeeld, maar de ernst waar
mede u erop wees hoe noodzakelijk het is 
dat ook in de politiek ernaar gestreefd 
wordt dat gestalte wordt gegeven aan het 
evangelie, heeft algemeen respect afge
dwongen.”
Tenslotte wees mr. Roos jen erop, dat in 
Rotterdam vmelvuldig wordt gezongen 
„Geen woorden maar daden” . En omdat 
daar inderdaad iets in zit liet de heer 
Roosjen zijn woorden namens de partij 
vergezeld gaan van een stoffelijk blijk 
van dankbaarheid: een toestel voor kleu
rentelevisie. Hij bood een' klein model 
ervan reeds ter vergadering aan waar, zo 
zei hij, ook nog muziek in zit. ,,Maar dat 
in de t.v. muziek zit weten zowel de heer 
Berghuis als de heer Biesheuvel” , een op
merking, die goed gevat werd.
Mevrouw Berghuis-Groeneveld werd een 
boeket bloemen aangeboden.

Spr. merkte op, dat dr. Berghuis royaal 
alle medewerking heeft 'gegeven om de 
vrouwen een goede plaats in het partij- 
aparaat te geven. Dat geldt ook voor het 
opwekken van de besturen van kiesver
enigingen en Statencentrales om vrouwen 
bij het werk te betrekken. Daar ligt ech
ter nog een drempel, die ook nu nog niet 
geheel is geslecht.
Spr. besloot haar woorden tot dr. Berg
huis met de woorden ,,Dank ook namens 
de vrouwen voor uw geweldige inzet. Ik 
hoop, dat u in uw verdere leven werk
zaam zult kunnen zijn met volkomen 
ontplooiing van uw talenten.”

Arjos-dank

Intussen bleek toen al, hoezeer u er oog 
voor had dat de wereld anders was ge

De nieuwe voorzitter, dr. A. 'Veerman, zei 
na deze toespraak dat besloten was ook de 
beide pressure-groups in de partij: de
vrouwen en de jongeren, het woord te 
geven bij het afscheid van dr. Berghuis. 
De presidente van het A.R. Vrouwen
comité, mevrouw dr. F. T. Diemer-Linde-

De voorzitter van de Arjos, Hans A. de 
Éoer, had graag gezien, dat zijn spreken 
overbodig was geweest, omdat dit bete
kend zou hebben, dat dr. Berghuis zijn 
stoel zou zijn blijven bezetten.
De Arjos-voorzitter zei o.a.: „De Arjos 
dankt u allereerst en allermeest voor het 
feit, dat u op het juiste ogenblik het zicht 
hebt gehad op de dwingende noodzaak 
zich als christenen in de politiek er van 
bewust te zijn, dat tijd en omstandigheid 
beslissende invloed uitoefenen op de wij
ze van uitvoering van onze politiek, op 
onze doeleinden en middelen daarbij — 
en dit alles voortkomend uit en in ver
binding met de klem die het aanvaarde 
uitgangspunt met zich mee brengt.
Dat was een echte Berghuis-zin, die kon 
je soms ook beter lezen dan horen. Door 
het doorwerken van deze' visie hebben 
duizenden jongeren weer geloof gekregen 
in de A.R.P. Dreigende verstarring werd 
doorbroken, een nieuw elan brak aan. 
Voor het ons zetten op dit nieuwe spoor, 
hebt u in de achter ons liggende 12 jaar 
de eerste verantwoordelijkheid gedragen. 
Over de lasten en de moeiten daar
van, wijden wij nu niet uit. Maar wie ze 
kent behoudt vóór dit pionieren slechts 
respect en grote waardering. Die waar
dering, mijnheer Bei-ghuis, richt zich met 
name op uw aandeel in de vernieuwing 
van onze partij op binnenlands gebied. 
Geloofwaardigheid gebiedt mij — zeker 
als jongeren voorzitter — te zeggen dat 
velen onzer aanmerkelijk meer moeite 
hadden met uw ideeën over bijvoorbeeld 
Vietnam en over het leiderschap van de 
V.S. van Amerika.
Een tweede punt, dat wij bijzonder in u 
hebben gewaardeerd is de openheid, waar
mee u jongeren tegemoet trad en de ruim
te en vrijheid die u hen liet. Toen de Ar
jos in 1961 de brochure „De ontwikkeling 
in de Nederlandse politieke partijen” uit
gaf (geschreven door ene drs. Hooger- 
werf), vond dr. Schouten dat bewerk
stelligd moest worden dat het Arjosbe- 
stuur zich voor een deel van déie uitgave 
zou distanciëren. U hebt dat toen niet ge
wild.
Ook vele andere malen — en het zijn al
tijd momenten waarop ware democratie 
in het spanningsveld verkeert — hebt u 
gezegd: geef ze de ruimte, laat een ieder 
zich met zijn eigen zaken bezighouden.
Ik denk dat de heer Biesheuvel deze uit
spraak niet kende. Hij zou hem anders bij 
de laatste kabinetsformatie zeker hebben 
kunnen citeren” .
De Boer citeerde ook de slotwoorden van 
dr. Berghuis, gesproken op de Arjos-jaar- 
vergadering in 1966 toen de kandidaten
lijst juist was vastgesteld:
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Dr. Berghuis, geflankeerd door dr. De Kwaadsteniet en mr. Roosjen, op weg naar 
de zaal.

„Politiek is een grote, zeer verantwoorde
lijke zaak. Er is geen terrein ook, waar de 
gevaren en de verleiding zo groot zijn. 
Ambities zijn goed, maar ze moeten on
dergeschikt blijven. Laat anderen uitma
ken of je geschikt bent voor een bepaalde 
functie, en als de beslissing anders is dan 
je had verwacht, laat dan niet de ver
houdingen hierdoor bederven. Bekwaam
heid en eerzucht zijn nuttige attributen, 
maar belangrijker is karakter. Wij mogen 
onszelf niet uitnemender achten dan de 
ander, dat is een onchristelijke houding. 
Wij geven dan o^k naar buiten een ver
keerd beeld van de politiek”.

Na dit citaat sloot de Arjosser zijn toe
spraak af: ,,Niet iedereen kan dit zeggen. 
Niet ieder, wil hij geloofwaardig blijven, 
mag dit uitspreken. U kon het, u mocht 
het, want — eens of niet eens, gewenst 
of niet gewenst — uw integriteit en ka
raktervastheid, zijn allen bekend, en staan 
buiten discussie.
Terecht genoot u daarom ons vertrouwen, 
en terecht was u onbetwist leider van de 
A.R.P. Ik zeg leider, niet voorzitter. Mis
schien was u wel de laatste, de laatste 
die past in de lijn Kuyper, Colijn en 
Schouten. Om al wat ik noemde zeggen 
jongeren u heel hartelijk dank. Mogen wij 
samen willen staan voor de idealen die 
ü ontzaglijk veel werk deden verrichten” .

Namens C.H.U. en K .V .P .
Een deel van het werk van dr. Berghuis 
als partijvoorzitter lag op internationaal 
terrein. De A.R.P. is samen met de C.H.U. 
en de K.V.P. lid van de Europese Unie 
van Christen Democraten (E.U.C.D.).
De drie partijen in Nederland vormen 
samen de Nederlandse equipe van de 
E.U.C.D. Praktisch alle internationale 
contacten en conferenties worden via die 
Nederlandse equipe voorbereid. Namens

de beide partners in dit samenwerkings
verband sprak prof. dr. G. C. van Niftrik. 
Hij wees" er o.a. op, dat het met de chris
tenen vaak een merkwaardige zaak is.
De verhouding Berghuis-Van Niftrik is 
daarvan een goede weerspiegeling.
„Toen wij elkaar leerden kennen” , aldus 
prof. Van Niftrik, ,,was Berghuis conser
vatief en ik nogal progressief. In die tijd 
was Berghuis een calvinist en ik een cal
vinist tussen aanhalingstekens.” Beide 
zaken liggen nu wel anders verklaarde de 
professor, onder grote hilariteit. Prof. 
Van Niftrik vond het overigens een gek 
ding in Nederland, dat wij over de gren
zen moeten gaan om elkaar te leren ken

nen. Spr. zei Berghuis te hebben leren 
kennen tijdens de vele ontmoetingen in 
het buitenland. Hij noemde een aantal 
plaatsen waar zij elkaar ontmoet hadden. 
Spr. wees erop, dat beiden elkaar in de 
loop der jaren niet alleen persoonlijk 
hadden leren kennen, maar ook geestelijk. 
Wij hebben heel'wat afgepraat over chris
telijke politiek en wij hebben elkaar leren 
verstaan. Wij weten niet wat er nog eens 
zal gebeuren en waar wij, christenen, met 
elkaar terecht zullen komen. Het is goed
C.H. om te zeggen, dat wij niets moeten 
forceren (applaus). Maar misschien wor
den wij nog eens op één hoop geworpen.
Spr. zei tot in zijn merg ontroerd te zijn 
door het lied, dat bij de aanvang van de 
middag-vergadering werd gezongen (Loof 
den Koning, heel mijn wezen). Toen dr. 
Berghuis ziek was, schreef spr. hem een 
brief. In het briefje, dat hij terugkreeg, 
stond weinig over politiek, maar wel over 
hetzelfde dat in het gezongen lied staat. 
Prof. Van Niftrik herinnert zich samen 
met dr. Berghuis in Taormina op Sicilië 
gekerkt en Avondmaal gevierd te hebben. 
„Ik hoop voor je, dat je hiermee geen 
moeite zult krijgen ,maar de gereformeer
de kerken zijn niet zo sterk meer in de 
tucht.”
„Daar in Taormina had de meest wezen
lijke ontmoeting plaats, daar ging het om 
het meest centrale punt, daar ging het om 
onze Here Jezus Christus. Als wij dat met 
elkaar in het oog houden dan kunnen wij 
als christelijke partijen nog wel met 
elkaar bekvechten, maar dan is er toe
komst.”

Vrienden verlichtten werk
Dr. Berghuis zei in zijn dankwoord, zich

Mevrouw Berghuis krijgt bloemen van mr. Roosjen.

nooit gerealiseerd te hebben hoe dat met 
zo’n afscheid ging. Destijds moest spr. er 
dr. Schouten toe bewegen een huldiging 
te ondergaan. Deze wilde daar toen niets 
van weten. Spr. heeft toen o.a. als argument 

gebruikt — en dr. Schouten is daarvoor 
uiteindelijk gezwicht — : ,,Je mag dat je 
vrienden niet weigeren.” Dr. Berghuis 
zei: ,,Daarom heb ik er ook mee inge
stemd, dat er iets zou gebeuren, al is dit 
voor sommigen misschien om ze een af
laat te bezorgen. Ik zie u allen als mijn 
vrienden. Vrienden hebben mij het werk 
lichter gemaakt.”

Hij had er behoefte aan hartelijk te dan
ken voor de gesproken woorden. 
„Roosjen heeft vanaf het begin mijn wan
kele schreden als voorzitter gezien. Wij 
zijn dichter bij elkaar gekomen, er is een 
vriendschap gegroeid.”
Spr. betrok hierbij ook het moderamen 
en het Centraal Comité.

Met de kleurentelevisie was spr. blij , ên 
hij Joetuigde er dan ook zijn hartelijke 
dank voor. ,,Ik ben” , zo zei hij, ,,nogal 
verkikkerd op televisie! Ik hoop, dat wij 
naar goede programma’s zullen mogen 
kijken.”
Hartelijke dank sprak de heer Berghuis 
ook uit aan het adres van mevrouw Die- 
mer-Lindeboom en de. heer De Boer en 
over hun hoofden heen tot het A.R. Vrou
wencomité en de jongerenorganisatie.

Over de gezamenlijke avondmaalsviering 
in Taormina zei de heer Berghuis, dat die 
ook hem bij zou blijven. „Met Van Niftrik 
heb ik in de afgelopen jaren veel gespro
ken. Het is een feit, dat je elkaar in 
het buitenland openhartig gaat vertellen 
wat je vindt van de dingen.”

Tenslotte merkte dr. Berghuis op, dat hij 
blij was voor deze dag en voor het feit, 
dat hij dit had kunnen meemaken.

H e t  was zaterdag 15 juni j.1. de 
44e (vierenveertigste) Depu- 

ta ten vergadering, welke de A.R. 
Partij in haar geschiedenis hield. 
Tevens de eerste weUte in Rotter
dam plaats vond.

De eerste, constituerende Depu- 
tatenvergadering werd op donder
dag 3 april 1879 gehouden te 
Utrecht. Volgend jaar is dit dus 
negentig jaar geleden. Dr. W. P. 
Berghuis herinnerde daar zaterdag 
ook aan.

Op die eerste Deputatenvergade- 
ring waren, behalve de leden van 
het „Voorlopig Centraal Comité” , 
slechts 28 afgevaardigden aanwe
zig, zo wordt medegedeeld in het 
boek „Het volk ten baat” van mr.
J. A. de Wilde en C. Smeenk,
75 jaar later, in 1954, zou tijdens een 
grote tweedaagse jubileumbijeenkomst 
— in Rotterdam — op 2 en 3 april dit 
feit worden herdacht. Deze bijeenkomst 
was echter geen „Deputatenvergade- 
ring” .
De Deputatenvergaderingen kunnen, 
globaal gezegd, onderscheiden worden 
in gewone en in buitengewone verga
deringen. De gewone worden gehouden 
voor de verkiezingen voor de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal; de buiten
gewone Deputatem^ergaderingen werden 
aldus aangeduid, omdat zij tussentijds 
werden gehouden. Hierover kunt u na
der lezen in „Geen vergeefs woord”, de 
bundeling van de in de loop der jaren 
(tot en met 1948) gehouden Deputaten-

VOOR
HET
EERST
DEPUTATEN-
VERGADERING
IN
ROTTERDAM

vergaderingen. Deze verzameling, uit
gegeven in opdracht van de Doctor 
Abraham Kuyperstichting, is van in
formatieve notities en interessante ge
gevens voorzien.

Eens in de twee jaar
Er zijn nu tot dusver, zoals gezegd, 44 
Deputatenvergaderingen gehouden, en 
wel 23 gewone en 21 buitengewone. Ge
middeld in de geschiedenis van de A.R.P. 
dus één Deputatenvergadering in de 
twee jaar.
De eerste gewone — de constituerende 
— vergadering werd in 1879 gehouden 
in het Gebouw voor Kunsten en Weten
schappen te Utrecht. In dat gebouw zijn 
de Deputaten elf maal bijeen geweest, 
waarvan één keer in een nevenvergade
ring, terwijl de hoofdvergadering in „Ti- 
voli” werd gehouden.
Verreweg de meeste Deputatenvergade
ringen werden gehouden in het (oude 
respectievelijk nieuwe) gebouw „Tivo- 
li” te Utrecht, namelijk 28 maal. Één
maal werd te Utrecht de Irenehal van 
de Jaarbeurs als verzamelplaats der De
putaten ingericht. In totaal heeft Utrecht 

■ dus 39 maal de Deputatenvergadering 
binnen de muren gehad.
Tweemaal werd een Deputatenvergade
ring in Amsterdam gehouden, namelijk 
de buitengewone Deputatenvergadering 
van 1884 in het gebouw Frascati en de 
buitengewone Deputatenvergadering 
van 1907 in het gebouw van de Maat
schappij voor den Werkenden Stand te 
Amsterdam.
Tweemaal werd ook te ’s-Gravenhage 
bijeengekomen. Dat waren de buitenge

wone Deputatenvergadering van 1885 in 
het Gebouw voor Kunsten en Weten
schappen te ’s-Gravenhage en de bui
tengewone Deputatenvergadering van 
1921 in de Dierentuin te ’s-Gravenhage.

Rotterdam
Thans is dan éénmaal een buitengewone 
Deputatenvergadering gehouden in „De 
Doelen” te Rotterdam. Nog nooit is tot 
dusver een gewone Deputatenvergade
ring buiten Utrecht gehouden. Zal dat 
de eerstvolgende zijn in Rotterdam? Het 
is ons daar zaterdag best bevallen.
Zoals hierboven reeds bleek is éénmaal 
een Deputatenvergadering gehouden in 
twee gebouwen, namelijk de gewone 
Deputatenvergadering van 1905; in „Ti- 
voli” èn in het Gebouw voor Kunsten 
en Wetenschappen te Utrecht. Éénmaal 
is een tweedaagse Deputatenvergadering 
gehouden, namelijk in 1929, het jaar dus 
van het 50-jarig bestaan van de A.R.P. 
Er is nog nooit een Deputatenvergade
ring op een maandag gehouden en tot 
1959 ook nooit een op zaterdag. Sinds
dien hooit anders dan op een zaterdag. 
De eerste Deputatenvergadering op een 
zaterdag werd gehouden op 24 januari 
1959, de tweede op 10 juni 1961, de derde 
op 23 maart 1963, de vierde op 12 fe
bruari 1966, de vijfde op 14 januari 1967, 
en de zesde nu, op zaterdag 15 juni 
1968; dus zesmaal op zaterdag.
In het verleden kwam men bijeen: vijf
maal op een dinsdag, twaalfmaal op een 
woensdag, vijftienmaal op een donder
dag en zevenmaal op een vrij dg. Bij deze 
getallen is dus de „tweedaagse” (dins
dag en woensdag) van 1929 inbegrepen.
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reële progressiewerking bij de belastin
gen. hetgeen zou betekenen dat de stil- 
ging van de overheidsuitgaven in de 
komende .jaren aanzienlijk verlaagd zou 
moeten worden, beneden de stijging, 
overeengekomen bij de kabinetsforma
tie, van zes procent. Hier is sprake van 
een illusie. Afweging van wenselijk
heden za! de regering stellig tot de 
conclusie moeten voeren, dat het er 
niet inzit. Onze prioriteiten en die van 
onze fractie liggen ook anders”. Aldus 
de heer Biesheuvel.

De heer Biesheuvel ging vervolgens in 
op de afgelopen weken behandelde 
zaken in de Kamer. De loonnota en de 
werkgelegenheid.
„Wat de werkgelegenheid oetreft kon 
de minister van sociale zaken de meer
derheid van de Kamer met zijn beleid 
mee krijgen. Dat gold niet voor het 
loonbeleid. Wij hadden twee bezwaren. 
De nota kwam te vroeg. Men kan niet 
acht maanden van te voren onze arbei
ders vertellen dat zes maanden lang 
hun contracten niet verlengd kunnen 
worden. En het beleid werd geken
merkt door eenzijdigheid. De verschij
ning van deze nota wat de inhoud 
betreft en wat het tijdstip betreft, blijft 
voor ons een raadsel” .

„De gehele problematiek komt in het 
najaar terug. Kabinet en parlement zijn 
er niet af. Het vraagstuk van de over- 
besteding is onopgelost blijven liggen 
voor het komende jaar. Na de mislukte 
poging van het kabinet hier in te grij
pen zal het des te móeilijker zijn voor 
het kabinet op een later tijdstip met 
passende maatregelen te komen die 
binnenlandse overbestedingen zouden 
moeten terugdringen. Als dat voor 1969 
moet gebeuren, het S.E.R.-rapport zal 
daar straks ook een indicatie voor kun
nen geven, zal er naar het oordeel van 
onze fractie sprake moeten zijn van een 
evenwichtig pakket van maatregelen, 
dat zich niet tot de Ionen beperkt".

Rechtvaardigheid
Over de B.T.W. zei de heei Biesheuvel 
dat bij de invoering daarvan twee din
gen naar voren komen, prijsstijgingen 
en het tijdelijk beschikbaar komen van 
middelen voor de schatkist van 700 
miljoen gulden. De fractie heeft voor de 
compensatie voor de lagere inkomens 
bijzonder de aandacht gevraagd omdat 
dit een van de vraagstukken was die 
allereerst aan de orde kwamen. 
Compensatie voor trekkers van A.O.W. 
en A.W.W. lag in de rede vond de frac
tie. Daarvoor moest geen premiestijging 
plaats vinden die toch alweer gedra
gen moet worden door de lagere inko
mensgroepen en vooral de zelfstandi
gen.

„Hier is in het geding een rechtvaar
digheid jegens onze onderdanen en de 
regeriiig weet nu dat als zij de omzet
belasting op een «ater tijdstip nog eens 
zou willen verhogen, dat dai, naar ons 
oordeel de overheid aanspri.kelijk is 
voor extra lasten, die de zwaksten in 
onze samenleving te dragen krijgen”.

Over de derde nota van wijzigingen 
heeft de fractie verschillende opmer
kingen gemaakt.

„Het onthulde het belastingplan, naar 
mijn gevoel van niet geringe afmetin
gen, dat minister Witteveen, ik hoop 
alleen nog in zijn hoofd heeft. 1. Ver

Correctie
Boven de advertentie „Het eigen 
woningbezit en Hopman” op pag. 5 
in ons nummer van vorige week 
had moeten staan, ingezonden me
dedeling.
Door een vergissing is deze regel 
weggevallen.

schuiving van de directe naar de indi
recte belastingen; 2 Neutralisatie van 
de drukstijging tengevolge van opge
treden prijsstijgingen: 3. Een vooruitlo
pen op dez<- belastingoperatie die hij 
zou wensen door te voeren op 1 januari 
1970 al op 1 januar' 1969 4. Het optrek
ken van de belastingvrije voet, hetgeen 
dan door zou moeten werken in 
het hele tarief tot aan de hoogste inko
mens toe”.
De heer Biesheuvel zei, dat de fractie 
zich bij het Kamerdebat niet had wil
len binden aan deze ingrijpende be
lastingplannen.

Open zaak
„Wij achtten ons gebonden aan datgene 
wat we tijdens de kabinetsformatie zijn 
overeengekomen met onze regerings
partners, meer echter niet. De rest is 
voor ons een open zaak. Ons advies aan 
minister Witteveen e aan het kabinet 
is t.g.v. de Miljoenennota straks niet 
alles overhoop te halen. Ik zeg dit na 
hetgeen ook onzerzüds is betoogd over 
de derde nota van wijzigingen en de 
voornemens van minister Witteveen 
t.a.v. de belasting. Ik vraag me trou
wens toch af of er wel zo’n haast is bij 
de verschuiving van de directe naar de 
indirecte belastingen,
We moe+en nog afwachten wat voor 
effecten de omschakeling van de omzet
belasting van net oude op het nieuwe 
stelsel heeft op onze volkshuishouding” , 
aldus de heer Biesheuvel.
„Het gaat ons te ver om van te voren 
alweer het besluit te nemen dat een jaar 
later nog weer is een verdere verho
ging van de omzetbelasting zal plaats 
vinden en dat daar dan alweer op 1 ja
nuari 1969 op vooruitgelopen zal wor
den.
Wij zijn gebonden aa> datgenen wat we 
overeengekomen zijr ten tijde van de 
kabinetsformatie. We hebben geen bin
dingen t.a.v. de datum, geen bindingen 
t.a.v. de wijze waarop de belastingver
laging moet doorgevoerd worden. Geen 
binding t.a.v. de jartn waarvoor de be
lastingen moeten doorgevoerd worden, 
en het lijkt me dat -iet kabinet de jaren 
1965 en ’66 wel buiten beschouwing kan 
laten en zich tot haar eigen periode 
beperkt.”
De heer Biesheuvel besloot: „Onze aan
pak ook in de praktische politiek pro
beert te zijn een evangelische politiek. 
Een politiek die zich richt op harmonie 
in de samenleving dat kan zijn in het 
noorden en het Kan zijn in Limburg. 
En er mankeert nog zo ontzaglijk veel 
in onze eigen samenleving. Dat wou ik 
ook zeggen tot her die menen dat er 
vandaag alleen mordiale wereldwijde 
politiek gevoerd moet worden.

Onze politiek moet ook gericht zijn, 
gesteund zijn door wat ons ten diepste 
in de politiek beweegt. Wij moeten geen 
verlengstuk zijn van groepsbelangen 
vai; werkgevers of werknemers. Een 
politiek moeten we ook proberen te 
voeren waar dc barmhartigheid voor 
de zwakken telkens weer in door
klinkt. De heer ’ -̂erghuis heeft ons 
dat vanmorgen nog weer eens voorge
houden. En geachte vergadering dan 
heeft de fractievoorzitter in het werk 
dat ik het afgelopen jaar heb verricht 
toch nog wel eens met iets te kampen.

Stoutmoedigheid
En dat is dat we in de politiek wel 

eens ten onder kunnen gaan aan de 
voorzichtigheid.
We moeten voorzichtig zijn met de 
radicalen anders lopen ze weg. We moe
ten voorzichtig zijn met de achttien het 
mocht eens lukken. We moeten voor
zichtig zijn met het kabibet De Jong an
ders rolt het om, en er is' geen alterna
tief zegt men dan. We moeten voorzich
tig zijn met de VVD, we moeten voor
zichtig zijn met de P.v.d.A., je kan nooit 
weten hoe het loopt. We moeten voor
zichtig zijn met de KVP vanwege de 
PPR. We moeten voorzichtig zijn met de 
PPR vanwege de KVP.
Voorzichtigheid heeft onze ARP in het 
verleden niet erg ver gebracht. Knijper 
was geen voorzichtig man, Colijn was 
geen voorzichtig man. Schouten was 
geen voorzichtig man. Berghuis was 
geen voorzichtig man.
Ik hoop van harte at onze nieuwe par
tijvoorzitter naar zijn voorgangers kijkt

DYNAMISCHE
POLITIEK
D e  ontwikkelingen ‘n de poli

tiek zijn lynamisch. Er is 
veel in beweging in de politiek. En 
dat is logisch, want het leven, de 
samenleving is volop in beweging. 
Nogal onstuimig. Het leven kab
belt momenteel niet alleen maar 
rustig voort. Waar het leven in be
weging is, is ook de politiek dy
namisch.
De nieuwe partijvoorzitter, dr. A. 
Veerman, wil in de voetsporen van 
dr. W. P. Berghuis treden, maar 
om alle misverstand te vermijden 
1 ';ft hij er nog eens nrdrukkelijk 
bij gezegd — overigens in feite 
overbodig, maar toen wei goed — 
dat dit betekent; voortgaan. 
Stilstaan is, zoals wij weten, in feite 
achteruitgaan. En wie wil dat? Ook al 
zou je dan wel eens moeite hebben om 
het allemaal bij te benen, voortgaan wil 
je om bij te blijven.
Op de Deputatehvergadering heeft de 
scheidende voorzitter nog eens met na
druk gewezen op het grote belang èn 
op de grote invloed van de pers. 'Weer; 
in feite weten wij dat eigenlijk allemaal 
wel. En het betreft tevens de partij-

pers. Een partij kan niet zonder de pers 
in het algemeen en ook niet zonder haar 
eigen partijblad.
Eens te meer is duidelijk, dat daaraan 
bijzondere aandacht 'dient te worden ge
schonken. Wij voor ons proberen dat zo 
goed mogelijk te doen in het A.R. week
blad „Nederlandse Gedachten”. Des te 
meer kan men anderzijds dankbaar zijn 
voor het toestromen van meer dan zes
tienhonderd nieuwe abonnees op ons 
weekblad in het nu afgelopen seizoen. 
Voortgaande aandacht voor en verdere 
verbetering van de inhoud van ons 
weekblad is derhalve van bijzonder ge
wicht. Met anderzijds het blijven toe
stromen van steeds meer nieuwe lezers. 
Doorgaande opinie-vorming bij zoveel 
mogelijk burgers is in deze tijd van 
snelle politieke ontwikkelingen meer 
dan ooit noodzakelijk.
Wij zouden onze abonnees, die zelf het 
voorgaande als juist ervaren en ook van 
grote betekenis achten, willen vragen 
hierop anderen te attenderen. Juist in 
de zomermaanden en op vakantie ont
moet u vaak weer andere mensen dan 
in de rest van het jaar. Anderen heb
ben u wat te zeggen; u kunt anderen 
(o.a.) op het voorgaande attent maken.

V.l.n.r. Dr. Berghuis, dr. Veerman, dr. De Kwaadsteniet en mr. Roosjen.
en dan vooral naar hun stoutmoedig
heid.
Het Is niet de voorzichtigheid in de po
litiek die het creatieve denken stimu
leert, die ons volk verder brengt. Euro
pa verder brengt, de wereld verder 
brengt. Het te de stoutmoedigheid die 
de wereld verder brengt. En wij hebben 
daar grote en trieste voorbeelden van 
in onze generatie, in de beide Kennedy’s 
en Martin Luther King.”

r I I v  kogellagers

V A N  DER SPEK
W O L P H A E R T S B O C H T 2 1 4
ROTTERDAM  - Tel. 27  97 55

Brochures

De redes die dr. A. Veerman en 

mr. B. W. Biesheuvel hebben ge

houden op de buitengewone De- 

putatenvergadering in Rotterdam 

op 15 juni j.l. komen binnen en

kele weken in brochurevorm be

schikbaar.

W i j  l e v e r e n  k w a l i t e i t e f in e r e n !  
i - A N D W E E R a S O M E n  NV
S T A D S K A N A A L  T e l.  0 5 5 5 0 - 2 0 0 4
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In  v e rb a n d  m e t  h e t  a fs c h e id  v a n  dr.

W .  P .  B e r g h u i s  a ls  v o o r z it t e r  v a n  he t 
C e n t r a a l  C o m ité  v a n  d e  A .R .P .  h e e ft  de  
r e d a k t ie  e e n  a a n ta l  p o l it ic i  g e v r a a g d  o f 
z y  a n tw o o rd  w i ld e n  g e v e n  o p  d e  v r a a g :  
H o e  v in d t  u  d a t  d e  A .R .P .  z ic h  h ee ft  
o n t w ik k e ld  o n d e r  le id in g  v a n  d r. B e r g 

h u i s ?
D e  d o o r  o n s  g e v ra a g d e  p e r so n e n  w a r e n  
d ire c t  e n  g r a a g  b e re id  d e  ge ste ld e  v r a a g  
te  b e a n tw o o rd e n .  O p  deze  p la a t s  z e g g e n  
w y  h e n  v o o r  h u n  m e d e w e rk in g  n o g 

m a a ls  d a n k .
H ie r o n d e r  v o lg e n  d e  a n tw o o rd e n .

De voorzitter van de Tweede Kamer
fractie van de K.V.P. d rs.  W .  K .  N .  
S C H M E L Z E R  zei:
„Het is de grote verdienste van dr. Berg
huis geweest, dat hij in een tijd waarin 
voortdurend heftige aanvallen werden 
gedaan op het bestaan van christelijke 
partijen, de A.R. heeft geleid naar een 
bewust beleefde samenhang van chris
tendom en politiek, ook in onze tijd.”
De voorzitter van de K.V.P., m r. A .  P .
J. M .  M .  V A N  D E R  S T E E  zei:
„De A.R.P. heeft onder dr. Berghuis een 
nieuw gezicht gekregen. Naar mijn me
ning is hij geslaagd in de vertolking van 
de christelijke waarden in de politiek 
en hij heeft daarmee enorme invloed 
uitgeoefend op de chr. partijen en daar
om op de landspolitiek.
Als we ons herinneren hoe hij de sa- 
rnenwerking tussen A.R.P. en C.H.U. en 
later de K.V.P. is tegemoet getreden en 
bevorderd heeft, dan betreur ik het dat 
hij het politieke toneel als voorzitter 
gaat verlaten.”
Wij stelden de vraag ook aan m r.  P .  J. 
M .  A A L B E R S E ,  als voorzitter van de 
Nederlandse Equipe van de Europese 
Unie van Christen-Democraten. Hij gaf 
als antwoord:
„In de zes jaar dat ik met Berghuis 
mocht samenwerken, zowel als collega 
partijvoorzitter als in de Ned. Equipe 
van de Europese Unie van Chr. Demo
craten, heb ik mogen ervaren, dat Berg
huis als zeer overtuigd voorstander van 
christelijke partijvorming, daaruit de 
consequenties trok. Dit betekende dat 
hij onomwonden naar voren bracht wat 
naar zijn mening voortvloeide uit zijn 
diepe overtuiging. Hij heeft hierdoor én 
door zijn persoon de A .R .P .  tot een dui
delijke opstelling willen brengen en hij 
is daarin veelal geslaagd.”
D e  v o o r z it t e r  v a n  d e  f ra c t ie  v a n  d e  
P .v .d .A . in  d e  T w e e d e  K a m e r ,  d rs .  J. M .  
D E N  U I J L ,  f o rm u le e rd e  z ijn  a n tw o o rd  
a ld u s :

„ O n d e r  h e t  v o o r z it t e r s c h a p  v a n  d e  h e e r  
B e r g h u is ,  h e e ft  d e  A .R .  z ic h  g e w a a g d  
a a n  een  fu n d a m e n te le  b e z in n in g  o p  h a a r  
t a a k  e n  p o s it ie .
D a a r  z ijn  o.a. u i t  v o o r t g e k o m e n  g e d a c h 
te n  o v e r  d e  v o o r r a n g  v o o r  o n t w ik k e 
l in g s h u lp  e n  o v e r  d e  n o o d z a a k  v a n  
m a a t s c h a p p e li jk e  s t r u c t u u r h e r v o r m in 
gen. O f  d e  A .R .  de ze  w e g  z a l  k ie z e n  is  
n o g  o n ze k e r ;  z e k e r  i s  d a t  d e  n a a m

DERTIEN POLITICI GA VEN ANTWOORD 
OP DE VRAAG:

HOE VINDT U 
DAT DE
A.R.P.
ZICH HEEFT 
ONTWIKKELD 
ONDER 
LEIDING VAN 
DR. BERGHUIS?

Berghuis verbonden zal blijven aan ra
dicale heroriëntatie.”
D r s .  A .  D .  W .  T I L A N U S ,  voorzitter van 
de C.H.U. zei:
„Dr. Berghuis heeft mij eens gezegd, dat 
hij twee lijnen zag voor de A.R.P. de 
radicaliteit van het evangelie en de sa
menwerking met de K.V.P. en de C.H.U. 
Onder leiding van dr. Berghuis is be
reikt, dat beide lijnen een kenmerk zijn 
van de A.R.P. van vandaag. Beter kon 
het niet”.
„Ik zou bijna zeggen fenomenaal”, ant
woordde de waarnemend fractievoorzit
ster van de C.H.U. in de Tweede Kamer, 
j k v r .  m r.  C . W .  I.  W T T E W A A L  V A N  
S T O E T W E G E N ,  op bovenstaande vraag. 
Zij zei verder: „Voordat Berghuis optrad

was het een andere tijd en een andere 
A.R.P. Berghuis heeft er éian ingé
bracht. Dat élan was er vroeger ook wel 
maar in een andere richting. Als iemand 
aftreedt kijk je terug en dan zie ik te
rug naar Schouten, die ik heel sterk 
heb meegemaakt.
Berghuis heeft wel de lijn Schouten ge
volgd maar is toch in een andere rich
ting gegaan. Een richting waarin toch 
de A.R, is meegegaan. Daarom is het 
jammer dat hij aftreedt, hoewel ik ver
trouwen heb in zijn opvolger. Berghuis 
heeft dingen durven zeggen waar men 
het niet altijd mee eens was, maar 
waarin men later toch mee ging.”
De waarnemend fractievoorzitter van de 
V.V.D. in de Tweede Kamer m r. W .  J.

G E E R T S E M A ,  zei grote bewemdering te  
hebben voor de wijze waarc^ de hew. 
Berghuis al zijn functies, zoals partij
voorzitter, voorzitter v a n  de A .R .  Eer
ste Kamerfractie en burgemeester v a n  
Kampen heeft weten te combineren. 
„Als collega burgemeester weet ik ho« 
zwaar dit is.
De heer Berghuis heeft zijn privé-be- 
langen aan het algemeen belang geof
ferd.”
De heer Geertsema zei verder: ,,Het is 
een publiek geheim dat de heer Berg
huis pérsoonlijk meer in samenwerking 
met de P.v.d.A. zag dan met de V.V.D. 
Dat heeft ons altijd verbaasd en wij 
hebben dat betreurd, omdat uit de uit
slag van opinie-onderzoeken blijkt dat 
de aanhang van de A.R.P. daar heel dui
delijk anders over denkt. Het hoofdbe
stuur van de A.R.P. heeft zich, onder 
leiding van dr. Berghuis, met die andere 
koers van de achterban verwijderd.
D r .  P .  C , W . M .  B O G A E R S ,  voorzitter 
van de P.P.R., noemde als antwoord qp 
onze vraag drie punten.
1. Heldere visie op eigen taak ontwik
keld.
2. Die eigen taak gebaseerd op radi- 
caal-evangelische bewogenheid: „Mens 
zijn en mens worden, primair medemens 
zijn en medemens worden”.
3. Is niet te weinig naar voren gebracht 
dat de consequenties uit die taak alleen 
waar gemaakt kunnen worden tezamen 
met andere krachten, die vanuit hun 
eigen bronnen tot gelijkgerichte politie
ke doeleinden en middelen komen.
De fractievoorzitter van de P.P.R. in d e  
Tweede Kamer, d rs.  J. M .  A A R D E N ,
wilde twee dingen zeggen.
„U kent mijn opvatting over de A.R.P., 
het is een echte politieke partij. Die par
tij moet een richting kiezen, zij kan niet 
tussen twee richtingen blijven hangen. 
Ik heb grote waardering voor Berghui», 
hij heeft de A.R.P. in een richting ge
leid die de mijne is, dat is een bewust 
vooruitstrevend beleid.
Ik ben aan Berghuis veel verschuldigd, 
de aanduiding van onze poiitiek is aan 
hem te danken. Onze naam is ontleend 
aan, de door Berghuis als eerste, ge
bruikte wekroep tijdens de verkiezin
gen van 1967, de term evangelische ra
dicaliteit.”
M r .  H . A .  F .  M .  O . V A N  M I E R L O ,  frac
tievoorzitter van D’66 gaf als antwoord 
op onze vraag:
„Misschien is het beste compliment dat 
een vertegenwoordiger van mijn partij 
de heer Berghuis kan maken, zijn pogin
gen om zijn confessionele partij een 
sterk politiek gezicht te geven. Hierbij 
vielen sterk op zijn integriteit en per
soonlijke betrokkenheid”.
De heer H . J. L A N K H O R S T ,  fractie
voorzitter van de P.S.P. in de Tweede 
Kamer antwoordde:
„In de A.R.P. herken ik telkens weer 
iets van de evangelische radicaliteit die 
mij uit mijn C.D.U.-periode zo ver
trouwd is. De invloed van dr. Bruins 
Slot destijds als fractievoorzitter en dr. 
Berghuis de afgelopen jaren als voor
zitter van het C.C. acht ik daar niet 
vreemd aan.”
De heer P . J O N G E L I N G ,  fractie-voor- 
zitter van het G.P.V. in de Tweede Ka
mer beantwoordde onze vraag als volgt; 
„Dr. Berghuis is een integer mens, die 
roofbouw op zichzelf heeft gepleegd. 
Onder zijn leiding heeft de A.R.P. de 
koers naar links' verlegd. Voorbeelderw 
de omzwaai inzake Nieuw Guinea; toe
nadering tot het Barthianisme (Van Nif- 
trik); de uitspraak dat de A.R.P. sociaal 
links is; de sympathie van Berghuis 
voor de christen-radicalen.
Ik betreur deze ontwikkeling.”
De fractievoorzitter van de S.G.P. in de 
Tweede Kamer ir. C . N .  V A N  D I S  ant
woordde:
„Met alle waardering voor de persoon 
van dr. Berghuis heeft hij naar mijn ge
voelen door zijn ,.linkse” koers lang niet 
alle anti-revolutionairen een dienst be
wezen. Door een artikel van een der 
jonge radicale spijtstemmers wordt mijn 
gevoelen bevestigd.”

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN

M0UT8OUWHAHBOSCHAPT-
WAGENS
ETC.

XEL. GIESSENDAM-HARDINXVEL» 31«.
H A R D I N X V E L D
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Houthandel en Kistenfabriek 
M EILINK N V.
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T e le fo o n  0 5 4 5 7 -5 6 1  T è le fo o n  0 5 7 5 0 -3 7 4 8

Houtzagerij HoutbandeJ Kistenfabriek

N .V .  A A N N E M E R S -  E N  H A N D E L S B E D R I J F

VAN OO RD
H o o g s t r a a t  73a - T e le fo o n  444 -  W e rk e n d a m

R ij s w e r k e n  -  G r o n d w e r k e n  -  A s fa lt w e r k e n

L E V E R A N C I E R S  V A N

s te ig e rp a le n  -  k o r te l in g e n  -  b e to n ste m p e ls  -  p e r k o e n -  
p a le n  -  h e ip a le n  -  b o o m p a le n  -  a f r a s te r in g sp a le n  

p ik e t te n  -  o o k  ge c re o so te e rd e  p a le n

Rondhouthandel

M. J. WILBRINK & ZOON
D o r p s s t r a a t  94 -  B e e k b e rg e n  -  T e le fo o n  05766 - 1397

B E T O N F A B R  l EK

DEN BOER
N IEU W -LEKKEKLAN D  - Zuid-Holland

O P G E R I C H T  1883

T
D. IVIEIiER-AANNEM ER
VAN NIEUWBOUW-, VERBOUW- EN 
BEPARATIEWERKEN
Handel In hout, teerprodukten en andere 
materialen

Telefoon 7690
SASSENHEIM -  Werkplaats: Zuilhotstraat 2 .  Telefoon 7952

Grondboringen Bodemonderzoek
Nortonputten voor drinkwatervoorziening 
Pompinstallaties Beregeningsinstallaties

M e e r  d a n  40  ja a r  e r v a r in g

FIRMA JAN DE NOOIJ • BENNEKOM
T e le fo o n  08379 -  2227

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

Aannemers van
H E IW ER K EN
Telefoon 03474 - 269 
LEXMOND

G e sp e c ia lis e e rd  in  bet h e ie n  
m e t  s t o o m b lo k k e n  v a n  2000 
tot 8000 kg .

Voor betere beton

N.V. SCHOKBETON
Fabrieken te Zwljndrecht. Kampen. El- 
burg en Vianen. Bouwbedrijf te Zeist.

Aannemersbedrijf
GEBR. HAKKERS

• Bandel in oijomatenalen, riet en teen
• Bletmattenfabrtek
• Hoepelmakertten
W E R K E N D A M  —  T E L E F O O N  514

Oosterhofs Aannemersbedrijf
GBIJFSKERK — LEEUWARDENtWEGEN-,

lïROND. EN WATERWERKEN

GRONDBOORBEDRIJF

W ESSEM IU S N.V.
G R O N D B O R IN G E N  -  B R O N B E M A L IN G E N  
N O R T O N P U T T E N  - W A T E R V O O R Z IE N IN G E N

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

De heer A. van der 
Wees, chef de bureau 
(2e van links) zorgde 
met een staf van mensen 
voor een goede gang 
van zaken op deze bui
tengewone Deputaten- 
vergadering.

*  *  * Staatsvermogen
W ij  b e g r ijp e n  h e e l w e l d a t  d e  P .v .d .A . h e t  „ zo n d e  
v in d t  o m  go e d  r e n d e re n d  s ta a t s k a p it a a l  a f  te sto te n ” . 
V a n u i t  h u n  s o c ia lis t is c h e  d o e ls te l l in g e n  is  d a t  o o k  
w e l b e g r ijp e lijk .
N a a r  o n ze  m e n in g  i s  e ch te r  d e  o v e rh e id  n ie t  v e r 
p l ic h t  o m  b e la n g r ij k e  o n d e rn e n ie r s ta k e n  te h a n d h a 
v e n  a ls  p a r t ic u l ie re n  d it  e v e n  goe d  d o e n  en  deze  t a 
k e n  d o o r  h e n  o o k  g o e d k o o p  k u n n e n  w o rd e n  v e r r ic h t .  
H e t  is  n o g  a lt ijd  een  go e d e  o p v a t t in g  d a t  d e  o v e rh e id  
d a a r  b ij sp r in g t ,  zo  n o d ig  in g r ij p t  a ls  h e t  a lge m e e n  
b e la n g  d it  e is t  m a a r  o o li a ls  he t  p a r t ic u l ie re  in it ia t ie f  
te  k o r t  sch ie t. W ij  v in d e n  d a a ro m  de  s u g g e s t ie  v a n  
de  v ie r  r e g e r in g s g e z in d e  fra c t ie s  een goede  en  a a n 
t re k k e l ij k e  gedach te .
D e z e  su g g e s t ie :  t re k  de  b e la s t in g g e ld e n  d ie  o m  d e r  
w il le  v a n  h e t  a lg e m e e n  b e la n g  v ro e g e r  in  een a a n ta l 
o n d e rn e m in g e n  z ijn  g e s to k e n  (H o o g o v e n s ,  S t a a t s 
m ijn e n  e n  d e  M id d e n s t a n d s b a n k  b.v.1 n u  te ru g , o m  
deze  t h a n s  te be sted en  ten  b e h o e ve  v a n  de  in d u s t r ia 
l is a t ie  in  d ie  g e b ie d e n  d ie  m e t  e e n  g ro te  w e r k lo o s 
h e id  w o rs te le n .

B o v e n d ie n  l ij k t  o n s  h e t  v e r s t a n d ig e r  m é é r  w e rk g e le 
g e n h e id  e n  m é é r  w e lv a a r t  te  b re n g e n  in  o v e r ig e  d e 
le n  v a n  o n s  la n d  d a n  d a t  d e  o v e rh e id  s le c h t s  c o u -  
p o n n e t je s k n ip p e r  is, m e t  een  s te v ig e  h a n d  in  he t 
b e d r ij f s le v e n .  N a t u u r l i j k ,  e n  d a a r o v e r  i s  ge e n  v e r -  

s c l i i l  v a n  m e n in g ,  m o e t  d e  r e a c t iv e r in g  v a n  d ie  a a n 
de len , v a n  d a t  o ve rh e id sb e z it ,  le rd e g e  b e k e k e n  w o r 
d e n  a ls  h e t  g a a t  u rn  d e  re a lisa t ie .  P r ij s b e d e r f  b.v. 
m a g  n ie t  h e t  g e v o lg  d a a r v a n  z ijn . V o o r  de  a a n d e le n  
m o e t  u it e ra a rd  d e  v o l le  p r ij s  w o rd e n  g e m a a k t .
Z o  z ijn  e r  m e e r  v o o r w a a r d e n  te b e d e n k e n  w a a r a a n  
m o e t  w o rd e n  v o ld a a n .  H o o fd z a a k  is  e ch te r  d a t  
„ n ie t -m e e r -n o d ig e - s t e u n ” m o e te n  k u n n e n  w o rd e n  
te r u g g e w o n n e n  o m  d a a rm e e  a n d e re  ta k e n  te k u n n e n  
a a n p a k k e n .
W a a r b ij  te b e d e n k e n  v a lt  d a t  h e t  n ie t  z o n d e r  m e e r  
n o d ig  i s  h é t  h u id ig e  a a n d e le n b e z it  o p  de  b e u r s  o f  
h o e  d a n  o o k  te  v e rk o p e n !

*  *  * Begroting 1 969

H e t  s t u w m e e r  v o o r  reë le  v e r la n g e n s  w o rd t  h o e  la n 
g e r  hoe  g ro te r. D e  g e v o lg e n  v a n  d e  n ie u w e  o m ze t 
b e la s t in g  k o s te n  a a n  ’s  r i j k s s c h a t k is t  ge ld . D e  m a a t 
re g e le n  ten  b e h o e ve  v a n  dé  b e s t r ijd in g  v a n  de  w e r k 
lo o sh e id  v r a g e n  een  h o g e  b ijd ra g e  u it  de  r i j k s 
in k o m s te n .
H e t  p ro b le e m  v a n  h e t  N o o rd e n  d e s  la n d s  è n  d a t  v a n  
h e t  Z u id e n  k a n  n ie t  w o rd e n  o p g e lo s t  z o n d e r  d a t  de  
o v e rh e id  in  h a a r  p o r te m o n n e e  ta st  —  s o m s  d ie p  m oe t 
ta sten .
D e  s t i j g in g  v a n  s a la r is se n .  Io n e n  en  p r ijz e n  m a a k t

d a t  d e  n o rm a le  b e s ta a n d e  u it g a v e n  o o k  o m h o o g  
z u l le n  m o e te n  ga an .
V o o r  een  g ro o t  de e l z ijn  a l deze  k n e lp u n te n  v e r s c h o 
v e n  tot d e  b e g ro t in g sb e h a n d e l in g  1969, in  d e  m a a n 
d e n  o k to b e r  e n  n o v e m b e r  v a n  d it  ja a r.
D e  k o m e n d e  b e g ro t in g  7969 z a l u it  d ie n  h o o fd e  een  
n ie t  g e m a k k e l ijk e  ge b o o rte  w o rd e n .
A l s  h ie ra a n  b o v e n d ie n  een  fo rse  b e la s t in g v e r la g in g  
—  ho e ze e r o p  z ic h z e lf  n ie t  o n re d e lij k  —  v a s t  g e 
k o p p e ld  w o rd t  z u lle n  d e  n u  re e d s  a a n w e z ig e  k n e l 
p u n te n  v r ijw e l o n o p lo s b a a r  b l ij k e n  te z ijn.
H e t  is  goe d  d it  n u  re e d s  te o ve rw e g e n .

Kijken en luisteren
D e  m in is t e r  v a n  C u l t u u r  h ee ft  een  v e r h o g in g  v o o r 
ge ste ld  v a n  he t h u id ig e  b e d ra g  d a t  d e  k ijk e r/ lu is te -  
r a a r  a ls  c o n t r ib u t ie  m o e t  be ta len . Z o  o p  he t o o g  
z ie t  deze  v e r h o g in g  ( v a n  54 n a a r  75 g u ld e n  p e r  ja a r )  
e r  v r ij  „ fo r s” u it.
T o c h  is  deze  v e r h o g in g  een  r e d e lijk e  z a a k  d u n k t  on s. 
T e g e n o v e r  d e  v o o r td u re n d e  k o s te n s t ijg in g  b ij r a d io  
e n  te le v is ie  —  v e ro o r z a a k t  o m d a t  r u im  80“/o v a n  de  
u it g a v e n  b e s ta a n  in  s a la r is se n ,  h o n o r a r ia  e n  so c ia le  
v o o r z ie n in g e n  —  s ta a t  ge e n  in k o m s te n s t ijg in g .  H e t  
a a n ta l r a d io  e n  T .V .- to e s te l le n  h e e ft  z ’n  v e r z a d i
g in g s p u n t  b e re ik t ,  ;.odat d e  lu is t e r -  e n  k ijk g e ld e n  
p a ra l le l  g a a n  lo p e n  m e t  d e  b e v o lk in g s a a n w a s .  
D e z e lfd e  te n d e n s  is  in  d e  o n s  o m r in g e n d e  la n d e n  
w a a rn e e m b a a r .
W ij  z ijn  v a n  o o rd e e l d a t  d e  r e g e r in g  n ie t  te h o o g  
h e e ft  g e g re p e n  m et d e  v o o rg e ste ld e  v e rh o g in g .  T e  
m in d e r  o m d a t  e r  in  r u im e re  m a te  u a n  v o o rh e e n  ten  
b e h o e ve  v a n  d e  m in d e r  d r a a g k r a c h t ig e n  v r i j s t e l l in 
g e n  z u lle n  w o rd e n  v e r le e n d .
O v e r ig e n s  v in d e n  w ij  h e t  u it e r s t  m e r k w a a r d ig  d a t  
de  b e z it te rs  v a n  r a d io ’s  (en  te le v is ie s )  a lle  k o s te n  
m o e te n  d ra g e n  v o o r  d e  u it z e n d in g e n  v a n  d e  W e re ld 
o m ro e p !  E e n  v e rb a n d  tu sse n  cïe N e d e r la n d se  r a d io -  
b e z it te r s  e n  d e  k o s t ï n  v a n  u it z e n d in g  ten  b e h o e ve  
v a n  he t im a g o ,  het g e z ic h t  n a a r  b u ite n  v a n  N e d e r 
la n d  is  e r  c e n v o ü d ig  n ie t.
M o e t  in  d a t  g e v a l d e  to e v a l l ig e  r a d io b e z it te r  a lle e n  
b e ta le n  v o o r  u it z e n d in g e n  d ie  h ij  p r a k t is c h  n ie t  k a n  
b e lu is t e re n ?
W 'ij v in d e n  d a t  n ie t  ju ist .  Z a k e n  d ie  h e t  a lg e m e e n  
b e la n g  r a k e n  m o e te n  n ie t  w o rd e n  b e ta a ld  d o o r  een  
to e v a l l ig e  g ro e p  v a n  p e r so n e n  d ie  ge e n  e n k e l a a n 
to o n b a a r  b e la n g  hebb en .
H e t  A .R .  P r o g r a m  v a n  A c t ie  z iet d a t  —  a l j a re n la n g  
—  g e lu k k ig  e ven zo . W a t  o n s  b e t re ft  k a n  d e  o m ro e p 
b ijd ra g e  v e r la a g d  w o rd e n  tot ƒ  70,—  c.q. ƒ  72,—  p e r  
j a a r  a l s  d e  k o s te n  v a n  d e  W e re ld o m ro e p  u it  de  
a lg e m e n e  m id d e le n  w o rd e n  b e ta a ld :  u it  d e  b e g ro 
t in g e n  v a n  B u it e n la n d s e  Z a k e n ,  E c o n o m is c h e  Z a k e n  
e n  C u lt u u r ,  R e c re a t ie  e n  M a a t s c h a p p e l ij k  W e rk .  I n  
d a t  g e v a l is  e r  b o v e n d ie n  een  reë le  c o n t ro le  o p  de  
g ro e ie n d e  k o s te n  v a n  d e  W e re ld o m ro e p ,  d ie  a n d e rs  
o n tb re e k t.

Centraal Comité van A.R. Kiesverenigingen
Voor het partij-sekretariaat worden de volgende medewerksters gevraagd:

1. TELEFONISTE-TYPISTE
(EEN GOEDE TELEFOONSTEM IS VEREIST)

2. TYPISTE
3. VR. ADM. KRACHT

voor de ledenadministratie
4. JONGE MEDEWERKSTER

Bij voorkeur MULO of gelijkwaardige opleiding.

Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te groot kantoor, waar 
in goede teamgeest wordt gewerkt.

Salaris nader overeen te komen, overeenkomstig leeftijd en functie.

Sollicitaties worden gaarne ingewacht op het sekretariaat, Dr. Kuyper- 
straat 3 te ’s-Gravenhage (eventueel telefoon 070 - 183960).
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WAS BIJ DE

DEPUTATEN
VOOR het eerst werd op 15 juni 

1968 onder leiding van dr. W. 
P. Berghuis een Deputatenvergade- 
ring — een buitengewone — in 
„De Doelen” te Rotterdam gehou
den. Uirecht staat bekend als het 
anti-revolutionaire Mekka en de 
naam „Tivoli” scheen onafscheide
lijk verbonden met net woord De- 
putatenvergadering. Het kan ech
ter ook anders.
Dr. Berghuis heeft gedurende zyn 
voorzitterschap nogal eens ge
zorgd voor uitlatingen, die velen 
anders dan anders vonden. Wij 
vonden zijn laatste Deputatenver- 
gadering anders dan anders, dat 
wil zeggen wat accommodatie be
treft veel beter. Wat ons betreft 
blijft het zo. Dat geldt niet alléén 
voor de accommodatie. Niemand 
minder dan de voorzitter van de 
A.R. Tweede Kamerfractie, mr. B. 
W. Biesheuvel, heeft er aan het 
slot van zijn toespraak op gewezen, 
dat voorzichtigheid ons niet ver
der brengt en ons nooit verder 
heeft gebracht, maar de stoutmoe
digheid wel. Daarmee zijn 'Neder
landers — ook anti-revolutionai- 
ren — groot geworlen. Het deed 
ons goed, dat de Deputaten met 
die woorden door middel van een 
hartelijk applaus instemden.

Oud
Het woord Deputatenvergadering is oud. 
Misschien wel te oud. Dat schemerde 
ook door in de openingstoespraak van 
dr. Berghuis. Is de tijd niet rijp om een 
andere naam voor dezelfde zaak te be
denken? Ons klinkt Berghuis’ vraag of 
wij niet maar wat modernere namen 
moeten zoeken als muziek in de oren. 
Wij voor ons vinden die naam Deputa
tenvergadering nu „een soort archeolo
gisch restant van een voorbijgaande cul
tuurperiode in het partijbestaan”. 
'Prachtige woorden. Zij zijn dan ook niet 
van uw waarnemer, maar van de pre
sidente van het. A.R. Vrouwencomité, 
mevr. dr. F. T. Diemer-Lindeboom. Zij 
gebruikte die woorden, omdat zij vrees
de, dat zij als zo’n symbool dr. Berghuis 
namens de a.r. vrouwen moest toespre
ken. Zij kwam daartoe naar aanleiding 
van het rapport van een Arjoscommissie 
over Interne Democratie in de A.R.P. 
De achttiende stelling — is het toeval
lig dat het de achttiende is? — in dat 
rapport luidt: „De thans bestaande
vrouwenorganisaties dienen als over
blijfsel van het pre-emancipationele tijd
perk, te verdwijnen”. De commissie acht 
— alleen op deze stelling — commentaar 
overbodig.
Wij kmrnen ons voorstellen, dat de pre
sidente van het A.R. Vrouwencomité dit 
even kwijt moest, hoewel: de gedachte 
uit het Arjosrapport spreekt ons toe. En 
heeft de afgetreden presidente van het 
Nederlands Vrouwencomité zich niet in 
soortgelijke zin uitgelaten?
Prof. Van Niftrik haakte ook op de uit
lating van mevrouw Diemer-Lindeboom 
in. Hij deed dat weer in andere zin; hij 
was blij, dat hij namens K.V.P. en
C.H.U. sprak en niet alleen namens 
laatstgenoemde politieke partij, omdat 
hij vreesde in dat geval beschouwd te 
zullen worden als te spreken „namens 
een soort archeologisch restant”.
(De professor gebruikte het woord „re
sidu”, maar wij zullen maar zeggen dat 
dit op hetzelfde neerkomt). Uit het ap
plaus bleek dat de Deputatenvergade
ring die opmerking kon waarderen. 
Ongeveer 700 Deputaten hadden de ver
leiding van het mooie weer weerstaan 
en zaten in de — in verhouding tot bui
ten — vrij koele Doelen de dingen van 
de dag „af te wachten”. Want dat was 
het wel en dat kan op zo’n Deputaten
vergadering waar je afscheid gaat ne
men van een voorzitter, ook moeilijk 
anders.
De opening vond 15 minuten (het Rot
terdams kwartiertje) later plaats dan 
was aangegeven. Wij begrepen, dat dit

Bij de foto’s. Boven: mevr. Diemer-Lindeboom overhandigt mevrouw Veerman 
bloemen.
Midden: het Haags Jeugdkoor had ieders oor.
Onder: de heren Kleisterlee en Eisen van de KVP woonden de vergadering bij. 
Voorgrond 2e en 3e van links.

veroorzaakt werd door een vertraagde 
Amsterdamse trein. Bracht die trein ra
dicalen mee? Het sprak ons aan, dat dr. 
Berghuis de zaligsprekingen uit Mat- 
theus 5 las. Wij kunnen er niet genoeg 
uit leren.

Toespraak
Dr. Berghuis hield geen rede, maar een 
korte toespraak. Voor het geval u het 
verschil tussen beide niet mocht weten, 
volgt hier een uiteenzetting:
Een rede van Berghuis duurt een uur 
tot vijf kwartier; een toespraak duurt 
een half uur. Blijkens onze waarnemin
gen klopte dit opnieuw.

Nieuw was voor ons de mededeling van 
dr. Berghuis, dat hij weken en maanden 
zwanger is van een redevoering en dat 
zo’n redevoering veelal een zware be
valling is.

Alle (a.r.) bewindslieden waren aanwe
zig. Staatsraad J. Smallenbroek was er 
eveneens. Ons enige ere-lid, dr. J. Don- 
ner, gaf als steeds van zijn belangstel
ling en medeleven blijk. De geestver
wante partijen zonden ’s morgens, 
’s middags of de gehele dag afgevaardig
den. Van de C.H.U. zagen wij prof. dr. 
G. C. van Niftrik, van de P.P.R. de be
stuursleden mr. E. Jurgens en G. van 
Dongen, van de K.V.P. C. Kleisterlee.

Nadat de gasten waren welkom geheten, 
werd — traditiegetrouw, maar het is 
meer dan een gebaar — besloten het 
volgende telegram aan H.M. de Konin
gin te zenden: „De Anti-Revolutionaire 
Partij, in Deputatenvergadering te Rot
terdam bijeen, wenst Uwe Majesteit en 
de haren Gods voortdurende bijstand 
tot heil van ons volk en ten dienste van 
onze taak in deze wereld”.
Dat hierna twee coupletten van het Wil
helmus werden gezongen spreekt van
zelf op een Deputatenvergadering.
Voor de Kuyperstichting was het een 
hele goede vergadering. Deze vergade
ring kostte de Stichting niets, maar zij 
werd er wel met ingang van 1 januari 
1969 per mannelijk en per ongehuwd 
vrouwelijk partijlid vijftig cent wijzer 
van.
Wij verbeeldden ons, dat de bestuursle
den van de Stichting aanmerkelijk op
gewekter keken toen dit besluit was 
gevallen. Het besluit werd met algemene 
stemmen genomen.
De heer A. van der Wilde uit Rotter
dam vroeg het woord bij dit punt. Hij 
was niet tegen, maar vond dat er „klun
gelig” te werk^werd gegaan door tel
kens maar met summiere verhogingen 
te komen. Hij wekte er toe op om nu 
eens radicaal het zaakje in orde te bren
gen door de contributie tot ƒ 20,— of 
ƒ 25,— per lid per jaar te verhogen. Dat 
bracht misschien wel verlies van leden, 
maar de Arjossers met hun grote mon
den — dat mag — moeten ook maar 
eens partijlid worden.
Het was voor de eerste keer, dat wij het 
woord „klungehg” op een partijverga- 
dering hoorden gebruiken. Overigens 
hebben wij tegen dat woord geen be
zwaar. Het is een duidelijk woord! 
Penningmeester J. Tjalma nam heel 
wijselijk geen definitief standpunt in, 
maar zegde toe dit punt aan de orde te 
zullen stellen.

Stemming
Bij de stemming voor het voorzitter
schap zijn 1.314 stemmen uitgebracht. 
Hiervan waren er 4 ongeldig. Dr. J. H. 
Jonker kreeg 166 stemmen en dr. A, 
Veerman 1.144.
Dr. Berghuis was de eerste die de 
nieüwgekozen voorzitter gelukwenste 
met zijn verkiezing. Hij wenste dr. Veer
man veel kracht en sterkte en Gods ze
gen toe. Hij zei o.a. „U hebt al vele jaren 
in de landelijke arbeid van onze partij 
meegespeeld. Dat is een voordeel. U 
bent betrokken geweest bij de Arjos, 
het Centraal Comité, het moderamen en 
het presidium. Graag wil ik u alles toe
wensen wat u nodig hebt. Ik behoef er 
niet veel aan toe te voegen. Het enige 
is, dat ik u de hamer overhandig en dat 
u mijn plaats inneemt”.

Hamer
Vervolgens bood dr. Berghuis, dr. Veer
man met een handdruk onder applaus 
de hamer aan, waarna dr. Veerman zijn 
maidenspeech — ruim 40 minuten — 
als voorzitter hield.
Dr. Veerman dankte ook mr. Roosjen 
voor de wijze waarop hij in de afgelo
pen maanden aan veel vergaderingen 
leiding had gegeven en hij nam daarbij 
de toevlucht tot de vriend van Roosjen, 
vader Cats, met deze woorden:
„Doch wie is’er oyt gevonden 
Soo welnemend bespraeckt.
Die uw deugden sou verkonden,
Of i n ’t minst uw waerde naeckt”.
Mevr. Diemer sneed ’s middags hetzelf
de punt aan als dr. Berghuis, toen zy 
zei, dat uit de rede van de heer Veer
man was gebleken, dat het geen ver
haal was van een beginneling, maar van 
een man met reeds een mooie staat van 
ervaring in het politieke leven.
De kunst zal zijn — mede in verband 
met de „18” — te komen tot een goed 
samenspel. „Wij weten niet hoe alles 
zal lopen en of het water u misschien 
te diep zal zijn. In u hebben wij als 
Veerman iemand, die de plaats kan be
kijken waar je het beste kunt overvaren 
en die de leiding niet uit handen zal 
geven”.

• Vervolg op pag. 12
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Mevrouw Diemer bood mevrouw Veer
man een boeket bloemen aan, want even 
belangrijk als een nieuwe voorzitter is 
ook de functie van zijn vrouw. Een har
telijk applaus volgde hier op.
Het Haags Jeugdkoor onder leiding van 
Marius Borstlap, begeleiding Piet Kraak, 
verleende medewerking met zang van 
niveau. Het koor bracht, om de woor
den van de nieuwe voorzitter te gebrui
ken, een vleugje levensblijheid, evenals 
de aanwezige bloemen, maar dan per
soonlijken Daarom bracht hij het koor 
dank voor de afwisseling in de stroom 
van woorden, woorden, woorden. Wij 
dachten toen: kennelijk bezingen wij de 
politiek nog te weinig. Wie weet, mis
schien komt er nog eens een politieke 
musical.

Grienzing
De samenzang werd voortreffelijk bege
leid door de heer G. Gringhuis, organist 
te Barneveld. Er is op Deputatenverga- 
deringen wel eens meer gezongen. Wel 
stonden er heel moderne liederen aan-

DEPUTATEN
IN
DE DOELEN

weest van Europese Christen-Democra- 
ten en daar was een uitbundige feest
avond aan verbonden.
Gelukkig — en w\j hadden niet anders 
verwacht — bleek dr. Berghuis de anti
revolutionaire pappenheimers beter te 
kennen. Hy zei dan ook „ealvinisten 
zijn niet bang voor een gezellige avond 
en een goed glas wijn”.
Hij zei echter ook, dat het vermogen om 
uitbundig feest te vieren iets is, dat he
laas teveel ontbreekt aan de calvinis
tische levensstijl. Wij hebben ons toen 
maar voorgenomen om volgend jaar uit
bundig carnaval te gaan vieren. Je weet 
per slot van rekening ook niet waar je 
met de „18” terecht komt!

gekondigd, maar het laatste lied mocht 
waarschijnlijk niet van de radicalen 
worden gezongen, \yant het heette „Stil 
maar, wacht maar” . Voor ons zit er 
echter heel wat radicaliteit in dat lied. 
Jammer dat het niet werd gezongen! 
Het viel ons op, dat prof. Van Niftrik 
niet uitvoerig over de „nacht van Grien
zing” wilde spreken in „dit puriteinse 
gezelschap” , zoals hij dat uitdrukte. In 
Grienzing is eens een conferentie ge

Probleem
Tenslotte dragen wij nog een probleem 
mee. De redevoeringen voor de partij 
van mr. Biesheuvel. Hij klaagde zijn 
nood. Vorig jaar zou hij op het Partij 
Convent spreken: „ ’t ging niet door we
gens ziekte”. Partij Convent van 25 
mei jl.. Biesheuvel zou spreken: ’t ging 
niet door, vanwege de stukken van de 
„18”.
En nu de Deputatenvergadering. ’t Zou

een fors verhaal worden, maar Roos jen 
moppert al dat hij nog steeds niet mag 
roken. De Deputaten willen naar huis 
en Veerman zegt, dat er al maar woor
den, woorden, woorden worden gespro
ken. Biesheuvel zei dan ook, dat hij met 
een t.v. optreden blijkbaar meer succes 
oogstte.
En nu maar wachten op de persberich
ten, die suggereren, dat de partijleiding 
Biesheuvel steeds belooft, dat hij iets 
mag zeggen, maar dat hem daartoe op 
de officiële partijvergaderingen de ge
legenheid wordt onthouden. Wij stellen 
voor — maar wie zijn wij, simpele waar
nemers —, dat op het najaars-Partij 
Convent Biesheuvel een lange rede 
houdt met daarop volgend een uitvoe
rige discussie. Want discussie moet er 
zijn in een levende partij.

t
Dat waren de belevenissen op de Depu- 
tatenvergadering op de vijftiende van 
hooimaand gehouden in de stad van 
onze secretaris. De Deputatenvergade
ring was de kwaadste niet, die wij heb
ben meegemaakt, al waren de mensen 
na afloop snel vertrokken. Wie geeft ze 
ongelijk?

DE WEEK ROND
In de Noordoostpolder en 

Oostelijk-Flevoland
bouwden wij reeds vele KERKEN, 

SCHOLEN en̂  BOERDERIJEN

N.V. GEBR. SALVERDA
Aannemersbedrijf

’t Harde, Bovenweg 7, Telef. 05255-253

N.V. STAALSTEIGER

GELRiA
NIJMEGEN

Roggeweg 13 - Postbus 12G - Tel. 53198
COMPLETE ROESTVRIJE 

STEIGERWERKEN
Specialiteit: met vaste wiggen!!

10 juni. Het is dan zover. Voortaan — als de Kamer er mee akkoord gaat — kijken 
en luisteren 75 gulden, ’t Is een hoop geld — maar als je het omrekent in centen 
per uur genot zit Nederland voor een stuiver op de eerste rang. Met gratis koffie 
of thee van je vrouw. Zo gezien houdt u centen in uw portemonnee.
11 juni. Wij denken vaak dat we er zijn. Ho maar. Hoe goed de verbeten strijd ook 
was en is tegen gevaarlijke bacteriën — hoe prima vaak de afweermiddelen, het 
is het einde niet. Twee miljard oude bacteriën — in afzettingslagen — zijn heront
dekt en komen weer tot leven. Het ware te hopen dat dit volkje niet mèer is dan 
de voorouders van de thans bekende bacteriën!
12 juni. Een koninklijke commissie in Engeland heeft een rapport uitgebracht over 
het Engelse vakbondswezen. De conclusie: baas èn knecht maakten het in Engeland 
slecht! Veel opzienbarends kwam er verder niet uit. Wat wil men: zowel door 
werkgevers als werknemers is het rapport gunstig ontvangen.
13 juni: De Brielse kantonrechter heeft de wachtmeester der politie geen toestem
ming verleend om de belofte af te leggen, waarom de wachtmeester vroeg. De 
wachtmeester zei geen geloof te hebben. Geen bezwaar, dacht de kantonrechter — 
dan kunt u de eed toch wel afleggen. Waarop de wachtmeester zwoer: zo waarlijk 
helpe mij God almachtig. Wij vinden dat een sollen met de eed — om het maar 
niet sterker te schrijven.
14 juni. Een jonge man promoveerde en werd op dezelfde dag hoogleraar. Hij moet 
dus wel een knappe man zijn. (Ook „overigens” zei mijn echtgenote met een blik op 
de foto). Intellectuelen onder ons — en wie is dat niet — hebben vaak een vondst 
gedaan tot heil van de mens. Ook deze promovendus; Moderne handarbeiders zijn 
mensen die zich verenigen om bestaande rechten te handhaven. Het is geen pro- 
lètariaat meer, maar salariaat! Vindt u dit nieuwe woord ook geen vondst?
15 juni. De hoofdmannen over honderd, over vijfhonderd en over duizend zijn 
opgetrokken naar de Deputatenvergadering. Met warme harten. Terecht. Dr. Berg
huis heeft dat naar de mens gesproken verdiend, daar ook het gezin /̂an onze voor
zitter deelt in deze warme huldiging. Wij weten hoe een gezin van een vooraan
staand politicus te kort kan komen. Dat rna'g ook wel eens worden bedacht! Dank 
u wel, mevrouw en kinderen Berghuis.

BON
NIEUWE ABONNEE

Naam ......................... ...............................................................

Volledig adres ......................................................................... .....................

Woonplaats: ............................... .......................................................'.

OPGEGEVEN DOOR

Naam ............................. ............................................................

Volledig adres .........................................................................................

Woonplaats: .................................................................. ......................

Wenst als geschenk:

1 abonnee
lepeltje, sleutelring of brochure „De samenleving 
vernieuwen”

2 abonnees
zes cocktailprikkers in etui of 3 lepeltjes

3 abonnees
sierdoos of zes lepeltjes 

Abonnementsprijs f  6.— per half jaar 

Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.
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ECHTE
KERKORGELS

OOK VOOR 
MODERNE KERKEN

ORGELBOUW

Ernst
Leeflang
A P E L D O O R N

TELEFOON 05760-17582

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverw ijk -  Tel. (02510) 25244 

Gevestigd sinds 1919

H A A R U IT V A L
R O O S  o f  a n d e r e  
h a a r 2s o r g e n ?

Belangrijk» Intensieva onderzo»- 
kingen leidden na laren tot de op
zienbarende ontdekking van het weten
schappelijk haartonlcum TIOSIN.

Men Ie er nu In geslaagd een 
haartonlcum samen te stellen, datwar- 
kelljk afdoende helpt.

■  TIOSIN heeft reeds ontelbaar vela
hiannen èn vrouwen hun haar en daar- 
mede hun Jaudig en verzorgd ulterlijk 

sL , MÊtKÊÊk teruggegeven.
Twijfel du» niet langer, doe esna een kuur met het on

schatbare haartonlcum TIOSIN en ook U zult énfhousiaat zijn.
Verpakking voldoende 

voor l'/z  maand f, 15,70.
Duldslljka gebruiks

aanwijzing ingesleten.
Betaling bij ontvangst 

of bij vooruitbetaling op giro 
341224.
Allebestellingen teriohtenaan; 
laboratorhim ROIAL afd. Cosmetica, Poitbui20D,
S.v.p. bij bestelling naam van dit blad vermelden

K O O P  B IJ O N Z E  A D V E R T E E R D E R S

Landbouwwerktuigenfabriek
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BONGERS
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Telefoon 2725 (b.g.g. 3100)

Opslag van inboedels Overzee-verpakking

JAN LINGEN'S 
BETONINDUSTRIE N.V

Veerdam 29 - Telefoon (01850) 50123 - 50134
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woners van het noorden des lands, 
noch door de Kamerleden. Nie
mand stak eigenlijk de loftrompet. 
Integendeel — de Kamer stelde 
zich in zijn totaliteit kritisch op. 
De socialisten meenden dat deze 
nota „een met tegenzin verwekt 
geesteskind was” . De A.R. en ook 
de C.H.U. vonden de nota op een 
aantal belangrijke punten nogal 
vaag. Het gesprek over deze nota 
heeft echter wel een verras.sing 
met zich mee gebracht.
Het was een motie-Engels van de 
regeringsgezinde fracties — de 
heer G o u d z w a a r d  (A.R.) te
kende als nummer twee deze motie 
— waarin de regering werd uitge
nodigd om in daarvoor aanmerking 
komende gevallen staatsdeelne
mingen in bedrijven geheel of voor 
een deel „af te stoten” om met die 
dan vrijkomende gelden overheids- 
deelnemingen tot stand te brengen 
in vestigingen van industrie in an
dere behoevende gebieden. O.a. in 
het probleemgebied van het noor
den des lands.
Deze motie heeft als een soort 
bommetje, onmiddellijk grote ver
warring gebracht in de banken van 
de oppositie. De heer Den Uyl al
thans sprong op de bovenste plank. 
Zowel bij de indiening als later bjj 
de replieken.
De behandeling van de nota met be-

bracht.
Niet slechts omdat de moeilijkheden 
in deze provincies nu bijzondere, open
bare aandacht hebben gekregen, maar 
veel meer omdat de Kamer een aantal 
toezeggingen kreeg van het kabinet op 
bepaalde punten.
Meer kon ook niet worden bereikt. Het 
kabinet had immers een nota over
gelegd inzake de problemen die er la
gen met een vaak vrij vage aandui
ding van de oplossing.
Een wetsontwerp met concrete oplos
singen lag niet ter tafel. Het ging er 
dus om de beleidslijnen van het kabi
net aan te vullen, te verbeteren en met 
name te concretiseren.
Juiste uitgangsjiunten
De heer Goudzwaard had bijzondere 
aandacht gevraagd voor — wat hij te
recht noemde — een drietal noodzake
lijke beleidslijnen. Hiermee diende 
het kabinet rekening te houden, wilde 
het vertrouwen gehandhaafd blijven — 
al drukte hij dit laatste wat voorzichti
ger uit. — Het was allereerst noodza
kelijk dat in het noorden des lands dy
namische groeisectoren ingeplant en in
gebouwd moesten worden. Het Eems- 
havenproject was natuurlijk wel belang
rijk maar vast moest staan dat dit pro
ject niet in de plannen moest blijven 
steken. De financiering bijvoorbeeld, 
mocht geen spaak in het wiel steken. 
Zelfs een vertraging in deze ontwik
keling zou grote schade veroorzaken. 
Het kabinet reageerde positief: het 
Eeinshavenproject gaat door.
Maar daarnaast behoorde ook een zo
danige oplossing te worden gevonden

dat in het noorden de inrichting van 
een kernenergiecentrale mogelijk werd. 
De mogelijkheid is er — aldus' de heer 
Goudzwaard — als er een doortrekking 
naar het noorden plaatsvindt van de 
aanleg van een 380 KV koppelnet. 
Met deze hulpmiddelen zou er een re- 
ele kans zijn dynamische groeisectoren 
daarin te bouwen.

Een tweede belangrijke beleidslijn,
was dat het kabinet diende uit te spre
ken dat vastgehouden moest worden 
aan het uitgangspunt: niet alleen het „op 
peil houden” van de in het noorden 
wonende bevolking (de natuurlijke 
bevolkingsaanwas) maar dat daarnaast 
opzettelijk diende te worden gestreefd 
naar een bevorderen van een vesti
gingsoverschot van ten minste 1000 
personen per jaar.
Het belang daarvan was duidelijk: er 
is zodoende een zeker houvast voor 
de voorzetting van de deelplannen in 
het noorden.
Hij verbond er echter deze waarschu
wing aan: indien zou blijken dat de 
ontwikkeling van het noorden zich zó 
v'oltrekt dat deze doelstelling niet 
wordt bereikt — dan zal het kabinets
beleid tijdig moeten worden aange
past, zodat men opnieuw uit de geva
renzone kan raken.
Belangrijk was eveneens dat er in het 
Noorden zelf een zekere concentratie 
komt.
I.eeuwarden heeft bijvoorbeeld nog 
steeds recht op een zekere prioriteit 
als het gaat om meerder rijk.sdiensten. 
Voor Emmen is het belangrijk een air- 
strip te hebben.
Voor Harlingen — de haven van deze 
stad is niet van de baan — is het be- 
lanerijk dat minister, Beernink nu .zo 
spoedig mogelijk overgaat tot de 
gewenste wijziging van de gemeente
grens.
De derde Ijjn uit het belangrijke betoog
van de heer Goudzwaard: Kabinet, sluit 
toch aan op de reeds bestaande ontwik
kelingen. Deze gedachte had hij neer
gelegd in een motie, waarin gevraagd 
werd de bestaande bedrijven in het 
Noorden des lands, die regionaal vol
doende „zwaar” wegen, een subsidie te 
verlenen van 15 procent voor hun uit
breidingen indien deze een bepaald 
bedrag te boven gaan.
Minister Schut heeft de motie niet over
genomen al heeft hij zich niet onwel
willend opgesteld. De heer Goudzwaard 
wilde daarvoor wel begrip opbrengen, 
gelet op de komende begrotingsmoei- 
lijkheden. Hoe vriendelijk ook de heer 
Goudzwaard zich uitdrukte, hij hield 
voet bij stuk: het voorstemmen voor 
deze motie — en dat heeft de Kamer 
gedaan — houdt in dat als de begroting 
1969 het noodzakelijk maakt — de 
Kamer genegen is deze wens uitdruk
kelijk te handhaven maar er dan toe 
bereid moet zijn aanvullende middelen 
op tafel te leggen. Zo is de A.R. fractie 
wel: als vaststaat dat de begroting niet 
méér kan dragen, maar de wensen naar

Drs. B. Goudzwaard:
Ik wijs erop dat de heer Wierenga de 
motie-Engels verkeerd citeert. Daarin 
staat beslist niet dat de nodige nadelen 
móeten worden gevonden, maar kunnen 
worden gevonden. Dat is het centrale 
punt.

In dit nummer
Hiernaast en op pagina 2 een ver
slag van de behandeling in de 
Tweede Kamer van de Nota Noor
den des lands. Op pagina 2 en 3 
vindt u nog meer Kamerverslagen. 
Op pagina 4 en 5 staat een artikel 
van de heer A. P. Veenkamp over 
Het Eemshavengebied. Hij conclu
deert dat het Eemshavenplan de 
hoogste prioriteit verdient. „De 
hand moet nü aan de ploeg”.
De Geref. Vrouwenbond bestaat 30 
jaar. Voor een verslag van de jubi
leumviering pagina 6.
Mr. J. H. Prins gaat de dr. Kuyper- 
stichting verlaten. Op pagina 7 leest 
u meer over mr. Prins en zijn werk 
achter de schermen. Op diezelfde 
pagina een overzicht van A.R. 
Staatkunde van april en mei.
Op pagina 8 tenslotte staat het ant
woord dat mr. Biesheuvel kreeg van 
minister Witteveen op zijn vragen 
over de uitlatingen van de direc
teur van de rijksbegroting. Op pa
gina 8 ook De week rond.

méér noodzakelijk blijken, dan is die 
fractie bereid naar andere dekkings- 
middelen om te zien.

De motie-Engels — de afstoting van 
bestaande overheidsdeelnemingen — 
heeft een poli' ieke roering opgeroepen 
van de kant van de oppositie.
De heer Goudzwaard moest constateren 
dat de oppositie van de heer Den Uyl 
hem had verbaasd. Als elke vorm van 
huidig staatsbezit, hoe ook belegd, zó 
moet blijven — vasthoudend ar- ’ e 
huidige aanwending dus — dan t 
dat meer op een conservatieve ,,oude 
kousen-politiek” dan op een dynamisch 
deelnemingsbeleid.
Praktisch is er met de staatsdeelne
mingen te manoeuvreren: afgezien van 
P.T.T. en de Nederlandse Spoorwegen, 
bezit de staat een deelneming van rond 
2,5 miljard. Een „herbelegging” van 
10 % van het totale pakket betekent al 
een financiële basis voor verdere deel
nemingen van 250 miljoen gulden — 
aldus de A.R.-woordvoerder.

Niet alleen financiën
De financieel-economische en bud
gettaire problemen waren gelukkig niet 
de enige facetten van dit grote pro
bleem. Mej. Van Leeuwen (A.R.) 
toonde aan dat er een niet te ontkop
pelen samenhang bestond tussen de 
welvaart en het welzijn. En daarom 
had zij een aantal kritische opmerkin
gen gemaakt over het welzijnsbeleid, 
zoals dat in de regeringsnota was uit
eengezet. Zij was van oordeel dat het 
afrondingsbeleid in de gehele sociale 
en culturele sector in de plattelands
gebieden en op hetgeen in de stede
lijke kernen moet gebeuren niet ach
terop mag raken. Vanuit de gedachte 
dat een goed woon- en leefklimaat óók 
stuwende bedrijvigheid kan oproepen 
en dus stuwende bedrijven kan aan
trekken, kan er geen sprake zijn van 
een te trage spreiding van subsidies in 
een reeks van jaren.
Over de antwoorden was zij teleurge
steld: ze waren te weinig concreet.
In verband daarmee behield zij - zich 
het recht voor — nu de betreffende 
minister er niet bij zat — dr. Klompé 
van C.R.M. — bij de bergroting van
C.R.M. hierop nadrukkelijk terug te ko
men. Dat betekende heel concreet dat 
in deze sector niet ineens alles wordt 
afgeschaft maar met name ervoor zorgt 
dat het bestaande behouden blijft. In 
een daarop gevolgde commissieverga
dering van C.R.M. is zij inderdaad 
daarop teruggekomen, waarop een niet- 
onduidelijke toezegging van mini.ster 

.Klompé is gekomen.
De door haar bepleite verbetering van 
een tijdelijke verruiming van de be-
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staande premieregeling woningverbe
tering en -splitsing werd door minister 
Schut overgenomen. Het feit dat er in 
het noorden des lands een vierde HTS 
tot stand zal komen naast de consta
tering dat staatssecretaris Grosheide 
een voorkeur toonde — zij het voors
hands een lichte — voor een HTS in 
het noorden, van protestants-christe- 
lijke signatuur, was een reden om daar
voor alsnog een dringend pleidooi te 
voeren.

V  akcentrum en
Ruilverkaveling
De motie van de P.S.P. om in Emmen 
alvast een HTS te plannen, was een 
voorbarige zaak, vooruitlopend op de 
uitkomst van een nog noodzakelijke 
studie — die naar de staatssecretaris 
mededeelde niet zo lang meer op zich 
zal laten wachten.
Met bijzondere nadruk pleitte zij er
voor om met name in post-Groningen 
(Winschoten) te komen tot een vak
centrum. Als men let op de ontwikke
ling van de strokartonindustrie met de 
dan naar alle waarschijnlijkheid „vrij
komende” arbeiders is het nu reeds 
noodzakelijk de herscholing ter hand te 
nemen. Van bijzonder belang zou zijn 
nu al daarop wat vooruit te lopen door 
een gerichte voorlichting van de kant 
van minister Roolvink — die hierop 
niet afwijzend reageerde.
Juist met het oog op de werkloosheid 
behoorde, aldus mej. Van Leeuwen 
(A.R.), in deze gebieden er alle aan
dacht te zijn op een versnelling van de 
uitvoering der ruilverkaveling — het
geen minister Lardinois (Landbouw) 
bevestigde, in deze zin dat hij er alle 
aandacht voor had. Wij kennen mej. 
Van Leeuwen te goed om te weten dat 
zij in de komende maanden deze zaak

Mej, J. van Leeuwen:
De toegezegde koppeling van woning- 
wettoewijzing aan de stand van zaken
m.b.t. de verkrottingsplannen is voor ons 
allen een verheugende zaak, meende de 
voorzitter.

niet los zal laten. Integendeel — de 
ontwikkeling kritisch zal blijven vol
gen. Vandaar de dringende wens ook 
de aanwezige tuinders in N.O. en N.W. 
Groningen te laten delen in de nu ge
opende mogelijkheden in het kader 
van het (landbouw) Ontwikkelings- en 
Saneringsfonds.
Als het gaat in deze gebieden om 
oudere werknemers diende in het ka
der van het Europees Sociaal Fonds 
een regeling te worden getroffen waar
door het mogelijk wordt om de kosten 
van vervroegde pensionering van uit
gestoten arbeidskrachten, die geen 
nieuw werk kumren vinden, op te van
gen. Ook op dit punt boekte zij succes: 
de minister zal het nodige ondernemen.

Gemeenten
De financiële positie van vele gemeen
ten in de bedreigde gebieden van het

VEEL „KLEINGOED"
stond vorige week in de Tweede 
Kamer op de agenda, maar ook 
deze in het grote gezien minder 
spectaculaire zaken kunnen voor 
de betrokkenen van het grootste 
belang zijn.
Zo sprak de heer Van Bennekom over 
een voorstel van staatssecretaris Gros
heide met betrekking tot de opleiding 
voor 'kleuterleidster. Voorgesteld werd 
enkele niet van rijkswege gesubsi
dieerde opleidingen de mogelijkheid te 
bieden de meisjes die deze opleidingen 
volgen hun studie aan dezelfde school 
te doen voltooien. .De betrokken ge
meenten zouden dan de scholen tot 
1 augustus 1970 mogen blijven subsi
diëren. De Kamer stemde gaarne met 
dit voorstel in, maar de heer Van Ben
nekom steunde met kracht een voorstel 
van de heer Vonhoff (VVD) om het de 
meisjes mogelijk te maken ook hun 
studie af te maken voor hoofdleidster 
aan dezelfde school. Wetsvoorstel en 
amendement werden aanvaard. Onze 
woordvoerder maakte van deze gele

genheid gebruik te pleiten voor een 
chr. avond-mavo in Utrecht en te wij
zen op de ontstellend geringe aanmel- 
•ding voor kleuterleidster. Zullen er 
over enkele jaren genoeg Kleuterleid
sters zijn om de zo broodnodige ver
laging van de leerlingenschaal door te 
voeren?
Mejuffrouw Van Leeuwen sprak over 
het wetsontwerp tot bevordering van 
hygiëne en veiligheid in zweminrich
tingen, een voorstel waarmee ze gaarne 
haar instemming betuigde. Met klem 
wees ze op de noodzaak, dat er in ons 
waterland meer kinderen de zwem
kunst machtig moeten worden, mede 
gelet op het triest-grote aantal ver- 
drinkingsgevallen. Aanpassing van de 
zweminrichtingen aan de nieuwe voor
schriften zal echter enige tijd vergen 
en daarom zal een soepele toepassing 
van wet en algemene maatregelen van 
bestuur nodig zijn.
Samenvoeging van de gemeenten 
Dinther en Hees wijk is een bijna, van
zelfsprekende zaak; de naam van de 
nieuwe gemeente had echter enige

Centraal Comité van A.R. Kiesverenigingen
Voor het partij-sekretariaat worden de volgende medewerksters gevraagd:

1. TELEFONISTE-TYPiSTE
(EEN GOEDE TELEFOONSTEM IS VEREIST)

2. STENO-TYPiSTE
3. VRL. ADIVi. KRACHT 

voor de ledenadministratie
Bij voorkeur MULO of gelijkwaardige opleiding.
Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te groot kantoor, waar 
in goede teamgeest wordt gewerkt.
Salaris nader overeen te komen, overeenkomstig leeftijd en functie.
Sollicitaties worden gaarne ingewacht op het sekretariaat, Dr. Kuyper- 
straat 3 te 's-Gravenhage (eventueel telefoon 070 - 183960).

noorden des lands wordt er niet ge
makkelijker op — was tenslotte de 
conclusie van de heer Goudzwaard 
(A.R.). Reden waarom er de noodzaak 
bestond de minister erop te wijzen 
hieraan niet voorbij te gaan!
Al wees hij er overigens terecht op dat 
het gevaar van overbesteding hierdoor 
niet mocht worden vergroot. Een ze
kere „vrijbrief” voor deze gemeenten 
om te lenen, kan echter niet v/orden 
verleend omdat het probleem van de 
schaarste op de kapitaalmarkt hierdoor 
méér onoplosbaar wordt.
Het kabinet reageerde hierop niet on
gunstig: de minister zal zich inzetten 
als het gaat om precaire subsidies, ter
wijl voor gemeenten met een relatief 
grote werkloosheid een extra steun uit 
het Gemeentefonds werd toegezegd. 
Hiermee nam de Kamer kennelijk ge
noegen. Een motie-Wierenga (P.v.d.A.) 
op dit punt werd bij zitten en opstaan 
verworpen.

Het debat eindigde met een beslissing 
over een aantal moties, waarvan wer
den aanvaard:
de motie Goudzwaard (A.R.): ook sub
sidie voor bepaalde uitbreidingen van 
bestaande bedrijven werd aanvaard; 
de motie Engels (K.V.P.): reactivering 
van staatsdeelnemingen werd eveneens 
aanvaard;
de motie Wierenga (P.v.d.A.): bet in het 
leven roepen van een regeling ter be
vordering van dienstverlenende bedrij
ven in bet noorden des lands; 
een motie van D’66 die om nóg een 
beleidsnota vroeg in 1969-1970, werd 
verworpen.
Na het debat is de noodzaak overgeble
ven in het bijzonder bij de begroting 
1969 na te gaan in hoeverre aan de 
toezeggingen van het kabinet en aan 
de moties zal worden tegemoet geko
men.
De problemen voor de begroting 1969 
worden er niet gemakkelijker op, dunkt 
ons. In de wandelgangen van de Kamer 
begint dat punt hoe langer hoe sterker 
een rol te spelen, vernamen wij.

aanleiding tot strubbelingen gegeven. 
De heer. Veerman die zich voor onze 
fractie in deze materie h'.d verdiept, 
was mede-ondertekenaar van een 
amendement-Fievez (KVP) om de 
nieuwe gemeente „Heeswijk-Dinther” 
te noemen. Ontwerp en amendement 
werden zonder slag of stoot aanvaard.

De heer Diepenhorst behandelde 
mede namens de fractie van de CHU 
het ontwerp tot wijziging van de wet 
op de lijkbezorging, een logische- con
sequentie van een reeds in 1955 aan
vaard standpunt en de aanneming van 
een desbetreffend amendement-Scheps. 
Aan de crematie worden thans minder 
belemmerende bepalingen in de weg 
gelegd.
Tenslotte sprak de heer W a l b u r g  
over' het verkavelingsplan voor het 
oostelijk deel van zuidelijk Flevoland, 
waarbij hij de aandacht vroeg voor de 
situering van de nieuwe dorpen in het 
nieuw-gewonnen land. Zowel voor in
dustrie; en recreatie als voor de „afzet” 
van mensen uit de overbevolkte rand
stad zal het scheppen van enkele gro
tere centra nodig zijn en met de defini
tieve keuze daarvan kan niet te lang 
worden gewacht.

MINISTER LARDINOIS 

ANTWOORDT DE HEER 

VAN BENNEKOM

De heer Van Bennekom (ARP) heeft 
gevraagd of het waar is dat de Engelse 
regering overweegt om een ■. erbod tot 
haringvisserij uit te vaardigen tot een 
zone van 6-—12 mijl ten noordoosten 
van Engeland. De heer Van Bennekom 
vroeg of de ministers niet ook van 
mening waren dat de haringvisserij 
hierdoor ernstig zou worden gedu
peerd. Hij vroeg tevens of er stappen 
bf de Engelse regering zouden worden 
ondernomen.
De minister van Landbouw en Visserij, 
de heer Lardinois, heeft als volgt op 
deze vragen geantwoord:
1. Sedert enige tijd zijn van de zijde 
van het Britse bedrijfsleven stemmen 
opgegaan om de haringvisserij aan de 
noordoostkust van Engeland binnen de

C.H.U. 6 0  jaar

Vorige week vrijdag en zaterdag, 21 en 
22 juni j.1., heeft de Christelijk-Histori- 
sche Unie een jubileumcongres belegd 
ter gelegenheid van haar zestig-jarig 
bestaan.
Bij elk jubileum behoren gelukwensen. 
Dat geldt dus ook dit C.H.U.-Jubileum. 
Toch moet juist de A.R.P. bij C.H.U.- 
gedenkdagen zich goed realiseren wat 
zij zegt, wil zij geloofwaardig en niet 
oppervlakkig zijn; De A.R.P. moet met 
name ook een ogenblik nadenken voor 
zij iets zegt, omdat die C.H.U.-jubilea 
op een bepaalde manier in feite ook 
A.R.P. gedenkdagen zijn. Immers, wij 
hebben beide weet van de scheiding van 
zestig jaar terug, in 1908.
Kuyper en Lohman hebben een eigen 
weg gekozen. Het einddoel van belde 
—christelijke politiek ten dienste van 

volk en wereld — was gelijk. Dat geldt 
nog, nu de C.H.Ü. dit jaar haar zestig
jarig bestaan herdenkt en viert, terwijl 
de A.R.P. volgend jaar negentig jaar 
bestaat.
Wy zouden daarom thans willen zeg
gen —  na al die tientallen jaren —: 
wij moeten in deze jaren meer dan ooit 
samen vooruitzien en samen pogen ge
stalte te geven aan een authentieke 
christelijke politiek voor vandaag, mor
gen en overmorgen, ten dienste van ons 
volk en de wereld.
De C.H.U. heeft haar jubileumcongres 
in hoofdzaak willen benutten om voor
uit te zien en niet om historische be
schouwingen te houden. Wij juichen 
dat toe. Jubilea vieren is alleen zinvol 
als je met name naar de toekomst kijkt. 
Wy hopen op een verder goed verstaan 
van elkaar en op een zo samenwerken 
in de politiek dat de mensen er wat 
aan hebben.

* * * De freule
De freule is in de C.H.U., maar ook 
daarbuiten, een begrip. Zaterdag is zij, 
jkvr. mr. C. W. a. Wttwaall van Stoet
wegen, benoemd tot commandeur in de 
Orde van Oranje Nassau tijdens het
C.H.U.-jubileumcongres. Een hoge on
derscheiding. Zij heeft met overgave 
gewerkt in de politiek. Dat doet zij nog, 
thans als waarnemend voorzitster van 
de C.H.U.-fractie in de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal. Wij wensen haar 
met de ontvangen onderscheiding van 
harte geluk.

visserijzone zowel voor buitenlandse 
als voor Britse vissers te verbieden, 
zulks ter verbetering van de haring- 
stand. in dat gebied. Er zijn aanwijzin
gen, dat de Britse regering dit pro
bleem bestudeert.
2. Een verbod om de haringvisserij 
uit te oefener 'n. de zone van 6 tot 12 
mijl voor de noordoostkust van Enge
land zou de vangstmogelijkheden voor 
die, kust aanzienlijk beperken, waar
door ook de Nederlandse vissers zou
den worden getroffen.
3. Ingevolge het Verdrag inzake de 
Visserij, Londen 1964 (Trb. 1964, 84), 
dient de kuststaat, die het recht heeft 
in zijn visserijzone maatregelen te 
treffen ter bescherming van de vis
stand, overleg te plegen met de andere 
betrokken landen omtrent een even
tueel te nemen maatregel, indien deze 
Is tste dit wensen.
Indien van de Britse regeing mede
deling wordt ontvangen, dat zij het 
inderdaad wenselijk acht een verbod 
uit te vaardigen inzake de haringvisse
rij in de c tot 12 mijlzone voor de 
noordoostkust van Engeland, zal de 
Nederlandse regering met de Britse in 
overleg treden omtrent de consequen
ties van die maatregel.

Vakantie
Evenals andere jaren verschijnt 
Nederlandse Gedachten in de va- 
kantietijd enkele weken om de 
veertien dagen. Bovendien telt ons 
blad gedurende deze weken 8 pa
gina’s i.p.v. 12. Wij maken u er op 
attent dat volgende week 6 juli 
geen Nederiandse Gadachten ver
schijnt. Ook op 20 juli en 3 augus
tus zal ons blad niet bij u in de bus 
komen. Daarna verschijnen we 
weer wekelijks.
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★  ^  * Franse
verkiezingen

Zondag j.l., 23 juni, heeft in Frankrijk 
de eerste ronde van' de algemene ver
kiezingen voor de Nationale "Vergade
ring, de Asremblée Nationale, plaats 
gevonden. A.s. zondag, 30 juni, is er de 
tweede ronde. De wereld kijkt belang
stellend toe bij deze verkiezingen, ge
volg van de ontbinding van de Franse 
Tweede Kamer door president De 
Gaulle na de grote bewegingen onder 
het Franse volk sedert de vorige maand. 
Die bewegingen waren een gevolg van 
tien jaar Gaullisme, v̂ aarmede men ook 
in Frankrijk zelf niet onverdeeld geluk
kig bleek.
Niettemin zijn de Gaullisten in de 
eerste verkiezingsronde voorlopig ver
sterkt uit de stembusstrijd te voorschijn 
gekomen. In hoofdzaak — om niet meer 
te noemen — hebben de langdurige rel
letjes en stakingen, alsmede de vrees 
voor de communisten de Gaullisten in 
de kaart gespeeld.
Daarnaast is er het ontbreken van een 
toesprekend alternatief. Ook was er 
teveel verdeeldheid in de rest van bet 
Franse kamp. In de tweede ronde is men 
in veel sterkere mate aangewezen op 
samenwerking. Die samenwerking zal 
ook wel tot stand komen en daarom 
voelen de Gaullisten zich na de triom
fale eerste ronde toch nog niet zeker. 
Hoe die ronde afloopt moeten wij af
wachten. Een ding moet in ieder geval 
echter gezegd. Ook als de Gaullisten 
verder winnen en de meerderheid in de 
Nationale Vergadering halen, dan zul
len zij (zal De Gaulle) niettemin een an
der beleid moeten voeren.
Wij hebben drie weken geleden ge
schreven, dat niet de verkiezingen en 
de uitslag het belangrijkste zijn, maar 
wat men daarna in Frankrijk gaai doen. 
Met welke uitslag ook lossen de verkie
zingen als zodanig in Frankrijk niets 
op. Men zal het er net elkaar over eens 
moeten vorden, dat bet tot dusverre op 
hoofdpunten gevoerde beleid anders zal 
moeten worden.
Het zal moeten 'tomen tot een effec
tieve politiek met een toesprekend na
tionaal en internationaal beleid; een po
litiek welke — met name ook ten aan
zien van het onderwijs en de economie 
— gedragen wordt door de brede lagen 
van het Franse volk.
Het vraagt grondig ‘ngrijpen. Met op
pervlakkige verbeteringen bereikt men 
alleen, dat er binnen afzienbare tijd 
een nieuwe, nog ernstiger revolutie 
plaats vindt.

*  *  * Verborgen
camera^s

Was het vroeger zo dat bij wijze van 
spreken de muren van ons huis een 
veilige en afdoende bescherming gaven 
tegen gluurders — vandaag is dat niet 
meer het geval. De techniek maakt het 
mogelijk dat anderen kunnen binnen
dringen, daar waar wij volledig ons zelf 
willen zijn.
Het recht van elk mens op een eigen 
persoonlijke levenssfeer brengt mee dat 
de inmenging van buiten moet worden 
voorkomen. De minister van justitie 
heeft hiervoor een open oog. In een eer
der stadium heeft deze minister een 
wetsontwerp ingediend om het telefoon- 
geheim wat veiliger te stellen. Daarna 
een wetsontwerp om het gebruik van
afluisterapparaten aan banden te leg
gen.
Thans is aan de orde een wetsontwerp 
waarbij het fotograferen of filmen —̂ 
de zgn. verborgen camera’s — aan na
dere regelen wordt onderworpen.
Het heimelijk fotograferen in woningen 
of besloten lokaliteiten wordt strafbaar 
gesteld.
Terecht heeft de minister deze re
geling beperkt tot dat filmen en foto
graferen dat zich afspeelt buiten de pu
blieke sfeer.
Wij zullen moeten leren leven met de 
gedachte dat de oude regel: „hoge bo
men vangen veel wind” zal worden ver
vangen door: „alle bomen vangen wind”. 
Gelet op de technische ontwikkeling is 
het eenvoudig een onmogelijke zaak van 
de overheid een bescherming te verlan
gen tegen dit soort „aanrandingen” in
dien de mens zich in het publiek ver
toont.
Onze vraag is alleen nog of de straf
maat wel voldoende is als wij weten dat 
aan deze gluurdersfoto’s meer dan aan 
roof wordt verdiend.
De VVD minister van justitie komt dank 
toe voor het feit dat hij zo snel op een 
aantal kwalijke verschijnselen in het 
maatschappelijk leven heeft gereageerd.

VERSCHRALING
OF
VERDIEPING?
L a n g  geleden, toen dr. Kuyper 

nog de koers aangaf voor de 
A.E. Partij, heeft hij vaak en ge
varieerd gesproken over onze ver
houding tot Eome. En tot de 
Eooms-Katholieke Staatspartij. 
Daarbij maak+e hij soms een merk
waardig onderscheid. Sommige r k. 
politici beschouwde hij als weinig 
principiële conservatieven Maar 
er waren gelukkig ook anderen. 
En d.an noemde Kuyper speciaal 
Schaenman en kon zo met nadmk 
zeggen: Schaepman is antirevolu
tionair.
Ook van anderen werd dat gezegd 
en gedacht, o a van de gebroeders 
Eegout, beiden minister in het 
kabinet-Heemskerk.

'ITO'E hebben later wel eens gewezen 
' ' naar Nijmegen en Tilburg en de 

verwachting uitgesproken, dat we de 
invloed van deze r.k. wetenschappelijke 
centra ook in de politiek zullen merken. 
Als de r.k, geleerden, vanuit hun theo
logie en filosofie, komen tot meer uit
gewerkte theorieën over het wezen van 
de staat, over de taak en de macht der 
overheid, over de ordening van de 
maatschappij, dan zullen zij stellig tot 
andere opvattingen komen dan wij uit 
onze reformatorische opvattingen.
Dit spitst zich toe op de uitwerking van 
het schema natuur - bovennatuur. In de 
sector van de natuur treedt de mens op 
als redelijk wezen, en de kerk en de 
Schrift hebben alleen tot taak, zo nodig 
te corrigeren.
Maar de reformatorische denkers leggen 
er de nadruk op, dat héél het politieke 
leven moet liggen onder de klem van 
het "Woord. Wij pleiten voor een politiek 
met de bijbel.
Dat wil zeggen: de bijbel altijd, de bij
bel over en voor 'léél het leven. "Van 
ouds zijn wij gewend te spreken van 
schriftuurlijke beginselen. En wij ver
werpen met nadruk, dat chr. politiek in 
hoofdzaak een kwestie is van sfeer.

het congres van de K."V".P. is over 
de voorlopige resultaten van de 

achttien het nodige gezegd. Sommigen 
vonden de stukken te reformatorisch, te 
protestant. Te veel direct op de bijbel 
georiënteerd. In het spreken, in die be-

Wij hebben goed drinkwater no
dig! Maar er is meer. Ook de in
dustrie heeft als grondstof aan 
goed water behoefte — de land en 
tuinbouw in nog grotere mate. Om 
dan maar te zwijgen van de belan
gen voor recreatie en visserij — 
aldus de heer Schakel (A.E.) bij 
het wetsontwerp inzake de rege
ling omtrent de verontreiniging 
van oppervlakte wateren.

Het probleem is dat wij aan een
zelfde hoeveelheid water die ster
ker verontreinigd wordt veel ho
gere eisen moeten stellen. Zeker is 
dit het geval, nu onze drinkwater
voorziening hoe langer hoe meer 
is aangewezen op oppervlakte wa
teren inplaats van grondwater. 
Daarom vond de heer Schakel dit 
w.o. — reeds ingediend door de 
heer Van Aartsen (A .E .) '— een 
stuk wetgeving dat bijzonder te 
waarderen was.

De kern van het ontwerp is dat het in 
beginsel verboden W'̂ ordt op kunstmati
ge wijze verontreinigd water te lozen, 
maar er is een ontheffingsmogelijkheid 
tegen betaling. De opbrengst van deze 
gelden moet worden besteed om de 
verontreiniging van het oppervlaktewa-

zorgdheid komt iets van typisch r.k. 
opvattingen tot uiting. En dat te consta
teren betekent allerminst een verwijt. 
Het is eigenlijk vanzelfsprekend.
Maar het geeft ons aanleiding tot een 
opmerking.
"|"ïET „gesprek” tussen verschillende 

. christelijke partijen kan zich bewe
gen in twee richtingen, wat betreft de 
fundering.
De ene mogriijkheid is, dat men .al 
redenerende gaat schrappen. Schrappen 
alles wat de r.k. te reformatorisch in de 
oren klinkt. Schrappen evenzeer, wat 
de protestanten typische uitingen van 
een r.k. filosofie schijnen te zijn. Dan 
blijven er, althans dan dreigt het ge
vaar, dat er alleen wat algemeenheden 
en slogans overblijven. Dat betekent 
verschraling.
Met name ook, doordat er veel in be
weging is, en ook het een en ander 
wordt wrak gezet. Als van a.r. zijde 
reeds wordt betoogd, dat het gezag niet 
van God komt, dan kan dat invloed 
hebben op de conceptie van de para- 

. graaf over het gezag. Als van C.H. zijde 
ook nu wordt gezegd, dat de christelijke 
partij nooit meer kan zijn dan een 
noodwoning, dan zal dat invloed kunnen . 
hebben op de paragraaf over de partij
vorming. En als in r.k. kringen niet al
leen het kerkelijk gezag tot een om
streden zaak wordt, maar ook de vrij" 
zinnigheid met soms ontstellende dui
delijkheid aan het woord komt, dan 
kan dat schade doen aan de gemeen
schappelijke , bezinning over het gezag 
van de H. Schrift.
Dat alles maakt het te meer noodza
kelijk, dat gewaakt, wordt tegen re
ductie en verschraling.

"17 R is ook een andere mogelijkheid. 
^  Deze nl. dat we samen in het over
leg meer afsteken naar de diepte, tot 
duid^ijker besef omtrent de kracht eri 
de zegen van het evangelie komen, en 
zo komen tot een nieuwe, sterkere con
ceptie van christelijke politiek in deze 
tijd.
Daar is geloof voor nodig.
Geloof in de zegenrijke heerschappij 
van de verhoogde Christus, waarbij 
wordt verstaan, wat Hij heeft gezegd 
over naastenliefde en gerechtigheid. 
Daarbij gaat het niet om stemmingen 
en gevoelens, maar om gehoorzaamheid 
aan Zijn gebod. A.
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DIRECTEUR 

DR. ABRAHAM  

KUYPERSTICHTING

e Raad van Beheer van de Doctor 
Abraham Kuyperstichting ^  het 

wetenschappeliijk instituut van de Anti- 
Revolutionaire Partij —  heeft met in
gang van 1 juli a.s. tot -directeur van 
deze stichting benoemd mr. W. C. D, 
Hoogendijk.
De heer Hoogendijk neemt het directo
raat van de Kuyperstichting over van 
mr. J. H. Prins, die benoemd is tot we
tenschappelijk hoofdmedewerker van 
de Vrije Universiteit.
Mr. Hoogendijk was reeds als adjunct- 
directeur aan de Kuyperstichting ver
bonden. Hij is in 1926 in Warschau 
geboren, studeerde aan de Rijksuniver
siteit te Utrecht aanvankelijk indologie 
en vervolgens Nederlands-Indisch 
recht. Hij was na zijn studie enkele 
jaren werkzaam in het bedrijfsleven 
alvorens hij in 1955 in dienst trad van 
de Kuyperstichting.
De heer Hoogendijk is tevens voorzit
ter van de Raad voor Gereformeerd 
Sociale Arbeid.

ter te bestrijden. De heer Schakel ka
rakteriseerde dit ontwerp helder: het 
garandeert een landelijke, een algenoeg- 
zame regeling, waarbij het accent ligt 
bij de provincie. Zij zullen aan het orga
nisatorische stramien moeten borduren. 
Gedeputeerde Staten hanteren de ont- 
heffingsbevoegdheld maar kunnen deze 
bevoegdheid delegeren aan gemeen
ten en waterschappen.

AVat de financiën aangaat: in tegenstel
ling tot mej. Haars (CHU) vond de heer 
Schakel dat er terecht verschil is ge
maakt tussen „oude en nieuwe” ver
vuilers. De nieuwe vervuilers betalen de 
vervullingskosten met een mogelijkheid 
van een rijksbijdrage.
De oude vervuilers moeten ook wel een 
heffingsbijdrage betalen maar over de 
aangeslotenen op deze werken moeten 
zij ook betalen. Tenzij de last te zwaar 
zou worden. In dat geval springt 
’s rijkssschatkist bij.

Het wetsontwerp was niet in alle op
zichten nieuw. De troonrede 1904 — van 
het kabinet Kuyper — bevatte al deze 
zinsnede: de wens uw medewerking in 
te roepen om de verontreiniging van 
oppervlakte wateren in te perken”.
Maar het kabinet Kuyper viel in 1905 
en daarmee de vervulling van deze wens. 
Minister Bakker heeft in goed overleg 
— er waren bijzonder veel technische 
amendementen — het wetsontwerp in 
behouden haven geloodst.
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EMSHAVENGEBIE
DOOR A. P. VEENKAMP

Vestigingsplaats met gunstige effecten

OP 13 november 1959 sprak de 
journalist dr. A. van der 

Poel van Breda voor de Commer
ciële Club te Groningen over het 
onderwerp „Groningen en het bek
ken van de Westerschelde” .
In zijn causerie bracht de spreker 
ook ter sprake de geschiktheid 
van het noord-oosten van ons 
land t.a.v. de vestiging van een 
nieuwe zeehaven voor diepgaande 
schepen.
Deze haven zou dan gevestigd 
moeten worden aan de noord
oost kust van de provincie Gronin
gen, door spreker „Spijkerhoek” 
genoemd.
Deze spreekbeurt was de eerste 
klaroenstoot voor de ontwikkeling 
van een nieuw idee — een nieuw 
havenplan —, waardoor de struc
tuur van de provincie Groningen 
geheel zou kunnen worden gewij
zigd.
De geestelijke vader van het door 
dr. Van der Poel in de openbaar
heid gebrachte havenplan is wij
len dr. ir. J. van Veen, geboren in 
Uithuizen. Dr. ir. Van Veen heeft 
zich tijdens zijn leven uiterst ver
dienstelijk gemaakt voor o.m. de 
Deltawerken en het onderzoek van 
eb- en vloedstromen in bepaalde 
zee-armen en -inhammen.

De vraag rijst nu of een nieuw te stich
ten zeehaven van behoorlijke allure in 
het noorden dés lands wel noodzake
lijk is. Alvorens deze vraag te kunnen 
beantwoorden lijkt het ons gewenst een 
beeld te geven van de ontwikkeling en 
betekenis van de bestaande haven te 
Delfzijl.

Ontwikkeling en betekenis
(zie foto 771, Foto KIM Aerocarto N.V.) 
De opkomst van nelfzijl als commer
ciële haven dateert van 1876, in welk 
jaar door de opening van het Eems- 
kanaal een betere verbinding met het 
achterland werd verkregen.

Delfzijl is van ouds een houthaven ge
weest en heeft als zodanig tijdens de 
eerste wereldoorlog ons land onschat
bare diensten bewezen.
Naast hout was kunstmest een belang
rijk import artikel ter voorziening van 
de welvarende landbouwstreek, waarin 
Delfzijl was — en nog ten dele is — 
gelegen. Dit onmiddellijke achterland 
heeft zijn stempel gedrukt op een daar 
gevestigde industrie, namelijk de 
strocarton-, en aardappelmeel-industrie, 
die vooral in de Groninger Veenkolo
niën wordt aangetroffen.
Het feit, dat de meest economische 
transportweg voor de veenkoloniale 
produkten via Delfzijl leidt, is oorzaak 
van de export van deze produkten via 
de haven van Delfzijl.
Een belangrijk importartikel te Delfzijl 
was voorts steenkool, tot de tweede we
reldoorlog meest aangevoerd vanuit 
Engelse havens, later, na de bevrijding 
participeerden vooral Amerikaanse ko
len in de totale plaatselijke goederen- 
aanvoer. In de herfstmaanden worden 
aardappelen verscheept vooral naar 
havens langs de Middellandse zee. 
Vanuit het achterland werd voorts jaar
lijks een aanzienlijke hoeveelheid ijzer
aarde via Delfzijl uitgevoerd naar 
Engelse en Schotse havens, bestemd 
voor de gasfabrieken.

Delfzijl vertoonde vóór de laatste we
reldoorlog een passieve havenbalans,
d.w.z. de invoer was groter dan de hoe
veelheid uitgevoerde goederen.
Enige jaren na de tweede wereldoorlog 
kwam Delfzijl meer in de schijnwer
pers van het nationale en internatio
nale bedrijfsleven.
Een der oorzaken hiervan was de ont
dekking van een grote zouthorst nabij 
Winschoten, waardoor de mogelijkheid 
ontstond voor een grootscheepse pro- 
duktie van industrie-soda in Nederland, 
welke produktie bijzonder goed paste 
bij de noodzaak van verhoging van de 
export van zuiver Nederlandse produk
ten. De bij de chemische omzetting van 
zout in soda vrijkomende grote hoeveel
heden afvalstoffen >=isen een vestigings
plaats zonder nadelige gevolgen voor 
landbouw e" veeteelt.

Foto 69301

In 1954 werd overgegaan tot de bouw 
van de nu zo bekende soda-iijdustrie, 
later uitgebreid met een zoutfabriek 
etc.
Dit is het begin geweest van de groot- 
industrialisatie van Delfzijl. Eeeds 
spoedig volgde de bouw van de Petro
chemie AKU en de Aluminiumfabriek, 
alle gevestigd ten zuid-oosten van Delf
zijl. Door de aanwezigheid van deze 
groot-bedrijven is allengs in de struc
tuur van het havenverkeer wijziging 
gekomen. Sinds de vestiging van de 
soda- en zoutfabriek worden grote hoe
veelheden zout vanuit. Delfzijl ver
scheept naar de Skandinavische lan
den; deze goederenoverslag bedraagt 
momenteel bijna' de helft van het totale

goederenverkeer in de Delfzijlse ha
ven (s).
Voor de Aluminiumfabriek wordt aluin
aarde in zeeschepen van ±  7.000 ton 
dw. aangevoerd uit Suriname. Sinds 
kort draagt ook de Alcoholfabriek bij 
tot de groei en ontwikkeling van het 
havenverkeer te Delfzijl (melasse-tan- 
kers). Naast de regionale-, transport- en 
handelsfunctie van de haven te Delfzijl 
is dus nu ook de industriële functie be
langrijk geworden.
Delfzijl biedt als vestigingsplaats voor 
industrie de volgende gunstige aspec
ten: (zie foto 69301, Foto KLM Aerocar
to N.V.;
1. eenvoudige afvoer van afvalstoffen 

(vuil water, luchtverontreiniging);
2. ligging aan groot vaarwater (Eems) 

en aan een grote binnenwaterweg 
(Oosterhornkanaal);

3. goede waterverbinding met het ach
terland (nieuwe zeesluizencomplex 
in het verbeterde Eemskanaal);

4. goede wegverbindingen met het 
achterland.

Het beheer van de haven van Delfzijl 
met bijbehorende industrieterreinen be
rust sinds 1958 bij een autonoom orgaan, 
„het Havenschap Delfzijl”, waarin het 
Rijk, de provincie Groningen en de 
gemeente Delfzijl deelnemen. Deze 
wijze van havenbeheer voldoet in de 
praktijk uitstekend.
Sinds de instelling van het Havenschap 
Delfzijl heeft de haven een grondige 
metamorfose ondergaan. Kwalitatief 
doet deze haven niet onder voor andere 
grote zeehavens in West-Europa.
Er is echter één „maar” ten aanzien van 
deze zeehaven, n.1. de bereikbaarheid 
vanuit zee voor grote zeeschepen.
De toegang vanuit zee naar Delfzijl 
loopt via het Duitse vaarwater, het zo
genoemde Oost-Friese Gaatje, waarna 
de schepen bij de boei Paapsandsüd hun 
route moeten ombuigen noordwest- 
waarts naar Delfzijl.
Nabij de oversteek bij de genoemde 
boei komt een ondiepte (drempel) in het 
vaarwater voor, welke drempel door 
voortdurende baggering — uitgevoerd 
door Rijkswaterstaat — op een bepaalde 
diepte wordt gehouden.
Globaal gezegd is de situatie thans zo, 
dat zeeschepen tot een diepgang van 
maximaal 28 voet, d.w.z. in geladen toe
stand, bij vloed de haven van Delfzijl 
kunnen bereiken.
Dit betekent, dat schepen met een gro
ter laadvermogen dan 10.000 ton Delf
zijl slechts kunnen bereiken in een ge-
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deeltelijk beladen toestand voor de aan
voer van een deellading.
In feite komt het hierop neer, dat Delf
zijl achter een „bottleneck” is gelegen, 
die uiteraard een ernstige belemmering 
vormt voor en naar efen verdere ont
wikkeling.

Plan Eemshaven
Dit klemt te meer nu de zeescheepvaart 
tendeert naar steeds grofere eenheden. 
De aanleg van een nieuwe zeehaven aan 
diep vaarwater — en dat diepe vaarwa
ter is bij de noord-oost punt van de 
provincie Groningen aanwezig — lost

De heer A. P. Veenkamp is loco- 
burgemeester en wethouder van 
Delfzijl. Hij is verder voorzitter 
van de A.R. fractie in de Pro
vinciale Staten van Groningen.

dus de hierboven geschetste problema
tiek van Delfzijl op.
Het huidige Eemhavenplan, door de 
Prov. Staten voor Groningen aanvaard 
en daarna , ook door de regering in haar 
politiek van ruimtelijke ordening als 
een reëel uit te voeren project opgeno
men, voorziet in een haven geschikt 
voor zeeschepen tot een grootte van
40.000 ton dw.
De ligging van de nieuwe Eemshaven is 
gepland aan het zogenoemde Doekegat

Bjj dit versterkte spreidingsbeleid is 
steeds in het bijzonder gedacht aan het 
noorden des lands. Daaraan lagen voor
al twee overwegingen ten grondslag,
n.1.
a, een versterkte groei van het noorden 

zal tot een w'elkome verlichting van 
ruimtelijke spanningen in andere 
landsdelen kunnen bijdragen;

b. het noorden heeft juist in de huidige 
fase van zpn ontwikkeling een ver
sterkte bevolkingsgroei van node.

De ontwikkeling van het noorden roept 
echter niet alleen vraagstukken op ge
richt op een evenwichtige groei op lan
gere termijn.
Sedert het voorjaar van 1966 doet zich 
immers in een aantal streken van ons 
land weer het, probleem voor van een 
tekortschietende werkgelegenheid. Deze 
bijzonder onaangename ontwikkeling 
treft des te sterker, aldus de in januari 
van dit jaar door de regering aangebo
den Nota over de ontwikkeling van het 
noorden des lands, nu zij volgt op een 
periode, waarin zich hoopvolle perspec
tieven begonnen af te tekenen door het 
op gang komen van een economisch 
groeiproces.
Talrijke industriële vestigingen zijn tot 
stand gekomen (industriekern) j waarvan 
enkele — om bij het Eemsmondgebied 
te blijven —■ van spectaculair formaat. 
De economische ontwikkeling van het 
noorden, ook het noord-oosten van de 
provincie Groningen, kreeg daardoor 
goede stimulansen.
Nu door de recente ontwikkeling van de 
conjunctuur de toename van het aan
tal nieuwe vestigingen is afgeremd, zal 
omtrent de industriële ontwikkeling in 
het noorden opnieuw onzekerheid ont
staan.
Het treffen van bijzondere stimulerende 
maatregelen van overheidswege is daar
om noodzakelijk.
Hoewel het aandeel van de agrarische 
sector 'in de totale werkgelegenheid in 
het noorden nog aanzienlijk is, moet 
toch worden gerekend op een daling 
van het aantal arbeidsplaatsen binnen 
deze voor het noorden reeds zo oude 
bestaansbron, door een nog steeds 
voortgaande rationalisatie en mechani
satie.
De vrijkomende arbeidskrachten zullen 
samen, met de natuurlijke aanwas van

Bestaande ha:ven

(zie situatie Eemshaven, schets van de 
Prov. Planologische Dienst te Gronin
gen). Dit Doekegat vormt een onderdeel 
van de hoofdvaarweg naar Emden via 
het Ranselgat. Eventuele uitbreidingen 
van het Eemshavencomplex zullen in de 
richting van de Oude Westereems kun
nen plaatsvinden. Men heeft de toe
gangsroute naar de zeehaventerreinen 
aan de Oude Westereems nog in onder
zoek, met name wordt gezocht naar de 
mogelijkheid hier in de toekomst zee
schepen tot een diepgang van 12.50 m,
d.w.z. volbeladen 60.000 tonners, te ont
vangen. Realisering van het Eems- 
havenplan doet het noorden des lands 
derhalve bereikbaar worden voor zee
schepen tot een voor deze tijd aan
vaardbaar type en grootte.
Functie Eemshaven
In de Tweede Nota over de ruimtelijke 
ordening in Nederland is een betere 
spreiding van bevolking en werk
gelegenheid over- het gehele land ge
noemd als een der centrale doelstellin
gen van het nationale ruimtelijke be
leid. Deze hoofdlijn is nog eens onder
streept in de brief, die de minister van 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Orde
ning op 19 juni 1967 aan de Tweede Ka
mer heelt gezonden i.v.m. de parlemen
taire behandeling van de eerder ge
noemde Nota.

foto 771

de beroepsbevolking door een expansie 
van de industrie en de dienstverlenen
de bedrijven moeten worden opgevan
gen. Het zwaartepunt van deze opvang 
zal bij de industrie moeten liggen.

Tot dusver was op dit. terrein de ont
wikkeling in het noorden —> algemeen 
gezien — niet voldoende. De beperkte 
mogelijkheden voor de zeescheepvaart 
in het verleden ( hiervoor) hebben er 
bovendien toe geleid, dat alle activitei
ten, die met deze scheepvaart samen 
hangen, zoals op zeehavens afgestemde 
internationale handel etc. in het noor
den in vergelijking met het westen des 
lands van relatief geringe omvang zijn 
gebleven.

Inzake deze aangelegenheid verschaft 
de reeds genoemde en veel becritiseer- 
de regeringsnota over de ontwikkeling 
van het noorden des lands meer dan 
voldoende stof.
Het stemt tot voldoening, dat van over
heidswege, landelijk en regionaal, het 
economisch belang van noord Neder
land een belangrijk punt van overwe
ging is geworden. Om slechts enkele 
publicaties te noemen:
de meergenoemde Tweede Nota over de 
Ruimtelijke Ordening in Nederland; 
de Zeehavennota 1966;

het rapport „Het Noorden op weg naar 
het jaar 2000”,
de structuurschets „Groningen 2000” ; 
de Eemshavenrapporten van 1964 ert 
1967 en last bus not least de reeds ge
noemde nota over de ontwikkeling van 
het noorden des lands.
Alle hebben ze ten doel middelen te 
vinden en wegen te ontdekken om de 
economische -welvaart van het noorden
c.q. van de provincie Groningen in het 
bijzonder, te bevorde’'en eh daardoor de 
achterstand van het noorden op het 
westen zo veel mogelijk elimineren. 
Vast staat, dat voor een provincie als 
Groningen een verdere groei van het 
industriële apparaat de motor van ont
wikkeling moet zijn.
Daarbij zullen de specifieke mogelijk
hedenheden van een groot havengebied 
aan de Eemsmond een zeer belangrijke 
rol moeten spelen. Reeds in de Zeeha
vennota 1966 heeft ook de regering 
meegedeeld, dat naar haar oordeel in 
dit gebied in beginsel de voorwaarden 
aanwezig zijn voor een ontwikkeling 
van allure.

Mede doordat in de nabijheid een reeds 
vrij sterk geïndustraliseerd achterland 
aanwezig is (zuid-oost Groningen en 
zuid-oost Drenthe met samen 25.000 
arbeidsplaatsen en de agglomeratie 
Groningen met 15.000) en op reeds aan
wezige diensten kan worden terugge
vallen (agglomeratie Groningen), vormt 
het Eemsmondgebied een groeipool van 
meer dan gewone betekenis *).
Stichting van een nieuwe zeehaven aan 
de noord-oost punt van de provincie 
Groningen zal ongetwijfeld de vestiging 
van nieuwe industriële bedrijven be
vorderen.
Nabij de Eemshaven (insteekhaven) zijn 
daarom uitgestrekte industrieterreinen 
gepland.
De grondbehoefte van het Eemshaven
complex is, blijkens het Eemshavenrap- 
port 1967, samengesteld uit de volgende 
elementen:

industrieterreinen 2̂400 ha bruto), ter
reinen /oor op- en overslag en reserve- 
terreinen (zowel t.b.v. de industrieën als 
de havenbeheerder). Naast de industrië
le fimctie van de Eemshaven is even
wel ook rekening gehouden met over
slag voor de eigen regio, in die zin, dat 
behalve in Delfzijl ook in de Eemshaven 
goederen zullen worden gelost en gela
den met voornamelijk een bestemming 
in de vier noordelijke provincies.
In de haven wordt daarom naast de 
aanlegplaatsen voor zeeschepen, die het 
goederenvervoer met de industriën ver
zorgen, ruimte gecreëerd voor op- en 
overslag, waarbij rekening wordt ge
houden met de moderne technieken van

de unit-load-methode (containerver
voer, roll-on/roll-off, etc.)

Verbinding achterland
Wil de Eemshaven zijn functie goed 
vervullen dan zullen niet alleen de toe- 
voerwegen over zee naar en van de ha
ven moeten voldoen aan de eisen van 
het moderne goederenverkeer, maar ook 
de verbindingen naar het achterland 
moeten de goederenstroom, in haar mo
dern geoutilleerde facetten kunnen op
vangen.
Met name verdienen de verbindingen 
met de economische centra buiten de 
provincie, waaronder de randstad Hol
land en Twenthe, n̂ die met de agglo
meratie Appingedam/Delfzijl en Gro
ningen veel aandacht.

Situatiewijziging
vóór het thans in hoofdzaak een agra
risch aspect vertonend Eemsmondge
bied ten noordwesten van Delfzijl zal 
de vestiging van het Eemshavenproject 
grote gevolgen hebben.
De havenwerken en industrieterreinen 
met opstallen zullen in de toekomst het 
thans nog zo vredige landschap beheer
sen.
Men vergelijke in dit verband het eiland 
Rozenburg met de situatie in het Eems
mondgebied. Rozenburg is thans in fei
te een groot industriegebied, behorende 
bij de havenagglomeratie Rotterdam. 
Het gebied zal enigermate het beeld 
vertonen van het Waterweggebied, zij 
het uiteraard van geringere omvang • 
(zie Ontwikkelingsschets Eemsmond). 
Het is duidelijk dat deze situatiewijzi
ging voor de provincie Groningen en 
voor het gehele noorden van urgent be
lang is voor de ontwikkeling van de 
economische welvaart.
Reeds meerdere malen is door diverse 
instanties medegedeeld, dat dg ontwik
keling van de zeehaven activiteiten in 
met Eemsmondgebied, en dat is ook on
ze mening, als een eenheid moet wor
den gezien en dat het derhalve onjuist 
zou zijn te denken aan een zelfstandige 
Eemshaven naast de haven van Delfzijl. 
Het mag als bekend worden veronder
steld dat ook de regering dit inzicht 
deelt en zich ook in beginsel bereid 
heeft verklaard aap een ontwikkeling in 
deze zin mede te werken.
Resumerend kan worden gesteld, dat de 
realisering van het geschetste Eemsha- 
ven-plan de hoogste prioriteit verdient, 
opdat noord-oost Nederland zich snel 
kan ontwikkelen,
De f i nanc i ë l e  consequenties van 
een en ander zowel voor het Rijk, als 
voor d provincie Groningen en de ver
schillende gemeenten, mogen deze ont
wikkeling nimmer n de weg staan! De 
cost gaet voor de 3a<st uit.
De hand moet nü aan de ploeg.
*) Schets „Groningen 2000” pag. 20
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BOND GEREFORMEERDE VROUJVENVERENIGINGEN 
VIERDE 30-JARIG JVBILEDM

GROTE
ONTWIKKELING 
IN 30 JAAR

P een bijzondere wijze werd op 
deze dag, 6 iuni, getoond, hoe 

groot de ontwikkeling in die der
tig jaar is geweest.
Een speels programma, gepresen
teerd door Johan Bodegraven, gaf 
een overzicht van de bond vanaf 
haar oprichting in 1938. Ket motto 
„dienen in het midden van de ge
meente” kreeg inhoud door de me
ditatie van ds. P. A. E. Sillevis 
Smit.
Er zijn. eigenlijk altijd we] mensen te 
vinden, die willen helpen; maar moei- 
lijf.er is het de mensen te vinden, die 
geholpen willen worden. D'enen wordt 
zc gemakkelijk verkapt heersen. Dit 
dienen moet dan ook gebeuren in de 
gestalte van een dienstknecht, zoals 
Christus de Heei. Dienen is een ontle
digen van jezelf. Het is een puur er zijn 
voor een ander.
Ds. G N. Lammens constateerde dat de 
vrouwenvereniging eerder door de bocht 
was dan de A.R. partij = en de kerken, 
want zij zijn het woordje „dienst” zo’n 
centrale plaats gaan geven in haar werk. 
De structuurvragen die in de kerk, het 
jeugdwerk en overal aan de orde zijn, 
zullen ook aan de vrouwenverenigingen 
niet voorbij gaan.
De jonge generatie is overbewust kri
tisch bij het aftasten van de dingen op 
haar houdbaarheid. Wij moeten beter 
niet de antwoorden dicteren, maar op
nieuw samen de berekeningen maken. 
Het is jammer, zei ds. Lammens, dat 
juist nu de vrouwen zo’n grote kans 
maken tot de ambten toegelaten te wor
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den. de ambtsdrager niet meer „in” is. 
De Icerk is bezig het vergelen ambt te 
mobiliseren. Het gemeentelid is „in”, 
niet de ambtsdrager.
Er dat de vrouwen zich van haar die- 
nend'  ̂ taak bewu.st zijn. kwam in het 
middagprogramma onder de titel „pre
sens duidelijk naar voren. Al heel wat 
acties zijn de laatste jaren gestart. 
„Tientjes maken touwen” en „geven 
voo; zeven Dit alles bracht contacten 
ve.' buiten de grenzen. Niet voor niets 
waren er gasten uit Zuid-Amerika, In- 
di , Afrika, Indonesië en Suriname aan
wezig.
Onder het hoofd emancipatie werd ■ 

. een Kostelijke presentatie gegeven van 
benepen, waarin de vrouw haar man
netje staat.
Dî  alles gebracht op door „moeders ge
wijzigde Nederlandse verzen” en u mag 

.raden, wie de „ferme meisjes” waren. Er 
was veel muziek, gezang en volksdans.

Christelijke dagbladpers
In het jubileum jaar, waarin voor 

iedereen allerlei activiteiten gestart wa
ren, i'r ook een enquête gehouden voor 
de christelijke dagbladpers. Hieraan is 
door 2442 bondsleden, 723 niet-leden en 
820 heren deel genomen. Enige resulta
ten werden op een leuke manier uitge
beeld. Een krantenkiosk, waarbij door 
een radioreporter aan de verschillende 
mensen gevraagd werd welke krant ze 
gekocht hadden en waarom ze juist deze 
krant lazen.
Een christelijk dagblad wordt gelezen 
door 91”/o van de ondervraagde dames 
en door 87"/o van de heren. Daarnaast 
worc.t een niet-christelijk dagblad ge
lezen door 12 “/o van de dames en door 
18“/o van de heren. Het gaat hierbij voor
al om het plaatselijk nieuws nl. in 43“/o 
van de gevallen.
„Waaruit moet volgens u het christelijk 
karakter van een dagblad blijken?”
Op deze vraag hebben 32“/u van het aan
tal ondervraagden een antwoord gege
ven. De meesten nl. 51“/o, merken op dat 
dat karakter moet blijken uit objectieve, 
eerlijke berichtgeving, zonder sensatio
neel te zijn. 23“/o zijn van mening, dat 
he christelijk karakter moet blijken uit 
„behandeling van de dingen vanuit het 
chrirtelijk geloof”.
En hoe staat het met het politieke 
n-euws en de hoofdartikelen? ■
'' ' “/o van de dames lezen soms het hoofd
artikel, 52% doet dit altijd. Bi. de heren 
zijn deze percentages 35 en 62%.
Politiek nieuws wordt door 41% altijd 
gelezen en door 52% soms. De hoofdre
dacteuren van de drie christelijke dag
bladen hebben in het juni-nummer van 
de gereformeerde vrouw over de bete
kenis van de christelijke krant geschre
ven.
Dr. Bruins Slot, hoofdredacteur van 
Trouw, liet duidelijk het verschil zien 
tussen de christelijke krant vroeger en 
nu.

We leefden in veel groter isolement en 
waren veel meer ingesteld op het de
fensief tegenover de ons omringende 
cultuur. De christelijke krant sleurde 
oi’s r onze af weer van de wereld.
Zp bevatte veel principieel beschou
wende artikelen. Nu is er een veelheid 
iii lectuur en communicatie. Daardoor is 
de krant veel meer dan vroeger, haar 
oorspronkelijke functie nl. het zijn van 
nieuwsblad gaan vervullen.
De krant moet op al het nieuws dat ons 
bereikt, de bredere informatie, de ach
tergronden en het commentaar verschaf
fen. Een christelijke krant brengt de 
wereld naar 'de lezer toe. De hele we
reld En zij gaat er vanuit, dat een Chris
tel, een volwassen mens is, die zelf in 
vrijheid kennis neemt en oordeelt. De 
lezer moet ook zo geïnformeerd worden, 
dat hij zelf kan oordelen.
Eerst dan is haar taak goed vervuld als 
haar lezers haar een goede krant vinden 
en daardoor tevens van oordeel blijven 
of van oordeel worden, dat het evange
lie voor de wereld een kracht tot be- 
houc is.
De neer H. Algra, hoofdredacteur van 
het Friesch Dagblad wees vooral op de 
band tussen christelijke organisaties en 
christelijke pers. „Wij zijn er samen óf 
wi.i zijn er niet” .
De christelijke krant komt als een gast 
elke dag over de vloer, óók om wat 
nieuws te vertellen, maar altijd zo, dat 
er nog wat méér wordt gebracht dan het 
nieuws, nl, een boodschap. Een verant
woordelijke taak, die wordt verlicht en 
verdiept, als er christelijke organisaties 
zijn, wier taak evenals die van de chris
telijke pers kan worden samengevat in 
deze drie woorden: strijden, bouwen en 
bewaren.
En als laatste dr. E. Diemer, hoofdredac
teur van „Het Kwartet” die de krant 
typeerde als gezinskrant. De krant is er 
ais een huisgenoot, de krant brengt de 
praat aan.
Het lezende gezin wordt tot een ge- 
sprekcentrum en de gezinsleden staan 
mee daarom volwassener en minder 
weerloos in het leven.

Afscheid presidente
De zesduizend vrouwen hebben deze 
dag -'ntens meegeleefd. Zij hebben ook 
afscheid genomen van hun presidente, 
mevrouw W. M. Ridderbos-de Rooy, die 
tien jaar lang op zo’n bijzonder crea
tieve en doortastende wijze de bond 
heeft geleid en een belangrijk aandeel 
heeft gehad in haar scormachtige ont
wikkeling.
Er is aansluiting gekomen bij het Neder
landse Vrouwencomité, bij het vrouwen
departement van de wereldbond van 
gereformeerde en hervormde kerken. Er 
zijn contacten met r.k. vrouwen, waar-

Beiastiiig voor AOW en AWW
Voor de jaren 1967 en 1968 zal de ver
hoging van de AOW en AWW voor de 
uitkeringsgerechtigder die daarnaast 
geen andere inkomsten hebben dan 
eventuele kinderbijslag, niet met zich 
mee brengen dat er belasting over 
wordt geheven.
Na de debatten over deze zaak, enkele 
maanden geleden heeft de Kamer er 
juist aan gedaan aan dit wetsontwerp 
geen uitvoerige beschouwingen meer te 
wijden — hoezeer de memorie van toe
lichting hiertoe aanleiding gaf.
Eén van deze was de opmerking van 
de bewindslieden dat zij zich (nog) niet 
op het standpunt stellen dat het tarief 
van de inkomstenbelasting te allen tijde 
een vrije voet behoort te hebben die de 
AOW te boven gaat.
Wij menen, gelet op het karakter van de 
AOW, dat ei alles voor te zeggen zou 
zijn dit uitgangspunt wei te aanvaarden. 
Budgetaire consequenties — die onover
komelijk zouden zijn — behoeven hier
van niet te worden gevreesd.
De huidige (nieuwe) regeling heeft over 
twee jaar een mindere belastingont
vangst in een orde van grootte van 10 
miljoen gulden tot gevolg!
Waarbij dan nog naar onze mening moet 
worden afgetrokken de kosten die be
spaard worden door de fiscus nu zij een 
vrij groot aantal aanslagen niet behoeft 
op te leggen. Met de kosten van invor
dering die nu ook vervaUen naast de 
verzwaring van het werk voor de in- 
houd.splichtige. Om over de gevolgen 
van de toepassing van de bijstandswet 
maar te zwijgen.
Bij de begrotingsbehandeling 1969 zal er 
gelegenheid zijn hierop terug te komen.

van de aanwezigheid van mevrouw drs. 
T. Govaart-Halkes getuigde. Met haar 
zal samengewerkt worden in een werk
groep voor de samenwerking van man 
en vrouw in de kerk.
Aan het eind van de ochtendvergade
ring kwam het bericht van het over
lijden van Robert Kennedy. Wij voel
de. ons ineens intens betrokken bij het 
gebeuren in de wereld. En in de minuut 
stilte, waarin mevrouw Ridderbos ons 
vroeg te bidden voor de familie Kenne
dy en voor Amerika, was dit een mas
saal gebed in de wereld. Daarna werd 
gespeeld de hymne „Into Thy hands”, 
van Holsey, die niet naliet diepe indruk 
te maken.

C. M. T.-K.

Het Centraal Comité van 
A.R. Kiesverenigingen

vraagt ter assistentie van de chef de bureau

EEU BOEKHOODKUIiia 
MEDEWERKER

Praktijkdiploma boekhouden is vereist.
Leeftijd 21-25 jaar.
Salaris in te passen in de rang van adjunct-commies (ƒ525 — ƒ941 per 
maand) naar gelang van leeftijd, opleiding en ervaring,
Schriftelijke sollicitaties worden gaarne ingewacht op Dr. Kuyperstraat 3 
te ’s-Gravenhage.
(Voor inlichtingen telefoon 070- 18 39 60).

RO TTERD AM

V o o r h e t b e te re

TIMMER-, METSEL- EN TEGELWERK
n a a rD. KLIJNSIVIIT
K e r k s t r a a t  37 - te le fo o n  18 64 68 
(b u ite n  k a n to o r t i jd  te l . 12 87 92 ) 

voor excl. betimmeringen en interieurverzorginaOok

J. L U Y T handel in 
tuingrond 
zand en grint

Tevens levering van duinzand, koemest en alle soor
ten grint. Desgewenst verzorgen wij eveneens het in
kruien van de grond en/of het zand.

Terbregse Rechter Rottekade 88, Rotterdam-13, 
telefoon 180794 - 187479.

M  V A N  REIJN'S

LOODGIETERSBEDRIJF
ELEKTRO-TECHNISCH BUREAU

Lusthofstraat 27 - Tel. 122429 b.g.g. 131762 . Rotterdam

W J SPOORMAKËi? N V
AUTOMOBIELBEDRIJF ROTTERDAM-ZUID 
Wolphaertsbocht 246 - Telefoon 77550

OFFICIAL PEUGEOT-DEALER
voor ROTTERDAM - ZUID

n de eilanden USSEI.MONDE en VOORNE - PUTTENDrukkerij De Winter & Hofweden
LAMBERTUSSTRAAT 55 

TELEFOON 122054

Voor al uw drukwerk

N.V. Verhuis- en Transportbedrijl A . S L U Y T E R  &  Z ( f N E N
verzorgt al uw TRANSPORTEN door het gehele land 
ROTTERDAM, telefoon 010 - 242565 - De Jonghstraat 25

KOLEN EN OLIE
VOOR HUISBRAND EN INDUSTRIEA. VAN WEELDEN'S KOLENHANDEL
Straatweg 55 . ROTTERDAM - Telef. 180240 

j Filiaal Dorpsweg 70 - Rotterdam-Zuid - Tel. 276208

A bonneert u op 
Mederlandse G edachten
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AFSCHEID MR. J. H. PRINS

L WERK 
ACHTER 
DE SCHERMEN
jy jE T  ingang van 1 juli a.s. heeft

■mr. J. H. Prins aan het be
stuur van de Doctor Abraham 
Kuyperstichting ontslag gevraagd 
als directeur van deze stichting. 
Hij heeft een benoeming aanvaard 
tot wetenschappelijk hoofdambte
naar bij de faculteit der rechts
geleerdheid van de Vrije Univer- 
siteit” .
Dit waren de eerste - sobere - zin
nen van het persbericht, waarme
de het vertrek van Johan Prins 
ruim een maand geleden werd 
aangekondigd.
Dienstenpakket uitgebreid
Het is niet de bedoeling aan deze sobere 
mededeling — welke past bij de man in 
kwestie — door een luisterijk afscheids- 
verhaal afbreuk te doen. Maar het is 
altijd verstandig — al is het een mo
ment — bij een bepaalde fase in een 
ontwikkeUng (waarvan dan ook) stil te 
staan. Wij denken dan uiteraard in het 
bijzonder aan het werk van Prins in 
de functie waarin wij hem allemaal 
kennen: directeur van de Kuyper
stichting.
Hoofdtaak van de Kuyperstichting 
was van ouds bezinning op de grond
slagen van de christelijke, politiek.
De dienstverlening van de Kuyper
stichting bestond vroeger in hoofdzaak 
uit het geven van adviezen aan anti
revolutionaire provincie- en gemeente
bestuurders, aan functionarissen van

kiesverenigingen en incidenteel ook aan 
leden van de Kamerfracties en het werk 
van d® uitgebreide bibliotheek.
In de periode-Prins is het dienstenpak
ket van de Kuyperstichting uitgebreid 
tot de A.R. Tweede Kamerfractie, het 
modearmen en het Centraal Comité. Mr. 
Prins woonde de fractievergaderingen 
en de vergaderingen van moderamen 
en Centraal Comité als adviseur bij. 
Met name tegen de achtergrond van 
deze ontwikkeling is te plaatsen het 
werk in de groep van achttien en het 
werk bij de verkiezingen. Dit deel van 
het werk „Ten Kuyperhuize” krijgt mo
menteel zelfs in verhouding de meeste 
aandacht. Prins heeft de Kuyperstich
ting metterdaad laten functioneren in 
een tijd, welke anders is dan voorheen. 
Deze noodzalrelijke en gewenste uitbouw 
van het werk van de Kuyperstichting. 
was slechts mogelijk door de kwaliteit 
van het werk van de directeur (èn van 
zijn medewerkers; Prins meent stellig 
dat dit erbij moet staan en hij heeft 
gelijk). Deze ontwikkeling van het werk 
verliep overigens mede zo soepel door 
zijn persoonlijkheid; hij wist het vol
ledige vertrouwen van velen te winnen. 
Hij is sterk „geëngageerd” bij de zaak 
van de christelijke politiek; tegelijker
tijd is hij zich bewust van de betrek
kelijkheid van eigen opvatting (soms 
misschien zich daarvan wel in te sterke 
mate bevrust) en van de opvattingen 
van anderen. Daarbij ervaart men zijn 
soms bevrijdende humor.
Enerzijds dus een evenwiciitig oordeel,

Mr. J. H. Prins, geboren 29 juli 
1924 te Nieuw Buinen (Dr.). 1936- 
1942 HBS-B te Stadskanaal en 
Rotterdam. 1948 kandidaatsexa
men medicijnen te Utrecht; 1953 
doctoraal examen Indisch Recht 
te Utrecht.
1953-1954 assistent van de Grif
fier van de Tweede Kamer en 
tevens wetenschappelijk mede
werker van de Parlementaire 
Enquête Commissie Regerings
beleid 1940-1945. 1954-1957 we
tenschappelijk medewerker en 
sinds 1957 directeur van de Dr. 
A. Kuyperstichting. 1966 weten
schappelijk medewerker van de 
A.R. Tweede Kamerfractie. Lid 
van de Haagse gemeenteraad. 
Lid van de Staatscommissie- 
Cals-Donner.

dat door velen op prijs werd gesteld. 
Anderzijds (haast in letterlijke zin) wat 
zwaartillend en niet ongeremd enthou
siast voor nieuwe initiatieven, vanwege 
zijn kritische instelling. Maar als hij

ergens achter staat dan staat hij er ook 
voor, zonder overigens zijn openheid 
voor weer nieuwe ideeën te verliezen.

Politiek als geloofsbeleving
Wij hopen, beter nog: wij verwachten, 
dat hij met deze woorden ook zijn voor
deel zal weten te doen. En daarom ook 
nog dit: (valse) pathos is hem vreemd, 
hij drukt zich emotioneel moeilijk uit 
en publiceert derhalve weinig. Maar als 
hij dan een brochure schrijft, gebeurt 
dat onder de hem kenmerkende titel: 
„Politiek als geloofsbeleving”, waar
mede hij bedoelde persoonlijke geloofs
beleving. Overigens schreef hij ook di
verse artikelen in onderscheidene bladen 
en bundels. Wij hopen en verwachten 
ook, dat er t.z.t. meer publikaties van 
zijn hand zullen verschijnen.
De Kuyperstichting is een dienstver
lenend instituut ten behoeve van partij- 
organen en personen, die functies be
kleden in de partij. Dat betekent, dat 
het grootste deel van het werk zijn 
weg vindt in de vorm van gerichte en 
niet-openbare adviezen. Slechts een ge
ring deel treedt naar buiten.
Prins zocht ook zelf de publiciteit niet. 
Daarom ditmaal dan iets over hem zelf. 
Hij is in dienst getreden specifiek 
bij de Kuyperstichting. Hij verlaat 
ons na ,héél de party in al haar ge
ledingen aan zich te hebben verplicht. 
Of — zoals hij het zelf liever zal willen 
gezegd zien —: na heel de partij te 
hebben gediend.
Wij danken hem. En zijn vrouw.

BELANG
WEKKENDE
ARTIKELEN
IN
A.R.
STAAT
KUNDE
A a n  de laatste nummers van 

het maandblad A.K. Staatkun
de is tot nu toe geen aandacht ge
schonken. Dat ligt niet aan de in- 
houd van het orgaan van de Kuy
perstichting. De oorzaak moet 
worden gezocht in de grote hoe
veelheid kopij die de redactie tel
kens ter beschikking heeft waar
door wel eens dingen achterwege 
blijven, die eigenlijk ook aan de 
orde zouden moeten komen. Daar 
komt bij dat in deze en in de ko
mende vveken ons blad het zomer
jasje aan heeft vanwege de vakan
ties. Toch willen wij u graag — zij 
het heel vluchtig — nog attende
ren op de ihhoud van het april- en 
mei-nummer van A.R, Staatkunde,

Het april-nummer begint met een „Bij
drage ter discussie” ■— de tweede — 
van H. Algra over het rapport van een 
commissie van de Doctor Abraham 
Kuyperstichting, Kabinetsformatie en 
Kiesstelsel. De schrijver zet zijn be
zwaren uiteen tegen het voorstel van de

commissie om de Tweede Kamer een 
voordracht te laten opstellen voor de 
door de koning te benoemen minister
president. De heer Algra schenkt aan
dacht aan de positie van enkele kabinet
ten en aan die van het kabinet in het 
algemeen.
De schrijver toetst hetgeen de com
missie voorstelt aan het Duitse stelsel, 
omdat in Duitsland reeds gebeurt wat 
de commissie in ons land begeert.
Tegenover het openbaar debat, dat moet 
voorafgaan aan de voordracht voor een 
minister-president, staat de heer Algra 
sceptisch. Hij merkt o.a op:: „ Want 
zulk een debat, als door de de commissie 
wordt voorgesteld, zal niet betekenen 
een openbaar overleg over de voor te 
dragen minister-president, maar het 
zal niet eerder aanvangen nadat een 
meerderheid reeds is overeengekomen, 
wie zal worden voorgedragen”.
Over de „sfeer van het geheim van 
Soestdijk”, waaruit de commissie de ka
binetsformatie in al haar fasen wil 
halen, wordt in het artikel o.a. dit op
gemerkt: „Die sfeer van het geheim van 
Soestdijk” is de enige mogelijkheid om 
te maken dat de koningin werkelijk een 
regerend vorstin is, en niet een figurant, 
zij het dan een „representant van het 
gehele staatsbestel” , M^ar heb is dan 
ook de enige mogelijkheid, dat de minis
ters hun opvattingen toetsen aan het 
inzicht van de boven de partijen staan
de koningin”.
Over het zgn. onbehagen van de kiezer 
lezen wij in het artikel o.a. dat het tel
kens wordt geïnspireerd door de gang 
van zaken bij de kabinetsformatie en 
door het voortbestaan van het geheim 
Soestdijk. „Naar mijn mening is dit even 
eenzijdig als overdreven. Wanneer er 
van onbehagen sprake is, dan betreft dit 
meer het functioneren van het parle
mentaire stélsel als er een kabinet is. 
Het parlement is veranderd van een 
volksvertegenwoordiging van vertrou
wensmannen die een zedelijke band met 
de kiezers hebben, in een club van spe
cialisten, die nauw contact onderhou
den met de organisaties, waaraan zij 
verbonden zijn of waren”.

Prof. dr. H. J. van Zuthem bespreekt 
het vierde deel van de studies, die in 
verband met de conferentie „Kerk en 
samenleving”, in 1966 te Genève ge

houden, zijn verschenen. Het boek heeft 
als titel „Man m Community” , boven 
het artikel staat dan ook „de mens in de 
samenleving”.
De ondertiteling van het boek luidt: 
„Hoe de christelijke kerk de mensen 
kan helpen creativiteit, dienst en vrij
heid te bereiken in een geseculariseerde 
wetenschappelijke en veelvormige we
reldsamenleving”.
Prof. Van Zuthem geeft een aantal be
langrijke opmerkingen uit het boek 
weer in de hoop „dat ook anderen de 
moeite willen nemen wat nader kennis 
te maken met de grote hoeveelheden in
drukwekkende beschouwingen”.
Aan het slot van het artikel worden 
vier opmerkingen gemaakt over het 
boek.

1. Er is vrijwel geen aandacht besteed 
aan vraagstukken rondom macht, ge
zag, eigendom en arbeid. Hiermee is te 
weinig ingegaan op de grondslagen van 
onze huidige maatschappij.
2. Het lijkt te verdedigen, dat een iets 
grotere distantie ten aanzien van de 
technologische ontwikkeling wordt ge--

3. Over het proces van secularisatie 
bevat het boek te weinig nuanceringen.
4. In de studie valt veel te prijzen. 
Duidelijk komt naar voren, dat het 
christendom een taak heeft in deze we
reld en met recht mag spréken over de 
verlossende boodschap. „Met name komt 
scherp naar voren, dat ook het politiek 
handelen in deze wereld een inspiratie 
vanuit het evangelie behoeft”.
Aan het boek van prof.'mr. B. V. A, Rö- 
ling „Inleiding tol de wetenschap van 
oorlog en vrede” wijdt prof. mr. I. A. 
Diepenhorst een uitvoerige bespreking 
van ruim 6 pagina’s, waarii. hij de enor
me problematiek, die op dit terrein ligt, 
schetst.
Het mei-nummer is praktisch geheel —• 
26 pag. — gewijd aan de reacties op het 
artikel van de „zes”, dat in mei 1967 in 
A.R.S. verscheen „Over christelijke poli
tiek en christelijke partijvorming”.
Dit artikel gaf velen stof tot schrijven. 
Vier personen gaan op de geleverde 
kritiek in en zetten hun bedoelingen 
nogeens uiteen.
Over „Wetenschap en Politiek” schrijft 
Wij komen nog nader op deze artikelen 
terug. Thans wordt volstaan met de 
vermelding van de titels van de artike
len en de namen van de schrijvers.
Mr. J. Hollander schrijft over „Nog 
eens: over christelijke politiek en chris
telijke partijvorming”.
De bijdrage van prof. dr. W. Albeda 
heeft als titel „Naastenliefde en revolu
tie in een christelijke politiek”.
Over „Wetenschap en Politiek” schrijft 
prof. dr. E. Bosch. De laatste van de 
vier bijdragen heet „Gezag en mense
lijke verantwoordelijkheid horen bij el
kaar” . Prof. dr. H. J. van Zuthem 
schreef dit artikel. Aan het einde van 
het nummer zijn enkele boekaankondi
gingen opgenomen.

A.R. Staatkunde wordt uitgegeven bij
J. H. Kok N.V. te Kampen. De abonne
mentsprijs bedraagt ƒ 8,75 per jaar; voor 
studenten ƒ 6,25. Losse nummers zijn 
verkrijgbaar voor de prijs van ƒ 1,— per 
stuk. A.R. Staatkunde bevat als regel 
belangwekkende besehouwingen. Een 
abonnement op dit maandelijkse orgaan 
van de Doctor Abraham Kuyperstich
ting wordt hartelijk aanbevolen.
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ANTWOORD

MINISTER

W ITTEVEEN

AAN

DE WEEK ROND

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
geldleningen en hypotheken 

■sk financiering van auto’s, caravans 
én boten
verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor overheidsper
soneel)

is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht
Tel. 01850 - 51807

MR. B. W. BIESHEUVEL

De A.R. fractieleider, de heer Biesheu
vel, had een aantal kritische vragen ge
steld n.a.v. een aantal opmerkingen van 
een hoofdambtenaar van financiën, 
prof. W. Drees jr., directeur van de 
rpksbegroting, over „pressuregroepen”. 
De pers maakte toen melding van: vak
bonden, Eerste en Tweede Kamerleden 
die „vertegenwoordigers zouden zijn van 
belanghebbenden” enz.
Het antwoord van de minister luidt nu 
als volgt:
1. De ondergetekende heeft kennis ge
nomen van de volledige tekst van de 
korte rede, die prof. dr. W. Drees jr. 
heeft uitgesproken op de jubileumbij
eenkomst van de Vereniging van Rijks
accountants in Scheveningen op 7 juni 
jl. In deze rede heeft prof. Drees gepleit 
voor verdieping van het wetenschap
pelijk onderzoek in de sector van de 
uitgavenleer, die naar zijn oordeel tot 
nu toe duidelijk minder aandacht heeft 
gekregen dan de andere sectoren van 
de openbare financiën, zoals de belas- 
tingwetenschappën, de conjunctuurpoli- 
tiek en het monetaire beleid.
In de loop van zijn betoog heeft prof. 
Drees o.m. gesproken over de rol van 
pressiegroepen. Anders dan uit de door 
de vragensteller aangehaalde passages 
zou kunnen worden opgemaakt, werd 
het optreden van pressiegroepen ge
schetst in een veel breder kader dan de 
samenstelling van vertegenwoordigen
de lichamen. Zo was b.v. de stelling van 
prof. Drees, dat „pressiegroepen het 
veld beheersen” een onderdeel van die 
passage van zijn rede, waarin het op
treden van pressiegroepen in de discus
sie over de afzonderlijke sectoren van 
de uitgaven werd behandeld. Deze is, 
zo meent hij, eenzijdig vergeleken bij 
de discussie over de belastingen, waar
aan wordt deelgenomen door heffers 
én betalers, door hun vertegenwoordi
gers én door neutrale deskundigen. In 
dit verband noemde prof. Drees ook als 
voorbeeld de verhoging van de salaris
sen van de rijksaccountants n.a.v. een 
opmerking van de voorzitter van de 
jubilerende vereniging, die deze verho
ging had toegeschreven aan de activiteit 
van een van de bonden van ambtenaren,
1. c. de Centrale van Hogere Ambtena
ren. Over „vakbonden” heeft prof. 
Drees niet gesproken.
2. Het komt de ondergetekende onjuist 
voor een onderzoek n te stellen naar de 
privé-meningen van ziji. ambtelijke me
dewerkers, zoals voor beantwoording 
van deze vraag noodzakelijk zou zijn.
3. Naar de mening van de onderge
tekende is het niet in overeenstemming 
met de verhoudingen tussen de volks
vertegenwoordiging en de Regering, in
dien ministers een oordeel zouden uit

17 juni Als belangrijke mensen over belangrijke dingen „uit de school klappen” ,
hoor je nog es wat. Prof. dr. J. J. de Bruyne is een belangrijk man eri des
kundig — daar kunt u van op aan. Hij schreef: „dokters plegen zich over 
het algemeen minder gedisciplineerd te gedragen dan verpleegsters”. En hij 
kan het weten. Niet zo best voor operatie-patiënten.

18 juni Het is helaas weer zo ver: „Tijdens het onweer van vanmorgen is in Oudega
een in de wei lopende koe van veehouder Wiersma, door de bliksem ge
troffen en gedood. Maar om dit te kunnen lezen moet je op een regionaal 
blad geabonneerd zijn. De landelijke dagbladen vinden dat geen nieuws 
meer. Jammer soms.

19 juni De A.R. Partij is kennelijk niet alleen in Nederland een bekende partij en
een navolgenswaard politiek voorbeeld. De heer Patsis, een Grieks politicus 
in ballingschap en lid van de Unie heeft op een persconferentie in Bonn 
gezegd: „de Griekse koning moet zich aan het hoofd stellen van een anti
revolutionaire regering van vooraanstaande figuren”. Maar of de A.R.P. 
hiermee gelukkig zal zijn?

20 juni De 29 jarige Patrick Gumonprëz is kandidaat voor één van de 487 Franse
kamerzetels. Zonder steun van enige partij. Maar dat mag de pret niet 
drukken. Hij steunt op de sympathie voor de mensen die hen kennen. Hij 
is n.1. voorzitter van het feestcomité, hij organiseert paarderennen. Zo
doende. Leiden alle wegen naar de politiek?

21 juni ’t Is weer mis — helaas. De kersebomen zitten vol en veel kersen zijn ge
barsten door de vele regens. Voor de zoveelste keer laat de oogst te wen
sen over. Jammer, want de Hollandse kers is beter van smaak dan welke 
buitenlandse dan ook. En bovendien: kersen eten in de bongerd wordt een 
zeldzaamheid. Weer een stukje gezamenlijk gezinsgenot aan het aftakelen.

22 juni De Duitse minister van landbouw heeft een plan ingediend dat zijn (poli
tieke) zelfmoord betekent. Hij wil een half miljoen Duitse boeren kwijt en 
wil daartoe subsidies intrekken maar een S.O.S. fonds in het leven roepen. 
De moeilijkheden die hij "hiermee in het leven roept zijn onvoorstelbaar. 
En het tragische is dat geen enkel deskundige met gezond verstand het plan 
niet van harte toejuicht. De Duitse boeren hebben één krachtig tegenar
gument: als ze hun zin niet krijgen stemmen ze op de neofascistische partij. 
Wij hebben liever te doen met Lardinois en de landbouworganisaties in 
Nederland. Daarmee is te praten en te overleggen.

Warenhuizenhoutv
N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Voskamp en Vrijland

spreken over individuele leden van de 
Staten-Generaal en over de wijze Waar
op de Kamer, ingevolge artikel 17 Re
glement van Orde der Tweede Kamer, 
haar commissies samenstelt. Er bestaat 
overigens over het met deze vragen ver
band . houdende onderwerp literatuur, 
zoals: „Pressiegroepen” door prof. dr. J.
J. de Jong e.a. (Utrecht 1959), „De vor
ming van het Regeringsbeleid” door dr. 
W. Drees, Minister-President in de pe
riode 1948—1958 (Assen 1965) en het 
rapport van de Commissie tot voorbe
reiding van de herziening van de Comp
tabiliteitswet (commissie-Simons, 1960). 
Hierbij kunnen ook worden vermeld 
discussies in de Tweede Kamer over de 
wenselijkheid van instelling van een 
algemene begrotingscommissie.
4. In discussie is welke vrijheid aan 
ambtenaren moet worden gelaten om 
voor hun eigen verantwoordelijkheid in 
publikaties of anderszins hun privéme- 
ning te uiten.
Naar zijn mening dient een grote be
hoedzaamheid in acht te worden geno

men bij de beperking van de vrije me
ningsuiting van ambtenaren, zolang zij 
niet optreden als ambtenaren namens 
de Minister onder wie zij ressorteren. 
In het onderhavige geval hield de rede 
van prof. Drees verband met zijn leer
opdracht in de openbare financiën aan 
de Nederlandsche Hoogeschool te Rot
terdam.
De ondergetekende-moge er ten slotte 
op wijzen, dat de invloed van pressie
groepen op het u tgavenbelëid door 
prof. Drees is behandeld in zijn disser
tatie (Leiden 1955) „On the level of go- 
vernment expenditure in the Nether- 
lands after the war” en dat hij zijn ge
dachten daarover daarna gedurende een 
reeks van jaren in colleges, publikaties 
en inleidingen heeft uiteengezet.
Tot zover minister Witteveen 
Behoedzaamheid is een waardevollc 
zaak maar grenzen zijn daarbij toch niet 
uit het oog te verliezen.
Het is een goede zaak dat de heer Bies
heuvel dit vraagstuk aan de orde heeft 
gesteld.

Telefoon 01748-3921» 
’s-GRAVENZANDE

Postbus 30

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Giessendam 

AANNEMERS VAN 
OEVER VERBINDINGSWERKEN 
GRIENDHOUTHANDEL

Telefoon 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld . Giessendam

G. VOGLER & CO
(FIRMANT W. A. FIBBE)

Mauritsweg 49 - ROTTERDAM 
Telefoon 010 13-78-78 / 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN
voor lichtbeton

GRONDSTOFFEN
voor de steen, en keramische industrie
W EGENBOUW M ATERIALEN

FIRMA C. VERMEER EN ZOON’S
fabrieken voor gebogen hout
Telefoon 018,94 - 230
OUDERKERK AAN DE IJSSEL

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen regels 
voor stoelen ,en fauteuils. Armleggers.
Kappen - Regels -  Stijlen, euz. enz.

V A N  L E E U W E N  B U IZ E N  
Z W U N O JR E C H T  ^

HOTEL „DE KRO O N  "
Sophialaan - LEEUWARDEN 
Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor 
RECEPTIES en PARTIJEN

ALB. RAS, Flevostraat 37, Urk,
b.z.a. folder, reclame-materiaal e.d. 

HUIS AAN HUIS TE VERSPREIDEN.
Correcte afwerking - Billijke condities

PATENT OCEAN
WERELDWIJD TOEGEPASTE

A P P E N D A G E S
BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK '

„AERZEN’’
I NL.  & V E R K O O P  O C E A N  N.V. - V E L P t G )  
TEL 08302-624  1 - T E L E X  4527.7 -’ PB 55 ’

S C H U I L I N G  G I E T E R I J B E N O D I G D H E D E N  N V

I BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 52 /  TEL 05400-16461 .

CHR. coóp. Op4w/ib{m(fv
LOPENDE DIEP 7 (bil de KUkihltJatbnjg) GRONINGEN -;.Tèi: (Q5900) 27g02:-: Postrèkening £90442

S P A A R R E N T E
JEUGDSPAARDERS 

AMBTENAREN (met premie)

4i%
Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (rentegevende) girorekening: 

Giroboekjes gratis verkrijgbaar.

ZOETERMEERS ROEM
d e fijnste margarine 

GEBR. VAN DER SPEK N.V.

N A A M -  EN 
N U M M E R P L A T E N
CN DIVERSE UITVOERINGEN 
Aanduidingen speciaal voor 
kantoorgebouwen, ziekenhui
zen enz.
Zelfklevende transfers, o.a. 
voor autoportieren, gevellet- 
ters, graveerwerken.
ZUID NED. NAAMPLATEN 

ONDERNEMING G. TER VEEN 
GELEEN

Graaf Huynlaan hoek Markt 
Tel. 04494 -  5888=̂
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